
 
 
 
 
 
 
 
 
 

چهارم بهمن 1399



 
شنبه ۴ بهمن ۱۳۹۹

 
January 23, 2021
نهم جمادی الثانی ۱۴۴۲

مناسبت ها

۵ بهمن جشن نوسره
۱۰ بهمن جشن سده



 

1- افزایش ازدواج هاي صوري براي اخذ وام 100میلیونی - صراط نیوز

2- 41میلیاردریال تسهیلات مشاغل خانگی در قزوین پرداخت شد - خبر آنلاین

3- قالیباف: اشکالات ما از جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي خود فاصله گرفت - پانا

4- تأکید رئیس جمهور بر استخدام فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد تا پایان امسال - خبرگزاري قرآن

5- برگزاري نخستین جشنواره فرهنگی هنري معلمان هنرمند - خبرگزاري قرآن

6- احیاي فرش راور کرمان با هزار شغل برکت - خبرگزاري قرآن

7- لزوم اجرایی شدن طرح جامع فرهنگی در دانشگاه هاي چهارمحال و بختیاري - خبرگزاري قرآن

8- شکوفایی خلاقیت دانش آموزان در مدرسه ایدنو - خبرگزاري قرآن

9- عناوین هفته گرامیداشت مقام زن و روز مادر اعلام شد - خبرگزاري قرآن

10- کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی صحت ندارد - آرمان اقتصادي

11- تهمت نزنید؛ مجلس نه قیمت ارز تعیین کرده، نه سقف براي فروش نفت - اقتصادگردان

12- بهره مندي بیش از 9700 بنگاه اقتصادي از معافیت بیمه اي - اقتصادگردان

13- راننده تاکسی اصفهانی حاج قاسم را نشناخت/ خاك شلمچه بر مزار سردار - خبرگزاري مهر

14- واگذاري مجتمع هاي فرهنگی هنري همدان به بخش خصوصی - ایسنا

15- 6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ - تین نیوز

16- تفاهم نامه ساخت تجهیزات تصفیه خانه هاي فاضلاب کشور منعقد شد - شفقنا

17- مجلس نه قیمت ارز تعیین کرد، نه سقف فروش نفت - خبرگزاري صدا و سیما

18- بی بی سی فارسی در پی ترمیم و بازسازي جایگاه امریکا پسا ترامپ - خبرگزاري صدا و سیما

19- جنگل کاري 20 هزار هکتار از اراضی استان ایلام در سال جاري - آرا نیوز

20- قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود - بهار نیوز

21- احیاي فرش راور کرمان با 1000 شغل برکت - باشگاه خبرنگاران جوان

22- ایجاد صنعت ارمغان، حرکت هاي نوآورانه دانش بنیان ها براي خودروسازي - باشگاه خبرنگاران جوان

23- مدیران از همه ظرفیت ها براي حل مشکلات طرح هاي اقتصادي استفاده کنند - ایرنا

24- امضاي تفاهم نامه ساخت 10 هزار واحد مسکن مددجویی در روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار جمعیت - پانا

25- دستگیري شکارچیان قوچ وحشی در همدان - رکنا

26- با وجود درآمد 100میلیارد دلاري، تورم و گرانی داریم/ مابه التفاوت نرخ ارز باید به جیب مردم برود - اقتصاد آنلاین

27- همه باهم در جبهه جنگ اقتصادي با دشمن - موج

28- فضاي مجازي یک فرصت طلایی براي گرامیداشت دهه فجر و تبیین اهداف انقلاب اسلامی است - پانا

29- 182 پروژه عمرانی ره آورد دولت براي مردم مینودشت در دهه فجر - ایرنا

30- کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی - خبر فوري

31- کشور 100میلیارد دلار درآمد دارد، اما تورم و گرانی داریم/ مابه التفاوت ارز باید به جیب مردم برود - اقتصاد آنلاین



32- پرداخت بیش از 75 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي - سروش نیوز

33- کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد/ صادرات گاز به عراق و ترکیه در جریان است - فصل اقتصاد

34- مصرف گاز در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون مترمکعب در روز رسید - فصل اقتصاد

35- بهره مندي بیش از 9700 بنگاه اقتصادي از معافیت بیمه اي - فصل اقتصاد

36- قالیباف: کشور 100 میلیارد دلار درآمد دارد، اما تورم و گرانی داریم - روزنامه نصف جهان

37- پرداخت بیش از 1947میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی از ابتداي سال 92تا دیماه99 توسط صندوق استان

ایلام - صندوق کارآفرینی امید

38- باید و نبایدهاي مناطق آزاد تجاري- صنعتی در قرن جدید - برنا نیوز

39- خودرو چقدر ارزان می شود؟/ قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود - تابناك

40- مهلت ارسال آثار به نخستین جشنواره کاریکاتور کارا تمدید شد - برنا نیوز

41- استقبال از جشنواره ایران بان نو - روزنامه قدس

42- طرح کاك برکت؛ از کولبري تا کارآفرینی - ایرنا

43- آموزش ببین ایمن بران! - همشهري

44- شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی اعلام شد - دانشجو

45- 30 سمن جدید ویژه جوانان فعالیت خود را در استان قزوین آغاز می کند - برنا نیوز

46- کاهش نرخ بیکاري در استان اصفهان - آخرین خبر

47- کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی - نیرو نیوز

48- کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد/ صادرات گاز به عراق و ترکیه در جریان است - ایلنا

49- جامعه کارگري و بازنشسته براي تحقق خواسته هاي خود نیاز به اتحاد دارد - ایلنا

50- برگزاري این ورکشاپ ها راه هاي رسیدن به هدف را کوتاه تر می کند - اکونا پرس

51- 20 واحد صنعتی مرکزي مورد بازدید اعضاي کمیسیون صنایع مجلس قرار گرفت - ایرنا

52- مجتمع هاي فرهنگی و هنري استان همدان به بخش خصوصی واگذار شد - ایرنا

53- مردانِ دریایی که فلافل فروش شدند/ سفره همسایگان دریا میان مصوبه ها غرق شد - ساعت 24

54- > سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان مازندران - حیات

55- > جهش قابل توجه در تأمین مسکن و اشتغال جامعه ایثارگري در سال جاري - حیات

56- ستاري: ایجاد صنعت ارمغان حرکت هاي نوآورانه دانش بنیان ها براي خودروسازي است - پایگاه دولت

57- 19 میلیارد ریال حق بیمه اجتماعی در کمیته امداد قزوین پرداخت شد - ایرنا

58- در جنگ اقتصادي با دشمنان همه باید پاي کار باشیم - ایسنا

59- کمک دو میلیارد ریالی بانک پارسیان به مجمع خیرین انتقال خون - درآمد نیوز

60- پشتیبانی کامل اوقاف قم از طرح شمیم خدمت - خبرگزاري فارس

61- 6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ - بانکداري الکترونیک

62- "دانش" به کمک گندمکاران کرمانشاه می آید - ایسنا

63- صنایع دستی و هنري اعضاي کانون فرهنگی هنري انتظار سبز در معرض نمایش قرار گرفت - شبستان



64- فرزندان جامعه ایثارگري استخدام می شوند/تهیه 61 هزارمتر مربع زمین - اصفهان شرق

65- ترجمه یو.اس.اي پانزده سال طول کشید اما بالاخره منتشر شد - همشهري

66- آگهی هاي استخدام برق 4 بهمن 99 - برق نیوز

67- قالیباف: مابه التفاوت ارز باید به جیب مردم برود/ ایجاد شغل با فرمول و مصوبات شورایعالی کار نمی شود - خبرگزاري
فارس

68- بزرگ ترین مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو گشایش یافت - خبرگزاري فارس

69- پشتیبانی کامل اوقاف قم از طرح شمیم خدمت - تابناك

70- 100 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال به حوزه فناوري ایلام اختصاص یافت - ایرنا

71- صنایع اصفهان با کمبود نیروي انسانی ماهر مواجه هستند - ایرنا

72- اجراي 30 هزار میلیارد تومان پروژه در مس سرچشمه - فلزات آنلاین

73- مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل گل گهر برگزار شد - فلزات آنلاین

74- 7200 مجوز الکترونیکی براي کانون هاي مساجد صادر شد - ایرنا

75- اصلاح و افزایش شاخص هاي بودجه اي دانشگاه فنی حرفه اي - بازار کار

76- شکوفایی خلاقیت دانش آموزان در مدرسه ایدنو - باشگاه خبرنگاران جوان

77- فراخوان رویش هاي خلاقانه دانش آموزي در جشنواره ایدنو - ایرنا

78- 6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ - ریسک نیوز

79- بندر آبادان از فرصت هاي بنادر دیگر محروم است - بهار نیوز

80- احیاي فرش راور کرمان با 1000 شغل برکت - میزان

81- اهمیت تربیت اقتصادي براي بچه ها - روزنامه سپهر غرب

82- بانوان کارآفرین صنایع دستی کرمانشاهی احیاگران فرهنگ و هنر - روزنامه سپهر غرب

83- شرط تفکیک سنی براي دریافت وام ازدواج 100 میلیونی/ تورم و مشکلات اقتصادي سن می شناسد؟ - رویداد 24

84- یارانه 20 میلیون نفر 2 برابر می شود/ حداقل دستمزد سال جدید چقدر تعیین شد؟ - رویداد 24

85- اشتغال و مسکن دو موضوع مهم در راستاي توانمندسازي محرومان - آریا نیوز

86- کاهش نرخ بیکاري در استان اصفهان - خبرگزاري صدا و سیما

87- توزیع بیش از 17 هزار تن نهاده دامی در شهرستان آران و بیدگل - خبرگزاري صدا و سیما

88- چهارگروه کالایی در اولویت تدوین برنامه راهبردي براي توسعه - پانا

89- کارخانه هاي خوراك دام، طیور و آبزیان آذربایجان غربی کمتر از 30 درصد ظرفیت فعالیت می کنند - ایسنا

90- نحوه ثبت نام در «جشنواره ایدنو» اعلام شد - پانا

91- تفام نامه اي میان کمیته امداد و شتابدهنده تخصصی آپر منعقد شد - شبستان

92- مدیرکل روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی: شکایت هاي کارگري در هرمزگان کاهش داشته است - روزنامه نداي
هرمزگان

93- اعلام شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی - اخبار دانشگاهی

94- گروه هاي جهادي استان فارس در حوزه کارآفرینی و ایجاد اشتغال ساماندهی می شوند - تسنیم

95- ریشه کنی فقر در 9 ماه - شهید نیوز



96- 53 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی در بوکان پرداخت شد - صندوق کارآفرینی امید

97- اشتغال و مسکن دو موضوع مهم در راستاي توانمندسازي محرومان - خبرگزاري صدا و سیما

98- رستم قاسمی: من کاندیداي نظامی نیستم / فعلا کاندیدا کم نداریم - حرف تازه

99- ایجاد اشتغال براي ده نفر در هر هکتار گلخانه در ایلام - تابناك

100- آموزش هاي مهارتی شانسِ اشتغال بیکاران را بالا می برد - تابناك

101- خبر داغ/ وام ازدواج به 500 یا 700 میلیون تومان می رسد؟ - فردا نیوز

102- ایجاد انحراف در ازدواج براي دریافت وام ازدواج 100 میلیونی/عدم توجه به تجرد قطعی و دهه شصتی ها - فراسو

103- کمک 730 میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان به مددجویان کمیته امداد - خوزنا

104- برگزاري نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند - پانا

105- سرپرست فرمانداري کوهدشت منصوب شد - تسنیم

106- کمک 730 میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان به مددجویان کمیته امداد - دیار کارون

target="_blank" href="https://iusnews.ir/fa/news-details/383436 -107/شرایط-دانشجویان-شرکت-

کننده-در-المپیاد-علمی-علوم-پزشکی-اعلام-شد/"> شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی

اعلام شد - خبرنامه دانشجویان ایران

108- کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی - فصل اقتصاد

109- مشاور وزیر تعاون: قوانین کار و تولید کشور نیازمند بازنگري است - فصل اقتصاد

110- مشعل ها خاموش می شود | ابرپروژه بیدبلند به منظور جمع آوري گازهاي فلر از محیط زیست به بهره برداري رسید - 55
آنلاین

111- عضو هیات مدیره بنیاد تعاون زندانیان کشور: بنیاد تعاون براي اشتغال زندانیان ظرفیت هاي جدیدي ایجاد می کند -
روزنامه دریا

112- ساماندهی گلزار شهدا در اولویت است - ایرنا

113- واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري همدان به بخش خصوصی - خبرگزاري فارس

114- اعلام میزان تسهیلات تبصره 18 از اسفند 98 تا آذر 99 - خبرگزاري صدا و سیما

115- پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس به بهره برداري رسید - روزنامه مردم سالاري

116- شکستن رکوردهاي صادرات فرآورده هاي نفتی در اوج تحریم ها - روزنامه مردم سالاري

117- باشگاه هاي ورزشی لرستان صد میلیارد تومان از کرونا خسارت دیدند - وزارت ورزش و جوانان

118- توجه به هویت نسل جوان در کاهش آسیب هاي اجتماعی / لزوم سهولت در پرداخت تسهیلات اشتغال و ازدواج جوانان

دلفان - وزارت ورزش و جوانان

119- حمایت از ایده هاي اشتغال آفرینی براي کولبران/ رویداد کاك برکت در سنندج - برنا نیوز

120- ایجاد اشتغال براي مددجویان ایلامی براساس ایده هاي نوین - روزنامه سپهر غرب

121- 6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ - قلمنا

122- فناوري اطلاعات و جهش تولید - رادیو گفت و گو

123- شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی اعلام شد - خبرگزاري مهر

124- ساخت 10 هزار واحد مسکونی براي محرومان روستایی - خبرگزاري مهر



125- یک هفته با اقدامات اقتصادي دستگاه قضا؛ از تعیین تکلیف کالاهاي قاچاق مکشوفه تا کمک به تامین مواد اولیه کارخانه

تولید آهن و میلگرد - ریشه

126- باید با اعتماد به توان علمی نخبگان به سمت تولید فناوري برویم - ایسنا

127- سقف پاداش بازنشستگی تعیین شد - بازار کار

128- رتبه بندي معلمان در بودجه 1400 - بازار کار

129- امسال حدود 165 هزار تن میوه گرمسیري در کشور تولید شد - فصل اقتصاد

130- ردیف بودجه ویژه براي حمایت از طرح هاي پرورش ماهی و میگو اختصاص یابد - فصل اقتصاد

131- تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به اشتغالزایی در فارس - فصل اقتصاد

132- قوانین کار و تولید کشور نیازمند بازنگري است - بازار کار

133- خودرو چقدر ارزان می شود؟ - آخرین خبر

134- سرمایه گذاري شرکت شستا در شهرستان هوراند - خانه ملت

135- حرکت دانش بنیان هاي مشهد در مسیر خودکفایی تجهیزات پزشکی/اختراعاتی که جهانی می شود - تسنیم

136- طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد - روزنامه قدس

137- 6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ - ایسنا

138- طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد - شهید نیوز

139- پرداخت نزدیک به 76 هزار میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18 از اسفندماه سال گذشته تا پایان آذرماه 99 - عصر بازار

140- متخصصان خودرویی کشور تحریم ها را به سخره گرفتند - خودروکار

141- خودرو چقدر ارزان می شود؟ - خودروکار

142- سهم ناچیز ایران از تجارت 20 میلیاردي سنگ هاي قیمتی/ چشم بسته مسئولان بر اشتغال پایدار و ارزآوري ''فیروزه'' -
دانا

143- تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به اشتغالزایی در فارس - فرینا

144- جاده ترانزیتی منطقه ویژه اقتصادي سرخس در آستانه بهره برداري - فرینا

145- آموزش اصول ایده پردازي و کارآفرینی به 30 دانش آموز قشمی - فرینا

146- 35درصد کارگران فقط حقوق پایه می گیرند، بدون مزایا/ چرا آمار شکایت کارگران پایین است؟ - ملیت

147- کازرون صاحب منطقه ویژه اقتصادي می شود - همشهري

148- دستور رئیس دستگاه قضا براي پیگیري و رفع مشکلات واحد هاي تولیدي خراسان شمالی/ تاکید بر احیاي کارخانه هاي

راکد و نیمه راکد - میزان

149- وظایف سازمان حمایت چیست؟ - فودنا

150- چرا بانک مرکزي فقط به نفع بانک ها می اندیشد نه به مصالح کشور؟ - بانکداري ایرانی

151- 40 کانون فرهنگی ـ هنري در مساجد قزوین تأسیس شد - خبرگزاري قرآن

152- اجراي 100 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی توسط بسیج سازندگی قزوین - خبرگزاري مهر

153- بازدید از طرحهاي اشتغال روستاي گز شرقی شهرستان بندرگز در راستاي طرح"روستاي بدون بیکار" - صندوق کارآفرینی
امید

154- نرخ بیکاري در آذربایجان شرقی به 7.4 درصد رسیده است - ایسنا



155- یک اثر هنري جزو ملزومات زندگی است نه کالاي اضافی - قلمنا

156- به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم! - قلمنا

157- سیرجانی آباد، رهاورد سفرهاي دولت توسعه نگر - ایرنا

158- فرصت مغتنم منطقه ویژه اقتصادي براي توسعه چهارمحال و بختیاري - ایرنا

159- خودرو چقدر ارزان می شود؟ - ماشین نیوز

160- کارفرمایان و تامین اجتماعی دست در دست هم/ تامین اجتماعی هم موافق بازنشستگی زودتر از موعد نیست/ همه چیز به

ضرر کارگران است - ساعت 24

161- مشعل ها خاموش می شود/رئیس جمهور: بدزبان ها بدانند که سیاست خارجی چقدر می تواند در اقتصاد نقش داشته

باشد - ساعت 24

162- برنامه هاي سازمان هاي بین المللی کار براي حمایت از کارگران مهاجر/ آیا کارگران صیاد از مزایاي اجتماعی

برخوردار خواهند شد؟ - ایلنا

163- 6 سد جدید در هرمزگان احداث می شود - تسنیم

164- تغییر بودجه صنفی به بودجه ملی/ ثبت زیان انباشته 43هزار میلیاردي خودروسازان/ رمزگشایی از نقش دولت در

ریزش بورس - مشرق

165- اجراي 100 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی توسط بسیج سازندگی - خبرگزاري مهر

166- اختراع دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست/ از کار در آشپزخانه تا اشتیاق براي ابداع - خبرگزاري فارس

167- امضاي تفاهم نامه میان اداره کل میراث فرهنگی و بنیاد شهید و امور ایثارگران قم - میراث آریا

168- کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی - ایرنا

169- ارزش تولیدات بخش کشاورزي لرستان چقدر است؟ - ایسنا

170- رئیس سازمان آتش نشانی قزوین: - روزنامه ولایت قزوین

171- تولید برق از چانه! - روزنامه ولایت قزوین

172- نماینده مجلس: در رفع معضل آلودگی هوا سهل انگاري می شود - شفقنا

173- حمایت کمیته امداد یزد از 23 هزار خانوار نیازمند - باشگاه خبرنگاران جوان

174- تیغ کرونا بر پیکر کم جان گردشگري آذربایجان غربی - ایرنا

175- بازگشت به مسیر « پول پاشی» - اقتصاد بازار

176- مشعل ها خاموش می شوند - اقتصاد بازار

177- فرمول جدید پرداخت یارانه ها - بنکر

178- تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به اشتغالزایی در فارس - ایرنا

179- یارانه 40 میلیون ایرانی گم شده است! / بحران بیکاري 10 درصد جوانان 18 تا 36 ساله - رکنا

180- طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد - تابناك

181- پیاده سازي طرح اشتغال و توسعه پایدارمنطقه جرقویه علیا - دیده بان فردا

182- یک هفته با اقدامات اقتصادي دستگاه قضا؛ از تعیین تکلیف کالاهاي قاچاق مکشوفه تا کمک به تامین مواد اولیه کارخانه

تولید آهن و میلگرد - میزان

183- مردانِ دریا فلافل می فروشند/ سفره هاي همسایگان دریان میان مصوبه ها غرق شد - ایلنا



184- تضعیف دستاوردهاي انقلاب خیانت به خون مقدس شهدا است - بنیاد شهید و امور ایثارگران

185- سریال ناتمام کمبود سیمان اهالی جزیره قشم را کلافه کرده است - تسنیم

186- پیشنهاد براي تاسیس بوستان قرآنی در تهران - خبرگزاري مهر

187- متخصصان خودرویی تحریم ها را به سخره گرفتند - ماشین نیوز

188- از افزایش بودجه تا تلاش براي محرومیت زدایی و مسکن سازي - ایسنا

189- ویولن ایرانی در دانشگاه هاي ایران جایی ندارد/ حذف ویولن ایرانی ازموسیقی ملی مساوي با حذف کل موسیقی ایران

بود/ اکثر آدم ها استعداد موسیقی دارند/ هیچ امنیت شغلی یا بیمه کارآمدي براي هنرمندان و ... - خبر ایران

190- به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم! - ایسنا

191- بازدید رئیس بسیج حقوقدانان کشور از دفترخبرگزاري بسیج زنجان/تشکیل دادگاه بین المللی اسلامی در سال1400 -
بسیج نیوز

192- تصاویر/ بازدید مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از نمایشگاه محصولات تولیدي خانواده طلاب - حوزه نیوز

193- فعالیت 17 واحد فناور و 6 واحد نوآور در مرکز رشد دانشگاه ایلام - دانشجو

194- جانی دوباره در رگ هاي خشکیده قنوات/ تجربه خوش آبادانی در روستاي دهنو - باشگاه خبرنگاران جوان

195- کاهش نرخ مشارکت، بیکاري را در اصفهان کم کرد - ایسنا

196- سخنرانی فرماندار پیش از خطبه هاي نماز جمعه/ 12000 میلیارد ریال پروژه هاي دهه فجر در شهرستان ریاط کریم -
استانداري تهران

197- تیغ شوم کرونا بر پیکر کم جان گردشگري آذربایجان غربی - ایرنا

198- افزایش 105 درصدي جذب سرمایه گذار صنعتی در استان سمنان - ایرنا

199- تولید هوشمندانه به وقت کرونا/ دخالت دستان نوجوان باانگیزه در تولید دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده | خبرگزاري

فارس - مناظره

200- افزایش آمار ابتلا به کرونا مهمترین رویداد لرستان در هفته اي که گذشت - ایرنا

201- 41 میلیارد و 30 میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی در قزوین پرداخت شد - ایرنا

202- حدود 165 هزار تن میوه گرمسیري در کشور تولید شد - اقتصاد تهران

203- موانعی براي خلق فعالیت مخفیانه ماینر ها - جوان آنلاین

204- من به عنوان کاندیداي نظامی شناخته نمی شوم/ کسی بگوید تحریم ها تاثیري در حال کشور ندارد، حرف بی ربطی

است/ ما در عراق هزینه اقتصادي نکرده ایم اما در سوریه هزینه کردیم - برنا نیوز

205- مشاغل سخت و زیان آور چیست و چندساله بازنشست می شوند؟ - الف

206- پرداخت 20 هزار فقره تسهیلات به مددجویان فارس - باشگاه خبرنگاران جوان

207- اختصاص 40 میلیارد تومان براي توسعه شهرك مبلمان ملایر - روزنامه هگمتانه

208- مترو عالیشهر پس از استخراج استعلام هاي بوشهر در حوزه ریل - سوك

209- کاهش حقوق ها در فاز 19 پارس جنوبی/ کارگران اعتراض دارند - سوك

210- واکنش دانشگاه خلیج فارس بوشهر به یک گزارش و تکرار ابهامات - سوك

211- حمایت از 4 هزار نفر در موج سوم کرونا در استان یزد - میزان

212- رزم حسینی: سرمایه گذاري در کشور 200 درصد رشد کرد - قم پرس



213- 30 واحد تولیدي راکد قم به مدار تولید بازگشت - قم پرس

214- ظرفیت مغفول صنایع دستی خراسان شمالی/ پتانسیلی عظیم با هزار دردسر - خوز 24

215- تولید هوشمندانه به وقت کرونا/ دخالت دستان نوجوان باانگیزه در تولید دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده - خبرگزاري
فارس

216- 5 روش براي غلبه بر متداول ترین موانع داخلی سازمان - شبکه روابط عمومی

217- شهادت 30 جوان دیگر+اسامی - کارگر آنلاین

218- طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد+عکس - کارگر آنلاین

219- بخش خصوصی زیر چکش سیاست - روزنامه تجارت

220- عوامل تضعیف صنعت مد و پوشاك - روزنامه دنیاي اقتصاد

221- تکریم ارزش ها و هنر بومی فرصتی براي توسعه - بامداد 24

222- ثبت برنامه هاي قرآنی فارس در طرح «ایران قوي» - باشگاه خبرنگاران جوان

223- آموزش ببین ایمن بران! - همشهري

224- 70 روستاي خوزستان براي بوم گردي در نظر گرفته شد - روستا نیوز



 

افزایش ازدواج هاي صوري براي اخذ وام 100میلیونی

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/11/04

 معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اظهار نگرانی از تبعات
منفی مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس مبنی بر پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به دختران کمتر از 23 سال و پسران کمتر از
25 سال، گفت: مطابق با آمارسنجی سال جاري این معاونت، سن مطلوب ازدواج با در نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شرایط اقتصادي،
مسکن و اشتغال از نظر پسران 26 سالگی به بعد و از نظر دختران 24 سالگی به بعد است، بنابراین چنین تفکیکی در پرداخت وام

 
ازدواج به کاهش سن ازدواج کمک نخواهد کرد. 

صراط: محمد مهدي تندگویان با بیان اینکه رویکرد کاهش سن ازدواج رویکرد خوبی است اما این مهم از طریق تفکیک سنی در
پرداخت وام ازدواج امکان پذیر نیست، اظهار کرد: بحث ما این نیست که چرا وام ازدواج را افزایش می دهند چراکه این معاونت از
اعطاي تسهیلات بیشتر به جوانان استقبال می کند اما آنچه حائز اهمیت است عدم انجام کار کارشناسی، مطالعه، آمارسنجی و مبنا و
دلایل منطقی براي پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به پسران کمتر از 25 سال و دختران کمتر از 23 سال است. این اعداد و

 
رقم ها بر چه مبنا، اساس و مطالعه اي تصمیم گیري می شوند؟. 

به گزارش ایسنا، وي ادامه داد: آیا نمایندگان نسبت به تبعات این تصمیم گیري کار مطالعاتی و آماري انجام داده اند که اکنون به
سمت اجرا می روند؟ در سال هاي گذشته با افزایش مبلغ وام موارد انحرافی شکل گرفت که بارها آن ها را تذکر دادیم و خواستار
تدوین دستورالعمل ویژه براي نظارت بر پرداخت و دریافت آن بودیم اما متاسفانه به آن توجه نشد و اکنون نیز ما نگران همان مسائل

 
انحرافی گذشته هستیم. 

 
نگرانی از انحرافات مربوط به سن ازدواج براي دریافت وام 100 میلیونی 

تندگویان افزود: اکنون نگران ایجاد مشکلات انحرافی نسبت به سن ازدواج هستیم به طوري که براي دریافت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی شاهد ازدواج و طلاق هاي صوري باشیم. متاسفانه علیرغم اهمیت تدوین دستورالعمل براي نظارت دریافت کنندگان وام ازدواج
همچنان شاهد بی توجهی به آن هستیم درحالی که رسیدگی به چنین مسائلی به مراتب مهم تر از افزایش اعداد و ارقام وام ازدواج

 
است. 

 
تورم و مشکلات اقتصادي سن نمی شناسد، چگونه براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی قائل شدیم؟ 



معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: آیا نمایندگان مجلس نسبت به تبعات حاصل از این تفکیک در
پرداخت وام ازدواج کار کارشناسی، مطالعه و پایشی انجام داده اند؟ از کدام دستگاه مرتبط درباره این موضوع نظر کارشناسی اخذ شده
است؟. تورم و مشکلات اقتصادي مربوط به اشتغال و مسکن سن نمی شناسند، پس چگونه ما براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی

 
قائل شده ایم؟ درباره تبعات اجتماعی این تصمیم چه نهادي پاسخگو خواهد بود؟. 

وي معتقد است که عمده جوانان سن ازدواج را حتی با فراهم بودن امکانات اقتصادي بالاتر از سن مورد تصمیم نمایندگان مجلس می

 
دانند اما با بی توجه به چنین مطالعاتی تصمیم گیري می شود. 

 
عدم توجه به تجرد قطعی و دهه شصتی ها 

 
چه پاسخی در قبال جوانانی که کمتر وام دریافت می کنند داریم؟ 

به گفته تندگویان، از جمله نکاتی که در این تصمیم به آن توجه نشده، بحث تجرد قطعی و عدم توجه به بخشی از متولدین دهه 60

 
است که همچنان به دلیل مشکلات اقتصادي مجرد مانده اند و در این تصمیم گیري نیز عملا تسهیلات کم تري دریافت می کنند. 

وي همچنین این را هم گفت که بر چه مبنایی پسري که سال آینده وارد 26 سال و دختري که وارد 24 سال می شود نمی تواند از
وام ازدواج 100 میلیونی بهره مند شود؟. منطق این تصمیم چیست و چه پاسخی در قبال این جوانان داریم که همانند سایر جوانان

 
تحت تاثیر همین فشار تورم و مشکلات اقتصادي جامعه هستند؟. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: می توان گفت پسران اگر بخواهند حداقل ادامه تحصیل را تا مقطع
کارشناسی پیش ببرند و سپس به سربازي بروند، با فراهم بودن تمام شرایط، در حوالی 26 سالگی اقدام به ازدواج می کنند بنابراین
براي کاهش سن ازدواج نیازي به تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج نیست، یا باید سدهاي مدرك گرایی را شکست و به روند خدمت

 
سربازي توجه بیشتري کرد و یا باید مشوق هاي دائمی براي ازدواج قرار داد. 

 
انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات بی توجه به از بین رفتن منابع کشور 

وي همچنین گفت: از جمله مشکلات اساسی ما در کشور انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات و نه پیش از عملیات است. به این
توجه نمی کنیم که تا چه میزان این آزمون و خطا می تواند منابع کشور را از بین ببرد و تخریب انجام دهد. از دیگر مشکلات این
است که صرفا پیشنهاداتی را بدون انجام مطالعات و آمار سنجی مطرح می کنیم، هر شخصی هر پیشنهادي که به نظرش می رسد را

 
بدون انجام کار مطالعاتی و آمار سنجی ارائه می دهد و تصور می کند پیشنهاد خوبی است. 

 
وام ازدواج در سال 1404 به 500 یا 700 میلیون می رسد؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: نمایندگانی که براي سال 1400 پرداخت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی را وعده داده اند، براي سال هاي 1403 و یا 1404 رقم وام ازدواج را تا چه اندازه افزایش می دهند؟. آیا با چنین شیب افزایشی
که شروع شده است، چهار سال بعد این رقم به 500 یا 700 میلیون تومان می رسد؟. آیا شبکه بانکی ما نسبت به این اعداد و ارقام

 
تاب آوري دارد؟. دریافت و بازپرداخت آن براي جوانان چگونه خواهد بود؟. 



تندگویان معتقد است: اگر هدف نهایی ما معطوف به بحث خانواده و فرزندآوري است، نیازي به افزایش و تغییر اعداد و ارقام وام
ازدواج نیست بلکه باید به سمت اعطا مشوق هاي دائمی در بحث خانواده و فرزندآوري پیش برویم چراکه با تمرکز به بحث فرزندآوري

 
می توانیم به شکل گیري خانواده پایدار کمک کنیم. 

 
عدم آگاهی جوانان از مهارت هاي زندگی مشترك و افزایش طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی 

به گفته وي، حتی در صورت کاهش سن ازدواج اگرجوانان توانایی و مهارت لازم براي زندگی مشترك را نداشته باشند نمی توان به
هدف خانواده پایدار و فرزندآوري رسید بلکه به دلیل عدم آگاهی جوانان در سنین پایین و نداشتن مهارت هاي زندگی مشترك شاهد

 
طلاق هاي زودهنگام خواهیم بود. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: آمار مربوط به طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی مشترك در حدود دو
سوم ست. بنابراین اگر کاهش سن ازدواج توامان با آموزش مهارت هاي زندگی مشترك نباشد شاهد آسیب هاي اجتماعی نظیر طلاق

 
خواهیم بود از این رو با در نظر گرفتن تمامی این موارد باید به اعطاي مشوق هاي دائمی روي آوریم. 

تندگویان در پایان افزود: باید با در نظر گرفتن مشوق هاي دائمی و نه مقطعی که خود منجر به مشکل آفرینی براي جوانان است، در
راستاي اهداف کلی خانواده و فرزندآوري حرکت کنیم چراکه با ایجاد چنین تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج تبعیضی را ایجاد می

 
کنیم که ممکن است انحرافاتی را در پرداخت و دریافت وام ازدواج ایجاد کند. 



41میلیاردریال تسهیلات مشاغل خانگی در قزوین پرداخت شد

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي سال جاري 41میلیارد و 30میلیون ریال
تسهیلات مشاغل خانگی براي اشتغال 178نفر در استان قزوین پرداخت شده است.

معاون اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
قزوین گفت: از ابتداي سال جاري 41میلیارد و 30میلیون
ریال تسهیلات مشاغل خانگی براي اشتغال 178نفر در

 
استان قزوین پرداخت شده است. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از قزوین؛ وحید انتظاري،
معاون اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
قزوین گفت: از ابتداي سال جاري 41میلیارد و 30میلیون
ریال تسهیلات مشاغل خانگی براي اشتغال 178نفر در

 
استان قزوین پرداخت شده است. 

انتظاري افزود: در طرح پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی 2بانک رفاه و توسعه تعاون، طرف قرارداد با وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی هستند که تا به امروز 20میلیارد و 750میلیون ریال براي اشتغال 97نفر از بانک رفاه و 20میلیارد و 280میلیون ریال از

 
بانک توسعه تعاون براي اشتغال 81نفر پرداخت شده است. 

او اضافه کرد: در مجموع 53میلیارد و 250میلیون ریال پرونده تسهیلات مشاغل خانگی به بانک هاي عامل استان ارسال شده است
که از این رقم 41میلیارد و 30میلیون ریال پرداخت شده است و 12میلیارد و 220میلیون ریال پرونده در بانک ها در دست بررسی

 
قرار دارد. 

انتظاري گفت: تا به امروز 246فقره پرداخت وام مشاغل خانگی در استان صورت گرفته که از این تعداد 206نفر به صورت مستقل

 
براي دریافت تسهیلات اقدام کرده اند و 40نفر نیز به صورت پشتیبان بوده است که 210نفر را تحت پوشش خود قرار داده اند. 

او اضافه کرد: در طرح پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی، صدور مجوزها به صورت مستقل یا پشتیبان انجام می شود و افراد پشتیبان

 
تا سقف 2میلیارد و 500میلیون ریال و افراد مستقل تا سقف 500میلیون ریال می توانند تسهیلات دریافت کنند. 

معاون اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین تصریح کرد: در این طرح320شغل در سررسته هاي مختلف شامل حوزه
هاي مشاغل خانگی صنایع دستی، صنعت فرش، تولیدات دامی، شیلات، ماهی هاي زینتی، صنایع تبدیلی کشاورزي، امور تولیدات
گیاهی مثل زعفران، فعالیت هاي فرهنگی و هنري، آموزش موسیقی، صدابرداري، خبرنگاري، نقاشی، کسب و کارهاي نوین اینترنتی،

 
آي سی تی روستایی، خدمات طراحی سایت و... تعریف شده اند و محدودیتی در تعریف رسته هاي جدید نیز وجود ندارد. 
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قالیباف: اشکالات ما از جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي

خود فاصله گرفت

منبع: پاناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/11/04

اختلاف دیدگاه در مسائل سیاسی با دولت وجود دارد اما براي حل مشکلات مردم به دولت کمک خواهیم کرد

تهران (پانا) - رئیس مجلس شوراي اسلامی با انتقاد از
لایحه بودجه 1400، گفت مجلس نرخ ارز و سقف فروش
نفت را تعیین نمی کند بلکه می خواهد مانع از تصمیم

 
گیري هاي تورم زا دولت شود. 

به گزارش روابط عمومی مجلس، محمدباقر قالیباف با
حضور در مراسم تقدیر از پژوهشگران برتر مرکز پژوهش

هاي مجلس با بیان اینکه مرکز پژوهش ها اهمیت زیادي براي کشور و تحول در کشور دارد، درباره دفتر مرکز پژوهش ها در قم و
مرکز تحقیقات مجلس در این استان گفت: تصور نشود این دو مرکز قرار است کار موازي و تکراري انجام دهند، مرکز پژوهش هاي قم
متمرکز بر موضوعات کاربردي است و حتی در حد توسعه اي باشد و مرکز تحقیقات قم براي تحقیقات بنیادي در نظر گرفته شده

 
است تا آغاز و شروع هر قانون منطبق بر شرع مقدس و فقه اسلامی باشد. 

وي با بیان اینکه کشور امروز درگیر چالشی جدي است که آن را در حکمرانی کشور می بینیم، بیان کرد: گفته می شود اشکال کار در
این است که جاي علم بر پیشانی سیاست خالی است به اعتقاد بنده اشکال فراتر است چراکه کشور براساس سیستم بروکراسی
یکصدساله که به همه ما ارث رسیده است، اداره می شود. این سیستم نه در اختیار سیاستمداران است و نه در اختیار حوزه علم. هر
مدیري در بخش و قوایی بخواهد تصمیمی را اجرا کند یا هیچ وقت اجرا نمی شود یا ناقص اجرا می شود. خروجی گزارش هاي
عملکرد برنامه توسعه سوم تا ششم نشان می دهد که سوءمدیریت در بخش هاي مختلف کشور وجود دارد و اگر به صورت پانسیونی

 
برخی مجموعه ها موفق عمل کرده اند به دلیل مدیریت درست مدیر آن مرکز بوده است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: مرکز پژوهش ها باید به این سوال پاسخ دهد که رسالت آن چیست؟ چرا که اشکالات ما از
جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي خود فاصله گرفته و کارها روي زمین مانده است و به یک مجموعه بی خاصیتی
تبدیل شده که در کار دیگران دخالت کرده و ایجاد مزاحمت می کند. در واقع باعث ایجاد نظام آشفته در این نظام بروکراسی می

 
شود. 

وي با تاکید بر اینکه مجلس باید در رأس امور، سیاستگذار و ریل گذار باشد تا بتواند هم برنامه بدهد و هم نظارت کند، گفت: باید
مشخص شود که مرکز پژوهش ها چه رسالتی دارد چرا که مرکز تنها متعلق به مجلس نیست و گنجینه اي براي تحول در چالش و

 
اشکال اساسی کشور است. 



قالیباف با بیان اینکه دو رویکرد براي مرکز پژوهش ها قابل تصور است، گفت: یک رویکرد می تواند کارگزار پیرو باشد یعنی آنچه که
تاکنون صورت گرفته و رویکرد دیگر می تواند کارفرماي پیش رو باشد که به نظر بنده باید رویکرد دوم براي مرکز پژوهش هاي

 
مجلس اتخاذ شود. 

وي ادامه داد: نمی توانیم بگوییم براي کشور 10 اولویت داریم و در سطح مجلس و مرکز پژوهش ها، در خلال مسیر ریل گذاري،
متمرکز به موضوعاتی باشیم که صرفا گره هاي خرد و ریز را منفعلانه دنبال و حل کنیم، این مسیر باید اصلاح شود و انباشت گره ها
از تصمیم ها را باز کنیم، چراکه انواع موانع بر سر راه مردم از جمله در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و محیط

 
زیست وجود دارد و باید غل و زنجیر را از خود باز کنیم. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: یکی از موضوعاتی که می تواند دور بسته ضعف و سوءمدیریت در کشور را بشکند آن هم به
دست افراد جوان، انقلابی، متعهد، خلاق، وقت گذار، حاضر در میدان، آگاه به مسائل روز، کارکشته، باتجربه، بانشاط و با گفت وگوي

 
لازم در همه سطوح مدیریتی نظام اداري و اجرایی، همین لایحه بودجه است. 

قالیباف با تاکید بر اینکه امروز در بودجه انضباط نداریم، بیان کرد: مجلس نرخ ارز را تعیین نکرده است ما نادان و ناشی به اقتصاد

 
نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: ما در مجلس ایستاده ایم تا سیاست ارزي را در نظر بگیریم که هر دولتی روي کار آمد نتواند
از این سیاست خارج شود، این تهمت ناروا است که می گویند مجلس نرخ ارز تعیین کرده است بلکه ما می گوییم تفاوت نرخ تسعیر
ارز با نرخ آزاد که حجم بسیار زیادي است به حدي که بیشتر از بودجه جاري است، کجا خرج می شود؟ اکنون ناراحت همین موضوع

 
هستند. 

وي ادامه داد: مسئله اصلی ما در مجلس است حتی گفته می شود مجلس سقف درآمد نفتی را بسته است در حالی که این چنین
نیست هرچقدر می خواهند این سقف را بالا ببرند ولی باید واقع بینانه به شرایط نگاه کنیم، در شرایط سخت کنونی تحقق فروش
روزانه 1.5 میلیون بشکه نفت ممکن است و اگر بیشتر تحقق پیدا کند مهم است که بدانیم این درآمد نفتی کجا خرج می شود آیا

 
منجر می شود به این که دولت چاق و هزینه ها بالاتر رود. 

قالیباف با اشاره به برخی جزئیات لایحه بودجه 1400، گفت: در بودجه اي که دولت ارائه کرده است هزینه ها به نسبت سال گذشته
46 درصد افزایش یافته، در مقابل میزان افزایش درآمد 10 درصد بوده است که این یعنی 36 درصد شکاف ایجاد شده است در واقع
قرار است در جیب مردم برداشته شود از این رو اعتقاد داریم سیاست هاي مالی غلط دولت در سیاست پولی اثرگذار بوده و تورم را

 
بالاتر می برد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: وقتی گرانی و تورم در جامعه رخ دهد کارگر و کارمند هرچقدر کار کنند، وام بگیرند دیگر باید

 
آرزوي مسکن را فراموش کنند، در واقع مجلس می خواهد جلوي تصمیم هاي تورم زا در دولت را بگیرد. 

قالیباف اظهار داشت: می گویند ما به فکر معیشت مردم هستیم، لذا باید گفته شود که ما نیز به فکر معیشت مردم بوده ایم و البته
خواهیم بود اما این سوال وجود دارد که چرا با ارز 4200 تومانی که قرار بود قیمت ها ارزان شود، تا اینکه کالاهاي اساسی را در اختیار
مردم قرار دهند، اما مشاهده کرده ایم که نرخ ارز همچنان بالا می رود و قیمت ها هم افزایش می یابد و این به گونه اي است که با

 
بالا رفتن نرخ ارز اقلام اساسی همچون تخم مرغ و کالاهاي دیگر قیمت دوچندانی پیدا می کنند. 



رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: اگر به اعداد و ارقام نگاهی بیاندازیم چند ده میلیارد دلار رفته است و می خواهم بگویم تا
مهرماه سال 1400 به طور دقیق با همین شرایط سخت ارزي 4.2 میلیارد دلار به نهاده هاي دامی اختصاص یافته است پس مرغ باید
با احتساب سالن اجاره اي مرغداري، دارو، واکسن، و همه این مسائل، کیلویی حدود 10 هزار تومان یعنی باید یک و نیم دلار باشد، اما

 
مرغ را در حال حاضر کیلویی 25 هزار تومان به مردم می دهید، این سوال وجود دارد که مابه التفاوت این ارز کجا رفته است؟ 

وي تأکید کرد: ما حتماً باید در بودجه سال آینده تفکیک کنیم و سیاستی را براي این کار مشخص خواهیم کرد. بنابراین مجلس
شوراي اسلامی تعیین می کند یارانه را ابتداي زنجیره به مردم بدهد یا اینکه آن را در انتهاي زنجیره در اختیار مردم بگذارید؛ این

 
موضوع را مشورت گرفته ایم و البته مشخص هم هست. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشور گفت: حرفمان این است که وقتی سیاست دولت بر این بوده که مردم رونق اقتصادي را به گونه اي
ببینند که دیگر 45 هزار تومان را طلب نکنند و این آرزوي ما است ولی این وعده دولت تحقق پیدا نکرده، ما در مجلس پاي این
ایستاده ایم. حالا که این موضوع محقق نشده و قیمت مرغ گرانتر شده است. مابه التفاوت ارز مال مردم است. بنابراین اجازه نمی
دهیم که دولت آن را خرج شرکت هاي دولتی کند و تا 60 میلیارد در این زمینه به این شرکت ها کمک شود و البته خدماتی را که

 
تولید می کنند نیز گرانتر براي دولت تمام شود لذا ما جلوي این را می گیریم پس اگر این گران شد باید یارانه هم افزایش پیدا کند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: من نمی خواهم آمار و ارقام بدهم اما مابه التفاوت ارزي که در این زمینه مشاهده می شود
حدود 80 هزار میلیارد است، پس این مبلغ باید به جیب مردم برود تا مشکلات آنها مرتفع شود و مجلس مصمم است این کار انجام

 
شود، البته با رویکرد توانمندسازي، توجه به سلامت، معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال این کار باید انجام شود. 

وي تصریح کرد: تولید و اشتغال را نباید اشتباه فرض کنند، باید گفته شود چه میزان ارز براي تولید و اشتغال از صندوق توسعه ارزي
با اجازه حضرت آقا به درخواست دولت اختصاص یافته است و البته چقدر بودجه براي اشتغال پیش بینی کرده اند، بنابراین براي
اشتغال روشی می خواهد که باید نظام بروکراسی را حل کرد. اشتغال این نیست که بگوییم پول داده ایم و یک شوراي اشتغال درست
کنند و بگویند یک میلیون شغل ایجاد شده است، اما درب هر خانه اي را که می زنید می گویند این موضوع محقق نشده است. ما

 
وقتی می گوییم 3 میلیون بیکار داریم و یک میلیون آن مشغول به کار شده اند حداقل بایستی 30 درصد آنها داراي شغل باشند. 

رئیس نهاد قانونگذاري افزود: مشکل کشور درآمد نیست بلکه هزینه است، اختصاص 100 میلیارد دلار اثري در تولید و اشتغال ندارد،

 
این جایی است که باید به آن توجه کرد. 

قالیباف گفت: اختلاف دیدگاه در مسائل سیاسی با دولت وجود دارد اما در جلسات مخلتف گفته ایم که ما در مجلس براي حل
مشکلات اقتصادي تمام قد در خدمت دولت براي افتخارآفرینی کشور قدم برخواهیم داشت، بنابراین بحث هاي سیاسی در این
تصمیمات اثري ندارد و نمونه هایی بوده که به دولت کمک شده است. امروز هم می گوییم براي حل مشکلات مردم به دولت کمک

 
خواهیم کرد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تأکید کرد: مجلس شوراي اسلامی قانون را تصویب می کند و اجرا کردن آن نیز با دولت است، به همین
دلیل بوده که مصوبات دولت به هیأت تطبیق مجلس ابلاغ و پس از آن اجرایی می شود ضمن اینکه نظارت و ارزیابی هم با مجلس

 
شوراي اسلامی است لذا براي خدمت به مردم با همه وجود گام برخواهیم داشت. 



وي اظهار کرد: مرکز پژوهش ها باید در جایگاه یک کارفرماي پیشرو باشد و از کارگزار پیرو عبور کند تا این چرخه غلط مدیریت و
نظام بروکراسی که مردم را تحت فشار قرار می دهد، حل شود، این رسالت برعهده مرکز پژوهش ها است. بخش هاي اقتصادي می

 
دانند که با مرکز پژوهش ها جلسات مداومی داشته ام و این قضیه از روز نخست ورودم به قوه مقننه شکل گرفته است. 

رئیس نهاد قانونگذاري گفت: براي برنامه هفتم توسعه باید با این نگاه وارد کار شویم تا گام هاي جدي برداشته شود و همانطور که
حضرت آقا فرمودند رفع و خنثی سازي تحریم صورت گیرد و این موضوع باعث می شود که دشمنان و در رأس آنها آمریکا زیاده

 
خواهی نکنند و حق ملت ما که برداشتن تحریم ها بوده، محقق شود. 

قالیباف رئیس مجلس قیمت ارز بودجه فروش نفت مرکز پژوهش هاي مجلس



تأکید رئیس جمهور بر استخدام فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد تا

پایان امسال

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: اگرچه بند (ج) ماده 87 قانون برنامه ششم تأکید دارد تا پایان برنامه ششم استخدام
همه فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد باید صورت گیرد، اما رئیس جمهور تأکید کردند این مهم تا پایان امسال

محقق شود.

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: اگرچه بند (ج) ماده 87 قانون برنامه ششم تأکید دارد تا پایان برنامه ششم استخدام

 
همه فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد باید صورت گیرد، اما رئیس جمهور تأکید کردند این مهم تا پایان امسال محقق شود. 

به گزارش ایکنا از مازندران، سعید اوحدي، رئیس بنیاد شهید و
امور ایثارگران، صبح امروز، 4 بهمن در دیدار با آیت االله
محمدباقر لائینی، نماینده ولی فقیه در مازندران، اظهار کرد: عهد
کردیم در بنیاد شهید همه تلاشمان در مسیر شهدا، آزادگان

 
سرافراز که الگو و نماد جهاد، ایثار و شهادت هستند باشد. 

وي افزود: در زمینه حقوقی که براي جامعه ایثارگران باید انجام
می شد، عقب ماندگی هاي جدي داریم و متأسفانه بعد از گذشت
42 سال از انقلاب، هنوز موضوع مسکن جامعه ایثارگري حل

 
نشده است. 

اوحدي با بیان اینکه اشتغال فرزندان شهدا از دغدغه بنیاد شهید است، تصریح کرد: با همتی که تا به امروز دستگاه ها بر اساس
ظرفیتی که داشتند و انجام دادند، مصوبه اي را نیز رئیس جمهور به سازمان امور اداري و استخدامی و سازمان برنامه و بودجه کشور

 
ابلاغ کردند و دستور دادند بر اساس بند(ج) ماده 87 قانون برنامه ششم، همه فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد باید استخدام شوند. 

وي افزود: اگر چه این بند تأکید دارد تا پایان برنامه ششم این استخدام صورت گیرد، اما رئیس جمهور تأکید کردند این مهم تا پایان
امسال محقق شود و درخواستمان این است که سازمان امور اداري و استخدامی کشور تاریخ آزمون اختصاصی جامعه ایثارگر را زودتر
مشخص کند و بر اساس دستور رئیس جمهور این آزمون اختصاصی برگزار شود تا دغدغه اي که بین فرزندان و خانواده شهدا است،

 
بتوانیم برطرف کنیم. 

رئیس بنیاد شهید اظهار کرد: مجلس یازدهم درباره تبدیل وضعیت فرزندان شهدا و ایثارگران مصوبات خوبی داشت و عزم جدي براي

 
حل مشکلات و موانع وجود دارد و در حوزه اشتغال استانداران نیز همت و عزم جدي دارند. 

وي ادامه داد: در موضوع مسکن خانواده بنیاد شهید این نوید را دهم که در این 27 سفر استانی بیش از 61 هزار متر مربع زمین براي
ساخت مسکن تأمین شد که در طول 12 سال گذشته 80 درصد افزایش داشت و این نشان می دهد اگر رویکرد ما جهادي باشد



 
ظرفیت داخل پاسخگوي بسیاري از نیاز ها است. 

اوحدي اظهار کرد: ساماندهی گلزار هاي شهدا بر اساس تأکیداتی که مقام معظم رهبري داشتند بخش عمده اي انجام شد و رهبري
ملاحظات جدي نسبت به ساماندهی گلزار شهدا داشتند و نگاه ما این است که 20 درصد باقیمانده بر اساس رویکرد مقام معظم

 
رهبري انجام شود. 

وي در پایان با بیان اینکه بنیاد شهید با ظرفیت دانشگاه کشور اقدامی خوبی را انجام داد، افزود: شبی که پیکر شهداي خانطومان

 
بازگشتند محضر خانواده تماس گرفتم و سلام رهبري را به آن ها اعلام کردم که از این بابت خانواده شهدا بسیار خرسند شدند. 

انتهاي پیام



برگزاري نخستین جشنواره فرهنگی هنري معلمان هنرمند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش گیلان گفت: نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند با رویکرد نوین و
مبتنی بر آموزش مهارت بر اساس آسیب شناسی هاي مکرر از روند جاري برگزار می شود و معلمان گیلانی می توانند آثار

خود را تا 10 اسفند در سایت معلمان هنرمند بارگذاري کنند.

معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش گیلان گفت: نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند با رویکرد نوین و
مبتنی بر آموزش مهارت بر اساس آسیب شناسی هاي مکرر از روند جاري برگزار می شود و معلمان گیلانی می توانند آثار خود را تا

 
10 اسفند در سایت معلمان هنرمند بارگذاري کنند. 

به گزارش ایکنا از گیلان، جمیل عباسی غریب، معاون پرورشی و
فرهنگی آموزش و پرورش گیلان، امروز، چهارم بهمن ماه در
جمع خبرنگاران با تأکید بر اهمیت نقش تربیتی معلمان در
ارتقاي آموزشی دانش آموزان، اظهار کرد: نخستین جشنواره
فرهنگی، هنري معلمان هنرمند با رویکرد نوین و مبتنی بر
آموزش مهارت بر اساس آسیب شناسی هاي مکرر از روند جاري،
توانمندي هاي بی بدیل فرهنگیان براساس نقشه سند تحول
بنیادین زیر نظام تربیت معلم و تأمین منابع انسانی برگزار می

 
شود. 

وي با تشریح شاخه هاي متنوع نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان، افزود: معلمان هنرمند می توانند در شاخه هاي آفرینش
هاي ادبی، نقد هنري و ادبی، رسانه و فضاي مجازي، هنرهاي آوایی، هنرهاي نمایشی، هنرهاي تجسمی با مراجعه به سایت

 
www.artistteachers.ir در این جشنواره شرکت کنند. 

معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش گیلان با اشاره به مهلت شرکت در این جشنواره تا 10 اسفند، تصریح کرد: در این
جشنواره، هر فرهنگی می تواند در یک رشته شرکت کند و ضروري افراد حاضر در جشنواره توانایی باز تولید اثر و یا مشابه آن را

 
داشته باشند. 

عباسی غریب با بیان اینکه معلمان مدارس غیردولتی نیز با ارائه گواهی اشتغال از سوي مدیر مدرسه می توانند در این جشنواره
شرکت کنند، ادامه داد: بررسی آثار در دو مرحله اسفند 91 و فروردین 1400 انجام و مراسم اختتامیه و اعلام نتایج نیز در اردیبهشت

 
1400 برگزار خواهد شد. 

انتهاي پیام





احیاي فرش راور کرمان با هزار شغل برکت

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام(ره) از احیاي فرش راور کرمان با طرح هاي اشتغال زایی این بنیاد خبر داد.

 
مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام(ره) از احیاي فرش راور کرمان با طرح هاي اشتغال زایی این بنیاد خبر داد. 

به گزارش ایکنا به نقل از روابط عمومی بنیاد برکت ستاد اجرایی
فرمان امام(ره)، امیرحسین مدنی، مدیرعامل بنیاد برکت، طی
سخنانی با اشاره به حضور فعال و پررنگ این بنیاد در شهرستان
راور افزود: تا به امروز 490 طرح اشتغال زایی در رسته فرش
دستبافت در راور به بهره برداري رسیده که باعث ایجاد یک هزار

 
و 47 فرصت شغلی در این شهرستان شده است. 

وي اظهار کرد: میزان حجم سرمایه گذاري کل براي راه اندازي

 
490 طرح اشتغال زایی برکت در راور 441 میلیارد ریال است. 

 
به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 462 طرح اشتغال زایی این بنیاد در شهرستان راور به بانوان اختصاص پیدا کرده است. 

مدنی تصریح کرد: شبیه سازي، تقلب بافی، تغییر فرهنگ و نداشتن صرفه اقتصادي باعث شده بود بافت فرش در راور کرمان با رکود
مواجه شود که طرح هاي اشتغال زایی بنیاد برکت باعث بازگشت رونق به این حوزه شده و در حال حاضر بسیاري از زنان و جوانان

 
شهر به قالی بافی مشغول هستند. 

وي با تأکید بر تکمیل زنجیره تولید فرش راور به عنوان یک برند، گفت: بنیاد برکت در حوزه هاي تامین مواد اولیه، معرفی پشتیبان،
ارائه خدمات جانبی و بازاریابی محصول نهایی جهت تشکیل و تکمیل زنجیره تولید فرش در راور فعال است. در همین راستا و براي

 
اولین بار، دو کارگاه رنگرزي و پرداخت قالی در این شهر آغاز به کار کرده اند. 

مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: همچنین، چهار کارگاه قالی بافی در راور مشغول به فعالیت هستند که یکی از این کارگاه ها توسط
یکی از اساتید دانشگاه فرش این شهرستان راه اندازي شده و افراد مشغول در این کارگاه هم فارغ التحصیلان و دانشجویان همین

 
دانشگاه هستند. در این کارگاه علاوه بر بافت، مرمت و پرداخت قالی هم انجام می شود. 

مدنی یادآور شد: بافت یک تخته فرش بیشتر از یک سال زمان می برد و بنیاد برکت در این مدت، از قالی بافان براي امرار معاش

 
حمایت می کند تا مجبور به پیش فروش محصول خود نباشند و سود بیشتري نصیب شان شود. 



 
 

وي با تأکید بر بازاریابی هر چه بیشتر براي فرش راور یادآور شد: تمام کشورهاي همجوار به خصوص همسایگان شمالی، بازار خیلی

 
خوبی براي فرش راور محسوب می شوند و این برند ایرانی قابلیت صادرات به این کشورها را دارد. 

مدیرعامل بنیاد برکت همچنین، با اشاره به راه اندازي دو هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور در مناطق محروم و روستایی استان
کرمان در هفته گذشته اظهار کرد: راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی باعث ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي 6 هزار نفر در

 
مناطق کم برخوردار استان کرمان شده است. 

مدنی با اشاره به فعالیت 18 مجري و تسهیل گر بنیاد برکت در استان کرمان افزود: هفت شهرستان راور، کوهبنان، فهرج، ریگان،
نرمانشیر، رودبار جنوب و عنبرآباد و 120 روستا در این استان تحت پوشش فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت قرار

 
دارند. 

وي یادآور شد: یک هزار و 36 طرح اشتغال زایی دیگر نیز در مناطق محروم استان کرمان در شرف راه اندازي است که ایجاد فرصت

 
هاي کسب و کار براي بیش از سه هزار و 100 متقاضی را به دنبال خواهد داشت. 

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، حجم کل سرمایه گذاري براي فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور این بنیاد در استان کرمان دو

 
هزار و 76 میلیارد ریال است. 

مدیرعامل بنیاد برکت در پایان بیان کرد: بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام تا به امروز 3 هزار و 388 طرح در حوزه هاي
توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، فرهنگی، سلامت و سایر خدمات را با حجم سرمایه گذاري چهار هزار و 796 میلیارد ریال در

 
مناطق محروم استان کرمان به بهره برداري رسانده یا در دست اقدام دارد. 

انتهاي پیام



لزوم اجرایی شدن طرح جامع فرهنگی در دانشگاه هاي چهارمحال و بختیاري

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون دفاتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي چهارمحال وبختیاري بر ضرورت اجراي طرح جامع فرهنگی
در دانشگاه هاي استان خبر داد و گفت: طرحی باید در دانشگاه اجرایی شود تا دانشجوي در حال تحصیل بتواند با حمایت

مسئولان و استفاده از تسهیلات اشتغال، معیشت خود را تأمین کند.

معاون دفاتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي چهارمحال وبختیاري بر ضرورت اجراي طرح جامع فرهنگی در
دانشگاه هاي استان خبر داد و گفت: طرحی باید در دانشگاه اجرایی شود تا دانشجوي در حال تحصیل بتواند با حمایت مسئولان و

 
استفاده از تسهیلات اشتغال، معیشت خود را تأمین کند. 

حجت الاسلام والمسلمین مالک حسنی، معاون دفاتر نهاد
نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي چهارمحال و
بختیاري، در گفت و گو با ایکنا از چهارمحال و بختیاري، اظهار
کرد: طرح جامع فرهنگی، طرحی است که از سوي دفتر نهاد
رهبري در دانشگاه هاي استان با مشارکت نهاد رهبري دانشگاه
شهرکرد نوشته شده و مراحل مقدماتی آن به منظور ایجاد

 
هماهنگی هاي لازم براي اجرایی شدن در حال انجام است. 

وي افزود: این طرح براي سند اسلامی دانشگاه در تراز اسلامی ترسیم شده که برگرفته از مدلی عملیاتی است تا از این طریق
بسترسازي لازم براي پیشرفت و نزدیک شدن به چشم انداز و سند اسلامی انجام شود و بتوان به سمت اهداف دانشگاه اسلامی حرکت

 
کرد. اگر بخواهیم کار صحیح و تشکیلاتی در دانشگاه انجام شود، نیازمند همکاري دانشگاه طبق سند و به صورت یکپارچه هستیم. 

معاون دفتر نهاد رهبري در دانشگاه هاي استان بیان کرد: این طرح در چهار بخش تعریف شده که شامل طرح روشنا، بینا، برنا و سورنا

 
است که طرح روشنا اشاره به راه روشن بخش دین دارد و کنشگران فعال دانشگاه در این طرح اساتید دروس معارف هستند. 

وي در خصوص طرح برنا، تصریح کرد: این طرح مربوط به بخش دانش و فناوري است که کنشگران فعال آن، اساتید رشته هاي

 
تخصصی دانشگاهی هستند، هدف از اجراي این طرح، ارتقاي آموزش و حرکت به سمت تعلیم و تربیت اسلامی است. 

حسنی ادامه داد: کنشگران طرح بینا، دانشجویان فعال تشکل ها هستند که از لحاظ آگاهی و سواد فرهنگی و رسانه اي از سایر

 
دانشجویان پیشتازترند و به دنبال این هستند تا از فضاي فرهنگی و جنبش فرهنگی و رسانه اي دانشگاه تا حدي پیشی بگیرند. 

وي با بیان اینکه یکی از طرح هاي تراز اسلامی و نقطه ثقل این طرح، طرح سورنا است، بیان کرد: سورنا به جوان اشکانی که پرتلاش
بوده، اشاره دارد و هدف از اجراي این امر، تأمین معیشت کافی براي دانشجو و پس از آن فراهم شدن ازدواج دانشجویی است. 



معاون دفاتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي استان بیان کرد: اعتقاد ما بر این است که طرحی باید اجرایی شود تا
دانشجوي در حال تحصیل بتواند با حمایت مسئولان و استفاده از تسهیلات اشتغال، معیشتی را براي خود تأمین کند، گرچه از این

 
طریق انگیزه لازم براي تحصیل در فرد نیز ایجاد خواهد شد. 

وي ادامه داد: نمی توان گفت، وظیفه دانشجو صرفاً درس خواندن است و دانشگاه نسبت به آینده او بی تفاوت باشد، بلکه باید دانشگاه

 
به سمتی گام بردارد که بتواند معیشت دانشجو را از طریق مشاغل خرد تأمین کند. 

حسنی در خصوص اشتغال دانشجو، تصریح کرد: قطعاً ایجاد اشتغال براي دانشجوي در حال تحصیل موجب ایجاد روحیه و انگیزه

 
بیشتر می شود که لازم است شروع این امر از دانشگاه باشد. 

وي با اشاره به وجود مراکز متعدد شامل پارك هاي علم و فناوري و بنیاد نخبگان که صرفاً کار حمایت از دانشجویان نخبه را انجام می
دهند، گفت: این امر شامل بیشتر دانشجویان نمی شود، در صورتی که برخی طرح ها براي اجرا شدن باید اکثریت دانشجویان را
مدنظر قرار دهد، به این معنا که انجام پروژه هاي علمی متناسب با رشته تحصیلی دانشجو موجب حمایت هاي بیشتر از سوي اساتید
و افزایش انگیزه براي حضور در کلاس هاي درس می شود، از طرفی دانشجو از این طریق براي تأمین معیشت خود درگیر می شود و

 
تلاش می کند ارتباط خود را با اساتید بیشتر کند. 

انتهاي پیام



شکوفایی خلاقیت دانش آموزان در مدرسه ایدنو

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان از راه اندازي جشنواره اي متفاوت در راستاي رویش هاي
خلاقانه دانش آموزي، با عنوان «جشنواره ایدنو» خبر داد.

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان از راه اندازي جشنواره اي متفاوت در راستاي رویش هاي

 
خلاقانه دانش آموزي، با عنوان «جشنواره ایدنو» خبر داد. 

به گزارش ایکنا به نقل از روابط عمومی اتحادیه انجمن هاي
اسلامی دانش آموزان، علی جانباز، معاون فرهنگی اجتماعی
اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان، گفت: نظر به اهمیت،
شکوفایی خلاقیت در میان نسل جوان و پرورش آن ها به عنوان
مدیران و آینده سازان فردا، فراخوان ایده ها و رویش هاي
خلاقانه دانش آموزي مدرسه ایده هاي نو با عنوان «جشنواره
ایدنو»، به همت اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در

 
شبکه هاي اجتماعی و سایت راه اندازي شد. 

وي گفت: این جشنواره، ویژه دانش آموزان متوسطه دوم است. تمامی دانش آموزان انجمنی و غیرانجمنی می توانند در این رقابت
شرکت کنند و از جوایز نفیس بهره مند شوند و یک حمایت ویژه جشنواره و صندوق ملی حمایت از ایده ها، مخصوص دانش آموزان

 
پایه دهم عضو انجمن اسلامی نیز در این جشنواره تدارك دیده شده است. 

جانباز اظهار کرد: این جشنواره از 20 آذرماه در سراسر کشور آغاز شده است و دانش آموزان می توانند تا سوم اسفند در جشنواره

 
ایدنو شرکت کنند و پس از ثبت نام، ایده هاي خود را به این جشنواره ارسال کنند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان ادامه داد: دانش آموزان پس از ارسال ایده هاي خود، وارد بخش
پشتیبان(حمایت مربی) و داوري می شوند و همزمان با ارسال بوم هاي ایده پردازي، پشتیبانی و داوري به صورت مستمر توسط
پشتیبان ها و داور ها انجام می شود تا دانش آموزان زمان لازم براي اصلاح و ارائه ایده هاي بهتر و خلاقانه تر را داشته باشند. داوري
در این بخش تخصصی است و از طریق تیم داوري انجام خواهد شد. همچنین، ایده هاي برتر ملی و استانی در این مرحله توسط داور

 
معرفی می شوند. 

وي گفت: همچنین 10 ایده برتر استان(5 دختر و 5 پسر) به رویداد ملی ایدنو راه می یابند و جوایزي به آن ها اهدا می شود.
همچنین 6 ایده برتر دانش آموزان سال دهم(3 دختر و 3 پسر) ضمن دریافت جوایز، جهت اجراي ایده توسط صندوق حمایت از ایده،

حمایت می شوند. 



جانباز اظهارکرد: در بازه زمانی تیر تا مردادماه 1400 یک رویداد ملی در قالب کارگاه هاي خلاقیت، ایده پردازي، کسب و کار،
کارآفرینی و صنایع خلاق و مدیریت پروژه ویژه رتبه هاي برتر برگزار خواهد شد و از 10 دانش آموز ایده پرداز مدرسه اي تقدیر به

 
عمل خواهد آمد و همچنین صاحبان ایده هاي برتر می توانند به عنوان پشتیبان در دوره بعد جشنواره ایفاي نقش کنند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان گفت: علاقه مندان به شرکت در این فراخوان می توانند با مراجعه
به سایت ایدنو به آدرس idnoo.ir و تکمیل اطلاعات گروه خود در بخش ثبت نام و همچنین از طریق پرس لاین موجود در کانال

 
پیام رسان بله به آدرس idnoo_ir اقدام به ثبت نام کنند. 

جشنواره ایدنو از 20 آذرماه به همت اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در سراسر کشور آغاز شده است و دانش آموزان تا سوم

 
اسفند فرصت دارند تا در این جشنواره شرکت کنند. 

انتهاي پیام



عناوین هفته گرامیداشت مقام زن و روز مادر اعلام شد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/11/04

در آستانه فرا رسیدن میلاد با سعادت حضرت فاطمه(س) عناوین هفته گرامی داشت مقام زن و روز مادر اعلام شد.

 
در آستانه فرا رسیدن میلاد با سعادت حضرت فاطمه(س) عناوین هفته گرامی داشت مقام زن و روز مادر اعلام شد. 

به گزارش ایکنا، در آستانه فرا رسیدن میلاد با سعادت حضرت
فاطمه(س) و هفته گرامی داشت مقام زن و روز مادر، عناوین این

 
هفته اعلام شد. 

براساس اعلام معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري
روز شنبه 11 بهمن ماه به عنوان روز «زن، نقش آفرینی
چندگانه، عدالت اجتماعی»، روز یک شنبه 12 بهمن ماه به
عنوان روز «زن، خودباوري، خانواده، سلامت و نشاط»، روز

دوشنبه 13 بهمن ماه به عنوان روز «زن، کارآفرینی، تاب آوري، اقتصاد ملی» و روز سه شنبه 14 بهمن ماه به عنوان روز «زن، امامت،

 
مشارکت سیاسی ـ اجتماعی» نام گذاري شده است. 

روز چهارشنبه 15 بهمن ماه به عنوان پنجمین روز از هفته گرامیداشت مقام زن و روز مادر نیز به عنوان روز «زن، معنویت، سیره
فاطمی ـ سبک زندگی ایرانی ـ اسلامی»، روز پنج شنبه 16 بهمن ماه به عنوان روز «زن، امنیت اجتماعی، مسئولیت پذیري، ایثار» و

 
روز جمعه 17 بهمن ماه به عنوان روز «زن، اصلاح الگوي مصرف، شکوفایی اقتصاد خانواده» نام گذاري شده است. 

 
یادآوري می شود، روز چهارشنبه 15 بهمن ماه سال جاري مصادف با روز میلاد حضرت فاطمه(س) و روز مادر است. 

 
 

انتهاي پیام



کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی صحت ندارد

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/11/04

 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی صحت ندارد. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي، حسن منتظرتربتی امروز در حاشیه بیست وپنجمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و
پتروشیمی در نشست خبري اظهار کرد: تولید گاز کشور به روزانه 1000 میلیون مترمکعب برابر با شش میلیون بشکه نفت در روز

 
رسیده است. 

وي افزود: بیشتر این مصرف در حوزه گرمایش است که باید بهینه سازي شود زیرا افزایش تولید به تنهایی پاسخگوي رفع نیاز مصرف

 
کشور نیست. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه مصرف گاز کشور اکنون با کاهش دماي هوا در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون

 
مترمکعب در روز رسیده است، گفت: در بخش نیروگاهی نیر روزانه 100 تا 130 میلیون مترمکعب مصرف می سود. 

منتظر تربتی با بیان اینکه صادرات گاز به عراق و ترکیه در جریان است، گفت: صنعت گاز در بخش هاي مختلف از جمله شبکه هاي

 
توزیع، توربین ها و پالایشگاه ها از تولید داخل بهره می برد و اشتغال زایی خوبی در این صنعت ایجاد شده است. 

ادامه دارد



تهمت نزنید؛ مجلس نه قیمت ارز تعیین کرده، نه سقف براي فروش نفت

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس مجلس شوراي اسلامی با انتقاد از لایحه بودجه 1400، گفت: مجلس نرخ ارز و سقف فروش نفت را تعیین نمی کند
بلکه می خواهد مانع از تصمیم گیري هاي تورم زاي دولت شود.

اقتصادگردان- محمدباقر قالیباف با حضور در مراسم تقدیر از پژوهشگران برتر مرکز پژوهش هاي مجلس ضمن تبریک ولادت
باسعادت دخت نبی اکرم صدیقه کبري و آغاز دهه فجر و ولادت باسعادت حضرت امام خمینی (ره)، گفت: از اینکه امروز توفیق پیدا
کرده ام تا در جمع شما باشم بسیار خوشحالم، چندماهی است که تلاش دارم چنین فرصتی ایجاد شود تا در خدمت شما باشم چرا

 
که اعتقاد قلبی بنده این است که مرکز پژوهش ها اهمیت زیادي براي کشور و تحول در کشور دارد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی نکاتی را در خصوص دفتر مرکز پژوهش ها در قم و مرکز تحقیقات مجلس در این استان بیان کرد و
اظهار داشت: تصور نشود این دو مرکز قرار است کار موازي و تکراري انجام دهند، مرکز پژوهش هاي قم متمرکز بر موضوعات کاربردي
است و مرکز تحقیقات قم براي تحقیقات بنیادي در نظر گرفته شده است تا آغاز و شروع هر قانون منطبق بر شرع مقدس و فقه

 
اسلامی باشد. 

وي با بیان اینکه کشور امروز درگیر چالشی جدي است که آن را در حکمرانی کشور می بینیم، بیان کرد: گفته می شود اشکال کار در
این است که جاي علم بر پیشانی سیاست خالی است، به اعتقاد بنده اشکال فراتر است چرا که کشور براساس سیستم بروکراسی
یکصدساله که به همه ما ارث رسیده است، اداره می شود. این سیستم نه در اختیار سیاستمداران است و نه در اختیار حوزه علم. هر

 
مدیري در بخش و قوایی بخواهد تصمیمی را اجرا کند یا هیچ وقت اجرا نمی شود یا ناقص اجرا می شود. 

قالیباف اظهار داشت: خروجی گزارش هاي عملکرد برنامه توسعه سوم تا ششم نشان می دهد که سوءمدیریت در بخش هاي مختلف

 
کشور وجود دارد و اگر به صورت پانسیونی برخی مجموعه ها موفق عمل کرده اند به دلیل مدیریت درست مدیر آن مرکز بوده است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: مرکز پژوهش ها باید به این سوال پاسخ دهد که رسالت آن چیست؟ چرا که اشکالات ما از
جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي خود فاصله گرفته و کارها روي زمین مانده است و به یک مجموعه بی خاصیتی
تبدیل شده که در کار دیگران دخالت کرده و ایجاد مزاحمت می کند. در واقع باعث ایجاد نظام آشفته در این نظام بروکراسی می

 
شود. 

وي با تاکید بر اینکه مجلس باید در رأس امور، سیاستگذار و ریل گذار باشد تا بتواند هم برنامه بدهد و هم نظارت کند، گفت: باید
مشخص شود که مرکز پژوهش ها چه رسالتی دارد چرا که مرکز تنها متعلق به مجلس نیست و گنجینه اي براي تحول در چالش و

 
اشکال اساسی کشور است. 

قالیباف با بیان اینکه دو رویکرد براي مرکز پژوهش ها قابل تصور است، گفت: یک رویکرد می تواند کارگزار پیرو باشد یعنی آنچه که
تاکنون صورت گرفته و رویکرد دیگر می تواند کارفرماي پیش رو باشد که به نظر بنده باید رویکرد دوم براي مرکز پژوهش هاي

 
مجلس اتخاذ شود. 



وي ادامه داد: نمی توانیم بگوییم براي کشور 10 اولویت داریم و در سطح مجلس و مرکز پژوهش ها، در خلال مسیر ریل گذاري،
متمرکز به موضوعاتی باشیم که صرفا گره هاي خرد و ریز را منفعلانه دنبال و حل کنیم، این مسیر باید اصلاح شود و انباشت گره ها
از تصمیم ها را باز کنیم، چرا که انواع موانع بر سر راه مردم از جمله در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و محیط

 
زیست وجود دارد و باید غل و زنجیر را از خود باز کنیم. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: یکی از موضوعاتی که می تواند دور بسته ضعف و سوءمدیریت در کشور را بشکند آن هم به
دست افراد جوان، انقلابی، متعهد، خلاق، وقت گذار، حاضر در میدان، آگاه به مسائل روز، کارکشته، با تجربه، با نشاط و با گفت وگوي

 
لازم در همه سطوح مدیریتی نظام اداري و اجرایی، همین لایحه بودجه است. 

قالیباف با تاکید بر اینکه امروز در بودجه انضباط نداریم، بیان کرد: مجلس نرخ ارز را تعیین نکرده است ما نادان و ناشی به اقتصاد

 
نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: ما در مجلس ایستاده ایم تا سیاست ارزي را در نظر بگیریم که هر دولتی روي کار آمد نتواند
از این سیاست خارج شود، این تهمت ناروا است که می گویند مجلس نرخ ارز تعیین کرده است بلکه ما می گوییم تفاوت نرخ تسعیر
ارز با نرخ آزاد که حجم بسیار زیادي است به حدي که بیشتر از بودجه جاري است، کجا خرج می شود؟ اکنون ناراحت همین موضوع

 
هستند. 

وي ادامه داد: حتی گفته می شود مجلس سقف درآمد نفتی را بسته است در حالی که این چنین نیست هرچقدر می خواهند این
سقف را بالا ببرند ولی باید واقع بینانه به شرایط نگاه کنیم، در شرایط سخت کنونی تحقق فروش روزانه 1.5 میلیون بشکه نفت ممکن
است و اگر بیشتر تحقق پیدا کند مهم است که بدانیم این درآمد نفتی کجا خرج می شود آیا منجر می شود به این که دولت چاق و

 
هزینه ها بالاتر رود. 

قالیباف با اشاره به برخی جزئیات لایحه بودجه 1400، گفت: در بودجه اي که دولت ارائه کرده است هزینه ها به نسبت سال گذشته
46 درصد افزایش یافته، در مقابل میزان افزایش درآمد 10 درصد بوده است که این یعنی 36 درصد گپ ایجاد شده است در واقع قرار
است از جیب مردم برداشته شود از این رو اعتقاد داریم سیاست هاي مالی غلط دولت در سیاست پولی اثرگذار بوده و تورم را بالاتر

 
می برد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: وقتی گرانی و تورم در جامعه رخ دهد کارگر و کارمند هرچقدر کار کنند، وام بگیرند دیگر باید

 
آرزوي مسکن را فراموش کنند، در واقع مجلس می خواهد جلوي تصمیم هاي تورم زا در دولت را بگیرد. 

قالیباف اظهار داشت: می گویند ما به فکر معیشت مردم هستیم، لذا باید گفته شود که ما نیز به فکر معیشت مردم بوده ایم و البته
خواهیم بود اما این سوال وجود دارد که چرا با ارز 4200 تومانی که قرار بود قیمت ها ارزان شود، تا اینکه کالاهاي اساسی را در اختیار
مردم قرار دهند، اما مشاهده کرده ایم که نرخ ارز همچنان بالا می رود و قیمت ها هم افزایش می یابد و این به گونه اي است که با

 
بالا رفتن نرخ ارز اقلام اساسی همچون تخم مرغ و کالاهاي دیگر قیمت دوچندانی پیدا می کنند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: اگر به اعداد و ارقام نگاهی بیندازیم چند 10 میلیارد دلار رفته است و می خواهم بگویم تا
مهرماه سال 1400 به طور دقیق با همین شرایط سخت ارزي 4.2 میلیارد دلار به نهاده هاي دامی اختصاص یافته است پس مرغ باید



با احتساب سالن اجاره اي مرغداري، دارو، واکسن، و همه این مسائل، کیلویی حدود 10 هزار تومان یعنی باید یک و نیم دلار باشد، اما

 
مرغ را در حال حاضر کیلویی 25 هزار تومان به مردم می دهید، این سوال وجود دارد که مابه التفاوت این ارز کجا رفته است؟ 

وي تأکید کرد: ما حتماً باید در بودجه سال آینده تفکیک کنیم و سیاستی را براي این کار مشخص خواهیم کرد. بنابراین مجلس
شوراي اسلامی تعیین می کند یارانه را ابتداي زنجیره به مردم بدهد یا اینکه آن را در انتهاي زنجیره در اختیار مردم بگذارید؛ این

 
موضوع را مشورت گرفته ایم و البته مشخص هم هست. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشور گفت: حرفمان این است که وقتی سیاست دولت بر این بوده که مردم رونق اقتصادي را به گونه اي
ببینند که دیگر 45 هزار تومان را طلب نکنند و این آرزوي ما است ولی این وعده دولت تحقق پیدا نکرده، ما در مجلس پاي این
ایستاده ایم. حالا که این موضوع محقق نشده و قیمت مرغ گرانتر شده است. مابه التفاوت ارز مال مردم است. بنابراین اجازه نمی
دهیم که دولت آن را خرج شرکت هاي دولتی کند و تا 60 میلیارد در این زمینه به این شرکت ها کمک شود و البته خدماتی را که

 
تولید می کنند نیز گرانتر براي دولت تمام شود لذا ما جلوي این را می گیریم پس اگر این گران شد باید یارانه هم افزایش پیدا کند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: من نمی خواهم آمار و ارقام بدهم اما مابه التفاوت ارزي که در این زمینه مشاهده می شود
حدود 80 هزار میلیارد است، پس این مبلغ باید به جیب مردم برود تا مشکلات آنها مرتفع شود و مجلس مصمم است این کار انجام

 
شود، البته با رویکرد توانمندسازي، توجه به سلامت، معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال این کار باید انجام شود. 

وي تصریح کرد: تولید و اشتغال را نباید اشتباه فرض کنند، باید گفته شود چه میزان ارز براي تولید و اشتغال از صندوق توسعه ارزي
با اجازه حضرت آقا به درخواست دولت اختصاص یافته است و البته چقدر بودجه براي اشتغال پیش بینی کرده اند، بنابراین براي
اشتغال روشی می خواهد که باید نظام بروکراسی را حل کرد. اشتغال این نیست که بگوییم پول داده ایم و یک شوراي اشتغال درست
کنند و بگویند یک میلیون شغل ایجاد شده است، اما درب هر خانه اي را که می زنید می گویند این موضوع محقق نشده است. ما

 
وقتی می گوییم دو میلیون بیکار داریم و یک میلیون آن مشغول به کار شده اند حداقل بایستی 30 درصد آنها داراي شغل باشند. 

رئیس نهاد قانونگذاري افزود: مشکل کشور درآمد نیست بلکه هزینه است، اختصاص 100 میلیارد دلار اثري در تولید و اشتغال ندارد،

 
این جایی است که باید به آن توجه کرد. 

قالیباف گفت: اختلاف دیدگاه در مسائل سیاسی با دولت وجود دارد اما در جلسات مخلتف گفته ایم که ما در مجلس براي حل
مشکلات اقتصادي تمام قد در خدمت دولت براي افتخارآفرینی کشور قدم برخواهیم داشت، بنابراین بحث هاي سیاسی در این
تصمیمات اثري ندارد و نمونه هایی بوده که به دولت کمک شده است. امروز هم می گوییم براي حل مشکلات مردم به دولت کمک

 
خواهیم کرد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تأکید کرد: مجلس شوراي اسلامی قانون را تصویب می کند و اجرا کردن آن نیز با دولت است، به همین
دلیل بوده که مصوبات دولت به هیأت تطبیق مجلس ابلاغ و پس از آن اجرایی می شود ضمن اینکه نظارت و ارزیابی هم با مجلس

 
شوراي اسلامی است لذا براي خدمت به مردم با همه وجود گام برخواهیم داشت. 

وي اظهار کرد: مرکز پژوهش ها باید در جایگاه یک کارفرماي پیشرو باشد و از کارگزار پیرو عبور کند تا این چرخه غلط مدیریت و
نظام بروکراسی که مردم را تحت فشار قرار می دهد، حل شود، این رسالت برعهده مرکز پژوهش ها است. بخش هاي اقتصادي می

 
دانند که با مرکز پژوهش ها جلسات مداومی داشته ام و این قضیه از روز نخست ورودم به قوه مقننه شکل گرفته است. 



رئیس نهاد قانونگذاري گفت: براي برنامه هفتم توسعه باید با این نگاه وارد کار شویم تا گام هاي جدي برداشته شود و همانطور که
حضرت آقا فرمودند رفع و خنثی سازي تحریم صورت گیرد و این موضوع باعث می شود که دشمنان و در رأس آنها آمریکا زیاده

خواهی نکنند و حق ملت ما که برداشتن تحریم ها بوده، محقق شود.



بهره مندي بیش از 9700 بنگاه اقتصادي از معافیت بیمه اي

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/11/04

آخرین آمار عملکرد طرح کارورزي نشان می دهد که تاکنون بیش از 138 هزار و 800 نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی به
عنوان متقاضی کارورزي ثبت نام کرده و بیش از 9700 بنگاه اقتصادي مشمول معافیت بیمه اي قرار گرفته اند.

اقتصادگردان- کارورزي طرحی موثر در توسعه اشتغال همراه با مهارت آموزي است که زمینه آشنایی فرد با محیط کار و جذب

 
وي در بنگاه اقتصادي را فراهم می کند. 

بر اساس آخرین گزارش عملکرد طرح کارورزي، 138 هزار و 831 نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی به عنوان متقاضی طرح کارورزي
ثبت نام کرده و واجد شرایط شناخته شده اند که از این تعداد، 49 هزار و 418 نفر منجر به عقد قرارداد شده، 19 هزار و 387 بنگاه

 
اقتصادي ثبت نام کرده و 9777 واحد مشمول معافیت بیمه اي قرار گرفته اند. 

این آمار نشان می دهد که تعداد متقاضیان و بنگاههاي ثبت نام کرده نسبت به ماههاي گذشته رشد داشته و استقبال از این طرح

 
افزایش یافته است. 

استانهاي فارس، لرستان، خوزستان، کرمان، ایلام، اصفهان، کرمانشاه و خراسان رضوي به ترتیب داراي بیشترین تعداد داوطلب ثبت

 
نام شده هستند. 

در بین استانهاي مجري طرح، استان فارس با 13 هزار و 418 داوطلب، 2182 تعداد واحد پذیرنده و 5940 قرارداد منعقده بیشترین

 
تعداد داوطلب واجد شرایط، بنگاه پذیرنده و قرارداد منعقده را به خود اختصاص داده است 

 
کمترین تعداد واحد پذیرنده نیز متعلق به هرمزگان و کمترین تعداد قرارداد منعقده متعلق به خوزستان بوده است. 

داوطلبان فارغ التحصیل دانشگاهی و بنگاههاي اقتصادي به منظور برخورداري از مزایاي دوره کارورزي و معافیت بیمه اي می توانند

 
به سامانه کارورزي به نشانی https://karvarzi.mcls.gov.ir مراجعه و ثبت نام کنند. 

داشتن مدرك تحصیلی دانشگاهی حداقل کارشناسی و سن کمتر از 35 سال در زمان ثبت نام از جمله شرایط بهره مندي از مزایاي

 
کارورزي به شمار می رود. براي متقاضیان مرد داشتن کارت پایان خدمت یا معافیت از خدمت نظام وظیفه الزامی است. 

مهمترین مزیت پیش بینی شده براي کارآفرینان و کارفرمایان در طرح این است که در صورت جذب کارورز، از معافیت حق بیمه

 
سهم کارفرما به مدت حداکثر دو سال برخوردار می شوند. 

مدت دوره کارورزي حداکثر 3 ماه است و کارورزان طی این مدت بیمه مسئولیت مدنی هستند. میزان کمک هزینه کارورزي در سال
1399 نیز به ازاي هر ماه، براي مقطع کارشناسی 500 هزار تومان، مقطع کارشناسی ارشد 600 هزار تومان و براي مقطع دکترا 700

 
هزار تومان است که از سوي وزارت کار به کارورزان پرداخت می شود. 



در حال حاضر بازار کار تحت تاثیر تغییر و تحولات اقتصادي، شرایط ویژه اي را دنبال می کند که براي برون رفت از این شرایط لازم

 
است سیاستهاي مناسبی در حوزه اقتصاد و بازار کار به اجرا درآید. 

پیش بینی می شود با توجه به اثرات مثبت اجراي طرح کارورزي، این طرح فرصت آشنایی افراد با محیط کار را فراهم کرده و ضمن
انتقال دانش و مهارت موجب جذب کارجویان و فارغ التحصیلان به بنگاههاي اقتصادي شود.



راننده تاکسی اصفهانی حاج قاسم را نشناخت/ خاك شلمچه بر مزار سردار

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/11/04

یک روز راننده تاکسی در بین راننده ها قصه رفت وآمدهاي حاجی را می گوید و نشانه هایی می دهد که این آقا هر هفته
اصفهان می آید و بعد از زیارت مزار شهیدکاظمی به تهران برمی گردد و من نمیدانم کیست.

 یک روز راننده تاکسی در بین راننده ها قصه رفت
وآمدهاي حاجی را می گوید و نشانه هایی می دهد که این آقا هر هفته اصفهان می آید و بعد از زیارت مزار شهیدکاظمی به تهران

 
برمی گردد و من نمیدانم کیست. 

خبرگزاري مهر گروه فرهنگ و اندیشه رضا شاعري: حاج مرتضی حاج باقري سال 1361 براي اجراي عملیاتی براي جذب نیرو و
تشکیل گردان تخریب به مدت دو ماه از زادگاهش اصفهان براي انجام مأموریت به کرمان و لشکر ثاراالله مأمور شد. خودش می گوید
حاج قاسمِ فرمانده رفتار و تواضعش همانند بسیجی ها بود. آن موقع که به او قاسم سلیمانی می گفتند او را در جلسه اي دیدم و

 
جذبه قاسم دلم را ربود. 

نمی دانم در طول مصاحبه چند بار نام حاج قاسم را بر زبان آورد ولی هر جمله اي که در کلامش جان می گرفت، از نام حاج قاسم
محروم نبود. جملات را با نام حاج قاسم آغاز می کرد و نام حاج قاسم زینت بخش پایان کلامش بود. این چند روز که با دوستان و هم
رزمان حاج قاسم صحبت می کردم لابه لاي حرف هایشان گریزي به نام حاج مرتضی حاج باقري می زدند که در دل بسیاري از
خاطرات حضور داشت. حاج باقري از فرماندهان و نزدیکان حاج قاسم در لشگر 41 ثاراالله بوده که در مقاطع مختلف جهادگري شهید

 
سلیمانی، یار و رفیق او بوده است. 

بی آنکه سوالی از حاج قاسم بپرسم؛ صندقچه اسرار می گشاید و فصل به فصل از راز ماندگاري مردي می گوید که عزیز دل ها شد.

 
همه کلامش با گویش شیرین اصفهانی ، در دو کلمه ادا می شود: «حاج قاسم» 

حاج باقري در تمام طول مصاحبه بر این نکته تاکید دارد که صحبت هایی که من و دیگر دوستان درباره حاج قاسم می کنیم، با حاج
قاسم خیلی فاصله دارد. کسی باید درباره حاج قاسم صحبت کند که در مسیر حاج قاسم باشد به ارزش ها و ویژگی هاي حاج قاسم
نزدیک باشد. من فکر می کنم بیان کلمات از زبان من درباره حاج قاسم، نه تنها حق مطلب را ادا نمی کند و او بیش از پیش شناخته

 
نمی شود، بلکه ظلمی در حق این شهید والامقام است. 



 
 

همه مردم فکر می کنند حاج قاسم سلیمانی یک فرمانده عالی رتبه نظامی است. به نظر شخص من بیست درصد از آن چه در وجود و
شخصیت حاج قاسم بود؛ نظامی بود و هشتاد درصد آن ویژگی هاي شخصیتی اي بود که سبب شد حاجی سردار دل ها شود.
خصوصیات و ویژگی هاي اخلاقی و معنوي حاج قاسم، ارتباط با خدا، نماز شب هاي حاج قاسم، گریه هاي حاج قاسم مثال زدنی
است. حاجی خدا را در همه کارها ناظر بر اعمالش می دید و من فکر می کنم اگر جمعیتی پنجاه میلیونی در ایران و عراق براي بدرقه
و تشییع پیکر این شهید حضور داشتند، به دلیل بعد نظامی او نبود بلکه محبتی بود که خدا از محبت حاج قاسم در دل مردم نشانده
بود. شاید یک درصد مردم حاج قاسم را دیده بودند و تقریباً می شود بگوییم حاج قاسم را کسی ندیده بود ولی حاج قاسم در دل

 
مردم جا داشت و همه مردم بعد از شهادت این بزرگ مرد، سیاه پوش شدند و برایش رخت عزا به تن کردند. 

 
ارِ رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ ۖ»  اءُ عَلَی الکُْفَّ حاج قاسم مصداق بارز «أشَِدَّ

اگر کسی کوتاه ترین ارتباطی حتی در اندازه دو یا سه دقیقه را با حاج قاسم داشته باشد، مثلاً به اندازه ي اینکه (در فرودگاه از لحظه
سوار شدن در اتوبوس تا خروجی گیت فرودگاه همراهی اش کرده باشد) بی شک اذعان خواهد کرد که در این مسیر کوتاه، مرید و
دلبسته ي حاج قاسم شده است. حاج قاسم جاذبه اي مثال زدنی داشت و جذبه اش از دافعه اش بسیار بیشتر بود. او بسیار خوش

 
ارِ رُحَمَاءُ بیَْنَهُمْ ۖ» بود.  اءُ عَلَی الکُْفَّ اخلاق بود، در حقیقت حاج قاسم مصداق بارز «أشَِدَّ

خاطرم هست مقام معظم رهبري فرمودند: «در جلسات مسئولین به دنبال حاج قاسم می گشتم. فکر می کردیم حاج قاسم نیامده

 
است، خوب که نگاه می کردیم حاج قاسم را در گوشه اي و یا پشت ستونی می دیدیم.» 

حاج باقري در وصف کرامات حاج قاسم می گوید حاجی در کربلاي پنج روي رانین (شلوار جنگی) نوشت بعد از شهادتم حاج یونس
زنگی آبادي فرمانده لشکر باشد اما نمی دانست یونس شهید شده. من باور دارم هر که مزار حاج یونس را زیارت کند به زیارت مزار
حاج قاسم رفته است، چون حاج قاسم به اندازه چشمانش به حاج یونس زنگی آبادي اعتماد داشت. او معتقد است بعد از حاج قاسم

 
صدمه بزرگی به اسلام و انقلاب وارد شد که جبران پذیر نیست. 

 
موکب عشق / اکنون سوریه اینجاست 

در خاطرات حک شده از حاج قاسم به نوروز 1398 و سیل خوزستان اشاره می کند و می گوید در این اتفاق، برخی ها فقط براي درج
عکس و نمایش مجازي به خوزستان رفته بودند، اما حاج قاسم فقط دو روز به مناطق سیل زده رفت. او در میان جوان هاي خوزستانی



سخنرانی کرد و گفت شما جوان هاي خوزستانی که همیشه مشتاق دفاع از حرم بودید و آرزو می کردید به جمع مدافعان حرم
بپیوندید؛ اکنون سوریه این جاست. کمک کنید سیل و گِل را از خانه هاي مردم دور کنید. حاج قاسم با تدبیر خود تمام موکب هایی
که در اربعین در مسیر نجف و کربلا به زائرین خدمت می کردند را فرا خواند و مسئولیت هر منطقه از خوزستان را به یک موکب داد و
موکب استان کرمان در منطقه حمیدیه قرار گرفت و از صفر تا صد مسئولیت امداد و پاك سازي و تعمیر منازل به آن منطقه را تا به
امروز بر عهده دارند و در حال انجام آن ها هستند. در واقع وجود حاج قاسم امنیت بود، وجود حاج قاسم خدمت بود، وجود حاج قاسم
جهاد بود، وجود حاج قاسم ایثار بود. حاج قاسم خودش را نمی دید، چون اساساً در پی نشان دادن خود نبود، خداوند حاج قاسم را به

 
تمام جهان نشان داد. 

 
گوش و چشمتان به کلام حضرت آقا باشد 

خاطرم هست مقام معظم رهبري فرمودند: «در جلسات مسئولین به دنبال حاج قاسم می گشتم. فکر می کردیم حاج قاسم نیامده

 
است، خوب که نگاه می کردیم حاج قاسم را در گوشه اي و یا پشت ستونی می دیدیم.» 

حاج قاسم سالی دوبار رزمندگان قدیمی جبهه و جنگِ لشکر 41 ثاراالله را به مدت دو یا سه روز دور هم جمع می کرد و در قالب اردو
یا سفر به خوزستان، تهران یا کرمان می برد و در آن جلسات به بچه ها می گفت: «دلتان را به دوره هاي چهار و پنج ساله خوش
نکنید، گوش و چشمتان به کلام حضرت آقا باشد.» حاج قاسم می گفت: «خط قرمزتان حضرت آقا باشد و کسی که انقلاب و ولایت
فقیه را قبول داشته باشد؛ از ماست.» حاجی گوش و چشمش به کلام حضرت آقا بود و در ارتباط با خدا واقعاً غرق می شد. وقتی حاج
قاسم نماز را با صوت بلند می خواند و ما پشت سرش ایستاده بودیم، احساس می کردم که در مسجدالحرام نماز می خوانم و شکل
معنوي دیگري را در ارتباط با خدا تجربه می کردیم حتی گاهی شدت این فضاي معنوي به گونه اي بود که حس می کردم پشت سر
آقاي بهجت نماز می خوانم. یکی دیگر از خصایص حاج قاسم این بود که کم می خوابید و کم غذا می خورد و کم حرف می زد و آن
هنگام که حرف می زد؛ بی شک می توان گفت براي هر جمله اي که بیان می کرد؛ می شد یک کتاب نوشت. او بیشتر اهل کار و
عمل بود تا اهل حرف زدن. سخن حاج قاسم تأثیرگذار بود. او چهل سال لباس نظامی را از تنش در نیاورد و چهل سال نماز شب اش

 
ترك نشد و می توان گفت نمازهاي شب او سپري در جبهه هاي نبرد برایش بود. 

 
حلقه وصل 

باید بگویم در جنگ هاي نظامی و روي کاغذ و با تحلیل اعداد و ارقام، اگر پنجاه درصد کشوري در اختیار متجاوزان باشد، هیچ قدرت
نظامی نمی تواند آن را آزاد کند. بنابراین در جنگ هاي سوریه و عراق و… چیزي به غیر از ارتباط معنوي حاجی با خدا نمی توانست
هشتاد و پنج درصد از سوریه که دست داعش بود را نجات دهد. حاج قاسم با توکل و هوش نظامی و با عده اي معدود توانست این
کشور را به مردم و ملت سوریه بازگرداند. این اتفاق در عراق هم افتاد. شصت و پنج درصد عراق در دست داعش بود. نیروي معنوي،

 
گریه هاي شبانه و نماز شب ها حاج قاسم در کنار قدرت نظامی او، در این فتوحات مؤثر بود. 

من هیچ گاه بی تابی و اشک هاي حاج قاسم بعد از فوت مادرش را فراموش نمی کنم. او مخلص پدر و مادر بود. وقتی به منزل پدر و
مادر می رفت مردم روستا با مشکلات خاص خودشان نامه هایی را به حاجی می دادند. حاج قاسم با روي خوش همه نامه ها را می

 
گرفت، می خواند و پاسخ می داد. حاج قاسم مردمی و خاکی بود. رفتار و کردار حاج قاسم او را سردار دل ها کرد. 

 
ما ملت امام حسینیم 



باور دارد کلام و حرف حاج قاسم سلیمانی از کتاب ها نبود و حرفش، حرف دل و حکمت بود. حاج باقري می گوید وقتی حاج قاسم
می گفت: «ترامپ قمارباز، ما را از شهادت می ترسانی! ما ملت شهادتیم. ما ملت امام حسینیم...» این کلمات کلماتی نبود که در کتاب

 
ها باشد این کلمات در هیچ کتابی نوشته نشده و کلماتی بود که از دل حاج قاسم برآمده بود و بر دل و جان دنیا رسوخ کرد. 

رفتار و عملکرد حاج قاسم به گونه اي بود که هیچ گاه نیروهایی که با نام فاطمیون، حیدریون، زینبیون، حزب االله، جیش الوطنی
سوریه و… شناخته می شوند، به درخواست حاج قاسم به مشتاقان حرم اهل بیت نپیوستند بلکه حاجی با رفتار و اخلاق و عملکردش
کاري کرده بود که آنان فدایی اهل بیت (ع) شده و به کمک حاج قاسم آمده بودند و او را در مقابله با داعش همراهی می کردند. آن
ها توانستند گروهاي چریکی مخالف دولت سوریه و عراق را نابود کنند. جنگ کلاسیک با جنگ چریکی خیلی متفاوت است و توکل و
اخلاص و توسل به ائمه اطهار (ع) رمز پیروزي حاج قاسم بود. من یک بار هم ندیدم حاجی در بیست و چهار ساعت بتواند بیشتر از
پنج ساعت بخوابد. حاج قاسم این قدر در بین این نیروها عزیز بود اگر در بین شان قرار می گرفت، آن ها به دورش حلقه می زدند تا

 
اگر حادثه اي رخ داد، آن ها فدایی حاج قاسم شوند. 

جنگ و مبارزه با داعش بخشی از فعالیت هاي چهل ساله حاج قاسم بود. بعد از جنگ در مبارزه با اشرار جنوب شرق کشور که استان
هاي خراسان جنوبی و زاهدان، بندرعباس، کرمان و بخشی از استان یزد را نا امن کرده بودند، همین تلاش و جهاد شهید قاسم
سلیمانی توانست امنیت بخش زندگی ساکنان آن بخش ها باشد تا اکنون اهالی آن مناطق بتوانند در امنیت به اشتغال و کشاورزي
بپردازند. در واقع همه ي ملت ایران، ملت عراق و سوریه و حتی یمن مدیون شهید حاج قاسم سلیمانی هستند. حاج قاسم خودش را

 
فدا کرد تا ما به اسلام و ولایت نزدیک تر شویم تا ما با افتخار و عزت زندگی کنیم. 

 
 

 
حاج قاسم در هر نقشی، عالی بود / پاي پدرش را شست 

خاطرم هست حاج قاسم پدرش (مشد حسن آقا) را براي زیارت امام رئوف به مشهد برده بود. یکی از دوستان با چشم خود دیده بود
که حاجی در صحن رضوي نشسته و پاي پیرمردي که بعد از سلام و احوال پرسی فهمیده بود پدر بزرگوارشان است را با آب ولرم که
در درون یک ظرف بود، ماساژ می داد. حاجی با تمام مشغله اي که داشت از پدر و مادرش غافل نمی شد. او با همه مشغله کاري که
داشت، اگر فرصتی پیدا می کرد، به کرمان می رفت. یاد دارم در فرودگاه برادر همسرشان (محمود) به استقبالش می آمد و حاج قاسم
را در مسیري یک صد و هشتاد کیلومتري به شهرستان «رابرُ» و روستاي قنات ملک می برد تا به دیدار پدر و مادر برود. حاجی تقریباً



یک یا دو ساعتی را در محضر پدر و مادر بود. در این زمان پدر و مادر را غرق بوسه می کرد و از آن ها قدرت می گرفت و می خواست
که برایش دعا کنند. من هیچ گاه بی تابی و اشک هاي حاج قاسم بعد از فوت مادرش را فراموش نمی کنم. او مخلص پدر و مادر بود.
وقتی به منزل پدر و مادر می رفت مردم روستا با مشکلات خاص خودشان نامه هایی را به حاجی می دادند. حاج قاسم با روي خوش
همه نامه ها را می گرفت، می خواند و پاسخ می داد. حاج قاسم مردمی و خاکی بود. رفتار و کردار حاج قاسم او را سردار دل ها کرد.
آن چه باعث ماندگاري و مکتب سلیمانی شد، رفتار حاج قاسم بود. در طول سال که سیصد و شصت و پنج روز است، به گمانم سیصد
روز در کنار خانواده نبود و همه این ایام مشغول جهاد بود، اما در همه ایامی که در کنار خانواده بود با خانواده و فرزندانش رفیق بود. با
آن ها مشورت می کرد. با نوه ها بازي می کرد تا جبران فاصله و فراق را کرده باشد. حاج قاسم در هر نقشی که بود، عالی بود. او اهل
ورزش بود و به کوه نوردي علاقه داشت و ارتباط صمیمانه اي را با جوان ها برقرار می کرد. بنابراین من معتقدم اگر امروز حاج قاسم،

 
حاج قاسم شده است؛ هشتاد درصد از شخصیت غیرنظامی اش مؤثر و تأثیرگذار بوده است. 

 
در دل تاریخ جوانه زد و ریشه اش ماندگار شد 

شنیده ام قاسم سلیمانی بعد از این که براي تحصیل به کرمان آمد به مسافرخانه کسري رفت و به صاحب مسافرخانه گفته بود، می
توان این جا کار کرد و جاي خواب داشت؟ صاحب مسافرخانه بعدها می گوید همیشه می دیدم این جوان به ظاهر هیچ ندارد ولی از
صاحب رستوران و صاحب مسافرخانه بالاتر و غنی تر است و شخصیتی عجیب دارد. با طی کردن و عبور از این مسیرها، آن جوان در

 
دل تاریخ جوانه زد و ریشه اش ماندگار شد. 

خاطرم هست روزي تعدادي از دانشجوها درخواست داشتند که حاج قاسم را ببینند. به حاجی گفتم. شهید سلیمانی در آن موقع تازه
درجه سرلشکري را گرفته بود. حاج قاسم گفت حیف وقت دانشجوها نیست که مرا ببینند؟ گفتم درخواست دانشجوها را به شما
رساندم. مامورم و معذور… بالاخره مقرر شد در مکانی در تهران حاجی با دانشجوها دیدار کند. سکوت عجیبی حکم فرمایی می کرد و
هیبت مردانه و لباس نظامی نشسته بر اندامش قدر سخن را همه گرفته بود. هیچ گاه صورت و احوال دانشجویان در آن دیدار را
فراموش نمی کنم. حاج قاسم با همان طمانینه و لبخند زیبایش سکوت را شکست. انگار با دیدن جوانان خاطرات کودکی و نوجوانی
خود را یاد آورد. حاج قاسم در بخشی از سخنرانی اش گفت من هم قبل از این که براي کار و تحصیل از زادگاهم به کرمان بروم، در
دوره ي قبل از انقلاب در روستاي رابرُ و کوهستان هاي قنات ملک به کار دامداري و کشاورزي مشغول بودم و امیدوارم اگر فرصتی در
دوران بازنشستگی پیش بیاید به زادگاهم بازگردم و همان کارهاي کودکی و نوجوانی ام را انجام دهم و کودکانه هایم را دوباره تجربه

 
کنم. دوست دارم در زادگاهم به فعالیت هاي دامداري و کشاورزي براي کارآفرینی بپردازم. 

 
مستحبات واجب و مکروهات حرام 

هیج وقت ندیدم حاج قاسم یک ساعت قبل از اذان صبح خواب باشد. حتی اگر بسیار هم دیر خوابیده بود یک ساعت قبل از اذان بیدار
بود. براي حاج قاسم مستحبات واجب و مکروهات حرام بود. به نظرم با همین فرمول خدا را می دید و در واقع حاج قاسم خدا را ناظر
بر اعمالش می دید و با ناظر بودن خدا بر اعمالش از هیچ چیز خوف نداشت. ما باید نفرین کنیم بر افرادي که باعث شدند ترامپ
قمارباز تصمیم بر ترور حاج قاسم بگیرد. آن ها در این سال ها بیش از صد بار می توانستند حاج قاسم را ترور و شهید کنند ولی از
عقوبت آن می ترسیدند. اما این بار با اغتشاش ها و مصیبت هایی که در بیست و پنج آبان 1398 اتفاق افتاد، دشمن فکر کرد که الان
زمان شهید کردن حاج قاسم است. اولین پیام ترامپ به ایران تبریک بود ولی بعد از آن که دید ملت ایران یک پارچه عزادار حاج قاسم
شدند، عقب نشینی کرد و هنوزم که هنوز است خوف انتقام در دل امریکایی ها وجود دارد. آن ها اکنون پشیمان هستند. دشمنان
حاج قاسم و دشمنان اسلام و دشمنان انقلاب براي حاج قاسم ارزش ویژه اي قائل بودند و از زمانی که حاج قاسم را ترور و شهید

 
کردند، یک روز خوش نداشته و خوف انتقام در دل هایشان ریشه دوانده است. 



یک روز راننده تاکسی در بین راننده ها این قصه رفت و آمدهاي حاج قاسم را می گوید و نشانه هایی از حاجی را براي دیگر راننده ها
می دهد و می گوید این آقا هر هفته، گاهی هم دو هفته یک بار و گاهی هم ماهی یک بار از تهران زنگ می زند و به اصفهان می آید
و بعد از زیارت مزار شهید کاظمی به تهران باز می گردد و من نمی دانم او کیست. دیگر راننده ها می گویند از او نام و نشانش را
بپرس این مشخصاتی که تو می دهی حتماً حاج قاسم سلیمانی فرمانده نیروي قدس سپاه است. راننده دفعه بعد از حاجی نام و

 
نشانش را می پرسد و حاج قاسم خودش را معرفی می کند و راننده متحیر از این همه خضوع و مهربانی می شود. 

 
پُست از حاج قاسم عزت می گرفت 

حاج مرتضی حاج باقري سال 1361 براي اجراي عملیاتی براي جذب نیرو و تشکیل گردان تخریب به مدت دو ماه از زادگاهش
اصفهان براي انجام مأموریت به کرمان و لشکر 41 ثاراالله مأمور می شود. خودش می گوید حاج قاسم فرمانده رفتار و تواضعش همانند
بسیجی ها بود. آن موقع که به او قاسم سلیمانی می گفتند او را در جلسه اي دیدم و جذبه نگاه قاسم دلم را ربود. بعد از آن در بیابان
کوشک، بین عملیات بیت المقدس و رمضان در سنگر فرماندهی با حاج قاسم ملاقات کردم و از همان موقع دل به دل رفیق دادم. از
مدیریت فرمانده سخن به میان می آورد و می گوید مدیریت و فرماندهی حاج قاسم به گونه اي بود که تیپ ثاراالله سپاه بهترین و
تاثیرگذارترین لشکر سپاه پاسدارن اسلامی شده بود. در واقع پُست به حاج قاسم عزت نمی داد، پُست از حاج قاسم عزت می گرفت.

 
هر کجا که فعالیت می کرد اگر پایین ترین پست را هم به او می دادند؛ آن پُست به خاطر حاج قاسم عزت پیدا می کرد. 

حاج باقري ادامه می دهد: حاج قاسم بسیار عجیب بود. چیزهایی از حاج قاسم وجود دارد که براي عقل باورکردنی نیست و این از
نهایت معرفت و عرفان این بزرگ مرد است. زندگی او در سطح عموم مردم جامعه بود و در طول مدت بیست و دو سالی که فرمانده
نیروي قدس، در سوریه و عراق و در انجام مأموریت بود؛ یک روز حق مأموریت یا اضافه کار یا دلاري نگرفت. بنده اي که این گونه با

 
خدا معامله کند، بی دلیل خداوند مهرش را به دل همه ي بنده هایش قرار نمی دهد. 

 
آمریکا در زباله دان تاریخ 

من باور دارم در گذشته اگر کسی می خواست با حاج قاسم ارتباط برقرار و با او گفت وگو کند، باید از یک مسیر مشخص اداري عبور
می کرد تا او را ملاقات کند، اما امروز این طور نیست. امروز اگر کسی معرفتی جزئی داشته باشد، در هر جا و مکان می تواند با حاج
قاسم ارتباط برقرار کند و همان موقع جواب خود را بگیرد. من معتقدم اگر حاج قاسم تا قبل از شهادت حلال مشکلات بود؛ امروز و
بعد از شهادت این قدرت بی نهایت در اختیارش است و باورم این است که در روز فرج آقا امام زمان (عج) حاج قاسم حتماً در رکاب
امام عصر خواهد بود. تاکید دارم که ما می توانیم در حل مشکلات مادي و معنوي از حاج قاسم کمک بگیریم. امروز حاج قاسم از امام
زاده ها بالاتر نباشد، کمتر نیست. حاج قاسمی که رهبري انقلاب که مانند کوه هستند؛ چندین بار در این یک سال گذشته اشک شوق

 
و تأسف برایش ریختند. 

به نظر من اگر امروز در امنیت هستیم به خاطر شهداي انقلاب، شهداي دفاع مقدس، شهداي مدافع حرم است که در رأس آن ها حاج
قاسم سلیمانی می درخشد. شهادت حق حاج قاسم بود. اگر شهادت حاج قاسم به دست یک داعشی مزدور بود، تأسف داشت. حاج
قاسم به دست جنایتکارترین آدم و دولت دنیا با ترس و در کمال نامردي و بدون هیچ دفاعی و در دل سیاه شب ترور و به شهادت
رسید. آن ها این اقدام را با کامل ترین ابزار و با ماهواره ها، هواپیما، پهباد و موشک آن هم در مقابل یک فرد بی دفاع و ناجوانمردانه
انجام دادند. درست است که حاج قاسم را از ما گرفتند اما آن ها با این کار، ریشه خودشان را کَندَند و شما و ملت ایران شاهد خواهید

 
بود که آمریکا به مانند شوروي سابق به زباله دان تاریخ خواهد پیوست. 



 
 

 
حاج قاسم ماندگار شد 

حاج قاسم براي مردم و خانواده هاي شهدا پدر و مادر شهید، فرزند و همسر شهدا، خانواده هاي ایثارگران، جانبازان و خانواده آزاده ها
خالصانه جان می داد. او حتی هنگامی که در سوریه بود اگر تماسی با ایران داشت حتماً احوالی از خانواده شهدا مخصوصاً شهداي
مدافع حرم و علی الخصوص فرزندان آن ها می پرسید و پدرانه با کودکان شهداي مدافع حرم صحبت می کرد. فرزندان مدافعان حرم

 
به حاج قاسم دلخوش بودند و می دانستند که حاج قاسم آن ها را تنها نمی گذارد. 

هیچ گاه یادم نمی رود، سال 1398 نوه ده ساله یک از شهداي شاخص کرمان بیمار شده بود و باید عمل جراحی می شد. حاجی باید
به سوریه می رفت، اما تا زمانی که پیگیري هاي پزشکی و درمانی و بیمارستان و عمل جراحی انجام نشد و تا از احوال خوب دخترك
مطمئن نشد؛ به سوریه نرفت. حاج قاسم حواسش به همه جا بود. حاج قاسم حواسش به خط مقدم بود، حاج قاسم حواسش به پشت
خط بود، حاج قاسم حواسش به خانواده شهدا بود، حاج قاسم حواسش به رزمندگان بود، حاج قاسم حواسش به خانواده شهدا بود،
حاج قاسم حواسش به مجروحین بود، حاج قاسم حواسش به جانبازان بود. در واقع حاج قاسم خودش و خانواده اش را فداي انقلاب و
ارزش هاي انقلاب کرد و به همین خاطر حاج قاسم ماندگار شد. حاج قاسم براي درمان خانواده شهدا، ایثارگران و رزمندگان و زنده
ماندن ولو یک روز پدر و مادر شهدا و… از هیچ کمکی مضایقه نمی کرد. خاطرم هست ده سال پیش آمپولی براي پدر شهیدي نیاز
بود که مبلغ گزافی داشت. حدود یک میلیون و پانصد هزار تومان بود. حاجی تمام تلاشش را براي تهیه این آمپول کرد و تهیه هم

 
شد. 

 
مسافري از تبار عشق 

همان طور که می دانید منزل آقاي قا لیباف و شهید احمد کاظمی در کنار منزل شهید سلیمانی بود. هر روزي که حاج قاسم ایران
بود؛ آن ها دور هم بودند و همدیگر را ملاقات می کردند، اگر هم شرایط دیدار فراهم نبود؛ حتماً با تماس تلفنی با هم صحبت می
کردند و صداي هم را می شنیدند. حاج قاسم و شهید کاظمی هیچ گاه حتی زمانی که حاج قاسم فرمانده لشکر و مسئول جنوب شرق
و حاج احمد مسئول شمال غرب کشور بودند؛ ارتباط شان قطع نشد. بعد از شهادت حاج احمد، حاجی بسیار بی تاب شد و از خدا
خواست که با شهادت به شهید احمد کاظمی برسد. با توجه به این که شهید کاظمی در اصفهان به خاك سپرده شد، حاجی در
فرصت هایی که ایجاد می شد با هواپیماي عمومی به اصفهان می آمد. حاجی در فرودگاه با راننده تاکسی اي آشنا شد شماره تبادل



کردند، که هر موقع به اصفهان می رسید، راننده تاکسی به فرودگاه می آمد و حاج قاسم را را بر سر مزار شهید کاظمی می برد و
حاجی نیم ساعتی را آن جا بود و زیارتی می کرد و دوباره به فرودگاه باز می گشت و به تهران می رفت. یک روز راننده تاکسی در بین
راننده ها این قصه رفت و آمدهاي حاج قاسم را می گوید و نشانه هایی از حاجی را براي دیگر راننده ها می دهد و می گوید این آقا
هر هفته، گاهی هم دو هفته یک بار و گاهی هم ماهی یک بار از تهران زنگ می زند و به اصفهان می آید و بعد از زیارت مزار شهید
کاظمی به تهران باز می گردد و من نمی دانم او کیست. دیگر راننده ها می گویند از او نام و نشانش را بپرس این مشخصاتی که تو
می دهی حتماً حاج قاسم سلیمانی فرمانده نیروي قدس سپاه است. راننده دفعه بعد از حاجی نام و نشانش را می پرسد و حاج قاسم

 
خودش را معرفی می کند و راننده متحیر از این همه خضوع و مهربانی می شود. 

 
مسافران حرم 

با شناختی که از حاج قاسم داشتم، شنیدن از این دست اتفاق ها برایم روشن و به نوعی عادي بود. اما خاطره فرودگاه و سفر سوریه
رنگی دیگر در بین خاطرات مانده از حاج قاسم به جا گذاشته است. راننده حاجی بیان می کرد در مسیر فرودگاه امام خمینی (ره)
بودیم. پرایدي منحرف شد و با هم تصادف کردیم. پراید صد درصد مقصر بود. راننده حاجی ادامه داد و گفت: بعد از برخورد از ماشین
پیاده شدم و از حاجی خواستم اجازه دهد که به پلیس زنگ بزنیم اما حاجی به شدت با من برخورد کرد و با جذبه گفت مقصر تو
هستی. راننده حاجی در جواب می گوید: راننده پراید مقصر است، اما حاجی اصرار داشت که من مقصرم و باید خسارت راننده پراید را
پرداخت کنیم. هماهنگی را انجام دادم و راننده پراید که خودش هم متحیر شده بود، خوشحال از این اتفاق و مهربانی، منتظر دریافت
خسارت شد. کمی که جلوتر به حاجی گفتم حاج قاسم چرا گفتی من مقصرم؟ مقصر راننده پراید بود و شما دارید به من ظلم می
کنید! شهید سلیمانی در جواب به من گفت: «عزیز من! ما الان کجا می رویم؟ به سوریه می رویم. به دل آتش. اما این راننده پراید نان
آور خانواده است و با همین ماشین رزق خانواده و همسرش را تأمین می کند.» حاجی گفت این درست است که ما مبلغ خسارت را
به او پرداخت کردیم، اما در واقع او را خوشحال کردیم و خوشحالی او براي ما خیر است و صدقه راه است. تازه اگر ما در سوریه کشته

 
شویم معلوم نیست در زمره شهدا قرار بگیریم. بنابراین باید گذشت کنیم و به خاطر عمل مان خداوند به ما عنایتی کند. 

از لحاظ مکانی، حاج قاسم در قسمتی به خاك سپرده شد که اگر مقامات براي اداي احترام و تشریفات بخواهند بر سر مزار حاجی

 
بروند، به سختی این کار انجام خواهد شد 

حتی از راننده حاج قاسم در تهران شنیدم هنگامی که سر چهار راه پشت چراغ می ایستادیم و کودکان کار دسته گل و یا هر وسیله
دیگر را براي فروش عرضه می کردند؛ محال بود حاج قاسم از آن ها خرید نکند. حتی زمانی که پول همراهشان نبود و یا چراغ سبز
می شد، از ماشین همراهان درخواست می کرد که از کودکان کار و دست فروش خرید کنند و بعد هزینه پرداخت شده را به همراهان

 
پرداخت می کرد. 

 
پناهگاه آهوان شکار 

حاج قاسم همیشه پناه بود. او پناهگاه همه مردم و رزمندگان بود. شاید هیچ وقت از حاج قاسم استفاده نمی کردیم ولی بودن حاجی
براي ما امید بود، قوت بود، قدرت بود و متأسفانه امروز به صورت ظاهري از او دور شدیم که اگر معرفت داشته باشیم، بهتر از گذشته

 
حاج قاسم می تواند به دادمان برسد. 

از دوستی شنیدم زمانی که حاج قاسم در سوریه و زیر آتش بود، با مسئول خدمات نیروي قدس تماس گرفت. از آن طرف خط صداي
گلوله با صداي حاج قاسم همراه شده بود. حاجی زیر رگبار گلوله و درگیري از دوست ما درخواستی می کند. قصه از این قرار بود که



که در کوه هاي نزدیک به قرارگاه تعدادي آهوي شکار و قوچ زندگی می کردند. حاجی در آن شرایط به او می گوید که با توجه به این
که آن سال خشکسالی بود و حیوانات بدون علوفه می ماندند، براي آن ها علوفه تهیه کنند تا حیوان ها گرسنه نمانند. بعد از ظهر
همان روز دوباره با دوستی که مسئولیت این کار را بر عهده اش گذاشته بود، تماس می گیرد تا خیالش از انجام کار راحت شود. حاج

 
قاسم حواسش به همه جا بود... 

 
حاشیه هاي قرآن و رموز سعادت 

به نظرم هر کسی می خواهد در زندگی موفق و هم در آخرت سعادتمند شود باید الگوي خود را شهدا مخصوصاً حاج قاسم سلیمانی
قرار دهد. حاج قاسم در کوتاه مدتی که منزلش بود، بیشترین استفاده را می کرد. حاج قاسم گلخانه ي کوچکی داشت که در آن جا
سبزیجات و فلفل و… کشت می کرد و از محصول آن به همسایه ها می داد. او همچنین اهل مطالعه بود و از زمانی که سوار هواپیما
می شد تا زمانی که به مقصد برسد، حتماً مطالعه می کرد و کتاب می خواند. حاجی همیشه یک قرآن همراه داشت. هنگامی که قرآن
می خواند اگر مطلبی به فکرش می رسید آن را در حاشیه قران یادداشت می کرد. خبر دارم که خانواده شأن قصد تکثیر و توزیع آن

 
را دارند. می خواهم بگویم حاج قاسم از همه لحظات ش بهترین استفاده را می کرد. 

حاج قاسم وصیت کرده بود که در کنار حسین یوسف الهی به خاك سپرده شود، همه از ارادت شهید سلیمانی به حسین خبر داشتند.
حسین اهل معرفت بود و به نظرم حاج قاسم به وجوه معرفتی حسین به خوبی آشنا بود. به همین دلیل هم این وصیت را کرد. در
واقع از لحاظ مکانی، حاج قاسم در قسمتی به خاك سپرده شد که اگر مقامات براي اداي احترام و تشریفات بخواهند بر سر مزار
حاجی بروند، به سختی این کار انجام خواهد شد، در صورتی که می شد بهترین مکان براي تشریفات و اداي احترام دنیایی را براي
حاج قاسم انتخاب کرد. به همین سبب با نظر چند تن از دوستان دو مزار براي شهید سلیمانی و شهید پورجعفري در مکانی خاص در
گلزار شهر کرمان انتخاب و آماده شد اما به دلیل ازدحام مردم این امکان فراهم نشد و شب به درخواست خانواده شهید و عمل به
وصیت نامه پدر، مزار شهید، کنار مزار شهید حسین یوسف الهی آماده شد. همچنین حاج قاسم قبل از شهادت دو گونی خاك از
شلمچه آورده و وصیت کرده بود هنگام خاك سپاري این خاك ها را در محل دفنم بریزید تا خاك هاي سرزمینم بر من شهادت

دهند. روحش شاد و یادش ماندگار.



واگذاري مجتمع هاي فرهنگی هنري همدان به بخش خصوصی

منبع: ایسناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/11/04

سالن اصلی مجتمع فرهنگی هنري بوعلی سینا و سالن هاي سینما، آمفی تئاتر و رستوران مجتمع فرهنگی سینمایی شهید
آوینی همدان با برگزاري مزایده عمومی و طی مراحل قانونی به بخش خصوصی واگذار شدند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان در مراسم
واگذاري رسمی این مجتمع ها با تأکید بر اینکه این اداره
کل یکی از دستگاه هاي پیشرو در امر واگذاري مجتمع
هاي دولتی است، گفت: امر واگذاري مجتمع هاي بوعلی
سینا و شهید آوینی بعد از بررسی و طی مراحل قانونی، دو
نوبت در روزنامه هاي کثیرالانتشار به صورت آگهی منتشر

 
شد. 

احمدرضا احسانی با بیان اینکه واگذاري مجتمع فرهنگی
هنري شهر لالجین هم در دستور کار قرار دارد، افزود: براساس اصل 44 قانون اساسی، برون سپاري امور، مشارکت بخش خصوصی و

 
ارتقاء بهره وري از اهداف این طرح است. 

معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل هم درباره این پروژه توضیحاتی ارائه کرد و گفت: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان
همدان در اجراي ماده 27 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت به روش(ROLT) برخی از فضاهاي

 
فرهنگی و هنري خود را به به بخش خصوصی واگذار کرده است. 

داود ابوترابی اظهار کرد: کاهش تصدي گري هاي دولت، ایجاد اشتغال در حوزه فرهنگ و هنر، بهبود خدمات فرهنگی و هنري به
مردم، افزایش بهره وري از امکانات مجتمع و دقت بیشتر در نگهداري از اموال مجتمع، اصلاح نظام خدمت و بهبود عملکرد و بالا بردن
جنبه حاکمیتی و نظارتی اداره کل و جلب مشارکت بخش خصوصی در فعالیت هاي فرهنگی و هنري جزو هدف هاي اصلی این طرح

 
به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه فرآیند واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري همدان از سال 94 آغاز شده بود اما با وجود تلاش و پیگیري همکاران
در سنوات گذشته، به علت عدم استقبال بخش خصوصی از روش واگذاري(ماده 5) به نتیجه نرسید، خاطرنشان کرد: از تیرماه 98

 
روش واگذاري به (ROLT) تغییر یافته و با برگزاري جلسات متعدد، در نهایت نتیجه اي مطلوب حاصل شد. 

ابوترابی با تأکید بر اینکه در این روش هزینه هاي نگهداري، تعمیر و تجهیز سالن هاي مجتمع ها به دستگاهاي صوتی تصویري مدرن
بر عهده سرمایه گذار است، اخذ مجوز ایمنی از سازمان آتش نشانی، ایجاد فضاسازي مناسب در محوطه و ساختمان مجتمع، ایجاد
امکانات رفاهی از جمله راه اندازي بوفه و رستوران، کارآفرینی و ایجاد اشتغال حداقل براي 10 نفر، کاهش هزینه هاي نگهداري
تأسیسات مجتمع، فعالیت بیشتر و مستمر سالن همایش ها و افزایش آمار برگزاري برنامه هاي مختلف فرهنگی و هنري از جمله



 
کنسرت ها و نمایش هاي پرمخاطب را از مزایاي واگذاري این دو مجتمع فرهنگی عنوان کرد. 

معاون سیاسی، امنیتی استاندار همدان با بیان اینکه کارهاي فرهنگی به برنامه هاي ریزي بلندمدت و آینده نگري نیاز دارد، ضمن
قدردانی از تلاش هاي مدیرکل و مجموعه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان براي انجام کاري مغفول مانده، گفت: معدل کاري

 
این اداره کل بسیار بالا و قابل توجه است. 

به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان، مصطفی آزادبخت با بیان اینکه کار

 
فرهنگی به ظرافت و حساسیت نیاز دارد، خاطرنشان کرد: به سرانجام رساندن این طرح بعد از سال ها، شایسته تقدیر است. 

انتهاي پیام



6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ

منبع: تین نیوزشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/11/04

به اعتقاد دست اندرکاران اکوسیستم نوآوري کشور 6 باور غلط در زمینه راه اندازي استارتاپ وجود دارد که در صورت رعایت
آن کارآفرینان می توانند به موفقیت خود در حوزه کسب و کارهاي مورد نظر خود امیدوار باشند.

تین نیوز به اعتقاد دست اندرکاران اکوسیستم نوآوري کشور 6 باور غلط در زمینه راه اندازي استارتاپ وجود دارد که در صورت

 
رعایت آن کارآفرینان می توانند به موفقیت خود در حوزه کسب و کارهاي مورد نظر خود امیدوار باشند. 

به گزارش تین نیوز به نقل از ایسنا، دنیاي کارآفرینی پر از زرق و برق است و این زرق و برق اغلب باعث نادیده گرفته شدن جزئیات
می شود؛ از این رو برخی از کارآفرینان مبتدي، راه اندازي استارتاپ را فرآیندي لذت بخش، آسان، انعطاف پذیر و ساده می دانند و
گمان می کنند کارآفرینان دوران خوبی را سپري می کنند و البته مهم تر از همه سود هنگفتی را براي دنیاي استارتاپی تصور می

 
کنند. در حالی که به گفته دکتر علی اصغر سعدآبادي عضو هیات علمی و رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهیدبهشتی این گونه نیست. 

دکتر سعدآبادي، رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر اینکه می بایست ""جنبه نهفته و
تاریک"" دنیاي استارتاپی را بررسی کنیم، گفت: به جز افرادي که تجربه هاي واقعی را پشت سرگذاشته اند، هیچ کس نمی تواند

 
درباره راه اندازي استارتاپ یا به طور کلی راه اندازي مشاغل خصوصی به ویژه در مراحل اولیه فرد کارآفرین را راهنمایی کند. 

وي با بیان اینکه در زمینه راه اندازي استارتاپ باورهاي غلطی وجود دارد، یکی از این باورهاي اشتباه را ""مالکیت استارتاپ یعنی هر
زمان که بخواهید می توانید کار کنید"" دانست و در این باره توضیح داد: حقیقت این است که شما مالک استارتاپ نیستید، بلکه
برعکس استارتاپ مالک شما است! اگر استارتاپِ شما به صورت شبانه روزي در حال خدمت به مشتریان است، بنابراین وقت، تلاش،
نظارت و پیگیریتان را می طلبد. به زبان ساده، استارتاپتان نیازمند حضور فعالتان است. باید بدانید کار در استارتاپ به هیچ وجه مانند

 
کار در شرکت، مؤسسه و ... نیست که باید ساعات و روزهاي مشخصی حضور داشته باشید. 

به گفته سعدآبادي در استارتاپ تمامی معادلات روزانه و شبانه به هم می ریزد و کارآفرینان باید تمام قد در خدمت استارتاپشان

 
باشند. بنابراین، این فرض که مدیر استارتاپ هر زمان که بخواهد می تواند کار کند، وهمی بیش نیست. 

 
باور اشتباه دوم: راه اندازي استارتاپ یعنی به دست آوردن ثروت فراوان 

در ابتداي راه اندازي استارتاپ غالباً توجه ها به ثروت کلان دیگر استارتاپ ها و بنیان گذاران آن معطوف می شود، در حالی که از
تمامی مسیرها و سختی هایی که براي به دست آوردن ثروت کشیده اند، غفلت می شود. به علاوه، در روند کار، از بسیاري از هزینه
ها، مالیات ها و ... آگاهی و اطلاع کافی ندارید و در نهایت اغلب حتی مجبورید هزینه اي از جیب خود بدهید. در واقع، نه تنها سودي

 
نبرده اید بلکه، به ویژه در اوایل راه اندازي استارتاپ، غالباً با ضرر محض روبه رو خواهید شد. 

 
باور غلط سوم: احساسی که به عنوان مشتري از آن لذت می برید، وقتی صاحب استارتاپ شوید ماندگار خواهد بود! 



برخی افراد از مشتري بودن در زمینه خاصی لذت می برند، مثلاً از دنیاي بازي ها بسیار لذت می برند و مشتري ثابت شرکت هاي
بازي هستند. اما هنگامی که ناشی از لذت مشتري، تصمیم به راه اندازي استارتاپ حوزه بازي می گیرند، تعجب خواهند کرد که هدف
کاملاً متفاوت است. همیشه یادتان باشد نشستن پشت توپ می تواند سرگرم کننده باشد، اما ایستادن در مقابل آن قطعاً سرگرم

 
کننده نیست. 

حقیقت این است؛ دلیل اینکه شما به عنوان مشتري استارتاپ بازي ساز از این احساس شادي آور لذت می برید این است که مالک
آن تجارب شادي و خواسته هاي خود را براي شما فدا کرده است. بنابراین، هنگامی که می خواهید مالک استارتاپ در حوزه بازي
سازي شوید، باید خوش بختی و خواسته هاي خود را به نفع مشتري خود نیز قربانی کنید و احساسات سرگرم کننده اي را که قبلاً به

 
عنوان مشتري داشته اید، از بین ببرید. 

 
باور غلط چهارم: داشتن استارتاپ یعنی می توانید رئیس خود باشید و دیگر از اطاعت و دستورها خبري نیست! 

البته این باور از برخی جهات درست است؛ زیرا شما به عنوان صاحب استارتاپ، مجبور به اطاعت از دستورهاي مدیر مافوق خود

 
نیستید. اما فراموش نکنید شاید مجبور به اطاعت از اشخاصی بدتر از مدیران سنتی خود، یعنی «مشتریان»، باشید. 

البته به مرور زمان متوجه خواهید شد که علاوه بر مشتریان، مدیران دیگري نیز هستند که به شما مراجعه می کنند، مثلاً خواسته
هاي کارمندان، شرکا، سرمایه داران، صاحبان املاك، ادارات دولتی و دیگران. همه اینها مدیران جدید شما خواهند بود و نادیده
گرفتن آنها به طور کامل منجر به فروپاشی استارتاپ شما خواهد شد. در واقع، شما باید به آنها توجه کنید و سریعاً پاسخ دهید، شاید

 
10 برابر توجه و سرعت پاسخ شما به مدیر سنتی خود در شغل سنتی خود! 

 
باور غلط پنجم: مالکیت شرکت یعنی می توانید حقوق خود را هر طور که دوست دارید تعیین کنید 

حقیقتی که متوجه خواهید شد، این است که پایداري و استمرار و شکست نخوردن استارتاپتان در اولویت هاي شما خواهد بود. نکته
تأسف آور این است که در اوضاع و احوالی که شرکت شما روزهاي سختی را پشت سر می گذارد، همان طور که گمان می کردید
حقوق ثابتی دریافت نخواهید کرد، باید بدانید که حقوق شما بعد از سایر مطالبات شغلی تأمین می شود و پس از پرداخت حقوق
کارمندان، تأمین کنندگان و ... در نهایت درآمد شما به نوسان تصمیمات مشتري و نیروهاي اقتصادي بستگی دارد که غالباً از کنترل

 
شما خارج است! 

 
باور غلط ششم: موفقیت استارتاپ از نخستین روزها 

حقیقت این است که تعداد کمی از مشاغل از روز اول سودآورند. بیشتر استارتاپ ها براي سودآوري مدتی زمان می برند که این بازه
زمانی ممکن است از 3 ماه تا 3 سال باشد. تعجب آور نخواهد بود اگر بگوییم سودآوري رستوران 3 سال طول می کشد، در حالی که
رستوران فست فود کوچک ممکن است فقط 3 ماه طول بکشد. در هر دو حالت، اگر صاحب مشاغل، سرمایه در گردش کافی براي

 
تأمین خسارات واردشده تا زمان رسیدن تجارت به سودآوري نداشته باشد، به دلیل مشکلات نقدینگی شکست خواهد خورد. 

باورهاي فوق واقعی هستند و غالباً مالکان استارتاپ ها در ابتداي راه آنها را پشت سر می گذارند و کارآفرینان با در نظر گرفتن نکات
فوق می توانند استارتاپ خود را راه اندازي کنند. نه دلیلی براي ناامیدي شدید وجود دارد و نه نیازي به خوش بینی مبالغه آمیز است!

 
آغاز کنید و منتظر تجارب استارتاپی خود باشید. 



آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



تفاهم نامه ساخت تجهیزات تصفیه خانه هاي فاضلاب کشور منعقد شد

منبع: شفقناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/11/04

شفقنا- تفاهم نامه طراحی و ساخت تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه خانه هاي فاضلاب کشور به امضا رسید تا براي نخستین
بار این تجهیزات در داخل کشور به تولید برسد. به گزارش شفقنا، دکتر علی جان صادق پور در جلسه امضا و مبادله تفاهم

نامه همکاري براي ساخت تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه خانه هاي فاضلاب که با ...

شفقنا- تفاهم نامه طراحی و ساخت تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه خانه هاي فاضلاب کشور به امضا رسید تا براي نخستین بار این

 
تجهیزات در داخل کشور به تولید برسد. 

به گزارش شفقنا، دکتر علی جان صادق پور در جلسه امضا و مبادله تفاهم نامه همکاري براي ساخت تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه
خانه هاي فاضلاب که با حضور رئیس سازمان ملی بهره وري ایران، معاون استاندار قم و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان
برگزار شد، بهره وري را یک باور فرهنگی و ذهنی دانست و تأکید کرد: این باور باید در تمام فعالیت هاي اداري و اقتصادي و در قالب

 
برنامه هاي توسعه کشور و با تأکید بر حفظ محیط زیست فرهنگ سازي شود. 

او رویکرد مدیریتی شرکت آب و فاضلاب استان را بر مبناي افزایش بهره وري و استفاده بهینه از امکانات دانست و به برخی از پروژه
هاي این شرکت در راستاي بهره وري اشاره کرد، گفت: طراحی و ساخت دستگاه هاي آشغال گیر در خط لجن و آشغال گیر مکانیکی

 
ریزدانه 3 میلی متري از جمله این پروژه ها است. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم، افزایش راندمان تصفیه فاضلاب و جلوگیري از استهلاك تجهیزات را از جمله مزایاي این
دستگاه ها دانست و یادآور شد: این دستگاه ها براي نخستین بار در کشور با همکاري کارشناسان شرکت آب و فاضلاب استان و یک

 
شرکت دانش بنیان طراحی و ساخته شد و مراحل آزمایشی خود را با موفقیت سپري کرد. 

او در ادامه با اشاره به طراحی و ساخت اسکروپمپ فاضلابی با استفاده از دانش بومی خاطرنشان کرد: این دستگاه نیز تا پیش از این از
کشورهاي اروپایی وارد می شد اما با بومی سازي دانش ساخت آن و بهره برداري موفق از آن، سالانه از خروج مقادیر زیادي ارز از

 
کشور جلوگیري می کند. 

صادق پور تصریح کرد: اسکروپمپ فاضلاب نیز با همکاري متخصصین شرکت آب و فاضلاب و شرکت دانش بنیان نورمندي طراحی و

 
ساخته شد و بهتر از نمونه خارجی آن در حال فعالیت است. 

او در ادامه به بخشی دیگر از اقدامات شرکت آب و فاضلاب استان قم در راستاي بهره وري اشاره کرد و جایگزینی سامانه هاي کلرزنی
گازي و پرکلرین و دستی به سامانه کلرزنی آب ژاول، سامانه پایش و راهبري تأسیسات آب و فاضلاب، احداث 7 نیروگاه خورشیدي و

 
دو نیروگاه برقابی و حذف قبوض کاغذي را از جمله این اقدامات برشمرد. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان قم در ادامه این جلسه از شرکت آب و فاضلاب به عنوان یکی از مهمترین دستگاه هاي



ارائه خدمت یاد کرد و با اشاره به پروژه هاي بهره وري این شرکت گفت: طراحی و ساخت اسکروپمپ فاضلابی از جمله این پروژه ها

 
است که مورد توجه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی هم بود و مورد تقدیر سازمان ملی بهره وري هم قرار گرفت. 

او یادآور شد: این اقدامات نوآورانه در شرکت آب و فاضلاب ادامه یافته است و امروز نیز شاهد طراحی و ساخت چند نمونه دیگر این

 
دستگاه ها هستیم. 

محمود نوربخش هم در ادامه با اشاره به اهمیت بهره وري در دستگاه ها اداري و اجرایی اظهار داشت: هدف ما در کمیته بهره وري

 
این است که نگاه هاي یکپارچه اي که قابلیت تسري به همه دستگاه هاي اجرایی را دارد به عنوان یک الگو سازماندهی کنیم. 

او استفاده از شاخص بهره وري در ارزیابی دستگاه ها را از دیگر برنامه هاي در راستاي افزایش بهره وري دانست و خاطرنشان کرد:
معتقدیم نوع نگاه شاخص ها در بحث ارزیابی به گونه اي است که دستگاه هاي استان نمرات بالایی را در این زمینه کسب می کنند

 
که این مهم به دلیل شفافیت و نوع کارکرد دستگاه هاي استان است که قابلیت کمی پذیري دارند. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان قم، توجه به بحث درون نگري را که از جمله شاخصه هاي اقتصاد مقاومتی است را
سرلوحه فعالیت هاي شرکت آب و فاضلاب به عنوان یک دستگاه پیشرو و توانمند در سطح استان دانست و گفت: از جمله نمونه هاي

 
آن ساخت اسکروپمپ است که وابستگی کشور را به تأمین آن از خارج کشور را از بین برد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري قم با اشاره به اهمیت بهره وري در کشور تأکید کرد: بهره وري در هر کجا که جاري و ساري

 
شود ثمرات آن براي همه اقشار جامعه قابل رصد است. 

او ضمن قدردانی از تلاش ها و اثربخشی مدیریت و مجموعه شرکت آب و فاضلاب استان قم اظهار داشت: تیم مدیریتی آبفا در

 
مجموعه دستگاه ها در ارائه خدمات شایسته به مردم پیشرو هستند. 

محمدرضا گروسی با اشاره به اقدامات و فعالیت هاي شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: این فعالیت ها نشان از شناخت کامل مبدأ

 
و مقصد است که اصل فرایندمحوري است که از همه دستگاه هاي اجرایی انتظار داریم در این راستا گام بردارند. 

 
مصرف هشداردهنده آب در قم 

رئیس سازمان ملی بهره وري ایران، بهره وري را کارایی به اضافه اثربخشی دانست و تصریح کرد: بر این اساس باید بتوانیم در هر

 
لحظه فعالیت هاي خودمان را محاسبه و سنجش کنیم و با سطح معینی از نهاده ها، ستاده بیشتر یا بهتري به دست آوریم. 

او در ادامه با اشاره سختی هاي تأمین آب به ویژه در استان قم، بهره وري آب زیرمجموعه بهره وري انرژي و همپایه بهره وري سبز
است گفت: یعنی در حالی که ما می خواهیم آب سالم، کافی و داراي کیفیت را براي همه بخش ها تأمین کنیم باید به سایر شاخص

 
هاي زیست محیطی آب نیز توجه داشته باشیم. 

دکتر فاطمه پهلوانی با بیان اینکه بهره وري آب باید در سه بخش تأمین، مصرف و بازیافت محقق شود، اظهار داشت: این موارد با

 
شاخص هاي فرهنگی، اجتماعی و فنی و تکنیکال قابلیت تبیین دارد. 



او با تأکید بر اینکه شرکت آب و فاضلاب استان باید محور تدوین برنامه بهره وري آب باشد، گفت: استاندارد جهانی مصرف سرانه

 
خانگی آب به ازاي هر نفر، 80 لیتر است که این شاخص در کشور 150 و در استان قم به 160 لیتر می رسد. 

رئیس سازمان بهره وري ایران، این میزان مصرف آب را براي اقلیمی مثل شهر قم هشداردهنده دانست و خاطرنشان کرد: با ورود

 
شرکت هاي دانش بنیان به این عرصه می توان ضمن تأمین آب مورد نیاز شهروندان، از تخریب محیط زیست نیز جلوگیري کنیم. 

او در پایان بر ضرورت پیوست بهره وري در طرح هاي و برنامه ها تأکید کرد و یادآور شد: پروژه هاي آب و فاضلاب استان قم در

 
راستاي بهره وري، شاخص و ارزشمند و قابل تقدیر است. 

در پایان این مراسم با حضور رئیس سازمان ملی بهره وري ایران، معاون استاندار قم و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان قم،
تفاهم نامه طراحی و ساخت تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه خانه هاي فاضلاب بین شرکت آب و فاضلاب استان قم و شرکت دانش

 
بنیان نورمندي منعقد شد. 

 
اخبار مهم قم را در شفقناقم دنبال کنید 

 
اهم اخبار 

استاندار: قم در وضعیت هشدار قرار دارد مدیرکل اوقاف و امور خیریه: طرح هاي اشتغالزایی و کارآفرینی اقدامی براي کاستن از

 
مشکلات اقشار مختلف مردم است  افت فشار و قطعی آب در هشت نقطه شهر قم انتهاي پیام 
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مجلس نه قیمت ارز تعیین کرد، نه سقف فروش نفت

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس مجلس شوراي اسلامی گفت: مجلس نرخ ارز و سقف فروش نفت را تعیین نمی کند بلکه می خواهد مانع از تصمیم
گیري هاي تورم زاي دولت شود.

به گزارش خبرگزاري صداو سیما به نقل از خانه ملت؛ آقاي محمدباقر قالیباف با حضور در مراسم تقدیر از پژوهشگران برتر مرکز
پژوهش هاي مجلس ضمن تبریک ولادت باسعادت دخت نبی اکرم صدیقه کبري و آغاز دهه فجر و ولادت باسعادت حضرت امام
خمینی (ره)، گفت: از اینکه امروز توفیق پیدا کرده ام تا در جمع شما باشم بسیار خوشحالم، چندماهی است که تلاش دارم چنین
فرصتی ایجاد شود تا در خدمت شما باشم چرا که اعتقاد قلبی بنده این است که مرکز پژوهش ها اهمیت زیادي براي کشور و تحول

 
در کشور دارد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه در ماه بهمن فرصتی را براي حضور در جمع کارشناسان مرکز پژوهش ها در نظر می گیرد،
نکاتی را در خصوص دفتر مرکز پژوهش ها در قم و مرکز تحقیقات مجلس در این استان بیان کرد و اظهار داشت: تصور نشود این دو
مرکز قرار است کار موازي و تکراري انجام دهند، مرکز پژوهش هاي قم متمرکز بر موضوعات کاربردي است و حتی در حد توسعه اي
باشد و مرکز تحقیقات قم براي تحقیقات بنیادي در نظر گرفته شده است تا آغاز و شروع هر قانون منطبق بر شرع مقدس و فقه

 
اسلامی باشد. 

وي با بیان اینکه کشور امروز درگیر چالشی جدي است که آن را در حکمرانی کشور می بینیم، بیان کرد: گفته می شود اشکال کار در
این است که جاي علم بر پیشانی سیاست خالی است به اعتقاد بنده اشکال فراتر است چرا که کشور براساس سیستم بروکراسی
یکصدساله که به همه ما ارث رسیده است، اداره می شود. این سیستم نه در اختیار سیاستمداران است و نه در اختیار حوزه علم. هر

 
مدیري در بخش و قوایی بخواهد تصمیمی را اجرا کند یا هیچ وقت اجرا نمی شود یا ناقص اجرا می شود. 

آقاي قالیباف اظهار داشت: خروجی گزارش هاي عملکرد برنامه توسعه سوم تا ششم نشان می دهد که سوءمدیریت در بخش هاي
مختلف کشور وجود دارد و اگر به صورت پانسیونی برخی مجموعه ها موفق عمل کرده اند به دلیل مدیریت درست مدیر آن مرکز بوده

 
است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: مرکز پژوهش ها باید به این سوال پاسخ دهد که رسالت آن چیست؟ چرا که اشکالات ما از
جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي خود فاصله گرفته و کار ها روي زمین مانده است و به یک مجموعه بی خاصیتی
تبدیل شده که در کار دیگران دخالت کرده و ایجاد مزاحمت می کند. در واقع باعث ایجاد نظام آشفته در این نظام بروکراسی می

 
شود. 

وي با تاکید بر اینکه مجلس باید در رأس امور، سیاستگذار و ریل گذار باشد تا بتواند هم برنامه بدهد و هم نظارت کند، گفت: باید
مشخص شود که مرکز پژوهش ها چه رسالتی دارد چرا که مرکز تنها متعلق به مجلس نیست و گنجینه اي براي تحول در چالش و

 
اشکال اساسی کشور است. 

آقاي قالیباف با بیان اینکه دو رویکرد براي مرکز پژوهش ها قابل تصور است، گفت: یک رویکرد می تواند کارگزار پیرو باشد یعنی آنچه
که تاکنون صورت گرفته و رویکرد دیگر می تواند کارفرماي پیش رو باشد که به نظر بنده باید رویکرد دوم براي مرکز پژوهش هاي

 
مجلس اتخاذ شود. 

وي ادامه داد: نمی توانیم بگوییم براي کشور 10 اولویت داریم و در سطح مجلس و مرکز پژوهش ها، در خلال مسیر ریل گذاري،
متمرکز به موضوعاتی باشیم که صرفا گره هاي خرد و ریز را منفعلانه دنبال و حل کنیم، این مسیر باید اصلاح شود و انباشت گره ها
از تصمیم ها را باز کنیم، چرا که انواع موانع بر سر راه مردم از جمله در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و محیط



 
زیست وجود دارد و باید غل و زنجیر را از خود باز کنیم. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: یکی از موضوعاتی که می تواند دور بسته ضعف و سوءمدیریت در کشور را بشکند آن هم به
دست افراد جوان، انقلابی، متعهد، خلاق، وقت گذار، حاضر در میدان، آگاه به مسائل روز، کارکشته، با تجربه، با نشاط و با گفت وگوي

 
لازم در همه سطوح مدیریتی نظام اداري و اجرایی، همین لایحه بودجه است. 

آقاي قالیباف با تاکید بر اینکه امروز در بودجه انضباط نداریم، بیان کرد: مجلس نرخ ارز را تعیین نکرده است ما نادان و ناشی به

 
اقتصاد نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است. 
رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: ما در مجلس ایستاده ایم تا سیاست ارزي را در نظر بگیریم که هر دولتی روي کار آمد نتواند
از این سیاست خارج شود، این تهمت ناروا است که می گویند مجلس نرخ ارز تعیین کرده است بلکه ما می گوییم تفاوت نرخ تسعیر
ارز با نرخ آزاد که حجم بسیار زیادي است به حدي که بیشتر از بودجه جاري است، کجا خرج می شود؟ اکنون ناراحت همین موضوع

 
هستند. 

وي ادامه داد: مسئله اصلی ما در مجلس است حتی گفته می شود مجلس سقف درآمد نفتی را بسته است در حالی که این چنین
نیست هرچقدر می خواهند این سقف را بالا ببرند، ولی باید واقع بینانه به شرایط نگاه کنیم، در شرایط سخت کنونی تحقق فروش
روزانه 1.5 میلیون بشکه نفت ممکن است و اگر بیشتر تحقق پیدا کند مهم است که بدانیم این درآمد نفتی کجا خرج می شود آیا

 
منجر می شود به این که دولت چاق و هزینه ها بالاتر رود. 

آقاي قالیباف با اشاره به برخی جزئیات لایحه بودجه 1400، گفت: در بودجه اي که دولت ارائه کرده است هزینه ها به نسبت سال
گذشته 46 درصد افزایش یافته، در مقابل میزان افزایش درآمد 10 درصد بوده است که این یعنی 36 درصد گپ ایجاد شده است در
واقع قرار است در جیب مردم برداشته شود از این رو اعتقاد داریم؛ سیاست هاي مالی غلط دولت در سیاست پولی اثرگذار بوده و تورم

 
را بالاتر می برد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: وقتی گرانی و تورم در جامعه رخ دهد کارگر و کارمند هرچقدر کار کنند، وام بگیرند دیگر باید

 
آرزوي مسکن را فراموش کنند، در واقع مجلس می خواهد جلوي تصمیم هاي تورم زا در دولت را بگیرد. 

 
براي حل مشکلات مردم به دولت کمک خواهیم کرد 

آقاي قالیباف اظهار داشت: می گویند ما به فکر معیشت مردم هستیم، لذا باید گفته شود که ما نیز به فکر معیشت مردم بوده ایم و
البته خواهیم بود، اما این سوال وجود دارد که چرا با ارز 4200 تومانی که قرار بود قیمت ها ارزان شود، تا اینکه کالا هاي اساسی را در
اختیار مردم قرار دهند، اما مشاهده کرده ایم که نرخ ارز همچنان بالا می رود و قیمت ها هم افزایش می یابد و این به گونه اي است

 
که با بالا رفتن نرخ ارز اقلام اساسی همچون تخم مرغ و کالا هاي دیگر قیمت دوچندانی پیدا می کنند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: اگر به اعداد و ارقام نگاهی بیاندازیم چند ده میلیارد دلار رفته است و می خواهم بگویم تا
مهرماه سال 1400 به طور دقیق با همین شرایط سخت ارزي 4.2 میلیارد دلار به نهاده هاي دامی اختصاص یافته است پس مرغ باید
با احتساب سالن اجاره اي مرغداري، دارو، واکسن، و همه این مسائل، کیلویی حدود 10 هزار تومان یعنی باید یک و نیم دلار باشد، اما

 
مرغ را در حال حاضر کیلویی 25 هزار تومان به مردم می دهید، این سوال وجود دارد که مابه التفاوت این ارز کجا رفته است؟ 

وي تأکید کرد: ما حتماً باید در بودجه سال آینده تفکیک کنیم و سیاستی را براي این کار مشخص خواهیم کرد؛ بنابراین مجلس
شوراي اسلامی تعیین می کند یارانه را ابتداي زنجیره به مردم بدهد یا اینکه آن را در انتهاي زنجیره در اختیار مردم بگذارید؛ این

 
موضوع را مشورت گرفته ایم و البته مشخص هم هست. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشور گفت: حرفمان این است که وقتی سیاست دولت بر این بوده که مردم رونق اقتصادي را به گونه اي
ببینند که دیگر 45 هزار تومان را طلب نکنند و این آرزوي ما است، ولی این وعده دولت تحقق پیدا نکرده، ما در مجلس پاي این
ایستاده ایم. حالا که این موضوع محقق نشده و قیمت مرغ گرانتر شده است. مابه التفاوت ارز مال مردم است؛ بنابراین اجازه نمی
دهیم که دولت آن را خرج شرکت هاي دولتی کند و تا 60 میلیارد در این زمینه به این شرکت ها کمک شود و البته خدماتی را که



 
تولید می کنند نیز گرانتر براي دولت تمام شود لذا ما جلوي این را می گیریم پس اگر این گران شد باید یارانه هم افزایش پیدا کند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: من نمی خواهم آمار و ارقام بدهم، اما مابه التفاوت ارزي که در این زمینه مشاهده می شود
حدود 80 هزار میلیارد است، پس این مبلغ باید به جیب مردم برود تا مشکلات آن ها مرتفع شود و مجلس مصمم است این کار انجام

 
شود، البته با رویکرد توانمندسازي، توجه به سلامت، معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال این کار باید انجام شود. 

وي تصریح کرد: تولید و اشتغال را نباید اشتباه فرض کنند، باید گفته شود چه میزان ارز براي تولید و اشتغال از صندوق توسعه ارزي
با اجازه حضرت آقا به درخواست دولت اختصاص یافته است و البته چقدر بودجه براي اشتغال پیش بینی کرده اند، بنابراین براي
اشتغال روشی می خواهد که باید نظام بروکراسی را حل کرد. اشتغال این نیست که بگوییم پول داده ایم و یک شوراي اشتغال درست
کنند و بگویند یک میلیون شغل ایجاد شده است، اما درب هر خانه اي را که می زنید می گویند این موضوع محقق نشده است. ما

 
وقتی می گوییم دو میلیون بیکار داریم و یک میلیون آن مشغول به کار شده اند حداقل بایستی 30 درصد آن ها داراي شغل باشند. 

رئیس نهاد قانونگذاري افزود: مشکل کشور درآمد نیست بلکه هزینه است، اختصاص 100 میلیارد دلار اثري در تولید و اشتغال ندارد،

 
این جایی است که باید به آن توجه کرد. 

آقاي قالیباف گفت: اختلاف دیدگاه در مسائل سیاسی با دولت وجود دارد، اما در جلسات مخلتف گفته ایم که ما در مجلس براي حل
مشکلات اقتصادي تمام قد در خدمت دولت براي افتخارآفرینی کشور قدم برخواهیم داشت، بنابراین بحث هاي سیاسی در این
تصمیمات اثري ندارد و نمونه هایی بوده که به دولت کمک شده است. امروز هم می گوییم براي حل مشکلات مردم به دولت کمک

 
خواهیم کرد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تأکید کرد: مجلس شوراي اسلامی قانون را تصویب می کند و اجرا کردن آن نیز با دولت است، به همین
دلیل بوده که مصوبات دولت به هیأت تطبیق مجلس ابلاغ و پس از آن اجرایی می شود ضمن اینکه نظارت و ارزیابی هم با مجلس

 
شوراي اسلامی است لذا براي خدمت به مردم با همه وجود گام برخواهیم داشت. 

وي اظهار کرد: مرکز پژوهش ها باید در جایگاه یک کارفرماي پیشرو باشد و از کارگزار پیرو عبور کند تا این چرخه غلط مدیریت و
نظام بروکراسی که مردم را تحت فشار قرار می دهد، حل شود، این رسالت برعهده مرکز پژوهش ها است. بخش هاي اقتصادي می

 
دانند که با مرکز پژوهش ها جلسات مداومی داشته ام و این قضیه از روز نخست ورودم به قوه مقننه شکل گرفته است. 

رئیس نهاد قانونگذاري گفت: براي برنامه هفتم توسعه باید با این نگاه وارد کار شویم تا گام هاي جدي برداشته شود و همانطور که
حضرت آقا فرمودند رفع و خنثی سازي تحریم صورت گیرد و این موضوع باعث می شود که دشمنان و در رأس آن ها آمریکا زیاده

خواهی نکنند و حق ملت ما که برداشتن تحریم ها بوده، محقق شود.



بی بی سی فارسی در پی ترمیم و بازسازي جایگاه امریکا پسا ترامپ

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/11/04

رویکرد بی بی سی فارسی و دیگر رسانه هاي غربی در بازتاب تحولات مربوط به جابجایی قدرت در کاخ سفید بازنماي توصیه
فوکویاما تئوریسین امریکایی مبنی بر مشروعیت زدایی و خشکاندن ریشه وشاخه هاي ترامپیسم با هدف بازیابی جایگاه بین

المللی و جلوگیري از افول داخلی امریکاست.

این رویکرد نه تنها به ویژه برنامه 60 دقیقه چهارشنبه
شب(یکم بهمن ماه) که به مراسم تحلیف ریاست جمهوري
جوبایدن اختصاص داشت منحصر نیست بلکه دیگر رسانه
هاي غربی نیز سعی دارند بحران داخلی امریکا را به حساب
اقدامات یک فرد خطرناك و دیوانه بگذارند که از سال
2016 به کاخ سفید راه یافته و دموکراسی امریکایی را با

 
تهدید روبرو کرده است. 

به عنوان نمونه گاردین روز جمعه در یادداشتی تحت
عنوان "بایدن آمریکا را از یک مرد خطرناك نجات داد"نوشت ترامپ بافت اجتماعی و سیاسی آمریکا را با دروغ هاي وقاحت بار و

 
وحشی گري تمام و نفرت انگیز پاره پاره کرد. 

گاردین افزود اگرچه برخی در آمریکا و اروپا نفس راحتی کشیدند اما هنوز جایگاه آمریکا خود را باز نیافته است و همچنان بحران هاي

 
داخلی و چالش ها وجود دارد؛ تمام آن چیزي که بایدن می تواند انجام دهد شروع براي درمان این بحرانهاست. 

در واقع نگاه رسانه هاي غربی به تحولات داخلی امریکا نه تنها ناظر بر کاستی هاي دموکراسی امریکایی, شکاف هاي اجتماعی و نقش

 
صاحبان سرمایه درتعیین قدرت و تمایلات جدایی خواهانه در برخی ایالت ها نیست بلکه 

با سرپوش گذاشتن بر چالش هاي ساختاري نظام امریکایی, سعی بر این دارد که همانگونه که فوکویاما توصیف کرد از ترامپ تصویر
یک قهرمان و شهید کشیده نشود و هواداران پر و پا قرص او به باندهاي تروریستی زیرزمینی و مخفی تبدیل نشوند که در غیر این

 
صورت امریکا در داخل با افول و در خارج با از دست دادن جایگاه بین المللی روبرو خواهد شد. 

بی بی سی فارسی در ویژه برنامه 60 دقیقه چهارشنبه شب (یکم بهمن ماه) که به مراسم تحلیف جوبایدن اختصاص داشت در گفتگو
با خبرنگاران وکارشناسان خود همین رویکرد را دنبال کرد بگونه اي که این برنامه با اذعان به دوقطبی شدن جامعه امریکایی و تهدید
این شکاف ها بر دموکراسی امریکایی, رویه دوگانه اي را در پیش گرفت وبه جاي پرداختن به نقاط افتراق وجدایی, این محور از

 
سخنان بایدن را برجسته کرد که او خواستار اتحاد و بازگرداندن دوباره امریکا به صحنه بین المللی است. 

خبرنگار بی بی سی در واشنگتن بر پایه دو هدف گفته شده سخنان بایدن را اینگونه توصیف کرد که او می خواهد همبستگی ایجاد و
رئیس جمهور همه امریکایی ها باشد سیاست هایی که نادرست می دیده جبران و اختلافات رو با جامعه جهانی کمتر کند لغو فرمان

 
هاي اجرایی ترامپ و بازگشت به معاهده پاریس و... در همین مسیر است. 

بر اساس دیدگاه بی بی سی فارسی این ترامپ است که با ساختار شکنی و قانون شکنی دموکراسی امریکایی را با ادعاي تقلب
درانتخابات و درخواست از هواداران براي تظاهرات و حمله به کنگره به چالش کشیده تا جاییکه او حتی از معاون خود مایک پنس



 
خواست که شجاعت به خرج بدهد و جلو دموکراسی رو بگیرد و پنس گفت نمی تواند و اساسا نمی خواهد جلو قانون روبگیرد. 

شکستن همه کاسه و کوزه ها بر سرترامپ تا آنجا ادامه دارد که در برنامه 60 دقیقه تاکید می شود که حتی خود جمهوري خواهان

 
هم کم کم راه خود را از ترامپ جدا می کنند و از او فاصله می گیرند. 

اما ترامپ در آخرین سخنرانی خود گفت که اوباز می گردد و از طرفی 75 میلیون نفر از شهروندان امریکایی به او راي دادند که این
می تواند با اقدام ترامپ به تاسیس حزب سیاسی, به تولید یک جریان سوم در امریکا منجر شود که به عنوان یک تهدید ساختار
سیاسی امریکا رابه چالش بکشاند. واین مسئله اي است که بی بی سی فارسی نیز به آن توجه می کند و نازیلا فتحی پژوهشگر
موسسه خاورمیانه براي حل این چالش می گوید که بایدن در چنیین شرایطی می تواند براي آرام کردن اوضاع, بهبود اوضاع اقتصادي
وایجاد اشتغال و همچنین واکسیناسیون عمومی را در اولویت قرار دهد و طرفداران ترامپ را که در حاشیه ها با چنین مشکلاتی روبرو

 
هستند از ترامپ دور کند. 

 
استیضاح ترامپ نیز نسخه دیگري است که فتحی ازآن به عنوان یک گزینه دو حزبی یاد می کند که می تواند 

 
آینده سیاسی ترامپ را روشن کند. 

این رویکرد دو گانه رسانه هاي غربی از جمله بی بی سی فارسی در کنترل و مدیریت اوضاع داخلی و حفظ جایگاه بین المللی امریکا
در مقایسه با موارد مشابه در برخی کشورها که با تشویق و ترغیب مخالفان به تشدید اعتراضات و انقلاب هاي رنگین و سرانجام

 
براندازي همراه بوده درخور توجه است. 

 
 ---------------------------------------

رضا محمدمراد



جنگل کاري 20 هزار هکتار از اراضی استان ایلام در سال جاري

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/11/04

دهلران - رئیس فنی جنگل کاري اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري استان ایلام گفت: امسال 20 هزار هکتار طرح جنگل
کاري در ایلام انجام می شود.

به گزارش آرانیوز:جلال نوري نژاد اظهار کرد: با برنامه ریزي
هاي انجام شده تا پایان سال جاري این میزان جنگل کاري

 
در استان محقق خواهد شد که یک اقدم جهادي است. 

وي بیان کرد: در استان ایلام 732 هزار هکتار جنگل وجود
دارد که از این میزان 90 هزار هکتار جنگل دست کاشت

 
است. 

نوري نژاد افزود: طرح هاي کاشت نهال در عرصه هاي
بیابانی به خصوص در شهرستان هاي مهران و دهلران نیز با

 
جدیت در حال پیگیري است. 

رئیس فنی جنگل داري و جنگل کاري اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري استان ایلام تصریح کرد: با مشارکت و استقبال خوب مردم

 
و سازمان هاي مردم نهاد بیشترین حجم جنگل کاري در سطح کشور در ایلام انجام می شود. 

وي گفت: براي سال آینده نیز 30 هزار هکتار جنگل کاري پیشنهاد شده است که در صورت تأمین اعتبار این میزان جنگل کاري نیز

 
در استان اجرا خواهد شد. 

نوري نژاد به 430 کیلومتر مرز مشترك با کشور عراق اشاره کرد و گفت: با توجه به مناطق بیابانی کشور عراق در جوار کشور ما قرار
گرفته است، قطعاً جنگل کاري مناطق بیابانی نقش بسیار مؤثري در پیشگیري، مقابله با ریزگردها دارد و همین امر باعث شده که

 
توسعه جنگل کاري در دستور کار ما قرار بگیرد. 

وي گفت: جنگل کاري و توسعه جنگل نقش بسزایی در اشتغال دارد و محصولات فرعی آن می تواند زمینه اشتغال و رفع نیازهاي
مورد نیاز داخل را مرتفع کند.



قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه اقتصادي: چند وقتی است که قیمت خودرو روند
نزولی به خود گرفته است و آنطور که مشخص است شاهد
کاهش 10 تا 20 میلیون تومانی قیمت خودرو در بازار
هستیم. اما کماکان قیمت این محصول نسبت به
اردیبهشت ماه امسال گران است. 206 تیپ 2 در
اردیبهشت ماه امسال حدود 160 میلیون تومان بود که
اکنون به قیمت 180 میلیون تومان رسیده است. همان

 
اردیبهشتی که وعده دادند با برگزاري قرعه کشی ها قرار است، قیمت ها کاهشی شود. 

 
تولید کننده سود منطقی دارد 

شیوا رئیس شوراي رقابت در جلسه ستاد تنظیم بازار که اردیبهشت ماه امسال برگزار شد، گفت: تلاشمان بر این است که تولید کننده
خودرو سود منطقی داشته باشد و به مصرف کننده هم به قیمت واقعی برسد. در اردیبهشت ماه که این طرح اجرا شد، پراید 70
میلیون تومان، 206 تیپ 2، 160 میلیون تومان و و ساینا 90 میلیون تومان بود، بعد از برگزاري قرعه کشی ها 206 به 180 میلیون
تومان، پراید به 100 میلیون تومان و ساینا به 127 میلیون تومان رسیده است. نه تنها قیمت خودرو کاهش پیدا نکرد، بلکه قیمت
کارخانه هم دنبال روي آن افزایشی شد و اکنون ایران خودرو پژو 206 را 110 میلیون تومان می فروشد، اما همین خودرو در بازار آزاد

 
180 میلیون تومان خرید و فروش می شود که خود این نشان دهنده تفاوت قیمت بین کارخانه تا حاشیه بازار است. 

 
قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود 

کارشناسان خودرو معتقد هستند که قرعه کشی قرار بود تقاضا را کم کند، اما اکنون باعث تحریک آن شده است. ابوالفضل خلخالی
کارشناس صنعت خودرو گفت: روشی مانند قرعه کشی متاسفانه به جاي اینکه باعث کنترل تقاضا در بازار شود، باعث تحریک آن شده
است. این بازار نیاز به برنامه ریزي هاي دیگري دارد که نیاز است مسئولان به این بازار ورود کنند.علی قاسمیان کارشناس صنعت
خودرو گفت: یکی از موضوعات و مسائلی که در چند سال اخیر در صنعت خودرو مطرح بوده، اختلاف قیمت خودرو از درب کارخانه تا
حاشیه بازار است. این موضوع دلایل متفاوتی دارد که دلیل آن عدم تناسب بین عرضه و تقاضا است.او بیان کرد: عرضه خودرو در چند
سال اخیر از تقاضا بسیار کمتر بوده و عطش بازار به خرید خودرو موجب افزایش قیمت شده است. بنابراین، تا مادامی که این مشکل
حل نشود، به نظر می رسد این موضوع یعنی اختلاف قیمت خودرو بین کارخانه و حاشیه بازار باقی خواهد ماند.این کارشناس صنعت
خودرو ادامه داد: باید براي این مشکل به صورت ریشه اي راه حلی در نظر گرفته شود و فکري به حال آن کرد. به نظر می رسد راه
حل این مشکل تناسب کردن بین عرضه و تقاضا باشد، چه از طریق تولید داخل چه از طریق واردات، باید به این عطش پاسخ داد.
قاسمیان بیان کرد: بدیهی است که اگر تناسب تولید و عرضه با تقاضا انجام شود، شاهد اتفاقات مثبتی در بازار خواهیم بود چرا که
موجب ایجاد اشتغال، عدم خروج ارز و داخلی سازي می شود که در هر صورت باید فکري به آن شود. در بسیاري از کشورهاي دنیا به



دلیل عرضه بیش از تقاضا، خودروسازان مجبور می شوند خودرو را با سود صفر درصد با اقساط بلند مدت تحویل دهند تا تولید را
حفظ کنند. او افزود: ریشه اي ترین راه حل براي این مشکل ایجاد یک تناسب بین عرضه و تقاضاست. بنابراین این موضوعاتی که
اخیرا مطرح می شود مانند عرضه خودرو در بورس، اما واگرهایی دارد. برخی اعتقاد دارند با عرضه خودرو در بورس اختلاف قیمت بین
کارخانه و حاشیه بازار کم می شود اما به نظر صحیح نیست، چرا که حالت مزایده اي که در بورس وجود دارد و فضاي احساسی که

 
ایجاد می شود، به این عطش دامن زند و شرایط را از قبل بدتر خواهد کرد. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: البته تنها تفاوتی که موضوع عرضه خودرو در بورس دارد، این است که سود ناشی از اختلاف قیمت
درب کارخانه تا حاشیه بازار، به جاي اینکه به جیب دلالان برود، به سمت کارخانه سرازیر می شود که این کار منشا مشکلات و
مفسده هاي دیگري خواهد بود.قاسمیان گفت: بنابراین ریشه اي ترین راه حل براي اینکه اختلاف قیمت تا کارخانه را حذف کنیم،
ایجاد تناسب صحیح بین عرضه و تقاضا است و اینگونه عطش مشتري کم خواهد شد. حال با وجود اینکه بسیاري خودرو خود را
تحویل گرفته اند، اما برخی هم هنوز خودرو را تحویل نگرفته اند، یکی از خریداران خودرو گفت: از سال گذشته خودرو 206 ثبت نام
کرده ام، اما تاکنون این خودرو را تحویل نگرفته ام و حتی دعوتنامه اي دریافت نکرده ام.در این 9 ماه فرمول محاسبه قیمت خودرو
تغییرات زیادي داشت و نه تنها آن قانون 10 درصد اجرا نشد، بلکه فرمول افزایش قیمت کارخانه که هر 3 ماه یکبار بود تغییر کرد.
شیوا رئیس شوراي رقابت گفت: مدتی است مسائل مختلف در خصوص خودرو مطرح می شود و هر فردي نظرات جداگانه اي دارد.
شوراي رقابت هیچ سخنگویی ندارد به جزء رییس شورا که مسئول است.او بیان کرد: یکی از وظایف شوراي رقابت این است که تا آنجا
که می تواند براي بازار هاي رقابتی برنامه ریزي کند و بازار را رقابتی کند. شورا وظیفه دارد براي کالا هاي انحصاري، قیمت تعیین

 
کند. 

شیوا ادامه داد: باید شرکت هاي مختلف به این بازار رجوع کنند تا بازار رقابتی شود، خودرو بازاري دارد که می توان آن را رقابتی کرد.
تولید کنندگان بیشتري باید به این بازار اضافه شوند. براي قیمت گذاري تعدادي از خودرو ها فرمولی متفاوت با دستور العمل در نظر
گرفته شده است. آزادسازي زمانی اتفاق می افتد که بازار رقابتی داشته باشیم و خودرو ها رقیب دیگري در شرکت هاي تولید کننده
وجود داشته باشد. اکنون 3 خودروساز دیگر به 2 خودروساز بزرگ اضافه شده اند و به دنبال تقویت خودروهایشان هستند. مقرر شده
خودروسازان 50 درصد تولید را افزایش دهند و خودروسازان بخش خصوصی از این دستورالعمل تبعیت خواهند کرد.او ادامه داد:
امسال باید موانع تولید را رفع کنیم. 2 خودروساز اظهار می کنند که زیان می دهند و بحث هاي مفصلی در این خصوص مطرح کرده

 
اند. یکی از بحث ها در اقتصاد صرف به مقیاس است، یعنی هر چه تولید افزایش یابد هزینه تولید کاهش می یابد. 

شیوا گفت: حمایت بسیار خوب از تولید می کنیم و خودروسازانی که به بازار رقابتی اضافه می شوند از آن ها حمایت خواهیم کرد.
آنچه با خودروسازان صحبت شده، خودرو ها را به 2 دسته تقسیم کرده ایم. گروه اول خودر وهایی هستند که در گذشته وجود
داشتند و گروه دوم شامل خودرو هاي می شود که جدید تولید شده است.به موازات این طرح مجلس هم به ساماندهی بازار خودرو

 
ورود کرد، اما هنوز خروجی نداشته است. همه این طرح ها که به نتیجه نرسیده دست نهاد هاي نظارتی را هم بسته است. 

 
دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی بسته است! 

رایگانی سخنگوي سازمان تعزیرات معتقد است که اکنون دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی که مشکلات صنعت خودرو بسته
است. با همه فرمول ها و برنامه ریزي هایی که تصمیم گیران صنعت خودرو براي این بازار پر مشتري انجام دادند تا آن را کنترل

 
کنند، اما در آن موفق نبودند، بازار خودرو روند کاهشی به خود گرفته است و به نظر می رسد ادامه دار باشد. 

مرجع : باشگاه خبرنگاران



احیاي فرش راور کرمان با 1000 شغل برکت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام از احیاي فرش راور کرمان با طرح هاي اشتغال زایی این بنیاد خبر داد.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان،
امیرحسین مدنی مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره به حضور
فعال و پررنگ بنیاد برکت در شهرستان راور افزود: تا به
امروز 490 طرح اشتغال زایی در رسته فرش دستبافت در
راور به بهره برداري رسیده که باعث ایجاد یک هزار و 47

 
فرصت شغلی در این شهرستان شده است. 

 
وي ادامه داد: میزان حجم سرمایه گذاري کل براي راه اندازي 490 طرح اشتغال زایی برکت در راور 441 میلیارد ریال است. 

 
به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 462 طرح اشتغال زایی این بنیاد در شهرستان راور به بانوان اختصاص پیدا کرده است. 

مدنی خاطرنشان کرد: شبیه سازي، تقلب بافی، تغییر فرهنگ و نداشتن صرفه اقتصادي باعث شده بود بافت فرش در راور کرمان با
رکود مواجه شود که طرح هاي اشتغال زایی بنیاد برکت باعث بازگشت رونق به این حوزه شده و در حال حاضر بسیاري از زنان و

 
جوانان شهر به قالی بافی مشغول هستند. 

وي با تاکید بر تکمیل زنجیره تولید فرش راور به عنوان یک برند گفت: بنیاد برکت در حوزه هاي تامین مواد اولیه، معرفی پشتیبان،
ارائه خدمات جانبی و بازاریابی محصول نهایی جهت تشکیل و تکمیل زنجیره تولید فرش در راور فعال است. در همین راستا و براي

 
اولین بار، دو کارگاه رنگرزي و پرداخت قالی در این شهر آغاز به کار کرده اند. 

مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: همچنین چهار کارگاه قالی بافی در راور مشغول به فعالیت هستند که یکی از این کارگاه ها توسط
یکی از اساتید دانشگاه فرش این شهرستان راه اندازي شده و افراد مشغول در این کارگاه هم فارغ التحصیلان و دانشجویان همین

 
دانشگاه هستند. در این کارگاه علاوه بر بافت، مرمت و پرداخت قالی هم انجام می شود. 

مدنی یادآور شد: بافت یک تخته فرش بیشتر از یک سال زمان می برد و بنیاد برکت در این مدت، از قالی بافان براي امرار معاش

 
حمایت می کند تا مجبور به پیش فروش محصول خود نباشند و سود بیشتري نصیب شان شود. 

وي با تاکید بر بازاریابی هر چه بیشتر براي فرش راور یادآور شد: تمام کشور هاي همجوار به خصوص همسایگان شمالی، بازار خیلی

 
خوبی براي فرش راور محسوب می شوند و این برند ایرانی قابلیت صادرات به این کشور ها را دارد. 



مدیرعامل بنیاد برکت همچنین با اشاره به راه اندازي 2 هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور در مناطق محروم و روستایی استان
کرمان در هفته گذشته خاطرنشان کرد: راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی باعث ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي 6 هزار نفر

 
در مناطق کم برخوردار استان کرمان شده است. 

مدنی با اشاره به فعالیت 18 مجري و تسهیل گر بنیاد برکت در استان کرمان افزود: 7 شهرستان راور، کوهبنان، فهرج، ریگان،
نرمانشیر، رودبار جنوب و عنبرآباد و 120 روستا در این استان تحت پوشش فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت قرار

 
دارند. 

وي یادآور شد: یک هزار و 36 طرح اشتغال زایی دیگر نیز در مناطق محروم استان کرمان در شرف راه اندازي است که ایجاد فرصت

 
هاي کسب و کار براي بیش از 3 هزار و 100 متقاضی را به دنبال خواهد داشت. 

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، حجم کل سرمایه گذاري براي فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور این بنیاد در استان کرمان 2

 
هزار و 76 میلیارد ریال است. 

مدیرعامل بنیاد برکت در پایان خاطرنشان کرد: بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام تا به امروز 3 هزار و 388 طرح در حوزه هاي
توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، فرهنگی، سلامت و سایر خدمات را با حجم سرمایه گذاري 4 هزار و 796 میلیارد ریال در

 
مناطق محروم استان کرمان به بهره برداري رسانده یا در دست اقدام دارد. 

 
بیشتربخوانید 

 
- احداث 15 بیمارستان برکت در مناطق محروم 

- 15 بیمارستان برکت با 2500 تخت در خدمت محرومان کشور



ایجاد صنعت ارمغان، حرکت هاي نوآورانه دانش بنیان ها براي خودروسازي

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/11/04

مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو شرکت کروز با حضور معاون علمی و فناوري رئیس جمهور افتتاح شد.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري
رئیس جمهور مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو

 
شرکت کروز را افتتاح کرد. 

این مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو با حمایت
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و توسط شرکت
دانش بنیان کروز، راه اندازي شده است تا چرخ هاي این

 
صنعت با فناوري بومی، نوآوري هاي دانشگاهی و قطعات ایران ساخت، شتابان تر از گذشته حرکت کند. 

مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو امروز در زیرساختی به مساحت 2 هزار و 500 مترمربع زیربنا با 3میلیون یورو سرمایه گذاري
در مسیر رفع نیاز هاي فناورانه صنعت خودرو گام برداشت. بالغ بر 250 نفر از متخصصان به صورت تمام وقت و 30 دانشجو در مقاطع

 
گوناگون تحصیلی از دانشگاه هاي برتر کشور در این مرکز نوآوري بر روي بیش از 120 پروژه فناورانه صنعت خودرو فعال هستند. 

 
استقبال از شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و استارتاپ ها 

ستاري در این مراسم با بیان اینکه نوآوري و توانمندي طراحی، مهم ترین مولفه براي تبدیل خودروسازي کشور به یک صنعت پویا
است، ادامه داد: مرز باریک میان کارخانه داري و صاحب صنعت بودن، توانمندي طراحی، ماشین سازي، بهینه سازي و توسعه است.

 
این توانمندي صرفا با گشودن در ها به روي نوآوري و استقبال از شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و استارتاپ ها به دست می آید. 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور با اشاره به تاثیرگذاري حضور شرکت هاي دانش بنیان و خلاق در حوزه خودروسازي گفت: براي
تبدیل شدن خودروسازي کشور به یک صنعت پویا و رو به جلو، باید نوآوري دانش بنیان ها به این حوزه راه یابد. خوشبختانه این

 
اتفاق مهم در این صنعت در حال تحقق است. 

 
بیشتر بخوانید 

- یک درصد از تولید علم در جهان مختص ایران است او افزود: اکنون توانایی تولید بخش قابل توجهی از قطعات و نرم افزار هاي
خودرویی در شرکت هاي دانش بنیان داخلی وجود دارد و صنایع باید بازار بزرگ و بالقوه خود را در اختیار این شرکت ها قرار دهند تا

 
ضمن برخورداري از یک صنعت پویا، اقتصاد نوآور و طراح، جایگزین اقتصاد وارداتچی شود. 



ستاري تصریح کرد: بخش قابل توجهی از بخش هاي الکترونیکی خودرو توسط گروه هاي فناور مستقر در این مجموعه تولید می شود.
تا کنون بیش از 3 مدل کنترل مرکزي خودرو، واحد مرکز کنترل کیسه هوا، ده ها مدل از قطعات الکترونیکی خودرو و قطعات کنترل
بدنه خودرو در این مرکز طراحی و تولید شده است. همچنین سیستم رادار و تشخیص مسیر خودرو از بخش هاي تحقیقاتی و فناورانه
آینده این مرکز نوآوري است. این مرکز نوآوري تا کنون 15 پروژه فناورانه را با دانشگاه هاي کشور به سرانجام رسانده و بیش از 300

 
قطعه ایران ساخت شده است. این مرکز در حال حاضر فناوري ساخت این قطعات را بومی سازي کرده است. 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور از حمایت زیرساختی براي ایجاد پلی میان نوآوري شرکت هاي دانش بنیان و خلاق با صنایع
گفت و ادامه داد: از تمام شرکت هاي دانش بنیان و فناور براي رفع نیاز هاي صنعت خودرو و ورود نوآوري به این عرصه دعوت و

 
همچون گذشته از فعالان زیست بوم نوآوري خودرو حمایت می کنیم. 

ستاري با تاکید بر اینکه ایران با برخورداري از تاریخ طولانی و فرهنگی غنی باید صاحب صنعت بومی باشد، بیان کرد: فرهنگ تکیه به
مونتاژ و واردات صرف، چالش هاي بسیاري را براي صنایع به وجود آورده است. امیدواریم با ایجاد مراکز نوآوري و هموار شدن راه ورود

 
خلاقیت، صاحب صنعت بومی خود و صادرات آن شویم. 

 
بستري براي تحول خودرو با قطعات ایران ساخت 

این مجموعه بزرگ ترین مجموعه فعال این صنعت است و با تبدیل شدن به شرکتی دانش بنیان، زمینه را براي حمایت از ایده هاي

 
نوآورانه، بی نیازي صنعت خودرو از واردات و تولید خودرو هاي پیشرفته همگام با فناوري هاي روز دنیا فراهم کرده است. 

12 هزار و 800 نفر در مجموعه تولیدي کروز اشتغال دارند که 3 هزار و 500 نفر از آن ها بانوان هستند و قطعات گوناگون خودرو از
جمله حسگرها، نشانگرها، دسته سبم، سوییچ تعلق و ترمز، قطعات تزیینی و قواي محرکه را ایران ساخت کرده اند. در حوزه یونیت
هاي کنترل تولیدي کروز قطعاتی، چون سنسور هاي تهویه، فرمان و ترمز، سیستم هاي کنترل مرکزي و ایمنی خودرو بومی سازي

 
شده اند. 

در مرکز تحقیقات شرکت کروز، پیشرفته ترین دستگاه هاي اندازه گیري و سیستم هاي طراحی تولید شده است و 230 نفر از
دانشگاهیان کشور در حال تحقیق و پژوهش هستند که حاصل کار و فعالیت آن ها طراحی قطعات پیشرفته مورد نیاز صنایع کشور
است. علاوه بر فعالیت هاي انجام شده در این مجموعه، در حال حاضر بالغ بر 50 پروژه با دانشگاه هاي بزرگ کشور از جمله تهران،

 
شریف و امیرکبیر در حال انجام است. 

خط تولید قطعات الکترونیکی این شرکت براي قطعات سطحی 8 خط اتوماتیک را ا ظرفیت 25 میلیون قطعه براي بیش از 340 قطعه
ظرفیت دارد. در انواع سنسورها، نمایشگر ها و قطعات امنیتی و قطعات الکترونیکی و در حوزه کنترل مرکزي خودرو فعالیت می کند.



مدیران از همه ظرفیت ها براي حل مشکلات طرح هاي اقتصادي استفاده کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/11/04

بوشهر-ایرنا- فرماندار دشتی استان بوشهر گفت: مدیران این شهرستان باید از همه ظرفیت ها براي حل مشکلات طرح هاي
اقتصادي استفاده کنند که تا پایان سال طرح هاي در دست اجرا تکمیل و به بهره برداري برسد.

بوشهر-ایرنا- فرماندار دشتی استان بوشهر گفت: مدیران
این شهرستان باید از همه ظرفیت ها براي حل مشکلات
طرح هاي اقتصادي استفاده کنند که تا پایان سال طرح

 
هاي در دست اجرا تکمیل و به بهره برداري برسد. 

عبداالله نادري روز شنبه در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی
شهرستان دشتی افزود: در ایام االله دهه مبارك فجر چندین
طرح اقتصادي و اشتغال زایی در این شهرستان افتتاح و یا
عملیات اجرایی آنها آغاز می شود که نقشی بسیارمهم در

 
توسعه این شهرستان خواهد داشت. 

وي افزود: بیشتر طرح هاي اشتغال زا در زمنیه کشاورزي، توسعه گلخانه ها و واحدهاي صنعتی کوچک و صنایع دستی است که در

 
دهه فجر افتتاح می شوند. 

نادري به موانع پیش رو براي توسعه طرح هاي گلخانه اي در دشتی اشاره کرد و افزود: باید افراد را تشویق کنیم تا زمینه اجراي طرح

 
هاي گلخانه اي در این شهرستان افزایش یابد. 

مدیر جهاد کشاورزي دشتی گفت: در زمان حاضر شهرستان دشتی داراي 146 واحد گلخانه به مساحت 150 هکتار است که در سال

 
گذشته رتبه نخست استان بوشهر در زمینه توسعه کشت گلخانه اي را کسب کرده است. 

شیر علی بهادري افزود: از پارسال تاکنون 45 هکتار از اراضی شهرستان دشتی با اعتبار 115 میلیارد تومان زیر کشت گلخانه اي رفته

 
و زمنیه اشتغال 480 نفر به صورت مستقیم فراهم کرده است. 

وي اضافه کرد: سالاانه 900 میلیون قطعه نشا در گلخانه هاي کشاورزي دشتی تولید می شود که ضمن تامین نیاز اراضی کشاورزي

 
استان بوشهر به استان هاي همجوار نیز عرضه می شود. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

- کشت گلخانه اي 



 
- توسعه اقتصادي 

 
- کشاورزي 

 
- اقتصاد مقاومتی 

 
- شهرستان دشتی 

- دهه فجر



امضاي تفاهم نامه ساخت 10 هزار واحد مسکن مددجویی در روستاها و

شهرهاي زیر 25 هزار جمعیت

منبع: پاناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/11/04

تهران (پانا) - تفاهم نامه سه جانبه ساخت 10هزار واحد مسکونی ویژه مددجویان ساکن در روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار
نفر جمعیت، میان کمیته امداد، بنیاد مستضعفان و بنیاد مسکن به امضا رسید.

تهران (پانا) - تفاهم نامه سه جانبه ساخت 10هزار واحد
مسکونی ویژه مددجویان ساکن در روستاها و شهرهاي زیر
25 هزار نفر جمعیت، میان کمیته امداد، بنیاد مستضعفان

 
و بنیاد مسکن به امضا رسید. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، سیدمرتضی
بختیاري در مراسم امضاي تفاهم نامه سه جانبه کمیته

امداد، بنیاد مستضعفان و بنیاد مسکن براي ساخت 10 هزار واحد مسکن ویژه مددجویان با تبریک دهه فجر و سالروز ورود امام راحل
به میهن اسلامی گفت: کمیته امداد در حوزه ساخت مسکن سابقه درخشانی دارد و رویکرد تحولی این نهاد در دوره مدیریت

 
سیدپرویز فتاح، دریچه جدیدي در زمینه خانه دار شدن نیازمندان گشود. 

وي از ساخت واحدهاي مسکونی در زلزله کرمانشاه و سیل فروردین 98 به عنوان اقدامات شاخص کمیته امداد در زمینه مسکن
محرومان یاد کرد و ادامه داد: کمیته امداد در همین مسیر ادامه حرکت داده است به طوري که تا پایان سال جاري تعداد واحدهاي

 
احداث شده توسط این نهاد به 43 هزار واحد می رسد. 

رئیس کمیته امداد مسکن را پرهزینه ترین و در عین حال آرامش بخش ترین خدمت براي نیازمندان دانست و اضافه کرد: اصل 31

 
قانون اساسی بر ضرورت خانه سازي براي محرومان تاکید کرده است و تفاهم نامه امروز بر همین اساس پیگیري خواهد شد. 

بختیاري با بیان اینکه ساخت 10 هزار مسکن در قالب این تفاهمنامه انجام خواهد شد، خاطرنشان کرد: براي ساخت این واحدهاي
مسکونی 140 میلیون تومان اعتبار پیش بینی شده است که 45 میلیون تومان از سوي بنیاد مستضعفان، 35 میلیون تومان از سوي

 
کمیته امداد و 50 میلیون تومان نیز تسهیلات قرض الحسنه از سوي بنیاد مسکن به این مهم تعلق خواهد گرفت. 

وي با اشاره به اینکه 10 میلیون تومان سهم مددجو در این تفاهم نامه در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: در صورت تشخیص
معاونت حمایت کمیته امداد در خصوص ناتوانی مالی مددجو، این 10 میلیون تومان نیز از سوي کمیته امداد و بنیاد مستضعفان

 
تامین می شود. 

بختیاري با بیان اینکه این واحدهاي مسکونی در روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار نفر جمعیت ساخته خواهد شد، گفت: واحدهاي



 
احداث شده با اولویت ایتام، خانواده هاي روستایی و سه نفره به بالا تحویل مددجویان خواهد شد. 

رئیس کمیته امداد مهاجرت به حاشیه شهرها را از معضلات اجتماعی به ویژه در شهرهاي بزرگ عنوان کرد و افزود: امیدواریم با تامین
مسکن و ایجاد اشتغال در روستاها و شهرهاي کوچک، مانع مهاجرت به شهرها شویم و با زمینه مهاجرت معکوس به روستاها را فراهم

 
کنیم. 

کمیته امداد مسکن محرومان



دستگیري شکارچیان قوچ وحشی در همدان

منبع: رکناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/11/04

حوادث رکنا: شکارچیان قوچ وحشی در همدان دستگیر شدند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان همدان از
دستگیري و صدور حکم حبس و مجازات نقدي براي
شکارچیان یک راس قوچ وحشی در منطقه حفاظت شده

 
«نشر» همدان خبر داد. 

به گزارش رکنا، روز شنبه روابط عمومی اداره کل حفاظت
محیط زیست همدان مجید شعبانلو افزود: در پی تماس فردي با یگان حفاظت محیط زیست و نیز شنیده شدن صداي گلوله توسط
محیط بانان منطقه حفاظت شده نشر همدان؛ ماموران حفاظت محیط زیست هنگام گشت زنی با 2 نفر روبرو شدند و در حوالی مکان

 
حضور آنها نیز یک دستگاه دوربین شکاري، لاشه یک راس قوچ وحشی و یک چفیه آغشته به خون مشاهده شد. 

وي ادامه داد: متهمان در برخورد اولیه اظهاراتی مبنی بر چراي دام و شغل چوپانی داشتند که با تحقیقات بیشتر مشخص شد این

 
افراد بدون دام بوده و به چوپانی اشتغال ندارند. 

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان همدان بیان کرد: شاهد این اتفاق عنوان کرد که پس از شنیدن صداي شلیک گلوله

 
متوجه 2 شکارچی شده که در جستجو براي یافتن لاشه حیوان هستند. 

شعبانلو اظهار کرد: با معرفی متهمان به مراجع قضایی و اجراي ماده 12 قانون شکار و صید، یکی از متهمان به یک سال حبس و

 
دیگري به پرداخت 18 میلیون ریال جزاي نقدي محکوم شد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از متهمان پیشتر نیز به جرم نگه داري اسلحه شکاري غیر مجاز به 6 ماه حبس و بابت شکار سه راس قوچ و
میش وحشی به 2 سال حبس محکوم شده بود.آخرین قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک کنید.



با وجود درآمد 100میلیارد دلاري، تورم و گرانی داریم/ مابه التفاوت نرخ ارز

باید به جیب مردم برود

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/11/04

رییس مجلس گفت: ما به التفاوت ارز بین 700 تا 800 هزار میلیارد تومان است که باید به جیب مردم رفته و مشکلات آن را
حل کند و مجلس حتماً این کار را انجام می دهد.

 
 محمدباقر قالیباف 

 
 

رییس مجلس گفت: ما به التفاوت ارز بین 700 تا 800 هزار میلیارد تومان است که باید به جیب مردم رفته و مشکلات آن را حل

 
کند و مجلس حتماً این کار را انجام می دهد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، محمدباقر قالیباف رییس مجلس شوراي اسلامی امروز شنبه (4بهمن) در آیین تجلیل از
پژوهشگران برتر مرکز پژوهش هاي مجلس، اظهار داشت: مابه التفاوت ارز بین 700 تا 800 هزار میلیارد تومان است که باید به جیب

 
مردم رفته و مشکلات آن را حل کند و مجلس حتماً این کار را انجام می دهد. 

 
وي افزود: ما در مجلس توجه به سلامت، معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال را در دستور کار قرار داده ایم. 

رییس مجلس تصریح کرد: ارزهاي زیادي براي تولید و اشتغال از صندوق ارزي و صندوق توسعه ملی به اذن مقام معظم رهبري و به
درخواست دولت تخصیص پیدا کرده است و ریال هاي زیادي براي اشتغال در بودجه در نظر گرفته شده است، اما ایجاد اشتغال روش

 
می خواهد که بایستی در ابتدا روش هاي آن را از غل و زنجیر خارج کنیم. 

قالیباف اظهار داشت: اشتغال آن نیست که بگوییم ما پول دادیم و باید ایجاد شغل ایجاد شود؛ شورایعالی کار و منابع تخصیص پیدا



کرده و به عده اي پول بدهیم تا شغل ایجاد کنند؛ نمی توانیم منتظر بمانیم که هر مقدار بودجه اي که دادیم با محاسبات و فرمول

 
بگوییم این مقدار شغل در کشور ایجاد شد و در نهایت گزارش بدهیم که بین 800 هزار تا یک میلیون شغل ایجاد کردیم. 

رییس مجلس تاکید کرد اگر در هر خانه اي را بزنیم و سوال کنیم که از این خانه آیا کسی سر کار رفته است؟ آنها پاسخ می دهند که

 
خیر. 

وي گفت: ما امروز نظام آشفته اي در نظام بروکراسی داریم و آنقدر متورم شدیم که قریب به 90 درصد درآمد کشور فقط صرف هزینه

 
هاي جاري می شود این در حالی است که بروکراسی مانند غل و زنجیر دست و پاي ما را در کشور گرفته است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: گفته می شود که مجلس نرخ ارز تعیین کرده است؛ تهمت ناروا به مجلس نزنید؛ مجلس

 
نرخ ارز تعیین نکرده و آن قدر نادان و ناشی نسبت به اقتصاد نیستیم که نرخ ارز تعیین کنیم. 

قالیباف افزود: ما در مجلس شوراي اسلامی محکم ایستاده ایم تا سیاست هاي ارزي را اعمال کنیم و نگذاریم هر دولتی که می آید از

 
سیاست هاي ارزي خارج شود. 

وي اظهار داشت: در لایحه پیشنهادي دولت براي بودجه سال آینده 46 درصد هزینه ها و 10 درصد درآمدها افزایش یافته و به معناي

 
آن است که دولت براي هزینه هاي خود دست در جیب مردم می کند. 

رییس مجلس با بیان اینکه کشور امروز درگیر چالشی جدي است که آن را در حکمرانی کشور می بینیم، بیان کرد: گفته می شود
اشکال کار در این است که جاي علم بر پیشانی سیاست خالی است به اعتقاد بنده اشکال فراتر است چرا که کشور براساس سیستم
بروکراسی یکصدساله که به همه ما ارث رسیده است، اداره می شود. این سیستم نه در اختیار سیاستمداران است و نه در اختیار حوزه

 
علم. هر مدیري در بخش و قوایی بخواهد تصمیمی را اجرا کند یا هیچ وقت اجرا نمی شود یا ناقص اجرا می شود. 

قالیباف اظهار داشت: خروجی گزارش هاي عملکرد برنامه توسعه سوم تا ششم نشان می دهد که سوءمدیریت در بخش هاي مختلف

 
کشور وجود دارد و اگر به صورت پانسیونی برخی مجموعه ها موفق عمل کرده اند به دلیل مدیریت درست مدیر آن مرکز بوده است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: مرکز پژوهش ها باید به این سوال پاسخ دهد که رسالت آن چیست؟ چرا که اشکالات ما از
جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي خود فاصله گرفته و کارها روي زمین مانده است و به یک مجموعه بی خاصیتی
تبدیل شده که در کار دیگران دخالت کرده و ایجاد مزاحمت می کند. در واقع باعث ایجاد نظام آشفته در این نظام بروکراسی می

 
شود. 

وي با تاکید بر اینکه مجلس باید در رأس امور، سیاستگذار و ریل گذار باشد تا بتواند هم برنامه بدهد و هم نظارت کند، گفت: باید
مشخص شود که مرکز پژوهش ها چه رسالتی دارد چرا که مرکز تنها متعلق به مجلس نیست و گنجینه اي براي تحول در چالش و

 
اشکال اساسی کشور است. 

قالیباف با بیان اینکه دو رویکرد براي مرکز پژوهش ها قابل تصور است، گفت: یک رویکرد می تواند کارگزار پیرو باشد یعنی آنچه که
تاکنون صورت گرفته و رویکرد دیگر می تواند کارفرماي پیش رو باشد که به نظر بنده باید رویکرد دوم براي مرکز پژوهش هاي

 
مجلس اتخاذ شود. 



وي ادامه داد: نمی توانیم بگوییم براي کشور 10 اولویت داریم و در سطح مجلس و مرکز پژوهش ها، در خلال مسیر ریل گذاري،
متمرکز به موضوعاتی باشیم که صرفا گره هاي خرد و ریز را منفعلانه دنبال و حل کنیم، این مسیر باید اصلاح شود و انباشت گره ها
از تصمیم ها را باز کنیم، چرا که انواع موانع بر سر راه مردم از جمله در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و محیط

 
زیست وجود دارد و باید غل و زنجیر را از خود باز کنیم. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: یکی از موضوعاتی که می تواند دور بسته ضعف و سوءمدیریت در کشور را بشکند آن هم به
دست افراد جوان، انقلابی، متعهد، خلاق، وقت گذار، حاضر در میدان، آگاه به مسائل روز، کارکشته، با تجربه، با نشاط و با گفت وگوي

 
لازم در همه سطوح مدیریتی نظام اداري و اجرایی، همین لایحه بودجه است. 

قالیباف با تاکید بر اینکه امروز در بودجه انضباط نداریم، بیان کرد: مجلس نرخ ارز را تعیین نکرده است ما نادان و ناشی به اقتصاد

 
نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: ما در مجلس ایستاده ایم تا سیاست ارزي را در نظر بگیریم که هر دولتی روي کار آمد نتواند
از این سیاست خارج شود، این تهمت ناروا است که می گویند مجلس نرخ ارز تعیین کرده است بلکه ما می گوییم تفاوت نرخ تسعیر
ارز با نرخ آزاد که حجم بسیار زیادي است به حدي که بیشتر از بودجه جاري است، کجا خرج می شود؟ اکنون ناراحت همین موضوع

 
هستند. 

وي ادامه داد: مسئله اصلی ما در مجلس است حتی گفته می شود مجلس سقف درآمد نفتی را بسته است در حالی که این چنین
نیست هرچقدر می خواهند این سقف را بالا ببرند ولی باید واقع بینانه به شرایط نگاه کنیم، در شرایط سخت کنونی تحقق فروش
روزانه 1.5 میلیون بشکه نفت ممکن است و اگر بیشتر تحقق پیدا کند مهم است که بدانیم این درآمد نفتی کجا خرج می شود آیا

 
منجر می شود به این که دولت چاق و هزینه ها بالاتر رود. 

قالیباف با اشاره به برخی جزئیات لایحه بودجه 1400، گفت: در بودجه اي که دولت ارائه کرده است هزینه ها به نسبت سال گذشته
46 درصد افزایش یافته، در مقابل میزان افزایش درآمد 10 درصد بوده است که این یعنی 36 درصد گپ ایجاد شده است در واقع قرار
است در جیب مردم برداشته شود از این رو اعتقاد داریم سیاست هاي مالی غلط دولت در سیاست پولی اثرگذار بوده و تورم را بالاتر

 
می برد. 

رییس مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: وقتی گرانی و تورم در جامعه رخ دهد کارگر و کارمند هرچقدر کار کنند، وام بگیرند دیگر

 
باید آرزوي مسکن را فراموش کنند، در واقع مجلس می خواهد جلوي تصمیم هاي تورم زا در دولت را بگیرد. 

پربیننده ترین خبر خوش براي کارگران بازنشسته تامین اجتماعی میزان افزایش حقوق مدیران از 21برابر به 15برابر کاهش یافت/
سقف معافیت مالیاتی حقوق کارکنان دولت 4میلیون تومان تعیین شد قالیباف: چرا از اصلاح بودجه به نفع مردم عصبانی شده اید؟
پیش بینی وام 200میلیونی براي مسکن ساختار و روش لایحه بودجه 1400 اصلاح شد/ سقف معافیت مالیاتی حقوق 5میلیون تومان

شد



همه باهم در جبهه جنگ اقتصادي با دشمن

منبع: موجشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: همه باهم در جبهه جنگ

 
اقتصادي با دشمن باشیم. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، حجت الاسلام والمسلمین
عباس اسکندري در بازدید از کارگاه هاي خیاطی که در
راستاي اجراي طرح شمیم خدمت در حرم مطهر امامزاده
سید معصوم(ع) برپا شده اند اظهار کرد: رونق و جهش
تولید، شعار سال گذشته و امسال هستند که از سوي رهبر

 
معظم انقلاب تعیین شده اند. 

 
وي افزود: از همه دست اندرکاران این طرح تشکر می کنم چرا که زمینه اي را براي کارآفرینی و اشتغال ایجاد کرده اند. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه این اداره کل آماده هرگونه همکاري و پشتیبانی از طرح هاي این چنینی است
گفت: در شرایطی که شیوع کرونا از یک سو و مشکلات اقتصادي دیگر سو، فشار بر مردم را بیشتر کرده است، باید به اینگونه اقدامات

 
بهاي بیشتري بدهیم. 

وي ادامه داد: استکبار جهانی جنگ علمی، اقتصادي و فرهنگی را همزمان با هم علیه ما آغاز کرده اند زیرا می دانند با وجود قدرت
بالاي نیروهاي مسلح جمهوري اسلامی، توان رویارویی نظامی را ندارند هر چند حرکت هاي مذبوحانه اي را انجام می دهند که از آن

 
جمله می توان به ترور شهید قاسم سلیمانی و دانشمندانی همچون شهید محسن فخري زاده اشاره کرد. 

اسکندري با بیان اینکه لازم است اقدامات گسترده اي صورت بگیرد تا مردم همچنان در صحنه بمانند گفت: فشار اقتصادي مشکلات

 
زیادي براي برخی اقشار به وجود آورده، حال در این شرایط طرح هاي اشتغال زایی و کارآفرینی می تواند کمک حال آنها باشد. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: می توانیم از ابنیه اي که داریم براي اختصاص مکان برپایی کارگاه هاي مهارت افزایی
استفاده کنیم و اقدامات پشتیبانی و حمایتی دیگري هم توسط اداره کل اوقاف استان قم پیش بینی شده است.



فضاي مجازي یک فرصت طلایی براي گرامیداشت دهه فجر و تبیین اهداف

انقلاب اسلامی است

منبع: پاناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/11/04

تهران (پانا)- جلسه کمیته دانش آموزي و فرهنگیان ستاد دهه فجر شهر تهران با حضور عبدالرضا فولادوند، مدیرکل اداره
آموزش و پرورش شهر تهران و شوراي معاونین برگزار شد.

تهران (پانا)- جلسه کمیته دانش آموزي و فرهنگیان ستاد
دهه فجر شهر تهران با حضور عبدالرضا فولادوند، مدیرکل
اداره آموزش و پرورش شهر تهران و شوراي معاونین برگزار

 
شد. 

در این نشست فولادوند، مدیرکل اداره آموزش و پرورش
شهر تهران ضمن تبریک چهل و دومین سالگرد انقلاب

اسلامی و گرامیداشت یاد و خاطره امام راحل، شهدا و تمام کسانی که در تثبیت و بالندگی انقلاب اسلامی تا به امروز گام برداشته اند
گفت: «با توجه به تغییراتی که امسال به دلیل شیوع بیماري، در زیست بوم اتفاق افتاده است؛ لذا می بایست در این دوران، برنامه ها

 
را به شیوه اي دیگر برگزار کنیم.» 

وي با تاکید بر برگزاري مراسم هاي مربوط به دهه مبارك فجر به صورت مجازي و همچنین بازنمود آن در جامعه افزود: «همانطور که

 
بچه ها در مدرسه هستند اما نه به صورت حضوري، برنامه هاي انقلاب هم باید به صورت مجازي بر قوت خود باقی باشد.» 

مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران با اشاره به اهداف اصلی آموزش و پرورش در خصوص ایام دهه فجر اظهار داشت: «هدف اول ما
گرامیداشت یاد و خاطره امام راحل و شهدا است و هدف دوم، تبیین اهداف والاي انقلاب اسلامی است که باید به شیوه اي متفاوت

 
انجام شود و طراحی شرح وظایف جدید مطابق با شرایط کنونی در اولویت است.» 

وي در ادامه، نقش فضاي مجازي را مهم برشمرد و افزود: «اکنون فضاي مجازي یک فرصت طلایی است اگر که با تولید محتواي

 
مناسب و مطلوب، از آن در راستاي نیل به اهداف بهره ببریم.» 

 
انقلاب اسلامی نماد واقعی وحدت و یکپارچگی مردم است 

فولادوند انقلاب اسلامی را نماد واقعی وحدت و یکپارچگی مردم دانست و افزود: «حفظ و تعالی این یکپارچگی از وظایف ماست که
نباید تحت تاثیر شرایط زیست بوم جدید در آن خللی ایجاد شود. حال اگر مراسم راهپیمایی مثل هرسال برقرار نباشد، اما دهه فجر

 
پابرجا است» 

مدیر کل آموزش و پرورش شهر تهران با تاکید بر تکالیف آموزشی آموزش و پرورش گفت:« باید در اجراي برنامه ها بر جنبه آموزشی
و پرورشی محتوا توجه شود. همچون کتاب زندگینامه سردار قاسم سلیمانی که مناسب گروه هاي دانش آموزي طراحی و تدوین شده

 
که در در دهه فجر رونمایی خواهد شد.» 

فولادوند در ادامه افزود: « برنامه ها و فعالیت هاي دهه فجر باید در قالب هایی چون مسابقات و جشنواره ها، سرودها و انیمیشن ها،



نمایشگاه ها و ... باشد که بسیار مورد توجه دانش آموزان است. همچنین در قالب برنامه راویان انقلاب می تواند در این دوران اهداف،

 
وقایع و فضاهاي اجتماعی مربوط به دوران انقلاب را براي دانش آموزان بازسازي و به صورت روایی در فضاي مجازي انتشار داد.» 

وي در خصوص حفظ و رعایت بهداشت گفت: « در تمام برنامه هاي مربوط به دهه فجر به وی ژه مراسم هاي حضوري باید مربیان

 
بهداشت توجه و نظارت ویژه داشته باشند.» 

در پایان عبدالرضا فولادوند افزود: «ما به نسل انقلاب مدیون هستیم و باید در راستاي تبیین اهداف انقلاب و تشریح فراز و فرودهاي
انقلاب به فرزندانمان از خون هایی که به پاي نهال انقلاب ریخته شد پاسداري کنیم. امیدوارم که به امید خداوند امسال برنامه هاي

 
دهه فجر بهتر از سال هاي قبل برگزار شود.» 

در ادامه جلسه مجتبی ولی پوري، معاون پرورشی و فرهنگی شهر تهران با اشاره به برنامه هاي حوزه پرورشی و گزارشی از جلسات
متعددي که در این خصوص تشکیل شده گفت: «اصلی ترین برنامه نواخته شدن زنگ انقلاب در روز 12 بهمن خواهد بود که به
صورت مجازي در مدارس نواخته خواهد شد و در آن ساعت تمام برنامه هاي آموزشی و کلاس هاي درسی متوقف و ویژه برنامه دهه

 
فجر برگزار خواهد شد که در این زمینه با همه مناطق هماهنگی هاي لازم انجام می شود.» 

وي افزود: « امسال به دلیل شرایط متفاوت نمی توانیم از شیوه نامه هاي اجرایی سال قبل استفاده کنیم به همین منظور شیوه نامه

 
جدیدي طراحی شده که به مناطق ابلاغ خواهد شد.» 

ولی پوري با اشاره به دو مراسم مرقد امام و محل جلوس که در همان روز 12 بهمن و به صورت حضوري برگزار می شود گفت: «با
هماهنگی هاي انجام شده با ستاد کرونا مقرر شده 300 دانش آموز از دو تشکل دانش آموزي اتحادیه انجمن اسلامی دانش آموزان

 
شهر تهران و بسیج دانش آموزي شهر تهران با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی در مراسم حضور به هم رسانند.» 

 
گزارش ها و نقطه نظرات اعضاي شورا و کمیته دانش آموزي و فرهنگیان ستاد دهه فجر 

پانته آ درّي، معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش شهر تهران گفت: «ما در معاونت متوسطه معمولا برنامه ها را متناسب با اهداف
دوره تحصیلی براي مدارس در ایام دهه فجر اجرایی می کردیم. در متوسطه اول معمولا بازارچه هاي کارآفرینی با محوریت ترغیب و
تربیت اقتصادي-حرفه اي با توجه به مضامین اقتصاد مقاومتی و جهش تولید در متوسطه نظري معمولا بر مسابقات علمی فرهنگی
تاکید می شده است و ساحت علم و فن آورانه تایید میشده که البته ساحت سیاسی اجتماعی هم در خلال آن بوده است و انواع

 
گفتمان هاي انقلاب اسلامی و محدویت برگزار میشود که در هر دو بخش این فعالیت ها به صورت مجازي برگزار خواهد شد.» 

وي در مورد هنرستان ها و مراکز فنی و حرفه اي نیز افزود: «این مراکز به دلیل مهارت هایشان و دست ورزي خاصی که دارند از
ظرفیت بالایی در خصوص برگزاري نمایشگاه هاي مرتبط با موضوع انقلاب داشته و دارند که امسال از آن ها خواسته شده این نمایشگا

 
ه ها را به صورت مجازي برگزار کنند.» 

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش شهر تهران افزود: «گروه هاي آموزشی ما معمولا به دست آوردهاي چهل ساله انقلاب می
پرداختند که امسال هم از آن ها خواستیم به دست آوردهاي بعد از چهل سالگی انقلاب به ویژه در زمینه تولید محتواهاي مربوط به
فضاي مجازي تعریف کنند. پژوهش سراهاي دانش آموزي نیست ظرفیت ویژه اي در محورهاي نه گانه خودشان دارند که در ایام دهه

 
فجر بر محور علوم انسانی آن تاکید می شود و امسال هم جشنواره مجازي مربوط به آن را داریم.» 

خانم جهان آرا رئیس اداره امور شاهد گفت : مدارس شاهد طبق روال گذشته برنامه هاي خود را خواهد داشت که شامل مراسم



 
یادواره شهدا، دیدار با خانواده شهدا و شهداي دانش آموز است. 

وي افزود: «امسال به دلیل شرایط کرونا مسابقه فرشتگان صبور را در رابطه با پرستاران و تیم سلامت برگزار کردیم که اختتامیه آن
در دهه فجر برگزار می شود و برنامه ویژه اي تحت عنوان مسابقات شهید پژوهی که در هر منطقه به شهداي 12 تا 22 بهمن 57 می

 
پردازد.» 

در ادامه محمدعلی صمیمی، رئیس اتحادیه انجمن اسلامی دانش آموزان شهر تهران، اصلی ترین برنامه اتحادیه را در ایام دهه فجر
نمایشگاه هاي " مدرسه انقلاب " دانست و افزود: «نمایشگاه هاي امسال به صورت مجازي در مدارس برگزار خواهد شد. براي ده روز
دهه فجر ده غرفه با ده موضوع طراحی شده که هر کدام از این غرفه ها در یک روز در کانال مدرسه بارگذاري می شود و هرشب با

 
حضور یک استاد وبیناري پیرامون موضوع همان غرفه تشکیل می شود.» 

عباس باستانی، رئیس سازمان دانش آموزي شهر تهران در مورد ویژه برنامه هاي سازمان دانش آموزي گفت: «با توجه به اینکه شعار
امسال دهه فجر "انقلاب اسلامی بالنده و مقتدر چون کوه استوار" است، برنامه هاي سازمان دانش آموزي نیز حول همین محور

 
خواهد بود.» 

باستانی ضمن اشاره به تقارن ولادت حضرت فاطمه زهرا (س) و ولادت امام خمینی افزود: « 12 تا 22 بهمن هر روز را با یک عنوان
نام گذاري کرده ایم که برنامه هاي محتوایی مربوط به هر کدام را داریم؛ اما اصلی ترین برنامه سازمان دانش آموزي در ایام دهه فجر
برنامه یاوران انقلاب است که دانش اموزان آموزش هایی را که در سازمان دیده اند به صورت عملی اجرا می کنند و همه ساله برگزار

 
شده و امسال نیز با توجه به شرایط کرونا در 4 قطب با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار خواهد شد.» 

وي ادامه داد: «برنامه دوم سازمان دانش آموزي تولید محتوا با موضوعات معرفتی انقلاب، شاداب سازي، جشنواره مجازي، دابسمش از
سرود هاي انقلابی، شعر و دکلمه و خاطره توسط دانش آموزان مناطق در کانال ساپ شبکه شاد بارگذاري خواهد شد و همچنین
کرسی هاي آزاد اندیشی مجلس دانش آموزي نیز در همین ایام در فضاي مجازي شبکه شاد برگزار می شود که توسط خبرنگار دانش

 
آموزان سازمان برنامه ها و فعالیت هاي مربوط به یاوران انقلاب و مجلس دانش آموزي بازتاب خبري داده خواهد شد.» 

باستانی همچنین از برنامه هاي دیگري چون مسابقات کتابخانی در فضاي مجازي، پویش خنده شو، پویش بوسه بر بهشت با موضوع
بوسه بر دستان پدر و مادر، پویش یک روز بجاي مادر با توجه به میلاد حضرت زهرا (س)، من واکسن ایرانی میزنم ، آشنایی با اشعار

 
امام و..... را از فعالیت هاي سازمان دانش آموزي در مناطق شهر تهران خبر داد. 

در ادامه ي جلسه حسنی، مسئول بسیج اداره کل شهر تهران گفت: «در کنار برنامه هاي مربوط به روز12 بهمن سه فعالیت دیگر از
سوي بسیج دانش آموزي انجام می شود که شامل جشنواره نغمه دانش آموزي و همچنین پویش لبخند رضایت در راستاي کمک به

 
دانش آموزان بی بضاعت و برنامه سوم یادواره شهداي دانش آموز دختر خواهد بود.» 

عباس زاده، از تولید برنامه اي تحت عنوان با من بگو با مشارکت حوزه هنري خبر داد و گفت: «دانش آموزان بر اساس داستان ها و
خاطراتی که از بزرگ تر ها شنیده اند نقل قول هایی را در قالب یادداشت و خاطره تولید می کنند که به صورت یک کتاب چاب

 
خواهد شد و همچنین فعالیت هاي اردوهاي راهیان نور به صورت مجازي در این ایام ادامه خواهد داشت.» 

وي همچنین در خصوص ایام دهه فجر و جشنواره رفیق خوشبخت ما و پویش چهل چراغ با موضوع نذر چهل کار خیر از سوي

 
سازمان جوانان هلال احمر برگزار خبر داد. 

در ادامه نقطه نظرات اعضاء حاضر در خصوص تشکیل اتاق فکر مدارس و تشکیل جلسات مدیران مدارس با شوراي مدارس در رابطه با

 
برگزاري برنامه ها مطرح شد و اعضاء شورا خواستار برنامه هایی مبتنی بر اقتضاعات هر مدرسه و مناسب با سن کودکان شدند. 



عبدالرضا فولادوند دهه فجر اداره کل آموزش و پرورش شهر تهران



182 پروژه عمرانی ره آورد دولت براي مردم مینودشت در دهه فجر

منبع: ایرناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/11/04

گنبدکاووس - ایرنا - هرساله به مناسبت دهه مبارك فجر پروژه هاي مختلف عمرانی، تولیدي، خدماتی و اشتغال زا باهدف
افزایش رفاه حال مردم توسط دولت و کارگزاران آن در سراسر کشور به بهره برداري و عملیات اجرایی آن آغاز می شود که

امسال سهم مردم مینودشت بهره مندي از 182 پروژه است.

گنبدکاووس - ایرنا - هرساله به مناسبت دهه مبارك فجر
پروژه هاي مختلف عمرانی، تولیدي، خدماتی و اشتغال زا
باهدف افزایش رفاه حال مردم توسط دولت و کارگزاران آن
در سراسر کشور به بهره برداري و عملیات اجرایی آن آغاز
می شود که امسال سهم مردم مینودشت بهره مندي از

 
182 پروژه است. 

فرماندار مینودشت روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: با بهره برداري از این پروژه ها که براي
عملیات اجرایی آن 990 میلیارد و 400 میلیون ریال اعتبار

 
از منابع ملی و استانی هزینه شده است، 237 فرصت شغلی به صورت مستقیم براي جویندگان کار در مینودشت ایجاد می شود. 

سیدابوالفضل حسینی نیا همچنین از آغاز عملیات ساخت 27 پروژه عمرانی و اقتصادي دیگر با 151 میلیارد ریال اعتبار در ایام دهه
فجر خبر داد و افزود: در مجموع هزار و 141 میلیارد ریال اعتبار براي افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 209 پروژه ، دهه فجر امسال

 
مینودشت هزینه شده که در مقایسه با 645 میلیارد ریال اعتبار سال گذشته، 57 درصد بیشتر است. 

وي، لایروبی و مرمت قنوات، توسعه باغات و اراضی شیب دار، افتتاح 24 مسکن مددجویان کمیته امداد و بهزیستی، افزایش ظرفیت
انتقال و توسعه اینترنت پرسرعت، اصلاح خط انتقال درحوزه آب و فاضلاب، افتتاح پل و المان شهداي گمنام شهر مینودشت و دیوار

 
حفاظتی رودخانه چهل چاي را از مهمترین پروژه هاي عمرانی قابل افتتاح و کلنگ زنی مینودشت در دهه فجر امسال برشمرد. 

فرماندار مینودشت اضافه کرد: در حوزه پروژه هاي اشتغالزایی، 24 طرح شامل هتل، اقامتگاه بوم گردي، مجتمع گردشگري، سفره
خانه سنتی و خانه مسافر با اشتغال 161 نفر و هشت طرح شامل سیستم آبیاري تحت فشار، خط انتقال آب با لوله، ایجاد گلخانه و

 
خط اعتباري مکانیزاسیون با اشتغال 34 نفر در بخش جهادکشاورزي، دهه فجر افتتاح می شود. 

حسینی نیا ادامه داد: با همکاري صندوق کارآفرینی امید 31 طرح مشاغل خانگی شامل "خیاطی، گلخانه در مقیاس کوچک،
دامداري، چرم دوزي، پرورش زنبور عسل، تولید انواع ترشی، کاشت توتون، گیاهان دارویی و بسته بندي آجیل و خشک بار" با

 
اشتغالزایی 42 نفر در مینودشت آماده افتتاح است. 



 
وي گفت: بیشتر جمعیت شهرستان 80 هزار نفر مینودشت از مزایاي پروژه هاي افتتاحی در دهه فجر بهره مند خواهند شد. 

 
برچسب ها 

 
- گنبدکاووس 

 
- مینودشت 

 
- گلستان 
- دهه فجر



کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی

منبع: خبر فوريشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/11/04

اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و نوده از توابع استان قزوین و گیلان باعث شده است تا با قطع و تخریب لوله هاي
آبرسانی از چشمه ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان لات از نعمت آب شرب محروم شوند.

 اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و نوده از توابع استان
قزوین و گیلان باعث شده است تا با قطع و تخریب لوله هاي آبرسانی از چشمه ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان لات از نعمت آب

 
شرب محروم شوند. 

چندین سال است که ساکنان روستاي لات در منطقه رودبار الموت غربی با مشکل آب دست و پنجه نرم می کنند، این روستا که در
55 کیلومتري از مرکز استان قزوین قرار دارد، به علت اختلافات مرزي با روستاي نوده فاراب در استان گیلان از حق آبه خویش

 
محروم شده است. 

اگرچه به گفته منابع محلی این اختلافات به اندازه یک دهه طولانی شده است، اما آخرین اختلاف این روستاها در 23 دي ماه سال
جاري اتفاق افتاد، درست زمانی که مردم روستاي نوده فاراب لوله هاي آب شرب روستاي لات به طول چهار هزار و 500 متر را بریده

 
و آب را به روي اهالی روستاي لات قطع کردند. 

حل موضوع اختلافات این روستا هم اکنون از سوي دستگاه قضایی پیگیري می شود، اما نکته قابل توجه در این میان، طولانی شدن

 
مدت زمان اختلافات و اتفاقاتی کم و بیش شبیه به هم در چندسال اخیر بوده که مردم را ناراضی کرده است. 

به گفته یکی از مقامات محلی بریدن لوله هاي آب در مسیر چشمه هایی که به روستاي لات می رسد، ناشی از یک اختلاف مرزي

 
است و بستن آب به روي مردم لات نیز نوعی اهرم فشار براي مطالبات روستایان شناخته می شود. 

 
براي اطلاع از جزییات بیشتر موضوع به سراغ مقامات و مسؤولان استان قزوین رفتیم تا با آنها در این رابطه مصاحبه کنیم: 



 
 

 
اهالی فاراب، لوله هاي آب را براي فشار به روستاي لات تخریب کرده اند 

دهیار روستاي لات در توضیح بیشتر این موضوع گفت: اداره آب و فاضلاب روستایی سال 87 یک خط لوله آب را با همکاري کارگران
روزمزد از خود اهالی نوده فاراب و از دره دُجار به سمت روستاي لات متصل کرد که در سال 88 به بهره برداري رسیده و حدود 360

 
انشعاب کنتور آب از آن استفاده می کنند. 

شکوفه رشوند افزود: اهالی روستاي نوده در زمان احداث این پروژه سنگین در جریان مراتب و مراحل صورت گرفته بوده و در آن
فعالیت داشته اند و تمامی تجهیزات از داخل روستاي نوده فاراب به سمت چشمه برده شد، اما به علت اختلافات قدیمی در چشمه
هاي منطقه ازرانی و آغوز دره که بین مردمان روستاي لات و نوده فاراب ایجاد شده است، اهالی نوده فاراب براي به چالش کشیدن

 
مردم لات و مقامات دو استان، به دفعات لوله هاي آب شرب را بریده اند که پرونده قضایی آن نیز موجود است. 

وي بیان داشت: این موضوع، بارها به مقامات و مسؤولان استان قزوین گزارش شده است و مقامات قضایی منطقه الموت نیز به این
موضوع اشرافیت دارند، اما تاکنون اقدامی براي حل این مشکل صورت نگرفته و باعث شده است تا مردم روستاي لات از این واقعه

 
متضرر شوند. 

رشوند خاطرنشان کرد: روستاي لات به علت کارآفرینی مردمان آن با مهاجرت معکوس از شهر به روستا همراه بوده و میزان جمعیت
آن افزایش یافته است، به طوري که جمعیت آن از سرشماري سال 95 معادل 85 خانوار به 400 خانوار در سال جاري یعنی در حدود

 
یک هزار و 200 نفر رسیده و نیاز است که حل مشکلات این روستا در اولویت قرار گیرد. 

دهیار روستاي لات یادآور شد: آب و هواي روستاي لات گرم و خشک بوده و تا قبل از فصل بهار باید مشکلات آبرسانی این منطقه
برطرف شود، چراکه کشاورزان و باغداران این منطقه همواره با مشکلات کم آبی مواجه هستند و چنین مشکلات مضاعفی براي آنها

 
قابل قبول نیست. 



 
 

 
مشکلات 2 روستاي لات و نوده حقوقی است 

بخشدار رودبار الموت غربی که از مدت ها پیش در جریان این اختلافات قرار دارد، به خبرنگار ایرنا گفت: بیشتر مباحث مطرح شده و
اختلافات این 2 روستا حقوقی و مربوط به آب است که با توجه به محل حادثه در گیلان، دادگاه رودبار در این رابطه پرونده را پیگیري

 
می کند. 

محمدرضا مولایی افزود: سه چشمه در مرزهاي این 2 روستا قرار گرفته است که یکی از این سه چشمه به نام دجار دره از سالیان قبل
تاکنون مورد توافق ساکنان 2 روستا قرار داشت؛ اما شکستن توافقات بین روستاییان باعث شده تا اخیرا لوله هاي آب روستاي لات از

 
سوي روستاي نوده بریده و تخریب شود. 

وي اضافه کرد: از زمان حضور من در منطقه الموت غربی، قرار شد که با پایان دادن موقت به اختلافات و به نوعی آتش بس، هیچ یک

 
از طرف ها تخطی نکنند، اما از اردیبهشت ماه سال 99 مجددا اختلافات بالا گرفت و کار به این جا کشید. 

مولایی با بیان اینکه مردم روستاي لات اکنون از نعمت آب بی بهره هستند و با تانکرهاي آبرسانی امور خود را سپري می کنند، اضافه
کرد: هم اکنون از اهالی 2 روستاي لات و نوده خواسته شده که با خویشتن داري و طرح موضوع در دستگاه قضایی به دنبال فرد

 
خاطی باشند و مردم لات نیز فعلا با تانکر آب، مشکلات را برطرف کنند. 

بخشدار منطقه رودبار الموت غربی بیان داشت: در هفته گذشته، تمام مسؤولان قزوین در الموت غربی شامل آب و فاضلاب، آب
منطقه اي، سازمان جهاد کشاورزي، منابع طبیعی و حتی قاضی منطقه الموت غربی به دادگاه گیلان رفته و با برگزاري نشستی در این
خصوص اظهاراتی را بیان داشتند؛ تا جایی که حتی مدارك و پروانه چراي دام ها نیز تسلیم می شود تا مالکیت چشمه و بهره برداري

 
آن مشخص شود. 

مولایی خاطرنشان کرد: نصب مجدد لوله هاي آب کار بسیار دشوار و هزینه بري بوده، تا حالا نیز همین اختلافات به تاسیسات آب

 
منطقه، میلیاردها تومان خسارت وارد ساخته است. 



 
 

 
2 کیلومتر لوله در دي ماه تخریب شد؛ هم اکنون با تانکر به مردم لات آبرسانی می کنیم 

با توجه به قطعی آب روستاي لات به سراغ رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت رفتیم، گودرز حسنی در خصوص قطعی آب شرب
روستاي لات به خبرنگار ایرنا گفت: شرکت آب و فاضلاب سال 87 به بهسازي یک دهنه چشمه و اجراي خط انتقال آب شرب به طول

 
9 کیلومتر با لوله 110 میلیمتر اقدام کرد و اهالی روستا تا سال 96 از آب همان چشمه استفاده می کردند. 

وي با بیان اینکه این خط انتقال آب در یک منطقه صعب العبور انجام شده است، افزود: پس از احداث و راه اندازي به علت تعارضات
اجتماعی بین دو روستاي لات از قزوین و نوده فاراب از گیلان در چندین مرحله به متراژهاي متفاوت لوله هاي خط انتقال توسط افراد

 
ناشناس مورد تخریب و قلع و قمع قرار گرفته است. 

حسنی بیان داشت: شرکت آب و فاضلاب با کمک اهالی به رفع مشکل قطعی آب شرب اقدام کرده و در راستاي حل این معضل و

 
مشکل، نشست هاي متعددي با حضور مسؤولان 2 استان تشکیل داده اما تاکنون نتیجه اي حاصل نشده است. 

رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت به آخرین تخریب لوله آبرسانی روستاي لات اشاره کرد و گفت: در همین اقدام 2 کیلومتر از
لوله ها تخریب شده و خسارتی بالغ بر یک میلیارد تومان به شرکت آب و فاضلاب وارد شده است، اما با این حال براي رفاه حال

 
روستاییان آب شرب لات با تانکر تامین می شود. 

این مسؤول خاطرنشان کرد: شکایت شرکت آب و فاضلاب از تخریب تاسیسات در سال 94 به دادگاه رازمیان اعلام شد، اما چون محل

 
وقوع جرم در استان گیلان بود، موضوع از طریق دادگاه رودبار از توابع استان گیلان پیگیري می شود. 

 
دستگاه قضایی قزوین در این پرونده دخالتی ندارد 

مهدیه محافظت کار مسوول روابط عمومی دادگستري کل استان قزوین با بیان اینکه پرونده قضایی این 2 روستا هم اکنون در استان
گیلان پیگیري می شود، اظهار داشت: با توجه به رسیدگی پرونده در خارج از حوزه استحفاظی استان قزوین، مقامات قضایی این

 
استان دخل و تصرفی در پرونده ندارند. 

وي اضافه کرد: محمد سلمانی رییس دادگاه عمومی بخش الموت غربی که چندسال پیش به عنوان اولین قاضی پرونده را بررسی می
کرده است، هم اکنون درکنار مردم روستا ایستاده تا مدارك و مستندات لازم را براي پیشبرد هرچه بهتر پرونده قضایی به دادگاه ارائه



 
کند. 

 
نیم نگاه: 

با توجه به اینکه مساله تامین آب شرب در اولویت است و آبرسانی با تانکر نیز کار دشواري به نظر می رسد، بهتر است دستگاه قضایی

 
در رسیدگی به این پرونده تسریع کند و با عاملان تخریب لوله هاي آب نیز برخورد نماید. 

مسؤولان استان قزوین نیز می توانند با اصلاح قوانین مرزي و مالکیت بهره برداري از چشمه ها شیوه اي جدید را در پیش گرفته و به
اختلافات این 2 روستا در سر حدات قزوین پایان دهند.



کشور 100میلیارد دلار درآمد دارد، اما تورم و گرانی داریم/ مابه التفاوت ارز

باید به جیب مردم برود

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/11/04

رییس مجلس گفت: ما به التفاوت ارز بین 700 تا 800 هزار میلیارد تومان است که باید به جیب مردم رفته و مشکلات آن را
حل کند و مجلس حتماً این کار را انجام می دهد.

 
 محمدباقر قالیباف 

 
 

رییس مجلس گفت: ما به التفاوت ارز بین 700 تا 800 هزار میلیارد تومان است که باید به جیب مردم رفته و مشکلات آن را حل

 
کند و مجلس حتماً این کار را انجام می دهد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، محمدباقر قالیباف رییس مجلس شوراي اسلامی امروز شنبه (4بهمن) در آیین تجلیل از
پژوهشگران برتر مرکز پژوهش هاي مجلس، اظهار داشت: مابه التفاوت ارز بین 700 تا 800 هزار میلیارد تومان است که باید به جیب

 
مردم رفته و مشکلات آن را حل کند و مجلس حتماً این کار را انجام می دهد. 

 
وي افزود: ما در مجلس توجه به سلامت، معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال را در دستور کار قرار داده ایم. 

رییس مجلس تصریح کرد: ارزهاي زیادي براي تولید و اشتغال از صندوق ارزي و صندوق توسعه ملی به اذن مقام معظم رهبري و به
درخواست دولت تخصیص پیدا کرده است و ریال هاي زیادي براي اشتغال در بودجه در نظر گرفته شده است، اما ایجاد اشتغال روش

 
می خواهد که بایستی در ابتدا روش هاي آن را از غل و زنجیر خارج کنیم. 

قالیباف اظهار داشت: اشتغال آن نیست که بگوییم ما پول دادیم و باید ایجاد شغل ایجاد شود؛ شورایعالی کار و منابع تخصیص پیدا
کرده و به عده اي پول بدهیم تا شغل ایجاد کنند؛ نمی توانیم منتظر بمانیم که هر مقدار بودجه اي که دادیم با محاسبات و فرمول

 
بگوییم این مقدار شغل در کشور ایجاد شد و در نهایت گزارش بدهیم که بین 800 هزار تا یک میلیون شغل ایجاد کردیم. 



رییس مجلس تاکید کرد اگر در هر خانه اي را بزنیم و سوال کنیم که از این خانه آیا کسی سر کار رفته است؟ آنها پاسخ می دهند که

 
خیر. 

وي گفت: ما امروز نظام آشفته اي در نظام بروکراسی داریم و آنقدر متورم شدیم که قریب به 90 درصد درآمد کشور فقط صرف هزینه

 
هاي جاري می شود این در حالی است که بروکراسی مانند غل و زنجیر دست و پاي ما را در کشور گرفته است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: گفته می شود که مجلس نرخ ارز تعیین کرده است؛ تهمت ناروا به مجلس نزنید؛ مجلس

 
نرخ ارز تعیین نکرده و آن قدر نادان و ناشی نسبت به اقتصاد نیستیم که نرخ ارز تعیین کنیم. 

قالیباف افزود: ما در مجلس شوراي اسلامی محکم ایستاده ایم تا سیاست هاي ارزي را اعمال کنیم و نگذاریم هر دولتی که می آید از

 
سیاست هاي ارزي خارج شود. 

وي اظهار داشت: در لایحه پیشنهادي دولت براي بودجه سال آینده 46 درصد هزینه ها و 10 درصد درآمدها افزایش یافته و به معناي

 
آن است که دولت براي هزینه هاي خود دست در جیب مردم می کند. 

رییس مجلس با بیان اینکه کشور امروز درگیر چالشی جدي است که آن را در حکمرانی کشور می بینیم، بیان کرد: گفته می شود
اشکال کار در این است که جاي علم بر پیشانی سیاست خالی است به اعتقاد بنده اشکال فراتر است چرا که کشور براساس سیستم
بروکراسی یکصدساله که به همه ما ارث رسیده است، اداره می شود. این سیستم نه در اختیار سیاستمداران است و نه در اختیار حوزه

 
علم. هر مدیري در بخش و قوایی بخواهد تصمیمی را اجرا کند یا هیچ وقت اجرا نمی شود یا ناقص اجرا می شود. 

قالیباف اظهار داشت: خروجی گزارش هاي عملکرد برنامه توسعه سوم تا ششم نشان می دهد که سوءمدیریت در بخش هاي مختلف

 
کشور وجود دارد و اگر به صورت پانسیونی برخی مجموعه ها موفق عمل کرده اند به دلیل مدیریت درست مدیر آن مرکز بوده است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: مرکز پژوهش ها باید به این سوال پاسخ دهد که رسالت آن چیست؟ چرا که اشکالات ما از
جایی شروع شد که هر مجموعه اي از فلسفه وجودي خود فاصله گرفته و کارها روي زمین مانده است و به یک مجموعه بی خاصیتی
تبدیل شده که در کار دیگران دخالت کرده و ایجاد مزاحمت می کند. در واقع باعث ایجاد نظام آشفته در این نظام بروکراسی می

 
شود. 

وي با تاکید بر اینکه مجلس باید در رأس امور، سیاستگذار و ریل گذار باشد تا بتواند هم برنامه بدهد و هم نظارت کند، گفت: باید
مشخص شود که مرکز پژوهش ها چه رسالتی دارد چرا که مرکز تنها متعلق به مجلس نیست و گنجینه اي براي تحول در چالش و

 
اشکال اساسی کشور است. 

قالیباف با بیان اینکه دو رویکرد براي مرکز پژوهش ها قابل تصور است، گفت: یک رویکرد می تواند کارگزار پیرو باشد یعنی آنچه که
تاکنون صورت گرفته و رویکرد دیگر می تواند کارفرماي پیش رو باشد که به نظر بنده باید رویکرد دوم براي مرکز پژوهش هاي

 
مجلس اتخاذ شود. 

وي ادامه داد: نمی توانیم بگوییم براي کشور 10 اولویت داریم و در سطح مجلس و مرکز پژوهش ها، در خلال مسیر ریل گذاري،
متمرکز به موضوعاتی باشیم که صرفا گره هاي خرد و ریز را منفعلانه دنبال و حل کنیم، این مسیر باید اصلاح شود و انباشت گره ها



از تصمیم ها را باز کنیم، چرا که انواع موانع بر سر راه مردم از جمله در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و محیط

 
زیست وجود دارد و باید غل و زنجیر را از خود باز کنیم. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: یکی از موضوعاتی که می تواند دور بسته ضعف و سوءمدیریت در کشور را بشکند آن هم به
دست افراد جوان، انقلابی، متعهد، خلاق، وقت گذار، حاضر در میدان، آگاه به مسائل روز، کارکشته، با تجربه، با نشاط و با گفت وگوي

 
لازم در همه سطوح مدیریتی نظام اداري و اجرایی، همین لایحه بودجه است. 

قالیباف با تاکید بر اینکه امروز در بودجه انضباط نداریم، بیان کرد: مجلس نرخ ارز را تعیین نکرده است ما نادان و ناشی به اقتصاد

 
نیستیم، نه مجلس و نه دولت قادر نیست نرخ ارز را تعیین کند چرا که نرخ ارز نتیجه مدیریت و عملکرد ما در کف بازار است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: ما در مجلس ایستاده ایم تا سیاست ارزي را در نظر بگیریم که هر دولتی روي کار آمد نتواند
از این سیاست خارج شود، این تهمت ناروا است که می گویند مجلس نرخ ارز تعیین کرده است بلکه ما می گوییم تفاوت نرخ تسعیر
ارز با نرخ آزاد که حجم بسیار زیادي است به حدي که بیشتر از بودجه جاري است، کجا خرج می شود؟ اکنون ناراحت همین موضوع

 
هستند. 

وي ادامه داد: مسئله اصلی ما در مجلس است حتی گفته می شود مجلس سقف درآمد نفتی را بسته است در حالی که این چنین
نیست هرچقدر می خواهند این سقف را بالا ببرند ولی باید واقع بینانه به شرایط نگاه کنیم، در شرایط سخت کنونی تحقق فروش
روزانه 1.5 میلیون بشکه نفت ممکن است و اگر بیشتر تحقق پیدا کند مهم است که بدانیم این درآمد نفتی کجا خرج می شود آیا

 
منجر می شود به این که دولت چاق و هزینه ها بالاتر رود. 

قالیباف با اشاره به برخی جزئیات لایحه بودجه 1400، گفت: در بودجه اي که دولت ارائه کرده است هزینه ها به نسبت سال گذشته
46 درصد افزایش یافته، در مقابل میزان افزایش درآمد 10 درصد بوده است که این یعنی 36 درصد گپ ایجاد شده است در واقع قرار
است در جیب مردم برداشته شود از این رو اعتقاد داریم سیاست هاي مالی غلط دولت در سیاست پولی اثرگذار بوده و تورم را بالاتر

 
می برد. 

رییس مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: وقتی گرانی و تورم در جامعه رخ دهد کارگر و کارمند هرچقدر کار کنند، وام بگیرند دیگر

 
باید آرزوي مسکن را فراموش کنند، در واقع مجلس می خواهد جلوي تصمیم هاي تورم زا در دولت را بگیرد. 

پربیننده ترین خبر خوش براي کارگران بازنشسته تامین اجتماعی میزان افزایش حقوق مدیران از 21برابر به 15برابر کاهش یافت/
سقف معافیت مالیاتی حقوق کارکنان دولت 4میلیون تومان تعیین شد قالیباف: چرا از اصلاح بودجه به نفع مردم عصبانی شده اید؟
پیش بینی وام 200میلیونی براي مسکن ساختار و روش لایحه بودجه 1400 اصلاح شد/ سقف معافیت مالیاتی حقوق 5میلیون تومان

شد



پرداخت تسهیلات

پرداخت بیش از 75 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي

منبع: سروش نیوزشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/11/04

براساس گزارش دفتر آمار وزارت صنعت از اسفندماه سال 98 تا پایان آذرماه سال جاري، حدود 75 هزار و 805 میلیارد ریال
تسهیلات تبصره 18 به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. نوشته پرداخت بیش از 75 هزار میلیارد ریال

تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي اولین بار در خبرگزاري سروش. پدیدار شد.

 
براساس گزارش دفتر آمار وزارت صنعت: 

 
پرداخت بیش از 75 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي 

براساس گزارش دفتر آمار وزارت صنعت از اسفندماه سال 98 تا پایان آذرماه سال جاري، حدود 75 هزار و 805 میلیارد ریال

 
تسهیلات تبصره 18 به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. 

براساس گزارش دفتر آمار وزارت صنعت از اسفندماه سال 98 تا پایان آذرماه سال جاري، حدود 75 هزار و 805 میلیارد ریال

 
تسهیلات تبصره 18 به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. 

 
  

 
پرداخت تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي   

به گزارش خبرگزاري سروش، بر اساس آمار ارائه شده از سوي دفتر آمار و فرآوري داده هاي معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت،
حدود 75 هزار و 805 میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18 (برنامه تولید و اشتغال) به یک هزار و 328 بنگاه و واحد تولیدي از اسفندماه

 
سال 98 تا پایان آذرماه سال جاري پرداخت شده است. 

بر این اساس در این بازه زمانی، 7 هزار و 264 واحد تولیدي براي دریافت تسهیلات برنامه تولید و اشتغال(تبصره 18) ثبت نام کرده

 
بودند. 

 
پراکندگی پرداخت این تس هیلات در 31 استان کشور و مناطق آزاد بوده است. 

 
  

 
بیشترین تعداد پرداختی ها به تفکیک استان   

به گزارش خبرگزاري سروش، بیشترین تعداد پرداختی ها مربوط به استان اصفهان با 126 فقره به میزان حدود 8 هزار و 107 میلیارد



 
ریال بوده است. 

 
بعد از استان اصفهان، استان تهران با 87 فقره تس هیلات به مبلغ 6 هزار و 695 میلیارد ریال در رتبه بعدي قرار دارد. 

در این مدت همچنین به 8 فقره واحد و بنگاه تولیدي در مناطق آزاد به میزان حدود 699 میلیارد ریال تس هیلات تبصره 18 پرداخت

 
شده است. 

در این بازه زمانی همچنین 2 هزار و 928 فقره معرفی به بانک براي دریافت بیش از 215 هزار و 462 میلیارد ریال تسهیلات انجام

 
شده است. 

 
انتهاي پیام/// 

 
منبع 

خبرگزاري سروش



کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد/ صادرات گاز به

عراق و ترکیه در جریان است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - مدیر عامل شرکت گاز اظهار داشت: کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد.

فصل اقتصاد - مدیر عامل شرکت گاز اظهار داشت: کاهش

 
تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد. 

حسن منتظر تربتی در حاشیه بیست و پنجمین نمایشگاه
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در نشست
خبري اظهار کرد: تولید گاز کشور به روزانه هزار میلیون
مترمکعب برابر با 6 میلیون بشکه نفت در روز رسیده است.
وي افزود: بیشتر این مصرف در حوزه گرمایش است که

 
باید بهینه سازي شود زیرا افزایش تولید به تنهایی پاسخگوي رفع نیاز مصرف کشور نیست. 

معاون وزیر نفت گفت: مصرف گاز کشور اکنون با کاهش دماي هوا در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون مترمکعب در روز رسیده

 
است. در بخش نیروگاهی نیر روزانه 100 تا 130 میلیون مترمکعب مصرف می سود. 

 
وي در پاسخ به ایلنا درباره کاهش تولید گاز خاطرنشان کرد: کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد. 

وي با بیان اینکه صادرات گاز به عراق و ترکیه در جریان است، افزود: صنعت گاز در بخش هاي مختلف از جمله شبکه هاي توزیع،

 
توربین ها و پالایشگاه ها از تولید داخل بهره می برد و اشتغال زایی خوبی در این صنعت ایجاد شده است. 

ادامه دارد...



مصرف گاز در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون مترمکعب در روز رسید

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - مدیرعامل شرکت ملی گاز گفت:مجموع مصرف گاز در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون مترمکعب در روز
و نیروگاهی 100 تا 130 میلیون مترمکعب در روز رسیده است.

فصل اقتصاد - مدیرعامل شرکت ملی گاز گفت:مجموع
مصرف گاز در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون
مترمکعب در روز و نیروگاهی 100 تا 130 میلیون

 
مترمکعب در روز رسیده است. 

به گزارش فصل اقتصاد ، حسن منتظر تربتی مدیر عامل
شرکت ملی گاز ایران در نشست خبري با اصحاب رسانه در

محل بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی نفت گاز پالایش و پتروشیمی گفت: صنعت نفت و گاز کشور در تلاش است که وابستگی

 
به کالا هاي خارجی را به حداقل ممکن برساند. 

او افزود: انتظار می رود که امسال تمرکز ویژه اي در تولید داخل داشته باشیم، صنعت گاز کشور به دلیل نوع شکل گیري اش روي

 
موضوع توسعه داخلی تمرکز ویژه تري دارد. 

مدیر عامل شرکت ملی گاز ایران گفت: به دلیل اینکه عمده فعالیت هاي شرکت گاز را بعد از انقلاب انجام داده ایم کمتر وابستگی به

 
خارج کشور داریم. 

او ادامه داد: 8 میلیون واحد جدید گاز به مصرف کنندگان ما اضافه شده و این ها همه تولید داخل بوده و اشتغال زایی خوبی ایجاد

 
کرده است. 

منتظر تربتی اظهار کرد: بحث کمپرسور ها مطرح است که خوشبختانه ما اکنون دو برند داخلی تولید آن ها را در کشور داریم،

 
خوشبختانه امروز ساخت قطعات یدکی و تعمیرات آن به صورت کامل در داخل کشور انجام می شود. 

او گفت: در بخش پالایشگاه ها که بخش عمده اي از مصرف کالایی صنعت گاز را بر عهده دارند، سال گذشته رویدادي را برگزار
کردیم و کالا هاي مورد نیاز که قبل از آن از خارج کشور تامین می شد، در آن رویداد که با تولیدکنندگان داخلی داشتیم، به عنوان

 
خرید بار اول، قراردادهایش بسته شده است. 

مدیرعامل گاز کشور گفت: بخشی از آن امسال در حال تولید است و پیش بینی می شود تا سال آینده تمام مواد شیمیایی و کالا هاي

 
مورد نیاز در پالایشگاه ها به دست تولیدکنندگان داخلی تامین شود. 

او افزود: در بحث خطوط لوله احداث گاز، سالانه هزار کیلومتر خط لوله احداث می کنیم و هر هزار کیلومتر خط لوله که احداث می

 
شود، سه میلیارد دلار هزینه ارزي دارد که بیشتر آن مربوط به تامین ورق فولاد است. 

منتظر تربتی بیان کرد: سال گذشته باور آن سخت بود که ورق مورد نیاز صنعت گاز را در داخل تولید کنیم، اما اکنون خوشبختانه
ورق ترش خط لوله گوره به جاسک و خط لوله شیرین براي صنعت گاز کشور، در کارخانه اکسین تبدیل به ورق شده و لوله سازي
اهواز نیز مشغول به تولید آن است و تا یک ماه آینده می توانیم از آن استفاده کنیم. این کار مانع از خروج ارز از کشور می شود و می

 
توانیم ادعا کنیم که یک صنعت گاز تمام ایرانی داریم. 



 
 

 
کد ویدیو دانلود فیلم اصلی 

 
نیاز صنعت گاز به کمک شرکت هاي دانش بنیان 

 
او افزود: شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها باید براي بهینه سازي مصرف گاز، پا به پاي تولید گاز به ما کمک کنند. 

مدیرعامل شرکت گاز گفت: پدیده هایی مانند پارس جنوبی کمتر اتفاق می افتد و خوشبختانه ما این مخزن را در کشور داریم و تمام

 
گاز آن را در کشور مصرف می کنیم. 

او ادامه داد: باید نگاه ویژه اي در بهینه سازي داشته باشیم، بستر هاي مختلفی در بخش نیروگاه ها صنایع و خانگی نیاز به بهینه

 
سازي دارند. در بخش خانگی هم موضوعات نرم افزاري و هم موضوعات سخت افزاري باید دنبال شود. 

منتظرتربتی افزود: نرم افزاري یعنی فرهنگ سازي و سخت افزاري یعنی بهینه سازي ساختمان ها و تجهیزات مصرف گاز که

 
امیدواریم در این نمایشگاه برنامه زیربنایی براي مدیریت مصرف گاز در سال هاي آینده ایجاد شود. 

او گفت: باید به سمت تولید گاز با ارزش افزوده بالاتر برویم. در شبکه گاز کشور تقریباً هزار میلیون متر مکعب گاز خام روزانه تولید
می شود که مجموع مصرف گاز در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون مترمکعب در روز و نیروگاهی 100 تا 130 میلیون مترمکعب

 
در روز رسیده است. 

منتظر تربتی تاکید کرد: صنایع نیز مطابق روال قبلی کار می کنند و صادرات گاز هم بدون هیچ مشکلی به عراق و ترکیه در جریان

 
است. 

 
قبوض گاز مجانی از بهمن ماه صادر می شوند 

او افزود:برنامه داریم که حدود 30 درصد از مصرف کنندگان گاز شان مجانی شود و اگر مصرف کنندگان تلاش کنند که مصرف آنها

 
کمتر از 200 متر مکعب در ماه شود، گازشان مجانی می شود و اولین قبوض گاز مجانی از نیمه بهمن صادر می شود. 

مدیرعامل شرکت گاز کشور ادامه داد: موتورخانه ها یکی از مراکز عمده مصرف گاز هستند و به همین دلیل طرح رایگان اصلاح آن ها
را در دستور کار داریم و هر کس در خانه اش موتورخانه دارد، می تواند در سایت شرکت گاز ثبت نام کند تا به صورت رایگان

 
موتورخانه آن اصلاح شود. اصلاح شامل تنظیم و عایق کاري در موتورخانه است. 

او تاکید کرد: واردات گاز از ترکمنستان در سال هاي گذشته انجام می شد. در سال 86 که قطع گاز آن اتفاق افتاد، کشور با مشکل
زیادي مواجه شد. ما شبکه گاز داخلی را از واردات گاز بی نیاز کرده ایم، ولی مذاکرات با ترکمنستان براي واردات گاز ادامه دارد، چون

 
واردات اکنون دیگر به تجارت مربوط است. 

کد ویدیو دانلود فیلم اصلی
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بهره مندي بیش از 9700 بنگاه اقتصادي از معافیت بیمه اي

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - آخرین آمار عملکرد طرح کارورزي نشان می دهد که تاکنون بیش از 138 هزار و 800 نفر از فارغ التحصیلان
دانشگاهی به عنوان متقاضی کارورزي ثبت نام کرده و بیش از 9700 بنگاه اقتصادي مشمول معافیت بیمه اي قرار گرفته اند.

فصل اقتصاد - آخرین آمار عملکرد طرح کارورزي نشان
می دهد که تاکنون بیش از 138 هزار و 800 نفر از فارغ
التحصیلان دانشگاهی به عنوان متقاضی کارورزي ثبت نام
کرده و بیش از 9700 بنگاه اقتصادي مشمول معافیت بیمه

 
اي قرار گرفته اند. 

کارورزي طرحی موثر در توسعه اشتغال همراه با مهارت

 
آموزي است که زمینه آشنایی فرد با محیط کار و جذب وي در بنگاه اقتصادي را فراهم می کند. 

بر اساس آخرین گزارش عملکرد طرح کارورزي، 138 هزار و 831 نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی به عنوان متقاضی طرح کارورزي
ثبت نام کرده و واجد شرایط شناخته شده اند که از این تعداد، 49 هزار و 418 نفر منجر به عقد قرارداد شده، 19 هزار و 387 بنگاه

 
اقتصادي ثبت نام کرده و 9777 واحد مشمول معافیت بیمه اي قرار گرفته اند. 

این آمار نشان می دهد که تعداد متقاضیان و بنگاههاي ثبت نام کرده نسبت به ماههاي گذشته رشد داشته و استقبال از این طرح

 
افزایش یافته است. 

استانهاي فارس، لرستان، خوزستان، کرمان، ایلام، اصفهان، کرمانشاه و خراسان رضوي به ترتیب داراي بیشترین تعداد داوطلب ثبت

 
نام شده هستند. 

در بین استانهاي مجري طرح، استان فارس با 13 هزار و 418 داوطلب، 2182 تعداد واحد پذیرنده و 5940 قرارداد منعقده بیشترین

 
تعداد داوطلب واجد شرایط، بنگاه پذیرنده و قرارداد منعقده را به خود اختصاص داده است 

 
کمترین تعداد واحد پذیرنده نیز متعلق به هرمزگان و کمترین تعداد قرارداد منعقده متعلق به خوزستان بوده است. 

داوطلبان فارغ التحصیل دانشگاهی و بنگاههاي اقتصادي به منظور برخورداري از مزایاي دوره کارورزي و معافیت بیمه اي می توانند

 
به سامانه کارورزي به نشانی https://karvarzi.mcls.gov.ir مراجعه و ثبت نام کنند. 

داشتن مدرك تحصیلی دانشگاهی حداقل کارشناسی و سن کمتر از 35 سال در زمان ثبت نام از جمله شرایط بهره مندي از مزایاي

 
کارورزي به شمار می رود. براي متقاضیان مرد داشتن کارت پایان خدمت یا معافیت از خدمت نظام وظیفه الزامی است. 

مهمترین مزیت پیش بینی شده براي کارآفرینان و کارفرمایان در طرح این است که در صورت جذب کارورز، از معافیت حق بیمه

 
سهم کارفرما به مدت حداکثر دو سال برخوردار می شوند. 

مدت دوره کارورزي حداکثر 3 ماه است و کارورزان طی این مدت بیمه مسئولیت مدنی هستند. میزان کمک هزینه کارورزي در سال
1399 نیز به ازاي هر ماه، براي مقطع کارشناسی 500 هزار تومان، مقطع کارشناسی ارشد 600 هزار تومان و براي مقطع دکترا 700

 
هزار تومان است که از سوي وزارت کار به کارورزان پرداخت می شود. 

به گزارش فصل اقتصاد در حال حاضر بازار کار تحت تاثیر تغییر و تحولات اقتصادي، شرایط ویژه اي را دنبال می کند که براي برون



 
رفت از این شرایط لازم است سیاستهاي مناسبی در حوزه اقتصاد و بازار کار به اجرا درآید. 

پیش بینی می شود با توجه به اثرات مثبت اجراي طرح کارورزي، این طرح فرصت آشنایی افراد با محیط کار را فراهم کرده و ضمن

 
انتقال دانش و مهارت موجب جذب کارجویان و فارغ التحصیلان به بنگاههاي اقتصادي شود. 

انتهاي پیام



قالیباف: کشور 100 میلیارد دلار درآمد دارد، اما تورم و گرانی داریم

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس مجلس گفت: وقتی کشور 100 میلیارد دلار درآمد دارد، ما تورم و گرانی داریم و مردم مستضعف ما مستضعف تر می
شوند.

رئیس مجلس گفت: وقتی کشور 100 میلیارد دلار درآمد دارد، ما تورم و گرانی داریم و مردم مستضعف ما مستضعف تر می

 
شوند. 

مراسم تجلیل و تقدیر از پژوهشگران برتر مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی با حضور محمدباقر قالیباف رئیس پارلمان، علیرضا

 
زاکانی رئیس این مرکز و بابک نگاهداري مشاور رئیس مجلس در این محل برگزار شد. 

 
در این مراسم همچنین مسئولان دفتر قم مرکز پژوهش ها در ارتباطی برخط با محل همایش از اهداف خود را تشریح کردند. 

علیرضا زاکانی رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس بیان کرد: در آستانه شروع چهل و سومین سال انقلاب باید راه نویی را با همفکري
برداریم. 14 رویکرد تحولی را از رشته هاي مختلف با استفاده از ظرفیت ها دنبال می کنیم تا به عنوان فعالیت پویاي مجموعه مرکز

 
پژوهشها، مجلس و مسئولان کشور را بهره مند کنیم. 

در ادامه، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی گفت: به مرکز پژوهش ها پیش از ورود به مجلس اعتقاد قلبی داشتم و به
اهمیت این مرکز براي ایجاد تحول باور دارم. قرار نیست دو دفتر قم و تهران مرکز پژوهش ها کار موازي انجام بدهند و همه باید

 
وظیفه شناس باشیم. 

او افزود: جاي علم بر پیشانی سیاست خالی است و اثرش را در حکمرانی نگذاشته است. در سیستم بروکراسی کشور، نظام اداري و

 
بودجه و علم ما در اختیار سیاستمداران و دانشمندان نیست. 

رئیس مجلس تصریح کرد: نظام اداري و اجرایی دست و پاي مردم را بسته و موجب اعتراض و انتقاد مدیران در همه قواي سه گانه

 
شده است. 

قالیباف ادامه داد: گزارش عملکرد مرکز پژوهش ها درباره برنامه هاي توسعه نشان دهنده سوء مدیریت در مجموعه کشور است و البته
در برخی مجموعه ها کار هاي خوبی به نمایش گذاشته شده است. در یکی از کار هاي مرکز پژوهش ها در سال ها 95 درباره مسائل

 
کشورداري گزارش هاي خوبی ارائه شده، اما جایی ندیدم اثرگذار و اجرا شده باشد. 

او با بیان این سوال که مرکز پژوهش ها باید پاسخ دهد که رسالت ما در این مرکز چیست؟ گفت: آسیب شناسی ها نشان می دهد که
هر مجموعه اي از فلسفه وجودي اش فاصله گرفته ، کارش زمین مانده و بی خاصیت شده است؛ همچنین این خروج از رسالت، در
مجموعه هاي دیگر دخالت کرده و موجب ایجاد مجموعه جدید در سیستم براي پر کردن خلأها شده است؛ حدود 90 درصد درآمد

کشور به هزینه جاري همین سیستم هاي مشکل زا تعلق می گیرد. 



رئیس مجلس افزود: تعریف دقیق رسالت مرکز پژوهش ها بسیار اهمیت دارد و این نهاد گنجینه تحول در چالش سیستم کشورداري و

 
بروکراسی است. 

قالیباف با بیان اینکه رویکرد کارگذاري پیروي یکی از محورهایی است که مرکز پژوهش ها پیش برده است گفت: ما در حوزه برنامه
ریزي چقدر منفعلانه عمل می کنیم؟ طرح هایی نوشته می شود که کمترین زمان نسبت به ارزش آن گذاشته می شود. در حالیکه

 
ارزش دارد یک سال برایش پژوهش کرد. 

او گفت: در مجلس شوراي اسلامی اصالت با نماینده است و نه دیوان محاسبات ومرکز پژوهش ها و... نمی توانند فراتر از نمایندگان

 
حرفی بزنند. 

رئیس مجلس ادامه داد: وقتی تورم و گرانی با وجود 100 میلیون دلار درآمد وجود دارد، رانت خواران چاق تر می شوند و مستضعفان

 
پر جمعیت تر، به معناي ایجاد چالش در کشورداري است. 

قالیباف با بیان اینکه رویکرد دوم "کارفرماي پیشرو" بودن است گفت: اولویت هاي کلان قوه مقننه باید متمرکز به مسائل و گره هاي
مهم کشور باشد تا انباشت گره هاي نظام تصمیم گیري و مشکلات زندگی مردم و حضورشان در مسائل اجتماعی، سیاسی، اقتصادي،

 
مدیریت کشور، محیط زیست و... باز شود. 

 
انضباط در بودجه وجود ندارد 

او ادامه داد: یکی از مهمترین محور هاي آغاز رویکرد این است که دور بسته ضعف مدیریت بشکند و سیستم به دست جوانان انقلابی
خلاق متخصص آگاه به مسائل روز و افراد مدیر و با تجربه در همه سطوح مدیریتی سپرده شود؛ امروز انضباط در بودجه وجود ندارد و

 
می گویند مجلس نرخ ارز تعیین کرده است. 

رئیس مجلس بیان کرد: ما اینقدر ناشی نیستیم، نه مجلس و نه دولت نمی توانند نرخ ارز را تعیین کنند؛ بلکه بازار معلوم می کند. در

 
مجلس محکم ایستاده ایم تا سیاست ارزي ایجاد کنیم و هر دولتی که آمد نتواند از سیاست ها عدول کند. 

قالیباف گفت: مابه التفاوت نرخ تسعیر ارز به کجا می رود؟ این حجم از پول به مراتب از حجم پول بودجه بیشتر است؛ ما در مجلس
چه زمانی سقف نفت را بستیم؟ شما پیشنهاد 2 میلیون 300 بشکه دادید ما آرزو می کنیم بشود 4 میلیون! اما باید واقع بین باشیم.

 
ما در شرایط فعلی یک و نیم بشکه میلیون فروش نفت را واقعی می دانیم. 

او اظهار کرد: باید محل استفاده پول حاصل از فروش نفت هم مشخص باشد؛ امسال لایحه بودجه دولت با افزایش 46 درصدي هزینه

 
و 10 درصدي درآمد ها به مجلس آمده است و نشان می دهد بودجه دولت از جیب مردم برداشته می شود. 

رئیس مجلس بیان کرد: افزایش تورم حاصل از بودجه دولت نشان دهنده دست کردن در جیب مردم است و اگر یک کارگر همه
عمرش پول جمع کند و غذایی نخورد، آرزوي مسکن دار شدنش هیچ وقت محقق نخواهد شد. مجلس در اینباره محکم ایستاده است؛

 
دولت ارز 4200 تومان را نگه داشت تا کالا هاي اساسی را ارزان به مردم دهد. 



قالیباف با بیان اینکه با افزایش نرخ ارز دیدیم قیمت مرغ و... هم بالا می رود گفت: تا 27 مهر امسال 4.2 میلیارد دلار محقق شده تنها

 
به نهاده ها اختصاص دادیم؛ پس چرا مرغ 25 هزار تومان به دست مردم می رسد؟ 

 
مشکل کشور درآمد نیست، بلکه هزینه هاست 

او افزود: مجلس تعیین می کند که این یارانه را انتها یا ابتداي زنجیره به مردم داده شود. وعده دولت درباره بی نیازي به یارانه محقق
نشد و قیمت مرغ بالا رفت و این ما به التفاوت براي مردم است. ما اجازه نمی دهیم این مبلغ خرج شرکت هاي دولتی شود تا خدمات

 
را گرانتر به مردم ارائه کنند. 

رئیس مجلس تصریح کرد: ما با رویکرد توانمند سازي و با توجه به تولید و اشتغال جلو می رویم. چقدر ارز از صندوق توسعه به
درخواست دولت داده شد؟ و چقدر از لایحه بودجه کمک شد؟ مشکل کشور درآمد نیست، بلکه هزینه هاست. در مجلس براي حل

 
مشکلات اقتصاد تمام قد در خدمت دولت براي افتخار آفرینی آماده ایم و بحث هاي سیاسی و اتلاق سلایق در ما اثر ندارد. 

قالیباف افزود: در اجرا باید دولتی ها تصمیم بگیرند اما زمینه سازي اجراي قانون و همچنین نظارت و ارزیابی با قوه مقننه است. در
نتیجه این گفته ها، مرکز پژوهش هاي مجلس باید در جایگاه کارفرماي پیشرو باشد تا کارگذار پیرو. با نگاه منسجم در برنامه توسعه

هفتم می توانیم در کم اثر کردن و حتی رفع تحریم گام بلندي برداریم تا ملت به حق خود برسد.



پرداخت بیش از 1947میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی از

ابتداي سال 92تا دیماه99 توسط صندوق استان ایلام

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
ایلام؛ فرزان عزت پور مدیر صندوق کارآفرینی امید استان
ایلام ضمن تبریک فرا رسیدن دهه مبارك فجر انقلاب
اسلامی به ملت شریف ایران ، در گزارشی عملکرد صندوق
کارآفرینی امید استان ایلام از سال 92 تا کنون و همچنین
رویکرد هاي جاري صندوق کارآفرینی امید را درحمایت از
ایجاد و توسعه کسب وکارهاي خرد و کوچک، حمایت از
کارآفرینان روستایی با استفاده از منابع مشترك صندوق

توسعه ملی ،حمایت از موسسات خیریه اشتغالزا، حمایت از صندوق هاي خرد محلی زنان روستایی و عشایر، حمایت از اجزاي طرح
اشتغالزایی در قالب هر روستا یک محصول ،حمایت از طرح روستاي بدون بیکار در استان، حمایت از طرح هاي مشارکتی و
غیرمشارکتی در مناطق محروم ، حمایت از برندهاي داخلی در توسعه شبکه فروش وخدمات پس از فروش، حمایت از حلقه هاي
مفقوده خوشه هاي کسب وکار، حمایت از پشتیبانان مشاغل خانگی در توسعه شبکه تامین،تولید وعرضه محصولات و حمایت از

 
اصناف وبازاریان در قالب طرح هاي متنوع سپرده گذاري صندوق ذکر کرد. 

وي اضافه کرد: صندوق کارآفرینی امید پس از روي کارآمدن دولت تدبیر وامید با تغییر روش پرداخت تسهیلات از خود اشتغالی
انفرادي به کسب وکارهاي مبتنی بر مدل هاي خطی، مرکب، منظومه اي و مانند آن و همکاري با نهادهاي تخصصی در شناسایی
خوشه ها، زنجیره هاي ارزش و برندها و همچنین اعزام تولیدکنندگان به دوره هاي آموزشی بین المللی ،حضور درنمایشگاههاي
تخصصی داخلی و خارجی، شبکه سازي و برندسازي و بکارگیري آخرین دستاوردهاي نهادهاي مرجع و کشورهاي همگن سعی نموده
است منابع اعتباري خود را بصورت قرض الحسنه اي ومنسجم و باهدف ایجاد اشتغال پایدار در اختیار کارآفرینان برتر و متقاضیان

 
کسب وکارهاي خردوکوچک قرار دهد. 

مدیر صندوق استان ایلام با تشریح مسئولیت هاي صندوق کارآفرینی امید در حوزه اجتماعی کشور بعنوان یک نهاد مالی عمومی و
غیردولتی، یکی از فعالیتهایی که در زمینه حمایت از کارآفرینان وجامعه هدف این حوزه توسط صندوق صورت گرفته است عقد
قرارداد و تفاهم نامه با سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی نظیر کمیته امداد امام(ره)، بنیاد شهید وامورایثارگران، بنیاد برکت ،سازمان

 
زندانها، میراث فرهنگی،صنایع دستی و گردشگري، مبارزه با مواد مخدر ، سازمان فنی و حرفه اي و... عنوان کرد. 

عزت پور مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام با بیان استراتژي هاي جاري صندوق کارآفرینی امید در حمایت از کسب وکارهاي خرد
گفتند: صندوق استان ایلام از ابتداي سال 92 تا کنون بیش از 6711 فقره تسهیلات قرض الحسنه اشتغال با اعتبار بیش از 1947

 
میلیارد ریال پرداخت نموده و براي 8544 نفر اشتغال ایجاد کرده است. 

مدیر صندوق استان ایلام اعلام کرد بزرگترین طرح مشارکتی کشور با عنوان کشت و فرآوري گیاهان دارویی یا حمایت مالی صندوق
کارآفرینی امیداستان با سرمایه گذاري 100 میلیارد ریال و با ایجاد اشتغال براي 50 نفربصورت مستقیم در روستاي گل زرد

 
شهرستان دره شهر درمرحله بهره برداري و افتتاح می باشد. 



وي افزود: صندوق استان ایلام در قالب طرح هاي اشتغال روستایی ازشروع طرح در سال 97 تا کنون 1470فقره تسهیلات اشتغال

 
روستایی با اعتبار بیش از 812 میلیارد ریال پرداخت کرده است که براي 2156 نفر شغل ایجاد کرده است. 

فرزان عزت پور، مدیرصندوق کارآفرینی امید استان ایلام اظهار داشت: همچنین در قالب طرح صندوق هاي خرد محلی تعداد 105

 
فقره تسهیلات اشتغال روستایی با اعتبار 42،750 میلیون ریال پرداخت نموده است که براي 2625 نفر اشتغال ایجاد شده است. 

وي افزود: در قالب طرح هر روستا یک محصول تعداد 82 فقره تسهیلات در قالب 4 روستا با اعتبار 28 میلیارد و 890 میلیون ریال

 
پرداخت شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: 4 میلیارد و 550 میلیون ریال تسهیلات در قالب طرح روستاي بدون بیکار پرداخت شده که

 
براي 11 نفر شغل ایجاد شده است. 

عزت پور اضافه کرد: صندوق کارآفرینی امید استان بعنوان یکی از عاملان پرداخت تسهیلات و حمایت از کارآفرینان قانون اشتغال
پایدار روستایی وعشایري با استفاده از منابع مشترك صندوق توسعه ملی کل اعتبارات تخصیص یافته به استان را جذب وازکارآفرینان

 
روستایی مناطق مختلف با ارائه تسهیلات اشتغالزایی قرض الحسنه حمایت می کند. 

وي یادآور گفت: صندوق استان ایلام در بخش تفاهم نامه با سایر دستگاههاي اجرایی ازابتداي سال 99 تا کنون 896 فقره تسهیلات
قرض الحسنه اشتغال با اعتبار بیش از 350 میلیارد ریال و همچنین 14 فقره تسهیلات توسعه کسب وکار با اعتبار بیش از 7،100

 
میلیون ریال پرداخت شده است که نقش برجسته و موثري در حمایت بازاریان و بنگاه هاي زود بازده داشته است. 

به گفته وي صندوق کارآفرینی امید با حمایت از پروژه هاي گل نرگس، پرورش میش داشتی، حوزه بوم گردي، اپلیکیشن هاي حوزه

 
فناوري و حمایت از کارآفرینان در بخش هاي خدمات، صنعت و کشاورزي توانسته خدمات ارزنده اي به کارآفرینان ارائه دهد. 

گفتنی است صندوق کارآفرینی امید استان ایلام در کنار اقشار مختلف مردم وخیرین و نیز سایر مسئولین استانی و دستگاههاي
اجرایی با اهدا کمک هاي مالی و حمایتی نظیر دراختیار گذاشتن چندین فقره چادر به مردم سیل زده استان به ارزش بیش از 500
میلیون ریال و همچنین اهدا تجهیزات پزشکی مانند ماسک سه لایه پزشکی ،لباس گان پزشکی،دستکش یکبارمصرف،تب
سنج،شیلدمحافظ صورت و... با ارزش بیش از 900 میلیون ریال به بیمارستان شهید مصطفی خمینی ایلام و سایر موسسات خیریه

،گام مهمی در زمینه مسئولیت پذیري وکمک به مردم استان درشرایط خاص برداشته است.



باید و نبایدهاي مناطق آزاد تجاري- صنعتی در قرن جدید
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مرکز پژوهش هاي مجلس با همکاري کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، سه شنبه 16دي ماه اقدم به برگزاري
همایش آسیب شناسی عملکرد مناطق آزاد در کشور با تاکید بر «اصلاح قانون در راستاي بند 11 سیاست هاي کلی اقتصاد

مقاومتی» کرد و این در حالی است که یک هفته پیش از آن طی فراخوانی اقدام به «جمع سپاري قانون ...

باید و نبایدهاي مناطق آزاد تجاري- صنعتی در قرن جدید
مرکز پژوهش هاي مجلس با همکاري کمیسیون اقتصادي
مجلس شوراي اسلامی، سه شنبه 16دي ماه اقدم به
برگزاري همایش آسیب شناسی عملکرد مناطق آزاد در
کشور با تاکید بر «اصلاح قانون در راستاي بند 11 سیاست
هاي کلی اقتصاد مقاومتی» کرد و این در حالی است که
یک هفته پیش از آن طی فراخوانی اقدام به «جمع سپاري
قانون نویسی به منظور مشارکت در اصلاح قوانین مناطق

 
آزاد کشور» کرده است. 

به گزارش برنا، مرکز پژوهش هاي مجلس با همکاري کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، سه شنبه 16دي ماه اقدم به
برگزاري همایش آسیب شناسی عملکرد مناطق آزاد در کشور با تاکید بر «اصلاح قانون در راستاي بند 11 سیاست هاي کلی اقتصاد
مقاومتی» کرد و این در حالی است که یک هفته پیش از آن طی فراخوانی اقدام به «جمع سپاري قانون نویسی به منظور مشارکت در

 
اصلاح قوانین مناطق آزاد کشور» کرده است. 

از زمان انشاي قانون فعلی مناطق آزاد بیش از 27سال می گذرد، اقدام بایسته اي که پیرو جلسات کارشناسی مشترك نمایندگان

 
بخش خصوصی با نمایندگان عضو کمیسیون اقتصادي مجلس، در قالب این دو طرح مستظهر شد. 

نخست: در مسیر واکاوي عملکرد مناطق آزاد باید نکات مهمی را مورد توجه و مداقه بیشتري قرار داد. پیش فرض نمایندگان محترم
مجلس و مرکز پژوهش ها، چرایی و به تعبیري چگونگی عدم دستیابی به اهداف ایجابی، ایجاد مناطق آزاد در سپهر اقتصادي کشور

 
است که در این رهگذر موارد ذیل مورد بررسی قرار می گیرد: 

 
- نخست: در حوزه قانونی مناطق آزاد چه کرده و در قبال عملکرد خود چه انتظاري داریم؟ 

 
- دوم: عملکرد مناطق آزاد فارغ و جدا از وضعیت اقتصادي ایران ظرف سه دهه گذشته نیست؟ 

 
- سوم: فرصت ها و مزیت هاي مناطق آزاد ایران براي کشورمان و در نهایت براي قرن پانزدهم چه باید کند؟ 



 
بررسی محورهاي جمع سپاري قانون نویسی درخصوص قانون مناطق آزاد 

 
محورهاي دریافت ایده از سوي مرکز پژوهش ها در قالب جمع سپاري قانون نویسی مبتنی بر محورهاي ذیل قرار گرفته است: 

 
1) مدل مطلوب اداره مناطق آزاد 

 
2) روش هاي افزایش تولید، صادرات و جذب سرمایه گذاري خارجی در مناطق آزاد 

 
3) مدل ها و روش هاي مشارکت در توسعه زیرساخت هاي اساسی 

 
4) هدفمند شدن و ارتقاي شفافیت در معافیت هاي مالیاتی این مناطق 

 
5) روش هاي ارتقاي شفافیت در فرآیندهاي گمرکی در مناطق آزاد 

 
6) روش هاي جلوگیري از قاچاق و واردات بی رویه در مناطق آزاد 

پیش از بررسی خلاصه محورهاي ایده اي که مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی به دنبال آن است، باید در عملکرد تحقیقاتی

 
این پژوهشکده در حوزه تخصصی مناطق آزاد مداقه نمود. 

بخش عمده بررسی هاي کارشناسی صورت گرفته حول محور لوایح اصلاح و ایجاد مناطق آزاد بوده و غیر از این، سرفصل موضوعی
چهار گزارش اصلی در حوزه مفهومی و کارکردي و بررسی عملکرد مناطق آزاد موجود است که با عناوینی چون «فراتحلیل مناطق
آزاد»، «با نمایندگان مردم در مجلس دهم با محوریت مناطق آزاد و ویژه اقتصادي»، «بررسی چالش هاي مناطق آزاد»، «دلایل
ناکامی مناطق آزاد ایران در مقایسه با منطقه آزاد جبل علی» و در نهایت گزارشی با عنوان «پیرامون لایحه اصلاح قانون مناطق آزاد با

 
زیرعنوان دلایل عدم موفقیت مناطق آزاد در ایران» است. 

درخصوص دغدغه هاي مرکز پژوهش ها باید ضمن احترام و قدردانی توجه به الزامات مدل مطلوب اداره مناطق آزاد با عنایت به
سخنان رهبري و بند یازدهم اقتصاد مقاومتی، باید تصریح کرد تمرکز مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی به عنوان بازوي
اندیشه اي و پژوهشی نمایندگان مردم در مجلس، بیانگر وقوف به ضعف مدل مدیریت و اعمال حاکمیت قانون از سوي نهاد مجري و
متعهد به اجراي قانون فعلی است. ضعفی ساختاري که ظرف یک دهه گذشته در تداوم وضع موجود که فعالین بخش خصوصی تا

 
ساکنین مناطق تا علاقه مندان به توسعه واقعی ایران اسلامی بر ضعف آن اتفاق نظر دارند. 

دوم: مهم ترین عامل اصلی و پیشران درخصوص جذب سرمایه گذار خارجی و افزایش صادرات را باید حول دو عامل مورد توجه قرار

 
داد.: 

 
- نخست: اجراي قانون کنونی (مصوب سال 1372) 

- دوم: همکاري نهادهاي دولتی که متعهد به اجراي قانون مناطق آزاد می باشند. در عین حال نظارت مجلس بر اجراي قانون از سوي

 
مجري و سایر اعضاي شوراي عالی، وجه ضمانت تحقق هدف است. 



- سوم: در ارتباط با مدل و روش هاي مشارکت در توسعه زیرساخت هاي اساسی مناطق آزاد چندین سوال مطرح است که بیانگر باور
کارشناسان مرکز مبنی بر استمرار عدم تعهد دولت نسبت به ایجاد زیرساخت هاي ضروري و اولیه براي هر گونه فعالیت اقتصادي

 
است. 

در عین حال این گزاره با مفهوم مدل مطلوب مورد جستجو منافات دارد؛ چراکه مدل موجود مناطق آزاد بر این اساس بنا نهاده شده
که در آن محدوده اي به عنوان منطقه آزاد تعیین و ابلاغ شده و دولت ریالی جهت تامین زیرساخت ها برعهده نمی گیرد؛ مدلی که

 
نقش محوري در وضع موجود در موقعیت کنونی کشورمان داشته و دارد. 

توجه داشته باشیم که براي مشارکت کننده که محدوده نامشخصی از افراد و شرکت هاي داخلی و خارجی و حتی نهاد دولت را در
برمی گیرد؛ صفت اساسی بودن زیرساخت براي تعیین محدوده اهمیت آن زیرساخت انتخاب شده محل مناقشه و تفسیر به رأي است؛
چراکه صفت اساسی بودن زیرساخت مشخص بودن آن امري مهم و حیاتی جهت برون رفت از وضعیت فعلی ارزیابی می شود. و در

 
عین حال چه کسی در این مشارکت سهیم می شود، دولت یا بخش خصوصی؟ 

- چهارم: در ارتباط با سه محور مرتبط با شفافیت معافیت گمرکی و فرآیندهاي گمرکی و روش جلوگیري از قاچاق باید تصریح کرد
ظرف دو سال گذشته برخلاف تمام الگوهاي موفق مناطق آزاد جهان، گمرك در مبادي ورودي و خروجی کالا در محدوده مناطق آزاد

 
مستقر و مشغول به اعمال نظارت گمرکی است. 

از سوي دیگر شفافیت مورد نظر در نص قانون موجود بوده؛ اما آنچه حائز اهمیت می باشد، بررسی عملکرد نهادهاي مجري در مسیر
اجراي قانون و شرح وظایف خود نسبت به تعهدات مندرج در قانون در قبال سرمایه گذاران است!؟ در شفافیت مطلوب فرآیندهاي
گمرکی و جلوگیري از قاچاق باید نهادهاي دیگر درگیر با این پدیده شوم را مورد بررسی قررا داد؛ چراکه تمرکز بر آدرس غلط فعالین
اقتصادي مناطق به دلیل اینکه بهره مندان از مزایا و معافیت هاي قانونی مناطق آزاد به دلیل معافیت از عوارض و مالیات معمول و
نیاز به برندسازي در دورانی که در منطقه آزاد فعالیت می کنند، دلیلی بر انجام فعل قاچاق ندارند؛ عزیزان بهتر از ما اشراف دارند که
پدیده قاچاق به دو دلیل صورت می گیرد، نخست عدم پرداخت عوارض و مالیات و دوم مشخص نبودن ماهیت و کیفیت کالاي وارد

 
شده به کشور؛ دو دلیلی که در ساز و کار مناطق آزاد، موضوعیتی ندارد. 

- پنجم: در نهایت بی رویه بودن واردات توسط کدام نهاد قابل احصا می باشد؟ اساسا آیا به جز عامل عرضه و تقاضا، کدام متغیر
نظارتی و مدل حاکمیتی ظرف سده اخیر در سطح سرزمین اصلی کشورمان منجر به تعیین رویه و یا بی رویه بودن واردات شده

 
است؟ مگر به تجربه کارشناسی و اصل شرعی نمی دانیم الانسان حریص علی ما منع. 

 
در حوزه قانونی مناطق آزاد چه کرده و در قبال عملکرد خود چه انتظاري داریم؟ 

1) نقض غرض قانون فعلی که از سال 1372، بعد از تصویب مجلس سوم به اجرا درآمد، برآمده از امر ذهنی و باورهاي اقتصادي
نمایندگان آن دوران مجلس بود. مجلسی که براساس اندیشه هاي اقتصادي چپ؛ قائل به حضور دولت در همه عرصه ها به ویژه
نظارت و مدیریت بر عملکرد و فرآیندهاي مراودات و علایق اقتصادي جامعه، به منظور زدودن تمام نشانه ها و متغیرهاي اقتصادي
مبتنی بر نظر و روابط حاکم بر بازار بود و آن را در قالب ادبیاتی تحقیر آمیز و تابوگونه؛ امپریالیستی، اسلام آمریکایی و سرمایه داران

 
زالوصفت تعبیر و تلقی می کردند، به حضور و فعالیت مناطق آزاد در عرصه اقتصاد سیاسی کشور رأي مثبت دادند. 



در واقع در خوشبینانه ترین حالت ممکن دلیل رأي مجلس به صواب بودن حضور مناطق آزاد به منظور رفع کمبودهاي بودجه اي و
ساختاري ناشی از تحولات بعد از پیروزي انقلاب اسلامی و جنگ هشت ساله، دولت وقت بازمی گردد؛ چراکه دولت اول مرحوم
هاشمی رفسنجانی، قادر به تامین کمبودهاي مالی ناشی از اثرات سوءمدیریت دوران رژیم گذشته و خرابی هاي برجاي مانده از
حملات وحشیانه و غیرانسانی ارتش صدام علیه تار و پود اقتصادي ایران نبود. در نتیجه مناطق آزاد با قانون خاص خود جهت بهره
گیري از چالش ها در قالب تبدیل آن به فرصت ایجاد زیرساخت هاي اولیه در مناطق کمتر توسعه یافته و محروم ایران اسلامی تنظیم

 
و تصویب شد. 

از این پیش فرض که ناشی از وضعیت کلان اقتصادي ایران در آن دوران بود، به واقعیت دیگري نائل می شویم؛ در آن مقطع زمانی،
در نقاط مرزي جنوبی ایران، پدیده قاچاق و کسب درآمد از محل واردات کالا و محصولات مورد نیاز مردم (فارغ از هر طبقه
اجتماعی)، امري مرسوم بود. طرفه اینکه فرآیند مزبور از سوي مردم آن سامان در آن دوره زمانی (حتی هم اکنون) عملی خلاف قانون
در اقتصاد ملی تلقی نمی شده! موضوعی که برآیندي از عدم وجود شاخص هاي توسعه اي و زیست اجتماعی در شهرها و روستاهاي
آن نواحی نسبت به نقاط مرکزي، شمالی و شمال غرب کشور بود. در عین حال نکته حائز اهمیت اینکه، وضعیت حاکم بر آن مناطق
از کشورمان در آن مقطع زمانی باعث تقویت نگاه به فرصت هاي شغلی و درآمدي آن سوي مرز و سواحل جنوبی خلیج فارس شده

 
بود. 

بی تردید نقطه اوج این تناقض در شناخت مفهوم و مدل اقتصادي همچون مناطق آزاد، -به عنوان یکی از عوامل اصلی و متغیرهاي
شکل دهنده و پیشران فرآیند جهانی شدن و اقتصاد مبتنی بر تعامل بازار در سطح جهان شده بود- را می توان در ماده یک قانون
کنونی مشاهده کرد. جایی که اهداف ایجاد مناطق آزاد در ایران را مبتنی بر تسریع در انجام امور زیربنایی، عمران و آبادانی عنوان
شده است؛ یعنی تقدم دستیابی به اهداف با این شاخص ها تعین یافته و در ادامه رشد و توسعه اقتصادي، سرمایه گذاري و افزایش
درآمد عمومی، ایجاد اشتغال سالم و مولد، تنظیم بازار کار و کالا، حضور فعال در بازارهاي جهانی و منطقه اي، تولید و صادرات

 
کالاهاي صنعتی و تبدیلی و ارائه خدمات به این لیست اضافه شده است. 

از سوي دیگر، کدام بخش از اقتصاد داخلی ایران فارغ و جدا از دیگر نقاط است که مناطق آزاد بتوانند در قامت تنظیم کننده بازار کار
و کالا ظاهر شوند؟ چه تعداد از قوانین سرزمین اصلی به محدوده مناطق تسري پیدا نکرده است!؟ کدام عامل اقتصادي و سیاست
داخلی از تغییر و تحولات مدیریت دولتی و نمایندگی مجلس تا تحولات سیاست خارجی امکان تنظیم کننده بازار کار و کالا را در
محدوده خود، براي مناطق آزاد فراهم می کند؟ توالی منفی، مخرب و متناقضی که به صورت دومینووار بر دیگر متغیرهاي موثر در

 
عملکرد مناطق آزاد، نیز اثرگذار است. 

نکته قابل تامل اینکه، مناطق آزاد در نقاط سرزمینی از ایران اسلامی قرار دارند که در آن سوي مرز، از فرصت وجود اشتراکات قومیتی
و حضور ایرانیان در آن کشورها نیز بهره مند می باشند؛ به این واقعیت، مزیت ها و مشوق هاي قانونی موجود در قانون فعلی براي
جذب سرمایه گذار را اضافه کنید. حال یک سوال مطرح می شود، چرا در این ماده قانونی، الگوسازي و مدل سازي براي همکاري

 
منطقه اي مورد توجه قرار نگرفته است؟! مگر مناطق آزاد غیر از چنین راهبردي را در سطح جهانی پیگیري می کنند؟ 

 
اعمال تغییرات در ساختار قانون مناطق آزاد از ابتدا تاکنون 

2) در بررسی بندهاي قانون مناطق آزاد به نکته جالب توجه دیگري برخورد می کنیم؛ از سال 1372 تا سال 1388 و حتی دوره

 
مجلس کنونی، تمایل براي تغییر ساختار مناطق آزاد، در حوزه قانونگذاري و اجراي نص قانون وجود داشته که قابل تامل است. 



نخست اینکه ماده 18 که اشاره به عملیات و مقررات پولی و بانکی دارد، علی رغم اینکه براي جذب سرمایه گذار خارجی حضور و
فعالیت شعب بانک خارجی یک پیش نیاز اعتمادساز است، اما این ماده پس از تصویب در مجمع تشخیص مصلحت نظام در سال 78 و
تصویب آیین نامه هاي آن در سال هاي87 و 89، در مردادماه97 و بنا بر حکم دیوان عدالت اداري، ماده فوق نقض و کان لم یکن شد.

 
طرفه اینکه دایره لغو فوق، به ماده 29 که اشاره به تاسیس و فعالیت بورس خارجی دارد نیز گسترش یافت. 

از سوي دیگر درخصوص ماده 18 نیز آیین نامه هاي ابلاغی متعدد از سوي بانک مرکزي و برخورد متغیر متولی بانکی کشور، منجر به
عدم تشکیل حتی یک شعبه بانک خارجی و یا بانک با سرمایه ارزهاي خارجی شده است. شاید دلیل این مخالفت، به پرداخت وام
4درصدي براي افراد معمولی و کمتر از 2درصد براي تولیدکننده و فعالین اقتصادي توسط بانک هاي خارجی بازمی گردد؛ موضوعی

 
که ماهیت و صداقت نظام بانکداري حاکم بر کشورمان را زیرسوال می برد. 

از سوي دیگر ماده 27 نیز که مربوط به تسهیل وحدت رویه مدیریتی و هماهنگی در اعمال قانون از سوي نهادهاي عضو شوراي عالی

 
در سایر وزارتخانه ها می باشد، به صورت بسیار محدود در برخی از مناطق به اجرا درآمده است 

به موارد فوق، تعمیم قوانین و مقررات و آیین نامه هاي داخلی از سوي وزارتخانه هاي عضو شوراي عالی مناطق آزاد به محدوده
سرزمینی و حوزه شمول قانون مناطق آزاد را باید اضافه کرد؛ امري که ظرف سه سال گذشته، به دلایلی ازجمله در شرایط جنگی و
ویژه اقتصادي بودن کشور، دولت یازدهم، گوي سبقت را در محدود کردن هر چه بیشتر حوزه عمل مناطق آزاد از سایر دوره هاي

 
خدمت دولت ها و نمایندگان محترم مجلس ربوده است. 

 
عدم همکاري اعضاي شوراي عالی مناطق آزاد در اجراي مزایا و معافیت هاي قانونی 

3) مورد دیگر در حوزه بررسی قانون مناطق آزاد، این واقعیت تلخ است که قانون مورد بحث، منوط به همکاري در اعمال و اجرا از
سوي دیگر اعضاي شوراي عالی مناطق آزاد می باشد و در این مسیر، بخش هاي مختلف قانون مناطق آزاد منوط به همکاري نهادها و
ادارات ذیل است: دهیاري ها و شوراهاي شهر و روستا، بخشداري ها، گمرکات، ادارات دارایی، شرکت شهرك هاي صنعتی، سازمان
بنادر و دریانوردي، شرکت کشتیرانی جمهوري اسلامی، وزارت امور خارجه، نیروي انتظامی (بخش اتباع خارجی)، شرکت هاي بیمه
اي داخلی، وزارت بهداشت، وزارت علوم، نمایندگان مجلس حوزه شهرستان یا استان، ادارات کل صنعت و معدن تجارت، مسکن و
شهرسازي، راه و ترابري، آب و فاضلاب، شرکت توزیع برق، استاندارد، اداره کل پایانه ها، فرهنگ و ارشاد اسلامی، میراث فرهنگی و

 
گردشگري، محیط زیست، کار و امور اجتماعی و... 

سوال اساسی این است که کدام یک از پرسنل، مدیران، مدیران کل و وزراي تابعه که عضو شوراي عالی می باشند، طی این مدت، در

 
اجراي مزایا و معافیت هاي قانونی مناطق آزاد همکاري کردند؟ 

روند همکاري نهادهایی که نقش محوري در اجراي مزایا و معافیت هاي قانونی مناطق آزاد داشته و دارند، ظرف سه دهه گذشته با
فراز و نشیب همراه بوده، اما اصل بر همکاري در قالب لطف و عنایت فرد کارشناس یا مدیر بوده است! نه توجه به رعایت قانون و

 
منافع استانی و ملی. 

این رفتار براساس این باور به رویه مألوف نهادهاي همکار و ملزم به اجراي قانون مناطق آزاد تبدیل شده است که سایر دستگاه هاي
اجرایی، حفظ جایگاه برتر حاکمیتی در معادلات مدیریتی و اجراي قانون را مبناي خدمات رسانی به ارباب رجوع و سرمایه گذار قرار
می دهند. در نتیجه حفظ منافع اداره متبوع خود در قبال مناطق آزاد، اولویت اصلی است؛ موضوعی که بخش خصوصی در پاسخ به



سوال درخصوص میزان عمل به قانون به موارد ذیل اشاره می کنند: اضافه کردن به بورکراسی اداري فرآیندهاي صدور مجوز و خدمات
رسانی به سرمایه گذاران در مناطق آزاد، ممانعت از اجراي قانون و طولانی کردن مسیرهاي اداري که به سرخورده شدن سرمایه

 
گذارانی که مناطق آزاد را براي سرمایه گذاري انتخاب کرده اند، منجر می شود. 

 
عدم حمایت نهاد متولی از قوانین و جایگاه مناطق آزاد 

4) فارغ از توجهات دولت دهم به مناطق آزاد که در قالب تشکیل جلسات نوروزي هیات دولت در این مناطق و اقدام قابل توجه و
تقدیر ارتقاء جایگاه کیفی اعضاي هیات مدیره مناطق آزاد خود را بروز داد؛ نمی توان انکار کرد که نوع رقابت ها میان دولت با دبیر
وقت شوراي عالی مناطق آزاد و تلاش براي تعمیم قوانین سرزمین اصلی به مناطق آزاد و عدم اجراي این قوانین در محدوده مناطق،

 
از سوي بخش عمده اي از اعضاي شوراي فوق و جه همت قرار گرفته است. 

در عین حال اگر در دولت هاشمی رفسنجانی رئیس جمهور ذیل حکم مدیران عامل مناطق آزاد را امضا می کرد، این موضوع در دولت
خاتمی به از طرف رئیس جمهور و توسط یکی از معاونین وي، در دولت احمدي نژاد از سوي معاون و یا دبیري که همزمان معاون
رئیس جمهور بود، تغییر و در واقع تقلیل یافت. این امر در دوران ریاست جمهوري روحانی نهادینه شد و حکم مدیرعامل توسط مشاور
رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی امضا و ابلاغ می شود . تنزیل جایگاه مقام مسئول امضا کننده این حکم، خود بیانگر جایگاه و نقشی

 
است که شوراي عالی مناطق آزاد به عنوان متولی مناطق براي آنها قائل می باشد. 

مضاف بر این واقعیت، اگر الگوي قانونی مناطق آزاد برآمده از مدل خودگردانی مدیریتی با هیات مدیره جداگانه است و به این افراد
شأنیی در قامت دولت کوچک در قالب مواد مختلف قانونی موجود ارائه شده است؛ اما رفتارهاي دبیرخانه شورا در نمونه هایی چون
انعقاد قراردادهایی که مدیران مناطق آزاد متعهد به اجراي آن می شوند، ابلاغ دستورالعمل هاي حاکمیتی و رفتاري براي معاونت هاي
مناطق آزاد، خلاف شرح وظایف دبیرخانه است که الگوي عملکردي آن هماهنگی بین اعضاي شورا بوده، نه تبدیل سازمان عامل هر

 
منطقه به یکی از ادارات کل استانی تابعه سازمان مرکزي در تهران. 

به موارد فوق دفاع ضعیف و یا متفاوت با منافع بلندمدت، از عملکرد مناطق در قبال محدودیت هاي روزافزون قانونی ناشی از حذف
مزیت ها و معافیت ها، عدم اجراي قانون، تعدي به حاکمیت قانون مناطق آزاد از طریق تعمیم قوانین سرزمین اصلی به مناطق آزاد،

 
تکمیل کننده حلقه هاي عملکردي دبیرخانه در قبال مناطق آزاد ظرف حدود سه دهه گذشته را تشکیل می دهد. 

به عبارتی، نهادي که متولی حمایت و هماهنگی با اعضاي شوراي عالی مناطق آزاد بوده، ظرف سال هاي گذشته در کمترین محور از
شرح وظایف خود در دفاع از منافع سرمایه گذاران و سازمان هاي عامل مناطق آزاد داشته است. این مهم به دلیل گسترش رقابت هاي
سیاسی ناشی از تضاد منافع حاکمیتی میان اعضاي هیات دولت و یا تضادهاي منافع الگوي اقتصادي رئیس جمهور با مجلس بوده
است؛ رقابت هایی که زمینه لازم براي بازتولید دشمنی علیه موجودیت، ماهیت و کارکرد مناطق آزاد! و وارد کردن اتهام هایی همچون
قاچاق، انحراف از مسیر اصلی، عدم تحقق وظایف، محل حضور جریان انحرافی، مکانی براي مدیران سوخته و دسته چندم طیف هاي

 
سیاسی برنده انتخابات شده است. 

 
عدم اختصاص بودجه دولتی براي تامین زیرساخت هاي مناطق 

5) مورد قانونی دیگر، منابع درآمدي مناطق آزاد و عدم تامین منابع مالی، بودجه اي و هزینه کردي در این مناطق است. ردپاي این

 
وضعیت ناشی از اصل قانون را می توان در نقدها و اتهامات وارد شده علیه آنها مشاهده کرد. 



نخست اینکه بر اساس ماده 5 قانون مناطق آزاد در این مناطق ریال از محل منابع دولتی و خزانه عمومی کشور صرف نمی شود. این
راهبرد به این معنی است که براي ایجاد زیرساخت هایی همچون مسیرهاي مواصلاتی، پل، خدمات شهري، برق ، تلفن، آب، گاز، حتی
پروژه هاي زیرساختی بزرگی ازجمله بندر، فرودگاه و اتصال به شبکه ریلی کشور، مناطق آزاد تاکنون ردیف بودجه اي جداگانه در
نظام بودجه ریزي سالیانه کشور را تجربه نکرده اند. به جاي آن براي تامین هزینه هاي لازم براي عمران و آبادانی و ایجاد شرایط لازم
براي هرگونه فعالیت اقتصادي و حتی زندگی با استانداردهاي مناطق توسعه یافته کشورمان، محدود به عوارض ناشی از صدور مجوز
(ماده 10) فروش زمین (ماده24) اخذ عوارض از کالاهاي وارداتی که به آنها سیف تعلق می گیرد (ماده 14) صدور مجوز براي هر نوع

 
فعالیت در محدوده منطقه (ماده 11) می باشند. 

خروجی چنین محدودیت در تامین منابع درآمدي در کجا ظاهر می شود؟ اگر هر یک از ما مدیرعامل چنین منطقه اي در طول سه
دهه گذشته بودیم، براي ایجاد زیرساخت هاي صدرالاشاره باید یکی از موارد فوق را مورد توجه قرار می دادیم. در واقع به جز واردات
که نیازمند زیرساخت چندانی نیست، سایر مباحث به پیش نیاز وجود زیرساخت منوط است. در نتیجه شما براي جذب منابع مادي به
منظور احداث زیرساخت، مجبور به درآمد ناشی از اخذ عوارض سیف کالاهاي وارداتی می شوید. چنین کالاهایی معمولا مواد اولیه و

 
کالاهاي اساسی نمی باشند! 

در نتیجه یکی از سوژه هاي اتهام علیه مناطق آزاد، ناشی از ضعف قانونی در تامین هزینه هاي اجرایی طرح هاي زیرساختی است. در
عین حال تا زمانی که زیرساخت موجود نباشد، شما نمی توانید سرمایه گذاران داخلی را جذب کنید، چه رسد به سرمایه گذار

 
خارجی! 

خروجی دیگر ضعف هاي ساختاري، در خرج کرد پروژه هاي زیرساختی همچون بندر و... طولانی شدن دوره زمانی این مرحله و
ماندگاري مناطق آزاد در دوره ایجاد زیرساخت می باشد. یعنی هنوز مناطق آزادي چون انزلی علی رغم حدود 15سال بعد از تبدیل
شدن به منطقه آزاد، در مرحله تکمیل زیرساخت هاي بندري، ریلی و مواصلاتی خود قرار دارد. این مسئله در منطقه آزاد چابهار نیز

 
در زمینه کمبود و نبود زیرساخت هاي فرودگاهی، راه آه، و اتوبان، خود را بروز می دهد. 

در واقع اگر روندهاي فعالیت هر منطقه را ظرف حدود دو دهه از دوره ایجاد زیرساخت، به مرحله جذب سرمایه گذار خارجی و تبدیل
شدن به مرکز مراوده و مبادله کالا با کشورهاي دیگر تعیین نماییم، مناطق آزاد ایران هنوز در مرحله ایجاد و تکمیل زیرساخت باقی
مانده اند. این مهم در مقایسه با طرح هاي سرمایه گذاري داخلی که ظرف حدود یک دهه، مرحله زیرساخت به تولید و صادرات را

 
طی می کند، به ضعف و در مقایسه با مناطق آزاد کشورهاي همجوار به شکست در رقابت با دیگران باید تعبیر کرد. 

در نتیجه فهم ما از قانون و مدل مناطق آزاد به مدل غلطی تبدیل شده که نه آن را قبول داریم و نه از نتایج آن راضی هستیم. می
گوییم در مناطق آزاد واردات بر صادرات پیشی دارد، اما توجه نمی کنیم که به حکم قانون موجود مناطق آزاد، مجبور به واردات
بیشتر براي تامین هزینه تعمیر و نگهداري امکانات و تجهیزات، حقوق پرسنل، انجام تعهدات پروژه هاي در دست ساخت و رفع
نیازهاي ساکنین بومی منطقه و حتی نواحی همجوار بوده و مهم تر اینکه متعهد به ایجاد زیرساخت ها و نیازهاي لازم براي هرگونه

 
فعالیت سرمایه گذاري می باشند. 

 
تنزل جایگاه دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي 

6) موضوع دیگر قانونی، معطوف به تحویل و تغییر جایگاه حاکمیتی دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد از حوزه تحت نظر ریاست



جمهور به محدوده وزارت امور اقتصادي و دارایی است. قانونی که براساس تبصره ماده 23 قانون برنامه ششم توسعه کشور در دوره

 
دهم مجلس شوراي اسلامی به تصویب و به اجرا درآمد. 

محمل نمایندگان آن دوره براي تصویب این تبصره، عدم امکان نظارت، پاسخگویی و طرح سوال از دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد
و به تبع آن مناطق آزاد بود. ناگفته پیداست که طرح هاي تحقیق و تفحص به عنوان یکی از مهم ترین ابزار نظارتی و پایش عمل به
قانون از سوي مجلس شوراي اسلامی، ظرف دوره هاي گذشته در مناطق آزاد به اجرا درآمده است، در نتیجه تعامل دبیر وقت شوراي

 
عالی مناطق آزاد با مجلس، نقش محوري در اجراي تصمیم فوق از سوي نمایندگان دوره دهم را ایفا کرده است. 

مهم ترین نقض غرض قانونی این طرح که متاسفانه ظرف سال هاي اجراي آن تلاشی به منظور تغییر و یا حذف آن تبصره و یا طرح
شکایت در دیوان عدالت اداري انجام نگردید، عدم تناسب جایگاه حاکمیتی و شأنیت حقوقی دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد که
وظیفه هماهنگی میان اعضاي شورا که متشکل از رئیس شورا یعنی رئیس جمهور، معاونین و وزراي کابینه می باشد را با تنزیل

 
جایگاه این دبیرخانه و جانمایی آن در یک وزارتخانه، مهم ترین چالش پیش روي حاکمیت و شرح وظایف این دبیرخانه است. 

در واقع شخصیت حقوقی و حاکمیتی دبیر به منظور تعامل با سایر وزارتخانه ها و پیگیري امور، مورد اختلاف قرار می گیرد! به طور
مثال دبیر چگونه می تواند از وزارتخانه راه و شهرسازي، مسائل مناطق آزاد چابهار و انزلی در زمینه اتصال به شبکه ریلی را مورد

 
پیگیري قرار دهد، در صورتی که خود زیرمجموعه وزارتخانه دیگر است؟! 

مضاف بر این مباحث، از زمان تاسیس مناطق آزاد تاکنون، بخش هاي مختلف وزارت امور اقتصادي و دارایی یعنی گمرك، دارایی،
بانک و بیمه به لطایف الحیل مختلف با تفسیر به رأي قوانین و ارجح شمردن قوانین و مقررات وزارتخانه متبوع خود از سرزمین اصلی
به مناطق آزاد، نقش بسزایی در عدم اجراي کامل مزایا و معافیت هاي قانونی به انجام رسانده اند و رویاي تعامل بیشتر در سطح

 
وزارتخانه و با یک وزیر خاص، که فرصتی جهت آشنایی بیشتر با ظرفیت ها و فرصت هاي همکاري است، در حد رویا باقی ماند. 

بی تردید آنچه در اشارات قانونی فوق، اثرات منفی سهمگینی در حوزه جذب و به ویژه ماندگاري سرمایه گذار در مناطق آزاد به منصه
ظهور رسانده، عدم اعتماد سرمایه گذاران به اصل قانون و نهاد مجري و ضامن اجراي قانون است؛ چراکه خروجی عملکرد دولت ها و
حتی مجالس مختلف در قبال بخش خصوصی بر اساس اصول اسلامی اوفو بالعهود، قابل جمع نیست. موضوعی که در رفتار و حکومت

 
نبوي و علوي، به تکثر در کتب روایی شیعه و سنی قابل استناد است. 

دولتمردان در دولت هاي مختلف و به تبع آنها و در رقابت با آنها نمایندگان مجلس، به تعهدات خود در قبال قانون که بر اساس آن به
سرمایه گذار براي حضور در مناطق آزاد تعهد داده اند، متعهد نبوده و این یعنی تکثیر سلولی عدم اعتماد به قول و فعل قانون، نهاد
مجري و یا ناظر بر قانون! موضوعی که اثرات مخرب آن را می توان در عملکرد مناطق آزاد در زمینه جذب سرمایه گذار داخلی و یا

 
حتی خارجی آن را مشاهده کرد. 

 
وضع موجود مناطق آزاد، بازتابی از وضعیت اقتصادي ایران ظرف سه دهه گذشته 

مناطق آزاد و ویژه اقتصادي علی رغم بهره مندي از داراي قوانین و مقررات خاص خود، به دلایل متعدد جدا و فارغ از سیاست ها و
منازعات سیاسی-اقتصادي درون کشور نبوده و نیستند؛ این امر به واقعیت مدل حکومتی (متمرکز) و نظام برنامه ریزي و مدیریتی
کشور بازمی گردد و این واقعیت که مناطق آزاد نه تنها بخش کوچکی از سرزمین ایران اسلامی (با همه توانمندي ها و چالش ها) به
خود اختصاص داده، اما تابعی از فرآیندها و سیاست هاي داخلی و خارجی کشور می باشند. البته در این میان مدل ایجاد و



سیاستگذاري حاکم بر مناطق آزاد ظرف سه دهه گذشته نقش محوري در وضعیت پیش روي داشته که مهم ترین وجه تمایز آن با
سایر الگوهاي موفق جهانی، شناخت غلط و مبتنی بر تصور و ذهنیت از نقش مناطق آزاد در فرآیندهاي توسعه اي و منطقه گرایی
کشور بوده که براساس آن مناطق آزاد بسامد باورهاي فکري فلسفه اي عملیاتی شده پذیرفتن حقانیت نظام روابط حاکم بر اکوسیستم
کسب و کار داخلی و ارتباطات آن با فضاهاي منطقه اي و فرامنطقه اي بنا نهاد شده، الگویی که علی رغم اظهار نظرهاي مخالفین

 
اقتصاد بازار، به کرات در سنت نبوي و علوي قابل استناد است. 

در بررسی وضعیت فعلی مناطق آزاد، باید از بررسی شاخص هاي اقتصادي کشورمان ظرف سه دهه اخیر آغاز کرد و از یاد نبرد که
مناطق آزاد بخشی از نظام برنامه ریزي توسعه اي کشور بوده که در قالب برنامه اول توسعه متولد شده و در همه شش برنامه توسعه

 
بخشی و موادي از آن به صورت خاص مختص به حوزه کاري، بازتعریف شرح وظایف و انتظارات کاردي از آنها بوده است. 

به عبارت دیگر، در حالی که اجراي برنامه هاي پنج ساله کشور از تصویب تا اجرا فاصله داشته و تحقق کمتر از پنجاه درصد را در
کارنامه خود دارد (به دلایل متعدد ضعف مفرط مدیریتی، فاصله میان ظرفیت موجود و متغیرهاي موثر برتحقق اهداف برنامه، تغییر
سیاست هاي اقتصادي با تغییر دولت و مجلس و در نهایت عامل تحریم هاي بین المللی و سیاست خارجی)، مناطق آزادي که از
اجراي قانون تا نهاد مجري و نهادهاي متعهد به اجراي قانون، مسیري به جز اجراي مزایا و معافیت هاي قانونی را در کنار وارد کردن
اتهام و شبهه علیه کارکرد و حتی موجودیت مناطق آزاد در دستورکار قرار داده اند؛ چگونه این مناطق انتظارات اجرا نشده در فضاي

 
کسب و کار داراي زیرساخت و همراهی گروه هاي سیاسی و طیف هاي مدیریتی کشور در محدوده خود برآورده نمایند؟ 

در این میان یکی از مهم ترین محورهاي انتقاد به عملکرد مناطق آزاد، تبدیل شدن این مناطق به سکوهاي واردات کشور است؛ طرفه
اینکه عزیزان متوجه این امر نیستند که به جز منطقه آزاد ارس که از فرصت هاي ارتباطی محدودتري در حوزه قفقاز جنوبی بهره مند
است (به دلیل منازعات نظامی سه دهه گذشته)؛ منطقه آزاد ماکو داراي مرز بازرگان به عنوان مهم ترین مسیر ترانزیتی کالا میان
ایران و ترکیه (اروپا)؛ منطقه آزاد انزلی داراي معروف ترین و قدیمی ترین بندر ایران در دریاي خزر (و تا مدت ها سومین بندر وارداتی
ایران)؛ منطقه آزاد اروند داراي بندر خرمشهر؛ منطقه آزاد چابهار داراي تنها بندر اقیانوسی ایران؛ و مناطق آزاد کیش و قشم نیز علاوه
بر جزایري که داراي ارتباطات سنتی با کشورهاي حوزه جنوبی خلیج فارس بوده و در عین حال داراي بندر می باشند و در عین حال
به دلیل اجراي دو نوع قانون گمرکی مناطق آزاد و سرزمین اصلی در مبادي ورودي این مناطق، منجر به هم پوشانی زیاد در آمار
واردات گمرکی از مسیر مناطق آزاد به داخل این مناطق و سرزمین اصلی شده و امکان غلط بودن آمارهاي واردات به این مناطق را
نیز به همراه دارد. در نتیجه همه کالاهاي وارداتی از طریق مبادي گمرکی مناطق آزاد نبوده و ثانیا به عنوان کالاي سرمایه اي و یا

 
مواد اولیه در این مناطق مورد استفاده قرار نگرفته و در سطح کشور مورد بهره برداري قرار می گیرند. 

از سوي دیگر، در شرایطی که هیچ گونه محدودیتی براي واردات کالا از سایر نقاط کشور به سرزمین اصلی وجود ندارد، تلقی مبادي
وارداتی به مناطق آزاد در شرایطی که حدود 3میلیارد دلار بعد از پرداخت حقوق و عوارض گمرکی از طریق مناطق آزاد به سرزمین

 
اصلی وارد می شود و سهم کالاهاي همراه مسافر نیز از نیم میلیارد دلار تجاوز نمی کند، به دور از واقع بوده و غیرقابل استناد است. 

درخصوص شاخص هاي توسعه و رشد اقتصادي کشور می توان به آمارهاي موجود صادر شده از سوي نهادهاي رسمی دولتی، مجلس،
مراکز پژوهشی داخلی و خارجی استناد کرد که براساس آن رشد اقتصادي و سایر شاخص هاي عملکردي اقتصاد ایران از وضعیت
مطلوبی در قیاس با سایر کشورها، به ویژه کشورهاي منطقه، برخوردار نبوده و وضعیت ناپایدار و شیب رشد ضعیف و حتی منفی را
طی سه دهه گذشته پشت سرگذاشته است؛ موضوعی که ناشی از عدم تحقق قوانین و برنامه هاي توسعه اي به دلیل عدم اجرا از
سوي دولت ها، مداخله مجلس در مسیر انشاء و نحوه اجراي قانون و بسته پیشنهادي اقتصادي کشور، مدیریت ضعیف و ناکارآمد و

 
تحریم هاي بین المللی شده امریکا می باشد. 



در واقع مثال وضع موجود اقتصادي کشور، بیانگر افرادي است که جهت عبور از جنگلی بزرگ بدون نقشه راه و افق دید مشخص و
واضح، که ناشی از باور به طی سریع و ایمن این مسیر است، به دنبال عبور از جنگل مورد بحث با تکیه بر راهبرد علامتگذاري بر هر

 
درخت می شویم و این یعنی سردرگمی، یعنی درگیر شدن با این سوال، که چرا آن درخت، این درخت را علامت بزنیم!؟ 

 
فرصت ها و مزیت هاي مناطق آزاد ایران براي کشورمان 

مناطق آزاد یکی از نمادها و محورهاي جهانی شدن در قالب جهانی شدن اقتصاد قلمداد می شوند، که براساس این الگو، تولید و

 
فرآوري کالا و یک محصول نهایی در سطح چند کشور انجام شده و مونتاژ نهایی در یک کشور (معمولا منطقه آزاد) صورت می گیرد. 

به این فرصت، انتقال و مبادله تکنولوژي و همکاري فنی که به یک محصول جدید ختم می شود، می توان فرصت دیگر ناشی از
فعالیت مناطق آزاد را برشمرد؛ یعنی تبدیل شدن به مرکز مبادله کالایی میان چند کشور همسایه؛ موضوعی که به همراه خود

 
گسترش صنعت گردشگري را نیز به همراه خواهد داشت. 

تمام این فرآیندها به همکاري اقتصادي، گسترش همکاري هاي منطقه اي و گسترش صلح منطقه اي و جهانی کمک می کند و در
این میان مناطق آزاد یکی از زیرساخت ها و مبانی تشکیل بلوك هاي سیاسی-اقتصادي مشترك میان کشورهایی که در قرابت
جغرافیایی با یکدیگر قرار دارند، به ایفاي نقش پرداخته و می پردازند؛ چراکه در الگوهاي جدید بهره برداري از فرآیندهاي جهانی
شدن (در ابعاد مختلف آن) کشورها در مقابل این فرآیند مجبور و ملزم به تشکیل بلوك هاي اقتصادي هم رأي بوده که براساس منافع
اقتصادي و نه صرفا سیاسی شکل می گیرد؛ مسیري که از رهگذار همکاري مشترك در مناطق آزاد بازتولید می شود. فرصت و
توانمندي که در تمام مناطق آزاد ایران قابل احصاء و تحقق براي منافع ملی کشورمان در سطح منطقه و معادلات فرامنطقه اي ایران

 
در قبال تحریم ها و تحدیدات امریکا علی اقتصاد کشورمان قابل دستیابی ارزیابی می شود. 

در معدود بررسی پژوهش محور صورت گرفته درخصوص عملکرد مناطق آزاد ایران، عوامل کلیدي موفقیت مزایا و معافیت هاي قانونی
و کاهش بوروکراسی اداري اعمال شده در این مناطق منوط ثبات سیاسی، تعهد به اقتصاد آزاد، موقعیت استراتژیک، در دسترس بودن

 
نیروي کار ارزان، زیرساخت هاي مناسب است. 

بر این اساس، فرصت هایی که در مناطق آزاد و از مناطق مزبور براي ترانزیت، تولید و صادرات، تجارت، گردشگري، همکاري هاي
منطقه اي، امنیت ملی، تبدیل شدن به مرکز مبادلات تجاري منطقه و تبدیل شدن به عامل پیشران توسعه قابل احصاء می باشد (در
صورت اجراي کامل مزایا و معافیت ها و همکاري نهادهاي عضو شوراي عالی مناطق آزاد و نظارت همراهانه نمایندگان مجلس) از قرار

 
ذیل عنوان می شود: 

1) شناسه دار کردن کالاهاي ورودي به کشور و ایجاد تعهد براي شرکت هایی که محصولات تولیدي آنها در بازار ایران مصرف می
شود. این مهم از طریق ملزم کردن شرکت هاي متقاضی به ورود به بازار ایران به ثبت شرکت خود در مناطق آزاد به دست آمد؛

 
واقعیتی که با جستجو در ادارات ثبت شرکت هاي مناطق آزاد نسل اول (کیش، قشم و چابهار) قابل جستجو می باشد. 

این امر زمانی اهمیت بیشتري پیدا می کند که ظرف زمانی و مکانی سال هاي منتهی به 72 را مورد مداقه قرار دهیم؛ دورانی که به
دلیل شرایط خاص بعد از انقلاب که منجر به خروج شرکت هاي خارجی از کشور شد، مشکلات ناشی از تحریم و فضاي حاکم بر
روابط خارجی کشورمان که برآمده از اقتضائات جنگی بود، اغلب کالاها به صورت قاچاق وارد کشور شده و مصرف کننده ایرانی در



 
قبال تعمیر و تامین قطعات و خدمات پس از خرید از سوي شرکت تولیدکننده محصول، داراي حق و حقوقی نبود. 

2) در آن مقطع زمانی، کشور نیازمند جذب سرمایه گذار خارجی بود و بر همین اساس الگوي قریب به ذهن و عین دولتمردان، مدلی
بود که دنگ شیائوپنگ از دهه هشتاد میلادي در چین به اجرا گذاشته بود؛ استفاده از فرصت چینی هاي مهاجرت کرده اي که در
کشورهاي دیگر به موفقیت هایی نائل آمده اند. بر این اساس بهره گیري از توانمندي سرمایه گذاران داخلی و به ویژه ایرانیان مهاجر
براي حضور در ایران به منظور ایجاد زیرساخت هاي توسعه در مناطق کم بهره از منافع توسعه ملی به نسبت به سایر نقاط کشور و
جذب سرمایه، تکنولوژي و طرح هاي سرمایه گذاري خارجی، مقدمه اي براي جذب سرمایه گذاران خارجی و شرکت هاي بین المللی
جهت گذار از دوران سازندگی ارزیابی می شد؛ چراکه دولت و مجلس در آن دوران به دنبال تبدیل شدن نظام جمهوري اسلامی به
الگویی از توسعه در سطح جهان اسلام و براي کشورهاي در حال توسعه بود. (نمونه این را می توان در جذب سرمایه گذار هتل

 
داریوش کیش مشاهده کرد) 

3) تسهیل واردات و مبادله کالا درون کشور و به منظور ترانزیت از کشور، مهم ترین کارکرد مناطق آزاد است. عنوان حقوقی این
مناطق؛ مناطق آزاد تجاري-صنعتی است، یعنی نمایندگان مجلس و دولتمردان در آن مقطع باور داشتند، تجارت عامل ایجاد کننده و
حتی پیشران صنعت بوده و در بررسی الگویی مانند ایران، به دلیل ضعف هاي ساختاري برجاي مانده از گذشته، فرهنگ سنتی نظام
تجاري (چه در قالب روابط سنتی بازار و چه قانون) مجالی براي بهره گیري از فرصت هاي ژئواستراتژیک و ژئواکونومیک کشورمان در
هارت لند جهان و در شاهراه ارتباطی سه قاره آسیا، اروپا و حتی افریقا وجود ندارد؛ موضوعی که به دلیل مزایا و معافیت هاي قانونی

 
در مناطق آزاد قابل تحقق می باشد. 

4) در مدل توسعه کشور، ساکنین مناطق آزاد از کم برخوردارترین نقاط ایران از زیرساخت ها و امکانات توسعه اي بوده اند، به طوري
که این مناطق در شاخص هاي توسعه اي، محروم قلمداد می شده و حتی هنوز در برخی مولفه ها نیز در دسته بندي کمتر توسعه
یافته قرار می گیرند. این امر زمانی اهمیت مضاعفی پیدا می کنند که ایرانیان این سامان به دلیل دارا بودن قومیت ها و فرهنگ
مشترك با کشورهاي حاشیه جنوبی خلیج فارس و جنوب شرقی ایران، در مقایسه وضعیت و موقعیت خود، محرومیت نسبی خویش

 
در قیاس با سایر نقاط کشور را ملاك جایگاه خود قرار می دهند. 

در عین حال فضاي رسانه اي و تبلیغاتی تشدید کننده این ذهنیت، به تقویت تمایلات و علایق گریز از مرکز و جستجوي رویاهاي
خود در آن سوي کشور منجر می شود. در نتیجه یکی از فرصت هاي مناطق آزاد در حوزه امنیت ملی، پدافند غیرعامل و تقویت ملی

 
گرایی ایرانی در قومیت هاي مختلف ایران عزیز ما می باشد. 

5) مدل مدیریتی و حکومتداري ساري و جاري در کشورمان به صورت متمرکز بوده و همه امور از سمت تهران و پایتخت کشور تعیین
و تکلیف می شود. موضوعی که خلاف جهت انقلاب اسلامی، قانون اساسی و تفویض اختیار مردم به مردم است. مسئله اي که به
ساختار بوروکراسی اداري باز می گردد. این در حالی است که مناطق آزاد در قالب مواد مختلف قانونی خود از قابلیت مدیریت
خودگردان بر محدوده خود برخودار بوده اند؛ فرصتی که منافع ناشی از این الگوي مدیریتی در سطح جامعه و استان هاي مختلف

 
کشور می تواند الگوي موفق از همبستگی ملی در جامعه اي پویا از منظر اقتصادي و اجتماعی و سیاسی را به نمایش گذارد. 

6) از منظر آمایش سرزمینی برخلاف رویه موجود در کشورمان که طرح هاي سرمایه گذاري و تولیدي در دورترین فاصله ممکن از
سواحل و بنادر ایران به اجرا درآمده است، در نتیجه شاهد افزایش هزینه تولید، به عنوان یکی از مهم ترین عوامل کاهش قدرت رقابت

 
کالاهاي ایرانی در بازارهاي رقیب را پدید آورده است. 



نکته حائز اهمیت در مدل تولید کالا در مناطق آزاد ایران، فاصله بنادر و مبادي ورودي مواد اولیه و صدور کالاي فرآوري شده است که
از 20کیلومتر تجاوز نمی کند. فرصت و مزیتی که در کنار مزایا و معافیت هاي قانونی و قرار گرفتن در نقاطی که امکان صدور کالاها
به کشورهاي همسایه را فراهم می آورد، امکان سرمایه گذاري سودآور با ضریب اشتغال ماندگار در طرح هایی که قابلیت صادرات به

 
بازارهاي کشورهاي همسایه برخوردارند را در این نقاط از کشورمان را به وجود می آورد. 

7) یکی از نقاط ضعف در مباحث مترتب بر آمایش سرزمینی در ایران (در طول سده هاي اخیر) عدم توجه به شاخص ها، مولفه ها و
بهره برداري از مزیت ها و فرصت هاي توسعه دریامحور است. از مجموع 5700کیلومتر مرزهاي بین المللی ایران، قریب 3000کیلومتر
سواحل دریایی است. در این میان مزیت بی نظیر ایران در مقایسه با دیگر کشورها، یعنی قرار داشتن دو دریا در شمال و جنوب کشور

 
(به عبارتی ایران بین دو دریا قرار دارد)، امکان گسترده ارتباطی را نصیب ایران می کند، بی راه نیست که ایران تحریم پذیر نیست! 

واقعیتی که جاي تاسف دارد، در مدار توسعه نبودن سواحل شمالی و جنوبی کشور است؛ یعنی اگر تفرجگاه بودن شمال و وجود
ذخایر غنی نفت و گاز در جنوب را از دیگر مناطق کشور جدا کنیم، در مقایسه تمامی شاخص هاي توسعه اي این مناطق از نقاط

 
جغرافیایی کمتر توسعه اي بوده و مدل توسعه اي موجود نیز بر بهره گیري حداکثري از فرصت هاي مراوداتی دریا قرار نگرفته است. 

بر این اساس، از مجموع هفت منطقه موجود، فقط ارس و ماکو در ساحل دریا قرار ندارند؛ یعنی به تمامی مباحث پیش گفته، مزیت

 
قرار گرفتن در مسیر تجاري دریا را باید اضافه کرد. 

8) تقارن مناطق آزاد با فرصت هاي ترانزیتی بین المللی عبوري از کشور، مزیت دیگري است که به عامل پیشران و مزیت مضاعف
براي جذب کالاهاي ترانزیتی عبوري آسیا و اروپا از مسیر کشورمان به دلیل قرار گرفتن تمامی مناطق آزاد (با درجه اولویت متفاوت)
در مسیرهاي ترانزیتی است. نیاز به توضیح نیست که کریدور شمال-جنوب، مسیر کریدوري جدید میان ایران و چین، و فرصت هاي
کریدوري که می توان مابین هند و ترکیه، کشورهاي شرق و غرب آسیا از طریق مناطق آزاد ایجاد کرد، در افق پیش روي ترانزیتی

 
کشورمان، امري قابل توجه است. 

توجه داشته باشیم که از قبل فرصت هاي برشمرده می توان موفق به ایجاد درآمد ارزي، از میان بردن حلقه هاي تحریمی علیه
کشورمان، اشتغال بیشتر، امکان جذب کالاهاي ترانزیتی به منظور تولید در مناطق آزاد و سرزمین اصلی و صدور کالا که به همراه

 
خود درآمد ارزي مضاعف را نصیب کشور می کند؛ شد. 

9) مناطق آزاد الگویی براي همکاري هاي منطقه اي با کشورهاي منطقه است. به نقاط جغرافیایی که مناطق آزاد کشورمان قرار
گرفته اند توجه داشته باشید؛ مثلا اروند می تواند به مرکزي براي ایجاد شرکت هاي مشترك ایرانی، عراقی و کویتی باشد. این امر
زمانی اهمیت بیشتري پیدا می کند که بدانیم؛ باثبات ترین و باارزش ترین ارز خارجی جهان، دینار کویت است و در این کشور، ایرانی

 
هاي زیادي زندگی می کنند. 

در عین حال یکی از مهم ترین مشکلات کشورمان در زمینه برقراري روابط با کشورهاي منطقه، به پروژه ایران هراسی امریکا و هم
پیمانان آن کشور در منطقه بازمی گردد. حال از رهگذر مناطق آزاد، می توان فرصت هاي جدید همکاري منطقه اي و تجربه نزدیک
سیاست هاي راهبردي ایران که در قالب سیاست خارجی و اسناد بالادستی قابل استناد است، فراهم گردد؛ بستري که براي سیاست
خارجی و صدور کالاهاي تولیدي مشترك بین چند کشور همسایه در منطقه می تواند به بلوك سازي منطقه اي حول محور جمهوري
اسلامی منجر شود. موضوعی که در اسنادي چون ایران 1404 و تبدیل شدن ایران به ام القراء جهان اسلام و مدل مناسبی براي

 
توسعه براساس نظریات حکومتی اسلامی قابل مشاهده می باشد. 



10) ظرفیت مناطق آزاد براي پایش و بررسی صحت و سقم طرح هاي سرمایه گذاري خارجی و الگوهاي مدیریتی دیگر مزیت مناطق
آزاد در سطح کشور است که آنها را قادر می سازد به پایلوتی براي موارد فوق تبدیل کرده و از هدر رفت سرمایه و اعتماد عمومی و

 
آسیب هاي مختلف به بخش بیشتري از کشور جلوگیري به عمل آورد. 

 
براي ایران قرن پانزدهم از نتایج عملکرد قرن چهاردهم چه باید کرد؟ 

بر این اساس و به منظور اداي تکلیف و دین به شهداي ایران عزیز از دوران مشروطیت تا پیروزي انقلاب اسلامی و تا عصر شهداي
مدافع حرم؛ موارد ذیل جهت بهره برداري نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی، مدیران و کارکنان عزیز مرکز پژوهش ها،
دبیرخانه محترم شواریعالی مناطق آزاد و مدیران سازمان هاي مناطق و به ویژه ولی نعمتان مناطق آزاد یعنی بخش خصوصی تقدیم

 
حضور می شود: 

تمام مناطق آزاد تجاري- صنعتی موفق زمانی به موفقیت رسیده اند که اقتصاد این کشورها از مناطق آزاد به عنوان یک پایلوت یا
مرحله اولیه جهت تجارت هدفمند در اقتصاد جهانی استفاده کرده اند. یعنی ابتدا استراتژي توسعه این کشورها در راستاي تجارت
هدفمند در اقتصاد جهانی تدوین شده، سپس به دلیل اینکه سرزمین اصلی آمادگی پیاده کردن این استراتژي را نداشته، مناطقی
طراحی و تاسیس شده اند تا قوانین و مقررات تجارت آزاد با کمترین موانع اداري و بیشترین تسهیلات و امتیازات براي سرمایه گذاري
خارجی در آنجا اجرا شود. وقتی نتیجه این سیاست ها در منطقه آزاد تجربه شد، مرحله به مرحله این قوانین عملی شده در مناطق

 
آزاد را به سرزمین اصلی تعمیم می دهند. 

1) در معدود مقالات علمی موجود در سطح کشور یک نکته مشهود می باشد: کمبود، نبود و به ویژه وجود آمارهاي متفاوت از عملکرد
مناطق آزاد در دوره هاي زمانی و در شاخص هاي مختلف است. موضوعی که در این میان پژوهشگران بر آن تاکید دارند، این واقعیت
است که یکی از مهم ترین نقاط ضعف این مناطق، عدم ارائه گزارش هاي دقیق از عملکرد مناطق و در نتیجه عدم ارزیابی و آسیب

 
شناسی آن به منظور شناسایی مشکلات و رفع آنها جهت بهبود روندهاي گذشته است. 

در نتیجه ابتدا به ساکن باید مسئولیت وضع موجود از سوي مدیران عالی رتبه دبیرخانه و مدیران عامل مناطق آزاد پذیرفته شود و
براساس آن آمارهاي دقیق و مبتنی بر واقعیت که داراي تحلیل کارشناسی از دلایل موفقیت و یا عدم حصول به نتیجه می باشند، از

 
سوي این نهادها به افکار عمومی، مسئولین و نهادهاي علمی کشور ارائه شود. 

2) مناطق آزاد از مدل و نهاد تحقیقاتی براي بررسی فرصت ها و چالش هاي خود در طول سه دهه گذشته محروم بوده و می باشند.
یعنی در فراسوي تحقیقات متنوع موجود، مرکز تجمع و هدفمندي الگوهاي تحقیقاتی در حوزه هاي مختلف کارکردي و کارویژه هاي
مناطق آزاد در سطح کشور موجود نبوده و الزامی حیاتی است. چرا؟ چون هنوز نمی دانیم مناطق آزاد چیست؟ و چگونه و در چه

 
مسیري می توان از آن استفاده کرد؟ 

3) اجراي قانون از سوي تمام اعضاي شوراي عالی مناطق آزاد، امري که به تعهد دولت و شخص رئیس جمهور به عنوان رئیس شوراي
عالی مناطق آزاد در قبال تعهد به اجراي قانون اساسی و نمایندگان مجلس به عنوان قوه نظارتی بر حسن اجراي قانون و نمایندگان
مردم باز می گردد. مثال معرف وضع حال مناطق آزاد در قبال عدم اجراي قانون از سوي مجري و متعهدین را باید به تلاش براي هل
دادن ماشینی برشمرد که بنزین و یا برق لازم در باطري خود براي حرکت نداشته و با هل دادن ظرف سه دهه گذشته حرکت می

 
کند. 



4) عدم تعمیم آیین نامه ها، قوانین و مقررات سرزمین اصلی به مناطق آزاد در حوزه هاي گمرکی، بانکداري، بیمه اي، مالیات و
دارایی و ارزش افزوده. موضوعی که تعهد دولت براي اجرا و مجلس براي نظارت و مناطق آزاد براي پیگیري از همه مبادي من جمله

 
دیوان عدالت اداري را حائز اهمیت می کند. 

5) تغییر جایگاه حاکمیتی دبیرخانه از وزارت اقتصاد به حوزه معاونت اول رئیس جمهور با نهادي چابک که به جاي مدیریت بر مناطق
براساس الگوي ادارات کل تابعه خود، به نهادي هماهنگ کننده و پیگیر رفع مشکلات اجراي قانون از سوي اعضاي شورا تغییر جایگاه
پیدا می کند. در نتیجه ابتدا باید تبصره ماده 23 قانون بودجه سال 96 ملغی شده و در ادامه در قالب لایحه اي جدید، مناطق آزاد و

 
دبیرخانه شورایعالی به حوزه شرح وظایف معاون اول رئیس جمهور ارتقاء یابد. 

6) در حوزه کاري و ارتباطی و به تبع آن نظارتی مجلس بر عملکرد مناطق آزاد، این مناطق از حوزه اختصاصی کمیسیون اقتصادي
باید خارج شوند؛ چراکه مناطق آزاد از صنعت، تا گردشگري، از سیاست خارجی تا امنیت ملی، از حوزه هاي اجتماعی تا نظام برنامه
اي و بودجه اي کشور را در مدل کوچک مدیریتی خود به کار می گیرند. در نتیجه محدود کردن حوزه ارتباطی با کمیسیون اقتصادي،
در واقع به عدم استفاده از ظرفیت هاي مجلس در حوزه هاي دیگر کاري مناطق آزاد منجر می شود. مدیران مناطق آزاد باید توجه

 
داشته باشند که باید از همه توان مجلس در مسیر اجراي قانون و دستیابی به اهداف مناطق بهره گیرند، نه از یک کمیسیون خاص. 

7) ایجاد شهرك هاي تخصصی و اختصاصی کشورهاي منطقه (مثلا در ماکو و چابهار مابین هند و ترکیه، از طریق ایجاد شرکت هاي
مشترك ایرانی، ترکی و هندي) که الگوي عملیاتی راهبرد رهبري در منشور اقتصاد مقاومتی را به اجرا درمی آید؛ چراکه در دوران
جهانی شدن اقتصاد و تبدیل شدن بلوك هاي اقتصادي و جغرافیایی به مدلی براي بهره برداري از فرآیندها و روندهاي جهانی شدن
می توان با تعامل با اقتصادهاي منطقه اي در عرصه جهانی، با در نظر گرفتن منافع اقتصاد ملی یک اقتصاد پویا و با فناوري مدرن

 
داشت. 

8) تعامل میان مناطق آزاد و وزارت امور خارجه از طریق برگزاري جلسات کاري، در سطح معاونت اقتصادي آن وزارتخانه و با سفراي
ایران، به حدي که این مناطق در بسته هاي اطلاع رسانی و سرمایه گذاري سفارتخانه هاي جمهوري اسلامی ایران در سطح منطقه و
جهان در اولویت قرار گرفته و سفیر و رایزن اقتصادي با اشراف و تعهد کامل نسبت به معرفی فرصت ها و جذب سرمایه گذار اقدام

 
کند. 

 
9) ایجاد میز مناطق آزاد در کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي مختلف. 

10) انعقاد قراردادهاي تجارت ترجیحی با کشورهاي همسایه، اتحادیه هاي منطقه اي که کشورمان عضو آن بوده و کشورهایی که در
مسیرهاي ترانزیت بین المللی با آنها داراي منافع مشترك می باشیم. این فرصت به مزیتی براي افزایش دسترسی ارزان تر کالاهاي

 
ایرانی به بازارهاي منطقه اي و فرامنطقه اي منجر می شود. 

11) بهره گیري دبیرخانه و سازمان هاي عامل مناطق آزاد از ظرفیت ها و توانمندي هاي بخش خصوصی در معادلات و مراودات میان
نهادي خود که به ابزاري براي چانه زنی، صدق مدعاي حضور سرمایه گذار واقعی و ارتباط میان نهادي با بخش خصوصی سرمایه گذار

 
در حوزه هاي تولیدي، بازرگانی، خدماتی و گردشگري در مناطق آزاد منجر می شود. 

12) ایجاد ارتباط نهادینه شده و هدفمند میان بخش خصوصی مناطق آزاد، میان نهادهاي بخش خصوصی مناطق و نهادهاي ملی



(اتاق هاي بازرگانی و انجمن هاي صنفی) و نهادهاي بین المللی بخش خصوصی به تقویت این نهادها در عرصه ملی و منطقه اي

 
کمک شایان توجهی نموده و براي دیپلماسی غیررسمی و مردم نهاد کشورمان، فرصت ها و مزیت هاي جدید را خلق می کند. 

13) تمسک به قوانین فرادستی همچون سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، اجراي اصل 44 قانون اساسی، اسناد دائمی توسعه کشور
می تواند در مسیر اجراي قانون، در میز مذاکره و در عرصه چالش با دیگران به نفع مدیران دولتی و فعالین بخش خصوصی مناطق

 
آزاد، کارکرد مثبتی داشته باشد. 

14) ارتقاء کیفیت نیروي انسانی، توان مدیریتی مناطق آزاد، که خود یکی از پاشنه هاي آشیل در دستیابی به اهداف مناطق آزاد
ارزیابی می شوند. این امر را می توان از مامور بودن، غیرمتخصص بودن، داراي ذهنیت و تجربه در سطح ادارات یک شهرستان (بدون
فرصت هاي سرمایه گذاري و ارتباطی بین المللی) بودن، وابستگی به جناح هاي سیاسی غالب و پیروز در انتنخابات بودن، غیربومی
بودن و مهم تر اینکه، عدم وجود نگاه خدمتگذار و اجراي تعهد ملی خود نسبت نگاهداشت سرمایه گذاران در میان پرسنل و مدیران
مناطق آزاد در گذر سه دهه گذشته مشاهده کرد. گرچه این ضعف منافاتی با خدمات بدنه اصلی مدیریتی و نیروي انسانی مشغول به
خدمت در این مناطق نمی باشد، افرادي که در کنار سرمایه گذاران در گذر زمان، اندك موفقیت هاي کنونی را خلق کرده و نگاه

 
داشتند. 

 
گزارش: 

 
محمدصادق مبرهن نیاکان (دبیر اجرایی شوراي هماهنگی و همکاري فعالین اقتصادي مناطق آزاد) 

 
رحمان سادات نجفی (رئیس هیات مدیره شوراي هماهنگی و همکاري فعالین اقتصادي مناطق آزاد) 

 
مرضیه حسینی (کارشناس مناطق آزاد) 

مجید صیادنورد (کارشناس مناطق آزاد)



خودرو چقدر ارزان می شود؟/ قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود
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خودرو چقدر ارزان می شود؟/ قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود 

یک کارشناس بازار خودرو می گوید: روشی مانند قرعه کشی متاسفانه به جاي اینکه باعث کنترل تقاضا در بازار خودرو شود، باعث
تحریک آن شده است. این بازار نیاز به برنامه ریزي هاي دیگري دارد که نیاز است مسئولان به این بازار ورود کنند. باشگاه خبرنگاران

 
جوان نوشت: با توجه به کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو از کارخانه تا حاشیه بازار همچنان تفاوت چشمگیري دارد. 

چند وقتی است که قیمت خودرو روند نزولی به خود گرفته است و آنطور که مشخص است شاهد کاهش 10 تا 20 میلیون تومانی

 
قیمت خودرو در بازار هستیم. اما کماکان قیمت این محصول نسبت به اردیبهشت ماه امسال گران است. 

206 تیپ 2 در اردیبهشت ماه امسال حدود 160 میلیون تومان بود که اکنون به قیمت 180 میلیون تومان رسیده است. همان

 
اردیبهشتی که وعده دادند با برگزاري قرعه کشی ها قرار است، قیمت ها کاهشی شود. 

 
تولید کننده سود منطقی دارد 

شیوا رئیس شوراي رقابت در جلسه ستاد تنظیم بازار که اردیبهشت ماه امسال برگزار شد، گفت: تلاشمان بر این است که تولید کننده

 
خودرو سود منطقی داشته باشد و به مصرف کننده هم به قیمت واقعی برسد. 

در اردیبهشت ماه که این طرح اجرا شد، پراید 70 میلیون تومان، 206 تیپ 2، 160 میلیون تومان و و ساینا 90 میلیون تومان بود،

 
بعد از برگزاري قرعه کشی ها 206 به 180 میلیون تومان، پراید به 100 میلیون تومان و ساینا به 127 میلیون تومان رسیده است. 

نه تنها قیمت خودرو کاهش پیدا نکرد، بلکه قیمت کارخانه هم دنبال روي آن افزایشی شد و اکنون ایران خودرو پژو 206 را 110
میلیون تومان می فروشد، اما همین خودرو در بازار آزاد 180 میلیون تومان خرید و فروش می شود که خود این نشان دهنده تفاوت

 
قیمت بین کارخانه تا حاشیه بازار است. 

 
قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود 

کارشناسان خودرو معتقد هستند که قرعه کشی قرار بود تقاضا را کم کند، اما اکنون باعث تحریک آن شده است. ابوالفضل خلخالی
کارشناس صنعت خودرو گفت: روشی مانند قرعه کشی متاسفانه به جاي اینکه باعث کنترل تقاضا در بازار شود، باعث تحریک آن شده

 
است. این بازار نیاز به برنامه ریزي هاي دیگري دارد که نیاز است مسئولان به این بازار ورود کنند. 

علی قاسمیان کارشناس صنعت خودرو نیز گفت: یکی از موضوعات و مسائلی که در چند سال اخیر در صنعت خودرو مطرح بوده،
اختلاف قیمت خودرو از درب کارخانه تا حاشیه بازار است. این موضوع دلایل متفاوتی دارد که دلیل آن عدم تناسب بین عرضه و



 
تقاضا است. 

او بیان کرد: عرضه خودرو در چند سال اخیر از تقاضا بسیار کمتر بوده و عطش بازار به خرید خودرو موجب افزایش قیمت شده است.
بنابراین، تا مادامی که این مشکل حل نشود، به نظر می رسد این موضوع یعنی اختلاف قیمت خودرو بین کارخانه و حاشیه بازار باقی

 
خواهد ماند. 

این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: باید براي این مشکل به صورت ریشه اي راه حلی در نظر گرفته شود و فکري به حال آن کرد.
به نظر می رسد راه حل این مشکل تناسب کردن بین عرضه و تقاضا باشد، چه از طریق تولید داخل چه از طریق واردات، باید به این

 
عطش پاسخ داد. 

قاسمیان بیان کرد: بدیهی است که اگر تناسب تولید و عرضه با تقاضا انجام شود، شاهد اتفاقات مثبتی در بازار خواهیم بود چرا که
موجب ایجاد اشتغال، عدم خروج ارز و داخلی سازي می شود که در هر صورت باید فکري به آن شود. در بسیاري از کشورهاي دنیا به
دلیل عرضه بیش از تقاضا، خودروسازان مجبور می شوند خودرو را با سود صفر درصد با اقساط بلند مدت تحویل دهند تا تولید را

 
حفظ کنند. 

 
 

او افزود: ریشه اي ترین راه حل براي این مشکل ایجاد یک تناسب بین عرضه و تقاضاست. بنابراین این موضوعاتی که اخیرا مطرح می
شود مانند عرضه خودرو در بورس، اما واگرهایی دارد. برخی اعتقاد دارند با عرضه خودرو در بورس اختلاف قیمت بین کارخانه و
حاشیه بازار کم می شود اما به نظر صحیح نیست، چرا که حالت مزایده اي که در بورس وجود دارد و فضاي احساسی که ایجاد می

 
شود، به این عطش دامن زند و شرایط را از قبل بدتر خواهد کرد. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: البته تنها تفاوتی که موضوع عرضه خودرو در بورس دارد، این است که سود ناشی از اختلاف قیمت
درب کارخانه تا حاشیه بازار، به جاي اینکه به جیب دلالان برود، به سمت کارخانه سرازیر می شود که این کار منشا مشکلات و

 
مفسده هاي دیگري خواهد بود. 

قاسمیان گفت: بنابراین ریشه اي ترین راه حل براي اینکه اختلاف قیمت تا کارخانه را حذف کنیم، ایجاد تناسب صحیح بین عرضه و

 
تقاضا است و اینگونه عطش مشتري کم خواهد شد. 

حال با وجود اینکه بسیاري خودرو خود را تحویل گرفته اند، اما برخی هم هنوز خودرو را تحویل نگرفته اند، یکی از خریداران خودرو



 
گفت: از سال گذشته خودرو 206 ثبت نام کرده ام، اما تاکنون این خودرو را تحویل نگرفته ام و حتی دعوتنامه اي دریافت نکرده ام. 

در این 9 ماه فرمول محاسبه قیمت خودرو تغییرات زیادي داشت و نه تنها آن قانون 10 درصد اجرا نشد، بلکه فرمول افزایش قیمت

 
کارخانه که هر 3 ماه یکبار بود تغییر کرد. 

شیوا رئیس شوراي رقابت گفت: مدتی است مسائل مختلف در خصوص خودرو مطرح می شود و هر فردي نظرات جداگانه اي دارد.

 
شوراي رقابت هیچ سخنگویی ندارد به جزء رییس شورا که مسئول است. 

او بیان کرد: یکی از وظایف شوراي رقابت این است که تا آنجا که می تواند براي بازار هاي رقابتی برنامه ریزي کند و بازار را رقابتی

 
کند. شورا وظیفه دارد براي کالا هاي انحصاري، قیمت تعیین کند. 

 
 

شیوا ادامه داد: باید شرکت هاي مختلف به این بازار رجوع کنند تا بازار رقابتی شود، خودرو بازاري دارد که می توان آن را رقابتی کرد.

 
تولید کنندگان بیشتري باید به این بازار اضافه شوند. 

براي قیمت گذاري تعدادي از خودرو ها فرمولی متفاوت با دستور العمل در نظر گرفته شده است. آزادسازي زمانی اتفاق می افتد که
بازار رقابتی داشته باشیم و خودرو ها رقیب دیگري در شرکت هاي تولید کننده وجود داشته باشد. اکنون 3 خودروساز دیگر به 2
خودروساز بزرگ اضافه شده اند و به دنبال تقویت خودروهایشان هستند. مقرر شده خودروسازان 50 درصد تولید را افزایش دهند و

 
خودروسازان بخش خصوصی از این دستورالعمل تبعیت خواهند کرد. 

او ادامه داد: امسال باید موانع تولید را رفع کنیم. 2 خودروساز اظهار می کنند که زیان می دهند و بحث هاي مفصلی در این خصوص

 
مطرح کرده اند. یکی از بحث ها در اقتصاد صرف به مقیاس است، یعنی هر چه تولید افزایش یابد هزینه تولید کاهش می یابد. 

شیوا گفت: حمایت بسیار خوب از تولید می کنیم و خودروسازانی که به بازار رقابتی اضافه می شوند از آن ها حمایت خواهیم کرد.
آنچه با خودروسازان صحبت شده، خودرو ها را به 2 دسته تقسیم کرده ایم. گروه اول خودر وهایی هستند که در گذشته وجود

 
داشتند و گروه دوم شامل خودرو هاي می شود که جدید تولید شده است. 

به موازات این طرح مجلس هم به ساماندهی بازار خودرو ورود کرد، اما هنوز خروجی نداشته است. همه این طرح ها که به نتیجه



 
نرسیده دست نهاد هاي نظارتی را هم بسته است. 

 
دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی بسته است! 

همچنین رایگانی سخنگوي سازمان تعزیرات معتقد است که اکنون دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی که مشکلات صنعت خودرو

 
بسته است. 

با همه فرمول ها و برنامه ریزي هایی که تصمیم گیران صنعت خودرو براي این بازار پر مشتري انجام دادند تا آن را کنترل کنند، اما
در آن موفق نبودند، بازار خودرو روند کاهشی به خود گرفته است و به نظر می رسد ادامه دار باشد.



مهلت ارسال آثار به نخستین جشنواره کاریکاتور کارا تمدید شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان از تمدید مهلت ارسال آثار به نخستین جشنواره
کاریکاتور کارا خبر داد.

مدیر روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان زنجان: مهلت ارسال آثار به نخستین جشنواره
کاریکاتور کارا تمدید شد مدیر روابط عمومی اداره کل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان از تمدید مهلت

 
ارسال آثار به نخستین جشنواره کاریکاتور کارا خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان زنجان؛ رسول احدي
مدیر روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان زنجان، با اعلام این خبر افزود: مهلت ارسال آثار

 
براي شرکت در این جشنواره که با موضوع کارآفرینی برگزار می شد، تا 10 بهمن ماه تمدید شده است. 

وي گفت: علاقمندان به شرکت در این جشنواره می توانند آثار خود را با موضوع کارآفرینی و در هفت دسته اشتغال زنان، توسعه
اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري، مشاغل آسیب دیده و متاثر از کرونا و توسعه تعاونی ها

 
ترسیم و ارسال کنند. 

مدیر روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان عنوان کرد: هنرمندان آثار خود را در قطع A3 و شفافیت تصویر
dpi300 به همراه یک بیوگرافی 200 کلمه اي، آدرس و شماره تلفن به نشانی cartoon@mcls.gov.ir ارسال کنند.



استقبال از جشنواره ایران بان نو

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/11/04

رییس هیات انتخاب جشنواره فرهنگی-هنري بانوان کارآفرین از اقبال علاقمندان به حضور در این جشنواره خبر داد.

رییس هیات انتخاب جشنواره فرهنگی-هنري بانوان
کارآفرین از اقبال علاقمندان به حضور در این جشنواره

 
خبر داد. 

به گزارش قدس آنلاین فراخوان اولین جشنواره تخصصی
بانوان کارآفرین(ایران بان نو) درحالی شب یلداي 1399
منتشر شد که استقبال از این جشنواره تاکنون قابل توجه

 
بوده است. 

سیدروح االله حسینی رییس هیات انتخاب جشنواره ایران
بان نو با بیان مطلب فوق اظهار داشت: تاکنون در کنار
بسیاري از اهالی فرهنگ و هنر و پژوهش، بانوان کارآفرین

 
متعددي در نقاط مختلف ایران نیز با ارسال نمونه کارهاي خود متقاضی شرکت در جشنواره شده اند. 

حسینی ادامه داد: جشنواره ایران بان نو نخستین جشنواره تخصصی بانوان کارآفرین است که فضایی متعادل ایجاد کرده براي همراهی
بانوان کارآفرین با آن دسته از اصحاب فرهنگ و هنر و پژوهش که تجربیات قابل ارائه اي در حیطه کارآفرینی بانوان یا بانوان کارآفرین

 
داشته اند. 

رییس هیات انتخاب جشنواره ایران بان نو ادامه داد: بخش عمده اي از آثار واصله به دبیرخانه جشنواره ایران بان نو محصولاتی هستند

 
که هرچند در نوع خود ممتاز و بدیع به شمار می روند ولی تاکنون مجال ارزیابی دقیق در فستیوال هاي تخصصی را نداشته اند. 

سیدروح االله حسینی تاکید کرد: هیات داوران جشنواره ایران بان نو که از میان خبرگان فرهنگ و هنر و کارآفرینی انتخاب می شوند
خواهند کوشید بهترین هاي هر رشته از جشنواره را معرفی کنند تا محملی گردد براي تلاش بیشتر علاقمندان به بازنمایی فعالیت

 
بانوان کارآفرین. 

گفتنی است علاقمندان به شرکت در جشنواره ایران بان نو براي کسب اطلاعات بیشتر درباره این جشنواره به پایگاه
iranbaneno.ir مراجعه کنند و یا از طریق پیام رسان هاي اجتماعی با شماره 09376494359 در ارتباط باشند. امکان تماس با

دبیرخانه جشنواره نیز از طریق 02186047721 میسر است.



طرح کاك برکت؛ از کولبري تا کارآفرینی

منبع: ایرناشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/11/04

سنندج - ایرنا - به سختی از دل صخره ها می گذرند، کفش هایشان اگرچه کفی فلزي دارد ولی بازهم در برابر یخهاي کوه
کم می آورد و نفس هایشان هر روز کم رمق تر از قبل می شود.

 سنندج - ایرنا - به سختی از دل صخره ها می گذرند،

 
کفش هایشان اگرچه کفی فلزي دارد ولی بازهم در برابر یخهاي کوه کم می آورد و نفس هایشان هر روز کم رمق تر از قبل می شود. 

به گزارش ایرنا، چند سالی می شود که اسمشان همه جا شنیده می شود، گاهی با مرگشان در صدر خبرها جا می گیرند و گاهی با

 
وعده هایی که براي ساماندهی نصیبشان می شود. 

بارها خطر را بیخ گوششان دیده و شنیده اند و تلاششان این است که بار سنگینی را که مرزنشینی روي دوششان گذاشته، جابه جا

 
کنند. 

کولبري شغل غیررسمی بخش زیادي از ساکنان غرب و شمال غرب ایران است و آمارهاي غیررسمی تعدادشان در کردستان را حدود
20هزار نفر اعلام می کنند و ساکنان استان هاي مرزي در 6ماه دوم سال با شدت گرفتن سرماي هوا و برف و بوران رنجی را به دوش

 
می کشند که کمتر کسی از آن باخبر است. 

بعد از مرگ چهار کولبر در سال1396 در کوه هاي سردشت، صحبت هاي جدي درباره طرح ساماندهی کولبران در دولت و مجلس

 
مطرح و گامهایی هم برداشته شد. 

بیشتر ساکنان مناطق مرزي نان خود را از مرز در می آورند و با شیوع کرونا و شدت گرفتن تحریم ها حالا باري به غیر از غم درآوردن

 
نان ندارند. 

 
زنان کولبر بخش دیده نشده مرز 



زنان کولبر قسمت کمتر دیده شده ماجراي کولبري هستند، جدا از زنانی که خودشان کولبري می کنند، زنانی هم که مردانشان

 
کولبرند، همسایه همیشگی دلواپسی به شمار می روند و هربار مردانشان را راهی کوهستان می کنند. 

"آیا این دیدار آخر است؟" این نوشته اي است که روي دیوار کارگاه خیاطی امید حسینی خودنمایی می کند و به محض ورود با

 
تصویري از زنان کولبر مواجه می شوي. 

در این کارگاه صداي خنده و گفت و گوي زنان با صداي چرخ هاي خیاطی درآمیخته است، اینجا تکه هاي زندگی را به هم می دوزند،
تکه هایی که شاید روزي روي دوششان از مرز می آوردند و اگرچه اسمش قاچاق نبود اما نفعی براي خودشان و اقتصاد کشور هم

 
نداشت. 

هنوز هم عکس روزهاي سخت کولبري خود و دیگر زنان را روي گوشی دارد تا فراموش نکند که کولبري چقدر درد داشت؛ به دنبال
کار همراه با همسر و فرزندانش به مناطق مرکزي کشور مهاجرت کرده بود ولی خاك زادگاهش پاگیرتر از آن بود که در غربت ماندگار

 
شود. 

بعد از برگشتن به مریوان، با اینکه مدرك خیاطی داشت، ولی پولی در بساطش نبود تا حتی یک چرخ ساده خیاطی بخرد؛ براي همین

 
هم تصمیم به کولبري گرفت تا بتواند پول یک چرخ خیاطی را جمع کند. 

این آرزویش چهار سال طول کشید، همراهانش 30 تا40 نفري بودند که بیشترشان یا همسرشان را در کولبري از دست داده بودند و
یا زمین گیر شده بودند و هر کوله اي که می آورند باید هم ضمانتش را می کردند و هم از جانشان می گذشتند، در آخر هم حداکثر

 
پولی که عایدشان می شد حدود 200 هزار تومان بود. 

شب ها از درد خواب نداشتند و در طول یک روزي که باید در هفته کولبري می کردند، تمام هفته را با کابوس آن سر می کردند اما او

 
امسال دیگر کولبر نیست، پشت چرخ خیاطی نشسته و کالاي خواب می دوزد. 

 
او و 53 زن دیگر که یا کولبر بوده اند و یا سرپرست خانوار هستند حالا مشغول بکار شده اند و دیگر به دل کوه نمی زنند. 

 
از فروشندگی کالاي خارجی تا تولیدکننده داخلی 

تا سال 90 فروشنده کالاي خواب خارجی بود و در 38 سالگی کارآفرین شده است و یک بار براي همیشه تصمیمش را گرفت و از

 
همان اجناسی که براي فروش داشت الگو گرفت و روي پارچه پیاده کرد. 

اوایل کارش نمی گرفت، ولی رفته رفته بهتر شد، امید حسینی در کنار کالاي خارجی، تولیدات خودش را هم داشت و از آنجا که

 
تولید خودش کیفی تر و قیمت پایین تري داشت، مشتري ها هم جذبش شدند. 

در کمتر از 6 ماه تعداد نیروهاي را به 45 نفر افزایش داد، فاصله 14 کیلومتري با اقلیم کردستان عراق موجب شد تا بازار عراق را در

 
دست بگیرد و 60 دوزنده را هم خارج از کارگاهش بکار گرفت، اما داعش که آمد، گره در کارشان افتاد. 



 
شرایط ناامن عراق بر روي فروش تولیداتش اثر گذاشت چرا که بازار هدف آن ها بیرون از مرزهاي کشور بود. 

کمی که شرایط آرام گرفت، 200میلیون تومان دیگر سرمایه روي هم گذاشت و حدود 60 نفري را به کار گرفت، ولی نوسان بازار ارز

 
از سال گذشته کسب و کارش را به هم ریخت و براي تامین مواد اولیه و سرمایه در گردش و چرخ خیاطی به مشکل خورد. 

با همه مشکلاتی که داشت، وقتی دید که زنان شهر و دیارش براي لقمه اي نان آواره کوه و بیابان شده اند، به آنها پیشنهاد کار داد، به

 
آنها آموزش داد. 

او 15 زن کولبر را در هورامان شناسایی کرده و می گوید: اگر حمایت ها ادامه یابد می تواند 100 تا200 نفر دیگر را در کارگاه تولید

 
کالاي خواب خود به کار گیرد. 

 
 

 
چرخ برکت 

 
طرح کاك برکت را بنیاد برکت بنا نهاد، طرحی که قرار است کرامت را به کولبران بازگرداند و آن ها را صاحب شغل آبرومندانه کند. 

مراقبت از اشتغال در مرزها، کمک به پایداري مشاغل مرزي و تثبیت جمعیت در این مناطق از مهمترین اهداف و برنامه هایی است

 
که بنیاد برکت دنبال می کند. 

عضو هیات مدیره بنیاد برکت با اشاره به فعالیت کولبري در سه استان کرمانشاه، کردستان و آذربایجان غربی، گفت: براي ایجاد درآمد

 
پایدار براي مرزنشینان در این سه استان، بنیاد برکت 11هزار شغل را با اعتبار 50 میلیارد تومان ایجاد می کند. 

هادي جوهري بر حل مشکل کولبري این سه استان تاکید کرد و اظهار داشت: در این رویداد سه هزار و 500 طرح خُرد در 484روستا
برنامه ریزي و اجرا می شود و این در حالی است که براي پیشرفت این کارها، 34مجري و تسهیلگر که از خود مردم روستا و بومی آن

 
مناطق هستند آموزش هاي لازم را دیده و فرآیند شناسایی را آغاز کرده اند. 

 
وي گفت: یک هزار و 800طرح از سه هزار و 600طرح در دستور کار، به کولبران استان کردستان تعلق دارد. 

وي با بیان اینکه بنیاد برکت در کشور پرچم اشتغالزایی را بالا نگه داشته است افزود: در حوزه طرح هاي خرد، کارگاه ها و شرکت
هاي خرد و متوسط ، حمایت هاي مهمی انجام گرفته و در طول 13 سال عمر بنیاد، 90 هزار طرح خرد خانگی راه اندازي و از 742



 
کارگاه و شرکت حمایت شده است. 

جوهري مرحله بعدي کمک به اشتغال پایدار به ویژه در استان هاي مرزي از جمله کرمانشاه، آذربایجان غربی و کردستان را اجراي
طرح رویداد کاك برکت اعلام کرد و افزود: این رویداد از ابتداي امسال شروع شده و جلساتی با مسوولان استانی و فعالان اقتصادي و

 
دیگر دست اندرکاران برگزار شده است. 

وي با بیان این که به منظور حمایت هاي پویا از ایده هایی که به منظور ساماندهی کولبران در قالب این رویداد انجام می گیرد، مرکز
نوآوري و پیشرفت منطقه اي در دانشگاه کردستان راه اندازي خواهد شد گفت: علاوه بر این، طرح هاي کارگاهی با مشارکت هاي

 
مدنی و طرح هاي بنگاهی با مشارکت در سهام از سوي بنیاد برکت حمایت می شوند. 

 
گام به گام تا حذف کولبري 

 
مرز، امنیت خود را از مرزدار و مرزبان دارد و اگر معیشت مرزنشین تامین نباشد، شاید مرزداري کمی کمرنگ شود. 

کولبري شغل نیست و تنها یک راه براي گذران معیشت است که اگرچه به فرموده رهبر معظم انقلاب، کولبران قاچاقچی نیستند ولی

 
کارشان در شان مرزداران غیور نیست و همین باعث شد تا بنیاد برکت به فکر توانمندسازي آنان بیفتد. 

معاون توسعه اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت نیز یکی از رویکردهاي مهم بنیاد را توانمند سازي جامعه هدف اعلام کرد و گفت:
به همین منظور در استان هاي مرزي، اجراي طرح هاي خود اجتماع محور در حوزه مشاغل خانگی انجام گرفت که در مرحله نخست

 
به شناسایی چالش ها و ظرفیت ها اقدام کردیم. 

مرتضی نیازي از مهمترین چالش ها را در مناطق مرزي را کولبري اعلام و اظهار داشت: در طول سه سال از آغاز مساله شناسی درباره
این پدیده به اجراي طرح جامعی رسیدیم و طرح راه در دستور کار قرار گرفت که در قالب آن به اجراي سه هزار طرح براي ایجاد

 
مشاغل پایدار کولبران سه استان مرزي دست یافتیم که یک هزار و 800 طرح آن به کردستان اختصاص دارد. 

وي شناسایی دقیق مسائل حوزه کولبري را نیازمند مشارکت محل جوامع محلی است و افزود: طرح کاك برکت تمامی این مسائل را

 
در خود جاي داده است. 

نیازي تاکید کرد: در ادامه فعالیت اقتصادي خود به منظور ساماندهی کولبران درصدد هستیم تا رویداد کاك برکت را به یک رویه

 
تبدیل کنیم و این هم با راه اندازي مرکز نوآوري و پیشرفت منطقه در دانشگاه کردستان میسر خواهد شد. 

وي اضافه کرد: در حوزه اشتغال زایی از سال 97 فعالیت خود را در کردستان آغاز کردیم که تاکنون چهارهزار و 500 طرح اشتغال

 
زایی با 500 میلیارد تومان سرمایه گذاري در استان انجام شده است و در حال حاضر در 400 روستاي استان حضور داریم. 

 
خوابی راحت 

مقام معظم رهبري در یکی از سخنرانی هایشان با اشاره به لزوم تفکیک فعالیت کولبري از قاچاق بر بهبود معیشت مرزنشینان و

 
مخصوصا کولبران تاکید کردند و حالا برکت می خواهد تا برکت را به سفره کولبران برگرداند. 



این ساماندهی از حمایت از کارگاه هاي کوچک در مناطق مرزي کردستان شروع شده و قرار است تا گام به گام خواب راحت را به

 
چشم کولبران برگرداند. 

 
برچسب ها 

 
- مریوان 

 
- کردستان 

 
- کولبر 

 
- کارآفرینی 

 
- بنیاد برکت 

- کولبري



آموزش ببین ایمن بران!

منبع: همشهريشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/11/04

موتورسیکلت وسیله اي است که می تواند در کمترین زمان ممکن و حتی شاید به سرعت برق و باد شما را از لابه لاي حجم
وسیع ترافیک تهران به مقصد برساند؛ به مقصد رسیدنی که چندان هم امن و بی خطر نیست.

 همشهري آنلاین_شهره کیانوش راد: «بهرام زارع قربانی»
یکی از موتورسواران حرفه اي و مدرس و مربی رسمی فدراسیون موتورسواري و اتومبیلرانی یکی از علت هاي پرخطر بودن این وسیله
نقلیه را استاندارد نبودن خیابان ها و بزرگراه ها براي حرکت این وسیله نقلیه می داند و معتقد است که کم اهمیت دانستن آموزش
براي موتورسواران یکی از دلایل دیگر براي افزایش تصادفات جرحی و فوتی است. راه اندازي پویش موتورسواري خوب توسط
شهرداري هاي مناطق بهانه اي براي گفت وگو با زارع قربانی شد. او عضویت در کمیته آموزش فدراسیون موتورسواري و اتومبیلرانی را

 
در کارنامه خود دارد و مؤلف چند جلد کتاب در زمینه آموزش موتورسواري است. 

آموزش یکی از اصلی ترین ارکان برنامه ریزي براي موتورسواري است؛ موضوعی که نه فقط در موتورسواري بلکه در رانندگی با خودرو
هم نادیده گرفته می شود. زارع می گوید: «متأسفانه در کشور ما آموزش و فرهنگسازي در برخی موضوعات از سنین پایین شروع نمی
شود. یکی از این موارد رانندگی است. در حوزه آموزش موتورسواري هم این ضعف بیشتر دیده می شود. هیچ وقت قهرمانان
موتورسواري در رسانه ها معرفی نمی شوند و براي موتورسواري در شهر نیاز به آموزش خاصی نیست. فقط 75 میلیون موتور هوندا
125 در کشور پلاك گذاري شده است. در حالی که این نوع موتور از نظر ساختار آیرودینامیک و کار حرفه اي قدیمی شده و سیستم

 
ایمنی خوبی ندارد. طبیعی است که آمار تصادفات رانندگی با وسیله اي که تکنولوژي قدیمی دارد بالا برود.» 



 
- نقش مؤثر شهرداري ها و نهادهاي دولتی در آموزش  

مؤلف تنها کتاب آموزشی موتورسواري درباره نقش شهرداري ها و اداره راهنمایی و رانندگی در آموزش به موتورسواران می گوید: «با
توجه به تجربه 10 ساله اي که در زمینه آموزش موتورسواري داشته ام معتقدم شهرداري تهران با همکاري نهادهاي مرتبط می تواند

 
مراکزي را راه اندازي و با استفاده از مربیان باتجربه فدراسیون موتورسواري دوره هاي آموزش را براي علاقه مندان برگزار کند. 

اگر به دنبال این هستیم که فرهنگ موتورسواري ایمن را آموزش دهیم باید علت تصادف ها ریشه یابی شود. آن وقت می توانیم نقش
آموزش در کاهش تصادفات را بررسی کنیم. در تجربه اي که من براي آموزش موتورسواران نیروي انتظامی داشتم، پلیس هاي
موتورسوار پس از آموزش می گفتند از وقتی در این دوره ها شرکت کرده اند، بسیار راحت تر رانندگی می کنند. همین روند می تواند
در جامعه و براي عموم مردم طی شود. اما متأسفانه خیلی ها تصور می کنند که داشتن گواهینامه و همین که ترمز و گاز را بشناسند

 
کافی است تا یک موتورسوار شوند.» 

- موتورسوار حرفه اي شوید تصور ما از آموزش موتورسواري حرفه اي، رانندگی در پیست هاي اتومبیلرانی و موتورسواري است اما
زارع معتقد است که موتورسوار با یادگیري فوت و فن موتورسواري حرفه اي می تواند هنگام خطر سریع تر و بهتر عمل کند: «شما
حتی اگر می خواهید با موتور اتومات در خیابان ها برانید نخست باید با موتور دنده اي اصول رانندگی حرفه اي را یاد بگیرید. به این
دلیل که وقتی در بزرگراه هاي تهران حرکت می کنید و می خواهید از بزرگراه بیرون بروید و سرعتتان زیاد است یا وقتی مانعی روبه
روي شما قرار گیرد یا خودرو جلویی یکدفعه ترمز کند، اگر آموزش حرفه اي را فراگرفته باشید می توانید شرایط بدن را با شرایط

 
پیچیده به وجود آمده وفق دهید؛ به گونه اي که از آن پیچ یا مانع به سلامت عبور کنید.» 

- کاهش ترافیک با موتورسواري ایمن راه اندازي نخستین مدرسه موتورسواري حرفه اي یکی از برنامه هاي زارع است. او می گوید:
«چند باشگاه موتورسواري فعال داریم. اما نخستین بار است که مدرسه آموزش موتورسواري راه اندازي می شود. در این مدرسه هر
کسی بتواند دوچرخه براند می تواند ثبت نام کند تا سطوح پایه تا حرفه اي را آموزش ببیند. مربیان این مدرسه از قهرمانان

 
موتورسواري انتخاب می شوند. 

امیدوارم با شروع به کار این مدرسه، موضوع آموزش به موتورسوارها از این حالت نابسامانی بیرون بیاید. اما شاید همه افراد توانایی
پرداخت هزینه این کلاس ها را نداشته باشند یا ضرورتی براي شرکت در این دوره ها احساس نشود. به همین دلیل امیدواریم
شرایطی فراهم شود که مانند کشورهاي دیگر بخشی از این هزینه ها توسط اسپانسرهاي دولتی و غیردولتی تقبل شود. در این صورت
با تربیت مربی، هم کارآفرینی می شود و هم با جدي گرفتن آموزش ها شاهد کاهش آمار تصادفات و مرگ و میر ناشی از موتورسواري
پرخطر خواهیم بود. ترویج موتورسواري ایمن می تواند کاهش ترافیک را به دنبال داشته باشد و مشکل کمبود جاي پارك خودروها را

برطرف کند.» 



موتورهاي اسکوتر یکی از موتورهاي پرطرفدار میان جوانان است که به گفته زارع از ایمنی بیشتري برخوردار است: «موتورهاي اسکوتر
نسبت به سایر موتورها امن تر هستند و چون دنده و کلاج ندارند خسته کننده نیستند. راننده هنگام بارندگی آسیب کمتري می بیند.

 
اگر سایزهاي بزرگ تر آن به بازار بیاید همه می توانند از آن استفاده کنند.» 

او می گوید: «بحث آلودگی هوا به موتورهاي فرسوده و قدیمی برمی گردد. همان طور که خط تولید پیکان جمع شد امیدوارم براي
کاهش آلودگی هوا از تردد موتورهاي غیراستاندارد در شهر جلوگیري شود و براي کاهش ترافیک تهران با تکیه بر آموزش موتورسواري
و ایمن کردن خیابان ها شرایطی فراهم شود که افراد بیشتري به استفاده از موتور ترغیب شوند. در تمام دنیا مهندسی ساخت خیابان

 
ها و جاده ها براساس عبور و مرور موتورسیکلت و دوچرخه است. 

حتی در پیست هاي حرفه اي اول باید فدراسیون جهانی موتورسواري آن پیست را تأیید کند تا اجازه دهند خودرو در آن پیست
حرکت کند. چون موتور در معرض خطر بیشتري است و اگر آن پیست براي موتور امن باشد براي رانندگی و مسابقه دادن با ماشین
هم امن است. متأسفانه خیابان هاي ما براي تردد موتورسیکلت وحشتناك است. ناگهان چاله اي جلو پاي موتورسوار قرار می گیرد که

 
می تواند منجر به از دست دادن جان راکب شود. همه اینها یکباره قرار نیست اتفاق بیفتد. اما باید از جایی شروع شود.» 

 
- موتورسوار خوب  

مانور «موتورسوار خوب» با حضور مدیرکل آموزش هاي شهروندي، مدیران شهرداري منطقه2 و سرهنگ تقی زاده سرکلانتر شمالغرب

 
تهران در میدان توحید به عنوان یکی از مسیرهاي پر تردد موتورسواران منطقه2 برگزار شد. 

یوسف مزارعی، معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهردار منطقه 2 یکی از دلایل اجراي طرح موتورسوار خوب را آمار بالاي تصادفات
موتور در حوادث رانندگی دانست و افزود: «یکی از اهداف مانور آگاهی بخشی، تغییر رفتار اجتماعی و آموزش عملکرد صحیح ترافیکی
به موتورسواران است.» او افزود: «در این مانور که با مشارکت معاونت هاي حمل ونقل و ترافیک و اجتماعی و فرهنگی شهرداري
منطقه2 و پلیس راهور تهران برگزار شد بر آسیب هاي رفتاري موتورسواران، تمرکز و تلاش شد با طراحی و اجراي پیام هاي تبلیغی با

 
لحنی ایجابی و صمیمی بر تغییر رفتارهاي پرخطر موتورسواران اثر گذاشته شود.» 

- متخلفان، موتوریار می شوند «موتورسواران متخلف پس از آموزش به عنوان موتوریار با پلیس همکاري می کنند.» سرهنگ امین
رضاپناه، رئیس اداره تصادفات و مهندسی ترافیک منطقه 2 این اقدام را طرح جایگزین براي موتورسوارانی دانست که قوانین رانندگی



را رعایت نمی کنند. او افزود: «موتورسواران متخلف می توانند انتخاب کنند که موتورشان به پارکینگ منتقل شود یا اینکه در کنار
پلیس یکسري اقدامات اجتماعی را همسو با ارتقاي فرهنگ ترافیک انجام دهند. موتورسواران متخلف در طول اجراي طرح موتوریار
پس از آگاهی از موارد تخلف و خطرات ناشی از آن، با نظارت پلیس در معابر و چهارراه ها کنار پلیس قرار می گیرند و موظف می

شوند کارهایی مانند هدایت مسیر ترافیکی، تذکر به رانندگان و موتورسواران متخلف و... را انجام دهند.»



شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی اعلام شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، دبیرخانه استعداد هاي درخشان و امور نخبگان وزارت بهداشت شرایط شرکت
کنندگان سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور را اعلام کرد. تمام دانشجویان مقاطع کارشناسی،

کارشناسی ارشد و دکتري حرفه اي دانشگاه ها / دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر کشور شاغل به ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، دبیرخانه
استعداد هاي درخشان و امور نخبگان وزارت بهداشت
شرایط شرکت کنندگان سیزدهمین المپیاد علمی

 
دانشجویان علوم پزشکی کشور را اعلام کرد. 

تمام دانشجویان مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و
دکتري حرفه اي دانشگاه ها / دانشکده هاي علوم پزشکی
سراسر کشور شاغل به تحصیل و یا دانش آموختگانی که تا

تاریخ برگزاري اولین آزمون از مجموعه آزمون هاي کشوري المپیاد در هر دوره کمتر از شش ماه از فارغ التحصیلی آن ها گذشته

 
باشد، می توانند بدون در نظر گرفتن معدل کل و سال تحصیل در المپیاد شرکت کنند. 

در حیطه «مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت» و حیطه «کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم» علاوه بر
دانشجویان کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري عمومی؛ دانشجویان مقاطع دکتري تخصصی (Ph.D) و دستیاران (پزشکی،

 
دندانپزشکی و داروسازي) هم می توانند در المپیاد شرکت کنند. 

مسئولیت انتخاب و معرفی دانشجویان شرکت کننده در هر حیطه بر عهده دانشگاه/ دانشکده علوم پزشکی معرفی کننده است و در
صورت مغایرت با مقررات المپیاد، کمیته فنی موضوع را بررسی و تصمیم گیري می کند و حکم این کمیته پس از کسب مدال و رتبه

 
نیز قابل اجرا است. 

هر فردي که رتبه یک را در مرحله انفرادي در هر حیطه کسب کند نمی تواند مجدداً در همان حیطه شرکت کند. شرکت در یک

 
حیطه و کسب رتبه در آن منعی براي شرکت در سایر حیطه ها در دوره هاي بعدي المپیاد نیست. 

در این دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی در هر حیطه یک موضوع مطرح می شود. در حیطه استدلال بالینی «دروس اصلی
Weight Management/) پزشکی (داخلی، کودکان، زنان و جراحی)»، در حیطه تفکر علمی در علوم پایه «مدیریت وزن/ چاقی

 
Obesity)»، در حیطه مدیریت نظام سلامت «تقویت نظام PHC براي ارتقاء پاسخگویی اجتماعی در شرایط اضطرار» مطرح شد. 

همچنین در سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور، در حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم



«تاب آوري کسب و کار هاي دانش بنیان»، در حیطه آموزش پزشکی «آموزش مجازي» و در حیطه مطالعات میان رشته اي علوم

 
انسانی و سلامت «هوش مصنوعی» مطرح شده است. 

آزمون درون دانشگاهی سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور در اسفند ماه 1399 برگزار می شود و در نهایت پس
از برگزاري مراحل دانشگاهی و ملی، آزمون مرحله دوم (انفرادي و گروهی) در شهریور 1400 برگزار خواهد شد.



30 سمن جدید ویژه جوانان فعالیت خود را در استان قزوین آغاز می کند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون امور فرهنگی و جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قزوین گفت: در سال جاري 30 سمن جدید با محور جوانان
مجوز گرفته و فعالیت خود را در استان آغاز می کنند.

علی لطفی در گفتگو با خبرگزاري برنا: 30 سمن جدید
ویژه جوانان فعالیت خود را در استان قزوین آغاز می کند
معاون امور فرهنگی و جوانان اداره کل ورزش و جوانان
استان قزوین گفت: در سال جاري 30 سمن جدید با محور
جوانان مجوز گرفته و فعالیت خود را در استان آغاز می

 
کنند. 

به گزارش خبرگزاري برنا از قزوین؛ علی لطفی در این باره
اظهار کرد: یکی از رویکردهاي معاونت جوانان بهره گیري

از ظرفیت سمن ها براي اهداف تعیین شده است که در این راستا بستر حضور نهادهاي مردمی در فعالیت هاي مختلف را مهیا کرده

 
ایم. 

وي اضافه کرد: در حال حاضر 69 سمن با محورهاي مختلفی چون حوزه هاي اعتقادي، مذهبی، ادبی. کارآفرینی، آسیب هاي

 
اجتماعی مجوز فعالیت دارند. 

معاون امور فرهنگی و ورزش اداره ورزش و جوانان استان قزوین تصریح کرد: همه ساله به طور میانگین تعداد 7 سمن مجوز فعالیت
دریافت می کردند که با اقدامات انجام شده و بستر سازي مناسب و نیز توجیه جوانان شاهد استقبال افراد مختلف براي فعالیت در این

 
عرصه هستیم و امسال 30 سمن جدید در حال طی مراحل قانونی و دریافت مجوز براي کار هستند. 

لطفی گفت: سمن ها به عنوان یک نهاد مردمی و غیر دولتی ظرفیت بسیار ارزشمندي هستند که می توانند به عنوان بال دستگاههاي

 
اجرایی کمک مسئولان باشند و ما هم وظیفه داریم با حمایت از آنها از این ظرفیت بخوبی بهره مند شویم. 

وي اظهارداشت: هر چند با توجه شرایط کرونا بسیاري از فعالیتهاي حضوري سمن ها تعطیل شده اما بخشی از امور به فضاي مجازي
منتقل شده و امیدواریم با بهبود شرایط بتوانیم هم دوره هاي آموزشی و هم فعالیتهاي سمن را شاهد باشیم.



کاهش نرخ بیکاري در استان اصفهان

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/11/04

 
کاهش نرخ بیکاري در استان اصفهان 

صدا و سیما/ نرخ بیکاري استان اصفهان در پاییز امسال

 
کاهش یافت. 

حسین باقري مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی اصفهان گفت: بنابر اعلام مرکز آمار
ایران نرخ بیکاري این استان در پاییز امسال به 10 و
چهاردهم درصد رسید که درمقایسه با مدت مشابه سال
گذشته 6 دهم درصد و در مقایسه با تابستان امسال یک

 
ودو دهم درصد کمتر شده است. 

حسین باقري، نرخ بیکاري را نسبت تعداد افراد بیکار در یک رده سنی مشخص به مجموع افراد آماده به کار در آن رده سنی بیان کرد
و افزود: نرخ مشارکت اقتصادي نیروي کار در استان اصفهان در فصل پاییز امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال با پنج و دودهم

 
درصد کاهش به 40 و 9 دهم درصد رسید. 

وي گفت: افزایش جمعیت فعال، مشروط به ثابت ماندن افراد بیکار و شاغل و انتقال برخی از افراد از جمعیت فعال به سمت جمعیت

 
غیر فعال مهمترین عوامل کاهش نرخ مشارکت است. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان، نرخ بیکاري این استان را بالاتر از میانگین کشوري دانست و
افزود: بالاي 80 درصد جمعیت اصفهان در شهر ها سکونت دارند و بیشتر نرخ جمعیتی شهري هستند، اما نرخ بیکاري پاییز در روستا

 
هاي استان اصفهان هم کاهش پیدا کرده است. 

 
جمعیت استان اصفهان در 24 شهرستان بیش از پنج میلیون نفر است. 

 
آخرین خبر اصفهان در اینستاگرام : 

https://instagram.com/isfahan_today



کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی

منبع: نیرو نیوزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/11/04

اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و نوده از توابع استان قزوین و
گیلان باعث شده است تا با قطع و تخریب لوله هاي آبرسانی از چشمه
ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان لات از نعمت آب شرب محروم

 
شوند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی نیرو نیوز ،چندین سال است که ساکنان
روستاي لات در منطقه رودبار الموت غربی با مشکل آب دست و پنجه
نرم می کنند؛ این روستا که در 55 کیلومتري از مرکز استان قزوین

 
قرار دارد، به علت اختلافات مرزي با روستاي نوده فاراب در استان گیلان از حق آبه خویش محروم شده است. 

اگرچه به گفته منابع محلی این اختلافات به اندازه یک دهه طولانی شده است، اما آخرین اختلاف این روستاها در 23 دي ماه سال
جاري اتفاق افتاد، درست زمانی که مردم روستاي نوده فاراب لوله هاي آب شرب روستاي لات به طول چهار هزار و 500 متر را بریده

 
و آب را به روي اهالی روستاي لات قطع کردند. 

حل موضوع اختلافات این روستا هم اکنون از سوي دستگاه قضایی پیگیري می شود، اما نکته قابل توجه در این میان، طولانی شدن

 
مدت زمان اختلافات و اتفاقاتی کم و بیش شبیه به هم در چندسال اخیر بوده که مردم را ناراضی کرده است. 

به گفته یکی از مقامات محلی بریدن لوله هاي آب در مسیر چشمه هایی که به روستاي لات می رسد، ناشی از یک اختلاف مرزي

 
است و بستن آب به روي مردم لات نیز نوعی اهرم فشار براي مطالبات روستایان شناخته می شود. 

 
براي اطلاع از جزییات بیشتر موضوع به سراغ مقامات و مسؤولان استان قزوین رفتیم تا با آنها در این رابطه مصاحبه کنیم: 

 
اهالی فاراب، لوله هاي آب را براي فشار به روستاي لات تخریب کرده اند 

دهیار روستاي لات گفت: اداره آب و فاضلاب روستایی سال 87 یک خط لوله آب را با همکاري کارگران روزمزد از خود اهالی نوده
فاراب و از دره دُجار به سمت روستاي لات متصل کرد که در سال 88 به بهره برداري رسیده و حدود 360 انشعاب کنتور آب از آن

 
استفاده می کنند. 

شکوفه رشوند افزود: اهالی روستاي نوده در زمان احداث این پروژه سنگین در جریان مراتب و مراحل صورت گرفته بوده و در آن
فعالیت داشته اند و تمامی تجهیزات از داخل روستاي نوده فاراب به سمت چشمه برده شد؛ اما به علت اختلافات قدیمی در چشمه
هاي منطقه ازرانی و آغوز دره که بین مردمان روستاي لات و نوده فاراب ایجاد شده است، اهالی نوده فاراب براي به چالش کشیدن

 
مردم لات و مقامات دو استان، به دفعات لوله هاي آب شرب را بریده اند که پرونده قضایی آن نیز موجود است. 



وي بیان داشت: این موضوع، بارها به مقامات و مسؤولان استان قزوین گزارش شده است و مقامات قضایی منطقه الموت نیز به این
موضوع اشرافیت دارند، اما تاکنون اقدامی براي حل این مشکل صورت نگرفته و باعث شده است تا مردم روستاي لات از این واقعه

 
متضرر شوند. 

رشوند خاطرنشان کرد: روستاي لات به علت کارآفرینی مردمان آن با مهاجرت معکوس از شهر به روستا همراه بوده و میزان جمعیت
آن افزایش یافته است، به طوري که جمعیت آن از سرشماري سال 95 معادل 85 خانوار به 400 خانوار در سال جاري یعنی در حدود

 
یک هزار و 200 نفر رسیده و نیاز است که حل مشکلات این روستا در اولویت قرار گیرد. 

دهیار روستاي لات یادآور شد: آب و هواي روستاي لات گرم و خشک بوده و تا قبل از فصل بهار باید مشکلات آبرسانی این منطقه
برطرف شود، چراکه کشاورزان و باغداران این منطقه همواره با مشکلات کم آبی مواجه هستند و چنین مشکلات مضاعفی براي آنها

 
قابل قبول نیست. 

 
مشکلات 2 روستاي لات و نوده حقوقی است 

بخشدار رودبار الموت غربی که از مدت ها پیش در جریان این اختلافات قرار دارد، به خبرنگار ایرنا گفت: بیشتر مباحث مطرح شده و
اختلافات این 2 روستا حقوقی و مربوط به آب است که با توجه به محل حادثه در گیلان، دادگاه رودبار در این رابطه پرونده را پیگیري

 
می کند. 

محمدرضا مولایی افزود: سه چشمه در مرزهاي این 2 روستا قرار گرفته است که یکی از این سه چشمه به نام دجار دره از سالیان قبل
تاکنون مورد توافق ساکنان 2 روستا قرار داشت؛ اما شکستن توافقات بین روستاییان باعث شده تا اخیرا لوله هاي آب روستاي لات از

 
سوي روستاي نوده بریده و تخریب شود. 

وي اضافه کرد: از زمان حضور من در منطقه الموت غربی، قرار شد که با پایان دادن موقت به اختلافات و به نوعی آتش بس، هیچ یک

 
از طرف ها تخطی نکنند، اما از اردیبهشت ماه سال 99 مجددا اختلافات بالا گرفت و کار به این جا کشید. 

مولایی با بیان اینکه مردم روستاي لات اکنون از نعمت آب بی بهره هستند و با تانکرهاي آبرسانی امور خود را سپري می کنند، اضافه
کرد: هم اکنون از اهالی 2 روستاي لات و نوده خواسته شده که با خویشتن داري و طرح موضوع در دستگاه قضایی به دنبال فرد

 
خاطی باشند و مردم لات نیز فعلا با تانکر آب، مشکلات را برطرف کنند. 

بخشدار منطقه رودبار الموت غربی بیان داشت: در هفته گذشته، تمام مسؤولان قزوین در الموت غربی شامل آب و فاضلاب، آب
منطقه اي، سازمان جهاد کشاورزي، منابع طبیعی و حتی قاضی منطقه الموت غربی به دادگاه گیلان رفته و با برگزاري نشستی در این
خصوص اظهاراتی را بیان داشتند؛ تا جایی که حتی مدارك و پروانه چراي دام ها نیز تسلیم می شود تا مالکیت چشمه و بهره برداري

 
آن مشخص شود. 

مولایی خاطرنشان کرد: نصب مجدد لوله هاي آب کار بسیار دشوار و هزینه بري بوده، تا حالا نیز همین اختلافات به تاسیسات آب

 
منطقه، میلیاردها تومان خسارت وارد ساخته است. 



 
2 کیلومتر لوله در دي ماه تخریب شد؛ هم اکنون با تانکر به مردم لات آبرسانی می کنیم 

با توجه به قطعی آب روستاي لات به سراغ رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت رفتیم، گودرز حسنی در خصوص قطعی آب شرب
روستاي لات به خبرنگار ایرنا گفت: شرکت آب و فاضلاب سال 87 به بهسازي یک دهنه چشمه و اجراي خط انتقال آب شرب به طول

 
9 کیلومتر با لوله 110 میلیمتر اقدام کرد و اهالی روستا تا سال 96 از آب همان چشمه استفاده می کردند. 

وي با بیان اینکه این خط انتقال آب در یک منطقه صعب العبور انجام شده است، افزود: پس از احداث و راه اندازي به علت تعارضات
اجتماعی بین دو روستاي لات از قزوین و نوده فاراب از گیلان در چندین مرحله به متراژهاي متفاوت لوله هاي خط انتقال توسط افراد

 
ناشناس مورد تخریب و قلع و قمع قرار گرفته است. 

حسنی بیان داشت: شرکت آب و فاضلاب با کمک اهالی به رفع مشکل قطعی آب شرب اقدام کرده و در راستاي حل این معضل و

 
مشکل، نشست هاي متعددي با حضور مسؤولان 2 استان تشکیل داده اما تاکنون نتیجه اي حاصل نشده است. 

رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت به آخرین تخریب لوله آبرسانی روستاي لات اشاره کرد و گفت: در همین اقدام 2 کیلومتر از
لوله ها تخریب شده و خسارتی بالغ بر یک میلیارد تومان به شرکت آب و فاضلاب وارد شده است، اما با این حال براي رفاه حال

 
روستاییان آب شرب لات با تانکر تامین می شود. 

این مسؤول خاطرنشان کرد: شکایت شرکت آب و فاضلاب از تخریب تاسیسات در سال 94 به دادگاه رازمیان اعلام شد، اما چون محل

 
وقوع جرم در استان گیلان بود، موضوع از طریق دادگاه رودبار از توابع استان گیلان پیگیري می شود. 

 
دستگاه قضایی قزوین در این پرونده دخالتی ندارد 

مهدیه محافظت کار مسوول روابط عمومی دادگستري کل استان قزوین در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه پرونده قضایی این
2 روستا هم اکنون در استان گیلان پیگیري می شود، اظهار داشت: با توجه به رسیدگی پرونده در خارج از حوزه استحفاظی استان

 
قزوین، مقامات قضایی این استان دخل و تصرفی در پرونده ندارند. 

وي اضافه کرد: محمد سلمانی رییس دادگاه عمومی بخش الموت غربی که چندسال پیش به عنوان اولین قاضی پرونده را بررسی می
کرده است، هم اکنون درکنار مردم روستا ایستاده تا مدارك و مستندات لازم را براي پیشبرد هرچه بهتر پرونده قضایی به دادگاه ارائه

 
کند. 

 
نیم نگاه: 

با توجه به اینکه مساله تامین آب شرب در اولویت است و آبرسانی با تانکر نیز کار دشواري به نظر می رسد، بهتر است دستگاه قضایی

 
در رسیدگی به این پرونده تسریع کند و با عاملان تخریب لوله هاي آب نیز برخورد نماید. 

مسؤولان استان قزوین نیز می توانند با اصلاح قوانین مرزي و مالکیت بهره برداري از چشمه ها شیوه اي جدید را در پیش گرفته و به

 
اختلافات این 2 روستا در سر حدات قزوین پایان دهند. 



انتهاي پیام/ایرنا



کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد/ صادرات گاز به

عراق و ترکیه در جریان است

منبع: ایلناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر عامل شرکت گاز اظهار داشت: کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد.

مدیر عامل شرکت گاز اظهار داشت: کاهش تولید و افت

 
فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي ایلنا، حسن منتظر تربتی در
حاشیه بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز،
پالایش و پتروشیمی در نشست خبري اظهار کرد: تولید
گاز کشور به روزانه هزار میلیون مترمکعب برابر با 6 میلیون

 
بشکه نفت در روز رسیده است. 

وي افزود: بیشتر این مصرف در حوزه گرمایش است که باید بهینه سازي شود زیرا افزایش تولید به تنهایی پاسخگوي رفع نیاز مصرف

 
کشور نیست. 

معاون وزیر نفت گفت: مصرف گاز کشور اکنون با کاهش دماي هوا در بخش خانگی به بیش از 600 میلیون مترمکعب در روز رسیده

 
است. در بخش نیروگاهی نیر روزانه 100 تا 130 میلیون مترمکعب مصرف می سود. 

 
وي در پاسخ به ایلنا درباره کاهش تولید گاز خاطرنشان کرد: کاهش تولید و افت فشار در پارس جنوبی نیز صحت ندارد. 

وي با بیان اینکه صادرات گاز به عراق و ترکیه در جریان است، افزود: صنعت گاز در بخش هاي مختلف از جمله شبکه هاي توزیع،

 
توربین ها و پالایشگاه ها از تولید داخل بهره می برد و اشتغال زایی خوبی در این صنعت ایجاد شده است. 

ادامه دارد...



جامعه کارگري و بازنشسته براي تحقق خواسته هاي خود نیاز به اتحاد دارد

منبع: ایلناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/11/04

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین در دیدار با جمعی از نخبگان بازنشسته استان خواستار اتحاد همگانی بازنشستگان براي
پیگیري مطالبات خود شد.

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین در دیدار با جمعی از
نخبگان بازنشسته استان خواستار اتحاد همگانی

 
بازنشستگان براي پیگیري مطالبات خود شد. 

به گزارش ایلنا، عیدعلی کریمی در دیدار با جمعی از
نخبگان بازنشسته تامین اجتماعی قزوین گفت: اشتغال یک
موضوع ملی و حیاتی است و جامعه کارگري فعال می تواند

 
نشان دهنده بالندگی و نشاط اجتماعی کل جامعه باشد. 

وي با اعلام اینکه یکی از مهمترین معضلات جامعه کارگري کشور قراردادهاي موقت کار است، افزود: تشکل هاي کارگري، توسعه

 
قراردادهاي موقت را عامل اصلی کاهش بهره وري نیروي کار و افت کیفیت فراورده هاي تولیدي می دانند. 

کریمی معتقد است: در واگذاري سهام شستا، کارگران و بازنشستگان هیچ گونه مداخله و مشارکتی نداشتند؛ بلکه دولت با تعجیل

 
تمام سعی کرد اموال بین النسلی کارگران را به باد فنا داد. 

وي اضافه می کند: به راستی این درصد، چند درصد بودجه سالیانه کشور است؟ چرا بدون نظر و راي صاحبان اصلی، آن را به غیر و به

 
خواصی که همیشه برخودار از مواهب کشور بوده اند، واگذار می کنند؟! 

او به تنزل معیشت کارگران شاغل و بازنشسته در طی چند سال گذشته اشاره کرد و افزود: در حال حاضر در دولت فعلی، افزایش
روزانه تورم کمرشکن بوده و زندگی کارگران و بازنشستگان را دچار بحران اساسی کرده است. علارغم آن از سال قبل چند شوك
تورمی را تجربه کردیم، از گرانی بنزین گرفته تا بالا رفتن قیمت اقلام ضرروي و مصرفی خانوار؛ بعد از آمدن کرونا بازهم قیمت ها
افزایش یافت، نه تنها قیمت مواد شوینده و ضدعفونی کننده، بلکه قیمت مواد خوراکی ازجمله حبوبات در برخی از اقلام بیش از پنجاه
درصد گران شده است؛ چرا دولت به جاي کنترل بازار و حفظ قدرت خرید کارگران و بازنشستگان، مرتبا روي اموالی که متعلق به یک

 
جمعیت 40 تا 50 میلیونی است، دست می گذارد و می خواهد آن ها را رایگان در بورس واگذار کند؟ 

کریمی در ادامه اظهار داشت؛ اگر دیوان عدالت اداري به داد کارگران نرسد و نمایندگان مجلس صداي دادخواهی کارگران را نشوند،
تشکل هاي عالی کارگران و بازنشستگان باید از دولت به قوه قضاییه شکایت کنند؛ هم در بحث تعیین غیرقانونی دستمزد و هم در

 
بحث واگذاري یکجانبه ي اموال کارگران در بورس. 



او ادامه می دهد: جامعه کارگري و بازنشسته براي وصول مطالبات خود به هیچ وجه کوتاه نمی آیند و مطالبات خود را با جدیت دنبال
می کنند؛ تعیین عادلانه مزد و مستمري، اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان و در نهایت، جلوگیري از واگذاري اموال کارگران

 
در بورس، مطالباتی است که به جدیت دنبال می شود. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین با بیان اینکه شش ماه نخست سال جاري شاهد افزایش نرخ تورم و قیمت ها بودیم و این
وضعیت براي شش ماه دوم سال ادامه داربوده است، گفت: معتقدیم با توجه به بالارفتن تب قیمت ها باید قیمت سبد معیشت حداقلی

 
سال 99 مجدد مورد تصویب شوراي عالی کار قرار گیرد. 

کریمی افزود: کارگر بازنشسته حداقلی بگیرِ تامین اجتماعی، در سال جاري با 30 سال سابقه کار، تنها حدود 2 میلیون و 80 هزار
تومان مستمري دریافت می کند که با در نظر گرفتن قیمت سبد حداقلی فروردین ماه، 3 میلیون و 920 هزار تومان کمتر از آنچه

 
باید باشد، را دریافت می کند. 

وي افزود: این در حالی است که ماده 41 قانون کار (در مورد شاغلان) و ماده 96 قانون تامین اجتماعی (در مورد بازنشستگان) در
مورد تعیین مستمري متناسب با «هزینه هاي زندگی» تاکید کرده اند. منظور از هزینه هاي زندگی، قیمت سبد معیشت است که عینا
باید به کف مزد و مستمري تسري داده شوند. محاسبه حداقل مزد و مستمري خارج از این چارچوب، به ضرر گروه هایی است که با

 
درآمد ریالی خود براي خرید با بازار می روند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر استان قزوین با بیان اینکه درباره افزایش نرخ ارز در بودجه سال 1400 از یازده هزار و 500 تومان به 17 هزار
و 500 تومان و حذف ارز دولتی (4 هزار و 500 تومانی) و تاثیر آن روي اقشار ضعیف و کم درآمد جامعه گفت: به طور قطع تغییر
مبناي ارز 4 هزار و 200 تومان به 17 هزار 500 تومان مشکلاتی را براي اقشار کم درآمد بوجود می آورد. در این تغییر قیمت، نرخ ارز

 
تقریبا حدود 4 برابر می شود که بر روي کالاهاي اساسی و ملزومات اقشار کم درآمد و کارگري تاثیرات وحشتناکی خواهد گذاشت. 

وي با اظهار اینکه همین امروز هم می توان صداي خُرد شدن استخوان قشر ضعیف و کم درآمد را شنید، تامین معیشت واقعا به مردم
فشار آورده است که اگر براي آن ها فکري نشود قطعا در آینده با معضلات بزرگتري رو به رو خواهیم شد، افزود: ارز 4 هزار و 200
تومانی به چند قلم کالا بیشتر تعلق نمی گیرد و با همان مردم در حال حاضر یک آب باریکه دارند و نان را می توانند تهیه کنند. اگر

 
قیمت ارز دولتی افزایش پیدا کند، بعضی از کالاهاي اساسی که امروز به دست مردم می رسد دیگر آن موقع به دست شان نمی رسد! 

گفتنی است در این جلسه شمس غیاثوند، عباس بیگی، پیروندي، پیرورام، علیخانی و بهبودي در خصوص نحوه همسان سازي، اتحاد و
همراهی با کانون ها، پیگیري اهداف عالیه با اتحاد و همدلی، مطالبان بازنشستگان، بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی و عملکرد

تشکل هاي کارگري و بازنشستگی و... صحبت کردند.



برگزاري این ورکشاپ ها راه هاي رسیدن به هدف را کوتاه تر می کند

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/11/04

شرکت باتاب اندیش اولین اجلاس آنلاین بین المللی مدیریت املاك و مستغلات را روز جمعه 28 آذر 1399 با همکاري
کشور ترکیه و باحضور اساتید برتر در این حوزه و 250 مدیر املاك از کل کشور اجرا کرد.

شرکت باتاب اندیش اولین اجلاس آنلاین بین المللی مدیریت املاك و مستغلات را روز جمعه 28 آذر 1399 با همکاري کشور

 
ترکیه و باحضور اساتید برتر در این حوزه و 250 مدیر املاك از کل کشور اجرا کرد. 

به گزارش اکونا پرس، در همین خصوص گفتگویی کوتاه با یکی
از کارآفرینان برتر و موفق این ورکشاپ داشتیم که در ذیل می

 
خوانید: 

مجید مهدوي مدیرعامل مجموعه الو ملک از مدیران کارآفرین
برتر در حوزه املاك ، داراي 25 پرسنل بوده و در 5 استان کشور

 
فعالیت دارد . دفتر مرکزي این مجموعه در شهریار است. 

مجید مهدوي گفت : با توجه به فقر اطلاعاتی ایران نسبت به
کشورهاي توسعه یافته در زمینه ملکی ، این همایش ها میتواند
به ما کمک کرده و تجربیات اساتید را در اختیار ما گذاشته و
مسیرهاي کوتاهتري را براي رسیدن به اهداف در اختیار ما

 
بگذارد و این حوزه را توسعه ببخشد. 

وي بیان کرد: ما سامانه الوملک را ایجاد کردیم تا کاربران بتوانند

 
از این طریق در شرایط کرونا خدمات دریافت کنند. 

مهدوي اشاره کرد: هرجا که عرضه و تقاضا در یک راستا قرار
بگیرد رشدي به وجود نمی آید . اگر دولت در زمینه مسکن انبوه سازي کند اشتغال و رونق به وجود آمده و تورم نیز کمتر می شود.
این انبوه سازي باعث می شود قیمت مسکن متعادل شده و التهاب بازر کم شود.دولت میتواند از منابع ملی بهره گرفته و انبوه سازي

 
کند. 

مهدوي گفت: یکی از پرسودترین مشاغل دنیا فروش اینترنتی ملک است! شما تبدیل به سیستم داري می شوید که با فروش املاك
سازندگان و فروشندگان، به درآمد قابل توجهی دست می یابید. شما با سیستم «فروش اینترنتی ملک» 2 تا 3 برابر رقیبان خود درآمد
خواهید داشت و با اندوخته سودمند آن می توانید امپراطوري املاك خود را ایجاد کنید. مهدوي اضافه کرد: هر روز یک ساعت را به
بازاریابی و رشد کسب وکارتان اختصاص بدهید. درآمد سیستم شما به این کار وابسته است. اگر بهترین فایل هاي منطقه را هم جمع



آوري کنید و در آن بی نظیر باشید ولی بر بازاریابی متمرکز نشوید هیچ اتفاقی نمی افتد. بازاریابی شامل نوشتن متن هاي تبلیغاتی،
طراحی برنامه بازاریابی، بازاریابی اینترنتی، مذاکره با شریک هاي انتفاعی و ... است.



20 واحد صنعتی مرکزي مورد بازدید اعضاي کمیسیون صنایع مجلس قرار

گرفت

منبع: ایرناشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/11/04

اراك - ایرنا - نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب در مجلس شوراي اسلامی گفت: 20 واحد صنعتی این استان مورد
بازدید اعضاي کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی قرار گرفت.

اراك - ایرنا - نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب در
مجلس شوراي اسلامی گفت: 20 واحد صنعتی این استان
مورد بازدید اعضاي کمیسیون صنایع و معادن مجلس

 
شوراي اسلامی قرار گرفت. 

«علی اکبر کریمی» روز شنبه در جمع خبرنگاران افزود:
آشنایی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با ظرفیت هاي
استان مرکزي، رفع مسائل و مشکلات، انتقال این مشکلات

 
به اعضاي کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی از جمله اهداف این سفر بود. 

وي ادامه داد: ارتقاي ظرفیت هاي موجود، ارتقاي جهش و رونق تولید در واحدهایی که به دلیل مسائل و مشکلت موجود تولید در آنها
تعطیل و یا با ظرفیت هاي پایین تر از ظرفیت اسمی به فعالیت اشتغال دارند از دیگر اهداف سفر اعضاي کمیسیون صنایع و معادن

 
مجلس شوراي اسلامی به استان مرکزي بوده است. 

نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب در مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: با وجود دعوت اعضاي کمیسیون صنایع و معادن
مجلس شوراي اسلامی توسط نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب و نماینده مردم دلیجان و محلات به استان مرکزي، ظرفیت هاي
صنعتی بیشتر شهرستان هاي استان که داراي واحدهاي صنعتی و اثر گذار هستند در این سفر مورد بازدید اعضاي این کمیسیون قرار

 
گرفت. 

کریمی گفت: امید است با آشنایی نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با ظرفیت هاي استان مرکزي و انتقال مسائل و مشکلات صنایع
استان به مسئولان مربوطه و کمیسون تخصصی صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی زمینه رفع این مشکلات و ارتقاي ظرفیت هاي

 
صنعتی استان فراهم شود. 

وي با یادآوري برگزاري نشست اعضاي کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی در اتاق بازرگانی استان مرکزي افزود: مسائل

 
و مشکلات حوزه تولید و صنعت در این نشست مطرح و مورد بررسی قرار گرفت. 

نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: نشست با مطالبه گران حوزه فعالان رسانه اي، تشکل
هاي کارگري و تشکل هاي دانشجویی که مسائل صنعت و تولید را دنبال می کنند از دیگر برنامه هاي سفر اعضاي کمیسیون صنایع و

معادن مجلس شوراي اسلامی به استان مرکزي بوده است. 



کریمی ادامه داد: مقرر شد جمع بندي این سفر توسط دفتر نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب در مجلس شوراي اسلامی، اتاق
بازرگانی، مسئولان استانداري استان مرکزي و دفتر نماینده مردم دلیجان و محلات در مجلس شوراي اسلامی انجام و در قالب یک

 
صورت جلسه تنظیم شود. 

وي افزود: پس از امضاي این صورت جلسه توسط استاندار مرکزي، رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی و اتاق
بازرگانی این استان، پیگیري لازم براي رفع مسائل و مشکلات استان و شهرستان اراك در دستور کار نمایندگان در مجلس شوراي

 
اسلامی قرار گیرد. 

 
استان مرکزي دومین قطب صنایع مادرتخصصی کشور و چهارمین قطب صنعت است که بیش از 2 هزار و 900 واحد صنعتی دارد. 

 
برچسب ها 

 
- مجلس شوراي اسلامی 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی



مجتمع هاي فرهنگی و هنري استان همدان به بخش خصوصی واگذار شد

منبع: ایرناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/11/04

همدان- ایرنا- مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان از واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري استان به بخش
خصوصی خبر داد و گفت: این طرح در راستاي افزایش بهره وري و تقویت مشارکت بخش خصوصی اجرا می شود.

همدان- ایرنا- مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان
همدان از واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري استان به
بخش خصوصی خبر داد و گفت: این طرح در راستاي
افزایش بهره وري و تقویت مشارکت بخش خصوصی اجرا

 
می شود. 

احمدرضا احسانی روز شنبه در آیین واگذاري مجتمع هاي
فرهنگی و هنري به بخش خصوصی اظهار داشت: سالن
اصلی مجتمع فرهنگی هنري بوعلی سینا و سالن هاي
سینما، آمفی تئاتر و رستوران مجتمع فرهنگی سینمایی

 
شهید آوینی همدان با برگزاري مزایده عمومی و طی مراحل قانونی به بخش خصوصی واگذار شد. 

وي با اشاره به اینکه فرهنگ و ارشاد اسلامی یکی از دستگاه هاي پیشرو در امر واگذاري مجتمع هاي دولتی است گفت: واگذاري
مجتمع هاي بوعلی سینا و شهید آوینی بعد از بررسی و طی مراحل قانونی، دو نوبت در روزنامه هاي کثیرالانتشار به صورت آگهی

 
منتشر شد. 

احسانی خاطرنشان کرد: واگذاري مجتمع فرهنگی هنري شهر لالجین نیر در دستور کار قرار دارد و بر اساس اصل 44 قانون اساسی،

 
برون سپاري امور، مشارکت بخش خصوصی و ارتقاي بهره وري از اهداف این طرح است. 

معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان نیز گفت: کاهش تصدي گري هاي دولت، ایجاد اشتغال
در حوزه فرهنگ و هنر، بهبود خدمات فرهنگی و هنري به مردم، افزایش بهره وري از امکانات مجتمع و دقت بیشتر در نگهداري از

 
اموال مجتمع از مزیت هاي واگذاري به بخش خصوصی است. 

داود ابوترابی با بیان اینکه فرآیند واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري همدان از سال 1394 آغاز شده افزود: به دلیل استقبال
(ROLT) نکردن بخش خصوصی از شیوه واگذاري، این طرح به نتیجه نرسید که از تیرماه سال گذشته با تغییر شیوه واگذاري به

 
نتیجه اي مطلوب حاصل شد. 

وي تصریح کرد: در این روش هزینه هاي نگهداري، تعمیر و تجهیز سالن هاي مجتمع ها به دستگاهاي صوتی تصویري مدرن بر عهده
سرمایه گذار است. 



به گفته او اخذ مجوز ایمنی از سازمان آتش نشانی، ایجاد فضاسازي مناسب در محوطه و ساختمان مجتمع، امکانات رفاهی مانند راه

 
اندازي بوفه و رستوران، کارآفرینی و ایجاد اشتغال حداقل براي 10 نفر از مزایاي واگذاري این دو مجتمع فرهنگی است. 

 
برچسب ها 

 
- همدان 

 
- اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی همدان 

 
- قانون اساسی 
- سرمایه گذاري



مردانِ دریایی که فلافل فروش شدند/ سفره همسایگان دریا میان مصوبه ها

غرق شد

منبع: ساعت 24شماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/11/04

ساعت24-کالاي ته لنجی نوعی واردات کالا به کشور است که در بنادر جنوبی رایج است و در شهرهاي بندري که لنج و
واردات کالا در آن رفت و آمد می کنند، رونق دارد.

ساعت24-کالاي ته لنجی نوعی واردات کالا به کشور است که در بنادر جنوبی رایج است و در شهرهاي بندري که لنج و واردات

 
کالا در آن رفت و آمد می کنند، رونق دارد. 

از گذشته تا امروز همواره ته لنجی یکی از راه هاي ارتزاق ساحل نشینان جنوبی کشور بوده که با تصویب قوانین جدید در این سال
ها، دستخوش تغییرات شده است. این تغییرات سفره هاي کارگران دریا را دایم کوچکتر کرده و معضلات اجتماعی در مناطق جنوبی

 
را دایم افزایش داده است. 

پیوند ناگسستنی جنوب نشین ها با ارتزاق از طریق دریا غیرقابل کتمان است. ملوانی یکی از مشاغلی است که در خطه جنوبی کشور
به وفور یافت می شود ولی در این روزها با فراز و نشیب فراوانی همراه است. این روزها، مشکلات متعددي گریبانگیر ملوانان و لنج
داران در بنادر آبادان شده، این مشکلات نه تنها نرخ بیکاري مردمی که چشم امید به دریا دوخته اند را افزایش داده بلکه آثار ناگوار

 
دیگري در منطقه ایجاد کرده است. 

در گذشته، لنج هاي تجاري سنتی که کمتر از 500 تن ظرفیت دارند، کالاهایی را براي مصارف شخصی و فروش بدون تشریفات
گمرکی وارد می کردند. کالاي ته لنجی یا کالاي ملوانی نوعی واردات کالا به کشور است که در بنادر جنوبی رایج است و در شهرهاي

 
بندري که لنج و واردات کالا در آن رفت و آمد می کنند، رونق دارد. 

ته لنجی به کالایی گفته می شود که صاحبان لنج و خدمه مجاز به واردات آن هستند؛ البته قانون آن مبنی بر میزان واردات براي هر

 
ملوان و تعداد سفرهاي مجاز هر ملوان طی سال هاي اخیر دستخوش تغییراتی شده است. 

مسعود حیاوي (مدیرعامل تعاونی لنج داران آبادان) درباره وضعیت این گروه شغلی می گوید: حدود 1000 لنج در سه بندر آبادان،
چویبده و اروندکنار تا انتهاي سال 96 روي دریا مشغول به فعالیت بودند که هزاران کارگر و ملوان در این شناورها شاغل بودند. این
شناورها فرصتی براي تامین معیشت زندگی خانواده هایی بود که از طریق دریانوردي امرار معاش می کردند اما در این روزها به دست

 
فراموشی سپرده شده اند. 

دولت با هدف ایجاد رونق در بازارچه هاي مرزي و کمک مالی به ملوانان، اجازه واردات کالا بدون پرداخت عوارض گمرکی تا سقف 15
میلیون تومان براي هر ملوان را صادر کرد. مردان دریا می توانستند 6 بار در سال از طریق دریا کالا وارد کنند. بر این اساس، آیین
نامه «ورود کالا توسط ملوانان در شناورهاي دریایی سنتی با ظرفیت کمتر از 500 تن و ساماندهی و نوسازي آن شناورها» در تاریخ

 
18/05/96 توسط دولت تصویب شد. 



در ماه هاي ابتدایی صدور این آیین نامه، یک ملوان می توانست تا سقف 10 میلیون تومان کالا را بدون پرداخت عوارض به کشور وارد
کند. پس از گذشت 10 ماه از صدور این آیین نامه، ملوانان نسبت به پایین بودن قیمت کالاهاي وارداتی اعتراض کردند و خواهان
افزایش سقف قیمت کالاها بودند. خرداد ماه 97، دولت به اعتراضات دریانوردان توجه کرد و با اصلاح مصوبه خود، قیمت کالاهاي

 
وارداتی را تا سقف 15 میلیون تومان افزایش داد. 

دولت در ماده 7 این آیین نامه نوشت: شناورهاي دریایی سنتی با ظرفیت کمتر از500 تن (لنج تجاري) در صورت تحت پوشش بیمه
تأمین اجتماعی قرار دادن ملوانان شاغل در آن شناور و برخوردار شدن آنان از مزایاي بیمه تأمین اجتماعی از قبیل بازنشستگی، بیمه
درمان، عیدي آخر سال و سایر موارد مربوط، مجاز هستند در هر سال براي هر شناور و هر ملوان حداکثر شش نوبت و در هر نوبت به

 
ازاي هر ملوان تا سقف 100 میلیون ریال از معافیت ملوانی مندرج در تبصره (3) ماده (1) این آیین نامه استفاده کنند. 

اما مدتی ست میزان واردات براي هر ملوان و تعداد سفرهاي مجاز هر ملوان طی سال هاي اخیر دستخوش تغییراتی شده. این

 
تغییرات که از شش بار در سال به یک بار رسیده و معیشت ملوانان و فعالان بازارهاي وارداتی در جنوب را تحت تأثیر قرار داده است. 

 
بندر آبادان از فرصت هاي بنادر دیگر محروم است 

مدیرعامل تعاونی لنج داران آبادان می گوید: مردم که در بنادر جنوبی زندگی می کنند از مسئولان محلی و کشوري انتظار داشتند که
تعداد شناورها را افزایش دهند اما بر خلاف انتظار مردم، تعداد شناورها نه تنها افزایش نیافت بلکه به شدت کاهش یافت. در حال

 
حاضر، حدود 15 لنج فعال در سه بندر آبادان مشغول به کار هستند. 

به گفته ي او؛ پس از سال 96، شرایط کار در بنادر جنوبی تغییر کرد و معیشت مردم دستخوش تغییرات فراوان شد. مشکلاتی
گریبانگیر لنج داران آبادانی شده، عده اي لنج هاي خود را فروخته اند و برخی نیز لنج خود را به دلیل غرق شدن از دست داده اند.
برخی نیز چاره اي جز مهاجرت نداشتند و آبادان را ترك کرده اند و اگرچه این گروه به حمایت نیاز دارند اما تحت پوشش چتر

 
حمایتی هیچ سازمانی نیستند. 

حیاوي می گوید: هیات وزیران اجازه ورود 30 قلم کالا توسط لنج ها دربنادر جنوبی کشور را صادر کرده است اما مشکلات لنج داران
در آبادان با دیگر بنادر مناطق جنوبی متفاوت است. قوانین ورود کالا در تمامی بنادر جنوب مثل دیلم، هندیجان، دلوار، دلوار با بندر
آبادان متفاوت است. بندر هندیجان نیز جزو استان خوزستان است ولی با بندر آبادان متفاوت است. لنج داران در این بندر از فرصت
بیشتري براي ورود کالا برخوردار هستند. مردان دریا که در بنادر آبادان مشغول به کار هستند در ظاهر اجازه ورود کالاهاي الکترونیک

 
و لوازم خانگی را دارند اما در حقیقت از این فرصت محروم هستند؛ در واقع آبادانی ها فقط اجازه ورود مواد غذایی را دارند. 

 
بیکاري، بزهکاري در آبادان را افزایش داد 

مسئولان شهرستان آبادان با یکدیگر هماهنگ نیستند و این موضوع سبب شده تا لنج داران با چالش هاي متعددي هنگام ورود کالا
روبرو شوند. تمامی ادارات آبادان خود را مستقل از دیگري قلمداد می کند و می خواهد حرف خود را به کرسی بنشاند. مدیرعامل
تعاونی لنج داران آبادان در این باره می گوید: اداره کل گمرك آبادان اجازه ورود کالا را صادر می کند اما اداره دریابانی این شهر
جلوي ورود کالا را می گیرد. هر کالایی که از مبدا وارد می شود، داراي بارنامه است. مسئولیت نظارت بر ورود کالا برعهده گمرك

 
است اما دریابانی نیز به این موضوع ورود می کند. 



حیاوي تشریح می کند: مردانی که در بنادر جنوبی ایران مشغول به کار هستند، بارها اشتغال و اشتغال زایی را مطالبه کرده اند. ما
طرح هایی براي اشتغالزایی داریم اما از سوي مسئولان حمایت نمی شویم. تمام زندگی مردم منطقه به تبع بیکاري تحت تاثیر قرار

 
گرفته و مشکلات زیادي براي آنها به بار آورده است. 

وي ادامه می دهد: امنیت اجتماعی منطقه، پس از بیکار شدن جمعیت زیادي که در شناورها شاغل بودند، تحت تاثیر قرار گرفته و
بزهکاري و متاسفانه میزان دزدي ها در منطقه افزایش یافته است. حال آنکه اگر مردم از بیکاري در امان بمانند و در حال کسب
معیشت و ارتزاق خانواده خود باشند به سراغ کارهاي خلاف نمی روند. . آزارهاي کلامی نیز در منطقه نیز به شدت افزایش یافته و در

 
کنار آن؛ عده اي نیز در دام اعتیاد گرفتار شده اند. 

او در پایان درباره وضعیت اشتغال فعلی مردان دریا می گوید: برخی به مشاغل نگهبانی و کارهاي ساختمانی روي آورده اند. برخی که

 
شرایط اقتصادي بهتري داشته اند، موتور سه چرخ خریده اند و فلافل فروشی می کنند. 

لنج داران و ملوانان که دو حلقه اولیه این اشتغال هستند پس از گذشت چندین ماه همچنان بیکار مانده و عوارض جانبی این وضعیت
زندگی مردم را به مخاطره خواهد انداخت، در حالی که در سال هاي گذشته واردات حداقل شش نوبت شامل لنج داران و ملوانان می
شد و در کنار آن؛ هزینه زندگی و بار مشکلات به مراتب کمتر از سال جاري بود اما اینک شیوع کرونا و تعطیلی بسیاري از مشاغل و

 
درآمد هاي مقطعی هم مزید بر علت شده و شرایط سختی را بر مردم محروم تحمیل کرده است. 

منبع: ایلنا



> سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان مازندران

منبع: حیاتشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/11/04

حیات- معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین زمین مسکن و ایجاد
اشتغال براي ایثارگران به استان مازندران سفر کرد.
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سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان مازندران
حیات- معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور
ایثارگران به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین زمین مسکن
و ایجاد اشتغال براي ایثارگران به استان مازندران سفر کرد.

به گزارش حیات به نقل از "ایثار"، مهندس سعید اوحدي
صبح روز شنبه 4 بهمن در ابتداي ورود خود به استان

 
مازندران به منظور زیارت مزارهاي مطهر شهدا در گلزار مطهر شهداي "ملأ مجدالدین" شهر ساري حضور یافت. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با حضور بر مزار مطهر شهدا از جمله شهید سلامت دکتر "مهدي وریجی" و شهید مدافع حرم

 
"محمود رادمهر" به قرائت فاتحه و اداي احترام نسبت به جایگاه والاي این شهیدان پرداخت. 

وي در گفت وگو با رسانه ها گلزارهاي مطهر شهدا را قطعه اي از بهشت روي زمین دانست و گفت: مزار شهداي عزیزي در گلزارهاي
مطهر شهدا قرار دارد که در مقاطع مختلف به شهادت رسیده اند و جدیدترین این عزیزان شهداي سلامت هستند که این روزها

 
مشغول حماسه آفرینی براي نجات جان مردم هستند. 

معاون رییس جمهور در خصوص اهداف سفر به استان مازندران گفت: در این سفر 2 تفاهم نامه با 3 موضوع "تأمین زمین براي
مسکن جامعه ایثارگري استان مازندران"، "ایجاد اشتغال براي ایثارگران" و "ساماندهی گلزارهاي مطهر شهدا" با استاندار گرامی

 
مازندران به امضا می رسد. 

حضور در منازل خانواده معظم شهید "علی حمزه گردشی"، جانباز و آزاده سرافراز "ایوب عبادي جامخانه" و جانباز گرانقدر "جمع
االله طور سوادکوهی" و دیدار و گفت وگو با آنان و همچنین دیدار با آیت االله "محمدباقر محمدي لائینی" نماینده ولی فقیه در استان

 
مازندران و امام جمعه ساري از دیگر برنامه هاي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در این سفر خواهد بود. 

حضور در استانداري مازندران به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین زمین مسکن و ایجاد اشتغال براي ایثارگران استان مازندران پایان

 
بخش سفر معاون رییس جمهور به این استان است. 



 
اخبار تکمیلی متعاقباً ارسال می شود... 

 
انتهاي پیام/ 

فایل هاي ضمیمه :



> جهش قابل توجه در تأمین مسکن و اشتغال جامعه ایثارگري در سال جاري

منبع: حیاتشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/11/04

حیات- معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران از پیشرفت و جهش قابل توجه در تأمین مسکن و اشتغال
جامعه ایثارگري در سال جاري خبر داد.

12:42:0 1399/11/04 معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد

 
خبر داد: 

جهش قابل توجه در تأمین مسکن و اشتغال جامعه
ایثارگري در سال جاري حیات- معاون تعاون و امور
اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران از پیشرفت و جهش
قابل توجه در تأمین مسکن و اشتغال جامعه ایثارگري در

 
سال جاري خبر داد. 

به گزارش حیات به نقل از "ایثار"، محمود پاکدل روز پنج شنبه دوم بهمن ماه در دومین روز از دومین همایش سراسري مدیران ارشد
بنیاد شهید و امور ایثارگران در سال جاري که به صورت ویدئوکنفرانس در سالن عرفان (سیدالشهدا (ع)) برگزار شد، ضمن ارائه
گزارشی از عملکرد ادارات کل معاونت تعاون و امور اجتماعی بنیاد گفت: در دوره جدید از مدیریت بنیاد شهید و امور ایثارگران
بازتعریف دو بخش پشتیبانی ستادي و برنامه عملیاتی استانی در سه موضوع گلزارها، اشتغال و مسکن صورت گرفت و خوشبختانه این

 
اقدام نتایج خوبی به همراه داشته است. 

وي با اشاره به تفاهم نامه هاي منعقد شده در این سه حوزه، تصریح کرد: سه کارگروه مسکن، اشتغال و گلزارهاي مطهر شهدا در بنیاد
تشکیل شده و از همه اهل فن و کارشناسان براي تدوین تفاهم نامه هاي لازم در حوزه هاي تخصصی استفاده شده است. در نهایت

 
نمونه تفاهم نامه هاي لازم در حوزه اشتغال، مسکن و گلزارها تهیه شده و انعقاد آنها در دست اجرا است. 

پاکدل با اشاره به بیش از 60 مکاتبه با سازمان هاي مختلف با امضاي رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مدتی کوتاه براي پیگیري
بحث اشتغال جامعه ایثارگري، اضافه کرد: نتیجه این مکاتبات امکان استخدام حداقل 12 هزار نفر از مشمولین جامعه ایثارگري تا به

 
امروز بوده و در حال پیگیري افزایش این تعداد به سقف همه مشمولین جامعه ایثارگري هستیم. 

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد همچنین خطاب به مدیران استانی بنیاد گفت: نسبت به حقوق ایثارگران به هیچ وجه کوتاه نیایید؛
زیرا تفاهم نامه هاي منعقد شده در سطح استانی و ملی پشتوانه قانونی دارد و مفاد آن با مشورت اهل فن و منطبق بر قانون تدوین

 
شده است. 

وي افزود: یک ظرفیت خوب کمتر توجه شده در بنیاد، تشکل هاي ایثارگري هستند که باید از ظرفیت آن ها هم استفاده شود.
همچنین مدیران استانی با دو ایثارگر منتخب براي نظارت بر اجراي تفاهم نامه ها در حوزه مسکن و اشتغال در هر استان همکاري



 
لازم را داشته باشند. 

پاکدل با تأکید بر اینکه بخشی از فعالیت هاي بنیاد مربوط به بخش ستادي است و بخش زیادي از آن باید از طریق مدیران استانی
پیگیري شود، اضافه کرد: مسئولین استانی از جلسات با ایثارگران غافل نباشند و سعی کنند این جلسات را مکرر برگزار کنند، حرف

 
ها و مطالبات آن ها را بشنوند و پیگیري کنند. 

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد راهبرد کلی ساماندهی گلزارهاي مطهر شهدا را سیاست کلی ابلاغی و رهنمودهاي مقام معظم
رهبري اعلام کرد و افزود: اولویت ما در ارائه خدمت به ایثارگران باید حفظ عزت و احترام ایشان باشد، زیرا هیچ خدمتی نمی تواند
جایگزین عزت نفس ایثارگران باشد. همچنین ارائه خدمات باید با پیوست فرهنگی همراه شود و این خدمات ضمن اولویت بندي به

 
توانمندي ایثارگران منجر شود. 

پاکدل با اعلام آمادگی بنیاد شهید و امور ایثارگران براي افتتاح پروژه هاي مسکن با حضور رییس محترم جمهوري در 22 بهمن ماه یا
روز بزرگداشت شهدا، اضافه کرد: در تفاهم نامه فی مابین بنیاد شهید و امور ایثارگران و وزارت راه و شهرسازي، تأمین 20 هزار مسکن
پیش بینی شده بود که بنابر ظرفیت استان ها و با مکاتبات رییس بنیاد این سقف برداشته شد، کما اینکه تا به امروز زمینه ساخت

 
بیش از 70 هزار مسکن فراهم شده است. 

وي در ادامه با ارائه نمونه اي از پیشرفت کار مسکن و آمار در بحث اشتغال و کارآفرینی و گزارشی از اقدامات انجام شده در زمینه
پذیرش و امور اداري، گفت: گزارش 9 ماهه سال جاري نشان می دهد که در همه زمینه ها نسبت به زمان مشابه در سال هاي گذشته

 
جهش قابل توجهی صورت گرفته است. 

مدیران کل معاونت تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز در ادامه به ارائه توضیحاتی در خصوص حوزه هاي تخصصی

 
خود پرداختند. 

 
انتهاي پیام/ 

فایل هاي ضمیمه :



ستاري: ایجاد صنعت ارمغان حرکت هاي نوآورانه دانش بنیان ها براي

خودروسازي است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو شرکت کروز را افتتاح کرد....

 
معاون علمی و فناوري رییس جمهوري مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو شرکت کروز را افتتاح کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري رییس جمهور، این مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو با
حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و توسط شرکت دانش بنیان کروز، راه اندازي شده است تا چرخ هاي این صنعت با

 
فناوري بومی، نوآوري هاي دانشگاهی و قطعات ایران ساخت، شتابان تر از گذشته حرکت کند. 

مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو امروز در زیرساختی به مساحت 2 هزار و 500 مترمربع زیربنا با 3میلیون یورو سرمایه گذاري
در مسیر رفع نیازهاي فناورانه صنعت خودرو گام برداشت. بالغ بر 250 نفر از متخصصان به صورت تمام وقت و 30دانشجو در مقاطع

 
گوناگون تحصیلی از دانشگاه هاي برتر کشور در این مرکز نوآوري بر روي بیش از 120 پروژه فناورانه صنعت خودرو فعال هستند. 

 
استقبال از شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و استارتاپ ها 

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در این مراسم با بیان این که نوآوري و توانمندي طراحی، مهم ترین مولفه براي
تبدیل خودروسازي کشور به یک صنعت پویا است، ادامه داد: مرز باریک میان کارخانه داري و صاحب صنعت بودن، توانمندي طراحی،
ماشین سازي، بهینه سازي و توسعه است. این توانمندي صرفا با گشودن درها به روي نوآوري و استقبال از شرکت هاي دانش بنیان،

 
خلاق و استارتاپ ها به دست می آید. 

ستاري، با اشاره به تاثیرگذاري حضور شرکت هاي دانش بنیان و خلاق در حوزه خودروسازي گفت: براي تبدیل شدن خودروسازي
کشور به یک صنعت پویا و رو به جلو، باید نوآوري دانش بنیان ها به این حوزه راه یابد. خوشبختانه این اتفاق مهم در این صنعت در

 
حال تحقق است. 

وي افزود: اکنون توانایی تولید بخش قابل توجهی از قطعات و نرم افزارهاي خودرویی در شرکت هاي دانش بنیان داخلی وجود دارد و
صنایع باید بازار بزرگ و بالقوه خود را در اختیار این شرکت ها قرار دهند تا ضمن برخورداري از یک صنعت پویا، اقتصاد نوآور و طراح،

 
جایگزین اقتصاد وارداتچی شود. 

بخش قابل توجهی از بخش هاي الکترونیکی خودرو توسط گروه هاي فناور مستقر در این مجموعه تولید می شود. تا کنون بیش از 3
مدل کنترل مرکزي خودرو، واحد مرکز کنترل کیسه هوا، ده ها مدل از قطعات الکترونیکی خودرو و قطعات کنترل بدنه خودرو در این
مرکز طراحی و تولید شده است. همچنین سیستم رادار و تشخیص مسیر خودرو از بخش هاي تحقیقاتی و فناورانه آینده این مرکز
نوآوري است. این مرکز نوآوري تا کنون 15 پروژه فناورانه را با دانشگاه هاي کشور به سرانجام رسانده و بیش از 300 قطعه ایران



 
ساخت شده است. این مرکز در حال حاضر فناوري ساخت این قطعات را بومی سازي کرده است. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، از حمایت زیرساختی براي ایجاد پلی میان نوآوري شرکت هاي دانش بنیان و خلاق با صنایع
گفت و ادامه داد: از تمام شرکت هاي دانش بنیان و فناور براي رفع نیازهاي صنعت خودرو و ورود نوآوري به این عرصه دعوت و

 
همچون گذشته از فعالان زیست بوم نوآوري خودرو حمایت می کنیم. 

ستاري با تاکید بر این که ایران با برخورداري از تاریخ طولانی و فرهنگی غنی باید صاحب صنعت بومی باشد، بیان کرد: فرهنگ تکیه
به مونتاژ و واردات صرف، چالش هاي بسیاري را براي صنایع به وجود آورده است اما امیدواریم با ایجاد مراکز نوآوري و هموار شدن راه

 
ورود خلاقیت، صاحب صنعت بومی خود و صادرات آن شویم. 

 
بستري براي تحول خودرو با قطعات ایران ساخت 

این مجموعه بزرگ ترین مجموعه فعال این صنعت است و با تبدیل شدن به شرکتی دانش بنیان، زمینه را براي حمایت از ایده هاي

 
نوآورانه، بی نیازي صنعت خودرو از واردات و تولید خودروهاي پیشرفته همگام با فناوري هاي روز دنیا فراهم کرده است. 

12 هزار و 800 نفر در مجموعه تولیدي کروز اشتغال دارند که 3 هزار و 500 نفر از آنها بانوان هستند و قطعات گوناگون خودرو از
جمله حسگرها، نشانگرها، دسته سبم، سوییچ تعلق و ترمز، قطعات تزیینی و قواي محرکه را ایران ساخت کرده اند. در حوزه یونیت
هاي کنترل تولیدي کروز قطعاتی چون سنسورهاي تهویه، فرمان و ترمز، سیستم هاي کنترل مرکزي و ایمنی خودرو بومی سازي

 
شده اند. 

در مرکز تحقیقات شرکت کروز، پیشرفته ترین دستگاه هاي اندازه گیري و سیستم هاي طراحی تولید شده است و 230 نفر از
دانشگاهیان کشور در حال تحقیق و پژوهش هستند که حاصل کار و فعالیت آن ها طراحی قطعات پیشرفته مورد نیاز صنایع کشور
است. علاوه بر فعالیت هاي انجام شده در این مجموعه، در حال حاضر بالغ بر 50 پروژه با دانشگاه هاي بزرگ کشور از جمله تهران،

 
شریف و امیرکبیر در حال انجام است. 

خط تولید قطعات الکترونیکی این شرکت براي قطعات سطحی 8 خط اتوماتیک را ا ظرفیت 25 میلیون قطعه براي بیش از 340 قطعه
ظرفیت دارد. در انواع سنسورها، نمایشگرها و قطعات امنیتی و قطعات الکترونیکی و در حوزه کنترل مرکزي خودرو فعالیت می کند.



19 میلیارد ریال حق بیمه اجتماعی در کمیته امداد قزوین پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/11/04

قزوین – ایرنا – مدیر کل کمیته امداد استان قزوین گفت: 19 میلیارد ریال حق بیمه اجتماعی از ابتداي امسال به خانواده
هاي تحت پوشش کمیته امداد قزوین پرداخت شده است.

قزوین – ایرنا – مدیر کل کمیته امداد استان قزوین گفت:
19 میلیارد ریال حق بیمه اجتماعی از ابتداي امسال به
خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد قزوین پرداخت

 
شده است. 

مهر علی حق گویان روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: این خدمات به منظور توانمندسازي
مددجویان و افزایش ضریب نفوذ بیمه ها در بین جامعه
هدف انجام می شود، البته در این طرح مددجویان با

 
کمیته امداد امام خمینی (ره) مشارکت می کنند. 

وي افزود: مددجویان با پرداخت مشارکتی این بیمه می توانند از تمامی خدمات از جمله بازنشستگی، فوت، ازکارافتادگی و درمان

 
استفاده کنند که بسیار مطلوب ارزیابی می شود و می تواند کمک ویژه اي براي آنها باشد. 

این مسوول گفت: این بیمه شامل سه نوع از مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره) یعنی مشمولان طرح هاي اشتغال و خودکفایی
و زنان سرپرست خانوار شهري در قالب صاحبان حرفه ها و مشاغل آزاد و مددجویان از طریق صندوق بیمه روستاییان و عشایر می

 
شود. 

حق گویان اضافه کرد: این خدمات در بین مددجویان تا زمان رسیدن به خودکفایی پایدار، برقراري مستمري بازنشستگی، فوت یا از

 
کارافتادگی و توانایی پرداخت حق بیمه توسط بیمه شده ادامه دارد. 

وي اظهار داشت: امیدواریم این خدمات باعث توانمندسازي مددجویان قزوینی و نیز اطمینان خاطر آنها در مواردي از جمله

 
بازنشستگی و انجام امور درمانی شود و دغدغه هاي اقتصادي آنها را کاهش دهد. 

 
هم اکنون 60 هزار و 171 مددجو از کمیته امداد استان قزوین خدمات دریافت می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

- استان قزوین 



 
- بازنشستگان 

 
- زن سرپرست خانواده 

- بیمه درمان



در جنگ اقتصادي با دشمنان همه باید پاي کار باشیم

منبع: ایسناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: در جنگ اقتصادي و علمی با دشمنان، هرگونه اقدام عملی براي کاستن از مشکلات اقشار
مختلف مردم همچون طرح شمیم خدمت با حمایت کامل اوقاف استان قم همراه خواهد بود.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندري پیش از ظهر
امروز در بازدید از کارگاه هاي خیاطی که در راستاي
اجراي طرح شمیم خدمت در حرم مطهر امامزاده سید
معصوم(ع) برپا شده اند اظهار کرد: رونق و جهش تولید،
شعار سال گذشته و امسال هستند که از سوي رهبر معظم

 
انقلاب تعیین شده اند. 

وي افزود: از همه دست اندرکاران این طرح تشکر می کنم
چرا که زمینه اي را براي کارآفرینی و اشتغال ایجاد کرده

 
اند. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه این
اداره کل آماده هرگونه همکاري و پشتیبانی از طرح هاي این چنینی است گفت: در شرایطی که شیوع کرونا از یک سو و مشکلات

 
اقتصادي دیگر سو، فشار بر مردم را بیشتر کرده است، باید به اینگونه اقدامات بهاي بیشتري بدهیم. 

وي ادامه داد: استکبار جهانی جنگ علمی، اقتصادي و فرهنگی را همزمان با هم علیه ما آغاز کرده اند زیرا می دانند با وجود قدرت
بالاي نیروهاي مسلح جمهوري اسلامی، توان رویارویی نظامی را ندارند هر چند حرکت هاي مذبوحانه اي را انجام می دهند که از آن

 
جمله می توان به ترور شهید قاسم سلیمانی و دانشمندانی همچون شهید محسن فخري زاده اشاره کرد. 

اسکندري با بیان اینکه لازم است اقدامات گسترده اي صورت بگیرد تا مردم همچنان در صحنه بمانند گفت: فشار اقتصادي مشکلات

 
زیادي براي برخی اقشار به وجود آورده، حال در این شرایط طرح هاي اشتغال زایی و کارآفرینی می تواند کمک حال آنها باشد. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: می توانیم از ابنیه اي که داریم براي اختصاص مکان برپایی کارگاه هاي مهارت افزایی

 
استفاده کنیم و اقدامات پشتیبانی و حمایتی دیگري هم توسط اداره کل اوقاف استان قم پیش بینی شده است. 

انتهاي پیام



کمک دو میلیارد ریالی بانک پارسیان به مجمع خیرین انتقال خون

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/11/04

بانک پارسیان در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی خود دو میلیارد ریال به مجمع خیرین انتقال خون کمک کرد. نوشته
کمک دو میلیارد ریالی بانک پارسیان به مجمع خیرین انتقال خون اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

بانک پارسیان در راستاي مسئولیت هاي اجتماعی خود دو

 
میلیارد ریال به مجمع خیرین انتقال خون کمک کرد. 

بر اساس این گزارش، این اقدام خیرخواهانه بانک پارسیان
به منظور تکمیل پروژه انتقال خون بیرجند (خراسان

 
جنوبی) و اتمام عملیات ساختمانی آن صورت گرفته است. 

گفتنی است؛ بانک پارسیان به عنوان بانک پیشگام در فعالیت هاي انسان دوستانه و نیکوکارانه، علاوه بر اقدامات مالی، همواره نگاه
جدا از یک بنگاه اقتصادي به جامعه و مردم عزیز کشور داشته که همراهی با موسسات و انجمن هاي خیریه و همچنین پرداخت

تسهیلات ازدواج، خود اشتغالی و کارآفرینی و … بخشی از فعالیت هاي عام المنفعه این بانک است.



پشتیبانی کامل اوقاف قم از طرح شمیم خدمت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش خبرگزاري فارس از قم، حجت الاسلام
والمسلمین عباس اسکندري پیش از ظهر امروز در بازدید
از کارگاه هاي خیاطی که در راستاي اجراي طرح شمیم
خدمت در حرم مطهر امامزاده سید معصوم(ع) برپا شده اند
اظهار کرد: رونق و جهش تولید، شعار سال گذشته و امسال

 
هستند که از سوي رهبر معظم انقلاب تعیین شده اند. 

وي افزود: از همه دست اندرکاران این طرح تشکر می کنم
چرا که زمینه اي را براي کارآفرینی و اشتغال ایجاد کرده

 
اند. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه این اداره کل آماده هرگونه همکاري و پشتیبانی از طرح هاي این چنینی است
گفت: در شرایطی که شیوع کرونا از یک سو و مشکلات اقتصادي دیگر سو، فشار بر مردم را بیشتر کرده است، باید به اینگونه اقدامات

 
بهاي بیشتري بدهیم. 

وي ادامه داد: استکبار جهانی جنگ علمی، اقتصادي و فرهنگی را همزمان با هم علیه ما آغاز کرده اند زیرا می دانند با وجود قدرت
بالاي نیروهاي مسلح جمهوري اسلامی، توان رویارویی نظامی را ندارند هر چند حرکت هاي مذبوحانه اي را انجام می دهند که از آن

 
جمله می توان به ترور شهید قاسم سلیمانی و دانشمندانی همچون شهید محسن فخري زاده اشاره کرد. 

اسکندري با بیان اینکه لازم است اقدامات گسترده اي صورت بگیرد تا مردم همچنان در صحنه بمانند گفت: فشار اقتصادي مشکلات

 
زیادي براي برخی اقشار به وجود آورده، حال در این شرایط طرح هاي اشتغال زایی و کارآفرینی می تواند کمک حال آنها باشد. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: می توانیم از ابنیه اي که داریم براي اختصاص مکان برپایی کارگاه هاي مهارت افزایی

 
استفاده کنیم و اقدامات پشتیبانی و حمایتی دیگري هم توسط اداره کل اوقاف استان قم پیش بینی شده است. 

انتهاي پیام/2258



6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/11/04

به اعتقاد دست اندرکاران اکوسیستم نوآوري کشور 6 باور غلط در زمینه راه اندازي استارتاپ وجود دارد که در صورت رعایت
آن کارآفرینان می توانند به موفقیت خود در حوزه کسب و کارهاي مورد نظر خود امیدوار باشند.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، دنیاي کارآفرینی پر از زرق و برق است و این زرق و برق اغلب باعث نادیده گرفته
شدن جزئیات می شود؛ از این رو برخی از کارآفرینان مبتدي، راه اندازي استارتاپ را فرآیندي لذت بخش، آسان، انعطاف پذیر و ساده
می دانند و گمان می کنند کارآفرینان دوران خوبی را سپري می کنند و البته مهم تر از همه سود هنگفتی را براي دنیاي استارتاپی
تصور می کنند. در حالی که به گفته دکتر علی اصغر سعدآبادي عضو هیات علمی و رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهیدبهشتی این

 
گونه نیست. 

دکتر سعدآبادي، رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهید بهشتی با تاکید بر اینکه می بایست ""جنبه نهفته و تاریک"" دنیاي استارتاپی را
بررسی کنیم، گفت: به جز افرادي که تجربه هاي واقعی را پشت سرگذاشته اند، هیچ کس نمی تواند درباره راه اندازي استارتاپ یا به

 
طور کلی راه اندازي مشاغل خصوصی به ویژه در مراحل اولیه فرد کارآفرین را راهنمایی کند. 

وي با بیان اینکه در زمینه راه اندازي استارتاپ باورهاي غلطی وجود دارد، یکی از این باورهاي اشتباه را ""مالکیت استارتاپ یعنی هر
زمان که بخواهید می توانید کار کنید"" دانست و در این باره توضیح داد: حقیقت این است که شما مالک استارتاپ نیستید، بلکه
برعکس استارتاپ مالک شما است! اگر استارتاپِ شما به صورت شبانه روزي در حال خدمت به مشتریان است، بنابراین وقت، تلاش،
نظارت و پیگیریتان را می طلبد. به زبان ساده، استارتاپتان نیازمند حضور فعالتان است. باید بدانید کار در استارتاپ به هیچ وجه مانند

 
کار در شرکت، مؤسسه و ... نیست که باید ساعات و روزهاي مشخصی حضور داشته باشید. 

به گفته سعدآبادي در استارتاپ تمامی معادلات روزانه و شبانه به هم می ریزد و کارآفرینان باید تمام قد در خدمت استارتاپشان

 
باشند. بنابراین، این فرض که مدیر استارتاپ هر زمان که بخواهد می تواند کار کند، وهمی بیش نیست. 

 
باور اشتباه دوم: راه اندازي استارتاپ یعنی به دست آوردن ثروت فراوان 

در ابتداي راه اندازي استارتاپ غالباً توجه ها به ثروت کلان دیگر استارتاپ ها و بنیان گذاران آن معطوف می شود، در حالی که از
تمامی مسیرها و سختی هایی که براي به دست آوردن ثروت کشیده اند، غفلت می شود. به علاوه، در روند کار، از بسیاري از هزینه
ها، مالیات ها و ... آگاهی و اطلاع کافی ندارید و در نهایت اغلب حتی مجبورید هزینه اي از جیب خود بدهید. در واقع، نه تنها سودي

 
نبرده اید بلکه، به ویژه در اوایل راه اندازي استارتاپ، غالباً با ضرر محض روبه رو خواهید شد. 

 
باور غلط سوم: احساسی که به عنوان مشتري از آن لذت می برید، وقتی صاحب استارتاپ شوید ماندگار خواهد بود! 

برخی افراد از مشتري بودن در زمینه خاصی لذت می برند، مثلاً از دنیاي بازي ها بسیار لذت می برند و مشتري ثابت شرکت هاي
بازي هستند. اما هنگامی که ناشی از لذت مشتري، تصمیم به راه اندازي استارتاپ حوزه بازي می گیرند، تعجب خواهند کرد که هدف



کاملاً متفاوت است. همیشه یادتان باشد نشستن پشت توپ می تواند سرگرم کننده باشد، اما ایستادن در مقابل آن قطعاً سرگرم

 
کننده نیست. 

حقیقت این است؛ دلیل اینکه شما به عنوان مشتري استارتاپ بازي ساز از این احساس شادي آور لذت می برید این است که مالک
آن تجارب شادي و خواسته هاي خود را براي شما فدا کرده است. بنابراین، هنگامی که می خواهید مالک استارتاپ در حوزه بازي
سازي شوید، باید خوش بختی و خواسته هاي خود را به نفع مشتري خود نیز قربانی کنید و احساسات سرگرم کننده اي را که قبلاً به

 
عنوان مشتري داشته اید، از بین ببرید. 

 
باور غلط چهارم: داشتن استارتاپ یعنی می توانید رئیس خود باشید و دیگر از اطاعت و دستورها خبري نیست! 

البته این باور از برخی جهات درست است؛ زیرا شما به عنوان صاحب استارتاپ، مجبور به اطاعت از دستورهاي مدیر مافوق خود

 
نیستید. اما فراموش نکنید شاید مجبور به اطاعت از اشخاصی بدتر از مدیران سنتی خود، یعنی «مشتریان»، باشید. 

البته به مرور زمان متوجه خواهید شد که علاوه بر مشتریان، مدیران دیگري نیز هستند که به شما مراجعه می کنند، مثلاً خواسته
هاي کارمندان، شرکا، سرمایه داران، صاحبان املاك، ادارات دولتی و دیگران. همه اینها مدیران جدید شما خواهند بود و نادیده
گرفتن آنها به طور کامل منجر به فروپاشی استارتاپ شما خواهد شد. در واقع، شما باید به آنها توجه کنید و سریعاً پاسخ دهید، شاید

 
10 برابر توجه و سرعت پاسخ شما به مدیر سنتی خود در شغل سنتی خود! 

 
باور غلط پنجم: مالکیت شرکت یعنی می توانید حقوق خود را هر طور که دوست دارید تعیین کنید 

حقیقتی که متوجه خواهید شد، این است که پایداري و استمرار و شکست نخوردن استارتاپتان در اولویت هاي شما خواهد بود. نکته
تأسف آور این است که در اوضاع و احوالی که شرکت شما روزهاي سختی را پشت سر می گذارد، همان طور که گمان می کردید
حقوق ثابتی دریافت نخواهید کرد، باید بدانید که حقوق شما بعد از سایر مطالبات شغلی تأمین می شود و پس از پرداخت حقوق
کارمندان، تأمین کنندگان و ... در نهایت درآمد شما به نوسان تصمیمات مشتري و نیروهاي اقتصادي بستگی دارد که غالباً از کنترل

 
شما خارج است! 

 
باور غلط ششم: موفقیت استارتاپ از نخستین روزها 

حقیقت این است که تعداد کمی از مشاغل از روز اول سودآورند. بیشتر استارتاپ ها براي سودآوري مدتی زمان می برند که این بازه
زمانی ممکن است از 3 ماه تا 3 سال باشد. تعجب آور نخواهد بود اگر بگوییم سودآوري رستوران 3 سال طول می کشد، در حالی که
رستوران فست فود کوچک ممکن است فقط 3 ماه طول بکشد. در هر دو حالت، اگر صاحب مشاغل، سرمایه در گردش کافی براي

 
تأمین خسارات واردشده تا زمان رسیدن تجارت به سودآوري نداشته باشد، به دلیل مشکلات نقدینگی شکست خواهد خورد. 

باورهاي فوق واقعی هستند و غالباً مالکان استارتاپ ها در ابتداي راه آنها را پشت سر می گذارند و کارآفرینان با در نظر گرفتن نکات
فوق می توانند استارتاپ خود را راه اندازي کنند. نه دلیلی براي ناامیدي شدید وجود دارد و نه نیازي به خوش بینی مبالغه آمیز است!

 
آغاز کنید و منتظر تجارب استارتاپی خود باشید. 

منبع: ایسنا





"دانش" به کمک گندمکاران کرمانشاه می آید

منبع: ایسناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان کرمانشاه از آغاز اجراي پروژه افزایش بهره وري مزارع گندم
استان با کمک روش هاي علمی خبر داد.

رمضان رویین تن در جلسه اجراي پروژه ایجاد شبکه
غیردولتی انتقال دانش در جهت افزایش بهره وري مزارع
گندم استان کرمانشاه، اظهار کرد: افزایش بهره وري در
تولید و انتقال دانش فنی به کشاورزان مهمترین اولویت
سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان

 
است. 

رویین تن با بیان اینکه هم اکنون در برخی از کشورهاي
توسعه یافته سهم انتقال یافته هاي تحقیقاتی و دانش در
تولید به 70 درصد هم می رسد، افزود: با وجود اینکه

کشور ما در تولید علم و دانش رتبه شانزدهم دنیا را دارد، ولی در انتقال یافته ها و بکارگیري دانش جایگاه 130 را کسب کرده که این
موضوع ضرورت تغییر در روشهاي موجود و استفاده از روش هاي علمی را در حوزه هاي مختلف و به ویژه در حوزه کشاورزي نشان

 
می دهد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان کرمانشاه با بیان اینکه به کمک روش هاي علمی می توان افزایش تولید
محصولی مثل گندم را در مزارع استان شاهد بود، گفت: علم و دانش به عنوان یکی از نهاده هاي مهم می تواند نقش مهمی در افزایش

 
تولیدات استان داشته باشد. 

رویین تن سپس به ظرفیتهاي قانونی و منابع انسانی سازمان نظام مهندسی اشاره کرد و گفت: استان کرمانشاه 58 مرکز خدمات
کشاورزي غیردولتی چند منظوره دارد که با حدود 400 نفر کارشناس صاحب فن در کنار مراکز جهاد کشاورزي دهستانها فعالیت می

 
کنند و می توانند اثرگذاري خود را از طریق انتقال و اشاعه دانش فنی و روز دنیا در این پروژه اثبات کنند. 

ذوالنوریان معاون برنامه ریزي و توسعه کارآفرینی سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان نیز به عنوان طراح و
پیشنهاد دهنده این پروژه عوامل موثر در شبکه و ماموریت هر کدام از گروه ها را توضیح داد و گفت: کشاورزي یک ضرورت است و
براي نیل به اهداف کشاورزي لازم است نهادهاي اجتماعی، فنی وت خصصی کشاورزي در کنار هم قرار بگیریند، لذا سازمان نظام
مهندسی با توجه به رسالتهاي اصلی خود و بررسی شیوه هاي مختلف کاري اجرا شده تاکنون به این نتیجه رسیده که این پروژه را
بصورت کاملا خصوصی و در قالب شبکه منتوري و ارتباط بین متخصصین حرفه اي، مربیان ارشد استان و با بکارگیري پتانسیل مراکز

 
خدمات کشاورزي غیر دولتی اجرا کند. 



ذوالنوریان هدف از اجراي این پروژه که با ورود به کشاورزي قراردادي و سهم بري دانش از تولید و با یک برنامه ریزي مدون پنجساله

 
انجام خواهد شد را افزایش عملکرد تولید گندم در مزارع آبی و دیم و تعمیم آن به سایر محصولات کشاورزي استان عنوان کرد. 

انتهاي پیام



صنایع دستی و هنري اعضاي کانون فرهنگی هنري انتظار سبز در معرض

نمایش قرار گرفت

منبع: شبستانشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري انتظار سبز گفت: صنایع دستی و هنري اعضاي کانون فرهنگی هنري انتظار سبز به
صورت مجازي در معرض نمایش قرار گرفت تا با فروش این آثار حمایت جدي از این هنرمندان مسجدي صورت گیرد.

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري انتظار سبز گفت: صنایع دستی و هنري اعضاي کانون فرهنگی هنري انتظار سبز به صورت

 
مجازي در معرض نمایش قرار گرفت تا با فروش این آثار حمایت جدي از این هنرمندان مسجدي صورت گیرد. 

 
 

«فراندخت چراغی» به خبرنگار خبرگزاري شبستان در اردبیل گفت: صنایع دستی و هنري اعضاي کانون فرهنگی هنري انتظار سبز به

 
صورت مجازي در معرض نمایش قرار گرفت تا با فروش این آثار حمایت جدي از این هنرمندان مسجدي صورت گیرد. 

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري انتظار سبز تصریح کرد: صنایع دستی این کانون شامل چرم دوزي و آثار هنري نیز در رشته نقاشی

 
در تکنیک هاي مختلف هست که به همت خواهران هنرمند این کانون خلق شده است. 



 
 

وي ادامه داد: تاکنون کارگاه هاي مختلف آموزشی در رشته هاي صنایع دستی و هنري برگزار شده و هنرمندان بسیاري را در رشته

 
هاي گوناگون جذب کرده است. 

چراغی خاطر نشان کرد: فرش بافی توسط بانوان در این کانون براي اشتغالزایی از دیگر برنامه هاي ترویج اقتصاد مقاومتی با مشارکت

 
اعضاي این کانون هست. 

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري انتظار سبز افزود: اشتغال و کارآفرینی به معناي سرمایه گذاري کلان نیست و با همت تلاش می

 
تواند مشغول به حرفه اي خانگی شد که سودآوري خیلی خوبی هم دارد. 

چراغی اعلام داشت: اتکا به توان داخلی و ترویج فرهنگ اقتصاد مقاومتی مدنظر مقام معظم رهبري از مهمترین اهداف برگزاري برنامه
هاي آموزشی با هدف اشتغالزایی این کانون است.



فرزندان جامعه ایثارگري استخدام می شوند/تهیه 61 هزارمتر مربع زمین

منبع: اصفهان شرقشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/11/04

ساري- رئیس بنیاد شهید و امورایثارگران کشور اشتغال فرزندان جامعه ایثارگري را از دغدغه ها برشمرد و گفت: تمامی
فرزندان شهیدان و ایثارگران بالاي 70 درصد جذب و استخدام می شوند. منبع خبر: اصفهان شرق / لینک خبر: فرزندان

جامعه ایثارگري استخدام می شوند/تهیه 61 هزارمتر مربع زمین

به گزارش اصفهان شرق؛ سعید اوحدي صبح شنبه در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان مازندران با بیان اینکه تلاش کردیم
در راستاي مدیریت جهادي تلاش کردیم هر هفته در یک استان حضور پیدا کنیم، افزود: به دلیل شرایط کرونا امکان جمع کردن

 
جامعه ایثارگري وجود ندارد اما نشست با مدیران سبب می شود تا خدماتی که حق جامعه ایثارگري است را ادا کنیم. 

وي با بیان اینکه عقب ماندگی هاي جدي در زمینه حقوق قانونی جامعه ایثارگري وجود دارد، گفت: هنوز پیگیر مشکل مسکن جامعه

 
ایثارگري هستیم و باید این مسئله حل شود. 

وي ادامه داد: در سفرهاي استانی تلاش داریم که عقب ماندگی ها را جبران کنیم و بزرگترین معضل موجود در بنیاد شهید، موضوع

 
اشتغال فرزندان جامعه ایثارگري است. 

اوحدي یادآور شد: تاکنون با همکاري دستگاه هاي اجرایی و ابلاغ مصوبه اي از سوي رئیس جمهور به سازمان برنامه بودجه، باید همه

 
فرزندان جامعه ایثارگري و جانبازان بالاي 70 درصد باید استخدام شوند و این طرح باید تا پایان سال جاري انجام شود. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگري خواستار مشخص شدن تاریخ آزمون اختصاصی استخدام فرزندان جامعه ایثارگري شد تا دغدغه
خانواده هاي شهیدان و ایثارگران حل شود، گفت: مجلس یازدهم نیز مصوبه خوبی در زمینه اشتغال فرزندان جامعه ایثارگري داشته

 
است. 

اوحدي با عنوان اینکه طی 27 سفر استانی به استان هاي مختلف کشور بیش از 61 هزار مترمربع زمین براي ساخت مسکن ایثارگران
تهیه شده است، گفت: این میزان نسبت به 12 سال گذشته رشد 80 درصدي داشته است.



ترجمه یو.اس.اي پانزده سال طول کشید اما بالاخره منتشر شد

منبع: همشهريشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/11/04

رمان سه جلدي «یو.اس.اي» نوشته جان دوس پاسوس به تازگی با ترجمه علی کهربایی توسط نشر ثالث منتشر شده است.
این رمان یکی از آثار مهم دوس پاسوس به عنوان یکی از نویسندگان مهم ادبیات معاصر آمریکاست.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از مهر علی کهربایی به
عنوان مترجم، براي بازگردانی این رمان 3 جلدي زمان و
سال هاي زیادي را هزینه کرده و البته پیش از آن، دو
کتاب «گذار منهتن» و «سه سرباز» را هم از دوس پاسوس
ترجمه کرده است. این مترجم به ترجمه آثار نویسندگان
انگلیسی زبان از انگلستان و ایالات متحده آمریکا اشتغال
دارد و دو ترجمه دیگرش از دو کتاب «راهی نیست؟» و
«شهري چون آلیس» از نویل شوت نویسنده انگلیسی هم

 
از جمله آثار متاخر او هستند. 

«یو.اس. اي» جدیدترین ترجمه کهربایی است که اثر مهمی در ادبیات آمریکا و جهان محسوب می شود. به همین دلیل و به بهانه

 
انتشار این کتاب با او به گفتگو نشستیم. 

- آقاي کهربایی، جایگاه «یو.اس.اي» را بیشتر ترسیم می کنید؟ اهمیت این کتاب در چیست؟ این رمان، یکی از آثار مهمِ کلاسیکِ
مدرن ادبیات جهان است. ژان پل سارتر هم نویسنده آن را به عنوان بزرگ ترین و مهم ترین نویسنده قرن معرفی کرد. دوس پاسوس
سال 1896 متولد شد و در این داستان، از تولد تا مقطع رکود بزرگ اقتصادي آمریکا را در داستانش آورده است. در این کار از زندگی

 
خود و دوستانش هم وام گرفته است. اما کتابش قهرمان مشخصی ندارد. یعنی می توان گفت قهرمان داستانش، مردم هستند. 

- جدا از کتاب، خودِ دوس پاسوس چه جایگاهی در ادبیات آمریکا دارد؟ او از میراث داران جیمز جویس است. دوس پاسوس، روش
جسورانه اي را در پیش گرفت. زنده یاد نجف دریابندري در مقدمه اش بر ترجمه رمان «رگتایم» (نوشته اي.ال.دکتروف) این مساله را
به روشنی توضیح داده که دوس پاسوس چه قدر در انتشار میراث جیمز جویس موثر بوده است. ویلیام فاکنر، ارنست همینگوي، دوس
پاسوس و تورنتون وایلدر همه از نویسندگانی هستند که ادامه دهنده راه جویس محسوب می شوند. پیروان این نویسندگان هم به
سنت جویس تعلق دارند اما این میان، دوس پاسوس، از نظر انتقال شیوه هاي جویسی و داشتن روحیه آزمایشگري او، بیشتر از

 
دیگران شایسته توجه است. 

اگر به چند جمله پیش تر برگردم، باید این نکته را اضافه کنم که برخی از مخاطبان و منتقدان، داستان هاي ذهنی و تاریک قرن
بیستم را میراث دار جویس می دانند اما باید توجه داشت که برخی از داستان ها و جریان هاي زنده و روشن هم در آمریکا و جهان، از

 
جویس میراث برده اند. 

این نویسنده بی تردید نقش مهمی در ادبیات کلاسیک مدرن آمریکا داشته و الان هم تا جایی که شنیده ام، آثارش در دانشگاه هاي



 
آمریکا تدریس می شود. ال.دکتروف هم مقدمه اي براي «یو.اس.اي» نوشته چون از علاقه مندانش بوده است. 

- به نظرتان نوع و سبک نگارش دوس پاسوس به زندگی و اتفاقاتی که برایش افتاد، ارتباط دارد؟ دوس پاسوس همان طور که اشاره
کردم، سال 1896 در امریکا زاده شد و کودکی ناآرامی را همراه مادر خود در پایتخت هاي اروپایی گذراند. او پس از مدتی به آمریکا بر
می گردد و به هاروارد راه پیدا می کند. اما شخصیت بی قرار و آرمان خواهش در سال هاي ابتدایی جنگ جهانی اول او را به اروپا
کشاند تا جنگ را از نزدیک مشاهده کند. در نتیجه به گروه آمبولانس می پیوندد و همراه دوستانی چون همینگوي و کامینگز جنگ
را با گوشت و خونش حس می کند. او پس از پایان جنگ اول در سال 1921، به شرق سفر کرد و از راه ارمنستان به ایران آمد. بعد
هم از راه زمینی از طریق عراق و سوریه به لبنان و سپس به آمریکا برگشت. در ادامه هم زندگی روزنامه نگاري او را به جنگ هاي

 
داخلی اسپانیا و همراهی با آزادیخواهان اسپانیایی کشاند. 

دوس پاسوس تمام این تجربیات پرشور و آرمان خواهانه خود را در مقاله ها و کتاب هاي بسیار ازجمله «سه سرباز» و «منهتن
ترنسفر» و سرانجام در سه گانه «یو.اس.اي» که به اودیسه دوس پاسوس معروف شد، با طرحی زنده و نوین و بسیار سینمایی ترسیم

 
می کند. 

- قلمش چه ویژگی خاص و ویژه اي دارد؟ زنده یاد نجف دریابندري در مقدمه اش بر «رگتایم» به خوبی حق مطلب را در مورد دوس
پاسوس بیان کرده است؛ این که او آزمایشگرترین نویسنده آمریکا بود. در رمان هاي بزرگ او یعنی «یو.اس.اي»، «منطقه کلمبیا» و
«منهتن ترنسفر» (در ایران با نام «گذار منهتن») قهرمان داستانش فرد معینی نیست بلکه خود جامعه آمریکاست. او در توصیف و
زنده ساختن صحنه اجتماعی همان قدر تلاش می کند که رمان نویسان دیگر به پروراندن سیرت قهرمانان خود می پردازند. در قصه

 
هاي او، آدم ها در برابر جامعه، در مرتبه دوم اولویت قرار می گیرند. 

- چرا؟ چون نویسنده می خواهد تاثیر محیط اجتماعی و به ویژه محیط اقتصادي را بر افراد، به مخاطبش نشان دهد. بنابراین باید
محیط را زنده و در حال حرکت ترسیم کند. و به همین دلیل تکه هایی از ترانه هاي روز، نطق هاي سیاسی، تیترهاي روزنامه ها و

 
بیوگرافی اشخاص واقعی و تاریخی را لابه لاي داستانش می آورد. 

اما درباره ویژگی قلم دوس پاسوس باید بگویم او خیلی دنبال شیوه هاي تازه بوده و به نظرم، بی نهایت سینمایی نوشته است. یعنی
آن قدر متاثر از کارگردان هایی مثل آیزنشتاین است که تمام شیوه هاي مدرن را در نوشتنش به کار گرفته است. همین استفاده اش
از ترانه ها، نطق هاي سیاسی، اخبار جراید و روزنامه ها، کار عجیب و غریبی است که فقط این نویسنده انجامش داده و تا پیش از او،
کسی این کار را نکرده بود. رمان «یو.اس.اي» 4 بخش یا شیوه دارد که یکی از آن ها، «فیلم خبري» است. او در این بخش تمام نکته

 
ها و عنوان هاي مهم خبري روز را متناسب با قصه اش، در متن می آورد. 

- پس ترجمه این سه گانه خیلی سخت و زمان برَ بوده است! بله. و کار بسیار سختی بود. ترجمه این سه گانه، حدود 15 سال طول
کشید. البته در این بازه زمانی کارهاي دیگري هم داشتم و این طور نبود که فقط مشغول ترجمه «یو.اس.اي» باشم ولی به هرحال
چون اثري لایه لایه و دشوار بود، زمان بسیار زیادي گرفت. مثلاً ناچار شدم براي رازگشایی از یک عنوان خبري در داستان، روزنامه
نیویورك تایمز صدسال پیش را پیدا کنم و بفهمم منظور نویسنده چیست. چون مفهوم موردنظرش در زمان فعلی معناي خاصی
ندارد. به همین دلیل با یک دوستم که استاد جرم شناس در آمریکاست، ارتباط برقرار کردم و خواستم نسخه اصلی روزنامه موردنظر را

 
به من برساند. 

- به نظرتان کاربرد این تکنیک دوس پاسوس چیست؟ همین که بخش هایی از اخبار و جراید را در داستانش می آورد. خب این کار



هم اثر را جذاب می کند، هم به آن، حالتی تصویري و سینمایی می دهد. «یو.اس.اي» بخش و شیوه دیگري هم دارد که من اسمش را
«از دریچه دوربین» می گذارم. عبارت اصلی آن «eye camera» است و دوس پاسوس در آن، مثل یک دوربین سینما، بدون این
که نیازي به نقطه گذاري و شیوه هاي دستوري باشد، سر را می چرخاند. او در این بخش، خاطرات کاملاً شخصی خود را با حدود

 
پنجاه و چند دریچه دوربین روایت می کند. البته به جز دو مورد آخر، باقی خاطرات براي خودش هستند. 

- «یو.اس.اي» براي چه کسانی نوشته شده است؟ فکر می کنید مخاطبانش چه کسانی هستند؟ این کتاب براي کسانی نوشته شده که
براي کلام و انسانیت ارزش قائل اند. خود نویسنده آدم پیچیده اي است و حاضر است در هفده هجده سالگی براي آرمان هایش از
اقیانوس عبور کرده به اروپاي جنگ جهانی اول برود و راننده آمبولانس شود. دوس پاسوس چون جنگ را با گوشت و پوستش حس
کرده، می تواند «سه سرباز» را به این خوبی و محسوسی بنویسد. از طرفی، عاشق شرق هم هست و همان طور که گفتم سفرهایی به
ایران و کشورهاي اطراف ما داشت. او نویسنده بی نهایت مترقی و پیشرویی است و اگر به خاطر گرایشات چپ اش نبود، حتماً جایزه
نوبل می گرفت. البته در اواخر عمر از آرمان اولیه اش برگشت و خدماتی به جریان مک کارتیسم کرد. اما به هرحال در بیشتر عمرش،

 
انسانی مترقی بود و براي این ترقی، هزینه هم داد. 

- نویسندگان و انسان هاي قرن بیستم، چه اتفاقاتی که ندیده اند! بله. سال ها و دهه هاي نخستین قرن بیستم یعنی از 1900 تا
1940 دوران بی نهایت مهم و تاریخ سازي در اروپا، آمریکا و نیز کل جهان بوده است. جنگ اول جهانی، انقلاب اکتبر، مذاکرات
ورساي و پیمان ورساي و سرانجام وقوع جنگ جهانی دوم همگی در این دوره رخ داده و در نهایت چهره جهان را به راستی دگرگون

 
کردند. به خاطر داشته باشیم که پیمان ورساي، جغرافیاي سراسر جهان را تغییر داد و شرایط بروز جنگ جهانی دوم را فراهم آورد. 

دوس پاسوس همان طور که گفتم چنین جهانی را می بیند و نسبت به آدم ها، به آن اولویت می دهد. همان طور که نجف دریابندري
نوشته دید دوربینی و امپرسیونیستی، و حتی فیلم خبري و در مجموع، وارستگی او از قیدوبندهاي متداول رمان نویسی و طبع آزمایی
انواع شیوه ها، همان مدرنیسمِ او در ادبیات کلاسیک است. و این مدرنیسم، درسی است که دوس پاسوس از جیمز جویس آموخته

است.



آگهی هاي استخدام برق 4 بهمن 99

منبع: برق نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/11/04

آگهی هاي استخدامی برق 4 بهمن 99 (کارشناسی و کاردانی) در بخش هاي مختلف در این قسمت بصورت یکجا جمع آوري
شده است. می توانید همه را یکجا مشاهده نمایید. امکان تماس یا ارسال رزومه در روز هاي بعد نیز وجود دارد.

مهندس برق دفتر فنی و کنترل کیفیت محل کار تهران و جنوب

 
(شرکت پیمانکاري) 

 
تلفن همراه: 09102322494 

 
مهندس برق الکترونیک مخابـرات 

 
(ارسال رزومه) 

 
 info@danialmoj.com

مهندس فروش برق خانم مسلط به فروش تجهیزات اتوماسیون

 
 shayacontrol@gmail.com صنعتی و اینورتر

 
مهندس برق با پروانه اشتغال 

 
پایه 2 یا 3 هیئت مدیره 

 
پرداخت یکجا نقدي 

 
 09121080621

 
همکاري با مهندسین داراي 

 
پروانه اشتغال نظام مهندسی 

 
عمران، معماري، مکانیک، برق 

 
 22290256

 
«فولاد دشتستان راد» لیسـانس بـرق کیلومتر 75 اتوبان تهران ـ ساوه رزومه واتساپ 09017034834 

 
هلدینگ صنعتی معدنی براي همکاري در کارخانه فرآوري معدنی در زرند کرمان دعوت به همکاري می نماید. 

 
سرپرست برق و ابزار دقیق 

 
با حداقل 7 سال تجربه 

 
کارشناس برق و ابزاردقیق 

 
با حداقل 3 سال تجربه 

 
متقاضیان با ذکر عنوان شغلی مورد نظر رزومه خود را از طریق ایمیل به آدرس زیر ارسال نمایند. 



 
 cvresume98@gmail.com

شرکت فعال در زمینه کنترل و ابزار دقیق استخدام دو نفر کارشناس الکترونیک آقا جهت بخش فنی با سابقه کار مرتبط ارسال رزومه

 
 info@rahinf.com به

 
مهندسین داراي پروانه 

 
بصورت حقیقی وحقوقی (اجرا) 

 
(داخلی 311) 22329430، 

 
 09212831761

 
 KGS.Employ@gmail.com جنوب غرب تهران PCB و Arm مهندس الکترونیک آشنا به

 
مهندس برق یاالکترونیک باتجربه 

 
و دانش کافی درطراحی وبرنامه 

 
نویسی و تعمیر منابع تغذیه: شارژر تریستوري 

 
و سویچ مد و UPS و ... 

 
(تهران  وصفادشت) 

 
 job.itco@gmail.com

 
واتساپ وتلگرام 09381358813 

 
شرکت معتبر بازرسی در نظر دارد جهت یکی از پروزه هاي صنعتی خود، هماهنگ کننده پروژه با مشخصات ذیل نیازمند است 

 
مسلط به زبان انگلیسی (نوشتاري، محاوره) 

 
ترجیحا فارغ التحصیل رشته هاي مهندسی 

 
ترجیحا آشنا به امور بازرسی کالا 

 
ارسال رزومه به: 

 
 inspectionoverseascv2021@gmail.com

یک شرکت معتبر به یک نفرمهندس برق الکترونیک (خانم یاآقا) جهت واحدتعمیرات برد هاي الکترونیکی نیازمنداست ساعت کاري 8

 
تا 17 داخلی 114 و 225، 88901917 شماره مستقیم 88926694 

 
مهندس بـرق مهندس صنایع غذایی فوق دیپلم ایمنی بهداشت مهندس صنایع شیمی 55243311 داخلی 6 

 
مهندس برق 

 
پایه 3 نظام مهندسی 

 
(عباسی) 09126185575 

 
مهندس برق با 

 
حداقل 3 سال سابقه کار 



 
آشنا به برنامه ریزي و کنترل پروژه 

 
 mapniran@yahoo.com

شرکت کاوش داده پردازان سفیر فعال در زمینه طراحی و تولید تجهیزات شبکه و دوربین هاي مداربسته، ,واقع در شرق تهران جهت

 
تکمیل کادر تولید خود از مونتاژکاران واجد شرایط زیر دعوت به همکاري می نماید: 

 
 DIP و SMD آشنا به قطعات الکتریکی و الکترونیکی

 
 DIP و SMD مسلط به مونتاژ قطعات الکترونیکی و لحیم کاري

 
داشتن تجربه در زمینه سیستم هاي امنیتی و دوربین هاي مدار بسته مزیت محسوب می شود. 

 
منظم و علاقه مند به کار سیستمی. 

 
داشتن روحیه تعامل و همکاري. 

 
تلفن همراه: 09368756071 

تعدادي تکنسین برق، مکانیک و... حتی بدون سابقه جهت (شرکت خودرویی) حقوق تا 5 /5 بابیمه (ج مخصوص) 65823970 و

 
 66844942

 
یک شرکت معتبرتولیدي وصنعتی 

 
در شهرك وردآورد (اتوبان تهران کرج) 

 
جهت تکمیل کادر فنی خود از افراد ذیل دعوت به همکاري می نماید 

 
یکنفر آقا آشنا به اصول نگهداري 

 
و تعمیرات خطوط تولید 

 
داراي 2 سال سابقه کار مفید 

 
علاقمندان رزومه خود را به شماره 

 
 02144987248

 
فاکس و یا به آدرس ایمیل زیر ارسال نمایند 

 
 Rezume1333@gmail.com

درج کد 9900 در قسمت موضوع الزامی میباشد



قالیباف: مابه التفاوت ارز باید به جیب مردم برود/ ایجاد شغل با فرمول و

مصوبات شورایعالی کار نمی شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس، محمدباقر
قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی امروز شنبه (4بهمن)
در آیین تجلیل از پژوهشگران برتر مرکز پژوهش هاي
مجلس، اظهار داشت: مابه التفاوت ارز بین 700 تا 800
هزار میلیارد تومان است که باید به جیب مردم رفته و
مشکلات آن را حل کند و مجلس حتماً این کار را انجام

 
می دهد. 

 
وي افزود: ما در مجلس توجه به سلامت، معیشت، محرومیت زدایی و تولید و اشتغال را در دستور کار قرار داده ایم. 

رئیس مجلس تصریح کرد: ارزهاي زیادي براي تولید و اشتغال از صندوق ارزي و صندوق توسعه ملی به اذن مقام معظم رهبري و به
درخواست دولت تخصیص پیدا کرده است و ریال هاي زیادي براي اشتغال در بودجه در نظر گرفته شده است، اما ایجاد اشتغال روش

 
می خواهد که بایستی در ابتدا روش هاي آن را از غل و زنجیر خارج کنیم. 

قالیباف اظهار داشت: اشتغال آن نیست که بگوییم ما پول دادیم و باید ایجاد شغل ایجاد شود؛ شورایعالی کار و منابع تخصیص پیدا
کرده و به عده اي پول بدهیم تا شغل ایجاد کنند؛ نمی توانیم منتظر بمانیم که هر مقدار بودجه اي که دادیم با محاسبات و فرمول

 
بگوییم این مقدار شغل در کشور ایجاد شد و در نهایت گزارش بدهیم که بین 800 هزار تا یک میلیون شغل ایجاد کردیم.  

رئیس مجلس تاکید کرد اگر در هر خانه اي را بزنیم و سوال کنیم که از این خانه آیا کسی سر کار رفته است؟ آنها پاسخ می دهند که

 
خیر.  

ادامه دارد ...



بزرگ ترین مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو گشایش یافت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش گروه علم و پیشرفت خبرگزاري فارس به نقل از
مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري، این مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي
خودرو با حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري
و توسط شرکت دانش بنیان کروز، راه اندازي شده است تا
چرخ هاي این صنعت با فناوري بومی، نوآوري هاي
دانشگاهی  و قطعات ایران ساخت، شتابان تر از گذشته

 
حرکت کند. 

مرکز نوآوري صنعت قطعه سازي خودرو امروز در زیرساختی به مساحت 2 هزار و 500 مترمربع زیربنا با 3میلیون یورو سرمایه گذاري
در  مسیر رفع نیازهاي فناورانه صنعت خودرو گام برداشت. بالغ بر 250  نفر از متخصصان به صورت تمام وقت و 30دانشجو در مقاطع

 
گوناگون تحصیلی از دانشگاه هاي برتر کشور در این مرکز نوآوري بر روي بیش از 120 پروژه فناورانه صنعت خودرو فعال هستند. 

 
استقبال از شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و استارتاپ ها 

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در این مراسم با بیان این که نوآوري و توانمندي طراحی، مهم ترین مولفه براي
تبدیل خودروسازي کشور به یک صنعت پویا است، ادامه داد: مرز باریک میان کارخانه داري و صاحب صنعت بودن، توانمندي طراحی،
ماشین سازي، بهینه سازي و توسعه است. این توانمندي صرفا با گشودن درها به روي نوآوري و استقبال از شرکت هاي دانش بنیان،

 
خلاق و استارتاپ ها به دست می آید. 

ستاري، با اشاره به تاثیرگذاري حضور شرکت هاي دانش بنیان و خلاق در حوزه خودروسازي گفت: براي تبدیل شدن خودروسازي
کشور به یک صنعت پویا و رو به جلو، باید نوآوري دانش بنیان ها به این حوزه راه یابد. خوشبختانه این اتفاق مهم در این صنعت در

 
حال تحقق است. 

وي افزود: اکنون توانایی تولید بخش قابل توجهی از قطعات و نرم افزارهاي خودرویی در شرکت هاي دانش بنیان داخلی وجود دارد و
صنایع باید بازار بزرگ و بالقوه خود را در اختیار این شرکت ها قرار دهند تا ضمن برخورداري از یک صنعت پویا، اقتصاد نوآور و طراح،

 
جایگزین اقتصاد وارداتچی شود. 

 
  

بخش قابل توجهی از بخش هاي الکترونیکی خودرو توسط گروه هاي فناور مستقر در این مجموعه تولید می شود. تا کنون بیش از 3



مدل کنترل مرکزي خودرو، واحد مرکز کنترل کیسه هوا، ده ها مدل از قطعات الکترونیکی خودرو و قطعات کنترل بدنه خودرو در این
مرکز طراحی و تولید شده است. همچنین سیستم رادار و تشخیص مسیر خودرو از بخش هاي تحقیقاتی و فناورانه آینده این مرکز
نوآوري است. این مرکز نوآوري تا کنون 15 پروژه فناورانه را با دانشگاه هاي کشور به سرانجام رسانده و بیش از 300 قطعه ایران

 
ساخت شده است. این مرکز در حال حاضر فناوري ساخت این قطعات را بومی سازي کرده است. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، از حمایت زیرساختی براي ایجاد پلی میان نوآوري شرکت هاي دانش بنیان و خلاق با صنایع
گفت و ادامه داد: از تمام شرکت هاي دانش بنیان و فناور براي رفع نیازهاي صنعت خودرو و ورود نوآوري به این عرصه دعوت و

 
همچون گذشته از فعالان زیست بوم نوآوري خودرو حمایت می کنیم. 

ستاري با تاکید بر این که ایران با برخورداري از تاریخ طولانی و فرهنگی غنی باید صاحب صنعت بومی باشد، بیان کرد: فرهنگ تکیه
به مونتاژ و واردات صرف، چالش هاي بسیاري را براي صنایع به وجود آورده است اما امیدواریم با ایجاد مراکز نوآوري و هموار شدن راه

 
ورود خلاقیت، صاحب صنعت بومی خود و صادرات آن شویم. 

 
بستري براي تحول خودرو با قطعات ایران ساخت 

این مجموعه بزرگ ترین مجموعه فعال این صنعت است و با تبدیل شدن به شرکتی دانش بنیان، زمینه را براي حمایت از ایده هاي

 
نوآورانه، بی نیازي صنعت خودرو از واردات و تولید خودروهاي پیشرفته همگام با فناوري هاي روز دنیا فراهم کرده است. 

12 هزار و 800 نفر در مجموعه تولیدي کروز اشتغال دارند که 3 هزار و 500 نفر از آنها بانوان هستند و قطعات گوناگون خودرو از
جمله حسگرها، نشانگرها، دسته سبم، سوییچ تعلق و ترمز، قطعات تزیینی و قواي محرکه را ایران ساخت کرده اند. در حوزه یونیت
هاي کنترل تولیدي کروز قطعاتی چون سنسورهاي تهویه، فرمان و ترمز، سیستم هاي کنترل مرکزي و ایمنی خودرو بومی سازي

 
شده اند. 

در مرکز تحقیقات شرکت کروز، پیشرفته ترین دستگاه هاي اندازه گیري و سیستم هاي طراحی تولید شده است و 230 نفر از
دانشگاهیان کشور در حال تحقیق و پژوهش هستند که حاصل کار و فعالیت آن ها طراحی قطعات پیشرفته مورد نیاز صنایع کشور
است. علاوه بر فعالیت هاي انجام شده در این مجموعه، در حال حاضر بالغ بر 50 پروژه با دانشگاه هاي بزرگ کشور از

 
جمله تهران، شریف و امیرکبیر در حال انجام است. 

خط تولید قطعات الکترونیکی این شرکت براي قطعات سطحی 8 خط اتوماتیک را ا ظرفیت 25 میلیون قطعه براي بیش از 340 قطعه

 
ظرفیت دارد. در انواع سنسورها، نمایشگرها و قطعات امنیتی و قطعات الکترونیکی و در حوزه کنترل مرکزي خودرو فعالیت می کند. 

انتهاي پیام/



پشتیبانی کامل اوقاف قم از طرح شمیم خدمت

منبع: تابناكشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/11/04

 
پشتیبانی کامل اوقاف قم از طرح شمیم خدمت 

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: در جنگ اقتصادي و علمی با دشمنان، هرگونه اقدام عملی براي کاستن از مشکلات اقشار مختلف

 
مردم همچون طرح شمیم خدمت با حمایت کامل اوقاف استان قم همراه خواهد بود. 

به گزارش تابناك قم، حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندري پیش از ظهر امروز در بازدید از کارگاه هاي خیاطی که در راستاي
اجراي طرح شمیم خدمت در حرم مطهر امامزاده سید معصوم(ع) برپا شده اند اظهار کرد: رونق و جهش تولید، شعار سال گذشته و

 
امسال هستند که از سوي رهبر معظم انقلاب تعیین شده اند. 

 
وي افزود: از همه دست اندرکاران این طرح تشکر می کنم چرا که زمینه اي را براي کارآفرینی و اشتغال ایجاد کرده اند. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه این اداره کل آماده هرگونه همکاري و پشتیبانی از طرح هاي این چنینی است
گفت: در شرایطی که شیوع کرونا از یک سو و مشکلات اقتصادي دیگر سو، فشار بر مردم را بیشتر کرده است، باید به اینگونه اقدامات

 
بهاي بیشتري بدهیم. 

وي ادامه داد: استکبار جهانی جنگ علمی، اقتصادي و فرهنگی را همزمان با هم علیه ما آغاز کرده اند زیرا می دانند با وجود قدرت
بالاي نیروهاي مسلح جمهوري اسلامی، توان رویارویی نظامی را ندارند هر چند حرکت هاي مذبوحانه اي را انجام می دهند که از آن

 
جمله می توان به ترور شهید قاسم سلیمانی و دانشمندانی همچون شهید محسن فخري زاده اشاره کرد. 

اسکندري با بیان اینکه لازم است اقدامات گسترده اي صورت بگیرد تا مردم همچنان در صحنه بمانند گفت: فشار اقتصادي مشکلات

 
زیادي براي برخی اقشار به وجود آورده، حال در این شرایط طرح هاي اشتغال زایی و کارآفرینی می تواند کمک حال آنها باشد. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: می توانیم از ابنیه اي که داریم براي اختصاص مکان برپایی کارگاه هاي مهارت افزایی
استفاده کنیم و اقدامات پشتیبانی و حمایتی دیگري هم توسط اداره کل اوقاف استان قم پیش بینی شده است.



100 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال به حوزه فناوري ایلام اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/11/04

ایلام - ایرنا - مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات ایلام گفت: 100 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی به حوزه فاوا (فناوري
اطلاعات و ارتباطات) این استان اختصاص داده شد که از طریق پست بانک به متقاضیان پرداخت می شود.

ایلام - ایرنا - مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات ایلام
گفت: 100 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی به حوزه فاوا
(فناوري اطلاعات و ارتباطات) این استان اختصاص داده
شد که از طریق پست بانک به متقاضیان پرداخت می شود.

عباس بیرامی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار
داشت: این تسهیلات از محل منابع داخلی شرکت ها و
سازمان هاي وابسته به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات
به صورت وجوه اداره شده براي حمایت از تحقیقات طرح
هاي توسعه اشتغال آفرینی یا صادرات کالا و خدمات،

 
اختصاص داده شده است که از طریق مجموعه پست بانک به بخش هاي خصوصی و تعاونی پرداخت می شود. 

وي افزود: وزارت ارتباطات از توسعه کسب و کارهاي نوین در بستر فناوري اطلاعات که از رویکردهاي اصلی براي اشتغال زایی جوانان

 
است، به صورت جدي حمایت می کند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات ایلام تاکید کرد: پس از اطلاع رسانی و دریافت تقاضاها در حوزه هاي توسعه اپلیکیشن (نرم
افزار)، بازي هاي موبایلی، کسب وکارهاي نوپا، ایجاد و توسعه شتاب دهنده هاي سازمانی، باید طرح هاي مربوطه را بر اساس ضوابط

 
کلی پذیرش کرد و با استفاده از دستورالعمل تسهیلات اختصاص یافته، اقدامات لازم را در خصوص پشتیبانی از آن ها انجام داد. 

بیرامی یادآور شد: می توان از شرکت هاي دانش بنیان و نوپا به عنوان ابزار تجاري مدرن در جامعه امروزي به بهترین شکل ممکن
استفاده کرد چراکه طبق شرایط کنونی، طرح ریزي براي توسعه اقتصاد دیجیتال از ضروریات و راهکاري مناسب براي برون رفت از

 
مشکلات اقتصادي است. 

وي گفت: این اداره کل با تامین منابع مالی از طریق پرداخت تسهیلات به فعالان این حوزه و حمایت از فعالان گیم( بازي رایانه اي) و
انیمیشن (پویانمایی) در قالب طرح هاي فناورانه و نوآفرین، اقدامات قابل توجهی براي حمایت از استارتاپ ها و طرح هاي نوپا و دانش

 
بنیان انجام داده است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات ایلام با اشاره به هدف وزارت ارتباطات به منظور توسعه اقتصادي و افزایش اشتغال در حوزه
ICT ادامه داد: پرونده هاي تقاضاي وام وجوه اداره شده طرح هاي فناورانه شرکت هاي خصوصی استان در مرحله بررسی قرار دارد و



 
این تسهیلات به شرکت هاي واجد شرایط پرداخت خواهد شد. 

بیرامی یادآور شد: طرح هاي فناورانه در محورهاي مختلف حوزه فناوري از جمله توسعه صادرات و توسعه کسب و کار ICT ، حمایت
از شتاب دهنده هاست که در این حوزه ها تسهیلاتی با کارمزد پنج تا 9 درصد و دوره بازپرداخت 36 ماهه و تنفس یکساله به

 
متقاضیان واجد شرایط پرداخت می شود. 

وي در خصوص طرح هاي شامل تسهیلات وجوه اداره شده، شرایط و نحوه دریافت تسهیلات و وثایق مورد نیاز دریافت وام افزود: به
منظور تسهیل شرایط دریافت وام، براي تسهیلات کمتر از 300 میلیون تومان نیازي به ضمانت نامه بانکی نیست و تنها چک با ظهر

 
نویسی دو ضامن قابل است. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- ارتباطات 

 
- اشتغال زایی 

- وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات



صنایع اصفهان با کمبود نیروي انسانی ماهر مواجه هستند

منبع: ایرناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/11/04

اصفهان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان گفت: صنایع مستقر در شهرك هاي صنعتی استان با وجود
شیوع کرونا و مسائل و مشکلات متعدد در پی جذب نیروي انسانی هستند، اما این بخش با کمبود نیروي ماهر و آموزش دیده

مواجه است.

اصفهان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
اصفهان گفت: صنایع مستقر در شهرك هاي صنعتی استان
با وجود شیوع کرونا و مسائل و مشکلات متعدد در پی
جذب نیروي انسانی هستند، اما این بخش با کمبود نیروي

 
ماهر و آموزش دیده مواجه است.  

سید حسن قاضی عسگر روز شنبه در گفت و گو با ایرنا
افزود: بعضی از افراد بیکار به دنبال کار ساده و پر درآمد
هستند و حاضر به اشتغال در صنایع نیستند و یا آموزش

 
لازم را براي اینگونه کارها ندیده اند. 

 
وي ادامه داد: آموزش هایی که امروز در دانشگاه هاي کشور ارائه می شود منطبق بر بازار و نیاز بازار کار نیست. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان با بیان اینکه تعداد زیادي از افراد بیکار مهارتی ندارند اظهار داشت: شوراي مهارت
استان اصفهان را فعال کردیم و جلسات این شورا به صورت ماهانه برگزار می شود و همه دستگاه هاي درگیر در مهارت آموزي باید

 
فعالانه در این نشست ها حضور داشته باشند. 

وي اضافه کرد: آموزش و پرورش به دنبال توسعه هنرستان هاي وابسته است تا با کمک صنایع و دستگاه هاي اجرایی بتوانند مهارت

 
آموزي را توسعه دهند. 

قاضی عسگر خاطرنشان کرد: استارت آپ ها در ماه هاي اخیر کمک هایی را در زمینه مهارت آموزي ارائه کردند و هنرستان هاي

 
مجازي را براي آموزش مطرح کردند که با استفاده از اینترنت و فضاي مجازي می توان کسب و کارهاي مختلف را راه اندازي کرد. 

وي گفت: دانشگاه جامع علمی کاربردي و سازمان فنی و حرفه اي بطور مستقیم در مهارت آموزي درگیر هستند و این سازمان توسعه

 
نظام آموزشی 2گانه را دنبال می کند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان با بیان اینکه نظام آموزشی 2 گانه پیشرفته است که باید به اصناف و صنایع معرفی
شود اظهار داشت: این نظام در کشورهاي آلمانی زبان نتیجه داده است که کار مهارت آموزي با کمک اصناف و صنایع انجام می شود. 



وي گفت: همه مسوولان اصفهان در تلاشند تا مهارت آموزي را توسعه دهند تا نیروهاي کار با کسب مهارت لازم بتوانند در صنایع

 
استان فعالیت موثري داشته باشند. 

 
109 هزار نفر از مجموع 250 هزار نفري بیکاران این استان را دانش آموختگان مراکز آموزش عالی تشکیل می دهد. 

استان اصفهان پنج میلیون و 200 هزار نفر جمعیت دارد؛ نرخ بیکاري این استان از سال هاي 95 تا 98 به ترتیب 14.6، 14.4، 13.8

 
و 10.6 بود. 

استان اصفهان داراي 24 شهرستان است که بیشترین جمعیت معادل 43.73 درصد در شهرستان اصفهان و پس از آن کاشان (7.17

 
درصد)، خمینی شهر (6.26 درصد) و نجف آباد (6.24 درصد) سکونت دارند. 

 
حدود 39.5 درصد از جمعیت استان در کلانشهر اصفهان زندگی می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان 

 
- اشتغال زایی 

 
- اصفهان 

- مهارت اموزي



اجراي 30 هزار میلیارد تومان پروژه در مس سرچشمه

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر مجتمع مس سرچشمه گفت: در حال حاضر 30 هزار میلیارد تومان پروژه را برنامه ریزي کردیم که طی چند سال آینده
باعث ارزش افزوده در مس کشور می شود.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، حسین احمدي در نشست بررسی مشکلات شهرستان هاي رفسنجان و انار با
حضور نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: هم اکنون بیش از 300 هزار تن تولید مس محتوا در برنامه داریم که امسال

 
تولید 280 هزار تن مس کاتدي در کل کشور در برنامه است. 

وي تصریح کرد: دو هفته قبل کارخانه مواد شیمیایی در مجتمع مس سرچشمه کلنگ زنی شد و تمامی مواد شیمیایی را که در حوزه

 
مس مورد نیاز است را تولید می کنیم که تحقق این مهم ضمن جلوگیري از خروج ارز موجب اشتغال زایی نیز می شود. 

مدیر مجتمع مس سرچشمه تاکید کرد: در حوزه اشتغال هم اتفاقات خوبی در حال رخ دادن است و براي حفظ و ارتقاي جهانی

 
جایگاه ایران در حوزه مس برنامه ریزي و تلاش کردیم. 

وي ادامه داد: در حوزه معادن تقریبا جزو 10 کشور دنیا هستیم و در حوزه تولید هم که کالاهاي استراتژیک را تولید می کنیم و

 
همراه با رتبه جهانی رشد داریم. 

احمدي با اشاره به تلاش متخصصان در بومی سازي صنعت مس افزود: در حوزه بومی سازي هم قراردادهایی منعقد شده تا قطعاتی
که امکان ساخت و تولید آن در کشور وجود دارد، به دست کارشناسان بومی ساخته شوند. امسال اگر فروش بالاي 35 هزار میلیارد

 
تومان مس را رقم بزنیم، گویاي ظرفیت خوب در حوزه تولید و توسعه کشور خواهد بود. 

 
دخیره معدنی کرمان زمینه رونق منطقه را فراهم می کند 

امام جمعه رفسنجان در این نشست با بیان اینکه بیش از 15 هزار نفر جوان تحصیل کرده بیکار در این شهرستان داریم عنوان کرد:
ذخیره معدنی بسیار خوبی در استان کرمان داریم که باید به خوبی از این استفاده معادن کنیم تا زمینه اشتغال زایی و رونق منطقه

 
ایجاد شود. 

حجت الاسلام اصغر عسکري با اشاره به وجود خطوط ریلی موجود در رفسنجان ابراز کرد: با توجه به وجود منطقه ویژه اقتصادي در
رفسنجان می توان از زیرساخت ریلی در جهت توسعه شهرستان استفاده کرد. یکی از مشکلات جدي در استان کرمان به ویژه شمال

 
استان کمبود آب است، وقتی آب نباشد کشاورزي نیست و عملا زندگی مردم با مشکل مواجه می شود. 

امام جمعه رفسنجان تاکید کرد: آب خلیج فارس در حال انتقال به رفسنجان است که با تصفیه این آب، می توان آب آشامیدنی مردم

 
را هم فراهم کرد. 



بر اساس گزارشی از ایرنا، علی نیکزاد نایب رئیس مجلس شوراي اسلامی به همراه جمعی از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی و

 
نمایندگانی از وزارت نیرو، بنیاد مسکن و انقلاب اسلامی به شهرستان رفسنجان به منظور بررسی مشکلات این منطقه سفر کرد. 

انتهاي پیام//



مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل گل گهر برگزار شد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/11/04

آیین تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با حضور اعضاي هیئت مدیره و معاونان این شرکت،
مسئولان استان کرمان و شهرستان سیرجان، نمایندگان مجلس و رئیس هیئت عامل ایمیدرو در شرکت معدنی و صنعتی گل

گهر برگزار و ایمان عتیقی به عنوان مدیرعامل جدید معارفه شد. همچنین در این مراسم از خدمات ...

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، آیین تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت گل گهر با حضور جمعی از
مسئولان شرکت، استان کرمان و شهرستان سیرجان برگزار شد و برخی از مسئولان در خصوص عملکرد جمشید ملارحمان و نیز

 
استراتژي هاي گل گهر براي آینده سخنرانی کردند. 

در این مراسم محرابی، معاون اقتصادي استاندار کرمان با اشاره به اینکه منطقه گل گهر پتانسیل هاي خوبی براي شکوفایی دارد،

 
اظهار داشت: روند توسعه معادن این منطقه در دولت هاي یازدهم و دوازدهم تسریع شده است. 

 
وي افزود: براي توسعه منطقه گل گهر لازم است هماهنگی میان دستگاه هاي استانی بیشتر شود. 

معاون اقتصادي استاندار کرمان خاطرنشان کرد: مهندس ملارحمان انظباط مالی را در گل گهر ایجاد کرد. مهندس عتیقی هم با

 
تجربه سال ها کار در گل گهر می تواند روند توسعه این منطقه را سرعت ببخشد. 

محرابی تاکید کرد: گل گهر به مسئولیت هاي اجتماعی خود عمل کرده و امیدوار هستیم در دوره جدید این مسیر ادامه یابد. انتقال

 
حساب شرکت به استان و شهر سیرجان و بازگشت حقوق دولتی به شهرستان سیرجان دو موضوعی است که باید پیگیري شود. 

دیگر سخنران این مراسم، پرتوافکنان، عضو هیئت مدیره بانک سپه بود که در رابطه با نقش این بانک در توسعه گل گهر، اظهار داشت:
بانک سپه از سهامداران گل گهر بوده و در زمینه معدن و صنایع معدنی سرمایه گذاري هاي فراوانی داشته است. در حوزه هاي

 
مختلف در جهت تحقق استراتژي جهش تولید سرمایه گذاري کرده ایم. 

وي افزود: شرکت گل گهر به عنوان یک ابرشرکت، مورد حمایت بانک سپه براي طرح هاي توسعه معدن، کنسانتره و گندله بوده و
نمونه طرح هاي بزرگ انتقال آب خلیج فارس بوده است. بانک سپه در سال جهش تولید، طلایه دار اعطاي تسهیلات براي تحقق این

 
شعار است. 

شهباز حسن پور، نماینده سیرجان در مجلس، به عنوان دیگر سخنران مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل
گهر، با اشاره به اینکه باید از مسئولان مطالبه گري کنیم، اظهار داشت: مشکلی که در کل کشور وجود دارد، ارتباط ضعیف صنعت و

 
دانشگاه است. متاسفانه قبلا نگاه ها به بیرون بود و از ظرفیت جوانان غفلت شده است. 

وي افزود: از مسئولان درخواست می کنم پیگیر احداث یک دانشکده در حوزه معدن باشند. تکمیل زنجیره و جلوگیري از خام فروشی

 
به دیگر استان ها باید در دستور کار قرار گیرد. 



حسن پور تاکید کرد: معادن باید پیشران اقتصادي و جایگزین نفت باشد. لازم است رئیس هیئت عامل ایمیدرو دستور تسریع پروژه

 
هاي فولادي را صادر کنند. 

نماینده سیرجان در مجلس خاطرنشان کرد: موضوع مسئولیت هاي اجتماعی و توجه به مناطق محروم نیز دیگر موضوع است. توجه به
مسائل محیط زیست باید در معدن بیش از پیش مورد عنایت مسئولان باشد چرا که محیط زیست پایدار مسئولیت ما براي آیندگان

 
است. 

وي خاطرنشان کرد: علت لزوم تکمیل زنجیره در گل گهر سهم 30 درصدي آن در زنجیره فولاد است. در این راستا آب خلیج فارس

 
به همت مدیران به منطقه گل گهر رسیده و به دنبال احداث بزرگ ترین منطقه ویژه و شهرك صنعتی در جنوب شرق هستیم. 

حسن پور در پایان عنوان کرد: مدیرعامل کنونی در کنار مدیران قبلی تجربه لازم را کسب کرده است و به همین دلیل سطح انتظارات

 
زیاد شده است. 

دیگر سخنران مراسم جمشید ملارحمان، مدیرعامل پیشین گل گهر بود که در این رابطه اظهار داشت: در دو سال گذشته امانت دار
مردم بودیم. امانت داري در شرکت هاي بزرگ دشوار است و مردم همواره مدیران را رصد می کنند. ما به همه مردم بدهکاریم و باید

 
در زمان امانت داري بدهکار مردم نباشیم. 

وي افزود: تلاش ما در این دو سال تکمیل کارهاي گذشتگان بود. سال گذشته که رونق تولید بود، 4 درصد افزایش تولید و امسال به
عنوان جهش تولید نیز تاکنون 4 درصد افزایش تولید داشته ایم. این افزایش تولید در حالی رقم خورده که ظرفیت ثابت بود و صداقت

 
سرلوحه کار همه مدیران شرکت قرار داشت. 

ملارحمان خاطرنشان کرد: سال گذشته ده ها پروژه افتتاح کردیم و امسال نیز مفتخر به تکمیل پروژه عظیم و ملی آب خلیج فارس
شدیم. ارزش پروژه هاي افتتاح شده بیش از دو هزار میلیارد تومان بوده و بیش از ده ها هزار میلیارد تومان پروژه دیگر در دست اقدام

 
است. 

مدیرعامل سابق گل گهر در خصوص مسئولیت هاي اجتماعی این شرکت، عنوان کرد: در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی دو ورزشگاه

 
احداث کردیم و پروژه بیمارستان نیز پیشرفت 85 درصدي دارد. 

وي تصریح کرد: در حوزه تکنولوژي ریسک هاي بزرگی کردیم که نمونه آن پروژه انباشت و برداشت بود که تنوواي ایتالیا به دلیل

 
تحریم ها عقب نشینی کرد و ما توانستیم از دانش و تخصص مهندسین شرکت بهره ببریم و پروژه را به بهره برداري برسانیم. 

ملارحمان با اشاره به اینکه در توسعه متوازن اقدامات خوبی در جنوب کرمان انجام دادیم، بیان کرد: توسعه اکتشافات به صورت

 
نامحدود را در دستور کار قرار دادیم و با این کار و اکتشاف معدن از مهاجرت معکوس جلوگیري خواهیم کرد. 

مدیرعامل سابق گل گهر مطرح کرد: توسعه و ایجاد انضباط مالی در شرکت حداقل براي پنج سال آینده انجام شده و درآمدها و

 
مخارج براي این مدت معلوم است. ایجاد انضباط مالی باعث شفافیت می شود که جزو مطالبه هاي مردم است. 



وي با بیان اینکه استفاده حداکثري از نیروهاي بومی را در دستور کار قرار دادیم، تاکید کرد: اکثر قریب به اتفاق مدیران بومی هستند.
ایجاد استقلال براي هیئت مدیره جهت تصمیم گیري از جمله الزامات مدیرعامل جدید خواهد بود. از همه مسئولان که در دو سال

 
گذشته با هیئت مدیره همکاري کردند، تشکر می کنم. 

ایمان عتیقی، مدیرعامل شرکت گل گهر به عنوان دیگر سخنران مراسم، با بیان اینکه گل گهر، یک امانت ملی است، اظهار داشت: بر

 
پایه توان علمی همکاران باید امانت را به دست نفر بعدي بسپاریم. 

وي افزود: گل گهر امروز متخصصانی را تربیت کرده که می توانند در همه جاي کشور کار کنند. شرکت گل گهر یک امانت ملی است

 
که باید با نگاه مسئولیت اجتماعی هدایت شود. به همت مدیران و کارکنان تلاش می کنیم گام هاي موثري را در تولید برداریم. 

وجیه االله جعفري، رئیس هیئت عامل ایمیدرو به عنوان آخرین سخنران مراسم اظهار داشت: همه ما در زمان مسئولیت امانت دار
هستیم. در زمان مهندس ملارحمان طرح هاي خوبی شروع شد و طرح هاي پیشین با سرعت خوبی پیش رفتند. براي مهندس عتیقی

 
که از بدنه گل گهر است، آرزوي موفقیت می کنم. 

وي افزود: ایمیدرو در سطح ملی از گل گهر براي اشتغال و رشد تولید حمایت خواهد کرد. زنجیره فولاد با توجه به طرح جامع به

 
توازن نسبی رسیده و با توجه به چشم انداز 1404 امیدواریم به این اهداف دست یابیم. 

رئیس هیئت عامل ایمیدرو خاطرنشان کرد: گل گهر به عنوان بزرگ ترین تامین کننده زنجیره فولاد باید داراي نگاه ملی و در زنجیره

 
اقتصاد کشور اثرگذار باشد. 

وي در پایان تاکید کرد: اکتشاف پیشران بخش معدن است و اقدامات خوبی در گل گهر در سال هاي گذشته انجام شده و باید در

 
استراتژي هاي گل گهر ادامه یابد. 

در پایان این مراسم، از جمشید ملارحمان مدیرعامل سابق گل گهر با اهداي لوح سپاس و هدایایی از سوي مسئولان تقدیر به عمل

 
آمد. 

انتهاي پیام//



7200 مجوز الکترونیکی براي کانون هاي مساجد صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/11/04

تهران- ایرنا- رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور از صدور هفت هزار و 200 مجوز الکترونیکی
براي کانون هاي مساجد سراسر کشور خبر داد.

تهران- ایرنا- رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی
هنري مساجد کشور از صدور هفت هزار و 200 مجوز
الکترونیکی براي کانون هاي مساجد سراسر کشور خبر داد.

به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد کشور حجت الاسلام حبیب رضا
ارزانی روز شنبه با اعلام این مطلب گفت: آنچه که در
سامانه بچه هاي مسجد اتفاق افتاد یک انقلاب در حوزه
فعالیت هاي مسجدي است؛ چون هر کانون فرهنگی هنري
باید اطلاعات جامعی را از مسجد و کانون در سامانه ارایه

 
کند که از جمله آنها می توان به معرفی روحانی مسجد، مدرك تحصیلی اعضاي کانون و بسیج اشاره داشت. 

وي افزود: تاکنون 25 هزار و 992 کانون در کشور تاسیس شده و تا پایان طرح ملی ایران قوي این تعداد فراتر از 26 هزار کانون
خواهد بود. در این میان آنچه که مسلم است مجاهدت و تلاش بی شائبه بچه هاي مسجد است، نوجوانان و جوانانی که به راستی به

 
تعبیر مقام معظم رهبري افسران جنگ نرم هستند. 

ارزانی اضافه کرد: با توجه به این مساله آثار متعددي در رواق هاي دوازده گانه از سوي کانون ها در سامانه بچه هاي مسجد بارگذاري

 
شد و همچنان نیز این فرصت تا ساعت 12 شب 22 بهمن ماه وجود دارد اما پس از آن شرکت در طرح تمدید نخواهد شد. 

 
نتایج طرح ملی ایران قوي 18 اسفند اعلام می شود 

وي با اشاره به بررسی و ارزیابی آثار ارسال شده به سامانه بچه هاي مسجد گفت: این روند تا 10 اسفند از سوي هیات داوران صورت
می گیرد و برگزیدگان طرح ملی ایران قوي روز 18 اسفند همزمان با سالروز تاسیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري

 
مساجد کشور است اعلام می شوند. 

طرح ملی ایران قوي در هفته دفاع مقدس با حضور سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رییس ستاد هماهنگی کانون
هاي فرهنگی هنري مساجد کشور معرفی و رونمایی شد. این طرح در قالب هاي مختلف سعی در ایجاد بستر مشارکت و نقش آفرینی،
رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا، هماهنگی و انسجام فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور دارد. این طرح تا دهه فجر

ادامه خواهد داشت. 



چهار محور اصلی براي این طرح درنظر گرفته شده که اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در این راستا فعالیت می کنند. اولین
محور شامل قرآن و سیره اهل بیت (ع) است و موضوع هایی همچون فرهنگ ولایت پذیري، سبک زندگی ایرانی اسلامی، داستان هاي
قرآنی، مناسبت هاي ملی مذهبی، امر به معروف و نهی از منکر و موضوع نماز که از مباحث مهم حوزه قرآن و سیره اهل بیت است، در

 
ذیل این محور قرار می گیرد. 

محور دوم مربوط به مسجد و گام دوم انقلاب است که بر اساس فرمایش رهبر معظم انقلاب در زمینه گام دوم انقلاب است که مسائلی
مانند نقش مسجد در خودسازي، نقش مسجد در جامعه پردازي و در حوزه تمدنی و همچنین نقش مسجد در زمینه قوي شدن ایران

 
اسلامی مطرح می شود. 

محور سوم عبارت از پیشرفت و امید به آینده است که نشاط آفرینی در جامعه، تقویت روحیه امید و تلاش در میان جوانان، توجه به
کارآفرینی و جهش تولید، خدمت رسانی، محرومیت زدایی و مسائلی مانند اختراع ها و خلاقیت ها و الگوهاي موفق محلی، استانی و

 
ملی بخش هایی از آن را تشکیل می دهد. 

محور چهارم نیز مربوط به مقاومت و عزت ایرانی است که موضوع هایی همچون دفاع مقدس، شهداي مقاومت، شهداي هسته اي،
شهداي سلامت و به طور خاص سردار شهید قاسم سلیمانی و شهید محسن فخري زاده را در بر می گیرد و جلوه هاي مشارکت مردم
در عرصه هاي همدلی و مواسات و همچنین مباحث رشد علم و فناوري و دیگر نمادهاي عزت و مقاومت سرفصل هاي این محور است.

حجت الاسلام و المسلمین ارزانی با بیان اینکه دایره برگزیدگان این دوره از رویداد فهما نسبت به سال گذشته افزایش یافته است،
اظهار کرد: با توجه به اینکه طرح ملی ایران قوي محور فعالیت هاي کانون ها در سال جاري محسوب می شود در نتیجه بر اساس این

 
طرح و رواق هاي تعریف شده در آن برگزیدگان متعددي خواهیم داشت. 

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه به ارایه گزارش آماري از عملکرد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در سراسر کشور
پرداخت و گفت: تعداد 259 باب کانون بین 10 هزار تا 15 هزار امتیاز کسب کردند، در این میان 2 کانون بالاي 15 هزار امتیاز را به

 
دست آوردند. 

وي افزود: امسال با توجه به شیوع کرونا بسیاري از فعالیت هاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور به حداق رسید اما با این

 
وجود تاکنون 42 میلیون امتیاز در سامانه بچه هاي مسجد به ثبت رسیده که قابل توجه است و تا پایان طرح نیز افزایش می یابد. 

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: تاکنون در سطح کشور و ذیل طرح ملی ایران قوي، بالغ بر 29 میلیارد تومان از سوي
کانون هاي فرهنگی هنري براي انجام فعالیت ها و برنامه هاي مسجدي هزینه شده است که این رقم طبق برآوردها تا پایان طرح به

 
بالاتر از 50 میلیارد تومان می رسد. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- عبدالهادي فقهی زاده 

 
- معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 



 
- قرآن کریم 

- برج میلاد تهران



اصلاح و افزایش شاخص هاي بودجه اي دانشگاه فنی حرفه اي

منبع: بازار کارشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي با معاون رئیس جمهور دیدار کرد در این دیدار بهبود اعتبارات دانشگاه فنی و حرفه اي
پیگیري شد.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي با معاون رئیس جمهور دیدار کرد در این دیدار بهبود اعتبارات دانشگاه فنی و حرفه اي پیگیري

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، ابراهیم صالحی عمران با حضور در سازمان برنامه و بودجه کشور با محمد باقر نوبخت، دیدار و مسائل و

 
مشکلات بودجه اي دانشگاه فنی و حرفه اي را مطرح کرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در این نشست ضمن قدردانی از اهتمام سازمان برنامه و بودجه کشور در راستاي ارتقاي آموزش هاي
فنی و حرفه اي گزارشی از عملکرد دانشگاه ارائه کرد و گفت: هدف و رسالت عمده دانشگاه فنی و حرفه اي ارتقاي مهارت براي کمک

 
به اقتصاد کشور است چراکه رابطه تنگاتنگی با اشتغال و بازار کار دارد لذا باید در بحث بودجه اي توجه ویژه اي به آن صورت پذیرد. 

بنابراین گزارش دکتر نوبخت در این دیدار با اشاره بر نقش و جایگاه دانش آموختگان دانشگاه فنی و حرفه اي در اشتغال و توسعه
کارآفرینی دستور اقدام سریع در اصلاح و افزایش شاخص هاي بودجه اي دانشگاه فنی حرفه اي با در نظر گرفتن تعداد دانشجویان،

تعداد کادر آموزشی و کارکنان، گستره جغرافیایی، تعداد کارگاه ها و آزمایشگاه ها را صادر کرد.



شکوفایی خلاقیت دانش آموزان در مدرسه ایدنو

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان از جشنواره اي متفاوت در راستاي رویش هاي خلاقانه
دانش آموزي، مدرسه ایده هاي نو، با عنوان "جشنواره ایدنو" خبر داد.

به گزارش حوزه آموزش و پرورش گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، علی جانباز معاون فرهنگی
اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان، اظهار
کرد: نظر به اهمیت، شکوفایی خلاقیت در میان نسل جوان
و پرورش آن ها به عنوان مدیران و آینده سازان فردا،
فراخوان ایده ها و رویش هاي خلاقانه دانش آموزي مدرسه
ایده هاي نو با عنوان "جشنواره ایدنو"، به همت اتحادیه
انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در شبکه هاي اجتماعی

 
و سایت راه اندازي شد. 

او گفت: این جشنواره، ویژه دانش آموزان متوسطه دوم است. تمامی دانش آموزان انجمنی و غیرانجمنی می توانند در این رقابت
شرکت کنند و از جوایز نفیس بهره مند شوند. یک حمایت ویژه جشنواره و صندوق ملی حمایت از ایده ها، مخصوص دانش آموزان

 
پایه دهم عضو انجمن اسلامی نیز در این جشنواره تدارك دیده شده است. 

جانباز بیان کرد: جشنواره ایدنو از 20 آذر در سراسر کشور آغاز شده است و دانش آموزان می توانند تا سوم اسفند در این جشنواره

 
شرکت کرده و پس از ثبت نام، ایده هاي خود را ارسال کنند. 

 
بیشتر بخوانید 

- بارش نشاط نوجوانانه در محله هاي سراسر کشور معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان ادامه داد:
دانش آموزان پس از ارسال ایده هاي خود، وارد بخش پشتیبان (حمایت مربی) و داوري می شوند و همزمان با ارسال بوم هاي ایده
پردازي، پشتیبانی و داوري به صورت مستمر توسط پشتیبان ها و داور ها انجام می شود تا دانش آموزان زمان لازم براي اصلاح و ارائه
ایده هاي بهتر و خلاقانه تر را داشته باشند. داوري در این بخش تخصصی است و از طریق تیم داوري انجام خواهد شد. همچنین، ایده

 
هاي برتر ملی و استانی در این مرحله توسط داور معرفی می شوند. 

او گفت: همچنین 10 ایده برتر استان (5 دختر و 5 پسر) به رویداد ملی ایدنو راه می یابند و جوایزي به آن ها اهدا می شود. همچنین
6 ایده برتر دانش آموزان سال دهم (3 دختر و 3 پسر) ضمن دریافت جوایز، جهت اجراي ایده توسط صندوق حمایت از ایده، حمایت

 
می شوند. 



جانباز بیان کرد: در بازه زمانی تیر تا مرداد 1400 یک رویداد ملی در قالب کارگاه هاي خلاقیت، ایده پردازي، کسب و کار، کارآفرینی
و صنایع خلاق و مدیریت پروژه ویژه رتبه هاي برتر برگزار خواهد شد و از 10 دانش آموز ایده پرداز مدرسه اي تقدیر به عمل خواهد

 
آمد و همچنین صاحبان ایده هاي برتر می توانند به عنوان پشتیبان در دوره بعد جشنواره ایفاي نقش کنند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان گفت: علاقمندان به شرکت در این فراخوان می توانند با مراجعه به
سایت ایدنو به آدرس idnoo.ir و تکمیل اطلاعات گروه خود در بخش ثبت نام و هم چنین از طریق پرس لاین موجود در کانال پیام

 
رسان بله به آدرس idnoo_ir اقدام به ثبت نام کنند. 

گفتنی است، جشنواره ایدنو از 20 آذر به همت اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در سراسر کشور آغاز شده است و دانش
آموزان تا سوم اسفند فرصت دارند تا در این جشنواره شرکت کنند.



فراخوان رویش هاي خلاقانه دانش آموزي در جشنواره ایدنو

منبع: ایرناشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/11/04

تهران-ایرنا- معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان از جشنواره اي متفاوت در راستاي رویش
هاي خلاقانه دانش آموزي مدرسه ایده هاي نو، با عنوان "جشنواره ایدنو" خبر داد .

تهران-ایرنا- معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي
اسلامی دانش آموزان از جشنواره اي متفاوت در راستاي
رویش هاي خلاقانه دانش آموزي مدرسه ایده هاي نو، با

 
عنوان ""جشنواره ایدنو"" خبر داد . 

به گزارش روز شنبه روابط عمومی اتحادیه انجمن هاي
اسلامی دانش آموزان، علی جانباز افزود: نظر به اهمیت،
شکوفایی خلاقیت در میان نسل جوان و پرورش آن ها به
عنوان مدیران و آینده سازان فردا، فراخوان ایده ها و رویش
هاي خلاقانه دانش آموزي مدرسه ایده هاي نو با عنوان

 
"جشنواره ایدنو"، به همت اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در شبکه هاي اجتماعی و سایت راه اندازي شد. 

وي ادامه داد: این جشنواره، ویژه دانش آموزان متوسطه دوم است. تمامی دانش آموزان انجمنی و غیرانجمنی می توانند در این رقابت
شرکت کنند و از جوایز نفیس بهره مند شوند. یک حمایت ویژه جشنواره و صندوق ملی حمایت از ایده ها، مخصوص دانش آموزان

 
پایه دهم عضو انجمن اسلامی نیز در این جشنواره تدارك دیده شده است. 

جانباز خاطرنشان کرد: این جشنواره از 20 آذرماه در سراسر کشور آغاز شده است و دانش آموزان می توانند تا سوم اسفند در

 
جشنواره ایدنو شرکت و پس از ثبت نام، ایده هاي خود را به این جشنواره ارسال کنند. 

وي ادامه داد: دانش آموزان پس از ارسال ایده هاي خود، وارد بخش پشتیبان (حمایت مربی) و داوري می شوند و هم زمان با ارسال
بوم هاي ایده پردازي، پشتیبانی و داوري به صورت مستمر توسط پشتیبان ها و داورها انجام می شود تا دانش آموزان زمان لازم براي

 
اصلاح و ارائه ایده هاي بهتر و خلاقانه تر را داشته باشند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان تصریح کرد: داوري در این بخش تخصصی است و از طریق تیم

 
داوري انجام خواهد شد. همچنین، ایده هاي برتر ملی و استانی در این مرحله توسط داور معرفی می شوند. 

وي گفت: 10 ایده برتر استان(5دختر و 5پسر) به رویداد ملی ایدنو راه می یابند و جوایزي به آن ها اهدا می شود. همچنین 6 ایده

 
برتر دانش آموزان سال دهم(3دختر و 3پسر) ضمن دریافت جوایز، براي اجراي ایده توسط صندوق حمایت از ایده، حمایت می شوند. 



جانباز خاطرنشان کرد: در بازه زمانی تیر تا مرداد 1400 یک رویداد ملی در قالب کارگاه هاي خلاقیت، ایده پردازي، کسب و کار،
کارآفرینی و صنایع خلاق و مدیریت پروژه ویژه رتبه هاي برتر برگزار خواهد شد و از 10 دانش آموز ایده پرداز مدرسه اي تقدیر به

 
عمل خواهد آمد. صاحبان ایده هاي برتر می توانند به عنوان پشتیبان در دوره بعد جشنواره ایفاي نقش کنند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان گفت: علاقمندان به شرکت در این فراخوان می توانند با مراجعه به
سایت ایدنو به آدرس idnoo.ir و تکمیل اطلاعات گروه خود در بخش ثبت نام و هم چنین از طریق پرس لاین موجود در کانال پیام

 
رسان بله به آدرس idnoo_ir اقدام به ثبت نام کنند. 

جشنواره ایدنو از 20 آذرماه به همت اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در سراسر کشور آغاز شده است و دانش آموزان تا سوم

 
اسفند فرصت دارند در این جشنواره شرکت کنند . 

 
برچسب ها 

 
- خلاقیت 

 
- اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان 

 
- فراخوان 

 
- وزارت آموزش و پرورش 

- دانش آموزان



6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ

6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش خبرگزاري ریسک نیوز، دنیاي کارآفرینی پر از زرق و برق است و این زرق
و برق اغلب باعث نادیده گرفته شدن جزئیات می شود؛ از این رو برخی از کارآفرینان مبتدي، راه اندازي استارتاپ را فرآیندي لذت
بخش، آسان، انعطاف پذیر و ساده می دانند و گمان می کنند کارآفرینان دوران خوبی را سپري می کنند و البته مهم تر از همه سود
هنگفتی را براي دنیاي استارتاپی تصور می کنند. در حالی که به گفته دکتر علی اصغر سعدآبادي عضو هیات علمی و رییس مرکز

 
نوآوري دانشگاه شهیدبهشتی این گونه نیست. 

دکتر سعدآبادي، رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر اینکه می بایست ""جنبه نهفته و
تاریک"" دنیاي استارتاپی را بررسی کنیم، گفت: به جز افرادي که تجربه هاي واقعی را پشت سرگذاشته اند، هیچ کس نمی تواند

 
درباره راه اندازي استارتاپ یا به طور کلی راه اندازي مشاغل خصوصی به ویژه در مراحل اولیه فرد کارآفرین را راهنمایی کند. 

وي با بیان اینکه در زمینه راه اندازي استارتاپ باورهاي غلطی وجود دارد، یکی از این باورهاي اشتباه را ""مالکیت استارتاپ یعنی هر
زمان که بخواهید می توانید کار کنید"" دانست و در این باره توضیح داد: حقیقت این است که شما مالک استارتاپ نیستید، بلکه
برعکس استارتاپ مالک شما است! اگر استارتاپِ شما به صورت شبانه روزي در حال خدمت به مشتریان است، بنابراین وقت، تلاش،
نظارت و پیگیریتان را می طلبد. به زبان ساده، استارتاپتان نیازمند حضور فعالتان است. باید بدانید کار در استارتاپ به هیچ وجه مانند

 
کار در شرکت، مؤسسه و ... نیست که باید ساعات و روزهاي مشخصی حضور داشته باشید. 

به گفته سعدآبادي در استارتاپ تمامی معادلات روزانه و شبانه به هم می ریزد و کارآفرینان باید تمام قد در خدمت استارتاپشان

 
باشند. بنابراین، این فرض که مدیر استارتاپ هر زمان که بخواهد می تواند کار کند، وهمی بیش نیست. 

 
باور اشتباه دوم: راه اندازي استارتاپ یعنی به دست آوردن ثروت فراوان 

در ابتداي راه اندازي استارتاپ غالباً توجه ها به ثروت کلان دیگر استارتاپ ها و بنیان گذاران آن معطوف می شود، در حالی که از
تمامی مسیرها و سختی هایی که براي به دست آوردن ثروت کشیده اند، غفلت می شود. به علاوه، در روند کار، از بسیاري از هزینه
ها، مالیات ها و ... آگاهی و اطلاع کافی ندارید و در نهایت اغلب حتی مجبورید هزینه اي از جیب خود بدهید. در واقع، نه تنها سودي

 
نبرده اید بلکه، به ویژه در اوایل راه اندازي استارتاپ، غالباً با ضرر محض روبه رو خواهید شد. 

 
باور غلط سوم: احساسی که به عنوان مشتري از آن لذت می برید، وقتی صاحب استارتاپ شوید ماندگار خواهد بود! 

برخی افراد از مشتري بودن در زمینه خاصی لذت می برند، مثلاً از دنیاي بازي ها بسیار لذت می برند و مشتري ثابت شرکت هاي
بازي هستند. اما هنگامی که ناشی از لذت مشتري، تصمیم به راه اندازي استارتاپ حوزه بازي می گیرند، تعجب خواهند کرد که هدف



کاملاً متفاوت است. همیشه یادتان باشد نشستن پشت توپ می تواند سرگرم کننده باشد، اما ایستادن در مقابل آن قطعاً سرگرم

 
کننده نیست. 

حقیقت این است؛ دلیل اینکه شما به عنوان مشتري استارتاپ بازي ساز از این احساس شادي آور لذت می برید این است که مالک
آن تجارب شادي و خواسته هاي خود را براي شما فدا کرده است. بنابراین، هنگامی که می خواهید مالک استارتاپ در حوزه بازي
سازي شوید، باید خوش بختی و خواسته هاي خود را به نفع مشتري خود نیز قربانی کنید و احساسات سرگرم کننده اي را که قبلاً به

 
عنوان مشتري داشته اید، از بین ببرید. 

 
باور غلط چهارم: داشتن استارتاپ یعنی می توانید رئیس خود باشید و دیگر از اطاعت و دستورها خبري نیست! 

البته این باور از برخی جهات درست است؛ زیرا شما به عنوان صاحب استارتاپ، مجبور به اطاعت از دستورهاي مدیر مافوق خود

 
نیستید. اما فراموش نکنید شاید مجبور به اطاعت از اشخاصی بدتر از مدیران سنتی خود، یعنی «مشتریان»، باشید. 

البته به مرور زمان متوجه خواهید شد که علاوه بر مشتریان، مدیران دیگري نیز هستند که به شما مراجعه می کنند، مثلاً خواسته
هاي کارمندان، شرکا، سرمایه داران، صاحبان املاك، ادارات دولتی و دیگران. همه اینها مدیران جدید شما خواهند بود و نادیده
گرفتن آنها به طور کامل منجر به فروپاشی استارتاپ شما خواهد شد. در واقع، شما باید به آنها توجه کنید و سریعاً پاسخ دهید، شاید

 
10 برابر توجه و سرعت پاسخ شما به مدیر سنتی خود در شغل سنتی خود! 

 
باور غلط پنجم: مالکیت شرکت یعنی می توانید حقوق خود را هر طور که دوست دارید تعیین کنید 

حقیقتی که متوجه خواهید شد، این است که پایداري و استمرار و شکست نخوردن استارتاپتان در اولویت هاي شما خواهد بود. نکته
تأسف آور این است که در اوضاع و احوالی که شرکت شما روزهاي سختی را پشت سر می گذارد، همان طور که گمان می کردید
حقوق ثابتی دریافت نخواهید کرد، باید بدانید که حقوق شما بعد از سایر مطالبات شغلی تأمین می شود و پس از پرداخت حقوق
کارمندان، تأمین کنندگان و ... در نهایت درآمد شما به نوسان تصمیمات مشتري و نیروهاي اقتصادي بستگی دارد که غالباً از کنترل

 
شما خارج است! 

 
باور غلط ششم: موفقیت استارتاپ از نخستین روزها 

حقیقت این است که تعداد کمی از مشاغل از روز اول سودآورند. بیشتر استارتاپ ها براي سودآوري مدتی زمان می برند که این بازه
زمانی ممکن است از 3 ماه تا 3 سال باشد. تعجب آور نخواهد بود اگر بگوییم سودآوري رستوران 3 سال طول می کشد، در حالی که
رستوران فست فود کوچک ممکن است فقط 3 ماه طول بکشد. در هر دو حالت، اگر صاحب مشاغل، سرمایه در گردش کافی براي

 
تأمین خسارات واردشده تا زمان رسیدن تجارت به سودآوري نداشته باشد، به دلیل مشکلات نقدینگی شکست خواهد خورد. 

باورهاي فوق واقعی هستند و غالباً مالکان استارتاپ ها در ابتداي راه آنها را پشت سر می گذارند و کارآفرینان با در نظر گرفتن نکات
فوق می توانند استارتاپ خود را راه اندازي کنند. نه دلیلی براي ناامیدي شدید وجود دارد و نه نیازي به خوش بینی مبالغه آمیز است!

 
آغاز کنید و منتظر تجارب استارتاپی خود باشید. 

منبع: ایسنا





بندر آبادان از فرصت هاي بنادر دیگر محروم است

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه اقتصادي: از گذشته تا امروز همواره ته لنجی یکی از
راه هاي ارتزاق ساحل نشینان جنوبی کشور بوده که با
تصویب قوانین جدید در این سال ها، دستخوش تغییرات
شده است. این تغییرات سفره هاي کارگران دریا را دایم
کوچکتر کرده و معضلات اجتماعی در مناطق جنوبی را
دایم افزایش داده است.به گزارش ایلنا، پیوند ناگسستنی
جنوب نشین ها با ارتزاق از طریق دریا غیرقابل کتمان

است. ملوانی یکی از مشاغلی است که در خطه جنوبی کشور به وفور یافت می شود ولی در این روزها با فراز و نشیب فراوانی همراه
است. این روزها، مشکلات متعددي گریبانگیر ملوانان و لنج داران در بنادر آبادان شده، این مشکلات نه تنها نرخ بیکاري مردمی که
چشم امید به دریا دوخته اند را افزایش داده بلکه آثار ناگوار دیگري در منطقه ایجاد کرده است. در گذشته، لنج هاي تجاري سنتی که
کمتر از 500 تن ظرفیت دارند، کالاهایی را براي مصارف شخصی و فروش بدون تشریفات گمرکی وارد می کردند. کالاي ته لنجی یا
کالاي ملوانی نوعی واردات کالا به کشور است که در بنادر جنوبی رایج است و در شهرهاي بندري که لنج و واردات کالا در آن رفت و
آمد می کنند، رونق دارد. ته لنجی به کالایی گفته می شود که صاحبان لنج و خدمه مجاز به واردات آن هستند؛ البته قانون آن مبنی

 
بر میزان واردات براي هر ملوان و تعداد سفرهاي مجاز هر ملوان طی سال هاي اخیر دستخوش تغییراتی شده است. 

مسعود حیاوي (مدیرعامل تعاونی لنج داران آبادان) درباره وضعیت این گروه شغلی می گوید: حدود 1000 لنج در سه بندر آبادان،
چویبده و اروندکنار تا انتهاي سال 96 روي دریا مشغول به فعالیت بودند که هزاران کارگر و ملوان در این شناورها شاغل بودند. این
شناورها فرصتی براي تامین معیشت زندگی خانواده هایی بود که از طریق دریانوردي امرار معاش می کردند اما در این روزها به دست
فراموشی سپرده شده اند.دولت با هدف ایجاد رونق در بازارچه هاي مرزي و کمک مالی به ملوانان، اجازه واردات کالا بدون پرداخت
عوارض گمرکی تا سقف 15 میلیون تومان براي هر ملوان را صادر کرد. مردان دریا می توانستند 6 بار در سال از طریق دریا کالا وارد
کنند. بر این اساس، آیین نامه «ورود کالا توسط ملوانان در شناورهاي دریایی سنتی با ظرفیت کمتر از 500 تن و ساماندهی و
نوسازي آن شناورها» در تاریخ 18/05/96 توسط دولت تصویب شد. در ماه هاي ابتدایی صدور این آیین نامه، یک ملوان می توانست
تا سقف 10 میلیون تومان کالا را بدون پرداخت عوارض به کشور وارد کند. پس از گذشت 10 ماه از صدور این آیین نامه، ملوانان
نسبت به پایین بودن قیمت کالاهاي وارداتی اعتراض کردند و خواهان افزایش سقف قیمت کالاها بودند. خرداد ماه 97، دولت به
اعتراضات دریانوردان توجه کرد و با اصلاح مصوبه خود، قیمت کالاهاي وارداتی را تا سقف 15 میلیون تومان افزایش داد. دولت در
ماده 7 این آیین نامه نوشت: شناورهاي دریایی سنتی با ظرفیت کمتر از500 تن (لنج تجاري) در صورت تحت پوشش بیمه تأمین
اجتماعی قرار دادن ملوانان شاغل در آن شناور و برخوردار شدن آنان از مزایاي بیمه تأمین اجتماعی از قبیل بازنشستگی، بیمه درمان،
عیدي آخر سال و سایر موارد مربوط، مجاز هستند در هر سال براي هر شناور و هر ملوان حداکثر شش نوبت و در هر نوبت به ازاي هر
ملوان تا سقف 100 میلیون ریال از معافیت ملوانی مندرج در تبصره (3) ماده (1) این آیین نامه استفاده کنند. اما مدتی ست میزان



واردات براي هر ملوان و تعداد سفرهاي مجاز هر ملوان طی سال هاي اخیر دستخوش تغییراتی شده. این تغییرات که از شش بار در

 
سال به یک بار رسیده و معیشت ملوانان و فعالان بازارهاي وارداتی در جنوب را تحت تأثیر قرار داده است. 

 
بندر آبادان از فرصت هاي بنادر دیگر محروم است 

مدیرعامل تعاونی لنج داران آبادان می گوید: مردم که در بنادر جنوبی زندگی می کنند از مسئولان محلی و کشوري انتظار داشتند که
تعداد شناورها را افزایش دهند اما بر خلاف انتظار مردم، تعداد شناورها نه تنها افزایش نیافت بلکه به شدت کاهش یافت. در حال
حاضر، حدود 15 لنج فعال در سه بندر آبادان مشغول به کار هستند. به گفته ي او؛ پس از سال 96، شرایط کار در بنادر جنوبی تغییر
کرد و معیشت مردم دستخوش تغییرات فراوان شد. مشکلاتی گریبانگیر لنج داران آبادانی شده، عده اي لنج هاي خود را فروخته اند و
برخی نیز لنج خود را به دلیل غرق شدن از دست داده اند. برخی نیز چاره اي جز مهاجرت نداشتند و آبادان را ترك کرده اند و اگرچه
این گروه به حمایت نیاز دارند اما تحت پوشش چتر حمایتی هیچ سازمانی نیستند. حیاوي می گوید: هیات وزیران اجازه ورود 30 قلم
کالا توسط لنج ها دربنادر جنوبی کشور را صادر کرده است اما مشکلات لنج داران در آبادان با دیگر بنادر مناطق جنوبی متفاوت است.
قوانین ورود کالا در تمامی بنادر جنوب مثل دیلم، هندیجان، دلوار، دلوار با بندر آبادان متفاوت است. بندر هندیجان نیز جزو استان
خوزستان است ولی با بندر آبادان متفاوت است. لنج داران در این بندر از فرصت بیشتري براي ورود کالا برخوردار هستند. مردان دریا
که در بنادر آبادان مشغول به کار هستند در ظاهر اجازه ورود کالاهاي الکترونیک و لوازم خانگی را دارند اما در حقیقت از این فرصت

 
محروم هستند؛ درواقع آبادانی ها فقط اجازه ورود مواد غذایی را دارند. 

 
بیکاري، بزهکاري در آبادان را افزایش داد 

مسئولان شهرستان آبادان با یکدیگر هماهنگ نیستند و این موضوع سبب شده تا لنج داران با چالش هاي متعددي هنگام ورود کالا
روبرو شوند. تمامی ادارات آبادان خود را مستقل از دیگري قلمداد می کند و می خواهد حرف خود را به کرسی بنشاند. مدیرعامل
تعاونی لنج داران آبادان در این باره می گوید: اداره کل گمرك آبادان اجازه ورود کالا را صادر می کند اما اداره دریابانی این شهر
جلوي ورود کالا را می گیرد. هر کالایی که از مبدا وارد می شود، داراي بارنامه است. مسئولیت نظارت بر ورود کالا برعهده گمرك

 
است اما دریابانی نیز به این موضوع ورود می کند. 

حیاوي تشریح می کند: مردانی که در بنادر جنوبی ایران مشغول به کار هستند، بارها اشتغال و اشتغال زایی را مطالبه کرده اند. ما
طرح هایی براي اشتغالزایی داریم اما از سوي مسئولان حمایت نمی شویم. تمام زندگی مردم منطقه به تبع بیکاري تحت تاثیر قرار
گرفته و مشکلات زیادي براي آنها به بار آورده است. وي ادامه می دهد: امنیت اجتماعی منطقه، پس از بیکار شدن جمعیت زیادي که
در شناورها شاغل بودند، تحت تاثیر قرار گرفته و بزهکاري و متاسفانه میزان دزدي ها در منطقه افزایش یافته است. حال آنکه اگر
مردم از بیکاري در امان بمانند و در حال کسب معیشت و ارتزاق خانواده خود باشند به سراغ کارهاي خلاف نمی روند. . آزارهاي
کلامی نیز در منطقه نیز به شدت افزایش یافته و در کنار آن؛ عده اي نیز در دام اعتیاد گرفتار شده اند. او در پایان درباره وضعیت
اشتغال فعلی مردان دریا می گوید: برخی به مشاغل نگهبانی و کارهاي ساختمانی روي آورده اند. برخی که شرایط اقتصادي بهتري
داشته اند، موتور سه چرخ خریده اند و فلافل فروشی می کنند.لنج داران و ملوانان که دو حلقه اولیه این اشتغال هستند پس از
گذشت چندین ماه همچنان بیکار مانده و عوارض جانبی این وضعیت زندگی مردم را به مخاطره خواهد انداخت، در حالی که در سال
هاي گذشته واردات حداقل شش نوبت شامل لنج داران و ملوانان می شد و در کنار آن؛ هزینه زندگی و بار مشکلات به مراتب کمتر از
سال جاري بود اما اینک شیوع کرونا و تعطیلی بسیاري از مشاغل و درآمد هاي مقطعی هم مزید بر علت شده و شرایط سختی را بر

مردم محروم تحمیل کرده است.



احیاي فرش راور کرمان با 1000 شغل برکت

منبع: میزانشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام گفت: حجم کل سرمایه گذاري براي فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور
این بنیاد در استان کرمان 2 هزار و 76 میلیارد ریال است.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام بنیاد برکت امیرحسین مدنی با اشاره به حضور فعال و پررنگ بنیاد برکت در شهرستان راور
گفت: تا به امروز 490 طرح اشتغال زایی در رسته فرش دستبافت در راور به بهره برداري رسیده که باعث ایجاد یک هزار و 47 فرصت

 
شغلی در این شهرستان شده است. 

 
وي اظهار داشت: میزان حجم سرمایه گذاري کل براي راه اندازي 490 طرح اشتغال زایی برکت در راور 441 میلیارد ریال است. 

 
به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 462 طرح اشتغال زایی این بنیاد در شهرستان راور به بانوان اختصاص پیدا کرده است. 

مدنی خاطرنشان کرد: شبیه سازي، تقلب بافی، تغییر فرهنگ و نداشتن صرفه اقتصادي باعث شده بود بافت فرش در راور کرمان با
رکود مواجه شود که طرح هاي اشتغال زایی بنیاد برکت باعث بازگشت رونق به این حوزه شده و در حال حاضر بسیاري از زنان و

 
جوانان شهر به قالی بافی مشغول هستند. 

وي با تاکید بر تکمیل زنجیره تولید فرش راور به عنوان یک برند گفت: بنیاد برکت در حوزه هاي تامین مواد اولیه، معرفی پشتیبان،
ارائه خدمات جانبی و بازاریابی محصول نهایی جهت تشکیل و تکمیل زنجیره تولید فرش در راور فعال است. در همین راستا و براي

 
اولین بار، دو کارگاه رنگرزي و پرداخت قالی در این شهر آغاز به کار کرده اند. 

مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: همچنین چهار کارگاه قالی بافی در راور مشغول به فعالیت هستند که یکی از این کارگاه ها توسط
یکی از اساتید دانشگاه فرش این شهرستان راه اندازي شده و افراد مشغول در این کارگاه هم فارغ التحصیلان و دانشجویان همین

 
دانشگاه هستند. در این کارگاه علاوه بر بافت، مرمت و پرداخت قالی هم انجام می شود. 

مدنی یادآور شد: بافت یک تخته فرش بیشتر از یک سال زمان می برد و بنیاد برکت در این مدت، از قالی بافان براي امرار معاش

 
حمایت می کند تا مجبور به پیش فروش محصول خود نباشند و سود بیشتري نصیب شان شود. 

وي با تاکید بر بازاریابی هر چه بیشتر براي فرش راور یادآور شد: تمام کشور هاي همجوار به خصوص همسایگان شمالی، بازار خیلی

 
خوبی براي فرش راور محسوب می شوند و این برند ایرانی قابلیت صادرات به این کشور ها را دارد. 

مدیرعامل بنیاد برکت همچنین با اشاره به راه اندازي 2 هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور در مناطق محروم و روستایی استان
کرمان در هفته گذشته خاطرنشان کرد: راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی باعث ایجاد فرصت هاي کسب وکار براي 6 هزار نفر

در مناطق کم برخوردار استان کرمان شده است. 



مدنی با اشاره به فعالیت 18 مجري و تسهیل گر بنیاد برکت در استان کرمان افزود: 7 شهرستان راور، کوهبنان، فهرج، ریگان،
نرمانشیر، رودبار جنوب و عنبرآباد و 120 روستا در این استان تحت پوشش فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت قرار

 
دارند. 

وي یادآور شد: یک هزار و 36 طرح اشتغال زایی دیگر نیز در مناطق محروم استان کرمان در شرف راه اندازي است که ایجاد فرصت

 
هاي کسب و کار براي بیش از 3 هزار و 100 متقاضی را به دنبال خواهد داشت. 

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، حجم کل سرمایه گذاري براي فعالیت هاي اشتغال زایی اجتماع محور این بنیاد در استان کرمان 2

 
هزار و 76 میلیارد ریال است. 

مدیرعامل بنیاد برکت در پایان خاطرنشان کرد: بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام تا به امروز 3 هزار و 388 طرح در حوزه هاي
توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، فرهنگی، سلامت و سایر خدمات را با حجم سرمایه گذاري 4 هزار و 796 میلیارد ریال در

 
مناطق محروم استان کرمان به بهره برداري رسانده یا در دست اقدام دارد. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- ایجاد 3 هزار شغل در حوزه صنایع دستی به همت بنیاد برکت انتهاي پیام/



اهمیت تربیت اقتصادي براي بچه ها
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اهمیت تربیت اقتصادي براي بچه ها >

 
اهمیت تربیت اقتصادي براي بچه ها 

سپهرغرب، گروه فرهنگی: شاید برخی والدین تصور کنند که تا
سن بزرگسالی فرزندانشان نیازي نیست که مفاهیم اقتصادي و
دانش مدیریت امور مالی را به او یاد بدهند. اما در واقعیت اینها
مفاهیمی است که کودکان باید از کودکی اهمیت آن را یاد
بگیرند، در آستانه بزرگسالی این مفاهیم را با ریسک کمتر تمرین
کنند تا در بزرگسالی به تبحر لازم براي به کارگیري آن رسیده

 
باشند. 

امروزه مشکل بسیاري از جوانان این است که توانایی مدیریت پول و خرج هاي خود را ندارند و یا در پس انداز و تهیه سرمایه لازم
براي یک زندگی مستقل مشکل دارند. اینجا همان نقطه اي که اهمیت تربیت اقتصادي در کودکی و ریشه دواندن آن در ذهن از

 
همان کودکی، مشخص می شود. 

در این سلسله مباحث الهه ریوندي؛ فعال حوزه تربیت و تعلیم اقتصادي از روش هاي تربیت اقتصادي و راهنماي انتخاب شغل براي
کودکان می گوید. در این مبحث، به سراغ اهمیت تربیت اقتصادي براي کودکان رفته و بررسی کرده ایم که در کشورهاي دیگر و
همچنین از نظر اسلام، تربیت اقتصادي کودکان چه جایگاهی دارد. به کارگیري این مباحث از سن 6سالگی براي کودکان موضوعیت

 
دارد. 

 
استعدادهاي بالقوه و بالفعل 

تعاریف زیادي از تربیت وجود دارد ولی یکی از تعاریف ثابت تربیت، تبدیل کردن استعدادهاي بالقوه کودك به استعدادهاي بالفعل
است. یعنی در مسیر کودکی بچه ها کاري کنیم تا هر استعدادي که دارد شکوفا بشود و در آینده و بزرگسالی از استعداد خود استفاده
کند. پس مهم است که ما استعداد فرزند خود را در نظر بگیریم نه آرزوهایی که براي او داریم یا رویایی که براي آینده و شغل او در

 
سر پرورانده ایم. 

توجه به آموزش و تربیت افراد نوعی سرمایه گذاري ملی به حساب می آید. ما با تربیت اقتصادي بچه ها آنها را براي نقش آفرینی در
آینده جامعه آماده می کنیم. به این خاطر که بسیاري از نیازهاي اولیه ما مثل سرپناه، غذا، لباس و... از طریق رفتار اقتصادي برآورده

 
می شود. 



 
تربیت اقتصادي در کشورهاي دنیا 

در بسیاري از کشورهاي دنیا در سیستم آموزشی تعلیم، فهم مفاهیم و مهارت هاي مربوط به تصمیم گیري و تحلیل اقتصادي

 
گنجانده شده است. حتی این مفاهیم از سنین پیش از دبستان هم به صورت غیررسمی به بچه ها آموزش داده می شود. 

تجربه تربیت اقتصادي در آمریکا، بیشترین تاثیر را در برنامه تربیت اق تصادي سایر کشورها داشته است. این پیشتازي زمانی اتفاق
افتاد که آمریکا وارد رقابت اقتصادي و علوم و فناوري با ژاپن شد. ریگان در زمان ریاست جمهوري خود در گزارشی درباره وضعیت
اقتصادي کشورش اینطور مطرح کرد که: « به علت افت برنامه هاي درسی و آموزش مدارس در زمینه اقتصاد، کشور در خطر است.
اگر ما فقط به حفظ و توسعه رقابت اقتصادي موجود بپردازیم در واقع بازار را حفظ کرده ایم. درحالی که باید خود را در جریان تحول

 
سیستم آموزشی قرار بدهیم و فراموش نکنیم که سرمایه گذاري در این امر در عصر اطلاعاتی جدید ضروري است» 

این روزها کشورهاي زیادي در دنیا تجربه تربیت اقتصادي براي کودکان را دارند. به عنوان مثال کره جنوبی تربیت اقتصادي را با توجه
به مفاهیمی مثل کارآفرینی، نیروي کار و حقوق کارگر مطرح می کند. آلمان تمرکز خود را بر ایجاد مهارت و عمل به صورت همزمان

 
قرار داده است. ژاپنی ها به سخت کوشی و نظم و انضباط و همچنین نوآوري در تربیت اقتصادي تاکید دارند. 

 
بومی سازي تربیت اقتصادي 

اتفاقی که به صورت جداگانه در هرکدام از این کشورها می افتد چیزي است که از آن تحت عنوان «بومی سازي تربیت اقتصادي» نام
می بریم. این بومی سازي در کشور ما ارتباط مستقیمی با مفاهیم اسلام و شرع در زمینه اقتصاد دارد. یعنی لازم است تربیت اقتصادي

 
براي کودکان ما با توجه به اقتصاد اسلامی صورت بگیرد. 

توجه اسلام به اقتصاد در همه ابعاد زندگی وجود است. به عنوان مثال از جهت فردي اسلام به تلاش براي کسب روزي تاکید دارد. از
نظر احکام اقتصادي بحت «حلال و حرام» مطرح است و مفاهیمی مثل «صدقه، زکات و...» در حوزه اخلاق اقتصادي هستند. حتی از
جهت اجتماعی نیز اسلام دستورات اقتصادي مثل تلاش براي رشد جامعه، مسئولیت پذیري در شغلی که فرد به عهده دارد و... را ارائه

 
داده است. 

اقتصاد و نحوه هزینه سرمایه مادي در اسلام آنقدر مهم است که یکی از سخنان معروف امام حسین(ع) در روز عاشورا نیز به آن
اختصاص دارد. آن جایی که ایشان می فرمایند: « شما سخن حق را نمی شنوید چون شکم هایتان از مال حرام پر شده است.» این به

 
معنی است که تربیت اقتصادي در اسلام تاثیر مستقیم در سعادت دنیا و آخرت افراد دارد. 

 
در تربیت اقتصادي باید چه چیزهایی را به بچه ها یاد بدهیم؟ 

حالا که با تفاوت هاي تربیت اقتصادي در دنیا آشنا شدیم باید بدانیم که بر اساس جامعه اي که در آن زندگی می کنیم و باور

 
اعتقاداتی که داریم باید چه مفاهیمی را در اقتصاد به کودکان خود آموزش بدهیم. 

بچه ها باید آموزش ببنید که پول و سرمایه براساس تلاش به دست می آید. یعنی ما باید کار کنیم، کسب داشته باشیم و در ازاي آن
پول دریافت کنیم. بنابراین مهم است که از سنی مشخص که کودك ارزش واقعی پول را متوجه می شود، بخشی از پولی که می



خواهیم به او بدهیم، بر اساس یک فعالیت پرداخت بشود. « اگر به من کمک کنی ماشین را تمیز کنیم، مثل شاگرد راننده ها دستمزد
می گیري»، « امروز به من کمک می کنی لباس ها را اتو کنیم؟ براي اتو کردن هر پیراهن، مبلغ پول توجیبی ات بیشتر می شود».
این کا، اگر حتی شامل تمام پولی نباشد که بچه ها از والدین دریافت می کنند، اما باعث می شود بچه ها متوجه باشند که داشتن

 
پول و زیاد شدن آن از راه کار کردن به دست می آید و باید براي آن تلاش کنند. 

 
پس انداز کن و درست مصرف کن 

مفهوم اولیه بعدي در تربیت اقتصادي، بحث مصرف است. کودکان از همان زمانی که متوجه بشوند می شود با پول کالا خریداري کرد
دوست دارند تمام پول خود را براي خرید چیزهایی که دوست دارند خرج کنند. اما باید به آنها مفهوم درست خرج کردن و پس انداز

 
را هم یاد داد. 

مهم است که بچه ها مقدار مشخصی پول در یک زمان مشخص مثلا هفتگی یا ماهانه از والدین دریافت کنند و بدانند اگر تمام پول
خود را خرج کردند باید تا نوبت بعدي براي گرفتن مجدد پول صبر کنند. در این مرحله به آنها اولویت بندي خواسته ها و اینکه خرید

 
چه چیزي آنقدرها لازم نیست و می شود آن را به تاخیر انداخت، یاد بدهید. این کار همان مدیریت مصرف پول است. 

در مرحله بعد براي خریدهاي بزرگتر موضوع پس انداز را مطرح کنید. فرزند شما مدت زیادي است که می خواهد براي او «اسکیت»
یا « توپ فوتبال» بخرید. فارغ از اینکه توانایی مالی خرید این اقلام را دارید یا نه، از کودك بخواهید بخشی از مبلغ وسیله موردنظرش
را طی چندماه پس انداز کند. مهم نیست این مبلغ چند درصد هزینه نهایی وسیله را در برمی گیرد؛ مهم این است که اول کودك یاد
می گیرد که باید براي رسیدن به خواسته خود صبر کند و دوم یاد می گیرد که پس انداز می تواند او را به خواسته هاي بزرگش

 
برساند. 

 
بخشش هم مهم است 

مفهوم سوم یکی از موضوعات مهم در تربیت اقتصادي اسلامی است. در علم اقتصاد مفهومی به نام مالیات براي اختصاص بخشی از
درآمد به نفع عمومی، کاملا پذیرفته شده است. اما در اسلام به جز خمس و زکات که واجب است، مفاهیم انفاق، بخشش و صدقه هم

 
مطرح هستند. 

کودك باید بیاموزد که وقتی درآمد دارد در برابر کسانی که در جامعه نسبت به او در وضعیت اقتصادي ضعیف تري هستند، مسئولیت
دارد. مهم است که کودك بداند در یک جامعه اسلامی او فقط مسئول رفع نیازهاي خودش نیست و نباید فقط نفع خودش و یا

 
اطرافیان خودش را در نظر بگیرد. 

براي آموزش مفهوم بخشش می توان از مناسبت هایی مثل شروع سال تحصیلی و یاعید نوروز استفاده کرد. از کودك بخواهید بخشی
از پول خود را براي خرید لوازم التحریر و یا لباس به کودکانی که خانواده هاي با درآمد پایین دارند اختصاص بدهد. این کار می تواند

 
در حد خرید یک خودکار و یا یک روسري و جوراب باشد. اما همین مقدار هم ضرورت بخشش و انفاق را در کودك نهادینه می کند. 

این روزها نهادهاي خیریه اي معتبر براي کمک به کودکان بیمار یا نیازمند صندوق هاي جمع آوري پول تهیه کرده اند. می توان یکی
از این صندوق ها را تهیه و در خانه نگهداري کرد. در ادامه از کودك بخواهیم هرازگاهی هرچقدر از پول خود را که فکر می کند لازم

 
ندارد، براي کمک به کودکان دیگر در این صندوق بیاندازد. 



با این روش ها در آینده بسیار راحت تر می توان ضرورت مفاهیمی مثل مالیات و یا پرداخت خمس را به کودك آموزش داد.



بانوان کارآفرین صنایع دستی کرمانشاهی احیاگران فرهنگ و هنر
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سپهرغرب گزارش می دهد؛ بانوان کارآفرین صنایع دستی کرمانشاهی احیاگران فرهنگ و هنر حلقه مفقوده اي به نام
«حمایت»>

 
سپهرغرب گزارش می دهد؛ 

 
بانوان کارآفرین صنایع دستی کرمانشاهی احیاگران فرهنگ و هنر حلقه مفقوده اي به نام «حمایت» 

 
 

سپهرغرب، گروه گردشگري - شکیبا کولیوند: بانوان کارآفرین صنایع دستی کرمانشاهی نه تنها نشان داده اند که علاقه و اراده باعث
شده تا علیرغم مشکلات و گرانی هاي مواد اولیه سر پا بمانند بلکه به عنوان احیاگران فرهنگ و هنر این مسیر را ادامه دهند و افراد

 
بیشتري را در این مسیر جذب نمایند. 

زن به عنوان مدیر داخلی خانواده، جایگاه و نقش ویژه اي در اقتصاد خانواده دارد. بر اساس قانون اسلام، تأمین درآمد خانواده از
وظایف مرد است. باوجوداین، زنان نیز نقش مهمی در این زمینه دارند و با فعالیت هاي گوناگون خود، به طور مستقیم بخشی از

 
نیازهاي خانواده را تأمین می سازند. 

صنایع دستی آینه فرهنگ، سنت و زیبایی شناسی در هر کشوري محسوب می شود و نقش زنان در این زمینه غیرقابل انکار است. در
کشورهاي مختلف جهان که در زمینه صنایع دستی معروف هستند، برنامه ریزي هاي خاصی براي کار زنان و هنرهاي دستی آنان ارائه

 
شده است. ازجمله این کشورها می توان به هند، پاکستان و عمان اشاره کرد. 

صنایع دستی بهترین عامل کارآفرینی و اشتغال زایی براي زنان به شمار می رود که می تواند بسیاري از مشکلات مربوط به جامعه
زنان بی سرپرست یا بدسرپرست را برطرف سازد. درواقع نیروي کار خانگی شامل زنان بوده و آن ها یکی از بزرگ ترین گروه ها در
زمینه تولید صنایع دستی محسوب می شوند. زنان در شرکت هاي مختلف فعالیت هایی از قبیل ساخت اشیاء زینتی، گلدوزي، دوخت



 
پوشاك، بافندگی، فرش و بافت شال انجام می دهند. 

استان کرمانشاه در دل خود صنایع دستی هایی گره خورده با تاریخ و فرهنگ خود را دارد که نه تنها می تواند زمینه را براي معرفی

 
مناسب کرمانشاه کمک کند بلکه درآمدزایی و اشتغال زایی را نیز می تواند براي بسیاري به ویژه بانوان مهیّا سازد. 

صنایع دستی به دلیل خصوصیاتی ممتاز مانند سرمایه آور بودن، کاربردي بودن، مشارکت دادن زنان در تولید، متنوع کردن منابع
درآمد خانوار، کاهش ریسک درآمد، استفاده آن از منابع داخلی و بسیاري دیگر از ویژگی هاي اقتصادي و فرهنگی نظیر ارزش افزوده
بالا، حفظ فرهنگ و اصالت بومی، انتقال هنر بومی و محلی، پیوند نسل ها و سایر مؤلفه ها می تواند یکی از مهم ترین عوامل و راه
حل هاي مبارزه با بیکاري در مناطق مختلف کشور به ویژه استان کرمانشاه که همواره در حال دست وپنجه نرم کردن با غول بیکاري

 
است، باشد و تأثیرات بلندمدتی بر توسعه اقتصادي و اجتماعی کشور بگذارد. 

اما به راستی وضعیت پیش روي صنایع دستی با دستان بانوان کرمانشاهی این روزها به چه شکلی است؟ در این راستا برآن شدیم در
ابتدا پاي سخنان دو بانوي کارآفرین صنایع دستی و هنرمند کرمانشاهی؛ نسرین حاج و طاهره مهدوي پور بنشینیم و در ادامه
گفتگویی نیز با سیدحسن مطیعی لنگرودي؛ مدیر قطب علمی مطالعات و برنامه ریزي روستایی دانشگاه تهران در خصوص نقش زنان
هنرمند صنایع دستی و جایگاه آن ها در احیاي هنر و فرهنگ و کارآفرینی زنان ترتیب داده شد که در ادامه متن آن ها را می خوانید:

 
زنان را تشویق به ورود به بازار کار می کنم 

 
نسرین حاج یکی از بانوان کرمانشاهی است که 25 سالی است در عرصه هنر و صنایع دستی فعالیت دارد. 

وي در گفتگو با خبرنگار صنایع دستی سپهرغرب با بیان اینکه در رشته هاي هنري بسیاري سال ها است که به صورت حرفه اي در
کرمانشاه فعالیت دارم، عنوان کرد: به تازگی کار حرفه اي با خمیرهاي گل برجسته را آغاز کرده ام و در این زمینه نیز سه مدرك از

 
روسیه گرفته ام. 

این بانوي هنرمند با تصریح بر اینکه سالانه 40 نفر از بانوان را به عنوان شاگرد می پذیرم و پس از اتمام آموزش در رشته هاي هنري
وارد بازار اشتغال می شوند، گفت: سعی دارم به سبب وضع اقتصادي نامناسب این بانوان را به سمتی سوق دهم که بتوانند به اقتصاد

 
خانواده شان کمک کنند. 

حاج ادامه داد: بدین ترتیب، پس از اتمام دوره هاي آموزشی شان، به آن ها ایده می دهم که چطور کار کنند، چه مراکزي را براي

 
فروش انتخاب کنند و چگونه بتوانند محصولاتشان را به صورت اینترنتی به فروش برسانند. 

وي با اشاره به اینکه اکثر هنرآموزانش مشغول به کار هستند، گفت: مگر در سال یک یا چند نفر خودشان نخواسته باشند که وارد بازار

 
کار شوند. 

 
جماعت هنرمند چندان حمایتی نمی شوند 

این بانوي کارآفرین اولین و اصلی ترین جرقه براي شروع به کارهاي هنري و صنایع دستی را علاقه دانست و افزود: خانواده ام مخالف
هنر و ورودم به این عرصه بودند و حال پس از چندین سال می بینم که حق داشتند، چراکه در هر شرایطی این هنرمندان هستند که



 
ازلحاظ درآمدي آسیب می بینند و این وضعیت را در شرایط شیوع کرونا می شد به عینه مشاهده کرد. 

حاج، با بیان اینکه متأسفانه مردم عادت دارند که یک وسیله را که می خواهند، حاضري تهیه کنند، ادامه داد: دراین بین، آثار هنري

 
خریداري نمی شود و از سوي دیگر، جماعت هنرمند نیز چندان حمایتی نمی شود. 

وي تصریح کرد: با همه آن تفاسیر، این علاقه است که من را در هنر و این عرصه نگه داشته است وگرنه تاکنون این کار را می بوسیدم

 
و آن را کنار می گذاشتم. 

وي با بیان اینکه این روزها مواد اولیه موردنیازمان بسیار گران شده است، مطرح کرد: خیلی از هنرمندان و فعالین عرصه صنایع دستی

 
مجبور هستند تا محصولات تولیدي خود را با قیمت ناچیزي بفروشند تا روي دستشان نماند. 

این بانوي کرمانشاهی با اشاره به اینکه در سال جاري میزان فروش کاهشی بوده است، افزود: متأسفانه هیچ حمایتی هم نبوده یا اگر

 
بوده، ما بی خبر هستیم و تنها خداوند کمک می کند. 

حاج با بیان اینکه فعالیت و کارهایم امسال، خیلی بیشتر از سال هاي پیش بود تا بتوانم جبران خسارت دوران کرونا را کاهش دهم،
گفت: صادرات محصولاتمان به صورت مستقیم نیست و افرادي هستند که از دبی و عراق محصولات هنري و تولیدي ما را خریداري

 
می کنند و خودشان آن ها را به دیگر کشورها می فروشند. 

وي در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه با این روند، سود اصلی عاید واسطه ها می شود، مطرح کرد: یکی از محصولات هنري ام
که در ایران 250 هزار تومان به فروش می رسد، هنرمندان مشابه من همان را در کشورهایی چون روسیه و آلمان بالغ بر 15 میلیون

 
تومان می فروشند. 

 
از بانوان هنرمند صنایع دستی حمایت شود 

 
طاهره مهدوي پور؛ یکی از بانوان کنگاوري است که 14 سال است در عرصه صنایع دستی فعالیت دارد. 

وي که در حال حاضر از تولیدکنندگان محصولات چرمی است، در گفتگو با خبرنگار سپهرغرب با تصریح بر اینکه در زمینه هاي
مختلف صنایع دستی ازجمله تهذیب، معرق، خوشنویسی و دیگر هنرها فعالیت داشتم، ادامه داد: 14 سال پیش بود که به واسطه این

 
هنرها با یکی از دوستانم که در زمینه هاي دیگر هنري و صنایع دستی فعالیت داشت، یک کارگاه زدیم. 

این بانوي کنگاوري با بیان اینکه داراي مدرك ممتاز خوشنویسی نیز است، مطرح کرد: با دوستم تصمیم گرفتیم تا بانوان هنرمندي
که در حوزه هاي مختلف فعالیت داشتند، جمع کنیم و ایده و مواد اولیه از ما باشد و کارهاي هنري از آن ها و البته خودمان نیز در

 
حوزه خودمان فعالیت و تولید داشته باشیم و این روند را آغاز کردیم. 

مهدوي پور خاطرنشان کرد: محصولات تولیدي از این کارگاه را در نمایشگاه هاي صنایع دستی به نمایش می گذاشتیم و این بانوان در

 
خانه کار می کردند به نوعی که مواد اولیه و طرح ها را به آن ها تحویل می دادیم و سعی داشتیم تا از ضایعات نیز کار تولید کنیم. 

وي با بیان اینکه در آن روزها، تابلوهاي خوشنویسی، تذهیب و مینیاتورم را در نمایشگاه هاي کنگاور و سپس سراسر کشور به نمایش



می گذاشتم، مطرح کرد: اما به مرور به سبب آسیب دیدن تابلوهایم در نمایشگاه ها تصمیم گرفتم تا وارد حوزه دیگري نیز شوم، حوزه
اي که حمل ونقل محصولات تولیدي آن آسان تر باشد بدین ترتیب وارد عرصه تولید محصولات چرمی شدم و کار را به صورت تجربی

 
آموختم. 

این بانوي تولیدکننده محصولات چرم در کنگاور با بیان اینکه در حال حاضر به صورت کارگاه خانگی با خواهرم تولیدات چرمی را
پیش می بریم، گفت: قابلیت این که کارگاهی داشته باشم را دارم اما به سبب نبود حمایت ها در حال حاضر نه آموزش دارم و نه

 
نیروي کاري. 

مهدوي پور در تشریح این موضوع افزود: از بچگی هایم زمینه هنري قوي داشتم و به هنر و صنایع دستی علاقه مند بودم، زمینه مادي
هم به واسطه پس اندازهایم داشتم بدین ترتیب، توانستم با انگیزه و انرژي که خانواده ام به من می داد و سرمایه هاي خودم کار را
آغاز کنم اما علیرغم این قدم ها و وجود استعدادهاي هنري مناسب در استان کرمانشاه، جایی براي فروش صنایع دستی وجود ندارد و

 
حمایت ها مناسب نیست. 

وي خاطرنشان کرد: همه بانوان دسترسی به بازارچه ها و امکان حضور در نمایشگاه هاي کشور را ندارند اما من می توانستم به

 
نمایندگی از آن ها در کنگاور این محصولات را به فروش برسانم اما حداقل حمایتی را در این مسیر شاهد نبودم. 

این بانوي تولیدکننده محصولات چرم در کنگاور با بیان اینکه اگر از من حمایت می شد و حداقل از بازار فروش خیالم راحت بود،
کارم را ادامه می دادم، یادآور شد: تنها حمایت دولت از صنایع دستی، برگزاري نمایشگاه هاي صنایع دستی است اما به سبب اینکه

 
براي حضور در آن نمایشگاه ها نیز حمایت و تشویقی وجود نداشت، انگیزه این کار را نیز ازدست داده ام. 

مهدوي پور ضمن ابراز تأسف با بیان اینکه هم اکنون کارگاهم را تعطیل کرده و براي خودم کار می کنم و با ارگانی همکاري ندارم،
مطرح کرد: یک بار فرمانداري کنگاور از من خواست تا کارهایم را به نمایشگاه ببرم اما دستاورد آن این بود که کارهایم در نمایشگاه
باران خورد و آسیب دید و حتی یک تشکر مختصر هم از من نشد و من ماندم و خسارت هاي وارده به محصولاتم بدین سان، به

 
راستی تنها روحیه و علاقه است که من را در این حوزه سر پا نگه داشته است. 

وي با تأکید بر اینکه استعدادهاي هنري بسیاري در حوزه صنایع دستی در غرب کشور؛ استان هاي کرمانشاه، کردستان و همدان

 
وجود دارد، افزود: بایستی از این هنرمندان که عمده آن ها بانوان هستند حمایت شود تا بتوانند کار را ادامه دهند. 

این بانوي هنرمند کنگاوري در بخش پایانی این گفتگو به تأثیرات شیوع ویروس کرونا و کاهش میزان فروش محصولات چرمی خود
سخن گفت و افزود: از سویی، با گرانی مواد اولیه موردنیازمان نیز روبرو هستیم به نوعی که باید سرمایه مان براي خرید مواد اولیه را
نسبت به سال گذشته حدوداً سه برابر کنیم چراکه به عنوان مثال، یک قفل رمزدار 10 هزارتومانی به 70 هزار تومان رسیده و قیمت

 
یک زیپ مورد استفاده مان از 700 تومان به چهار هزار تومان افزایش قیمت داشته است. 

 
بانوان فعال در حوزه صنایع دستی نیازمند حمایت هستند 

سیدحسن مطیعی لنگرودي؛ استاد دانشکده جغرافیا دانشگاه تهران، دکتراي جغرافیا و برنامه ریزي روستایی، مدیر قطب علمی
مطالعات و برنامه ریزي روستایی دانشگاه تهران و نویسنده کتاب هایی همچون «جغرافیاي اقتصادي ایران (کشاورزي)»، «جغرافیاي
اقتصادي ایران (صنعت)»، «برنامه ریزي روستایی با تأکید بر ایران» و «توسعه و صنعتی سازي روستا (نظریه ها، روش ها و راهبردهاي



 
توسعه صنعتی)» است. 

سیدحسن مطیعی لنگرودي در گفتگو با خبرنگار صنایع دستی سپهرغرب بیان کرد: بسیاري از برنامه ریزان بر این باورند که در
انتخاب راهبردهاي توسعه روستایی به منظور پاسخگویی به نیازهاي جمعیت و کاهش روند مهاجرت ها، متنوع سازي اقتصاد روستایی

 
بسیار ضروري است. 

وي در این زمینه به نقش رونق صنایع دستی اشاره کرد و افزود: در متنوع سازي اقتصاد روستایی باید از انواع فعالیت ها به ویژه

 
صنایع سود برد، زیرا مشارکت صنعت در توسعه روستایی، مشارکتی چندجانبه است. 

این دکتراي جغرافیا و برنامه ریزي روستایی ادامه داد: در این زمینه باید متناسب با مناطق روستایی در قالب صنایع دستی، کوچک و

 
تبدیلی وارد کار شد. 

مطیعی لنگرودي با بیان اینکه در زمینه صنایع دستی، عموماً می بینیم که به عنوان فعالیت هاي تکمیلی بخشی از اوقات فراغت
اعضاي خانوار به ویژه زنان خانه دار را به خود اختصاص داده است، اظهار کرد: این موضوع نشان می دهد که می توان از تمام ظرفیت

 
ها و امکانات بالقوه در فرایند توسعه روستایی سود برد و دراین بین، نقش زنان حائز اهمیت است. 

وي در ادامه با بیان اینکه زنان هنرمند و فعال در حوزه صنایع دستی چه در روستاها و چه در شهرها از سویی، بخشی از فراغت خود
را می توانند پر کنند و از سویی می توانند با پیش روي در این حوزه ها عایدات اقتصادي داشته باشند، عنوان کرد: می توان با سرمایه
گذاري هاي کوچک در این حوزه ها مسیر را براي اشتغال زایی زنان و دختران هنرمند در عرصه صنایع دستی مهیّا ساخت و در مسیر

 
احیاي صنایع دستی فراموش شده نیز قدم برداشت. 

نویسنده کتاب «برنامه ریزي روستایی با تأکید بر ایران» با ابراز اینکه صنایع دستی نه تنها باعث زنده ماندن فرهنگ می شود بلکه
اشتغال زایی را نیز به همراه دارد، بدین سان ادارات میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در سطوح استانی می توانند زمینه
صادراتی را براي هنرمندان این عرصه مناسب تر سازند، تصریح کرد: بانوان فعال در حوزه صنایع دستی به ویژه در روستاها نیازمند

 
حمایت هستند. 

مطیعی لنگرودي در بخش پایانی این گفتگو خاطرنشان کرد: از سویی، مسئولین مربوطه می توانند دست صادرکنندگان صنایع دستی
را بازتر بگذارند و در زمینه هاي تبلیغاتی ورود مناسبی داشته باشند تا شاهد از دست رفتن بازار فروش صنایع دستی کشورمان

 
نشویم. 

بانوان کارآفرین صنایع دستی کرمانشاهی نه تنها نشان داده اند که علاقه و اراده باعث شده تا علیرغم مشکلات و گرانی هاي مواد

 
اولیه سر پا بمانند بلکه به عنوان احیاگران فرهنگ و هنر این مسیر را ادامه دهند و افراد بیشتري را در این مسیر جذب نمایند. 

اما به راستی این وضعیت نیازمند حمایت است تا تمام این علاقه مندي ها به دل زدگی و جدا شدن نیروهاي هنرمند و متخصص از
بدنه کار نینجامد بدین ترتیب، زمان آن رسیده تا مسئولین کرمانشاه به عنوان مسئولینی در گهواره تمدن به فکر راه اندازي بازارچه
هاي مرزي، بازارچه هاي صنایع دستی و نمایشگاه هاي صنایع دستی باشند که راه ورود بانوان به حضور در آن ها هموار است، حمایت

 
ها آن قدر جدي است که هیچ بانوي هنرمندي به این فکر نمی کند که نباید در این عرصه وارد شود. 



تبلیغات صنایع دستی کرمانشاه می تواند نه تنها به فروش مناسب این محصولات تولیدي کمک کند بلکه می تواند برند بسیاري از

 
صنایع دستی کرمانشاه را در سطح ملی و بین المللی معرفی سازد. 

بدین ترتیب، به راستی زمان آن رسیده تا مسئولین مربوطه از ظرفیت مرزنشینی کرمانشاهیان و رسوخ فرهنگ و هنر در این استان
استفاده لازم را ببرند و آن را بابی کنند براي اشتغال زایی مناسب و احیاي فرهنگ و هنر این خطه. صنایع دستی بخشی از هنر و
صنعت ملت هاست که به علت برخورداري از ارزش هاي فرهنگی و هنري و ذوق و اندیشه در تولید، علاوه بر جنبه هاي مصرفی،
داراي ارزش هاي هنري و ظرفیت هاي ویژه صادراتی است. یکی از مهم ترین دستاوردهایی که صنایع دستی براي استان کرمانشاه می
تواند به ارمغان آورد، رویش و توسعه اقتصادي است، یعنی همان موضوعی که می توان ارمغان روزهاي روشن براي جوانان کرمانشاهی

 
باشد. 

 شکیبا کولیوند



شرط تفکیک سنی براي دریافت وام ازدواج 100 میلیونی/ تورم و مشکلات

اقتصادي سن می شناسد؟

منبع: رویداد 24شماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان: تورم و مشکلات اقتصادي مربوط به اشتغال و مسکن سن نمی شناسند،
پس چگونه ما براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی قائل شده ایم؟ درباره تبعات اجتماعی این تصمیم چه نهادي پاسخگو

خواهد بود؟.

رویداد24 محمد مهدي تندگویان با بیان اینکه رویکرد
کاهش سن ازدواج رویکرد خوبی است اما این مهم از طریق
تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج امکان پذیر نیست،
اظهار کرد: بحث ما این نیست که چرا وام ازدواج را افزایش
می دهند چراکه این معاونت از اعطاي تسهیلات بیشتر به
جوانان استقبال می کند اما آنچه حائز اهمیت است عدم

انجام کار کارشناسی، مطالعه، آمارسنجی و مبنا و دلایل منطقی براي پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به پسران کمتر از 25

 
سال و دختران کمتر از 23 سال است. این اعداد و رقم ها بر چه مبنا، اساس و مطالعه اي تصمیم گیري می شوند؟. 

وي ادامه داد: آیا نمایندگان نسبت به تبعات این تصمیم گیري کار مطالعاتی و آماري انجام داده اند که اکنون به سمت اجرا می روند؟
در سال هاي گذشته با افزایش مبلغ وام موارد انحرافی شکل گرفت که بارها آن ها را تذکر دادیم و خواستار تدوین دستورالعمل ویژه

 
براي نظارت بر پرداخت و دریافت آن بودیم اما متاسفانه به آن توجه نشد و اکنون نیز ما نگران همان مسائل انحرافی گذشته هستیم. 

 
نگرانی از انحرافات مربوط به سن ازدواج براي دریافت وام 100 میلیونی 

تندگویان افزود: اکنون نگران ایجاد مشکلات انحرافی نسبت به سن ازدواج هستیم به طوري که براي دریافت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی شاهد ازدواج و طلاق هاي صوري باشیم. متاسفانه علیرغم اهمیت تدوین دستورالعمل براي نظارت دریافت کنندگان وام ازدواج
همچنان شاهد بی توجهی به آن هستیم درحالی که رسیدگی به چنین مسائلی به مراتب مهم تر از افزایش اعداد و ارقام وام ازدواج

 
است. 

 
تورم و مشکلات اقتصادي سن نمی شناسد، چگونه براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی قائل شدیم؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: آیا نمایندگان مجلس نسبت به تبعات حاصل از این تفکیک در
پرداخت وام ازدواج کار کارشناسی، مطالعه و پایشی انجام داده اند؟ از کدام دستگاه مرتبط درباره این موضوع نظر کارشناسی اخذ شده
است؟. تورم و مشکلات اقتصادي مربوط به اشتغال و مسکن سن نمی شناسند، پس چگونه ما براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی

 
قائل شده ایم؟ درباره تبعات اجتماعی این تصمیم چه نهادي پاسخگو خواهد بود؟. 



وي معتقد است که عمده جوانان سن ازدواج را حتی با فراهم بودن امکانات اقتصادي بالاتر از سن مورد تصمیم نمایندگان مجلس می

 
دانند اما با بی توجه به چنین مطالعاتی تصمیم گیري می شود. 

 
عدم توجه به تجرد قطعی و دهه شصتی ها 

 
چه پاسخی در قبال جوانانی که کمتر وام دریافت می کنند داریم؟ 

به گفته تندگویان، از جمله نکاتی که در این تصمیم به آن توجه نشده، بحث تجرد قطعی و عدم توجه به بخشی از متولدین دهه 60

 
است که همچنان به دلیل مشکلات اقتصادي مجرد مانده اند و در این تصمیم گیري نیز عملا تسهیلات کم تري دریافت می کنند. 

وي همچنین این را هم گفت که بر چه مبنایی پسري که سال آینده وارد 26 سال و دختري که وارد 24 سال می شود نمی تواند از
وام ازدواج 100 میلیونی بهره مند شود؟. منطق این تصمیم چیست و چه پاسخی در قبال این جوانان داریم که همانند سایر جوانان

 
تحت تاثیر همین فشار تورم و مشکلات اقتصادي جامعه هستند؟. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: می توان گفت پسران اگر بخواهند حداقل ادامه تحصیل را تا مقطع
کارشناسی پیش ببرند و سپس به سربازي بروند، با فراهم بودن تمام شرایط، در حوالی 26 سالگی اقدام به ازدواج می کنند بنابراین
براي کاهش سن ازدواج نیازي به تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج نیست، یا باید سدهاي مدرك گرایی را شکست و به روند خدمت

 
سربازي توجه بیشتري کرد و یا باید مشوق هاي دائمی براي ازدواج قرار داد. 

 
بیشتربخوانید: واکنش سازمان جوانان به وام 100 میلیونی ازدواج 

 
انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات بی توجه به از بین رفتن منابع کشور 

وي همچنین گفت: از جمله مشکلات اساسی ما در کشور انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات و نه پیش از عملیات است. به این
توجه نمی کنیم که تا چه میزان این آزمون و خطا می تواند منابع کشور را از بین ببرد و تخریب انجام دهد. از دیگر مشکلات این
است که صرفا پیشنهاداتی را بدون انجام مطالعات و آمار سنجی مطرح می کنیم، هر شخصی هر پیشنهادي که به نظرش می رسد را

 
بدون انجام کار مطالعاتی و آمار سنجی ارائه می دهد و تصور می کند پیشنهاد خوبی است. 

 
وام ازدواج در سال 1404 به 500 یا 700 میلیون می رسد؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: نمایندگانی که براي سال 1400 پرداخت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی را وعده داده اند، براي سال هاي 1403 و یا 1404 رقم وام ازدواج را تا چه اندازه افزایش می دهند؟. آیا با چنین شیب افزایشی
که شروع شده است، چهار سال بعد این رقم به 500 یا 700 میلیون تومان می رسد؟. آیا شبکه بانکی ما نسبت به این اعداد و ارقام

 
تاب آوري دارد؟. دریافت و بازپرداخت آن براي جوانان چگونه خواهد بود؟. 

تندگویان معتقد است: اگر هدف نهایی ما معطوف به بحث خانواده و فرزندآوري است، نیازي به افزایش و تغییر اعداد و ارقام وام
ازدواج نیست بلکه باید به سمت اعطا مشوق هاي دائمی در بحث خانواده و فرزندآوري پیش برویم چراکه با تمرکز به بحث فرزندآوري

 
می توانیم به شکل گیري خانواده پایدار کمک کنیم. 



 
عدم آگاهی جوانان از مهارت هاي زندگی مشترك و افزایش طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی 

به گفته وي، حتی در صورت کاهش سن ازدواج اگرجوانان توانایی و مهارت لازم براي زندگی مشترك را نداشته باشند نمی توان به
هدف خانواده پایدار و فرزندآوري رسید بلکه به دلیل عدم آگاهی جوانان در سنین پایین و نداشتن مهارت هاي زندگی مشترك شاهد

 
طلاق هاي زودهنگام خواهیم بود. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: آمار مربوط به طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی مشترك در حدود دو
سوم ست. بنابراین اگر کاهش سن ازدواج توامان با آموزش مهارت هاي زندگی مشترك نباشد شاهد آسیب هاي اجتماعی نظیر طلاق

 
خواهیم بود از این رو با در نظر گرفتن تمامی این موارد باید به اعطاي مشوق هاي دائمی روي آوریم. 

تندگویان در پایان افزود: باید با در نظر گرفتن مشوق هاي دائمی و نه مقطعی که خود منجر به مشکل آفرینی براي جوانان است، در
راستاي اهداف کلی خانواده و فرزندآوري حرکت کنیم چراکه با ایجاد چنین تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج تبعیضی را ایجاد می

کنیم که ممکن است انحرافاتی را در پرداخت و دریافت وام ازدواج ایجاد کند.



یارانه 20 میلیون نفر 2 برابر می شود/ حداقل دستمزد سال جدید چقدر تعیین

شد؟

منبع: رویداد 24شماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس کمیسیون تلفیق با اعلام اینکه صادرات نفت ایران روزانه 900 هزار بشکه شد، گفت: درآمد نفتی بودجه سال آینده را
261 هزار میلیارد تومان پیش بینی کردیم در حالی که دولت حجم وابستگی به نفت را 394 هزار میلیارد تومان پیش بینی

کرده بود.

رویداد24 الیاس نادران در گفت و گوي ویژه خبري با
اشاره به اینکه در کمیسیون تلفیق، افراد همدل، متخصص
و با تجربه وجود دارد افزود: نماینده هاي دولت هم نهایت
همدلی را با اعضاي کمیسیون داشتند و اطلاعات تخصصی

 
و کارشناس را در اختیار آن ها گذاشتند. 

وي همچنین از مرکز پژوهش ها و دیوان محاسبات و دیگر
کارشناسان نیز تشکر کرد و گفت: مجلس در ابتدا می

 
خواست کلیات بودجه را رد کند، زیرا آشوب و به هم ریختگی در ارقام و اعداد بودجه، بسیار زیاد بود. 

نادران افزود: کمیسیون تلفیق کار فوق العاده اي کرد و اطلاعات داخل بودجه را علنی و افشاء کرد و بسیاري از ارقامی که اکنون به
ارقام پیشنهادي دولت افزوده شده، ناشی از شفاف سازي ارقامی است که دولت در تبصره ها، ردیف ها و جا هاي مختلف، پنهان کرده

 
بود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه این کمیسیون، ساختار و روش لایحه بودجه را اصلاح کرد افزود: در آن
جا هایی که اتکاي به درآمد هاي نفتی، بسیار زیاد بود با همراهی نمایندگان دولت تلاش کردیم آن ها را به اوراق مالی و به شیوه هاي

 
دیگر تامین مالی بودجه، انتقال دهیم. 

وي گفت: به همین علت درآمد هاي نفتی را در حداقل وضع قابل اعتماد و شدنی بستیم و مازاد بر آن را به سقف دوم موکول کردیم
که اگر این درآمد ها محقق شد دولت اختیار داشته باشد آن را در سرفصل هاي تنظیم شده از جمله حوزه هاي عمرانی، محرومیت

 
زدایی و اشتغالزایی هزینه کند بنابراین بودجه دو سقفی و دو زمانی دیده شده است. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: مالیات هاي حقوق را به گونه اي در نظر گرفتیم که به نفع اقشار کم

 
درآمد و حقوق هاي پایین تر باشد. 

محمد رشیدي افزود: تلاش کردیم حقوق و دستمزد در این شرایط خاص تحریمی و کرونایی جبران شود همچنین مالیات هاي حقوق



را به گونه اي در نظر گرفتیم که به نفع اقشار کم درآمد و حقوق هاي پایین تر باشد و افراد با حقوق پایین تر در مقایسه با افراد با

 
حقوق زیادتر، مالیات کمتري را پرداخت کنند و به این ترتیب، پرداخت ها عادلانه تر شود. 

وي با بیان اینکه بر اساس لایحه دولت، میزان افزایش حقوق کارکنان دولت 25 درصد در نظر گرفته شد ادامه داد: تا سقف حقوق 4
میلیون تومان را از مالیات معاف کردیم و حقوق 4 تا 8 میلیون تومان 10 درصد مالیات باید بپردازند و عمده حقوق بگیران، کمترین

 
مالیات را می پردازند. 

رشیدي گفت: یکی از اهداف کمیسیون تلفیق، از بین بردن تبعیض ها در بودجه بود و سعی کردیم در نظام پرداخت ها نیز همسان

 
سازي درستی انجام بگیرد، زیرا تبعیض ها و بی عدالتی ها موجب بدبینی می شود. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه در این بودجه 7 محور را در نظر گرفتیم افزود: حفظ قدرت
خرید مردم، حمایت از اقشار ضعیف، رونق تولید و اشتغال، محرومیت زدایی، حذف رانت و کاهش تبعیض، توجه ویژه به سلامت
مردم، توجه ویژه به فرهنگ و خانواده و فرزند آوري و مباحث جمعیتی و تقویت انضباط مالی و اصلاح ساختاري بودجه از جمله این

 
محورهاست. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 هم گفت: بین 70 تا 80 درصد افکار خود را درباره اصلاح ساختار بودجه توانستیم انجام
دهیم که بخش زیادي از این میزان به علت ظرفیت هاي اجرایی دولت، موجود بود یعنی ظرفیت هاي اجرایی دولت هم در نظر گرفته

 
شد. 

الیاس نادران افزود: تصمیم نهایی کمیسیون تلفیق بر این شد که افزایش 25 درصدي حقوق براي همه حقوق بگیران دولت در نظر

 
گرفته شود با سقف 15 برابر حداقل حقوق یعنی تا حدود 33 میلیون تومان. 

وي با اشاره به اینکه نظام مالیات بندي را هم به نفع طبقات پایین جامعه تغییر دادیم، اضافه کرد: دولت طبقات مالیاتی را به نحوي
تنظیم کرده بود که بیشترین فشار بر روي حقوق هاي پایین بود، اما با اقدام کمیسیون تلفیق، مالیات پرداختی حدود 90 درصد

 
کارکنان دولت، بین 10 تا 15 درصد شد. 

نادران با بیان اینکه نظام پرداخت کشور به هم ریخته است گفت: هر کسی که به مرکز قدرت، نزدیک تر بوده است در پی آن بود که

 
امتیازي را بگیرد. 

وي ادامه داد: از بهمن سال 98 تاکنون میزان پرداختی هاي یکی از دستگاه ها از 1680 میلیارد تومان در ماه به 4 هزار و سیصد

 
میلیارد تومان رسید و این حجم تغییر پذیرفتنی نیست. 

نادران اضافه کرد: در بخش اعتباري هزینه اي دولت، بیش از 90 درصد پرداخت ها به نوعی پرداخت حقوق و دستمزد به کارکنان

 
است. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: بنا به اظهارات وزیر نفت، صادرات نفت و میعانات گازي در بودجه سال آینده, 2 و

 
سه دهم میلیون بشکه در روز در نظر گرفته شد و مصرف داخلی هم 2 و دو دهم میلیون بشکه در روز است. 



وي افزود: آقاي زنگنه گفت اکنون حدود 900 هزار بشکه در روز صادر می کنیم و اگر شرایط سیاسی کشور فراهم شود و خارجی ها
اجازه صادرات بدهند و 600 میلیون دلار هم سرمایه گذاري کنیم پس از 3 ماه می توانیم ظرفیت صادراتی کشور را به دو و 3 دهم

 
میلیون بشکه در روز برسانیم. 

نادران با اشاره به اینکه این ها اگر ها و پیش شرط هاي سختی بود افزود: اینکه حاکمیت را تحت فشار قرار دهیم که شرایط سیاسی
را به نحوي تغییر دهد که امکان صادرات بیشتري فراهم شود یعنی بودجه را اهرمی براي فشار هاي سیاسی براي سازش و کوتاه آمدن

 
حاکمیت قرار می دهیم. 

وي اضافه کرد: این موضوع را تحمل نکردیم و بودجه را با حداقل وابستگی به نفت بستیم و از ساز و کار هاي دیگر تامین مالی از

 
جمله اوراق مالی و فروش دارایی ها استفاده می کنیم و اجازه نمی دهیم کشور تحت این فشار هاي سیاسی قرار گیرد. 

نادران گفت: از آن طرف هم فروش نفت تا سقف پیشنهادي دولت را منع نکردیم به همین علت بودجه را دو سقفی و دو زمانی بستیم.

وي افزود: درآمد نفتی بودجه سال آینده را 261 هزار میلیارد تومان پیش بینی کردیم در حالی که دولت حجم وابستگی به نفت را

 
394 هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده بود. 

نادران با تاکید بر اینکه بودجه، بسیارمنعطف و روان است، اضافه کرد: امسال تلاش کردیم بودجه را به نفع مردم تغییر دهیم و به
جاي اینکه طبقات خاص و افراد نزدیک به مرکز حاکمیت بتوانند از رانت هاي مختلف استفاده کنند، عموم مردم بتوانند استفاده کنند

 
تا قدرت خرید مردم نسبت به امسال کمتر نشود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: دولت قیمت ارز را در سال آینده بدون احتساب 8 میلیارد دلار کالا هاي اساسی

 
مبلغ 17 هزار و 500 تومان محاسبه کرده است. 

الیاس نادران افزود: دولت درآمد ارزي سال 1400 را از فروش نفت 17 میلیارد و 300 میلیون دلار اعلام کرده است که از این مبلغ 8

 
میلیارد دلار، ارز 4200 تومانی است و مابقی آن ارز 17500 تومان می باشد و ترکیب وزنی این ها 11500 تومان است. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت:  مجلس عنوان کرده است دولت با هر نرخی که ارز را در بازار فروخت امکان انعطاف

 
بودجه وجود دارد. 

وي درباره طرح رتبه بندي معلمان هم افزود: در بنده (و) تبصره 2 مبلغ 90 هزار میلیارد تومان بطور کلی براي آموزش و پرورش در
نظر گرفته شده است که در کمیسیون تلفیق تصمیم گرفته شد این موارد را از هم تفکیک کنیم به علت اینکه سهم بخش هاي
مختلف مشخص شود و به مشکل سال 99 درباره اختلال پرداختی به بازنشستگان کشوري و تامین اجتماعی دچار نشویم و این موارد

 
مرتفع شود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره تکلیف یارانه ها هم گفت: بر اساس ایده اولیه مجلس که هنوز به جمع بندي

 
نرسیده است پیشنهاد شد تا کارت هاي اعتباري براي خرید مردم در نظر بگیریم که ظرفیت اجرایی آن، با اراده دولت وجود دارد. 

وي افزود: با اجراي این طرح، یک اعتباري را براي مردم در نظر می گیریم که در خرید از مراکز خاص بتوانند از یک تخفیف قابل



 
توجهی برخوردار شوند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 ادامه داد: اگر مجلس نتواند دولت را متقاعد به عملیاتی کردن این روش کند بنابراین

 
مجبوریم با یارانه نقدي جبران کنیم. 

نادران گفت: فساد نظام دو نرخی ارز با شرایط موجود کشور به اندازه اي است که مردم از نرخ پایین ارز بهره چندانی نمی برند و
بجاي اینکه این رانت را توزیع کنیم تلاش می کنیم از تولید کننده داخلی حمایت کنیم و همچنین مصرف کننده، مستقیم خودش

 
مبلغ را دریافت و مدیریت کند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: در حال حاضر دولت یارانه 45500 تومانی را به حدود 78 میلیون نفر پرداخت می

 
کند و به تعدادي هم یارانه بنزین و معیشتی که از پارسال شروع شده است پرداخت می کند. 

وي تصریح کرد: آنچه که مد نظر مجلس بود این است که با فرض اینکه دولت شناسایی خودش را درست انجام داده باشد این 58
میلیون نفر که در لایحه بودجه 1400 هستند نسبت به شرایط موجود حمایت بیشتري کنیم و یارانه ها را تحت عنوان یک مبلغ در
اختیار افراد قرار دهیم و مابقی یارانه بگیران که حدود 20 میلیون نفر هستند دریافتی شان نسبت به شرایط امروز بیشتر و احتمالا تا

 
دو برابر خواهد شد، ولی نسبت به طبقه پایین کمتر دریافت می کنند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: در سال آینده فقط یک یارانه داریم البته یک پیشنهاد یارانه بنزین هم ارائه شده
است که در آن به خانوار هایی که یک یا دو خودرو دارند از کارت سوخت خود استفاده می کنند و خانوار هایی که اصلاً خودرو ندارند
که تعداد آن ها نصف جمعیت کشور است هم پیش بینی شده است هر نفر 15 لیتر در نظر گرفته شود که در یک سامانه امکان
خریدو فروش داشته باشند و اگر بین خود مردم خرید و فروش ممکن نشد افراد مازاد بنزین را به دولت بفروشند که در حال حاضر

 
احکام آن نوشته شده است. 

محمد رشیدي، عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 در ادامه این برنامه گفت: در موضوع کالا هاي اساسی و ارز
4200 تومانی با رانت جدي مواجه بودیم که مجلس این ارز را آزاد در لایحه بودجه محاسبه می کند و از طرف دیگر به مصرف کننده

 
و تولید کننده یارانه پرداخت می کند. 

 
وي ادامه داد: شرایط به نحوي برنامه ریزي شده است که مردم براي مایحتاج روزانه نگران نباشند. 

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: به واردکنندگان دارو هم فرصت می دهیم که مابه التفاوت را از دولت

 
بگیرند و حتی از شرکت هاي بیمه هم کمک می گیریم و نباید دارو براي مردم دغدغه شود. 

رشیدي گفت: در تبصره 14 مبلغ 50 هزار میلیارد تومان را از منابع هدفمندي براي حمایت از بنگاه هاي متوسط و کوچک در نظر

 
گرفتیم. 

وي ادامه داد: احکام بودجه بسیار محکم بسته شده است و 27 هزار میلیارد تومان اوراق براي بخش کشاورزي، آب هاي مرزي، مراتع،

 
جنگلداري، آبخیزداري، تولید بذر و کود در نظر گرفته شده است. 



عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: احکامی که در لایحه بودجه 1400 نوشته شده است به رونق تولید و

 
بنگاه هاي تولیدي کمک خواهد کرد. 

 
وي افزود: در تبصره 14 بخشی از پول هاي یارانه و هدفمندي براي مردم در فضاي تولید، سهام و بورس کارسازي خواهد شد. 

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره رتبه بندي معلمان هم گفت: موضوع رتبه بندي معلمان به بودجه
ارتباطی ندارد و جزء طرح هایی است که باید در صحن بررسی و راي گیري شود و در لایحه بودجه دولت، منبعی براي این موضوع در

نظر گرفته نشده است.



اشتغال و مسکن دو موضوع مهم در راستاي توانمندسازي محرومان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/11/04

خبرگزاري آریا-رئیس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه
توانمندسازي محرومان در دو بعد موفق تر خواهد بود،
اظهار داشت: اشتغال و مسکن دو موضوع مهم براي

 
توانمندسازي محرمان است. 

به گزارش آریا؛ سید پرویز فتاح در مراسم امضاي تفاهم
نامه همکاري کمیته امداد امام خمینی و بنیاد مستضعفان
انقلاب اسلامی که به منظور احداث 10 هزار واحد مسکن
محرومین در شهر ها و روستا هاي داراي جمعیت زیر 25
هزار نفر که صبح امروز (شنبه) در کمیته امداد برگزار شد،

 
گفت: در سال هاي اخیر توانمندسازي محرومان در دستور کار مسئولان کمیته امداد بوده است. 

فتاح گفت: در حوزه اشتغال و وام هاي قرض الحسنه کار هاي خوبی در بنیاد صورت گرفته است و امیدواریم مجلس و دولت در

 
راستاي تقویت اعطاي این وام ها به ما کمک کنند. 

وي در حوزه بهزیستی گفت: براي معلول و خانواده هاي پرنوزاد تفاهم نامه اي با بهزیستی براي ساخت 14 هزار مسکن امضا شد که

 
نزدیک به 10 هزار واحد تحویل شده و سه هزار واحد در حال احداث است. 

فتاح گفت: با توجه به شرایط کشور براي اجاره مسکن محرومان 230 میلیارد تومان براي رهن و اجاره در خرداد و تیرماه کمک

 
کردیم. 

وي با بیان اینکه باید طبق تفاهم نامه کار ها را پیش ببریم، گفت: باید با سرعت و دقت طبق تفاهم نامه 10 هزار واحد مسکونی در

 
24 ماه ساخته شود. 

فتاح گفت: تعهد ما به صورت نقدي است، اما می توانیم تعهدمان را با اعطاي سیمان و مصالح اجرا کنیم؛ در حوزه تامین زمین هم می

 
توانیم به اجراي این تفاهم نامه کمک کنیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: با همه ظرفیت تلاش کردیم در حوزه کرونا در خدمت محرمان تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته
امداد باشیم.



کاهش نرخ بیکاري در استان اصفهان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/11/04

نرخ بیکاري استان اصفهان در پاییز امسال کاهش یافت.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، مرکز اصفهان؛ مدیر
اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
اصفهان گفت: بنابر اعلام مرکز آمار ایران نرخ بیکاري این
استان در پاییز امسال به 10 و چهاردهم درصد رسید که
درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته 6 دهم درصد و در
مقایسه با تابستان امسال یک ودو دهم درصد کمتر شده

 
است. 

حسین باقري، نرخ بیکاري را نسبت تعداد افراد بیکار در
یک رده سنی مشخص به مجموع افراد آماده به کار در آن
رده سنی بیان کرد و افزود: نرخ مشارکت اقتصادي نیروي
کار در استان اصفهان در فصل پاییز امسال در مقایسه با

 
مدت مشابه پارسال با پنج و دودهم درصد کاهش به 40 و 9 دهم درصد رسید. 

وي گفت: افزایش جمعیت فعال، مشروط به ثابت ماندن افراد بیکار و شاغل و انتقال برخی از افراد از جمعیت فعال به سمت جمعیت

 
غیر فعال مهمترین عوامل کاهش نرخ مشارکت است. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اصفهان، نرخ بیکاري این استان را بالاتر از میانگین کشوري دانست و
افزود: بالاي 80 درصد جمعیت اصفهان در شهر ها سکونت دارند و بیشتر نرخ جمعیتی شهري هستند، اما نرخ بیکاري پاییز در روستا

 
هاي استان اصفهان هم کاهش پیدا کرده است. 

جمعیت استان اصفهان در 24 شهرستان بیش از پنج میلیون نفر است.



توزیع بیش از 17 هزار تن نهاده دامی در شهرستان آران و بیدگل

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/11/04

بیش از 17 هزار تن نهاده دامی در شهرستان آران و بیدگل توزیع شده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اصفهان؛ فرماندار آران و بیدگل با اشاره به اشتغال ثابت 65 نفر در تشکل ها و شرکت
هاي تعاونی روستایی این شهرستان گفت: شرکت هاي تعاونی روستایی، امسال، بیش از 9 هزار تن شیر به ارزش حدود 320 میلیارد

 
ریال توزیع شد. 

اسماعیل بایبوردي افزود: همچنین، بیش از 7 هزار تن کود شیمیایی، حدود 11 هزار لیتر سموم کشاورزي، 310 تن بذر گندم، جو و

 
ذرت بین کشاورزان و دامداران این شهرستان توزیع شده است. 

وي گفت: امسال در سطح 1800 هکتار، برداشت مکانیزه غلات، 875 هکتار طراحی و اجرراي آبیاري تحت فشار و کم فشار در اراضی

 
و مزارع شهرستان آران و بیدگل با همکاري تعاون روستایی و جهاد کشاورزي این شهرستان انجام شده است. 

به گفته وي، مبارزه با آفات محصولات کشاورزي در 9200 هکتار، تولید محصولات ارگانیک در 190 هکتار، اجراي طرح مبارزه

 
تلفیقی آفات در 356 هکتار و اجراي طرح هاي حفاظتی کشاورزي در 715 هکتار از اراضی کشاورزي شهرستان صورت گرفته است. 

وي با اشاره به پوشش 85 درصدي اراضی بخش کشاورزي این شهرستان از طریق تشکل هاي بخش کشاورزي گفت: نقش تعاونی
هاي روستایی در توسعه اقتصاد روستاها، کارآفرینی و اشتغال زایی روستاییان، ایجاد فرصت هاي شغلی و فرهنگ سازي براي اصلاح

 
الگوي کشت مهم ارزیابی می شود. 

آران و بیدگل با 103 هزار نفر جمعیت در شمال استان اصفهان قرار دارد.



چهارگروه کالایی در اولویت تدوین برنامه راهبردي براي توسعه

منبع: پاناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/11/04

تهران (پانا) - معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد چهار گروه کالایی مهم شامل آشامیدنی و غذایی،
نساجی، پوشاك و کیف و کفش، گوهر سنگ ها و لوازم خانگی سهم بالایی در ارزش تولیدات صنعتی کشور دارند و قرار است

براي توسعه این صنایع، برنامه راهبردي طراحی شود.

تهران (پانا) - معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و
تجارت اعلام کرد چهار گروه کالایی مهم شامل آشامیدنی
و غذایی، نساجی، پوشاك و کیف و کفش، گوهر سنگ ها و
لوازم خانگی سهم بالایی در ارزش تولیدات صنعتی کشور
دارند و قرار است براي توسعه این صنایع، برنامه راهبردي

 
طراحی شود. 

به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، "مهدي صادقی نیارکی" در سلسله نشست هاي بررسی وضعیت زنجیره صنعت پوشاك و
کفش افزود: اکنون در صنعت لوازم خانگی چند برند بزرگ را شناسایی و از آنها خواستیم با برنامه ریزي براي تجمیع تقاضا در زنجیره

 
تامین، سبد محصول با استفاده از ظرفیت هاي خالی صنایع پایین دستی ارائه دهند. 

وي گفت: صنایع شاخص در بخش غذایی و آشامیدنی نیز در کنار یکدیگر سند توسعه اي طراحی و بر روي موضوعات کلیدي نظیر

 
پخش هیبریدي در حوزه صنایع غذایی، تامین مواد اولیه و غیره برنامه ریزي خواهند کرد. 

 
توسعه صادرات پوشاك و کفش با تجمیع تقاضا و تکمیل زنجیره ارزش 

معاون امور صنایع وزارت صنعت ضمن تشریح مراحل زنجیره ارزش در صنعت پوشاك و کفش اعم از تامین مواد اولیه، طراحی و مد،
تحقیق وتوسعه، تولید بازاریابی و فروش و همچنین خدمات پس از فروش پرداخت و گفت: وضعیت پوشاك و کفش نسبت به دو سال
پیش بسیار بهتر شده و براي ارتقاي وضعیت این صنعت ضروري است توسعه صادرات با تجمیع چندین برند مشترك برنامه ریزي

 
شود. 

وي تصریح کرد: اکنون در مرحله نخست زنجیره ارزش که تامین مواد اولیه است، بزرگان این صنعت می توانند با جمع بندي تقاضا،
مواد اولیه این زنجیره را به شکل تجمیعی تولید کنند و در اختیار سایر واحدهاي صنعتی قرار دهند و در عین حال در مراحل بعدي
زنجیره ارزش نیز می توان در کنار یکدیگر از ظرفیت هاي موجود بهره مند شد و در نهایت هم رقابتی با تشکیل چند برند مشترك از

 
مجموعه شرکت هاي حوزه پوشاك و کفش شکل بگیرد. 

صادقی نیارکی بر ضرورت برنامه ریزي متناسب با ظرفیت هاي موجود در سه بخش توسعه بازار داخلی، خارجی و ارتقاي توانمندي



هاي نیروي شاغل در این صنعت با همکاري تشکل هاي تخصصی و صنایع پیشران تاکید کرد و گفت: تشکیل مگاپروژه در صنعت
پوشاك و کفش با هدف تجمیع تقاضا و تکمیل زنجیره ارزش و ایجاد چند برند ملی، یکی از اهداف برگزاري این نشست هاي راهبردي

 
است. 

وي یادآورشد: ملاك باید زنجیره ارزش باشد و در این حوزه در کنار یکدیگر یک مگاپروژه با مجموعه اي از شرکت هاي توانمند که هر
شرکت شناسه جداي خود را داشته باشد، باید کار را جلو ببرند و فعالان این عرصه از کار انفرادي باید به کار جمعی برسند، اما در

 
حوزه محصول نهایی با هم رقابت کنند. 

معاون امور صنایع وزارت صنعت، همچنین رسوخ فناوري در این صنعت و بهره مندي از صنایع دانش بنیان را مستلزم تجمیع تقاضا
در کل زنجیره برشمرد و افزود: در حوزه آي.تی و فناوري هاي نوین باید به صورت مجموعه اي و تجمیعی سرمایه گذاري شود دولت

 
در مقام تسهیل گري و تنظیم گري در این حوزه ورود می کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت به تازگی گفت: با وجود تحریم ها و شیوع ویروس کرونا، بخش صنعت و معدن رشد بیش از 6 درصدي را

 
تجربه می کند. 

علیرضا رزم حسینی توضیح داد: وضعیت تولید محصولات صنعتی و صنایع معدنی در کشور مطلوب و رو به رشد است و در همین
رابطه تولید فولاد 10 درصد، مس 12 درصد و آلومینیوم 51 درصد افزایش داشته است و این روند در صادرات این محصولات نیز

 
مشاهده می شود. 

وي افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت با تلاش فراوان تاثیر تحریم ها را کاهش داد و با داخلی سازي بسیاري از محصولات آن را

 
جبران کرد، همچنین در تامین به موقع کالاهاي مورد نیاز مردم اقدام هاي خوبی به انجام رساند. 

وزیر صنعت اضافه کرد: امروز درحوزه اشتغال صنعتی نیز با وجود تحریم ها رشد 23 درصدي تحقق یافت و بطور کل در بخش
صنعت، معدن و صنایع معدنی کشور وضعیت مطلوبی دارد و روز به روز به تعداد واحدهاي جدید و صادرات بیشتر محصولات ساخت

 
ایران افزوده می شود. 

رزم حسینی گفت: پیش بینی می شود در حوزه احیاي واحدهاي غیرفعال در شهرك هاي صنعتی نیز در دو ماه آینده امیدواریم بیش

 
از 400 واحد صنعتی دوباره فعال شوند. 

وي تصریح کرد: اکنون تجارت خارجی ایران به حدود 57 میلیارد دلار رسیده و با وجود همه تحریم ها وضع تجارت و صادرات

 
محصولات ایرانی خوب است. 

توسعه تدوین برنامه راهبردي گروه کالایی



کارخانه هاي خوراك دام، طیور و آبزیان آذربایجان غربی کمتر از 30 درصد

ظرفیت فعالیت می کنند

منبع: ایسناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي آذربایجان غربی از تولید سالانه 300 هزار تن خوراك دام ،طیور و ابزیان
در استان خبرداد.

رضا یوسفی رضایی در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه در
حال حاضر 27 واحد کارخانه تولید خوراك دام، طیور و
آبزیان داراي پروانه بهره برداري در سطح استان فعالیت می
کنند، افزود: این کارخانه ها با ظرفیت اسمی سالانه یک
میلیون و 200 هزار تن، معادل 100هزار تن خوراك دام و
200 هزار تن خوراك آماده طیور و آبزیان در سال تولید می

 
کنند. 

وي افزود: در حال حاضر کارخانه هاي خوراك دام و طیور و
آبزیان استان مجموعا با ظرفیت اسمی زیر 30 درصد فعالیت

دارند و در صورت ترغیب مرغداران و دامداران به مصرف خوراك آماده دام و طیور و ارائه تمهیداتی جهت صادرات به خارج از کشور و
همچنین تامین نهاده ها براي کارخانجات شاهد استفاده از پتانسیل بالاي کارخانجات خوراك دام و طیور و آبزیان استان و پر شدن

 
ظرفیت خالی آنها خواهیم بود. 

یوسفی رضایی ادامه داد: حجم سرمایه گذاري انجام گرفته در این واحدها معادل 1000 میلیارد تومان بوده و براي هزار نفر نیز به

 
صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

رضایی تاکید کرد: در راستاي تولید خوراك دام یارانه اي و کنترل کیفی بازدیدهاي دوره اي و نظارت مستمر توسط معاونت بهبود

 
تولیدات دامی بر کارخانجات تولید خوراك دام و طیور استان انجام می شود. 

وي گفت: بازدید از کارخانجات خوراك دام و طیور و آبزیان، با هدف نمونه برداري و انجام آزمایش نمونه خوراك، ارائه آمار توزیع
خوراك و نهاده هاي مصرفی و انعکاس و پیگیري مسائل و مشکلات است که با نظارت هاي مستمر شاهد افزایش کیفیت خوراك

 
تولیدي در استان و کاهش چشمگیر تخلفات کارخانجات خوراك دام و طیور و ابزیان استان هستیم. 

انتهاي پیام



نحوه ثبت نام در «جشنواره ایدنو» اعلام شد

منبع: پاناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/11/04

تهران (پانا) - معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان از جشنواره اي متفاوت در راستاي رویش
هاي خلاقانه دانش آموزي، مدرسه ایده هاي نو، با عنوان «جشنواره ایدنو» خبر داد.

 
 

تهران (پانا) - معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان از جشنواره اي متفاوت در راستاي رویش هاي

 
خلاقانه دانش آموزي، مدرسه ایده هاي نو، با عنوان «جشنواره ایدنو» خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان، علی جانباز معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی
دانش آموزان گفت: نظر به اهمیت، شکوفایی خلاقیت در میان نسل جوان و پرورش آن ها به عنوان مدیران و آینده سازان فردا،
فراخوان ایده ها و رویش هاي خلاقانه دانش آموزي مدرسه ایده هاي نو با عنوان "جشنواره ایدنو"، به همت اتحادیه انجمن هاي

 
اسلامی دانش آموزان در شبکه هاي اجتماعی و سایت راه اندازي شد 

وي گفت: این جشنواره، ویژه دانش آموزان متوسطه دوم است. تمامی دانش آموزان انجمنی و غیرانجمنی می توانند در این رقابت
شرکت کنند و از جوایز نفیس بهره مند شوند و یک حمایت ویژه جشنواره و صندوق ملی حمایت از ایده ها، مخصوص دانش آموزان

 
پایه دهم عضو انجمن اسلامی نیز در این جشنواره تدارك دیده شده است. 

جانباز خاطرنشان کرد: این جشنواره از 20 آذرماه در سراسر کشور آغاز شده است و دانش آموزان می توانند تا سوم اسفند در

 
جشنواره ایدنو شرکت کنند و پس از ثبت نام، ایده هاي خود رابه این جشنواره ارسال کنند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان ادامه داد: دانش آموزان پس از ارسال ایده هاي خود، وارد بخش
پشتیبان (حمایت مربی) و داوري می شوند و همزمان با ارسال بوم هاي ایده پردازي، پشتیبانی و داوري به صورت مستمر توسط
پشتیبان ها و داورها انجام می شود تا دانش آموزان زمان لازم براي اصلاح و ارائه ایده هاي بهتر و خلاقانه تر را داشته باشند. داوري
در این بخش تخصصی است و از طریق تیم داوري انجام خواهد شد. همچنین، ایده هاي برتر ملی و استانی در این مرحله توسط داور

معرفی می شوند. 



وي گفت: همچنین 10 ایده برتر استان(5دختر و 5پسر) به رویداد ملی ایدنو راه می یابند و جوایزي به آن ها اهدا می شود. همچنین
6 ایده برتر دانش آموزان سال دهم(3دختر و 3پسر) ضمن دریافت جوایز، جهت اجراي ایده توسط صندوق حمایت از ایده، حمایت

 
می شوند. 

جانباز خاطرنشان کرد: در بازه زمانی تیر تا مردادماه1400 یک رویداد ملی در قالب کارگاه هاي خلاقیت، ایده پردازي، کسب و کار،
کارآفرینی و صنایع خلاق و مدیریت پروژه ویژه رتبه هاي برتر برگزار خواهد شد و از 10 دانش آموز ایده پرداز مدرسه اي تقدیر به

 
عمل خواهد آمد و همچنین صاحبان ایده هاي برتر می توانند به عنوان پشتیبان در دوره بعد جشنواره ایفاي نقش نمایند. 

معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان گفت: علاقمندان به شرکت در این فراخوان می توانند با مراجعه به
سایت ایدنو به آدرس idnoo.ir و تکمیل اطلاعات گروه خود در بخش ثبت نام و هم چنین از طریق پرس لاین موجود در کانال پیام

 
رسان بله به آدرس idnoo_ir اقدام به ثبت نام کنند. 

گفتنی است جشنواره ایدنو از 20 آذرماه به همت اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در سراسر کشور آغاز شده است و دانش

 
آموزان تا سوم اسفند فرصت دارند تا در این جشنواره شرکت کنند. 

 
 

مدرسه ایدنو دانش آموزان خلاقیت دانش آموزان معاون فرهنگی اجتماعی اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزان علی جانباز



تفام نامه اي میان کمیته امداد و شتابدهنده تخصصی آپر منعقد شد

منبع: شبستانشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/11/04

تفاهم نامه همکاري مشترك کمیته امداد خوزستان و شتابدهنده آروند پرتو انرژي راهبردي (آپر) با محوریت توانمندسازي
اقتصادي نیازمندان از طریق توسعه زیست بوم کسب وکار و کارآفرینی براي جامعه مخاطب امداد منعقد شد.

تفاهم نامه همکاري مشترك کمیته امداد خوزستان و شتابدهنده آروند پرتو انرژي راهبردي (آپر) با محوریت توانمندسازي

 
اقتصادي نیازمندان از طریق توسعه زیست بوم کسب وکار و کارآفرینی براي جامعه مخاطب امداد منعقد شد. 

«جمال شیبه» در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در
اهواز، از انعقاد تفاهم نامه همکاري میان کمیته امداد خوزستان و
شتابدهنده آروند پرتو انرژي راهبردي (آپر) خبر داد و اظهار کرد:
این تفاهم نامه در راستاي منویات مقام معظم رهبري و تأکید به
تولید و فناوري هاي داخلی کشور و اهمیت استفاده از ظرفیت
شرکت هاي دانش بنیان و فن آور، تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی،
ایجاد تعاملات لازم جهت بهره مندي از حداکثر ظرفیت ها در
زمینه علم و فناوري و نیز بهره گیري از فرصت هاي فناورانه

 
منعقد شده است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خوزستان افزود: هدف از انعقاد این تفاهم نامه توسعه همکاري هاي مشترك جهت تحقق
راهبردهاي کلان امداد با محوریت توانمندسازي اقتصادي نیازمندان ازطریق توسعه زیست بوم کسب وکار و کارآفرینی براي جامعه

 
مخاطب امداد خوزستان است. 

وي اضافه کرد: موضوع تفاهم نامه شامل استفاده از ظرفیت هاي پژوهشی، فناوري، اقتصادي و علمی طرفین در فعال کردن توانمندي
هاي بالقوه تولیدکنندگان، صاحبان صنایع، تجار، پژوهشگران و شرکت هاي فن آور و دانش بنیان در جهت ایجاد اشتغال و توسعه

 
کارآفرینی در تمامی حوزهاي صنعتی، کشاورزي و خدمات با تامین منابع مالی و سرمایه لازم است. 

شیبه ارائه خدمات مشاوره، آموزش کسب وکار و ایجاد مهارت هاي لازم در حوزه کسب وکار واقتصاد دانش بنیان، همکاري در جهت
ایجاد کسب وکارهاي مولد جدید، ایجاد ظرفیت هاي جدید براي کسب وکارهاي در حال فعالیت در راستاي افزایش تولید، ثروت و
اشتغال در جامعه مخاطب امداد، همکاري در پایدارسازي و ارتقاي بازدهی اقتصادي طرح هاي اشتغال جامعه مخاطب و تامین منابع

 
مالی براي پروژه هاي کسب وکاري با توجیه اقتصادي مناسب را از جمله محورهاي این تفاهم نامه عنوان کرد. 

وي شناسایی پتانسیل هاي موجود در منطقه به منظور بسط و توسعه فناوري هاي نوین با مشارکت متخصصان و صاحب نظران
شناخته شده، نظارت بر مراحل ارائه پروپزال، طرح توجیهی،BP و مدل اجرایی تا مراحل اجرا و بهره برداري از طرح کسب وکاري به



منظور اطمینان از موثر بودنپروژه، ایجاد بستر لازم جهت توانمندسازي شرکت هاي نوپا، فعال و خلاق با ایجاد تیم سازي، ارائه مشاوره

 
فنی و جلب سرمایه ي بخش خصوصی را از دیگر محورهاي این تفاهم نامه دانست. 

مدیرکل کمیته امداد خوزستان تصریح کرد: از دیگر محورهاي این تفاهم نامه شناسایی ایده هاي نوین، کاربردي و اقتصادي و حمایت
از تکمیل فرایند تبدیل ایده به محصول و تسریع در انتقال دانش فنی و فناوري، هم افزایی در راستاي استفاده از ظرفیت صندوق هاي
تامین مالی و همکاري مشترك در جهت برگزاري رویدادهاي استارتاپی و همایش هاي تخصصی در جهت شناسایی ایده هاي برتر

است.



مدیرکل روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی: شکایت
هاي کارگري در هرمزگان کاهش داشته است

مدیرکل روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی: شکایت هاي کارگري

در هرمزگان کاهش داشته است

منبع: روزنامه نداي هرمزگانشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/11/04

نداي هرمزگان – گروه خبر مدیرکل روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با توجه به شیوع بیماري کرونا و تاثیر
آن در تولید و کسب کارها، کاهش شکایات کارگري درهرمزگان نشان از تلاش کارکنان حوزه روابط کار وهمسویی با نگرش

هاي مدیریت تعاون کار این استان است. کوروش یزدان در نشست با (...)

 
شکایات کارگري هرمزگان کاهش داشته است 

 
نداي هرمزگان – گروه خبر 

مدیرکل روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با توجه به شیوع بیماري کرونا و تاثیر آن در تولید و کسب کارها، کاهش

 
شکایات کارگري درهرمزگان نشان از تلاش کارکنان حوزه روابط کار وهمسویی با نگرش هاي مدیریت تعاون کار این استان است. 

کوروش یزدان در نشست با اعضاي روساي ادارات بیان داشت: مجموع کارگران احراز هویت شده در سامانه روابط کار 32هزار و 896

 
نفر و تعداد کارفرمایان یک هزار و 111 نفر است. 

وي بیان کرد: بررسی آمارعملکردي هرمزگان در پایداري مشاغل و کنترل بحران کاري و کاهش پرونده هاي کارگري و هیات هاي

 
حل اختلاف و تشخیص، نشان از این دارد که حوزه روابط کار استان مدیریت خوبی را در این حوزه انجام داده است. 

پیگیري حقوق و مزایاي کارگران از طریق کمیته هاي زیرمجموعه کمیسیون کارگري، همکاري و تعامل اداره بازرسی کار و روابط کار
براي نظارت بر عملکرد بنگاه ها و پرداخت به موقع مطالبات کارگران، نظارت بر عملکرد پیمانکاران از طریق بررسی صلاحیت خدمات
و ایمنی، الزام تمامی پیمانکاران طرف قرارداد بر تهیه و اجراي طرح طبقه بندي مشاغل و نظارت بر نحوه صدور احکام، اجرایی کردن
سامانه جامع روابط کار در استان و ارتقاء آموزش قوانین و مقررات کار به کارفرمایان و کارگران از اقدامات حوزه روابط کاربه شمار می

 
رود. 

گفتنی است، نشست تخصصی که با حضور روساي خدمات اشتغال و کارآفرینی ویژه و مناطق آزاد برگزار شد درزمینه اجراي طرح
طبقه بندي مشاغل با موضوع ماده 51 قانون کار و تامین اجتماعی در شوراي عالی مناطق آزاد توسط قانون گذار به تصویب رسید.



اعلام شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/11/04

شرایط دانشجویان شرکت کننده در سیزدهمین دوره
المپیاد علمی دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور

 
اعلام شد. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرنگار مهر،
سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور
در حیطه هاي استدلال بالینی، تفکر علمی در علوم پایه،

مدیریت نظام سلامت، کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم، آموزش پزشکی و مطالعات میان رشته  اي علوم انسانی و سلامت

 
برگزار می شود. 

دبیرخانه استعدادهاي درخشان و امور نخبگان وزارت بهداشت شرایط شرکت کنندگان سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم

 
پزشکی کشور را اعلام کرد. 

تمام دانشجویان مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري حرفه  اي دانشگاه  ها/ دانشکده  هاي علوم پزشکی سراسر کشور شاغل به
تحصیل و یا دانش  آموختگانی که تا تاریخ برگزاري اولین آزمون از مجموعه آزمون  هاي کشوري المپیاد در هر دوره کمتر از شش ماه

 
از فارغ  التحصیلی آنها گذشته باشد، می  توانند بدون در نظر گرفتن معدل کل و سال تحصیل در المپیاد شرکت کنند. 

در حیطه «مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت» و حیطه «کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم» علاوه بر
دانشجویان کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري عمومی؛ دانشجویان مقاطع دکتري تخصصی (Ph.D) و دستیاران (پزشکی،

 
دندانپزشکی و داروسازي) هم می توانند در المپیاد شرکت کنند. 

مسئولیت انتخاب و معرفی دانشجویان شرکت کننده در هر حیطه بر عهده دانشگاه/ دانشکده علوم پزشکی معرفی کننده است و در
صورت مغایرت با مقررات المپیاد، کمیته فنی موضوع را بررسی و تصمیم گیري می  کند و حکم این کمیته پس از کسب مدال و رتبه

 
نیز قابل اجرا است. 

هر فردي که رتبه یک را در مرحله انفرادي در هر حیطه کسب کند نمی  تواند مجدداً در همان حیطه شرکت کند. شرکت در یک

 
حیطه و کسب رتبه در آن منعی براي شرکت در سایر حیطه  ها در دوره  هاي بعدي المپیاد نیست. 

در این دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی در هر حیطه یک موضوع مطرح می شود. در حیطه استدلال بالینی «دروس اصلی
Weight Management/) پزشکی (داخلی، کودکان، زنان و جراحی)»، در حیطه تفکر علمی در علوم پایه «مدیریت وزن/ چاقی



 
Obesity)»، در حیطه مدیریت نظام سلامت «تقویت نظام PHC براي ارتقاء پاسخگویی اجتماعی در شرایط اضطرار» مطرح شد. 

همچنین در سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور ، در حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم
«تاب آوري کسب و کارهاي دانش بنیان»، در حیطه آموزش پزشکی «آموزش مجازي» و در حیطه مطالعات میان رشته  اي علوم

 
انسانی و سلامت «هوش مصنوعی» مطرح شده است. 

آزمون درون دانشگاهی سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور در اسفند ماه 1399 برگزار می شود و در نهایت پس

 
از برگزاري مراحل دانشگاهی و ملی، آزمون مرحله دوم (انفرادي و گروهی) در شهریور 1400 برگزار خواهد شد. 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید.



گروه هاي جهادي استان فارس در حوزه کارآفرینی و ایجاد اشتغال ساماندهی

می شوند

منبع: تسنیمشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه استان ها- مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی استان فارس گفت:گروه هاي جهادي این استان در
حوزه کارآفرینی و ایجاد اشتغال ساماندهی می شوند.

گروه استان ها- مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي
بسیج سازندگی استان فارس گفت:گروه هاي جهادي این
استان در حوزه کارآفرینی و ایجاد اشتغال ساماندهی می

 
شوند. - اخبار استانها - 

عقیل فیاضی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در شیراز
ظهار داشت: مجمع جهادي بسیج سازندگی 3 سال پیش با
تدوین اساسنامه شروع شد و فعالیت خود را به صورت
آزمایشی از سال 98 آغاز کرد و یک سال است که به

 
صورت رسمی فعالیت می کند. 

وي تصریح کرد: این مجمع جایی است که بچه هاي جهادي، روحیه مطالبه گري خود را حفظ کرده و حرف هاي خود را به راحتی

 
بیان می کنند ضمن اینکه مشکلات نیروهاي جهادي هم از طریق این مجمع به نیروهاي بالادستی و مدیران می رسد. 

به گفته فیاض مجمع جهادي بسیج سازندگی چهار کارگروه اقتصادي، فرهنگی، عمرانی و بهداشت و درمان دارد که از بهمن ماه 98

 
تشکیل شد و کارگروه اقتصادي از اواخر اردیبهشت 99 فعالیت خود را آغاز کرد. 

مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی استان فارس با اشاره به این که فعالیت در حوزه هاي عمرانی، فرهنگی و
بهداشت و درمان کارهاي خوبی انجام شده، تصریح کرد: ورود به بحث اقتصادي هنوز بروز آن چنانی نداشته است چرا که در حوزه
هاي غیر اقتصادي در موارد بحران به راحتی ورود کرده و کارهایشان هم کاملاً ملموس است اما در بحث اقتصادي به دلایل مختلف

 
ظهور و بروز جدي وجود نداشته است. 

وي در بیان دلیل این امر گفت: بچه هاي جهادي در حوزه اقتصادي هنوز به آن توانمندي لازم نرسیده اند اگر چه دغدغه کار

 
اقتصادي را دارند، شاید دلیل اصلی آن هم این باشد که نمی دانند از کجا باید کارشان را شروع کنند. 

به گفته فیاضی در این کارگروه در حوزه مباحث اقتصادي پا به پاي نیروهاي جهادي راه می آییم و بایدها و نبایدهایی که باید رعایت

 
کنند تا کارشان به ثمر برسد را به آنها می گوییم تا بتوانیم یک الگوي موفق در حوزه اقتصادي ارائه دهیم. 

به عقیده مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی استان فارس یکی از مشکلات در حوزه اقتصادي این است که نیروها،



همدیگر را نمی شناسند و ما هم آمار دقیقی از وجود گروه هاي جهادي اقتصادي نداریم؛ بانک اطلاعاتی ما هم به روز نیست، اگر چه
این بانک اطلاعاتی از اول سال تا آخر سال تفاوت هاي فاحشی دارد و این یعنی این که باید روزانه به روز شود و تغییرات اتفاق افتاده
در گروه هاي جهادي را به لحظه و به روز داشته باشیم گر چه این مسئله در مورد دیگر حوزه هاي فعالیت گروه هاي جهادي دیگر

 
هم وجود دارد. 

فیاضی ادامه داد: این کارگروه در مرحله اول به شناسایی گروه هاي جهادي که در حوزه اقتصادي فعالیت می کنند، در حوزه شهر
شیراز و استان فارس پرداخته است که با استفاده از سامانه اطلس جهادي که به عنوان شناسنامه گروه هاي جهادي محسوب می شود

 
و حدود 270 گروه جهادي در آن ثبت نام کرده اند، گروه هاي جهادي اقتصادي را شناسایی کرده ایم. 

 
گفت وگوي متفاوت تسنیم با پدر سنگ تراشی مشهد؛ لذت کارآفرینی را با هیچ چیز عوض نمی کنم 

 
کمک به اشتغال و توسعه کارآفرینی از اهداف سپاه استان سمنان است 

 
حمایت همه جانبه از شرکت هاي دانش بنیان/ دستگاه هاي اجرایی به چرخه کارآفرینی همکاري کنند 

وي افزود: در ادامه راه با پیامک به گروه هاي جهادي شناسایی شده اعلام کردیم که اگر در اقتصادي و فعالیت اقتصادي دارند، به ما

 
اطلاع دهند که در این فراخوان حدود 60 گروه جهادي اعلام فعالیت کردند. 

مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی استان فارس گفت: مرحله بعد صحت سنجی این گروه ها است و فایلی را براي

 
مدیران این گروه ها ارسال کردیم تا میزان پیشرفت و فعالیتشان را داشته باشیم. 

وي تصریح کرد: پس از دریافت این اطلاعات، تعدادي را براي مرحله دوم انتخاب می کنیم که هم اکنون حدود 20 گروه جهادي براي
مرحله دوم شناسایی شده اند اگر چه این طرح هم اکنون به صورت آزمایشی انجام می شود و آن هم براي شناسایی موانع یا تسهیلات

 
طرح است. 

به گفته فیاضی مرحله دوم، مرحله توانمندسازي گروه هاي شناسایی شده است که این توانمندسازي، با یک دوره آموزشی سه

 
سرفصل با عنوان استراتژي کسب و کار، تدوین بوم کسب و کار، و بازاریابی براي ورود به بازار کار توانمند می کنیم. 

وي تأکید کرد: در این دوره ها به دنبال مباحث دانشگاهی نیستیم بلکه به دنبال مسائل کارگاه محور هستیم تا براي نیروهاي جهادي

 
در میدان فعالیت به درد بخورد. 

مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی استان فارس ادامه داد: هر کدام از این سرفصل ها، هم استاد از نیروهاي
جهادي، پروژه هاي عملی مطالبه می کند و هم گروه هاي جهادي اقتصادي شناسایی شده و هم این که این گروه ها، با هم آشنا و

 
متصل می شوند و شبکه اي براي ارتباط میان آنها برقرار می شود. 

به گفته فیاضی مرحله سوم این طرح، مرحله حمایت هایی است که از این گروه ها می شود چرا که مشکل اساسی که در زمینه
فعالیت هاي جاري گروه هاي جهادي اقتصادي، حتی در سطح کشور هم، وجود دارد، این است که هر دستگاه و ارگانی به نوعی بحث
حمایت از گروه هاي جهادي را در دستور کار دارد اما این باعث شده باعث سرگردانی گروه هاي جهادي شده که نمی دانند به کدام

 
ارگان مراجعه کنند تا کارشان زودتر به نتیجه برسد. 

وي تصریح کرد: در این کارگروه، در مرحله سوم، شناسایی توانمندي هاي ارگان ها و سازمان ها براي حمایت از گروه هاي جهادي



است مثل شناسایی ظرفیت هاي موجود در کمیته امداد، ستاد اجراي فرمان امام، جهاد دانشگاهی، قرارگاه هاي پیشرفت و آبادانی
سپاه، و دیگر ارگان هاي مربوطه که گروه هاي جهادي به آن ها مراجعه می کنند و بر اساس ظرفیت هاي شناسایی شده که هرکدام
از این دستگاه ها، گروه ها را به آن ارگان یا سازمان وصل کنیم تا هر دو بتواند از ظرفیت هاي هم، نهایت بهره برداري را داشته باشند.

این فعال جهادي، با بیان اینکه مرحله اول و قسمتی از مرحله دوم این طرح، در یک سال گذشته اجرایی شده دوره هاي آموزشی در
سرفصل اول از مرحله دوم هم در همین بهمن ماه و تا پایان سال جاري برگزار می شود، ادامه داد: البته هم اکنون هم این گروه هاي
جهادي شناسایی شده در حال انجام فعالیت هاي اقتصادي خود هستند؛ اگرچه نیازمند دریافت آموزش هاي اقتصادي بیشتري

 
هستند تا بتوانند بهتر کار کنند و به ثبات اقتصادي برسند. 

مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی فارس با تأکید بر اینکه کار اقتصادي، ریسک پذیري بالایی دارد، اظهار داشت:
نمی توان با قطعیت در مورد ثبات اقتصادي صحبت کرد، اما ما معتقدیم که گروه هاي جهادي باید در حوزه تولید، کسب و کار، و
فناوري فعالیت داشته باشند؛ یعنی بتواند ارزش افزوده ایجاد کنند و این ایجاد ارزش افزوده، هم می تواند به وسیله شرکت هاي دانش

 
بنیان باشد و هم شرکت هاي خدماتی؛ و در این مورد محدودیتی وجود ندارد. 

فیاضی گفت: حتی ممکن است یک گروه جهادي، کارگاه نیمه تعطیلی را رونق ببخشد پس نگاه ما به این بحث، همان مسئله اي است
که در کرونا اتفاق افتاد؛ یعنی گروه هاي جهادي ما، هیچکدام ماسک ساز یا پرستار نبودند؛ اما چون احساس نیاز شد، همه ورود

 
کردند و در کارشان هم موفق شدند. 

مدیر کارگروه اقتصادي مجمع جهادي بسیج سازندگی فارس ضمن دعوت از گروه هاي جهادي فعال در حوزه اقتصادي براي شرکت
در این طرح، تأکید کرد: در بحث جهش تولید، تمرکز ما، تولید فقط به معناي کلمه تولید نیست؛ بلکه معتقدیم که ایجاد یک کار
خدماتی هم می تواند خلق کار و اشتغال جدید باشد و کسب و کاري را درست کند؛ کمک به مردم در حوزه خلق کارآفرینی هم می

 
تواند به عنوان تولید قلمداد شود؛ پس تولید فقط در بحث صنعت یا کشاورزي خلاصه نمی شود. 

وي در پایان گفت: گروه هاي جهادي که در حوزه هاي اقتصادي فعال هستند و نیاز به حمایت دارند، می توانند با مراجعه به بسیج
سازندگی تمامی نواحی استان، در این طرح شرکت کنند؛ اما اینکه تاکید می کنیم که حتما این گروه جهادي باشد، براي این است که

می خواهیم این کار اقتصادي ماندگار باشد و قائم به فرد نباشد.



ریشه کنی فقر در 9 ماه

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/11/04

امیرحسین کسائی: آسیب هاي اجتماعی و مشکلات هر منطقه و محله با عزم و اراده مردم همان محله و با محوریت امام محله
به راحتی می تواند حل و فصل شود. اگر امام محله خود را فراتر از محیط مسجد بداند و قدم در مسیر حل معضلات و مشکلات مردم
بگذارد با پشتوانه اعتمادي که میان مردم دارد، می تواند ظرفیت مالی و فیزیکی آن ها را هم به میدان آورد تا گره از کار مردم باز
کند. مانند حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام در شهرستان یاسوج استان کهگیلویه و بویراحمد که متولد سال 61 است و از سال 80

 
هم لباس طلبگی به تن کرده، اما یکجانشین نبوده و همواره در میدان عمل در حال کار و تبلیغ بوده است. 

 
 

 
حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام امام محله در شهرستان یاسوج 

 
بهترین شیوه تبلیغ 

او بهترین شیوه براي تبلیغ دین را در خدمت به مردم دیده است. براي همین در مدت 9 ماهی که به نجف آباد از توابع شهرستان
یاسوج آمده، یک روز هم ننشسته و همواره دویده تا بتواند گرهی از کار مردم باز کند؛ تلاشی که موجب شده ارکان دیگر منطقه نیز پا

 
به پاي او بدوند و تلاش کنند. 



 
 

 
حجت الاسلام خُرّام براي رفع مشکلات معیشتی در طول ماه بسته هاي ارزاق تهیه و به نیازمندان می رساند 

 
مشکلات بسیار ناشی از کرونا 

منطقه نجف آباد در شهرستان یاسوج داراي مردمانی است که شغل بیش ترشان کشاورزي، دامداري و ... بود و چند مغازه هم داشتند،
اما با شیوع کرونا کسب و کار بسیاري لطمه خورد. خُرّام می گوید: «متاسفانه وضعیت اقتصادي و معیشتی بسیاري از مردم در این
منطقه بسیار سخت است و مشکلات خیلی زیادي دارند. من در ابتداي ورود، یک مرکز نیکوکاري احداث کردم که الان روزانه
مراجعات فراوانی دارد. افرادي که در مراجعه به این مرکز تقاضا دارند یک بسته معیشتی به آنان اهدا شود تا بتوانند چند روزي شکم

 
خانواده خود را سیر کنند.» 

 
 

حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام با کارهاي خود مسئولین مسجد و دیگر ارگان ها را پاي کار آورده است تا بتواند گره از کار مردم

 
باز کند 

 
تحولی که با تغییر هیأت امنا حاصل شد 

حجت الاسلام خُرّام امام جماعت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در این منطقه است. او می گوید: «مسجد ما به نوعی بین راهی و
خروجی شهر به حساب می آید. همان اوایل، فراخوانی به تمام مردم این منطقه دادم تا افراد علاقه مند به حضور در میان هیأت امنا
به مسجد بیایند. از میان افراد حاضر، موثرین را انتخاب کردیم و یک ترکیب فعال براي خدمت رسانی به وجود آوردیم. در گام اول،

 
شناسایی مردم روستا از ابعاد مختلف در دستور کار ما قرار گرفت.» 



 
 

 
خانواده کپرنشینی که با محوریت امام محله و مشارکت خیرین و کمیته امداد خانه دار شد 

 
ساختن خانه براي یک خانواده کپرنشین 

این طلبه بعد از راه اندازي هیأت امنا، هیأت عزاداري، کانون فرهنگی و هنري و پایگاه بسیج مسجد را راه انداخت و با همت این ارکان
مسجد، شناسایی مردم مختلف منطقه را آغاز کرد و بانک اطلاعاتی از مردم از لحاظ وضعیت معیشت، تعداد خانوار، آسیب هاي
اجتماعی و ... به دست آورد. خُرّام می گوید: «بعد از شناسایی براي کمک رسانی به مردم با همت خودشان اقدام کردیم. در این
منطقه کمتربرخوردار ما با همت مردم میانگین ماهیانه 200 میلیون تومان کمک رسانی به مردم نیازمند داریم. به طور مثال خانواده
اي در این منطقه در کپر زندگی می کرد که 10 فرزند داشت و 2 فرزند آن ها صعب العلاج بودند. با همت مردم، خیرین و کمیته
امداد منطقه دو بناي ساختمانی150 متري را براي آن ها فراهم کردیم که تاکنون 60 متر آن تحویل شده و این خانواده در آن ساکن

 
شده است. باقی نیز در حال احداث است.» 

 
 

 
تهیه اقلام مورد نیاز براي ساخت خانه خانواده کپرنشین 

 
کارهایی که براي مقابله با کرونا شد 



در حوزه امور بهداشتی که به واسطه کرونا اوضاع بسیاري از مناطق کشور سخت و دشوار شد، این امام محله با کمک هاي مردمی
کارهایی کرده است کارستان. تهیه ماسک، الکل و ژل ضد عفونی در چند مرحله و توزیع میان نیازمندان، ضدعفونی مرتب مسجد و
اطراف آن با همکاري پایگاه مقاومت بسیج، شناسایی و معرفی بیماران کرونائی محله به مراکز طب اسلامی و سنتی و تهیه دارو براي
بیماران نیازمند، تهیه بیش از 500 کیلو سیب و هویج براي آبگیري و توزیع آن میان بیماران کرونایی، پرداخت هزینه بیمارستان
بیماران کرونایی نیازمند، معرفی 15 بیمار براي عمل جراحی به یک موسسه خیریه، پرداخت کمک هزینه دارو، آزمایش، سونوگرافی

 
و... به نیازمندان تنها بخشی از خدماتش در این عرصه بوده است. 

او می گوید: «با بیمارستان ها و پزشکان شهرستان تفاهم نامه امضا کردیم که در صورت حضور بیماري با معرفی نامه مسجد، تخفیف
هاي بسیاري داده شود و در صورت امکان رایگان درمان شود. در یک مورد هزینه 24 میلیونی بستري یک کودك را با کمک پزشکان
به 17 میلیون رساندیم و با کمک خیرین پرداخت کردیم. با یک موسسه خیریه در تهران رایزنی کردیم تا براي عمل جراحی مردم
منطقه مساعدت داشته باشد. مردم حدود 1800 عمل جراحی باید انجام دهند که این موسسه با کمک خیرین هزینه هاي آن ها را

 
تقبل خواهد کرد.» 

 
 

 
عقیقه کردن گوسفند براي فرزندان یکی از رسوم مردم یاسوج است که گوشت آن میان نیازمندان توزیع می شود 

 
ترك اعتیاد معتادان و حرفه آموزي به آنان 

در حوزه آسیب هاي اجتماعی و رفع مشکلات و معضلات این حوزه نیز خُرّام ورود خوبی داشته است. او می گوید: « بعد از شناسایی
خانواده آسیب دیده اجتماعی، آنان را به مراکز مشاوره معرفی می کردیم و این مشاوره هاي رایگان تا رفع کامل آن معضل و آسیب
ادامه داشت و پیگیر آن بودیم. در زمینه ترك اعتیاد هم با یک مرکز ترك اعتیاد، براي بستري رایگان رایزنی شد. این مرکز علاوه بر



ترك در زمینه روانشناسی و مشاوره هم فعال است که با کمک خیرین و مساعدت مرکز هزینه بستري افراد رایگان شد. با رایزنی هاي
صورت گرفته افراد بهبود یافته از این مرکز، به مراکز فنی و حرفه اي معرفی می شوند تا یک حرفه بیاموزند و مدرك رسمی آن را

 
دریافت کنند تا بتوانند کسب و کاري براي خود ایجاد کنند.» 

 
 

 
تهیه غذاي گرم براي نیازمندان در مناسبت هاي مختلف 

 
توزیع بسته هاي غذایی 300 هزار تومانی میان نیازمندان 

کار ساخت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در سه طبقه به عنوان خانه عالم، خادم و پایگاه مقاومت بسیج و سه طبقه دیگر تجاري و
مسکونی است که به عنوان درآمد پایدار مسجد براي کمک به نیازمندان و خانوارهاي کم برخوردار منطقه در حال اجراست. اما تا
فراهم شدن این درآمد پایدار خُرّام دست روي دست نگذاشته و با کمک مردم کمک خرج زندگی مردم نیازمند است. اومی گوید:
«توزیع بسته هاي مواد غذایی بین نیازمندان که شامل گوشت قرمز، مرغ، برنج، ماکارونی، نان، میوه و حبوبات در چند مرحله انجام
شده که در هر مرحله تا به ارزش هر بسته بیش از 300 هزار تومان تهیه و توزیع شده است. طبخ غذاي گرم در چند مرحله و به
مناسبت هاي مختلف از جمله شهادت امام رضا (علیه السلام)، محرم الحرام و شهادت مرد میدان حاج قاسم سلیمانی و ایام فاطمیه
صورت گرفته است که در هر مرحله 2000 پرس غذاي گرم بین نیازمندان توزیع شد. تهیه وسایل خانگی از جمله فرش، بخاري و
آبگرمکن و تحویل به خانواده هاي نیازمند هم با کمک خیرین انجام شده است. عقیقه کردن یکی از رسم هاي مردم این منطقه است

 
که در این 9 ماه، 30 رأس دام با کمک آستان قدس رضوي، ذبح و میان نیازمندان توزیع شده است.» 



 
 

 
در هر مناسبت مذهبی هزار پرس غذاي گرم طبخ و میان نیازمندان توزیع می شود 

 
اشتغال زایی براي رفع ریشه اي مشکلات نیازمندان 

او البته براي رفع مشکلات مردم تنها به دنبال مسکن مانند بسته غذایی نیست؛ بلکه در پی ریشه کنی آن است. بنابراین در حوزه
اشتغال زایی هم فعال شده است. خُرّام می گوید: «براي این امر قرارگاه هاي جهادي امام حسین (علیه السلام) را در استان و
شهرستان با محوریت مساجد، مرکز نیکوکاري امام رضا (علیه السلام)، مجمع جهادي امام رضا (علیه السلام) که متشکل از گروه هاي
جهادي، مراکز نیکوکاري و پایگاه هاي مقاومت بسیج ،کانون کارآفرینی با همکاري شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت را راه اندازي
کردیم. در حوزه اشتغال زایی ایجاد دامداري سبک و سنگین، زنبورداري و خیاطی را انجام دادیم و براي ایجاد مشاغل خانگی براي
نیازمندان نیز با همکاري استانداري وام تهیه کردیم. معرفی افراد جویاي کار به مراکز مختلف کاري از جمله رستوران ها، مغازه هاي
لباس، کفش فروشی و... از دیگر برنامه هاي ما بود. همچنین اشتغال مستقیم براي 2 نفر در قرارگاه جهادي امام حسین (علیه السلام)

 
و پرداخت حقوق ماهیانه آنها از طریق خیرین نیز از دیگر فعالیت هاي ما بوده است. 

 
تحول و خدمت رسانی به مردم در 9 ماه 

تمام این خدمات و کارها از اول اردیبهشت 1399 در شهرستان یاسوج، منطقه نجف آباد و مسجد حضرت فاطمه الزهرا(سلام االله
علیها) به همت این امام محله و با همکاري گروه هاي جهادي و پایگاه هاي مقاومت بسیج و مراکز نیکوکاري محله هاي مختلف از
جمله محله هاي محمود آباد علیا و سفلی، ترمینال و راهنمایی، اکبرآباد، نجف آباد، خلف آباد، سرآب تاوه، سروك، شهرك ولایت و تل
خسرو انجام شده است که نشان می دهد اگر در این کشور بخواهیم با توان و ظرفیت داخلی و استعدادهاي بالقوه موجود می توان

کارهایی کرد کارستان.



53 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی در بوکان پرداخت شد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/11/04

رییس صندوق کارآفرینی امید بوکان گفت: از مجموع 112
میلیارد ریال تسهیلات مصوب این صندوق در این
شهرستان 53 میلیارد ریال تاکنون به متقاضیان در سال

 
جاري پرداخت شده است. 

فیضی اظهار داشت: 59 میلیارد ریال اعتبار باقی مانده نیز
آماده پرداخت شده که پیش از پایان امسال به متقاضیان

 
پرداخت خواهد شد. 

وي افزود: در مجموع از ابتداي سالجاري تاکنون با پرداخت اعتبارات این صندوق براي 561 نفر در این شهرستان اشتغال فراهم شده

 
است. 

رییس صندوق کارآفرینی امید بوکان گفت: این صندوق به عنوان یک نهاد توسعه اي و حامی اشتغال جوانان به ویژه در نواحی

 
روستایی و کمتر برخوردار، دغدغه توسعه جوامع محلی و توانمندسازي افراد را در راستاي رفع فقر و ایجاد اشتغال پایدار دارد. 

وي با اشاره به اینکه میزان پرداختی و اشتغال زایی صندوق کارآفرینی امید امسال 16 درصد افزایش داشته است، اضافه کرد: در سال
گذشته 66 میلیارد و 500 میلیون ریال توسط این صندوق به متقاضیان پرداخت شده بود که زمینه ایجاد اشتغال براي 412 نفر در

 
سطح شهرستان را فراهم کرد. 

فیضی افزود: یکی از رسالت هاي این صندوق پرداخت تسهیلات از محل منابع مشترك صندوق توسعه ملی و تلفیقی با منابع صندوق

 
کارآفرینی امید است که پرداخت آن در حوزه اشتغال پایدار روستایی از مهمترین وظایف آن است. 

وي تاکید کرد: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی این صندوق است تا بتواند

 
از مهاجرت روستاییان به شهرها و توسعه حاشیه نشینی در شهرها جلوگیري کند. 

صندوق کارآفرینی امید، براساس رویکرد جدید حمایت از کسب و کارهاي خرد بازارمحور با روش تامین مالی خرد، وظایف مهم و

 
مغفول مانده اي را در زنجیره حمایت هاي دولتی از تولید در بخش خصوصی برعهده داشته است. 

بوکان با 258 هزار نفر جمعیت در جنوب اذربایجان غربی قرار دارد.



اشتغال و مسکن دو موضوع مهم در راستاي توانمندسازي محرومان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه توانمندسازي محرومان در دو بعد موفق تر خواهد بود، اظهار داشت: اشتغال و مسکن دو
موضوع مهم براي توانمندسازي محرمان است.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ سید پرویز فتاح
در مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري کمیته امداد امام
خمینی و بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی که به منظور
احداث 10 هزار واحد مسکن محرومین در شهر ها و روستا
هاي داراي جمعیت زیر 25 هزار نفر که صبح امروز (شنبه)
در کمیته امداد برگزار شد، گفت: در سال هاي اخیر
توانمندسازي محرومان در دستور کار مسئولان کمیته

 
امداد بوده است. 

فتاح گفت: در حوزه اشتغال و وام هاي قرض الحسنه کار
هاي خوبی در بنیاد صورت گرفته است و امیدواریم مجلس

 
و دولت در راستاي تقویت اعطاي این وام ها به ما کمک کنند. 

وي در حوزه بهزیستی گفت: براي معلول و خانواده هاي پرنوزاد تفاهم نامه اي با بهزیستی براي ساخت 14 هزار مسکن امضا شد که

 
نزدیک به 10 هزار واحد تحویل شده و سه هزار واحد در حال احداث است. 

فتاح گفت: با توجه به شرایط کشور براي اجاره مسکن محرومان 230 میلیارد تومان براي رهن و اجاره در خرداد و تیرماه کمک

 
کردیم. 

وي با بیان اینکه باید طبق تفاهم نامه کار ها را پیش ببریم، گفت: باید با سرعت و دقت طبق تفاهم نامه 10 هزار واحد مسکونی در

 
24 ماه ساخته شود. 

فتاح گفت: تعهد ما به صورت نقدي است، اما می توانیم تعهدمان را با اعطاي سیمان و مصالح اجرا کنیم؛ در حوزه تامین زمین هم می

 
توانیم به اجراي این تفاهم نامه کمک کنیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: با همه ظرفیت تلاش کردیم در حوزه کرونا در خدمت محرمان تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته
امداد باشیم.



رستم قاسمی: من کاندیداي نظامی نیستم / فعلا کاندیدا کم نداریم

منبع: حرف تازهشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/11/04

وزیر احمدي نژاد و رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا گفت:اگر آمریکایی ها بخواهند به تعهدات خود برگردند و همه تحریم ها
رفع شود، برجام پایدار خواهد ماند. نوشته رستم قاسمی: من کاندیداي نظامی نیستم / فعلا کاندیدا کم نداریم اولین بار در

حرف تازه. پدیدار شد.

 
 

 
رستم قاسمی: من کاندیداي نظامی نیستم / فعلا کاندیدا کم نداریم 

وزیر احمدي نژاد و رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا گفت:اگر آمریکایی ها بخواهند به تعهدات خود برگردند و همه تحریم ها رفع

 
شود، برجام پایدار خواهد ماند. 

حرف تازه &– رستم قاسمی، وزیر اسبق نفت و رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا، با اعلام اینکه من کاندیداي نظامی به معناي فرمانده
نیستم معتقد است: «گزینه هاي نظامی نظام مندتر عمل می کنند و براي حل مشکلات اقتصادي کشور یک سال زمان کافی است»
البته او خود را گزینه نظامی نمی داند و زمان را براي مطرح کردن مباحث انتخاباتی مناسب نمی بیند. مشروح گفت و گوي
خبرگزاري برنا با معاون اقتصادي سپاه قدس را در ادامه می خوانید: کمبود نفت نداریم/ ریل اقتصاد کشور ما منطقی نیست با توجه به
حضور و سابقه شما که بیشتر در حوزه نفت فعالیت داشتید؛ دولت 70درصد از بودجه را از نفت دور کرده است. اولا ارزیابی شما از

 
بودجه چیست؟ دوما آیا نفت باید بفروشیم یا نه؟ 

ما ابتدا باید یک بحث بودجه داشته باشیم و بعد این سوال که اصلا نفت بفروشیم یا نفروشیم. چون این بحث سال ها است که در
موضوعات سیاسی و اقتصادي کشور مورد مناقشه افراد است. تا جاییکه من بودجه 1400 را بررسی کرده ام، لایحه دولت با پیش بینی
هایی که وجود دارد یعنی فروش دو میلیون و سیصد هزار بشکه در روز بسته شده است که به نظر من در شرایط تحریمی، کاري
بسیار سخت و نشدنی است و این موضوع براي زمانی بوده که ما هیچ گونه تحریمی نداشته باشیم. در ان شرایط است که سقف فروش
ما همان دو میلیون و و سیصد یا چهارصد است. این اشکالی اساسی است که من نمی دانم دوستان با چه مبنایی این مولفه ها را در
نظر گرفته اند. چون از آن موارد اطلاع ندارم می گویم که در شرایط تحریمی این کار سخت و نشدنی است. نکته دوم این است که
موارد دیگري در بودجه پیش بینی شده که بخشی از آن ها هم غیر قابل تحقق است. مثلا فروش املاك و دولت نمی تواند سهمی را
که در بودجه گذاشته است محقق کند. ما بخشی از فروشی را که داریم برگردانده ایم چه برسد که بخواهیم چیزهاي جدیدي را
بفروشیم. این عدد نیز قابل تحقق نیست و می تواند موضوع دوم باشد. موضوع بعدي سلف نفتی است که شاید قابل فروش باشد ولی



ما هرگز به عددي که گذاشته شده دست پیدا نمی کنیم دلیل ان هم روشن است. یعنی ما در سه موضوع کلان که بودجه را تشکیل
می دهند مشکل داریم و تحقق این سه موضوع در شرایط عادي شدنی نیست. واقعیت این است که در مورد بودجه کشور باید در
خصوص بودجه عمومی دولت بحث کرد تا بودجه شرکت ها. در مورد بودجه کشور که دولت 25% متوسط حقوق و ... را صحبت کرده
است من فکر می کنم این عدد قابل تحقق نیست مگر اینکه با فرضیه دیگري نوشته شده باشد و باید دید در سال 1400 چه اتفاقی
خواهد افتاد تا اینجا که کسري بودجه روشن است. بنابراین بودجه 1400 بودجه اي است که خوشبینانه پیش بینی شده است. بخش
بعدي سوال این است که ما نفت باید بفروشیم یا نه؟! من به عنوان کسی که نه تنها در دوره اي در وزارت نفت بودم بلکه سال ها در
قرارگاه خاتم نیز به نوعی کار نفتی می کردم، عقیده دارم یک بحث این است که نفت را به فرآورده تبدیل کنیم که سالیان
متمادي این مساله با عنوان اینکه خام فروشی نکنیم، مطرح بوده و حرف درستی است. این حرفی است که کسی نمی تواند اعتراضی
روي آن داشته باشد. به لحاظ ارزش اقتصادي براي ما ارزش افزوده دارد و هم اینکه فراورده در شرایط تحریم امکان فروش راحتی
دارد ولی فروش نفت خام، سخت است. نکته دیگر این که امروز حدود 85درصد از سبد انرژي جهان انرژي هاي کربنی و فسیلی
هستند این سبد تغییر خواهد کرد. انرژي ریل اقتصاد بوده و مولفه مهمی در دنیا است و مطمئن باشید که کشورهاي صنعتی امروز به
دنبال این هستند که به سبد انرژي غیر هیدروکربنی دست پیدا کنند چون این انرژي در دست ما است. مهمترین کار کشورهاي
بزرگ تغییر سبد انرژي دنیا است و این پیش بینی وجود دارد که از 2040 به بعد مسیر این سبد تغییر کند. ما بیش از 600 میلیارد
بشکه نفت درجا داریم بر فرض اینکه امروز با همین راندمانی که از بشکه هاي نفتی برداشت می کنیم مشخص می شود ما براي بیش
از 100 سال بعد هم نفت داریم درحالیکه تکنولوژي هاي آینده، مسیر هاي بازیافت برداشت را تغییر خواهد داد. اگر ما فقط
50درصد آن نفت را برداریم براي بیش از دویست سال آینده نفت داریم. ما کمبود نفت نداریم و امروز تنها مولفه اي که می تواند به
زیرساخت هاي کشور کمک کند و کشور را از این رکود دربیاورد این است که نفت بفروشیم. فرودگاه جدید استانبول براي دویست
میلیون مسافر طراحی شده است اگر هر مسافر 1000 دلار با خود به ترکیه بیاورد چه درامدي به دست می آید؟! ما هم باید نفت را
استخراج کنیم و زیرساخت هایی را که در کشور ایجاد اشتغال و درآمد می کند، رونق بدهیم. وعده کن فیکون کردن دو روزه که
شدنی نیست. ریل اقتصاد کشور ما منطقی نیست و باید تغییر کند ولی این کار با چند روز و چند ماه شدنی نیست. اما با نفت می
توان این کار را به سرعت تغییر داد. وقتی بازار تغییر کند جهش تولید اتفاق می افتد. ما تولید را شوخی گرفته ایم پارسال سربرگ ها
رونق تولید بود، امسال جهش تولید و این هم آخر سال است و ما هنوز به مولفه هاي کار دست پیدا نکرده ایم. درست نیست که
جهش تولید داشته باشیم و بعد انبار کنیم درحالیکه بازار و توزیع منطق می خواهد. این ها مولفه هایی است که باید قبل از جهش
تولید بررسی شود. اینکه کسی بگوید تحریم ها بی اثر هستند و تاثیري در حال کشور ندارد، حرف بی ربطی است اشاره اي به تحریم
ها داشته باشیم، دور زدن تحریم ها در این شرایط چگونه ممکن است. تحریم ها امروز هوشمندانه هستند و نمی توان به روش هاي
سابق بر دور زدن تحریم ها اکتفا کرد. راه حل ایران در این موضوع چیست؟ در مورد تحریم ها سه مساله وجود دارد که باید به آن
پرداخت. یکی اینکه تحریم ها برداشته شود که خیلی خوب است و هر روزي که اتفاق بیفتد منافعی نصیب ایران خواهد شد. ولی
اساسا اینکه کسی بگوید تحریم ها بی اثر هستند و تاثیري در حال کشور ندارد، حرف بی ربطی است. تحریم ها اثر، هزینه و ریسک
هاي خودشان را دارند. دور زدن تحریم ها نیز کاري تاکتیکی است و نمی تواند دائمی باشد. دور زدن تحریم ها به این معنی است که
شما در جنگی تمام عیار وارد شوید. اولا مدیران مخصوص به خودش را می خواهد هر کسی وارد این صحنه نمی شود چون عواقبی
وجود دارد و بعد ها باید پاسخ بدهد. بالاخره مساله فروش نفت بوده و کار بسیار سختی است. امروز هم حقیر این کار را به عنوان
مسئولیتی که بر عهده من گذاشته شده، انجام می دهم که کار بسیار سختی است. اساس تحریم ها در دولت اول کلینتون و تحت
عنوان تحریم هاي داماتو شکل گرفت و ادامه پیدا کرد و در زمان اوباما تحریم ها فلج کننده علیه ایران نام گرفت. آن زمان خود ما هم
باورمان نمی شد که نفت ایران را تحریم کنند چون درآمد ایران است و دوم تحریم بانک مرکزي تا اقتصاد ایران فلج شود. در آن
مقطع ما سه تحریم داشتیم. تحریم هاي آمریکا و تحریم سامان ملل و تحریم اروپا که بند هفت تحریم سازمان ملل موضوع مهمی
است. امروز ما تحریم اروپا نیستیم شاید اروپاییان کمک نمی کنند ولی ما تحریم اروپا نیستیم. تحریم سازمان ملل هم نیستیم ولی
دور تحریم هاي آمریکا نسبت به قبل افزایش زیادي پیدا کرده است. آن زمان هم تحریم ها سختی هاي خود را داشت و شاید تجربه
ما در آن زمان کمتر از امروز بود. موضوع سوم که مقام معظم رهبري هم اشاره کردند و در کشور ما تا حدي انجام شده ولی کافی



نیست، بی اثر کردن تحریم ها است. ما می توانیم بخشی از تحریم ها را واقعا بی اثر کنیم. وقتی من در وزارت نفت بودم و تحریم ها
اتفاق افتاد، ما بسیاري از کالاهاي مان را از خارج وارد می کردیم ولی بسیاري از این کالاها را به داخلی ها دادیم و آن ها ساختند
شرکت هاي بالا دستی نفت تماما دست خارجی ها بود و امروز هیچ شرکت خارجی در صنعت نفت کشور نیست. نشستی در مونیخ
بود و من چون رییس اوپک بودم سخنرانی داشتم. همه وزراي نفت دنیا در سطح قائم مقام و وزیر و... حضور داشتند. بعد از سخنرانی
گفتند پرسش و پاسخ داریم و با اینکه پیش بینی نشده بود ما گفتیم اشکالی ندارد و بحث هاي مفصلی شد و سوالات زیاد بود. یکی از
سوالات این بود که ما می دانیم وابستگی صنعت نفت ایران چقدر است و چقدر ممکن است شما از این تحریم ها عبور کنید؟ من
گفتم شما فکر می کنید ما چه کاري انجام می دهیم؟ ما هم می سازیم مگر انهایی که ساختند از آسمان به زمین آمده بودند. شاید
بار اول کیفیتش خوب نباشد ولی بار دوم حتما بهتر خواهد بود. واقعا این اتفاق افتاد و من مثال هاي زیادي دارم. ما مجبور بودیم و
ساختیم و صنعت ایرانی شد. اگر به اول برگردم رفع تحریم ها عالی است و سختی هاي خودش را دارد ولی کاري اساسی است و دور
زدن تحریم ها، کاري تاکتیکی، عملیاتی و پر ریسک است. همه این کارها شدنی است ولی اگر تحریم ها ادامه پیدا کند می توان
تحریم ها را بی اثر کرد. اتحادیه اروپا در خصوص رفع تحریم ها کار عملی نکرده است ولی از منظر سیاسی در مقابل ترامپ ایستادگی
کرد؛ ایران چگونه می تواند از این مساله بهره برداري کند؟ اروپا هیچ کمکی به ایران نکرد در دوره قبلی، ما در تحریم اتحادیه اروپا
بودیم در این دوره اروپا ما را تحریم نکرد ولی به ما کمک هم نکرد. دو ستون پایه در تحریم ها نفت و بانک مرکزي است. اروپایی ها
در مورد این دو بخش به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکردند و نه بشکه اي نفت از ما خریده اند و نه دلاري جابجا شده است. در
حقیقت اروپا هیچ کمکی به ما نکرد.  برجام تصمیم حکومتی بود پیش بینی شما در مورد دولت بایدن چیست؟ بایدن از ابتدا پرچم
سفیدي نشان داده است در این شرایط تصمیمات و عملکرد ما باید در چه راستایی باشد؟ در آمریکا حرف هاي زیادي زده شده و
گفته شده باید برجام بازنگري شود و تبصره هایی به برجام اضافه شود. به هر حال بایدن طراح تحریم هایی بود که در دوره اوباما
صورت گرفت. معمولا تیم دموکرات ها طراح تحریم ها بودند با اینکه ترامپ برخورد بد و وحشیانه اي داشت ولی طراح این تحریم ها،
دموکرات ها بودند و ترامپ تحریم هایی به آن ها اضافه کرد. حتی بعد از عملیاتی شدن برجام باز هم ما در دولت اوباما چهل مورد
تحریم داشتیم. اگر آمریکایی ها بخواهند به تعهدات خود برگردند و همه تحریم ها رفع شود، برجام پایدار خواهد ماند. مسئولان ایران
اعلام کرده اند که اگر آمریکا به همه تعهدات خود برگردد ما هم به تعهدات خودمان عمل می کنیم و این مساله به سیاست هاي
دولت بایدن بر می گردد. باید دید نگاه بایدن در بحث تحریم ها چه خواهد بود. اینکه برجام خوب بود یا بد موضوعی است که من
نمی خواهم به آن ورود کنم چون تصمیم حکومتی بود ولی اینکه معاهده اي بین المللی با تلاش هاي فراوان منعقد شد اهمیت دارد.
به نظر نمی رسد ایران بپذیرد که مجددا با شرطی وارد بحث برجام شود تا تحریم ها لغو نشود. آمریکایی ها باید بدون قید و شرط به
برجام برگردند این چیزي است که آمریکایی ها خود امضا کردند و همین دولت پاي برجام را امضا کرده است. بایدن راهبري تحریم ها
را بر عهده داشت. مسئولان کشور و مسئولین وزارت خارجه این مساله را اعلام کردند که نباید کلامی به برجام ورود شود بلکه باید
عملی وارد برجام شوند. سال ها است که از سوي طرف هاي برجامی در عمل، اتفاقی نیفتاده است ایران صبر قهرمانانه اي در پیش
گرفت و با اینکه طرف هاي مقابل کاري نکردند، مدت زیادي در برجام ماند و همچنان به تعهدات برجامی خود عمل کرد. آمریکایی ها
باید بدون قید و شرط به برجام برگردند این چیزي است که آنها امضا کردند و همین دولت پاي برجام را امضا کرده است. از دورانی
که با شهید سلیمانی گذراندید بیشتر بگویید .. من گاهی می گویم مکتب شهید سلیمانی را در همه موارد ببینید. شهید سلیمانی همه
این ها را نوشته است من کمتر آدمی را دیده ام که در دفترچه روزنگارش به طور دقیق و با انشاي خوب از روز جوانی اش که فرمانده
لشگر ثاراالله در جنگ بود تا روز آخرش همه را نوشته باشد. این گنجینه از شرایط سختی است که ایشان پشت سر گذاشته است. ما
در تاریخ ایران نمونه هایی فراوان از فرماندهان شجاع جنگی داریم ولی شهید سلیمانی در همه ابعاد قوي بود و این ناشی از هوش،
استعداد و توانمندي ایشان بود که همه شیوه هاي مدیریتی را در خود داشت. من بر این موضوع تاکید دارم تا بگویم دستاورد هاي
محور مقاومت مدیون شخص شهید سلیمانی است. حدود 400 میلیارد دلار براي بازسازي سوریه نیاز است دستاورد هاي ما از
شهدایی که داده ایم و حمایت از محور مقاومت طی این سال ها چه بوده است؟  اینکه در محور مقاومت چه داده ایم چه به دست
آورده ایم، مهم است. امریکایی ها براي داعش هزینه زیادي کردند، در خاطرات کلینتون آمده است که چطور و چگونه با سفر به
کشورهاي مختلف داعش را ساخته اند. امریکایی ها رسما اعلام کردند که بوجود آورنده و سازماندهی کننده داعش بودند. هدف داعش



این بود که به ایران برسد و به همین دلیل، طیف مسلمان تندرویی را انتخاب کردند تا مسیر حرکت آنها در عراق، بستري براي ناامنی
ایران باشد. ما با این اقدام عملا توانستیم خارج از مرزهاي مان با داعش روبرو شویم و امنیت کشورمان را حفظ کنیم. باید دید عدد
خرابی داعش در عراق و سوریه چقدر است و اگر این گروه وارد ایران می شدند چه می شد؟! آنطور که سوري ها برآورد کرده اند
چیزي در حدود 400 میلیارد دلار براي بازسازي سوریه نیاز است در عراق عدد قدري بیشتر از این است. عراق ثروتمند است و شاید
بازسازي عراق سرعت بیشتري داشته باشد ولی منابع سوریه کمتر است و سرعت بازسازي سوریه کمتر خواهد بود. دستاورد ما این بود
که داعش را نرسیده به مرزهاي ایران متوقف کردیم. باید با اسراي داعش مصاحبه می شد و آنها دیده می شدند باید شهرها و محلاتی
که در تصرف داعش بود نمایش داده می شد و با اقوام و مردم آنجا گفتگو می شد؛ باید مردم بدانند داعش چه کرده است. مستند
ایزدي ها که در تلویزیون پخش شد کار بسیار سفیدي بود. خود من از قبایلی که در تصرف داعش بودند چیزهایی شنیده ام که قابل
بازگویی نیست. ما با تفکر وحشتناك داعش جنگیدیم. این کار انسان دوستانه ما بود که از حاکم شدن این تفکر وحشی جلوگیري
کردیم و آن ها را از روي زمین برداشتیم. ما با کمک به مردم منطقه امنیت مرزهاي خودمان را هم حفظ کردیم. ما شهید دادیم و
برخی از دوستان ما و حتی برادران افغانستانی و پاکستانی ما شهید شدند که این ها قیمت ندارند. هزینه هاي اقتصادي نیز صرف شد
که با آنچه به دست اورده ایم قابل قیاس نیست، من این حرف را بدون تعصب می گویم. ما در عراق هیچ گونه هزینه اقتصادي نکرده
ایم. اگر به عراقی ها کمک کرده ایم ولو به اندازه یک فشنگ هزینه آن گرفته شده است چون عراق کشور ثروتمندي است و توان دارد.
ولی به سوریه کمک هایی کرده ایم. ترامپ گفت ایران 16 میلیارد در مقاومت منطقه هزینه کرده است ولو اینکه ترامپ هیچ گاه حرف
درستی نمی زند اما ما هر سال حدود 12 تا 13 میلیارد دلار صادرات فقط به عراق داریم. ما صادر کننده 24درصد از واردات عراق
هستیم. ما اگر هزینه اي کرده ایم در قبال آن مابه ازایی گرفته ایم. من در مصاحبه اي جزئیات مابه ازایی را که از سوري ها گرفته
ایم، آورده ام. ما امروز به راحتی به دریاي مدیترانه متصل هستیم این بزرگترین دستاورد ژئوپولتیکی ایران بوده و دستاورد بزرگی
است که می تواند به دستاوردهاي اقتصادي ما توسعه ببخشد. همه کشور ها چنین هزینه هایی دارند انگلیس چقدر در خارج از
سرزمین خود آدم دارد؟! آمریکایی ها براي امنیت خود در خارج از مرزهاي آمریکا چقدر هزینه کرده اند؟! پایگاه آمریکا در قطر با
هزینه هاي بسیار زیادي اداره می شود این هزینه ها براي چیست؟! این هزینه ها براي منافع آمریکا است. آنها براي منافع خود هزینه
می کنند. بحث 22 میلیون دلار شیطنت رسانه اي بود موضوع چمدان 22 میلیون دلاري که می گویند حاج قاسم براي محور مقاومت
از کشور هزینه کرده حواشی زیادي ایجاد کرد، توضیح می دهید؟ 22 میلیون دلار در شرایط دفاع و حضور در محور مقاومت عددي
بود که در سالروز شهادت سردار سلیمانی مطرح شد چون برخی می خواستند، این قهرمان مقاومت کشور را با علامت سوال روبرو
کنند. اگرچه مردم ایران آنچنان هشیار هستند که گول چنین شیطنت هایی را نخورند. اما این رقم در مقابل 7 هزار میلیارد دلاري که
آمریکایی ها در منطقه هزینه کرده اند، قطره اي از دریاست. با این حساب آیا ما توانسته ایم در بحث بازسازي سوریه ورود کنیم؟
وقتی جنگ تمام شد ما تیمی از بچه هایی بودیم که کار مهندسی می کردیم و می خواستیم کشور را بسازیم همین موضوع مصاحبه
مفصلی می خواهد تا من موارد را عرض کنم. در همان زمان هم برخی در کشور اعتقاد نداشتند که بدون حضور خارجی ها بشود
کشور را بازسازي کرد ولی شد. به لحاظ زیرساختی کارهاي بزرگی در کشور ما و در دولت آقاي هاشمی و دولت هاي بعدي انجام
گرفت. همه این کارها توسط ایرانی ها انجام شد. در کشور ما کسانی که خود مسبب جنگ بودند سامسونت هاي خود را آماده کرده
بودند تا در بازسازي ایران شرکت کنند و منافعی ببرند. امروز هم لقمه 4 میلیارد دلاري بازسازي سوریه از این موارد است. امروز مپنا
در سوریه نیروگاه می سازد تا برق خود را بفروشد و درآمد کسب کند. قیمت تمام شده سیمان در ایران 22 دلار بیشتر نیست این
سیمان به قیمت 80 دلار در سوریه خرید و فروش می شود. این ها ظرفیت هاي اقتصادي حضور ایران در سوریه است در حالیکه
اولویت اول با ما است و توافق نامه آن امضا شده است. فعلا کاندیدا کم نداریم بحث کاندیدا نظامی در انتخابات 1400 مطرح است. آیا
شما قصد کاندیدا شدن دارید؟ در شرایط فعلی، کشور مسائل اقتصادي پیچیده اي دارد ما هم با مردم در ارتباط هستیم. بسیاري از
سفرهاي من با تاکسی و اسنپ است. اولین کار من سوال از آن ها است و می پرسم چه خبر؟! چند وقت پیش با اسنپ می امدم، هم
من و هم ایشان ماسک زده بودیم از من پرسیدند که آقا ما شما را کجا دیده بودیم؟ گفتم فکر کن، گفت شاید در سینما شما را دیده
بودم بعد گفت رییس فلان بانک نیستید چون من بعضی وقت ها آنجا می آیم و کم کم به دولت احمدي نژاد رسید. همین آقا گفت
که سه نفر از اعضاي خانواده من سه شیفت با این ماشین کار می کنیم. وضعیت این طور است؛ وضعیت اقتصادي خوب نیست.



انتخاباتی کردن فضاي کشور یعنی فراموش کردن همه چیز با این وضعیت بد. من در همه دولت ها کار کرده ام و در هیچ کدام نگاهی
سیاسی نداشته ام. برداشت خود من این است که دولت ها می آیند و می روند ولی مردم هستند و نظام هست و زیرساخت هاي کشور
ماندگار هستند. من با این نگاه کار کرده ام و امروز هم بخش قابل توجهی از وقت من در این مسیر صرف می شود. ما با شرقی ها کار
می کنیم و 4 صبح ما 8 صبح چینی ها است باید همان زمان مذاکره کنیم. بر عکس موضوع را با غرب داریم و امروز اوقات ما به
همین صورت، سرگرم تامین نیازهاي کشور می شود. فعلا هم کاندیدا کم نداریم. من کاندیداي نظامی نیستم فرض بر اینکه شما به
عنوان کاندیدا نظامی در انتخابات 1400 شرکت کنید، دولت نظامی آینده چه رویکردي در قبال برجام خواهد داشت؟ من کاندیداي
نظامی به معناي فرمانده نیستم. من در دوران جنگ هم کار رزمی مهندسی می کردم. بعد از جنگ هم کلا در حوزه سازندگی کشور
بودم. مقطعی هم در وزارت نفت بودم. وقتی بعد از دولت دهم به سپاه برگشتم به دلیل رفاقت و ارتباطات طولانی که با شهید
سلیمانی داشتم ایشان پیشنهاد دادند که به ایشان کمک کنم و این فرصت خوبی براي من بود. از این بابت یکی از بهترین دوران
خدمت من بود و شاکرم که خداوند این فرصت را به من داد چون در کنار شهید سلیمانی دانشگاه تربیتی مدیریتی وجود داشت.
ساختار نظامی می تواند به طور نظام مندتري تصمیمات اداره کشور را اخذ کند باتوجه به صحبتی که در مورد سبقه اقتصادي خود
داشتید آیا این سابقه می تواند در بحث کاندیدا نظامی تاثیري داشته باشد؟ ما نظامیان بخصوص بچه هاي سپاه نه دانشکده افسري
رفته ایم و نه دوره اکادمیک دیده ایم. چند روز پیش در یک گردهمایی در برج میلاد دختر شهید سلیمانی نامه اي را که پدرش براي
او نوشته بود، خواند. او نوشته بود که من فکر نمی کردم روزي نظامی بشوم. فکر نکنید که پدرتان اینجا آمده تا آدم بکشد. ما هم
اینطور بودیم ما روز اولی که امدیم هیچ دوره نظامی ندیدیم کار من، مهندسی و عمرانی بود و از روز بعد از جنگ در کار سازندگی
کشور بودم و بعد هم به وزارت نفت رفتم و امروز هم کار اقتصادي انجام می دهم. مجموعه بچه هایی که مثل ما در حوزه نظامی
حضور داشتند، چنین تفکري دارند. اگر دقت کنید زیرساخت هاي بنیادي دنیا توسط نظامیان ایجاد شده است این تجربه در دنیا
وجود دارد. ساختار نظامی می تواند به طور نظام مندتري تصمیمات اداره کشور را اخذ کند. چه کسی آمریکا را ساخته است؟! در کره
که به اندازه استان اصفهان ما است و درآمد سالیانه آن چند برابر کشور ما است، کار به دست چه کسانی انجام شد؟ کتاب خاطرات
ژنرال پارك به فارسی ترجمه شده و موجود است این کتاب را بخوانید. دختر او کار سیاسی خاصی نداشت ولی چون دختر ژنرال
پارك بود، ساخت کره مدیون او است کره اي ها هم به او راي دادند.  اینکه کسی بگوید یک شبه و یک ساله کشور را درست می کنم،
وعده هاي توخالی داده است  آقاي رفیق دوست در مصاحبه اي با ما اعلام کردند یک کاندیدا نظامی شاید بتواند یک ساله وضعیت
کشور را به سطح نرمال برساند نظر شما چیست؟ من فردي اقتصادي هستم و روي این موضوع کار می کنم. شاید کمتر کسی در
کشور وجود داشته باشد که در همه حوزه ها کار کرده است. اینکه کسی بگوید یک شبه و یک ساله کشور را درست می کنم، وعده
هاي توخالی داده است. این وعده ها دست نیافتنی است ولی اینکه در زمانی منطقی تغییر ریل در کشور داشته باشیم، زمان زیادي
نمی خواهد. در یک سال می شود تغییر ریل را طراحی کرد. ما برنامه داریم؛ سند چشم انداز و سیاست هاي اصل کلی نظام و برنامه
هاي 5 ساله وجود دارد ولی تغییر ریل کشور براي ده تا دوازده چالش اصلی کشور اهمیت دارد. روند اصلاح این چند چالش اصلی یک
سال وقت می خواهد. همه مشکلات اقتصادي هستند اگر در انتخابات شرکت کنید اولویت شما براي اصلاح چیست؟ براي این تصمیم
گیري ها زود است ولی هر کسی که بیاید باید مشکلات اصلی کشور را پیش روي خود بگذارد. همه مشکلات اقتصادي هستند. در نظر
سنجی ها بالاي 80درصد از مردم مشکل نان و آب دارند؛ مشکل اقتصاد است. ما 360 شاخص فرهنگی در کشور داریم شما به عنوان
رسانه از کدام یک از این موارد اطلاع دارید و به کدامیک توجه بیشتري می شود؟! اما بخش قابل توجهی از همین مسائل فرهنگی و
اجتماعی در اقتصاد ریشه دارد. هر کسی که می خواهد فرمان اداره کشور را به دست بگیرد، باید به اقتصاد کشور توجه کند. دولت
اتوبوسی است که راننده آن رییس جمهور است. هر کسی که می خواهد رییس جمهور این کشور شود، باید این فرمان را به دست
بگیرد. سه چهار ماه پیش در دنیاي اقتصاد مقاله اي داشتم که ترك ها در کجا بودند و به کجا رسیده اند پس این کار شدنی است. در
خصوص نگاه اقتصادي و نظامی سردار سلیمانی صحبت کنید شهید سلیمانی به تمام معنا رفیق، فرهنگی و اجتماعی بود. او
سیاستمداري حرفه اي و دیپلماتی توانمند بود. من در برخی از جلسات در حوزه دیپلماسی با او بودم. او وقتی وارد جلسه اي می شد
در پایان به انچه که گفته بود، دست پیدا می کرد. هوشمندي او در حوزه اقتصاد براي خود من بسیار جالب توجه بود با اینکه ایشان
کار اقتصادي زیادي نکرده بودند. خاطرات من و شهید سلیمانی زیاد است و به فرصت دیگري نیاز دارد. من دوست دارم از ابعاد شهید



سلیمانی حرف بزنم در این شش سال براي من دانشگاه عجیب و غریبی فراهم شد. ایشان در سخت ترین شرایط جنگ به یاد
چیزهایی بود که هیچ فرماندهی به آنها فکر نمی کرد ولی او به یادشان بود. شهید سلیمانی در خصوص خانواده، اجتماع و فرهنگ

رستم قاسمی: من کاندیداي نظامی ویژگی هاي منحصر به فردي داشت. 
نیستم



ایجاد اشتغال براي ده نفر در هر هکتار گلخانه در ایلام

منبع: تابناكشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/11/04

 
ایجاد اشتغال براي ده نفر در هر هکتار گلخانه در ایلام 

 
توجه به احداث گلخانه ها علاوه بر بهبود کیفی و کمی محصولات می تواند فرصتی مناسب براي اشتغال زایی افراد نیز باشد 

به گزارش تابناك ایلام؛ با توجه به نیازهاي روزافزون بازار براي تولید گل و گیاهان زینتی و همچنین سبزي و
صیفی جات خارج از فصل با گذر زمان نیاز به بخش کشاورزي بیشتر شد، اما از طرفی نیز کم آبی، خشک سالی، سرما، گرد و غبار،
سیل و... مشکلاتی را در بخش کشاورزي پدید آورد و از این رو یکی از راه حل هاي مدرن که براي مبارزه با گرما سرما و کم آبی و...

 
پدید آمد ایجاد گلخانه بود. 

همچنین در مناطقی که داراي آب وهواي سرد یا گرم است و یا با مشکل کم آبی روبرو هستند احداث گلخانه بهترین گزینه براي

 
تولید میوه و سبزیجات است و امروزه کشت محصولات گلخانه به یکی از سودآورترین بخش کشاورزي تبدیل شده است. 

از دیگر مزایاي کشت گیاهان گلخانه اي می توان به ایجاد اشتغال چندین نفر در هر هکتار از گلخانه و ارزآوري فوق العاده بخصوص

 
در تولید گل و گیاهان زینتی اشاره کرد. 

 
مزایاي کشت گلخانه اي 

در این راستا سعیدیعقوبی کارشناس گیاهان گلخانه اي ایلام، گفت: از جمله مزایاي کشت گیاهان گلخانه اي افزایش تولید در واحد

 
سطح (به عبارت دیگر 10 برابر هواي آزاد) است. 

 
وي افزود: تولید بیش از یک محصول در سال و افزایش کیفیت محصول تولیدي از دیگر مزایاي کشت گیاهان گلخانه اي است. 



 
 

این کارشناس تصریح کرد: کشت محصولات گلخانه اي براي صرفه جویی در مصرف آب و استفاده از اراضی غیر قابل کشت نیز تاثیر

 
گذار است. 

یعقوبی بیان کرد: عدم وابستگی تولید به شرایط محیطی و امکان بازارییابی مناسب و تنظیم برنامه کشت مطابق با نیاز بازار، توام کار و
تولید محصول در تمام فصلهاي سال با توجه با امکان کنترل عوامل محیطی و تنظیم شرایط مورد نیاز گیاه، ایجاد فرصت هاي شغلی
مناسب براي جوانان و کار آموختگان کشاورزي و استفاده از اوقات فراغت کشاورزان در فصل هاي پاییز و زمستان از دیگر مزایایی

 
است که کشت گیاهان گلخانه اي به دنبال دارد. 

 
 

 
گلخانه هاي موفق استان ایلام 

با توجه به فوایدي که ذکر شد شاهدیم در استان ایلام براي پیشرفت در صنعت کشاورزي و کاهش مشکلات موجود در این بخش

 
مجتمع هایی در سطح استان راه اندازي شده و مجتمع هایی نیز در حال ساخت هستند. 

از جمله مجتمع هاي ساخته شده در استان که زمینه اشتغال چندین نفر را فراهم کرده است می توان از مجتمع 13 هکتاري در

 
هلیلان، مجتمع 8 هکتاري در صالح اباد ودیگر مجتمع هاي در حال احداث نام برد. 

 
اشتغالزایی از طریق کاشت گیاهان گلخانه اي 



بابک افراز مدیر بخش باغبانی گفت: تا کنون یک مجتمع گلخانه اي 13 هکتاري در هلیلان احداث شده که پیش بینی می شود به

 
ازاي هر هکتار براي ده نفر که از نیروهاي بومی هستند ایجاد اشتغال کرده است. 

 
وي افزود: تا کنون اعتبار اختصاص داده شده به این گلخانه برابر 21 میلیارد برآورد شده است. 

مدیربخش باغبانی تصریح کرد: مجتمع گلخانه دیگري نیز با وسعت 8 هکتار در صالح آباد احداث شده که تسهیلات به کار رفته در

 
این مجتمع برابر 28 میلیارد تومان است. 

افراز با بیان اینکه این مجتمع براي 80 نفر اشتغالزایی کرده است اظهار کرد: در این مجتمع ها عمدتا سبزیجات و صیفی جات خارج

 
از فصل نظیر خیار، گوجه، بادمجان کاشته می شود. 

این مسوول افزود: خوشبختانه محصولات گلخانه اي بازار فروش خوبی دارند ومشکلی براي فروش آنها وجود ندارد؛ در حال حاظر نیز

 
در حال انجام زیر ساخت هایی براي احداث دو مجتمع 100 هکتاري و 15 هکتاري براي احداث هستیم. 

بابک افراز در پایان بیان کرد: کاشت محصولات گلخانه اي موجب افزایش تولید محصولات کشاورزي و بهره وري در آب و اشتغال

 
زایی می شود که همین امر موجب شده در تلاش باشیم تا گلخانه هاي بیشتري در سطح استان احداث کنیم. 

 
 

 
اهداف گشت گیاهان گلخانه اي 

سعید یعقوبی کارشناس گیاهان اظهار کرد: کشت گیاهان گل خانه به منظور افزایش میزان تولید محصول در واحد سطح،کمک به

 
رشد و نمو چرخه اقتصادي محلی و بومی صورت می گیرد. 

وي در ادامه بیان کرد: با راه اندازي این نوع از کسب و کارها، زمینه افزایش فعالیت هاي اقتصادي در شهرهاي بزرگ و کوچک و
بخصوص مناطقی که از لحاظ اقلیمی شرایط مساعدي را دارند، فراهم می شود و همچنین در مصرف آب و انرژي با توجه به خطر

 
خشکسالی و کم آبی نیز صرفه جویی می شود. 

گفتنی است، کیفیت محصولات گلخانه اي به دلیل استفاده بذر خالص بسیار بالا بوده که خود به اهمیت اقتصادي این تولید کمک
می کند و جلوگیري از کوچ و مهاجرت کشاورزان و زارعان از منطقه و شهر یا روستاي خود به شهرهاي دیگر نیز از مزایاي مهم توجه

 
به سرمایه گذاري روي گلخانه ها می باشد. 



 
معایب کشت گلخانه اي 

یعقوبی در ادامه تصریح کرد: همانگونه که هر فعالیتی مزایا و معایبی دارد در خصوص معایب کشت گیاهان گلخانه اي می توان به
هزینه اولیه زیاد اشاره کرد که قسمت عظیم این هزینه صرف احداث گلخانه می شود که البته در صورت سود مند بودن محصول

 
تولیدي این هزینه حداکثر در سه سال برگشت داده می شود. 

با این وجود از دیگر معایب آن میتوان از نیاز به مراقبت دایمی کشت گیاهان گلخانه اي نام برد که برخلاف کشت در هواي آزاد که با
مراقبت کمتر می توان به سود قابل توجهی دست یافت، در کشت گلخانه اي حتی لحظه اي غفلت می تواند خسارت جبران ناپذیري

 
وارد کند./ح 

فارس



آموزش هاي مهارتی شانسِ اشتغال بیکاران را بالا می برد

منبع: تابناكشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/11/04

 
آموزش هاي مهارتی شانسِ اشتغال بیکاران را بالا می برد 

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کرمانشاه از ارائه چهار میلیون و 150 هزار نفر ساعت آموزش مهارتی در دو بخش دولتی و

 
خصوصی در استان از ابتداي امسال تاکنون خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري تابناك کرمانشاه به نقل از ایسنا،یاور محمدي، با اشاره به سهمیه شش میلیون و 700 هزار نفر ساعتی ارائه
آموزش هاي مهارتی در دو بخش دولتی و خصوصی در استان براي امسال، اظهار کرد: تاکنون آموزش هاي مهارتی به میزان چهار

 
میلیون و 150 هزار نفر ساعت به متقاضیان ارایه شده است. 

محمدي ادامه داد: امسال سهمیه 3.2 میلیون نفر ساعت آموزش هاي مهارتی براي بخش دولتی در استان در نظر گرفته شده که

 
تاکنون 2.3 میلیون نفر ساعت آموزش به متقاضیان ارائه شده است. 

محمدي با بیان اینکه در استان کرمانشاه 22 مرکز دولتی آموزش هاي فنی و حرفه اي را به متقاضیان ارائه می دهند، افزود: بیشترین

 
متقاضیان مراکز دولتی به ترتیب خواستار آموزش در بخشهاي صنعت، خدمات و کشاورزي هستند. 

مدیرکل فنی و حرفه اي کرمانشاه در ادامه سهمیه آموزشگاه هاي آزاد براي ارائه آموزش هاي مهارتی در سال جاري را 3.5 میلیون
نفر ساعت اعلام کرد و افزود: تاکنون آموزش هاي آزاد مهارتی به میزان یک میلیون و 850 هزار نفر ساعت آموزش ارائه داده اند که
دلیل اصلی پایین بودن میزان آموزش هاي مهارتی در این حوزه تعطیلی چند ماهه آموزشگاه هاي آزاد براي پیشگیري از شیوع

 
بیماري کرونا بوده است. 

محمدي تعداد آموزشگاه هاي آزاد فعال استان را 200 آموزشگاه اعلام کرد و افزود: بیشترین متقاضیان آموزشگاه هاي آزاد در حوزه

 
خدمات هستند. 

وي در ادامه با اشاره به آمار بالاي بیکاري در استان کرمانشاه، گفت: آمارها حاکی از این است که افرادي که آموزش هاي مهارتی را
ببینند، شانس بیشتري براي دسترسی به شغل دارند.



خبر داغ/ وام ازدواج به 500 یا 700 میلیون تومان می رسد؟

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اظهار نگرانی از تبعات منفی مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس مبنی بر
پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به دختران کمتر از 23 سال و پسران کمتر از 25 سال، گفت: مطابق با آمارسنجی

سال جاري این معاونت، سن مطلوب ازدواج با در نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شرایط ...

 
04 بهمن 1399 - 11:14 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اظهار نگرانی از تبعات منفی مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس مبنی بر پرداخت
وام ازدواج 100 میلیون تومانی به دختران کمتر از 23 سال و پسران کمتر از 25 سال، گفت: مطابق با آمارسنجی سال جاري این
معاونت، سن مطلوب ازدواج با در نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شرایط اقتصادي، مسکن و اشتغال از نظر پسران 26 سالگی به بعد و

 
از نظر دختران 24 سالگی به بعد است، بنابراین چنین تفکیکی در پرداخت وام ازدواج به کاهش سن ازدواج کمک نخواهد کرد. 

خبرگزاري ایسنا: محمد مهدي تندگویان با بیان اینکه رویکرد
کاهش سن ازدواج رویکرد خوبی است، اما این مهم از طریق
تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج امکان پذیر نیست، اظهار
کرد: بحث ما این نیست که چرا وام ازدواج را افزایش می دهند
چراکه این معاونت از اعطاي تسهیلات بیشتر به جوانان استقبال
می کند، اما آنچه حائز اهمیت است عدم انجام کار کارشناسی،
مطالعه، آمارسنجی و مبنا و دلایل منطقی براي پرداخت وام
ازدواج 100 میلیون تومانی به پسران کمتر از 25 سال و دختران

 
کمتر از 23 سال است. این اعداد و رقم ها بر چه مبنا، اساس و مطالعه اي تصمیم گیري می شوند؟. 

وي ادامه داد: آیا نمایندگان نسبت به تبعات این تصمیم گیري کار مطالعاتی و آماري انجام داده اند که اکنون به سمت اجرا می روند؟
در سال هاي گذشته با افزایش مبلغ وام موارد انحرافی شکل گرفت که بار ها آن ها را تذکر دادیم و خواستار تدوین دستورالعمل ویژه

 
براي نظارت بر پرداخت و دریافت آن بودیم، اما متاسفانه به آن توجه نشد و اکنون نیز ما نگران همان مسائل انحرافی گذشته هستیم. 

 
نگرانی از انحرافات مربوط به سن ازدواج براي دریافت وام 100 میلیونی 

تندگویان افزود: اکنون نگران ایجاد مشکلات انحرافی نسبت به سن ازدواج هستیم به طوري که براي دریافت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی شاهد ازدواج و طلاق هاي صوري باشیم. متاسفانه علیرغم اهمیت تدوین دستورالعمل براي نظارت دریافت کنندگان وام ازدواج
همچنان شاهد بی توجهی به آن هستیم درحالی که رسیدگی به چنین مسائلی به مراتب مهم تر از افزایش اعداد و ارقام وام ازدواج

است. 



 
تورم و مشکلات اقتصادي سن نمی شناسد، چگونه براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی قائل شدیم؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: آیا نمایندگان مجلس نسبت به تبعات حاصل از این تفکیک در
پرداخت وام ازدواج کار کارشناسی، مطالعه و پایشی انجام داده اند؟ از کدام دستگاه مرتبط درباره این موضوع نظر کارشناسی اخذ شده
است؟. تورم و مشکلات اقتصادي مربوط به اشتغال و مسکن سن نمی شناسند، پس چگونه ما براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی

 
قائل شده ایم؟ درباره تبعات اجتماعی این تصمیم چه نهادي پاسخگو خواهد بود؟. 

وي معتقد است که عمده جوانان سن ازدواج را حتی با فراهم بودن امکانات اقتصادي بالاتر از سن مورد تصمیم نمایندگان مجلس می

 
دانند، اما با بی توجه به چنین مطالعاتی تصمیم گیري می شود. 

 
عدم توجه به تجرد قطعی و دهه شصتی ها 

 
چه پاسخی در قبال جوانانی که کمتر وام دریافت می کنند داریم؟ 

به گفته تندگویان، از جمله نکاتی که در این تصمیم به آن توجه نشده، بحث تجرد قطعی و عدم توجه به بخشی از متولدین دهه 60

 
است که همچنان به دلیل مشکلات اقتصادي مجرد مانده اند و در این تصمیم گیري نیز عملا تسهیلات کم تري دریافت می کنند. 

وي همچنین این را هم گفت که بر چه مبنایی پسري که سال آینده وارد 26 سال و دختري که وارد 24 سال می شود نمی تواند از
وام ازدواج 100 میلیونی بهره مند شود؟. منطق این تصمیم چیست و چه پاسخی در قبال این جوانان داریم که همانند سایر جوانان

 
تحت تاثیر همین فشار تورم و مشکلات اقتصادي جامعه هستند؟. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: می توان گفت پسران اگر بخواهند حداقل ادامه تحصیل را تا مقطع
کارشناسی پیش ببرند و سپس به سربازي بروند، با فراهم بودن تمام شرایط، در حوالی 26 سالگی اقدام به ازدواج می کنند بنابراین
براي کاهش سن ازدواج نیازي به تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج نیست، یا باید سد هاي مدرك گرایی را شکست و به روند

 
خدمت سربازي توجه بیشتري کرد و یا باید مشوق هاي دائمی براي ازدواج قرار داد. 

 
انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات بی توجه به از بین رفتن منابع کشور 

وي همچنین گفت: از جمله مشکلات اساسی ما در کشور انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات و نه پیش از عملیات است. به این
توجه نمی کنیم که تا چه میزان این آزمون و خطا می تواند منابع کشور را از بین ببرد و تخریب انجام دهد. از دیگر مشکلات این
است که صرفا پیشنهاداتی را بدون انجام مطالعات و آمار سنجی مطرح می کنیم، هر شخصی هر پیشنهادي که به نظرش می رسد را

 
بدون انجام کار مطالعاتی و آمار سنجی ارائه می دهد و تصور می کند پیشنهاد خوبی است. 

 
وام ازدواج در سال 1404 به 500 یا 700 میلیون می رسد؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: نمایندگانی که براي سال 1400 پرداخت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی را وعده داده اند، براي سال هاي 1403 و یا 1404 رقم وام ازدواج را تا چه اندازه افزایش می دهند؟. آیا با چنین شیب افزایشی



که شروع شده است، چهار سال بعد این رقم به 500 یا 700 میلیون تومان می رسد؟. آیا شبکه بانکی ما نسبت به این اعداد و ارقام

 
تاب آوري دارد؟. دریافت و بازپرداخت آن براي جوانان چگونه خواهد بود؟. 

تندگویان معتقد است: اگر هدف نهایی ما معطوف به بحث خانواده و فرزندآوري است، نیازي به افزایش و تغییر اعداد و ارقام وام
ازدواج نیست بلکه باید به سمت اعطا مشوق هاي دائمی در بحث خانواده و فرزندآوري پیش برویم چراکه با تمرکز به بحث فرزندآوري

 
می توانیم به شکل گیري خانواده پایدار کمک کنیم. 

 
عدم آگاهی جوانان از مهارت هاي زندگی مشترك و افزایش طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی 

به گفته وي، حتی در صورت کاهش سن ازدواج اگرجوانان توانایی و مهارت لازم براي زندگی مشترك را نداشته باشند نمی توان به
هدف خانواده پایدار و فرزندآوري رسید بلکه به دلیل عدم آگاهی جوانان در سنین پایین و نداشتن مهارت هاي زندگی مشترك شاهد

 
طلاق هاي زودهنگام خواهیم بود. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: آمار مربوط به طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی مشترك در حدود دو
سوم ست؛ بنابراین اگر کاهش سن ازدواج توامان با آموزش مهارت هاي زندگی مشترك نباشد شاهد آسیب هاي اجتماعی نظیر طلاق

 
خواهیم بود از این رو با در نظر گرفتن تمامی این موارد باید به اعطاي مشوق هاي دائمی روي آوریم. 

تندگویان در پایان افزود: باید با در نظر گرفتن مشوق هاي دائمی و نه مقطعی که خود منجر به مشکل آفرینی براي جوانان است، در
راستاي اهداف کلی خانواده و فرزندآوري حرکت کنیم چراکه با ایجاد چنین تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج تبعیضی را ایجاد می

کنیم که ممکن است انحرافاتی را در پرداخت و دریافت وام ازدواج ایجاد کند.



ایجاد انحراف در ازدواج براي دریافت وام ازدواج 100 میلیونی/عدم توجه به

تجرد قطعی و دهه شصتی ها

منبع: فراسوشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اظهار نگرانی از تبعات منفی مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس مبنی بر
پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به دختران کمتر از 23 سال و پسران کمتر از 25 سال، گفت: مطابق با آمارسنجی

سال جاري این معاونت، سن مطلوب ازدواج با در نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شرایط ...

ایجاد انحراف در ازدواج براي دریافت وام ازدواج 100
میلیونی/عدم توجه به تجرد قطعی و دهه شصتی هامعاون
ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اظهار
نگرانی از تبعات منفی مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس
مبنی بر پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به
دختران کمتر از 23 سال و پسران کمتر از 25 سال، گفت:
مطابق با آمارسنجی سال جاري این معاونت، سن مطلوب
ازدواج با در نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شرایط
اقتصادي، مسکن و اشتغال از نظر پسران 26 سالگی به بعد

 
و از نظر دختران 24 سالگی به بعد است، بنابراین چنین تفکیکی در پرداخت وام ازدواج به کاهش سن ازدواج کمک نخواهد کرد. 

به گزارش فراسو، محمد مهدي تندگویان، با بیان اینکه رویکرد کاهش سن ازدواج رویکرد خوبی است اما این مهم از طریق تفکیک
سنی در پرداخت وام ازدواج امکان پذیر نیست، اظهار کرد: بحث ما این نیست که چرا وام ازدواج را افزایش می دهند چراکه این
معاونت از اعطاي تسهیلات بیشتر به جوانان استقبال می کند اما آنچه حائز اهمیت است عدم انجام کار کارشناسی، مطالعه،
آمارسنجی و مبنا و دلایل منطقی براي پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به پسران کمتر از 25 سال و دختران کمتر از 23 سال

 
است. این اعداد و رقم ها بر چه مبنا، اساس و مطالعه اي تصمیم گیري می شوند؟. 

وي ادامه داد: آیا نمایندگان نسبت به تبعات این تصمیم گیري کار مطالعاتی و آماري انجام داده اند که اکنون به سمت اجرا می روند؟
در سال هاي گذشته با افزایش مبلغ وام موارد انحرافی شکل گرفت که بارها آن ها را تذکر دادیم و خواستار تدوین دستورالعمل ویژه

 
براي نظارت بر پرداخت و دریافت آن بودیم اما متاسفانه به آن توجه نشد و اکنون نیز ما نگران همان مسائل انحرافی گذشته هستیم. 

 
نگرانی از انحرافات مربوط به سن ازدواج براي دریافت وام 100 میلیونی 

تندگویان افزود: اکنون نگران ایجاد مشکلات انحرافی نسبت به سن ازدواج هستیم به طوري که براي دریافت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی شاهد ازدواج و طلاق هاي صوري باشیم. متاسفانه علیرغم اهمیت تدوین دستورالعمل براي نظارت دریافت کنندگان وام ازدواج
همچنان شاهد بی توجهی به آن هستیم درحالی که رسیدگی به چنین مسائلی به مراتب مهم تر از افزایش اعداد و ارقام وام ازدواج

 
است. 



 
تورم و مشکلات اقتصادي سن نمی شناسد، چگونه براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی قائل شدیم؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: آیا نمایندگان مجلس نسبت به تبعات حاصل از این تفکیک در
پرداخت وام ازدواج کار کارشناسی، مطالعه و پایشی انجام داده اند؟ از کدام دستگاه مرتبط درباره این موضوع نظر کارشناسی اخذ شده
است؟. تورم و مشکلات اقتصادي مربوط به اشتغال و مسکن سن نمی شناسند، پس چگونه ما براي پرداخت وام ازدواج تفکیک سنی

 
قائل شده ایم؟ درباره تبعات اجتماعی این تصمیم چه نهادي پاسخگو خواهد بود؟. 

وي معتقد است که عمده جوانان سن ازدواج را حتی با فراهم بودن امکانات اقتصادي بالاتر از سن مورد تصمیم نمایندگان مجلس می

 
دانند اما با بی توجه به چنین مطالعاتی تصمیم گیري می شود. 

 
عدم توجه به تجرد قطعی و دهه شصتی ها 

 
چه پاسخی در قبال جوانانی که کمتر وام دریافت می کنند داریم؟ 

به گفته تندگویان، از جمله نکاتی که در این تصمیم به آن توجه نشده، بحث تجرد قطعی و عدم توجه به بخشی از متولدین دهه 60

 
است که همچنان به دلیل مشکلات اقتصادي مجرد مانده اند و در این تصمیم گیري نیز عملا تسهیلات کم تري دریافت می کنند. 

وي همچنین این را هم گفت که بر چه مبنایی پسري که سال آینده وارد 26 سال و دختري که وارد 24 سال می شود نمی تواند از
وام ازدواج 100 میلیونی بهره مند شود؟. منطق این تصمیم چیست و چه پاسخی در قبال این جوانان داریم که همانند سایر جوانان

 
تحت تاثیر همین فشار تورم و مشکلات اقتصادي جامعه هستند؟. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: می توان گفت پسران اگر بخواهند حداقل ادامه تحصیل را تا مقطع
کارشناسی پیش ببرند و سپس به سربازي بروند، با فراهم بودن تمام شرایط، در حوالی 26 سالگی اقدام به ازدواج می کنند بنابراین
براي کاهش سن ازدواج نیازي به تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج نیست، یا باید سدهاي مدرك گرایی را شکست و به روند خدمت

 
سربازي توجه بیشتري کرد و یا باید مشوق هاي دائمی براي ازدواج قرار داد. 

 
انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات بی توجه به از بین رفتن منابع کشور 

وي همچنین گفت: از جمله مشکلات اساسی ما در کشور انجام آزمون و خطا هنگام توزیع اعتبارات و نه پیش از عملیات است. به این
توجه نمی کنیم که تا چه میزان این آزمون و خطا می تواند منابع کشور را از بین ببرد و تخریب انجام دهد. از دیگر مشکلات این
است که صرفا پیشنهاداتی را بدون انجام مطالعات و آمار سنجی مطرح می کنیم، هر شخصی هر پیشنهادي که به نظرش می رسد را

 
بدون انجام کار مطالعاتی و آمار سنجی ارائه می دهد و تصور می کند پیشنهاد خوبی است. 

 
وام ازدواج در سال 1404 به 500 یا 700 میلیون می رسد؟ 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: نمایندگانی که براي سال 1400 پرداخت وام ازدواج 100 میلیون
تومانی را وعده داده اند، براي سال هاي 1403 و یا 1404 رقم وام ازدواج را تا چه اندازه افزایش می دهند؟. آیا با چنین شیب افزایشی



که شروع شده است، چهار سال بعد این رقم به 500 یا 700 میلیون تومان می رسد؟. آیا شبکه بانکی ما نسبت به این اعداد و ارقام

 
تاب آوري دارد؟. دریافت و بازپرداخت آن براي جوانان چگونه خواهد بود؟. 

تندگویان معتقد است: اگر هدف نهایی ما معطوف به بحث خانواده و فرزندآوري است، نیازي به افزایش و تغییر اعداد و ارقام وام
ازدواج نیست بلکه باید به سمت اعطا مشوق هاي دائمی در بحث خانواده و فرزندآوري پیش برویم چراکه با تمرکز به بحث فرزندآوري

 
می توانیم به شکل گیري خانواده پایدار کمک کنیم. 

 
عدم آگاهی جوانان از مهارت هاي زندگی مشترك و افزایش طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی 

به گفته وي، حتی در صورت کاهش سن ازدواج اگرجوانان توانایی و مهارت لازم براي زندگی مشترك را نداشته باشند نمی توان به
هدف خانواده پایدار و فرزندآوري رسید بلکه به دلیل عدم آگاهی جوانان در سنین پایین و نداشتن مهارت هاي زندگی مشترك شاهد

 
طلاق هاي زودهنگام خواهیم بود. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: آمار مربوط به طلاق هاي کمتر از پنج سال زندگی مشترك در حدود دو
سوم ست. بنابراین اگر کاهش سن ازدواج توامان با آموزش مهارت هاي زندگی مشترك نباشد شاهد آسیب هاي اجتماعی نظیر طلاق

 
خواهیم بود از این رو با در نظر گرفتن تمامی این موارد باید به اعطاي مشوق هاي دائمی روي آوریم. 

تندگویان در پایان افزود: باید با در نظر گرفتن مشوق هاي دائمی و نه مقطعی که خود منجر به مشکل آفرینی براي جوانان است، در
راستاي اهداف کلی خانواده و فرزندآوري حرکت کنیم چراکه با ایجاد چنین تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج تبعیضی را ایجاد می

کنیم که ممکن است انحرافاتی را در پرداخت و دریافت وام ازدواج ایجاد کند.



کمک 730 میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان به مددجویان کمیته امداد

منبع: خوزناشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) از کمک 730 میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان به کمیته امداد براي کمک و رفع مشکلات

 
نیازمندان تحت پوشش این نهاد خبر داد. 

ایرنا: سید مرتضی بختیاري روز شنبه در حاشیه امضا تفاهم نامه ساخت مشترك 10 هزار واحد مسکونی براي محرومان و نیازمندان
روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار نفر افزود: بنیاد مستضعفان علاوه بر این مبلغ در حوزه کرونایی نیز کمک هاي خوبی داشته و قرار

 
است در ساخت این 10 هزار واحد نیز مبلغ 500 میلیارد به ازاي هر واحد مبلغ 50 میلیون تومان کمک بلاعوض کند. 

وي با بیان اینکه بخشی عمده اي از کمک هاي بنیاد براي سیستان و بلوچستان، خوزستان و حادثه دیده ها در نظر گرفته شده،
گفت: کمک به حادثه دیدگان سیل 1398 و 1399 و کمک به زلزله زدگان کرمانشاه از جمله برنامه هایی بود که کمیته امداد در

 
زمان آقاي فتاح انجام شد. 

بختیاري با بیان اینکه با تجربیات و برون سپاري، 10 هزار واحد مسکونی محرومان با کیفیت ساخته خواهد شد، اظهار داشت:
مهاجرت روستاییان به شهرها باعث حاشیه نشینی می شود و ساخت مسکن براي محرومان در روستاها باعث جلوگیري از اینگونه

 
آسیب هاي اجتماعی خواهد شد. 

رئیس بنیاد مستضعفان نیز در ادامه این نشست گفت: اشتغال و مسکن به عنوان دو اصل و دو موضوع مهم در راستاي توانمندسازي

 
محرومان و نیازمندان است. 

 
سید پرویز فتاح افزود: در سال هاي اخیر توانمندسازي محرومان در دستور کار مسئولان کمیته امداد بوده است. 

وي گفت: در حوزه اشتغال و وام هاي قرض الحسنه کارهاي خوبی در بنیاد صورت گرفته و امیدواریم مجلس و دولت در راستاي

 
تقویت اعطاي این وام ها به ما کمک کنند. 

فتاح در خصوص حوزه بهزیستی تصریح کرد: براي معلولان و خانواده هاي پرنوزاد تفاهم نامه اي با بهزیستی براي ساخت 14 هزار

 
مسکن نیز امضا شده که نزدیک به 10 هزار واحد تحویل شده و بقیه در حال احداث است. 

فتاح گفت: با توجه به شرایط کشور براي اجاره مسکن محرومان، 230 میلیارد تومان براي رهن و اجاره در خرداد و تیر ماه کمک

 
رسانی کردیم. 

وي با بیان اینکه باید طبق تفاهم نامه کارها را پیش ببریم، گفت: باید با سرعت و دقت طبق تفاهم نامه 10 هزار واحد مسکونی در 24
ماه ساخته شود. 



فتاح تصریح کرد: تعهد ما به صورت نقدي است اما می توانیم تعهد خود را با اعطاي سیمان و مصالح اجرا کنیم؛ در حوزه تامین زمین

 
هم می توانیم در راستاي اجراي این تفاهم نامه کمک کنیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: با همه ظرفیت سعی کردیم در حوزه کرونا در خدمت محرمان تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته
امداد باشیم.



برگزاري نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند

منبع: پاناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/11/04

رشت (پانا) - معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش استان گیلان اعلام کرد همه فرهنگیان آموزشی و اداري تا دهم
اسفند می توانند آثار خود را در سایت: www.artistteachers.ir بارگذاري کنند.

رشت (پانا) - معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش
استان گیلان اعلام کرد همه فرهنگیان آموزشی و اداري تا
دهم اسفند می توانند آثار خود را در سایت:

 
www.artistteachers.ir بارگذاري کنند. 

به گزارش اداره اطلاع رسانی و روابط عمومی اداره کل
آموزش و پرورش استان گیلان، جمیل عباسی غریب با

تأکید بر اهمیت نقش تربیتی معلمان در ارتقاي آموزشی دانش آموزان اظهار کرد: نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند
با رویکرد نوین و مبتنی بر آموزش مهارت بر اساس آسیب شناسی هاي مکرر از روند جاري، توانمندي هاي بی بدیل فرهنگیان

 
براساس نقشه سند تحول بنیادین(زیر نظام تربیت معلم و تأمین منابع انسانی) برگزار می شود. 

وي با تشریح شاخه هاي متنوع نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان خاطرنشان کرد: معلمان هنرمند می توانند در شاخه
آفرینش هاي ادبی، نقد هنري و ادبی، رسانه و فضاي مجازي، هنرهاي آوایی، هنرهاي نمایشی، هنرهاي تجسمی با مراجعه به سایت:

 
www.artistteachers.ir در این جشنواره شرکت کنند. 

معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش استان گیلان با اشاره به مهلت شرکت در این جشنواره تا 10 اسفند اظهار کرد: در این
جشنواره، هر فرهنگی می تواند در یک رشته شرکت کند و ضروري است افراد حاضر در جشنواره توانایی بازتولید اثر و یا مشابه آن را

 
داشته باشند. 

عباسی غریب در ادامه افزود: معلمان مدارس غیردولتی نیز با ارائه گواهی اشتغال از طرف مدیر مدرسه می توانند در این جشنواره

 
شرکت کنند. 

گفتنی است بررسی آثار در دو مرحله اسفند 91 و فروردین 1400 انجام و مراسم اختتامیه و اعلام نتایج هم در اردیبهشت 1400

 
برگزار خواهد شد. 

نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند از سوي اداره کل فرهنگی هنري، اردوها و فضاهاي پرورشی وزارت آموزش و

 
پرورش با همکاري اداره کل آموزش و پرورش استان فارس برگزار می شود. 



 
شرایط و ضوابط کامل شرکت در نخستین جشنواره فرهنگی، هنري معلمان هنرمند در این لینک عنوان شده است. 

 
 https://medu.ir/portal/fileLoader.php?code=aaab8fe55a422ac46c33851611384088

جشنواره فرهنگی، هنري معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش استان گیلان جمیل عباسی غریب سند تحول بنیادین جشنواره
توانایی گیلان معلمان هنرمند



سرپرست فرمانداري کوهدشت منصوب شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه استان ها- امام جمعه کوهدشت در آئین تودیع و معارفه سرپرست فرمانداري این شهرستان گفت: کوهدشت نیاز به
فعالیت در عرصه هاي ایجاد اشتغال، درمان و راه دارد.

گروه استان ها- امام جمعه کوهدشت در آئین تودیع و
معارفه سرپرست فرمانداري این شهرستان گفت: کوهدشت
نیاز به فعالیت در عرصه هاي ایجاد اشتغال، درمان و راه

 
دارد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کوهدشت، حجت الاسلام
ابراهیم طهماسبی صبح امروز در آئین تودیع و معارفه
سرپرست فرمانداري کوهدشت که در سالن آمفی تئاتر
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی این شهرستان برگزار شد،
اظهار داشت: ما اگر در همه زمینه ها بتوانیم به پیشرفت

 
برسیم، اما داراي دین و ارزشی نباشیم از دیدگاه اسلام فایده اي ندارد. 

وي با بیان اینکه مسئولان باید با روحیه اي جهادي و نیتی خالص به دنبال رفع مشکلات مردم باشند، افزود: فرمانداران باید با ارائه

 
برنامه و هماهنگی بین دستگاه هاي اجرایی در جهت پیگیري امور تلاش کنند. 

امام جمعه کوهدشت مردم داري را لازمه کار مسئولان دانست و عنوان کرد: مسئولان باید در کنار ساماندهی امور داراي روحیه مردم

 
داري باشند و نسبت به مردم با خوش رویی رفتار کنند. 

 
سرپرست معاونت سیاسی استانداري خراسان رضوي منصوب شد 

 
معاون سیاسی و اجتماعی استاندار سیستان و بلوچستان منصوب شد 

 
سرپرست فرمانداري ایرانشهر منصوب شد 

وي بیان کرد: مسئولیت ها وسیله اي براي خدمت به مردم است و ما باید نسبت به عملکرد خود در پیشگاه خداوند و هم چنین مردم

 
پاسخگو باشیم. 

طهماسبی گفت: شهرستان کوهدشت نیاز به فعالیت در عرصه هاي ایجاد اشتغال، درمان و راه دارد و همه باید دست دردست هم براي

 
رفع محرومیت در این شهرستان تلاش کنیم. 

مجتبی بیرانوند سرپرست فرمانداري کوهدشت نیز در این آئین با بیان اینکه خدمت به مردم این شهرستان توفیق و افتخار مضاعف
می خواهد، اظهار داشت: مردم کوهدشت لایق بیش ترین خدمات هستند و امیدوارم که اقدامات خوبی را با کمک مجموعه شوراي



 
اداریدر این شهرستان انجام دهیم. 

وي با اشاره به آمار بیکاري در کوهدشت عنوان کرد: با همکاري دستگاه هاي اجرایی نسبت به بهبود وضعیت اشتغال و جذب سرمایه

 
گذار در این شهرستان تلاش خواهیم کرد. 

سرپرست فرمانداري کوهدشت عنوان کرد: قول خواهم داد که انتخابات 1400 را به صورت سالم، شفاف و بی طرفانه در این شهرستان

 
با کمک مجموعه شوراي اداري، اعضاي شوراي تأمین و هیئت هاي اجرایی برگزار کنیم. 

وي بیان کرد: اعتماد مردم به هیئت هاي اجرایی انتخابات 1400 را در کوهدشت ضمانت می کنم و قول می دهم که حافظ رأي مردم
در این انتخابات باشم.



کمک 730 میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان به مددجویان کمیته امداد

منبع: دیار کارونشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) از کمک 730 میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان به کمیته امداد براي کمک و رفع مشکلات

 
نیازمندان تحت پوشش این نهاد خبر داد. 

ایرنا: سید مرتضی بختیاري روز شنبه در حاشیه امضا تفاهم نامه ساخت مشترك 10 هزار واحد مسکونی براي محرومان و نیازمندان
روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار نفر افزود: بنیاد مستضعفان علاوه بر این مبلغ در حوزه کرونایی نیز کمک هاي خوبی داشته و قرار

 
است در ساخت این 10 هزار واحد نیز مبلغ 500 میلیارد به ازاي هر واحد مبلغ 50 میلیون تومان کمک بلاعوض کند. 

وي با بیان اینکه بخشی عمده اي از کمک هاي بنیاد براي سیستان و بلوچستان، خوزستان و حادثه دیده ها در نظر گرفته شده،
گفت: کمک به حادثه دیدگان سیل 1398 و 1399 و کمک به زلزله زدگان کرمانشاه از جمله برنامه هایی بود که کمیته امداد در

 
زمان آقاي فتاح انجام شد. 

بختیاري با بیان اینکه با تجربیات و برون سپاري، 10 هزار واحد مسکونی محرومان با کیفیت ساخته خواهد شد، اظهار داشت:
مهاجرت روستاییان به شهرها باعث حاشیه نشینی می شود و ساخت مسکن براي محرومان در روستاها باعث جلوگیري از اینگونه

 
آسیب هاي اجتماعی خواهد شد. 

رئیس بنیاد مستضعفان نیز در ادامه این نشست گفت: اشتغال و مسکن به عنوان دو اصل و دو موضوع مهم در راستاي توانمندسازي

 
محرومان و نیازمندان است. 

 
سید پرویز فتاح افزود: در سال هاي اخیر توانمندسازي محرومان در دستور کار مسئولان کمیته امداد بوده است. 

وي گفت: در حوزه اشتغال و وام هاي قرض الحسنه کارهاي خوبی در بنیاد صورت گرفته و امیدواریم مجلس و دولت در راستاي

 
تقویت اعطاي این وام ها به ما کمک کنند. 

فتاح در خصوص حوزه بهزیستی تصریح کرد: براي معلولان و خانواده هاي پرنوزاد تفاهم نامه اي با بهزیستی براي ساخت 14 هزار

 
مسکن نیز امضا شده که نزدیک به 10 هزار واحد تحویل شده و بقیه در حال احداث است. 

فتاح گفت: با توجه به شرایط کشور براي اجاره مسکن محرومان، 230 میلیارد تومان براي رهن و اجاره در خرداد و تیر ماه کمک

 
رسانی کردیم. 

وي با بیان اینکه باید طبق تفاهم نامه کارها را پیش ببریم، گفت: باید با سرعت و دقت طبق تفاهم نامه 10 هزار واحد مسکونی در 24

 
ماه ساخته شود. 



فتاح تصریح کرد: تعهد ما به صورت نقدي است اما می توانیم تعهد خود را با اعطاي سیمان و مصالح اجرا کنیم؛ در حوزه تامین زمین

 
هم می توانیم در راستاي اجراي این تفاهم نامه کمک کنیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: با همه ظرفیت سعی کردیم در حوزه کرونا در خدمت محرمان تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته
امداد باشیم.



target="_blank" href="https://iusnews.ir/fa/news-

details/383436/شرایط-دانشجویان-شرکت-کننده-در-المپیاد-

علمی-علوم-پزشکی-اعلام-شد/"> شرایط دانشجویان شرکت کننده در

المپیاد علمی علوم پزشکی اعلام شد

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/11/04

 
شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی اعلام شد 

 
شرایط دانشجویان شرکت کننده در سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور اعلام شد. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران»؛ سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور در حیطه هاي استدلال بالینی، تفکر
علمی در علوم پایه، مدیریت نظام سلامت، کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم، آموزش پزشکی و مطالعات میان رشته اي

 
علوم انسانی و سلامت برگزار می شود. 

دبیرخانه استعدادهاي درخشان و امور نخبگان وزارت بهداشت شرایط شرکت کنندگان سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم

 
پزشکی کشور را اعلام کرد. 

تمام دانشجویان مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري حرفه اي دانشگاه ها/ دانشکده هاي علوم پزشکی سراسر کشور شاغل به
تحصیل و یا دانش آموختگانی که تا تاریخ برگزاري اولین آزمون از مجموعه آزمون هاي کشوري المپیاد در هر دوره کمتر از شش ماه

 
از فارغ التحصیلی آنها گذشته باشد، می توانند بدون در نظر گرفتن معدل کل و سال تحصیل در المپیاد شرکت کنند. 

در حیطه «مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت» و حیطه «کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم» علاوه بر
دانشجویان کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري عمومی؛ دانشجویان مقاطع دکتري تخصصی (Ph.D) و دستیاران (پزشکی،

 
دندانپزشکی و داروسازي) هم می توانند در المپیاد شرکت کنند. 

مسئولیت انتخاب و معرفی دانشجویان شرکت کننده در هر حیطه بر عهده دانشگاه/ دانشکده علوم پزشکی معرفی کننده است و در
صورت مغایرت با مقررات المپیاد، کمیته فنی موضوع را بررسی و تصمیم گیري می کند و حکم این کمیته پس از کسب مدال و رتبه

 
نیز قابل اجرا است. 

هر فردي که رتبه یک را در مرحله انفرادي در هر حیطه کسب کند نمی تواند مجدداً در همان حیطه شرکت کند. شرکت در یک

 
حیطه و کسب رتبه در آن منعی براي شرکت در سایر حیطه ها در دوره هاي بعدي المپیاد نیست. 

در این دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی در هر حیطه یک موضوع مطرح می شود. در حیطه استدلال بالینی «دروس اصلی
Weight Management/) پزشکی (داخلی، کودکان، زنان و جراحی)»، در حیطه تفکر علمی در علوم پایه «مدیریت وزن/ چاقی



 
Obesity)»، در حیطه مدیریت نظام سلامت «تقویت نظام PHC براي ارتقاء پاسخگویی اجتماعی در شرایط اضطرار» مطرح شد. 

همچنین در سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور ، در حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم
«تاب آوري کسب و کارهاي دانش بنیان»، در حیطه آموزش پزشکی «آموزش مجازي» و در حیطه مطالعات میان رشته اي علوم

 
انسانی و سلامت «هوش مصنوعی» مطرح شده است. 

آزمون درون دانشگاهی سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور در اسفند ماه 1399 برگزار می شود و در نهایت پس
از برگزاري مراحل دانشگاهی و ملی، آزمون مرحله دوم (انفرادي و گروهی) در شهریور 1400 برگزار خواهد شد.



کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - قزوین - ایرنا - اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و نوده از توابع استان قزوین و گیلان باعث شده است تا
با قطع و تخریب لوله هاي آبرسانی از چشمه ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان لات از نعمت آب شرب محروم شوند.

 
 

فصل اقتصاد - اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و نوده از توابع استان قزوین و گیلان باعث شده است تا با قطع و تخریب لوله

 
هاي آبرسانی از چشمه ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان لات از نعمت آب شرب محروم شوند. 

به گزارش فصل اقتصاد، چندین سال است که ساکنان روستاي لات در منطقه رودبار الموت غربی با مشکل آب دست و پنجه نرم می
کنند؛ این روستا که در 55 کیلومتري از مرکز استان قزوین قرار دارد، به علت اختلافات مرزي با روستاي نوده فاراب در استان گیلان

 
از حق آبه خویش محروم شده است. 

اگرچه به گفته منابع محلی این اختلافات به اندازه یک دهه طولانی شده است، اما آخرین اختلاف این روستاها در 23 دي ماه سال
جاري اتفاق افتاد، درست زمانی که مردم روستاي نوده فاراب لوله هاي آب شرب روستاي لات به طول چهار هزار و 500 متر را بریده

 
و آب را به روي اهالی روستاي لات قطع کردند. 

حل موضوع اختلافات این روستا هم اکنون از سوي دستگاه قضایی پیگیري می شود، اما نکته قابل توجه در این میان، طولانی شدن

 
مدت زمان اختلافات و اتفاقاتی کم و بیش شبیه به هم در چندسال اخیر بوده که مردم را ناراضی کرده است. 

به گفته یکی از مقامات محلی بریدن لوله هاي آب در مسیر چشمه هایی که به روستاي لات می رسد، ناشی از یک اختلاف مرزي

 
است و بستن آب به روي مردم لات نیز نوعی اهرم فشار براي مطالبات روستایان شناخته می شود. 

 
براي اطلاع از جزییات بیشتر موضوع به سراغ مقامات و مسؤولان استان قزوین رفتیم تا با آنها در این رابطه مصاحبه کنیم: 



 
 

 
اهالی فاراب، لوله هاي آب را براي فشار به روستاي لات تخریب کرده اند 

دهیار روستاي لات در توضیح بیشتر این موضوع به خبرنگار ایرنا گفت: اداره آب و فاضلاب روستایی سال 87 یک خط لوله آب را با
همکاري کارگران روزمزد از خود اهالی نوده فاراب و از دره دُجار به سمت روستاي لات متصل کرد که در سال 88 به بهره برداري

 
رسیده و حدود 360 انشعاب کنتور آب از آن استفاده می کنند. 

شکوفه رشوند افزود: اهالی روستاي نوده در زمان احداث این پروژه سنگین در جریان مراتب و مراحل صورت گرفته بوده و در آن
فعالیت داشته اند و تمامی تجهیزات از داخل روستاي نوده فاراب به سمت چشمه برده شد؛ اما به علت اختلافات قدیمی در چشمه
هاي منطقه ازرانی و آغوز دره که بین مردمان روستاي لات و نوده فاراب ایجاد شده است، اهالی نوده فاراب براي به چالش کشیدن

 
مردم لات و مقامات دو استان، به دفعات لوله هاي آب شرب را بریده اند که پرونده قضایی آن نیز موجود است. 

وي بیان داشت: این موضوع، بارها به مقامات و مسؤولان استان قزوین گزارش شده است و مقامات قضایی منطقه الموت نیز به این
موضوع اشرافیت دارند، اما تاکنون اقدامی براي حل این مشکل صورت نگرفته و باعث شده است تا مردم روستاي لات از این واقعه

 
متضرر شوند. 

رشوند خاطرنشان کرد: روستاي لات به علت کارآفرینی مردمان آن با مهاجرت معکوس از شهر به روستا همراه بوده و میزان جمعیت
آن افزایش یافته است، به طوري که جمعیت آن از سرشماري سال 95 معادل 85 خانوار به 400 خانوار در سال جاري یعنی در حدود

 
یک هزار و 200 نفر رسیده و نیاز است که حل مشکلات این روستا در اولویت قرار گیرد. 

دهیار روستاي لات یادآور شد: آب و هواي روستاي لات گرم و خشک بوده و تا قبل از فصل بهار باید مشکلات آبرسانی این منطقه
برطرف شود، چراکه کشاورزان و باغداران این منطقه همواره با مشکلات کم آبی مواجه هستند و چنین مشکلات مضاعفی براي آنها

 
قابل قبول نیست. 

 
 

 
مشکلات 2 روستاي لات و نوده حقوقی است 

بخشدار رودبار الموت غربی که از مدت ها پیش در جریان این اختلافات قرار دارد، به خبرنگار ایرنا گفت: بیشتر مباحث مطرح شده و



اختلافات این 2 روستا حقوقی و مربوط به آب است که با توجه به محل حادثه در گیلان، دادگاه رودبار در این رابطه پرونده را پیگیري

 
می کند. 

محمدرضا مولایی افزود: سه چشمه در مرزهاي این 2 روستا قرار گرفته است که یکی از این سه چشمه به نام دجار دره از سالیان قبل
تاکنون مورد توافق ساکنان 2 روستا قرار داشت؛ اما شکستن توافقات بین روستاییان باعث شده تا اخیرا لوله هاي آب روستاي لات از

 
سوي روستاي نوده بریده و تخریب شود. 

وي اضافه کرد: از زمان حضور من در منطقه الموت غربی، قرار شد که با پایان دادن موقت به اختلافات و به نوعی آتش بس، هیچ یک

 
از طرف ها تخطی نکنند، اما از اردیبهشت ماه سال 99 مجددا اختلافات بالا گرفت و کار به این جا کشید. 

مولایی با بیان اینکه مردم روستاي لات اکنون از نعمت آب بی بهره هستند و با تانکرهاي آبرسانی امور خود را سپري می کنند، اضافه
کرد: هم اکنون از اهالی 2 روستاي لات و نوده خواسته شده که با خویشتن داري و طرح موضوع در دستگاه قضایی به دنبال فرد

 
خاطی باشند و مردم لات نیز فعلا با تانکر آب، مشکلات را برطرف کنند. 

بخشدار منطقه رودبار الموت غربی بیان داشت: در هفته گذشته، تمام مسؤولان قزوین در الموت غربی شامل آب و فاضلاب، آب
منطقه اي، سازمان جهاد کشاورزي، منابع طبیعی و حتی قاضی منطقه الموت غربی به دادگاه گیلان رفته و با برگزاري نشستی در این
خصوص اظهاراتی را بیان داشتند؛ تا جایی که حتی مدارك و پروانه چراي دام ها نیز تسلیم می شود تا مالکیت چشمه و بهره برداري

 
آن مشخص شود. 

مولایی خاطرنشان کرد: نصب مجدد لوله هاي آب کار بسیار دشوار و هزینه بري بوده، تا حالا نیز همین اختلافات به تاسیسات آب

 
منطقه، میلیاردها تومان خسارت وارد ساخته است. 

 
 

 
2 کیلومتر لوله در دي ماه تخریب شد؛ هم اکنون با تانکر به مردم لات آبرسانی می کنیم 

با توجه به قطعی آب روستاي لات به سراغ رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت رفتیم، گودرز حسنی در خصوص قطعی آب شرب
روستاي لات به خبرنگار ایرنا گفت: شرکت آب و فاضلاب سال 87 به بهسازي یک دهنه چشمه و اجراي خط انتقال آب شرب به طول

 
9 کیلومتر با لوله 110 میلیمتر اقدام کرد و اهالی روستا تا سال 96 از آب همان چشمه استفاده می کردند. 

وي با بیان اینکه این خط انتقال آب در یک منطقه صعب العبور انجام شده است، افزود: پس از احداث و راه اندازي به علت تعارضات
اجتماعی بین دو روستاي لات از قزوین و نوده فاراب از گیلان در چندین مرحله به متراژهاي متفاوت لوله هاي خط انتقال توسط افراد

 
ناشناس مورد تخریب و قلع و قمع قرار گرفته است. 

حسنی بیان داشت: شرکت آب و فاضلاب با کمک اهالی به رفع مشکل قطعی آب شرب اقدام کرده و در راستاي حل این معضل و

 
مشکل، نشست هاي متعددي با حضور مسؤولان 2 استان تشکیل داده اما تاکنون نتیجه اي حاصل نشده است. 

رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت به آخرین تخریب لوله آبرسانی روستاي لات اشاره کرد و گفت: در همین اقدام 2 کیلومتر از
لوله ها تخریب شده و خسارتی بالغ بر یک میلیارد تومان به شرکت آب و فاضلاب وارد شده است، اما با این حال براي رفاه حال

روستاییان آب شرب لات با تانکر تامین می شود. 



این مسؤول خاطرنشان کرد: شکایت شرکت آب و فاضلاب از تخریب تاسیسات در سال 94 به دادگاه رازمیان اعلام شد، اما چون محل

 
وقوع جرم در استان گیلان بود، موضوع از طریق دادگاه رودبار از توابع استان گیلان پیگیري می شود. 

 
دستگاه قضایی قزوین در این پرونده دخالتی ندارد 

مهدیه محافظت کار مسوول روابط عمومی دادگستري کل استان قزوین با بیان اینکه پرونده قضایی این 2 روستا هم اکنون در استان
گیلان پیگیري می شود، اظهار داشت: با توجه به رسیدگی پرونده در خارج از حوزه استحفاظی استان قزوین، مقامات قضایی این

 
استان دخل و تصرفی در پرونده ندارند. 

وي اضافه کرد: محمد سلمانی رییس دادگاه عمومی بخش الموت غربی که چندسال پیش به عنوان اولین قاضی پرونده را بررسی می
کرده است، هم اکنون درکنار مردم روستا ایستاده تا مدارك و مستندات لازم را براي پیشبرد هرچه بهتر پرونده قضایی به دادگاه ارائه

 
کند. 

 
نیم نگاه: 

با توجه به اینکه مساله تامین آب شرب در اولویت است و آبرسانی با تانکر نیز کار دشواري به نظر می رسد، بهتر است دستگاه قضایی

 
در رسیدگی به این پرونده تسریع کند و با عاملان تخریب لوله هاي آب نیز برخورد نماید. 

مسؤولان استان قزوین نیز می توانند با اصلاح قوانین مرزي و مالکیت بهره برداري از چشمه ها شیوه اي جدید را در پیش گرفته و به
اختلافات این 2 روستا در سر حدات قزوین پایان دهند.



مشاور وزیر تعاون: قوانین کار و تولید کشور نیازمند بازنگري است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - شیراز-ایرنا-مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: قوانین و مقررات مرتبط با کار و تولید
باید به نفع تولید، حفظ، توسعه و تثبیت نیروي کار بازنگري و اصلاح شود.

فصل اقتصاد - شیراز-مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار
و رفاه اجتماعی گفت: قوانین و مقررات مرتبط با کار و
تولید باید به نفع تولید، حفظ، توسعه و تثبیت نیروي کار

 
بازنگري و اصلاح شود. 

کریم یاوري، جمعه در نشست شوراي هماهنگی دستگاه
هاي زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در
استان فارس افزود: اگر قرار است تغییر یا اصلاحی در

قوانین و مقررات صورت پذیرد، باید این تغییرات در جهت همراهی با تولید، پایداري و ثبات بنگاه هاي اقتصادي، افزایش توان تولید،

 
رقابت و ایجاد و توسعه اشتغال انجام شود. 

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با بیان اینکه همه مشکلات موجود در یک بنگاه اقتصادي مشکل دار را نمی

 
توان متوجه بانک ها دانست، گفت: مشکلات واحدهاي تولیدي به 2 دسته درون و برون کارگاهی تقسیم می شود. 

وي ادامه داد: یکی از مشکلات بنگاه هاي اقتصادي مشکل دار، اختلاف بین سهامداران و بعضا سوء مدیریت است که از این طریق

 
مشکلات دیگري به این بنگاه ها نیز تحمیل می شود. 

یاوري اضافه کرد: تحریم هاي ظالمانه از جمله مشکلات برون کارگاهی است که به بنگاه هاي اقتصادي تحمیل شده، همچنین واردات
بی رویه کالاهاي مشابه تولید داخل، قاچاق کالا، مطالبات واحدهاي تولیدي از دستگاه ها و سازمان ها و عدم امکان فروش و رقابت در

 
بازارهاي خارجی و صادرات کالا از دیگر مشکلات این واحدهاست. 

وي اظهار داشت: براي کاهش هزینه هاي سرمایه گذاري و افزایش انگیزه در متقاضیان احداث بنگاه هاي تولیدي، صنعتی، خدماتی و

 
کشاورزي باید کاهش نرخ سود تسهیلات اعطایی به این دسته از افراد مورد بررسی، رسیدگی و تجدید نظر قرار گیرد. 

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه، ارتقاي بازآموزي و افزایش کمی و کیفی نیروي کار در بنگاه هاي
اقتصادي مشکل دار در رفع و کاهش این موانع تاثیر بسزایی خواهد داشت، گفت: نیروي کار با دانش و سطح مهارت بالا می تواند

 
خلاق، گره گشا و حلال مشکلات کارفرمایان باشد. 

این مقام مسوول افزود: در بنگاه هاي اقتصادي مشکل دار شاهد هستیم که کارگران پُر تلاش و سختکوش، پا به پاي کارفرمایان و

 
مدیران بنگاه براي حل مشکلات از هیچ کوششی فروگذار نیستند. 

یاوري ادامه داد: هم اکنون تقاضا در بازار کار بیشتر براي نیروي کار ماهر است و ضرورت توجه سازمان آموزش فنی و حرفه اي به

 
آموزش و تربیت نیروي کار ماهر در بنگاه هاي اقتصادي به ویژه از نوع مشکل دار مورد انتظار است. 

 
رفع مشکل 70 بنگاه اقتصادي فارس در دست بررسی است 

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگري از سخنان خود گفت: در استان فارس حدود 70 بنگاه اقتصادي
مشکل دار وجود دارد که هم اینک حل و فصل مشکلات این واحدها در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و کمیسیون کارگري



 
شهرستان ها و استان در دست بررسی و رسیدگی است. 

یاوري، با بیان اینکه استان فارس بنگاه اقتصادي با شرایط بحرانی ندارد، اظهار داشت: عملکرد این استان در بررسی و رسیدگی و حل

 
و فصل بنگاه هاي اقتصادي مشکل دار مناسب و خوب ارزیابی شده است. 

 
فارس در سه بخش حوزه اشتغال در کشور ممتاز شناخته شد 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس نیز در این نشست بیان کرد: این استان بتازگی در سه بخش شامل، طرح هاي ملی
اشتغالزایی مانند کارورزي و مشوق هاي بیمه اي، اشتغال روستایی، عشایري و صیانت از اشتغال در ایام کرونا، مورد تقدیر وزیر تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی قرار گرفته است. 

سهراب مختاري افزود: همچنین 2 بانک توسعه تعاون و رفاه کارگران در زمینه اشتغال در این استان نیز همکاري خوبی با دستگاه
هاي اجرایی فارس داشته اند و این منطقه در زمره استان هایی است که در حوزه پرداخت تسهیلات کرونا کمترین انحراف را داشته

 
است. 

وي اضافه کرد: در سفر اخیر معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استان فارس نیز تسهیلات مناسبی براي تکمیل طرح

 
هاي نیمه تمام و توسعه تعاونی ها به همت استاندار فارس، معاون تعاون وزارت متبوع و مدیر عامل بانک توسعه تعاون مصوب شد. 

مختاري همچنین گفت: در بخشی از حوزه ها نیاز است که اختیارات به مدیران استانی دستگاه ها و نهادهاي زیر مجموعه وزارت،

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سطح استان تفویض شود. 

 
فعالیت 850 آموزشگاه آزاد و دولتی فنی حرفه اي در فارس 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان فارس نیز در این جلسه گفت: این اداره کل با 800 آموزشگاه آزاد و 50 مرکز دولتی به پادگان

 
ها، کمپ ها ،صنایع و صنوف مختلف آموزش می دهد. 

حشمت کوشکی، با بیان اینکه این اداره کل در سال 98 رتبه برتر کشور در حوزه پژوهش و آموزش را کسب کرد، افزود: تفاهم نامه

 
اي اخیرا بین وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با جهاد دانشگاهی منعقد و تسهیلات مشاغل خانگی به این مرکز سپرده شده است. 

وي ادامه داد: این اقدام در حالی انجام شده که گواهینامه هاي فنی و حرفه اي در تمام دنیا اعتبار دارد و ظرفیت عظیمی در این

 
حوزه در داخل مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوده که باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد. 

مدیران دستگاه هایی از جمله ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، آموزش فنی و حرفه اي، تامین اجتماعی، مدیریت درمان تامین
اجتماعی، بهزیستی، صندوق کارآفرینی امید، صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر، صندوق بازنشستگی کشوري،
بانک رفاه کارگران، بانک توسعه تعاون، اتاق تعاون، شرکت ها و کارخانه هاي زیر مجموعه شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی
(شستا)، خبرگزاري ایلنا و روزنامه کار و کارگر از اعضاي شوراي هماهنگی دستگاه هاي زیر مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

در فارس هستند.



مشعل ها خاموش می شود | ابرپروژه بیدبلند به منظور جمع آوري گازهاي

فلر از محیط زیست به بهره برداري رسید

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/11/04

مشعل هاي گاز فلر خاموش می شود. براي این منظور ابرپروژه بیدبلند با سه میلیاردو 400 میلیون دلار سرمایه گذاري و به
جهت جلوگیري از تخریب هاي زیست محیطی گازهاي فلر و استفاده از این گازها در پتروشیمی به عنوان خوراك و تزریق به

شبکه مصرف گاز کشور، روز پنجشنبه با حضور رئیس جمهور از طریق ویدئوکنفرانس و ...

مشعل هاي گاز فلر خاموش می شود. براي این منظور ابرپروژه بیدبلند با سه میلیاردو 400 میلیون دلار سرمایه گذاري و به
جهت جلوگیري از تخریب هاي زیست محیطی گازهاي فلر و استفاده از این گازها در پتروشیمی به عنوان خوراك و تزریق به شبکه
مصرف گاز کشور، روز پنجشنبه با حضور رئیس جمهور از طریق ویدئوکنفرانس و حضور وزیر نفت و مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس

 
به بهره برداري رسید. 

بیژن زنگنه، وزیر نفت، نیز در آیین بهره برداري از طرح هاي ملی
وزارت نفت (بهره برداري رسمی از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج
فارس) درآمد سالانه طرح عظیم پالایشگاه گازي بیدبلند خلیج
فارس را 1.5 میلیارد دلار اعلام کرد و گفت: تا پایان سال 1401
هیچ گازي در مشعل نمی سوزد. او اظهار کرد: تعهد ما در ابتداي
سال 99 این بود که در این سال 17 طرح پتروشیمی با سرمایه
گذاري حدود 11.4 میلیارد دلار با مجموع ظرفیت تولید 25

میلیون تن به بهره برداري رسمی برسد، خوشحالم اطلاع دهم که امروز شاهد بهره برداري رسمی یازدهمین طرح از این مجموعه
هستیم. زنگنه پالایشگاه بزرگ بیدبلند خلیج فارس را ابرپروژه برشمرد و گفت: با راه اندازي این پالایشگاه و ظرفیت پالایش روزانه
حدود 25 میلیون مترمکعب و بهره برداري از خط لوله یکم سراسري در سال 1350 صنعت گاز در ایران شکل گرفت و متولد شد.
زنگنه با اشاره به اینکه بخش عمده اي از این مقدار گاز (روزانه 25 میلیون مترمکعب) با توجه به اینکه در داخل کشور مصرف نمی
شد با خط لوله اي که تا آستارا کشیده شده بود به اتحاد جماهیر شوروي سابق صادر می شد، یادآوري کرد: تعریف پالایشگاه بیدبلند
2 به اوایل سال 1380 برمی گردد، در آن مقطع ما مطالعاتی جامع درباره بهره برداري از ظرفیت هاي استان خوزستان انجام دادیم و
پس از بحث هاي فراوان به این نتیجه رسیدیم که لازم است تأسیساتی بزرگ و متمرکز براي فراورش گاز بسازیم. وزیر نفت با بیان
اینکه تا پایان سال 1401 هیچ گازي در مشعل نمی سوزد و بیش از 95 درصد از گازهاي همراه جمع آوري شده استفاده می شود،
تصریح کرد: بخشی از طرح آماك در دولت اصلاحات انجام شد و بخشی هم در سفر پیشین جناب عالی به استان خوزستان به بهره
برداري رسید. وزیر نفت با بیان اینکه پالایشگاه گازي بیدبلند خلیج فارس خوراك پتروشیمی بندر امام را تأمین می کند، افزود: این
پالایشگاه تأمین کننده خوراك الفین و پلی اتیلن گچساران هم خواهد بود و بیش از یک میلیون تن اتان از پالایشگاه بیدبلند به
گچساران انتقال داده می شود، قرار است در آنجا (گچساران) یک واحد الفین ساخته شود که حدود 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد
و تا سال 1400 به بهره برداري می رسد. زنگنه ادامه داد: پتروشیمی گچساران خوراك دو واحد 300 هزار تنی پلی اتیلن را در

 
گچساران و دهدشت تأمین می کند و بقیه اتیلن هم به خط لوله اتیلن غرب تزریق می شود. 



 
بیدبلند خلیج فارس، تا 1.5 میلیارد دلار درآمد سالانه خواهد داشت 

همچنین مدیرعامل پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس در مراسم افتتاح بزرگ ترین هاب گازي غرب آسیا توسط رئیس جمهور با اشاره به
اهمیت این پروژه در ایجاد ارزش افزوده و جلوگیري از ایجاد آلودگی ناشی از سوزاندن گازهاي همراه با نفت در فلرها گفت: در صورت
تأمین خوراك صد درصدي این پالایشگاه گاز، بیدبلند سالانه یک ونیم میلیارد دلار درآمد ناشی از فروش خارجی و داخلی خواهد
داشت. محمود امین نژاد با بیان اینکه سهم سازندگان و پیمانکاران داخلی در ساخت این ابرپروژه، بیش از 65 درصد است، اظهار کرد:
در بخش تأمین منابع مالی، دو میلیارد و 200 میلیون دلار از بودجه سه میلیارد و 400 میلیون دلاري پروژه از منابع صندوق توسعه
ملی و تشکیل یکی از بزرگ ترین کنسرسیوم هاي بانک هاي داخلی شامل بانک هاي تجارت، پارسیان، صنعت و معدن و ملت با
عاملیت بانک سپه تأمین شد که انسجام و هارمونی ایجادشده بین سیستم بانکی، گمرك و وزارت صمت در کارسازي و استفاده از این
منابع موجب شد که در گشایش و مؤثرشدن این اعتبارات اسنادي، رکوردهاي زمانی بی نظیري در سیستم بانکی کشور به ثبت برسد.

 
بیدبلند نشان دهنده توان اجراي ابرپروژه ها توسط بخش غیردولتی است 

جعفر ربیعی، مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، در این مراسم با بیان اینکه پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس نشان دهنده توان بخش
غیردولتی در اجراي ابرپروژه هاست، گفت: با افتتاح این پالایشگاه گاز و همچنین اجراي پروژه جمع آوري گازهاي همراه با فلر تا دو
سال و نیم آینده فلرها در مناطق نفت خیز جنوب خاموش می شود. نایب رئیس هیئت مدیره هلدینگ خلیج فارس تصریح کرد: این
پروژه در اواخر سال 94 زمانی که از بخش دولتی به بخش غیردولتی یعنی هلدینگ خلیج فارس واگذار شد تنها 18 درصد پیشرفت
داشت، امروز و در اواخر سال 99، 9 ماه است که عملیات نصب مکانیکی این پروژه تمام شده و ما وارد فاز راه اندازي و بهره برداري
این پروژه شده ایم و خوشبختانه ظرف سه ماه گذشته پنج محموله از محصولات پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس صادر شده و در
همین مدت بخش زیادي از خوراك مورد نیاز پتروشیمی هاي ماهشهر و ایلام از این پالایشگاه تأمین شده است. جعفر ربیعی پس از
بهره برداري از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه این مجتمع کمتر از پروژه هاي بزرگ دنیا
نیست و یک پروژه بین المللی است، اظهار کرد: حجم کار و سطح فناوري استفاده شده، این پروژه را در سطح پروژه هاي دنیا قرار
داده است به طوري که در میان چهار نامزد نهایی مگاپروژه بخش انرژي جایزه جهانی در سال 2020 قرار گرفت و در نهایت به عنوان
پروژه سوم انتخاب شد که در این انتخاب هم البته مسائل سیاسی دخیل بود وگرنه پروژه اول و دوم انتخاب شده در عالم واقعا پایین
تر از بیدبلند خلیج فارس هستند. وي با بیان اینکه بیدبلند خلیج فارس تنها پروژه اي است که پس از پیروزي انقلاب اسلامی در
صنعت نفت، گاز و پتروشیمی با این حجم اجرا شده است، افزود: حجم سرمایه گذاري در این پروژه 3.4 میلیارد دلار است که با
احتساب طرح جمع آوري گازهاي مشعل مناطق نفت خیز جنوب به 4.6 میلیارد دلار می رسد و پروژه اي با این عظمت که تنها
بازدید از آن چند روز طول می کشد چه برسد به ساخت آن، نشان می دهد که جز مجاهدت و کار عاشقانه دلیل دیگري براي این
سرعت و کیفیت در ساخت این پالایشگاه عظیم وجود ندارد. مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس به نقش این پروژه در اشتغال زایی و
تأمین خوراك پتروشیمی ها اشاره کرد و ادامه داد: اولویت هلدینگ خلیج فارس استفاده از نیروهاي بومی است به طوري که 79
درصد نیروهاي تخصصی این پروژه در دوران بهره برداري بومی هستند. ربیعی با اشاره به اینکه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس در
شرایط کنونی با 40 درصد ظرفیت کار می کند، تصریح کرد: این مجتمع با همین 40 درصد ظرفیت، 600 میلیون دلار درآمدزایی
دارد که عدد درخور توجهی است و همین میزان تولید بخشی از خوراك پتروشیمی هاي ماهشهر را تأمین می کرده است. این
پالایشگاه تا پایان امسال به 50 درصد ظرفیت می رسد و یک ردیف پالایشی (ترین) مستقل پالایشگاه با صددرصد ظرفیت کار خواهد
کرد. وي با بیان اینکه صنعت پتروشیمی امروز این توان را پیدا کرده است که وارد صنایع بالادست شود، گفت: با تأکید و اعتماد
مهندس زنگنه مرز بین بالادست و پایین دست برداشته شده است و صنعت پتروشیمی کشور توان مالی و تخصصی مورد نیاز براي
ورود به بالادست خود یعنی نفت و گاز را پیدا کرده است. مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس از آمادگی ورود این هلدینگ براي اجراي



طرح هاي بالادست نفت و گاز به منظور تأمین خوراك پتروشیمی ها خبر داد و گفت: این موضوع دو دلیل دارد؛ پتروشیمی ها افزون
بر توان مالی و فنی، براي تأمین خوراکشان انگیزه بیشتري دارند و می توانند این پروژه ها را در زمان بندي مناسب اجرا کنند. ربیعی
به تعریف دو مگاپروژه هرمز در عسلویه و پتروشیمی ماهشهر در هلدینگ خلیج فارس براي ریل گذاري این شرکت و صنعت
پتروشیمی کشور اشاره کرد و افزود: پروژه 4.5 میلیارددلاري هرمز با خوراك ترکیبی اتان و بوتان است که از پارس جنوبی تأمین
خواهد شد. مجوزهاي آن از وزارت نفت گرفته شده است و در حال دریافت زمین از شرکت ملی صنایع پتروشیمی هستیم که

 
امیدواریم تا امسال کلنگ آن زده شود. 

 
قدردانی استاندار خوزستان از خدمات هلدینگ خلیج فارس 

استاندار خوزستان گفت: هلدینگ خلیج فارس در قالب مسئولیت هاي اجتماعی خدمات چشمگیري را به اهالی شهرستان بهبهان ارائه
کرده است که جاي قدردانی دارد. غلامرضا شریعتی در این نشست خبري تصریح کرد: من شهادت می دهم که آقاي ربیعی و مجموعه
هلدینگ خلیج فارس چه براي ماهشهر، چه براي بهبهان و چه موارد دیگر درباره مسائل مرتبط با پتروشیمی هاي این هلدینگ با
مسئولان استان، نمایندگان و مؤثران مرتب در تماس بوده و هستند تا اعتراض و مشکلی ایجاد نشود و این هلدینگ در زمینه
مسئولیت اجتماعی کمک حال استان بوده است. وي ادامه داد: سال هاي زیادي است که گازهاي همراه تولید نفت در کشور سوزانده
می شود در صورتی که باید با جمع آوري آنها امکان تبدیل به سرمایه و ثروت (تبدیل خوراك پتروشیمی ها) فراهم می شد. وي با
اشاره به اینکه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس هم اکنون با 40 درصد ظرفیت در حال فعالیت است، گفت: پیش بینی می شود که بعد
از اجراي کامل پروژه جمع آوري گازهاي همراه تولید نفت، این پالایشگاه به صددرصد ظرفیت برسد. استاندار خوزستان با اشاره به
اینکه هلدینگ خلیج فارس در قالب مسئولیت هاي اجتماعی خدمات چشمگیري را به اهالی شهرستان بهبهان ارائه کرده است، افزود:

معمولا تعهد صنایع پیش از بهره برداري مرسوم نیست اما پالایشگاه بیدبلند متعهدانه در این رابطه فعالیت داشته است.



عضو هیات مدیره بنیاد تعاون زندانیان کشور: بنیاد تعاون براي اشتغال

زندانیان ظرفیت هاي جدیدي ایجاد می کند

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/11/04

 
عضو هیات مدیره بنیاد تعاون زندانیان کشور: بنیاد تعاون براي اشتغال زندانیان ظرفیت هاي جدیدي ایجاد می کند 

دریانیوز: عضو هیات مدیره بنیاد تعاون زندانیان کشور گفت: بنیاد تعاون از اشتغال زندانیان حمایت کرده و ظرفیت هاي جدیدي نیز

 
براي اشتغال آن ها ایجاد می کند. 

رضا زنگنه نژاد در بررسی نحوه اشتغال زندانیان هرمزگان با حضور در زندان مرکزي بندرعباس افزود: هرمزگان در بخش هاي
کشاورزي، صنایع دستی و شیلاتی از ظرفیت هاي خوبی براي اشتغال برخوردار است و سرمایه گذاري در این حوزه ها از اولویت هاي

 
بنیاد تعاون براي اشتغال زندانیان است. 

وي از فراهم کردن زمینه اشتغال مددجویان در زندان هاي هرمزگان قدردانی کرد و بیان داشت: در بندرعباس، رودان و حاجی آباد
اقدام هاي شاخصی براي اشتغال زندانیان انجام شده و بنیاد تعاون نیز با تقویت این فعالیت ها در جهت اشتغال مولد و پایدار زندانیان

 
تلاش می کند. 25 درصد از محکومان زندان هاي هرمزگان اشتغالزایی شده است . 

مدیرکل زندان هاي هرمزگان نیز گفت: هم اکنون براي 25 درصد محکومان زندان هاي هرمزگان اشتغالزایی شده است و با اقدام هاي

 
انجام شده این آمار تا پایان امسال به 50 درصد افزایش می یابد. 

مصطفی کیشانی اظهارداشت: حرفه آموزي و اشتغال مددجویان از اولویت هاي سازمان زندان ها است که با هدف اصلاح و تربیت و
جلوگیري از بازگشت مجدد آن ها به زندان انجام می شود.



ساماندهی گلزار شهدا در اولویت است

منبع: ایرناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/11/04

ساري - ایرنا - معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران، ساماندهی گلزار شهدا را اولویت اصلی این نهاد
ذکر کرد و گفت که تاکنون 80 درصد از گلزار شهداي کشور ساماندهی شدند و 20 درصد دیگر نیز در دست اقدام است.

ساري - ایرنا - معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید
و امور ایثارگران، ساماندهی گلزار شهدا را اولویت اصلی این
نهاد ذکر کرد و گفت که تاکنون 80 درصد از گلزار شهداي
کشور ساماندهی شدند و 20 درصد دیگر نیز در دست

 
اقدام است. 

سعید اوحدي روز شنبه در حاشیه غباررروبی و عطرافشانی
مزار شهداي ملامجدالدین ساري در جمع خبرنگاران با
بیان اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز بر ساماندهی
گلزار شهد تاکید ویژهاي دارند، اظهار داشت: ساماندهی

گلزار شهدا بر اساس میل و خواسته خانوادهاي شهدا در دستور کار است و تحقق این مهم باید در اولویت کاري مسوولان دستگاههاي

 
اجراي ذیربط باشد. 

وي هدف از سفر به مازندران را امضاي تفاهمنامه تامین مسکن و اشتغال ایثارگران و همچنین ساماندهی گلزار شهداي این استان

 
ذکرکرد و افزود: در جلسه شوراي اداري که ظهر امروز در استانداري مازندران برگزار می شود، این مهم محقق خواهد شد. 

معاون رییس جمهوري و رییس سازمان بنیادشهید و امور ایثارگران گلزار شهدا را قطعه اي از بهشت توصیف کرد که باید مناسب با
شان و جایگاه رفیع آنان مناسب سازي شوند چرا که شهدا با گذشتن از جان و مال خود، عزت و سرافرازي را براي نظام اسلامی به

 
ارمغان آوردند. 

 
هم اکنون بیش از 53 درصد گلزار شهداي مازندران ساماندهی شدند. 

اوحدي در بخش دیگري از سخنان خود بر لزوم ایجاد اشتغال فرزندان شهدا و جامعه ایثارگري تاکید کرد و توضیح داد که در بند (ج)
ماده 88 قانون برنامه ششم توسعه، بر موضوع اشتغال ایثارگران تاکید شده و دولت نیز مکلف شده تا پایان این برنامه، زمینه اشتغال

 
فرزندان شهدا و جانبازان را در دستگاه هاي دولتی فراهم کند. 

وي با بیان اینکه تبدیل وضعیت جامعه ایثارگري در مجلس در حال بررسی است، گفت که بنا به دستور رییس جمهوري استخدام

 
فرزندان شهدا در دستگاههاي اجرایی در اولویت است. 



اوحدي گفت، در حالی که گروههاي تکفیري و داعش تمام ارزشهاي نظام اسلامی را هدف گرفته بودند، شهداي مدافع حرم با بصیرت

 
از کیان نظام اسلامی دفاع کردند و با گذشت و ایثار در آن سوي مرزها، این غده سرطانی را نابود کردند. 

وي خدمت به خانواده هاي معظم شهدا را توفیق بزرگی الهی عنوان کرد که نصیب مسوولان شده است و بی شک براي تحقق این

 
مهم، از تمام امکانات و ظرفیت ها و به شکل مطلوب استفاده می شود. 

طبق داده هاي آماري، حدود 6 هزار تن از فرزندان شاهد و ایثارگر مازندران دانشجو و یک هزار و 251 نفر نیز دانش آموز هستند که

 
از این تعداد 652 دانش آموز در مدارس شاهد مشغول تحصیلند. 

استان مازندران از بدو پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی و دوران هشت سال دفاع مقدس بیش از 10 هزار و 500 شهید، 32 هزار

 
جانباز و مجروح و 2 هزار و 800 آزاده سرافراز تقدیم نظام اسلامی کرده است. 

 
برچسب ها 

 
- ساري 

 
- مازندران 

 
- اشتغال پایدار 

 
- گلزار شهدا 

- بنیاد شهید و امور ایثارگران



واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري همدان به بخش خصوصی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش خبرگزاري فارس از همدان، پیش از ظهر امروز با
حضور معاون سیاسی - امنیتی استاندار همدان سالن اصلی
مجتمع فرهنگی هنري بوعلی سینا و سالن هاي سینما،
آمفی تئاتر و رستوران مجتمع فرهنگی سینمایی شهید
آوینی همدان با برگزاري مزایده عمومی و طی مراحل

 
قانونی به بخش خصوصی واگذار شدند. 

معاون سیاسی امنیتی استاندار همدان در این مراسم اظهار

 
کرد: کارهاي فرهنگی به برنامه ریزي بلند مدت و آینده نگري نیاز دارد. 

مصطفی آزادبخت ضمن قدردانی از تلاش هاي مدیرکل و مجموعه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان براي انجام کاري مغفول

 
مانده گفت: معدل کاري این اداره کل بسیار بالا و قابل توجه است. 

وي با بیان اینکه کار فرهنگی به ظرافت و حساسیت نیاز دارد خاطرنشان کرد: به سرانجام رساندن این طرح بعد از سال ها، شایسته

 
تقدیر است. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان نیز در این مراسم با تأکید بر اینکه این اداره کل یکی از دستگاه هاي پیشرو در امر
واگذاري مجتمع هاي دولتی است اظهار کرد: امر واگذاري مجتمع هاي بوعلی سینا و شهید آوینی بعد از بررسی و طی مراحل قانونی،

 
دو نوبت در روزنامه هاي کثیرالانتشار به صورت آگهی منتشر شد. 

احمدرضا احسانی با بیان اینکه واگذاري مجتمع فرهنگی هنري شهر لالجین هم در دستورکار قرار دارد افزود: بر اساس اصل 44 قانون

 
اساسی، برون سپاري امور، مشارکت بخش خصوصی و ارتقاي بهره وري از اهداف این طرح است. 

معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی همدان نیز در خصوص این پروژه توضیحاتی ارائه کرد و گفت: اداره
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان در اجراي ماده 27 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت به

 
روش (ROLT) برخی از فضاهاي فرهنگی و هنري خود را به بخش خصوصی واگذار کرده است. 

داوود ابوترابی اظهار کرد: کاهش تصدي گري هاي دولت، ایجاد اشتغال در حوزه فرهنگ و هنر، بهبود خدمات فرهنگی و هنري به
مردم، افزایش بهره وري از امکانات مجتمع و دقت بیشتر در نگهداري از اموال مجتمع، اصلاح نظام خدمت و بهبود عملکرد و بالا بردن
جنبه حاکمیتی و نظارتی اداره کل و جلب مشارکت بخش خصوصی در فعالیت هاي فرهنگی و هنري جزو اهداف اصلی این طرح به



 
شمار می رود. 

وي با بیان اینکه فرآیند واگذاري مجتمع هاي فرهنگی و هنري همدان از سال 94 آغاز شده بود اما با وجود تلاش و پیگیري همکاران
در سنوات گذشته، به دلیل عدم استقبال بخش خصوصی از روش واگذاري (ماده 5) به نتیجه نرسید خاطرنشان کرد: از تیرماه 1398

 
روش واگذاري به (ROLT) تغییر یافته و با برگزاري جلسات متعدد، در نهایت نتیجه اي مطلوب حاصل شد. 

ابوترابی با تأکید بر اینکه در این روش هزینه هاي نگهداري، تعمیر و تجهیز سالن هاي مجتمع ها به دستگاهاي صوتی تصویري مدرن
بر عهده سرمایه گذار است؛ اخذ مجوز ایمنی از سازمان آتش نشانی، ایجاد فضاسازي مناسب در محوطه و ساختمان مجتمع، ایجاد
امکانات رفاهی از جمله راه اندازي بوفه و رستوران، کارآفرینی و ایجاد اشتغال حداقل براي 10 نفر، کاهش هزینه هاي نگهداري
تأسیسات مجتمع، فعالیت بیشتر و مستمر سالن همایش ها و افزایش آمار برگزاري برنامه هاي مختلف فرهنگی و هنري از جمله

 
کنسرت ها و نمایش هاي پرمخاطب را از مزایاي واگذاري این دو مجتمع فرهنگی عنوان کرد. 

انتهاي پیام/89003/



اعلام میزان تسهیلات تبصره 18 از اسفند 98 تا آذر 99

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/11/04

75 هزار و 805 میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18 (برنامه تولید و اشتغال) از اسفندماه سال گذشته تا پایان آذرماه امسال، به
بنگاه ها و واحد هاي تولیدي پرداخت شده است.

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري صدا و سیما از وزارت
صمت؛ بر اساس آمار ارائه شده از سوي دفتر آمار و فرآوري
داده هاي معاونت طرح و برنامه وزارت صمت، این میزان
تسهیلات به یک هزار و 328 بنگاه و واحد تولیدي از
اسفندماه سال گذشته (1398) تا پایان آذرماه امسال

 
پرداخت شده است. 

بر این اساس در این بازه زمانی، 7 هزار و 264 واحد
تولیدي براي دریافت تسهیلات برنامه تولید و اشتغال

 
(تبصره 18) ثبت نام کرده بودند. 

 
پراکندگی پرداخت این تسهیلات در 31 استان کشور و مناطق آزاد بوده است. 

 
بیشترین تعداد پرداختی ها مربوط به استان اصفهان با 126 فقره به میزان حدود 8 هزار و 107 میلیارد ریال بوده است. 

 
بعد از استان اصفهان، استان تهران با 87 فقره تسهیلات به مبلغ 6 هزار و 695 میلیارد ریال در رتبه بعدي قرار دارد. 

در این مدت همچنین به 8 فقره واحد و بنگاه تولیدي در مناطق آزاد به میزان حدود 699 میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18 پرداخت

 
شده است. 

در این بازه زمانی همچنین 2 هزار و 928 فقره معرفی به بانک براي دریافت بیش از 215 هزار و 462 میلیارد ریال تسهیلات انجام
شده است.



پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس به بهره برداري رسید

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/11/04

پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس و فاز 2 پروژه جمع آوري گازهاي مشعل مناطق نفت خیز جنوب وزارت نفت در استان
خوزستان با دستور رئیس جمهوري با ارزش سرمایه گذاري 4590 میلیون دلار به بهره برداري رسید.به گزارش ایرنا، پالایشگاه گاز بید
بلند خلیج فارس در بهبهان بعد از 36 ماه و با حمایت قاطع دولت عملیات ساخت و تامین تجهیزات آن انجام شد که امروز پنجشنبه
در چهل و دومین برنامه افتتاح جهش تولید به صورت ویدئو کنفرانس با حضور رئیس جمهوري و بیژن زنگنه وزیر نفت افتتاح شد. راه
اندازي این پالایشگاه با هدف افزایش تولید گاز شیرین، کاهش مصرف فرآورده هاي نفتی و جایگزینی آنها با گازهاي طبیعی، تولید
گازهاي پروپان، بوتان و میعانات گازي، صادرات محصولات جانبی، تامین گاز شهري، تامین اتان مورد نیاز واحدهاي پتروشیمی و
ایجاد اشتغال در منطقه صورت می گیرد.پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس، ظرفیت فرآورش روزانه بیش از 56 میلیون مترمکعب گازهاي
همراه نفت را دارد، به طوري که سالانه 13.5 میلیون تن گاز ترش از ان جی ال 900 و 1000 و 2.25 میلیون تن گاز شیرین از ان
جی ال 1200 و 1300 دریافت خواهد کرد و در صورتی که این مجتمع با ظرفیت کامل فعالیت کند، سالانه 700 میلیون دلار براي
کشور درآمدزایی خواهد داشت.این پالایشگاه سالانه 10.4 میلیون تن متان، 1.5 میلیون تن اتان، یک میلیون تن پروپان، 0.5 میلیون
تن بوتان، 0.6 میلیون تن میعانات گازي، 0.9 میلیون تن گاز اسیدي تولید خواهد کرد.متان تولیدي به شبکه سراسري گاز تزریق می
شود و اتان نیز خوراك پتروشیمی گچساران خواهد بود که تأمین کننده خوراك صنایع پتروشیمی مسیر خط لوله اتیلن دنا است و
مازاد آن به منظور تأمین خوراك برخی از مجتمع هاي پتروشیمی به منطقه ویژه پتروشیمی ماهشهر انتقال داده خواهد شد، اما با
توجه به اینکه پتروشیمی گچساران هنوز آماده نیست، کل اتان تولیدي به منطقه ویژه منتقل می شود و بحث کمبود خوراك این
منطقه تا زمانی که ان جی ال 3200 وارد سرویس شود برطرف می شود. محصولات پروپان و بوتان نیز به منظور انجام صادرات به
اسکله ماهشهر منتقل می شوند.85 درصد از خوراك پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس گاز ترش است. با استحصال و فرآورش گاز ترش،
گاز اسیدي از آن جدا می شود که گوگرد را باید از آن جدا کرد. بیش از 65 میلیون یورو به این منظور هزینه شده است که این گاز
اسیدي را دوباره تا حدي شیرین و به ایستگاه هاي تقویت گاز آغاجاري براي تزریق به چاه هاي نفت ارسال کند.پالایشگاه بیدبلند با
تامین سرمایه از سوي شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس به عنوان سهامدار اصلی و صندوق توسعه ملی و از طریق سندیکاي بانک
هاي سپه، ملت، تجارت، صنعت و معدن با عاملیت بانک سپه احداث شده است.ظرفیت تولید این پالایشگاه 14 میلیون مترمکعب در

 
روز و حجم سرمایه گذاري در این پروژه 3400 میلیون دلار است. 

همچنین در ادامه اجراي فاز 2 پروژه جمع آوري گازهاي مشعل مناطق نفتخیز جنوب نیز با سرمایه گذاري 1.2 میلیارد دلار در حال
اجرا است، گزارش خواهد شد.قرارداد طرح توسعه اي جمع آوري گازهاي مشعل در شرق کارون به مبلغ 1.2 میلیارد دلار بین
هلدینگ خلیج فارس و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب در سال 97 امضا شد که اجراي این طرح ازسوي بیدبلند خلیج فارس
ضمن اینکه به خاموش کردن مشعل هاي منطقه کمک می کند، خوراك این پالایشگاه را هم تثبیت می کند و افزایش می دهد. واحد
شیرین سازي میعانات گازي یا همان پنتان پلاس نیز طرح توسعه دیگر این مجموعه به نام واحد PDH است که میعانات گازي

 
تولیدي مجتمع را به عنوان خوراك پالایشگاه ها براي تولید بنزین و گازوئیل با کیفیت استحصال می کند. 

 
مجموع سرمایه گذاري در پالایشگاه بیدبلند به 5/4 میلیارد خواهد رسید 

استاندار خوزستان گفت: با احتساب سرمایه گذاري 1.1 میلیارد دلاري براي جمع آوري گازهاي همراه تولید نفت، میزان سرمایه
گذاري صورت گرفته در پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس به 4.5 میلیارد دلار می رسد.به گزارش ایرنا غلامرضا شریعتی در نشست
خبري آیین بهره برداري از پالایشگاه بیدبلند اظهار داشت: سال هاي زیادي است که گازهاي همراه تولید نفت در کشور سوزانده می



شود در صورتی که می بایست با جمع آوري آنها امکان تبدیل به سرمایه و ثروت (تبدیل به خوراك براي پتروشیمی ها) فراهم می
شد. به گفته وي پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس هم اکنون با 40 درصد ظرفیت در حال استفاده از خوراك هاي قابل دسترس فعالیت

دارد.



شکستن رکوردهاي صادرات فرآورده هاي نفتی در اوج تحریم ها

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/11/04

وزیر نفت گفت: در سال هاي اخیر مشکل سرمایه گذاري داشتیم؛ دشمن ما به دنبال نابودي مان بود اما ما در همین دوران

 
بالاترین رکورد صادرات فرآورده نفتی را داشتیم. 

بیژن زنگنه روزگذشته در آیین گشایش رسمی بیست وپنجمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی ایران اظهار کرد: پس از
شیوع ویروس کووید-19 از اسفندماه پارسال، نمی توانستیم تولید نفت و گاز و بهره برداري از پالایشگاه ها و پتروشیمی ها را متوقف
کنیم، زیرا جریان زندگی مردم باید تداوم می یافت و اگر گاز، نفت و سوخت تولید نمی شد، چرخ کارخانه ها و زندگی مردم از حرکت

 
بازمی ایستاد. 

وي با بیان اینکه وزارت نفت در شرایط کرونا، اصل را بر این گذاشت که با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و حداکثر دغدغه براي
سلامت کارکنان جریان تولید را متوقف نکند، افزود: به این منظور، از اسفندماه پارسال کارگروهی تشکیل شد و دستورعمل هایی را
دقیق تر و مشخص تر براي صنعت نفت تدوین و ابلاغ کردیم و بر اجراي آن هم نظارت سختگیرانه داشتیم و واحدهاي اچ اس ئی
(بهداشت، ایمنی و محیط زیست) شرکت هاي تابع مکلف به اجراي آن و نظارت بر اجراي آنها شدند که اثر بسیار مطلوب و موفقی نیز

 
داشت. 

وزیر نفت ادامه داد: طرح هاي صنعت نفت نیز 20 روز نخست شیوع ویروس کرونا، متوقف کردیم، اما با توجه به اینکه نمی شود
جریان کار را در کشور متوقف کرد، بنابراین دوباره آنها با همین پروتکل هاي سختگیرانه بهداشتی کار را از سر گرفتند و الحمداالله
موفق هم بودند.زنگنه با اشاره به سیاست هاي وزارت نفت براي حمایت از تولید کالاها و خدمات مهندسی موردنیاز صنعت نفت، اظهار
کرد: شعار نمایشگاه امسال هوشمندانه است؛ نفت ملی، کالا و خدمات ایرانی. امسال در آستانه هفتادمین سالروز ملی شدن صنعت

 
نفت هستیم و این ملی شدن جز با تکمیل توانمندي در ارکان اقتدار این صنعت تکمیل نمی شود. 

وي به ابتکار وزارت نفت براي حمایت از شرکت هاي دانش بنیان اشاره کرد و گفت: بیش از یک سال است که از دانش بنیان ها
حمایت و این روند را دنبال می کنیم و امروز بخشی از ثمره آن مشخص می شود و نقشه راه آن خیلی مشخص تدوین می شود. نشانه
آن ایجاد پارك فناوري نفت و گاز ري در زمینی به وسعت 25 هکتار در نزدیک پالایشگاه تهران است و همه کارهایش انجام و تصویب

 
شده و رئیس آن هم تعیین شده و فعال است. 

 
تعریف 200 موضوع فناورانه 

 
در بخش بالادستی نفت 

وي گفت: امسال در لایحه بودجه 800 میلیارد تومان اعتبار براي پرداخت از منابع داخلی شرکت هاي تابع نفت به منظور کمک به
سرمایه گذاري شرکت هاي خطرپذیر، حمایت از ساخت داخل و طرح هاي توسعه اي اشتغال آفرین، تولید بار نخست و کمک هاي

 
بلاعوض و وجوه اداره شده و تسهیلات ارزي پیشنهاد کردیم که امیدواریم در مجلس شوراي اسلامی تصویب شود. 

وزیر نفت افزود: البته شاید این 800 میلیارد تومان هفت تا هشت برابر بتواند آثار مالی داشته باشد.زنگنه با اشاره به کمک براي ایجاد
شتاب دهنده ها با هدف توسعه استارت آپ ها اظهار کرد: براي استقرار استارت آپ ها در مراکز فناوري در پارك هاي نوآوري و در
پارك ري، امکانات لازم داریم و دعوت می کنیم شرکت هاي دانش بنیان در این پارك فناوري نفت و گاز ري مستقر شوند.وي افزود:
بیش از 200 موضوع فناورانه از کالا و خدمات در بخش بالادستی نفت براي واگذاري به شرکت هاي دانش تعریف و مشخص شده

 
است. 

 
خودکفایی حدود 70 درصدي در ساخت پالایشگاه هاي گاز و پتروشیمی 

به گزارش ایسنا، بیژن زنگنه در حاشیه بازدید از غرفه هاي شرکت کننده در بیست وپنجمین نمایشگاه بین المللی نفت در جمع



خبرنگاران اظهار کرد: من نگران احیاي بازارهاي از دست رفته نفت ایران نیستم و خریداران نفت هم خود را به یک یا دو فروشنده
محدود نمی کنند. به گفته وي در صورت رفع تحریم قدرتمندتر از گذشته به بازار برمی گردیم، کوتاه تر از زمانی که فکر می
کنید.وزیر نفت در پاسخ به پرسشی درباره اینکه چند درصد از تجیهزات مورد نیاز صنعت نفت بومی سازي شده است، تصریح کرد:
براي حمایت از ساخت داخل پیمانکاران برنده مکلفند طبق فهرست مفصلی که در قراردادها به آن اجزا و تجهیزات بیشتري اضافه می
شود، تنها از شرکت هاي داخلی خرید کنند و حق خرید از خارج را ندارند.زنگنه ادامه داد: البته ما هنوز در بخش هایی از جمله لوله
هاي بدون درز و ماشین هاي دوار نیازمند کار بیشتري هستیم؛ نزدیک به 65 تا 70 درصد در ساخت پالایشگاه هاي گازي و
پتروشیمی خودکفا شده ایم و تجهیزات دوار هم باید تلاش شود در ایران ساخته شود.زنگنه در پاسخ به پرسشی درباره طرح گازرسانی
به سیستان و بلوچستان هم گفت: ما به زاهدان گازرسانی کردیم و در ماه هاي ابتدایی سال 1400 شهر زابل هم به شبکه وصل می
شود؛ اما به دلیل اولویت بخشی به طرح گوره - جاسک به عنوان ایرانی ترین و سریعترین خط لوله تاریخ ایران در تامین خط لوله
هاي خط ایرانشهر - چابهار کمی تاخیر شد، اما گازرسانی داخل شهرها و شبکه ها در جریان است. وزیر نفت در پاسخ به پرسشی
درباره احتمال لغو تحریم ها و این که چه اقدام هایی براي دستیابی به توان حداکثري تولید انجام شده است و چند ماه زمان می برد
که به تولید حداکثري برسیم، گفت: ما براساس احتمال ها برنامه ریزي و کار می کنیم، اما اعلان عمومی نمی کنیم, زیرا تحریم ها

 
هنوز برداشته نشده است، با این حال نگران احیاي بازارهاي از دست رفته نیستم. 

 
آمار نمی دهم، جنگ هنوز تمام نشده است 

زنگنه در پاسخ به پرسشی درباره آمار صادرات نفت گفت: اکنون نمی توانم آمار بدهم، زیرا جنگ تمام نشده است.وي همچنین در
پاسخ به پرسشی درباره پیش بینی وي از روي کارآمدن بایدن گفت: من پیشگو نیستم، ولی بستگی به آن ها دارد و مقامات سیاسی
ما پیام ها را به روشنی و صراحت گفته اند.وزیر نفت همچنین در پاسخ به پرسشی درباره تهاتر نفت در ازاي واکسن گفت: من چنین
مذاکره اي انجام نداده ام.وي همچنین درباره حمایت هاي وزارت نفت براي از بین رفتن خام فروشی پالایشگاه هاي میانی گفت:
پالایشگاه ها در فروش خود مختارند و تاکنون گزارشی درباره تامین نشدن به موقع نیاز واقعی تولیدکنندگان داخلی دریافت نکرده ام،
البته قیمت دست من نیست و دست بازار است، اما گزارشی دریافت کنم، تلاش می کنم خوراك مورد نیاز واحدهاي پایین دستی به
موقع و به قیمت متعارف تامین شود. زنگنه گفت: من در هر دوره که وزیر نفت بودم همه تلاشم را کردم که جوانان را رشد دهم و
استعدادها و افرادي که توانایی تدبیر دارند را رشد دهم که همین نمایشگاه هم زحمتی است که کشیده شده است و ما تلاشم کردیم
زمینه هاي رشد را فراهم کنیم.وي ادامه داد: اکنون می بینید که در شرایط تحریم در حالی که پول زیادي نداشتیم و در سه سال
اخیر سرمایه گذاري صنعت نفت 14 میلیارد دلار کاهش یافت، پروژه ها اجرایی شدند و ما هنوز زنده ایم و رشد کردیم؛ با مشاهده

غرفه هاي نمایشگاه هم متوجه می شوید که در حال انقباض و از بین رفتن نیستند و این مایه افتخار است.



باشگاه هاي ورزشی لرستان صد میلیارد تومان از کرونا خسارت دیدند

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/11/04

 
 

 
مسئول امور باشگاه هاي ورزشی لرستان از خسارت صد میلیارد تومانی ویروس کرونا به باشگاه هاي ورزشی استان خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان لرستان علیرضا معتمدي مسئول امور باشگاه هاي ورزشی لرستان گفت: از ابتداي

 
شیوع ویروس کرونا و تعطیلی باشگاه هاي ورزشی، باشگاه داران استان حدود 100 میلیارد تومان متضرر شدند. 

علیرضا معتمدي اظهار داشت: اکنون 856 باشگاه ورزشی داراي مجوز در لرستان فعالیت می کنند که از این تعداد بیش از 40 درصد

 
را باشگاه هاي بدنسازي تشکیل می دهند و رشته هاي همگانی مانند آمادگی جسمانی و ایروبیک بانوان در جایگاه بعدي هستند. 

او ادامه داد: علاوه بر این رشته هاي رزمی (کاراته، تکواندو، کیک بوکسینگ، ووشو)، فوتبال، فوتسال، والیبال، کوهنوردي، ژیمناستیک

 
و سوارکاري بیشترین تعداد باشگاه ها را در لرستان تشکیل می دهند. 

مسئول امور باشگاه هاي ورزشی لرستان بیان کرد: باتوجه به وارد شدن خسارت ناشی از کرونا به باشگاه داران در لرستان تسهیلات

 
کرونایی در 2 مرحله پرداخت شد که ثبت نام مرحله دوم آن از آذرماه آغاز و تا پایان دي ماه ادامه داشت. 

معتمدي گفت: 850باشگاه ورزشی در لرستان وجود دارد که 483 باشگاه ثبت نام اولیه را انجام داده و لیست متقاضیان به وزارت

 
ورزش و پس از آن به وزرات کار ارسال شده است. 

او افزود: از تعداد 483 باشگاهی که مراحل ثبت نام را انجام داده تعداد 230 باشگاه تایید شده است که در این میان تعدادي از باشگاه

 
داران که موفق به تکمیل مدارك خود و یا موفق به ثبت نام نشده اند تا پایان دي ماه می توانند در سامانه ثبت نام کنند. 

مسئول امور باشگاه هاي ورزشی لرستان ادامه داد: سقف تسهیلات پرداختی به باشگاه داران لرستانی از 80میلیون تومان تا یک

 
میلیارد تومان می باشد که بانک ها موظف به پرداخت آن می باشند. 



معتمدي اظهار کرد: ویروس کرونا آسیب هاي غیر قابل جبرانی بر زیر ساخت هاي ورزشی، سلامت جامعه و اشتغال باشگاه داران و

 
مربیان وارد کرده است. 

http://news.msy.gov.ir/news/2050664.htm  :لینک کوتاه



توجه به هویت نسل جوان در کاهش آسیب هاي اجتماعی / لزوم سهولت در

پرداخت تسهیلات اشتغال و ازدواج جوانان دلفان

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/11/04

 
 

در ستاد ساماندهی امور جوانان دلفان برلزوم سهولت در پرداخت وام ها و تسهیلات اشتغال و ازدواج جوانان جهت مقابله با آسیب

 
هاي اجتماعی تاکید شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان لرستان جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان دلفان با محوریت آسیب هاي اجتماعی

 
در سالن جلسات فرمانداري این شهرستان برگزارشد. 

میرزایی معاون سیاسی فرمانداري دلفان در این جلسه با بیان اینکه آسیب هاي اجتماعی بطور کلی دامنه گستردگی از پارامترهاي
اجتماعی را در برمی گیرد،افزود: لازم است دستگاههاي فرهنگی با برگزاري کارگاهها و تقویت باورهاي مذهبی و دینی و ایجاد

 
خودباوري و توجه به هویت نسل جوان موجب کاهش این ناهنجاري ها شوند. 

همچنین مسلم یوسفی رییس ورزش ورزش وجوانان دلفان توسعه اشتغال و کسب کار پایدار و مهارت آموزي و توجه به معیشت و
سهولت در پرداخت وام ها و تسهیلات اشتغال و ازدواج جوانان را امري بدیهی جهت مقابله با آسیب هاي اجتماعی شهرستان دانست و

 
هم افزایی بانک ها و دستگاههاي متولی اشتغال و فرهنگی را مهم ارزیابی کرد. 

http://news.msy.gov.ir/news/2050660.htm  :لینک کوتاه



حمایت از ایده هاي اشتغال آفرینی براي کولبران/ رویداد کاك برکت در

سنندج

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/11/04

رویداد حمایت از ایده هاي اشتغال آفرینی پایدار براي کولبران در استان هاي کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه با عنوان
کاك برکت در دانشگاه کردستان برگزار شد.

حمایت از ایده هاي اشتغال آفرینی براي کولبران/ رویداد
کاك برکت در سنندج رویداد حمایت از ایده هاي اشتغال
آفرینی پایدار براي کولبران در استان هاي کردستان،
آذربایجان غربی و کرمانشاه با عنوان کاك برکت در

 
دانشگاه کردستان برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از کردستان؛ رویداد حمایت از
ایده هاي اشتغال آفرینی جایگزین و پایدار براي کولبران
در استان هاي کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه در

 
تالار مولوي دانشگاه کردستان برگزار شد. 

در این مراسم مجري رویداد «کاك برکت» با اشاره به ثبت نام 680 نفر در رویداد ملی کاك برکت افزود: در گام اول، 284 طرح
رسیده به رویداد، گزینش شد که پس از برگزاري پنج کارگاه با استفاده از ظرفیت هاي استانی و با هدف توانمندسازي افراد و گروه

 
هاي شرکت کننده، در نهایت 75 طرح انتخاب و به مرحله نهایی راه پیدا کرد. 

مهدي عبدالحمید درباره اهداف این رویداد نیز توضیح داد: علاوه بر اهداف اولیه از جمله ایجاد 3 هزار و 500 طرح اشتغال زایی منجر
به ایجاد بیش از 11 هزار شغل براي کولبران سه استان مرزي کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه، هدف اصلی و نهایی رویداد کاك

 
برکت ایجاد اکوسیستم کارآفرینی و تحقق فرآیند توانمندسازي کولبران در این مناطق است. 

مدیرکل ستاد اجراي فرمان امام استان کردستان نیز در این مراسم با بیان اینکه هدف از اجراي این برنامه حمایت از ایده هاي خلاقانه
براي جایگزینی در مناطق مرزي بجاي کولبري است گفت: حدود 680 اثر به دبیرخانه این برنامه ارسال شده است که از بین طرح
هاي داراي توجیه اقتصادي 35 طرح انتخاب و از سه طرح برتر حمایت ویژه و 10 طرح هم در قالب جوایز نقدي و آموزشی حمایت

 
می شود. 

مهدي طالبی با اشاره به اینکه ایده هایی که در این مراسم به عنوان برگزیده شناخته شده جایزه نقدي دریافت می کنند، افزود:

 
تمامی این ایده هاي برتر اشتغالزایی توسط بنیاد برکت حمایت می شوند تا موجب اشتغالزایی در مناطق مرزي شود. 

وي همچنین گفت: در این مراسم 3 روزه که شامل سخنرانی، ارائه و کارگاه هاي آموزشی بود شرکت کنندگانی از استان هاي



 
کردستان، کرمانشاه و آذربایجان غربی حضور داشتند. 

در ادامه این مراسم کیومرث کرمی، با اشاره به اقتصاد دانش بنیان، عنوان کرد: ذخایر نفتی جهان محدود بوده و طبق گفته بانک
جهانی ونزوئلا با بیشترین میزان نفت در جهان تا 345 سال، لیبی 275 سال، ایران 155 سال، عراق 110 سال و باقی کشورها چیزي

 
کمتر از صد سال تا اتمام این ذخایر زمان دارند. 

معاون پژوهشی دانشگاه کردستان تصریح کرد: بی شک یکی از راه ها توسعه اقتصاد دانش بنیان است و با توجه به اینکه ذخایر نفتی و

 
گازي ایران در حال اتمام است، باید بدانیم چه برنامه اي براي توسعه پایدار و نسل آینده داریم. 

دکتر کرمی افزود: اگر به لیست کارآفرینان موفق در دنیا نگاهی بیندازیم همه آنها کارافرینانی هستند که بر پایه اقتصاد دانش بنیان
رشد کرده اند مانند فیسبوك، آمازون، تسلا، گوگل، علی بابا و... همگی با توسعه اقتصاد دانش بنیان خود توانسته اند جایگاه جهانی در

 
تجارت جهانی کسب کنند. 

 
وي در این رویداد رسالت دانشگاه هاي نسل اول را تنها تربیت نیروهاي متخصص بیان کرد. 

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه کردستان با اشاره به اینکه دانشگاه هاي نسل دوم جداي از تربیت افراد متخصص فعالیت هاي
پژوهشی را قرار دادند اظهار کرد: دانشگاه هاي نسل سوم به دنبال درگیر کردن دانشگاه ها با حوزه صنعت بوده که با بررسی 200

 
دانشگاه برتر جهان درمی یابیم همه در ارتباط با صنعت هستند. 

دکتر کرمی در ادامه از اجراي طرح کاك برکت در سه استان کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه خبر داد و گفت: 11 هزار کولبر

 
در استان هاي یاد شده در 3500 طرح تولیدي مشغول بکار می شوند. 

 
به گفته وي، سهم کردستان از این رقم، 1800 طرح است که در 331 روستاي استان اجرا می شود. 

در پایان مراسم افراد منتخب ایده هاي خود را با موضوع رویداد حمایت از ایده هاي اشتغال آفرینی جایگزین و پایدار براي کولبران در
استان هاي کردستان، آذربایجان غربی و کرمانشاه در سه دقیقه ارائه دادند.



ایجاد اشتغال براي مددجویان ایلامی براساس ایده هاي نوین

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام خبر داد: ایجاد اشتغال براي مددجویان ایلامی براساس ایده هاي نوین >

 
مدیرکل کمیته امداد استان ایلام خبر داد: 

 
ایجاد اشتغال براي مددجویان ایلامی براساس ایده هاي نوین 

سپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل کمیته امداد استان ایلام گفت:
ایجاد کار و شغل براساس ایده هاي نوین و امروزي از مهم ترین
برنامه ها و اهداف این نهاد در راستاي توانمندسازي خانواده هاي

 
مددجویان استان است. 

قنبر موسی نژاد صبح پنجشنبه در آیین آغاز به کار دومین
استارت آپ ویکند مددجویان کارآفرین کمیته امداد استان که به
صورت مجازي و ویدئوکنفرانس و با حضور مدیرکل ارتباطات و

فناوري اطلاعات استان ایلام و مدیر پارك علم و فناوري استان برگزار شد، بیان کرد: ورود کمیته امداد به عرصه هاي نوین اشتغال
زایی براي مددجویان جویاي کار به خاطر تجربه و توانایی هاي این نهاد و استعدادهاي شناسایی شده مددجویان در عرصه کارآفرینی

 
صورت می گیرد. 

وي تصریح کرد: کمیته امداد براي عملیاتی کردن چنین برنامه ها و پروژه هایی از توان نخبگان، مخاطبین داراي استعداد کمیته امداد

 
و همچنین برخی دستگاه هاي اجرایی استان و نیز شرکت هاي فناور و شتاب دهنده هاي موفق استان بهره گیري خواهد کرد. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام با عنوان آنکه هدف این نهاد از برگزاري رویدادهاي علمی و کارآفرینی و دومین استارت آپ ویکند
شناسایی استعدادهاي کارآفرینی نخبگان مورد حمایت کمیته امداد است، ابراز کرد: در این زمینه از صاحبان ایده هاي نوین و امروزي

 
در زمینه اشتغال حمایت خواهد کرد. 

موسی نژاد با عنوان آنکه در این رویداد تعداد هشت تیم از پنج شهرستان استان حضور داشته و به صورت مجازي باهم رقابت خواهند
کرد، تصریح کرد: هدف این است که الگوي جدیدي را در زمینه کارآفرینی در استان و کشور ایجاد کرده و توسعه داد و کمیته امداد

 
استان ایلام به همین منظور قصد دارد در آینده میزبان استان هاي غرب کشور باشد. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام در ادامه به فعالیت هاي کمیته امداد در عرصه تولید فرش دستباف اشاره کرد و گفت: فرش بافی



کمیته امداد چندسالی است که شهرت جهانی پیدا کرده است و تحت عنوان الگوي احسان در سازمان علمی فرهنگی یونسکو در
سازمان ملل متحد به عنوان یک الگوي کارآفرینی موفق و جهانی به ثبت رسیده است.



6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ

منبع: قلمناشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/11/04

به اعتقاد دست اندرکاران اکوسیستم نوآوري کشور 6 باور غلط در زمینه راه اندازي استارتاپ وجود دارد که در صورت رعایت
آن کارآفرینان می توانند به موفقیت خود در حوزه کسب و کارهاي مورد نظر خود امیدوار باشند. نوشته 6 باور غلط درباره راه

... | qalamna.ir | اندازي استارتاپ اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم

6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ به اعتقاد دست
اندرکاران اکوسیستم نوآوري کشور 6 باور غلط در زمینه
راه اندازي استارتاپ وجود دارد که در صورت رعایت آن
کارآفرینان می توانند به موفقیت خود در حوزه کسب و

 
کارهاي مورد نظر خود امیدوار باشند. 

به گزارش ایسنا، دنیاي کارآفرینی پر از زرق و برق است و
این زرق و برق اغلب باعث نادیده گرفته شدن جزئیات می
شود؛ از این رو برخی از کارآفرینان مبتدي، راه اندازي
استارتاپ را فرآیندي لذت بخش، آسان، انعطاف پذیر و

ساده می دانند و گمان می کنند کارآفرینان دوران خوبی را سپري می کنند و البته مهم تر از همه سود هنگفتی را براي دنیاي
استارتاپی تصور می کنند. در حالی که به گفته دکتر علی اصغر سعدآبادي عضو هیات علمی و رییس مرکز نوآوري دانشگاه

 
شهیدبهشتی این گونه نیست. 

دکتر سعدآبادي، رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر اینکه می بایست "جنبه نهفته و
تاریک" دنیاي استارتاپی را بررسی کنیم، گفت: به جز افرادي که تجربه هاي واقعی را پشت سرگذاشته اند، هیچ کس نمی تواند درباره

 
راه اندازي استارتاپ یا به طور کلی راه اندازي مشاغل خصوصی به ویژه در مراحل اولیه فرد کارآفرین را راهنمایی کند. 

وي با بیان اینکه در زمینه راه اندازي استارتاپ باورهاي غلطی وجود دارد، یکی از این باورهاي اشتباه را "مالکیت استارتاپ یعنی هر
زمان که بخواهید می توانید کار کنید" دانست و در این باره توضیح داد: حقیقت این است که شما مالک استارتاپ نیستید، بلکه
برعکس استارتاپ مالک شما است! اگر استارتاپِ شما به صورت شبانه روزي در حال خدمت به مشتریان است، بنابراین وقت، تلاش،
نظارت و پیگیریتان را می طلبد. به زبان ساده، استارتاپتان نیازمند حضور فعالتان است. باید بدانید کار در استارتاپ به هیچ وجه مانند

 
کار در شرکت، مؤسسه و ... نیست که باید ساعات و روزهاي مشخصی حضور داشته باشید. 

به گفته سعدآبادي در استارتاپ تمامی معادلات روزانه و شبانه به هم می ریزد و کارآفرینان باید تمام قد در خدمت استارتاپشان

 
باشند. بنابراین، این فرض که مدیر استارتاپ هر زمان که بخواهد می تواند کار کند، وهمی بیش نیست. 

 
باور اشتباه دوم: راه اندازي استارتاپ یعنی به دست آوردن ثروت فراوان 



در ابتداي راه اندازي استارتاپ غالباً توجه ها به ثروت کلان دیگر استارتاپ ها و بنیان گذاران آن معطوف می شود، در حالی که از
تمامی مسیرها و سختی هایی که براي به دست آوردن ثروت کشیده اند، غفلت می شود. به علاوه، در روند کار، از بسیاري از هزینه
ها، مالیات ها و ... آگاهی و اطلاع کافی ندارید و در نهایت اغلب حتی مجبورید هزینه اي از جیب خود بدهید. در واقع، نه تنها سودي

 
نبرده اید بلکه، به ویژه در اوایل راه اندازي استارتاپ، غالباً با ضرر محض روبه رو خواهید شد. 

 
باور غلط سوم: احساسی که به عنوان مشتري از آن لذت می برید، وقتی صاحب استارتاپ شوید ماندگار خواهد بود! 

برخی افراد از مشتري بودن در زمینه خاصی لذت می برند، مثلاً از دنیاي بازي ها بسیار لذت می برند و مشتري ثابت شرکت هاي
بازي هستند. اما هنگامی که ناشی از لذت مشتري، تصمیم به راه اندازي استارتاپ حوزه بازي می گیرند، تعجب خواهند کرد که هدف
کاملاً متفاوت است. همیشه یادتان باشد نشستن پشت توپ می تواند سرگرم کننده باشد، اما ایستادن در مقابل آن قطعاً سرگرم

 
کننده نیست. 

حقیقت این است؛ دلیل اینکه شما به عنوان مشتري استارتاپ بازي ساز از این احساس شادي آور لذت می برید این است که مالک
آن تجارب شادي و خواسته هاي خود را براي شما فدا کرده است. بنابراین، هنگامی که می خواهید مالک استارتاپ در حوزه بازي
سازي شوید، باید خوش بختی و خواسته هاي خود را به نفع مشتري خود نیز قربانی کنید و احساسات سرگرم کننده اي را که قبلاً به

 
عنوان مشتري داشته اید، از بین ببرید. 

 
باور غلط چهارم: داشتن استارتاپ یعنی می توانید رئیس خود باشید و دیگر از اطاعت و دستورها خبري نیست! 

البته این باور از برخی جهات درست است؛ زیرا شما به عنوان صاحب استارتاپ، مجبور به اطاعت از دستورهاي مدیر مافوق خود

 
نیستید. اما فراموش نکنید شاید مجبور به اطاعت از اشخاصی بدتر از مدیران سنتی خود، یعنی «مشتریان»، باشید. 

البته به مرور زمان متوجه خواهید شد که علاوه بر مشتریان، مدیران دیگري نیز هستند که به شما مراجعه می کنند، مثلاً خواسته
هاي کارمندان، شرکا، سرمایه داران، صاحبان املاك، ادارات دولتی و دیگران. همه اینها مدیران جدید شما خواهند بود و نادیده
گرفتن آنها به طور کامل منجر به فروپاشی استارتاپ شما خواهد شد. در واقع، شما باید به آنها توجه کنید و سریعاً پاسخ دهید، شاید

 
10 برابر توجه و سرعت پاسخ شما به مدیر سنتی خود در شغل سنتی خود! 

 
باور غلط پنجم: مالکیت شرکت یعنی می توانید حقوق خود را هر طور که دوست دارید تعیین کنید 

حقیقتی که متوجه خواهید شد، این است که پایداري و استمرار و شکست نخوردن استارتاپتان در اولویت هاي شما خواهد بود. نکته
تأسف آور این است که در اوضاع و احوالی که شرکت شما روزهاي سختی را پشت سر می گذارد، همان طور که گمان می کردید
حقوق ثابتی دریافت نخواهید کرد، باید بدانید که حقوق شما بعد از سایر مطالبات شغلی تأمین می شود و پس از پرداخت حقوق
کارمندان، تأمین کنندگان و ... در نهایت درآمد شما به نوسان تصمیمات مشتري و نیروهاي اقتصادي بستگی دارد که غالباً از کنترل

 
شما خارج است! 

 
باور غلط ششم: موفقیت استارتاپ از نخستین روزها 



حقیقت این است که تعداد کمی از مشاغل از روز اول سودآورند. بیشتر استارتاپ ها براي سودآوري مدتی زمان می برند که این بازه
زمانی ممکن است از 3 ماه تا 3 سال باشد. تعجب آور نخواهد بود اگر بگوییم سودآوري رستوران 3 سال طول می کشد، در حالی که
رستوران فست فود کوچک ممکن است فقط 3 ماه طول بکشد. در هر دو حالت، اگر صاحب مشاغل، سرمایه در گردش کافی براي

 
تأمین خسارات واردشده تا زمان رسیدن تجارت به سودآوري نداشته باشد، به دلیل مشکلات نقدینگی شکست خواهد خورد. 

باورهاي فوق واقعی هستند و غالباً مالکان استارتاپ ها در ابتداي راه آنها را پشت سر می گذارند و کارآفرینان با در نظر گرفتن نکات
فوق می توانند استارتاپ خود را راه اندازي کنند. نه دلیلی براي ناامیدي شدید وجود دارد و نه نیازي به خوش بینی مبالغه آمیز است!

 
آغاز کنید و منتظر تجارب استارتاپی خود باشید. 

انتهاي پیام



فناوري اطلاعات و جهش تولید

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/11/04

برنامه ضرب سکه چهارم بهمن ماه با موضوع فناوري اطلاعات و جهش تولید از شبکه رادیویی گفت وگو پخش می شود.

برنامه ضرب سکه چهارم بهمن ماه با موضوع فناوري
اطلاعات و جهش تولید از شبکه رادیویی گفت وگو پخش

 
می شود. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، برنامه
ضرب سکه کاري از گروه تاریخ و فرهنگ رادیو گفت وگو با
هدف بررسی کارآفرینی و حمایت از مشاغل خانگی و
کمک به تحقق اقتصاد مقاومتی و پاسخ به سوالات

 
اقتصادي مخاطبان از این شبکه پخش می شود. 

این برنامه با محوریت طرح مباحث اقتصادي همچنین تحلیل و بررسی موضوعات مختلف اقتصادي با حضور کارشناسان، چهارم بهمن

 
ماه با موضوع فناوري اطلاعات و جهش تولید تقدیم مخاطبان می شود. 

پژوهش و فناوري باید در خدمت تولید قرار گیرد. تولیدي که توام با اصول توسعه پایدار باشد. و این بدان معنی است که پژوهش هاي

 
صرفاً تئوریک و نظري راهکاري مناسب براي خلق نوآوري و تحول در این حوزه نخواهد بود. 

دکتر علی اکبر حدادي هرندي(مشاور مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازي و مشاور وزیر آموزش و پرورش)، دکتر هاتف
رسولی(مدیرعامل شرکت راهبران هویت مجازي آینده (برهان)، دکتري مدیریت فناوري اطلاعات و متخصص و مشاور هویت دیجیتال)

 
به صورت حضوري و دکتر احمدیان(مشاور فناوري و نوآوري اتاق ایران ) به صورت تلفنی مهمانان این برنامه هستند. 

گفتنی است این برنامه شنبه ها ساعت 11:00 به مدت 60 دقیقه و به صورت زنده روي موج اف ام ردیف 103/5 مگاهرتز به روي

 
آنتن رادیو گفت وگو می رود. 

شبکه رادیویی گفت وگو از طریق گیرنده هاي دیجیتالی، رادیو نما، اپلیکیشن ایرانصدا و تارنماي شبکه به آدرس

 
www.radiogoftogoo.ir قابل دریافت است. 

مخاطبان رادیو گفت وگو براي ارتباط با این برنامه و دیگر برنامه هاي این شبکه رادیویی می توانند با سامانه پیامکی 300001035 و
شماره تماس 27861035 در ارتباط باشند.



شرایط دانشجویان شرکت کننده در المپیاد علمی علوم پزشکی اعلام شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/11/04

شرایط دانشجویان شرکت کننده در سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور اعلام شد.

شرایط دانشجویان شرکت کننده در سیزدهمین دوره
المپیاد علمی دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور

 
اعلام شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، سیزدهمین المپیاد علمی
دانشجویان علوم پزشکی کشور در حیطه هاي استدلال
بالینی، تفکر علمی در علوم پایه، مدیریت نظام سلامت،
کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم، آموزش
پزشکی و مطالعات میان رشته  اي علوم انسانی و سلامت

 
برگزار می شود. 

دبیرخانه استعدادهاي درخشان و امور نخبگان وزارت بهداشت شرایط شرکت کنندگان سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم

 
پزشکی کشور را اعلام کرد. 

تمام دانشجویان مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري حرفه  اي دانشگاه  ها/ دانشکده  هاي علوم پزشکی سراسر کشور شاغل به
تحصیل و یا دانش  آموختگانی که تا تاریخ برگزاري اولین آزمون از مجموعه آزمون  هاي کشوري المپیاد در هر دوره کمتر از شش ماه

 
از فارغ  التحصیلی آنها گذشته باشد، می  توانند بدون در نظر گرفتن معدل کل و سال تحصیل در المپیاد شرکت کنند. 

در حیطه «مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت» و حیطه «کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم» علاوه بر
دانشجویان کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري عمومی؛ دانشجویان مقاطع دکتري تخصصی (Ph.D) و دستیاران (پزشکی،

 
دندانپزشکی و داروسازي) هم می توانند در المپیاد شرکت کنند. 

مسئولیت انتخاب و معرفی دانشجویان شرکت کننده در هر حیطه بر عهده دانشگاه/ دانشکده علوم پزشکی معرفی کننده است و در
صورت مغایرت با مقررات المپیاد، کمیته فنی موضوع را بررسی و تصمیم گیري می  کند و حکم این کمیته پس از کسب مدال و رتبه

 
نیز قابل اجرا است. 

هر فردي که رتبه یک را در مرحله انفرادي در هر حیطه کسب کند نمی  تواند مجدداً در همان حیطه شرکت کند. شرکت در یک

 
حیطه و کسب رتبه در آن منعی براي شرکت در سایر حیطه  ها در دوره  هاي بعدي المپیاد نیست. 

در این دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی در هر حیطه یک موضوع مطرح می شود. در حیطه استدلال بالینی «دروس اصلی
Weight Management/) پزشکی (داخلی، کودکان، زنان و جراحی)»، در حیطه تفکر علمی در علوم پایه «مدیریت وزن/ چاقی



 
Obesity)»، در حیطه مدیریت نظام سلامت «تقویت نظام PHC براي ارتقاء پاسخگویی اجتماعی در شرایط اضطرار» مطرح شد. 

همچنین در سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور ، در حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم
«تاب آوري کسب و کارهاي دانش بنیان»، در حیطه آموزش پزشکی «آموزش مجازي» و در حیطه مطالعات میان رشته  اي علوم

 
انسانی و سلامت «هوش مصنوعی» مطرح شده است. 

آزمون درون دانشگاهی سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور در اسفند ماه 1399 برگزار می شود و در نهایت پس
از برگزاري مراحل دانشگاهی و ملی، آزمون مرحله دوم (انفرادي و گروهی) در شهریور 1400 برگزار خواهد شد.



ساخت 10 هزار واحد مسکونی براي محرومان روستایی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: بر اساس تفاهمنامه مشترك با کمیته امداد، 10هزار واحد مسکونی براي محرومان در روستاها
و شهرهاي زیر 25هزار نفر طی دو سال احداث می شود.

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: بر اساس تفاهمنامه مشترك
با کمیته امداد، 10هزار واحد مسکونی براي محرومان در
روستاها و شهرهاي زیر 25هزار نفر طی دو سال احداث

 
می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، پرویز فتاح در مراسم امضاي
تفاهمنامه ساخت مسکن براي محرومان که در کمیته
امداد برگزار شد، گفت: این تفاهمنامه به منظور ساخت 10
هزار واحد مسکونی براي محرومان در روستاها و شهرهاي

 
زیر 25 هزار نفر منعقد می شود. 

وي ادامه داد: توانمندي محرومان در دو بعُد می تواند موفق جلوه کند که آن نیز اشتغال و مسکن است که توانمندي را عینیت می
بخشد. کمیته امداد سابقه درخشانی در این زمینه دارد و اقداماتی که در این حوزه انجام شده، نشان دهنده تقویت در توانمندي

 
محرومان و مددجویان تحت پوشش این نهاد است. 

رئیس بنیاد مستضعفان افزود: بنیاد مستضعفان نیز با آشنایی و سابقه ارتباط با محرومان سعی کرده این بعُد از توانمندي را تقویت

 
کند. 

فتاح با اشاره به اینکه در وام اشتغال، کمیته امداد سابقه خوبی دارد، گفت: پرداخت وام در این نهاد هم به طور مستقیم از طریق امداد

 
و هم نهادهاي حمایتی انجام می شود و امیدواریم دولت و مجلس نیز این موضوع را تقویت کنند. 

وي گفت: در مسکن معلولان براي افرادي که دو معلول یا بیشتر دارند، تفاهمنامه اي با بهزیستی و بنیاد مسکن منعقد شده به طوري
که 14 هزار واحد مسکونی احداث خواهد شد، تاکنون 10 هزار واحد تحویل داده شده و 1000 واحد نیز در حال احداث است که

 
امیدواریم هر چه سریع تر به اتمام برسد تا تمامی خانواده هاي داراي دومعلول و بالاتر صاحب خانه شوند. 

رئیس بنیاد مستضعفان اظهار داشت: براي مسکن محرومان (رهن و اجاره)، مددجویان بهزیستی و امداد در مجموع 230 میلیارد

 
تومان تاکنون کمک کرده ایم که اقدامی مؤثر اما موقتی بود. 

وي در خصوص ساخت 10 هزار واحد مشترك با کمیته امداد نیز گفت: این واحدها به مدت دو سال احداث می شوند که زمانبندي
در اتمام پروژه، دقت، سرعت، مقاوم بودن واحدها، ضد زلزله و تجهیزات باکیفیت از موارد حائز اهمیت خواهد بود. همچنین به ازاي هر



واحد 50 میلیون تومان کمک بلاعوض می شود و در مجموع 500 میلیارد تومان براي دو سال هزینه خواهد شد که بخشی از این

 
تعهد را می توان از طریق تأمین سیمان انجام داد. 

فتاح درباره اقدامات حمایتی در بخش کرونا تأکید کرد: در این خصوص اقداماتی را براي تأمین موادضدعفونی و بهداشتی مددجویان
کمیته امداد و محرومان انجام دادیم.



یک هفته با اقدامات اقتصادي دستگاه قضا؛ از تعیین تکلیف کالاهاي قاچاق

مکشوفه تا کمک به تامین مواد اولیه کارخانه تولید آهن و میلگرد

منبع: ریشهشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/11/04

حمایت قوه قضاییه از بخش تولید و در کنار آن برخورد قاطع با قاچاق و احتکار کالا به عنوان برنامه هاي مهم و اقدامات
تاثیرگذار این دستگاه در ایجاد آرامش در حوزه اقتصادي کشور است که علاوه بر رشد تولید در تنظیم بازار و رفاه جامعه

اثرات مثبت قابل توجهی داشته است.

حمایت قوه قضاییه از بخش تولید و در کنار آن برخورد
قاطع با قاچاق و احتکار کالا به عنوان برنامه هاي مهم و
اقدامات تاثیرگذار این دستگاه در ایجاد آرامش در حوزه
اقتصادي کشور است که علاوه بر رشد تولید در تنظیم بازار

 
و رفاه جامعه اثرات مثبت قابل توجهی داشته است. 

پایگاه خبري ریشه: «تولید، قائمه اقتصاد است»؛ این گزاره
اي است که رهبر معظم انقلاب 26 مرداد 1390 در دیدار با فعالان بخش هاي اقتصادي کشور فرمودند، اما مع الأسف این راهبرد آن
طور که باید مورد توجه دست اندکاران قرار نگرفت چه آنکه اگر به آن توجه می شد امروز شاهد وضع نابسامان حوزه تولید نبودیم. هم
زمان با روي کارآمدن آیت االله رئیسی، شاهد «پارادایم شیفت» در نحوه مدیریت دستگاه مهم قضا هستیم به طوري که «تحول»،
«مردمی بودن»، «انقلابی بودن» و «ضد فساد بودن» در دستور کار جدي قوه قضائیه قرار گرفته است؛ همان راهبردي که در بند دوم

 
حکم انتصاب آیت االله رئیسی از سوي حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب مورد تاکید قرار گرفته است. 

دستگاه قضا ضمن رسیدگی به امور جاري، رهیافت توجه به ریشه مشکلات و پرونده هاي قضایی را در اولویت کاري قرار داده است و
با همین نگاه، موضوع برخورد با «ترك فعل» ها و «حقوق عامه» مستند به بند دوم اصل 159 قانون اساسی را بیش از پیش مورد

 
توجه قرار می دهد. 

همچنین دستگاه عدلیه تلاش دارد از همه ظرفیت هاي موجود براي رفع مشکل واحد هاي تولیدي بهره بگیرد؛ از این جهت حضور و
بازدید میدانی را به عنوان یکی از راه هاي شناسنایی و احصاء مشکلات در برنامه کاري دارند و معتقدند مشکلات را نمی شود پشت دَر

 
اتاق هاي بسته حل کرد. 

این رویه مستمر است و در ادامه به بخشی از اقداماتی که دستگاه قضا طی یک هفته اخیر در حوزه اقتصاد انجام داده است، نگاهی

 
خواهیم انداخت. 

 
  

 
  

 
آزاد سازي اراضی ملی و دولتی 

 
  



یکی از اولویت هاي اصلی دستگاه قضا، حفاظت و صیانت از بیت المال است و دادگستري ساوجبلاغ در راستاي اجراي تبصره 2 ماده
10 قانون مقابله با تغییر کاربري ها و اراضی زراعی در منطقه «عباس آباد» استان البرز، 950 هکتار از اراضی این منطقه را به ارزش

 
12 هزار میلیارد ریال آزاد کردند. 

 
  

همچنین در استان تهران، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان دماوند از قلع و قمع 138 مورد ساخت و ساز غیرمجاز و آزادسازي 10
هکتار از زمین هاي مرغوب کشاورزي خبر داد. در شهرستان پردیس نیز با پیگیري دادستانی این شهرستان، 85 هکتار از اراضی

 
تصرف شده به ارزش هزار و 440 میلیارد و 875 میلیون تومان، با احکام صادره به بیت المال بازگردانده شد. 

 
  

 
حمایت از تولید و اشتغال زایی 

 
  

در اجراي سیاست هاي ریاست قوه قضاییه و حمایت از واحد هاي تولیدي در هفته گذشته، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان
کهکیلویه و بویر احمد ضمن بازدیداز کارخانه سیمان مارگون،  این واحد تولیدي را باعث رونق تولید و ایجاد اشتغال پایدار براي بیش

 
از 300 نفر در منطقه دانست که همه مراجع و مدیران دولتی استان را موظف به حمایت و رفع موانع تولید آن هستند. 

 
  

همچنین در استان ایلام، یک کارخانه تولیدي آهن، شمش و میلگرد با 200 نفر پرسنل، به علت عدم تامین مواد اولیه، در آستانه
تعطیلی بود که که با پیگیري هاي دادستان جلساتی برگزار شد و مصوب شد شرکت تولیدي مذکور با توجه به اخذ مجوز هاي لازم
می تواند به صورت مستقیم نسبت به خرید مواد اولیه اقدام نماید و سازمان مدیریت پسماند نیز مکلف به همکاري در تامین شد و

 
پس از اجرایی شدن مصوبات، از تعطیلی کارخانه و بیکاري بیش از دویست نفر کارگر مستقیم و غیر مستقیم جلوگیري بعمل آمد. 

 
  

در مرکز کشور نیز، رئیس کل دادگستري استان کرمان با اشاره به حمایت دستگاه قضا از  سرمایه گذاران پاکدست و قانونمند، از
پیگیري رفع مشکلات یک واحد تولیدي در زمینه تولید لوله هاي پلی اتیلن، رفع مشکلات موجود در روند احداث یک واحد تولیدي
سرمایه گذاري 30 میلیارد تومانی در سیرجان و نیز بررسی مشکلات سه واحد تولیدي در حوزه بیمه و مطالبات دولتی خبر داد؛
دادستان عمومی و انقلاب شهرستان رفسنجان نیز با دادن هشدار نسبت  به حمل و نقل چوب خسارت به درختان پسته خبر داد و آن
را به معناي ایجاد خسارت به حقوق مردم و کشاورزها و ضربه به بنیان هاي اقتصادي و ارزآور کشور اعلام کرد و از برخورد قانونی با

 
افراد متخلف خبر داد. 

 
  

 
برخورد با قاچاق، تقلب و احتکار کالا 

 
  

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان کرمانشاه از کشف یک کارگاه غیرمجاز تولید فرآورده هاي لبنی و معدوم سازي کالا هاي کشف

 
شده در این کارگاه  و صدور جریمه 2 میلیارد و 800 میلیون ریال متهم  این پرونده خبر داد.  

 
  

دادستان نظامی استان سیستان و بلوچستان نیز در بازدید از پایانه مرزي میلک، خواستار تعیین تکلیف هرچه سریعتر کالا هاي قاچاق
مکشوفه و  در صورت امکان، تزریق آن ها به چرخه مصرف داخلی شد و دستوراتی را در این زمینه صادر کرد، همچنین  بر لزوم توجه

 
به مبادلات تجاري مرزنشینان براي رفع مشکلات معیشتی آنان و توسعه منطقه آزاد تجاري در شمال این استان تاکید کرد. 

 
منبع: خبرگزاري میزان 

انتهاي پیام





باید با اعتماد به توان علمی نخبگان به سمت تولید فناوري برویم

منبع: ایسناشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشهر عنوان کرد: حوزه آبزیان و اقتصاد کرانه اي نقش به سزایی در توسعه استان دارد که در
این راستا باید برنامه ریزي جهت تکمیل زنجیره پرورش آبزیان را در اولویت قرار دهیم و ضمن اعتماد به توان علمی نخبگان

به سمت تولید فناوري برویم.

علی احمدي زاده در نشست انعقاد تفاهم نامه بین مرکز
اقیانوس شناسی خلیج فارس و جهاددانشگاهی استان
بوشهر گفت: با توجه به موقعیت استراتژیک نقش مهمی
که استان بوشهر در توسعه منطقه و کشور دارد نیاز است
مسئولین با خودباوري و توجه ویژه به توان داخلی این مهم
را جامه عمل بپوشانند و از ظرفیت مهم دریا و اقتصاد

 
کرانه اي براي توسعه استان و کشور استفاده شود. 

وي با اشاره به ضرورت نگاه ملّی مسئولان و اهمیت
توانمندي علمی داخلی عنوان کرد: باید به ظرفیت نخبگان

و توان آنان اعتماد شود، همچون اعتمادي که مقام معظم رهبري به جوانان و نخبگان کردند و نتیجه آن این شد که در حوزه هاي
فناوري هسته اي و سلول هاي بنیادي در دنیا صاحب فناوري هستیم. اعتقاد و اعتماد به توان داخل و خودباوري می تواند مشکلات

 
کشور را حل نماید. 

این مسئول با اشاره به ظرفیت حوزه هاي نفت و گاز در استان بوشهر اظهار کرد: صنایع بسیار زیادي در استان بوشهر مستقر هستند و

 
به نوعی مرکز نفت و گاز کشور هستیم؛ بنابراین حضور و استقرار نفت و گاز در استان باید موجب پیشرفت و توسعه استان شود. 

رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشهر تاکید کرد: نماینده ها و مدیران ارشد باید از این صنعت مطالبه استفاده از ظرفیت هاي علمی
استان را داشته باشند، همچنین حوزه آبزیان و اقتصاد کرانه اي نقش به سزایی در توسعه استان دارد که باید برنامه ریزي جهت
تکمیل زنجیره پرورش آبزیان را در اولویت قرار دهیم. کشورهاي دیگر از جمله کشورهاي شرق آسیا از این تجارت اقتصادي بسیار

 
بهره برده اند و استان بوشهر نیز به لحاظ همجواري با خلیج فارس ظرفیت عظیمی جهت توسعه این صنعت مهم دارد. 

احمدي زاده با اشاره به ضرورت خودکفایی و بهره برداري از این ظرفیت ها گفت: باید در مرز علم و فناوري دنیا حرکت کرده و ضمن

 
اعتماد به توان علمی نخبگان به سمت تولید فناوري برویم. 

وي بیان کرد: در تدوین سند دانش بنیان و همچنین سند علم و فناوري استان براي استفاده از صنعت آبزي پروري و دریا در برنامه
توسعه استان برنامه ریزي خوبی صورت نگرفته است که نیازمند است این اسناد بالادستی با توجه به ظرفیت هاي بالقوه استان تدوین

 
و اجرا شود. 



این مسئول تصریح کرد: باید از ظرفیت دانشگاه ها و مراکز علمی استان در توسعه استان بهره برد و دانشگاه ها در کنار آموزش و

 
وظایف ذاتی خود در کارآفرینی، تجاري سازي محصول، شتاب دهی اکوسیستم کسب و کار و فناوري نقش آفرینی کنند. 

رئیس جهاد دانشگاهی بوشهر اظهار کرد: مشکل استان عدم هم افزایی بین دانشگاه ها و عدم تعریف نقش علمی براي دانشگاه ها و

 
مراکز علمی است و به همین دلیل تداخل فعالیت ها و موازي کاري در حوزه هاي مختلف وجود دارد. 

انتهاي پیام



سقف پاداش بازنشستگی تعیین شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/11/04

رحیم زارع سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1400 مجلس گفت: کمیسیون تلفیق پیشنهاد دولت براي افزایش
25 درصدي حقوق و مزایاي کارکنان دولت را براي سال آینده تصویب کرد اما سقف پرداخت حقوق مدیران را از آنچه دولت

پیشنهاد کرده بود کاهش داد.

رحیم زارع سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1400 مجلس گفت: کمیسیون تلفیق پیشنهاد دولت براي افزایش 25
درصدي حقوق و مزایاي کارکنان دولت را براي سال آینده تصویب کرد اما سقف پرداخت حقوق مدیران را از آنچه دولت پیشنهاد

 
کرده بود کاهش داد. 

وي ادامه داد: بر این اساس نمایندگان سقف حقوق را از 21 برابر حداقل حقوق که پیشنهاد دولت بود به 15 برابر حداقل حقوق

 
کاهش دادند، البته کارانه پزشکان مشمول این بند نیست. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1400 با بیان اینکه سقف پاداش بازنشستگی 475 میلیون تومان تعیین شد، اظهار کرد:

 
سقف معافیت مالیاتی حقوق کارکنان دولت به استثناء اعضاي هیات علمی و قضات 4 میلیون تومان تعیین شد. 

زارع با تاکید بر اینکه منابع هدفمندي یارانه ها در لایحه بودجه سال آینده 429 هزار میلیارد تومان تعیین شده بود، گفت: با تصویب
پیشنهادات دولت در بخش مصارف از جمله پخش و پالایش، پخش فرآورده هاي نفتی و شرکت ملی نفت، ارزش افزوده گاز طبیعی و

 
عوارض مالیات بر ارزش افزوده فرآورده هاي نفتی حدود 79 هزار میلیارد تومان از منابع کلی کسر شد. 

وي تاکید کرد: کمیسیون تلفیق بودجه براي مابقی منابع درآمدي حاصل از هدفمندي یارانه ها هنوز تعیین تکلیف نکرده و قرار است،
در جلسه بعدي این کمیسیون درباره بخش مصارف در حوزه هاي یارانه دارویی، حمایت معیشتی، کاهش فقر مطلق، سیاست
جمعیتی خانواده، خرید تضمینی گندم، رزمندگان معسر و حوزه اشتغال آسیب دیده از کرونا و ... تصمیم گیري هاي لازم را اتخاذ

 
کند. 

نماینده مردم آباده در مجلس گفت: همچنین براساس مصوبه این کمیسیون تسهیلاتی براي حوزه اشتغال با محوریت کشاورزي در
نظر گرفته شد و وزارت امور اقتصاد و دارایی باید با محوریت کشاورزي و امنیت غذایی، ساخت مسکن، توسعه صنایع، حمل و نقل،

 
حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و تکمیل زیرساخت هاي شهرك هاي صنعتی اقدامات لازم را در سال 1400 انجام دهد. 

زارع تاکید کرد: براساس مصوبه دیگر کمیسیون تلفیق بودجه، کلیه بانک ها و موسسات اعتباري موظف شدند تا در سال آینده 90
هزار میلیارد تومان تسهیلات براي احداث و نوسازي 100 هزار واحد مسکن روستایی و در شهرهاي کمتر از 25 هزار نفر جمعیت و

 
همچنین 200 هزار واحد مسکن شهري تخصیص دهند که دوره بازپرداخت این تسهیلات هم 20 ساله تعیین شده است. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1400 با اشاره به مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه در بحث ایثارگران هم گفت: دولت
موظف شد، نسبت به تبدیل وضعیت استخدامی کلیه افراد پیمانی، انجام کار معین، کارگري، شرکتی و روزمزد با طی مراحل گزینش

 
بدون الزام به داشتن شرط سنی، تحصیل و آزمون فرزندان ایثارگران اقدام کرده و آنها را استخدام رسمی کند. 



زارع افزود: وزارت صمت نیز در سال آینده مکلف شد، براي تامین 20 هزار خودروي ملی جانبازان و ایثارگران بالاي 25 درصد و داراي
محدودیت هاي حرکتی جسمی و همچنین جانبازان 50 تا 70 درصد با معرفی بنیاد شهید از طریق ایران خودرو و سایپا با تقسیط 5

 
ساله اقدام کند. 

وي تصریح کرد: بنیاد شهید هم می تواند 5 هزار فقره وام مسکن از محل سهمیه 1400 خود براي ایثارگرانی که قبلا از تسهیلات
استفاده کرده اما اکنون فاقد مسکن هستند، تامین کند. همچنین ایثارگرانی که در سنوات گذشته از این تسهیلات ارزان قیمت تا
سقف 25 میلیون تومان نیز بهره مند شده اند اگر تا پایان سال 99 تسهیلات خود را تسویه کنند، می توانند از تسهیلات مسکن ارزان

 
قیمت ایثارگران در سال آینده بهره مند شوند. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1400، در پاسخ به سوالی درباره اینکه براساس اعلام رئیس بنیاد شهید، این سازمان در
سال آینده با وجود 4 هزار میلیارد تومان کسري بودجه دچار مشکل خواهد شد و این کمیسیون چه تدبیري براي این موضوع
اندیشیده است، گفت: پیشنهاداتی در حوزه مصارف تبصره 14 براي ایثارگران وجود دارد و کمیته هدفمندي یارانه هاي کمیسیون
تلفیق بودجه هم پیشنهادات خوبی در این مورد ارائه کرده است، بنابراین تلاش داریم تا بخشی از کسري بودجه بنیاد شهید را در

سال 1400 جبران کنیم.



رتبه بندي معلمان در بودجه 1400

منبع: بازار کارشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس کمیسیون تلفیق با اشاره به اصلاحات این کمیسیون بر لایحه بودجه سال آینده گفت: تا سقف حقوق 5 میلیون تومان
را از مالیات معاف کردیم و افراد داراي حقوق 5 تا 10 میلیون تومان 10 درصد مالیات باید بپردازند. همچنین عضو هیات

رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره رتبه بندي معلمان در بودجه 1400 ...

رئیس کمیسیون تلفیق با اشاره به اصلاحات این کمیسیون بر لایحه بودجه سال آینده گفت: تا سقف حقوق 5 میلیون تومان را
از مالیات معاف کردیم و افراد داراي حقوق 5 تا 10 میلیون تومان 10 درصد مالیات باید بپردازند. همچنین عضو هیات رئیسه

 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره رتبه بندي معلمان در بودجه 1400 توضیحاتی داد. 

به گزارش تسنیم، الیاس نادران با حضور در برنامه گفت و گوي ویژه خبري پنجشنبه شب شبکه دو سیما با اشاره به اینکه در
کمیسیون تلفیق، افراد همدل، متخصص و با تجربه وجود دارد افزود: نماینده هاي دولت هم نهایت همدلی را با اعضاي کمیسیون

 
داشتند و اطلاعات تخصصی و کارشناس را در اختیار آن ها گذاشتند. 

وي همچنین از مرکز پژوهش ها و دیوان محاسبات و دیگر کارشناسان نیز تشکر کرد و گفت: مجلس در ابتدا می خواست کلیات

 
بودجه را رد کند، زیرا آشوب و به هم ریختگی در ارقام و 

نادران افزود: کمیسیون تلفیق کار فوق العاده اي کرد و اطلاعات داخل بودجه را علنی و افشاء کرد و بسیاري از ارقامی که اکنون به
ارقام پیشنهادي دولت افزوده شده، ناشی از شفاف سازي ارقامی است که دولت در تبصره ها، ردیف ها و جا هاي مختلف، پنهان کرده

 
بود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه این کمیسیون، ساختار و روش لایحه بودجه را اصلاح کرد افزود: در آن
جا هایی که اتکاي به درآمد هاي نفتی، بسیار زیاد بود با همراهی نمایندگان دولت تلاش کردیم آن ها را به اوراق مالی و به شیوه هاي

 
دیگر تامین مالی بودجه، انتقال دهیم. 

وي گفت: به همین علت درآمد هاي نفتی را در حداقل وضع قابل اعتماد و شدنی بستیم و مازاد بر آن را به سقف دوم موکول کردیم
که اگر این درآمد ها محقق شد دولت اختیار داشته باشد آن را در سرفصل هاي تنظیم شده از جمله حوزه هاي عمرانی، محرومیت

 
زدایی و اشتغالزایی هزینه کند بنابراین بودجه دو سقفی و دو زمانی دیده شده است. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: مالیات هاي حقوق را به گونه اي در نظر گرفتیم که به نفع اقشار کم

 
درآمد و حقوق هاي پایین تر باشد. 

محمد رشیدي افزود: تلاش کردیم حقوق و دستمزد در این شرایط خاص تحریمی و کرونایی جبران شود همچنین مالیات هاي حقوق
را به گونه اي در نظر گرفتیم که به نفع اقشار کم درآمد و حقوق هاي پایین تر باشد و افراد با حقوق پایین تر در مقایسه با افراد با

 
حقوق زیادتر، مالیات کمتري را پرداخت کنند و به این ترتیب، پرداخت ها عادلانه تر شود. 

وي با بیان اینکه بر اساس لایحه دولت، میزان افزایش حقوق کارکنان دولت 25 درصد در نظر گرفته شد ادامه داد: تا سقف حقوق 5
میلیون تومان را از مالیات معاف کردیم و حقوق 5 تا 10 میلیون تومان 10 درصد مالیات باید بپردازند و عمده حقوق بگیران، کمترین

 
مالیات را می پردازند. 

رشیدي گفت: یکی از اهداف کمیسیون تلفیق، از بین بردن تبعیض ها در بودجه بود و سعی کردیم در نظام پرداخت ها نیز همسان

 
سازي درستی انجام بگیرد، زیرا تبعیض ها و بی عدالتی ها موجب بدبینی می شود. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه در این بودجه 7 محور را در نظر گرفتیم افزود: حفظ قدرت
خرید مردم، حمایت از اقشار ضعیف، رونق تولید و اشتغال، محرومیت زدایی، حذف رانت و کاهش تبعیض، توجه ویژه به سلامت



مردم، توجه ویژه به فرهنگ و خانواده و فرزند آوري و مباحث جمعیتی و تقویت انضباط مالی و اصلاح ساختاري بودجه از جمله این

 
محورهاست. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 هم گفت: بین 70 تا 80 درصد افکار خود را درباره اصلاح ساختار بودجه توانستیم انجام
دهیم که بخش زیادي از این میزان به علت ظرفیت هاي اجرایی دولت، موجود بود یعنی ظرفیت هاي اجرایی دولت هم در نظر گرفته

 
شد. 

الیاس نادران افزود: تصمیم نهایی کمیسیون تلفیق بر این شد که افزایش 25 درصدي حقوق براي همه حقوق بگیران دولت در نظر

 
گرفته شود با سقف 15 برابر حداقل حقوق یعنی تا حدود 33 میلیون تومان. 

وي با اشاره به اینکه نظام مالیات بندي را هم به نفع طبقات پایین جامعه تغییر دادیم، اضافه کرد: دولت طبقات مالیاتی را به نحوي
تنظیم کرده بود که بیشترین فشار بر روي حقوق هاي پایین بود، اما با اقدام کمیسیون تلفیق، مالیات پرداختی حدود 90 درصد

 
کارکنان دولت، بین 10 تا 15 درصد شد. 

نادران با بیان اینکه نظام پرداخت کشور به هم ریخته است گفت: هر کسی که به مرکز قدرت، نزدیک تر بوده است در پی آن بود که

 
امتیازي را بگیرد. 

وي ادامه داد: از بهمن سال 98 تاکنون میزان پرداختی هاي یکی از دستگاه ها از 1680 میلیارد تومان در ماه به 4 هزار و سیصد

 
میلیارد تومان رسید و این حجم تغییر پذیرفتنی نیست. 

نادران اضافه کرد: در بخش اعتباري هزینه اي دولت، بیش از 90 درصد پرداخت ها به نوعی پرداخت حقوق و دستمزد به کارکنان

 
است. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: بنا به اظهارات وزیر نفت، صادرات نفت و میعانات گازي در بودجه سال آینده, 2 و

 
سه دهم میلیون بشکه در روز در نظر گرفته شد و مصرف داخلی هم 2 و دو دهم میلیون بشکه در روز است. 

وي افزود: آقاي زنگنه گفت اکنون حدود 900 هزار بشکه در روز صادر می کنیم و اگر شرایط سیاسی کشور فراهم شود و خارجی ها
اجازه صادرات بدهند و 600 میلیون دلار هم سرمایه گذاري کنیم پس از 3 ماه می توانیم ظرفیت صادراتی کشور را به دو و 3 دهم

 
میلیون بشکه در روز برسانیم. 

نادران با اشاره به اینکه این ها اگر ها و پیش شرط هاي سختی بود افزود: اینکه حاکمیت را تحت فشار قرار دهیم که شرایط سیاسی
را به نحوي تغییر دهد که امکان صادرات بیشتري فراهم شود یعنی بودجه را اهرمی براي فشار هاي سیاسی براي سازش و کوتاه آمدن

 
حاکمیت قرار می دهیم. 

وي اضافه کرد: این موضوع را تحمل نکردیم و بودجه را با حداقل وابستگی به نفت بستیم و از ساز و کار هاي دیگر تامین مالی از

 
جمله اوراق مالی و فروش دارایی ها استفاده می کنیم و اجازه نمی دهیم کشور تحت این فشار هاي سیاسی قرار گیرد. 

نادران گفت: از آن طرف هم فروش نفت تا سقف پیشنهادي دولت را منع نکردیم به همین علت بودجه را دو سقفی و دو زمانی بستیم.

وي افزود: درآمد نفتی بودجه سال آینده را 261 هزار میلیارد تومان پیش بینی کردیم در حالی که دولت حجم وابستگی به نفت را

 
394 هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده بود. 



نادران با تاکید بر اینکه بودجه، بسیارمنعطف و روان است، اضافه کرد: امسال تلاش کردیم بودجه را به نفع مردم تغییر دهیم و به
جاي اینکه طبقات خاص و افراد نزدیک به مرکز حاکمیت بتوانند از رانت هاي مختلف استفاده کنند، عموم مردم بتوانند استفاده کنند

 
تا قدرت خرید مردم نسبت به امسال کمتر نشود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: دولت قیمت ارز را در سال آینده بدون احتساب 8 میلیارد دلار کالا هاي اساسی

 
مبلغ 17 هزار و 500 تومان محاسبه کرده است. 

الیاس نادران افزود: دولت درآمد ارزي سال 1400 را از فروش نفت 17 میلیارد و 300 میلیون دلار اعلام کرده است که از این مبلغ 8

 
میلیارد دلار، ارز 4200 تومانی است و مابقی آن ارز 17500 تومان می باشد و ترکیب وزنی این ها 11500 تومان است. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت:  مجلس عنوان کرده است دولت با هر نرخی که ارز را در بازار فروخت امکان انعطاف

 
بودجه وجود دارد. 

وي درباره طرح رتبه بندي معلمان هم افزود: در بنده (و) تبصره 2 مبلغ 90 هزار میلیارد تومان بطور کلی براي آموزش و پرورش در
نظر گرفته شده است که در کمیسیون تلفیق تصمیم گرفته شد این موارد را از هم تفکیک کنیم به علت اینکه سهم بخش هاي
مختلف مشخص شود و به مشکل سال 99 درباره اختلال پرداختی به بازنشستگان کشوري و تامین اجتماعی دچار نشویم و این موارد

 
مرتفع شود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره تکلیف یارانه ها هم گفت: بر اساس ایده اولیه مجلس که هنوز به جمع بندي

 
نرسیده است پیشنهاد شد تا کارت هاي اعتباري براي خرید مردم در نظر بگیریم که ظرفیت اجرایی آن، با اراده دولت وجود دارد. 

وي افزود: با اجراي این طرح، یک اعتباري را براي مردم در نظر می گیریم که در خرید از مراکز خاص بتوانند از یک تخفیف قابل

 
توجهی برخوردار شوند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 ادامه داد: اگر مجلس نتواند دولت را متقاعد به عملیاتی کردن این روش کند بنابراین

 
مجبوریم با یارانه نقدي جبران کنیم. 

نادران گفت: فساد نظام دو نرخی ارز با شرایط موجود کشور به اندازه اي است که مردم از نرخ پایین ارز بهره چندانی نمی برند و
بجاي اینکه این رانت را توزیع کنیم تلاش می کنیم از تولید کننده داخلی حمایت کنیم و همچنین مصرف کننده، مستقیم خودش

 
مبلغ را دریافت و مدیریت کند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: در حال حاضر دولت یارانه 45500 تومانی را به حدود 78 میلیون نفر پرداخت می

 
کند و به تعدادي هم یارانه بنزین و معیشتی که از پارسال شروع شده است پرداخت می کند. 

وي تصریح کرد: آنچه که مد نظر مجلس بود این است که با فرض اینکه دولت شناسایی خودش را درست انجام داده باشد این 58
میلیون نفر که در لایحه بودجه 1400 هستند نسبت به شرایط موجود حمایت بیشتري کنیم و یارانه ها را تحت عنوان یک مبلغ در
اختیار افراد قرار دهیم و مابقی یارانه بگیران که حدود 20 میلیون نفر هستند دریافتی شان نسبت به شرایط امروز بیشتر و احتمالا تا



 
دو برابر خواهد شد، ولی نسبت به طبقه پایین کمتر دریافت می کنند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: در سال آینده فقط یک یارانه داریم البته یک پیشنهاد یارانه بنزین هم ارائه شده
است که در آن به خانوار هایی که یک یا دو خودرو دارند از کارت سوخت خود استفاده می کنند و خانوار هایی که اصلاً خودرو ندارند
که تعداد آن ها نصف جمعیت کشور است هم پیش بینی شده است هر نفر 15 لیتر در نظر گرفته شود که در یک سامانه امکان
خریدو فروش داشته باشند و اگر بین خود مردم خرید و فروش ممکن نشد افراد مازاد بنزین را به دولت بفروشند که در حال حاضر

 
احکام آن نوشته شده است. 

محمد رشیدي، عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 در ادامه این برنامه گفت: در موضوع کالا هاي اساسی و ارز
4200 تومانی با رانت جدي مواجه بودیم که مجلس این ارز را آزاد در لایحه بودجه محاسبه می کند و از طرف دیگر به مصرف کننده

 
و تولید کننده یارانه پرداخت می کند. 

 
وي ادامه داد: شرایط به نحوي برنامه ریزي شده است که مردم براي مایحتاج روزانه نگران نباشند. 

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: به واردکنندگان دارو هم فرصت می دهیم که مابه التفاوت را از دولت

 
بگیرند و حتی از شرکت هاي بیمه هم کمک می گیریم و نباید دارو براي مردم دغدغه شود. 

رشیدي گفت: در تبصره 14 مبلغ 50 هزار میلیارد تومان را از منابع هدفمندي براي حمایت از بنگاه هاي متوسط و کوچک در نظر

 
گرفتیم. 

وي ادامه داد: احکام بودجه بسیار محکم بسته شده است و 27 هزار میلیارد تومان اوراق براي بخش کشاورزي، آب هاي مرزي، مراتع،

 
جنگلداري، آبخیزداري، تولید بذر و کود در نظر گرفته شده است. 

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: احکامی که در لایحه بودجه 1400 نوشته شده است به رونق تولید و

 
بنگاه هاي تولیدي کمک خواهد کرد. 

 
وي افزود: در تبصره 14 بخشی از پول هاي یارانه و هدفمندي براي مردم در فضاي تولید، سهام و بورس کارسازي خواهد شد. 

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره رتبه بندي معلمان هم گفت: موضوع رتبه بندي معلمان به بودجه
ارتباطی ندارد و جزء طرح هایی است که باید در صحن بررسی و راي گیري شود و در لایحه بودجه دولت، منبعی براي این موضوع در

نظر گرفته نشده است.



امسال حدود 165 هزار تن میوه گرمسیري در کشور تولید شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - بندرعباس- ایرنا- مدیرکل دفتر امور میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري وزارت جهادکشاورزي گفت:
امسال طبق آخرین آمار موجود، میزان تولید میوه هاي گرمسیري در کشور حدود 165 هزار تن برآورد شده است.

فصل اقتصاد - مدیرکل دفتر امور میوه هاي گرمسیري و
نیمه گرمسیري وزارت جهادکشاورزي گفت: امسال طبق
آخرین آمار موجود، میزان تولید میوه هاي گرمسیري در

 
کشور حدود 165 هزار تن برآورد شده است. 

زهرا جلیلی مقدم عصر جمعه در حاشیه بازدید از طرح
هاي کشاورزي شرق هرمزگان به خبرنگاران افزود: این
میوه هاي گرمسیري شامل انبه، موز، چیکو، گواوا و پاپایا

بوده که در در نواحي جنوب شرق کشور بویژه در استانهاي هرمزگان، سیستان وبلوچستان و منطقه جنوب کرمان کشت و پرورش

 
می یابند. 

وي با بیان اینکه در چند سال اخیر افزایش سطح زیرکشت این محصولات در برنامه هاي توسعه کشور مدنظر قرار گرفته است،

 
یادآورشد: در حال حاضر برخی از این گونه میوه ها در سطح بسیار کم در محیط هاي کنترل شده تولید می شوند. 

مدیرکل دفتر امور میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري وزارت جهاد کشاورزي اظهارداشت: در برنامه تدوین شده معاونت باغبانی
وزارت جهاد کشاورزي مقرر شده است که در مرحله نخست در سطحی افزون بر 12 هزار و 500 هکتار از باغ هاي میوه هاي
گرمسیري در برنامه توسعه ششم اصلاح و نوسازي شود که با اجرایی شدن آن، بخش قابل توجهی از میزان تقاضا پاسخ داده خواهد

 
شد. 

جلیلی مقدم با اشاره به اینکه هرمزگان نیز یکی از استان هاي مهم در تولید میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري است، اظهارداشت:

 
این استان در تولید مرکبات، خرما و برخی میوه هاي گرمسیري از جمله انبه از قطب هاي اصلی تولید در کشور به شمار می رود. 

وي ادامه داد: باتوجه به شرایط اقلیمی هرمزگان، توسعه برخی ارقام و گونه هاي سازگار با این شرایط می تواند نقش مهمی در تامین
امنیت غذایي، اقتصاد ملی، کاهش واردات، صیانت از منابع ارزي و تجارت بین المللی، ایجاد اشتغال، حفظ و پایداري محیط زیست و

تامین مواد اولیه صنایع غذایي ایفا کند.



ردیف بودجه ویژه براي حمایت از طرح هاي پرورش ماهی و میگو اختصاص

یابد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - بندرعباس- ایرنا- استاندار هرمزگان تاکید کرد: کمیسیون کشاورزي مجلس در سال آینده ردیف بودجه ویژه
براي حمایت از طرح هاي پرورش ماهی و میگو اختصاص دهند.

فصل اقتصاد - استاندار هرمزگان تاکید کرد: کمیسیون
کشاورزي مجلس در سال آینده ردیف بودجه ویژه براي

 
حمایت از طرح هاي پرورش ماهی و میگو اختصاص دهند. 
فریدون همتی جمعه شب در نشست کارگروه تسهیل و
رفع موانع تولید هرمزگان که با حضور رییس و اعضاي
کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست
مجلس شوراي اسلامی برگزار شد، افزود: باید به

 
استعدادهاي موجود در دریا توجه داشته باشیم و هرچه بیشتر از اقتصاد دریا محور حمایت کنیم. 

وي شیلات را یکی از ظرفیت ها و استعدادهاي مهم هرمزگان برشمرد و بیان داشت: تقاضاي بسیاري براي سرمایه گذاري در زمینه

 
پرورش میگو در هرمزگان وجود دارد که یکی از بزرگترین آن ها سایت جدید هشت هزار هکتاري در شهرستان بندرلنگه است. 

استاندار هرمزگان اظهارداشت: به طور جد پیگیر فعال شدن این سایت پرورشی هستیم چرا که چرخه بزرگی از اشتغال در استان از

 
طریق این طرح ایجاد خواهد شد. 

همتی همچنین در این نشست خواستار سیاست گذاري تامین آب شرب مناطق ساحلی از طریق آب شیرین کن ها شد و گفت: در

 
استان هرمزگان با تلاش گسترده، آب شیرین کن ها براي تامین آب شرب وارد مدار شده اند. 

وي بیان داشت: تامین آب شرب شهرستان هاي بندرعباس و بندرخمیر به صورت پایدار از طریق آب شیرین کن ها، آب سدهاي

 
شهرستان میناب براي شرب و رونق کشاورزي در این منطقه مورد استفاده قرار گرفته است. 

نماینده عالی دولت در استان هرمزگان با اشاره به انجام مطالعه احداث 6 سد جدید در هرمزگان، تصریح کرد: با ساخت و بهره برداري
از این سدها می توانیم سطح بیشتري از اراضی کشاورزي در هرمزگان را فعال کنیم که موجب افزایش اشتغال و تثبیت جمعیت به

 
ویژه در مناطق روستایی خواهد شد. 

وي گفت: با توجه به اینکه بیش از 45 درصد مردم هرمزگان در روستاها زندگی می کنند، باید شرایط و اشتغال مناسب را براي آنان
ایجاد کنیم و به همین منظور از ردیف بودجه توسعه سواحل مکران و توازن منطقه اي، احداث سدهاي جدید در هرمزگان در راستاي

 
مهار آب و توسعه اشتغال زایی از طریق کشاورزي آغاز خواهد شد. 

استاندار هرمزگان، توسعه کشت گلخانه اي را یکی دیگر از اقدام هاي مهم در این استان برشمرد و افزود: صنعت گلخانه اي نیز باید به

 
طور جدي مورد حمایت قرار گیرد. 

همتی همچنین در این نشست یادآورشد: با تلاش هاي صورت گرفته، میزان تولید محصولات در بخش کشاورزي و صنعت و همچنین
صادرات محصولات تولیدي در استان هرمزگان در سالجاري افزایش یافته است



تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به اشتغالزایی در فارس

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/11/04

فصل اقتصاد - شیراز- ایرنا- تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در جلسه 29 دي ماه 99 شوراي عالی
مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، نشان از عزم دولت در رونق دادن به فعالیت هاي تولیدي و توسعه صادرات در

این شهرستان در سال جهش تولید دارد.

فصل اقتصاد - شیراز- تصویب طرح جامع منطقه ویژه
اقتصادي کازرون فارس در جلسه 29 دي ماه 99 شوراي
عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، نشان از
عزم دولت در رونق دادن به فعالیت هاي تولیدي و توسعه

 
صادرات در این شهرستان در سال جهش تولید دارد. 

یکی از مهمترین ابزارهاي لازم براي توسعه صادرات، جهش
تولید، ایجاد اشتغال، جذب سرمایه گذاري و توسعه هر

 
منطقه، ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادي دانسته شده است. 

همچنین گفته شده کارکرد مناطق ویژه اقتصادي در تولید ناخالص داخلی و صادرات غیرنفتی چنان است که می توان آن را به عنوان

 
یکی از مهمترین عوامل رشد و توسعه اقتصاد پایدار تلقی کرد. 

بر همین اساس ایجاد منطقه ویژه اقتصادي در کازرون در سال 1389 به تصویب هیات دولت رسید و شرکت شهرك هاي صنعتی

 
فارس به عنوان متولی اجراي آن انتخاب شد. 

فرآیند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون از سال 1393 در دستور کار قرار گرفت و تاکنون نیز زیرساخت هایی براي راه اندازي

 
آن فراهم شده است. 

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون می تواند آغازي براي واگذاري زمین به متقاضیان، ایجاد اشتغال و توسعه صادرات در

 
این منطقه باشد. 

 
ظرفیت هاي کازرون براي توسعه صادرات 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان فارس در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: منطقه ویژه اقتصادي کازرون 77 هکتار است
که با تصویب طرح جامع آن، می تواند با توجه به نزدیکی به بندرها در توسعه محصولات صادرات محور این شهرستان، نقش بسزایی

 
داشته باشد. 

احد فتوحی افزود: با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون دیگر نیاز نیست صادرکنندگان بخواهند از گمرك شیراز محصولات خود

 
را صادر کنند. 

وي ادامه داد: واحدهاي صنعتی که قصد تولید و صادرات دارند در منطقه ویژه اقتصادي کازرون حضور پیدا می کنند که این موضوع

 
هم در ایجاد اشتغال و هم در توسعه صادرات موثر است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: با بهره برداري از منطقه ویژه اقتصادي کازرون واحدهاي صنعتی که قصد صادرات

 
دارند در این منطقه مستقر می شوند و تولید و صادرات خود را از منطقه ویژه اقتصادي کازرون خواهند داشت. 

فتوحی افزود: همه قوانین مناطق آزاد و ویژه اقتصادي که توسط دولت و مجلس تصویب شده مشمول منطقه ویژه اقتصادي کازرون



 
خواهد شد و واحدهاي مستقر در این منطقه از مشوق هاي صادراتی و معافیت هاي مالیاتی برخوردار هستند. 

 
کاهش قیمت تمام شده محصولات در مناطق ویژه اقتصادي 

وي ادامه داد: قوانین حاکم بر مناطق ویژه اقتصادي باعث می شود قیمت تمام شده محصول براي تولید کنندگان کاهش می یابد و

 
این مساله بر قدرت رقابت پذیري با محصولات خارجی تاثیرگذار است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس بیان کرد: قیمت تمام شده کالا در مناطق ویژه اقتصادي به حدي پایین می آید که می

 
توانند با کالاهاي خارجی در داخل و خارج از کشور رقابت کنند. 

فتوحی اظهارکرد: شهرستان کازرون تولید کننده انواع محصولات کشاورزي، لبنی و دامی و داراي نخلستان هاي زیاد است و این

 
مساله باعث می شود صنایع تبدیلی مرتبط با این محصولات در منطقه ویژه اقتصادي مستقر شوند. 

وي ادامه داد: در حال حاضر کارخانه موتورسیکلت در کازرون فعال است که درخواست حضور در منطقه ویژه اقتصادي را دارد؛

 
همچنین صنایع چوب و تولیدکنندگان عسل نیز تمایل به حضور در منطقه ویژه اقتصادي دارند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: درخواست کرده ایم 20 هکتار دیگر نیز به 77 هکتار زمین واگذار شده به منطقه

 
ویژه اقتصادي کازرون اضافه شود. 

فتوحی افزود: با توجه به اینکه زیرساخت هاي آب، برق، گاز و تلفن در منطقه ویژه اقتصادي کازرون فراهم شده است پس از ابلاغ

 
طرح جامع این منطقه از سوي دولت ، آماده واگذاري زمین به سرمایه گذاران و تولیدکنندگان هستیم. 

 
ایجاد اشتغال در کازرون با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري فارس نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: قطعا مناطق ویژه اقتصادي مزیت هاي
اقتصادي به همراه دارند که واحدهاي مستقر در این مناطق تا 13 سال از پرداخت عوارض معاف هستند و این معافیت کمک بزرگی

 
به واحدهاي تولیدي نوپا می کند. 

ظفر افشون ادامه داد: با توجه به قدمت کازرون و صنایعی که در این شهرستان مستقر هستند و نیاز آن ها به مواد اولیه و نیروي

 
ماهر، راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي در این شهرستان می تواند زمینه اشتغال بسیار خوبی ایجاد کند. 

 
تاثیر منطقه ویژه اقتصادي در توسعه کازرون 

معاون استاندار فارس و فرماندار ویژه کازرون نیز با اشاره به تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي این شهرستان در جلسه شوراي
عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، بیان کرد: راه اندازي این منطقه اقتصادي در کازرون می تواند تاثیر بسزایی در

 
توسعه شهرستان داشته باشد. 

 
علی مظفري افزود: منطقه ویژه اقتصادي کازرون ظرفیتی است که می تواند اشتغال پایدار را در شهرستان ایجاد کند. 

 
وي ادامه داد: در حال رایزنی با تهران هستیم تا سریعتر روند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون را دنبال کنیم. 

شهرستان کازرون در فاصله 120 کیلومتري غرب شیراز دراستان فارس قرار دارد.



قوانین کار و تولید کشور نیازمند بازنگري است

منبع: بازار کارشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/11/04

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: قوانین و مقررات مرتبط با کار و تولید باید به نفع تولید، حفظ،
توسعه و تثبیت نیروي کار بازنگري و اصلاح شود.

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: قوانین و مقررات مرتبط با کار و تولید باید به نفع تولید، حفظ،

 
توسعه و تثبیت نیروي کار بازنگري و اصلاح شود. 

کریم یاوري، جمعه در نشست شوراي هماهنگی دستگاه هاي زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در استان فارس افزود: اگر
قرار است تغییر یا اصلاحی در قوانین و مقررات صورت پذیرد، باید این تغییرات در جهت همراهی با تولید، پایداري و ثبات بنگاه هاي

 
اقتصادي، افزایش توان تولید، رقابت و ایجاد و توسعه اشتغال انجام شود. 

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با بیان اینکه همه مشکلات موجود در یک بنگاه اقتصادي مشکل دار را نمی

 
توان متوجه بانک ها دانست، گفت: مشکلات واحدهاي تولیدي به 2 دسته درون و برون کارگاهی تقسیم می شود. 

وي ادامه داد: یکی از مشکلات بنگاه هاي اقتصادي مشکل دار، اختلاف بین سهامداران و بعضا سوء مدیریت است که از این طریق

 
مشکلات دیگري به این بنگاه ها نیز تحمیل می شود. 

یاوري اضافه کرد: تحریم هاي ظالمانه از جمله مشکلات برون کارگاهی است که به بنگاه هاي اقتصادي تحمیل شده، همچنین واردات
بی رویه کالاهاي مشابه تولید داخل، قاچاق کالا، مطالبات واحدهاي تولیدي از دستگاه ها و سازمان ها و عدم امکان فروش و رقابت در

 
بازارهاي خارجی و صادرات کالا از دیگر مشکلات این واحدهاست. 

وي اظهار داشت: براي کاهش هزینه هاي سرمایه گذاري و افزایش انگیزه در متقاضیان احداث بنگاه هاي تولیدي، صنعتی، خدماتی و

 
کشاورزي باید کاهش نرخ سود تسهیلات اعطایی به این دسته از افراد مورد بررسی، رسیدگی و تجدید نظر قرار گیرد. 

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه، ارتقاي بازآموزي و افزایش کمی و کیفی نیروي کار در بنگاه هاي
اقتصادي مشکل دار در رفع و کاهش این موانع تاثیر بسزایی خواهد داشت، گفت: نیروي کار با دانش و سطح مهارت بالا می تواند

 
خلاق، گره گشا و حلال مشکلات کارفرمایان باشد. 

این مقام مسوول افزود: در بنگاه هاي اقتصادي مشکل دار شاهد هستیم که کارگران پُر تلاش و سختکوش، پا به پاي کارفرمایان و

 
مدیران بنگاه براي حل مشکلات از هیچ کوششی فروگذار نیستند. 

یاوري ادامه داد: هم اکنون تقاضا در بازار کار بیشتر براي نیروي کار ماهر است و ضرورت توجه سازمان آموزش فنی و حرفه اي به

 
آموزش و تربیت نیروي کار ماهر در بنگاه هاي اقتصادي به ویژه از نوع مشکل دار مورد انتظار است. 

 
رفع مشکل 70 بنگاه اقتصادي فارس در دست بررسی است 

مشاور و بازرس ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگري از سخنان خود گفت: در استان فارس حدود 70 بنگاه اقتصادي
مشکل دار وجود دارد که هم اینک حل و فصل مشکلات این واحدها در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و کمیسیون کارگري

 
شهرستان ها و استان در دست بررسی و رسیدگی است. 

یاوري، با بیان اینکه استان فارس بنگاه اقتصادي با شرایط بحرانی ندارد، اظهار داشت: عملکرد این استان در بررسی و رسیدگی و حل

 
و فصل بنگاه هاي اقتصادي مشکل دار مناسب و خوب ارزیابی شده است. 

 
فارس در سه بخش حوزه اشتغال در کشور ممتاز شناخته شد 



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس نیز در این نشست بیان کرد: این استان بتازگی در سه بخش شامل، طرح هاي ملی
اشتغالزایی مانند کارورزي و مشوق هاي بیمه اي، اشتغال روستایی، عشایري و صیانت از اشتغال در ایام کرونا، مورد تقدیر وزیر تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی قرار گرفته است. 

سهراب مختاري افزود: همچنین 2 بانک توسعه تعاون و رفاه کارگران در زمینه اشتغال در این استان نیز همکاري خوبی با دستگاه
هاي اجرایی فارس داشته اند و این منطقه در زمره استان هایی است که در حوزه پرداخت تسهیلات کرونا کمترین انحراف را داشته

 
است. 

وي اضافه کرد: در سفر اخیر معاون تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استان فارس نیز تسهیلات مناسبی براي تکمیل طرح

 
هاي نیمه تمام و توسعه تعاونی ها به همت استاندار فارس، معاون تعاون وزارت متبوع و مدیر عامل بانک توسعه تعاون مصوب شد. 

مختاري همچنین گفت: در بخشی از حوزه ها نیاز است که اختیارات به مدیران استانی دستگاه ها و نهادهاي زیر مجموعه وزارت،

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سطح استان تفویض شود. 

 
فعالیت 850 آموزشگاه آزاد و دولتی فنی حرفه اي در فارس 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان فارس نیز در این جلسه گفت: این اداره کل با 800 آموزشگاه آزاد و 50 مرکز دولتی به پادگان

 
ها، کمپ ها ،صنایع و صنوف مختلف آموزش می دهد. 

حشمت کوشکی، با بیان اینکه این اداره کل در سال 98 رتبه برتر کشور در حوزه پژوهش و آموزش را کسب کرد، افزود: تفاهم نامه

 
اي اخیرا بین وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با جهاد دانشگاهی منعقد و تسهیلات مشاغل خانگی به این مرکز سپرده شده است. 

وي ادامه داد: این اقدام در حالی انجام شده که گواهینامه هاي فنی و حرفه اي در تمام دنیا اعتبار دارد و ظرفیت عظیمی در این

 
حوزه در داخل مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بوده که باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد. 

مدیران دستگاه هایی از جمله ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، آموزش فنی و حرفه اي، تامین اجتماعی، مدیریت درمان تامین
اجتماعی، بهزیستی، صندوق کارآفرینی امید، صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر، صندوق بازنشستگی کشوري،
بانک رفاه کارگران، بانک توسعه تعاون، اتاق تعاون، شرکت ها و کارخانه هاي زیر مجموعه شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی
(شستا)، خبرگزاري ایلنا و روزنامه کار و کارگر از اعضاي شوراي هماهنگی دستگاه هاي زیر مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

در فارس هستند.



خودرو چقدر ارزان می شود؟

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/11/04

 

 باشگاه خبرنگاران/ با توجه به کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو از

 
کارخانه تا حاشیه بازار همچنان تفاوت چشمگیري دارد. 

چند وقتی است که قیمت خودرو روند نزولی به خود گرفته است و آنطور که مشخص است شاهد کاهش 10 تا 20 میلیون تومانی

 
قیمت خودرو در بازار هستیم. اما کماکان قیمت این محصول نسبت به اردیبهشت ماه امسال گران است. 

206 تیپ 2 در اردیبهشت ماه امسال حدود 160 میلیون تومان بود که اکنون به قیمت 180 میلیون تومان رسیده است. همان

 
اردیبهشتی که وعده دادند با برگزاري قرعه کشی ها قرار است، قیمت ها کاهشی شود. 

 
تولید کننده سود منطقی دارد 

شیوا رئیس شوراي رقابت در جلسه ستاد تنظیم بازار که اردیبهشت ماه امسال برگزار شد، گفت: تلاشمان بر این است که تولید کننده

 
خودرو سود منطقی داشته باشد و به مصرف کننده هم به قیمت واقعی برسد. 

در اردیبهشت ماه که این طرح اجرا شد، پراید 70 میلیون تومان، 206 تیپ 2، 160 میلیون تومان و و ساینا 90 میلیون تومان بود،

 
بعد از برگزاري قرعه کشی ها 206 به 180 میلیون تومان، پراید به 100 میلیون تومان و ساینا به 127 میلیون تومان رسیده است. 

0:00



نه تنها قیمت خودرو کاهش پیدا نکرد، بلکه قیمت کارخانه هم دنبال روي آن افزایشی شد و اکنون ایران خودرو پژو 206 را 110
میلیون تومان می فروشد، اما همین خودرو در بازار آزاد 180 میلیون تومان خرید و فروش می شود که خود این نشان دهنده تفاوت

 
قیمت بین کارخانه تا حاشیه بازار است. 

 
 

 
قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود 

کارشناسان خودرو معتقد هستند که قرعه کشی قرار بود تقاضا را کم کند، اما اکنون باعث تحریک آن شده است. ابوالفضل خلخالی
کارشناس صنعت خودرو ، گفت: روشی مانند قرعه کشی متاسفانه به جاي اینکه باعث کنترل تقاضا در بازار شود، باعث تحریک آن

 
شده است. این بازار نیاز به برنامه ریزي هاي دیگري دارد که نیاز است مسئولان به این بازار ورود کنند. 

علی قاسمیان کارشناس صنعت خودرو ، گفت: یکی از موضوعات و مسائلی که در چند سال اخیر در صنعت خودرو مطرح بوده،
اختلاف قیمت خودرو از درب کارخانه تا حاشیه بازار است. این موضوع دلایل متفاوتی دارد که دلیل آن عدم تناسب بین عرضه و

 
تقاضا است. 

او بیان کرد: عرضه خودرو در چند سال اخیر از تقاضا بسیار کمتر بوده و عطش بازار به خرید خودرو موجب افزایش قیمت شده است.
بنابراین، تا مادامی که این مشکل حل نشود، به نظر می رسد این موضوع یعنی اختلاف قیمت خودرو بین کارخانه و حاشیه بازار باقی

 
خواهد ماند. 

این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: باید براي این مشکل به صورت ریشه اي راه حلی در نظر گرفته شود و فکري به حال آن کرد.
به نظر می رسد راه حل این مشکل تناسب کردن بین عرضه و تقاضا باشد، چه از طریق تولید داخل چه از طریق واردات، باید به این

 
عطش پاسخ داد. 

قاسمیان بیان کرد: بدیهی است که اگر تناسب تولید و عرضه با تقاضا انجام شود، شاهد اتفاقات مثبتی در بازار خواهیم بود چرا که
موجب ایجاد اشتغال، عدم خروج ارز و داخلی سازي می شود که در هر صورت باید فکري به آن شود. در بسیاري از کشورهاي دنیا به
دلیل عرضه بیش از تقاضا، خودروسازان مجبور می شوند خودرو را با سود صفر درصد با اقساط بلند مدت تحویل دهند تا تولید را

 
حفظ کنند. 



 
 

او افزود: ریشه اي ترین راه حل براي این مشکل ایجاد یک تناسب بین عرضه و تقاضاست. بنابراین این موضوعاتی که اخیرا مطرح می
شود مانند عرضه خودرو در بورس، اما واگرهایی دارد. برخی اعتقاد دارند با عرضه خودرو در بورس اختلاف قیمت بین کارخانه و
حاشیه بازار کم می شود اما به نظر صحیح نیست، چرا که حالت مزایده اي که در بورس وجود دارد و فضاي احساسی که ایجاد می

 
شود، به این عطش دامن زند و شرایط را از قبل بدتر خواهد کرد. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: البته تنها تفاوتی که موضوع عرضه خودرو در بورس دارد، این است که سود ناشی از اختلاف قیمت
درب کارخانه تا حاشیه بازار، به جاي اینکه به جیب دلالان برود، به سمت کارخانه سرازیر می شود که این کار منشا مشکلات و

 
مفسده هاي دیگري خواهد بود. 

قاسمیان گفت: بنابراین ریشه اي ترین راه حل براي اینکه اختلاف قیمت تا کارخانه را حذف کنیم، ایجاد تناسب صحیح بین عرضه و

 
تقاضا است و اینگونه عطش مشتري کم خواهد شد. 

حال با وجود اینکه بسیاري خودرو خود را تحویل گرفته اند، اما برخی هم هنوز خودرو را تحویل نگرفته اند، یکی از خریداران خودرو

 
گفت: از سال گذشته خودرو 206 ثبت نام کرده ام، اما تاکنون این خودرو را تحویل نگرفته ام و حتی دعوتنامه اي دریافت نکرده ام. 

در این 9 ماه فرمول محاسبه قیمت خودرو تغییرات زیادي داشت و نه تنها آن قانون 10 درصد اجرا نشد، بلکه فرمول افزایش قیمت

 
کارخانه که هر 3 ماه یکبار بود تغییر کرد. 

شیوا رئیس شوراي رقابت گفت: مدتی است مسائل مختلف در خصوص خودرو مطرح می شود و هر فردي نظرات جداگانه اي دارد.

 
شوراي رقابت هیچ سخنگویی ندارد به جزء رییس شورا که مسئول است. 

او بیان کرد: یکی از وظایف شوراي رقابت این است که تا آنجا که می تواند براي بازار هاي رقابتی برنامه ریزي کند و بازار را رقابتی

 
کند. شورا وظیفه دارد براي کالا هاي انحصاري، قیمت تعیین کند. 



 
 

شیوا ادامه داد: باید شرکت هاي مختلف به این بازار رجوع کنند تا بازار رقابتی شود، خودرو بازاري دارد که می توان آن را رقابتی کرد.

 
تولید کنندگان بیشتري باید به این بازار اضافه شوند. 

براي قیمت گذاري تعدادي از خودرو ها فرمولی متفاوت با دستور العمل در نظر گرفته شده است. آزادسازي زمانی اتفاق می افتد که
بازار رقابتی داشته باشیم و خودرو ها رقیب دیگري در شرکت هاي تولید کننده وجود داشته باشد. اکنون 3 خودروساز دیگر به 2
خودروساز بزرگ اضافه شده اند و به دنبال تقویت خودروهایشان هستند. مقرر شده خودروسازان 50 درصد تولید را افزایش دهند و

 
خودروسازان بخش خصوصی از این دستورالعمل تبعیت خواهند کرد. 

او ادامه داد: امسال باید موانع تولید را رفع کنیم. 2 خودروساز اظهار می کنند که زیان می دهند و بحث هاي مفصلی در این خصوص

 
مطرح کرده اند. یکی از بحث ها در اقتصاد صرف به مقیاس است، یعنی هر چه تولید افزایش یابد هزینه تولید کاهش می یابد. 

شیوا گفت: حمایت بسیار خوب از تولید می کنیم و خودروسازانی که به بازار رقابتی اضافه می شوند از آن ها حمایت خواهیم کرد.
آنچه با خودروسازان صحبت شده، خودرو ها را به 2 دسته تقسیم کرده ایم. گروه اول خودر وهایی هستند که در گذشته وجود

 
داشتند و گروه دوم شامل خودرو هاي می شود که جدید تولید شده است. 

به موازات این طرح مجلس هم به ساماندهی بازار خودرو ورود کرد، اما هنوز خروجی نداشته است. همه این طرح ها که به نتیجه

 
نرسیده دست نهاد هاي نظارتی را هم بسته است. 

 
دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی بسته است! 

رایگانی سخنگوي سازمان تعزیرات معتقد است که اکنون دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی که مشکلات صنعت خودرو بسته

 
است. 

با همه فرمول ها و برنامه ریزي هایی که تصمیم گیران صنعت خودرو براي این بازار پر مشتري انجام دادند تا آن را کنترل کنند، اما

 
در آن موفق نبودند، بازار خودرو روند کاهشی به خود گرفته است و به نظر می رسد ادامه دار باشد. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



سرمایه گذاري شرکت شستا در شهرستان هوراند

منبع: خانه ملتشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/11/04

نماینده مردم کلیبر، خداآفرین و هوراند در مجلس گفت: با سرمایه گذاري و مشارکت شرکت شستا در هوراند، یک واحد
دامداري 3 هزار راسی احداث می شود که براي 150 نفر به طور مستقیم و 350 نفر غیرمستقیم اشتغالزایی ایجاد خواهد شد.

حسین حاتمی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به دیدار و گفت و گو با قالیباف رئیس مجلس شوراي
اسلامی گفت:در این دیدار با ارائه گزارشی از سیماي شهرستان هاي سه گانه کلیبر خداآفرین و هوراند، به رفع محرومیت ها اشاره

 
کردم که نیازمند نگاه ملی است و نتیجه نگاه مرکز پیرامون، توسعه نامتوازن را به دنبال خواهد داشت. 

نماینده مردم کلیبر در مجلس افزود: در این دیدار ،قالیباف با بیان اینکه خاطره خوبی از رزمندگان سرافراز لشکر عاشورا در ذهن بنده
باقی مانده است گفتت که آذربایجان در روزهاي سخت از آزمون شرافت و عزت با سربلندي بیرون آمده است و اکنون نوبت ما براي

 
جبران در قبال مردم پاك آن دیار است. 

وي افزود: در این دیدار موضوعات اساسی از جمله امکان گنجاندن عنوان بزرگراه اهر به کلیبر در ذیل بزرگراه تبریز اهر_کلیبر که
داراي ردیف ملی است و جلب نظر مساعد سازمان برنامه و بودجه و کمیسیون تلفیق توسط رئیس مجلس، مورد بحث و بررسی

 
قرارگرفت.همچنین رئیس مجلس قول داد در اسرع وقت از حوزه انتخابیه دیداري داشته باشد. 

نماینده کلیبر،خداآفرین و هوراند درمجلس شوراي اسلامی اظهارداشت:با سرمایه گذاري و مشارکت شرکت شستا در شهرستان

 
هوراند، یک واحد دامداري 3 هزار راسی احداث می شود که تحول بزرگی در اشتغال بخش چهار دانگه ایجاد می کند. 

حاتمی در ادامه با بیان اینکه با احداث این پروژه دامداري در بخش محروم چهاردانگه براي 150 نفر به طور مستقیم و 350 نفر
غیرمستقیم اشتغالزایی ایجاد خواهد شد،مطرح کرد:در هفته هاي آینده زمین این پروژه در محدوده بخش چهاردانگه آماده می شود

 
که طبق هماهنگی هاي انجام شده با وزیر و مدیرعامل شرکت شستا ،کلنگ احداث این طرح ها به زمین زده می شود. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به جلسه هم فکري و هماهنگی برنامه هاي شرکت سرمایه گذاري شستا،ادامه داد:
همچنین جلسه هم فکري و هماهنگی برنامه هاي شرکت سرمایه گذاري شستا جهت احداث واحد دامداري3 هزار راسی در خداآفرین

 
با ""علی امیري راد"" فرماندار شهرستان خداآفرین و ""رسول داشاد""سرپرست مدیریت مرکز خداآفرین برگزار شد. 

عضو هیئت رییسه کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به همراهی با وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی جهت بررسی و پیگیري مشکلات
بیمه شدگان تامین اجتماعی در حاشیه جلسه ستادي مشاغل خانگی در وزارت کار،ادامه داد: بازدید و جلسه هم اندیشی همراه با
متقاضی سرمایه گذار و رسول داشاد سرپرست مدیریت مرکز خداآفرین از محدوده خدااآفرین و قلی بگلو برگزار شد. همچنین به
همراه دهقان نماینده ورزقان در مجلس با موسوي مدیرعامل بانک سپه استان جلسه اي برگزار و مسائل بانکی حوزه انتخابیه مطرح

 
شد. 

عضو هیئت رئیسه فراکسیون مناطق آزاد تجاري- صنعتی و ویژه اقتصادي مجلس با اشاره به ""حق دوست"" معاون آموزشی وزیر



بهداشت تصریح کرد: در این دیدار علاوه بر تاکید بر راه اندازي مجدد رشته پرستاري در دانشگاه آزاد اسلامی واحد کلیبر ،مقرر شد

 
امکان ارتقاي بیمارستان 128 تخت خوابی کلیبر به مرکز آموزش درمانی بررسی شود. 

حاتمی بااشاره به دیدار با معاون درمان وزارت بهداشت تاکید کرد:در دیدار با دکتر ""جان بابایی"" معاون درمان وزارت بهداشت
موضوع کمبود امکانات در مراکز درمانی بیمارستان شهرستان هاي سه گانه مطرح و خواستار توجه جدي وزارت بهداشت به این

 
مناطق شدیم، 

وي با تاکید بر اینکه بیمارستان کلیبر دي کلینیک هاي خمارلو، آبش احمد و هوراند به امکانات درمانی مناسب تجهیز می شود، ادامه
داد: در این جلسه براي واگذاري دستگاه هاي سی تی اسکن،رادیولوژي، سونوگرافی و سایر اقلام و تجهیزات پزشکی دستورات لازم
صادر شد همچنین در خصوص سایر درخواست ها از قبیل؛ آمبولانس و چارت اداري شبکه بهداشت هوراند رایزنی هاي لازم به عمل

 
آمد./ 

پایان پیام



حرکت دانش بنیان هاي مشهد در مسیر خودکفایی تجهیزات پزشکی/

اختراعاتی که جهانی می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه استان   ها- حرکت دانش بنیان هاي حوزه پزشکی مشهد نه تنها با شیوع کرونا متوقف نشد بلکه شتابی چشمگیر نیز
پیدا کرد.

گروه استان   ها- حرکت دانش بنیان هاي حوزه پزشکی
مشهد نه تنها با شیوع کرونا متوقف نشد بلکه شتابی

 
چشمگیر نیز پیدا کرد. - اخبار استانها - 

علی مرادي در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در مشهدمقدس
اظهار داشت: یکی از شرکت هاي موفق پارك علم و فناوري
سلامت مشهد در زمینه تجهیزات مختلف پزشکی به ویژه
ارتوپدي فعال است، این شرکت توانمندي زیادي در تولید
ایمپلنت هاي ارتوپدي داشته و دارد و مهمترین کار انجام
شده این شرکت در عملی کردن ایده هاي جدید در این

 
تخصص بوده است. 

استادیار گروه ارتوپدي دانشگاه علوم پزشکی مشهد افزود: در این شرکت که جمعی از اعضاي هیات علمی گروه ارتوپدي و دانشجویان
فعال هستند تاکنون 24 اختراع به ثبت رسیده است که از این تعداد 20 اختراع در داخل کشور و 4 اختراع در سامانه پتنت آمریکا

 
بوده است. 

مرادي با بیان اینکه 3 عضو هیأت علمی و 10 دانشجوي دانشگاه علوم پزشکی مشهد در مقاطع و تخصص هاي مختلف ارتوپدي با این
شرکت در ارتباط هستند، خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین فعالیت هاي این شرکت دانش بنیان در دوران کرونا بوده است که
دستاوردهاي شاخص زیادي بوده که مهمترین آن تولید 500 هزار عدد ماسک 95N و 99N با کیفیت بالا بوده که از هر نوع آن 250

 
هزار عدد تولیده شده است. 

 
ارائه بسته صادراتی براي محصولات دانش بنیان 

 
حمایت همه جانبه از شرکت هاي دانش بنیان/ دستگاه هاي اجرایی به چرخه کارآفرینی همکاري کنند 

 
زنجیره ارزش شرکت هاي دانش بنیان در بانک پارسیان تکمیل شد 

وي در رابطه با توانمندي دانشگاه علوم پزشکی مشهد در زمینه انجام عمل هاي نوین دست و پیوند دست، بیان کرد: در 6 سال
گذشته با جذب فوق تخصص هاي دست توسط دانشگاه علوم پزشکی مشهد پیشرفت عمده اي در زمینه آسیب هاي اندام فوقانی،
بیماري مادرزادي، پیوند اعضا و عمل آرتروسکوپی انجام شده، به طوري که در حال حاضر با تعداد زیادي پیوند عضو و پیوند اندام

 
همراه بوده است. 



عضو هیات علمی گروه ارتوپدي دانشگاه علوم پزشکی مشهد و فوق تخصص جراحی دست و PHD اندام هاي مصنوعی، تأکید کرد:
در زمینه شبکه عصبی گردنی که به خصوص در حین زایمان براي نوزادان ایجاد می شود پیشرفت هاي قابل ملاحظه اي در گروه

 
ارتوپدي داشته ایم. 

مرادي از افزوده شدن رشته فوق تخصصی جراحی دست و میکروسرجري به رشته هاي گروه ارتوپدي دانشگاه علوم پزشکی مشهد از
سال تحصیلی 1401-1400 خبر داد و گفت: از سال تحصیلی آینده آموزش دانشجویان فوق تخصصی جراحی دست و میکروسرجري
به متخصصان علاقه مند به این شاخه از رشته ارتوپدي جهت گسترش این رشته در دانشگاه علوم پزشکی مشهد انجام خواهد شد،
پذیرفته شدگان این رشته از طریق آزمون تخصصی مشخص می شوند و ظرفیت پذیرش این دانشگاه در رشته جراحی دست و
میکروسرجري یک تا دو دانشجو است، ضمن اینکه در این رشته 4 استاد و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد به تدریس

دروس این رشته جدید می پردازند.



طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/11/04

براي رفع مشکلات مردم به 8 سال، 4 سال و حتی یک سال هم نیاز نیست؛ اگر اهل کار و گره گشایی از مردم باشید، در
چند ماه هم می شود، کار کرد؛ مانند حجت الاسلام خُرام، امام محله اي در یاسوج که طی 9 ماه، منطقه خود را از این رو به

آن رو کرد.

براي رفع مشکلات مردم به 8 سال، 4 سال و حتی یک
سال هم نیاز نیست؛ اگر اهل کار و گره گشایی از مردم
باشید، در چند ماه هم می شود، کار کرد؛ مانند حجت
الاسلام خُرام، امام محله اي در یاسوج که طی 9 ماه،

 
منطقه خود را از این رو به آن رو کرد. 

به گزارش قدس آنلاین، آسیب هاي اجتماعی و مشکلات
هر منطقه و محله با عزم و اراده مردم همان محله و با

محوریت امام محله به راحتی می تواند حل و فصل شود. اگر امام محله خود را فراتر از محیط مسجد بداند و قدم در مسیر حل
معضلات و مشکلات مردم بگذارد با پشتوانه اعتمادي که میان مردم دارد، می تواند ظرفیت مالی و فیزیکی آن ها را هم به میدان آورد
تا گره از کار مردم باز کند. مانند حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام در شهرستان یاسوج استان کهگیلویه و بویراحمد که متولد سال

 
61 است و از سال 80 هم لباس طلبگی به تن کرده، اما یکجانشین نبوده و همواره در میدان عمل در حال کار و تبلیغ بوده است. 

 
بهترین شیوه تبلیغ 

او بهترین شیوه براي تبلیغ دین را در خدمت به مردم دیده است. براي همین در مدت 9 ماهی که به نجف آباد از توابع شهرستان
یاسوج آمده، یک روز هم ننشسته و همواره دویده تا بتواند گرهی از کار مردم باز کند؛ تلاشی که موجب شده ارکان دیگر منطقه نیز پا

 
به پاي او بدوند و تلاش کنند. 

 
مشکلات بسیار ناشی از کرونا 

منطقه نجف آباد در شهرستان یاسوج داراي مردمانی است که شغل بیش ترشان کشاورزي، دامداري و ... بود و چند مغازه هم داشتند،
اما با شیوع کرونا کسب و کار بسیاري لطمه خورد. خُرّام می گوید: «متاسفانه وضعیت اقتصادي و معیشتی بسیاري از مردم در این
منطقه بسیار سخت است و مشکلات خیلی زیادي دارند. من در ابتداي ورود، یک مرکز نیکوکاري احداث کردم که الان روزانه
مراجعات فراوانی دارد. افرادي که در مراجعه به این مرکز تقاضا دارند یک بسته معیشتی به آنان اهدا شود تا بتوانند چند روزي شکم

 
خانواده خود را سیر کنند.» 

 
تحولی که با تغییر هیأت امنا حاصل شد 



حجت الاسلام خُرّام امام جماعت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در این منطقه است. او می گوید: «مسجد ما به نوعی بین راهی و
خروجی شهر به حساب می آید. همان اوایل، فراخوانی به تمام مردم این منطقه دادم تا افراد علاقه مند به حضور در میان هیأت امنا
به مسجد بیایند. از میان افراد حاضر، موثرین را انتخاب کردیم و یک ترکیب فعال براي خدمت رسانی به وجود آوردیم. در گام اول،

 
شناسایی مردم روستا از ابعاد مختلف در دستور کار ما قرار گرفت.» 

 
ساختن خانه براي یک خانواده کپرنشین 

این طلبه بعد از راه اندازي هیأت امنا، هیأت عزاداري، کانون فرهنگی و هنري و پایگاه بسیج مسجد را راه انداخت و با همت این ارکان
مسجد، شناسایی مردم مختلف منطقه را آغاز کرد و بانک اطلاعاتی از مردم از لحاظ وضعیت معیشت، تعداد خانوار، آسیب هاي
اجتماعی و ... به دست آورد. خُرّام می گوید: «بعد از شناسایی براي کمک رسانی به مردم با همت خودشان اقدام کردیم. در این
منطقه کمتربرخوردار ما با همت مردم میانگین ماهیانه 200 میلیون تومان کمک رسانی به مردم نیازمند داریم. به طور مثال خانواده
اي در این منطقه در کپر زندگی می کرد که 10 فرزند داشت و 2 فرزند آن ها صعب العلاج بودند. با همت مردم، خیرین و کمیته
امداد منطقه دو بناي ساختمانی150 متري را براي آن ها فراهم کردیم که تاکنون 60 متر آن تحویل شده و این خانواده در آن ساکن

 
شده است. باقی نیز در حال احداث است.» 

 
کارهایی که براي مقابله با کرونا شد 

در حوزه امور بهداشتی که به واسطه کرونا اوضاع بسیاري از مناطق کشور سخت و دشوار شد، این امام محله با کمک هاي مردمی
کارهایی کرده است کارستان. تهیه ماسک، الکل و ژل ضد عفونی در چند مرحله و توزیع میان نیازمندان، ضدعفونی مرتب مسجد و
اطراف آن با همکاري پایگاه مقاومت بسیج، شناسایی و معرفی بیماران کرونائی محله به مراکز طب اسلامی و سنتی و تهیه دارو براي
بیماران نیازمند، تهیه بیش از 500 کیلو سیب و هویج براي آبگیري و توزیع آن میان بیماران کرونایی، پرداخت هزینه بیمارستان
بیماران کرونایی نیازمند، معرفی 15 بیمار براي عمل جراحی به یک موسسه خیریه، پرداخت کمک هزینه دارو، آزمایش، سونوگرافی

 
و... به نیازمندان تنها بخشی از خدماتش در این عرصه بوده است. 

او می گوید: «با بیمارستان ها و پزشکان شهرستان تفاهم نامه امضا کردیم که در صورت حضور بیماري با معرفی نامه مسجد، تخفیف
هاي بسیاري داده شود و در صورت امکان رایگان درمان شود. در یک مورد هزینه 24 میلیونی بستري یک کودك را با کمک پزشکان
به 17 میلیون رساندیم و با کمک خیرین پرداخت کردیم. با یک موسسه خیریه در تهران رایزنی کردیم تا براي عمل جراحی مردم
منطقه مساعدت داشته باشد. مردم حدود 1800 عمل جراحی باید انجام دهند که این موسسه با کمک خیرین هزینه هاي آن ها را

 
تقبل خواهد کرد.» 

 
ترك اعتیاد معتادان و حرفه آموزي به آنان 

در حوزه آسیب هاي اجتماعی و رفع مشکلات و معضلات این حوزه نیز خُرّام ورود خوبی داشته است. او می گوید: «بعد از شناسایی
خانواده آسیب دیده اجتماعی، آنان را به مراکز مشاوره معرفی می کردیم و این مشاوره هاي رایگان تا رفع کامل آن معضل و آسیب
ادامه داشت و پیگیر آن بودیم. در زمینه ترك اعتیاد هم با یک مرکز ترك اعتیاد، براي بستري رایگان رایزنی شد. این مرکز علاوه بر
ترك در زمینه روانشناسی و مشاوره هم فعال است که با کمک خیرین و مساعدت مرکز هزینه بستري افراد رایگان شد. با رایزنی هاي
صورت گرفته افراد بهبود یافته از این مرکز، به مراکز فنی و حرفه اي معرفی می شوند تا یک حرفه بیاموزند و مدرك رسمی آن را

 
دریافت کنند تا بتوانند کسب و کاري براي خود ایجاد کنند.» 



 
توزیع بسته هاي غذایی 300 هزار تومانی میان نیازمندان 

کار ساخت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در سه طبقه به عنوان خانه عالم، خادم و پایگاه مقاومت بسیج و سه طبقه دیگر تجاري و
مسکونی است که به عنوان درآمد پایدار مسجد براي کمک به نیازمندان و خانوارهاي کم برخوردار منطقه در حال اجراست. اما تا
فراهم شدن این درآمد پایدار خُرّام دست روي دست نگذاشته و با کمک مردم کمک خرج زندگی مردم نیازمند است. اومی گوید:
«توزیع بسته هاي مواد غذایی بین نیازمندان که شامل گوشت قرمز، مرغ، برنج، ماکارونی، نان، میوه و حبوبات در چند مرحله انجام
شده که در هر مرحله تا به ارزش هر بسته بیش از 300 هزار تومان تهیه و توزیع شده است. طبخ غذاي گرم در چند مرحله و به
مناسبت هاي مختلف از جمله شهادت امام رضا (علیه السلام)، محرم الحرام و شهادت مرد میدان حاج قاسم سلیمانی و ایام فاطمیه
صورت گرفته است که در هر مرحله 2000 پرس غذاي گرم بین نیازمندان توزیع شد. تهیه وسایل خانگی از جمله فرش، بخاري و
آبگرمکن و تحویل به خانواده هاي نیازمند هم با کمک خیرین انجام شده است. عقیقه کردن یکی از رسم هاي مردم این منطقه است

 
که در این 9 ماه، 30 رأس دام با کمک آستان قدس رضوي، ذبح و میان نیازمندان توزیع شده است.» 

 
اشتغال زایی براي رفع ریشه اي مشکلات نیازمندان 

او البته براي رفع مشکلات مردم تنها به دنبال مسکن مانند بسته غذایی نیست؛ بلکه در پی ریشه کنی آن است. بنابراین در حوزه
اشتغال زایی هم فعال شده است. خُرّام می گوید: «براي این امر قرارگاه هاي جهادي امام حسین (علیه السلام) را در استان و
شهرستان با محوریت مساجد، مرکز نیکوکاري امام رضا (علیه السلام)، مجمع جهادي امام رضا (علیه السلام) که متشکل از گروه هاي
جهادي، مراکز نیکوکاري و پایگاه هاي مقاومت بسیج، کانون کارآفرینی با همکاري شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت را راه اندازي
کردیم. در حوزه اشتغال زایی ایجاد دامداري سبک و سنگین، زنبورداري و خیاطی را انجام دادیم و براي ایجاد مشاغل خانگی براي
نیازمندان نیز با همکاري استانداري وام تهیه کردیم. معرفی افراد جویاي کار به مراکز مختلف کاري از جمله رستوران ها، مغازه هاي
لباس، کفش فروشی و... از دیگر برنامه هاي ما بود. همچنین اشتغال مستقیم براي 2 نفر در قرارگاه جهادي امام حسین (علیه السلام)

 
و پرداخت حقوق ماهیانه آنها از طریق خیرین نیز از دیگر فعالیت هاي ما بوده است. 

 
تحول و خدمت رسانی به مردم در 9 ماه 

تمام این خدمات و کارها از اول اردیبهشت 1399 در شهرستان یاسوج، منطقه نجف آباد و مسجد حضرت فاطمه الزهرا(سلام االله
علیها) به همت این امام محله و با همکاري گروه هاي جهادي و پایگاه هاي مقاومت بسیج و مراکز نیکوکاري محله هاي مختلف از
جمله محله هاي محمود آباد علیا و سفلی، ترمینال و راهنمایی، اکبرآباد، نجف آباد، خلف آباد، سرآب تاوه، سروك، شهرك ولایت و تل
خسرو انجام شده است که نشان می دهد اگر در این کشور بخواهیم با توان و ظرفیت داخلی و استعدادهاي بالقوه موجود می توان

 
کارهایی کرد کارستان. 

 
منبع: فارس 

انتهاي پیام/



6 باور غلط درباره راه اندازي استارتاپ

منبع: ایسناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/11/04

به اعتقاد دست اندرکاران اکوسیستم نوآوري کشور 6 باور غلط در زمینه راه اندازي استارتاپ وجود دارد که در صورت رعایت
آن کارآفرینان می توانند به موفقیت خود در حوزه کسب و کارهاي مورد نظر خود امیدوار باشند.

به گزارش ایسنا، دنیاي کارآفرینی پر از زرق و برق است و
این زرق و برق اغلب باعث نادیده گرفته شدن جزئیات می
شود؛ از این رو برخی از کارآفرینان مبتدي، راه اندازي
استارتاپ را فرآیندي لذت بخش، آسان، انعطاف پذیر و
ساده می دانند و گمان می کنند کارآفرینان دوران خوبی
را سپري می کنند و البته مهم تر از همه سود هنگفتی را
براي دنیاي استارتاپی تصور می کنند. در حالی که به گفته
دکتر علی اصغر سعدآبادي عضو هیات علمی و رییس مرکز

 
نوآوري دانشگاه شهیدبهشتی این گونه نیست. 

دکتر سعدآبادي، رییس مرکز نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر اینکه می بایست "جنبه نهفته و تاریک"
دنیاي استارتاپی را بررسی کنیم، گفت: به جز افرادي که تجربه هاي واقعی را پشت سرگذاشته اند، هیچ کس نمی تواند درباره راه

 
اندازي استارتاپ یا به طور کلی راه اندازي مشاغل خصوصی به ویژه در مراحل اولیه فرد کارآفرین را راهنمایی کند. 

وي با بیان اینکه در زمینه راه اندازي استارتاپ باورهاي غلطی وجود دارد، یکی از این باورهاي اشتباه را "مالکیت استارتاپ یعنی هر
زمان که بخواهید می توانید کار کنید" دانست و در این باره توضیح داد: حقیقت این است که شما مالک استارتاپ نیستید، بلکه
برعکس استارتاپ مالک شما است! اگر استارتاپِ شما به صورت شبانه روزي در حال خدمت به مشتریان است، بنابراین وقت، تلاش،
نظارت و پیگیریتان را می طلبد. به زبان ساده، استارتاپتان نیازمند حضور فعالتان است. باید بدانید کار در استارتاپ به هیچ وجه مانند

 
کار در شرکت، مؤسسه و ... نیست که باید ساعات و روزهاي مشخصی حضور داشته باشید. 

به گفته سعدآبادي در استارتاپ تمامی معادلات روزانه و شبانه به هم می ریزد و کارآفرینان باید تمام قد در خدمت استارتاپشان

 
باشند. بنابراین، این فرض که مدیر استارتاپ هر زمان که بخواهد می تواند کار کند، وهمی بیش نیست. 

 
باور اشتباه دوم: راه اندازي استارتاپ یعنی به دست آوردن ثروت فراوان 

در ابتداي راه اندازي استارتاپ غالباً توجه ها به ثروت کلان دیگر استارتاپ ها و بنیان گذاران آن معطوف می شود، در حالی که از
تمامی مسیرها و سختی هایی که براي به دست آوردن ثروت کشیده اند، غفلت می شود. به علاوه، در روند کار، از بسیاري از هزینه
ها، مالیات ها و ... آگاهی و اطلاع کافی ندارید و در نهایت اغلب حتی مجبورید هزینه اي از جیب خود بدهید. در واقع، نه تنها سودي

 
نبرده اید بلکه، به ویژه در اوایل راه اندازي استارتاپ، غالباً با ضرر محض روبه رو خواهید شد. 



 
باور غلط سوم: احساسی که به عنوان مشتري از آن لذت می برید، وقتی صاحب استارتاپ شوید ماندگار خواهد بود! 

برخی افراد از مشتري بودن در زمینه خاصی لذت می برند، مثلاً از دنیاي بازي ها بسیار لذت می برند و مشتري ثابت شرکت هاي
بازي هستند. اما هنگامی که ناشی از لذت مشتري، تصمیم به راه اندازي استارتاپ حوزه بازي می گیرند، تعجب خواهند کرد که هدف
کاملاً متفاوت است. همیشه یادتان باشد نشستن پشت توپ می تواند سرگرم کننده باشد، اما ایستادن در مقابل آن قطعاً سرگرم

 
کننده نیست. 

حقیقت این است؛ دلیل اینکه شما به عنوان مشتري استارتاپ بازي ساز از این احساس شادي آور لذت می برید این است که مالک
آن تجارب شادي و خواسته هاي خود را براي شما فدا کرده است. بنابراین، هنگامی که می خواهید مالک استارتاپ در حوزه بازي
سازي شوید، باید خوش بختی و خواسته هاي خود را به نفع مشتري خود نیز قربانی کنید و احساسات سرگرم کننده اي را که قبلاً به

 
عنوان مشتري داشته اید، از بین ببرید. 

 
باور غلط چهارم: داشتن استارتاپ یعنی می توانید رئیس خود باشید و دیگر از اطاعت و دستورها خبري نیست! 

البته این باور از برخی جهات درست است؛ زیرا شما به عنوان صاحب استارتاپ، مجبور به اطاعت از دستورهاي مدیر مافوق خود

 
نیستید. اما فراموش نکنید شاید مجبور به اطاعت از اشخاصی بدتر از مدیران سنتی خود، یعنی «مشتریان»، باشید. 

البته به مرور زمان متوجه خواهید شد که علاوه بر مشتریان، مدیران دیگري نیز هستند که به شما مراجعه می کنند، مثلاً خواسته
هاي کارمندان، شرکا، سرمایه داران، صاحبان املاك، ادارات دولتی و دیگران. همه اینها مدیران جدید شما خواهند بود و نادیده
گرفتن آنها به طور کامل منجر به فروپاشی استارتاپ شما خواهد شد. در واقع، شما باید به آنها توجه کنید و سریعاً پاسخ دهید، شاید

 
10 برابر توجه و سرعت پاسخ شما به مدیر سنتی خود در شغل سنتی خود! 

 
باور غلط پنجم: مالکیت شرکت یعنی می توانید حقوق خود را هر طور که دوست دارید تعیین کنید 

حقیقتی که متوجه خواهید شد، این است که پایداري و استمرار و شکست نخوردن استارتاپتان در اولویت هاي شما خواهد بود. نکته
تأسف آور این است که در اوضاع و احوالی که شرکت شما روزهاي سختی را پشت سر می گذارد، همان طور که گمان می کردید
حقوق ثابتی دریافت نخواهید کرد، باید بدانید که حقوق شما بعد از سایر مطالبات شغلی تأمین می شود و پس از پرداخت حقوق
کارمندان، تأمین کنندگان و ... در نهایت درآمد شما به نوسان تصمیمات مشتري و نیروهاي اقتصادي بستگی دارد که غالباً از کنترل

 
شما خارج است! 

 
باور غلط ششم: موفقیت استارتاپ از نخستین روزها 

حقیقت این است که تعداد کمی از مشاغل از روز اول سودآورند. بیشتر استارتاپ ها براي سودآوري مدتی زمان می برند که این بازه
زمانی ممکن است از 3 ماه تا 3 سال باشد. تعجب آور نخواهد بود اگر بگوییم سودآوري رستوران 3 سال طول می کشد، در حالی که
رستوران فست فود کوچک ممکن است فقط 3 ماه طول بکشد. در هر دو حالت، اگر صاحب مشاغل، سرمایه در گردش کافی براي

 
تأمین خسارات واردشده تا زمان رسیدن تجارت به سودآوري نداشته باشد، به دلیل مشکلات نقدینگی شکست خواهد خورد. 



باورهاي فوق واقعی هستند و غالباً مالکان استارتاپ ها در ابتداي راه آنها را پشت سر می گذارند و کارآفرینان با در نظر گرفتن نکات
فوق می توانند استارتاپ خود را راه اندازي کنند. نه دلیلی براي ناامیدي شدید وجود دارد و نه نیازي به خوش بینی مبالغه آمیز است!

 
آغاز کنید و منتظر تجارب استارتاپی خود باشید. 

انتهاي پیام



طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/11/04

آسیب هاي اجتماعی و مشکلات هر منطقه و محله با عزم و اراده مردم همان محله و با محوریت امام محله به راحتی می تواند
حل و فصل شود. اگر امام محله خود را فراتر از محیط مسجد بداند و قدم در مسیر حل معضلات و مشکلات مردم بگذارد با پشتوانه
اعتمادي که میان مردم دارد، می تواند ظرفیت مالی و فیزیکی آن ها را هم به میدان آورد تا گره از کار مردم باز کند. مانند حجت
الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام در شهرستان یاسوج استان کهگیلویه و بویراحمد که متولد سال 61 است و از سال 80 هم لباس طلبگی

 
به تن کرده، اما یکجانشین نبوده و همواره در میدان عمل در حال کار و تبلیغ بوده است. 

 
 

 
حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام امام محله در شهرستان یاسوج 

 
بهترین شیوه تبلیغ 

او بهترین شیوه براي تبلیغ دین را در خدمت به مردم دیده است. براي همین در مدت 9 ماهی که به نجف آباد از توابع شهرستان
یاسوج آمده، یک روز هم ننشسته و همواره دویده تا بتواند گرهی از کار مردم باز کند؛ تلاشی که موجب شده ارکان دیگر منطقه نیز پا

 
به پاي او بدوند و تلاش کنند. 



 
 

 
حجت الاسلام خُرّام براي رفع مشکلات معیشتی در طول ماه بسته هاي ارزاق تهیه و به نیازمندان می رساند 

 
مشکلات بسیار ناشی از کرونا 

منطقه نجف آباد در شهرستان یاسوج داراي مردمانی است که شغل بیش ترشان کشاورزي، دامداري و ... بود و چند مغازه هم داشتند،
اما با شیوع کرونا کسب و کار بسیاري لطمه خورد. خُرّام می گوید: «متاسفانه وضعیت اقتصادي و معیشتی بسیاري از مردم در این
منطقه بسیار سخت است و مشکلات خیلی زیادي دارند. من در ابتداي ورود، یک مرکز نیکوکاري احداث کردم که الان روزانه
مراجعات فراوانی دارد. افرادي که در مراجعه به این مرکز تقاضا دارند یک بسته معیشتی به آنان اهدا شود تا بتوانند چند روزي شکم

 
خانواده خود را سیر کنند.» 

 
 

حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام با کارهاي خود مسئولین مسجد و دیگر ارگان ها را پاي کار آورده است تا بتواند گره از کار مردم

 
باز کند 

 
تحولی که با تغییر هیأت امنا حاصل شد 

حجت الاسلام خُرّام امام جماعت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در این منطقه است. او می گوید: «مسجد ما به نوعی بین راهی و
خروجی شهر به حساب می آید. همان اوایل، فراخوانی به تمام مردم این منطقه دادم تا افراد علاقه مند به حضور در میان هیأت امنا



به مسجد بیایند. از میان افراد حاضر، موثرین را انتخاب کردیم و یک ترکیب فعال براي خدمت رسانی به وجود آوردیم. در گام اول،

 
شناسایی مردم روستا از ابعاد مختلف در دستور کار ما قرار گرفت.» 

 
 

 
خانواده کپرنشینی که با محوریت امام محله و مشارکت خیرین و کمیته امداد خانه دار شد 

 
ساختن خانه براي یک خانواده کپرنشین 

این طلبه بعد از راه اندازي هیأت امنا، هیأت عزاداري، کانون فرهنگی و هنري و پایگاه بسیج مسجد را راه انداخت و با همت این ارکان
مسجد، شناسایی مردم مختلف منطقه را آغاز کرد و بانک اطلاعاتی از مردم از لحاظ وضعیت معیشت، تعداد خانوار، آسیب هاي
اجتماعی و ... به دست آورد. خُرّام می گوید: «بعد از شناسایی براي کمک رسانی به مردم با همت خودشان اقدام کردیم. در این
منطقه کمتربرخوردار ما با همت مردم میانگین ماهیانه 200 میلیون تومان کمک رسانی به مردم نیازمند داریم. به طور مثال خانواده
اي در این منطقه در کپر زندگی می کرد که 10 فرزند داشت و 2 فرزند آن ها صعب العلاج بودند. با همت مردم، خیرین و کمیته
امداد منطقه دو بناي ساختمانی150 متري را براي آن ها فراهم کردیم که تاکنون 60 متر آن تحویل شده و این خانواده در آن ساکن

 
شده است. باقی نیز در حال احداث است.» 

 
 



 
تهیه اقلام مورد نیاز براي ساخت خانه خانواده کپرنشین 

 
کارهایی که براي مقابله با کرونا شد 

در حوزه امور بهداشتی که به واسطه کرونا اوضاع بسیاري از مناطق کشور سخت و دشوار شد، این امام محله با کمک هاي مردمی
کارهایی کرده است کارستان. تهیه ماسک، الکل و ژل ضد عفونی در چند مرحله و توزیع میان نیازمندان، ضدعفونی مرتب مسجد و
اطراف آن با همکاري پایگاه مقاومت بسیج، شناسایی و معرفی بیماران کرونائی محله به مراکز طب اسلامی و سنتی و تهیه دارو براي
بیماران نیازمند، تهیه بیش از 500 کیلو سیب و هویج براي آبگیري و توزیع آن میان بیماران کرونایی، پرداخت هزینه بیمارستان
بیماران کرونایی نیازمند، معرفی 15 بیمار براي عمل جراحی به یک موسسه خیریه، پرداخت کمک هزینه دارو، آزمایش، سونوگرافی

 
و... به نیازمندان تنها بخشی از خدماتش در این عرصه بوده است. 

او می گوید: «با بیمارستان ها و پزشکان شهرستان تفاهم نامه امضا کردیم که در صورت حضور بیماري با معرفی نامه مسجد، تخفیف
هاي بسیاري داده شود و در صورت امکان رایگان درمان شود. در یک مورد هزینه 24 میلیونی بستري یک کودك را با کمک پزشکان
به 17 میلیون رساندیم و با کمک خیرین پرداخت کردیم. با یک موسسه خیریه در تهران رایزنی کردیم تا براي عمل جراحی مردم
منطقه مساعدت داشته باشد. مردم حدود 1800 عمل جراحی باید انجام دهند که این موسسه با کمک خیرین هزینه هاي آن ها را

 
تقبل خواهد کرد.» 

 
 

 
عقیقه کردن گوسفند براي فرزندان یکی از رسوم مردم یاسوج است که گوشت آن میان نیازمندان توزیع می شود 



 
ترك اعتیاد معتادان و حرفه آموزي به آنان 

در حوزه آسیب هاي اجتماعی و رفع مشکلات و معضلات این حوزه نیز خُرّام ورود خوبی داشته است. او می گوید: «بعد از شناسایی
خانواده آسیب دیده اجتماعی، آنان را به مراکز مشاوره معرفی می کردیم و این مشاوره هاي رایگان تا رفع کامل آن معضل و آسیب
ادامه داشت و پیگیر آن بودیم. در زمینه ترك اعتیاد هم با یک مرکز ترك اعتیاد، براي بستري رایگان رایزنی شد. این مرکز علاوه بر
ترك در زمینه روانشناسی و مشاوره هم فعال است که با کمک خیرین و مساعدت مرکز هزینه بستري افراد رایگان شد. با رایزنی هاي
صورت گرفته افراد بهبود یافته از این مرکز، به مراکز فنی و حرفه اي معرفی می شوند تا یک حرفه بیاموزند و مدرك رسمی آن را

 
دریافت کنند تا بتوانند کسب و کاري براي خود ایجاد کنند.» 

 
 

 
تهیه غذاي گرم براي نیازمندان در مناسبت هاي مختلف 

 
توزیع بسته هاي غذایی 300 هزار تومانی میان نیازمندان 

کار ساخت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در سه طبقه به عنوان خانه عالم، خادم و پایگاه مقاومت بسیج و سه طبقه دیگر تجاري و
مسکونی است که به عنوان درآمد پایدار مسجد براي کمک به نیازمندان و خانوارهاي کم برخوردار منطقه در حال اجراست. اما تا
فراهم شدن این درآمد پایدار خُرّام دست روي دست نگذاشته و با کمک مردم کمک خرج زندگی مردم نیازمند است. اومی گوید:
«توزیع بسته هاي مواد غذایی بین نیازمندان که شامل گوشت قرمز، مرغ، برنج، ماکارونی، نان، میوه و حبوبات در چند مرحله انجام
شده که در هر مرحله تا به ارزش هر بسته بیش از 300 هزار تومان تهیه و توزیع شده است. طبخ غذاي گرم در چند مرحله و به
مناسبت هاي مختلف از جمله شهادت امام رضا (علیه السلام)، محرم الحرام و شهادت مرد میدان حاج قاسم سلیمانی و ایام فاطمیه
صورت گرفته است که در هر مرحله 2000 پرس غذاي گرم بین نیازمندان توزیع شد. تهیه وسایل خانگی از جمله فرش، بخاري و
آبگرمکن و تحویل به خانواده هاي نیازمند هم با کمک خیرین انجام شده است. عقیقه کردن یکی از رسم هاي مردم این منطقه است

 
که در این 9 ماه، 30 رأس دام با کمک آستان قدس رضوي، ذبح و میان نیازمندان توزیع شده است.» 



 
 

 
در هر مناسبت مذهبی هزار پرس غذاي گرم طبخ و میان نیازمندان توزیع می شود 

 
اشتغال زایی براي رفع ریشه اي مشکلات نیازمندان 

او البته براي رفع مشکلات مردم تنها به دنبال مسکن مانند بسته غذایی نیست؛ بلکه در پی ریشه کنی آن است. بنابراین در حوزه
اشتغال زایی هم فعال شده است. خُرّام می گوید: «براي این امر قرارگاه هاي جهادي امام حسین (علیه السلام) را در استان و
شهرستان با محوریت مساجد، مرکز نیکوکاري امام رضا (علیه السلام)، مجمع جهادي امام رضا (علیه السلام) که متشکل از گروه هاي
جهادي، مراکز نیکوکاري و پایگاه هاي مقاومت بسیج، کانون کارآفرینی با همکاري شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت را راه اندازي
کردیم. در حوزه اشتغال زایی ایجاد دامداري سبک و سنگین، زنبورداري و خیاطی را انجام دادیم و براي ایجاد مشاغل خانگی براي
نیازمندان نیز با همکاري استانداري وام تهیه کردیم. معرفی افراد جویاي کار به مراکز مختلف کاري از جمله رستوران ها، مغازه هاي
لباس، کفش فروشی و... از دیگر برنامه هاي ما بود. همچنین اشتغال مستقیم براي 2 نفر در قرارگاه جهادي امام حسین (علیه السلام)

 
و پرداخت حقوق ماهیانه آنها از طریق خیرین نیز از دیگر فعالیت هاي ما بوده است. 

 
تحول و خدمت رسانی به مردم در 9 ماه 

تمام این خدمات و کارها از اول اردیبهشت 1399 در شهرستان یاسوج، منطقه نجف آباد و مسجد حضرت فاطمه الزهرا(سلام االله
علیها) به همت این امام محله و با همکاري گروه هاي جهادي و پایگاه هاي مقاومت بسیج و مراکز نیکوکاري محله هاي مختلف از
جمله محله هاي محمود آباد علیا و سفلی، ترمینال و راهنمایی، اکبرآباد، نجف آباد، خلف آباد، سرآب تاوه، سروك، شهرك ولایت و تل
خسرو انجام شده است که نشان می دهد اگر در این کشور بخواهیم با توان و ظرفیت داخلی و استعدادهاي بالقوه موجود می توان

 
کارهایی کرد کارستان. 

منبع: فارس



پرداخت نزدیک به 76 هزار میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18 از اسفندماه سال

گذشته تا پایان آذرماه 99

منبع: عصر بازارشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/11/04

عصر بازار- از اسفندماه سال گذشته تا پایان آذرماه امسال، حدود 75 هزار و 805 میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18(برنامه
تولید و اشتغال) به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است.

عصر بازار- از اسفندماه سال گذشته تا پایان آذرماه امسال، حدود 75 هزار و 805 میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18(برنامه تولید

 
و اشتغال) به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي پرداخت شده است. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر بازار» به نقل از شاتا، بر اساس آمار ارائه شده از سوي دفتر آمار و فرآوري داده هاي معاونت طرح و
برنامه وزارت صمت، این میزان تسهیلات به یک هزار و 328 بنگاه و واحد تولیدي از اسفندماه سال گذشته(1398) تا پایان آذرماه

 
امسال پرداخت شده است. 

بر این اساس در این بازه زمانی، 7 هزار و 264 واحد تولیدي براي دریافت تسهیلات برنامه تولید و اشتغال(تبصره 18) ثبت نام کرده

 
بودند. 

 
پراکندگی پرداخت این تسهیلات در 31 استان کشور و مناطق آزاد بوده است. 

 
بیشترین تعداد پرداختی ها مربوط به استان اصفهان با 126 فقره به میزان حدود 8 هزار و 107 میلیارد ریال بوده است. 

 
بعد از استان اصفهان، استان تهران با 87 فقره تسهیلات به مبلغ 6 هزار و 695 میلیارد ریال در رتبه بعدي قرار دارد. 

در این مدت همچنین به 8 فقره واحد و بنگاه تولیدي در مناطق آزاد به میزان حدود 699 میلیارد ریال تسهیلات تبصره 18 پرداخت

 
شده است. 

در این بازه زمانی همچنین 2 هزار و 928 فقره معرفی به بانک براي دریافت بیش از 215 هزار و 462 میلیارد ریال تسهیلات انجام
شده است.



متخصصان خودرویی کشور تحریم ها را به سخره گرفتند
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ساخت نخستین پیشرانه سه سیلندر ملی که با اتکا به توانمندي متخصصان و کارشناسان داخلی و در زمان تحریم ها به ثمر
نشسته، ضمن محقق کردن شعار «ما می توانیم»، پاسخ به همه تحریم کنندگان صنعت خودروسازي ایران و فرصت سازي از

این تهدید است.

به گزارش خودروکار، دوشنبه گذشته (29 دي ماه) نخستین پیشرانه
سه سیلندر صنعت خودروي کشور، در مراسمی با حضور وزیر

 
صنعت، معدن و تجارت و مسوولان این گروه صنعتی رونمایی شد. 

کاهش مصرف سوخت به پنج لیتر در هر 100 کیلومتر، کاهش
انتشار آلایندگی و رسیدن به اهداف استانداردي محیط زیست یورو
6، استفاده بهینه از زیرساخت سوخت پاك گاز طبیعی، کاهش تولید
گازهاي گلخانه اي و جلوگیري از اثرات مضر آن و ایفاي تعهدات ملی

 
و بین المللی، چهار ویژگی کلی این طرح است. 

در حالی که در سال هاي گذشته با اجرایی شدن برجام، خودروسازان کشورمان حرکتی جدي براي ساخت این موتور با کمک و
همراهی خارجی ها آغاز کرده بودند، اما خروج یک طرفه آمریکایی ها از برجام و به دنبال آن ترس شرکت هاي خارجی از ادامه

 
همکاري با ایران، پروژه را عقیم گذاشت. 

نخستین روز مردادماه سال 96 بود که در مراسمی با حضور «محمدرضا نعمت زاده» وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت، از نخستین
نمونه موتور ملی سه سیلندر پرقدرت و کم مصرف یورو 6 تولید شده در شرکت سایپا رونمایی شد. موتوري که قرار بود با مشارکت و

 
استفاده از تجربه شرکت AVL اتریش ساخته و به تولید انبوه برسد، اما در عمل هیچ گاه محقق نشد. 

در همان زمان، مشارکت مشابه دیگري با شرکت «ماهله» آلمان آغاز شد و با اینکه آلمان ها در برجام باقی ماندند، اما شرکت یاد شده
نیز به صورت غیرقانونی و یک طرفه از ترس تحریم هاي آمریکایی ها از این قرارداد خارج شد و حتی مسوولان آن شرکت گفتند که

 
«دیگر نمی خواهیم شما را ملاقات کنیم». 

به گفته «امیرحسن کاکایی» استاد دانشگاه، همان اندك همکاري براي متخصصان و مهندسان داخلی کافی بود تا دانش خود را در

 
عرصه هاي خودروسازي و قطعه سازي ارتقا دهند. 

 
وي گفت: موتوري که در روزهاي گذشته از آن رونمایی شد، تا 95 درصد داخلی سازي شده است. 

کاکایی تاکید کرد: البته هنوز ابتداي راه است و موانع تکنولوژي کار رفع شده، اما در ادامه برنامه ریزي براي تولید انبوه آن نیازمند

 
سرمایه گذاري است و دست کم دو سال زمان نیاز دارد. 



وي بیان داشت: موتور یاد شده در حقیقت یک «خانواده موتور» از حجم یک هزار سی سی تا یک هزار و 300 سی سی توربوشارژ با
مکانیسم GDI است که قابلیت نصب بر روي خودروهاي مختلف را خواهد داشت و از پرقدرت ترین موتورهاي داخلی حاضر در بازار از

 
جمله EF7 و TU5 به مراتب قوي تر خواهد بود. 

 
GDI مکانیسمی است که موتور بنزینی را از نظر سیستم پاشش، شبیه به موتور دیزلی می کند. 

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودروي دانشگاه علم و صنعت خاطرنشان کرد: قیمت هایی که براي این موتور برآورد شده،

 
کاملا رقابتی است و با توجه به فناوري هاي به کار رفته در آن، حتی می توان براي صادرات آن برنامه ریزي کرد. 

وي اظهار داشت: الکتریکی سازي انجام شده، به طوري که منجر به بازدهی بیشتر شده و کاهش مصرف سوخت را به دنبال دارد، از

 
دیگر ویژگی هاي این موتور ملی است. 

 
کاکایی تصریح کرد: با این جهش که در طراحی موتور در کشورمان اتفاق افتاده، کاهش مصرف سوخت را به دنبال خواهد داشت. 

هرچند این پروژه با تلاش زیاد و بدون کمک خارجی ها به سرانجام رسیده، اما یکی از نگرانی هاي به حق تولیدکنندگان و متخصصان

 
داخلی، باز شدن درهاي کشور به روي واردات است. 

هرچند هیچ کس منکر حضور خارجی ها در راستاي توسعه صنعت خودرو، موتور و قطعه سازي و همچنین دست یافتن مردم به رفاه
و کیفیت بیشتر در استفاده از خودروها نیست، اما فراموش نکنیم فرآیند توسعه، نیازمند تعادل در توجه به داخل و استفاده از توان

 
خارجی هاست. 

تجربه تحریم ها ثابت کرد نمی توان به حضور دائم و همیشگی و همکاري خارجی ها دل بست، در عین حال پروژه هاي این چنینی
که اجزاي زیادي از زنجیره صنعت خودروسازي کشور را با خود درگیر کرده، به طور قطع اشتغال زایی زیادي براي فرزندان این مرز و

 
بوم به دنبال داشته و در کاهش ارزبري موثر است. 

در این زمینه، «محمدرضا نجفی منش» رییس انجمن همگن قطعه سازان به ایرنا گفت: تحریم ها ثابت کرد نمی توان به حضور و

 
کمک خارجی ها چندان دلخوش بود، امروز باید تلاش کنیم که از همه پتانسیل هاي داخلی استفاده کنیم. 

وي با اشاره به این پروژه، یادآور شد: اوایل کار شرکت هایی نظیر ماهله آلمان قصد مشارکت و همکاري داشتند، اما در نهایت فقط

 
پروژه را به تاخیر انداختند. 

نجفی منش تصریح کرد: هرچند منظور این نیست که با خارجی ها کار نکنیم، اما باید همچون چینی ها و هندي ها مواضعی برابر و

 
قوي در مذاکرات و همکاري ها داشته باشیم و از توانایی هاي خود غافل نشویم. 

وي تاکید کرد: تلاش هاي زیادي براي داخلی سازي این موتور انجام شده و انتظار می رود حتی با برداشته شدن تحریم ها، اجازه

 
واردات قطعات داخلی سازي شده داده نشود. 



 
منبع: ایرنا 

انتهاي پیام/
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با توجه به کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو از کارخانه تا حاشیه بازار همچنان تفاوت چشمگیري دارد.

به گزارش خودروکار، چند وقتی است که قیمت خودرو روند نزولی به
خود گرفته است و آنطور که مشخص است شاهد کاهش 10 تا 20
میلیون تومانی قیمت خودرو در بازار هستیم. اما کماکان قیمت این

 
محصول نسبت به اردیبهشت ماه امسال گران است. 

206 تیپ 2 در اردیبهشت ماه امسال حدود 160 میلیون تومان بود
که اکنون به قیمت 180 میلیون تومان رسیده است. همان
اردیبهشتی که وعده دادند با برگزاري قرعه کشی ها قرار است،

 
قیمت ها کاهشی شود. 

 
تولید کننده سود منطقی دارد 

شیوا رئیس شوراي رقابت در جلسه ستاد تنظیم بازار که اردیبهشت ماه امسال برگزار شد، گفت: تلاشمان بر این است که تولید کننده

 
خودرو سود منطقی داشته باشد و به مصرف کننده هم به قیمت واقعی برسد. 

در اردیبهشت ماه که این طرح اجرا شد، پراید 70 میلیون تومان، 206 تیپ 2، 160 میلیون تومان و و ساینا 90 میلیون تومان بود،

 
بعد از برگزاري قرعه کشی ها 206 به 180 میلیون تومان، پراید به 100 میلیون تومان و ساینا به 127 میلیون تومان رسیده است. 

نه تنها قیمت خودرو کاهش پیدا نکرد، بلکه قیمت کارخانه هم دنبال روي آن افزایشی شد و اکنون ایران خودرو پژو 206 را 110
میلیون تومان می فروشد، اما همین خودرو در بازار آزاد 180 میلیون تومان خرید و فروش می شود که خود این نشان دهنده تفاوت

 
قیمت بین کارخانه تا حاشیه بازار است. 

 
قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود 

کارشناسان خودرو معتقد هستند که قرعه کشی قرار بود تقاضا را کم کند، اما اکنون باعث تحریک آن شده است. ابوالفضل خلخالی
کارشناس صنعت خودرو در گفت و گو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: روشی
مانند قرعه کشی متاسفانه به جاي اینکه باعث کنترل تقاضا در بازار شود، باعث تحریک آن شده است. این بازار نیاز به برنامه ریزي

 
هاي دیگري دارد که نیاز است مسئولان به این بازار ورود کنند. 

علی قاسمیان کارشناس صنعت خودرو گفت: یکی از موضوعات و مسائلی که در چند سال اخیر در صنعت خودرو مطرح بوده، اختلاف

 
قیمت خودرو از درب کارخانه تا حاشیه بازار است. این موضوع دلایل متفاوتی دارد که دلیل آن عدم تناسب بین عرضه و تقاضا است. 

او بیان کرد: عرضه خودرو در چند سال اخیر از تقاضا بسیار کمتر بوده و عطش بازار به خرید خودرو موجب افزایش قیمت شده است.



بنابراین، تا مادامی که این مشکل حل نشود، به نظر می رسد این موضوع یعنی اختلاف قیمت خودرو بین کارخانه و حاشیه بازار باقی

 
خواهد ماند. 

این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: باید براي این مشکل به صورت ریشه اي راه حلی در نظر گرفته شود و فکري به حال آن کرد.
به نظر می رسد راه حل این مشکل تناسب کردن بین عرضه و تقاضا باشد، چه از طریق تولید داخل چه از طریق واردات، باید به این

 
عطش پاسخ داد. 

قاسمیان بیان کرد: بدیهی است که اگر تناسب تولید و عرضه با تقاضا انجام شود، شاهد اتفاقات مثبتی در بازار خواهیم بود چرا که
موجب ایجاد اشتغال، عدم خروج ارز و داخلی سازي می شود که در هر صورت باید فکري به آن شود. در بسیاري از کشورهاي دنیا به
دلیل عرضه بیش از تقاضا، خودروسازان مجبور می شوند خودرو را با سود صفر درصد با اقساط بلند مدت تحویل دهند تا تولید را

 
حفظ کنند. 

او افزود: ریشه اي ترین راه حل براي این مشکل ایجاد یک تناسب بین عرضه و تقاضاست. بنابراین این موضوعاتی که اخیرا مطرح می
شود مانند عرضه خودرو در بورس، اما واگرهایی دارد. برخی اعتقاد دارند با عرضه خودرو در بورس اختلاف قیمت بین کارخانه و
حاشیه بازار کم می شود اما به نظر صحیح نیست، چرا که حالت مزایده اي که در بورس وجود دارد و فضاي احساسی که ایجاد می

 
شود، به این عطش دامن زند و شرایط را از قبل بدتر خواهد کرد. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: البته تنها تفاوتی که موضوع عرضه خودرو در بورس دارد، این است که سود ناشی از اختلاف قیمت
درب کارخانه تا حاشیه بازار، به جاي اینکه به جیب دلالان برود، به سمت کارخانه سرازیر می شود که این کار منشا مشکلات و

 
مفسده هاي دیگري خواهد بود. 

قاسمیان گفت: بنابراین ریشه اي ترین راه حل براي اینکه اختلاف قیمت تا کارخانه را حذف کنیم، ایجاد تناسب صحیح بین عرضه و

 
تقاضا است و اینگونه عطش مشتري کم خواهد شد. 

حال با وجود اینکه بسیاري خودرو خود را تحویل گرفته اند، اما برخی هم هنوز خودرو را تحویل نگرفته اند، یکی از خریداران خودرو
در گفت و گو با خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: از سال گذشته خودرو 206 ثبت

 
نام کرده ام، اما تاکنون این خودرو را تحویل نگرفته ام و حتی دعوتنامه اي دریافت نکرده ام. 

در این 9 ماه فرمول محاسبه قیمت خودرو تغییرات زیادي داشت و نه تنها آن قانون 10 درصد اجرا نشد، بلکه فرمول افزایش قیمت

 
کارخانه که هر 3 ماه یکبار بود تغییر کرد. 

شیوا رئیس شوراي رقابت گفت: مدتی است مسائل مختلف در خصوص خودرو مطرح می شود و هر فردي نظرات جداگانه اي دارد.

 
شوراي رقابت هیچ سخنگویی ندارد به جزء رییس شورا که مسئول است. 

او بیان کرد: یکی از وظایف شوراي رقابت این است که تا آنجا که می تواند براي بازار هاي رقابتی برنامه ریزي کند و بازار را رقابتی

 
کند. شورا وظیفه دارد براي کالا هاي انحصاري، قیمت تعیین کند. 

شیوا ادامه داد: باید شرکت هاي مختلف به این بازار رجوع کنند تا بازار رقابتی شود، خودرو بازاري دارد که می توان آن را رقابتی کرد.



 
تولید کنندگان بیشتري باید به این بازار اضافه شوند. 

براي قیمت گذاري تعدادي از خودرو ها فرمولی متفاوت با دستور العمل در نظر گرفته شده است. آزادسازي زمانی اتفاق می افتد که
بازار رقابتی داشته باشیم و خودرو ها رقیب دیگري در شرکت هاي تولید کننده وجود داشته باشد. اکنون 3 خودروساز دیگر به 2
خودروساز بزرگ اضافه شده اند و به دنبال تقویت خودروهایشان هستند. مقرر شده خودروسازان 50 درصد تولید را افزایش دهند و

 
خودروسازان بخش خصوصی از این دستورالعمل تبعیت خواهند کرد. 

او ادامه داد: امسال باید موانع تولید را رفع کنیم. 2 خودروساز اظهار می کنند که زیان می دهند و بحث هاي مفصلی در این خصوص

 
مطرح کرده اند. یکی از بحث ها در اقتصاد صرف به مقیاس است، یعنی هر چه تولید افزایش یابد هزینه تولید کاهش می یابد. 

شیوا گفت: حمایت بسیار خوب از تولید می کنیم و خودروسازانی که به بازار رقابتی اضافه می شوند از آن ها حمایت خواهیم کرد.
آنچه با خودروسازان صحبت شده، خودرو ها را به 2 دسته تقسیم کرده ایم. گروه اول خودر وهایی هستند که در گذشته وجود

 
داشتند و گروه دوم شامل خودرو هاي می شود که جدید تولید شده است. 

به موازات این طرح مجلس هم به ساماندهی بازار خودرو ورود کرد، اما هنوز خروجی نداشته است. همه این طرح ها که به نتیجه

 
نرسیده دست نهاد هاي نظارتی را هم بسته است. 

 
دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی بسته است! 

رایگانی سخنگوي سازمان تعزیرات معتقد است که اکنون دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی که مشکلات صنعت خودرو بسته

 
است. 

با همه فرمول ها و برنامه ریزي هایی که تصمیم گیران صنعت خودرو براي این بازار پر مشتري انجام دادند تا آن را کنترل کنند، اما

 
در آن موفق نبودند، بازار خودرو روند کاهشی به خود گرفته است و به نظر می رسد ادامه دار باشد. 

 
منبع: باشگاه خبرنگاران جوان 

انتهاي پیام/



سهم ناچیز ایران از تجارت 20 میلیاردي سنگ هاي قیمتی/ چشم بسته مسئولان

بر اشتغال پایدار و ارزآوري ''فیروزه''

منبع: داناشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/11/04

حسین زاده با اشاره به اینکه تجارت سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی یکی از پررونق ترین تجارت ها در دنیاي امروز است،
گفت: حجم مبادلات تجاري در این صنعت بیش از 20 میلیارد دلار در سال است که سهم کشور ایران بسیار اندك و ناچیز از

این حجم قابل توجه است.

 حسین زاده با اشاره به اینکه تجارت سنگ هاي قیمتی و
نیمه قیمتی یکی از پررونق ترین تجارت ها در دنیاي امروز است، گفت: حجم مبادلات تجاري در این صنعت بیش از 20 میلیارد دلار

 
در سال است که سهم کشور ایران بسیار اندك و ناچیز از این حجم قابل توجه است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از راه آرمان؛ نام شهرستان شهربابک استان کرمان تداعی کننده دو ظرفیت بسیار غنی

 
جاذبه گردشگري و فیروزة تراش خورده است. 

شهربابک از جمله شهرستان هاي صنعتی است که علاوه بر معدن مس، داراي معادنی همچون سیلیس و سایر سنگ هاي ساختمانی

 
است. 

آنچه که در خصوص برداشت این ثروت منحصر به فرد در استان کرمان و به ویژه در شهرستان شهربابک حیرت آور است این است که
در این شهرستان معدن مستقل فیروزه وجود ندارد و رگه هاي غنی فیروزه در حین برداشت مس رویت می شود که این سنگ ها پس

 
از برداشت با استفاده از سنگ شکن جدا می شود و در اختیار صنعتگران قرار می گیرد. 

کاظم حسین زاده معاون صنایع دستی استان کرمان در این خصوص در گفتگو با راه آرمان گفت: شهرستان شهربابک باتوجه به وجود
معادن غنی مس که رگه هاي فیروزه نیز در آن یافت شده، طی دو دهه اخیر رشد چشمگیري در حوزه سنگ هاي قیمتی و نیمه

 
قیمتی داشته است. 

معاون صنایع دستی استان کرمان با بیان اینکه بیش از 40 تعاونی فعال و حدود ي000 نفر هنرمند صنایع دستی در این رشته



 
اشتغال دارند، عنوان کرد: سنگ فیروزه شهربابک از مرغوبیت بسیار بالایی برخوردار است و طرفداران زیادي دارد. 

وي با اشاره به اینکه تجارت سنگ هاي قیمتی و نیمه قیمتی یکی از پررونق ترین تجارت ها در دنیاي امروز است، تصریح کرد: حجم
مبادلات تجاري در این صنعت بیش از 20 میلیارد دلار در سال است که سهم کشور ایران بسیار اندك و ناچیز از این حجم قابل توجه

 
است. 

این مقام مسئول ابراز کرد: این صنعت در کشور و بالطبع در استان کرمان و شهرستان شهربابک با مشکلات عدیده اي در بخش
آموزش، تامین مواد اولیه، تجهیزات متناسب با تولید و فرآوري، برندسازي و تجاري سازي، بسته بندي، عدم تکمیل زنجیره تولید و ...

 
روبه رو است. 

 
 

حسین زاده اظهار کرد: درصورت توجه و حمایت از این صنعت امکان ایجاد 2 هزار نفر شغل پایدار در رشته تراش و فرآوري سنگ
هاي قیمتی و نیمه قیمتی و زیورآلات سنتی در استان وجود دارد که با توجه به بازارهاي هدف در همسایگی کشور فرصت مناسبی

 
براي ارزآوري با ارزش افزوده بسیار بالا مهیا است. 

معاون صنایع دستی استان کرمان ادامه داد: به منظور ارتقا شرایط موجود استان در تلاش هستیم که با همکاري استانداري، سازمان
مدیریت و برنامه ریزي و فرمانداران، بی مهري که طی یک دهه گذشته در خصوص منابع اعتباري در حوزه صنایع دستی وجود

 
داشته، برطرف شود و سهم اعتبارات حوزه صنایع دستی افزایش داشته باشد. 

وي افزود: برنامه یک ساله حوزه صنایع دستی تدوین شده تا در اختیار معین هاي اقتصادي استان قرار گیرد و بتوانیم از این ظرفیت

 
در جهت توسعه صنایع دستی استان بهره برداري شود. 



 
 

این مقام مسئول با بیان اینکه در حال انعقاد تفاهم نامه با گروه مالی سرمایه گذاري گردشگري(سمگا) براي ایجاد 2 هزار شغل پایدار
در سه شهرستان بافت،رابر، ارزوئیه هستیم، عنوان کرد: برنامه ریزي شده است تا بیش از هزار هنرمند از مزایاي بیمه اجتماعی

 
روستائیان و عشایر بهره مند شوند. 

حسین زاده با اشاره به اینکه با اعطاء تسهیلات مشاغل خانگی، روستایی و عشایري در تلاش هستیم تا از کارگاه هاي صنایع دستی

 
حمایت کنیم، ابراز کرد: با ایجاد تشکل هاي منسجم، می خواهیم به تجاري سازي و برند سازي در این حوزه کمک کنیم. 

معاون صنایع دستی استان کرمان گفت: شرایط مناسب و بستر سازي لازم را در خصوص فروش آنلاین صنایع دستی از طریق

 
نمایشگاه ملی مجازي صنایع دستی که هم اکنون به آدرس tafrihati.com به وجود آورده ایم. 

وي با بیان اینکه تکمیل و تجهیز موزه دست بافته هاي داري روستایی و عشایري شهرستان سیرجان جزو اولویت هاي کاري ما قرار
دارد، خاطر نشان کرد: آموزش هاي آنلاین با همکاري اتاق بازرگانی و شرکت تردد گستر( تگ) جزو برنامه هاي اصلی است که هم

 
اکنون در حال انجام است. 

انتهاي پیام/



تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به اشتغالزایی در فارس

منبع: فریناشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/11/04

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در جلسه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي،
نشان از عزم دولت در رونق دادن به فعالیت هاي ...

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در
جلسه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه
اقتصادي، نشان از عزم دولت در رونق دادن به فعالیت هاي
تولیدي و توسعه صادرات در این شهرستان در سال جهش

 
تولید دارد. 

به گزارش فرینا به نقل از ایرنا، یکی از مهمترین ابزارهاي
لازم براي توسعه صادرات، جهش تولید، ایجاد اشتغال،

 
جذب سرمایه گذاري و توسعه هر منطقه، ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادي دانسته شده است. 

همچنین گفته شده کارکرد مناطق ویژه اقتصادي در تولید ناخالص داخلی و صادرات غیرنفتی چنان است که می توان آن را به عنوان

 
یکی از مهمترین عوامل رشد و توسعه اقتصاد پایدار تلقی کرد. 

بر همین اساس ایجاد منطقه ویژه اقتصادي در کازرون در سال 1389 به تصویب هیات دولت رسید و شرکت شهرك هاي صنعتی

 
فارس به عنوان متولی اجراي آن انتخاب شد. 

فرآیند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون از سال 1393 در دستور کار قرار گرفت و تاکنون نیز زیرساخت هایی براي راه اندازي

 
آن فراهم شده است. 

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون می تواند آغازي براي واگذاري زمین به متقاضیان، ایجاد اشتغال و توسعه صادرات در

 
این منطقه باشد. 

 
ظرفیت هاي کازرون براي توسعه صادرات 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان فارس در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: منطقه ویژه اقتصادي کازرون 77 هکتار است
که با تصویب طرح جامع آن، می تواند با توجه به نزدیکی به بندرها در توسعه محصولات صادرات محور این شهرستان، نقش بسزایی

 
داشته باشد. 

احد فتوحی افزود: با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون دیگر نیاز نیست صادرکنندگان بخواهند از گمرك شیراز محصولات خود

 
را صادر کنند. 

وي ادامه داد: واحدهاي صنعتی که قصد تولید و صادرات دارند در منطقه ویژه اقتصادي کازرون حضور پیدا می کنند که این موضوع

 
هم در ایجاد اشتغال و هم در توسعه صادرات موثر است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: با بهره برداري از منطقه ویژه اقتصادي کازرون واحدهاي صنعتی که قصد صادرات

 
دارند در این منطقه مستقر می شوند و تولید و صادرات خود را از منطقه ویژه اقتصادي کازرون خواهند داشت. 

فتوحی افزود: همه قوانین مناطق آزاد و ویژه اقتصادي که توسط دولت و مجلس تصویب شده مشمول منطقه ویژه اقتصادي کازرون

 
خواهد شد و واحدهاي مستقر در این منطقه از مشوق هاي صادراتی و معافیت هاي مالیاتی برخوردار هستند. 

 
کاهش قیمت تمام شده محصولات در مناطق ویژه اقتصادي 



مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس ادامه داد: قوانین حاکم بر مناطق ویژه اقتصادي باعث می شود قیمت تمام شده محصول

 
براي تولید کنندگان کاهش می یابد و این مساله بر قدرت رقابت پذیري با محصولات خارجی تاثیرگذار است. 

فتوحی بیان کرد: قیمت تمام شده کالا در مناطق ویژه اقتصادي به حدي پایین می آید که می توانند با کالاهاي خارجی در داخل و

 
خارج از کشور رقابت کنند. 

وي اظهارکرد: شهرستان کازرون تولید کننده انواع محصولات کشاورزي، لبنی و دامی و داراي نخلستان هاي زیاد است و این مساله

 
باعث می شود صنایع تبدیلی مرتبط با این محصولات در منطقه ویژه اقتصادي مستقر شوند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس ادامه داد: در حال حاضر کارخانه موتورسیکلت در کازرون فعال است که درخواست
حضور در منطقه ویژه اقتصادي را دارد؛ همچنین صنایع چوب و تولیدکنندگان عسل نیز تمایل به حضور در منطقه ویژه اقتصادي

 
دارند. 

 
فتوحی گفت: درخواست کرده ایم 20 هکتار دیگر نیز به 77 هکتار زمین واگذار شده به منطقه ویژه اقتصادي کازرون اضافه شود. 

وي افزود: با توجه به اینکه زیرساخت هاي آب، برق، گاز و تلفن در منطقه ویژه اقتصادي کازرون فراهم شده است پس از ابلاغ طرح

 
جامع این منطقه از سوي دولت ، آماده واگذاري زمین به سرمایه گذاران و تولیدکنندگان هستیم. 

 
ایجاد اشتغال در کازرون با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري فارس نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: قطعا مناطق ویژه اقتصادي مزیت هاي
اقتصادي به همراه دارند که واحدهاي مستقر در این مناطق تا 13 سال از پرداخت عوارض معاف هستند و این معافیت کمک بزرگی

 
به واحدهاي تولیدي نوپا می کند. 

ظفر افشون ادامه داد: با توجه به قدمت کازرون و صنایعی که در این شهرستان مستقر هستند و نیاز آن ها به مواد اولیه و نیروي

 
ماهر، راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي در این شهرستان می تواند زمینه اشتغال بسیار خوبی ایجاد کند. 

 
تاثیر منطقه ویژه اقتصادي در توسعه کازرون 

معاون استاندار فارس و فرماندار ویژه کازرون نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي این
شهرستان در جلسه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، بیان کرد: راه اندازي این منطقه اقتصادي در کازرون

 
می تواند تاثیر بسزایی در توسعه شهرستان داشته باشد. 

 
علی مظفري افزود: منطقه ویژه اقتصادي کازرون ظرفیتی است که می تواند اشتغال پایدار را در شهرستان ایجاد کند. 

 
وي ادامه داد: در حال رایزنی با تهران هستیم تا سریعتر روند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون را دنبال کنیم. 

شهرستان کازرون در فاصله 120 کیلومتري غرب شیراز دراستان فارس قرار دارد.



جاده ترانزیتی منطقه ویژه اقتصادي سرخس در آستانه بهره برداري

منبع: فریناشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/11/04

پروژه احداث جاده ترانزیتی منطقه ویژه اقتصادي سرخس یا همان کریدور ترانزیتی سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی که از
آن به عنوان طرح اولویت دار آستان قدس رضوي...

پروژه احداث جاده ترانزیتی منطقه ویژه اقتصادي سرخس
یا همان کریدور ترانزیتی سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی
که از آن به عنوان طرح اولویت دار آستان قدس رضوي در
منطقه ویژه اقتصادي سرخس یاد می شود، با پیشرفت

 
90درصدي، در آستانه بهره برداري است. 

به گزارش فرینا به نقل از آستان نیوز، کلید این پروژه اواخر
سال 96 زده شد، بررسی ها در آن زمان حکایت از این

داشت که باید جاده اي ترانزیتی براي اتصال منطقه ویژه اقتصادي سرخس به نقطه صفر مرزي احداث شود تا جهشی به سرعت انتقال
کالاها در منطقه داده شود؛ پروژه اي که اهمیت آن باعث شده از عالی ترین سطوح آستان قدس رضوي تا شوراي عالی مناطق آزاد و
ویژه، توان خود را براي تکمیل هر چه سریع تر آن به کار گیرند و با رویکرد استفاده حداکثري از توان شرکت هاي زیرمجموعه آستان

 
قدس رضوي، شرکت مسکن و عمران قدس رضوي به عنوان مجري طرح انتخاب شد. 

 
بزرگ ترین کریدور ترانزیتی شرق کشور 

مدیرعامل شرکت مسکن و عمران قدس رضوي می گوید: پروژه جاده ترانزیت سرخس بزرگ ترین کریدور ترانزیتی شرق کشور است
که به طول 2/7 کیلومتر توسط شرکت مسکن و عمران قدس رضوي زیرمجموعه بنیاد بهره وري موقوفات آستان قدس رضوي در
دست احداث است. محمد دلبري ادامه می دهد: این پروژه اکنون پیشرفت 90 درصدي دارد و پیش بینی می شود تا پایان بهمن ماه

 
امسال به بهره برداري برسد. 

یکی از مهم ترین پروژه هاي زیر ساختی در منطقه ویژه اقتصادي سرخس براي خروج از بن بست و وضعیت فعلی، اتصال این منطقه
به نقطه صفر مرزي است که با احداث کریدور ترانزیتی سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، این کار مهم میسر خواهد شد. هادي
علیپور، مدیر پروژه جاده ترانزیتی منطقه ویژه اقتصادي سرخس می گوید: شرکت مسکن و عمران در این پروژه، انجام تمام اقدامات
احداث راه اتصال منطقه ویژه به نقطه صفر مرزي شامل عملیات خاکی، احداث ابنیه فنی، زیرسازي و روسازي، اجراي آسفالت و سایر
عملیات تکمیلی از جمله نصب دیوار پیش ساخته و فنس کشی حریم راه، خط کشی، نصب تابلو و علایم، ایمن سازي و... را بر عهده
دارد. با افزایش سرعت عملیات اجرایی در پروژه جاده ترانزیت سرخس، ضمن ایجاد اشتغال در دوران ساخت، پس از بهره برداري و
افتتاح پروژه نیز امکان انتقال بار از کشور همسایه فراهم خواهد شد که این موضوع مهم، باعث ایجاد اشتغال و در نتیجه تحقق جهش
تولید، توسعه صادرات و واردات می شود.دلبري می گوید: در روند احداث این جاده ترانزیتی به صورت مستقیم ماهانه حدود 120 نفر
و غیر مستقیم ماهانه نزدیک به 500 نفر مشغول به کار هستند. وي ادامه می دهد: شرکت مسکن و عمران قدس رضوي با رویکرد
ایجاد اشتغال براي اهالی شهرستان سرخس، صد درصد کارگران مورد نیاز پروژه را از افراد بومی منطقه تامین کرده و فقط در بخش



سرپرستان از تعدادي متخصص غیر بومی استفاده شده است.پس از احداث جاده ترانزیتی، سرمایه گذاران خارجی براي ورود به منطقه
ویژه اقتصادي سرخس نیاز به دریافت روادید ندارند و همچنین معافیت 20 درصدي تعرفه گمرکی کالا اجرا می شود که تمام این

 
موارد در نهایت زمینه تحقق بیش از پیش جهش تولید در این منطقه را فراهم خواهد کرد. 

 
تعامل مناسب با کشاورزان منطقه 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي سرخس در این باره می گوید: با توجه به عبور پروژه از روي ریل راه آهن، باید تیرهاي 50 متري
بدون قطع کردن ارتباط و تردد راه آهن نصب می شد که براي اجراي آن، نیاز به دریافت مجوزهاي مورد نیاز از راه آهن جمهوري

 
اسلامی ایران و انجام هماهنگی با نهاد هاي ذي ربط بود که تمام این موارد انجام شد. 

احمد صادقی گلمکانی، ادامه می دهد: علاوه بر این، پروژه در بخشی از مسیر، با کانال انتقال آب سد دوستی متقاطع بود که به منظور
اجراي این محدوده، نیاز به دریافت مجوز و تمهیدات ویژه بود، همچنین جاده ترانزیت در بخشی از مسیر، با فیبر نوري و لوله هاي آب
کشاورزي برخورد می کرد که جابه جایی هاي لازم نیز در این خصوص صورت گرفت. گلمکانی مقوله تملک اراضی را یکی دیگر از
دشواري هاي این پروژه اعلام و اضافه می کند: با توجه به وجود زمین هاي کشاورزي، تعامل با کشاورزان منطقه و کسب رضایت براي

خرید زمین، کار بسیار سخت و زمان بري بود.



آموزش اصول ایده پردازي و کارآفرینی به 30 دانش آموز قشمی

منبع: فریناشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر مرکز بین المللی رشد منطقه آزاد قشم از برگزاري گردهمایی جوانه هاي قشم باهدف آشنایی نوجوانان و دانش آموزان
با اصول ایده پردازي و کارآفرینی خبر داد...

مدیر مرکز بین المللی رشد منطقه آزاد قشم از برگزاري
گردهمایی جوانه هاي قشم باهدف آشنایی نوجوانان و

 
دانش آموزان با اصول ایده پردازي و کارآفرینی خبر داد. 

به گزارش فرینا به نقل از خبرآنلاین، کمال بیرامیان بابیان
این مطلب، اظهار کرد: 30 نفر از دانش آموزان نوجوان
قشمی در این گردهمی که با همکاري پژوهش سراي
دانش آموزي جوان و مرکز بین المللی رشد منطقه آزاد

 
قشم برگزار شد، شرکت کردند. 

بیرامیان ادامه داد: در این جلسه موضوعاتی در حوزه
توسعه فردي، فن بیان، خلاقیت، ایده پردازي، کسب وکار، کارآفرینی و... توسط اساتید مختلف به نوجوانان حاضر در این برنامه

 
آموزش داده شد. 

به گفته وي، حمایت از ایده پردازي و آموزش طرح هاي مرتبط با حوزه کسب وکار و گسترش این قبیل برنامه ها همسو با ایجاد بازار

 
ایده یکی از اهداف برنامه ریزي شده براي مرکز بین المللی رشد منطقه آزاد قشم می باشد. 

گفتنی است، گردهمی جوانه هاي قشم از سال 98 در قشم شروع به فعالیت کرد. این برنامه مقدمه ایده پردازي و اقدام به حرکت در
مسیر موفقیت و کارآفرینی براي نوجوانان است.



35درصد کارگران فقط حقوق پایه می گیرند، بدون مزایا/ چرا آمار شکایت

کارگران پایین است؟

منبع: ملیتشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/11/04

یکی از مشکلات مهم کارگران عدم پرداخت مزایاي شغلی است. بر اساس آمارهاي غیررسمی، 35 درصد کارگران فقط حقوق
پایه می گیرند، بدون هیچ مزایایی، ولی از ترس بیکار شدن حاضر به شکایت از کارفرماي خود نیستند.

به گزارش ملیت به نقل از تسنیم، بر اساس قانون کار, مصوبات مزدي شوراي عالی کار براي همه لازم اجرا است. این در حالی
است که در حال حاضر تخلفات گسترده و تقریباً عرفی در جامعه وجود دارد که کارفرمایان واحدهاي متوسط و کوچک و واحدهاي

 
صنفی از الزامات مندرج در بخشنامه مزد امتناع می کنند. 

یکی از مشکلات در مسیر استخدام یک کارگر این است که؛ بعد از اینکه کارگران " آگهی استخدام" را مشاهده می کند, به آن
مجموعه مراجعه می کند, اما بعد از اینکه هفت خان رستم را سپري می کند در صورتی که شانس با او یار باشد و جذب مجموعه
شود, براي تعیین حقوق و دستمزد با این جمله روبرو می شود که "حقوق حداقل وزارت کار" پرداخت می شود. اما به راستی"حقوق

 
حداقل وزارت کار" به تنهایی است یا در کنار مزایاي شغلی معنا پیدا می کند؟ 

منظور واحدهاي صنفی کوچک از "حقوق حداقل وزارت کار", حقوق هایی بدون مزایا و مولفه هاي مزدي است. یعنی کارگران بدون
توجه به وضعیت اشتغال سابقه کاري که دارد, بدون توجه به وضعیت تاهل یا فرزند داشتن, قرار است حداقلی حقوقی که کف حساب
می شود را دریافت کند که غیرقانونی است اما متأسفانه اجرایی می شود. علی رغم اینکه مسئولان وزارت کار معتقد هستند که اگر

 
کارگري با چنین مواردي مواجه شد باید شکایت کند, اما دلیل عدم شکایت کارگران ترس از بیکاري است. 

یکی از جاهایی که معمولاً کمتر از حقوق وزارت کار با مزایا حقوق و دستمزد پرداخت می کند, مهد کودك ها هستند. مهدکودك ها

 
و مراکز پیش دبستانی بدون توجه به بخشنامه هاي مزدي حقوق و مزایا پرداخت می کنند. 

کارفرمایان واحدهاي کوچک و عمدتاً خدماتی به کارگران مانند شاغلین در مهدکودك ها و پیش دبستانی ها حقوقی بدون مزایا
پرداخت می کنند و این رویه را معمومی قلمداد می کنند, این رویه معمومی "غیرقانونی " است که به دلیل عدم نظارت بازرسان کار

 
در مراکز مختلف بسیار رایج شده است. 

فروشندگان فروشگاه ها هم وضعیتی شبیه کارکنان مهدکودك ها را دارند. معمولاً کارفرمایان فقط پایه حقوق را به کارگر می دهند و

 
ادعا می کنند که کارشان کاملاً قانونی است. 

در بازار کار کشور نیروي کار ارزان و پرداخت حقوق کمتر از حدقانونی وجود دارد. این قانون گریزي هاي متداول در باراز کار باعث

 
شده است که قراردادهاي یک ماهه و سه ماهه و حتی سفید امضا و توافق حقوق بدون مزایاي شغلی هم زیاد شود. 

قانون گریزي وجود دارد, اما اینکه چرا کارگران اعتراض نمی کنند به دلیل این است که از بیکاري هراس دارند. با توجه به اینکه بازار

 
کار بسیار آشفته است, نیروي کار از ترس بیکاري به هر گونه شغلی تن می دهد. 



 
35درصد کارگرانِ قرارداد موقت فقط پایه حقوق می گیرند 

فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد کانون شوراهاي اسلامی کار درباره کارگرانی که مزایاي قانون کار را دریافت نمی کنند گفت:
متأسفانه شاهد این هستیم که کارگرانی در جامعه مشغول فعالیت هستند که حداقل هاي قانونی کار را دریافت نمی کنند. این

 
کارگران در بهترین حالت تنها پایه حقوق را دریافت می کنند و مشمول سایر مزایا نمی شوند. 

رئیس کمیته دستمزد کانون شوراهاي اسلامی کار با بیان اینکه 96درصد قراردادهاي کار موقت است گفت: به صورت حدودي

 
35درصد از 96درصد قراردادهاي موقت، از مزایاي شغلی بهره مند نیستند. 

وي با بیان اینکه یکی از دلایلی که نمایندگان کارگران مصوبه دستمزد 99 را امضا نکردند، بحث این بود که کارفرمایان بسیاري در
کشور وجود دارند که حق و حقوق کارگران را به صورت کامل پرداخت نمی کنند ادامه داد: درست است که پرداخت حق سنوات، بن

 
خوار و بار، حق مسکن یک قانون است. اما به بسیاري از کارگران پرداخت نمی شود. 

توفیقی بیان کرد: دولتمردان می گویند اگر کارگري این مزایا را دریافت نمی کند، به ادارات کار شکایت کند. اما به راستی کدام کارگر
شکایت می کند؟ کارگري که قرارداد شفاهی دارد شکایت کند؟ کارگري که طبق ماده 7 قانون کار قراردادش لحاظ نمی شود و حتی
یک نسخه از قراردادش در اداره کار نیست شکایت کند؟کارگري که از ترس بیکاري و نداشتن امنیت شغلی کار می کند شکایت کند؟

 
کارگري که هیچ دفاعی ندارد، شکایت کند؟ 

رئیس کمیته دستمزد کانون شوراهاي اسلامی کار با بیان اینکه 30سال از تصویب قانون کار می گذرد اما قانون کار براي کارگران در
کارگاه هاي کوچک اجرا نمی شود گفت: بهتر است براي افزایش دستمزد پایه حقوق افزایش پیدا کند که اگر کارگري مزایاي حقوق را

 
دریافت نکرد بتواند از بس هزینه هاي زندگی بربیاید. 

توفیقی با اشاره به اینکه 96 درصد قراردادهاي کار موقت است گفت: می توانیم به صورت حدودي بگوییم حداقل 35 درصد از

 
قراردادهاي موقت اینگونه هستند، یعنی حقوق و مزایاي شغلی را دریافت نمی کنند. 

توفیقی گفت: بهره وري دستمزد و ماده 41 در دستمزد امسال اجرا نشد. دستمزد کارگران از کارمندان کمتر است و دولت و
کارفرمایان به قول خود عمل نکردند. حداقل دستمزد کارگران مطابق هزینه هاي سبد معیشت بسیار از هزینه هاي زندگی کمتر است.



کازرون صاحب منطقه ویژه اقتصادي می شود

منبع: همشهريشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/11/04

طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در جلسه 29 دي 99 شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه
اقتصادي به تصویب رسید.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، مدیرعامل
شرکت شهرك هاي صنعتی استان فارس گفت: منطقه
ویژه اقتصادي کازرون 77 هکتار است که با تصویب طرح
جامع آن، می تواند با توجه به نزدیکی به بندرها در توسعه
محصولات صادرات محور این شهرستان، نقش بسزایی

 
داشته باشد. 

احد فتوحی افزود: با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي
کازرون دیگر نیاز نیست صادرکنندگان بخواهند از گمرك شیراز محصولات خود را صادر کنند. واحدهاي صنعتی که قصد تولید و
صادرات دارند در منطقه ویژه اقتصادي کازرون حضور پیدا می کنند که این موضوع هم در ایجاد اشتغال و هم در توسعه صادرات موثر

 
است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: با بهره برداري از منطقه ویژه اقتصادي کازرون واحدهاي صنعتی که قصد صادرات

 
دارند در این منطقه مستقر می شوند و تولید و صادرات خود را از منطقه ویژه اقتصادي کازرون خواهند داشت. 

فتوحی افزود: همه قوانین مناطق آزاد و ویژه اقتصادي که توسط دولت و مجلس تصویب شده مشمول منطقه ویژه اقتصادي کازرون

 
خواهد شد و واحدهاي مستقر در این منطقه از مشوق هاي صادراتی و معافیت هاي مالیاتی برخوردار هستند. 

ایجاد اشتغال در کازرون با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري فارس نیز در این زمینه گفت:
قطعا مناطق ویژه اقتصادي مزیت هاي اقتصادي به همراه دارند که واحدهاي مستقر در این مناطق تا 13 سال از پرداخت عوارض

 
معاف هستند و این معافیت کمک بزرگی به واحدهاي تولیدي نوپا می کند. 

ظفر افشون ادامه داد: با توجه به قدمت کازرون و صنایعی که در این شهرستان مستقر هستند و نیاز آن ها به مواد اولیه و نیروي

 
ماهر، راهاندازي منطقه ویژه اقتصادي در این شهرستان می تواند زمینه اشتغال بسیار خوبی ایجاد کند. 

تاثیر منطقه ویژه اقتصادي در توسعه کازرون معاون استاندار فارس و فرماندار ویژه کازرون نیز با اشاره به تصویب طرح جامع منطقه
ویژه اقتصادي این شهرستان در جلسه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، بیان کرد: راه اندازي این منطقه

 
اقتصادي در کازرون می تواند تاثیر بسزایی در توسعه شهرستان داشته باشد. 

علی مظفري افزود: منطقه ویژه اقتصادي کازرون ظرفیتی است که می تواند اشتغال پایدار را در شهرستان ایجاد کند. در حال رایزنی



 
با تهران هستیم تا سریعتر روند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون را دنبال کنیم. 

شهرستان کازرون در فاصله 120 کیلومتري غرب شیراز در استان فارس قرار دارد.



دستور رئیس دستگاه قضا براي پیگیري و رفع مشکلات واحد هاي تولیدي

خراسان شمالی/ تاکید بر احیاي کارخانه هاي راکد و نیمه راکد

منبع: میزانشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون استاندار خراسان شمالی با اشاره به سفر اخیر آیت االله رئیسی به این استان گفت: آقاي رئیسی به مسئولان دستگاه
قضایی دستور دادند که در ستاد تسهیل و رفع موانع، بجد پیگیر رفع موانع و مشکلات واحد هاي تولیدي باشند، مشکلات

واحد هاي صنعتی و تولیدي با بانک ها را رسیدگی کنند.

غلامرضا هوایی در گفت وگو با میزان، با اشاره به سفر اخیر رئیس قوه قضاییه به استان خراسان شمالی اظهار داشت: ایشان در
طول مسیر از فرودگاه به محل برگزاري جلسات با تعدادي از مردم دیداري 20 دقیقه اي داشتند که با صبر و حوصله به حرف ها و

 
درخواست هاي مردم گوش کردند و دستورات لازم براي رفع مشکلات را صادر کردند. 

وي ادامه داد: سپس آقاي رئیسی در جلسه شوراي اداري استان شرکت کرده و به مدیران استانی جرات دادند تا محکم پاي کار

 
بایستید و براي حفظ اشتغال تمام تلاش خود را بکار گیرند و نگذارید هیچ کارخانه و واحد تولیدي تعطیل شود. 

معاون استاندار خراسان شمالی اضافه کرد: آقاي رئیسی به مسئولان دستگاه قضایی هم دستور دادند که در ستاد تسهیل و رفع موانع،

 
بجد پیگیر رفع موانع و مشکلات واحد هاي تولیدي باشند، مشکلات واحدهاي صنعتی و تولیدي با بانک ها را رسیدگی کنند. 

معاون استاندار خرسان شمالی گفت: رئیس دستگاه قضا درباره ضرورت احیاي کارخانه هاي راکد و نیمه راکد نیز تاکید فراوان کردند
و پس از آن دیداري با قضات و کارکنان دستگاه قضایی داشتند و سپس در ساختمان شوراي حل اختلاف با مردم رو در رو صحبت

 
کرده و نکاتی را به همکاران قضایی و کارکنان درباره مشکلات مردم توصیه کردند. 

هوایی با اشاره به بودجه هاي عمرانی که رئیس دستگاه قضا در سفر خود به استان خراسان شمالی براي احداث، تکمیل و بازسازي
مجموعه قضایی اختصاص داد، تاکید کرد: آقاي رئیسی دستور دادند 33 میلیارد تومان براي احداث ساختمان 5 هزار متر مربعی
شوراي حل اختلاف بجنورد اختصاص یابد همچنین 4 میلیارد و 210 میلیون تومان براي توسعه و تجهیز ساختمان زندان ها

 
اختصاص یابد تا به توسعه، تکمیل و تجهیز تصفیه خانه زندان اسفراین و تعمیراساسی و تجهیزات بینجامد. 

وي عنوان کرد: براي پزشکی قانونی هم مبلغ سه میلیارد و نیم اختصاص دادند تا جهت توسعه و تجهیز ساختمان شهرستان هاي
جاجرم و شیروان 2 میلیارد تومان و براي تعمیرات اداره کل و تعمیرات و احد هاي پزشکی استان یک میلیارد تومان و براي تامین و

 
تجهیزات سخت افزاري 300 میلیون تومان هزینه شود. 

بیشتر بخوانید: سفر رئیس قوه قضاییه به خراسان شمالی بازدید رئیس سازمان بازرسی کل کشور از شهرك هاي صنعتی قدیم و

 
جدید بجنورد 

انتهاي پیام/



وظایف سازمان حمایت چیست؟

منبع: فودناشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/11/04

در پی انتشار گزارشی از سوي روزنامه دنیاي اقتصاد در تاریخ 20 دي ماه سال جاري با عنوان « سازمان کدام حمایت؟»، ذیلا
پاسخ تهیه شده توسط آقاي مهرداد ایزدي مدیر کل دفتر مطالعات و برنامه ریزي سازمان حمایت، درج می شود.

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان به
عنوان یک نهاد حاکمیتی همواره در راستاي ماموریت،
وظایف و اختیارات خود و نیز سیاست هاي کلان و قوانین
و ضوابط جاري کشور، اقدام به حمایت از حقوق فعالان و
بازیگران اصلی و مهم اقتصادي و بازار از جمله مصرف
کنندگان، تولید کنندگان و... در ابعاد و حوزه هاي متنوع
به ویژه تنظیم بازار اقلام و کالاهاي اساسی، حساس و مهم
می کند. این سازمان با رصد مستمر بازار و عوامل موثر بر

تحولات آن و تهیه گزارش هاي کارشناسی پیشنگرانه، آگاهی و هشدارهاي لازم را با رویکرد کمک به ثبات بازار در قالب حمایت

 
هدفمند و هوشمندانه، به تصمیم گیران اقتصادي منعکس می کند. 

تنظیم بازار کالاهاي اساسی، حساس و مهم و نقش اساسی آن در سبد مصرفی خانوار به لحاظ قیمتی و عرضه و تقاضا و چه به لحاظ
تامین به موقع و کافی مواد اولیه براي واحدهاي تولیدي، همواره مورد تاکید و اولویت دستگاه هاي مرتبط و از جمله این سازمان به
خصوص در شرایط کنونی که با تحریم هاي ظالمانه محدودیت هایی در تامین واردات و تخصیص ارز وجود دارد بوده است. در این
میان تامین نیازهاي کشور در همه زمینه ها با تکیه بر توان تولید داخل و بهره مندي از ظرفیت هاي بالفعل و بالقوه داخلی در اولویت

 
است و با همین رویکرد و مطابق قوانین و مقررات از ورود کالاهاي خارجی مشابه تولید داخل ممانعت به عمل می آید. 

درهمه کشورها متناسب با منطق اقتصادي و منافع ملی و در راستاي حمایت از تولید داخلی، ضمن پرهیز از رها سازي واردات و
واگذاري بازار داخلی به محصولات وارداتی، راهکارها و مدل هایی متناسب با اقتصاد بومی طراحی می شود تا در آن مدل بیشترین
سودآوري براي رونق تولیدات داخلی، ایجاد اشتغال و رعایت حقوق مصرف کنندگان و توزیع کنندگان و ایجاد محدودیت در فعالیت
رانت خواران و سودجویان لحاظ شود، به خصوص در زمینه تولیدات و واردات اقلام اساسی و حساس که به جهت اهمیت آن و نرخ ارز
تخصیصی و تفاوت قیمتی با کشورهاي همجوار، قاچاق آنها از داخل به خارج و بالعکس مورد طمع و هدف شبکه هاي غیر رسمی

 
صادرات و واردات قرار می گیرد. 

سازمان حمایت در حیطه وظایف و اختیارات خود و در راستاي حمایت از شبکه رسمی صادرات،واردات، توزیع و تجارصحیح العمل و
با هدف جلوگیري از کمبود و اخلال در بازار به خصوص مواد اولیه مورد نیاز واحدهاي تولیدي اقدامات موثري را به عمل آورده است
که یکی از بارزترین مصادیق آن مقابله با قاچاق کالا (قاچاق صادرات - قاچاق واردات) است. مبارزه با قاچاق کالا (ورود کالاهاي



ممنوعه، ورود کالاهاي مشابه محصولات داخلی و...) در عمل باعث قطع سود آوري کلان رانت خواران و شرکت هاي خارجی رقیب

 
تولید داخل می شود و این موضوع همواره مورد انتقاد این عده بوده است. 

ولی در عین حال جلوگیري از قاچاق جزو مهم ترین اولویت هاي کاري دولت و این سازمان در سال جاري که به عنوان سال جهش
تولید نامگذاري شده است، بود. در همین ارتباط در 9 ماه اول سال با 342،446 فقره بازرسی و تشکیل 6629 پرونده به ارزش
33،709،629 میلیون ریال به مبارزه و جمع آوري کالاي قاچاق در سطح عرصه اقدام کرده است، تمامی اقلام مکشوفه از طریق
غیررسمی وارد کشور شده و در جهت ضربه زدن به اقتصاد کشور و فعالان اقتصادي (از جمله تجار صحیح العمل) بوده است. بدیهی
است مطابق منطق اقتصادي، واردات آن دسته مواد اولیه و کالاهاي سرمایه اي مورد نیاز تولید که تهیه آن در داخل میسر نبوده وبه
خصوص کمبود آن منجر به کاهش تولید ودر نهایت بروز اختلال در زندگی آحاد مصرف کنندگان می شود و یا اقلام مصرفی که در
داخل کشور تولید می شوند ولی به دلیل کمبود تولید باید مابقی نیاز جامعه از خارج کشور وارد شود، نه تنها ضروري است بلکه مورد
حمایت و تاکید نیز قرار دارد. شایان ذکر است در شرایط کنونی اکثریت تجار متعهد و دلسوز با روش هاي مبتکرانه با توسعه صادرات
انواع محصولات تولید داخل با هدف رونق تولید اقتصادي در حال کمک به اقتصاد کشور هستند. در پایان امید است با همراهی و
همکاري متعهدانه عوامل اقتصادي از جمله تجار و بازرگانان، نیازهاي ضروري جامعه و همچنین بخش هاي تولیدي به موقع شناسایی
و با واردات هدفمند و بهنگام، اقلام مورد نیاز در جهت توسعه و رونق تولید داخل، توزیع به موقع مایحتاج مصرفی عموم مردم و رونق

هرچه بیشتر اقتصاد کشور تامین شود.



چرا بانک مرکزي فقط به نفع بانک ها می اندیشد نه به مصالح کشور؟

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/11/04

همه می دانند که اقتصاد ایران بانک محور است و تامین مالی کل فضاي کسب و کار در دست بانک هاست و بازارهاي مانند
سرمایه تنها اندکی از نیاز بنگاه هاي اقتصادي ایران را تامین می کنند.

همه می دانند که اقتصاد ایران بانک محور است و تامین مالی کل فضاي کسب و کار در
دست بانک هاست و بازارهاي مانند سرمایه تنها اندکی از نیاز بنگاه هاي اقتصادي ایران

 
را تامین می کنند. 

به گزارش بانکداري ایرانی، از طرف دیگر؛ منابع مالی بانک ها هم سپرده مردم است
یعنی وقتی بانک ها سود سپرده مناسبی پرداخت می کنند مردم می روند سراغ اینکه

پول هاي خود را نزد بانک نگهدارند و با آن کارآفرینی نکنند لذا در حال حاضر فشار بر بانک مرکزي براي کاهش نرخ سود بانکی

 
بالاست در حقیقت ، تغییر سود بانکی در روزهاي اخیر بسیار پرحاشیه شده است و طرفدارانی براي خود پیدا کرده است. 

طرفداران بازار سرمایه معقدند که باید نرخ سود بانکی کاهش پیدا کند، این افراد می گویند که طبق اعلام بانک مرکزي نرخ بهره بین
بانکی به 22 درصد صعود کرده است. با توجه به اینکه حاشیه سود شرکت ها بین 20 تا 25 درصد است این مسأله می تواند ضربه

 
جدي به کار و تولید در کشور وارد کند و انگیزه ایجاد ارزش افزوده را از بین برده و اقتصاد فلج می شود. 

اما مخالفان این نظریه معتقدند که براي اینکه نقدینگی را از بازار جمع کنند و اینکه بانک بتواند اوراق دولتی را خریداري کند، بهتر
است که نرخ سود افزایش پیدا کند چرا که به زبان بسیار ساده اینکه تورم بالاست و باید تطبیقی بین تورم و نرخ بره وجود داشته

 
باشد و به اصطلاح مکانیزم براي مهار تورم پول پر بهره نیاز است یعنی باید تورم از نرخ بهره وام بانکی کمتر باشد. 

 
دسته سوم نیز کسانی هستند که معتقدند که تغییر سود بانکی می تواند بر اقتصاد تاثیر مثبت یا منفی داشته باشد. 

از طرف دیگر شنیده ها حکایت از آن دارد که برخی از بانک ها نرخ سود 20 درصدي خود را به 18 درصد کاهش دادند این بانک ها

 
که بانکهاي ورشکسته بوده بانک مرکزي مجوز پرداخت سود بالا را به آنها داده در ماه هاي اخیر سود خود را کاهش دادند. 

بانک مرکزي دچار سردرگمی است و تنها به بانک ها می اندیشد. او حتی بانک ها را مجاب به اصلاح ساختار بیمار خود نمی کند. در
حال حاضر برخی از بانک هاي ورشکسته نرخ سود تا 25 درصد می دهند در حالی که نرخ سود رسمی بانک ها 15 درصد است. این
در حالی است که این بانک ها به شکل عجیبی مطالبات معوق دارند و بجاي اینکه به آنها براي وصول مطالبات معوق فشار وارد کنند

 
به انها رانت بیشتري می دهند. 

لذا سوال منتقدان به بانک مرکزي این است که بهتر نیست بانک مرکزي براي مصلحت کشور هم شده وضعیت بانک ها را روشن کند
تا اثر مخرب این بانک هاي ورشکسته بر اقتصاد کشور کمتر شود. چرا که یکی از عوامل خلق پول در ایران همین بانک هاي
ورشکسته هستند و این بانکها هستند که مسبب اصلی وضع اقتصادي فعلی ایران هستند اما بانک مرکزي همچنان با آنها مماشات می

کند.





40 کانون فرهنگی ـ هنري در مساجد قزوین تأسیس شد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان قزوین گفت: استان قزوین داراي 361 کانون فرهنگی ـ هنري بوده که 40
کانون نیز در سال جاري تأسیس و تعداد کانون هاي مساجد استان به 401 کانون رسیده است.

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان قزوین گفت: استان قزوین داراي 361 کانون فرهنگی ـ هنري بوده که 40

 
کانون نیز در سال جاري تأسیس و تعداد کانون هاي مساجد استان به 401 کانون رسیده است. 

به گزارش ایکنا از قزوین، به نقل از روابط عمومی اداره کل
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قزوین، حجت الاسلام والمسلمین
علی رمضانی، مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد استان قزوین، اظهار کرد: کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد از سال 71 و بر اساس منویات رهبري در خصوص مقابله
با تهاجم فرهنگی دشمن شکل گرفت و 27 سال از فعالیت این

 
مجموعه می گذرد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان قزوین ادامه داد: استان قزوین داراي 361 کانون فرهنگی هنري بوده که 40 کانون

 
فرهنگی هنري هم در سال جاري تأسیس شد و تعداد کانون هاي مساجد استان به 401 کانون رسیده است. 

وي اظهار کرد: ما براي اینکه بتوانیم اتفاقات خوبی را در مجموعه کانون ها داشته باشیم، باید بتوانیم نیازسنجی براي جامعه مخاطب

 
داشته باشیم تا بر این اساس برنامه ریزي کنیم. در حوزه اطلاع رسانی، پایگاه اطلاع رسانی «فهما» در استان راه اندازي شده است. 

حجت الاسلام رمضانی اعلام کرد: اقدام دیگر ما حضور در فضاي مجازي بوده است که فعالان کانون ها را به سمت فعالیت در این فضا

 
هدایت کردیم و جشنواره ها و برنامه هاي متعددي در فضاي مجازي داشتیم. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان قزوین به اقدامات کانون ها در ایام شیوع کرونا و مقابله با این بیماري اشاره کرد و
گفت: برگزاري ایستگاه سلامت، تهیه بسته هاي معیشتی، برگزاري ایستگاه نذر کریمانه، توزیع گوشت و غیره از جمله برنامه هایی

 
است که در این ایام، کانون هاي مساجد انجام داده اند. 

وي تأکید کرد: طرح سه شنبه هاي تکریم برنامه دیگري است که در سال جاري داشتیم که در قالب این طرح به همراه مدیرکل

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و مدیرکل بنیاد شهید دیدار با خانواده شهدا داشتیم. 

حجت الاسلام رمضانی اضافه کرد: برگزاري نشست هاي مختلف با حوزه علمیه، اداره کل کتابخانه هاي عمومی استان، مرکز



 
پاسخگویی به سؤالات شرعی و غیره از دیگر برنامه هاي ما در سال جاري بوده است. 

وي در ادامه به فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص اهمیت کار فرهنگی در فضاي مجازي اشاره و اظهار کرد: با توجه به
فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص حضور در فضاي مجازي و انجام کار فرهنگی و جهادي، یکی از اقدامات صورت گرفته در
ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد طراحی زیست بوم مجازي کانون هاي مساجد (سامانه بچه هاي مسجد) است که در این سامانه

 
اعضاي کانون ها و فعالیت هایشان ثبت می شود. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان قزوین خاطرنشان کرد: بر این اساس بیش از 28 هزار نفر در سامانه بچه هاي مسجد
ثبت نام کرده اند که این افراد بر اساس سن، تحصیلات و غیره طبقه بندي شده اند. از مجموع کانون هاي مساجد استان، 144 کانون
در شهرستان قزوین فعالیت دارند که 60 کانون روستایی و 84 کانون شهري است که 55 کتابخانه هم در مساجد فعال بوده و افراد از

 
این کتابخانه ها استفاده می کنند. 

حجت الاسلام رمضانی ادامه داد: سامانه بچه هاي مسجد بانک اطلاعاتی قوي است که یکی از اهداف در این طرح کشف و شناسایی
استعداد بچه هاي مسجد است و از طریق این سامانه فعالیت کانون ها قابل ارزیابی است که سال گذشته این اقدام در قالب فهما انجام

 
شد و امسال هم این کار با اجراي طرح ملی ایران قوي انجام می شود و کانون ها مورد ارزیابی قرار می گیرند. 

وي تصریح کرد: طرح ملی ایران قوي از هفته دفاع مقدس آغاز شده و تا دهه فجر ادامه دارد و محورهاي این طرح شامل مقاومت و
عزت ایران اسلامی، قرآن و سیره اهل بیت (ع)، پیشرفت و امید به آینده و مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی است و داراي 12 رواق
شامل کارآفرینی، رسانه، قلم، همدلی، نمایش، کتاب، فناوري، سرود، فیلم، نور، ترنج و دانش است که فعالیت کانون هاي فرهنگی
هنري مساجد در قالب این رواق ها در سامانه بچه هاي مسجد در حال ثبت است. کانون هاي مساجد با ثبت فعالیت ها و امتیازي که

 
دریافت می کنند مورد حمایت مالی قرار خواهند گرفت. 

حجت الاسلام رمضانی تأکید کرد: طرح ملی ایران قوي داراي دوره هاي آموزشی مختلف است و ما به دنبال این هستیم تا افراد
بتوانند در مسجد رشد یافته و تزکیه داشته باشند؛ مسجد باید مکانی باشد که در آن کتابخانه، بازیگاه، فروشگاه و غیره دیده شود و

 
باید از ظرفیت مسجد در بخش هاي مختلف استفاده شود. 

وي یادآور شد: کانون هاي مساجد با ظرفیت نیروي انسانی که دارد می تواند مورد استفاده همه مجموعه ها قرار گیرد و ما نیازمند
همراهی و همکاري شوراي شهر هستیم و اگر یک صدایی در این حوزه داشته باشیم می توانیم با استفاده از ظرفیت مساجد بسیاري

 
از مشکلات را حل کنیم. 

انتهاي پیام



اجراي 100 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی توسط بسیج سازندگی قزوین

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/11/04

قزوین – رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین از اجراي بیش از اجراي یک صد پروژه عمرانی و محرومیت زدایی در
سال جاري خبر داد.

قزوین – رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین از
اجراي بیش از اجراي یک صد پروژه عمرانی و محرومیت

 
زدایی در سال جاري خبر داد. 

مهدي صادقپور در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به
اینکه سازمان بسیج سازندگی در سال جاري با افزایش
حجم برنامه ها روبرو بوده است، اظهار کرد: محدودیت و
مشکلات موجود در سازمان کار را متوقف نکرده و
جهادگران این سازمان با قدرت در مسیر خدمت رسانی به

 
مردم حرکت کرده اند. 

وي افزود: در سال جاري با کمک جهادگران این سازمان بیش از یک صد پروژه عمرانی در قالب هاي مختلف خدمت رسانی در سطح

 
استان اجرایی شده است. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین با بیان اینکه بیش از 800 گروه جهادي در حوزه هاي مختلف در این سازمان در سطح

 
استان سازمان دهی شده اند، تصریح کرد: بیش از 4 هزار خدمات درمانی رایگان توسط این گروه ها به مردم ارائه شده است. 

وي عنوان کرد: یکی از اصلی ترین اقدامات صورت گرفته در این ایام طرح شهید سلیمانی بود و بیش از 582 تیم در این طرح براي

 
مقابله و قطع زنجیره ویروس کرونا حضور فعال و مثمر ثمر داشتند. 

صادقپور اضافه گرد: راه اندازي ده ها ایستگاه سلامت در سطح استان دري ام کرونا، راه اندازي ده ها کارگاه تولید ماسک و توزیع بیش
از 140 هزار بسته بهداشتی از دیگر اقداماتی بوده که براي مقابله با کرونا در سطح استان قزوین توسط جهادگران بسیج سازندگی

 
استان قزوین عملیاتی شده است. 

وي ادامه داد: در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري نیز توزیع بیش از 18 هزار بسته معیشتی در دستور کار قرار گرفت و همچنین

 
بیش از هزار بسته گوشت قرمز و مرغ نیز به دست نیازمندان رسید. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین با بیان اینکه هزار رأس گوسفند براي ارائه خدمات به مردم قربانی شده است از توزیع

 
بیش از 450 هزار پرس غذاي گرم نیز خبر داد. 



وي بیان کرد: تهیه 1300 دست پوشاك و کفش، توزیع بیش از 16 هزار بسته لوازم التحریر و اهداي 100 دستگاه تبلت به دانش

 
آموزان نیازمند استان از دیگر اقداماتی بوده که در سال جاري با کمک خیرین و گروه هاي جهادي عملیاتی شده است. 

صادقپور گفت: همچنین در اقدامی ماندگار بیش از 600 سري جهیزیه به زوج هاي جوان نیازمند اهدا شد و در کنار آن نیز 261

 
کالاي اساسی زندگی بین خانواده هاي نیازمند توزیع شد. 

 
وي افزود: تمام این اقدامات در قالب 9 مرحله رزمایش نهضت کمک مؤمنانه در سراسر استان قزوین انجام شده است. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین از آزادسازي 109 زندانی با جرایم غیر عمد و همچنین ارائه 522 مورد مشاوره حقوقی
رایگان خبر داد و عنوان کرد: تلاش براي آزادسازي زندانیان جرایم غیر عمد از طرح خوبی بود که با استقبال گروه هاي جهادي و

 
خیرین انجام شد. 

وي اضافه کرد: برگزاري کارگاه هاي آموزشی کارآفرینی و اشتغال زایی و همچنین راه اندازي 3 کارگاه خیاطی و اشتغال زایی براي

 
90 خانم سرپرست خانواده از دیگر اقداماتی بود که در این مدت توسط سازمان بسیج سازندگی اجرا شد. 

صادقپور ادامه داد: در بخش کارهاي عمرانی عام المنفعه نیز 60 واحد مسکونی نیز با مشارکت گروه هاي جهادي براي محرومین

 
احداث و یا تعمیر شد. 

وي در پایان یادآور شد: گروه هاي جهادي و سازمان بسیج سازندگی با تمام توان در کنار محرومین قرار دارند و خدمت رسانی به
مردم و همچنین محرومین را یکی از اصلی ترین رسالت هاي خود می دانند.



بازدید از طرحهاي اشتغال روستاي گز شرقی شهرستان بندرگز در راستاي

طرح"روستاي بدون بیکار"

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/11/04

 
 

 
با حضور معاون صندوق کار آفرینی امید صورت پذیرفت: 

 
بازدید از طرحهاي اشتغال روستاي گز شرقی شهرستان بندرگز در راستاي طرح"روستاي بدون بیکار" 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان گلستان ،باقري معاون صندوق کار آفرینی امید استان گلستان بهمراه
شهریاري رئیس صندوق ، حامی اشتغال استان ، دهیار و بخشدار روستا از طرحهاي اشتغال روستایی شناسایی شده در روستاي گز

 
شرقی شهرستان بندرگز در راستاي اهداف صندوق "روستاي بدون بیکار" بازدید بعمل آوردند 

باقري در حاشیه بازدید از این طرحها گفت: با توجه به ظرفیت هاي موجود در این روستا جامعه محلی درصورت دریافت تسهیلات در
بخش کشاورزي علاقمند به خرید دام ، مرکز جمع آوري شیر ، صنایع تبدیلی و در بخش صنعتی نیازمند دریافت تسهیلات براي
خرید مکانیزیسیون ، خرید تراکتور ، کشت گلخانه اي لیمو ترش ،سورتینگ ، نهالستان ، کارگاه جعبه سازي ،تجهیزات کشاورزي و

 
تامین بخشی از هزینه هاي عملیاتی میباشند. 

معاون صندوق از طرحهاي شناسایی شده در این روستا شامل ، کارگاه پوشاك تولید لباس زیر جهت افزایش تولید پوشاك به صورت
پشتیبان و به صورت خانگی در این روستا ، تعمیرگاه ادوات کشاورزي جهت افزایش تجهیزات تعمیراتی اداوات ، باغ لیمو ترش جهت
احداث گلخانه ، رستوران سنتی و محل احداث کارگاه سورتینگ و جعبه سازي بازدید نموده ودر خصوص اقدامات اولیه جهت ثبت در

 
سامانه کارا و نحوه پرداخت تسهیلات راهنمایی نمودند 

گزشرقی دومین روستاي پرجمعیت بخش مرکزي شهرستان بندرگز از استان گلستان می باشد. فاصله گزشرقی تا مرکز استان 45
کیلومتر است. و براساس سرشماري مرکز آمار ایران ، 1276 نفر جمعیت دارد شغل اصلی در این روستا باغداري می باشد و کشاورزي
در سطح روستا عمدتا معطوف به باغداري (قطره اي) می باشد و انواع میوه ها از جمله شلیل، مرکبات، کیوي، انار، خرمالو و ... در طی

 
سال تولید می کنند. 



 
 



نرخ بیکاري در آذربایجان شرقی به 7.4 درصد رسیده است

منبع: ایسناشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/11/04

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه نرخ مشارکت
اقتصادي و نرخ بیکاري استان هر سه ماهه مشخص می شود، گفت: سال گذشته نرخ بیکاري استان برابر 10.4 درصد بود که

در پاییز سال 99، تک رقمی شده و به 7.4 درصد رسیده است.

یونس طاهري در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه جزو
استان هاي با نرخ بیکاري کم و نرخ مشارکت اقتصادي بالا
هستیم، اظهار کرد: در رابطه با اشتغال زایی و ایجاد زمینه
اشتغال نیز یک کارگروه تخصصی در استان به ریاست
استاندار مباحث را پیگیري می کند که دبیرخانه آن اداره
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوده و دستگاه هاي
تخصصی، اجرایی و بانک هاي عامل نیز عضو این کارگروه

 
هستند. 

وي با تاکید بر اینکه هرگونه مسائل مربوط به سرمایه
گذاري، ایجاد اشتغال و تولید، به ویژه در شهرستان ها در

این کارگروه پیگیري شده و تلاش می شود که نرخ مشارکت اقتصادي در استان ارتقا یافته و نرخ بیکاري پایین بیاید، اضافه کرد: این

 
امر، ممکن نیست مگر اینکه اطلاعات اولیه و بانک اطلاعاتی در این رابطه داشته باشیم. 

وي اضافه کرد: در این رابطه برنامه هاي متنوعی را پیگیري می کنیم و اقداماتی را هم در سطح آموزش و پرورش تحت عنوان
"باشگاه کارآفرینان نوجوان" شروع کرده ایم تا نیروهایی که وارد دانشگاه ها می شوند، در انتخاب رشته دقت کرده و رشته هایی را

 
انتخاب کنند که متناسب با نیاز بازار کار باشد. 

 
بیشترین نرخ بیکاري بین جوانان، مربوط به فارغ التحصیلان دانشگاهی است 

طاهري در ادامه با بیان اینکه بیشترین نرخ بیکاري بین جوانان در استان، مربوط به فارغ التحصیلان دانشگاهی بوده و البته در کل
دنیا معمولا اینگونه است، گفت: چراکه، یک تعداد نیروهاي غیردانشگاهی در هرکاري مشغول شده و آماده به کار در تمامی واحدها
هستند، اما متاسفانه فرهنگ غلطی بین دانشگاهیان جا افتاده و معمولا دنبال جذب در دستگاه هاي دولتی هستند، اما با توجه به

 
اینکه جذب در دستگاه هاي دولتی محدود است، سعی می کنیم این مسئله را از طریق بخش تعاون و خصوصی جبران کنیم. 

وي با بیان اینکه تلاش می شود زیرساخت ها و ساختار ایجاد اشتغال و فرصت هاي شغلی در استان ایجاد شود، افزود: از فارغ
التحصیلان دانشگاهی در راستاي فعالیت به شکل تعاونی، کارآفرینی و خوداشتغالی حمایت می کنیم و یا اگر واحدها هم به نیروي

 
تخصصی نیاز دارند، تلاش می کنیم تا نیروهاي لازم را آموزش داده و در اختیار این واحدها قرار دهیم. 



وي با بیان اینکه سعی می کنیم در امر سرمایه گذاري، اشتغال زایی و حمایت از کارآفرینی اولویت را به روستاها و نیروهاي فارغ
التحصیل دانشگاهی بدهیم، ادامه داد: با این هدف می خواهیم با اشتغالزایی در روستاها، جلوي مهاجرت روستاییان به شهرها را

 
بگیریم تا از پتانسیل هاي روستایی استفاده شود؛ در این رابطه با تسهیلات ارزان قیمت از سرمایه گذاران حمایت می کنیم. 

 
برنامه هاي اشتغال براي فارغ التحصیلان 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان با اشاره به اینکه براي فارغ التحصیلان استان نیز برنامه
هاي متنوعی داریم، گفت: در این راستا، کمیته هاي کارآفرینی در دانشگاه ها از جمله دانشگاه تبریز تشکیل شده است و سعی می
کنیم فارغ التحصیلان دانشگاهی را تحت عنوان "آینده شغلی من" با ارائه سمینار و... توجیه کنیم، چراکه ورود این فارغ التحصیلان

 
به بازار کار، در سه حالت "اشتغال در بخش دولتی، تعاونی و خصوصی" خواهد بود. 

وي با تاکید بر اینکه امروز در بخش دولتی میزان جذب کم و محدود شده است، افزود: اما در بخش تعاون هیچ مشکلی وجود نداشته
و عزیزان می توانند با تشکیل شرکت هاي تعاونی، طرح هاي خود را اجرایی کنند؛ ما نیز در این رابطه حمایت هاي تسهیلاتی داریم تا

 
فارغ التحصیلان دانشگاهی هم براي خود و هم براي سایر فارغ التحصیلان اشتغالزایی کنند. 

وي با بیان اینکه آماده حمایت از فارغ التحصیلانی هستیم که می توانند براي خود کسب و کار راه اندازي کنند، گفت: در این

 
خصوص از طرح هاي عزیزان حمایت کرده و تسهیلات ارزان قیمت در اختیارشان قرار می دهیم. 

طاهري با بیان اینکه گروه بعدي، فارغ التحصیلانی هستند که نمی توانند در دستگاه هاي دولتی، تعاونی و خصوصی مشغول فعالیت
شوند و خواستار اشتغال در سایر واحدهاي تولیدي هستند، اضافه کرد: براي این دسته از فارغ التحصیلان دانشگاهی نیز طرح

 
"واحدهاي کارورزي و مشوق هاي بیمه اي" در نظر گرفته شده است. 

 
ثبت نام در سامانه کارورزي 

وي در تشریح این طرح گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یک سامانه کارورزي دارد که از یک سو، فارغ التحصیل دانشگاهی در
آنجا به عنوان کارورز ثبت نام کرده و از طرفی هم واحدهاي تولیدي که نیاز به نیرو دارند، تحت عنوان واحد پذیرنده ثبت نام می
کنند. در این سامانه، هر دو طرف لینک شده و قرارداري سه ماهه بین شان منعقد می شود که این سه ماه، مستثنی از قانون کار و

 
تامین اجتماعی است. 

وي با بیان اینکه کارفرما طی این سه ماه هیچ هزینه اي براي کارورز نمی دهد و حق الزحمه و بیمه توسط وزارت کار پرداخت می
شود، افزود: بعد از اتمام سه ماه، واحدهاي تولیدي، کارورزها را ارزیابی کرده و هر نیرویی را که لازم داشته باشد، جذب می کنند. در
قالب این طرح، واحدهاي تولیدي با جذب نیرو، از 20 درصد سهم بیمه اي کارفرمایی به مدت دو سال معاف هستند و به نوعی بین

 
طرفین حالت برد-برد برقرار است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان به مزایاي این طرح براي طرفین نیز اشاره کرد و افزود:
فارغ التحصیل دانشگاهی که در طرح کارورزي ثبت نام می کند، آموزش می بیند و جذب واحد تولیدي می شود؛ اگر هم مایل به کار
در واحد تولیدي نباشد، می تواند براي خود کسب و کار راه بیاندازد، از طرفی هم واحد تولیدي طبق نیاز و خواسته خود نیروها را



 
آموزش و ارزیابی کرده و درصورت جذب نیز به مدت دو سال از پرداخت 20 درصد سهم بیمه اي کارفرمایی معاف می شود. 

وي ادامه داد: علاوه بر این، براي واحدهاي تولیدي که بتوانند فارغ التحصیل دانشگاهی را جذب کنند، مشوق بیمه اي داریم و از

 
پرداخت 23 درصد سهم بیمه کارفرمایی به مدت دو سال معاف می شوند. 

وي با بیان اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی حسب شرایط خود می توانند از این طرح ها استفاده کنند، خاطرنشان کرد: این طرح ها
در استان موفق بوده اند و هم واحدهاي تولیدي و هم فارغ التحصیلان استقبال کرده اند، چراکه نیروي آموزش دیده و علمی به

 
واحدهاي تولیدي جذب شده و فارغ التحصیلان نیز به سمت تعاون و کارآفرینی سوق داده می شوند. 

طاهري یادآور شد: علاوه بر این، از ایده ها، نوآوري ها و اختراعات فارغ التحصیلان دانشگاهی نیز حمایت می کنیم تا ایده خود را

 
تجاري سازي کرده و به تولید انبوه برسانند. 

وي با بیان اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی به هیچ عنوان به دنبال استخدام دولتی نباشند و حتما براي کارآفرینی و... به دستگاه
هاي تخصصی مراجعه کنند، گفت: فارغ التحصیلان سعی کنند مجوز کسب کرده و براي خود کسب و کار راه بیاندازند و یا از

 
مسیرهاي ذکر شده ورود کرده تا بتوانند در حالت برد برد کار کنند. 

وي با اشاره به اینکه خانواده ها نیز نگران نباشند، چراکه حمایت هاي خوبی از فارغ التحصیلان دانشگاهی در استان برقرار بوده و
فرصت هاي شغلی کلانی هم وجود دارد، اگر فارغ التحصیلان حاضر به فعالیت باشند، ادامه داد: در این رابطه از مراکز مشاوره و

 
خدمات کاریابی نیز می توانند مشورت بگیرند. 

انتهاي پیام



یک اثر هنري جزو ملزومات زندگی است نه کالاي اضافی

منبع: قلمناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/11/04

ایسنا/آذربایجان شرقی یک مجموعه دار آثار هنري تاکید کرد: براي تغییر ذائقه مردم در عرصه هنر باید از ظرفیت رسانه،
گالري ها، هنرمندان و مسئولان بهره برد و باید این فرهنگ در میان خانواده ها پدید آید که وجود یک اثر هنري در خانه،

جزو ملزومات زندگی است و نباید آن را کالاي اضافی تلقی کرد. نوشته یک اثر ...

یک اثر هنري جزو ملزومات زندگی است نه کالاي اضافی
ایسنا/آذربایجان شرقی یک مجموعه دار آثار هنري تاکید
کرد: براي تغییر ذائقه مردم در عرصه هنر باید از ظرفیت
رسانه، گالري ها، هنرمندان و مسئولان بهره برد و باید این
فرهنگ در میان خانواده ها پدید آید که وجود یک اثر
هنري در خانه، جزو ملزومات زندگی است و نباید آن را

 
کالاي اضافی تلقی کرد. 

جلیل خسروشاهی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به این که
نسل قدیمی تبریز بیشتر تمایل به هنرهاي سنتی داشته و
هنر نقاشی را هم با طراحی روي فرش می شناسند، گفت:

باید ذائقه مردم تبریز و آذربایجان تغییر یابد و به سمت هنر معاصر و هنرهاي تجسمی نیز سوق یابد، که البته این امر یک پروسه ي

 
زمان بر خواهد بود و باید این فرهنگ سازي از سنین پایین و از مدارس آغاز شود تا دیدگاه سنتی به هنر تغییر یابد. 

وي با تاکید بر لزوم انجام کارها و اقداماتی در حوزه فرهنگ سازي مقوله هنر در جامعه، افزود: تبریز زادگاه بسیاري از
هنرمندان معروف هنر معاصر، هنر طراحی و ... بوده و حتی کارهاي هنري آن ها در بسیاري از رویدادهاي خارجی دیده شده است. در
این میان هنرمندان بومی هم هستند که دوران مدرسه خود را در هنرستان هاي تبریز گذرانده و سپس وارد دانشگاه هنر تهران شده

 
اند.  

وي ادامه داد: این هنرمندان شاخص تبریز اما در زمانی که زمینه ي پیشرفت را در شهر و دیار خود ندیدند، از تبریز رفتند تا بتوانند
راه هنري خود را ادامه دهند و کاري انجام دهند؛ این موضوع اهمیت انجام یک کار فرهنگی منسجم و سختی را تاکید دارد، تا اقدامی

 
انجام بگیرد و زمینه براي قدردانی و فعالیت هر چه بهتر هنرمندان بومی فراهم شود.  

وي با بیان این که تبریز از جنبه هنري و فرهنگی به خصوص هنر معاصر در جایگاه واقعی خود قرار ندارد، گفت: موضوع اقتصاد هنر،
بحثی بسیار مهم در عرصه هنر است که نباید با سایر بخش هاي اقتصادي مقایسه شود، و اگر فردي می خواهد یک کار هنري بخرد و

 
در این بخش سرمایه گذاري کند، نباید بازده این مجموعه را مثلا با بازده بازار بورس مقایسه کند. 

خسروشاهی افزود: با توجه به وضعیت اقتصاد در ایران و شرایط عجیب و متفاوت بخش هاي مالی بازارها، نباید سرمایه گذاري در هنر



 
را معطوف به بخش مالی دانست، بلکه بخشی از این عرصه به عنوان سود روحی مطرح می شود. 

وي ادامه داد: باید در سرمایه گذاري بخش هنر، لذت روحی را هم مدنظر قرار داد و آن را حس کرد، صرف تمرکز بر موضوع پول،
کمکی به هنر نخواهد کرد؛ باید رفتار درست و اقتصادي را با کمک مشاور حرفه اي هنر، براي حمایت از هنرمند و نفع دو جانبه خود

 
انجام داد تا در بازه زمانی 10 ساله بتوان شاهد بازده خوبی بود و نباید سرخود وارد این عرصه شد. 

وي با بیان این که بازدهی در سرمایه گذاري هنر به صورت میان مدت رو به بلندمدت است، اظهار کرد: اگر کسی در این عرصه،
تفکري کوتاه مدت داشته باشد، انگار که یک توسعه و نفع غیرواقعی خواهد داشت؛ سرمایه گذاري در هنر باید در بازه پنج سال به بالا

 
باشد، البته به شرط این که تشخیص درستی در خریدهاي هنري خود داشت. 

این مجموعه دار آثار نقاشی، عکس و مجسمه در خصوص وضعیت گالري هاي تبریز، گفت: در تبریز بیننده و علاقه مند به تماشاي
گالري وجود دارد، اما فعالیت گالري هاي این شهر در مقایسه با سایر شهرها، از جایگاه اصلی خود عقب مانده و فعالیت چندان خوبی
ندارند؛ برخی از گالري هاي شهرهاي دیگر کشور، در ارتباط با گالري هاي تهران و حتی گالري هاي خارج از کشور بوده و اقدام به
برگزاري گالري هاي مشترك و تبادل آرتیست و مجموعه می کنند، اما متاسفانه تاکنون چنین اقدامات هنري را از سوي هنرمندان

 
تبریزي مشاهده نکردیم. 

وي افزود: این در حالی است که گالري هاي تبریز می توانند با گالري هاي ترکیه که در زمینه هنري بسیار فعال تر و جلوتر از ما
هستند، ارتباط تنگاتنگی به خصوص در حوزه هنرهاي تجسمی برقرار کنند. در این راستا شاید اکسپوي تبریز نیز یک زمینه همکاري

 
با خارج از مرزهاي کشور براي هنرمندان تبریزي باشد. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود، با بیان این که اغلب مردم تبریز، محافظه کار و سنتی هستند و در سرمایه گذاري ها وسواس
خاصی دارند، گفت: این مردم بیشتر علاقه دارند تا در جایی سرمایه گذاري کنند که ریسک نداشته باشد و اصلا سرمایه خود را از

 
دست ندهند، در حالی که ممکن است یک بوم نقاشی به راحتی آسیب ببیند و یا بپوسد. 

خسروشاهی ادامه داد: هنر معاصر که بیشتر مبتنی بر ایده هنرمند است و درك آن، کار راحتی نیست، نیاز به سرمایه گذاري ریسک
پذیر و غیرمحافظه کارانه دارد و در این راستا نیز باید تفکرات سنتی مردم جامعه تغییر یابد تا بتوانند هنر معاصر را ببینند و درك

 
کنند. 

وي با اشاره به این که دید خانواده ها نسبت به اشتغال در عرصه هنر، اغلب منفی است، گفت: با این تفکر که در هنر پول نیست و
نباید وارد آن شد، در واقع نمی توان کاري در زمینه هنر و بهبود وضعیت هنري و فرهنگی جامعه انجام داد؛ باید اول این مانع یعنی
این تفکر اشتباه از میان برداشته شود تا بتوان گفت که هنر هم می تواند به عنوان یک کالا، سودآوري داشته باشد و در کنار آن نیز

 
یک بعد انرژي و روحی به مخاطب خود ارائه دهد. 

این مجموعه دار آثار هنري با بیان این که اکسپوي تبریز در مراحل ابتدایی خود قرار دارد و به تازگی راه خود را پیدا کرده است،
گفت: این نمایشگاه امسال بر خلاف دوره هاي قبلی برگزاري، نگاهی به عرصه هنر معاصر انداخته و اقدام به عرضه آثار در این حوزه

 
می کند. 

وي با بیان این که هنوز جاي کار براي هنر معاصر در تبریز وجود دارد، اظهار کرد: تبریز، هنرهاي بسیاري با قدمت بالا دارد که در



 
این راستا می توان به هنر کیف و کفش، چرم و ... اشاره کرد، جاي آن ها در این نمایشگاه خالی است. 

وي ادامه داد: پیشنهادي در خصوص زمان برگزاري این نمایشگاه نیز می توان مطرح کرد و آن این است که زمان برگزاري این رویداد
باید همزمان با نمایشگاه بین المللی صنعتی بازرگانی تبریز باشد؛ زیرا این نمایشگاه صنعتی که معمولا هر ساله برگزار می شود، محل
رفت و آمد صنعتگران و بازرگانان بسیاري از نقاط مختلف ایران و حتی خارج از کشور به تبریز است و این امر یک فرصتی مهم براي

 
جذب مخاطبان هنري از میان صنعتگران خواهد بود. 

خسروشاهی ادامه داد: در زمینه برگزاري این رویداد، باید از مشاوران قوي و حرفه اي بهره گرفت و به صورت حرفه اي کار کرد و نگاه

 
بلندمدتی داشت، چرا که ممکن است چند سال طول بکشد تا این نمایشگاه جایگاه اصلی خود را در کشور پیدا کند. 

وي بیان کرد: امسال اکسپوي تبریز از بابت مقوله حرفه اي کاري، شرایط بهتري نسبت به دوره هاي پیشین دارد؛ این نمایشگاه باید

 
تلاش کند تا در مسیر درست خود قرار بگیرد و سپس در این مسیر، گام هاي بلند خود را براي رسیدن به موفقیت هاي بالا بردارد. 

انتهاي پیام



به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم!

منبع: قلمناشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/11/04

ایسنا/چهارمحال و بختیاري به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم! این جمله براي تمام افراد جامعه تقریبا آشنا است
و بسیاري از افراد براي کسب درآمد اقدام به بازاریابی براي محصولات تولیدي شرکت هاي بزرگ می کنند تا بتوانند از این

طریق درآمدي را کسب کنند. نوشته به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا ...

به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم! ایسنا/چهارمحال و
بختیاري به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم! این جمله
براي تمام افراد جامعه تقریبا آشنا است و بسیاري از افراد براي کسب
درآمد اقدام به بازاریابی براي محصولات تولیدي شرکت هاي بزرگ

 
می کنند تا بتوانند از این طریق درآمدي را کسب کنند. 

به گزارش ایسنا، بازاریابی یک استرانژي براي برقراري ارتباط با
مشتري توسط شرکت هاي بزرگ تولید کننده است، معمولا براي

جلب یا جذب نظر مشتري به یک محصول یا خدمت، شرکت ها از روش هاي خلاقانه استفاده می کنند تا بتوانند از این طریق از رقبا

 
در بازار پیشی بگیرند. 

این روزها بازاریاب ها به شکل قارچ گونه اي در سطح کشور افزایش یافته اند و بخشی از بازاریاب ها عمدتا از بین بانوان خانه دار
هستند و بخشی نیز به عنوان شغل دوم در کنار شغل اصلی خود اقدام به بازاریابی محصولات شرکت هاي بزرگ می کنند، این روزها
به نظر می رسد بازاریابی به شیوه شبکه اي در حال انجام است و این روش گردش مالی در این شبکه ها شفاف نیست، زیرا میزان

 
فروش محصول به طور رسمی در جایی ثبت نمی شود. 

بسیاري از افراد به علت درآمد خوب شغل بازاریابی به سمت این کشیده می شوند، زیرا می دانند به هر اندازه که تلاش خود را بیش
تر کنند درآمد آن ها نیز افزایش پیدا می کند، اما باید به این نکته توجه داشت که بازاریابی نیازمند یکسري توانایی هاي خاص براي

 
جذب مشتري است و هر فردي نمی تواند در آن موفق باشد. 

شاید براي بسیاري از افراد پیش آمده باشد که در تور یکی از این بازاریابان بیوفتند، در برخی مواقع خلاصی از دست آن ها امکانپذیر
نیست، بنابراین براي رهایی از دست آن ها بالاجبار و بدون اینکه نیازي به خرید محصول داشته باشند، این محصولات را خریداري و
هزینه گزافی را نیز براي آن ها پرداخت می کنند، اما در نهایت می بینند محصول خریداري شده چندان باب میل آن ها نیست و

 
کارایی مدنظر را براي آن ها نداشته است. 

 
بازاریابی با درآمد میلیاردي! 

زهرا یکی از بازاریابان شرکت هاي تولید محصولات آرایشی و بهداشتی در گفت وگو با ایسنا، گفت: خانه دار و داراي یک فرزند پنج



 
ساله هستم، کار بازاریابی را از دو سال قبل آغاز کردم و با این شغل به واسطه یکی از دوستان نزدیکم آشنا شدم. 

وي اضافه کرد: معمولا براي تبلیغ و معرفی محصولات آرایشی و بهداشتی از فضاي مجازي و ارتباط رو در رو با دوستان و آشنا

 
استفاده می کنم، به ازاي فروش محصول از شرکت پورسانت(درصدي از پول مشارکت) دریافت می کنم. 

این بانوي بازاریاب با اشاره به اینکه ماهیانه بین سه تاچهار میلیون تومان از این طریق درآمد کسب می کنم، گفت: این کار وقت

 
چندانی را از من نمی گیرد و در کنار انجام کارهاي منزل به بازاریابی نیز مشغول هستم. 

وي بیان کرد: من محصولات را به طور  مستقیم از شرکت تحویل می گیرم، سپس پس از بازاریابی به صورت تلفنی و اینترنتی این

 
محصولات را تحویل مشتري می دهم. 

زهرا با اشاره به اینکه سود فروش محصولات 60  به 40 است، عنوان کرد: سود براي شرکت 60 درصد، براي خرده فروشی بازاریابان

 
20 درصد و براي کارآفرینی نیز 20 درصد است، معمولا در این نوع فروش شبکه سازي توسط سرشاخه ها انجام می شود. 

این بانوي بازاریاب بیان کرد: در بازاریابی هلیدینگی که من براي آن کار می کنم از 100 هزا ر تومان تا یک میلیاردتومان حقوق ثابت

 
براي بازاریابان وجود دارد، مبناي بازاریابی به این شیوه رونق کسب و کار خانگی است. 

وي در پایان تاکید کرد: بازاریابی به شیوه شبکه اي موجب می شود محصولات تولیدي از کارخانه به صورت مستقیم و بدون واسطه با

 
قیمت کمتر به دست مشتري برسد، همچنین فاصله تولید تا مصرف نیز کوتاه تر می شود. 

 
بازاریابی شغل دوم 

سحر یکی از بازاریابان فعال در شهرکرد در گفت وگو با ایسنا با ایسنا می گوید: شغل اصلی من فروشندگی در یکی از فروشگاه هاي

 
عرضه پوشاك کودك و نوجوان است، اما در کنار این شغل بازاریابی محصولات آرایشی و بهداشتی را نیز انجام می دهم. 

وي افزود: این شغل اگر فرصت کافی براي معرفی محصول و پیدا کردن مشتري داشته باشید، بسیار پردرآمد است، اما من در کنار
شغل اصلی خود به این شغل نیز مشغولم، زیرا شغل فروشندگی درآمد چندانی ندارد و تنها به این خاطر که صاحبکارم براي من حق

 
بیمه می پردازد در این فروشگاه کار می کنم. 

این بانو در خصوص نحوه فروش محصول، گفت: عمده مشتریان من از بین دوستان، آشنایان و فامیل هستند، شرکت نیز براي این
دسته از افراد که توسط من معرفی می شود، جلسات مشاوره پوست، مو و... می گذارد و اگر دوستان در این جسات مشاوره درخواست

 
خرید محصولی را داشتند باید از طریق معرف که من هستم براي خرید محصول اقدام کنند. 

سحر یادآور شد: بابت فروش محصول از شرکت پورسانت دریافت می کنم و محصول به صورت پستی یا حضوري به دست مشتري می

 
رسانم. 

وي در پایان گفت: در بین بازاریابان فعال براي شرکت تولیدي محصولات آرایشی و بهداشتی که من در آن مشغول فعالیت هستم،
دانشجو، خانم خانه دار، کارمند و ... نیز وجود دارد، کارمندان ادارات به علت گستردگی روابط در محیط کار در این شغل موفق



 
هستند. 

 
تنها سه شرکت  در چهارمحال و بختیاري مجوز فعالیت بازاریابی شبکه اي دارند 

علی بهداروند، کارشناس مسئول اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري اظهار کرد: تنها 24 شرکت
تولیدکننده در سطح کشور مجوز بازاریابی شبکه اي از اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي را دریافت کرده اند که عمدتا این

 
شرکت ها در زمینه فروش محصولات آرایشی و بهداشتی فعالیت می کنند. 

وي افزود: این شرکت ها از طریق شعب فروش در استان ها و شهرستان ها بازاریاب جذب و اقدام به توزیع محصول می کنند، معمولا

 
این بازاریاب ها محصولات را از طریق جمع هاي خانوادگی و دوستانه به فروش می رسانند. 

بهداروند با اشاره به اینکه در چهارمحال و بختیاري تنها سه شرکت بازاریان ایران زمین(بیز)، بادران گستران و تلاش کاران سرمایه
وزین مجوز فعالیت و بازاریابی شبکه اي را دریافت کرده اند، گفت: این کار براي ساماندهی  و نظارت بیش تر بر فعالیت این شرکت ها

 
در امر توزیع است تا توزیع زیر چتر قانون صورت بگیرد. 

کارشناس مسئول اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري خاطرنشان کرد: بازرسی از شعبه هاي این

 
شرکت ها به صورت دوره اي انجام می شود و معمولا شبکه هاي بازاریابی در استان مربوط به شرکت هاي تولید محصول هستند. 

وي در خصوص فعالیت فروشگاه اینترنتی EMway  در چهارمحال و بختیاري، توضیح داد: این شرکت مجوز  فعالیت خود را از
اتحادیه کسب و کارهاي مجازي در کشور دریافت کرده است، اما متاسفانه این شرکت برخی از اقدامات را خارج از محدوده فعالیت و
مجوز خود انجام می دهد، به طور مثال این شرکت مبلغی را از بازاریابان در قالب باشگاه مشتریان و بسته خانواده دریافت می کندکه

 
غیرقانونی است. 

بهداروند بیان کرد: شرکت هاي تولید محصول و فروشگاه هاي اینترنتی باید آموزش بازاریابان را به صورت رایگان انجام دهند و اجازه

 
ندارند به عناوین مختلف از جمله حق عضویت، کارت ارائه تخفیف، عضویت در باشگاه مشتریان و ... از افراد هزینه دریافت کنند. 

کارشناس مسئول اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري با اشاره به غیرقانونی بودن فعالیت شرکت
یونیک فایناس در چهارمحال و بختیاري، یادآور شد: به گفته مسئولان  این شرکت، آن ها در بورس آمریکا فعالیت دارد، این شرکت
هیچ گونه مجوزي را از نهادهاي متولی براي فعالیت دریافت نکرده و فعالیت این شرکت کاملا غیرقانونی است، اما متاسفانه باوجود

 
هشدارهاي فراوان مبنی بر غیرقانونی بودن فعالیت این شرکت، مردم به این شرکت اعتماد می کنند. 

 
وي ادامه داد: همچنین فعالیت شرکت تلفیق هنر نیز در کشور غیرقانونی اعلام شد و دفاتر این شرکت در حال پلمب است. 

بهداروند در پایان خاطرنشان کرد: گاهی شهروندان معترض هستند که چرا سازمان صمت با این شرکت هاي بازاریابی غیرمجاز
برخورد نمی کند، باید گفت تنها وظیفه این سازمان نظارت بر فعالیت این شرکت ها و هشدار است و دستگاه هاي انتظامی و امنیتی

 
باید برخورد قهري داشته باشد. 

انتهاي پیام





سیرجانی آباد، رهاورد سفرهاي دولت توسعه نگر

منبع: ایرناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/11/04

کرمان - ایرنا - استاندار کرمان در ادامه سفرهاي شهرستانی خود، فرایند توسعه همه جانبه در بخش هاي مختلف، اجتماعی،
اقتصادي و فرهنگی سیرجان را با سفر به این شهرستان، ریل گذاري کرد که دورنگار این تصمیمات با همکاري مسئولان و

معین اقتصادي منطقه بسیاري از چالش هاي فراروي توسعه پایدار منطقه را رفع می کند.

کرمان - ایرنا - استاندار کرمان در ادامه سفرهاي
شهرستانی خود، فرایند توسعه همه جانبه در بخش هاي
مختلف، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی سیرجان را با سفر
به این شهرستان، ریل گذاري کرد که دورنگار این
تصمیمات با همکاري مسئولان و معین اقتصادي
منطقه بسیاري از چالش هاي فراروي توسعه پایدار منطقه

 
را رفع می کند. 

به گزارش ایرنا، نماینده عالی دولت در استان کرمان از آغاز فعالیت در سمت استانداري، راه حل رفع مشکلات را در بررسی ها و
راهکارهاي میدانی عنوان کرده و در این زمینه با انرژي مضاعف دولت حتی در ماه هاي پایانی، تکاپوي تمام ناشدنی بین دستگاه هاي
اجرایی و بخش خصوصی این استان به راه انداخته که با ایجاد فضاي همدلی بین مسئولان، بیشترین نفع را در نهایت نصیب کشور و

 
مردم کرمان می کند. 

این تفکر توسعه نگر با سفرهاي شهرستانی استاندار کرمان و سایر مدیران به شهرستان ها فضاي حرکتی سازنده بر مبناي توسعه
پایدار را براي تمام مناطق این استان به ارمغان می آورد و در واقع نیرویی که ادوار گذشته بیشتر بر مرکز استان متمرکز بود به اهرمی

 
در راستاي توسعه متوازن تمام شهرستان هاي دیار کریمان تبدیل شده است. 

حضور میدانی مدیران در منطقه، جدایی از پشت میز نشینی و در نهایت نشستن پاي درد و دل تولیدکنندگان، کارگران و مسئولان
محلی، راهکاري اساسی براي لمس چالش هاي مردم و تولیدکنندگان تلقی می شود که در گام بعدي رفع این مشکلات و موانع

 
توسعه اي با سیاست گذاري دولت، تخصیص اعتبارات و همکاري معین هاي اقتصادي در نشست هاي مختلف رفع می شود. 

علی زینی وند استاندار کرمان پس از سفرهاي هفتگی به شهرستان هاي کرمان، این هفته مهمان مردم سیرجان شد و در این سفر
علاوه بر رسیدگی به چالش هاي جهش تولید و پروژه هاي نیمه تمام، طرح هاي درمانی، مذهبی، تجاري، گردشگري و رفاهی منطقه

 
را نیز مورد بررسی قرار داد که هرکدام از این بخش ها براي توسعه یافتگی یک منطقه ضروري است. 

به گفته استاندار کرمان بیش از 85 درصد مشکلات توسعه اي در سفرهاي شهرستانی رفع شده که این آمار نشان دهنده موفقیت

 
دولت و استان در خط و مشی جدید خود و عمل به برنامه ها است. 



 
رفع مشکلات اماکن مذهبی و رفاهی سیرجان 

استاندار کرمان عصر پنجشنبه با همراهی نماینده مردم سیرجان و بردسیر و نماینده بافت، رابر و ارزوییه در مجلس شوراي اسلامی
پس از سفر به ارزوییه وارد سیرجان شد و در ابتدا از مجتمع در حال احداث خدماتی رفاهی مختار واقع در محور سیرجان -

 
بندرعباس و شرکت زرین گهر سیرجان بازدید کرد. 

در این بازدیدها سرمایه گذاران توضیحاتی در رابطه با طرح ها و مشکلات پیش روي پروژه ارائه کردند و پس از آن امام جمعه

 
سیرجان با استاندار دیدار کرد. 

صبح روز جمعه علی زینی وند ابتدا از عملیات اجرایی مصلی سیرجان بازدید کرد که این طرح نیمه تمام از دهه گذشته آغاز شده و با

 
نزدیک به 40 درصد پیشرفت فیزیکی نیاز به جذب سرمایه گذار دارد که استاندار کرمان در این زمینه پیگیري لازم را به عمل آورد. 

همچنین استاندار کرمان با حضور در گلزار شهداي سیرجان و اداي احترام به شهداي این شهر از المان سپهبد شهید حاج قاسم

 
سلیمانی و سردار شهید محمدعلی االله دادي رونمایی کرد. 

فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان در این آیین گفت: 20 المان با تصویر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و بخشی از وصیتنامه این

 
شهید و 2 المان با نقش سردار شهید محمدعلی االله دادي در سیرجان احداث می شود. 

سردار حسین معروفی افزود: این پروژه ها با همکاري شرکت معدنی و صنعتی گل گهر و سنگ آهن گهرزمین در سیرجان احداث می

 
شود. 

استاندار کرمان همچنین در راستاي تسهیل امور رفاهی سپاه پاسداران از مجتمع فرهنگی ورزشی و تالار امام خمینی (ره) این نهاد
بازدید کرد و سردار معروفی در این بازدید گفت: پس از تکمیل این طرح متروك، درب سوله ها را باز میکنیم ك مردم از آن بهره مند

 
شوند و این پروژه نیاز به الحاقیه دارد. 

استاندار کرمان نیز با بیان اینکه اجراي این پروژه ابتدا باید براورد هزینه شود گفت: اعتبار 2 میلیارد تومان براي تجهیز و تکمیل این

 
سالن متروك از محل اعتبارات مسئولیت هاي اجتماعی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر به این طرح تخصیص می یابد. 

 
رفع مشکلات دانشگاهیان سیرجان 

سپس زینی وند، معاون امور عمرانی و مشاور اقتصادي وي و رییس مجمع نمایندگان استان کرمان با هدف گره گشایی در اجراي

 
پروژه ها از کوي اساتید بنیاددانشگاهی سیرجان بازدید کردند. 

این اراضی به علت فاصله تا شهر و همچنین وجود معارض تاکنون امتیازات زیرساختی دریافت نکرده اند، هرچند در بخش هایی از

 
این زمین ها ساخت و سازهایی انجام شده است. 

رییس دانشگاه آزاد اسلامی سیرجان در این بازدید با قدردانی از استاندار کرمان گفت: منابع طبیعی از سال 68 در راستاي توسعه
دانشگاه 216 هکتار از اراضی را طبق سند صلح به بنیاد دانشگاهی واگذار کرد که این اراضی به مجموعه دانشگاه هاي آزاد اسلامی،



 
پیام نور و فنی تعلق گرفت. 

علی یعقوبی پور افزود: در سال 76 پس از حذف مقطع فوق لیسانس و دکترا 30 هکتار از اراضی به کوي دانشگاهیان واگذار شد که به

 
نام کوي دانشگاه سیرجان نام گرفت. 

وي تصریح کرد: در سال 85 شوراي اسلامی شهر سیرجان با تغییر کاربري زمین موافقت کرد و در سال 92 نیز یک پروانه کلی براي

 
ساخت 44 هکتار صادر شد. 

رییس دانشگاه آزاد اسلامی سیرجان افزود: پس از آن اختلافات بین منابع طبیعی و راه و شهرسازي موجب طرح دعوا و ابطال اسناد
اراضی در سال 95 شد که سازمان ملی مسکن اعلام کرد، در صورت وارد شدن به حریم شهري با واگذاري آن مشکلی نداریم که در

 
نهایت این واگذاري محقق نشد. 

استاندار کرمان نیز با اشاره به مشکل کوي دانشگاه گفت: طرح تفصیلی ابتدا تصویب و دعواي حقوقی راه و شهرسازي موجب رد این

 
طرح شد که پرونده به دادگاه رفته و باید پس از صدور راي تکلیف آن روشن شود. 

وي ادامه داد: با نظر مساعد دولت و همکاري معاونت امور عمرانی استاندار راهکاري در چارچوب قانونی ارائه شود زیرا در شرایط فعلی

 
امکان اجراي طرح وجود ندارد و با دید مساعدت در حریم شهري مشکل راه و شهرسازي رفع و این اراضی به دانشگاه واگذار شود. 

زینی وند افزود: طی تفاهم نامه اي مجوز آب و برق به دانشگاه داده شود که به نظر می رسد با تمرکز بر این حوزه نتیجه اي حاصل

 
شود زیرا نباید ساخت و ساز غیرمجاز گسترش یابد. 

 
گروه گشایی از مراکز تجاري و گردشگري سیرجان 

هتل بزرگ سیرجان با مساحتی بالغ بر 27 هزار مترمربع مقصد بعدي سفر استاندار کرمان بود که این طرح به گفته زینی وند در سال

 
1401 به بهره برداري خواهد رسید. 

همچنین مدیر پروژه مجموعه تجاري، اقامتی، تفریحی و گردشگري هتل سیرجان گفت: این طرح در 27 هزار متر مربع داراي 140

 
واحد تجاري با پیشرفت فیزیکی 70 درصد است. 

محمدرضا جهانشاهی افزود: هتل و تالار این طرح 30 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و هزینه مالی اجراي این پروژه با وجود تحریم ها

 
افزایش یافته است. 

وي بیان داشت: بر اساس پیش بینی در آغاز کار اجراي کامل طرح 200 میلیارد تومان براورد هزینه شد که تاکنون با وجود افزایش

 
قیمت ها 300 میلیارد تومان هزینه کردیم و 700 میلیارد تومان دیگر نیز براي اتمام پروژه نیاز است. 

وي با بیان اینکه به هفت هزار متر زمین دیگر نیاز داریم گفت: در آغاز پیش بینی شده بود که قسمت جاري شهریور امسال افتتاح

 
شود اما به علت همکاري نکردن طرف خارجی به پایان نرسید لذا تا سال 1401 این طرح تکمیل می شود. 



استاندار کرمان پس از بررسی راهکارهاي حمایت از این طرح اقتصادي و گردشگري از کارخانه تصفیه شکر تهران بازدید و چالش هاي

 
توسعه اي آن را ارزیابی کرد. 

 
دولت و حمایت از واحدهاي تولیدي سیرجان 

مدیرعامل شرکت تصفیه شکر تهران در این بازدید گفت: عملیات اجرایی این طرح از 25 سال پیش آغاز و 15 سال است که راه

 
اندازي و به تولید رسیده است. 

علیرضا رویت وند با اشاره به تولید 90 هزارتن کالا طی امسال افزود: با اجراي طرح توسعه اي با حمایت استانداري کرمان تولید 500

 
تن روزانه را به یکهزار و 200 تن می رسانیم. 

وي ادامه داد: امسال باوجود مشکلات اقتصادي کشور سال خوبی براي تصفیه شکر بوده است که صادرات به افغانستان، عراق و

 
ازبکستان می کنیم. 

مدیرعامل شرکت تصفیه شکر تهران اظهار داشت: اشتغال زایی 200 نفر با اجراي طرح توسعه به 400 نفر می رسد و این پروژه

 
سومین کارخانه بزرگ تصفیه شکر دنیا است. 

وي مشکل اصلی این واحد تولیدي را دستگاه هاي نظارتی و سنگ اندازي بازرسان اعلام کرد که استاندار کرمان نیز براي رفع این

 
چالش قول مساعد همکاري داد. 

واحد تولیدي دیگر تراکتورسازي عمران سیرجان واقع در منطقه ویژه اقتصادي این شهرستان بود که زیر گام هاي نماینده عالی دولت

 
در استان کرمان و هیات همراه رونقی بیش از گذشته می یابد. 

مسئول امور گمرکی شرکت تراکتورسازي عمران سیرجان در این بازدید گفت: خودروهاي تراکتور ویژه اراضی کشاورزي و باغی در این

 
واحد تولید می شود که مشکل اصلی توسعه این طرح تامین اعتبارات است. 

محمدرضا زیدآبادي افزود: تمامی قطعات این نوع تراکتور 39 و 45 اسب بخار در ایران تولید می شود و در سیرجان آن را مونتاژ می

 
کنیم. 

 
رییس مجمع نمایندگان استان کرمان هم در این بازدید گفت: کارخانه قطعه سازي وابسته به این صنعت در سیرجان نیاز است. 

شهباز حسن پور عنوان کرد: سالانه یکهزار دستگاه تراکتور در این واحد تولید می شود و می توان با حمایت دولت تولیدات آن را ارتقا

 
داد. 

 
واحد تولیدي دیگر مربوط به تولید فولاد بود که هدف بعدي استاندار کرمان و هیات همراه قرار گرفت. 

زینی وند از کارخانه یک میلیون تنی تولید شمش جهان فولاد سیرجان بازدید کرد که طرح توسعه این پروژه تا 2 میلیون تن تولید

 
این پروژه را افزایش می دهد. 



استاندارکرمان همچنین از مجتمع معدنی و صنعتی گلگهر بازدید و تصریح کرد: گل گهر، چشم اندازهاي توسعه را جامع و همه جانبه

 
تدوین کند. 

 
همچنین نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان کرمان با هفت دستور کار در گل گهر برگزار شد. 

 
واحد تولیدي دیگري که استاندار کرمان از آن بازدید داشت واحد تولید آهن اسفنجی شرکت توسعه آهن و فولاد سیرجان بود. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمان در این بازدید گفت: شرکت توسعه آهن و فولاد با 2 کارخانه هرکدام به ظرفیت

 
1.7 میلیون تن آهن اسفنجی تولید می کند. 

 
مهدي حسینی نژاد افزود: در طرح توسعه این شرکت تا پایان سال آینده سه میلیون تن ورق را به تولید می رساند. 

 
تامین زیرساخت ها با همکاري واحدهاي معدنی سیرجان 

مدیرعامل شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر سیرجان هم اضافه کرد: 400 هزار تن صادرات آهن اسفنجی، نیروگاه برق 500

 
مگاواتی سیکل ترکیبی با سرمایه گذاري گذاري هشت هزار میلیارد ریال در این شرکت اجرا می شود. 

محمد محیاپور گفت: منطقه گل گهر یکهزار و 500 مگاوات برق تا افق 1404 نیاز دارد که قطعی سالانه برق آسیب 700 تا 800

 
میلیارد تومانی به این شرکت وارد می کند. 

 
وي ادامه داد: این شرکت یکهزار و 500 نفر اشتغال زایی مستقیم و 15 هزار غیرمستقیم داشته است. 

استاندار کرمان نیز گفت: یک نیروگاه 500 مگاواتی برق دیگر نیز به پروژه 500 مگاواتی شرکت توسعه آهن و فولاد سیرجان اضافه

 
شود. 

 
زینی وند تصریح کرد: واحدهاي گل گهر دغدغه تامین برق استان کرمان را داشته باشند و طرح هاي نیروگاهی خود را توسعه دهند. 

 
توسعه طرح هاي بهداشت و سلامت سیرجان 

همچنین پروژه بیمارستان تخصصی فاطمه الزهراي گل گهر سیرجان مقصد بعدي کاروان استانداري کرمان و هیات همراه بود که این

 
طرح نخستین بیمارستان صنعت کشور است با بیش از 200 تخت در حد فوق تخصصی فعالیت می کند. 

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در این بازدید گفت: باجذب پزشکان از نظر مواد بکار رفته رتبه نخست کشور را در بین

 
برندهاي روز دنیا دارد. 

ایمان عتیقی افزود: 160 میلیارد تومان در این طرح با 80 درصد پیشرفت فیزیکی هزینه شده و همچنین 400 میلیارد تومان

 
تجهیزات خریداري می کنیم و 40 هزار متر زمین دریافت کردیم. 



وي با بیان اینکه این پروژه آبان ماه سال آینده به بهره برداري می رسد بیان داشت: اتاق هوشمند با تکنولوژي روز دنیا در این طرح

 
احداث شده و به دنبال ارتقاي کیفیت آن هستیم 

استاندار کرمان نیز با تاکید بر تسریع در بهره برداري از این پروژه گفت: بیمارستان فاطمه الزهرا سیرجان جمعیت 40 هزار نفري

 
بخش ها و روستاهاي اطراف را پوشش می دهد. 

وي افزود: پیش از این مردم سیرجان براي موارد درمانی به شهرستان هاي همجوار می رفتند و اکنون با ورود تکنولوژي جدید، حتی
می توانیم مسافران درمانی شهرستان هاي مجاور در استان کرمان، هرمزگان و فارس را پوشش دهیم که احداث این بیمارستان به این

 
فرایند کمک می کند. 

 
دستاوردهاي سفر استاندار کرمان به سیرجان 

استاندار کرمان گفت: فرآیند دریافت مجوزهاي سرمایه گذاري قابل توجیه در این استان اکنون طی سریع ترین زمان ممکن انجام می

 
شود و ساز و کار آن فراهم شده است. 

زینی وند افزود: نهایت احترام و تکریم را براي سرمایه گذار قائل هستیم و سرمایه گذاري هیچ شخصی براي دریافت مجوزها معطلی

 
نخواهد داشت. 

وي بیان داشت: در نقاطی چارچوب هایی وجود دارد که نمی توان از آن گذر کرد اما در این زمینه می توان با مساعدت با سرمایه

 
گذار برخورد کرد. 

استاندار کرمان با تاکید بر اینکه هیچ حمایتی از رویکردهاي غیرقانونی نمی کنیم گفت: اما رویکردهاي قانونی باید به سرعت در استان

 
اجرایی شوند و تاخیر در این حوزه پذیرفته نیست. 

وي اضافه کرد: صنایع پایین دستی فولاد مورد حمایت شرکت معدنی و صنعتی گل گهر قرار گرفته که این ظرفیت نیز باید جدي

 
گرفته شود. 

زینی وند با اشاره به توسعه متوازن افزود: از شرکت هاي بزرگ با توجه به توان، دانش و تجربه لازمی که براي طرح هاي توسعه اي

 
دارند، حمایت می کنیم. 

وي عنوان کرد: بیش از 85 درصد از مشکلات سفرهاي شهرستانی طی 2 ماه گذشته رفع شده و مدیران فراتر از اختیار خود فعالیت
کردند و شهرستان سیرجان باوجود معادن و صنعت خود به تنهایی یک کشور است و این ظرفیت را دارد که طرح هاي توسعه اي

 
خود را به مناطق دیگر استان ببرد. 

استاندار کرمان گفت: معادن و فعالیت هاي سرمایه گذاري به شرق و جنوب استان تسري یابد و نیروهایی که از دل یک مجموعه را

 
باید در راستاي هدفشان تقویت کنیم. 



وي تصریح کرد: نباید مسئولیت اجتماعی واحدهاي تولیدي را از هدف اصلی خود دور کند و مجموعه هاي اقتصادي و تخصصی اگر
وارد مجموعه سیاسی شوند، هر 2 طرف آن آسیب می بینند و این شرکت خا باید از مواضع اتهام باید به دور نگهداشته شوند که این

 
امر ثبات مدیریتی می آورد. 

زینی وند افزود: 41 درصد مصرف برق استان کرمان صنعتی است و این استان در اشل بین المللی برق صنعتی مصرف می کند که

 
این امر باعث افتخار است. 

وي ادامه داد: گل گهر به یکهزار و 800 مگاوات برق در افق 1404 نیاز دارد که عملیات یک نیروگاه 500 مگاواتی در این شرکت آغاز

 
شده ودرخواست کردیم که 500 مگاوات دیگر به آن اضافه شود. 

 
بخشی از روش هاي مدیریتی استان از زبان نماینده مجلس 

نماینده سیرجان و بردسیر در مجلس شوراي اسلامی نیز در این نشست گفت: استاندار کرمان حرف تک تک مردم و کارگران را گوش

 
می کند و سپس به مشکلات آنان رسیدگی می کند که باید از فرصت حضور ایشان در سیرجان نهایت بهره را ببریم. 

شهباز حسن پور افزود: با مجموعه شوراي اداري استان همه مسائل و مشکلات را رفع می کنیم و در این راستا باید از ظرفیت هاي

 
داخلی استان استفاده کرد. 

وي بیان داشت: همه دستگاه ها با نگاه مثبت از تولید و اشتغال زایی استان کرمان حمایت می کنند و در این راستا سرمایه ما نیروي

 
انسانی است، نه معادن. 

دولت در واقع با کمک معین هاي اقتصادي و سایر مسئولان محلی در سفرهاي شهرستانی، بسیاري از مشکلات مردم را با استفاده از
ظرفیت هاي منطقه اي و به دست خود آنان رفع می کند که این امر بهترین حالت سیاست گذاري در جهت توسعه متوازن با کمترین

 
هزینه دولتی است. 

 
برچسب ها 

 
- کرمان 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- سیرجان 

- استانداري کرمان



فرصت مغتنم منطقه ویژه اقتصادي براي توسعه چهارمحال و بختیاري

منبع: ایرناشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/11/04

شهرکرد- ایرنا- منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري که طرح جامع آن پس از یک دهه به تازگی به تصویب هیات
وزیران رسیده است فرصت طلایی توسعه اقتصادي این استان به شمار می رود که باید آن را مغتنم دانست و بسترهاي بهره

گیري از آن را فراهم کرد.

شهرکرد- ایرنا- منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و
بختیاري که طرح جامع آن پس از یک دهه به تازگی به
تصویب هیات وزیران رسیده است فرصت طلایی توسعه
اقتصادي این استان به شمار می رود که باید آن را مغتنم

 
دانست و بسترهاي بهره گیري از آن را فراهم کرد. 

طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري به
همراه مناطق کازرون، بانه، کاوه، دامغان، سرخس، دوغارون
و فرودگاه پیام در روزهاي پایانی دي ماه امسال در جلسه
شوراي عالی مناطق آزاد تجاري با حضور معاون اول رییس

 
جمهوري به تصویب رسید. 

اکنون پس از گذشت یک دهه از ایجاد منطقه ویژه اقتصادي در چهارمحال و بختیاري انتظار می رود با مصوب شدن طرح جامع، روند

 
سرمایه گذاري و رونق اقتصادي در این استان بیش از پیش فراهم شود. 

مناطق ویژه اقتصادي شامل محدوده هاي جغرافیایی مشخص در مبادي ورودي یا در داخل کشور هستند که به منظور جذب سرمایه
هاي داخلی و خارجی و ایجاد بستر و زیرساخت مناسب براي فعالیت هاي تولیدي و تجاري در راستاي افزایش صادرات کالا، واردات
ماشین آلات مورد نیاز بخش تولید و انتقال فناوري و ارائه خدمات بهینه براي حضور فعالان اقتصادي در بازارهاي منطقه اي و بین

 
المللی ایجاد می شوند. 

فراهم کردن زمینه راهبرد(استراتژي) نوین براي توسعه و گسترش منطقه به منظور افزایش تولید و صادرات، ارتقاي سطح
فناوري(تکنولوژي) و بهره گیري از فناوري هاي برتر و نوین اقتصادي، جذب سرمایه هاي خارجی و داخلی، به وجود آوردن عرصه
فعالیت هاي تولیدي و تجاري براي افزایش صادرات کالا و ارائه بهینه خدمات براي حضور فعال در بازارهاي منطقه اي و بین المللی،
به وجود آوردن فرصت هاي شغلی تازه و ارتقاي سطح اشتغال و کم کردن هزینه هاي تولید از جمله اهداف شکل گیري مناطق ویژه

 
اقتصادي است. 

بی شک این اهداف و امتیازاتی که براي مناطق ویژه اقتصادي در نظر گرفته شده بسته جذابی را براي سرمایه گذاران عرضه می دارد
و از سوي انگیزه لازم را در مسئولان فراهم می آورد تا بتوانند از این ظرفیت در راستاي رونق اقتصادي آن منطقه بهره گیري کنند. 



و از آنجا که چهارمحال و بختیاري همچنان در مسیر توسعه یافتگی خود با چالش هایی نظیر نرخ بالاي بیکاري، نبود صنایع بزرگ و
مادر و سرمایه گذاري ناکافی در بخش هاي صنعتی و تولیدي روبرو است، منطقه ویژه اقتصادي براي این استان از اهمیت دوچندانی

 
برخوردار می شود که عزم جدي و همت والاي مسئولان را در بهره گیري مناسب از این ظرفیت می طلبد. 

 
آینده روشن منطقه ویژه اقتصادي مشروط به مدیریت مناسب 

مدیرعامل سازمان همیاري شهرداري هاي چهارمحال و بختیاري به عنوان متولی منطقه ویژه اقتصادي استان در گفت وگو با خبرنگار
ایرنا ابراز امیدواري کرد که با تصویب طرح جامع می توان آینده روشنی را براي توسعه اقتصادي استان تصور کرد اما آن را به مدیریت

 
مناسب در جذب سرمایه گذار مشروط دانست. 

روح االله عظیمی افزود: طی یک دهه اخیر تبلیغات و اقدامات قابل قبولی براي معرفی منطقه ویژه اقتصادي استان انجام نشده است و
در حال حاضر تنها یک واحد در این منطقه فعال شده است اما با توجه به تصویب طرح جامع و چارچوب مشخص براي منطقه انتظار

 
می رود در ادامه بتوان از این ظرفیت به نحو مطلوب تري بهره گیري کرد. 

وي عملکرد مناسب در منطقه ویژه اقتصادي را مستلزم توجه به مطالعات آمایش سرزمین و استقرار صنایع جانبی و همخوان با
ظرفیت هاي استان دانست و گفت: بی شک اگر در جذب سرمایه گذار و استقرار صنایعی که از نظر اقتصادي داراي توجیه اقتصادي
باشد بتوان موفق عمل کرد، منطقه ویژه اقتصادي در مسیر اهداف قابل تعریف قرار می گیرد و دستاوردهاي خوبی را براي استان به

 
همراه خواهد داشت. 

منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري در 391 هکتار از سال 1389 ایجاد شده است و از آن زمان تاکنون تنها شرکت ایجاد

 
شده در این منطقه، سامانه پرتودهی گاما است. 

با این وجود به گفته متولیان امر، با تصویب طرح جامع روند جذب سرمایه گذار در این منطقه تسهیل شده و به زودي شاهد شکل

 
گیري شرکت هاي بیشتري در این منطقه خواهیم بود. 

سرپرست منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري در همین خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: علاوه بر شرکت پرتودهی گاما، چهار

 
واحد سلولزي و کشاورزي در حال احداث در منطقه است. 

محمود شریف پور ادامه داد: زیرساخت هاي منطقه ویژه اقتصادي استان تکمیل نیست و در حال حاضر تنها برق و گاز در منطقه

 
موجود است و آب مورد نیاز منطقه از محل طرح آبرسانی بن به بروجن دیده شده که این طرح تاکنون اجرایی نشده است. 

وي تصریح کرد: جاده دسترسی به منطقه نیز آسفالت شده است و قرارداد اتصال به شبکه فیبرنوري نیز بسته شده و امید است به

 
زودي اجرا شود. 

سرپرست منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري، موقعیت جغرافیایی مناسب و همجواري با استان اصفهان را از مهمترین
امتیازات این منطقه برشمرد و گفت: از آنجاکه استان اصفهان منطقه ویژه اقتصادي ندارند فرصتی براي سرمایه گذاران این استان
است که با توجه به مسافت کم، منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري را براي سرمایه گذاري و بهره مندي از معافیت هاي



 
مالیاتی، گمرکی و سایر امتیازات آن برگزینند. 

 
منطقه ویژه اقتصادي از طرح هاي اولویت دار اقتصادي مقاومتی سال 1400 

شریف پور با بیان اینکه منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري از طرح هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی این استان در بودجه
1400 است، خاطرنشان کرد: در همین راستا براي توسعه زیرساخت هاي این منطقه 60 میلیارد تومان اعتبار اختصاص داده شده

 
است. 

وي با بیان اینکه صدور مجوز سرمایه گذاري در مناطق ویژه اقتصادي مستقل از سایر دستگاه ها و نهادها است، افزود: این موضوع
یکی از اصلی ترین چالش هاي سرمایه گذاري که بروکراسی اداري است را از میان برداشته و به سبب تجمیع شدن فرایند صدور

 
مجوز، این فرایند در کوتاه ترین زمان انجام می گیرد. 

شریف پور، عبور خط راه آهن از منطقه ویژه اقتصادي را از دیگر امتیازات این منطقه برشمرد و گفت: عبور راه آهن و اتصال به شبکه
ریلی کشور از مهمترین جاذبه هایی است که می تواند سرمایه گذاري در این منطقه را جذاب کند چرا که حمل و نقل یکی از

 
زیرساخت هاي مهمی است که در رونق اقتصادي و جذب سرمایه گذار نقش مهمی ایفا می کند. 

سرپرست منطقه ویژه اقتصادي چهارمحال و بختیاري با اشاره به ظرفیت هاي این استان در حوزه کشاورزي و تولیدات باغی از جمله
بادام، استقرار صنایع تبدیلی و تکمیلی را از توجیه پذیرترین طرح هاي صنعتی در این منطقه عنوان کرد و گفت: با ایجاد صنایع بسته

 
بندي و فراوري محصولات، ارزش افزوده بسیاري در حوزه تولیدات کشاورزي استان ایجاد می شود. 

جدا از مزایایی که در خصوص سرمایه گذاري در مناطق ویژه اقتصادي شرح داده شد، امتیازات قابل توجهی نیز در حوزه صادرات و

 
واردات براي این مناطق درنظر گرفته شده است. 

 
شکوفایی صادرات با رونق منطقه ویژه اقتصادي استان 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري در گفت وگو با خبرنگار ایرنا رونق منطقه ویژه اقتصادي
استان را فرصت طلایی براي واحدهاي صادراتی عنوان کرد و افزود: 50 واحد صادراتی در استان فعال است که در کشور نمونه و برند

 
هستند و می توانند با سرمایه گذاري در منطقه ویژه اقتصادي از مزایاي آن بهره مند شوند. 

محمدکاظم منزوي ادامه داد: علاوه بر معافیت هاي گمرکی براي صادرات کالا، واردات تجهیزات و ماشین آلات نیز از طریق منطقه
ویژه اقتصادي با تعرفه گمرکی پایین انجام می گیرد و تولیدکنندگان می توانند تجهیزات خود را با معافیت هاي گمرکی و مالیاتی

 
وارد منطقه ویژه اقتصادي کنند. 

وي تصریح کرد: علاوه بر اینکه واحدهاي تولیدي مستقر در استان می توانند از مزایاي گمرکی منطقه ویژه اقتصادي استفاده کنند،

 
بلکه این منطقه می تواند به بارانداز صادراتی براي واحدهاي تولیدي دیگر استان ها نظیر اصفهان، خوزستان و یزد تبدیل شود. 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه تاکنون از ظرفیت منطقه ویژه اقتصادي استان
به خوبی استفاده نشده است، خاطرنشان کرد: امید است در ادامه بتوان از این ظرفیت به خوبی بهره گیري کرد و فرصت مناسبی را



 
براي رونق سرمایه گذاري در استان فراهم آورد. 

 
ورود سرمایه گذار به منطقه ویژه اقتصادي مستلزم ایجاد زیرساخت است 

یک فعال اقتصادي نیز با بیان اینکه مناطق ویژه اقتصادي جاذبه بسیاري براي ورود سرمایه گذار دارند، به خبرنگار ایرنا گفت: این در

 
حالی است که پس از یک دهه ایجاد منطقه ویژه اقتصادي در استان، هنوز زیرساخت هاي این منطقه تکمیل نیست. 

امین مالکی افزود: منطقه ویژه اقتصادي استان در موقعیت جغرافیایی بسیار مناسبی واقع شده اما از آنجا که هنوز زیرساخت مناسبی

 
براي فعالیت سرمایه گذاران در این منطقه ایجاد نشده به نظر نمی رسد در کوتاه مدت با استقبال سرمایه گذاران روبرو شود. 

وي تصریح کرد: در حال حاضر براي یک فعال بخش خصوصی حضور در شهرك هاي صنعتی توجیه پذیرتر از ورود به منطقه ویژه

 
اقتصادي است از همین رو پیشنهاد می شود براي رونق منطقه ویژه اقتصادي زیرساخت هاي لازم تکمیل شود. 

این فعال بخش خصوصی با تاکید بر اینکه مدیریت منطقه ویژه اقتصادي باید دیدگاه تخصصی و صنعتی داشته باشد، افزود: چنانچه
مدیریت مناسبی براي منطقه ویژه اقتصادي شکل گیرد و زیرساخت هاي لازم نظیر آب، برق، گاز و فیبرنوري ایجاد شود می توان

 
آینده خوبی براي این منطقه پیش بینی کرد و سرمایه گذاران بیشتري به این منطقه وارد شوند. 

به گزارش ایرنا، 900 واحد صنعتی در چهارمحال و بختیاري فعال است که برخی محصولات تولیدي این واحدها نظیر ورق خودرو،

 
چادر مشکی، آجرنسوز، مالت، موکت، خوراك آبزیان و محصولات خانگی در کشور از جایگاه و اهمیت مهمی برخوردار است. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- شهرکرد 

 
- جهش تولید 

 
- چهارمحال وبختیاري 

 
- اقتصاد مقاومتی 

- منطقه ویژه اقتصادي



خودرو چقدر ارزان می شود؟

منبع: ماشین نیوزشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/11/04

با توجه به کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو از کارخانه تا حاشیه بازار همچنان تفاوت چشمگیري دارد.

 
با توجه به کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو از کارخانه تا حاشیه بازار همچنان تفاوت چشمگیري دارد. 

به گزارش ماشین نیوز ؛چند وقتی است که قیمت خودرو روند نزولی به خود گرفته است و آنطور که مشخص است شاهد کاهش 10

 
تا 20 میلیون تومانی قیمت خودرو در بازار هستیم. اما کماکان قیمت این محصول نسبت به اردیبهشت ماه امسال گران است. 

206 تیپ 2 در اردیبهشت ماه امسال حدود 160 میلیون تومان بود که اکنون به قیمت 180 میلیون تومان رسیده است. همان

 
اردیبهشتی که وعده دادند با برگزاري قرعه کشی ها قرار است، قیمت ها کاهشی شود. 

 
تولید کننده سود منطقی دارد 

شیوا رئیس شوراي رقابت در جلسه ستاد تنظیم بازار که اردیبهشت ماه امسال برگزار شد،   گفت: تلاشمان بر این است که تولید

 
کننده خودرو سود منطقی داشته باشد و به مصرف کننده هم به قیمت واقعی برسد. 

در اردیبهشت ماه که این طرح اجرا شد، پراید 70 میلیون تومان، 206 تیپ 2، 160 میلیون تومان و و ساینا 90 میلیون تومان بود،

 
بعد از برگزاري قرعه کشی ها 206 به 180 میلیون تومان، پراید به 100 میلیون تومان و ساینا به 127 میلیون تومان رسیده است. 

نه تنها قیمت خودرو کاهش پیدا نکرد، بلکه قیمت کارخانه هم دنبال روي آن افزایشی شد و اکنون ایران خودرو پژو 206 را 110
میلیون تومان می فروشد، اما همین خودرو در بازار آزاد 180 میلیون تومان خرید و فروش می شود که خود این نشان دهنده تفاوت

 
قیمت بین کارخانه تا حاشیه بازار است. 

 
قرعه کشی باعث تحریک بازار خودرو می شود 

کارشناسان خودرو معتقد هستند که قرعه کشی قرار بود تقاضا را کم کند، اما اکنون باعث تحریک آن شده است. ابوالفضل خلخالی
کارشناس صنعت خودرو گفت: روشی مانند قرعه کشی متاسفانه به جاي اینکه باعث کنترل تقاضا در بازار شود، باعث تحریک آن شده

 
است. این بازار نیاز به برنامه ریزي هاي دیگري دارد که نیاز است مسئولان به این بازار ورود کنند. 

علی قاسمیان کارشناس صنعت خودرو گفت: یکی از موضوعات و مسائلی که در چند سال اخیر در صنعت خودرو مطرح بوده، اختلاف

 
قیمت خودرو از درب کارخانه تا حاشیه بازار است. این موضوع دلایل متفاوتی دارد که دلیل آن عدم تناسب بین عرضه و تقاضا است. 

او بیان کرد: عرضه خودرو در چند سال اخیر از تقاضا بسیار کمتر بوده و عطش بازار به خرید خودرو موجب افزایش قیمت شده است.
بنابراین، تا مادامی که این مشکل حل نشود، به نظر می رسد این موضوع یعنی اختلاف قیمت خودرو بین کارخانه و حاشیه بازار باقی



 
خواهد ماند. 

این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: باید براي این مشکل به صورت ریشه اي راه حلی در نظر گرفته شود و فکري به حال آن کرد.
به نظر می رسد راه حل این مشکل تناسب کردن بین عرضه و تقاضا باشد، چه از طریق تولید داخل چه از طریق واردات، باید به این

 
عطش پاسخ داد. 

قاسمیان بیان کرد: بدیهی است که اگر تناسب تولید و عرضه با تقاضا انجام شود، شاهد اتفاقات مثبتی در بازار خواهیم بود چرا که
موجب ایجاد اشتغال، عدم خروج ارز و داخلی سازي می شود که در هر صورت باید فکري به آن شود. در بسیاري از کشورهاي دنیا به
دلیل عرضه بیش از تقاضا، خودروسازان مجبور می شوند خودرو را با سود صفر درصد با اقساط بلند مدت تحویل دهند تا تولید را

 
حفظ کنند. 

او افزود: ریشه اي ترین راه حل براي این مشکل ایجاد یک تناسب بین عرضه و تقاضاست. بنابراین این موضوعاتی که اخیرا مطرح می
شود مانند عرضه خودرو در بورس، اما واگرهایی دارد. برخی اعتقاد دارند با  عرضه خودرو در بورس اختلاف قیمت بین کارخانه و
حاشیه بازار کم می شود اما به نظر صحیح نیست، چرا که حالت مزایده اي که در بورس وجود دارد و فضاي احساسی که ایجاد می

 
شود، به این عطش دامن زند و شرایط را از قبل بدتر خواهد کرد. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: البته تنها تفاوتی که موضوع عرضه خودرو در بورس دارد، این است که سود ناشی از اختلاف قیمت
درب کارخانه تا حاشیه بازار، به جاي اینکه به جیب دلالان برود، به سمت کارخانه سرازیر می شود که این کار منشا مشکلات و

 
مفسده هاي دیگري خواهد بود. 

قاسمیان گفت: بنابراین ریشه اي ترین راه حل براي اینکه اختلاف قیمت تا کارخانه را حذف کنیم، ایجاد تناسب صحیح بین عرضه و

 
تقاضا است و اینگونه عطش مشتري کم خواهد شد. 

حال با وجود اینکه بسیاري خودرو خود را تحویل گرفته اند، اما برخی هم هنوز خودرو را تحویل نگرفته اند، یکی از خریداران خودرو 

 
گفت: از سال گذشته خودرو 206 ثبت نام کرده ام، اما تاکنون این خودرو را تحویل نگرفته ام و حتی دعوتنامه اي دریافت نکرده ام. 

در این 9 ماه فرمول محاسبه قیمت خودرو تغییرات زیادي داشت و نه تنها آن قانون 10 درصد اجرا نشد، بلکه فرمول افزایش قیمت

 
کارخانه که هر 3 ماه یکبار بود تغییر کرد. 

شیوا رئیس شوراي رقابت گفت:  مدتی است مسائل مختلف در خصوص خودرو مطرح می شود و هر فردي نظرات جداگانه اي دارد.

 
شوراي رقابت هیچ سخنگویی ندارد به جزء رییس شورا  که مسئول است. 

او بیان کرد: یکی از وظایف شوراي رقابت  این است که تا آنجا که می تواند براي بازار هاي رقابتی برنامه ریزي کند و بازار را رقابتی

 
کند. شورا وظیفه دارد براي کالا هاي انحصاري، قیمت تعیین کند. 

شیوا ادامه داد: باید شرکت هاي مختلف به این بازار رجوع کنند تا بازار رقابتی شود، خودرو بازاري دارد که می توان آن را رقابتی کرد.

 
تولید کنندگان بیشتري باید به این بازار اضافه شوند. 



براي قیمت گذاري تعدادي از خودرو ها فرمولی متفاوت با دستور العمل در نظر گرفته شده است. آزادسازي زمانی اتفاق می افتد که
بازار رقابتی داشته باشیم و خودرو ها رقیب دیگري در شرکت هاي تولید کننده  وجود داشته باشد. اکنون 3 خودروساز دیگر به 2
خودروساز بزرگ اضافه شده اند و به دنبال تقویت خودروهایشان هستند. مقرر شده خودروسازان 50 درصد تولید را افزایش دهند و

 
خودروسازان بخش خصوصی از این دستورالعمل تبعیت خواهند کرد. 

او ادامه داد: امسال باید موانع تولید را رفع کنیم. 2 خودروساز اظهار می کنند که زیان می دهند و بحث هاي مفصلی در این خصوص

 
مطرح کرده اند. یکی از بحث ها در اقتصاد صرف به مقیاس است، یعنی هر چه تولید افزایش یابد هزینه تولید کاهش می یابد. 

شیوا گفت: حمایت بسیار خوب از تولید می کنیم و خودروسازانی که به بازار رقابتی اضافه می شوند از آن ها حمایت خواهیم کرد.
آنچه با خودروسازان صحبت شده، خودرو ها را به 2 دسته تقسیم کرده ایم. گروه اول خودر وهایی هستند که در گذشته وجود

 
داشتند و گروه دوم  شامل خودرو هاي می شود که جدید تولید شده است. 

به موازات این طرح مجلس هم به ساماندهی بازار خودرو ورود کرد، اما هنوز خروجی نداشته است. همه این طرح ها که به نتیجه

 
نرسیده دست نهاد هاي نظارتی را هم بسته است. 

 
دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی بسته است! 

رایگانی سخنگوي سازمان تعزیرات معتقد است که اکنون دست سازمان تعزیرات براي رسیدگی که مشکلات صنعت خودرو بسته

 
است. 

با همه فرمول ها و برنامه ریزي هایی که تصمیم گیران صنعت خودرو براي این بازار پر مشتري انجام دادند تا آن را کنترل کنند، اما

 
در آن موفق نبودند، بازار خودرو روند کاهشی به خود گرفته است و به نظر می رسد ادامه دار باشد. 

 
منبع: باشگاه خبرنگاران 

برچسب ها:ایران خودرو, خرید خودرو, سایپا, صنعت خودرو, قرعه کشی خودرو, قیمت خودرو, ماشین نیوز, نرخ ارز



کارفرمایان و تامین اجتماعی دست در دست هم/ تامین اجتماعی هم موافق

بازنشستگی زودتر از موعد نیست/ همه چیز به ضرر کارگران است

منبع: ساعت 24شماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/11/04

ساعت 24-بنا به گفته رئیس کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگري، کارگران مشاغل سخت و زیان آور در دوران اشتغال و
بازنشستگی با مشکلات فراوانی روبرو هستند که یکی از آنها مصایبی ست که در مسیر بازنشستگی پیش از موعد با آن

مواجهند.

ساعت 24-بنا به گفته رئیس کانون عالی انجمن هاي صنفی
کارگري، کارگران مشاغل سخت و زیان آور در دوران اشتغال و
بازنشستگی با مشکلات فراوانی روبرو هستند که یکی از آنها
مصایبی ست که در مسیر بازنشستگی پیش از موعد با آن

 
مواجهند. 

بر اساس تبصره یک ماده 76 قانون تامین اجتماعی، کارگرانی که
در مشاغل سخت و زیان آور مشغول به کار هستند، با 20 سال سابقه بیمه می توانند بازنشسته شوند. کارفرما موظف است که در
هنگام بازنشستگی کارگران مشاغل سخت و زیان آور، سهم 4 درصدي خود را به سازمان تامین اجتماعی پرداخت کند اما اگر کارفرما

 
از پرداخت سهم خود شانه خالی کند و مسئولیتش را نپذیرد، کارگر در روند بازنشستگی خود با چالش هاي متعددي روبرو می شود. 

بر اساس تبصره یک این ماده قانونی، افرادي که حداقل 20 سال متوالی و 25 سال متناوب در مشاغل سخت و زیان آور اشتغال داشته
و در هر مورد حق بیمه مدت مذکور را به سازمان پرداخته کرده باشند، می توانند تقاضاي مستمري بازنشستگی کنند. هر سال سابقه

 
پرداخت حق بیمه در مشاغل سخت و زیان آور، یک ونیم سال محاسبه می شود. 

بازنشستگی زودتر از موعد، یعنی قبل از 30 سالگی، براي سازمان تامین اجتماعی خوش آیند نیست؛ به دلیل اینکه بخشی از منابع
مالی خود یعنی حق بیمه کارگران را از دست می دهد و هزینه بیشتري به عنوان مستمري دوران بازنشستگی پرداخت می کند.
گرچه در نگاه اول به نظر می رسد که کارگرانی که در مشاغل سخت و زیان آور اشتغال دارند از فرصت بازنشستگی با 20 سال سابقه

 
کار برخوردار می شوند اما مشکلات زیادي همواره در مسیر راه آنهاست که زمان اشتغال شان را افزایش می دهد. 

در این مورد، ناصر چمنی (رئیس کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگري) می گوید: کارگران مشاغل سخت و زیان  آور در دوران
اشتغال خود شرایط سختی را تجربه می کنند و ماهیت کار آن ها به معناي واقعی سخت و زیان آور است. عدم اجراي دقیق قوانین
سخت و زیان آور در هنگام بازنشستگی این گروه از کارگران سبب می شود که در پایان کار نیز دوباره آسیب ببینند. یکی از این
مشکلات، سهم 4 درصدي حق بیمه است البته این مشکل از سوي سازمان تامین اجتماعی نیست و از جانب کارفرما براي کارگران

 
ایجاد می شود. 

وي ادامه می دهد: البته کهدولت و تامین اجتماعی راغب نیستند تمامی گروه هاي شغلی جزو مشاغل سخت و زیان آور محسوب

 
شوند زیرا در این صورت؛ کارگران 10 سال زودتر از موعد بازنشسته می شوند و منابع درآمدي تامین اجتماعی کاهش می یابد. 



رئیس کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگري می افزاید: سازمان تامین اجتماعی و اداره تعاون کار ورفاه اجتماعی از مجموعه هاي
وابسته به دولت هستند و در یک تیم قرار می گیرند. این تیم همواره در ارتباط با اجراي قوانین بازنشستگی مشاغل سخت و زیان آور
سنگ اندازي می کنند و در این میان؛ کارفرمایان هم نسبت به این موضوع که تامین اجتماعی علاقه اي به بازنشستگی زودتر از موعد

 
مشاغل سخت و زیان آور ندارد، آگاه است. 

او ادامه می دهد: آگاهی کارفرمایان باعث می شود تا آن ها از شرایط موجود سوءاستفاده کنند و سهم 4درصدي خود را به هنگام
بازنشستگی کارگران پرداخت نکنند. هنگامی که کارفرما سهم خود را پرداخت نکند، طبعا سازمان تامین اجتماعی هم کارگر را
بازنشسته نخواهد کرد. این شرایط در حالی ست که بر اساس قانون، عدم اجراي تعهدات کارفرما در قبال کارگر در برابر تامین
اجتماعی نباید مانع بازنشستگی کارگر شود. کارگر باید بازنشسته شود و سازمان تامین اجتماعی این بدهی را در سوابق کارفرما ثبت

 
کند. 

رئیس کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگري می افزاید: تاکید می کنم که سازمان تامین اجتماعی راغب به اجراي این ماده قانونی
نیست و به همین دلیل به راحتی آن را دور می زند. پس به درستی می توان گفت که مشکل کارگران مشاغل سخت و زیان آور مثل

 
مشکلات تمامی کارگران؛ نشات گرفته از تصمیمات و سیاست هاي دولت است که در وزارت کار اجرا می شود. 

چمنی در پایان تاکید می کند: متاسفانه، سیستم صنعتی کشور به روز نیست و این موضوع از صنایع کوچک تا کارگاه هاي پتروشیمی
بزرگ مشهود است. در این شرایط، کارگران بیش از حد از نیروي جسمانی خود استفاده می کنند و جسم آن ها در زمانی کمتر از 30
سال دچار فرتوتگی می شود. سلامت کارگران به دلیل کار با وسایل فرسوده تحلیل می رود، با این حال سازمان تامین اجتماعی و

 
کارفرمایان هیچیک نمی خواهند کارگران را زودتر از زمان ممکن بازنشسته کنند. 

منبع: ایلنا



مشعل ها خاموش می شود/رئیس جمهور: بدزبان ها بدانند که سیاست خارجی

چقدر می تواند در اقتصاد نقش داشته باشد

منبع: ساعت 24شماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/11/04

ساعت 24-مشعل هاي گاز فلر خاموش می شود. براي این منظور ابرپروژه بیدبلند با سه میلیاردو 400 میلیون دلار سرمایه
گذاري و به جهت جلوگیري از تخریب هاي زیست محیطی گازهاي فلر و استفاده از این گازها در پتروشیمی به عنوان

خوراك و تزریق به شبکه مصرف گاز کشور، روز پنجشنبه با حضور رئیس جمهور از طریق ...

ساعت 24-مشعل هاي گاز فلر خاموش می شود. براي این منظور
ابرپروژه بیدبلند با سه میلیاردو 400 میلیون دلار سرمایه گذاري و به
جهت جلوگیري از تخریب هاي زیست محیطی گازهاي فلر و استفاده
از این گازها در پتروشیمی به عنوان خوراك و تزریق به شبکه مصرف
گاز کشور، روز پنجشنبه با حضور رئیس جمهور از طریق
ویدئوکنفرانس و حضور وزیر نفت و مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس به

 
بهره برداري رسید. 

یکی از اهداف اصلی ساخت این پروژه علاوه بر ایجاد ارزش افزوده اقتصادي، جلوگیري از ایجاد آلودگی  ناشی از سوزاندن گازهاي
مذکور در فلرها و حفظ سلامت مردم این استان ها و محیط زیست منطقه است که به لحاظ همین کارکرد  از پروژه بیدبلند خلیج
فارس می توان به عنوان ریه هاي جدید تنفسی در پهنه جغرافیاي اجرائی آن نام برد. علاوه بر آن گازهاي  اسیدي تولیدشده در این
پالایشگاه به جاي سوزانده شدن در فلرهاي پالایشگاه، با سرمایه گذاري 65 میلیون دلاري مجددا فراوري  و به چاه هاي نفت آغاجاري
براي حفظ تولید صیانتی آنها تزریق می شود.  در مراسم افتتاح این پروژه همچنین رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی و مدیران
عامل بانک هاي عضو کنسرسیوم بانکی، استاندار و نمایندگان و مقامات محلی نیز حضور داشتند. حسن روحانی، رئیس جمهور، روز
پنجشنبه در مراسم آغاز بهره برداري از طرح بزرگ ملی که با  همت شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس و با سرمایه گذاري سه
میلیاردو 400 میلیون دلاري به بهره برداري رسیده است، گفت:  این پروژه عظیم که در خاورمیانه بی نظیر است، در شرایطی امروز به
دست فرزندان این مرز و بوم  و این ملت و تلاشگران به افتتاح رسید که در سال هاي 94 و 95 در سایه برجام دست وبال ما باز شده
بود و توانستیم نفت را  صادر کنیم و بخش بزرگی از پول نفت به صندوق توسعه وارد شد و توانستیم براي تکمیل و به بهره برداري
رسیدن این پروژه  هزینه کنیم.  روحانی افزود: برخی فکر می کنند همه پول فروش نفت در اختیار دولت است، درحالی که 38 درصد
درآمدهاي نفتی به  صندوق توسعه واریز می شود و 14.5 درصد آن نیز براي توسعه و اداره نفت در اختیار خود شرکت ملی نفت است
و امیدواریم  سال آینده همان طورکه پیش بینی کرده ایم، روزانه دومیلیون و 300 هزار بشکه نفت بفروشیم و با درآمد حاصل از آن
بتوانیم  طرح ها و پروژه هاي توسعه اي بیشتري را تکمیل و افتتاح کنیم.  رئیس جمهور به نتیجه رسیدن طرح جمع آوري گازهاي
مشعل سوز (فلرها) را که موجب آلوده شدن فضا می شوند، یکی از  اقدامات مهم محیط زیستی این دولت عنوان کرد و افزود: از همه
کارگران، مهندسان و مدیران به خاطر انجام این کار بزرگ بسیار  متشکرم.  روحانی با بیان اینکه بخشی از قدرت ملی ما در سایه قدرت
انرژي است، گفت: ایران از نظر منابع انرژي جایگاه ویژه و  مهم در منطقه دارد و با دراختیارداشتن 32 هزار میلیارد متر مکعب گاز،
بزرگ ترین منبع گازي جهان است و از لحاظ منابع  گاز در سطح جهان مقام اول را دارد.  رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز در
دولت دوازدهم براي اولین بار تاریخ ایران شاهد تولید روزانه یک میلیارد متر مکعب  گاز است، افزود: متأسفانه با این همه گازي که
تولید می کنیم، باز هم در زمستان مشکل داریم و ضروري است که مصرف خود را  مدیریت کنیم.  روحانی افزود: با پول نفتی که در



سال هاي 94 تا 96 و بعد از برجام فروختیم توانستیم تجهیزات و قطعات مورد نیاز  پالایشگاه ها را وارد کشور کنیم و توانستیم این
طرح هاي عظیم و بزرگ را به ثمر برسانیم. آنهایی که بدزبان هستند و شاید مطلع  نباشند بدانند که سیاست خارجی و دیپلماسی
چقدر می تواند در اقتصاد و تولید و در جهش تولید نقش داشته باشد.  رئیس جمهور در بخش پایانی سخنانی خود گفت: این پروژه
عظیم که 18 درصد آن در دولت قبلی و 82 درصد در این دولت  اجرا و 3.4 میلیارد دلار براي آن هزینه شده است، سالانه 700

 
میلیون دلار محصول صادر می کند و می تواند در   4.5 سال پولی را که برایش هزینه شده درآورد و این جزء افتخارات ماست.  

 
تا پایان سال 1401 هیچ گازي در مشعل نمی سوزد 

بیژن زنگنه، وزیر نفت، نیز در آیین بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت نفت (بهره برداري رسمی از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج
فارس) درآمد سالانه طرح عظیم پالایشگاه گازي بیدبلند خلیج فارس را 1.5 میلیارد دلار اعلام کرد و گفت: تا پایان سال   1401 هیچ
گازي در مشعل نمی سوزد.  او اظهار کرد: تعهد ما در ابتداي سال 99 این بود که در این سال 17 طرح پتروشیمی با سرمایه گذاري
حدود 11.4 میلیارد  دلار با مجموع ظرفیت تولید 25 میلیون تن به بهره برداري رسمی برسد، خوشحالم اطلاع دهم که امروز شاهد
بهره برداري رسمی  یازدهمین طرح از این مجموعه هستیم.  زنگنه پالایشگاه بزرگ بیدبلند خلیج فارس را ابرپروژه برشمرد و گفت: با
راه اندازي این  پالایشگاه و ظرفیت پالایش روزانه حدود 25 میلیون مترمکعب و بهره برداري از خط لوله یکم سراسري در سال 1350
صنعت  گاز در ایران شکل گرفت و متولد شد.  زنگنه با اشاره به اینکه بخش عمده اي از این مقدار گاز (روزانه 25 میلیون مترمکعب) با
توجه به اینکه در داخل کشور مصرف  نمی شد با خط لوله اي که تا آستارا کشیده شده بود به اتحاد جماهیر شوروي سابق صادر می
شد، یادآوري کرد: تعریف پالایشگاه  بیدبلند 2 به اوایل سال 1380 برمی گردد، در آن مقطع ما مطالعاتی جامع درباره بهره برداري از
ظرفیت هاي استان خوزستان انجام  دادیم و پس از بحث هاي فراوان به این نتیجه رسیدیم که لازم است تأسیساتی بزرگ و متمرکز
براي فراورش گاز بسازیم.  وزیر نفت با بیان اینکه تا پایان سال 1401 هیچ گازي در مشعل نمی سوزد و بیش از 95 درصد از گازهاي
همراه جمع آوري شده  استفاده می شود، تصریح کرد: بخشی از طرح آماك در دولت اصلاحات انجام شد و بخشی هم در سفر پیشین
جناب عالی به استان  خوزستان به بهره برداري رسید.  وزیر نفت با بیان اینکه پالایشگاه گازي بیدبلند خلیج فارس خوراك پتروشیمی
بندر امام را تأمین می کند، افزود: این پالایشگاه  تأمین کننده خوراك الفین و پلی اتیلن گچساران هم خواهد بود و بیش از یک
میلیون تن اتان از پالایشگاه بیدبلند به گچساران انتقال  داده می شود، قرار است در آنجا (گچساران) یک واحد الفین ساخته شود که
حدود 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تا سال   1400 به بهره برداري می رسد.  زنگنه ادامه داد: پتروشیمی گچساران خوراك دو

 
واحد 300 هزار تنی پلی اتیلن را در گچساران و دهدشت تأمین می کند و بقیه  اتیلن هم به خط لوله اتیلن غرب تزریق می شود.  

 
بیدبلند خلیج فارس، تا 1.5 میلیارد دلار درآمد سالانه خواهد داشت 

همچنین مدیرعامل پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس در مراسم افتتاح بزرگ ترین هاب گازي غرب آسیا توسط رئیس جمهور با اشاره به
اهمیت این  پروژه در ایجاد ارزش افزوده و جلوگیري از ایجاد آلودگی ناشی از سوزاندن گازهاي همراه با نفت در فلرها گفت: در صورت
 تأمین خوراك صددرصدي این پالایشگاه گاز، بیدبلند سالانه یک ونیم میلیارد دلار درآمد ناشی از فروش خارجی و داخلی خواهد
 داشت.  محمود امین نژاد با بیان اینکه سهم سازندگان و پیمانکاران داخلی در ساخت این ابرپروژه، بیش از 65 درصد است، اظهار کرد:
در بخش  تأمین منابع مالی، دومیلیاردو 200 میلیون دلار از بودجه سه میلیاردو 400 میلیون دلاري پروژه از منابع صندوق توسعه
 ملی و تشکیل یکی از بزرگ ترین کنسرسیوم هاي بانک هاي داخلی شامل بانک هاي تجارت، پارسیان، صنعت و معدن و ملت با
 عاملیت بانک سپه تأمین شد که انسجام و هارمونی ایجادشده بین سیستم بانکی، گمرك و وزارت صمت در کارسازي و استفاده از  این
منابع موجب شد که در گشایش و مؤثرشدن این اعتبارات اسنادي، رکوردهاي زمانی بی نظیري در سیستم بانکی کشور به ثبت  برسد. 

 
بیدبلند نشان دهنده توان اجراي ابرپروژه ها توسط بخش غیردولتی است 

جعفر ربیعی، مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، در این مراسم با بیان اینکه پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس نشان دهنده توان بخش
غیردولتی در اجراي ابرپروژه هاست، گفت: با افتتاح این پالایشگاه گاز و همچنین اجراي پروژه جمع آوري گازهاي همراه با فلر تا
دوسال ونیم آینده فلرها در مناطق نفت خیز جنوب خاموش می شود. نایب رئیس هیئت مدیره هلدینگ خلیج فارس تصریح کرد: این
پروژه در اواخر سال 94 زمانی که از بخش دولتی به بخش غیردولتی یعنی هلدینگ خلیج فارس واگذار شد تنها 18 درصد پیشرفت



داشت، امروز و در اواخر سال 99، 9 ماه است که عملیات نصب مکانیکی این پروژه تمام شده و ما وارد فاز راه اندازي و بهره برداري
این پروژه شده ایم و خوشبختانه ظرف سه ماه گذشته پنج محموله از محصولات پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس صادر شده و در
همین مدت بخش زیادي از خوراك مورد نیاز پتروشیمی هاي ماهشهر و ایلام از این پالایشگاه تأمین شده است. جعفر ربیعی پس از
بهره برداري از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه این مجتمع کمتر  از  پروژه هاي بزرگ دنیا
نیست و یک پروژه بین المللی است، اظهار کرد: حجم کار و سطح فناوري استفاده شده، این پروژه را  در  سطح پروژه هاي دنیا قرار
داده است به طوري که در میان چهار نامزد نهایی مگاپروژه بخش انرژي جایزه جهانی در سال   2020  قرار گرفت و در نهایت به عنوان
پروژه سوم انتخاب شد که در این انتخاب هم البته مسائل سیاسی دخیل بود وگرنه پروژه اول و  دوم  انتخاب شده در عالم واقعا پایین
تر از بیدبلند خلیج فارس هستند.  وي با بیان اینکه بیدبلند خلیج فارس تنها پروژه اي است که پس از پیروزي انقلاب اسلامی در
صنعت نفت، گاز و پتروشیمی با  این  حجم اجرا شده است، افزود: حجم سرمایه گذاري در این پروژه 3.4 میلیارد دلار است که با
احتساب طرح جمع آوري  گازهاي  مشعل مناطق نفت خیز جنوب به 4.6 میلیارد دلار می رسد و پروژه اي با این عظمت که تنها
بازدید از آن چند روز طول  می کشد چه برسد به ساخت آن، نشان می دهد که جز مجاهدت و کار عاشقانه دلیل دیگري براي این
سرعت و کیفیت در ساخت این  پالایشگاه عظیم وجود ندارد.  مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس به نقش این پروژه در اشتغال زایی و
تأمین خوراك پتروشیمی ها اشاره کرد و ادامه داد:  اولویت  هلدینگ خلیج فارس استفاده از نیروهاي بومی است به طوري که 79
درصد نیروهاي تخصصی این پروژه در دوران  بهره برداري  بومی هستند.  ربیعی با اشاره به اینکه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس در
شرایط کنونی با 40 درصد ظرفیت کار می کند، تصریح کرد: این مجتمع  با  همین 40 درصد ظرفیت، 600 میلیون دلار درآمدزایی
دارد که عدد درخورتوجهی است و همین میزان تولید بخشی از  خوراك  پتروشیمی هاي ماهشهر را تأمین می کرده است. این
پالایشگاه تا پایان امسال به 50 درصد ظرفیت می رسد و یک ردیف  پالایشی   (ترین) مستقل پالایشگاه با صددرصد ظرفیت کار خواهد
کرد.  وي با بیان اینکه صنعت پتروشیمی امروز این توان را پیدا کرده است که وارد صنایع بالادست شود، گفت: با تأکید و  اعتماد
 مهندس زنگنه مرز بین بالادست و پایین دست برداشته شده است و صنعت پتروشیمی کشور توان مالی و تخصصی مورد  نیاز  براي
ورود به بالادست خود یعنی نفت و گاز را پیدا کرده است.  مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس از آمادگی ورود این هلدینگ براي اجراي
طرح هاي بالادست نفت و گاز به منظور تأمین  خوراك  پتروشیمی ها خبر داد و گفت: این موضوع دو دلیل دارد؛ پتروشیمی ها افزون
بر توان مالی و فنی، براي تأمین خوراکشان  انگیزه  بیشتري دارند و می توانند این پروژه ها را در زمان بندي مناسب اجرا کنند.  ربیعی
به تعریف دو مگاپروژه هرمز در عسلویه و پتروشیمی ماهشهر در هلدینگ خلیج فارس براي ریل گذاري این شرکت  و  صنعت
پتروشیمی کشور اشاره کرد و افزود: پروژه 4.5 میلیارددلاري هرمز با خوراك ترکیبی اتان و بوتان است که از  پارس  جنوبی تأمین
خواهد شد. مجوزهاي آن از وزارت نفت گرفته شده است و در حال دریافت زمین از شرکت ملی صنایع  پتروشیمی  هستیم که

 
امیدواریم تا امسال کلنگ آن زده شود.  

 
قدردانی استاندار خوزستان از خدمات هلدینگ خلیج فارس 

استاندار خوزستان گفت: هلدینگ خلیج فارس در قالب مسئولیت هاي اجتماعی خدمات چشمگیري را به اهالی شهرستان بهبهان  ارائه
 کرده است که جاي قدردانی دارد.  غلامرضا شریعتی در این نشست خبري تصریح کرد: من شهادت می دهم که آقاي ربیعی و مجموعه
هلدینگ خلیج فارس چه  براي  ماهشهر، چه براي بهبهان و چه موارد دیگر درباره مسائل مرتبط با پتروشیمی هاي این هلدینگ با
مسئولان استان، نمایندگان  و  مؤثران مرتب در تماس بوده و هستند تا اعتراض و مشکلی ایجاد نشود و این هلدینگ در زمینه
مسئولیت اجتماعی  کمک  حال استان بوده است.  وي ادامه داد: سال هاي زیادي است که گازهاي همراه تولید نفت در کشور سوزانده
می شود در صورتی که باید با  جمع آوري  آنها امکان تبدیل به سرمایه و ثروت (تبدیل خوراك پتروشیمی ها) فراهم می شد.  وي با
اشاره به اینکه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس هم اکنون با 40 درصد ظرفیت در حال فعالیت است، گفت: پیش بینی می شود  که  بعد
از اجراي کامل پروژه جمع آوري گازهاي همراه تولید نفت، این پالایشگاه به صددرصد ظرفیت برسد.  استاندار خوزستان با اشاره به
اینکه هلدینگ خلیج فارس در قالب مسئولیت هاي اجتماعی خدمات چشمگیري را به اهالی  شهرستان  بهبهان ارائه کرده است، افزود:

 
معمولا تعهد صنایع پیش از بهره برداري مرسوم نیست اما پالایشگاه بیدبلند متعهدانه در  این رابطه  فعالیت داشته است.  



منبع: روزنامه شرق



برنامه هاي سازمان هاي بین المللی کار براي حمایت از کارگران مهاجر/ آیا

کارگران صیاد از مزایاي اجتماعی برخوردار خواهند شد؟

منبع: ایلناشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/11/04

وضعیت نامناسب کارگران مهاجر صیاد شاغل در جنوب شرق آسیا مورد توجه سازمان هاي بین المللی کار و مهاجرت قرار
گرفته است. این نهادها در برنامه اي مشترك خواهان برخورداري این گروه ها از مزایاي اجتماعی هستند.

وضعیت نامناسب کارگران مهاجر صیاد شاغل در جنوب
شرق آسیا مورد توجه سازمان هاي بین المللی کار و
مهاجرت قرار گرفته است. این نهادها در برنامه اي مشترك
خواهان برخورداري این گروه ها از مزایاي اجتماعی

 
هستند. 

به گزارش خبرنگار ایلنا به نقل از سازمان بین المللی کار،
سازمان بین المللی کار با همکاري سازمان بین المللی مهاجرت قصد دارد وضعیت کارگران دریایی در منطقه جنوب شرقی آسیا را
بهبود بخشد. کارگرانی که در صنعت ماهیگیري و تامین غذایی قرار دارند تحت چتر حمایتی قرار می گیرند. سازمان بین المللی کار

 
در نظر دارد با اجراي این برنامه مهاجرت امن براي اشتغال را بهبود بخشد. 

«حقوق مردان دریایی در جنوب شرق آسیا» نام برنامه اي ارائه شده از سوي این نهاد بین المللی کار است که در بازه زمانی 4ساله و
در پایان سال 2024، وضعیت کارگران دریایی را ارتقا می دهد. این برنامه نیاز به بودجه 10 میلیون یورویی دارد که توسط اتحادیه

 
اروپا تامین منابع خواهد شد. 

کارگران مهاجري که در کشورهاي غنی تر اشتغال دارند از اهالی کامبوج، اندونزي، لائوس، فیلیپین، تایلند و ویتنام هستند. هدف از
اجراي این برنامه، تقویت چارچوب هاي قانونی، حفاظت از حقوق کار، امنیت شغلی و توانمندسازي کارگرانی است که در تولید

 
محصولات غذایی دریایی اشتغال دارند. 

این برنامه، وضعیت کارگران مهاجر فعلی، کارگران مهاجر بالقوه و آن گروه از کارگرانی که به کشورهاي خود بازگشته اند را مورد
ارزیابی قرار خواهد داد. این گروه از کارگران و خانواده هایشان در کشورهاي مبدا و مقصد مورد بررسی قرار می گیرند. همچنین
مقامات دولتی، سازمان هاي کارگري و کارفرمایی، آژانس هاي استخدام نیروي انسانی، صاحبان شناورها و انجمن هاي آن ها، سازمان

 
هاي مدنی و سازمان هاي مبتنی بر جامعه در این برنامه حضور خواهند داشت. 

«چیکو آسادا» مدیر سازمان بین المللی کار در منطقه آسیا و اقیانوس آرام درباره شرایط کارگران ماهیگیر توضیح داد: زمینه هاي
بهبود وضعیت کارگران مهاجر صیاد در آسیا فراهم شده درحالیکه این هنوز با چالش هاي بسیاري روبرو هستند. این برنامه، راه حل
هاي مبتکرانه مبتنی بر حقوق و امنیت شغلی معرفی خواهد کرد و برنامه هاي مدیریت مهاجرت و اشتغال فرامرزي را ارتقا خواهد داد.
این موضوع سبب می شود، صیادي به صنعتی قوي تر تبدیل شود. همچنین شرایط محیطی کار، براي زنان و مردان کارگر شاغل در



 
این صنعت بهتر خواهد شد. 

«ننُِت موتوس» مدیر سازمان بین المللی مهاجرت در منطقه آسیا و اقیانوس آرام در ارتباط با این برنامه گفت: این برنامه، مهاجرت
نیروي کار عادي براي افرادي که در صنایع ماهیگیري و غذاهاي دریایی اشتغال دارند را ترویج خواهد داد. این برنامه همچنین می
خواهد از استخدام کارگران از طریق کانال هاي امن، اطمینان حاصل کند. این پروژه، بر افزایش آگاهی کارگران براي بهبود شرایط کار

 
تاکید می کند. آگاهی کارگران و تاکید بر توانایی کارگران از برنامه هاي مهم این نهادهاي بین المللی است. 

مهاجرت نقشی اساسی در توسعه کشورهاي آسیایی و منطقه اقیانوس آرام دارد به ویژه اینکه از طریق کانال امن میسر شود.
«کریستف بوهت» معاون مدیر منطقه اي برنامه توسعه سازمان ملل در آسیا و اقیانوسیه، گفت برنامه توسعه سازمان ملل با همکاري
اتحادیه اروپا، سازمان هاي بین المللی کار ومهاجرت، ارزش زیادي براي پیشرفت کشورهاي آسیایی قائل هستند. توجه به این موضوع،

 
پتانسیل تغییر مهاجرت و حمایت از پیشرفت اجتماعی اقتصادي در آسیاي جنوب شرقی را در اختیار ما قرار می دهد. 

کشورهاي آسیاي جنوب شرقی از جمله تولیدکنندگان و صادرکنندگان برتر محصولات دریایی در دنیا هستند. زنجیره هاي تامین
غذاي دریایی به مولفه هاي متعددي از جمله صید شیلات، پردازش ثانویه و پردازش ثانویه مبتنی بر زمین وابسته است. کارگران

 
مهاجر به طور قابل توجهی به این بخش ها به عنوان ماهیگیران و کارگران در مرحله پردازش کمک می کنند. 

چارچوب قانونی براي مهاجرت نیروي کار در بخش هاي ماهیگیري و غذاهاي دریایی اغلب ضعیف است و کارگران مهاجر بارها از
طریق کانال هاي غیررسمی استخدام می شوند. در حالی که پیشرفت هاي مهمی در ساله اي اخیر صورت گرفته است، کارگران از

 
فقدان قراردادهاي کاري مکتوب، نبود دستمزد قانونی، کسر حقوق غیرقانونی و کار اجباري و غیر ارادي رنج می برند. 

کرونا نیز تاثیر شدیدي بر زندگی و زندگی کارگران مهاجر و خانواده هاي آن ها داشته است. برنامه حمایتی از کارگران در مقابله با
چالش ها حمایت خواهد کرد و بهبود وضعیت آن ها در بخش هاي مهم اجتماعی را تضمین خواهد کرد.



6 سد جدید در هرمزگان احداث می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه استان ها ـ استاندار هرمزگان با اشاره به انجام مطالعه احداث شش سد جدید در هرمزگان، گفت: با ساخت و بهره
برداري از این سدها می توانیم سطح بیشتري از اراضی کشاورزي در هرمزگان را فعال کنیم.

گروه استان ها ـ استاندار هرمزگان با اشاره به انجام مطالعه
احداث شش سد جدید در هرمزگان، گفت: با ساخت و
بهره برداري از این سدها می توانیم سطح بیشتري از
اراضی کشاورزي در هرمزگان را فعال کنیم. - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بندرعباس، فریدون همتی
در نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان
هرمزگان که با حضور رئیس و اعضاي کمیسیون کشاورزي،
آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی

برگزار شد، اظهار کرد: با تلاش هاي صورت گرفته، میزان تولید محصولات در بخش کشاورزي و صنعت و همچنین صادرات محصولات

 
تولیدي در استان هرمزگان در سال جاري افزایش یافته است. 

وي خواستار سیاست گذاري تامین آب شرب مناطق ساحلی از طریق آب شیرین کن ها شد و افزود: در استان هرمزگان با تلاش

 
گسترده، آب شیرین کن ها براي تامین آب شرب وارد مدار شده اند. 

استاندار هرمزگان ادامه داد: با تامین آب شرب شهرستان هاي بندرعباس و بندرخمیر به صورت پایدار از طریق آب شیرین کن ها، آب

 
سدهاي شهرستان میناب براي شرب و رونق کشاورزي در این منطقه مورد استفاده قرار گرفته اند. 

همتی با اشاره به انجام مطالعه احداث شش سد جدید در هرمزگان، تصریح کرد: با ساخت و بهره برداري از این سدها می توانیم سطح
بیشتري از اراضی کشاورزي در هرمزگان را فعال کنیم که موجب افزایش اشتغال و تثبیت جمعیت به ویژه در مناطق روستایی خواهد

 
شد. 

وي گفت: با توجه به اینکه بیش از 45 درصد مردم هرمزگان در روستاها زندگی می کنند، باید شرایط و اشتغال مناسب را براي آنان
ایجاد کنیم و به همین منظور از ردیف بودجه توسعه سواحل مکران و توازن منطقه اي، احداث سدهاي جدید در هرمزگان در راستاي

 
مهار آب و توسعه اشتغال زایی از طریق کشاورزي آغاز خواهد شد. 

استاندار هرمزگان خواستار توجه ویژه و تقویت بودجه طرح هاي آبخیزداري شد و خاطرنشان کرد: اجراي این طرح ها موجب
رضایتمندي مردم و استفاده از آن ها در بخش هاي مختلف شده است که باید این امر در کمیسیون کشاورزي نیز مورد توجه ویژه



 
قرار گیرد. 

همتی، شیلات را یکی دیگر از استعدادهاي مهم هرمزگان برشمرد و بیان داشت: تقاضاي بسیاري براي سرمایه گذاري در زمینه
پرورش میگو در هرمزگان وجود دارد که یکی از بزرگترین آنها سایت جدید هشت هزار هکتاري در شهرستان بندرلنگه است که براي

 
فعال شدن آن به طور جدي پیگیر هستیم و چرخه بزرگی از اشتغال از طریق این سایت پرورش میگو ایجاد خواهد شد. 

وي بر لزوم اختصاص ردیف بودجه ویژه براي حمایت از طرح هاي پرورش ماهی و میگو تاکید کرد و اظهار داشت: باید به استعدادهاي

 
موجود در دریا توجه داشته باشیم و هرچه بیشتر از اقتصاد دریا محور حمایت کنیم. 

استاندار هرمزگان، توسعه کشت گلخانه اي را یکی دیگر از اقدامات مهم در این استان برشمرد و افزود: صنعت گلخانه اي نیز باید به

 
طور جدي مورد حمایت قرار گیرد. 

 
استاد خطیبی زاده "بپ گپو" هرمزگان به دیار باقی شتافت 

 
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان: صنایع آب بر در کنار دریا مستقر شوند 

بازدید اعضاي کمیسیون کشاورزي مجلس از باغات و مزارع شرق هرمزگان به روایت تصویر



تغییر بودجه صنفی به بودجه ملی/ ثبت زیان انباشته 43هزار میلیاردي

خودروسازان/ رمزگشایی از نقش دولت در ریزش بورس

منبع: مشرقشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/11/04

 
- اقتصاد 

گزیده اقتصادي روزنامه ها تغییر بودجه صنفی به بودجه ملی/ ثبت زیان انباشته 43هزار میلیاردي خودروسازان/ رمزگشایی از نقش

 
دولت در ریزش بورس 

ثبت زیان انباشته 43هزار میلیاردي خودروسازان، افزایش غیرقانونی قیمت
نان با استفاده از بند هرج ومرج ساز و پازل مغفول خاموشی ها سایر عناوین

 
اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي مشرق- هر روز صبح، «گزیده مطالب اقتصادي روزنامه
ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه

 
هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

 
ابتکار 

 
- بایدن چرخ خودروسازان را پنچر کرد!؟ 

ابتکار درباره قیمت خودرو گزارش داده است: با کاهش قیمت دلار در پی برخی تحولات سیاسی، بازار خودرو شاهد کاهش قیمت شد
و آنطور که برخی از فعالان بازار می گویند احتمال ریزش بیشتر قیمت ها در این بخش وجود دارد. این در حالی است که کارشناسان
بازار خودرو معتقدند حفظ رقم هاي فعلی و یا کاهش بیشتر قیمت ها منوط برخی از تصمیمات و رویدادهاي سیاسی و اقتصادي
است. به گفته آنها اگر سیاست هاي آمریکا به سمت رفع تحریم ها و آزادسازي منابع مالی ایران باشد، دولت می تواند با یک سیاست
گذاري درست تورم را به شدت کاهش دهد. در شرایطی که تورم کاهش یابد در ابتدا ما شاهد کاهش نرخ ارز و پس از آن شاهد

 
تغییراتی در بازار خودرو خواهیم بود. 

اما و اگرها درخصوص وضعیت قیمت خودرو طی هفته هاي اخیر سبب شده است تا مشتریان به انتظار افت بیش از پیش قیمت ها از
خرید دست بکشند. اما آیا می توان انتظار کاهش بیشتر قیمت در بازار خودرو را داشت یا خیر؟ سعید موتمنی، رئیس اتحادیه
نمایشگاه داران خودروي پایتخت در گفت وگویی با ایرنا درخصوص چگونگی وضعیت قیمت در این بخش گفته است: «این روزها
معاملات در بازار در حد صفر است و خریداران با احتمال افت بیش از پیش نرخ ارز به زیر 20 هزار تومان و درنتیجه کاهش قیمت
هاي خودرو، دست از خرید کشیده اند. با نرخ کنونی ارز، قیمت خودروهاي داخلی بین 10 تا 20 میلیون تومان دیگر جاي ریزش

 
دارد. اگر ارز همچون چند هفته گذشته در نرخ مشخصی تثبیت شود، آن گاه اثر آن را در بازار و روي قیمت ها شاهد خواهیم بود.» 



رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودروي پایتخت با اشاره به روي کار آمدن دولت جدید در آمریکا و احتمال کاهش تحریم ها، گفت:
«همه این مسائل سبب شده تا هیچ افزایشی در قیمت خودرو دست کم تا پایان امسال متصور نباشیم، مگر اینکه نوسان هاي ارزي

 
مانع شود.» 

 
خودروسازان خواستار افزایش قیمت ها هستند 

به دنبال کاهش نرخ ارز ناشی از تحولات سیاسی و پایین آمدن تقاضا کاهش قیمت در بازار خودرو استارت خودرده است. روند نزولی
قیمت ها در حالی است که فعالان بازار از احتمال کاهش بیشتر قیمت ها صحبت می کنند. کاهش قیمت خودرو شاید براي مصرف
کنندگان خبر خوبی به حساب بیاید اما از آنسو ریزش بیشتر قیمت ها می تواند اتفاقی ناخوشایند براي خودروسازان باشد. مرتضی
مصطفوي، کارشناس صنعت خودرو با اشاره به ریزش قیمت خودرو طی هفته هاي اخیر و واکنش خودروسازان به این روند نزولی به
«ابتکار» گفت: اخیرا استارت کاهش قیمت خودرو زده شده است، البته ما باید توجه کنیم که اکنون شاهد کاهش قیمت در بازار
خودرو هستیم درصورتی که قیمت ها در کارخانه افزایشی است. خودروسازان در ماه هاي گذشته بسیار خوشحال از افزایش نرخ ارز
بودند و می خواستند تمام زیان هاي شان را با افزایش قیمت محصولات به دلیل گرانی دلار جبران کنند، اما اکنون شرایط تغییر پیدا

 
کرده است. 

این کارشناس صنعت خودرو افزود: متاسفانه خودروسازان به یک واقعیت توجه نکرده بودند و آن هم این است که بازار خودرو در

 
شرایط فعلی تابعی از صنعت خودرو نیست. 

مصطفوي در ادامه گفت وگو با اشاره به تاثیر قیمت دلار بر بازارهاي داخلی گفت: تصمیم گیران این روزها بازارهاي اقتصادي را رها
کرده اند به همین دلیل است که بازارها وابسته به پارامترهاي برون زا شده اند. یکی از این پارامترها بحث انتظارات تورمی جامعه بوده
که وابسته به تنش هاي بین المللی است و اثر این مبحث بر قیمت دلار خواهد بود. به عبارت دیگر بازارهاي اقتصادي رها شده و در

 
چنین شرایطی اقتصاد وابسته به افزایش و کاهش نرخ ارز می شود. 

وي ادامه داد: ما می بینیم هرگاه دلار افزایشی شده است قیمت بازارهاي داخلی بالا رفته و هرگاه قیمت دلار کاهشی شد ما شاهد

 
روند نزولی قیمت ها در بخش هاي مختلف بوده ایم. 

 
سیاست هاي بین المللی به فضاي باثبات تري رسیده است 

این کارشناس صنعت خودرو در بخش دیگري از صحبت هایش به باثبات شدن روابط بین المللی ایران اشاره کرد و دراین باره گفت:
خودروسازان گمان می کردند نرخ ارز مسیر صعودي خود را حفظ می کند و آنها می توانند تمام مشکلات جاري شان که روزبه روز
هزینه هاي شان را بالاتر می برد از طریق افزایش قیمت به بهانه گرانی دلار جبران کنند. آنها با اشتیاق افزایش بیشتر قیمت ها، بر
طبل شوراي رقابت براي تصمیمات شان درخصوص قیمت گذاري می کوبیدند. اما اکنون که سیاست هاي بین المللی ایران به فضاي

 
باثبات تري رسیده و احتمال بهبود شرایط و کاهش بیشتر نرخ دلار وجود دارد خودروسازان شوکه شده اند. 

مصطفوي ادامه داد: خودروسازان تمایل به افزایش قیمت محصولات خود را داشتند درصورتی که قیمت بازار روند نزولی به خود گرفته
است. درضمن این احتمال هم وجود دارد که اگر شرایط بازار به همین شکل ادامه یابد و با کاهش بیشتر نرخ ارز را داشته باشیم،

 
قیمت بازار از قیمت کارخانه پایین تر بیاید و در آن شرایط خودروها روي دست خودروسازان می ماند. 



وي در ادامه از راهکار کاهش قیمت و شفافیت بازار خودرو گفت: ما بارها گفته ایم مشکل بازار خودرو در شرایط فعلی ربطی به صنعت
و کارخانه ندارد که بخواهیم با افزایش قیمت کارخانه آن را حل کنیم. بازار خودرو باید زیر نظر سازمان مالیات به وسیله یک سامانه
جامع تقاضاي سوداگرایانه را کنترل کند تا قیمت ها به درستی تعیین شود. هرگاه این اتفاق رخ دهد بازار خودرو خودبه خود شفاف و

 
مشکلات آن رفع می شود. 

این کارشناس صنعت خودرو با اشاره به راه حل مشکل صنعت خودروسازي ادامه داد: مشکل صنعت خودرو هم ربطی به بازار خودرو

 
ندارد. صنعت خودرو باید اصلاح ساختار انجام دهد، مانع از فساد و رانت شود تا مشکلاتش یک به یک از بین برود. 

 
وضعیت قیمت در بازار خودرو در سال 1400 چگونه خواهد بود؟ 

وي در پاسخ به این پرسش که قیمت خودرو در سال آتی کاهشی خواهد بود و یا افزایشی، گفت: تا آخر سال مشخص می شود که
دولت بایدن و ایران به چه نتیجه اي خواهند رسید. یا دولت ها به سمت تعامل می روند و یا تنش ها بیشتر می شود. بنابراین هرگونه

 
پیش بینی براي چگونگی قیمت خودرو در سال آتی وابسته به مشخص شدن روابط بین المللی ما است. 

وي ادامه داد: من گمان می کنیم روند نزولی قیمت در بازار خودرو تا پایان سال ادامه داشته باشد. همانطور که اشاره کردم به محض
مشخص شدن میزان تعامل ایران و آمریکا وضعیت براي بازارهاي داخلی نیز تغییر می کند. اگر ما به سمت تنش برویم در سال 1400
افزایش قیمت در بازار خودرو خواهیم داشت، اما اگر وضعیت باثبات باشد و روابط ما به سمت تعامل بیشتر حرکت کند روند کاهش

 
قیمت در سال آتی ادامه خواهد داشت. 

مصطفوي در پایان به مصرف کنندگانی که قصد خرید خودرو دارند توصیه کرد: توصیه می کنم اگر مردم تصمیم به خرید خودرو

 
دارند حداقل تا یک ماه دیگر دست نگه دارند چراکه معتقدم وضعیت بازار تا یک ماه دیگر بهتر از شرایط فعلی خواهد بود. 

 
اعتماد 

 
- بیم و انتظار در بازار مسکن 

اعتماد وضعیت بازار مسکن را بررسی کرده است: هفته پیش رو، روزهاي مهمی در بازار دارایی هاي کشور است. پس از ریزش قیمت
در بازار ارز و سکه و البته تعدیل قیمت ها در بازار سهام، حالا بخش تقاضا در حوزه مسکن در انتظار «کشف کف قیمتی» است. بخش
زیادي از طرف «عرضه» در بازار مسکن، حاضر به کاهش قیمت ها نیست و حتی پس از چشم انداز کاهشی قیمت ارز نیز با احتیاط
وارد بازار شده است. بخش «تقاضا» نیز در حال چانه زنی براي ورود به معاملات است. در حال حاضر، «عدم قطعیت» در بازار مسکن
نیز وجود دارد و قیمت ها از طرف بخش «عرضه» بارها با تغییراتی مواجه می شود. پس از بازگشت درج قیمت به وب سایت ها، در
برخی موارد نیز قیمت هاي کاذب و غیرواقعی یا به اصطلاح معامله گران بازار مسکن «پرت» نیز در سایت ها درج شده و حالا

 
متقاضیان مسکن، ترجیح می دهند که در بازدیدهاي میدانی و پرس و جوهاي کارشناسی قیمت واقعی ملک مورد نظر خود را بیابند. 

البته بررسی روند تاریخی بازار مسکن نشان می دهد که به طور کلی این بازار به واسطه ماهیت دیر نقدشوندگی، واکنش دیرهنگام به
تغییر و تحولات سایر بازارها کمی دیرتر افت می کند، اما اکنون به دلیل نوسانات شدید بازارهاي اقتصادي (ارز، بورس، خودرو و ...)،

 
بازار مسکن، این سنت همیشگی را کنار زده و واکنش زودهنگام به تحولات داشته است. 



 
ریزش قیمت ها کلید خورد 

مصطفی قلی خسروي، رییس اتحادیه مشاوران املاك کشور در این باره به «اعتماد» گفت: با توجه به امیدهایی که در خصوص کاهش

 
نرخ ارز در جامعه به وجود آمده مسکن نیز با تردیدهاي قیمتی مواجه شده است. 

رییس اتحادیه مشاوران املاك کشور با بیان اینکه جو روانی و انتظارات تورمی باعث افت قیمت در همه بازارها شده است، افزود: نه
تنها نرخ ارز بلکه قیمت خودرو نیز کاهش پیدا کرده و بورس نیز به کاهش نرخ ارز واکنش نشان داده و ریزش هایی را تجربه کرده
است البته موضوع طلا فرق دارد، زیرا قیمت آن بر اساس اونس جهانی محاسبه می شود اما در مجموع انتظارات براي بازار مسکن نیز

 
کاهشی است. 

خسروي در خصوص میزان تقاضا در بازار پس از تغییرات نرخ ارز خاطرنشان کرد: به دلیل افت قیمت ها همچنان مردم دست نگه
داشته اند البته این به معنی این نیست که خرید و فروشی نمی شود، معاملات انجام می شود اما به دلیل افت قیمت ها تردید در این

 
بازار زیاد شده است. 

 
عرضه مسکن افزایش یافت 

این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه عرضه مسکن رشد داشته، تصریح کرد: افرادي که در این مدت اقدام به خرید ملک کرده و
دست نگه داشته بودند تا در موقع مناسب بفروشند در این شرایط و براي آنکه متضرر نشوند اقدام به عرضه آن به بازار کرده اند و

 
همین موضوع هم می تواند دلیلی بر ریزش قیمت مسکن باشد. 

رییس اتحادیه مشاوران املاك کشور با انتقاد از بازگشت قیمت ها به سایت هاي فروش مسکن گفت: این اقدام به اعتقاد ما غلط است
و باعث تشنج در بازار مسکن می شود ضمن آنکه وزیر راه و شهرسازي نیز به این موضوع اشاره داشته اند و برخی با قیمت سازي

 
باعث رشد قیمت ها خواهند شد. 

خسروي در پاسخ به این پرسش که آیا درج قیمت ها باعث شفافیت در بازار مسکن نخواهد شد؟ افزود: از گذشته کارشناسان مسکن
اقدام به قیمت گذاري مسکن می کردند و قیمت هر خانه بر اساس آخرین معامله اي که در آن محله انجام شده بود، برآورد می شد
حال با این نرخ گذاري در اپلیکیشن ها تنها شاهد به هم خوردن این بازار هستیم و افرادي که در زمینه سوداگري و دلالی فعالیت

 
دارند و خود عامل بخشی از این قیمت هاي کاذب و حباب آلود محسوب می شوند این تحلیل ها را در مورد شفافیت ارایه می دهند. 

رییس اتحادیه مشاوران املاك کشور در خصوص پیش بینی بازار مسکن تا پایان سال گفت: با توجه به شرایط موجود و قدرت پایین

 
خرید و انتظار براي کاهش قیمت ها بعید به نظر می رسد معاملات در بازار مسکن رشد چندانی داشته باشد. 

 
اما و اگرها براي تحقق وعده روحانی 

بر اساس این گزارش؛ به نظر می رسد در حال حاضر مردم و بازاري ها در انتظار کاهش بیشتر قیمت ارز هستند، در این بین وعده
حسن روحانی که گفته «تصمیم گرفتیم قیمت دلار را پایین بیاوریم» بی تاثیر نیست. انتظارات مثبت در بازار ارز در حالی شکل
گرفته است که رییس جمهور در هفته گذشته وعده کاهش قیمت دلار به 15 هزار تومان را در صورت آزادسازي منابع بلوکه شده
ایران در کره جنوبی داد. هر چند تحقق وعده روحانی با اما و اگرهاي فراوانی همراه است و کارشناسان اقتصادي تاکید دارند که نمی



توان براي کاهش قیمت دلار کف مشخصی را تعیین کرد و قیمت ارز تحت تاثیر عواملی همچون عملکرد بازارهاي دیگر، تورم، تحریم
و... است و نمی توان تنها با ورود منابع ارزي به کشور یا با دستور این انتظار را داشت که قیمت ها ریزش شدید داشته باشد، اما خوش
بینی ایجاد شده در بازار براي برداشته شدن تحریم ها با پایان دوره ریاست جمهوري ترامپ، باعث شده است چشم انتظار بازار کاهش

 
بیشتر نرخ ارز باشد. 

در عین حال به نظر می رسد خریداران هم رغبتی براي خرید احساس نمی کنند و در انتظار ریزش بیشتر قیمت ها هستند و به نظر

 
می رسد در صورت تداوم روند کاهشی در بازار ارز، توقع مشتریان برآورده شود. 

سوال این است که با این چشم انداز می توان به رونق بازار مسکن امیدوار بود؟ به نظر می رسد بازارها پس از شوك هاي شدید حالا
به سمت تعادل قیمت و دوري از نوسان و التهاب خواهند رفت. اتفاقی که می تواند در صورت عدم کاهش قیمت ها به رکود معاملات
مسکن بینجامد و در صورت ثبات اقتصادي و بازگشت قدرت خرید ریال، رونق بازار را در پی داشته باشد. در حال حاضر کمی زود
است تا به این سوال پاسخ درستی داد، چراکه خریداران در انتظار سقوط قیمت ها هستند و فروشندگان هم کاهش قیمت ها را

 
موقتی می دانند. 

البته پیش از این نیز محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازي گفته بود؛ تحولات نرخ ارز و طلا و به ویژه ارز روي کالاها و خدمات اثرگذار
بوده و با یکدیگر هم پیمایی مستمر دارند. طبیعی است امروز که جریان نرخ ارز معکوس شده و شاهد افت نرخ دلار هستیم، باید
قیمت ها کاهش یابد، چراکه قیمت مسکن و انواع کالا و خدمات به بهانه افزایش قیمت ارز، بالا رفته بود و رشد قیمت ها در بازار
مسکن ارتباطی با عرضه و تقاضا نداشت و ندارد و با ریزش قیمت دلار و تثبیت آن، انتظار جامعه براي از بین رفتن حباب هاي چند
لایه قیمتی که با جهش نرخ دلار ایجاد شده بود، بحق است و باید شاهد ورود به کانال هاي واقعی قیمت ها در تمام بخش ها و کالاها

 
و خدمات باشیم. 

 
تعادل 

 
- پازل مغفول خاموشی ها 

تعادل درباره قطع برق نوشته است: «برق» و «گاز» دو قلوي افسانه اي روزهاي سرد زمستان نه تنها در ایران که در عراق، ترکیه،
ارمنستان و سایر کشورها هستند. آنچنان که وارونگی و آلودگی هوا، همزاد زمستان هاي تهرانند. از این رو هیچگاه مانند دي ماه سال
جاري درباره برق، گاز، مازوت، گازوییل، وارونگی و آلودگی هوا و البته «بیت کوین» در رسانه هاي کشور مطلب نوشته نشد و این
مسائل در محافل گوناگون بازتاب نیافت. دي ماه البته رکورد دیگري را هم ثبت کرد و آن آلوده ترین ماه طی 10 سال گذشته بود که

 
در نوع خود قابل توجه است. 

در لابه لاي بحث ها و گزارش ها، دلایل متعددي براي آلودگی هواي دي ماه سال جاري برشمرده شد، اما مهم ترین آنها استفاده از
سوخت مازوت یا گازوییل پر گوگرد در نیروگاه هاي برق به دلیل افت فشار گاز نیروگاه ها بود. البته هیچ کدام از این دلایل هم به
ضرس قاطع و به صورت یکپارچه از سوي مسوولان تایید یا تکذیب نشد. اما دو نکته مشخص بود که پیش از افزایش آلودگی هوا در
دي ماه باید برنامه ریزان و تصمیم سازان وزارتخانه هاي نیرو و نفت پیش بینی می کردند و براي رفع آنها راهکار ارایه می دادند. نکته
اول احتمال افزایش مصرف برق خانگی در دوران کرونا و نکته دوم احتمال افزایش مصرف گاز در زمستان و همزمان با تمایل به
افزایش صادرات گاز به کشورهاي همسایه در دوران تحریم ها. دو عاملی که از سویی باعث کمبود سوخت گاز نیروگاه ها و از سوي

 
دیگر افزایش مصرف برق آن هم در زمان اوج مصرف گاز خانگی در زمستان می شود. 



در دوران کرونا به ویژه از ابتداي سال تحصیلی جاري حدود 17 میلیون نفر دانش آموز و دانشجو با انواع مختلف وسایل ارتباطی
مدرن اعم از موبایل، تبلت، کامپیوترهاي شخصی یا لپ تاپ در کلاس هاي آنلاین حاضر شده و می شوند. البته به این سیاهه باید
«مودم» هاي خانگی را نیز اضافه کرد. وسایلی که همگی از برق استفاده می کنند. به همین دلیل در قیاس با سال تحصیلی گذشته،

 
مصرف برق به طور معناداري افزایش یافت. 

یکی دیگر از پدیده هاي عجیب سال جاري، رشد حیرت انگیز شاخص کل بورس تهران بود که منجر به جذب و فعالیت بسیاري از
افراد در این بازار شد. آنگونه که شرکت سپرده گذاري مرکزي و تسویه وجوه اعلام کرده در 6 ماه نخست سال 99 تعداد کدهاي
بورسی صادر شده(به عبارت دیگر تعداد تازه واردان به بازار سهام) در مقایسه با پایان سال 98 رشد 76 درصدي داشته است. به این
ترتیب تنها در نیمه نخست سال جاري 8 میلیون و 835 هزار کد معاملاتی جدید صادر شده تا مجموع دارندگان کد بورسی به 20
میلیون و 500 هزار نفر افزایش پیدا کند تا یک چهارم جمعیت کشور داراي کد معاملاتی شوند. در این میان تهران در مجموع بیش از
17.8 درصد از کدهاي بورسی را در اختیار دارد. به عبارتی در استان تهران افزون بر 3 میلیون و 656 هزار نفر داراي کد معاملاتی
هستند. پس از آن استان اصفهان با سهم 7.6 درصدي در رتبه بعدي قرار می گیرد و استان هاي خراسان رضوي، فارس و آذربایجان
شرقی در رتبه هاي بعدي بیشترین کد بورسی قرار دارند. در این میان استان کهگیلویه و بویراحمد با 186 هزار و 581 کد معاملاتی
در انتهاي جدول قرار می گیرد. در 19 تیر ماه سال جاري که تعداد دارندگان کد بورسی 15 میلیون نفر بود، امیر هامونی، مدیرعامل
فرابورس ایران در بخش خبري 21 شبکه یک سیما تصریح کرد که 49 میلیون نفر دارنده سهام عدالت در این آمار لحاظ نمی شوند.
با این حال اگر فرض کنیم صرفا حدود 50 درصد از جمعیت 20 میلیون نفري سهام داران بورس، روزانه 3 ساعت(از 8 و 30 دقیقه
صبح تا ساعت 12 و 30 دقیقه ظهر که بازار سهام فعالیت می کند) با استفاده از وسیله ارتباطی شخصی خود(موبایل، تبلت و...) و با
مودم خانگی، بازار سهام را رصد می کرده یا معامله انجام می داده است باید پذیرفت که مصرف برق این جمعیت 10 میلیونی در کنار
جمعیت 17 میلیون نفري دانش آموزان و دانشجویان که دست کم روزانه 2 ساعت در کلاس هاي آنلاین حاضر می شوند، منجر به

 
رشد معنادار برق در پاییز و زمستان سال جاري شده است. 

البته باید به این دو مورد، افزایش انجام امور اداري، بانکی و... به صورت آنلاین را هم به این سیاهه افزود. تحولاتی که شاید 10 سال
آینده در حوزه دولت الکترونیک و آموزش الکترونیک، بانکداري مجازي و... احتمالا رخ می داد اما با فشار کرونا زودتر به بار نشست.
این همه در حالی است که برخی جریان هاي خاص تلاش کردند، استخراج «بیت کوین» در کشور را عامل افزایش مصرف برق و در
پی آن، اجبار نیروگاه ها به استفاده از مازوت معرفی کنند. مساله اي که منجر شد که برخی اقتصاددانان کشور دست به چرتکه شوند
و نتیجه بگیرند که اگر کل بیت کوین جهان در ایران استخراج شود، میزان برق مصرفی آن به اندازه تفاضل میزان استفاده از برق

 
تابستان و زمستان در کشور نیست! 

 
جوان 

 
- تغییر بودجه صنفی به بودجه ملی 

جوان درباره مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه مجلس گزارش داده است: مجلس با تک نرخی کردن ارز بودجه به شکل شناور، کاهش
تکیه بودجه به نفت، دریافت و توزیع عادلانه مالیات ها، توزیع عادلانه یارانه پیدا و پنهان و کاهش تکیه دولت به استقراض، تا حد

 
ممکن بودجه را از یک سند مالی صنفی و بخشی به یک سند مالی ملی تبدیل کرد. 

رشد 46 درصدي هزینه هاي جاري دولت، ارز چندنرخی، گشایش حساب ویژه در رابطه با فروش 2 میلیون و 300 هزار بشکه نفت و



فرآورده در روز، پرداخت حقوق هاي نجومی، اخذ ناعادلانه مالیات، توزیع ناعادلانه یارانه پیدا و پنهان و افزایش سطح استقراض تا
500 هزار میلیارد تومان در صورت رفع نشدن تحریم ها و قیمت تمام شده گران تولید کالا و خدمات در دولت، جزو ضعف هاي عیان
لایحه بودجه عمومی و شرکت هاي دولتی در سال 1400 بود که مجلس شوراس اسلامی با اصلاحیه بودجه توانسته است ضمن تک
نرخی کردن ارز بودجه به شکل شناور کاهش تکیه بودجه به نفت، دریافت و توزیع عادلانه مالیات ها، همچنین توزیع عادلانه یارانه
پیدا و پنهان و کاهش تکیه دولت به استقراض تا حد ممکن بودجه را از یک سند مالی صنفی و بخشی به یک سند مالی ملی تبدیل

 
کند. 

دولت در لایحه بودجه سال 1400 در کمال تعجب بودجه جاري را که عمده آن حقوق، دستمزد و پاداش است با 46 درصد رشد به
رقم 637 هزار میلیارد تومان رسانده است. این در حالی است که درآمدهاي پایدار دولت در بودجه سال آتی تنها رقمی در حدود 320
هزار میلیارد تومان است که این دست منابع تنها نیمی از هزینه هاي جاري دولت را پوشش می دهد و الباقی هزینه هاي جاري از
محل فروش دارایی هاي سرمایه اي مانند صادرات نفت، فرآورده ها و همچنین استقراض از محل فروش دارایی هاي مالی باید تأمین
شود که بدین ترتیب کسري تراز عملیاتی دولت رقمی حدود 319 هزار میلیارد تومان است که در صورت محقق نشدن درآمدهاي

 
پیش بینی شده، می تواند افزایش بیشتري هم پیدا کند. 

از سوي دیگر دولت پیش بینی کرده است از محل صادرات نفت و فرآورده ها، 200 هزار میلیارد تومان درآمد کسب کند که مبناي
محاسبات رقم فوق صادرات 2 میلیون و 300 هزار بشکه نفت در روز در رقم هر بشکه نفت 40 دلاري با تسعیر 11 هزار و 500 تومان
است. اگرچه دولت مدعی است که سال آتی می تواند روزانه به میزان فوق نفت صادر و درآمد تحصیل کند، اما وقتی در یک تبصره
قید می شود که اگر به هر دلیلی درآمدهاي ناشی از صادرات نفت تحصیل نشد، دولت به همان میزان اوراق مالی مبتنی بر نفت در
بازار داخلی منتشر کند، مشخص است که دولت هم در رابطه با رفع تحریم و صادرات نفت تردید دارد و هم اینکه می خواهد در سال

 
بعد اگر تحریم برطرف نشد اوراق بیشتري منتشر کند. 

گفتنی است، واگذاري دارایی هاي مالی نیز در لایحه بودجه سال آتی حدود 300 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده که رقم بسیار
قابل ملاحظه اي است و باید دید وقتی وضعیت پولی و مالی کشور در شرایط نامناسبی قرار دارد، دولت به چه شکلی می خواهد

 
صدها هزار میلیارد تومان اوراق مالی در بازار داخلی منتشر کند. 

مجلس شوراي اسلامی از همان ابتدا منتقد لایحه بودجه بود، زیرا اولاً در این بودجه هزینه هاي جاري 46 درصد جهش یافته و از
سوي دیگر تکیه بسیاري قابل ملاحظه اي به صادرات نفت و استقراض مالی شده است. همچنین چند نرخی بودن ارز در بودجه یکی
از محل هاي مفسده و رانت شناسایی شد که مجلس شوراي اسلامی روي تک نرخی کردن ارز بودجه روي رقم 17 هزار و 500 تومان

 
تأکید داشت و در بخش یارانه هاي نقدي و غیرنقدي نیز گویا اصلاحات قابل ملاحظه اي به انجام رسیده است. 

 
دولت براي ارزهاي مسدود بانک مرکزي نرخ تعیین نکند 

شاید تاریخ اقتصاد ایران به یاد نداشته باشد که حجم پایه پولی در طول 15 ماه منتهی به آذرماه سال 99 با 40 درصد رشد به مرز
406 هزار میلیارد تومان رسیده باشد. بررسی ریشه خلق پول داغ در اقتصاد، ما را به این مهم می رساند که در مدت یاد شده خالص
دارایی هاي خارجی بانک مرکزي افزایش قابل ملاحظه اي داشته است. از این رو به نظر می رسد دولت با فروش دارایی هاي بلوکه
خارجی خود به بانک مرکزي از بانک مرکزي ریال دریافت کرده است. در همین راستا اخیراً عبدالناصر همتی نیز عنوان کرد که عمده
دارایی هاي بلوکه در بانک هاي خارجی متعلق به بانک مرکزي است. از این رو باید هوشیار بود که دولت در زمان آزادسازي دارایی

 
هاي خارجی بانک مرکزي در آینده براي این ارزها نرخ تعیین نکند و مدیریت نرخ در اختیار بانک مرکزي و بازار باشد. 



 
دریچه هاي مداخله ارزي 

یکی از دریچه هاي مداخله ارزي دولت در بازار ارز، بودجه سال 1400 است. دولت در این بودجه نرخ هایی، چون ارز 4 هزار و 200
تومان (ارز کالاهاي اساسی و دارو)، ارز 11 هزار و 500 تومان (ارز صادرات نفت و فرآورده هاي نفتی)، ارز 17 هزار و 500 تومان (ارز
شرکتی) را پیش بینی کرده، اما مجلس شوراي اسلامی معتقد است که ارز چند نرخی بودجه، رانت و فساد به وجود می آورد. از این

 
رو ارز بودجه سال آتی باید تک نرخی باشد. 

محمد رشیدي عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق در رسانه ملی گفت: به همین علت درآمدهاي نفتی را در حداقل وضع قابل اعتماد
و شدنی بستیم و مازاد بر آن را به سقف دوم موکول کردیم که اگر این درآمدها محقق شد، دولت اختیار داشته باشد آن را در سرفصل
هاي تنظیم شده از جمله حوزه هاي عمرانی، محرومیت زدایی و اشتغالزایی هزینه کند؛ بنابراین بودجه دو سقفی و دو زمانی دیده
شده است. عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: مالیات هاي حقوق را به گونه اي در نظر گرفتیم که به نفع

 
اقشار کم درآمد و حقوق هاي پایین تر باشد. 

وي با بیان اینکه بر اساس لایحه دولت، میزان افزایش حقوق کارکنان دولت 25 درصد در نظر گرفته شد، ادامه داد: تا سقف حقوق 4
میلیون تومان را از مالیات معاف کردیم و حقوق 4 تا 8 میلیون تومان باید 10 درصد مالیات بپردازند و عمده حقوق بگیران، کمترین
مالیات را می پردازند. عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 با اشاره به اینکه در این بودجه هفت محور را در نظر
گرفتیم، ادامه داد: حفظ قدرت خرید مردم، حمایت از اقشار ضعیف، رونق تولید و اشتغال، محرومیت زدایی، حذف رانت و کاهش
تبعیض، توجه ویژه به سلامت مردم، توجه ویژه به فرهنگ و خانواده، فرزندآوري، مباحث جمعیتی و تقویت انضباط مالی و اصلاح

 
ساختاري بودجه از جمله این محورهاست. 

الیاس نادران، رئیس کمیسیون تلفیق در گفت وگوي ویژه خبري با اشاره به اینکه این کمیسیون، ساختار و روش لایحه بودجه را
اصلاح کرد، افزود: در جاهایی که اتکاي به درآمدهاي نفتی، بسیار زیاد بود با همراهی نمایندگان دولت تلاش کردیم آن ها را به اوراق

 
مالی و به شیوه هاي دیگر تأمین مالی بودجه انتقال دهیم. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 هم گفت: بین 70 تا 80 درصد افکار خود را درباره اصلاح ساختار بودجه توانستیم انجام
دهیم که بخش زیادي از این میزان به علت ظرفیت هاي اجرایی دولت، موجود بود یعنی ظرفیت هاي اجرایی دولت هم در نظر گرفته

 
شد. 

الیاس نادران افزود: تصمیم نهایی کمیسیون تلفیق بر این شد که افزایش 25 درصدي حقوق براي همه حقوق بگیران دولت در نظر

 
گرفته شود با سقف 15 برابر حداقل حقوق، یعنی تا حدود 33 میلیون تومان. 

وي با اشاره به اینکه نظام مالیات بندي را هم به نفع طبقات پایین جامعه تغییر دادیم، اضافه کرد: دولت طبقات مالیاتی را به نحوي
تنظیم کرده بود که بیشترین فشار روي حقوق هاي پایین بود، اما با اقدام کمیسیون تلفیق، مالیات پرداختی حدود 90 درصد کارکنان
دولت بین 10 تا 15 درصد شد. نادران با بیان اینکه نظام پرداخت کشور به هم ریخته است، گفت: هر کسی که به مرکز قدرت،

 
نزدیک تر بوده، در پی آن بود که امتیازي را بگیرد. 

 
وي اضافه کرد: در بخش اعتباري هزینه اي دولت، بیش از 90 درصد پرداخت ها به نوعی پرداخت حقوق و دستمزد به کارکنان است. 



رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: بنا به اظهارات وزیر نفت، صادرات نفت و میعانات گازي در بودجه سال آینده 3/ 2

 
میلیون بشکه در روز در نظر گرفته شده و مصرف داخلی هم 2/ 2 میلیون بشکه در روز است. 

نادران با اشاره به اینکه این اگرها، پیش شرط هاي سختی بود، افزود: اینکه حاکمیت را تحت فشار قرار دهیم که شرایط سیاسی را به
نحوي تغییر دهد که امکان صادرات بیشتري فراهم شود، یعنی بودجه را اهرمی براي فشارهاي سیاسی براي سازش و کوتاه آمدن

 
حاکمیت قرار می دهیم. 

 
وي گفت: از آن طرف هم فروش نفت تا سقف پیشنهادي دولت را منع نکردیم، به همین علت بودجه را دو سقفی و دو زمانی بستیم. 

نادران افزود: درآمد نفتی بودجه سال آینده را 261 هزار میلیارد تومان پیش بینی کردیم، در حالی که دولت حجم وابستگی به نفت را

 
394 هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده بود. 

وي با تأکید بر اینکه بودجه، بسیار منعطف و روان است، خاطرنشان کرد: امسال تلاش کردیم بودجه را به نفع مردم تغییر دهیم و به
جاي اینکه طبقات خاص و افراد نزدیک به مرکز حاکمیت بتوانند از رانت هاي مختلف استفاده کنند، عموم مردم می توانند از آن

 
استفاده کنند تا قدرت خرید مردم نسبت به امسال کمتر نشود. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: دولت قیمت ارز را در سال آینده بدون احتساب 8 میلیارد دلار کالاهاي اساسی،
مبلغ 17 هزار و 500 تومان محاسبه کرده است. الیاس نادران افزود: دولت درآمد ارزي سال 1400 را از فروش نفت 17 میلیارد و
300 میلیون دلار اعلام کرده است که از این مبلغ 8 میلیارد دلار، ارز 4 هزار و 200 تومانی است و مابقی آن ارز 17 هزار و 500

 
تومان و ترکیب وزنی این ها 11 هزار و 500 تومان است. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 گفت: مجلس عنوان کرده دولت با هر نرخی که ارز را در بازار فروخت، امکان انعطاف

 
بودجه وجود دارد. 

وي درباره طرح رتبه بندي معلمان هم افزود: در بند (و) تبصره 2 مبلغ 90 هزار میلیارد تومان به طور کلی براي آموزش و پرورش در
نظر گرفته شده است که در کمیسیون تلفیق تصمیم گرفته شد این موارد را از هم تفکیک کنیم، به علت اینکه سهم بخش هاي
مختلف مشخص شود و به مشکل سال 99 درباره اختلال پرداختی به بازنشستگان کشوري و تأمین اجتماعی دچار نشویم و این موارد
مرتفع شود. رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 درباره تکلیف یارانه ها هم گفت: بر اساس ایده اولیه مجلس که هنوز به جمع
بندي نرسیده است، پیشنهاد شد کارت هاي اعتباري براي خرید مردم در نظر بگیریم که ظرفیت اجرایی آن با اراده دولت وجود

 
داشته باشد. 

وي افزود: با اجراي این طرح، یک اعتباري را براي مردم در نظر می گیریم که در خرید از مراکز خاص بتوانند از تخفیف قابل توجهی

 
برخوردار شوند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 ادامه داد: اگر مجلس نتواند دولت را متقاعد به عملیاتی کردن این روش کند، مجبوریم با

 
یارانه نقدي آن را جبران کنیم. 



 
ساماندهی یارانه ها 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر دولت یارانه 45 هزار و 500 تومانی را به حدود 78 میلیون نفر پرداخت می کند و به تعدادي هم

 
یارانه بنزین و معیشتی که از پارسال شروع شده است، پرداخت می کند. 

وي تصریح کرد: آنچه مدنظر مجلس بود، این است که با فرض اینکه دولت شناسایی خودش را درست انجام داده باشد، از این 58
میلیون نفر که در لایحه بودجه 1400 هستند، نسبت به شرایط موجود حمایت بیشتري کنیم و یارانه ها را تحت عنوان یک مبلغ در
اختیار افراد قرار دهیم و مابقی یارانه بگیران که حدود 20 میلیون نفر هستند دریافتی شان نسبت به شرایط امروز بیشتر و احتمالاً تا

 
دو برابر خواهد شد، ولی نسبت به طبقه پایین دریافتی کمتري دارند. 

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: در سال آینده فقط یک یارانه داریم. البته یک پیشنهاد یارانه بنزین هم ارائه شده
که در آن به خانوارهایی که یک یا دو خودرو دارند و از کارت سوخت خود استفاده می کنند و خانوارهایی که اصلاً خودرو ندارند که
تعداد آن ها نصف جمعیت کشور است هم پیش بینی شده که براي هر نفر 15 لیتر در نظر گرفته شود که در یک سامانه امکان خرید
و فروش داشته باشند و اگر بین خود مردم خرید و فروش ممکن نشد، افراد مازاد بنزین را به دولت بفروشند که در حال حاضر احکام
آن نوشته شده است. محمد رشیدي، عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 در ادامه این برنامه گفت: در موضوع
کالاهاي اساسی و ارز 4 هزار و 200 تومانی با رانت جدي مواجه بودیم که مجلس این ارز را آزاد و در لایحه بودجه محاسبه می کند.
از طرف دیگر به مصرف کننده و تولیدکننده یارانه می پردازد. عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1400 افزود: به
واردکنندگان دارو هم فرصت می دهیم که مابه التفاوت را از دولت بگیرند و حتی از شرکت هاي بیمه هم کمک می گیریم و نباید

 
دارو براي مردم دغدغه شود. 

رشیدي در رابطه با بودجه هدفمندي یارانه ها نیز گفت: در تبصره 14، مبلغ 50 هزار میلیارد تومان را از منابع هدفمندي براي
حمایت از بنگاه هاي متوسط و کوچک در نظر گرفتیم. احکام بودجه بسیار محکم بسته شده و 27 هزار میلیارد تومان اوراق براي

 
بخش کشاورزي، آب هاي مرزي، مراتع، جنگل داري، آبخیزداري، تولید بذر و کود در نظر گرفته شده است. 

 
- «کثافت» هایی که منجی درآمدهاي ارزي شدند 

جوان از اظهارات عجیب وزیر نفت براي مصادره کردن صادرات فرآورده هاي نفتی خبر داده و نوشته است: در حالی که وزارت نفت در
حوزه ساخت پالایشگاه موضع خود را رسماً اعلام کرده و آن را کثافت کاري می داند، اما زنگنه در یک موضع گیري دیگر، افزایش

 
صادرات فرآورده هاي نفتی را نشانگر یک پیروزي دانست! 

وزیر نفت براي دستاوردسازي غیرارادي که اصولاً ارتباطی به تفکر حاکم بر وزارت نفت ندارد، افزایش صادرات فرآورده هاي نفتی را
مایه فخر و مباهات این وزارتخانه دانسته و گفته است: «در سال هاي اخیر مشکل سرمایه گذاري داشتیم؛ دشمن ما به دنبال نابودي

 
مان بود، اما ما در همین دوران بالاترین رکورد صادرات فرآورده نفتی را داشتیم.» 

او درست می گوید؛ یکی از مهم ترین بخش هایی که توانسته صادرات را از محدودیت نجات دهد، تجارت فرآورده هاي نفتی ایران
است، اما پرسش مهم اینجاست که چنین دستاوردي آیا ارتباطی به وزیر نفت دارد؟ براي پاسخ به این پرسش بهتر است نگاهی به

 
اظهارات چندماه پیش بیژن نامدار زنگنه داشته باشیم. 



وي در اظهاراتی عجیب و متناقض با اسناد بالادستی کشور، پالایشگاه سازي را کثافت کاري دانسته و از اینکه در طول 15 سال وزارت
خود بر نفت، هیچ پالایشگاهی نساخته به خود بالید. او در همه این مدت، نه تنها هیچ پروژه پالایشی را به سرانجام نرساند، بلکه با
ابطال مجوزهاي خوراك برخی شرکت هاي پالایشی به روند خام فروشی دامن زد؛ البته وزارت نفت معتقد است، زنگنه دشمن

 
پالایشگاه سازي نیست که اگر بود، در زمان مدیریت دوم او در نفت، جمهوري اسلامی ایران به صادرکننده بنزین تبدیل نمی شد. 

 
مرهون دولت قبل 

بارها به این توهم پاسخ داده شده که چنین موفقیتی اصولاً هیچ ارتباطی به مانیفیست وزیر نفت ندارد، چراکه او رسماً طرز تفکر خود
را سر مسئله ساخت پالایشگاه ابراز داشته است. تبدیل ایران به صادرکننده بنزین و فرآورده هاي نفتی به دلیل پروژه هاي بهینه
سازي و افزایش ظرفیتی است که در دولت گذشته کلید خورد و اجرایی شد. یکی از عوامل دیگر این مهم نیز به تکمیل پالایشگاه
ستاره خلیج فارس مربوط می شود که به استناد اعتراف زنگنه با پیشرفت حدود 70 درصدي تحویل دولت یازدهم شد و این دولت،
مجبور به تکمیل آن شد، وگرنه به سرنوشت سایر پروژه هاي دیگر نفتی مبتلا می شد و کاملاً مسکوت می ماند. اگر امروز جمهوري
اسلامی ایران به صادرکننده فرآورده هاي نفتی تغییر چهره داده، به دلیل پروژه هایی است که در دورانی جز دوره زنگنه تصویب و
اجرایی و اغلب تکمیل شده است، ولی از آنجا که تفکر امروز وزارت نفت، چیزي جز عقب ماندگی در حوزه پالایش نداشته و ندارد،

 
طبیعی است از دستاوردي مایه بگذارد که با آن بیگانه است. 

به وزارت نفت باشد، همه پالایشگاهاي کشور را از مدار فعالیت خارج کرده و با صادرات نفت خام، کشور را به واردکننده تبدیل می
کند، کما اینکه نگاهی به دوره هاي وزارت زنگنه، نشان می دهد در دوره او – به جز سه سال اخیر- ایران بیشترین واردات بنزین را

 
داشته و در حوزه صادرات فرآورده هاي نفتی، همواره درجا زده است. 

بی توجهی ژنرال به پالایشگاه سازي یکی از مهم ترین عوامل موفقیت تحریم ها در کاهش شدید صادرات نفت ایران بوده و است.
روزهایی که به وزیر نفت گفته می شد صنعت پالایشی را براي کورکردن تحریم هاي احتمالی توسعه دهد، ولی تصمیم مقام عالی
وزارت، همانی بود که امریکا آن را می پسندید. ایجاد وابستگی شدید به صادرات نفت خام، محصول تفکري است که معتقد است براي

 
در امان ماندن از تحریم ها، باید ابتدا مشکلات سیاسی و بین المللی با کدخدا برطرف شده تا همه چیز در شرایط عادي قرار گیرد. 

گروگان گیري منافع ملی با این ابزار، اما در هشت سالی که زنگنه وزیر نبود، به کنار رفت و خروجی اش این روزها به کمک کشور
آمده است؛ چه در دوران دولت کارگزاران که دو پالایشگاه بندرعباس و شازند ساخته شد و چه در دولت قبل که پالایشگاه ستاره
خلیج فارس به مرحله اجرا درآمد خبري از تفکرات زنگنه اي نبود، ولی به محض آنکه او وزیر نفت شد، دوباره کشور در مدار خام

 
فروشی قرار گرفت. 

 
کدام پالایشگاه؟ 

این حقیقت عیان را نمی توان کتمان کرد، هرچند وزارت نفت بخواهد ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس را به نام خود تمام کند و با
آمارسازي هاي خسته کننده، آن را دستاوردي براي خود بداند، ولی اصل ماجرا این است که در صورت حاکم بودن تفکر امروز

 
برگذشته، کشور در وضعیتی بسیار وحشتناك تر از امروز قرار داشت. 

بخش مهمی از ارزهایی که وارد کشور می شود، مرهون پالایشگاه هایی است که وزارت نفت دوستشان ندارد و، چون مجبور است از

 
آن ها حمایت کند، در ظاهر هم که شده به آن ها می بالد. 



تنها دستاورد پالایشی وزارت نفت طی هفت سال اخیر، ایده ساخت هشت پالایشگاه 60 هزار بشکه اي در سیراف بود که قرار بود، در
سال 96 افتتاح شوند، ولی هنوز در مرحله خاکبرداري باقی مانده و بعید است حتی در دولت آینده نیز به سرانجام روشنی برسد.
فراموش نشود در همین دولت بود که پالایشگاه نفت هرمز دچار یک تصمیم غلط شد؛ این پالایشگاه قرار بود در 10کیلومتري
بندرعباس و با ظرفیت پالایش 300 هزار بشکه نفت خام فوق سنگین و در مجاورت پالایشگاه ستاره خلیج فارس ساخته شود، اما
زنگنه دستور داد این مجوز هم باطل شود. علل مختلفی منجر به احداث این پالایشگاه در کنار ستاره خلیج فارس شده بود که یکی از
آن ها استفاده از هیدروژن مازاد تولید شده در پالایشگاه ستاره خلیج فارس به منظور بهبود کیفیت فرآورده هاي تولیدي در این

 
پالایشگاه بود. 

این نمونه هاي ساده نشان می دهد اگر وزارت نفت اندکی به پالایشگاه سازي واقعی و نه پفکی اهمیت می داد کشورمان بسیار زودتر

 
از گذشته با صادرات فرآورده هاي نفتی، می توانست با قدرت بیشتري به جنگ تحریم ها برود. 

 
جهان صنعت 

 
- رمزگشایی از نقش دولت در ریزش بورس 

جهان صنعت درباره ریزش بورس گزارش داده است: بازار سرمایه این روزها به عرصه خودنمایی نمایندگان مجلس و مدیران دولتی
بدل شده است. در تازه ترین اظهارات، سیدناصر موسوي لارگانی- عضو هیات رییسه مجلس- در صفحه شخصی خود در توئیتر نسبت
به اظهارات اخیر محمود واعظی، رییس دفتر رییس جمهور در خصوص لزوم عدم دخالت مجلس در بورس واکنش نشان داد و اعلام
کرد: «واعظی رییس دفتر روحانی از متهمان مداخله در بورس است، اما با فرار به جلو از مجلس می خواهد در کار بورس دخالت
نکند.» در همین حال نصراالله پژمانفر- رییس کمیسیون اصل 90 مجلس- از ارسال نامه اي به رییس جمهوري خبر داده که در آن
حسن روحانی و دیگر مدیران دولتی را به مداخله در بازار سرمایه متهم کرده است. مجلسی ها و مدیران دولتی در حالی شمشیر را
براي یکدیگر از رو بسته اند که معامله گران همچنان با ترس و نگرانی از کاهش ارزش سهام خود، اظهارات رسانه اي آنها را دنبال و
آینده مبهمی را براي بازار سرمایه ترسیم می کنند. در همین حال رییس کمیسیون اقتصادي مجلس هم از خاموش شدن سامانه هاي
نظارتی بورس در ماه هاي گذشته سخن گفته بود که به شائبه یک طرفه شدن بازار سرمایه و اجحاف در حق سهامداران خرد دامن
زد. این اظهارات البته از سوي مدیرعامل فرابورس ایران با توضیحات فنی به کلی رد شد و سیاوش وکیلی- مدیر روابط عمومی
سازمان بورس- هم در گفت وگو با «جهان صنعت» این اظهارات را شامل و جامع توصیف کرد و موضوع دستکاري در سامانه هاي
نظارتی بورس را از هر توضیح دیگري بی نیاز دانست. با این حال تحلیلگران بازار سرمایه نیز گوشزد می کنند که تنها نیاز کنونی بازار
سهام، بازگشت ثبات و آرامش و پرهیز مسوولان دولتی و نمایندگان مجلس از مداخله و اظهارنظرهاي غیرکارشناسی در بحث بازار

 
سرمایه است. 

رییس کمیسیون اصل 90 مجلس هفته گذشته در یک برنامه گفت وگو محور تلویزیونی گفت: «در هفته هاي گذشته نامه اي به
رییس جمهوري در رابطه با بورس نوشتم که به صورت محرمانه و طبقه بندي شده ارسال شد و من به ایشان تذکرات جدي دادم که
شما و عوامل شما در این موضوع دخالت دارید.» پژمانفر در پاسخ به این سوال مجري برنامه که آیا این امر براي شما محرز است،
گفت: «بله؛ ما دخالت شخص رییس جمهوري و مسوولان این امر را در رابطه با مداخلات در بورس مکتوب کردیم و به شخص رییس
جمهوري گفتیم که دخالت هاي شما دارد وضعیت را در بورس نابسامان می کند و این هم اسناد آن است؛ اما به علت طبقه بندي
محرمانه بسیاري از اسناد خیلی نمی توانیم این مسائل را شفاف ارائه کنیم. اما ما این اسناد را به رییس جمهوري ارائه داده ایم و در
کمیسیون اصل 90 هم داریم که دستورهاي شخص رییس جمهوري و مسوولانی که مرتبط با ایشان هستند از جمله مسوولان



دفترشان در واقع این وضعیت نابسامان را در بورس ایجاد کرده است.» وي افزود: «اینها دخالت هایی است که مطمئنا با یک رویکرد
سیاسی انجام شده براي اینکه بتوانند روش هاي غلط خود را در این عرصه توجیه کنند.» با این حال ناظران بازار سرمایه بر این باورند
که نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در مساله بازار سرمایه بیش از آنکه نگاه اقتصادي و کارشناسی داشته باشند به جنگ سیاسی با
دولت برخاسته اند و در برخی مواقع مساله را شخصی کرده اند. به ویژه آنکه در پیشینه بسیاري از نمایندگانی که با ادبیات تندي در
رابطه با سیاست هاي دولت در بورس سخن می گویند، سابقه درگیري هاي لفظی و اظهارنظرهاي سیاست زده دیده می شود.
نمایندگان مجلس شوراي اسلامی این روند را از ابتداي ورود به دستگاه قانونگذاري در دوره جدید در پیش گرفته اند. طی ماه هاي
گذشته هر بار که شاخص کل با افت مواجه شده است، اعتراض نماینگان مجلس علیه دولت بالا گرفته و حتی موضوع ورود قوه
قضاییه به روند معاملات بازار سرمایه را نیز مطرح کرده اند. به نحوي که حتی در هفته گذشته امیرحسین قاضی زاده هاشمی- نایب
رییس مجلس- از ارسال نامه اي به رییس قوه قضاییه براي مداخله در موضوع بازار سرمایه خبر داد. این در حالی است که فعالان و
تحلیلگران بازار سرمایه تداوم ریزش شاخص را عموما محصول هیجان معامله گران تازه وارد و سیاست هاي پولی دولت می دانند و
ورود قهري به بازار را چندان تایید نمی کنند. از سوي دیگر تحلیلگران بازار سرمایه نوع سیاستگذاري هاي دولت در بازار سرمایه را
هم خالی از اشکال نمی بینند. از جمله سیاست هاي بانک مرکزي، سیاست هاي وزارت اقتصاد در نحوه و زمان عرضه صندوق هاي
قابل معامله دولتی، مصاحبه هاي گاه و بیگاه مسوولان دولت و دعوت هاي بدون پشتوانه از مردم براي ورود به بورس، دستکاري

 
قیمت محصولات شرکت هاي بورسی و مواردي از این دست از جمله سیاستگذاري هاي آسیب زاي دولت در بازار سرمایه بوده است. 

 
شائبه عدم نظارت در بازار سرمایه 

در حالی که دعواي سیاسی دولت و مجلس بر سر بورس بالا گرفته است، رییس کمیسیون اقتصادي مجلس هم با اظهاراتی آتش ترس
معامله گران خرد را داغ تر کرد. محمدرضا پورابراهیمی اظهار کرده بود: «جاي تاسف دارد که حتی بخش هایی از نرم افزارهاي
نظارتی که از قبل در مجموعه فعالیت هاي بازار سرمایه براي رصد فعالیت ها، جلوگیري از تخلفات، دستکاري قیمت ها و ضرر و زیان
به مردم به کار گرفته شده بودند در طول ماه هاي اخیر یا به طور کامل مورد استفاده قرار نگرفته یا به شکلی جدا شده و از حوزه
تصمیم گیري خارج شده است.» این اظهارات اما با واکنش مدیران سازمان بورس و اوراق بهادار مواجه شد. معاون شرکت بورس تهران
در این باره توضیح داد: حدود دو ماه گذشته با همکاري بازار و معاونت توسعه بورس تهران، طرحی تحت عنوان مارکت ایمپکت یا اثر
بازار مطرح شد که هیات مدیره بورس تهران هم با کلیات طرح موافقت کرده است. محمود گودرزي در گفت وگو با بورس 24 اظهار
کرد: آنچه باید بدانیم این است که بازیگران عمده و خرد در معاملات یک سهم دخیل هستند، اما بعضا معاملات خرد توسط بازیگران
بزرگ بازار تحت تاثیر قرار می گیرند. وي افزود: ناظران سازمان بورس، فرابورس و بورس تهران، به محض اینکه معامله انجام می شود،
می توانند با اسم و مشخصات ببینند که چه کارگزاري با چه حجم و قیمتی معامله کرده است، سامانه پیشرفته بیدار مبتنی بر هوش
مصنوعی است و تمام خروجی هایی که ناظرین بخواهند با کدنویسی از آن استخراج و بررسی می کنند. سامانه هاي مختلفی در خود
بازار وجود دارد که ناظر می تواند ورود و اعمال قانون کند، تمام مواردي که در دستورالعمل معاملات و آیین نامه ها وجود دارد و هر

 
آنچه که ناظرین می خواهند اجرا می شود. 

 
تحول سامانه هاي نظارتی 

در همین حال مدیرعامل فرابورس ایران نیز با بیان اینکه در همه نقاط دنیا نظارت بر معاملات از اهمیت ویژه اي برخوردار است از
رصد تخلفات بازار با استفاده از سامانه هاي نظارتی هوشمند و اتوماتیک خبر داد. امیر هامونی در تشریح وضعیت نظارت معاملات و
بهره مندي از تکنولوژي در کشف تخلفات به پایگاه خبري بازار سرمایه (سنا) گفت: حضور پررنگ سهامداران در بازار سرمایه و اعتماد
به این بازار در چند سال گذشته موجب افزایش چشمگیر نقدشوندگی این بازار نسبت به گذشته شده به طوري که پویایی و نشاط در
این بازار دوچندان شده است ضمن اینکه این حضور، اهمیت نظارت بر معاملات را نیز بیش از گذشته آشکار می سازد. هامونی با اشاره



به اینکه در جلسه اعضاي کمیسیون اقتصادي مجلس در خصوص سامانه هاي نظارتی سوال شد که چرا تغییر کردند و بعضا کنار
گذاشته شدند، عنوان کرد: برخی سامانه هاي قدیمی با عنوان سمپا و سمپاپرو در گذشته فعالیت می کردند که مربوط به سامانه
معاملات قبل از اتوس بودند، اما با خرید سامانه معاملات اتَوس، فرانسوي ها براي سامانه نظارتی سامانه آرامیس را پیشنهاد کردند که
به مرور و با افزایش عمق بازار تصمیم بر آن شد تا در کنار سامانه آرامیس از تکنولوژي هاي داخلی نیز استفاده شود. به گفته وي
سامانه هاي نهان، بیدار و بی آي به عنوان تکنولوژي هاي داخلی در زمینه سامانه هاي نظارتی مورد استفاده قرار گرفتند و این سامانه
ها در کنار سامانه آرامیس توسعه پیدا کردند. وي با بیان اینکه رصد تخلفات بازار همانند سایر بورس هاي جهان در حال حاضر با
استفاده از سامانه هاي نظارتی هوشمند انجام می شود توضیح داد: سامانه هاي نظارتی به دو صورت آنی (Real-time) یا دوره اي
(Historical) معاملات و کدهاي بورسی را نظارت و تحلیل می کنند، البته نوع و ماهیت داده ها می تواند در نحوه نظارت تاثیر
داشته باشد. او با اشاره به اینکه در یکی دو سال اخیر نیز تلاش هایی صورت گرفت تا از سامانه هاي نظارت خارجی که در دنیا
معروف هستند استفاده شود، ادامه داد: قرارداد خریدي به همین منظور امضا شد که کارهاي مربوط به آن نیز پیش رفت، اما مساله
تحریم ها به وجود آمد و دیگر نتوانستیم از این سامانه ها استفاده کنیم به گفته هامونی سامانه هاي نظارتی در حال حاضر، به صورت
هوشمند عمل کرده و در صورت بروز تخلفات، این سامانه ها به صورت اتوماتیک تخلف را شناسایی می کنند. هم در فرابورس ایران و
هم در بورس اوراق بهادار تهران این نظارت ها توسط معاونت نظارت بر بازار و مدیریت هاي مربوطه به شکل مستمر انجام می شود.
هامونی همچنین اشاره کرد که سامانه هاي داخلی در حال کار هستند و در زمینه هوش مصنوعی تلاش هایی نیز صورت می گیرد تا
از تکنولوژي ماشین لرنینگ، دیپ لرنینگ و حوزه هایی نظیر اینها استفاده کنیم. مدیرعامل فرابورس ایران همچنین به دو چالش در
حوزه سامانه هاي نظارتی اشاره کرد و گفت: یکی آنکه دسترسی به دیتاهاي سایر دستگاه ها وجود ندارد که به موجب ماده 19 بازار
اوراق بهادار قاعدتاً دستگاه هاي دیگر باید دیتا به ما بدهند تا نظارت را قوي تر کنیم و دوم آنکه در خصوص برخی از تخلفات که در
بازار محرز می شود نیازمند حمایت هاي قانونی هستیم تا به عنوان مثال کانال هایی را که براي منفعت شخصی سیگنال می دهند با
مشخصات صاحب کانال اطلاع رسانی کنیم که در این زمینه نیازمند تدوین قوانین لازم هستیم. وي یادآور شد: به عنوان نمونه نتیجه
این بررسی ها، مسدودسازي کدهاي بورسی یا عدم تایید معاملات در برخی نمادها و در موارد پیچیده تر بعضا تشکیل پرونده هاي

 
قضایی و کیفري و مواردي از این دست است که تخلف در عملکرد برخی کدهاي معاملاتی شناسایی شده است. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- ثبت زیان انباشته 43هزار میلیاردي خودروسازان 

دنیاي اقتصاد وضعیت خودروسازان را بررسی کرده است: اطلاعات و صورت هاي مالی منتهی به پایان آذر سال جاري سه شرکت
خودروساز بزرگ کشور (ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو) که در سایت کدال سازمان بورس منتشر شده نشان از زیان انباشته بیش
از 43 هزار میلیارد تومانی سه شرکت یاد شده تا پایان فصل پاییز دارد، این در شرایطی است که زیان تولید نیز در بازه مذکور به مرز

 
5/ 16هزار میلیارد تومان رسیده است. 

طبق گزارش مالی یاد شده؛ خودروسازان تا پایان شهریور 40هزار میلیارد تومان زیان انباشته را ثبت کرده بودند که این رقم با افزایش
5/ 7 درصدي به 43 هزار میلیارد رسیده است. بر این اساس زیان تولید نیز با در مقایسه با 9 ماهه سال گذشته رشد 36درصدي را
نشان می دهد. زیان تولید خودروسازان سال گذشته در همین بازه زمانی بیش از 12هزارمیلیارد تومان بود. به این ترتیب در شرایطی
خودروسازان در فصل پاییز نیز در مدار زیان دهی قرار گرفتند که شوراي رقابت در هفته گذشته تحت فشار سازمان بازرسی و

 
همچنین مسوولان صنعتی کشور با عقب نشینی از آزادسازي برخی محصولات خودرویی بر رویه پیشین این شورا تاکید کرد. 

رضا شیوا رئیس شوراي رقابت در نشست خبري که در روز پایانی دي برگزار کرد به نوعی آب پاکی را روي دست مدیران خودروساز



ریخت و اعلام کرد این شورا با توجه به افت قیمت خودرو براي اینکه رفتاري هیجان انگیز در بازار انجام ندهد مجوزي براي افزایش
قیمت خودروسازان در سه ماهه پایانی سال صادر نخواهد کرد. این در حالی است که به گفته شیوا براساس استعلام این شورا از بانک
مرکزي نرخ تورم بخشی براي محصولات ایران خودرو و خودروسازي سایپا در بازه زمانی سه ماهه از آخرین مجوز افزایش قیمت (آبان

 
ماه 99) رشدي حول و حوش 14 درصد را به خود دیده است. 

خودروسازان در سال جاري با مجوز وزارت صمت سه بار اقدام به افزایش قیمت کردند این در شرایطی است که تصور می شد با روند
صعودي قیمت ها، از زیان انباشته یا در نهایت از زیان تولید در سال جاري کاسته شود، حال آنکه ظاهرا مجوز افزایش قیمت نیز
نتوانسته تاثیر زیادي بر زیان دهی تولیدکنندگان داشته باشد. به گفته کارشناسان و فعالان صنعت خودرو زیان دهی تولید تنها با
آزادسازي قیمت ها قابل تحقق است؛ این در حالی است که این امر مخالفان جدي در دولت و حتی قوه قضائیه دارد. به این ترتیب با
عقب نشینی شوراي رقابت از تغییر رویه قیمت گذاري باید در انتظار ضرر و زیان بیشتري از ناحیه تولید در دو ماه پایانی سال و
همچنین سال 1400 باشیم. حال سوالی که مطرح می شود این است چرا شوراي رقابت که چندي پیش مجوزي براي آزادسازي
قیمت 18 خودروي کم تیراژ را صادر کرده بود از تصمیم خود برگشته و نه تنها مجوز یاد شده را تا پایان سال به حالت تعلیق در
آورده است، بلکه به مدیران خودروساز اعلام کرده آنها تا پایان سال جاري مجوزي براي افزایش قیمت محصولات پرتیراژ تولیدي خود
نیز دریافت نخواهند کرد؟ همان طور که عنوان شد بخشی از این مساله مربوط به انتقاداتی می شود که بعد از مجوز افزایش قیمت
محصولات کم تیراژ متوجه شوراي رقابت شد. این اقدام شوراي رقابت در آن مقطع حتی با مخالفت علیرضا رزم حسینی وزیر صمت
نیز روبه رو شد. رزم حسینی این اقدام را باعث افزایش قیمت خودروها در بازار عنوان کرد و آن را ناشی از بی تدبیري اعضاي شوراي

 
رقابت دانسته بود. 

در شرایطی که شوراي رقابت معتقد است باید از بروز رفتار هیجانی در بازار جلوگیري کرد و بر اساس همین منطق اجازه افزایش
قیمت محصولات تولیدي خودروسازان را تا پایان سال تعلیق کرده است به نظر می رسد دود این مساله به چشم شرکت هاي
خودروساز برود زیرا همان طور که رئیس شوراي رقابت اعلام کرد تورم بخشی خودروسازان حدود 14 درصد است و زمانی که به رغم
این تورم به آنها اجازه افزایش قیمت داده نمی شود این مساله به آن معنا است که چاه زیان انباشته شرکت هاي خودروساز عمیق تر

 
خواهد شد. 

مدیران خودروساز بارها اعلام کرده اند انباشت زیان در شرکت هاي تحت مدیریت شان تنها یک دلیل دارد و آن اصرار سیاست گذار

 
کلان به اجراي سیاست قیمت گذاري دستوري است. 

همان طور که عنوان شد تغییر زمان قیمت گذاري از سالانه به فصلی در سال جاري و صدور سه مجوز افزایش قیمت از سوي شوراي
رقابت هر چند نتوانست جلوي حرکت خودروسازان را در جاده زیان بگیرد اما تا حدودي از سرعت حرکت آنها در این جاده کاست.
قیمت گذاري فصلی محصولات تولیدي شرکت هاي خودروساز این امیدواري را براي مدیران ارشد این شرکت ها به وجود آورده بود
که تداوم این روند با توجه به کاهش نرخ تورم و کنار رفتن ابرهاي تیره از افق آینده اقتصادي کشور شرایط را براي شرکت هاي
خودروساز به گونه اي رقم بزند که آنها بتوانند از چاه زیان خارج شوند. اما این امید با سخنان رضا شیوا در نشست خبري آخرین روز
از اولین ماه زمستان تبدیل به سراب شد و به نظر می رسد از حالا قابل پیش بینی باشد که شرکت هاي خودروساز در صورت هاي

 
مالی که براي سه ماه پایانی سال در سایت کدال منتشر می کنند زیان انباشته بیشتري را به ثبت برسانند. 

 
جزئیات زیان دهی خودروسازان 

حال سراغ جزئیات زیان دهی سه شرکت بزرگ خودروسازي کشور یعنی ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو می رویم. سه شرکت



یادشده تا پایان آذر در مجموع بیش از 16 هزار و 500 میلیارد تومان زیان تولید را در صورت هاي مالی خود به ثبت رسانده اند. در
میان این سه شرکت خودروساز ایران خودرویی ها بیشترین زیان تولید را داشته اند که این امر البته به تیراژ بالا و تنوع محصول این
شرکت نسبت به سایپا و پارس خودرو بازمی گردد. صورت هاي مالی ایران خودرو در ارتباط با وضعیت این شرکت در سه ماهه فصل
پاییز که در سایت کدال منتشر شده است، نشان می دهد زیان این خودروساز در بخش فروش محصولات تولیدي به بیش از 5 هزار و
700 میلیارد تومان رسیده است. درآمد ایران خودرو تا پایان آذرماه 99 به بیش از 43 هزار و 700 میلیارد تومان بالغ می شود اما این
خودروساز بیش از 49 هزار و 500 میلیارد تومان نیز هزینه کرده است. ایران خودرو تا پایان آذرماه سال جاري 326 هزار و 408
دستگاه خودرو تولید کرده و متوسط قیمت محصولات فروخته شده توسط این خودروساز حدود 134 میلیون تومان بوده است. اما
ایران خودرویی ها به طور کلی چه میزان زیان کرده اند؟ صورت هاي مالی این خودروساز نشان می دهد این شرکت تا پایان آذرماه
زیان تولیدي نزدیک به 11 هزار و 450 میلیارد تومان را در صورت هاي مالی خود درج کرده است. این میزان زیان دهی جمع زیان

 
انباشته بزرگ ترین خودروساز کشور را به بیش از 25 هزار و 800 میلیارد تومان رسانده است. 

آن طور که مدیران ارشد ایران خودرو ادعا می کنند و آن را در صورت هاي مالی خود منعکس کرده اند، این شرکت در تمام
محصولات تولیدي خود با زیان مواجه بوده است. آبی هاي جاده مخصوص از ناحیه فروش 240 هزار و 830 دستگاه خودرو از اعضاي

 
خانواده پژو بیش از 4هزار و 600 میلیارد تومان زیان کرده اند. 

متوسط قیمت فروش اعضاي این خانواده در صورت هاي مالی ایران خودرو 77 میلیون و 300 هزار تومان درج شده است. فروش
خانواده سمند نیز براي ایران خودرویی ها همراه با ضرر بوده است. آبی هاي جاده مخصوص تا پایان آذر 99 در مجموع 40 هزار و
439 دستگاه از اعضاي خانواده سمند را به فروش رسانده اند و از محل فروش این تعداد دستگاه خودرو حدود هزار و 176 میلیارد
تومان ضرر کرده اند. متوسط قیمت خودروهاي فروخته شده از خانواده سمند در حدود 74 میلیون و 500 هزار تومان بوده است. دنا و
رانا دو محصول دیگري هستند که با ضرر توسط این خودروساز به فروش رسیده اند. زیان ایران خودرویی ها از ناحیه فروش 29 هزار
و 892 دستگاه دنا بالغ بر 33 میلیارد و 300 میلیون تومان می شود. فروش 8 هزار و 557 دستگاه رانا نیز بیش از 164 میلیارد تومان
زیان به این خودروساز تحمیل کرده است. تولید دانگ فنگ در ایران خودرو متوقف شده است اما این خودروساز از ناحیه فروش 107
دستگاه از این محصول مونتاژي چینی تا پایان آذرماه زیانی در حدود 5 میلیارد تومان را تحمل کرده است. خودروسازي سایپا به
عنوان دومین خودروساز بزرگ کشور زیانی در حدود 672میلیارد و 550 میلیون تومان را از محل اختلاف «مبلغ فروش» با «مبلغ
بهاي تمام شده» در صورت هاي مالی خود مربوط به سه ماهه سوم سال جاري ثبت کرده است. اما زیان تولید نارنجی هاي جاده
مخصوص که در صورت هاي مالی آنها تا پایان آذرماه 99 نیز منعکوس شده، بیش از 3 هزار و 850 میلیارد تومان است و این میزان
زیان جمع زیان انباشته این خودروساز را تا پایان آذر 99 به بیش از 13هزار میلیارد تومان می رساند. سري به جزئیات زیان دهی

 
سایپا می زنیم. 

نارنجی هاي جاده مخصوص از ناحیه فروش 136 هزار و 991 دستگاه تیبا بیش از 900 میلیارد تومان زیان دیده اند. در حالی که
تولید پراید سواري متوقف شده است و سایپایی ها تنها تولید و فروش مدل وانت آن (پراید151 ) را در دستور کار دارند، صورت هاي
مالی ارائه شده توسط مدیران این خودروساز به سازمان بورس تا پایان آذرماه امسال نشان می دهد از فروش 68 هزار و 917 دستگاه
خودرو از اعضاي خانواده پراید بیش از 19 میلیارد تومان زیان متوجه دومین خودروساز بزرگ کشور شده است. حال به سراغ پارس
خودرو می رویم، این خودروساز به رغم سود بیش از 72 میلیارد و 800 میلیون تومانی که از اختلاف «مبلغ فروش» و «بهاي تمام
شده» به حساب این خودروساز واریز شده است اما همچنان زیان تولیدي در حدود هزار و 248 میلیارد تومانی را در صورت هاي مالی
خود تا پایان آذرماه به ثبت رسانده است. این میزان زیان، جمع زیان انباشته پارس خودرویی ها را به بیش از 4 هزار و 110 میلیارد
تومان می رساند. بهاي تمام شده در تولید تمام محصولات حاضر در سبد محصولاتی سومین خودروساز بزرگ کشور بیش از قیمت
فروش آنها بوده است. پارس خودرویی ها از ناحیه فروش 4 هزار و 255 دستگاه محصولات گروه S200 (ساینا) نزدیک به 11 میلیارد



تومان زیان کرده اند. این خودروساز که پیش تر براي خودروسازي سایپا شرکت مادر خود پراید را مونتاژ می کرد همچنان زیان مونتاژ
این محصول را در صورت هاي مالی خود درج می کند. سومین خودروساز بزرگ کشور از ناحیه مونتاژ 23 هزار و 702 دستگاه پراید
نزدیک به 67 میلیارد و 500 میلیون تومان زیان دیده است. پارس خودرویی به رغم اینکه محصولات گروه Q200 را هم در سبد
محصولاتی خود دارند اما در صورت هاي مالی خود در مقابل ردیف این خودرو خط تیره قرار داده اند و مشخص نیست چه تعداد از
محصول را تا پایان آذر ماه تولید کرده اند و از این محل آیا سود کرده اند یا همانند سایر محصولات تولیدي این خودروساز تولید گروه

 
Q200 نیز با زیان همراه بوده است. 

 
کیهان 

 
- افزایش غیرقانونی قیمت نان با استفاده از بند هرج ومرج ساز 

کیهان به گرانی نان پرداخته است: در حالی که مسئولان دولتی اصرار دارند که افزایش قیمتی براي نان فعلا مطرح نیست اما افزایش

 
نرخ از سوي نانوایی ها با استفاده از یک بند هرج ومرج ساز در مصوبه قیمت گذاري رخ داده است. 

در یکی دو ماه اخیر قیمت نان در اغلب نانوایی هاي تهران در حالی افزایش یافته که مسئولان دولت گفتند افزایش قیمت نان فعلا

 
مطرح نیست. 

عباس قبادي؛ دبیر ستاد تنظیم بازار، در یکی از جلسات این ستاد که اوایل ماه گذشته برگزار شد گفت: بحث افزایش قیمت نان فعلا
مطرح نیست و اگر بحثی در این باره در رسانه ها مطرح می شود مسائل کارشناسی است و این به منزله افزایش قیمت نان نیست.
قیمت نان همچنان در اختیار استانداري هاي کشور است و هرگونه اظهارنظري در مورد افزایش قیمت نان اظهار نظر فردي و فاقد

 
وجاهت قانونی است. 

اگرچه قیمت نان به صورت رسمی افزایش نیافته و هیچ مجوز رسمی از سوي مراجع ذیربط براي آن بعد از مصوبه شهریور ماه 98
صادر نشده اما در واقعیت شرایط به گونه دیگري است و بررسی قیمت نان در سطح شهر تهران نشان می دهد که بسیاري از
واحدهاي نانوایی اقدام به افزایش قیمت نان کرده اند. در حال حاضر نانوایی ها نان تافتون 850 تومانی را یکهزار تومان و سنگک دو

 
هزار تومانی را 2500 تا سه هزار تومان عرضه می کنند. 

این افزایش محسوس قیمت نان به شکل کاملا بی قاعده اعمال شده اما مسئولان همچنان تاکید دارند که افزایش قیمتی براي نان

 
مطرح نیست(!) 

بیژن نوروز مقدم؛ رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران در گفت وگو با خبرگزاري فارس در پاسخ به اینکه آیا قیمت جدیدي براي نان
مصوب شده است؟ گفت: اخیراً قیمت جدیدي براي نان مصوب و اعلام نشده و آخرین افزایش قیمت رسمی نان در شهریورماه سال

 
گذشته اعمال شد. 

وي با بیان اینکه قبلا نانوایان به دو دسته آزادپز و دولتی پز تقسیم می شدند، افزود: در حال حاضر نانوایی هاي آزادپز با دریافت آرد

 
نیمه یارانه اي ملزم به رعایت نرخ مصوب شده و عملا به نانوایی هاي نیمه دولتی تبدیل شده اند. 

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران ادامه داد: قیمتی که در شهریورماه سال گذشته به صورت رسمی براي نان مصوب و اعلام شد، با



توجه به افزایش نرخ تورم و افزایش قیمت تمام کالاهاي دیگر هزینه نانوایان را پوشش نمی دهد. البته براساس مصوبه سال گذشته که
اعلام شده بود نرخ تا زمانی ملاك عمل است که هزینه هاي تولید افزایش نیافته باشد، بنابراین نانوایی ها اقدامی غیرقانونی انجام

 
نداده اند. 

گفتنی است، قرار دادن این بند در مصوبه افزایش قیمت نان سال گذشته، عملا نوعی هرج ومرج در قیمت گذاري مهم ترین کالاي
خوراکی مردم ایجاد کرده است.



اجراي 100 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی توسط بسیج سازندگی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/11/04

قزوین – رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین از اجراي بیش از اجراي یک صد پروژه عمرانی و محرومیت زدایی در
سال جاري خبر داد.

قزوین – رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین از
اجراي بیش از اجراي یک صد پروژه عمرانی و محرومیت

 
زدایی در سال جاري خبر داد. 

مهدي صادقپور در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به
اینکه سازمان بسیج سازندگی در سال جاري با افزایش
حجم برنامه ها روبرو بوده است، اظهار کرد: محدودیت و
مشکلات موجود در سازمان کار را متوقف نکرده و
جهادگران این سازمان با قدرت در مسیر خدمت رسانی به

 
مردم حرکت کرده اند. 

وي افزود: در سال جاري با کمک جهادگران این سازمان بیش از یک صد پروژه عمرانی در قالب هاي مختلف خدمت رسانی در سطح

 
استان اجرایی شده است. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین با بیان اینکه بیش از 800 گروه جهادي در حوزه هاي مختلف در این سازمان در سطح

 
استان سازمان دهی شده اند، تصریح کرد: بیش از 4 هزار خدمات درمانی رایگان توسط این گروه ها به مردم ارائه شده است. 

وي عنوان کرد: یکی از اصلی ترین اقدامات صورت گرفته در این ایام طرح شهید سلیمانی بود و بیش از 582 تیم در این طرح براي

 
مقابله و قطع زنجیره ویروس کرونا حضور فعال و مثمر ثمر داشتند. 

صادقپور اضافه گرد: راه اندازي ده ها ایستگاه سلامت در سطح استان دري ام کرونا، راه اندازي ده ها کارگاه تولید ماسک و توزیع بیش
از 140 هزار بسته بهداشتی از دیگر اقداماتی بوده که براي مقابله با کرونا در سطح استان قزوین توسط جهادگران بسیج سازندگی

 
استان قزوین عملیاتی شده است. 

وي ادامه داد: در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري نیز توزیع بیش از 18 هزار بسته معیشتی در دستور کار قرار گرفت و همچنین

 
بیش از هزار بسته گوشت قرمز و مرغ نیز به دست نیازمندان رسید. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین با بیان اینکه هزار رأس گوسفند براي ارائه خدمات به مردم قربانی شده است از توزیع

 
بیش از 450 هزار پرس غذاي گرم نیز خبر داد. 



وي بیان کرد: تهیه 1300 دست پوشاك و کفش، توزیع بیش از 16 هزار بسته لوازم التحریر و اهداي 100 دستگاه تبلت به دانش

 
آموزان نیازمند استان از دیگر اقداماتی بوده که در سال جاري با کمک خیرین و گروه هاي جهادي عملیاتی شده است. 

صادقپور گفت: همچنین در اقدامی ماندگار بیش از 600 سري جهیزیه به زوج هاي جوان نیازمند اهدا شد و در کنار آن نیز 261

 
کالاي اساسی زندگی بین خانواده هاي نیازمند توزیع شد. 

 
وي افزود: تمام این اقدامات در قالب 9 مرحله رزمایش نهضت کمک مؤمنانه در سراسر استان قزوین انجام شده است. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین از آزادسازي 109 زندانی با جرایم غیر عمد و همچنین ارائه 522 مورد مشاوره حقوقی
رایگان خبر داد و عنوان کرد: تلاش براي آزادسازي زندانیان جرایم غیر عمد از طرح خوبی بود که با استقبال گروه هاي جهادي و

 
خیرین انجام شد. 

وي اضافه کرد: برگزاري کارگاه هاي آموزشی کارآفرینی و اشتغال زایی و همچنین راه اندازي 3 کارگاه خیاطی و اشتغال زایی براي

 
90 خانم سرپرست خانواده از دیگر اقداماتی بود که در این مدت توسط سازمان بسیج سازندگی اجرا شد. 

صادقپور ادامه داد: در بخش کارهاي عمرانی عام المنفعه نیز 60 واحد مسکونی نیز با مشارکت گروه هاي جهادي براي محرومین

 
احداث و یا تعمیر شد. 

وي در پایان یادآور شد: گروه هاي جهادي و سازمان بسیج سازندگی با تمام توان در کنار محرومین قرار دارند و خدمت رسانی به
مردم و همچنین محرومین را یکی از اصلی ترین رسالت هاي خود می دانند.



اختراع دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست/ از کار در آشپزخانه تا اشتیاق

براي ابداع

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/11/04

 خبرگزاري فارس مازندران ـ سرویس اجتماعی| توجه به
مقوله تولید همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري بوده و ایده پردازي در تولید یکی از مواردي است که نیاز به آن این روزها بیشتر
احساس می شود، چرا که کشور ما بحران هاي مختلفی را پشت سر گذاشته و در حال حاضر در مبارزه با ویروس منحوس کرونا به سر

 
می برد . 

هموطنان در مقابله با آسیب ها و بلایاي مختلف همواره در سنگر مبارزه قرار گرفتند، شرط جهاد دانایی است، همین که بدانیم چگونه
می توان به کاهش انتقال زنجیره ویروس کووید 19 کمک کرد کافی نیست، بلکه شناسایی و ساخت ابزار مبارزه با این ویروس کشنده

 
ضرورت دارد، آن هم با تکیه به ظرفیت هاي داخلی و به شرط بی توجهی به واردات! 

 
 

در اطراف مان همواره مواردي از تولید آن هم با ایده هاي نو داریم که شاید در معرض لنز دوربین هاي خبري قرار نگرفته اند و در
عین اینکه شاید ساده به نظر برسند تاثیرات مثبت و موثري دارند؛ تولید دستگاه ضدعفونی کننده به همراه افشانک هاي هوشمند با
مواد ضدعفونی بدون دخالت دست و یا حتی پا یکی از این تولیداتی است که توسط شرکت هوشیار صنعت شمال در منطقه سورك

 
شهر میاندورود در حال تولید و عرضه است. 



همانطور که می دانید، یکی از موارد پیشگیرانه در مسیر کاهش شیوع ویروس کرونا ضدعفونی کردن دست است و تولید این دستگاه
درست پس از شیوع و حمله این ویروس کشنده یکی از راه هاي مقابله با کووید 19 محسوب می شود، براي کسب اطلاعات بیشتر به

 
سراغ تولیدکننده این دستگاه می رویم و با او به گفت وگو می پردازیم؛ 

 
 

داود هوشیارخواه 39 ساله اهل ساري دانشجوي دکتراي رشته برق، بیان می کند؛  من عضو بسیج پژوهشی مازندران هستم قبلا براي
طرح هاي کارشناسی ارشد و دکتراي خودم با این نهاد بسیار فعال همکاري داشتم، در آنجا توانستیم دستگاه هاي مختلفی نظیر
سیستم هاي نشت یاب خطوط لوله نفتی و ربات هاي هوشمندي که درون لوله جاي می گیرند و میزان خوردگی لوله را متوجه می

 
شوند، را بسازیم ولی در بحث فروش به مشکل برخوردم. 

 
اختراع دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست 

وي می گوید؛ پس از شیوع کرونا توانستم موفق به تولید دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست که داراي ویژگی هایی از قبیل
عرضه مستقیم، بهترین قیمت با بهترین کیفیت، ترکیب هنر خلاقیت و زیبایی، کیفیت، قیمت کم، دوام و خدمات پس از فروش است،
شوم.همچنین این دستگاه در حال رقابت با نمونه هاي داخلی و خارجی موجود در بازار است و از راهکارهاي مقابله با کرونا ویروس

 
محسوب خواهد شد. 

 
 

 
کارآفرینی با سرمایه اندك 

 هوشیارخواه با اشاره به شغلش، یادآور می شود؛ در حال حاضر به عنوان تولیدکننده، دانشجوي دکتراي برق و ناظر برق و همچنین



تعمیرکار علمی و عملی پروژه هاي مربوط به برق هستم، در شرکت با سه نفر به صورت مستقیم و 10 نفر به طور غیرمستقیم کار می

 
کنم و این کارآفرینی را با سرمایه اندك شروع کرده و گسترش دادم به گونه اي که الان عقب تر از سفارشات هستیم. 

 
استفاده از باکس منحصر به فرد  

این مخترع، ادامه می دهد؛ اواخر فروردین ماه جاري شروع به تولید دستگاه کردیم چرا که در بازار نیاز به این محصول احساس می
شد، پس از تولید، تعداد قابل توجهی از دستگاه ها فروخته شد، در این کار یک سري ابتکار عمل به خرج دادیم، استفاده از باکس
منحصر به فرد یکی از این اقدامات بود، برخی شرکت ها از باکس هایی استفاده می کنند که مخزن زیر نازل قرار می گیرد ولی در این
دستگاه نازل را جوري تعبیه کردیم که به همراه برد در یک محوطه حفظ شده بالاي مخزن قرار بگیرد که این ویژگی باعث می شود

 
دستگاه ما تحت هیچ شرایطی چکه نکند...  

 
 

وي اضافه می کند؛ مردم از تولیدات داخلی حمایت خوبی دارند هر مشتري، مشتري بعدي را می آورد و تقاضا براي دریافت
محصولات ما روند تندتري نسبت به عرضه دارد، اوضاع بازار بد نیست، قیمت را پایین آوردیم فروش افزایش پیدا کرد و سوددهی
بیشتر شد به مشتریان احترام می گذاریم خدمات پس از فروش ارائه می دهیم، در کل این دستگاه ها ابتکاري و جدید هستند در این
مدت کوتاه محصولات داخلی خوبی داشتیم این هم یکی از بهترین محصولات است که هوشمند است نیازي به دخالت دست و پا
نیست چون اگر دست و پا دخیل باشد به انتقال زنجیره کمک می کند، این دستگاه به طور هوشمند بدون لمس و تماس شروع به کار

 
کرده و مه پاش مواد روي دست می آید. 

 
 

 
جزئیاتی در خصوص ظرفیت و استفاده از دستگاه  

هوشیارخواه گفت: این دستگاه در سایز بزرگ سه لیتري با هر بار شارژ در یک مکان عمومی بسیار شلوغ دو تا سه هفته دوام می آورد
و نیاز به شارژ مجدد ندارد، مه پاش است و صرفه جویی دارد، کل فضاي دست را اشغال می کند و مواد با یک چرخش دست بین هم،

0:00



 
پخش شده و ویروس ها کشته می شوند. 

این دانشجوي دکتراي برق تصریح می کند؛ یکی دیگر از ویژگی هاي مهم این است که دستگاه ما به نسبت دستگاه هایی که باکس
pvc دارند ارزان تر است، قیمت مناسب هم دلیل بر فروش بیشتر است، کیفیت دستگاه از لحظ فنی بالا بوده و خدمات نصب رایگان

 
داریم، گارانتی مرجوعی 7 روزه هم دارد و خدمات پس از فروش ما سه ساله است. 

 
 

 
همکاري با یک نوجوان با انگیزه در تولید این دستگاه 

صحبت هاي مان با آقاي هوشیارخواه به همین جا ختم شد، این مخترع به ایده پردازي فکر می کند و برنامه هاي خوبی براي آینده
دارد، اما نکته اي که در لابه لاي صحبت هایش توجه مان را به خودش جلب کرد و خودش نیز به آن اشاره داشت، همکاري مستقیم

 
یک نوجوان 16 ساله در کار تولید این دستگاه بود که نخبه ریاضی است. 

وي که در پایه سوم متوسطه اول در حال تحصیل است، ادامه می دهد؛ من آخر هفته ها را درس می خوانم و دلم می خواهد روزي
در رشته برق تحصیل کرده و صاحب ایده و اختراع شوم، تا هم بر مشکلات مالی غلبه کنم و هم بتوانم براي مردم کشورم گامی مهم

 
بردارم. 

محمد محمدي نوجوان 16 ساله ساکن شهر سورك است، او بیان می کند؛ چند ماهی است که از ساعت 2 بعداز ظهر تا 12 شب در
این شرکت مشغول فعالیت در بخش مونتاژ کردن این دستگاه هاي هوشمند هستم، این در حالی است که از 7 صبح تا 2 بعد از

 
ظهر در آشپزخانه اي در این حوالی کار می کنم و بعد با علاقه به شرکت آمده و کار می کنم. 

 
 



 
  

به گزارش فارس؛ به عنوان رسانه، وظیفه خود دانستیم از تولید و ایده هاي ناب تولیدي به خصوص تولیداتی در این راستا و در این

 
روزها که کشور درگیر جنگ با یک ویروس جهانی است، حمایت کرده و پاي درد دل این تولیدکننده بنشینیم، بقیه اش با مسؤولان. 

شاید حضور در این شرکت تولیدي براي نوجوانان آینده سازان مملکت انگیزه خوبی باشد، البته نوجوانی که در این سن وارد بازار شده

 
کم نداریم، ولی آموزش در مسیر تولید بحثش جدا است این همان چیزي است که کشور را به سر منزل مقصود می رساند. 

 
 

انتهاي پیام/86048/ج/و



امضاي تفاهم نامه میان اداره کل میراث فرهنگی و بنیاد شهید و امور ایثارگران

قم

منبع: میراث آریاشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قم، این تفاهم
نامه بین حمید یزدانی مدیرکل استان و حجت الاسلام
حسن هنرمند مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران روز

 
پنجشنبه 2 بهمن 1399 به امضا رسید. 

حمید یزدانی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی قم با بیان این که هدف از این همکاري کمک به
اشتغال پایدار شاغلان کسب و کار کوچک، متوسط و

کارآفرینان ایثارگر است، افزود: «توسعه طرح هاي خوداشتغالی و کارآفرینی مربوط به ایثارگران و ارتقاي نقش آنان در جهش تولید و

 
رشد اقتصادي از موارد دیگر این همکاري است.» 

او ادامه داد: «کمک به فرهنگ گردشگري ایثارگران و تسهیل در صدور مجوزها، ارائه مشاوره فنی و تخصصی به ایثارگران در کسب و
کار حوزه گردشگري و صنایع دستی بخشی دیگر از بندهاي این تفاهم نامه است.»



کام تشنه روستاي لات قزوین از اختلافات آبی

منبع: ایرناشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/11/04

قزوین - ایرنا - اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و نوده از توابع استان قزوین و گیلان باعث شده است تا با قطع و تخریب
لوله هاي آبرسانی از چشمه ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان لات از نعمت آب شرب محروم شوند.

 قزوین - ایرنا - اختلافات دیرینه بین 2 روستاي لات و
نوده از توابع استان قزوین و گیلان باعث شده است تا با قطع و تخریب لوله هاي آبرسانی از چشمه ها، یک هزار و 200 نفر از ساکنان

 
لات از نعمت آب شرب محروم شوند. 

به گزارش ایرنا، چندین سال است که ساکنان روستاي لات در منطقه رودبار الموت غربی با مشکل آب دست و پنجه نرم می کنند؛
این روستا که در 55 کیلومتري از مرکز استان قزوین قرار دارد، به علت اختلافات مرزي با روستاي نوده فاراب در استان گیلان از حق

 
آبه خویش محروم شده است. 

اگرچه به گفته منابع محلی این اختلافات به اندازه یک دهه طولانی شده است، اما آخرین اختلاف این روستاها در 23 دي ماه سال
جاري اتفاق افتاد، درست زمانی که مردم روستاي نوده فاراب لوله هاي آب شرب روستاي لات به طول چهار هزار و 500 متر را بریده

 
و آب را به روي اهالی روستاي لات قطع کردند. 

حل موضوع اختلافات این روستا هم اکنون از سوي دستگاه قضایی پیگیري می شود، اما نکته قابل توجه در این میان، طولانی شدن

 
مدت زمان اختلافات و اتفاقاتی کم و بیش شبیه به هم در چندسال اخیر بوده که مردم را ناراضی کرده است. 

به گفته یکی از مقامات محلی بریدن لوله هاي آب در مسیر چشمه هایی که به روستاي لات می رسد، ناشی از یک اختلاف مرزي

 
است و بستن آب به روي مردم لات نیز نوعی اهرم فشار براي مطالبات روستایان شناخته می شود. 

 
براي اطلاع از جزییات بیشتر موضوع به سراغ مقامات و مسؤولان استان قزوین رفتیم تا با آنها در این رابطه مصاحبه کنیم: 



 
 

 
اهالی فاراب، لوله هاي آب را براي فشار به روستاي لات تخریب کرده اند 

دهیار روستاي لات در توضیح بیشتر این موضوع به خبرنگار ایرنا گفت: اداره آب و فاضلاب روستایی سال 87 یک خط لوله آب را با
همکاري کارگران روزمزد از خود اهالی نوده فاراب و از دره دُجار به سمت روستاي لات متصل کرد که در سال 88 به بهره برداري

 
رسیده و حدود 360 انشعاب کنتور آب از آن استفاده می کنند. 

شکوفه رشوند افزود: اهالی روستاي نوده در زمان احداث این پروژه سنگین در جریان مراتب و مراحل صورت گرفته بوده و در آن
فعالیت داشته اند و تمامی تجهیزات از داخل روستاي نوده فاراب به سمت چشمه برده شد؛ اما به علت اختلافات قدیمی در چشمه
هاي منطقه ازرانی و آغوز دره که بین مردمان روستاي لات و نوده فاراب ایجاد شده است، اهالی نوده فاراب براي به چالش کشیدن

 
مردم لات و مقامات دو استان، به دفعات لوله هاي آب شرب را بریده اند که پرونده قضایی آن نیز موجود است. 

وي بیان داشت: این موضوع، بارها به مقامات و مسؤولان استان قزوین گزارش شده است و مقامات قضایی منطقه الموت نیز به این
موضوع اشرافیت دارند، اما تاکنون اقدامی براي حل این مشکل صورت نگرفته و باعث شده است تا مردم روستاي لات از این واقعه

 
متضرر شوند. 

رشوند خاطرنشان کرد: روستاي لات به علت کارآفرینی مردمان آن با مهاجرت معکوس از شهر به روستا همراه بوده و میزان جمعیت
آن افزایش یافته است، به طوري که جمعیت آن از سرشماري سال 95 معادل 85 خانوار به 400 خانوار در سال جاري یعنی در حدود

 
یک هزار و 200 نفر رسیده و نیاز است که حل مشکلات این روستا در اولویت قرار گیرد. 

دهیار روستاي لات یادآور شد: آب و هواي روستاي لات گرم و خشک بوده و تا قبل از فصل بهار باید مشکلات آبرسانی این منطقه
برطرف شود، چراکه کشاورزان و باغداران این منطقه همواره با مشکلات کم آبی مواجه هستند و چنین مشکلات مضاعفی براي آنها

 
قابل قبول نیست. 



 
 

 
مشکلات 2 روستاي لات و نوده حقوقی است 

بخشدار رودبار الموت غربی که از مدت ها پیش در جریان این اختلافات قرار دارد، به خبرنگار ایرنا گفت: بیشتر مباحث مطرح شده و
اختلافات این 2 روستا حقوقی و مربوط به آب است که با توجه به محل حادثه در گیلان، دادگاه رودبار در این رابطه پرونده را پیگیري

 
می کند. 

محمدرضا مولایی افزود: سه چشمه در مرزهاي این 2 روستا قرار گرفته است که یکی از این سه چشمه به نام دجار دره از سالیان قبل
تاکنون مورد توافق ساکنان 2 روستا قرار داشت؛ اما شکستن توافقات بین روستاییان باعث شده تا اخیرا لوله هاي آب روستاي لات از

 
سوي روستاي نوده بریده و تخریب شود. 

وي اضافه کرد: از زمان حضور من در منطقه الموت غربی، قرار شد که با پایان دادن موقت به اختلافات و به نوعی آتش بس، هیچ یک

 
از طرف ها تخطی نکنند، اما از اردیبهشت ماه سال 99 مجددا اختلافات بالا گرفت و کار به این جا کشید. 

مولایی با بیان اینکه مردم روستاي لات اکنون از نعمت آب بی بهره هستند و با تانکرهاي آبرسانی امور خود را سپري می کنند، اضافه
کرد: هم اکنون از اهالی 2 روستاي لات و نوده خواسته شده که با خویشتن داري و طرح موضوع در دستگاه قضایی به دنبال فرد

 
خاطی باشند و مردم لات نیز فعلا با تانکر آب، مشکلات را برطرف کنند. 

بخشدار منطقه رودبار الموت غربی بیان داشت: در هفته گذشته، تمام مسؤولان قزوین در الموت غربی شامل آب و فاضلاب، آب
منطقه اي، سازمان جهاد کشاورزي، منابع طبیعی و حتی قاضی منطقه الموت غربی به دادگاه گیلان رفته و با برگزاري نشستی در این
خصوص اظهاراتی را بیان داشتند؛ تا جایی که حتی مدارك و پروانه چراي دام ها نیز تسلیم می شود تا مالکیت چشمه و بهره برداري

 
آن مشخص شود. 

مولایی خاطرنشان کرد: نصب مجدد لوله هاي آب کار بسیار دشوار و هزینه بري بوده، تا حالا نیز همین اختلافات به تاسیسات آب

 
منطقه، میلیاردها تومان خسارت وارد ساخته است. 



 
 

 
2 کیلومتر لوله در دي ماه تخریب شد؛ هم اکنون با تانکر به مردم لات آبرسانی می کنیم 

با توجه به قطعی آب روستاي لات به سراغ رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت رفتیم، گودرز حسنی در خصوص قطعی آب شرب
روستاي لات به خبرنگار ایرنا گفت: شرکت آب و فاضلاب سال 87 به بهسازي یک دهنه چشمه و اجراي خط انتقال آب شرب به طول

 
9 کیلومتر با لوله 110 میلیمتر اقدام کرد و اهالی روستا تا سال 96 از آب همان چشمه استفاده می کردند. 

وي با بیان اینکه این خط انتقال آب در یک منطقه صعب العبور انجام شده است، افزود: پس از احداث و راه اندازي به علت تعارضات
اجتماعی بین دو روستاي لات از قزوین و نوده فاراب از گیلان در چندین مرحله به متراژهاي متفاوت لوله هاي خط انتقال توسط افراد

 
ناشناس مورد تخریب و قلع و قمع قرار گرفته است. 

حسنی بیان داشت: شرکت آب و فاضلاب با کمک اهالی به رفع مشکل قطعی آب شرب اقدام کرده و در راستاي حل این معضل و

 
مشکل، نشست هاي متعددي با حضور مسؤولان 2 استان تشکیل داده اما تاکنون نتیجه اي حاصل نشده است. 

رییس اداره آب و فاضلاب منطقه الموت به آخرین تخریب لوله آبرسانی روستاي لات اشاره کرد و گفت: در همین اقدام 2 کیلومتر از
لوله ها تخریب شده و خسارتی بالغ بر یک میلیارد تومان به شرکت آب و فاضلاب وارد شده است، اما با این حال براي رفاه حال

 
روستاییان آب شرب لات با تانکر تامین می شود. 

این مسؤول خاطرنشان کرد: شکایت شرکت آب و فاضلاب از تخریب تاسیسات در سال 94 به دادگاه رازمیان اعلام شد، اما چون محل

 
وقوع جرم در استان گیلان بود، موضوع از طریق دادگاه رودبار از توابع استان گیلان پیگیري می شود. 

 
دستگاه قضایی قزوین در این پرونده دخالتی ندارد 

مهدیه محافظت کار مسوول روابط عمومی دادگستري کل استان قزوین در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه پرونده قضایی این
2 روستا هم اکنون در استان گیلان پیگیري می شود، اظهار داشت: با توجه به رسیدگی پرونده در خارج از حوزه استحفاظی استان

 
قزوین، مقامات قضایی این استان دخل و تصرفی در پرونده ندارند. 

وي اضافه کرد: محمد سلمانی رییس دادگاه عمومی بخش الموت غربی که چندسال پیش به عنوان اولین قاضی پرونده را بررسی می
کرده است، هم اکنون درکنار مردم روستا ایستاده تا مدارك و مستندات لازم را براي پیشبرد هرچه بهتر پرونده قضایی به دادگاه ارائه



 
کند. 

 
نیم نگاه: 

با توجه به اینکه مساله تامین آب شرب در اولویت است و آبرسانی با تانکر نیز کار دشواري به نظر می رسد، بهتر است دستگاه قضایی

 
در رسیدگی به این پرونده تسریع کند و با عاملان تخریب لوله هاي آب نیز برخورد نماید. 

مسؤولان استان قزوین نیز می توانند با اصلاح قوانین مرزي و مالکیت بهره برداري از چشمه ها شیوه اي جدید را در پیش گرفته و به

 
اختلافات این 2 روستا در سر حدات قزوین پایان دهند. 

 
برچسب ها 

 
- معاونت آب و آبفا وزارت نیرو 

 
- روستائیان 

 
- شکایت 

 
- استان قزوین 

 
- آبرسانی 

 
- گیلان 

- دهیاران



ارزش تولیدات بخش کشاورزي لرستان چقدر است؟

منبع: ایسناشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/11/04

رئیس سازمان جهاد کشاورزي لرستان گفت: ارزش ریالی تولیدات بخش کشاورزي استان 7000 میلیارد تومان است.

اسفندیار حسنی مقدم سوم بهمن ماه با اشاره به آیات،
روایات و احادیث متعدد مبنی بر اهمیت کشاورزي اضافه
کرد: آنچه از آیات و روایت استنباط می شود ادامه حیات و
زندگی انسان به تغذیه وابسته است و در آیه 19 سوره رم
از رویش گیاهان به عنوان نماد رستاخیز اشاره شده است
«یُخْرِجُ الحَْیَّ مِنَ المَْیِّتِ وَیُخْرِجُ المَْیِّتَ مِنَ الحَْیِّ وَیُحْیِی
لکَِ تُخْرَجُونَ» و تغذیه هر جامعه در الأَْرْضَ بعَْدَ مَوْتهَِا ۚ وَکَذَٰ
گرو کار کشاورزي و دامپروري است، در واقع هر ملتی که

 
بخواهد آزاد و مستقل زندگی کند باید در کشاورزي استقلال و خودکفا باشند. 

وي گفت: مهمترین عواملی که در بخش کشاورزي مؤثر هستند مدیریت منابع آب، بکارگیري ابزارهاي مدرن و به روز، اصلاح زمین،

 
کارهاي جهادي، نقش مدیریت انسان و پرداخت زکات است. 

حسنی مقدم افزود: منطبق بر اسناد بالادستی و قوانین جمهوري اسلامی وظایفی براي وزارت جهاد متصور شده است، یکی از این
وظایف «امنیت غذایی» است. در حال حاضر 85 درصد از نیازهاي غذایی در کشور تأمین می شود آن هم در شرایطی که در جنگ

 
اقتصادي نابرابر با دشمن هستیم، با وجود تحریم ها اما رشد اقتصادي این بخش مثبت است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي لرستان سلامت غذایی را از دیگر وظایف این سازمان عنوان کرد و گفت: حفاظت از منابع پایه شامل
آب، خاك، جنگل، اراضی و مراتع است زیرا از این منابع بایستی به شکلی استفاده شود که براي نسل هاي آینده حفظ شود، وظیفه

 
دیگر «حمایت از کشاورزان، محققان و نخبگان» بخش کشاورزي است. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به حجم تولیدات کشاورزي استان قبل از انقلاب خاطرنشان کرد: حجم تولیدات در
استان کمتر از 500 هزار تن بود در حالی که این عدد اکنون به سه میلیون تن یعنی شش برابر افزایش پیدا کرده است. در دهه 50 و
60 و حتی دهه 70 این میزان غذا در سفره ها موجود نبود اما به برکت نظام مقدس جمهوري اسلامی و تحت فرماندهی رهبر معظم

 
انقلاب، وزارت اقتدار و امنیت توانسته حجم تولیدات را افزایش بدهد. 

حسنی مقدم افزود: حدود دو میلیون و 900 هزار تن انواع محصولات کشاورزي از جمله دو میلیون و 200 هزار تن محصولات زراعی،

 
300 هزار تن محصولات باغی و 400 هزار تن انواع محصولات دامی تولید می شود. 

وي ارزش ریالی تولیدات بخش کشاورزي استان را بالغ بر 7000 میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: این بخش یکی از مهمترین بخش



هاي اقتصادي کشور است زیرا بالغ بر 20 درصد اشتغال، 19 درصد تولید ناخالص ملی و 35 درصد صادرات متعلق به این بخش است،
در حالی که سهم اعتبارات بخش کشاورزي از اعتبارات کشور کمتر از پنج درصد بوده و این موضوع یکی از مطالبات ما از دولت و

 
مجلس است. 

انتهاي پیام



رئیس سازمان آتش نشانی قزوین:

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/11/04

اگر نکات ایمنی رعایت نشود، هر ساختمانی می تواند پلاسکویی دیگر باشد

 
مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین: 

 
تشکل هاي قزوین می توانند در منطقه ي باشگل مراکز بوم گردي راه اندازي کنند 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین گفت: تشکل هاي زیست محیطی قزوین می توانند در روستاهاي اطراف
منطقه حفاظت شده باشگل تاکستان و با هدف توسعه گردشگري مراکز بوم گردي راه اندازي کنند. به گزارش ایرنا، مریم بیدخام به
مناسبت هفته ي هواي پاك در بازدید از منطقه ي حفاظت شده باشگل از توابع شهرستان تاکستان افزود: تشکل هاي حامی محیط
زیست می توانند با راه اندازي مراکز بوم گري در روستاهاي این منطقه ضمن معرفی این مکان بکر و طبیعت خدادادي به جذب
گردشگران و توسعه و رونق این منطقه کمک کنند. وي با بیان اینکه این منطقه به لحاظ دارا بودن زیستگاه هاي طبیعی می تواند به
مکانی براي مقصد گردشگران تبدیل شود، گفت: این منطقه که از پوشش گیاهی و جانوري متنوع برخوردار است، محلی مناسب براي
علاقه مندان به طبیعت تشکل ها و دوستداران محیط زیست است. بیدخام بر معرفی مراکز گردشگري استان قزوین و ترویج فرهنگ
گردشگري و نگهداري از منابع طبیعی محیط زیست با کمک تشکل ها مردم نهاد تاکید کرد و گفت: استان قزوین داراي جاذبه هاي
بسیار در حوزه هاي مختلف گردشگري، بناهاي تاریخی، کوهستانی و زیستگاه هاي طبیعی است و از این منظر می توان استان را
داراي تمام شاخصه هاي گردشگري برشمرد که متاسفانه آنگونه که باید براي گردشگران مطرح و نشده نیست. این مسئول به نقش
اشتغال پایدار گردشگري در کاهش آسیب هاي اجتماعی اشاره کرد و گفت: توسعه ي گردشگري در استان قزوین می تواند نقش
بسیار مهمی در ایجاد اشتغال پایدار، توسعه ي اقتصادي و درآمدزایی براي جوانان و علاقه مندان حوزه گردشگري داشته باشد که
همه ي این ها در نهایت به کاهش آسیب هاي اجتماعی منجر خواهد شد. بیدخام اظهار امیدواري کرد که تشکل هاي حامی محیط
زیست ضمن معرفی مراکز حفاظت شده استان به علاقه مندان و گردشگران، با آموزش و اطلاع رسانی مناسب از مناطق حفاظت شده
صیانت کنند تا بتوانیم در عرصه هاي ملی شاهد رشد و رونق گردشگري طبیعی استان قزوین باشیم. منطقه باشگل تاکستان با

مساحت حدود 25 هزار هکتار یکی از سه منطقه حفاظت شده (الموت، طارم و باشگل) زیست محیطی در استان قزوین است.



تولید برق از چانه!
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وحید حاج سعیدي

 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان: 

 
بررسی 35 عنوان شغل سخت و زیان آور در قزوین 

مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی استان قزوین از بررسی 35 عنوان شغلی در کمیته تجدیدنظر مشاغل سخت و زیان آور استان خبر
داد. به گزارش ایسنا، رضا گروسی اظهار کرد: براساس درخواست مشاغل سخت و زیان آور، 15 درخواست تجدیدنظر مشاغل سخت و
زیان آور استان قزوین در قالب 35 عنوان شغلی در بین 13 کارگاه در کمیته تجدیدنظر مشاغل سخت و زیان آور مورد بررسی قرار
گرفت. بنا بر اعلام روابط عمومی اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی قزوین، وي با اشاره به اهمیت سلامت نیروي انسانی در محیط کار
خاطرنشان کرد: مشاغل سخت و زیان آور کارهایی است که درآن ها عوامل فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی محیط کار بالاتر
از حد استاندارد بوده و در اثر اشتغال کارگر تنشی به مراتب بالاتر از ظرفیت هاي طبیعی جسمی و روانی در فرد ایجاد می شود که
نتیجه آن بیماري شغلی و عوارض ناشی از آن است. وي تصریح کرد: با تلاش هاي صورت گرفته رسیدگی به درخواست متقاضیان
سرعت گرفته و مدت زمان رسیدگی نسبت به گذشته کاهش یافته است. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین اضافه کرد:
برابر بند 1 ماده 13 آئین نامه مربوطه، بیمه شدگانی که حداقل 20 سال سابقه کار متوالی یا 25 سال سابقه کار متناوب و پرداخت
حق بیمه در کارهاي سخت و زیان آور را دارا باشند بدون شرط سنی مشمول بازنشستگی می شوند. وي افزود: به استناد تبصره 5
ماده 8 آیین نامه اجرایی کارهاي سخت و زیان آور، راي کمیته بدوي ظرف مدت 15 روز اداري از تاریخ ابلاغ قابل تجدیدنظرخواهی
است. گروسی در خصوص چگونگی ارائه درخواست تشریح کرد: بیمه شدگان شاغل در کارهاي سخت و زیان آور طبق توافق به عمل
آمده ضمن مراجعه به سازمان تامین اجتماعی و مشخص کردن عنوان شغلی به یکی از ادارات شهرستان محل کار مراجعه و پس از
بازرسی از محل کار توسط کارشناسان ماده 2 آئین نامه در کمیته بدوي مورد بررسی قرار می گیرد، کمیته استانی با تطبیق شغل یا
مشاغل مندرج در فرم هاي شماره (1) و با توجه به مشاغل سخت و زیان آورموضوع ماده 11 و گزارش کارشناسان موضوع ماده 2
آئین نامه در مورد سخت و زیان آور بودن یا نبودن هر یک از مشاغل ذکر شده درفرم تقاضا اظهار نظر کرده و طی فرم شماره 3 جهت
بررسی سایر شرایط و اقدامات بعدي مراتب را به شعبه تامین اجتماعی محل پرداخت حق بیمه ارسال و رونوشت نامه نیز براي اطلاع

بیمه شده یا سایر افراد متقاضی ارسال می شود.



نماینده مجلس: در رفع معضل آلودگی هوا سهل انگاري می شود
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شفقنا- رییس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها تاکید کرد که متاسفانه در نگاه دستگاه هاي نظارتی بحث کنترل آلودگی
هوا دورمانده و ما هیچ وقت در پی آن نبودیم که نقشه راه خود را تغییر داده و مسیر توسعه را به گونه اي طی کنیم که کمتر

دچار این معضل شویم. ایسنا نوشت: محمد صالح جوکار، با تاکید بر ضرورت (...)

شفقنا- رییس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها تاکید کرد که متاسفانه در نگاه دستگاه هاي نظارتی بحث کنترل آلودگی هوا
دورمانده و ما هیچ وقت در پی آن نبودیم که نقشه راه خود را تغییر داده و مسیر توسعه را به گونه اي طی کنیم که کمتر دچار این

 
معضل شویم. 

ایسنا نوشت: محمد صالح جوکار، با تاکید بر ضرورت اهتمام تمام بخش ها براي کنترل آلودگی هوا در سطح کشور، بیان کرد که در
بحث کنترل آلودگی هوا یک نکته اساسی وجود دارد و آن این است که ما توجه کافی به علل و عوامل اصلی آلایندگی نمی کنیم.
متاسفانه خیلی از وقت ها به صورت عادي و طبیعی با موضوع آلودگی هوا برخورد کرده و به دنبال پیگیري عوامل موثر و رفع آن ها

 
نیستیم. 

وي در ادامه اظهار کرد: متاسفانه علی رغم اینکه سالانه این معضل هزینه زیادي را بر دوش کشور گذاشته و حتی بخشی از بودجه
براي رفع این معضل اختصاص می یابد، اما از آنجا که کار علمی و کارشناسی در این حوزه صورت نمی گیرد ما در کنترل آن چندان
موفق نیستیم. متاسفانه از نگاه دستگاه هاي نظارتی که در این بخش باید به خوبی عمل کنند، بحث آلایندگی دورمانده و به طور کلی

 
نظامات قابل قبولی در بحث کنترل آلودگی هوا نداریم. 

جوکار در ادامه با اشاره به تمام جهات موثر در بحث آلودگی هوا، بیان کرد: صنعت خودروسازي و مابقی صنایع، نوع توسعه اي که ما
امروز در کلانشهرها دنبال می کنیم و نقشه راهی که از قبل طراحی شده از جمله عواملی هستند که در آلودگی هوا نقش موثري
دارند. متاسفانه نوع خودروهایی که تولید می کنیم میزان آلایندگی بالایی داشته و هیچ وقت در پی آن نبودیم که نقشه راه خود را

 
تغییر داده و مسیر توسعه را به گونه اي طی کنیم که کمتر دچار این معضل شویم. 

نماینده مردم یزد در مجلس تصریح کرد: واقعیت این است که در صنعت خودروسازي به استانداردهاي لازم جهت تولید خودرو توجه
نشده و بیشتر به دنبال این بودیم که از نظر کمی تولید انبوه داشته باشیم تا از نظر کیفیت خودرویی در سطح استانداردهاي جهانی

 
تولید کنیم. همه این عوامل دست به دست هم داده و امروز کشور را دچار مشکل کرده است. 

رییس کمیسیون امور داخلی کشور ور شوراها در ادامه با بیان اینکه بحث آلودگی هوا هرساله هزینه بالایی را بر دوش مردم و دولت
می گذارد، خاطرنشان کرد: می توان گفت که ما بحث توسعه را ترجیح داده و آنطور که باید و شاید در کنار توسعه به بحث سلامت
مردم توجه نداریم. بعضا براي ایجاد اشتغال دست به یکسري اقدامات زود بازده زده ولی به نتایج آن توجهی نداریم. هر پروژه ما باید
یکسري پیوست هاي محیط زیستی داشته باشد و اینکه در این پیوست میزان آسیبی که هر فعالیت به محیط زیست وارد می کند،

ذکر شود تا بررسی شود با قرار گرفتن آن در فرمول هزینه و فایده، اجراي آن پروژه یا فعالیت، مفید هست یا نه. 



جوکار در پایان افزود: ما با اجراي برخی از پروژه ها و فعالیت ها یکسري فوایدي را براي خودمان حاصل می کنیم اما بیشتر از فوایدي
که حاصل می شود، هزینه هاي ما افزایش می یابد که قابل قبول نیست. در سیاست هاي بالادستی و سیاست هاي کلان محیط
زیستی، موارد خوبی براي کنترل آلودگی هوا پیش بینی شده است و قوانین خوبی در این حوزه نیز داریم اما متاسفانه در طول این
سال ها قوانین اجرایی نشده است. شاید اگر توجه بیشتري به اجراي کامل قوانین داشتیم و نگاه جامع تري به این مسئله می کردیم،

 
امروز کمتر در این حوزه با مشکل روبه رو بودیم. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



حمایت کمیته امداد یزد از 23 هزار خانوار نیازمند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرکل کمیته امداد استان یزد گفت: 23 هزار و 470 هزار خانوار نیازمند با جمعیت 46 هزار و 212 نفر تحت حمایت
کمیته امداد استان قرار دارند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از یزد، محمد شجاعان مدیرکل کمیته امداد استان
یزد بابیان اینکه کمیته امداد خدمات مختلفی را در زمینهٔ
حمایت خانواده، بهداشت و درمان، اشتغال، مسکن و
ساختمان و فرهنگی و آموزش به نیازمندان ارائه می کند،
گفت: 23 هزار و 470 هزار خانوار نیازمند با جمعیت 46

 
هزار و 212 نفر تحت حمایت کمیته امداد استان یزد قرار دارند این در حالی است که 9567 خانوار داراي سرپرست زن هستند. 

او با اشاره به عملکرد این نهاد در توانمندسازي اقتصادي مددجویان و ایجاد فرصت هاي شغلی براي آنان، افزود: در 9 ماهه نخست
امسال 1954 مددجوي تحت حمایت کمیته امداد استان یزد با دریافت 78 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال وارد عرصه کارشده و در

 
مشاغل مختلف مشغول فعالیت شدند. 

مدیرکل کمیته امداد استان یزد ادامه دد: در این مدت سه میلیارد تومان نیز در قالب بیمه مکمل، تغذیه کودکان کمتر از پنج سال

 
مبتلابه سوءتغذیه و امنیت غذایی مادران باردار و شیرده و همچنین حق بیمه تأمین اجتماعی مددجویان تحت حمایت پرداخت شد. 

او تصریح کرد: طی این مدت 50 میلیارد تومان کمک معیشت به مددجویان معیشت بگیر تحت حمایت کمیته امداد استان یزد
پرداخت شده است، همچنین در همین مدت 811 میلیون تومان در قالب کمک هزینه ازدواج و تأمین جهیزیه 143 نوعروس، زنان

 
ازدواج مجدد تحت حمایت، زوج هاي نیازمند و هدیه ازدواج پسران تحت حمایت هزینه شده است. 

شجاعان در ادامه بابیان اینکه این نهاد تأمین سرپناه مطمئن و فراهم کردن محلی امن براي آسایش و گذران زندگی مددجویان تحت
حمایت را همواره در اولویت برنامه ریزي هاي خود قرار داده است، تصریح کرد: این نهاد طی 9 ماهه نخست سال جاري شش میلیارد
و 700 میلیون تومان براي ارائه 629 مورد خدمات عمرانی به مددجویان شامل ساخت مسکن، تعمیر، تکمیل، بازسازي منازل، ساخت

 
فضا هاي جانبی، سرویس بهداشتی، حمام، آشپزخانه و حصارکشی منازل مددجویان هزینه کرد. 

او در ادامه با اشاره به حادثه سیل اخیر در شهرستان ابرکوه، گزارشی از فعالیت هاي کمیته امداد در این خصوص ارائه کرد و گفت:
10 خانواده آسیب دیده در سیل اخیر از مددجویان تحت حمایت این نهاد بوده اند، از زمان وقوع سیل آذرماه در شهرستان ابرکوه و
روستاي فیروزآباد، این نهاد با مشارکت نیکوکاران نسبت به تهیه و توزیع بسته هاي معیشتی به ارزش 23 میلیون تومان در بین سیل



زدگان اقدام کرد، 340 پرس غذاي گرم نیز به مدت پنج روز به همت موسسه خیریه فدك و پایگاه نسیبه تهیه و با کمک کمیته امداد

 
بین سیل زدگان روستاي فیروزآباد توزیع شد. 

شجاعان تصریح کرد: منازل شش مددجوي تحت حمایت کمیته امداد در حادثه سیل آسیب دیدند، این در حالی است که یک واحد
مسکونی نیاز به ساخت مجدد و پنج منزل مسکونی نیز نیاز به مرمت و بازسازي دارند، کار ساخت و تعمیر واحد هاي مسکونی

مددجویی پس از آماده شدن زیرساخت لازم از سوي ستاد بحران و بنیاد مسکن آغاز می شود.



تیغ کرونا بر پیکر کم جان گردشگري آذربایجان غربی

منبع: ایرناشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/11/04

ارومیه- ایرنا- شیوع ویروس کرونا و به دنبال آن محدودیت هاي تردد بین استان ها و فاصله گذاري اجتماعی سبب شده تا
گردشگران از بازدید بناهاي تاریخی و جاذبه هاي گردشگري آذربایجان غربی امتناع کنند و این صنعت درگیر یک رکود

تاریخی باشد که این برهه، تیغی بر پیکر کم جان گردشگري استان به شمار می رود.

ارومیه- ایرنا- شیوع ویروس کرونا و به دنبال آن محدودیت
هاي تردد بین استان ها و فاصله گذاري اجتماعی سبب
شده تا گردشگران از بازدید بناهاي تاریخی و جاذبه هاي
گردشگري آذربایجان غربی امتناع کنند و این صنعت
درگیر یک رکود تاریخی باشد که این برهه، تیغی بر پیکر

 
کم جان گردشگري استان به شمار می رود. 

به گزارش ایرنا، صنعت گردشگري با ویژگی جهانی سازي
خود می تواند به رشد اقتصادي در مناطق کم توسعه یافته
کمک کند و همزمان از نظر جغرافیایی ثروتی که ایجاد می

 
شود، را پراکنده کند. 

امسال کرونا به عنوان مهمان ناخوانده درجهان، این امر سبب شده تا از امکانات گردشگري آذربایجان غربی نیز با حداقل ظرفیت

 
استفاده شود و حتی در 2 ماه گذشته استفاده از این امکانات به صفر نزدیک برسد. 

طی ماه هاي اخیر شیوع ویروس کرونا منجر به ایجاد موانع و مشکلاتی در جهت حضور مسافران در مراکز گردشگري و تعطیلی تمامی
زنجیره خدمات گردشگري اعم از اقامت، غذا و نوشیدنی، تفریحی و سرگرمی، حمل ونقل و خدمات مسافرتی در آذربایجان غربی شده

 
است. 

کسب و کارهاي حوزه گردشگري که یکی از موتورهاي اشتغال، رشد و به عنوان صادرات نامرئی محسوب می شوند، در این وضعیت
پیش آمده تعطیل شده و به عبارتی چرخ این صنعت اشتغال زا نیز متوقف شده است و واحدها و فعالیت هاي فراوانی در زنجیره
وابسته به آن از جمله اقامت، حمل ونقل، غذا و خوراك، مجتمع هاي تفریحی و سرگرمی و سایر واسطه هاي بالادستی و پایین دستی

 
آسیب دیده و حتی کار تا جایی پیش رفته که کارکنان آنها ممکن است کار خود را از دست بدهند. 

هرچند دولت تدبیر و امید توجه ویژه اي به توسعه صنعت گردشگري داشته ولی شیوع یک بیماري همه گیر جهانی سبب شده تا این

 
امر باعث ایجاد رکود و سیر قهقرایی صنعت درحال توسعه گردشگري در کشور و مدل کوچک تر در آذربایجان غربی شود. 

خسارت بیش از 626 میلیارد ریالی کرونا به واحدهاي گردشگري آذربایجان غربی 



"نادر صادقی" معاون هماهنگی امور اقتصادي آذربایجان غربی با بیان اینکه شیوع ویروس کرونا سبب وارد شدن خسارت626 میلیارد
و 347 میلیون ریالی به واحدهاي گردشگري در استان شده است، گفت: در این بین هتل ها و مراکز اقامتی بیشتري ضرر را متحمل

 
شدند. 

وي با اشاره به ضرر 462 میلیارد و 418 میلیون ریالی هتل ها و مراکز اقامتی طی سال جاري در آذربایجان غربی اظهار داشت: دفاتر

 
خدمات گردشگري نیز در این راستا با زیان نزدیک به 131 میلیارد ریالی در رتبه دوم واحدهاي گردشگري متضرر قرار گرفت. 

صادقی همچنین با بیان اینکه صنعت گردشگري بوم گردي نیز طی سال جاري بیش از 21 میلیارد ریال متضرر شده، افزود: میزان

 
زیان غذاخوري هاي بین راهی نیز نزدیک 12 میلیارد ریال برآورد شده است. 

 
حمایت از صنعت گردشگري آذربایجان غربی در سه فاز جداگانه 

معاون هماهنگی امور اقتصادي آذربایجان غربی با بیان اینکه دولت در سه فاز در حمایت از صنعت گردشگري استان وارد عمل شده
است، گفت: در فاز اول حمایتی براي31 پرونده به ارزش 41 میلیارد و 828 میلیون ریال تسهیلات بانکی پرداخت شد و 22 فقره

 
پرونده نیز به ارزش کلی سه میلیارد و 238 میلیون ریال در دست بررسی براي پرداخت تسهیلات است. 

 
وي افزود: فاز اول این طرح حمایتی شامل 323 نفر شاغل در صنعت گردشگري آذربایجان غربی می شود. 

"صادقی" گریزي به فاز دوم این طرح حمایتی نیز کرد و افزود: در این فاز نیز 104 پرونده امهال بیمه کارفرمایی، 107 پرونده امهال

 
مالیاتی، 104 پرونده امهال هزینه انشعابات و 100 پرونده امهال بازپرداخت اقساط بانکی تشکیل و حمایت هاي لازم انجام شد. 

وي، اقدامات انجام شده در فاز سوم طرح حمایت از صنعت گردشگري در آذربایجان غربی را مختص دفاتر خدمات مسافرتی و بوم

 
گردي عنوان کرد و اظهار داشت: در همین راستا پنج پرونده تشکیل و 2 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: البته در حالت کلی 95 پرونده دیگر در فاز سوم این بسته حمایتی به ارزش 70 میلیارد و 697 میلیون ریال تشکیل و

 
در دست بررسی بانک ها براي پرداخت می باشد. 

 
بهره مندي تنها 10.31 درصد از واحدهاي اقامتی آذربایجان غربی از تسهیلات حمایتی 

"جلیل جباري" مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه 64.27 درصد
از واحدهاي اقامتی استان در سامانه کارا- کرونا ثبت نام کردند، گفت: در کل 10.31 درصد از واحدهاي اقامتی استان تاکنون موفق به

 
دریافت تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا شدند. 

 
وي افزود: 53.96 درصد از واحدهاي اقامتی آذربایجان غربی با وجود ثبت نام در سامانه موفق به دریافت تسهیلات نشده اند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی همچنین به ثبت نام 69.39 درصد از دفاتر خدمات مسافرتی و
گردشگري استان در سامانه کارا- کرونا اشاره کرد و اظهار داشت: 26.73 درصد از این دفاتر موفق به دریافت تسهیلات حمایتی شدند.



جباري اظهار داشت: این میزان خسارت از اوایل شیوع کرونا از اسفندماه سال گذشته تاکنون به مجموعه فعالان گردشگري اعم از
هتل دارها، آژانس هاي مسافرتی، واحدهاي بوم گردي، موسسات آموزشی و راهنمایان گردشگري که به نوعی در این حوزه فعالیت

 
دارند وارد شده است. 

وي افزود: دولت براي حمایت در این حوزه حمایت هایی را ابلاغ کرده است که شامل امهال تسهیلات بانکی، امهال پرداخت حق بیمه

 
و مالیات و امکان استفاده از تسهیلات، که فعالان گردشگري می توانند از آن استفاده کنند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی اضافه کرد: علاقه مندان می توانند براي مدیریت این شرایط با

 
رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی از انجام سفرهاي هوشمند به صورت کاملا مدیریت و برنامه ریزي شده بهره ببرند. 

جباري گفت: سال گذشته، سال خوبی از نظر برنامه هاي توسعه گردشگري در آذربایجان غربی بود به طوري که میانگین اشغال هتل
هاي استان 60 درصد شد ولی امسال با شیوع کرونا خسارت هاي چشمگیري را در این بخش شاهد بودیم به طوري که این میزان به

 
کمتر از 10 درصد رسیده است. 

وي ادامه داد: هم اینک در سطح این استان پنج هزار و 500 تخت اقامتی با بیش از 2 هزار و 500 اتاق اقامتی در درجه هاي مختلف

 
و حدود 93 مرکز اقامتی فعال است که سالانه بیش از یک میلیون نفر مسافر در آنها اقامت می کنند. 

 
کاهش 97 درصدي اقامت مسافران خارجی در آذربایجان غربی 

"اکبر قاسمی" معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی در گفت و گو با ایرنا با اعلام
اینکه میزان اقامت مسافران خارجی در استان بیش از 97 درصد کاهش یافته است، گفت: در 9 ماهه سال گذشته 297 هزار و 852

 
مسافر خارجی در آذربایجان غربی اقامت داشتند که این رقم در مدت مشابه امسال به کمتر از 6 هزار و 857 نفر رسیده است. 

 
اقامت گردشگران داخلی در آذربایجان غربی 84.1 درصد کاهش یافت 

وي با بیان اینکه میزان اقامت گردشگران داخلی نیز تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفته و کاهش چشم گیري داشته است،
افزود: طی 9 ماه سال جاري 62 هزار و 421 گردشگر داخلی در آذربایجان غربی اقامت داشته است که این رقم در مقایسه با مدت

 
مشابه سال گذشته 84.1 درصد کاهش یافته است. 

 
کاهش 92.7 درصدي اقامت گردشگران در آذربایجان غربی 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی بیان کرد: میزان اقامت گردشگران در این

 
استان نسبت به سال گذشته 92.7 درصد کاهش یافته است. 

"قاسمی" با اشاره به اینکه میزان اقامت در هتل هاي آذربایجان غربی پس از شیوع ویروس کرونا در اوایل سال جاري 92 درصد
کاهش یافته است، گفت: میزان اقامت در مهمانپذیرها 88.1 درصد، هتل آپارتمان ها 85.6 درصد، بوم گردي 67. 6 درصد، اقامت در
واحدهاي وابسته به وزارت میراث فرهنگی 89.9 درصد، اقامت در تاسیسات آموزش و پرورش و ادارت دولتی 92.7 درصد کاهش یافته



 
است. 

وي با اشاره به کاهش چشم گیر بازدید گردشگران از مراکز تفریحی و توریستی آذربایجان غربی مدعی شد که تعداد این بازدید ها در

 
سال جاري درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته 85.4 درصد کاهش یافته است. 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی همچنین با بیان اینکه طی سال جاري 95
هزار و 726 مورد بازدید از موزه ها و اماکن تاریخی ارومیه به ثبت رسیده است، گفت: این تعداد بازدید در این مدت نشانگر کاهش

 
76.3 درصدي است که نشات گرفته از محدودیت هاي کرونایی می باشد. 

 
افزایش بازدیدهاي نظارتی از اماکن گردشگري آذربایجان غربی 

وي با تاکید بر اینکه شیوع ویروس کرونا سبب شده تا بازدیدهاي نظارتی از اماکن گردشگري آذربایجان غربی افزایش یابد، اظهار
داشت: کل بازدیدهاي نظارتی در 9 ماه سال جاري در مقایسه با مدت مشابه سال گدذشته 10.4 درصد افزایش یافته و به سه هزار و

 
128 مورد بازدید رسیده است. 

هرچند شیوع ویروس کرونا در آذربایجان غربی شیب ملایمی به خود گرفته ولی به نظر می رسد لازمه رعایت پروتکل هاي بهداشتی

 
سبب می شود که صنعت گردشگري استان همچنان در رکود به سر ببرد. 

با توجه به اینکه عمده آمار حضور گردشگران در آذربایجان غربی در سفرهاي نوروز به ثبت می رسد، انتظار می رود در صنعت

 
گردشگري این استان در سال آتی نیز روزهاي سختی خواهد داشت. 

آذربایجان غربی داراي بیش از هزار و 600 اثر طبیعی و تاریخی ثبت ملی بوده و 2 اثر تاریخی این استان شامل مجموعه میراث

 
جهانی "تخت سلیمان" تکاب و "قره کلیسا" در چالدران در فهرست سازمان جهانی یونسکو به ثبت رسیده است. 

کاخ موزه باغچه جوق، عمارت کلاه فرنگی، سه گنبد ارومیه، غار سهولان مهاباد، خان تختی سلماس، مقبره شیخ صدرالدین چالدران،
کلیساي ننه مریم ارومیه، قلعه بسطام، مسجد سردار، بازار تاریخی ارومیه، خانه انصاري، تپه حسنلو، تالاب کانی برازان مهاباد و

 
روستاي چورس از جمله آثار تاریخی آذربایجان غربی به شمار می رود. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- آذربایجان غربی 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- ارومیه 

 
- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی 

 
- میراث فرهنگی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



بازگشت به مسیر « پول پاشی»

منبع: اقتصاد بازارشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/11/04

یک دهه از پرداخت یارانه در ایران می گذرد و با وجود
اذعان نهادهاي تصمیم گیر به ناکارآمد و… هدفمند بودن
یارانه ها نه تنها شاهد عقب نشینی دولت و مجلس از این
طرح حمایتی نیستیم، بلکه نهادهاي تصمیم گیر در دوره
هاي مختلف دست به اعمال تغییرات جدید در آن می زنند
و به هم ریختگی هاي نظام یارانه اي را بیشتر می کنند.
امسال هم همچون سال هاي گذشته تبصره 14 لایحه

بودجه مورد توجه مقامات قرار گرفته، به طوري که قرار است با تصمیمات اخیر مجلس تغییراتی بنیادین در نحوه پرداخت یارانه ها
ایجاد شود. یک کاسه شدن یارانه هاي پرداختی در کنار دوسقفی شدن پرداخت یارانه ها و افزایش مبالغ دریافتی گروه هاي کم
درآمد موضوعی است که اخیرا توسط کمیسیون تلفیق اعلام عمومی شد، حال اما مجلس در گمانه زنی خود از پرداخت یارانه بنزین
به افرادي که خودرو ندارند پرده برداشته است. هرچند برقراري عدالت اجتماعی و حمایت از اقشار کم برخوردار هدف اصلی تغییرات
عنوان شده، اما به نظر می رسد این را هم باید در کنار سایر اشتباهاتی قرار دهیم که طی این سال ها در حوزه پرداخت هاي یارانه اي

 
اتفاق افتاده است. 

طی مدت زمانی که از بررسی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق می گذرد نمایندگان مجلس هر روز گزارش هاي تازه اي از تغییرات
اعمال شده در بودجه 1400 ارائه می دهند. اعلام دلار 17 هزار تومانی در بودجه و همچنین کاهش سقف صادرات نفت از 3/2

 
میلیون بشکه به 5/1 میلیون بشکه در روز، مهم ترین تصمیمی است که این مدت با حواشی زیادي همراه بوده است. 

حال مجلس در تازه ترین گزارش هاي خود به تغییر نحوه پرداخت یارانه ها در سال آینده اشاره کرده و از تصمیمات خود در این
خصوص پرده برداشته است. آن طور که الیاس نادران رییس کمیسیون تلفیق خبر داده قرار است در کنار یک دست شدن پرداخت
یارانه، به اقشار فاقد خودرو نیز یارانه بنزین تعلق بگیرد. به گفته وي، «در حال حاضر دولت یارانه 45500 تومانی را به حدود 78
میلیون نفر پرداخت می کند و به تعدادي هم یارانه بنزین و معیشتی که از پارسال شروع شده است پرداخت می کند. آنچه مد نظر
مجلس بود این است که با فرض اینکه دولت شناسایی خودش را درست انجام داده باشد این 58 میلیون نفر که در لایحه بودجه
1400 هستند نسبت به شرایط موجود حمایت بیشتري کنیم و یارانه ها را تحت عنوان یک مبلغ در اختیار افراد قرار دهیم و مابقی
یارانه بگیران که حدود 20 میلیون نفر هستند دریافتی شان نسبت به شرایط امروز بیشتر و احتمالا تا دو برابر خواهد شد، ولی نسبت

 
به طبقه پایین کمتر دریافت می کنند.» 

 
عضو جدید نظام یارانه اي 

به این ترتیب قرار است یارانه بنزین به اقشاري که خودرو ندارند نیز به جمع خانواده سه نفري یارانه ها اضافه شود. به این ترتیب
یارانه نقدي 45 هزار تومانی، یارانه معیشتی که پرداخت آن از سال گذشته آغاز شده است، یارانه کالاهاي اساسی که در شش ماهه
دوم باید پرداخت شود و همچنین یارانه جدید بنزین به افراد فاقد خودرو اعضاي خانواده چهار نفره نظام یارانه اي در سال آینده



خواهند بود. اما با وجود تعدد یارانه هاي پرداختی، مجلس طرحی را دنبال می کند که به موجب آن تمام یارانه هاي یاد شده در قالب

 
یک یارانه پرداخت خواهند شد. 

به این ترتیب یکدست و یکپارچه شدن یارانه ها طرح مدنظر مجلس در سال آینده است. این موضوعی است که الیاس نادران از آن
پرده برداشته و گفته «در سال آینده فقط یک یارانه داریم البته یک پیشنهاد یارانه بنزین هم ارائه شده است که در آن به خانوار هایی
که یک یا دو خودرو دارند از کارت سوخت خود استفاده می کنند و خانوار هایی که اصلا خودرو ندارند که تعداد آنها نصف جمعیت
کشور است هم پیش بینی شده است هر نفر 15 لیتر در نظر گرفته شود که در یک سامانه امکان خریدو فروش داشته باشند و اگر
بین خود مردم خرید و فروش ممکن نشد افراد مازاد بنزین را به دولت بفروشند که در حال حاضر احکام آن نوشته شده است.»
هرچند این موضوع هنوز نهایی نشده و منتظر تصویب آن در این کمیسیون هستیم، با این وجود اضافه شدن این یارانه به جمع نظام

 
یارانه اي به نگرانی ها در خصوص ناکارآمد تر شدن سیاست پرداخت یارانه ها دامن می زند. 

 
یک دهه پرداخت غیرهدفمند 

براي بررسی بیشتر این موضوع باید یک گام به عقب برویم و تحولاتی که در نظام یارانه اي اتفاق افتاده را مورد موشکافی قرار دهیم.

نخستین گام براي پرداخت حمایتی از خانوارها در سال 89 و بعد از راي مثبت دولت به اعطاي یارانه نقدي به خانوارها برداشته شد.
ناکارآمد بودن این طرح از همان ابتدا نیز مشخص بود؛ چه آنکه این سیاست شعار عدالت اجتماعی و حمایت از دهک هاي کم درآمد
را یدك می کشید اما در عمل تمام گروه هاي درآمدي اعم از کم درآمد و پردرآمد مشمول دریافت یارانه نقدي شدند. به این ترتیب
این سیاست عملا تفاوتی بین سطح معیشتی خانوارها ایجاد نکرد و تمام اعضاي جامعه را در ردیف دریافت کنندگان یارانه 45 هزار

 
تومانی قرار داد. 

طی سال هایی که از عمر این سیاست می گذرد دولت ها تلاش هاي زیادي صرف کم کردن مشمولان یارانه نقدي کردند اما به عدم
در اختیار داشتن بانک جامعه اطلاعاتی در عمل توفیقی در این مسیر حاصل نشد و هم اکنون 78 میلیون نفر از جامعه 83 میلیونی
ایران یارانه 45 هزار تومانی دریافت می کنند. به نظر می رسد شکست هاي پی در پی براي حذف یارانه بگیران مانع از آن شده که

 
دولت یا مجلس بخواهد تصمیمی جدي براي تغییر کامل نظام یارانه اي بگیرد. 

در عین حال اما شاهد اضافه شدن یارانه هاي پرداختی جدید به خانوارها هستیم. پرداخت ماهیانه یارانه معیشتی بعد از افزایش قیمت
بنزین از سال گذشته، پرداخت یارانه کالاهاي اساسی بنا به تصمیم نمایندگان مجلس در نیمه دوم امسال (و تداوم آن در صورت لزوم)

 
موارد دیگري از پرداخت یارانه به خانوارها هستند. 

در کنار این خانواده سه نفري نظام یارانه اي مجلس نیز که خود را حامی مردم و معیشت آنها می داند تصمیم دارد به خانواده هاي
فاقد خودرو یارانه بنزین بدهد. اصرار مقامات مسوول به حمایت از مردم در قالب پرداخت یارانه در حالی است که طی سال هاي
گذشته هیچ اثري از بهبود وضعیت معیشت و قدرت خرید خانوارها در نتیجه آن دیده نشده است. اگر یارانه پنهان را نیز به این
موضوع اضافه کنیم به این نتیجه می رسیم که سیاست حمایت از خانوارها بیشتر به نفع گروه هاي بالاي درآمدي بوده تا کم درآمدها.
موضوع دیگر به ارزش ریالی یارانه هاي پرداختی برمی گردد. طی حداقل چند سال اخیر نرخ تورم با افزایش شدیدي همراه شده و در
غالب موارد از متوسط 30 درصد بیشتر بوده است. این در حالی است که مبلغ یارانه نقدي تغییري نکرده است. یارانه هاي جدیدي که
اضافه شده نیز هیچ کدام قادر نیستند مشکلات معیشتی خانوارها را برطرف کنند، اما اصرار بر تداوم پرداخت یارانه ها همچنان بردوام

 
است. 

 
یارانه ها باري بر دوش دولت 

سیاست پرداخت یارانه ها هرچند اثر مثبتی در وضعیت معیشتی خانوارها نداشته در عین حال باري بر دوش دولت نیز بوده و به
افزایش هزینه هاي دولت منجر شده است. طی سال هاي گذشته دولت سالانه 42 هزار میلیارد تومان یارانه نفدي پرداخت کرده که
اگر این مبالغ را در امور اقتصادي و اشتغال هزینه می کرد می توانست اثرگذاري بیشتري داشته باشد. حسین راغفر اقتصاددان و یکی

 
از منتقدان سیاست پرداخت یارانه ها به شکل کنونی است. 

وي در تازه ترین اظهارنظر خود گفته: «پرداخت یارانه نقدي جزو اتلاف منابع ملی حاصل دیگري به همراه نداشته است. تزریق چنین

 
پولی به جامعه بدون اینکه کار و تلاشی صورت گرفته باشد و در مقابل خدمت یا کالایی تولید شده باشد به شدت تورم زاست. 



سالی 42 هزار و 500 میلیارد تومان فقط یارانه نقدي در طول 10 سال گذشته به مردم پرداخت شده و اگر دولت نصف این منابع را
هم صرفه جویی و صرف ایجاد اشتغال براي اقشار کم درآمد در جامعه می کرد تا حالا رقم بسیار بزرگی در کشور سرمایه گذاري شده
بود.» بنابراین سیاست پرداخت یارانه و افزایش مبالغ پرداختی یارانه ها نه تنها تغییري در قدرت خرید خانوارها ایجاد نمی کند بلکه با
تبعات تورمی که به همراه دارد عملا اثرپذیري این سیاست ها را از بین می برد. به نظر می رسد در صورتی که تغییري در وضعیت
اقتصادي ایجاد نشود طرح مجلس در پرداخت یارانه ها نیز به سرعت کارآمدي خود را از دست می دهد و به سرنوشت یارانه 45 هزار

تومانی دچار می شود.



مشعل ها خاموش می شوند

منبع: اقتصاد بازارشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/11/04

مشعل هاي گاز فلر خاموش می شود. براي این منظور
ابرپروژه بیدبلند با سه میلیاردو 400 میلیون دلار سرمایه
گذاري و به جهت جلوگیري از تخریب هاي زیست محیطی
گازهاي فلر و استفاده از این گازها در پتروشیمی به عنوان
خوراك و تزریق به شبکه مصرف گاز کشور، روز پنجشنبه با
حضور رئیس جمهور از طریق ویدئوکنفرانس و حضور وزیر
نفت و مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس به بهره برداري رسید.

یکی از اهداف اصلی ساخت این پروژه علاوه بر ایجاد ارزش افزوده اقتصادي، جلوگیري از ایجاد آلودگی  ناشی از سوزاندن گازهاي
مذکور در فلرها و حفظ سلامت مردم این استان ها و محیط زیست منطقه است که به لحاظ همین کارکرد  از پروژه بیدبلند خلیج
فارس می توان به عنوان ریه هاي جدید تنفسی در پهنه جغرافیاي اجرائی آن نام برد. علاوه بر آن گازهاي  اسیدي تولیدشده در این
پالایشگاه به جاي سوزانده شدن در فلرهاي پالایشگاه، با سرمایه گذاري 65 میلیون دلاري مجددا فراوري  و به چاه هاي نفت آغاجاري
براي حفظ تولید صیانتی آنها تزریق می شود.  در مراسم افتتاح این پروژه همچنین رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی و مدیران
عامل بانک هاي عضو کنسرسیوم بانکی، استاندار و نمایندگان و مقامات محلی نیز حضور داشتند. حسن روحانی، رئیس جمهور، روز
پنجشنبه در مراسم آغاز بهره برداري از طرح بزرگ ملی که با  همت شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس و با سرمایه گذاري سه
میلیاردو 400 میلیون دلاري به بهره برداري رسیده است، گفت:  این پروژه عظیم که در خاورمیانه بی نظیر است، در شرایطی امروز به
دست فرزندان این مرز و بوم  و این ملت و تلاشگران به افتتاح رسید که در سال هاي 94 و 95 در سایه برجام دست و بال ما باز شده
بود و توانستیم نفت را  صادر کنیم و بخش بزرگی از پول نفت به صندوق توسعه وارد شد و توانستیم براي تکمیل و به بهره برداري
رسیدن این پروژه  هزینه کنیم.  روحانی افزود: برخی فکر می کنند همه پول فروش نفت در اختیار دولت است، درحالی که 38 درصد
درآمدهاي نفتی به  صندوق توسعه واریز می شود و 14.5 درصد آن نیز براي توسعه و اداره نفت در اختیار خود شرکت ملی نفت است
و امیدواریم  سال آینده همان طور که پیش بینی کرده ایم، روزانه دومیلیون و 300 هزار بشکه نفت بفروشیم و با درآمد حاصل از آن
بتوانیم  طرح ها و پروژه هاي توسعه اي بیشتري را تکمیل و افتتاح کنیم.  رئیس جمهور به نتیجه رسیدن طرح جمع آوري گازهاي
مشعل سوز (فلرها) را که موجب آلوده شدن فضا می شوند، یکی از  اقدامات مهم محیط زیستی این دولت عنوان کرد و افزود: از همه
کارگران، مهندسان و مدیران به خاطر انجام این کار بزرگ بسیار  متشکرم.  روحانی با بیان اینکه بخشی از قدرت ملی ما در سایه قدرت
انرژي است، گفت: ایران از نظر منابع انرژي جایگاه ویژه و  مهم در منطقه دارد و با دراختیارداشتن 32 هزار میلیارد متر مکعب گاز،
بزرگ ترین منبع گازي جهان است و از لحاظ منابع  گاز در سطح جهان مقام اول را دارد.  رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز در
دولت دوازدهم براي اولین بار تاریخ ایران شاهد تولید روزانه یک میلیارد متر مکعب  گاز است، افزود: متأسفانه با این همه گازي که
تولید می کنیم، باز هم در زمستان مشکل داریم و ضروري است که مصرف خود را  مدیریت کنیم.  روحانی افزود: با پول نفتی که در
سال هاي 94 تا 96 و بعد از برجام فروختیم توانستیم تجهیزات و قطعات مورد نیاز  پالایشگاه ها را وارد کشور کنیم و توانستیم این
طرح هاي عظیم و بزرگ را به ثمر برسانیم. آنهایی که بدزبان هستند و شاید مطلع  نباشند بدانند که سیاست خارجی و دیپلماسی



چقدر می تواند در اقتصاد و تولید و در جهش تولید نقش داشته باشد.  رئیس جمهور در بخش پایانی سخنانی خود گفت: این پروژه
عظیم که 18 درصد آن در دولت قبلی و 82 درصد در این دولت  اجرا و 3.4 میلیارد دلار براي آن هزینه شده است، سالانه 700

 
میلیون دلار محصول صادر می کند و می تواند در   4.5 سال پولی را که برایش هزینه شده درآورد و این جزء افتخارات ماست.  

 
تا پایان سال 1401 هیچ گازي در مشعل نمی سوزد 

بیژن زنگنه، وزیر نفت، نیز در آیین بهره برداري از طرح هاي ملی وزارت نفت (بهره برداري رسمی از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج
فارس) درآمد سالانه طرح عظیم پالایشگاه گازي بیدبلند خلیج فارس را 1.5 میلیارد دلار اعلام کرد و گفت: تا پایان سال   1401 هیچ
گازي در مشعل نمی سوزد.  او اظهار کرد: تعهد ما در ابتداي سال 99 این بود که در این سال 17 طرح پتروشیمی با سرمایه گذاري
حدود 11.4 میلیارد  دلار با مجموع ظرفیت تولید 25 میلیون تن به بهره برداري رسمی برسد، خوشحالم اطلاع دهم که امروز شاهد
بهره برداري رسمی  یازدهمین طرح از این مجموعه هستیم.  زنگنه پالایشگاه بزرگ بیدبلند خلیج فارس را ابرپروژه برشمرد و گفت: با
راه اندازي این  پالایشگاه و ظرفیت پالایش روزانه حدود 25 میلیون مترمکعب و بهره برداري از خط لوله یکم سراسري در سال 1350
صنعت  گاز در ایران شکل گرفت و متولد شد.  زنگنه با اشاره به اینکه بخش عمده اي از این مقدار گاز (روزانه 25 میلیون مترمکعب) با
توجه به اینکه در داخل کشور مصرف  نمی شد با خط لوله اي که تا آستارا کشیده شده بود به اتحاد جماهیر شوروي سابق صادر می
شد، یادآوري کرد: تعریف پالایشگاه  بیدبلند 2 به اوایل سال 1380 برمی گردد، در آن مقطع ما مطالعاتی جامع درباره بهره برداري از
ظرفیت هاي استان خوزستان انجام  دادیم و پس از بحث هاي فراوان به این نتیجه رسیدیم که لازم است تأسیساتی بزرگ و متمرکز
براي فراورش گاز بسازیم.  وزیر نفت با بیان اینکه تا پایان سال 1401 هیچ گازي در مشعل نمی سوزد و بیش از 95 درصد از گازهاي
همراه جمع آوري شده  استفاده می شود، تصریح کرد: بخشی از طرح آماك در دولت اصلاحات انجام شد و بخشی هم در سفر پیشین
جناب عالی به استان  خوزستان به بهره برداري رسید.  وزیر نفت با بیان اینکه پالایشگاه گازي بیدبلند خلیج فارس خوراك پتروشیمی
بندر امام را تأمین می کند، افزود: این پالایشگاه  تأمین کننده خوراك الفین و پلی اتیلن گچساران هم خواهد بود و بیش از یک
میلیون تن اتان از پالایشگاه بیدبلند به گچساران انتقال  داده می شود، قرار است در آنجا (گچساران) یک واحد الفین ساخته شود که
حدود 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تا سال   1400 به بهره برداري می رسد.  زنگنه ادامه داد: پتروشیمی گچساران خوراك دو

 
واحد 300 هزار تنی پلی اتیلن را در گچساران و دهدشت تأمین می کند و بقیه  اتیلن هم به خط لوله اتیلن غرب تزریق می شود.  

 
بیدبلند خلیج فارس، تا 1.5 میلیارد دلار درآمد سالانه خواهد داشت 

همچنین مدیرعامل پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس در مراسم افتتاح بزرگ ترین هاب گازي غرب آسیا توسط رئیس جمهور با اشاره به
اهمیت این  پروژه در ایجاد ارزش افزوده و جلوگیري از ایجاد آلودگی ناشی از سوزاندن گازهاي همراه با نفت در فلرها گفت: در صورت
 تأمین خوراك صد درصدي این پالایشگاه گاز، بیدبلند سالانه یک ونیم میلیارد دلار درآمد ناشی از فروش خارجی و داخلی خواهد
 داشت.  محمود امین نژاد با بیان اینکه سهم سازندگان و پیمانکاران داخلی در ساخت این ابرپروژه، بیش از 65 درصد است، اظهار کرد:
در بخش  تأمین منابع مالی، دو میلیارد و 200 میلیون دلار از بودجه سه میلیارد و 400 میلیون دلاري پروژه از منابع صندوق توسعه
 ملی و تشکیل یکی از بزرگ ترین کنسرسیوم هاي بانک هاي داخلی شامل بانک هاي تجارت، پارسیان، صنعت و معدن و ملت با
 عاملیت بانک سپه تأمین شد که انسجام و هارمونی ایجادشده بین سیستم بانکی، گمرك و وزارت صمت در کارسازي و استفاده از  این
منابع موجب شد که در گشایش و مؤثرشدن این اعتبارات اسنادي، رکوردهاي زمانی بی نظیري در سیستم بانکی کشور به ثبت  برسد. 

 
بیدبلند نشان دهنده توان اجراي ابرپروژه ها توسط بخش غیردولتی است 

جعفر ربیعی، مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، در این مراسم با بیان اینکه پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس نشان دهنده توان بخش
غیردولتی در اجراي ابرپروژه هاست، گفت: با افتتاح این پالایشگاه گاز و همچنین اجراي پروژه جمع آوري گازهاي همراه با فلر تا دو
سال و نیم آینده فلرها در مناطق نفت خیز جنوب خاموش می شود. نایب رئیس هیئت مدیره هلدینگ خلیج فارس تصریح کرد: این
پروژه در اواخر سال 94 زمانی که از بخش دولتی به بخش غیردولتی یعنی هلدینگ خلیج فارس واگذار شد تنها 18 درصد پیشرفت
داشت، امروز و در اواخر سال 99، 9 ماه است که عملیات نصب مکانیکی این پروژه تمام شده و ما وارد فاز راه اندازي و بهره برداري
این پروژه شده ایم و خوشبختانه ظرف سه ماه گذشته پنج محموله از محصولات پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس صادر شده و در
همین مدت بخش زیادي از خوراك مورد نیاز پتروشیمی هاي ماهشهر و ایلام از این پالایشگاه تأمین شده است. جعفر ربیعی پس از



بهره برداري از پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه این مجتمع کمتر  از  پروژه هاي بزرگ دنیا
نیست و یک پروژه بین المللی است، اظهار کرد: حجم کار و سطح فناوري استفاده شده، این پروژه را  در  سطح پروژه هاي دنیا قرار
داده است به طوري که در میان چهار نامزد نهایی مگاپروژه بخش انرژي جایزه جهانی در سال   2020  قرار گرفت و در نهایت به عنوان
پروژه سوم انتخاب شد که در این انتخاب هم البته مسائل سیاسی دخیل بود وگرنه پروژه اول و  دوم  انتخاب شده در عالم واقعا پایین
تر از بیدبلند خلیج فارس هستند.  وي با بیان اینکه بیدبلند خلیج فارس تنها پروژه اي است که پس از پیروزي انقلاب اسلامی در
صنعت نفت، گاز و پتروشیمی با  این  حجم اجرا شده است، افزود: حجم سرمایه گذاري در این پروژه 3.4 میلیارد دلار است که با
احتساب طرح جمع آوري  گازهاي  مشعل مناطق نفت خیز جنوب به 4.6 میلیارد دلار می رسد و پروژه اي با این عظمت که تنها
بازدید از آن چند روز طول  می کشد چه برسد به ساخت آن، نشان می دهد که جز مجاهدت و کار عاشقانه دلیل دیگري براي این
سرعت و کیفیت در ساخت این  پالایشگاه عظیم وجود ندارد.  مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس به نقش این پروژه در اشتغال زایی و
تأمین خوراك پتروشیمی ها اشاره کرد و ادامه داد:  اولویت  هلدینگ خلیج فارس استفاده از نیروهاي بومی است به طوري که 79
درصد نیروهاي تخصصی این پروژه در دوران  بهره برداري  بومی هستند.  ربیعی با اشاره به اینکه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس در
شرایط کنونی با 40 درصد ظرفیت کار می کند، تصریح کرد: این مجتمع  با  همین 40 درصد ظرفیت، 600 میلیون دلار درآمدزایی
دارد که عدد درخور توجهی است و همین میزان تولید بخشی از  خوراك  پتروشیمی هاي ماهشهر را تأمین می کرده است. این
پالایشگاه تا پایان امسال به 50 درصد ظرفیت می رسد و یک ردیف  پالایشی   (ترین) مستقل پالایشگاه با صددرصد ظرفیت کار خواهد
کرد.  وي با بیان اینکه صنعت پتروشیمی امروز این توان را پیدا کرده است که وارد صنایع بالادست شود، گفت: با تأکید و  اعتماد
 مهندس زنگنه مرز بین بالادست و پایین دست برداشته شده است و صنعت پتروشیمی کشور توان مالی و تخصصی مورد  نیاز  براي
ورود به بالادست خود یعنی نفت و گاز را پیدا کرده است.  مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس از آمادگی ورود این هلدینگ براي اجراي
طرح هاي بالادست نفت و گاز به منظور تأمین  خوراك  پتروشیمی ها خبر داد و گفت: این موضوع دو دلیل دارد؛ پتروشیمی ها افزون
بر توان مالی و فنی، براي تأمین خوراکشان  انگیزه  بیشتري دارند و می توانند این پروژه ها را در زمان بندي مناسب اجرا کنند.  ربیعی
به تعریف دو مگاپروژه هرمز در عسلویه و پتروشیمی ماهشهر در هلدینگ خلیج فارس براي ریل گذاري این شرکت  و  صنعت
پتروشیمی کشور اشاره کرد و افزود: پروژه 4.5 میلیارددلاري هرمز با خوراك ترکیبی اتان و بوتان است که از  پارس  جنوبی تأمین
خواهد شد. مجوزهاي آن از وزارت نفت گرفته شده است و در حال دریافت زمین از شرکت ملی صنایع  پتروشیمی  هستیم که

 
امیدواریم تا امسال کلنگ آن زده شود.  

 
قدردانی استاندار خوزستان از خدمات هلدینگ خلیج فارس 

استاندار خوزستان گفت: هلدینگ خلیج فارس در قالب مسئولیت هاي اجتماعی خدمات چشمگیري را به اهالی شهرستان بهبهان  ارائه
 کرده است که جاي قدردانی دارد.  غلامرضا شریعتی در این نشست خبري تصریح کرد: من شهادت می دهم که آقاي ربیعی و مجموعه
هلدینگ خلیج فارس چه  براي  ماهشهر، چه براي بهبهان و چه موارد دیگر درباره مسائل مرتبط با پتروشیمی هاي این هلدینگ با
مسئولان استان، نمایندگان  و  مؤثران مرتب در تماس بوده و هستند تا اعتراض و مشکلی ایجاد نشود و این هلدینگ در زمینه
مسئولیت اجتماعی  کمک  حال استان بوده است.  وي ادامه داد: سال هاي زیادي است که گازهاي همراه تولید نفت در کشور سوزانده
می شود در صورتی که باید با  جمع آوري  آنها امکان تبدیل به سرمایه و ثروت (تبدیل خوراك پتروشیمی ها) فراهم می شد.  وي با
اشاره به اینکه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس هم اکنون با 40 درصد ظرفیت در حال فعالیت است، گفت: پیش بینی می شود  که  بعد
از اجراي کامل پروژه جمع آوري گازهاي همراه تولید نفت، این پالایشگاه به صددرصد ظرفیت برسد.  استاندار خوزستان با اشاره به
اینکه هلدینگ خلیج فارس در قالب مسئولیت هاي اجتماعی خدمات چشمگیري را به اهالی  شهرستان  بهبهان ارائه کرده است، افزود:

معمولا تعهد صنایع پیش از بهره برداري مرسوم نیست اما پالایشگاه بیدبلند متعهدانه در  این رابطه  فعالیت داشته است. 



فرمول جدید پرداخت یارانه ها

منبع: بنکرشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش بنکر (Banker)، امسال هم همچون سال هاي گذشته تبصره 14 لایحه بودجه مورد توجه مقامات قرار گرفته، به
طوري که قرار است با تصمیمات اخیر مجلس تغییراتی بنیادین در نحوه پرداخت یارانه ها ایجاد شود. یک کاسه شدن یارانه هاي
پرداختی در کنار دوسقفی شدن پرداخت یارانه ها و افزایش مبالغ دریافتی گروه هاي کم درآمد موضوعی است که اخیرا توسط
کمیسیون تلفیق اعلام عمومی شد، حال اما مجلس در گمانه زنی خود از پرداخت یارانه بنزین به افرادي که خودرو ندارند پرده
برداشته است. هرچند برقراري عدالت اجتماعی و حمایت از اقشار کم برخوردار هدف اصلی تغییرات عنوان شده، اما به نظر می رسد

 
این را هم باید در کنار سایر اشتباهاتی قرار دهیم که طی این سال ها در حوزه پرداخت هاي یارانه اي اتفاق افتاده است. 

طی مدت زمانی که از بررسی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق می گذرد نمایندگان مجلس هر روز گزارش هاي تازه اي از تغییرات
اعمال شده در بودجه 1400 ارائه می دهند. اعلام دلار 17 هزار تومانی در بودجه و همچنین کاهش سقف صادرات نفت از 3/2

 
میلیون بشکه به 5/1 میلیون بشکه در روز، مهم ترین تصمیمی است که این مدت با حواشی زیادي همراه بوده است. 

حال مجلس در تازه ترین گزارش هاي خود به تغییر نحوه پرداخت یارانه ها در سال آینده اشاره کرده و از تصمیمات خود در این
خصوص پرده برداشته است. آن طور که الیاس نادران رییس کمیسیون تلفیق خبر داده قرار است در کنار یک دست شدن پرداخت
یارانه، به اقشار فاقد خودرو نیز یارانه بنزین تعلق بگیرد. به گفته وي، «در حال حاضر دولت یارانه 45500 تومانی را به حدود 78
میلیون نفر پرداخت می کند و به تعدادي هم یارانه بنزین و معیشتی که از پارسال شروع شده است پرداخت می کند. آنچه مد نظر
مجلس بود این است که با فرض اینکه دولت شناسایی خودش را درست انجام داده باشد این 58 میلیون نفر که در لایحه بودجه
1400 هستند نسبت به شرایط موجود حمایت بیشتري کنیم و یارانه ها را تحت عنوان یک مبلغ در اختیار افراد قرار دهیم و مابقی
یارانه بگیران که حدود 20 میلیون نفر هستند دریافتی شان نسبت به شرایط امروز بیشتر و احتمالا تا دو برابر خواهد شد، ولی نسبت

 
به طبقه پایین کمتر دریافت می کنند.» 

 
عضو جدید نظام یارانه اي 

به این ترتیب قرار است یارانه بنزین به اقشاري که خودرو ندارند نیز به جمع خانواده سه نفري یارانه ها اضافه شود. به این ترتیب
یارانه نقدي 45 هزار تومانی، یارانه معیشتی که پرداخت آن از سال گذشته آغاز شده است، یارانه کالاهاي اساسی که در شش ماهه
دوم باید پرداخت شود و همچنین یارانه جدید بنزین به افراد فاقد خودرو اعضاي خانواده چهار نفره نظام یارانه اي در سال آینده
خواهند بود. اما با وجود تعدد یارانه هاي پرداختی، مجلس طرحی را دنبال می کند که به موجب آن تمام یارانه هاي یاد شده در قالب

 
یک یارانه پرداخت خواهند شد. 

به این ترتیب یکدست و یکپارچه شدن یارانه ها طرح مدنظر مجلس در سال آینده است. این موضوعی است که الیاس نادران از آن
پرده برداشته و گفته «در سال آینده فقط یک یارانه داریم البته یک پیشنهاد یارانه بنزین هم ارائه شده است که در آن به خانوار هایی
که یک یا دو خودرو دارند از کارت سوخت خود استفاده می کنند و خانوار هایی که اصلا خودرو ندارند که تعداد آنها نصف جمعیت
کشور است هم پیش بینی شده است هر نفر 15 لیتر در نظر گرفته شود که در یک سامانه امکان خریدو فروش داشته باشند و اگر
بین خود مردم خرید و فروش ممکن نشد افراد مازاد بنزین را به دولت بفروشند که در حال حاضر احکام آن نوشته شده است.»
هرچند این موضوع هنوز نهایی نشده و منتظر تصویب آن در این کمیسیون هستیم، با این وجود اضافه شدن این یارانه به جمع نظام

 
یارانه اي به نگرانی ها در خصوص ناکارآمد تر شدن سیاست پرداخت یارانه ها دامن می زند. 



 
یک دهه پرداخت غیرهدفمند 

براي بررسی بیشتر این موضوع باید یک گام به عقب برویم و تحولاتی که در نظام یارانه اي اتفاق افتاده را مورد موشکافی قرار دهیم.

نخستین گام براي پرداخت حمایتی از خانوارها در سال 89 و بعد از راي مثبت دولت به اعطاي یارانه نقدي به خانوارها برداشته شد.
ناکارآمد بودن این طرح از همان ابتدا نیز مشخص بود؛ چه آنکه این سیاست شعار عدالت اجتماعی و حمایت از دهک هاي کم درآمد
را یدك می کشید اما در عمل تمام گروه هاي درآمدي اعم از کم درآمد و پردرآمد مشمول دریافت یارانه نقدي شدند. به این ترتیب
این سیاست عملا تفاوتی بین سطح معیشتی خانوارها ایجاد نکرد و تمام اعضاي جامعه را در ردیف دریافت کنندگان یارانه 45 هزار

 
تومانی قرار داد. 

طی سال هایی که از عمر این سیاست می گذرد دولت ها تلاش هاي زیادي صرف کم کردن مشمولان یارانه نقدي کردند اما به عدم
در اختیار داشتن بانک جامعه اطلاعاتی در عمل توفیقی در این مسیر حاصل نشد و هم اکنون 78 میلیون نفر از جامعه 83 میلیونی
ایران یارانه 45 هزار تومانی دریافت می کنند. به نظر می رسد شکست هاي پی در پی براي حذف یارانه بگیران مانع از آن شده که

 
دولت یا مجلس بخواهد تصمیمی جدي براي تغییر کامل نظام یارانه اي بگیرد. 

در عین حال اما شاهد اضافه شدن یارانه هاي پرداختی جدید به خانوارها هستیم. پرداخت ماهیانه یارانه معیشتی بعد از افزایش قیمت
بنزین از سال گذشته، پرداخت یارانه کالاهاي اساسی بنا به تصمیم نمایندگان مجلس در نیمه دوم امسال (و تداوم آن در صورت لزوم)

 
موارد دیگري از پرداخت یارانه به خانوارها هستند. 

در کنار این خانواده سه نفري نظام یارانه اي مجلس نیز که خود را حامی مردم و معیشت آنها می داند تصمیم دارد به خانواده هاي
فاقد خودرو یارانه بنزین بدهد. اصرار مقامات مسوول به حمایت از مردم در قالب پرداخت یارانه در حالی است که طی سال هاي
گذشته هیچ اثري از بهبود وضعیت معیشت و قدرت خرید خانوارها در نتیجه آن دیده نشده است. اگر یارانه پنهان را نیز به این
موضوع اضافه کنیم به این نتیجه می رسیم که سیاست حمایت از خانوارها بیشتر به نفع گروه هاي بالاي درآمدي بوده تا کم درآمدها.
موضوع دیگر به ارزش ریالی یارانه هاي پرداختی برمی گردد. طی حداقل چند سال اخیر نرخ تورم با افزایش شدیدي همراه شده و در
غالب موارد از متوسط 30 درصد بیشتر بوده است. این در حالی است که مبلغ یارانه نقدي تغییري نکرده است. یارانه هاي جدیدي که
اضافه شده نیز هیچ کدام قادر نیستند مشکلات معیشتی خانوارها را برطرف کنند، اما اصرار بر تداوم پرداخت یارانه ها همچنان بردوام

 
است. 

 
یارانه ها باري بر دوش دولت 

سیاست پرداخت یارانه ها هرچند اثر مثبتی در وضعیت معیشتی خانوارها نداشته در عین حال باري بر دوش دولت نیز بوده و به
افزایش هزینه هاي دولت منجر شده است. طی سال هاي گذشته دولت سالانه 42 هزار میلیارد تومان یارانه نفدي پرداخت کرده که
اگر این مبالغ را در امور اقتصادي و اشتغال هزینه می کرد می توانست اثرگذاري بیشتري داشته باشد. حسین راغفر اقتصاددان و یکی

 
از منتقدان سیاست پرداخت یارانه ها به شکل کنونی است. 

وي در تازه ترین اظهارنظر خود گفته: «پرداخت یارانه نقدي جزو اتلاف منابع ملی حاصل دیگري به همراه نداشته است. تزریق چنین

 
پولی به جامعه بدون اینکه کار و تلاشی صورت گرفته باشد و در مقابل خدمت یا کالایی تولید شده باشد به شدت تورم زاست. 

سالی 42 هزار و 500 میلیارد تومان فقط یارانه نقدي در طول 10 سال گذشته به مردم پرداخت شده و اگر دولت نصف این منابع را
هم صرفه جویی و صرف ایجاد اشتغال براي اقشار کم درآمد در جامعه می کرد تا حالا رقم بسیار بزرگی در کشور سرمایه گذاري شده
بود.» بنابراین سیاست پرداخت یارانه و افزایش مبالغ پرداختی یارانه ها نه تنها تغییري در قدرت خرید خانوارها ایجاد نمی کند بلکه با
تبعات تورمی که به همراه دارد عملا اثرپذیري این سیاست ها را از بین می برد. به نظر می رسد در صورتی که تغییري در وضعیت
اقتصادي ایجاد نشود طرح مجلس در پرداخت یارانه ها نیز به سرعت کارآمدي خود را از دست می دهد و به سرنوشت یارانه 45 هزار

 
تومانی دچار می شود. 



jahanesanat :منبع



تصویب منطقه ویژه اقتصادي کازرون و امید به اشتغالزایی در فارس

منبع: ایرناشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/11/04

شیراز- ایرنا- تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون فارس در جلسه 29 دي ماه 99 شوراي عالی مناطق آزاد
تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، نشان از عزم دولت در رونق دادن به فعالیت هاي تولیدي و توسعه صادرات در این شهرستان

در سال جهش تولید دارد.

شیراز- ایرنا- تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي
کازرون فارس در جلسه 29 دي ماه 99 شوراي عالی
مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، نشان از عزم
دولت در رونق دادن به فعالیت هاي تولیدي و توسعه

 
صادرات در این شهرستان در سال جهش تولید دارد. 

یکی از مهمترین ابزارهاي لازم براي توسعه صادرات، جهش
تولید، ایجاد اشتغال، جذب سرمایه گذاري و توسعه هر

 
منطقه، ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادي دانسته شده است. 

همچنین گفته شده کارکرد مناطق ویژه اقتصادي در تولید ناخالص داخلی و صادرات غیرنفتی چنان است که می توان آن را به عنوان

 
یکی از مهمترین عوامل رشد و توسعه اقتصاد پایدار تلقی کرد. 

بر همین اساس ایجاد منطقه ویژه اقتصادي در کازرون در سال 1389 به تصویب هیات دولت رسید و شرکت شهرك هاي صنعتی

 
فارس به عنوان متولی اجراي آن انتخاب شد. 

فرآیند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون از سال 1393 در دستور کار قرار گرفت و تاکنون نیز زیرساخت هایی براي راه اندازي

 
آن فراهم شده است. 

تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي کازرون می تواند آغازي براي واگذاري زمین به متقاضیان، ایجاد اشتغال و توسعه صادرات در

 
این منطقه باشد. 

 
ظرفیت هاي کازرون براي توسعه صادرات 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان فارس در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: منطقه ویژه اقتصادي کازرون 77 هکتار است
که با تصویب طرح جامع آن، می تواند با توجه به نزدیکی به بندرها در توسعه محصولات صادرات محور این شهرستان، نقش بسزایی

 
داشته باشد. 

احد فتوحی افزود: با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون دیگر نیاز نیست صادرکنندگان بخواهند از گمرك شیراز محصولات خود

 
را صادر کنند. 

وي ادامه داد: واحدهاي صنعتی که قصد تولید و صادرات دارند در منطقه ویژه اقتصادي کازرون حضور پیدا می کنند که این موضوع

 
هم در ایجاد اشتغال و هم در توسعه صادرات موثر است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: با بهره برداري از منطقه ویژه اقتصادي کازرون واحدهاي صنعتی که قصد صادرات
دارند در این منطقه مستقر می شوند و تولید و صادرات خود را از منطقه ویژه اقتصادي کازرون خواهند داشت. 



فتوحی افزود: همه قوانین مناطق آزاد و ویژه اقتصادي که توسط دولت و مجلس تصویب شده مشمول منطقه ویژه اقتصادي کازرون

 
خواهد شد و واحدهاي مستقر در این منطقه از مشوق هاي صادراتی و معافیت هاي مالیاتی برخوردار هستند. 

 
کاهش قیمت تمام شده محصولات در مناطق ویژه اقتصادي 

وي ادامه داد: قوانین حاکم بر مناطق ویژه اقتصادي باعث می شود قیمت تمام شده محصول براي تولید کنندگان کاهش می یابد و

 
این مساله بر قدرت رقابت پذیري با محصولات خارجی تاثیرگذار است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس بیان کرد: قیمت تمام شده کالا در مناطق ویژه اقتصادي به حدي پایین می آید که می

 
توانند با کالاهاي خارجی در داخل و خارج از کشور رقابت کنند. 

فتوحی اظهارکرد: شهرستان کازرون تولید کننده انواع محصولات کشاورزي، لبنی و دامی و داراي نخلستان هاي زیاد است و این

 
مساله باعث می شود صنایع تبدیلی مرتبط با این محصولات در منطقه ویژه اقتصادي مستقر شوند. 

وي ادامه داد: در حال حاضر کارخانه موتورسیکلت در کازرون فعال است که درخواست حضور در منطقه ویژه اقتصادي را دارد؛

 
همچنین صنایع چوب و تولیدکنندگان عسل نیز تمایل به حضور در منطقه ویژه اقتصادي دارند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: درخواست کرده ایم 20 هکتار دیگر نیز به 77 هکتار زمین واگذار شده به منطقه

 
ویژه اقتصادي کازرون اضافه شود. 

فتوحی افزود: با توجه به اینکه زیرساخت هاي آب، برق، گاز و تلفن در منطقه ویژه اقتصادي کازرون فراهم شده است پس از ابلاغ

 
طرح جامع این منطقه از سوي دولت ، آماده واگذاري زمین به سرمایه گذاران و تولیدکنندگان هستیم. 

 
ایجاد اشتغال در کازرون با راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري فارس نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: قطعا مناطق ویژه اقتصادي مزیت هاي
اقتصادي به همراه دارند که واحدهاي مستقر در این مناطق تا 13 سال از پرداخت عوارض معاف هستند و این معافیت کمک بزرگی

 
به واحدهاي تولیدي نوپا می کند. 

ظفر افشون ادامه داد: با توجه به قدمت کازرون و صنایعی که در این شهرستان مستقر هستند و نیاز آن ها به مواد اولیه و نیروي

 
ماهر، راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي در این شهرستان می تواند زمینه اشتغال بسیار خوبی ایجاد کند. 

 
تاثیر منطقه ویژه اقتصادي در توسعه کازرون 

معاون استاندار فارس و فرماندار ویژه کازرون نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به تصویب طرح جامع منطقه ویژه اقتصادي این
شهرستان در جلسه شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، بیان کرد: راه اندازي این منطقه اقتصادي در کازرون

 
می تواند تاثیر بسزایی در توسعه شهرستان داشته باشد. 

 
علی مظفري افزود: منطقه ویژه اقتصادي کازرون ظرفیتی است که می تواند اشتغال پایدار را در شهرستان ایجاد کند. 

 
وي ادامه داد: در حال رایزنی با تهران هستیم تا سریعتر روند راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي کازرون را دنبال کنیم. 

 
شهرستان کازرون در فاصله 120 کیلومتري غرب شیراز دراستان فارس قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- شیراز 

 
- استانداري فارس 

 
- کازرون 

 
- منطقه ویژه اقتصادي 



 
- کارآمدي دولت 

 
- فارس 

 
پروندهٔ خبري 

- کارنامه دولتمردان در دیار فارس



یارانه 40 میلیون ایرانی گم شده است! / بحران بیکاري 10 درصد جوانان 18

تا 36 ساله
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اجتماعی رکنا: بیکاري به ویژه بیکاري جوانان به شعار انتخاباتی تبدیل شده و اقدامات دولتمردان در سال هاي گذشته نشان
داده که عزمی براي رفع این معضل اجتماعی جزم نشده است.

 
بیکاري در کشور کاهش یافته و یک رقمی شده است. 

به گزارش خبرنگار اجتماعی رکنا، در حالی استانداران
مختلف از کاهش بیکاري خبر می دهند و آمار آن را
منتشر می کنند که مهاجرت به کلانشهرها به ویژه تهران
براي یافتن کار، ماشین خوابی، آسیب هاي اجتماعی ناشی

 
از بیکاري و... هنوز پابرجاست و کاهش در آن به چشم نمی خورد. 

کم نیستند خانواده هایی که با یارانه هاي ناچیز زندگی شان را سر می کنند در حدي که زنده بمانند. از سوي دیگر برعکس آنچه
حسن روحانی، رئیس جمهوري ایران اعلام کرد : ""بعضی از کالاها را طوري گران کردیم که بعضی ها اصلا نفهمیدند!"" تورم، گرانی

 
روز افزون قیمت کالاهاي اساسی و... قشر متوسط را به سمت فقر کشاند. 

آبان سال 98 نیز با افزایش قیمت بنزین (از 1000تومان به 3000تومان) اعتراضات به سطح خیابان ها کشیده شد و دولت براي

 
فروکش کردن این اعتراضات اعلام کرد که مابه التفاوت قیمت سوخت را به کمک معیشتی افراد نیازمند تبدیل می کند. 

در این بلبشوي اقتصادي و فشار تحریم ها بر کشور و... شیوع بیماري کرونا نیز کسب و کارهاي بسیاري را به تعطیلی و حتی
ورشکستگی کشاند. کما این که معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: طی 6 ماه شیوع

 
کرونا چیزي حدود 1.5 میلیون نفر کار خود را به دلیل شیوع کرونا از دست داده اند. 

حسین کمالی، مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سرپرست توسعه اشتغال و سیاستگذاري بازار کار در گفتگو با خبرنگار

 
اجتماعی رکنا تاکید کرد: از شروع کرونا تا 5 مرداد سال 99 تعداد 730هزار و 886 کارگر درخواست کننده بیمه بیکاري بودند. 

تمام این آمارها نشان می دهد که حداقل در دوره کرونا و سال 99 بیکاري افزایش یافته است. از سوي دیگر آمارهاي استانداران و
دولتمردان مدعی کاهش بیکاري در کشور است. سردرگمی مردم در این آمارها نیز نارضایتی بسیاري را به وجود آورده است. محسن
پیرهادي، عضو هیئت رئیسه مجلس در گفتگو با خبرنگار اجتماعی رکنا آمار بیکاري، یارانه ها و کمک معیشتی دولت به نیازمند را

 
مورد بررسی قرار داد. این گفتگو از نظرتان می گذرد. 



شیوه تهیه آمار بیکاري در ایران آمار بیکاران چرا شفاف نیست؟ به عنوان مثال فردي که یک ساعت در هفته شاغل است نیز در این

 
لیست قرار می گیرد. آمار بیکاري باعث شده است که مردم به نارضایتی برسند. چرا براي اصلاح آمار اقدامی صورت نمی گیرد؟ 

در مورد شیوه رسیدن به عدد و رقم آمار بیکاري قطعا نهادها و سازمان هاي مسئول بر اساس فرمول هاي مشخصی اقدام می کنند که
در دایره تطابق و مقایسه هاي تخصصی حوزه اقتصاد می تواند بعضا با هم متفاوت باشد. این تفاوت بر اساس دیدگاه و تحلیل ها
صورت می گیرد و متناقض با هم نیستند. بنابراین شاید تعابیر و تفسیرها از نرخ بیکاري متفاوت باشند اما در اصل موضوع عدم
شفافیتی وجود ندارد. چرا که بحث اشتغال یا بیکاري موضوعی نیست که با عدد و رقم بتوان آن را سامان داد. بیکاري در جامعه ما
معلول شرایط و عوامل بسیاري است که مخفی کردن آن نه شدنی است و نه با آمار می توان آن را به گونه اي بیان کرد که در

 
نارضایتی مردم از شرایط شان اثر گذار باشد. 

متاسفانه آمار 10 درصدي بیکاري جوان 18 تا 36 ساله در کشور عیان می کند که این معضل یکی از مسائل اصلی کشور ماست که
نیازمند تدبیر جدي است،ایجاد تحرك و باروري در حوزه اقتصادي و توجه به ظرفیت هاي داخلی کشور و حمایت از تولید داخلی و
حمایت از کسب و کارهاي کوچک ،استارتاپی از جمله مواردي است که می تواند در کاهش نرخ بیکاري اثر گذار باشد. رضایت یا
نارضایتی مردم از بیکاري وابسته به امار و عدد نیست بلکه موضوع قابل لمسی است که افراد و خانواده ها با آن دست به گریبانند. پس

 
رضایتمندي مردم زمانی حاصل می شود که بهبودي در شرایطشان را لمس کنند. 

یارانه ها سفره مردم را کوچک کرد مبحث یارانه دوباره داغ شده است. احمدي نژاد پرداخت یارانه را شروع کرد و با آمدن روحانی
یکسري از لیست یارانه حذف شدند. در آن زمان تورم پایین بود و این افراد پذیرفتند که از لیست یارانه حذف شوند. اما شرایط

 
اقتصادي کنونی قشر متوسط را با مشکل روبرو کرده است و می خواهند به لیست اضافه شوند. چرا کسی به لیست اضافه نمی شود؟ 

بر اساس ایده هدفمندي یارانه ها باید طی 5 سال قیمت سوخت واقعی می شد و یارانه به دهک هاي نیازمند و با در آمد پایین تعلق
می گرفت بر این مبنا هم قیمت ها واقعی می شد و هم یارانه به عنوان کمک دولتی به افراد کم در آمد اختصاص می یافت. از سوي
دیگر بنا بر کوچک شدن دایره پرداخت نقدي و هزینه کردن محل درآمد یارانه براي بهسازي و خدمات رسانی بیشتر به جامعه بود.
متاسفانه اما اجراي ناقص و مبتنی بر نگاه هایی با منافع سیاسی جمعی از دولتمردان سبب شد، این قانون از دولت هاي دهم، یازدهم
و دوازدهم از ریل گذاري و برنامه اساسی که داشت خارج و به سیکل ناقص و معیوبی بدل شود که نه تنها منجر به بهبود شرایط
اقتصادي مردم نیازمند به آن نشد بلکه بر عکس سبب کوچکتر شدن سفره هاي آنان شد. در کنار این چرخه ناقص شرایط ویژه
اقتصادي کشور در 4 سال اخیر به دلیل بازگشت هاي تحریم هاي امریکا از یک سو و از سوي دیگر پاندمی کرونا در یک سال اخیر
واقعا شرایط معیشتی را براي مردم دشوار کرده و متاسفانه چاره اي جز در نظر گرفتن یارانه و کمک هاي نقدي معیشتی به دهک

 
هاي نیازمند جامعه قابل حصول نبود. 

مصوبه مجلس براي پرداخت یارانه به 60میلیون ایرانی افزایش قیمت بنزین به 3هزار تومان موجی از نارضایتی و پس از آن جنجالی را
در کشور به وجود آورد. قرار شد مابه التفاوت افزایش قیمت بنزین به صورت بسته معیشتی به افراد ارائه شود. چرا لیست این افراد

 
مشخص نیست؟ چرا پول هاي یارانه و بسته معیشتی شفاف سازي نمی شود؟ 

بر اساس تصمیمی که در همان ایام گرفته شد بنا شده بسته معیشتی به سه دهک پایین جامعه پرداخت شود،همان ایام هم اعلام شد
که این یارانه براي همه افراد در نظر گرفته نشده است و بر اساس اعلام وزارت کار، تعاون و رفاه به عنوان متولی آن مکررا این یارانه به
دهک هایی با در آمدهاي پایین تعلق گرفته است افرادي که تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی (ره) یا بهزیستی هستند و دیگر
دهک هاي کم در آمد مشمول این یارانه شدند . البته در مسیر پرداخت این یارانه مشکلات و نا هماهنگی هایی بروز یافت که با ورود



مجلس هم روند پرداخت نظم گرفت و رقم آن مقداري افزون شد. بر اساس مصوبه مجلس دولت ملزم شد که براي آن دسته از افرادي
که حقوق ثابت ندارند، در 4 ماه، یک یارانه کمک معیشتی را براي هر خانواده اختصاص داده شود، بر اساس مصوبه مجلس 60 میلیون
نفر شامل این یارانه معیشتی می شود. از این شمار حدود 20 میلیون نفر شامل 7 میلیون نفر مشمولان کمیته امداد و حدود 4

 
میلیون نفر مشمولان تحت پوشش بهزیستی هستند و 7 میلیون نفر هم تحت پوشش هیچ نهاد حمایتی نیستند. 

بر اساس نظر دولت بنا بود به هر فرد خانواده 120 هزار تومان پرداخت شود اما مجلس مقرر کرد به برخی از آنها 120 هزار تومان
پرداخت شود.در نهایت اما مصوبه دولت و مجلس باهم ادغام شد و افراداي چون مددجویان کمیته امداد و بهزیستی، هر نفر 120 هزار
تومان و بقیه 100 هزار تومان در این 4 ماه دریافت کنند. در این مسیر پرداخت و اجرا بروز مشکلات اجتناب ناپذیر است و باید از

 
مراجع اجرایی تعیین شده پیگیري شود. 

وجود مشکلات جدید زیاد به دلیل بی تدبیري دولتمردان یارانه و بسته معیشتی چه سودي به جز فقر براي مردم داشته است؟ آیا
توانسته در تولید تاثیري بگذارد؟ شرایط کنونی باعث خشمگین تر شدن مردم شده است. براي این شرایط آیا اقدامی فوري انجام

 
خواهد شد؟ 

پرداخت یارانه معیشتی مسکن موقتی است و قرار نیست مشکلات معیشتی مردم را ریشه کن کند. در شرایطی که اوضاع اقتصادي
وضعیت ویژه اي را سپري می کنیم نمی توان از پرداخت همین بسته هاي کمک معیشتی به قشري که انصافا و واقعا به آن نیازمندند
صرف نظر کرد. پشت سر گذاشتن شرایط ویژه اقتصادي سالهاي اخیر نیازمند اهتمام جدي براي رفع آن است و پویایی و پیگیري
مسئولان اقتصادي را به صورت جدي می طلبد. اما متاسفانه ما شاهد رخوت و بی انگیزگی دولتمردان در ساماندهی شرایط هستیم و
بدنه اجرایی نه تنها انگیزه و رمقی براي برنامه ریزي و جلوگیري از بروز مشکلات ندارند که با بی تدبیري خود عامل بروز بخش قابل

توجهی از مشکلات است. آخرین قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک کنید.



طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد
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طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد 

براي رفع مشکلات مردم به یک سال، 4 سال و حتی 8 سال نیاز نیست؛ اگر اهل کار و گره گشایی از مردم باشید، در چند ماه هم می

 
شود، کار کرد؛ مانند حجت الاسلام خُرام، امام محله اي در یاسوج که طی 9 ماه، منطقه خود را از این رو به آن رو کرد. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد ، فارس نوشت : آسیب
هاي اجتماعی و مشکلات هر منطقه و محله با عزم و اراده مردم
همان محله و با محوریت امام محله به راحتی می تواند حل و
فصل شود. اگر امام محله خود را فراتر از محیط مسجد بداند و
قدم در مسیر حل معضلات و مشکلات مردم بگذارد با پشتوانه
اعتمادي که میان مردم دارد، می تواند ظرفیت مالی و فیزیکی

آن ها را هم به میدان آورد تا گره از کار مردم باز کند. مانند حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام در شهرستان یاسوج استان کهگیلویه
و بویراحمد که متولد سال 61 است و از سال 80 هم لباس طلبگی به تن کرده، اما یکجانشین نبوده و همواره در میدان عمل در حال

 
کار و تبلیغ بوده است. 

 
 

 
حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام امام محله در شهرستان یاسوج 

 
بهترین شیوه تبلیغ 

او بهترین شیوه براي تبلیغ دین را در خدمت به مردم دیده است. براي همین در مدت 9 ماهی که به نجف آباد از توابع شهرستان
یاسوج آمده، یک روز هم ننشسته و همواره دویده تا بتواند گرهی از کار مردم باز کند؛ تلاشی که موجب شده ارکان دیگر منطقه نیز پا



 
به پاي او بدوند و تلاش کنند. 

 
 

 
حجت الاسلام خُرّام براي رفع مشکلات معیشتی در طول ماه بسته هاي ارزاق تهیه و به نیازمندان می رساند 

 
مشکلات بسیار ناشی از کرونا 

منطقه نجف آباد در شهرستان یاسوج داراي مردمانی است که شغل بیش ترشان کشاورزي، دامداري و ... بود و چند مغازه هم داشتند،
اما با شیوع کرونا کسب و کار بسیاري لطمه خورد. خُرّام می گوید: «متاسفانه وضعیت اقتصادي و معیشتی بسیاري از مردم در این
منطقه بسیار سخت است و مشکلات خیلی زیادي دارند. من در ابتداي ورود، یک مرکز نیکوکاري احداث کردم که الان روزانه
مراجعات فراوانی دارد. افرادي که در مراجعه به این مرکز تقاضا دارند یک بسته معیشتی به آنان اهدا شود تا بتوانند چند روزي شکم

 
خانواده خود را سیر کنند.» 

 
 

حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام با کارهاي خود مسئولین مسجد و دیگر ارگان ها را پاي کار آورده است تا بتواند گره از کار مردم

 
باز کند 

 
تحولی که با تغییر هیأت امنا حاصل شد 

حجت الاسلام خُرّام امام جماعت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در این منطقه است. او می گوید: «مسجد ما به نوعی بین راهی و
خروجی شهر به حساب می آید. همان اوایل، فراخوانی به تمام مردم این منطقه دادم تا افراد علاقه مند به حضور در میان هیأت امنا



به مسجد بیایند. از میان افراد حاضر، موثرین را انتخاب کردیم و یک ترکیب فعال براي خدمت رسانی به وجود آوردیم. در گام اول،

 
شناسایی مردم روستا از ابعاد مختلف در دستور کار ما قرار گرفت.» 

 
 

 
خانواده کپرنشینی که با محوریت امام محله و مشارکت خیرین و کمیته امداد خانه دار شد 

 
ساختن خانه براي یک خانواده کپرنشین 

این طلبه بعد از راه اندازي هیأت امنا، هیأت عزاداري، کانون فرهنگی و هنري و پایگاه بسیج مسجد را راه انداخت و با همت این ارکان
مسجد، شناسایی مردم مختلف منطقه را آغاز کرد و بانک اطلاعاتی از مردم از لحاظ وضعیت معیشت، تعداد خانوار، آسیب هاي
اجتماعی و ... به دست آورد. خُرّام می گوید: «بعد از شناسایی براي کمک رسانی به مردم با همت خودشان اقدام کردیم. در این
منطقه کمتربرخوردار ما با همت مردم میانگین ماهیانه 200 میلیون تومان کمک رسانی به مردم نیازمند داریم. به طور مثال خانواده
اي در این منطقه در کپر زندگی می کرد که 10 فرزند داشت و 2 فرزند آن ها صعب العلاج بودند. با همت مردم، خیرین و کمیته
امداد منطقه دو بناي ساختمانی150 متري را براي آن ها فراهم کردیم که تاکنون 60 متر آن تحویل شده و این خانواده در آن ساکن

 
شده است. باقی نیز در حال احداث است.» 

 
 

 
تهیه اقلام مورد نیاز براي ساخت خانه خانواده کپرنشین 



 
کارهایی که براي مقابله با کرونا شد 

در حوزه امور بهداشتی که به واسطه کرونا اوضاع بسیاري از مناطق کشور سخت و دشوار شد، این امام محله با کمک هاي مردمی
کارهایی کرده است کارستان. تهیه ماسک، الکل و ژل ضد عفونی در چند مرحله و توزیع میان نیازمندان، ضدعفونی مرتب مسجد و
اطراف آن با همکاري پایگاه مقاومت بسیج، شناسایی و معرفی بیماران کرونائی محله به مراکز طب اسلامی و سنتی و تهیه دارو براي
بیماران نیازمند، تهیه بیش از 500 کیلو سیب و هویج براي آبگیري و توزیع آن میان بیماران کرونایی، پرداخت هزینه بیمارستان
بیماران کرونایی نیازمند، معرفی 15 بیمار براي عمل جراحی به یک موسسه خیریه، پرداخت کمک هزینه دارو، آزمایش، سونوگرافی

 
و... به نیازمندان تنها بخشی از خدماتش در این عرصه بوده است. 

او می گوید: «با بیمارستان ها و پزشکان شهرستان تفاهم نامه امضا کردیم که در صورت حضور بیماري با معرفی نامه مسجد، تخفیف
هاي بسیاري داده شود و در صورت امکان رایگان درمان شود. در یک مورد هزینه 24 میلیونی بستري یک کودك را با کمک پزشکان
به 17 میلیون رساندیم و با کمک خیرین پرداخت کردیم. با یک موسسه خیریه در تهران رایزنی کردیم تا براي عمل جراحی مردم
منطقه مساعدت داشته باشد. مردم حدود 1800 عمل جراحی باید انجام دهند که این موسسه با کمک خیرین هزینه هاي آن ها را

 
تقبل خواهد کرد.» 

 
 

 
عقیقه کردن گوسفند براي فرزندان یکی از رسوم مردم یاسوج است که گوشت آن میان نیازمندان توزیع می شود 

 
ترك اعتیاد معتادان و حرفه آموزي به آنان 

در حوزه آسیب هاي اجتماعی و رفع مشکلات و معضلات این حوزه نیز خُرّام ورود خوبی داشته است. او می گوید: « بعد از شناسایی



خانواده آسیب دیده اجتماعی، آنان را به مراکز مشاوره معرفی می کردیم و این مشاوره هاي رایگان تا رفع کامل آن معضل و آسیب
ادامه داشت و پیگیر آن بودیم. در زمینه ترك اعتیاد هم با یک مرکز ترك اعتیاد، براي بستري رایگان رایزنی شد. این مرکز علاوه بر
ترك در زمینه روانشناسی و مشاوره هم فعال است که با کمک خیرین و مساعدت مرکز هزینه بستري افراد رایگان شد. با رایزنی هاي
صورت گرفته افراد بهبود یافته از این مرکز، به مراکز فنی و حرفه اي معرفی می شوند تا یک حرفه بیاموزند و مدرك رسمی آن را

 
دریافت کنند تا بتوانند کسب و کاري براي خود ایجاد کنند.» 

 
 

 
تهیه غذاي گرم براي نیازمندان در مناسبت هاي مختلف 

 
توزیع بسته هاي غذایی 300 هزار تومانی میان نیازمندان 

کار ساخت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در سه طبقه به عنوان خانه عالم، خادم و پایگاه مقاومت بسیج و سه طبقه دیگر تجاري و
مسکونی است که به عنوان درآمد پایدار مسجد براي کمک به نیازمندان و خانوارهاي کم برخوردار منطقه در حال اجراست. اما تا
فراهم شدن این درآمد پایدار خُرّام دست روي دست نگذاشته و با کمک مردم کمک خرج زندگی مردم نیازمند است. اومی گوید:
«توزیع بسته هاي مواد غذایی بین نیازمندان که شامل گوشت قرمز، مرغ، برنج، ماکارونی، نان، میوه و حبوبات در چند مرحله انجام
شده که در هر مرحله تا به ارزش هر بسته بیش از 300 هزار تومان تهیه و توزیع شده است. طبخ غذاي گرم در چند مرحله و به
مناسبت هاي مختلف از جمله شهادت امام رضا (علیه السلام)، محرم الحرام و شهادت مرد میدان حاج قاسم سلیمانی و ایام فاطمیه
صورت گرفته است که در هر مرحله 2000 پرس غذاي گرم بین نیازمندان توزیع شد. تهیه وسایل خانگی از جمله فرش، بخاري و
آبگرمکن و تحویل به خانواده هاي نیازمند هم با کمک خیرین انجام شده است. عقیقه کردن یکی از رسم هاي مردم این منطقه است

 
که در این 9 ماه، 30 رأس دام با کمک آستان قدس رضوي، ذبح و میان نیازمندان توزیع شده است.» 



 
 

 
در هر مناسبت مذهبی هزار پرس غذاي گرم طبخ و میان نیازمندان توزیع می شود 

 
اشتغال زایی براي رفع ریشه اي مشکلات نیازمندان 

او البته براي رفع مشکلات مردم تنها به دنبال مسکن مانند بسته غذایی نیست؛ بلکه در پی ریشه کنی آن است. بنابراین در حوزه
اشتغال زایی هم فعال شده است. خُرّام می گوید: «براي این امر قرارگاه هاي جهادي امام حسین (علیه السلام) را در استان و
شهرستان با محوریت مساجد، مرکز نیکوکاري امام رضا (علیه السلام)، مجمع جهادي امام رضا (علیه السلام) که متشکل از گروه هاي
جهادي، مراکز نیکوکاري و پایگاه هاي مقاومت بسیج ،کانون کارآفرینی با همکاري شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت را راه اندازي
کردیم. در حوزه اشتغال زایی ایجاد دامداري سبک و سنگین، زنبورداري و خیاطی را انجام دادیم و براي ایجاد مشاغل خانگی براي
نیازمندان نیز با همکاري استانداري وام تهیه کردیم. معرفی افراد جویاي کار به مراکز مختلف کاري از جمله رستوران ها، مغازه هاي
لباس، کفش فروشی و... از دیگر برنامه هاي ما بود. همچنین اشتغال مستقیم براي 2 نفر در قرارگاه جهادي امام حسین (علیه السلام)

 
و پرداخت حقوق ماهیانه آنها از طریق خیرین نیز از دیگر فعالیت هاي ما بوده است. 

 
تحول و خدمت رسانی به مردم در 9 ماه 

تمام این خدمات و کارها از اول اردیبهشت 1399 در شهرستان یاسوج، منطقه نجف آباد و مسجد حضرت فاطمه الزهرا(سلام االله
علیها) به همت این امام محله و با همکاري گروه هاي جهادي و پایگاه هاي مقاومت بسیج و مراکز نیکوکاري محله هاي مختلف از
جمله محله هاي محمود آباد علیا و سفلی، ترمینال و راهنمایی، اکبرآباد، نجف آباد، خلف آباد، سرآب تاوه، سروك، شهرك ولایت و تل
خسرو انجام شده است که نشان می دهد اگر در این کشور بخواهیم با توان و ظرفیت داخلی و استعدادهاي بالقوه موجود می توان

کارهایی کرد کارستان.



پیاده سازي طرح اشتغال و توسعه پایدارمنطقه جرقویه علیا

منبع: دیده بان فرداشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/11/04

طرح اشتغال و توسعه پایدارمنطقه جرقویه علیا به منظور اجراي طرح هاي توسعه و اشتغال در روستاهاي کشور، بصورت
پایلوت در اصفهان اجرا خواهد شد. ...

 
 

طرح اشتغال و توسعه پایدارمنطقه جرقویه علیا به منظور اجراي طرح هاي توسعه و اشتغال در روستاهاي کشور، بصورت پایلوت در

 
اصفهان اجرا خواهد شد.  

به گزارش پایگاه خبري دیده بان فردا به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان در راستاي تلاش هاي اتاق بازرگانی اصفهان براي
استفاده از ظرفیت هاي جرقویه علیا از بخش هاي تابعه شهرستان اصفهان، نشستی با حضور معاون برنامه ریزي و اقتصادي وزارت
جهاد کشاورزي، معاونین ایشان، رییس فراکسیون توسعه پایدار اتاقهاي بازرگانی کشور، رئیس سازمان جهادکشاورزي استان، عضو

 
شوراي شهرحسن آباد و نماینده اي از اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد. 

در این نشست احمدعلی کیخا ضمن تاکید بر استفاده حداکثري از ظرفیت هاي این منطقه، خواستار پیاده سازي طرح ارایه شده از
سوي محمدصادقی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان و برگزاري جلسات هفتگی در وزارتخانه به منظور ارایه گزارش کار تا

 
پیاده سازي طرح مذکور شد. 

لازم به ذکر است طرح اشتغال و توسعه پایدار جرقویه علیا از سال 1398 و برگزاري جلسات متعدد با ساکنین و مسئولان آن منطقه
در حال پیگیري بوده و شامل احداث شهرك پرورش ماهی ،ایجاد باغ هاي انجیر و گلخانه هاي سبزیجات، صنایع تبدیلی وابسته و
طرح توسعه گردشگري این منطقه است. این اقدام در راستاي پیگیري فراکسیون توسعه پایداراتاق هاي بازرگانی کشور به منظور پیاده
سازي طرح اشتغال و توسعه پایدار یک روستاي نمونه در تمامی استان هاي کشور بر اساس ظرفیت هاي موجود در آن منطقه اجر

 
خواهد شد.  

 



یک هفته با اقدامات اقتصادي دستگاه قضا؛ از تعیین تکلیف کالاهاي قاچاق

مکشوفه تا کمک به تامین مواد اولیه کارخانه تولید آهن و میلگرد

منبع: میزانشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/11/04

حمایت قوه قضاییه از بخش تولید و در کنار آن برخورد قاطع با قاچاق و احتکار کالا به عنوان برنامه هاي مهم و اقدامات
تاثیرگذار این دستگاه در ایجاد آرامش در حوزه اقتصادي کشور است که علاوه بر رشد تولید در تنظیم بازار و رفاه جامعه

اثرات مثبت قابل توجهی داشته است.

خبرگزاري میزان - «تولید، قائمه اقتصاد است»؛ این گزاره اي است که رهبر معظم انقلاب 26 مرداد 1390 در دیدار با فعالان
بخش هاي اقتصادي کشور فرمودند، اما مع الأسف این راهبرد آن طور که باید مورد توجه دست اندکاران قرار نگرفت چه آنکه اگر به

 
آن توجه می شد امروز شاهد وضع نابسامان حوزه تولید نبودیم. 

هم زمان با روي کارآمدن آیت االله رئیسی، شاهد «پارادایم شیفت» در نحوه مدیریت دستگاه مهم قضا هستیم به طوري که «تحول»،
«مردمی بودن»، «انقلابی بودن» و «ضد فساد بودن» در دستور کار جدي قوه قضائیه قرار گرفته است؛ همان راهبردي که در بند دوم

 
حکم انتصاب آیت االله رئیسی از سوي حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب مورد تاکید قرار گرفته است. 

دستگاه قضا ضمن رسیدگی به امور جاري، رهیافت توجه به ریشه مشکلات و پرونده هاي قضایی را در اولویت کاري قرار داده است و
با همین نگاه، موضوع برخورد با «ترك فعل» ها و «حقوق عامه» مستند به بند دوم اصل 159 قانون اساسی را بیش از پیش مورد

 
توجه قرار می دهد. 

همچنین دستگاه عدلیه تلاش دارد از همه ظرفیت هاي موجود براي رفع مشکل واحد هاي تولیدي بهره بگیرد؛ از این جهت حضور و
بازدید میدانی را به عنوان یکی از راه هاي شناسنایی و احصاء مشکلات در برنامه کاري دارند و معتقدند مشکلات را نمی شود پشت دَر

 
اتاق هاي بسته حل کرد. 

این رویه مستمر است و در ادامه به بخشی از اقداماتی که دستگاه قضا طی یک هفته اخیر در حوزه اقتصاد انجام داده است، نگاهی

 
خواهیم انداخت. 

بیشتر بخوانید: یک هفته با اقدامات اقتصادي دستگاه قضا؛ از کشف 12 هزار تُن قند و شکر احتکار شده تا کمک به افزایش دو برابري

 
ظرفیت تولید یک واحد صنعتی 

 
آزاد سازي اراضی ملی و دولتی 

یکی از اولویت هاي اصلی دستگاه قضا، حفاظت و صیانت از بیت المال است و دادگستري ساوجبلاغ در راستاي اجراي تبصره 2 ماده
10 قانون مقابله با تغییر کاربري ها و اراضی زراعی در منطقه «عباس آباد» استان البرز، 950 هکتار از اراضی این منطقه را به ارزش

 
12 هزار میلیارد ریال آزاد کردند. 

همچنین در استان تهران، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان دماوند از قلع و قمع 138 مورد ساخت و ساز غیرمجاز و آزادسازي 10



هکتار از زمین هاي مرغوب کشاورزي خبر داد. در شهرستان پردیس نیز با پیگیري دادستانی این شهرستان، 85 هکتار از اراضی

 
تصرف شده به ارزش هزار و 440 میلیارد و 875 میلیون تومان، با احکام صادره به بیت المال بازگردانده شد. 

 
حمایت از تولید و اشتغال زایی 

در اجراي سیاست هاي ریاست قوه قضاییه و حمایت از واحد هاي تولیدي در هفته گذشته، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان
کهکیلویه و بویر احمد ضمن بازدیداز کارخانه سیمان مارگون، این واحد تولیدي را باعث رونق تولید و ایجاد اشتغال پایدار براي بیش

 
از 300 نفر در منطقه دانست که همه مراجع و مدیران دولتی استان را موظف به حمایت و رفع موانع تولید آن هستند. 

همچنین در استان ایلام، یک کارخانه تولیدي آهن، شمش و میلگرد با 200 نفر پرسنل، به علت عدم تامین مواد اولیه، در آستانه
تعطیلی بود که که با پیگیري هاي دادستان جلساتی برگزار شد و مصوب شد شرکت تولیدي مذکور با توجه به اخذ مجوز هاي لازم
می تواند به صورت مستقیم نسبت به خرید مواد اولیه اقدام نماید و سازمان مدیریت پسماند نیز مکلف به همکاري در تامین شد و

 
پس از اجرایی شدن مصوبات، از تعطیلی کارخانه و بیکاري بیش از دویست نفر کارگر مستقیم و غیر مستقیم جلوگیري بعمل آمد. 

در مرکز کشور نیز، رئیس کل دادگستري استان کرمان با اشاره به حمایت دستگاه قضا از سرمایه گذاران پاکدست و قانونمند، از
پیگیري رفع مشکلات یک واحد تولیدي در زمینه تولید لوله هاي پلی اتیلن، رفع مشکلات موجود در روند احداث یک واحد تولیدي
سرمایه گذاري 30 میلیارد تومانی در سیرجان و نیز بررسی مشکلات سه واحد تولیدي در حوزه بیمه و مطالبات دولتی خبر داد؛
دادستان عمومی و انقلاب شهرستان رفسنجان نیز با دادن هشدار نسبت به حمل و نقل چوب خسارت به درختان پسته خبر داد و آن
را به معناي ایجاد خسارت به حقوق مردم و کشاورزها و ضربه به بنیان هاي اقتصادي و ارزآور کشور اعلام کرد و از برخورد قانونی با

 
افراد متخلف خبر داد. 

 
برخورد با قاچاق، تقلب و احتکار کالا 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان کرمانشاه از کشف یک کارگاه غیرمجاز تولید فرآورده هاي لبنی و معدوم سازي کالا هاي کشف

 
شده در این کارگاه و صدور جریمه 2 میلیارد و 800 میلیون ریال متهم این پرونده خبر داد. 

دادستان نظامی استان سیستان و بلوچستان نیز در بازدید از پایانه مرزي میلک، خواستار تعیین تکلیف هرچه سریعتر کالا هاي قاچاق
مکشوفه و در صورت امکان، تزریق آن ها به چرخه مصرف داخلی شد و دستوراتی را در این زمینه صادر کرد، همچنین بر لزوم توجه

 
به مبادلات تجاري مرزنشینان براي رفع مشکلات معیشتی آنان و توسعه منطقه آزاد تجاري در شمال این استان تاکید کرد. 

انتهاي پیام/



مردانِ دریا فلافل می فروشند/ سفره هاي همسایگان دریان میان مصوبه ها

غرق شد

منبع: ایلناشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/11/04

از گذشته تا امروز همواره ته لنجی یکی از راه هاي ارتزاق ساحل نشینان جنوبی کشور بوده که با تصویب قوانین جدید در
این سال ها، دستخوش تغییرات شده است. این تغییرات سفره هاي کارگران دریا را دایم کوچکتر کرده و معضلات اجتماعی

در مناطق جنوبی را دایم افزایش داده است.

از گذشته تا امروز همواره ته لنجی یکی از راه هاي ارتزاق
ساحل نشینان جنوبی کشور بوده که با تصویب قوانین
جدید در این سال ها، دستخوش تغییرات شده است. این
تغییرات سفره هاي کارگران دریا را دایم کوچکتر کرده و
معضلات اجتماعی در مناطق جنوبی را دایم افزایش داده

 
است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، پیوند ناگسستنی جنوب نشین ها
با ارتزاق از طریق دریا غیرقابل کتمان است. ملوانی یکی از

مشاغلی است که در خطه جنوبی کشور به وفور یافت می شود ولی در این روزها با فراز و نشیب فراوانی همراه است. این روزها،
مشکلات متعددي گریبانگیر ملوانان و لنج داران در بنادر آبادان شده، این مشکلات نه تنها نرخ بیکاري مردمی که چشم امید به دریا

 
دوخته اند را افزایش داده بلکه آثار ناگوار دیگري در منطقه ایجاد کرده است. 

در گذشته، لنج هاي تجاري سنتی که کمتر از 500 تن ظرفیت دارند، کالاهایی را براي مصارف شخصی و فروش بدون تشریفات
گمرکی وارد می کردند. کالاي ته لنجی یا کالاي ملوانی نوعی واردات کالا به کشور است که در بنادر جنوبی رایج است و در شهرهاي

 
بندري که لنج و واردات کالا در آن رفت و آمد می کنند، رونق دارد. 

ته لنجی به کالایی گفته می شود که صاحبان لنج و خدمه مجاز به واردات آن هستند؛ البته قانون آن مبنی بر میزان واردات براي هر

 
ملوان و تعداد سفرهاي مجاز هر ملوان طی سال هاي اخیر دستخوش تغییراتی شده است. 

مسعود حیاوي (مدیرعامل تعاونی لنج داران آبادان) درباره وضعیت این گروه شغلی می گوید: حدود 1000 لنج در سه بندر آبادان،
چویبده و اروندکنار تا انتهاي سال 96 روي دریا مشغول به فعالیت بودند که هزاران کارگر و ملوان در این شناورها شاغل بودند. این
شناورها فرصتی براي تامین معیشت زندگی خانواده هایی بود که از طریق دریانوردي امرار معاش می کردند اما در این روزها به دست

 
فراموشی سپرده شده اند. 

دولت با هدف ایجاد رونق در بازارچه هاي مرزي و کمک مالی به ملوانان، اجازه واردات کالا بدون پرداخت عوارض گمرکی تا سقف 15
میلیون تومان براي هر ملوان را صادر کرد. مردان دریا می توانستند 6 بار در سال از طریق دریا کالا وارد کنند. بر این اساس، آیین



نامه «ورود کالا توسط ملوانان در شناورهاي دریایی سنتی با ظرفیت کمتر از 500 تن و ساماندهی و نوسازي آن شناورها» در تاریخ

 
18/05/96 توسط دولت تصویب شد. 

در ماه هاي ابتدایی صدور این آیین نامه، یک ملوان می توانست تا سقف 10 میلیون تومان کالا را بدون پرداخت عوارض به کشور وارد
کند. پس از گذشت 10 ماه از صدور این آیین نامه، ملوانان نسبت به پایین بودن قیمت کالاهاي وارداتی اعتراض کردند و خواهان
افزایش سقف قیمت کالاها بودند. خرداد ماه 97، دولت به اعتراضات دریانوردان توجه کرد و با اصلاح مصوبه خود، قیمت کالاهاي

 
وارداتی را تا سقف 15 میلیون تومان افزایش داد. 

دولت در ماده 7 این آیین نامه نوشت: شناورهاي دریایی سنتی با ظرفیت کمتر از500 تن (لنج تجاري) در صورت تحت پوشش بیمه
تأمین اجتماعی قرار دادن ملوانان شاغل در آن شناور و برخوردار شدن آنان از مزایاي بیمه تأمین اجتماعی از قبیل بازنشستگی، بیمه
درمان، عیدي آخر سال و سایر موارد مربوط، مجاز هستند در هر سال براي هر شناور و هر ملوان حداکثر شش نوبت و در هر نوبت به

 
ازاي هر ملوان تا سقف 100 میلیون ریال از معافیت ملوانی مندرج در تبصره (3) ماده (1) این آیین نامه استفاده کنند. 

اما مدتی ست میزان واردات براي هر ملوان و تعداد سفرهاي مجاز هر ملوان طی سال هاي اخیر دستخوش تغییراتی شده. این

 
تغییرات که از شش بار در سال به یک بار رسیده و معیشت ملوانان و فعالان بازارهاي وارداتی در جنوب را تحت تأثیر قرار داده است. 

 
بندر آبادان از فرصت هاي بنادر دیگر محروم است 

مدیرعامل تعاونی لنج داران آبادان می گوید: مردم که در بنادر جنوبی زندگی می کنند از مسئولان محلی و کشوري انتظار داشتند که
تعداد شناورها را افزایش دهند اما بر خلاف انتظار مردم، تعداد شناورها نه تنها افزایش نیافت بلکه به شدت کاهش یافت. در حال

 
حاضر، حدود 15 لنج فعال در سه بندر آبادان مشغول به کار هستند. 

به گفته ي او؛ پس از سال 96، شرایط کار در بنادر جنوبی تغییر کرد و معیشت مردم دستخوش تغییرات فراوان شد. مشکلاتی
گریبانگیر لنج داران آبادانی شده، عده اي لنج هاي خود را فروخته اند و برخی نیز لنج خود را به دلیل غرق شدن از دست داده اند.
برخی نیز چاره اي جز مهاجرت نداشتند و آبادان را ترك کرده اند و اگرچه این گروه به حمایت نیاز دارند اما تحت پوشش چتر

 
حمایتی هیچ سازمانی نیستند. 

حیاوي می گوید: هیات وزیران اجازه ورود 30 قلم کالا توسط لنج ها دربنادر جنوبی کشور را صادر کرده است اما مشکلات لنج داران
در آبادان با دیگر بنادر مناطق جنوبی متفاوت است. قوانین ورود کالا در تمامی بنادر جنوب مثل دیلم، هندیجان، دلوار، دلوار با بندر
آبادان متفاوت است. بندر هندیجان نیز جزو استان خوزستان است ولی با بندر آبادان متفاوت است. لنج داران در این بندر از فرصت
بیشتري براي ورود کالا برخوردار هستند. مردان دریا که در بنادر آبادان مشغول به کار هستند در ظاهر اجازه ورود کالاهاي الکترونیک

 
و لوازم خانگی را دارند اما در حقیقت از این فرصت محروم هستند؛ درواقع آبادانی ها فقط اجازه ورود مواد غذایی را دارند. 

 
بیکاري، بزهکاري در آبادان را افزایش داد 

مسئولان شهرستان آبادان با یکدیگر هماهنگ نیستند و این موضوع سبب شده تا لنج داران با چالش هاي متعددي هنگام ورود کالا
روبرو شوند. تمامی ادارات آبادان خود را مستقل از دیگري قلمداد می کند و می خواهد حرف خود را به کرسی بنشاند. مدیرعامل
تعاونی لنج داران آبادان در این باره می گوید: اداره کل گمرك آبادان اجازه ورود کالا را صادر می کند اما اداره دریابانی این شهر



جلوي ورود کالا را می گیرد. هر کالایی که از مبدا وارد می شود، داراي بارنامه است. مسئولیت نظارت بر ورود کالا برعهده گمرك

 
است اما دریابانی نیز به این موضوع ورود می کند. 

حیاوي تشریح می کند: مردانی که در بنادر جنوبی ایران مشغول به کار هستند، بارها اشتغال و اشتغال زایی را مطالبه کرده اند. ما
طرح هایی براي اشتغالزایی داریم اما از سوي مسئولان حمایت نمی شویم. تمام زندگی مردم منطقه به تبع بیکاري تحت تاثیر قرار

 
گرفته و مشکلات زیادي براي آنها به بار آورده است. 

وي ادامه می دهد: امنیت اجتماعی منطقه، پس از بیکار شدن جمعیت زیادي که در شناورها شاغل بودند، تحت تاثیر قرار گرفته و
بزهکاري و متاسفانه میزان دزدي ها در منطقه افزایش یافته است. حال آنکه اگر مردم از بیکاري در امان بمانند و در حال کسب
معیشت و ارتزاق خانواده خود باشند به سراغ کارهاي خلاف نمی روند. . آزارهاي کلامی نیز در منطقه نیز به شدت افزایش یافته و در

 
کنار آن؛ عده اي نیز در دام اعتیاد گرفتار شده اند. 

او در پایان درباره وضعیت اشتغال فعلی مردان دریا می گوید: برخی به مشاغل نگهبانی و کارهاي ساختمانی روي آورده اند. برخی که

 
شرایط اقتصادي بهتري داشته اند، موتور سه چرخ خریده اند و فلافل فروشی می کنند. 

لنج داران و ملوانان که دو حلقه اولیه این اشتغال هستند پس از گذشت چندین ماه همچنان بیکار مانده و عوارض جانبی این وضعیت
زندگی مردم را به مخاطره خواهد انداخت، در حالی که در سال هاي گذشته واردات حداقل شش نوبت شامل لنج داران و ملوانان می
شد و در کنار آن؛ هزینه زندگی و بار مشکلات به مراتب کمتر از سال جاري بود اما اینک شیوع کرونا و تعطیلی بسیاري از مشاغل و

 
درآمد هاي مقطعی هم مزید بر علت شده و شرایط سختی را بر مردم محروم تحمیل کرده است. 

گزارش: علی خسروجردي



تضعیف دستاوردهاي انقلاب خیانت به خون مقدس شهدا است

شماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/11/04
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: کارنامه انقلاب شکوهمند اسلامی از سال 1341 تاکنون درخشان و قابل دفاع است
و تضعیف دستاوردهاي آن خیانت آشکار به خون مقدس شهدا و آرمان هاي ملت شریف ایران اسلامی محسوب می شود.

به گزارش ایثار واحد استان مرکزي، آیت االله قربانعلی دري
نجف آبادي در خطبه هاي نماز جمعه در مصلی بیت
المقدس اراك افزود: کارنامه انقلاب اسلامی باوجود
مشکلات و سختی ها قابل دفاع است و نباید این کارنامه

 
60 ساله را به دلیل برخی مسائل زیر سؤال برد. 

وي ادامه داد: تمام وجود امام راحل به عنوان بنیان گذار
کبیر انقلاب اسلامی و بعد از ایشان مقام معظم رهبري،
سرشار از زهد، تقوا، شجاعت و کار براي رضاي خدا بوده و

 
هست و ملت باید قدر این نعمت هاي خدادادي را بداند. 

امام جمعه اراك بیان کرد: پیش از پیروزي انقلاب اسلامی، ایران پایگاه آمریکا، اسرائیل و غرب بود اما اکنون تمام قدرت، مجلس،
دولت، رهبري، مجلس خبرگان و نیروهاي مسلح در خدمت مردم هستند و مردم سالاري دینی به وضوح در کشور قابل مشاهده است.
آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: هرچند برخی فسادهاي مالی و اخلاقی و مشکلات اقتصادي در کشور وجود دارد اما جریان

 
کلی حاکمیت نظام اسلامی پیرو ولایت، تقوا، اهل بیت (ع)، دین مبین اسلام و برخورد با مفسدان و عدالت اجتماعی است. 

وي اضافه کرد: دستاوردهاي انقلاب اسلامی قابل مقایسه با قبل نیست و باوجود تمامی توطئه ها و بدخواهی دشمنان، ایران اسلامی

 
مقتدرانه به پیش می رود و افتخاراتش روزبه روز در حال افزایش است. 

خطیب جمعه اراك اضافه کرد: نظام پزشکی کشور، بهداشت و درمان، داروسازي و سلامت کشور با تحولات گسترده اي در چهار دهه
اخیر همراه بوده است و امید به زندگی از 54 سال در اوایل انقلاب اسلامی به 78 سال رسیده و کمتر مرگ نوزاد و کودکی به علت

 
وجود بیماري ها مشاهده می شود. 

آیت االله دري نجف آبادي گفت: پیش از انقلاب اسلامی 47 درصد جامعه به تحصیل اشتغال داشتند اما اکنون 94 درصد مشمولان، در

 
مدارس و دانشگاه ها مشغول تحصیل هستند که این افتخاري بزرگ محسوب می شود. 

وي توجه به شخصیت زن و تحکیم بنیان خانواده را از دستاوردهاي نظام اسلامی عنوان کرد و افزود: در شرایطی که زن در کشورهاي
غربی ابزاردست مردان قرار دارد، در کشور ایران زنان از ارزش والایی برخوردار هستند و جایگاه انسانی آنان هیچ تفاوتی با مردان در

 
این کشور ندارند. 

وي در بخش دیگري از خطبه ها، برگزاري رزمایش هاي اخیر نیروهاي مسلح را برگ زرینی در تاریخ انقلاب اسلامی عنوان کرد و
گفت: بدون شک این موفقیت هاي چشمگیر در حوزه نظامی و تسلیحاتی مرهون هدایت هاي حکیمانه فرماندهی کل قوا، خون
مقدس شهدا و تلاش هاي شبانه روزي جان برکفان نیروهاي مسلح در ارتش، سپاه و نیروي انتظامی است و امروز امنیت مرزهاي



 
زمینی، دریایی و هوایی ایران اسلامی در بالاترین سطح ممکن قرار دارند و آحاد جامعه باید قدردان این دستاوردهاي ارزشمند باشند. 

انتهاي پیام/



سریال ناتمام کمبود سیمان اهالی جزیره قشم را کلافه کرده است

منبع: تسنیمشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/11/04

گروه استان ها _ توزیع غیر اصولی سیمان در قشم به سریال ناتمام و خسته کننده اي تبدیل شده است که مردم از ادامه
روند آن به شدت گلایه مند هستند.

گروه استان ها _ توزیع غیر اصولی سیمان در قشم به
سریال ناتمام و خسته کننده اي تبدیل شده است که مردم
از ادامه روند آن به شدت گلایه مند هستند. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از قشم ، مشکلات کمبود
سیمان در قشم به دلیل اقبال مسئولان این شرکت به
حوزه صادراتی این محصول، چند وقتی است که مصرف
کنندگان داخلی سیمان در قشم را با مشکل مواجه کرده

 
است. 

خبرگزاري تسنیم در قشم به عنوان پل ارتباطی مردم و مسئولان با انتشار چندین گزارش جامع از مشکلات مربوط به توزیع ناعادلانه
سیمان، مسئولان این شهرستان را به این مسئله متوجه کرد به طوري که واکنش دادستان عمومی و انقلاب، مدیرعامل سازمان

 
منطقه آزاد قشم و فرماندار این شهرستان را به همراه داشته است. 

حمیدرضا مؤمنی چند ماه پیش، از مدیرکل صنعت، معدن و تجارت این سازمان خواست تا زمان رفع نیاز مصرف داخلی قشم به
سیمان، اجازه صادرات این محصول به خارج از کشور را صادر نکنند اما باز هم شاهد اعتراضات مصرف کنندگان داخلی نسبت به

 
کمبود سیمان در قشم هستیم. 

 
اول تأمین نیاز داخلی بعد صادرات 

فرماندار شهرستان قشم گفت: تأمین سیمان مورد نیاز مردم و فعالان حوزه هاي عمرانی در قشم باید اولویت نخست تولید این

 
محصول در شرکت سیمان قشم باشد و صادرات در مرحله بعد قرار گیرد. 

علیرضا نصري روز پنج شنبه در نشست بررسی مسئله کمبود سیمان در این شهرستان که با حضور مدیران ارشد شرکت سیمان در
فرمانداري قشم با بیان اینکه شرکت سیمان براساس مسئولیت اجتماعی خود موظف به تأمین تقاضاي سیمان مورد نیاز در بخش
هاي مختلف این شهرستان است، اظهار داشت: در هر شرایطی تأمین تقاضاي سیمان در این شهرستان باید اولویت اول شرکت سیمان

 
قشم، باشد. 



وي یادآور شد: مدیران شرکت سیمان ادعا می کنند، ظرفیت تولید این شرکت بر اساس تقاضاي داخلی تنظیم و مازاد آن براساس
قرار داد به کشورهاي متقاضی صادر می شود که اگر چنین ادعایی درست باشد نباید در قشم و در هیچ شرایطی با کمبود سیمان

 
مواجه باشیم. 

فرماندار قشم تصریح کرد: به مسئولان شرکت سیمان تأکید شده است که اولویت اول تولیدات خود را باید به تأمین تقاضاي

 
شهرستان اختصاص دهند تا فعالیت هاي عمرانی و صنفی در این شهرستان دچار خلل نشوند. 

رئیس ستاد تنظیم بازار شهرستان قشم ادامه داد: یکی از سیاست هاي سازمان منطقه آزاد قشم براي صدور مجوز فعالیت هاي
صنعتی در این جزیره، تأکید بر نکات مختلف از جمله تأمین میزان مصرف هر کالا در این منطقه است و شرکت سیمان هم باید از

 
این بند قانونی تبعیت کند. 

علیرغم هشدار فرماندار شهرستان قشم و دیگر مقامات این منطقه آزاد، متأسفانه شرکت سیمان هر بار براي تأمین سیمان صادراتی
خود مصرف کنندگان داخلی را سر در گم می کنند به طوري که بسیاري از مردم قشم به صورت حضوري و تلفنی نارضایتی خودشان

 
را در زمینه کمبود این محصول به خبرنگار تسنیم اعلام کردند. 

 
سیاست یک بام و دو هواي شرکت سیمان پذیرفتنی نیست 

یکی از مصرف کنندگان سیمان در قشم با اظهار نارضایتی از تکرار کمبود و نبود سیمان در قشم گفت: ادعاي مدیران شرکت سیمان

 
قشم براي تأمین مصرف کنندگان داخلی همانند ضرب المثل یک بام و دو هوایی است که قبول آن پذیرفتنی نیست. 

وي اظهار داشت: اگر مسئولان این شهرستان در یک فرآیند همسو، از صادرات سیمان به خارج کشور پیش از تأمین مصرف مورد نیاز

 
داخلی اقدام کنند، هیچ وقت با مشکل کمبود سیمان مواجه نخواهیم شد. 

یکی دیگر از شهروندان قشمی معتقد است با توجه به اینکه شرکت سیمان در این جزیره در طول سال خریدار خارجی دارد، مدیران
این مجموعه با ایجاد فرصت اشتغال براي شمار دیگري از جوانان جویاي کار در قشم و افزایش تولید در سه شیفت کاري می توانند

 
علاوه بر موفقیت در فروش محصولات صادراتی و ارزآوري به کشور، سهم سیمان مورد نیاز طرح هاي عمرانی قشم را هم تأمین کنند. 

 
ادامه پیگیري تسنیم؛ صادرات سیمان قشم قبل از تامین نیاز جزیره ممنوع شد 

 
توزیع سیمان قشم زیر ذره بین تعزیرات حکومتی رفت/کمبود سیمان، سریالی بی پایان در جزیره عجایب هفتگانه خلیج فارس 

 
قشم|کمبود سیمان مورد نیاز مردم تامین می شود 

علیرغم اینکه صادرات سیمان قشم به کشورهاي خارجی، موجب برند شدن نام این جزیره در خارج از کشور می شود، اما استفاده از
سود بیشتر در حوزه صادرات از سوي مدیران شرکت سیمان هم جفاي بزرگی در حق مردم این منطقه است که در طول فعالیت این
مجموعه همیشه از دود تولیدات این شرکت دچار مشکل شده اند به همین دلیل مسئولان باید با قدرت براي تأمین سیمان مورد نیاز

قشم از سوي شرکت سیمان این جزیره اقدام نمایند.



پیشنهاد براي تاسیس بوستان قرآنی در تهران

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/11/04

در نشست هماهنگی نامگذاري معابر و میادین تهران که با حضور صاحب نظران و کارشناسان قرآنی برگزار شد، پیشنهاداتی
در خصوص تجلیل از خادمان قرآن ارائه گردید.

در نشست هماهنگی نامگذاري معابر و میادین تهران که با
حضور صاحب نظران و کارشناسان قرآنی برگزار شد،
پیشنهاداتی در خصوص تجلیل از خادمان قرآن ارائه

 
گردید. 

به گزارش خبرگزاري مهر، نشست هماهنگی نامگذاري
معابر و میادین شهر تهران به نام پیشکسوتان و خادمان
قرآن، به میزبانی آستان حضرت عبدالعظیم حسنی (ع) در

 
سالن شیخ کلینی برگزار شد. 

در این نشست، عباس سلیمی معاون فرهنگی آستان حضرت عبدالعظیم (ع)، حجت الاسلام و المسلمین مهدي اخوان صباغ؛ رئیس
سازمان دارالقرآن الکریم، سیدحسین موسوي بلده؛ رئیس اجرایی شوراي عالی قرآن شهرداري تهران، سیدمحسن موسوي بلده؛ عضو
هیئت مدیره اتحادیه کشوري مؤسسات و تشکل هاي قرآن و عترت، سیدعلی سرابی؛ قائم مقام شوراي عالی قرآن، مجتبی ایزدي؛
مدیر رادیو قرآن، هادي صلح جو؛ مدیر گروه تلاوت شبکه قرآن، محمدعلی خواجه پیري؛ عضو شوراي توسعه فرهنگ قرآنی، محمد
خواجوي؛ پیشکسوت قرآنی، علی اکبر توپچی؛ پیشکسوت قرآنی، محمد بابایی؛ مدیر انتشارات مرکز طبع و نشر قرآن جمهوري
اسلامی ایران، میثم طاهرآبادي، عضو شوراي عالی قرآن شهرداري تهران و نمایندگان شهرداري تهران و شهرداري هاي مناطق 2 و 5

 
حضور داشتند. 

اقدام بر نامگذاري معابر و میادین در همه استان هاي کشور به نام خادمان قرآن، تهیه محتواي تصویري و صوتی براي معرف
پیشکسوتان قرآنی شبکه قرآن سیما و رادیو قرآن، استفاده از نظرات کارشناسی انجمن خادمان قرآن کریم در روند نامگذاري ها و در
کنار هر نامگذاري، پیوست فرهنگی و اجتماعی براي معرفی آن شخصیت به مردم مورد توجه قرار گیرد، از مهمترین پیشنهادات بوده

 
است. 

همچنین در این جلسه مقرر شد: نامگذاري ها مختص چهره هاي قرائت نباشد، بلکه سایر خادمان قرآن به خصوص فعالان عرصه
تفسیر نیز به جامعه معرفی شوند. همچنین جایگاه و قطعه مشخصی در بهشت زهرا با همکاري شهرداري تهران براي اساتید و خادمان

 
قرآن مشخص شود. 

از دیگر مصوبات جلسه می توان به این موارد اشاره کرد: آئین نامه هاي نامگذاري معابر و میادین در شهرها مورد بازنگري قرار گیرند
تا سهم قرآن در آن ها معین شود، سند تجلیل از خادمان قرآن تدوین شود، با توجه به نیاز تهران به نمادهاي قرآنی و اسلامی کمیته
اي براي نهایی شدن نماد قرآنی تهران تشکیل شود، بوستانی در تهران به نام یکی از سوره هاي قرآن تأسیس شود و در آن تندیس



خادمان قرآن و شرح حال آنان براي مردم به نمایش در آید، از خادمان قرآن و پیشکسوتانی که در قید حیات هستند، تجلیل شود و
نسبت به اشتغال و معیشت و برپایی جلسات قرآن آنان حمایت لازم به عمل آید.



متخصصان خودرویی تحریم ها را به سخره گرفتند

منبع: ماشین نیوزشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/11/04

ساخت نخستین پیشرانه سه سیلندر ملی که با اتکا به توانمندي متخصصان و کارشناسان داخلی و در زمان تحریم ها به ثمر
نشسته، ضمن محقق کردن شعار «ما می توانیم»، پاسخ به همه تحریم کنندگان صنعت خودروسازي ایران است که از تهدید

تحریم ها فرصت ساختند.

ساخت نخستین پیشرانه سه سیلندر ملی که با اتکا به توانمندي متخصصان و کارشناسان داخلی و در زمان تحریم ها به ثمر
نشسته، ضمن محقق کردن شعار «ما می توانیم»، پاسخ به همه تحریم کنندگان صنعت خودروسازي ایران است که از تهدید تحریم

 
ها فرصت ساختند. 

به گزارش ماشین نیوز ؛ دوشنبه گذشته (29 دي ماه) نخستین پیشرانه سه سیلندر صنعت خودروي کشور، در مراسمی با حضور وزیر

 
صنعت، معدن و تجارت و مسوولان این گروه صنعتی رونمایی شد. 

کاهش مصرف سوخت به پنج لیتر در هر 100 کیلومتر، کاهش انتشار آلایندگی و رسیدن به اهداف استانداردي محیط زیست یورو 6،
استفاده بهینه از زیرساخت سوخت پاك گاز طبیعی، کاهش تولید گازهاي گلخانه اي و جلوگیري از اثرات مضر آن و ایفاي تعهدات

 
ملی و بین المللی، چهار ویژگی کلی این طرح است. 

در حالی که در سال هاي گذشته با اجرایی شدن برجام، خودروسازان کشورمان حرکتی جدي براي ساخت این موتور با کمک و
همراهی خارجی ها آغاز کرده بودند، اما خروج یک طرفه آمریکایی ها از برجام و به دنبال آن ترس شرکت هاي خارجی از ادامه

 
همکاري با ایران، پروژه را عقیم گذاشت. 

نخستین روز مردادماه سال 96 بود که در مراسمی با حضور «محمدرضا نعمت زاده» وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت، از نخستین
نمونه موتور ملی سه سیلندر پرقدرت و کم مصرف یورو 6 تولید شده در شرکت سایپا رونمایی شد. موتوري که قرار بود با مشارکت و

 
استفاده از تجربه شرکت AVL اتریش ساخته و به تولید انبوه برسد، اما در عمل هیچ گاه محقق نشد. 

در همان زمان، مشارکت مشابه دیگري با شرکت «ماهله» آلمان آغاز شد و با اینکه آلمان ها در برجام باقی ماندند، اما شرکت یاد شده
نیز به صورت غیرقانونی و یک طرفه از ترس تحریم هاي آمریکایی ها از این قرارداد خارج شد و حتی مسوولان آن شرکت گفتند که

 
«دیگر نمی خواهیم شما را ملاقات کنیم». 

به گفته «امیرحسن کاکایی» استاد دانشگاه، همان اندك همکاري براي متخصصان و مهندسان داخلی کافی بود تا دانش خود را در

 
عرصه هاي خودروسازي و قطعه سازي ارتقا دهند. 

 
وي  گفت: موتوري که در روزهاي گذشته از آن رونمایی شد، تا 95 درصد داخلی سازي شده است. 

کاکایی تاکید کرد: البته هنوز ابتداي راه است و موانع تکنولوژي کار رفع شده، اما در ادامه برنامه ریزي براي تولید انبوه آن نیازمند
سرمایه گذاري است و دست کم دو سال زمان نیاز دارد. 



وي بیان داشت: موتور یاد شده در حقیقت یک «خانواده موتور» از حجم یک هزار سی سی تا یک هزار و 300 سی سی توربوشارژ با
مکانیسم GDI است که قابلیت نصب بر روي خودروهاي مختلف را خواهد داشت و از پرقدرت ترین موتورهاي داخلی حاضر در بازار از

 
جمله EF7 و TU5 به مراتب قوي تر خواهد بود. 

 
GDI مکانیسمی است که موتور بنزینی را از نظر سیستم پایش، شبیه به موتور دیزلی می کند. 

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودروي دانشگاه علم و صنعت خاطرنشان کرد: قیمت هایی که براي این موتور برآورد شده،

 
کاملا رقابتی است و با توجه به فناوري هاي به کار رفته در آن، حتی می توان براي صادرات آن برنامه ریزي کرد. 

وي اظهار داشت: الکتریکی سازي انجام شده، به طوري که منجر به بازدهی بیشتر شده و کاهش مصرف سوخت را به دنبال دارد، از

 
دیگر ویژگی هاي این موتور ملی است. 

 
کاکایی تصریح کرد: با این جهش که در طراحی موتور در کشورمان اتفاق افتاده، کاهش مصرف سوخت را به دنبال خواهد داشت. 

هرچند این پروژه با تلاش زیاد و بدون کمک خارجی ها به سرانجام رسیده، اما یکی از نگرانی هاي به حق تولیدکنندگان و متخصصان

 
داخلی، باز شدن درهاي کشور به روي واردات است. 

هرچند هیچ کس منکر حضور خارجی ها در راستاي توسعه صنعت خودرو، موتور و قطعه سازي و همچنین دست یافتن مردم به رفاه
و کیفیت بیشتر در استفاده از خودروها نیست، اما فراموش نکنیم فرآیند توسعه، نیازمند تعادل در توجه به داخل و استفاده از توان

 
خارجی هاست. 

تجربه تحریم ها ثابت کرد نمی توان به حضور دائم و همیشگی و همکاري خارجی ها دل بست، در عین حال پروژه هاي این چنینی
که اجزاي زیادي از زنجیره صنعت خودروسازي کشور را با خود درگیر کرده، به طور قطع اشتغال زایی زیادي براي فرزندان این مرز و

 
بوم به دنبال داشته و در کاهش ارزبري موثر است. 

در این زمینه، «محمدرضا نجفی منش» رییس انجمن همگن قطعه سازان گفت: تحریم ها ثابت کرد نمی توان به حضور و کمک

 
خارجی ها چندان دلخوش بود، امروز باید تلاش کنیم که از همه پتانسیل هاي داخلی استفاده کنیم. 

وي با اشاره به این پروژه، یادآور شد: اوایل کار شرکت هایی نظیر ماهله آلمان قصد مشارکت و همکاري داشتند، اما در نهایت فقط

 
پروژه را به تاخیر انداختند. 

نجفی منش تصریح کرد: هرچند منظور این نیست که با خارجی ها کار نکنیم، اما باید همچون چینی ها و هندي ها مواضعی برابر و

 
قوي در مذاکرات و همکاري ها داشته باشیم و از توانایی هاي خود غافل نشویم. 

وي تاکید کرد: تلاش هاي زیادي براي داخلی سازي این موتور انجام شده و انتظار می رود حتی با برداشته شدن تحریم ها، اجازه

 
واردات قطعات داخلی سازي شده داده نشود. 



 
منبع: ایرنا 

برچسب ها:تحریم, خودرو, صنعت خودروسازي, قطعه سازان, ماشین نیوز



از افزایش بودجه تا تلاش براي محرومیت زدایی و مسکن سازي

منبع: ایسناشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/11/04

قاسم سلیمانی دشتکی در 10 مهر 1396 به عنوان بسیت و یکمین استاندار ایلام در نظام جمهوري اسلامی و دومین استاندار
ایلام در دولت تدبیر و امید معارفه شد و تاکنون تلاش هاي زیادي براي تسریع حرکت استان به سمت توسعه انجام داده که

روابط عمومی استانداري بخشی از این تلاش ها را به شرح زیر در اختیار رسانه ها ...

افزایش قابل توجه بودجه استان در سالهاي متوالی و در
صدر قرار گفتن استان در بودجه 1400 با افزایش 63.2
درصدي اعتبارات جاري و 70.5 درصدي اعتبارات عمرانی
استان، افزایش 108.2 درصدي اعتبارات طرح هاي ملی و
ملی استانی شده، افزایش سرانه اعتبارات تملک دارایی
هاي سرمایه اي استان به سه برابر کشوري، رتبه سوم
کشور در جذب تسهیلات اشتغال روستایی، اختصاص 180
میلیارد تومان براي توسعه روستایی و مناطق محروم
استان، رتبه اول کشور در پرداخت تسهیلات آسیب

 
دیدگان از کرونا اشاره کرد. 

همچنین اختصاص بیش از 2000 میلیارد تومانی سفر
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به استان، اختصاص

700 میلیون دلار براي توسعه ي میادین مشترك نفتی استان، تصویب بیش از 1 و چهار دهم میلیارد دلار جهت تامین نیازهاي ارزي
بخش صنعت و معدن استان، اختصاص بیش از 830 میلیارد تومان به مناطق سیل زده استان، اختصاص 270 میلیارد تومان براي
اجراي فاز اول راه آهن در بودجه 1400، اختصاص 550 میلیارد تومان از سفر رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور براي سامانه
گرمسیري و اختصاص 450 میلیارد تومان از بودجه 1400 براي این پروژه مهم، اختصاص 130 میلیارد تومان براي تکمیل بیمارستان

 
376 تختخوابی ایلام و... گوشه اي دیگر از پیگیري هاي اثربخش استاندار ایلام در حوزه اعتبارات است. 

 
ساخت مسکن، از تکمیل مسکن مهر تا آغاز اقدام ملی 

استاندار ایلام به همراه مسئولان مرتبط با رایزنی ها و پیگیري هاي فراوان زمینه حضور چندباره نهادهاي و سازمان هاي درگیر در کار
ساخت و ساز مسکن به استان فراهم کرد و در نشست هاي متعدد تفاهم نامه هاي بسیار خوبی با دستگاه هاي متولی ایجاد کرد، به
طوري که امروز استان ایلام در این حوزه یکی از استان هاي پیشرو در کشور به شمار می رود که در ادامه به اختصار به موضوع

 
پرداخته می شود. 

در مجموع کار ساخت 26 هزار و 468 واحد مسکونی در قالب دو طرح مهم مسکن مهر (16 هزار و 47 واحد) و طرح اقدام ملی (10
هزار و 439 واحد) در دستور کار 4 دولت نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم بوده است که از این میزان تا پایان دولت دهم 7 هزار و 902



واحد معادل 30 درصد، در دولت یازدهم 3 هزار و 784 واحد معدل 14 درصد، از دولت دوازدهم تاکنون 4 هزار و 361 واحد مسکونی
معادل 16 درصد ساخته شده است و تا پایان سال مالی دولت دوازدهم نیز کار 10 هزار 421 واحد مسکونی معادل 39 درصد به اتمام

 
می رسد. 

در دولت دوازدهم و از زمان حضور «قاسم سلیمانی دشتکی» به عنوان نماینده عالی دولت در استان در مجموع کار 14 هزار و 782
واحد مسکونی شهري معادل 55 درصد کل ساخت مسکن استان در قالب دو طرح مهم مسکن مهر و اقدام ملی مسکن در دستور کار
بوده است که تاکنون کار 4 هزار و 361 واحد مسکونی به اتمام رسیده و قرار است تا پایان سال مالی دولت دوازدهم نیز کار 10 هزار

 
421 واحد دیگر نیز به اتمام برسد. 

بر این اساس در ساخت مسکن محرومان می توان به تفاهم نامه ساخت بیش از 2300 واحد مسکونی در سفر روساي سازمان برنامه و
بودجه کشور، بنیاد مسکن و کمیته امداد کشور در 3 مهر ماه امسال به استان، تفاهم نامه ساخت 1100 واحد مسکونی در سفر معاون
رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثار گران کشور در تاریخ 3 شهریور ماه سال جاري و تفاهم نامه ساخت 1000 واحد
مسکونی با مشارکت کمیته امداد، بهزیستی و بنیاد مسکن در سفر معاون بنیاد مستضعفان در تاریخ 21 مرداد ماه سال جاري براي

 
مددجویان استان اشاره کرد که می بایست تا پایان دولت به بهره برداري برسد. 

در خصوص ساخت مسکن روستایی و شهرهاي زیر 25 هزار نفر در حوزه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز باید گفت که در دولت تدبیر
و امید و از سال 92 تاکنون کار 15 هزار و 909 واحد مسکونی در دست ساخت بوده که قریب 9 هزار واحد آن در دولت دوازدهم قرار
داشته که از این میزان 2 هزار واحد مسکونی براي محرومان است که در حال حاضر داراي پیشرفت فیزیکی بالاي 50 درصد است و

 
باید تا پایان دولت تدبیر و امید به بهره برداري برسد. 

بنابراین، در دولت دوازدهم و در زمان حضور قاسم سلیمانی دشتکی در استان ایلام در مجموع کار ساخت و ساز 25 هزار و 882 واحد
مسکونی شروع شده است که تاکنون از این میزان کار 11 هزار و 361 واحد به اتمام رسیده است و باقیمانده باید تا پایان دولت به

 
اتمام برسد. 

 
پیگیري هاي استاندار ایلام در حوزه محرومیت زدایی 

استان ایلام داراي 607 روستا با جمعیت 182 هزار نفر است که تنها در طول سه سال گذشته در دولت تدبیر و امید 470 میلیارد
تومان اعتبار در بخش هاي عمرانی و خدماتی براي توسعه زیرساخت روستایی و محرومیت زدایی این استان هزینه شده است. بررسی
آمار و ارقام منتشر شده در راستاي بسترسازي محرومیت زدایی و تجهیز روستاها به عنوان مهم ترین شاخص اقتصادي و توسعه
جامعه، حاکی از آن است که از آغاز دولت تدبیر و امید تاکنون اقدامات قابل توجه اي از جمله ضریب نفوذ گاز روستایی استان از 31
به 94 درصد، ضریب پوشش اینترنت روستایی به بیش از 80 درصد، پوشش 99 درصدي آبرسانی روستایی استان و رتبه نخست

 
استان از نظر آب شرب روستایی در کشور صورت پذیرفته است. 

در این میان نقش استاندار ایلام و پیگیري هاي و تلاش هاي جهادي وي در این میان مهم و تعیین کننده بوده است. در این راستا
سلیمانی دشتکی در ابتدا و در یک حرکت انقلابی با تشکیل قرارگاه سازندگی محرومیت زدایی مشارکت فعالانه ارگان ها و نهادهاي
قدرتمندي چون بنیاد مستضعفان، بنیاد علوي، ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره)، معاونت توسعه روستایی مناطق محروم ریاست

 
جمهوري، قرارگاه محرومیت زدایی سپاه و ... را سبب شد و در این زمینه اقدامات ارزشمندي نیز انجام گرفت. 



سلیمانی دشتکی بلافاصله پس از تشکیل قرارگاه سازندگی محرومیت زدایی در روز جمعه 23 خرداد 99 به همراه مجموعه مسئولان
استان به شهرستان تازه تاسیس هلیلان سفر کرد و از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات این شهرستان محروم قرار گرفت. وي دو
روز بعد یعنی در تاریخ 25 خرداد ماه به تهران رفت و در دیدار هاي جداگانه با رئیس بنیاد مستضعفان کشور، رئیس بنیاد علوي و
دیگر مسئولان بنیاد و سپس در 26 خرداد ماه در دیدار با معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوري و مجموعه
مسئولانه این نهاد و معاونین سازمان برنامه و بودجه کشور دیدار کرد و در ارتباط با مسائل و مشکلات مناطق محروم استان بحث و

 
رایزنی کرد و از مسئولان مذکور براي سفر به استان و بازدید از مناطق محروم دعوت به عمل آورد. 

حاصل این حرکت جهادي استاندار منتج به سفر دکتر امید معاونت توسعه روستایی مناطق محروم ریاست جمهوري در 7 تیرماه 99 و
سفر دکتر منصوري رئیس بنیاد علوي در 21 مرداد ماه به استان جهت بازدید از مناطق روستایی و محروم استان شد. به یقین
خروجی و حاصل این رفت و آمد ها در تاریخ محرومیت زدایی استان حائز اهمیت است چراکه مجموعه رایزنی ها و تلاش ها به ثمر
نشست و استاندار ایلام که در اولین قدم در جهت رفع محرومیت زدایی باعث ارتقاي بخش هلیلان به شهرستان شده بود در گام دوم
نظر بنیاد مستضعفان را براي تحت پوشش قرار دادن این منطقه محروم به عنوان دومین شهرستان استان در بحث محرومیت زدایی
جلب نمود. نکته حائز اهمیت این است که استان ایلام جزو معدود استان هایی است که توانسته دو شهرستان را تحت پوشش

 
محرومیت زدایی بنیاد مستضعفان قرار دهد. 

حاصل رایزنی هاي استاندار ایلام در مرکز و دعوت از مسئولان نهادها، ارگان ها و سازمان هاي متولی امر محرومیت زدایی چون بنیاد
مستضعفان و معاونت توسعه روستایی مناطق محروم ریاست جمهوري به استان دستاوردهاي ارزشمندي دیگري نیز چون اختصاص
165 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت و 15 میلیارد تومان براي کار عمرانی در مناطق روستایی و محروم استان توسط معاونت
توسعه روستایی مناطق محروم ریاست جمهوري، اختصاص 50 میلیارد تومان در امر محرومیت زدایی شهرستان ملکشاهی، اختصاص

 
50 میلیارد تومان براي محرومیت زدایی هلیلان توسط بنیاد مستضعفان و ... در پی داشت. 

کار مهم دیگر استاندار ایلام در بحث محرومیت زدایی که می تواند نقطه عطفی در این مقوله بسیار مهم بشمار رود ارتقاي نمایندگی

 
و استقرار اداره کل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) براي اولین بار در استان بود. 

از آنجا که ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) در بحث محرومیت زدایی یک نهاد توانمند و تاثیرگذار بوده و نمایندگی این نهاد در
استان تحت اداره کل این بنیاد در استان کرمانشاه اداره می شده رایزنی هاي استاندار ایلام سرانجام نتیجه داد و باعث استقرار این
اداره کل در استان ایلام شد. استقلال و ایجاد اداره کل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) در ایلام از آنجا حائز اهمیت است که با

 
حضور این ستاد جمع نهادها، ارگان ها و بنیاد هاي محرومیت زدایی در استان کامل شد. 

جان کلام آنکه در حوزه محرومیت زدایی و ساخت مسکن به ویژه مسکن محرومان استان با اقدامات مهم و اساسی که انجام شده می
توان گفت که انقلابی در این حوزه شکل گرفته است. در این زمینه می طلبد دست اندرکاران امر نسبت به اتمام طرح و برنامه هاي

 
نیمه تمام اهتمام جدي داشته باشند تا از فرصت بدست آمده براي توسعه و رفع محرومیت استان نهایت استفاده شود. 

انتهاي پیام



ویولن ایرانی در دانشگاه هاي ایران جایی ندارد/ حذف ویولن ایرانی

ازموسیقی ملی مساوي با حذف کل موسیقی ایران بود/ اکثر آدم ها استعداد

موسیقی دارند/ هیچ امنیت شغلی یا بیمه کارآمدي براي هنرمندان و ...
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خبرایران : مدرس و نوازنده ساز ویولن با اشاره به نبود امنیت شغلی یا بیمه کارآمدي براي هنرمندان و مدرسین موسیقی
گفت : بخاطر کرونا آموزشگاه هاي موسیقی چندین ماه تعطیل شده بودند از آنجایی که مدرسین از آموزشگاه حقوق ثابتی

ندارند و بسته به تعداد ساعتی که تدریس می کنند حقوق می گیرند در این شرایط هیچ ...

خبرایران : مدرس و نوازنده ساز ویولن با اشاره به نبود امنیت شغلی یا بیمه کارآمدي براي هنرمندان و مدرسین موسیقی گفت :
بخاطر کرونا آموزشگاه هاي موسیقی چندین ماه تعطیل شده بودند از آنجایی که مدرسین از آموزشگاه حقوق ثابتی ندارند و بسته به

 
تعداد ساعتی که تدریس می کنند حقوق می گیرند در این شرایط هیچ حمایتی از این جامعه صورت نگرفت. 

مهران شریفیان در سال 1366 در خانواده اي فرهنگی و هنري 
در شهر هنرپرور اصفهان چشم گشود. وي ساز ویولن را نزد استاد
شادروان حسن برجیان در هنرستان موسیقی اصفهان از سال
1379 شروع به فراگیري کرد، سپس از محضر اساتیدي بنام از
جمله استادان «بهنام برجیان»، «بهمن همتی»، «کریم خوش
الحان»، «سعید زهیدي»، «مهران مهتدي» و «پیروزان کوهی
بهره » برده و فنون لازم در این خصوص را از این اساتید فرا
گرفت. وي همچنین داراي مدرك مهندسی مکانیک در مقطع
کارشناسی ارشد بوده و نیز تحصیلات موسیقی خود را در رشته

موسیقی گرایش آهنگسازي در مقطع کارشناسی دنبال می کند.ایشان از سال 1387 با همکاري با آموزشگاه آزاد موسیقی موسوي ها
تدریس ویولن را آغاز و سابقه تدریس و همکاري با آموزشگاه هاي موسیقی معتبر تهران را دارد. در ضمن سابقه همکاري با گروه هاي
موسیقی و کسب رتبه هاي برتر نظیر کسب رتبه نخست در چهارمین جشنواره موسیقی سنتی استان مرکزي در بخش گروه نوازي به
همراه گروه فرزانه، کسب رتبه نخست در بخش آهنگسازي و موسیقی بیستمین جشنواره تئاتر مناطق کشور در تبریز، رتبه برتر بخش
آهنگسازي و موسیقی بیستمین جشنواره تئاتر استان مرکزي و رتبه نخست بخش آهنگسازي در جشنواره سرود کانون پرورش فکري
کودکان و نوجوانان استان مرکزي و همچنین حضور افتخاري و فعال و موثر در اجراهاي مختلف جهت حمایت از بیماري هاي خاص و
کلیوي و غیره را دارا بوده و بوجود آن مفتخر می باشد. گفتگوي «مهران شریفیان» مدرس و نوازنده ساز ویولن را با خبرنگارموسیقی

 
خبرایران در ادامه می خوانید: 

 
ردیف هاي آوازي را نزد کدام یک از استادان آموختید و در موسیقی ایرانی، سواد و آموزش تئوریک چه جایگاهی دارد؟ 

پس از آنگه ردیف هاي صبا، تجویدي، و ملک را نزد استاد برجیان به پایان رساندم ، خدمت استاد بهمن همتی از شاگردان ارشد
استاد تجویدي رسیدم و به شیوه اي متفاوت شروع به فراگیري دستگاه ها و گوشه هاي آنها از طریق گوش پرداختم. در خصوص
ویولن ایرانی باید عرض کنم متاسفانه اکثر اساتید، تئوري دستگاه ها شامل تعاریف «نت شاهد»، «ایست» و «وجه تمایز گوشه ها با
یکدیگر» را براي هنرجویان تفهیم نمی کنند و فقط صرفا به آموزش ردیف از طریق کتاب بسنده می کنند و باعث می شود پس از



 
سال ها ردیف نوازي از روي کتاب، هنرجویان نتوانند دستگاه ها را تشخیص دهند یا بداهه نوازي کنند. 

یکی از اصلی ترین فعالیت هاي شما در حوزه موسیقی، تدریس است. درباره ردیف یا شیوه اي که تدریس می فرمایید براي ما می

 
گویید؟ 

یکی از مواردي که در ویولن بسیار اهمیت دارد، مبحث سلفژ و تقویت شنوایی است. چرا که ساز «ویولن» مانند سازهاي «تار» و «سه
تار» پرده بندي ندارد و یا مانند «پیانو» داراي کلاو یه نیست یا مانند «سنتور»سیم هاي مجزا ندارد و لذا جاي انگشتان بر روي دسته
ساز مشخص نمی باشد . با تمرین و ممارست هنرجو به جاي صحیح نت ها پی می برد. متاسفانه در ایران هنرجویان بدون آشنایی با
این مبحث انتخاب ساز می کنند که من بخشی از زمان کلاس را به این مهم می پردازم و با کتاب اول هنرستان خالقی آموزش ویولن
رو آغاز می کنم. ولی هر آنچه در کتاب ویولن براي آموزش در نظر گرفته شده را به صورت پیش نیاز درس هاي هفتگی شان آموزش
می دهم و اعتقاد دارم نواختن آهنگ چنانچه درسطح نوازندگی هنرجو باشد نه تنها ایرادي ندارد بلکه با افزایش انگیزه و علاقه در وي

 
تاثیر شگفت انگیزي بر روي تمرین کردن درس هاي وي می گذارد. 

 
آیا یادگیري موسیقی، نیاز به استعداد خاصی دارد ؟ 

اگر هنرجو خیلی با استعداد باشد خب طبیعتا به سرعت اش درپیشرفت کمک می کند. ولی به نظر بنده اکثر آدم ها استعدادش را

 
دارند و تمرین درست و کافی خیلی نقش پررنگتري نسبت به استعداد دارد. 

 
شرایط کنونی حوزه آموزش موسیقی درایران را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

باعث تاسف است که ویولن ایرانی در دانشگاه هاي ایران جایی ندارد و براي من که علاقه مند به ادامه تحصیل دررشته نوازندگی
ایرانی درساز ویولن هستم هیچ رشته دانشگاهی در مقطع کارشناسی یا کارشناسی ارشد وجود ندارد. این درصورتی است که اکثر

 
آهنگسازان بنام ایران از جمله، «یاحقی»، «بدیعی»، «تجویدي»، «خرم»، «لشکري»، «خالدي» و... ویولن ایرانی می نواختند. 

 
هنرمندان به خصوص نوازندگان و مدرسین موسیقی چقدر در ایران امنیت شغلی دارند؟ 

متاسفانه هیچ امنیت شغلی یا بیمه کارآمدي براي هنرمندان و مدرسین موسیقی در نظر گرفته نمی شود. نمونه اش همین الان که
بخاطر کرونا آموزشگاه هاي موسیقی چندین ماه تعطیل شده بودند از آنجایی که مدرسین از آموزشگاه حقوق ثابتی ندارند و بسته به

 
تعداد ساعتی که تدریس می کنند حقوق می گیرند در این شرایط هیچ حمایتی از این جامعه صورت نگرفت. 

 
هنر موسیقی چقدر می تواند به اشتغال و فضاي کسب و کار در کشورمان کمک کند؟ 

برعکس سال هاي قبل که فقط خانواده ها به فکر کلاس زبان و ورزش بچه هایشان بودند، اگر خوب دقت کنید می بینید که یکی از
دغدغه هاي خانواده ثبت نام فرزندان شان در کلاس هاي موسیقی است. لذا این فرصت خیلی خوبی را ایجاد می کند براي اشتغال

 
دربخش تدریس و تاسیس آموزشگاه موسیقی ، که خیلی در جهت کسب و کار و آینده فرزندان خانواده ها مفید خواهد بود. 

 
از ورود ویولن به موسیقی ایرانی بگویید و اینکه چرا عامه مردم بر این باورند که یادگیري ویولن دشوار است، شما هم موافقید؟ 



من مدرس ساز ویولن هستم. به نظر من تمرین نقش بسیار پراهمیت تري نسبت به استعداد دارد. به شکلی که استعداد کم را به
راحتی با تمرین بیشتر می توان جبران کرد . من دراین 14 سال تدریس ام به ندرت هنرجویی را دیدم که بی استعداد باشد و معمولا
همگی ازاستعداد حداقلی برخورداربودند . جالب اینکه بدانید یکی در شروع کار خیلی خوب مطالب را متوجه می شود و پیشرفت می
کند دلیل نمی شود که تا سطوح عالی هم به همین شکل باشد و برعکس. خیلی ازهنرجویان اول شروع کارنوازندگی خیلی کند و

 
سخت پیش می روند ولی بعد از یک مدت بر ویولن مسلط شده و سرعت یادگیریشان ارتقا پیدا کرد. 

 
موسیقی کنونی ایران از نظر آموزش، یادگیري و اجراهاي صحنه اي در چه وضعیتی قرار دارد؟ 

به نظر من حذف ویولن ایرانی از موسیقی ملی ما حذف کل موسیقی ایران بود. ارکستر بدون ساز زهی ویولن ارکستر معنا ندارد . ما
در سال هاي نه چندان دور داراي چندین ارکستر در رادیو بودیم که نقش اصلی همه آنها را نوازندگان و آهنگسازان ویولنیست برعهده
داشتند. متاسفانه با نابودي ویولن ایرانی و خاموش کردن صداي طرفداران این ساز، دراین 40 سال آهنگ ماندگاري ساخته نشد که
براي همیشه جاودانه بماند . متاسفانه جوانان به موسیقی هاي بی محتوا علاقمند شدند و راه را به نظر من اشتباه داریم قدم برمی

 
داریم. 

 
تا چه اندازه تدریس صحیح موسیقی را اثربخش می دانید ؟ 

تدریس صحیح در ساز ویولن بیشتر از هر ساز دیگري اهمیت دارد. چرا که دسته ساز پرده بندي ندارد و محل قرارگیري انگشتان
مشخص نشده و فقط در صورتی که چگونگی گرفتن ساز و نحوه صحیح انگشت گذاري بصورت درست آموزش داده شده باشد صداي
ژوست و دقیق از ساز شنیده می شود . اگر این نکات رعایت نشود به شکل عجیبی تاثیر منفی در صدا دهی زیباي ساز می گذارد. اگر

 
تقویت شنوایی در کنارآموزش درس به درس کتاب صورت نگیرد، هنرجو هیچ گاه جاي انگشتان را بصورت دقیق متوجه نمی شود. 

 
وضعیت تدریس موسیقی در تهران و شهرستانها را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

کلا با این طرز فکر که ویولن ساز بسیارسختی بوده و یادگیري اش غیرممکنه شدیدا مخالف هستم. هر سازي سختی هاي مربوط به
خودش را دارد. ولی با تمرین هر غیرممکنی را می شود ممکن کرد. ویولنی در سطح خیلی عالی قبول دارم خیلی سخت است و شاید
هر کسی نتواند به آن حد برسد. ولی اکثرعلاقمندان چنین انتظاري از نوازندگی خود ندارند و با کمی صبر و تمرین و ممارست به آن
حد از نوازندگی که مد نظرشان خواهند رسید. متاسفانه براي ساز ویولن می بینم که چندین سال هنرجویان را معطل می کنند و یک
سري کتاب خشک که خیلی سرعت آرامی در آموزش دارد را پیش نیاز کتاب هاي اصلی هنرستان موسیقی می کنند و با این کارشان

 
وقت و هزینه هنرجو را تلف می کنند. 

 
آیا تابحال به کنار گذاشتن موسیقی از زندگی شخصیتان فکر کرده اید؟ 

من کارشناس ارشد مهندسی مکانیک دارم و الان بیش از 10 سال است که در حوزه نفت و گاز و پتروشیمی فعالیت می کنم. در
مجموعه شرکت هاي زیرمجموعه نفت و کلا منبع درآمد اصلی ام از این راه میگذرد . موسیقی را همیشه از روي علاقه شخصی دنبال
می کردم حتی وقتی کارشناسی موسیقی در گرایش آهنگسازي را هم گرفتم. همزمان در رشته مهندسی مکانیک مشغول به کار بودم.

موسیقی جزئی از وجوده من است و نمی توانم حتی به کنار گذاشتنش فکر کنم چه برسه به اینکه این کار را بخواهم انجام بدهم.



به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم!

منبع: ایسناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/11/04

به یک بازاریاب با روابط عمومی بالا نیازمندیم! این جمله براي تمام افراد جامعه تقریبا آشنا است و بسیاري از افراد براي
کسب درآمد اقدام به بازاریابی براي محصولات تولیدي شرکت هاي بزرگ می کنند تا بتوانند از این طریق درآمدي را کسب

کنند.

به گزارش ایسنا، بازاریابی یک استرانژي براي برقراري ارتباط با
مشتري توسط شرکت هاي بزرگ تولید کننده است، معمولا براي
جلب یا جذب نظر مشتري به یک محصول یا خدمت، شرکت ها از
روش هاي خلاقانه استفاده می کنند تا بتوانند از این طریق از رقبا در

 
بازار پیشی بگیرند. 

این روزها بازاریاب ها به شکل قارچ گونه اي در سطح کشور افزایش
یافته اند و بخشی از بازاریاب ها عمدتا از بین بانوان خانه دار هستند و

بخشی نیز به عنوان شغل دوم در کنار شغل اصلی خود اقدام به بازاریابی محصولات شرکت هاي بزرگ می کنند، این روزها به نظر می
رسد بازاریابی به شیوه شبکه اي در حال انجام است و این روش گردش مالی در این شبکه ها شفاف نیست، زیرا میزان فروش محصول

 
به طور رسمی در جایی ثبت نمی شود. 

بسیاري از افراد به علت درآمد خوب شغل بازاریابی به سمت این کشیده می شوند، زیرا می دانند به هر اندازه که تلاش خود را بیش
تر کنند درآمد آن ها نیز افزایش پیدا می کند، اما باید به این نکته توجه داشت که بازاریابی نیازمند یکسري توانایی هاي خاص براي

 
جذب مشتري است و هر فردي نمی تواند در آن موفق باشد. 

شاید براي بسیاري از افراد پیش آمده باشد که در تور یکی از این بازاریابان بیوفتند، در برخی مواقع خلاصی از دست آن ها امکانپذیر
نیست، بنابراین براي رهایی از دست آن ها بالاجبار و بدون اینکه نیازي به خرید محصول داشته باشند، این محصولات را خریداري و
هزینه گزافی را نیز براي آن ها پرداخت می کنند، اما در نهایت می بینند محصول خریداري شده چندان باب میل آن ها نیست و

 
کارایی مدنظر را براي آن ها نداشته است. 

 
بازاریابی با درآمد میلیاردي! 

زهرا یکی از بازاریابان شرکت هاي تولید محصولات آرایشی و بهداشتی در گفت وگو با ایسنا، گفت: خانه دار و داراي یک فرزند پنج

 
ساله هستم، کار بازاریابی را از دو سال قبل آغاز کردم و با این شغل به واسطه یکی از دوستان نزدیکم آشنا شدم. 

وي اضافه کرد: معمولا براي تبلیغ و معرفی محصولات آرایشی و بهداشتی از فضاي مجازي و ارتباط رو در رو با دوستان و آشنا

 
استفاده می کنم، به ازاي فروش محصول از شرکت پورسانت(درصدي از پول مشارکت) دریافت می کنم. 



این بانوي بازاریاب با اشاره به اینکه ماهیانه بین سه تاچهار میلیون تومان از این طریق درآمد کسب می کنم، گفت: این کار وقت

 
چندانی را از من نمی گیرد و در کنار انجام کارهاي منزل به بازاریابی نیز مشغول هستم. 

وي بیان کرد: من محصولات را به طور مستقیم از شرکت تحویل می گیرم، سپس پس از بازاریابی به صورت تلفنی و اینترنتی این

 
محصولات را تحویل مشتري می دهم. 

زهرا با اشاره به اینکه سود فروش محصولات 60 به 40 است، عنوان کرد: سود براي شرکت 60 درصد، براي خرده فروشی بازاریابان

 
20 درصد و براي کارآفرینی نیز 20 درصد است، معمولا در این نوع فروش شبکه سازي توسط سرشاخه ها انجام می شود. 

این بانوي بازاریاب بیان کرد: در بازاریابی هلیدینگی که من براي آن کار می کنم از 100 هزا ر تومان تا یک میلیاردتومان حقوق ثابت

 
براي بازاریابان وجود دارد، مبناي بازاریابی به این شیوه رونق کسب و کار خانگی است. 

وي در پایان تاکید کرد: بازاریابی به شیوه شبکه اي موجب می شود محصولات تولیدي از کارخانه به صورت مستقیم و بدون واسطه با

 
قیمت کمتر به دست مشتري برسد، همچنین فاصله تولید تا مصرف نیز کوتاه تر می شود. 

 
بازاریابی شغل دوم 

سحر یکی از بازاریابان فعال در شهرکرد در گفت وگو با ایسنا با ایسنا می گوید: شغل اصلی من فروشندگی در یکی از فروشگاه هاي

 
عرضه پوشاك کودك و نوجوان است، اما در کنار این شغل بازاریابی محصولات آرایشی و بهداشتی را نیز انجام می دهم. 

وي افزود: این شغل اگر فرصت کافی براي معرفی محصول و پیدا کردن مشتري داشته باشید، بسیار پردرآمد است، اما من در کنار
شغل اصلی خود به این شغل نیز مشغولم، زیرا شغل فروشندگی درآمد چندانی ندارد و تنها به این خاطر که صاحبکارم براي من حق

 
بیمه می پردازد در این فروشگاه کار می کنم. 

این بانو در خصوص نحوه فروش محصول، گفت: عمده مشتریان من از بین دوستان، آشنایان و فامیل هستند، شرکت نیز براي این
دسته از افراد که توسط من معرفی می شود، جلسات مشاوره پوست، مو و... می گذارد و اگر دوستان در این جسات مشاوره درخواست

 
خرید محصولی را داشتند باید از طریق معرف که من هستم براي خرید محصول اقدام کنند. 

سحر یادآور شد: بابت فروش محصول از شرکت پورسانت دریافت می کنم و محصول به صورت پستی یا حضوري به دست مشتري می

 
رسانم. 

وي در پایان گفت: در بین بازاریابان فعال براي شرکت تولیدي محصولات آرایشی و بهداشتی که من در آن مشغول فعالیت هستم،
دانشجو، خانم خانه دار، کارمند و ... نیز وجود دارد، کارمندان ادارات به علت گستردگی روابط در محیط کار در این شغل موفق

 
هستند. 

 
تنها سه شرکت در چهارمحال و بختیاري مجوز فعالیت بازاریابی شبکه اي دارند 



علی بهداروند، کارشناس مسئول اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري اظهار کرد: تنها 24 شرکت
تولیدکننده در سطح کشور مجوز بازاریابی شبکه اي از اتحادیه کشوري کسب و کارهاي مجازي را دریافت کرده اند که عمدتا این

 
شرکت ها در زمینه فروش محصولات آرایشی و بهداشتی فعالیت می کنند. 

وي افزود: این شرکت ها از طریق شعب فروش در استان ها و شهرستان ها بازاریاب جذب و اقدام به توزیع محصول می کنند، معمولا

 
این بازاریاب ها محصولات را از طریق جمع هاي خانوادگی و دوستانه به فروش می رسانند. 

بهداروند با اشاره به اینکه در چهارمحال و بختیاري تنها سه شرکت بازاریان ایران زمین(بیز)، بادران گستران و تلاش کاران سرمایه
وزین مجوز فعالیت و بازاریابی شبکه اي را دریافت کرده اند، گفت: این کار براي ساماندهی و نظارت بیش تر بر فعالیت این شرکت ها

 
در امر توزیع است تا توزیع زیر چتر قانون صورت بگیرد. 

کارشناس مسئول اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري خاطرنشان کرد: بازرسی از شعبه هاي این

 
شرکت ها به صورت دوره اي انجام می شود و معمولا شبکه هاي بازاریابی در استان مربوط به شرکت هاي تولید محصول هستند. 

وي در خصوص فعالیت فروشگاه اینترنتی EMway در چهارمحال و بختیاري، توضیح داد: این شرکت مجوز فعالیت خود را از اتحادیه
کسب و کارهاي مجازي در کشور دریافت کرده است، اما متاسفانه این شرکت برخی از اقدامات را خارج از محدوده فعالیت و مجوز
خود انجام می دهد، به طور مثال این شرکت مبلغی را از بازاریابان در قالب باشگاه مشتریان و بسته خانواده دریافت می کندکه

 
غیرقانونی است. 

بهداروند بیان کرد: شرکت هاي تولید محصول و فروشگاه هاي اینترنتی باید آموزش بازاریابان را به صورت رایگان انجام دهند و اجازه

 
ندارند به عناوین مختلف از جمله حق عضویت، کارت ارائه تخفیف، عضویت در باشگاه مشتریان و ... از افراد هزینه دریافت کنند. 

کارشناس مسئول اداره امور اصناف سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاري با اشاره به غیرقانونی بودن فعالیت شرکت
یونیک فایناس در چهارمحال و بختیاري، یادآور شد: به گفته مسئولان این شرکت، آن ها در بورس آمریکا فعالیت دارد، این شرکت
هیچ گونه مجوزي را از نهادهاي متولی براي فعالیت دریافت نکرده و فعالیت این شرکت کاملا غیرقانونی است، اما متاسفانه باوجود

 
هشدارهاي فراوان مبنی بر غیرقانونی بودن فعالیت این شرکت، مردم به این شرکت اعتماد می کنند. 

 
وي ادامه داد: همچنین فعالیت شرکت تلفیق هنر نیز در کشور غیرقانونی اعلام شد و دفاتر این شرکت در حال پلمب است. 

بهداروند در پایان خاطرنشان کرد: گاهی شهروندان معترض هستند که چرا سازمان صمت با این شرکت هاي بازاریابی غیرمجاز
برخورد نمی کند، باید گفت تنها وظیفه این سازمان نظارت بر فعالیت این شرکت ها و هشدار است و دستگاه هاي انتظامی و امنیتی

 
باید برخورد قهري داشته باشد. 

انتهاي پیام



بازدید رئیس بسیج حقوقدانان کشور از دفترخبرگزاري بسیج زنجان/تشکیل

دادگاه بین المللی اسلامی در سال1400

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/11/04

زنجان- رئیس بسیج حقوقدانان کشور از تشکیل دادگاه بین المللی اسلامی در سال آینده خبر داد و گفت: این دادگاه متشکل
از قضات کشور هاي اسلامی خواهد بود.

به گزارش خبرگزاري بسیج از زنجان، سهراب انبارکی در سفر یکروزه خود به استان زنجان از خبرگزاري بسیج این استان بازدید

 
کرد و ضمن تشکر از این رسانه به تشریح آخرین اقدامات بسیج حقوقدانان کشور پرداخت . 

رئیس بسیج حقوقدانان کشور در گفت وگو با خبرنگار بسیج
زنجان؛با بیان اینکه بیانیه گام دوم انقلاب که به عنوان یک سند
راهبردي از طرف مقام معظم رهبري(مدظله العالی) به تمام
ارگان هاي نظام ابلاغ گردید، گفت: یکی از شاخصه هاي اصلی
بیانیه گام دوم انقلاب بحث مبارزه با فساد در جامعه است؛بر این
اساس سند تحولی در سازمان بسیج حقوقدانان در روزهاي
آغازین سال 1399 تدوین شد و این سند تحول منطبق با سند
تحول در دستگاه قضایی بود با این حال در تلاش هستیم که

 
بتوانیم بیانیه گام دوم انقلاب را که جزو انتظارات رهبري است پیاده سازي کنیم. 

وي بیان کرد: تلاش کردیم از طریق تقویت هیئت هاي اندیشه ورز در شهرستان ها، استان ها و در سطح ملی به حوزه سیاست گذاري
در سطح ملی کمک نماییم. این در حالی است که در مجلس شوراي اسلامی از طریق تقویت هیئت هاي اندیشه ورز که منطبق با
کمیسیون هاي 10 گانه مجلس هستند این کمیسیون ها را تقویت خواهیم کرد که تقویت ،حذف و چابک سازي برخی قوانین و

 
لوایحی که در مجلس و دولت ارائه می شود،شامل آن می باشد. 

انبارکی با بیان اینکه بخشی از هیئت هاي اندیشه ورز در حوزه هاي استان ها و شهرستان ها تلاش دارند تا در حوزه سیاستگذاري به
قوه قضائیه کمک کنند، عنوان کرد: بخش هاي دیگر سازمان بسیج حقوقدانان در تلاش هستند تا بتوانند از طریق ظرفیت هاي ایجاد
شده سازمان بسیج حقوقدانان در سطح شهرستان ها و سطح ملی کمک کنند تا آگاهی سازي حقوقی مردم افزایش یابد چرا که
بسیاري از پرونده هایی که امروزه در سطح محاکم قضایی وجود دارند متاسفانه ناشی از عدم آگاهی قانون توسط مردم است؛ مردم به
دلیل عدم اطلاع از مفاهیم و مسائل قانونی درگیر برخی از مشکلات و مسائل می شوند اما ما تلاش می کنیم این آگاهی حقوقی را به

 
عنوان یک اصل مسلم در سازمان بسیج حقوقدانان کشور نهادینه کنیم. 

وي با بیان اینکه تلاش می شود صلح و سازش در جامعه پیاده سازي شود،گفت: حقوق یاران انقلابی طلایه داران صلح و سازش در
سطح جامعه خواهد بود چرا که حل بسیاري از مشاوره هاي و مسائل حقوقی و قضایی توسط پایگاه هاي مقاومت بسیج که تبدیل به



کانون هاي صلح و سازش شده اند،اجرا خواهد شد که این امر می تواند حجم گسترده پرونده ها که به سمت نظام قضائی گسیل می
شود را از طریق نظام فیلترینگ حل کند. در این حالت بسیج محبوبیت دو چندان می یابد و در نهایت بسیجیان با دانش حقوقی در

 
آینده حقوقدانان طراز انقلابی می شود. 

رئیس بسیج حقوق دانان کشور با اشاره به اینکه این مهم خصوصا براي محرومان و کسانی که توانایی مالی ندارند می تواند با کمک
حقوق یاران مثمر باشد و مورد حمایت قرار گیرد، عنوان کرد: مددجویان کمیته امداد، بهزیستی و مردم مورد حمایت حقوقی یاران

 
بسیجی قرار می گیرند. 

وي با بیان اینکه سازمان بسیج حقوقدانان کشور در تلاش است تا مطالبه گر احیاي حقوق عامه باشد،گفت: طبق سخنان آیت االله
رئیسی؛رئیس قوه قضائیه مسئولان نظام باید اموال خود را اعلام کنند بنابراین بسیج به عنوان پیش رو مطالبه گر این موضوع از

 
مسئولان خواهد بود چرا که این امر اطمینان خاطر در مردم ایجاد می کند. 

انبارکی بیان کرد:اما اگر مسئولی اموال خود را اعلام نکند باید تکلیف خود را با نظام مقدس اسلامی مشخص کند چرا که این نظام

 
نظامی مردمی است و مردم خواهان مطالبه گري و شفاف سازي هستند. 

وي با اشاره به اینکه ما امروز شاهد اقدامات غلطی نظیر زمین خواري، فساد مالی و چپاول اموال عمومی هستیم،عنوان کرد: بسیج می
تواند به عنوان یک نهاد مردمی و مطالبه گر در راستاي مبارزه با فساد و احیاي حقوق عامه وارد عمل شده و از لحاظ حقوقی آن را

 
مطالبه گري و پیگیري کند. 

این مسئول با تاکید بر اینکه بسیج براي مبارزه با فساد برنامه هاي مدونی در طرح تحول سازمان بسیج حقوقدانان کشور دارد، اظهار
کرد: در راستاي مطالبه گري و حل مشکلات حقوقی، سامانه برخطی در بسیج حقوقدانان در حال طراحی است که به شکل مستمر

 
حلقه ارتباطی بین مردم و دستگاه قضا ایجاد کند. 

 
اقدامات موثر بسیج حقوقدانان کشور در سال جهش تولید 

رئیس بسیج حقوقدانان کشور بیان کرد: در بحث آزادسازي، بازپروري و باز اجتماعی زندانیان اقدامات موثري انجام شده که یکی از

 
مهمترین آنها در سال جاري بوده است وبا این حال در سال آینده نیز همین شرایط ادامه خواهد داشت. 

انبارکی ادامه داد:در این راستا با همکاري ستاد زندان ها و ستاد دیه این طرح با قدرت پیگیري می شود و تلاش می کنیم تا فردي به
دلیل مسائل و مشکلات مالی به زندان نرود ؛از سوي دیگر اولویت ما تنها آزادسازي زندانیان نیست بلکه باید بعد از رهایی دوباره، این
افراد تحت حمایت قرار گیرند و اشتغال مناسبی داشته باشند که در این خصوص ارگان هاي مختلف کمک کننده سازمان بسیج

 
حقوقدانان کشور خواهد بود. 

وي افزود: در حوزه هاي مختلف سیستم حقوق یاران در تلاش هستند تا در سال جهش تولید ارتباط و تعامل سازنده با مجموعه هاي
مختلف از جمله صنعت، کشاورزي و....داشته باشند تا گام هاي موثري در راستاي رونق تولید انجام شود؛با این وجود در هر شرایطی
که جهش تولید با مشکل روبه رو شود بسیج حقوقدانان وارد عمل شده و مشکلات را به جد پیگیري می کند تا شعار محوري امسال

 
به بهترین نحو اجرا شود. 



این مسئول با بیان اینکه یک نگاه دیگر بسیج حقوقدانان بحث فرا ملی و بین المللی است به طوري که در سال گذشته و سال جاري
تحرکات خوبی در فضاي بین المللی انجام گرفته است، گفت: از جمله این اقدامات محکومیت عادي سازي روابط توسط کشورهاي
حوزه خلیج فارس با رژیم اشغالگر قدس بود که تبدیل به یک جریان اجتماعی گسترده شد . همچنین در بحث محکومیت پاریس

 
نسبت به اهانت به ساحت مقدس پیامبر اسلام(ص) بسیج حقوقدانان اعلام جرم نمود. 

انبارکی ادامه داد: در بحث شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی نیز بی تفاوت نبودیم و اقدامات بسیاري در معاونت حقوقی و امور
مجلس انجام شد که بسیج حقوقدانان دوشادوش این عزیزان نقش آفرین بود و جلسات متعدد و وبینارهاي تخصصی برگزار شد تا
ابعاد حقوقی مورد واکاوي قرار گیرد.همچنین در بحث شهادت سردار شهید فخري زاده سازمان بسیج حقوقدانان کشور به عنوان یک

 
سازمان مردم نهاد نقش بین المللی ایفا کرد. 

این مقام مسئول با بیان این که اقدامات ارزشمند و موثر دیگري در حوزه بین المللی انجام شده و اجرا می شود، تصریح کرد: یکی از
اقداماتی که سازمان بسیج حقوقدانان در سال آینده انجام خواهد داد، تشکیل دادگاه بین المللی اسلامی است که این دادگاه متشکل

 
از قضات کشورهاي اسلامی خواهد بود تا جایی که حقوق مسلمانان و مردمی که مورد تجاوز قرار می گیرند مورد حمایت قرار گیرد. 

 
حضور 90هزار حقوق یار در طرح حقوق یاران انقلابی 

رئیس بسیج حقوقدانان کشور در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه ما بنا داریم در قالب طرح تحول بسیج حقوقدانان طرح
شهید سلیمانی، طرح حقوق یاران انقلابی را پیاده سازي کنیم گفت: طرح حقوق یاران انقلابی در پنج مرحله نقش آفرینی می کند هر
پایگاه مقاومت یک حقوق یار را شناسایی می کند و در حوزه هاي متعدد افراد آموزش، سازماندهی و به کارگیري می شود به طوري

 
که هر پایگاه مقاومت یک حقوق یار متناسب با استعداد و ظرفیت را با پایه هاي 1 تا 3 جذب می کند. 

وي خاطرنشان کرد: حقوق یاران پایه 1 شامل قضات، وکلا، سردفتران، کارشناسان ارشد و دکتراي رشته حقوق هستند، حقوق یاران
پایه 2 نیز داراي تحصیلات حقوق اسلامی، فقه، کارشناسان با دانش حقوقی هستند و همین طور حقوق یاران پایه 3 دانش حقوقی
آنچنان ندارند اما داراي دانش مذهبی خوبی هستند و این توانایی را دارند که بتوانند در سطح محله خود فرآیند صلح و سازش را به
عنوان طلایه داران سازش پیاده سازي کند. با این وجود بنا داریم سیستم حقوق یاران را در اقشار مختلف بسیج نظیر صنعت،
کشاورزي، پزشکی و... نیز ایجاد کنیم بنابراین در تمام کانون هاي بسیج و پایگاه هاي مقاومت این سیستم در بستر مساجد، اماکن

 
مذهبی و امامزاده ها قرار بر فعالیت خواهند داشت به طوري که بیش از 90 هزار حقوق یار در این طرح بزرگ حضور خواهند داشت. 

 
جلوه دیگري از کمک مومنانه بسیج حقوقدانان با اجراي طرح آزادسازي زندانیان جرائم غیرعمد 

وي افزود: کمیته هاي مختلفی در مجموعه سازمان بسیج مستضعفان تشکیل شد و بسیج حقوقدانان نیز با توجه به رسالت خود در

 
بحث کمک مومنانه پاي کار آمد و تهیه بسته هاي معیشتی خصوصا به زندانیان و خانواده هاي آنان در دستور کار قرار گرفت. 

رئیس بسیج حقوقدانان کشور با اشاره به این که هئیت هاي اندیشه ورز بسیج حقوقدانان طرح دیگري هم سو با کمک مومنانه ارائه
دادند گفت: در این طرح برنامه ریزي شد به جاي تهیه بسته هاي معیشتی براي زندانیان و خانواده هاي آنان به آزاد سازي زندانیان

 
کمک نماییم. 

وي با اشاره به اینکه تفاهم نامه اي با ریاست زندان هاي کشور منعقد و همکاري هاي ارزشمندي نیز انجام گرفت،تصریح کرد:در این



خصوص برنامه ریزي شد تا در چندین مرحله زندانیان با محکومیت مالی و زندانیان جرائم غیر عمد آزاد شوند که البته اولویت با آزاد

 
سازي زندانیان با محکومیت مالی است. 

انبارکی با بیان این که در مرحله نخست اجراي طرح آزادسازي زندانیان یک هزار نفر از زندانیان در هفته بسیج آزاد شدند، عنوان کرد:
بدهی مالی این افراد 128 میلیارد تومان بود که این رقم از طریق احیاي صلح و سازش، حمایت حقوقی افراد و برخی اقدامات دیگر به

 
میزان 19 میلیارد تومان کاهش یافت و همین رقم نیز توسط اقشار مختلف بسیج تامین شد. 

وي بیان کرد: اقشار مختلف بسیج پاي کار آمدند به نحوي که بسیج ورزشکاران، اصناف، کارگران، کارمندان و سایر اقشار در هر رسته
اي با تامین مالی به آزاد سازي زندانی در همان رسته اقدام کرد براي مثال بسیج ورزشکاران مکلف شد تا بدهی ورزشکارانی که در

 
زندان هستند را تهیه کند و این روند براي قشر هاي دیگر نیز وجود داشت. 

رئیس بسیج حقوقدانان کشور با بیان این که مرحله دوم طرح کمک مومنانه که آزادسازي زندانیان بود همزمان با اولین سالگرد
شهادت سردار سلیمانی انجام شد، گفت: مرحله سوم کمک مومنانه طرح آزاد سازي زندانیان 15 بهمن ماه است که این روز مصادف با
روز ولادت بانوي دو عالم حضرت فاطمه زهرا(س) و گرامیداشت مقام زن و مادر است که با همکاري بسیج جامعه زنان انجام خواهد

 
شد تا تعدادي از مادرانی که به دلیل مشکلات مالی در زندان هستند،آزاد شوند. 

انبارکی در پایان مرحله چهارم طرح را همزمان با روز ولادت حضرت علی(ع) و گرامیداشت روز پدر عنوان کرد و افزود: مرحله نهایی
کمک مومنانه در قالب طرح آزادسازي زندانیان با جرائم مالی همزمان با شهادت امام موسی کاظم(ع)اجرایی می شود.



تصاویر/ بازدید مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از نمایشگاه محصولات

تولیدي خانواده طلاب

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/11/04

دکتر نوراالله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با حضور در مرکز خدمات حوزه هاي علمیه در قم از نمایشگاه محصولات
تولیدي خانواده طلاب بازدید کرد.

 
تصاویر/ بازدید مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از نمایشگاه محصولات تولیدي خانواده طلاب 

 
علی زنگنه 

4 بهمن 1399 - 07:41



فعالیت 17 واحد فناور و 6 واحد نوآور در مرکز رشد دانشگاه ایلام

منبع: دانشجوشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/11/04

رضا یگانه، مدیر مرکز رشد واحدهاى فناور دانشگاه ایلام در گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزارى دانشجو، گفت: توسعه
نوآورى و فناورى یکى از دستاوردهاى این دانشگاه طى شش سال گذشته است. دانشگاه ایلام به منظور استفاده هر چه بیشتر

از ظرفیت ها و توانایى هاى موجود در این مرکز آموزشى و واحدهاى پژوهشى و توسعه ...

رضا یگانه، مدیر مرکز رشد واحدهاى فناور دانشگاه ایلام در
گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزارى دانشجو، گفت: توسعه
نوآورى و فناورى یکى از دستاوردهاى این دانشگاه طى
شش سال گذشته است. دانشگاه ایلام به منظور استفاده هر
چه بیشتر از ظرفیت ها و توانایى هاى موجود در این مرکز
آموزشى و واحدهاى پژوهشى و توسعه فضاى نوآورى،
کارآفرینى و هدایت نتایج طرح هاى پژوهشى، پایان نامه ها
و فعالیت هاى علمى به سوى تجارى سازى، اقدامات خوبى

 
را در حوزه نوآورى و فناورى انجام داده است. 

مدیر مرکز رشد واحدهاى فناور دانشگاه ایلام ادامه داد: از جمله این اقدامات مى توان به تجهیز و استقرار مرکز رشد واحدهاى فناور،
راه اندازى مرکز نوآورى و فناورى دانشگاه با جذب پنج میلیارد ریال از محل کمک هاى معاونت علمى و فناورى ریاست جمهورى،
تلاش براى راه اندازى مجتمع نوآورى و فناورى (95 درصد پیشرفت کار) با جذب 120 میلیارد ریال از محل کمک هاى معاونت علمى

 
و فناورى ریاست جمهورى، راه اندازى مرکز مشاوره کسب و کار و مرکز مدیریت مهارت آموزى و مرکز مشاوره اشتغال اشاره کرد. 

وي ابراز کرد: مرکز رشد واحدهاى فناور با حمایت ریاست و معاونت پژوهش و فناورى دانشگاه، فضایى مناسب را براى جذب ایده هاى
اساتید، دانشجویان و کارآفرینان به وجود آورده، به گونه اى که اکنون 17 واحد فناور و شش واحد نوآور به صورت پویا در این مرکز

 
فعالیت دارند. 



 
 

یگانه اظهار کرد: ارتقاى اشتغال پذیرى دانشجویان در قالب برنامه هاى متنوع آموزشى، پژوهشى و فوق برنامه یکى از دستاوردهاى

 
دانشگاه ایلام در چند سال اخیر است. 

مدیر مرکز رشد واحدهاى فناور دانشگاه ایلام خاطرنشان کرد: برگزارى بیش از 65 کارگاه مهارت آموزى تخصصى با رویکرد بازار کار و
43 کارگاه آموزشى مهارت هاى کسب و کار و پنج رویداد شتاب (استارتاپى) و شش رویداد کارآفرینانه (ایده شو و...) و انجام طرح

رصد شغلى دانشجویان از جمله اقدامات انجام شده در زمینه ارتقاى اشتغال پذیرى دانشجویان دانشگاه ایلام در این مرکز بوده است.



جانی دوباره در رگ هاي خشکیده قنوات/ تجربه خوش آبادانی در روستاي

دهنو

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/11/04

احیاي قنات ها راهکاري براي مهار بحران کم آبی است که باعث رونق کشاورزي و اشتغال روستایی می شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از بیرجند، به درختانی اشاره می کرد که به گفته
خودش قدمتی دیرینه داشته اند و حالا تیغ خشکسالی
رمق را از تنه هاي آن ها گرفته و تنها چند شاخه ي

 
خشک را به یادگار گذاشته بود. 

درختانی که نسل به نسل دست به دست شده اکنون تنها منبع درآمد او وخانواده اش است. وقتی اره به دست به سمت زمین هایش
می رفت تا شاخه هاي خشک را قطع کند آهی سرد از عمق وجود می کشید. گویی به یاد زحمات خود و نیاکانش می افتاد که در

 
سوز سرما و حرارت آفتاب در این زمین ها کشیده بودند. 

 
تیغ برنده ي خشکسالی بر تن درختان 

این تنها قصه پر درد پیرمرد برزگانی نیست. روستا هایی هم هستند که خشکسالی با بی رحمی تمام آن ها را مسکوت و بی روح کرده

 
است. با پیرمرد برزگانی همراه شدیم؛ او ما را به زمین هاي کشاورزي برد. 

چند بوته ي گوجه فرنگی را به این طرف و آن طرف زد و تنه ي قطع شده درخت گردویی را نشان داد که به گفته خودش حدود

 
400 سال قدمتش بوده است. 



 
 

یکی دیگر از اهالی نیز ما را به باغ نزدیک قنات برد. آن جا هم درختان حال و روز خوشی نداشتند. شاخه هاي بریده شده درختان
روي هم جمع شده بود. می گفت بخش زیادي از چوب ها را فروخته و این مشتی از نمونه خروارها درخت قطع شده اي است که

 
خشکسالی نفس آن ها را گرفته است. 

هرچند قدم که در زمین هاي کشاورزي و باغ ها پا می گذاشتی می توانستی اثرات خشکسالی را ببینی، اهالی از این اوضاع ناراضی

 
بودند. آن ها نه دل ماندن در روستا را داشتند و نه دل ترك کردن دیار اجدادي شان را. 

 
 

 
نفس هاي آخر قنات 

این اوضاع سخت باعث شد تا اهالی به فکر رونق دوباره قنات روستایشان بیفتند. آن ها مبلغی را به عنوان خودیاري پرداخت کردند تا

 
با اعتباراتی که براي احیاي قنات روستا تخصیص یافته بود بتوانند دوباره شاهد برگشت رونق آبادانی به روستا باشند. 

 
یکی از اهالی گفت: اگر قنات جان تازه اي بگیرد بسیاري از افرادي که به شهر مهاجرت کرده اند دوباره به روستا بر می گردند. 

محمدي مدیر جهاد کشاوزي شهرستان بیرجند گفت: اعتبار در نظر گرفته شده براي قنات روستاي برزگان حدود 120 میلیون تومان

 
بوده است که 120 متر کول گذاري با بیل مکانیکی انجام شده است. 



انگار جنب و جوش در روستا از فعالیت بیل مکانیکی گرفته تا کارگرانی که سخت مشغول جا به جا کردن کول ها براي احیاي قناتی

 
که تقریبا داشت نفس هاي آخرش را می کشید نوید روز هاي روشنی را براي اهالی می داد. 

 
 

 
بازگشت برکت به زمین هاي کشاورزي 

به روستاي دهنو رفتیم جایی که تا همین پارسال در آن چندان خبري از آب و آبادانی نبود. عطر و بوي مزارع سبزي هوا را عطرآگین

 
کرده بود. از پیر تا جوان خداوند را بابت جاري شدن دوباره مایع حیات در زمین هاي کشت و کارشان شکر می کردند. 

پیرمردي از اهالی روستا بیل به دست به سمت استخري رفت که مملو از آب بود. آب را به سمت زمین هایش هدایت کرد. انگارعطش

 
زمین فرونشست. پیرمرد خوشحال از برکتی بود که امسال خداوند در سفره روزي او قرار داده بود. 

یکی از اهالی روستاي دهنو گفت: بیشتر درختان این روستا در اثر خشکسالی خشک شده بود، اما امسال به همت جهاد کشاورزي آب

 
قنات دوباره جاري شده. واقعا سنگ تمام گذاشته اند. 

 
جوان دیگر از اهالی دهنو افزود: کشت وکار در روستا انجام می شود و جوانانی که به شهر رفته بوده اند نیز به روستا برگشته اند. 

 
 



محمدي مدیر جهاد کشاوزي شهرستان بیرجند گفت: حدود 8 میلیارد تومان اعتبار مصوب در بحث حوادث داشته ایم که 6 میلیارد

 
تومان آن تخصیص پیدا کرده است. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- بازگشت حیات به قنات رحیم آباد زیرکوه 

 
- جان تازه قنات روستاي کایزنو درخوسف 

- احیا و مرمت قنات اکبر آباد در سربیشه او افزود: با اعتبارات مصوب قرار است تجربه ي آبادانی دهنو براي 95 رشته قنات دیگر در

 
شهرستان بیرجند رقم بخورد. 

25 درصد آب استان از طرق قنوات تامین می شود غلامی مدیر آب و خاك و امور فنی و مهندسی سازمان جهاد کشاورزي خراسان
جنوبی با اشاره به این که پیش بینی می شود تا پایان سال 65 رشته قنات دیگر نیز در استان بازسازي و مرمت شوند، گفت: براي

 
احیاء و مرمت این تعداد قنات حدود 8 میلیارد تومان هزینه خواهد شد. 

 
او افزود: پارسال تعداد 334 رشته قنات در استان بازسازي و مرمت شدند. 

غلامی با اشاره به این که تعداد 6 هزار و 252 رشته قنات در استان وجود دارد، تصریح کرد: تا کنون 40 درصد از کل قنات هاي

 
استان احیا و بازسازي شده است. 

 
 

احیاي قنات ها نقش مهمی در ایجاد اشتغال رونق کشاورزي و بازگشت به روستا ها را دارند پس چه خوب است که با مرمت چنین

 
میراث قدیمی آنها را به دست آیندگان سپرد. 

گزارش از راضیه یعقوبی



کاهش نرخ مشارکت، بیکاري را در اصفهان کم کرد

منبع: ایسناشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان با اشاره به اینکه اگرچه نرخ بیکاري
استان در فصل پاییز کاهش داشته، اما نرخ مشارکت اصفهان نیز کاهشی بوده است، گفت: امروز ظرفیت بسیاري از فرصت

هاي شغلی استان خالی است، اما متاسفانه افراد انگیزه اي براي اشتغال در این بخش ...

حسین باقري در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه پاییز
امسال نرخ بیکاري استان 10.4 درصد و میانگین کشور
9.4 درصد بود، اظهار کرد: این درحالی است که نرخ
بیکاري پاییز نسبت به نرخ تابستان که 11.6 درصد بود،
حدود 1.2 درصد و نسبت به پاییز سال گذشته 6 دهم

 
درصد کاهش یافته است. 

وي در خصوص دلیل کاهش نرخ بیکاري استان، توضیح
داد: اگرچه نرخ بیکاري استان 1.4 درصد نسبت به فصل
قبل کمتر شده، اما نرخ مشارکت افراد نیز کم شده است.

 
نرخ مشارکت اصفهان در پاییز 40.9 درصد بود در حالی که این نرخ در تابستان امسال 42.3 درصد بود. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان با اشاره به دلایل کاهش نرخ مشارکت در استان،
گفت: احتمال می رود برخی از جمعیت فعال استان (شاغلان بیکار) به جمعیت غیرفعال پیوسته باشند، مثلا فرد به دلیل کرونا، خانه

 
نشین شده یا اینکه فرد ترجیح به داشتن درآمدي بدون شغل در بازارهاي دلالی و ... دارد. 

وي درباره ایجاد اشتغال در استان اصفهان، با تاکید بر اینکه در حال حاضر فرصت شغلی زیادي در استان داریم، اظهار کرد: متاسفانه

 
بسیاري از افراد فعالیت در برخی مشاغل را قبول نمی کنند و یا مهارت فعالیت در برخی مشاغل را ندارند. 

باقري با بیان اینکه طی یک سال گذشته و با شیوع کرونا، بخش خدمات و مشاغلی همچون حوزه گردشگري، هتلداري، مشاغل
رفاهی، تفریحی و ... درگیر بیشترین آسیب شدند، اظهار کرد: اگرچه در حوزه خدمات شاهد تعطیلی برخی مشاغل و ریزش نیروي کار
هستیم، اما در حوزه صنعت حتی فعالیت برخی واحدهاي تولیدي و صنعتی بیشتر و پویاتر شده است، چرا که با افزایش نرخ ارز

 
فروش محصولات تولید داخل براي مردم به صرفه تر شده است. 

وي همچنین درباره نگرانی درباره افزایش قراردادهاي موقت و انتقاد جامعه کارگران، اظهار کرد: امروز عقل اقتصادي همه جا حاکم

 
است و این گونه نیست که یک کارفرما، نیروي کار خود را بعد از مدتی آموزش و مهارت رها کند. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان با اعتقاد بر اینکه اگرچه با قراردادهاي موقت یک



ماه دو یا سه ماهه مخالفم، اما امروز امنیت شغلی را نوع قرارداد، نمی تواند رقم بزند، تصریح کرد: امنیت شغلی براي یک کارگر مهارت

 
و میزان نقش وي در تولید است و در این شرایط کارفرما به نیروي کار خود به عنوان یک سرمایه اجتماعی نگاه می کند. 

 
وي تاکید کرد: در شرایط فعلی افراد باید مهارت و کارایی خود را در واحدهاي تولیدي بیشتر کنند تا امنیت شغلی آنها بالاتر رود. 

باقري درباره مقرري بگیران بیمه بیکاري در استان، اظهار کرد: سال گذشته با شیوع کرونا و با توجه به اینکه در نظر داشتیم جلوي
اپیدمی کرونا را بگیریم برخی مشاغل به طور موقت از سوي ستاد ملی مقابله با کرونا تعطیل شد که در برهه زمانی سه ماهه حدود
70 هزار نفر کمک نقدي دریافت کردند، اما در بحث بیمه بیکاري، در سال جاري تعداد مقرري بگیران بیکاري استان نه تنها افزایش

 
نیافته بلکه از سال گذشته نیز کمتر شده است. 

وي با بیان اینکه اگرچه بخش خدمات با رکود مواجه شد، اما صنعت رونق گرفت، افزود: سال گذشته سهم اشتغال بخش کشاورزي

 
استان، با توجه به ترسالی تحرك مثبت داشت و عمده ریزش نیروي کار ما در بخش خدمات بود. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان با تاکید بر اینکه بخش خدمات استان به عنوان
قطب گردشگري کشور همواره در ظرفیت کامل نبوده و عمده ریزش نیروي کار استان، در بخش صنعت پر شده است، تصریح کرد:
البته نگران تداوم وضعیت فعلی هستیم، چراکه بخش خدمات بسیار متضرر می شود. به عنوان مثال هتلی که ریزش نیرو داشته و
مدتی است که تعطیل شده، با توجه به نداشتن درآمد امروز درگیر اقساط معوق بانکی است که سرمایه گذار آن با تداوم شرایط دچار

 
مشکل می شود، بنابراین حوزه خدمات نیازمند تخفیفات مالیاتی، تعویق در پرداخت اقساط بانکی و ... است. 

وي با تاکید بر اینکه متاسفانه امروز ظرفیت بسیاري از فرصت هاي شغلی در استان خالی است، گفت: متاسفانه افراد انگیزه اي براي

 
اشتغال در این بخش ها ندارند و البته برخی مشاغل فنی بوده که نیاز به مهارت تخصصی افراد است. 

انتهاي پیام



سخنرانی فرماندار پیش از خطبه هاي نماز جمعه/ 12000 میلیارد ریال پروژه

هاي دهه فجر در شهرستان ریاط کریم

منبع: استانداري تهرانشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/11/04

فرماندار رباط کریم با حضور در اقامه نماز جمعه عبادي سیاسی به سخنرانی پرداخت و گفت: 40 هزار میلیارد ریال پروژه
هاي قابل افتتاح و اجرایی شهرستان رباط کریم تا پایان دولت تدبیر و امید است.

 
 

 
سخنرانی فرماندار پیش از خطبه هاي نماز جمعه/ 12000 میلیارد ریال پروژه هاي دهه فجر در شهرستان ریاط کریم 

فرماندار رباط کریم با حضور در اقامه نماز جمعه عبادي سیاسی به سخنرانی پرداخت و گفت: 40 هزار میلیارد ریال پروژه هاي قابل

 
افتتاح و اجرایی شهرستان رباط کریم تا پایان دولت تدبیر و امید است. 

به گزارش روابط عمومی فرمانداري شهرستان رباط کریم، نظام ملکشاهی در سخنرانی پیش از خطبه هاي نماز عبادي سیاسی جمعه
در شهر نصیرشهر که با رعایت دستور العمل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی با حضور مسئولان شهرستان و مردم انجام شد،
ضمن تبریک قرار گرفتن در آستانه چهل و سومین بهار پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی ایران، ورود افتخار آفرین حضرت امام
خمینی (ره) به ایران اسلامی و تقارن آن با سالگرد میلاد خجسته بانوي دو عالم، حضرت زهرا (س) و قدردانی از مدیریت خوب
شوراي اسلامی و شهردار نصیر شهر در وحدت و هماهنگی با مقامات ارزشمند معنوي امام جمعه و جماعات، مقامات قضایی، امنیتی،
انتظامی، سپاه و بسیج، در خصوص خدمت رسانی به مردم بیان کرد: دولت در نظام جمهوري اسلامی ایران به زعامت معمار کبیر
انقلاب اسلامی برآمده از مردم و براي مردم است، از این روي، دستگاه هاي انقلابی و اجرایی شهرستان مکلف به ایجاد رفاه و رفع

 
دغدغه شهروندان در چارچوب قوانین و مقررات جاري هستند. 



 
 

نماینده عالی دولت با اشاره به اهداف عالیه انقلاب اسلامی عنوان کرد: رفع وابستگی و سرسپردگی، عزت و کرامت انسانی، تقویت
گفتمان دینی و سیاسی و حکومت داري؛ حمایت از شیعیان، مسلمانان و مستضعفان جهان، رشد و توسعه و شکوفایی در کشاورزي،
آب، راههاي هوایی، دریایی، ریلی، زمینی،عمران و آبادانی؛ رشد نهضت هاي آزادگی، خدمت رسانی 90درصدي آب شرب شهري و
روستایی، 85 درصدي برق و گاز شهري و روستایی، آموزش عالی و آموزش و پرورش، رشد 4 هزار برابري واحد هاي تولیدي و اشتغال
زایی، قرار گرفتن جزو پنج کشور برتر جهان در تولید علم به ویژه بهداشت و درمان، رشد خیره کننده جهانی صنایع دفاعی، موشکی،

 
هوا فضا و بسیاري از موارد دیگر از برکات شکل گیري نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران است. 

وي در ادامه در خصوص ارزش تقریبی سرمایه گذاري در دوران هشت سال دولت تدبیر و امید در دیار کریمان اظهار کرد: 21 هزار
میلیارد تومان اعتبار سرمایه گذاري در زمینه هاي مختلف که سه سال آن در دوران مدیریت عالیه انوشیروان محسنی بندپی، استاندار
تهران قرار دارد. پنج هزار و 700 میلیارد تومان در سال جاري از 12 هزار میلیارد تومان اعتبار تعلق گرفته به شهرستان براي افتتاح و
کلنگ زنی طرح ها و پروژه هاي عمرانی، اقتصادي، اشتغال زایی، فرهنگی، مذهبی، دینی، آموزشی، ایجاد راههاي شهري و روستایی و

 
آزاد راه ها و بسیاري اقدامات دیگر از خدمات دولت تدبیر و امید است. 

ملکشاهی در خصوص اهم جزییات این پروژه ها گفت: 25 درصد در ساخت و تجهیز مسکن مهر و مسکن ملی از قبیل مدرسه سازي،
احداث کلانتري، پارك ها، فرهنگسراها، افزایش 5 درصدي اعتبار براي بهزیستی و میراث فرهنگی، خدماتی و معیشتی، درآمد پایدار
در ردیف هاي مختلف بودجه با افزایش 10 درصدي از محل ارزش افزوده و پروژه هاي روستایی و شهرداري ها و آبادانی شهري و
روستایی، افزایش 7 درصدي سرانه در زمینه بهداشت و درمان، افزایش 5 درصد در زمینه نظامی، انتظامی، امنیتی و دفاعی، افزایش
سرانه 22 درصدي در زمینه اقتصادي، تولید، اشتغال و سرمایه گذاري مشترك دولت و بخش خصوصی و الخ که پیش بینی می گردد
در مهلت باقی مانده دولت در دهه فجر سال جاري، در شهرستان رباط کریم حدود 4 هزار میلیارد تومان ارزش ریالی پروژه هاي قابل

افتتاح در دهه فجر و سایر مراسمات مهم تا پایان دوره دولت تدبیر و امید باشد.



تیغ شوم کرونا بر پیکر کم جان گردشگري آذربایجان غربی

منبع: ایرناشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/11/04

ارومیه- ایرنا- شیوع ویروس کرونا و به دنبال آن محدودیت هاي تردد بین استان ها و فاصله گذاري اجتماعی سبب شده تا
گردشگران از بازدید بناهاي تاریخی و جاذبه هاي گردشگري آذربایجان غربی امتناع کنند و این صنعت درگیر یک رکود

تاریخی باشد که این برهه، تیغی بر پیکر کم جان گردشگري استان به شمار می رود.

ارومیه- ایرنا- شیوع ویروس کرونا و به دنبال آن محدودیت
هاي تردد بین استان ها و فاصله گذاري اجتماعی سبب
شده تا گردشگران از بازدید بناهاي تاریخی و جاذبه هاي
گردشگري آذربایجان غربی امتناع کنند و این صنعت
درگیر یک رکود تاریخی باشد که این برهه، تیغی بر پیکر

 
کم جان گردشگري استان به شمار می رود. 

به گزارش ایرنا، صنعت گردشگري با ویژگی جهانی سازي
خود می تواند به رشد اقتصادي در مناطق کم توسعه یافته
کمک کند و همزمان از نظر جغرافیایی ثروتی که ایجاد می

 
شود، را پراکنده کند. 

امسال کرونا به عنوان مهمان ناخوانده درجهان، این امر سبب شده تا از امکانات گردشگري آذربایجان غربی نیز با حداقل ظرفیت

 
استفاده شود و حتی در 2 ماه گذشته استفاده از این امکانات به صفر نزدیک برسد. 

طی ماه هاي اخیر شیوع ویروس کرونا منجر به ایجاد موانع و مشکلاتی در جهت حضور مسافران در مراکز گردشگري و تعطیلی تمامی
زنجیره خدمات گردشگري اعم از اقامت، غذا و نوشیدنی، تفریحی و سرگرمی، حمل ونقل و خدمات مسافرتی در آذربایجان غربی شده

 
است. 

کسب و کارهاي حوزه گردشگري که یکی از موتورهاي اشتغال، رشد و به عنوان صادرات نامرئی محسوب می شوند، در این وضعیت
پیش آمده تعطیل شده و به عبارتی چرخ این صنعت اشتغال زا نیز متوقف شده است و واحدها و فعالیت هاي فراوانی در زنجیره
وابسته به آن از جمله اقامت، حمل ونقل، غذا و خوراك، مجتمع هاي تفریحی و سرگرمی و سایر واسطه هاي بالادستی و پایین دستی

 
آسیب دیده و حتی کار تا جایی پیش رفته که کارکنان آنها ممکن است کار خود را از دست بدهند. 

هرچند دولت تدبیر و امید توجه ویژه اي به توسعه صنعت گردشگري داشته ولی شیوع یک بیماري همه گیر جهانی سبب شده تا این

 
امر باعث ایجاد رکود و سیر قهقرایی صنعت درحال توسعه گردشگري در کشور و مدل کوچک تر در آذربایجان غربی شود. 

خسارت بیش از 626 میلیارد ریالی کرونا به واحدهاي گردشگري آذربایجان غربی 



"نادر صادقی" معاون هماهنگی امور اقتصادي آذربایجان غربی با بیان اینکه شیوع ویروس کرونا سبب وارد شدن خسارت626 میلیارد
و 347 میلیون ریالی به واحدهاي گردشگري در استان شده است، گفت: در این بین هتل ها و مراکز اقامتی بیشتري ضرر را متحمل

 
شدند. 

وي با اشاره به ضرر 462 میلیارد و 418 میلیون ریالی هتل ها و مراکز اقامتی طی سال جاري در آذربایجان غربی اظهار داشت: دفاتر

 
خدمات گردشگري نیز در این راستا با زیان نزدیک به 131 میلیارد ریالی در رتبه دوم واحدهاي گردشگري متضرر قرار گرفت. 

صادقی همچنین با بیان اینکه صنعت گردشگري بوم گردي نیز طی سال جاري بیش از 21 میلیارد ریال متضرر شده، افزود: میزان

 
زیان غذاخوري هاي بین راهی نیز نزدیک 12 میلیارد ریال برآورد شده است. 

 
حمایت از صنعت گردشگري آذربایجان غربی در سه فاز جداگانه 

معاون هماهنگی امور اقتصادي آذربایجان غربی با بیان اینکه دولت در سه فاز در حمایت از صنعت گردشگري استان وارد عمل شده
است، گفت: در فاز اول حمایتی براي31 پرونده به ارزش 41 میلیارد و 828 میلیون ریال تسهیلات بانکی پرداخت شد و 22 فقره

 
پرونده نیز به ارزش کلی سه میلیارد و 238 میلیون ریال در دست بررسی براي پرداخت تسهیلات است. 

 
وي افزود: فاز اول این طرح حمایتی شامل 323 نفر شاغل در صنعت گردشگري آذربایجان غربی می شود. 

"صادقی" گریزي به فاز دوم این طرح حمایتی نیز کرد و افزود: در این فاز نیز 104 پرونده امهال بیمه کارفرمایی، 107 پرونده امهال

 
مالیاتی، 104 پرونده امهال هزینه انشعابات و 100 پرونده امهال بازپرداخت اقساط بانکی تشکیل و حمایت هاي لازم انجام شد. 

وي، اقدامات انجام شده در فاز سوم طرح حمایت از صنعت گردشگري در آذربایجان غربی را مختص دفاتر خدمات مسافرتی و بوم

 
گردي عنوان کرد و اظهار داشت: در همین راستا پنج پرونده تشکیل و 2 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: البته در حالت کلی 95 پرونده دیگر در فاز سوم این بسته حمایتی به ارزش 70 میلیارد و 697 میلیون ریال تشکیل و

 
در دست بررسی بانک ها براي پرداخت می باشد. 

 
بهره مندي تنها 10.31 درصد از واحدهاي اقامتی آذربایجان غربی از تسهیلات حمایتی 

"جلیل جباري" مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه 64.27 درصد
از واحدهاي اقامتی استان در سامانه کارا- کرونا ثبت نام کردند، گفت: در کل 10.31 درصد از واحدهاي اقامتی استان تاکنون موفق به

 
دریافت تسهیلات بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا شدند. 

 
وي افزود: 53.96 درصد از واحدهاي اقامتی آذربایجان غربی با وجود ثبت نام در سامانه موفق به دریافت تسهیلات نشده اند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی همچنین به ثبت نام 69.39 درصد از دفاتر خدمات مسافرتی و
گردشگري استان در سامانه کارا- کرونا اشاره کرد و اظهار داشت: 26.73 درصد از این دفاتر موفق به دریافت تسهیلات حمایتی شدند.



جباري اظهار داشت: این میزان خسارت از اوایل شیوع کرونا از اسفندماه سال گذشته تاکنون به مجموعه فعالان گردشگري اعم از
هتل دارها، آژانس هاي مسافرتی، واحدهاي بوم گردي، موسسات آموزشی و راهنمایان گردشگري که به نوعی در این حوزه فعالیت

 
دارند وارد شده است. 

وي افزود: دولت براي حمایت در این حوزه حمایت هایی را ابلاغ کرده است که شامل امهال تسهیلات بانکی، امهال پرداخت حق بیمه

 
و مالیات و امکان استفاده از تسهیلات، که فعالان گردشگري می توانند از آن استفاده کنند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی اضافه کرد: علاقه مندان می توانند براي مدیریت این شرایط با

 
رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی از انجام سفرهاي هوشمند به صورت کاملا مدیریت و برنامه ریزي شده بهره ببرند. 

جباري گفت: سال گذشته، سال خوبی از نظر برنامه هاي توسعه گردشگري در آذربایجان غربی بود به طوري که میانگین اشغال هتل
هاي استان 60 درصد شد ولی امسال با شیوع کرونا خسارت هاي چشمگیري را در این بخش شاهد بودیم به طوري که این میزان به

 
کمتر از 10 درصد رسیده است. 

وي ادامه داد: هم اینک در سطح این استان پنج هزار و 500 تخت اقامتی با بیش از 2 هزار و 500 اتاق اقامتی در درجه هاي مختلف

 
و حدود 93 مرکز اقامتی فعال است که سالانه بیش از یک میلیون نفر مسافر در آنها اقامت می کنند. 

 
کاهش 97 درصدي اقامت مسافران خارجی در آذربایجان غربی 

"اکبر قاسمی" معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی در گفت و گو با ایرنا با اعلام
اینکه میزان اقامت مسافران خارجی در استان بیش از 97 درصد کاهش یافته است، گفت: در 9 ماهه سال گذشته 297 هزار و 852

 
مسافر خارجی در آذربایجان غربی اقامت داشتند که این رقم در مدت مشابه امسال به کمتر از 6 هزار و 857 نفر رسیده است. 

 
اقامت گردشگران داخلی در آذربایجان غربی 84.1 درصد کاهش یافت 

وي با بیان اینکه میزان اقامت گردشگران داخلی نیز تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفته و کاهش چشم گیري داشته است،
افزود: طی 9 ماه سال جاري 62 هزار و 421 گردشگر داخلی در آذربایجان غربی اقامت داشته است که این رقم در مقایسه با مدت

 
مشابه سال گذشته 84.1 درصد کاهش یافته است. 

 
کاهش 92.7 درصدي اقامت گردشگران در آذربایجان غربی 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی بیان کرد: میزان اقامت گردشگران در این

 
استان نسبت به سال گذشته 92.7 درصد کاهش یافته است. 

"قاسمی" با اشاره به اینکه میزان اقامت در هتل هاي آذربایجان غربی پس از شیوع ویروس کرونا در اوایل سال جاري 92 درصد
کاهش یافته است، گفت: میزان اقامت در مهمانپذیرها 88.1 درصد، هتل آپارتمان ها 85.6 درصد، بوم گردي 67. 6 درصد، اقامت در
واحدهاي وابسته به وزارت میراث فرهنگی 89.9 درصد، اقامت در تاسیسات آموزش و پرورش و ادارت دولتی 92.7 درصد کاهش یافته



 
است. 

وي با اشاره به کاهش چشم گیر بازدید گردشگران از مراکز تفریحی و توریستی آذربایجان غربی مدعی شد که تعداد این بازدید ها در

 
سال جاري درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته 85.4 درصد کاهش یافته است. 

معاون گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان غربی همچنین با بیان اینکه طی سال جاري 95
هزار و 726 مورد بازدید از موزه ها و اماکن تاریخی ارومیه به ثبت رسیده است، گفت: این تعداد بازدید در این مدت نشانگر کاهش

 
76.3 درصدي است که نشات گرفته از محدودیت هاي کرونایی می باشد. 

 
افزایش بازدیدهاي نظارتی از اماکن گردشگري آذربایجان غربی 

وي با تاکید بر اینکه شیوع ویروس کرونا سبب شده تا بازدیدهاي نظارتی از اماکن گردشگري آذربایجان غربی افزایش یابد، اظهار
داشت: کل بازدیدهاي نظارتی در 9 ماه سال جاري در مقایسه با مدت مشابه سال گدذشته 10.4 درصد افزایش یافته و به سه هزار و

 
128 مورد بازدید رسیده است. 

هرچند شیوع ویروس کرونا در آذربایجان غربی شیب ملایمی به خود گرفته ولی به نظر می رسد لازمه رعایت پروتکل هاي بهداشتی

 
سبب می شود که صنعت گردشگري استان همچنان در رکود به سر ببرد. 

با توجه به اینکه عمده آمار حضور گردشگران در آذربایجان غربی در سفرهاي نوروز به ثبت می رسد، انتظار می رود در صنعت

 
گردشگري این استان در سال آتی نیز روزهاي سختی خواهد داشت. 

آذربایجان غربی داراي بیش از هزار و 600 اثر طبیعی و تاریخی ثبت ملی بوده و 2 اثر تاریخی این استان شامل مجموعه میراث

 
جهانی "تخت سلیمان" تکاب و "قره کلیسا" در چالدران در فهرست سازمان جهانی یونسکو به ثبت رسیده است. 

کاخ موزه باغچه جوق، عمارت کلاه فرنگی، سه گنبد ارومیه، غار سهولان مهاباد، خان تختی سلماس، مقبره شیخ صدرالدین چالدران،
کلیساي ننه مریم ارومیه، قلعه بسطام، مسجد سردار، بازار تاریخی ارومیه، خانه انصاري، تپه حسنلو، تالاب کانی برازان مهاباد و

 
روستاي چورس از جمله آثار تاریخی آذربایجان غربی به شمار می رود. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- آذربایجان غربی 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- ارومیه 

 
- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی 

 
- میراث فرهنگی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



افزایش 105 درصدي جذب سرمایه گذار صنعتی در استان سمنان

منبع: ایرناشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/11/04

سمنان- ایرنا- استان سمنان، در شرایطی که بخش هاي مختلف تحت تاثیر شیوع کرونا است، توانسته با همت مسوولان و
تدبیر دولت به افزایش 105 درصدي جذب سرمایه گذار و افزایش 50 درصدي اشتغال در بخش صنعت دست یابد.

 سمنان- ایرنا- استان سمنان، در شرایطی که بخش هاي
مختلف تحت تاثیر شیوع کرونا است، توانسته با همت مسوولان و تدبیر دولت به افزایش 105 درصدي جذب سرمایه گذار و افزایش

 
50 درصدي اشتغال در بخش صنعت دست یابد. 

به گزارش ایرنا، استان سمنان به واسطه برخورداري از ظرفیت هاي مختلف، موقعیت جغرافیایی و نیروهاي نخبه در بخش هاي

 
مختلف، از جمله صنعت، عملکرد درخشان داشته و در دولت تدبیر و امید نیز موفقیت ها به اوج رسیده است. 

براساس آخرین آمار سازمان صنعت، معدن و تجارت، استان سمنان با داشتن حدود یکهزار و 840 پروانه بهره برداري واحدهاي
صنعتی و معدنی با سرمایه گذاري حدود 76 هزار میلیارد ریال و اشتغال براي بیش از 68 هزار و 800 نفر، یکی از قطب هاي صنعتی

 
و معدنی شرق کشور محسوب می شود. 

از دیگر دستاوردهاي استان سمنان، به گزارش شرکت شهرك هاي صنعتی، می توان به تعداد قراردادهاي واگذاري زمین شهرك هاي
صنعتی استان در 9 ماه گذشته از سال 99نسبت به مدت مشابه سال گذشته اشاره کرد که 54 درصد افزایش یافت.در این مدت، 167

 
فقره قرارداد واگذاري زمین به مساحت 62 هکتار در شهرك ها و نواحی صنعتی استان سمنان منعقد شد. 

از دیگر دستاوردهاي استان سمنان می توان به تعداد قراردادهاي واگذاري زمین شهرك هاي صنعتی استان در 9 ماه گذشته از سال
99نسبت به مدت مشابه سال گذشته اشاره کرد که 54 درصد افزایش یافت.در این مدت، 167 فقره قرارداد واگذاري زمین به مساحت

 
62 هکتار در شهرك ها و نواحی صنعتی استان سمنان منعقد شد. 

 
کل اراضی در اختیار شرکت شهرك هاي صنعتی استان سمنان 6 هزار و 886 هکتار است. 



 
 

 
افزایش 105 درصدي سرمایه گذاري صنعت در استان سمنان 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان گفت: میزان سرمایه گذاري در بخش صنعت این استان در سال

 
جاري 105 درصد افزایش یافت. 

فرامرز محبوبی ابراز داشت: سرمایه گذاري انجام شده در بخش صنعت استان از ابتداي امسال تاکنون، بیش از 15 هزار میلیارد ریال

 
بوده که این رقم در مقایسه با مدت مشابه آن در سال گذشته حدود 105 درصد افزایش داشته است. 

وي ادامه داد: در بخش صدور پروانه هاي بهره برداري حوزه صنعت که در واقع می توان همان سرمایه گذاري هاي تحقق یافته دانست
از ابتداي سال 99 تا پایان آذر ، 130 فقره پروانه بهره برداري براي واحدهاي تولیدي استان صادر شد که در مقایسه با سال گذشته

 
هشت درصد افزایش داشته است. 

معاون امور صنایع سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان با اشاره به افزایش 52 درصدي اشتغال در بخش صنعت اظهار
داشت: در سال جهش تولید با صدور پروانه هاي بهره برداري جدید در بخش صنعت استان، زمینه اشتغال 2 هزار و 700 نفر در

 
صنایع استان فراهم شده است. 

وي اضافه کرد: امسال و تا پایان آذر براي واحدهاي صنعتی که جواز تأسیس اخذ کرده اند، سرمایه گذاري بالغ بر 84 هزار میلیارد

 
ریال با اشتغال حدود 27 هزار و 200 نفر پیش بینی شده است. 

محبوبی با بیان اینکه از ابتداي امسال تاکنون،1380 مجوز صنعتی در استان صادر شده است گفت: 130واحد صنعتی در استان پروانه

 
بهره برداري و 1250 واحد نیز جواز تأسیس دریافت کرده اند. 



 
 

 
تعیین تکلیف 104 سرمایه گذاري راکد در استان سمنان 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان سمنان گفت: 104 قرارداد سرمایه گذاري راکد در شهرك ها و نواحی صنعتی این استان

 
به منظور کمک به جهش تولید و ایجاد اشتغال پایدار تعیین تکلیف شد. 

حسن آل بویه ابراز داشت: 104 فقره قرارداد با مساحت بیش از 269 هزار مترمربع در جلسه هیات حل اختلاف و داوري شرکت
شهرك هاي صنعتی استان سمنان از ابتداي فروردین تا پایان آذر امسال، با هدف آزادسازي ظرفیت هاي سرمایه گذاري و ایجاد

 
اشتغال ، بررسی و تعیین تکلیف شد. 

 
وي بیان کرد: 34 فقره قرارداد با مساحت بیش از 130 هزار متر مربع، در این مدت، فسخ قرارداد شد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان سمنان تصریح کرد: 63 فقره قرارداد با مساحت بیش از 123 هزارمترمربع براي ادامه

 
فرایند سرمایه گذاري، مهلت دوباره بهره برداري اعطا شد. 

به گفته وي، سه فقره قرارداد 9 ماه امسال از دستور کار هیات حل اختلاف و داوري شرکت شهرك هاي صنعتی استان سمنان خارج

 
شد. 

آل بویه با اشاره به 2 فقره زمین انصرافی در این مدت، یادآور شد: فسخ قراردادهاي راکد در آخرین مرحله از تعیین تکلیف نهایی قرار

 
دارد و سعی بر آن است تا فعالیت واحدهاي صنعتی حفظ شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان سمنان تاکید کرد: تعیین تکلیف قراردادهاي راکد طبق شیوه نامه سازمان صنایع

 
کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و به منظور اجراي تعهدات طرف هاي قرارداد انجام می شود. 

 
دستگاه هاي اجرایی استان سمنان تمام قد از مشکلات تولید گره گشایی کنند 

گره گشایی از مشکلات واحدهاي تولیدي و صنعتی در سطح ملی و استانی در اولویت معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري

 
سمنان سمنان است و کارکنان دولت تمام قد در کنار تولیدکنندگان باشند. 



معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سمنان گفت: تمام دستگاه هاي اجرایی استان با تمام همت باید رفع موانع و مشکلات بخش

 
صنعت و تولید را در دستور کار خود قرار دهند. 

علیرضا شریفی نژاد ابراز داشت: تمام برنامه هاي دستگاه هاي اجرایی و استانداري سمنان باید پیرامون گره گشایی از مشکلات بخش

 
تولید و صنعت باشد. 

وي با اشاره به برگزاري منظم نشست هاي کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در استان سمنان تاکید کرد: طرح هاي مصوب این

 
کارگروه داراي ضمانت اجرا است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سمنان گفت: طرح هاي مصوب کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان داراي ضمانت اجرا

 
است و دستگاه هاي اجرایی موظف به پیاده سازي تعهدات خود هستند. 

وي بیان کرد: تغییر در ظاهر و محتواي برگزاري کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در دست بررسی است و سازمان صنعت، معدن و

 
تجارت با همکاري بخش هاي اقتصادي استانداري براي تحقق این امر بکوشند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سمنان تصریح کرد: در آینده نزدیک وزیر صنعت، معدن و تجارت به استان سمنان سفر می

 
کند و ضرورت دارد دستگاه هاي اجرایی مشکلات واحدهاي صنعتی و تولیدي را از هم اکنون براي ارسال گزارش مکتوب کنند. 

شریفی نژاد ادامه داد: گره گشایی از مشکلات واحدهاي تولیدي و صنعتی در سطح ملی و استانی در اولویت معاونت هماهنگی امور

 
اقتصادي استانداري سمنان است و کارکنان دولت تمام قد در کنار تولیدکنندگان باشند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سمنان تصریح کرد: تشکیل مستمر کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان در درازمدت می

 
تواند مشکلات بخش صنعت و تولید استان را به کمترین حد ممکن کاهش دهد. 

 
 

 
هدفگذاري راه اندازي 11 ناحیه صنعتی در روستاهاي استان سمنان 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري سمنان گفت: طرح راه اندازي 11 ناحیه صنعتی در مناطق روستایی استان به

 
منظور اشتغالزایی، نگهداشت جمعیت روستایی و جلوگیري از مهاجرت در حال پیگیري است. 

مهدي صمیمیان با تاکید بر ضرورت هم افزایی براي پیشرفت نواحی صنعتی در مناطق روستایی استان سمنان ابراز داشت: طرح راه

 
اندازي 11 ناحیه صنعتی در روستاهاي استان سمنان طبق ماده 27 برنامه ششم توسعه است. 



وي ادامه داد: توجه به صنایع تبدیلی ، گردشگري روستایی و طرح هاي نوآورانه می تواند به اشتغالزایی در مناطق روستایی استان

 
سمنان کمک کند و باید این راهبرد در هنگام برنامه ریزي مدنظر باشد. 

وي بیان کرد: طرح ایجاد 11 ناحیه صنعتی در مناطق روستایی 6 شهرستان استان سمنان با رویکرد استقرار صنایع سبز و صنایع
تبدیلی پیش بینی می شود و در صوت رفع موانع و بهره برداري از این طرح ها علاوه بر رونق اقتصادي در استان، می تواند به بهبود

 
وضعیت معیشت، ایجاد اشتغال در روستاهاي استان و کاهش مهاجرت کمک کند. 

صمیمیان یادآور شد: براي ایجاد ناحیه صنعتی در مناطق روستایی استان سمنان در گام اول باید مکان یابی انجام شود و سپس با
تایید امور اراضی و اداره کل منابع طبیعی در زمینه تخصیص زمین براي تامین زیرساخت ها مانند آب، برق از طریق مراجع ذیربط

 
اقدام شود. 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري سمنان گفت: عملیاتی شدن طرح ایجاد ناحیه صنعتی در مناطق روستایی استان
نیازمند هم افزایی و همرایی بخش هاي مختلف است و انتظار می رود با همراهی بخش هاي مختلف تحقق این طرح تا حد زیادي با

 
رفع دغدغه اشتغال، جمعیت روستایی تثبیت شود. 

 
 

 
تربیت نیروي متخصص نیاز صنعت استان سمنان 

بیش از 2 هزار واحد صنعتی و 600 واحد معدنی در استان سمنان فعال است که نیازهاي اساسی براي توسعه صنعت استان تربیت

 
نیروي انسانی است. 

رئیس اتاق بازرگانی استان سمنان ابراز داشت: بیش از 2 هزار واحد صنعتی و 600 واحد معدنی در استان سمنان فعال است که

 
نیازهاي اساسی براي توسعه صنعت استان تربیت نیروي انسانی است. 

علی اصغر جمعه اي با بیان اینکه در حال حاضر حتی یک فرد داراي مهارت در استان بیکار نیست گفت: این استان یکهزار نیروي کار

 
متخصص فنی نیاز دارد. 

رئیس اتاق بازرگانی استان سمنان با بیان اینکه مهارت شرط اصلی در کسب شغل است افزود: استان تعداد یک هزار نیروي کار
متخصص فنی کم دارد. 



به گزارش ایرنا، استان سمنان به دلیل برخورداري از زیرساخت هایی مانند راه آهن و فرودگاه، قرارگیري در موقعیت جغرافیایی
طلایی، گلوگاه اقتصادي شرق کشور محسوب می شود که توجه بیش از پیش مسوولان می تواند تحقق شعار سال مبنی بر جهش

 
تولید را تقویت کند. 

 
برچسب ها 

 
- سمنان 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 

 
- توسعه روستایی 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



تولید هوشمندانه به وقت کرونا/ دخالت دستان نوجوان باانگیزه در تولید

دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/11/04

آقاي هوشیارخواه مخترع مازندرانی به ایده پردازي فکر می کند و برنامه هاي خوبی براي آینده دارد، اما نکته اي که در لابه
لاي صحبت هایش توجه مان را جلب کرد، همکاري مستقیم یک نوجوان 16 ساله در کار تولید بود نوجوانی که نخبه ریاضی

است.

آقاي هوشیارخواه مخترع مازندرانی به ایده پردازي فکر می کند و برنامه هاي خوبی براي آینده دارد، اما نکته اي که در لابه لاي

 
صحبت هایش توجه مان را جلب کرد، همکاري مستقیم یک نوجوان 16 ساله در کار تولید بود نوجوانی که نخبه ریاضی است. 

خبرگزاري فارس مازندران ـ سرویس اجتماعی| توجه به مقوله تولید همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري بوده و ایده پردازي در
تولید یکی از مواردي است که نیاز به آن این روزها بیشتر احساس می شود، چرا که کشور ما بحران هاي مختلفی را پشت سر گذاشته

 
و در حال حاضر در مبارزه با ویروس منحوس کرونا به سر می برد . 

هموطنان در مقابله با آسیب ها و بلایاي مختلف همواره در سنگر مبارزه قرار گرفتند، شرط جهاد دانایی است، همین که بدانیم چگونه
می توان به کاهش انتقال زنجیره ویروس کووید 19 کمک کرد کافی نیست، بلکه شناسایی و ساخت ابزار مبارزه با این ویروس کشنده

 
ضرورت دارد، آن هم با تکیه به ظرفیت هاي داخلی و به شرط بی توجهی به واردات! 

 
 

در اطراف مان همواره مواردي از تولید آن هم با ایده هاي نو داریم که شاید در معرض لنز دوربین هاي خبري قرار نگرفته اند و در
عین اینکه شاید ساده به نظر برسند تاثیرات مثبت و موثري دارند؛ تولید دستگاه ضدعفونی کننده به همراه افشانک هاي هوشمند با
مواد ضدعفونی بدون دخالت دست و یا حتی پا یکی از این تولیداتی است که توسط شرکت هوشیار صنعت شمال در منطقه سورك

 
شهر میاندورود در حال تولید و عرضه است. 

همانطور که می دانید، یکی از موارد پیشگیرانه در مسیر کاهش شیوع ویروس کرونا ضدعفونی کردن دست است و تولید این دستگاه
درست پس از شیوع و حمله این ویروس کشنده یکی از راه هاي مقابله با کووید 19 محسوب می شود، براي کسب اطلاعات بیشتر به

 
سراغ تولیدکننده این دستگاه می رویم و با او به گفت وگو می پردازیم؛ 



 
 

داود هوشیارخواه 39 ساله اهل ساري دانشجوي دکتراي رشته برق، بیان می کند؛  من عضو بسیج پژوهشی مازندران هستم قبلا براي
طرح هاي کارشناسی ارشد و دکتراي خودم با این نهاد بسیار فعال همکاري داشتم، در آنجا توانستیم دستگاه هاي مختلفی نظیر
سیستم هاي نشت یاب خطوط لوله نفتی و ربات هاي هوشمندي که درون لوله جاي می گیرند و میزان خوردگی لوله را متوجه می

 
شوند، را بسازیم ولی در بحث فروش به مشکل برخوردم. 

 
اختراع دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست 

وي می گوید؛ پس از شیوع کرونا توانستم موفق به تولید دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست که داراي ویژگی هایی از قبیل
عرضه مستقیم، بهترین قیمت با بهترین کیفیت، ترکیب هنر خلاقیت و زیبایی، کیفیت، قیمت کم، دوام و خدمات پس از فروش است،
شویم.همچنین این دستگاه در حال رقابت با نمونه هاي داخلی و خارجی موجود در بازار است و از راهکارهاي مقابله با کرونا ویروس

 
محسوب خواهد شد. 

 
 

 
کارآفرینی با سرمایه اندك 

 هوشیارخواه با اشاره به شغلش، یادآور می شود؛ در حال حاضر به عنوان تولیدکننده، دانشجوي دکتراي برق و ناظر برق و همچنین
تعمیرکار علمی و عملی پروژه هاي مربوط به برق هستم، در شرکت با سه نفر به صورت مستقیم و 10 نفر به طور غیرمستقیم کار می

 
کنم و این کارآفرینی را با سرمایه اندك شروع کرده و گسترش دادم به گونه اي که الان عقب تر از سفارشات هستیم. 

 
استفاده از باکس منحصر به فرد  



این مخترع، ادامه می دهد؛ اواخر فروردین ماه جاري شروع به تولید دستگاه کردیم چرا که در بازار نیاز به این محصول احساس می
شد، پس از تولید تعداد قابل توجهی از دستگاه ها فروخته شد، در این کار یک سري ابتکار عمل به خرج دادیم، استفاده از باکس
منحصر به فرد یکی از این اقدامات بود، برخی شرکت ها از باکس هایی استفاده می کنند که مخزن زیر نازل قرار می گیرد ولی در این
دستگاه نازل را جوري تعبیه کردیم که به همراه برد در یک محوطه حفظ شده بالاي مخزن قرار بگیرد که این ویژگی باعث می شود

 
دستگاه ما تحت هیچ شرایطی چکه نکند...  

 
 

وي اضافه می کند؛ مردم از تولیدات داخلی حمایت خوبی دارند هر مشتري مشتري بعدي می آورد و تقاضا براي دریافت محصولات ما
روند تندتري نسبت به عرضه دارد، اوضاع بازار بد نیست، قیمت را پایین آوردیم فروش افزایش پیدا کرد و سوددهی بیشتر شد به
مشتریان احترام می گذاریم خدمات پس از فروش ارائه می دهیم، در کل این دستگاه ها ابتکاري و جدید هستند در این مدت کوتاه
محصولات داخلی خوبی داشتیم این هم یکی از بهترین محصولات است که هوشمند است نیازي به دخالت دست و پا نیست چون اگر
دست و پا دخیل باشد به انتقال زنجیره کمک می کند، این دستگاه به طور هوشمند بدون لمس و تماس شروع به کار کرده و مه پاش

 
مواد روي دست می آید. 

 
 

 
جزئیاتی در خصوص ظرفیت و استفاده از دستگاه  

هوشیارخواه گفت: این دستگاه در سایز بزرگ سه لیتري با هر بار شارژ در یک مکان عمومی بسیار شلوغ دو تا سه هفته دوام می آورد
و نیاز به شارژ مجدد ندارد، مه پاش است و صرفه جویی دارد، کل فضاي دست را اشغال می کند و مواد با یک چرخش دست بین هم،

 
پخش شده و ویروس ها کشته می شوند. 

این دانشجوي دکتراي برق تصریح می کند؛ یکی دیگر از ویژگی هاي مهم این است که دستگاه ما به نسبت دستگاه هاي که باکس
pvc دارند ارزان تر است، قیمت مناسب هم دلیل بر فروش بیشتر است، کیفیت دستگاه از لحظ فنی بالا بوده و خدمات نصب رایگان

0:00



 
داریم، گارانتی مرجوعی 7 روزه هم دارد و خدمات پس از فروش ما سه ساله است. 

 
 

 
همکاري با یک نوجوان با انگیزه در تولید این دستگاه 

صحبت هاي مان با آقاي هوشیارخواه به همین جا ختم شد، این مخترع به ایده پردازي فکر می کند و برنامه هاي خوبی براي آینده
دارد، اما نکته اي که در لابه لاي صحبت هایش توجه مان را به خودش جلب کرد و خودش نیز به آن اشاره داشت، همکاري مستقیم

 
یک نوجوان 16 ساله در کار تولید این دستگاه بود که نخبه ریاضی است. 

وي که در پایه سوم متوسطه اول در حال تحصیل است، ادامه می دهد؛ من آخر هفته ها را درس می خوانم و دلم می خواهد روزي
در رشته برق تحصیل کرده و صاحب ایده و اختراع شوم، تا هم بر مشکلات مالی غلبه کنم و هم بتوانم براي مردم کشورم گامی مهم

 
بردارم. 

محمد محمدي همین جوان 16 ساله که ساکن شهر سورك است، بیان می کند؛ چند ماهی است که از ساعت 2 بعاز ظهر تا 12 شب
در این شرکت مشغول فعالیت در بخش مونتاژ کردن این دستگاه هاي هوشمند هستم، این در حالی است که از 7 صبح در آشپزخانه

 
اي در این حوالی کار می کنم تا 2 بعد از ظهر و بعد با علاقه به شرکت آمده و کار می کنم. 

 
 

 
  

به گزارش فارس؛ ما در خبرگزاري فارس وظیفه خود دانستیم از تولید و ایده هاي ناب تولیدي به خصوص تولیداتی در این راستا و در



این روزها که کشور درگیر جنگ با یک ویروس جهانی است، حمایت کرده و پاي دردودل این تولیدکننده بنشینیم، بقیه اش با

 
مسؤولان. 

شاید حضور در این شرکت تولیدي براي نوجوانان آینده سازان مملکت انگیزه خوبی باشد، البته نوجوانی که در این سن وارد بازار شده
کم نداریم، ولی آموزش در مسیر تولید بحثش جدا است این همان چیزي است که کشور را به سر منزل مقصود می رساند، شاید اگر

 
در تولید خودکفا بوده و از حجم بالاي واردات خبري نبود امروز نوجوانان ما مجبور نمی شدند آخر هفته را درس بخوانند، بگذریم... 

 
 

انتهاي پیام/86048/ج



افزایش آمار ابتلا به کرونا مهمترین رویداد لرستان در هفته اي که گذشت

منبع: ایرناشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/11/04

خرم آباد - ایرنا - افزایش آمار مبتلایان به ویروس کرونا ، اختصاص 700 میلیارد تومان تسهیلات به خسارت دیدگان از کرونا
و سفر رییس فدراسیون کشتی از جمله مهمترین وقایع هفته گذشته در استان لرستان بود.

خرم آباد - ایرنا - افزایش آمار مبتلایان به ویروس کرونا ،
اختصاص 700 میلیارد تومان تسهیلات به خسارت دیدگان
از کرونا و سفر رییس فدراسیون کشتی از جمله مهمترین

 
وقایع هفته گذشته در استان لرستان بود. 

به گزارش ایرنا،براساس اعلام مسوولان دانشگاه علوم
پزشکی لرستان در هفته گذشته به علت کرونا هشت نفر
در این استان جان خود را از دست دادند و 538 نفر نیز به
این ویروس مبتلا شدند در حالی که در هفته ماقبل آن،

 
لرستان پنج روز بدون مرگ کرونایی را تجربه کرده بود. 

تا 25 دي ماه 62 هزار و563 شهروند لرستانی به ویروس کرونا مبتلا شده بودند و یک هزار و 306 نفر نیز به دلیل ابتلا به کرونا جان
خود را از دست داده اند. این در حالی است که 63 هزار و 101 شهروند لرستانی تا روز یکم بهمن ماه به ویروس کرونا مبتلا شده اند و

 
تاکنون یک هزار و 314 نفر از مردم این استان به دلیل ابتلا به کرونا جان خود را از دست داده اند. 

اکنون شهرستان هاي خرم آباد، ازنا، الیگودرز، پلدختر، دلفان و سلسله در وضعیت زرد(خطر متوسط) و شهرستان هاي بروجرد،

 
کوهدشت، دورود، رومشکان و چگنی در وضعیت آبی(کم خطر) قرار دارند. 

 
اهداي عضو بانوي پلدختري به سه نفر 

اهداي ارگان هاي زنده یاد " خدابس فریدونی" بانوي پلدختري، به سه نفر زندگی دوباره بخشید. این فرد به دلیل مرگ مغزي فوت

 
کرده بود که خانواده وي با ایثار و مهربانی با عمل اهداي اعضا موافقت کردند. 

از نیمه دوم سال گذشته تاکنون خانواده 23 نفرمرگ مغزي در استان با پیوند اعضا موافقت کرده اند بر اساس آمار، هر 2 ساعت یک

 
نیازمند پیوند عضو جان خود را از دست می دهد و درهر 12 ساعت یک نفر نیازمند پیوند عضو نجات پیدا می کند. 

 
تخفیف یا عفو 32 نفر از محکومین لرستانی 

32 نفر از محکومین محاکم این استان عفو، تخفیف یا تبدیل مجازات گرفتند. در راستاي اجراي مفاد آیین نامه کمیسیون عفو،



بخشودگی و تخفیف مجازات محکومین، بهره مندي آنها از رافت اسلامی، همگام با سیاست هاي محوري و اولویت دار قوه قضاییه و

 
نهادهاي ارفاقی شامل آزادي مشروط، تعلیق، راي باز و عفو و بخشودگی، جلسات این کمیسیون به صورت مستمر برگزار می شود. 

در این جلسه به پرونده 32 نفر از محکومین محاکم استان رسیدگی شد و در حدود اختیارات قانونی و ضوابط حاکم بر موضوع،
ارفاقات لازم از جمله عفو و بخشش، تخفیف و یا تبدیل مجازات به واجدان شرایط صورت گرفت. این عفو و گذشت مشمول مرتکبین
جرایم خشن و اقداماتی مانند قاچاق مواد مخدر، سلاح و مهمات، تیراندازي ها و پاره اي دیگر از جرائم سنگین و مخلنظم و امنیت

 
عمومی نشده است و مرتکبین، باید تمام محکومیت مندرج در احکام قطعی را تحمل نمایند. 

 
تساوي تیم خیبر خرم آباد 

تیم فوتبال خیبر خرم آباد روز دوشنبه در هفته دهم رقابت هاي لیگ دسته یک فوتبال کشور در مقابل استقلال خوزستان با تساوي
بدون گل متوقف شد. دیدار خیبر خرم آباد و استقلال خوزستان از ساعت 14 در ورزشگاه تختی خرم آباد برگزار شد که در پایان این

 
رقابت با نتیجه بدون گل به پایان رسید. 

خیبر خرم آباد از 9 بازي ابتداي فصل، سه برد، 2 باخت، پنج تساوي، 12 گل زده و هفت گل خورده دارد و تا پیش از بازي امروز با

 
14 امتیاز در رده نهم جدول 18 تیمی لیگ یک فوتبال باشگاه هاي کشور قرار داشت. 

 
اختصاص 700 میلیارد تومان تسهیلات به واحدهاي آسیب دیده کرونا 

700 میلیارد تومان تسهیلات براي جبران خسارت واحدهاي آسیب دیده از کرونا استان اختصاص یافت. براي کمک به اقشار و اصناف

 
آسیب دیده از کرونا مصوبات بسیاري در استان متناسب با سطح ملی در حال انجام است. 

دولت از اصناف خسارت دیده و اقشار آسیب پذیر حمایت می کند، به همین منظور 700 میلیارد تومان تسهیلات براي جبران
خسارت واحدهاي آسیب دیده از کرونا در استان در نظر گرفته شده است که تاکنون 250 میلیارد تومان آن جذب شده است. برنامه

 
هاي ما همان برنامه هاي ملی است که براي همه استان ها به صورت یکسان در حال انجام است. 

 
اجراي 25 برنامه فرهنگی و هنري در دهه فجر 

25 برنامه فرهنگی و هنري همزمان با چهل و دومین سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی در این استان اجرا می شود. همزمانی چهل و
دومین جشن انقلاب با چهل سالگی دفاع مقدس فرصت مناسبی براي معرفی انقلاب و فرهنگ ایثار و شهادت است که بقاي نظام

 
مقدس جمهوري اسلامی را تضمین می کند. 

مسئولیت 2 کمیته فرهنگی هنري و ارتباطات و اطلاع رسانی ستاد استانی دهه فجر با اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی است و در
راستا بیش از 25 برنامه تخصصی جهت اجرا در ایام سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی طراحی شده است که بستر اجراي بخش عمده اي

 
از آنها فضاي مجازي خواهد بود. 

 
اختصاص 10 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی حوزه فاوا 



10 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به حوزه فاوا ( فناوري اطلاعات و ارتباطات) این استان اختصاص داده شد که از طریق پست
بانک به متقاضیان پرداخت می شود. این تسهیلات از محل منابع داخلی شرکت ها و سازمان هاي وابسته به وزارت ارتباطات و فناوري
اطلاعات به صورت وجوه اداره شده براي حمایت از تحقیقات طرح هاي توسعه اشتغال آفرینی یا صادرات کالا و خدمات، اختصاص
داده شده است که در چارچوب مصوبات نامه هیات وزیران، از طریق مجموعه پست بانک به بخش هاي خصوصی و تعاونی پرداخت

 
می شود. 

وزارت ارتباطات و پارك علم و فناوري از توسعه کسب و کارهاي نوین در بستر فناوري اطلاعات که از رویکردهاي اصلی براي اشتغال

 
زایی جوانان است، به صورت جدي حمایت می کند. 

 
سفر رییس فدراسیون کشتی به لرستان 

علیرضا دبیر رییس فدراسیون کشتی جمهوري اسلامی در سفر به خرم آباد و دیدار با نماینده ولی فقیه در لرستان گفت: حال و روز

 
این ورزش امروزه خوب نیست و مسئولان باید تمام قد از آن حمایت کنند. 

کشتی در گذشته جایگاه خوبی داشته است و دهه 70 جمعیت کشتی گیران فعال بیش از یک میلیون نفر بود که اکنون 40 هزار نفر
است . ادارات باید اعتباري را براي توسعه فعالیت هاي کشتی در نظر بگیرند شرایط جذب بودجه براي این ورزش مناسب نیست
بنابراین توسعه آن نیازمند نگاه ویژه است. در برنامه پیش روي فدراسیون کشتی باید ظرفیت ورزشکاران این رشته را طی سال هاي

 
آینده به 800 هزار نفر برسانیم. 

 
علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی در سفر 2 روزه خود به لرستان با استاندار و مسئولین استانی دیدار و گفت وگو کرد. 

 
سفر مدیرعامل بنیاد احسان به لرستان 

سفر سعید سلیمانی مدیر عامل بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان امام(ره) به لرستان نیز در هفته گذشته بود که در این سفر اعلام شد،
250 خانه ورزش تا پایان امسال در سراسر کشور تجهیز می شود که از این تعداد سهم لرستان 22 خانه است.ستاد اجرایی فرمان امام
(ره) با توجه به مأموریتی که دارد، حمایت از محرومین و شکوفا کردن استعدادها در مناطق محروم یکی از محورهاي اصلی آن بوده و

 
همواره این امر در دستور کار است. 

 
کشف 75 قبضه اسلحه در لرستان 

75 قبضه اسلحه و 150عدد فشنگ غیرمجاز از یک باند قاچاق سلاح و مهمات در این استان کشف و ضبط شد. ماموران امنیت
عمومی استان در اجراي طرح مبارزه با قاچاقچیان سلاح و مهمات و اشراف اطلاعاتی پلیس، از جابه جایی مقادیري اسلحه توسط

 
اعضاي یک باند با یک دستگاه سواري پراید از استان هاي غربی کشور به استان هاي جنوبی مطلع شدند. 

ماموران با تیمهاي ویژه در محور بروجرد - خرم آباد مستقر شدند که راننده با دیدن ماموران متواري و در یک تعقیب و گریز متوقف
شد. در این رابطه سرکرده باند به همراه یک نفر دیگر دستگیر شده است در بازرسی از سواري پراید 75 قبضه سلاح شامل 27 قبضه
کلت کمري، 48 قبضه اسلحه ساچمه زن پنج تیر و 150 عدد فشنگ کلت کمري کشف و همراه متهمان، تحویل مراجعه ذیصلاح شد.



 
توزیع یک هزار و 600 بسته معیشتی میان نیازمندان 

یک هزار و 600 بسته معیشتی میان اقشار آسیب پذیر و خانواده هاي متاثر از ویروس کرونا در استان توزیع شد. با توجه به فرمایشات
مقام معظم رهبري مبنی بر کمک به اقشار آسیب پذیر کرونا و افراد نیازمند جامعه، جمعیت هلال احمر استان در این راستا اقدام به

 
توزیع اقلام غذایی در مرحله چهارم کرده است. 

تا پیش از این هفت هزار و 200 بسته معیشتی میان نیازمندان استان توزیع شده است این بسته ها شامل برنج، روغن، ماکارونی، قند،

 
چاي و حبوبات است و براي توزیع به شهرستان هاي استان ارسال خواهد شد. 

 
آمادگی لرستان براي واگذاري طرح هاي راکد به هلدینگ آزادگان 

این استان براي واگذاري برخی از طرح هاي راکد و نیمه تمام به مجموعه هلدینگ اقتصادي سرمایه گذاري آزادگان آمادگی دارد.
لرستان براي تامین زیرساخت هاي مورد نیاز و همچنین صدور مجوزهاي مربوطه در برخی از فرصت هاي سرمایه گذاري
کشاورزي،صنعتی وگردشگري همکاري می کند. طرح هاي اقتصادي و سرمایه گذاري و پروژه هاي اولویت دار اقتصادي استان

 
مشخص شده است و واگذاري آنها بررسی می شود. 

 
توزیع 373 تن روغن در لرستان 

سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان، جهت تنظیم بازار و تامین روغن موردنیاز مردم، 373 تن روغن خوراکی در هفته جاري در
نقاط مختلف استان توزیع کرد. براي اینکه در روزهاي جاري مردم استان براي تهیه و تامین روغن خوراکی موردنیاز خود با مشکل
مواجه نشوند، این میزان روغن در فروشگاههاي سطح شهرهاي استان توزیع شده است تا مردم به راحتی این ماده خوراکی را تامین

 
کنند. 

در این مدت 70 تن روغن خوراکی در خرم آباد، بروجرد 56 تن، ازنا 9 تن، الیگودرز 38 تن، 54 تن در دورود ، نورآباد 46 تن،
کوهدشت 57 تن، پلدختر 20 تن و سلسله 23 تن توزیع شده است. با توجه به اینکه 680 تن روغن خوراکی در ماههاي اخیردر حال
جذب است انتظار می رود مردم به میزان نیاز روغن خوراکی را خرید کنند تا مشکلی براي دیگر افرادي که این ماده خوراکی را نیاز

 
دارند به وجود نیاید. 

 
انتصاب فرماندار الیگودرز 

سید موسی خادمی استاندار لرستان در حکمی ماشااالله نعمتی را بعنوان فرماندار جدید الیگودرز منصوب کرد. نعمتی سابقه فرمانداري
دورود و کوهدشت و همچنین مدیر کل دفتر سیاسی و انتخابات استانداري را در کارنامه خود دارد.پیش از این حمید کشکولی

 
فرماندار الیگودرز بود که اکنون سرپرست سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع استانداري لرستان است. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- لرستان 



 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



41 میلیارد و 30 میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی در قزوین پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/11/04

قزوین – ایرنا – معاون اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي سال جاري 41 میلیارد و 30
میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی براي اشتغال 178 نفر در استان قزوین پرداخت شده است.

 قزوین – ایرنا – معاون اشتغال اداره تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان قزوین گفت: از ابتداي سال جاري 41 میلیارد و 30 میلیون ریال تسهیلات مشاغل خانگی براي اشتغال 178 نفر در

 
استان قزوین پرداخت شده است. 

وحید انتظاري روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در طرح پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی 2 بانک رفاه و توسعه تعاون،
طرف قرارداد با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستند که تا به امروز 20 میلیارد و 750 میلیون ریال براي اشتغال 97 نفر از بانک

 
رفاه و 20 میلیارد و 280 میلیون ریال از بانک توسعه تعاون براي اشتغال 81 نفر پرداخت شده است. 

وي اضافه کرد: در مجموع 53 میلیارد و 250 میلیون ریال پرونده تسهیلات مشاغل خانگی به بانک هاي عامل استان ارسال شده است
که از این رقم 41 میلیارد و 30 میلیون ریال پرداخت شده است و 12 میلیارد و 220 میلیون ریال پرونده در بانک ها در دست بررسی

 
قرار دارد. 

انتظاري گفت: تا به امروز 246 فقره پرداخت وام مشاغل خانگی در استان صورت گرفته که از این تعداد 206 نفر به صورت مستقل

 
براي دریافت تسهیلات اقدام کرده اند و 40 نفر نیز به صورت پشتیبان بوده است که 210 نفر را تحت پوشش خود قرار داده اند. 

این مسوول اضافه کرد: در طرح پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی، صدور مجوزها به صورت مستقل یا پشتیبان انجام می شود و افراد

 
پشتیبان تا سقف 2 میلیارد و 500 میلیون ریال و افراد مستقل تا سقف 500 میلیون ریال می توانند تسهیلات دریافت کنند. 

وي اضافه کرد: در این طرح،320 شغل در سررسته هاي مختلف شامل حوزه هاي مشاغل خانگی صنایع دستی، صنعت فرش، تولیدات
دامی، شیلات، ماهی هاي زینتی،صنایع تبدیلی کشاورزي،امور تولیدات گیاهی مثل زعفران، فعالیت هاي فرهنگی و هنري، آموزش
موسیقی، صدابرداري، خبرنگاري، نقاشی، کسب و کارهاي نوین اینترنتی، آي سی تی روستایی، خدمات طراحی سایت و... تعریف شده



 
اند و محدودیتی در تعریف رسته هاي جدید نیز وجود ندارد. 

 
64 نفر در طرح مشوق بیمه اي در قزوین جذب شدند 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به طرح مشوق بیمه اي به منظور جذب دانش آموختگان به بازار کار، گفت: در این طرح

 
390 نفر سهمیه به استان قزوین اختصاص یافته است و تا به امروز 64 نفر با امضاي قرارداد در این طرح جذب و معرفی شده اند. 

 
 

انتظاري گفت: در این طرح، کارفرمایان می توانند نیروهاي دانش آموخته با تحصیلات لیسانس به بالا را استخدام کنند که کمتر از

 
سه سال پرداخت بیمه داشته باشند و سن آنها کمتر از 36 سال باشد. 

وي با اشاره به مزایاي این طرح، گفت:پرداخت مستقیم حق بیمه کارفرما به سازمان تامین اجتماعی به صورت مستقیم طی 2 سال
یکی از مزایاي این طرح است که بهترین راه را براي حمایت از کارفرمایانی که نیروي دانش آموخته را جذب می کنند، فراهم کرده

 
است. 

انتظاري گفت: از سوي دیگر براي کارفرمایان هم شرایط خاصی لحاظ نشده و فقط افزایش نیرو مد نظر است و هر کارفرما تا 50

 
درصد لیست بیمه خود می تواند جذب نیرو داشته باشد. 

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: این طرح در قالب قانون برنامه ششم توسعه تعریف شده و فعلا

 
محدودیت زمانی خاصی براي آن تعیین نشده است. 

وي با بیان اینکه تعداد نیروهاي جذب شده در این طرح در حال افزایش است، افزود: شیوه کار به این صورت است که کارگر و کارفرما

 
در 2 سامانه مربوط ثبت نام می کنند و این سامانه آنها را به هم معرفی می نماید. 

انتظاري اضافه کرد: دولت در این طرح، زمینه را براي استفاده کارگران و کارفرمایان تسهیل کرده است و حق بیمه نیروهاي مشغول

 
شده را مستقیما به حساب کارفرما واریز می کند که یک امتیاز بزرگ این طرح است. 

وي افزود: در همین طرح، سه ماه کارگر می تواند به صورت کارورز در یک واحد مشغول به کار شود بدون اینکه رابطه کارگري و
کارفرمایی میان آنها وجود داشته باشد و بعد از این مدت می تواند بیمه و حقوق دریافت کند که این موضوع هم یکی دیگر از مزایاي

 
این طرح است. 



این مسوول اضافه کرد: در این طرح که به نام مشوق کارورزي شناخته می شود 230 نفر سهمیه استان بوده است و تا به امروز 66 نفر

 
معادل 15.7 درصد جذب شده اند. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- تسهیلات ارزان قیمت 

 
- تعاونی 

 
- اشتغال زایی 

 
- اشتغال پایدار 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



حدود 165 هزار تن میوه گرمسیري در کشور تولید شد

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/11/04

اقتصادتهران: مدیرکل دفتر امور میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري وزارت جهادکشاورزي گفت: امسال طبق آخرین آمار
موجود، میزان تولید میوه هاي گرمسیري در کشور حدود 165 هزار تن برآورد شده است. به گزارش اقتصادتهران، زهرا

جلیلی مقدم عصر جمعه در حاشیه بازدید از طرح هاي کشاورزي شرق هرمزگان به خبرنگاران ...

اقتصادتهران: مدیرکل دفتر امور میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري وزارت جهادکشاورزي
گفت: امسال طبق آخرین آمار موجود، میزان تولید میوه هاي گرمسیري در کشور حدود 165

 
هزار تن برآورد شده است. 

به گزارش اقتصادتهران، زهرا جلیلی مقدم عصر جمعه در حاشیه بازدید از طرح هاي کشاورزي شرق هرمزگان به خبرنگاران افزود: این
میوه هاي گرمسیري شامل انبه، موز، چیکو، گواوا و پاپایا بوده که در در نواحي جنوب شرق کشور بویژه در استانهاي هرمزگان،

 
سیستان وبلوچستان و منطقه جنوب کرمان کشت و پرورش می یابند. 

وي با بیان اینکه در چند سال اخیر افزایش سطح زیرکشت این محصولات در برنامه هاي توسعه کشور مدنظر قرار گرفته است،

 
یادآورشد: در حال حاضر برخی از این گونه میوه ها در سطح بسیار کم در محیط هاي کنترل شده تولید می شوند. 

مدیرکل دفتر امور میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري وزارت جهاد کشاورزي اظهارداشت: در برنامه تدوین شده معاونت باغبانی
وزارت جهاد کشاورزي مقرر شده است که در مرحله نخست در سطحی افزون بر 12 هزار و 500 هکتار از باغ هاي میوه هاي
گرمسیري در برنامه توسعه ششم اصلاح و نوسازي شود که با اجرایی شدن آن، بخش قابل توجهی از میزان تقاضا پاسخ داده خواهد

 
شد. 

جلیلی مقدم با اشاره به اینکه هرمزگان نیز یکی از استان هاي مهم در تولید میوه هاي گرمسیري و نیمه گرمسیري است، اظهارداشت:

 
این استان در تولید مرکبات، خرما و برخی میوه هاي گرمسیري از جمله انبه از قطب هاي اصلی تولید در کشور به شمار می رود. 

وي ادامه داد: باتوجه به شرایط اقلیمی هرمزگان، توسعه برخی ارقام و گونه هاي سازگار با این شرایط می تواند نقش مهمی در تامین
امنیت غذایي، اقتصاد ملی، کاهش واردات، صیانت از منابع ارزي و تجارت بین المللی، ایجاد اشتغال، حفظ و پایداري محیط زیست و

تامین مواد اولیه صنایع غذایي ایفا کند.



موانعی براي خلق فعالیت مخفیانه ماینر ها

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/11/04

به قطعیت می توان گفت صنعت استخراج رمزارز موهبتی براي ایجاد و توسعه زیرساخت هاي برق کشور است. بر اساس اعلام
وزارت نیرو، تاکنون 310 مگاوات انشعاب به صنعت استخراج رمزارز واگذار شده است. از این رقم حدود 270 مگاوات در

مناطق ویژه اقتصادي و آزاد تجاري و حدود 40 مگاوات در سرزمین اصلی واگذار شده که این ...

سرویس اقتصادي جوان آنلاین: محمدرضا شرفی از کارشناسان حوزه رمزارز در گفتگو با ایلنا با بیان اینکه رشد مصرف برق در
صنعت یک کشور برخلاف رشد مصرف در بخش خانگی نشانه اي از رونق فضاي تولید و نویدبخش ایجاد ارزش افزوده است، اظهار
داشت: در بسیاري از کشور هاي توسعه یافته برق صنعتی از تعرفه پایین تري نسبت به برق خانگی برخوردار است، اما تعرفه اختصاص
داده شده به صنعت استخراج رمزارز بالاترین تعرفه اي است که در کشور وضع شده، به نحوي که علاوه بر پوشش هزینه هاي تولید و

 
انتقال برق، سود بسیاري عاید صنعت برق کشور می شود. 

این فعال حوزه صنعت رمزارز گفت: در حال حاضر موضوع اصلی چرایی واگذاري انشعاب به مناطق خاص و سرمایه گذار خارجی
نیست، بلکه مشکل اصلی موانع ایجاد شده براي فعالیت قانونی این صنعت در داخل کشور است. جایی که باید زمینه فعالیت داخلی
براي فعالان این صنعت به جهت ایجاد فرصت برابر، توازن در سرمایه گذاري، توسعه، اشتغال و تقسیم ثروت هموار شود؛ موانع و
محدودیت هایی که اکثراً حاصل دستورالعمل مجوز وزارت صنعت، معدن و تجارت است، ایجاد شده؛ دستورالعملی که کشور را از بهره
گیري از بسیاري منابع و سرمایه هاي راکد موجود براي فعالیت در این صنعت محروم می کند و فعالان به ناچار به سمت مناطق
خاص یا بهره برداري غیرمجاز رهنمون می شوند؛ مناطقی که کمترین بهره را عاید کشور کرده یا بهره برداري هایی که خساراتی را به

 
کشور تحمیل می کند. 

وي ادامه داد: موانعی همچون الزام به استقرار در شهرك هاي صنعتی که این الزام برخلاف حذف محدودیت هاي استقرار در حریم
شهر ها در مصوبه هیئت دولت است، تعیین حداقل توان انشعاب خاص که نیاز به زیرساخت هاي پرهزینه دارد و سبب حذف بسیاري
از امکانات و منابع موجود می شود، الزام عدم فعالیت و تعطیلی سه ساله واحد متقاضی که علاوه بر مغایرت با مصوبه هیئت مقررات
زدایی و تسهیل محیط کسب و کار، باعث حذف بسیاري از فرصت ها و سرمایه هاي موجود براي بهره گیري از این صنعت است، عدم
فعالیت همزمان در کنار صنایع دیگر، الزام به تنظیم قرارداد اجاره در دفاتر اسناد رسمی در حالی که بسیاري از واحد هاي صنعتی

 
فاقد سند رسمی بوده یا سند آن ها در رهن بانک است. 

شرفی خاطرنشان کرد: علاوه بر موارد مذکور، ایجاد مانع در احداث نیروگاه با نرخ گذاري نامتعارف گاز مصرفی و عدم امکان استقرار
در کنار نیروگاه با توجه به اتلاف حدود 8 الی 13 درصد از برق تولیدي کشور در خطوط انتقال را می توان از موارد دیگر موانع بر سر

راه این صنعت دانست.



من به عنوان کاندیداي نظامی شناخته نمی شوم/ کسی بگوید تحریم ها تاثیري

در حال کشور ندارد، حرف بی ربطی است/ ما در عراق هزینه اقتصادي نکرده

ایم اما در سوریه هزینه کردیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/11/04

رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا گفت: 22 میلیون دلار در شرایط دفاع و حضور در محور مقاومت عددي بود که در سالروز
شهادت سردار سلیمانی مطرح شد چون برخی می خواستند، این قهرمان مقاومت کشور را با علامت سوال روبرو کنند. اگرچه

مردم ایران آنچنان هشیار هستند که گول چنین شیطنت هایی را نخورند. این رقم در ...

 
 

رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا در گفت و گو با برنا: من به عنوان کاندیداي نظامی شناخته نمی شوم/ کسی بگوید تحریم ها تاثیري
در حال کشور ندارد، حرف بی ربطی است/ ما در عراق هزینه اقتصادي نکرده ایم اما در سوریه هزینه کردیم رییس اسبق قرارگاه خاتم
الانبیا گفت: 22 میلیون دلار در شرایط دفاع و حضور در محور مقاومت عددي بود که در سالروز شهادت سردار سلیمانی مطرح شد
چون برخی می خواستند، این قهرمان مقاومت کشور را با علامت سوال روبرو کنند. اگرچه مردم ایران آنچنان هشیار هستند که گول
چنین شیطنت هایی را نخورند. این رقم در مقابل 7 هزار میلیارد دلاري که آمریکایی ها در منطقه هزینه کرده اند قطره اي از دریا

 
است. 

به گزارش برنا، رستم قاسمی، وزیر اسبق نفت و رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا، معتقد است: «گزینه هاي نظامی نظام مندتر عمل
می کنند و براي حل مشکلات اقتصادي کشور یک سال زمان کافی است» البته او خود را گزینه نظامی نمی داند و زمان را براي

 
مطرح کردن مباحث انتخاباتی مناسب نمی بیند. 

 
مشروح گفت و گوي خبرگزاري برنا با رییس اسبق قرارگاه خاتم الانبیا را در ادامه می خوانید: 

 
کمبود نفت نداریم/ ریل اقتصاد کشور ما منطقی نیست 

با توجه به حضور و سابقه شما که بیشتر در حوزه نفت فعالیت داشتید؛ دولت 70درصد از بودجه را از نفت دور کرده است. اولا ارزیابی

 
شما از بودجه چیست؟ دوما آیا نفت باید بفروشیم یا نه؟ 



ما ابتدا باید یک بحث بودجه داشته باشیم و بعد این سوال که اصلا نفت بفروشیم یا نفروشیم. چون این بحث سال ها است که در
موضوعات سیاسی و اقتصادي کشور مورد مناقشه افراد است. تا جاییکه من بودجه 1400 را بررسی کرده ام، لایحه دولت با پیش بینی
هایی که وجود دارد یعنی فروش دو میلیون و سیصد هزار بشکه در روز بسته شده است که به نظر من در شرایط تحریمی، کاري
بسیار سخت و نشدنی است و این موضوع براي زمانی بوده که ما هیچ گونه تحریمی نداشته باشیم. در ان شرایط است که سقف فروش
ما همان دو میلیون و و سیصد یا چهارصد است. این اشکالی اساسی است که من نمی دانم دوستان با چه مبنایی این مولفه ها را در
نظر گرفته اند. چون از آن موارد اطلاع ندارم می گویم که در شرایط تحریمی این کار سخت و نشدنی است. نکته دوم این است که
موارد دیگري در بودجه پیش بینی شده که بخشی از آن ها هم غیر قابل تحقق است. مثلا فروش املاك و دولت نمی تواند سهمی را
که در بودجه گذاشته است محقق کند. ما بخشی از فروشی را که داریم برگردانده ایم چه برسد که بخواهیم چیزهاي جدیدي را
بفروشیم. این عدد نیز قابل تحقق نیست و می تواند موضوع دوم باشد. موضوع بعدي سلف نفتی است که شاید قابل فروش باشد ولی
ما هرگز به عددي که گذاشته شده دست پیدا نمی کنیم دلیل ان هم روشن است. یعنی ما در سه موضوع کلان که بودجه را تشکیل
می دهند مشکل داریم و تحقق این سه موضوع در شرایط عادي شدنی نیست. واقعیت این است که در مورد بودجه کشور باید در
خصوص بودجه عمومی دولت بحث کرد تا بودجه شرکت ها. در مورد بودجه کشور که دولت 25% متوسط حقوق و ... را صحبت کرده
است من فکر می کنم این عدد قابل تحقق نیست مگر اینکه با فرضیه دیگري نوشته شده باشد و باید دید در سال 1400 چه اتفاقی

 
خواهد افتاد تا اینجا که کسري بودجه روشن است. بنابراین بودجه 1400 بودجه اي است که خوشبینانه پیش بینی شده است. 

بخش بعدي سوال این است که ما نفت باید بفروشیم یا نه؟! من به عنوان کسی که نه تنها در دوره اي در وزارت نفت بودم بلکه سال
ها در قرارگاه خاتم نیز به نوعی کار نفتی می کردم، عقیده دارم یک بحث این است که نفت را به فرآورده تبدیل کنیم که سالیان
متمادي این مساله با عنوان اینکه خام فروشی نکنیم، مطرح بوده و حرف درستی است. این حرفی است که کسی نمی تواند اعتراضی
روي آن داشته باشد. به لحاظ ارزش اقتصادي براي ما ارزش افزوده دارد و هم اینکه فراورده در شرایط تحریم امکان فروش راحتی
دارد ولی فروش نفت خام، سخت است. نکته دیگر این که امروز حدود 85درصد از سبد انرژي جهان انرژي هاي کربنی و فسیلی
هستند این سبد تغییر خواهد کرد. انرژي ریل اقتصاد بوده و مولفه مهمی در دنیا است و مطمئن باشید که کشورهاي صنعتی امروز به
دنبال این هستند که به سبد انرژي غیر هیدروکربنی دست پیدا کنند چون این انرژي در دست ما است. مهمترین کار کشورهاي
بزرگ تغییر سبد انرژي دنیا است و این پیش بینی وجود دارد که از 2040 به بعد مسیر این سبد تغییر کند. ما بیش از 600 میلیارد
بشکه نفت درجا داریم بر فرض اینکه امروز با همین راندمانی که از بشکه هاي نفتی برداشت می کنیم مشخص می شود ما براي بیش
از 100 سال بعد هم نفت داریم درحالیکه تکنولوژي هاي آینده، مسیر هاي بازیافت برداشت را تغییر خواهد داد. اگر ما فقط 50درصد
آن نفت را برداریم براي بیش از دویست سال آینده نفت داریم. ما کمبود نفت نداریم و امروز تنها مولفه اي که می تواند به زیرساخت

 
هاي کشور کمک کند و کشور را از این رکود دربیاورد این است که نفت بفروشیم. 

فرودگاه جدید استانبول براي دویست میلیون مسافر طراحی شده است اگر هر مسافر 1000 دلار با خود به ترکیه بیاورد چه درامدي
به دست می آید؟! ما هم باید نفت را استخراج کنیم و زیرساخت هایی را که در کشور ایجاد اشتغال و درآمد می کند، رونق بدهیم.
وعده کن فیکون کردن دو روزه که شدنی نیست. ریل اقتصاد کشور ما منطقی نیست و باید تغییر کند ولی این کار با چند روز و چند
ماه شدنی نیست. اما با نفت می توان این کار را به سرعت تغییر داد. وقتی بازار تغییر کند جهش تولید اتفاق می افتد. ما تولید را
شوخی گرفته ایم پارسال سربرگ ها رونق تولید بود، امسال جهش تولید و این هم آخر سال است و ما هنوز به مولفه هاي کار دست
پیدا نکرده ایم. درست نیست که جهش تولید داشته باشیم و بعد انبار کنیم درحالیکه بازار و توزیع منطق می خواهد. این ها مولفه

 
هایی است که باید قبل از جهش تولید بررسی شود. 

 
اینکه کسی بگوید تحریم ها بی اثر هستند و تاثیري در حال کشور ندارد، حرف بی ربطی است 



اشاره اي به تحریم ها داشته باشیم، دور زدن تحریم ها در این شرایط چگونه ممکن است. تحریم ها امروز هوشمندانه هستند و نمی

 
توان به روش هاي سابق بر دور زدن تحریم ها اکتفا کرد. راه حل ایران در این موضوع چیست؟ 

در مورد تحریم ها سه مساله وجود دارد که باید به آن پرداخت. یکی اینکه تحریم ها برداشته شود که خیلی خوب است و هر روزي
که اتفاق بیفتد منافعی نصیب ایران خواهد شد. ولی اساسا اینکه کسی بگوید تحریم ها بی اثر هستند و تاثیري در حال کشور ندارد،
حرف بی ربطی است. تحریم ها اثر، هزینه و ریسک هاي خودشان را دارند. دور زدن تحریم ها نیز کاري تاکتیکی است و نمی تواند
دائمی باشد. دور زدن تحریم ها به این معنی است که شما در جنگی تمام عیار وارد شوید. اولا مدیران مخصوص به خودش را می
خواهد هر کسی وارد این صحنه نمی شود چون عواقبی وجود دارد و بعد ها باید پاسخ بدهد. بالاخره مساله فروش نفت بوده و کار
بسیار سختی است. امروز هم حقیر این کار را به عنوان مسئولیتی که بر عهده من گذاشته شده، انجام می دهم که کار بسیار سختی

 
است. 

اساس تحریم ها در دولت اول کلینتون و تحت عنوان تحریم هاي داماتو شکل گرفت و ادامه پیدا کرد و در زمان اوباما تحریم ها فلج
کننده علیه ایران نام گرفت. آن زمان خود ما هم باورمان نمی شد که نفت ایران را تحریم کنند چون درآمد ایران است و دوم تحریم
بانک مرکزي تا اقتصاد ایران فلج شود. در آن مقطع ما سه تحریم داشتیم. تحریم هاي آمریکا و تحریم سامان ملل و تحریم اروپا که
بند هفت تحریم سازمان ملل موضوع مهمی است. امروز ما تحریم اروپا نیستیم شاید اروپاییان کمک نمی کنند ولی ما تحریم اروپا
نیستیم. تحریم سازمان ملل هم نیستیم ولی دور تحریم هاي آمریکا نسبت به قبل افزایش زیادي پیدا کرده است. آن زمان هم تحریم

 
ها سختی هاي خود را داشت و شاید تجربه ما در آن زمان کمتر از امروز بود. 

موضوع سوم که مقام معظم رهبري هم اشاره کردند و در کشور ما تا حدي انجام شده ولی کافی نیست، بی اثر کردن تحریم ها است.
ما می توانیم بخشی از تحریم ها را واقعا بی اثر کنیم. وقتی من در وزارت نفت بودم و تحریم ها اتفاق افتاد، ما بسیاري از کالاهاي مان
را از خارج وارد می کردیم ولی بسیاري از این کالاها را به داخلی ها دادیم و آن ها ساختند شرکت هاي بالا دستی نفت تماما دست
خارجی ها بود و امروز هیچ شرکت خارجی در صنعت نفت کشور نیست. نشستی در مونیخ بود و من چون رییس اوپک بودم سخنرانی
داشتم. همه وزراي نفت دنیا در سطح قائم مقام و وزیر و... حضور داشتند. بعد از سخنرانی گفتند پرسش و پاسخ داریم و با اینکه پیش
بینی نشده بود ما گفتیم اشکالی ندارد و بحث هاي مفصلی شد و سوالات زیاد بود. یکی از سوالات این بود که ما می دانیم وابستگی
صنعت نفت ایران چقدر است و چقدر ممکن است شما از این تحریم ها عبور کنید؟ من گفتم شما فکر می کنید ما چه کاري انجام
می دهیم؟ ما هم می سازیم مگر انهایی که ساختند از آسمان به زمین آمده بودند. شاید بار اول کیفیتش خوب نباشد ولی بار دوم

 
حتما بهتر خواهد بود. واقعا این اتفاق افتاد و من مثال هاي زیادي دارم. ما مجبور بودیم و ساختیم و صنعت ایرانی شد. 

اگر به اول برگردم رفع تحریم ها عالی است و سختی هاي خودش را دارد ولی کاري اساسی است و دور زدن تحریم ها، کاري

 
تاکتیکی، عملیاتی و پر ریسک است. همه این کارها شدنی است ولی اگر تحریم ها ادامه پیدا کند می توان تحریم ها را بی اثر کرد. 

اتحادیه اروپا در خصوص رفع تحریم ها کار عملی نکرده است ولی از منظر سیاسی در مقابل ترامپ ایستادگی کرد؛ ایران چگونه می

 
تواند از این مساله بهره برداري کند؟ 

 
اروپا هیچ کمکی به ایران نکرد 

در دوره قبلی، ما در تحریم اتحادیه اروپا بودیم در این دوره اروپا ما را تحریم نکرد ولی به ما کمک هم نکرد. دو ستون پایه در تحریم



ها نفت و بانک مرکزي است. اروپایی ها در مورد این دو بخش به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکردند و نه بشکه اي نفت از ما

 
خریده اند و نه دلاري جابجا شده است. در حقیقت اروپا هیچ کمکی به ما نکرد. 

 
حضور+رستم+قاسمی+در+خبرگزاري+برنا 

 
برجام تصمیم حکومتی بود 

پیش بینی شما در مورد دولت بایدن چیست؟ بایدن از ابتدا پرچم سفیدي نشان داده است در این شرایط تصمیمات و عملکرد ما باید

 
در چه راستایی باشد؟ 

در آمریکا حرف هاي زیادي زده شده و گفته شده باید برجام بازنگري شود و تبصره هایی به برجام اضافه شود. به هر حال بایدن طراح
تحریم هایی بود که در دوره اوباما صورت گرفت. معمولا تیم دموکرات ها طراح تحریم ها بودند با اینکه ترامپ برخورد بد و وحشیانه
اي داشت ولی طراح این تحریم ها، دموکرات ها بودند و ترامپ تحریم هایی به آن ها اضافه کرد. حتی بعد از عملیاتی شدن برجام باز

 
هم ما در دولت اوباما چهل مورد تحریم داشتیم. 

اگر آمریکایی ها بخواهند به تعهدات خود برگردند و همه تحریم ها رفع شود، برجام پایدار خواهد ماند. مسئولان ایران اعلام کرده اند
که اگر آمریکا به همه تعهدات خود برگردد ما هم به تعهدات خودمان عمل می کنیم و این مساله به سیاست هاي دولت بایدن بر می

 
گردد. باید دید نگاه بایدن در بحث تحریم ها چه خواهد بود. 

اینکه برجام خوب بود یا بد موضوعی است که من نمی خواهم به آن ورود کنم چون تصمیم حکومتی بود ولی اینکه معاهده اي بین
المللی با تلاش هاي فراوان منعقد شد اهمیت دارد. به نظر نمی رسد ایران بپذیرد که مجددا با شرطی وارد بحث برجام شود تا تحریم
ها لغو نشود. آمریکایی ها باید بدون قید و شرط به برجام برگردند این چیزي است که آمریکایی ها خود امضا کردند و همین دولت

 
پاي برجام را امضا کرده است. بایدن راهبري تحریم ها را بر عهده داشت. 

مسئولان کشور و مسئولین وزارت خارجه این مساله را اعلام کردند که نباید کلامی به برجام ورود شود بلکه باید عملی وارد برجام
شوند. سال ها است که از سوي طرف هاي برجامی در عمل، اتفاقی نیفتاده است ایران صبر قهرمانانه اي در پیش گرفت و با اینکه

 
طرف هاي مقابل کاري نکردند، مدت زیادي در برجام ماند و همچنان به تعهدات برجامی خود عمل کرد. 

آمریکایی ها باید بدون قید و شرط به برجام برگردند این چیزي است که آنها امضا کردند و همین دولت پاي برجام را امضا کرده است.

 
من فرد نظامی به معناي فرمانده نیستم 

فرض بر اینکه شما به عنوان کاندیدا نظامی در انتخابات 1400 شرکت کنید، دولت نظامی آینده چه رویکردي در قبال برجام خواهد

 
داشت؟ 

من فرد نظامی به معناي فرمانده نیستم. من در دوران جنگ هم کار رزمی مهندسی می کردم. بعد از جنگ هم کلا در حوزه سازندگی
کشور بودم. مقطعی هم در وزارت نفت بودم. وقتی بعد از دولت دهم به سپاه برگشتم به دلیل رفاقت و ارتباطات طولانی که با شهید
سلیمانی داشتم ایشان پیشنهاد دادند که به ایشان کمک کنم و این فرصت خوبی براي من بود. از این بابت یکی از بهترین دوران



 
خدمت من بود و شاکرم که خداوند این فرصت را به من داد چون در کنار شهید سلیمانی دانشگاه تربیتی مدیریتی وجود داشت. 

 
از دورانی که با شهید سلیمانی گذراندید بیشتر بگویید .. 

من گاهی می گویم مکتب شهید سلیمانی را در همه موارد ببینید. شهید سلیمانی همه این ها را نوشته است من کمتر آدمی را دیده
ام که در دفترچه روزنگارش به طور دقیق و با انشاي خوب از روز جوانی اش که فرمانده لشگر ثاراالله در جنگ بود تا روز آخرش همه
را نوشته باشد. این گنجینه از شرایط سختی است که ایشان پشت سر گذاشته است. ما در تاریخ ایران نمونه هایی فراوان از فرماندهان
شجاع جنگی داریم ولی شهید سلیمانی در همه ابعاد قوي بود و این ناشی از هوش، استعداد و توانمندي ایشان بود که همه شیوه هاي

 
مدیریتی را در خود داشت. من بر این موضوع تاکید دارم تا بگویم دستاورد هاي محور مقاومت مدیون شخص شهید سلیمانی است. 

 
حدود 400 میلیارد دلار براي بازسازي سوریه نیاز است 

 
دستاورد هاي ما از شهدایی که داده ایم و حمایت از محور مقاومت طی این سال ها چه بوده است؟ 

اینکه در محور مقاومت چه داده ایم چه به دست آورده ایم، مهم است. امریکایی ها براي داعش هزینه زیادي کردند، در خاطرات
کلینتون آمده است که چطور و چگونه با سفر به کشورهاي مختلف داعش را ساخته اند. امریکایی ها رسما اعلام کردند که بوجود
آورنده و سازماندهی کننده داعش بودند. هدف داعش این بود که به ایران برسد و به همین دلیل، طیف مسلمان تندرویی را انتخاب
کردند تا مسیر حرکت آنها در عراق، بستري براي ناامنی ایران باشد. ما با این اقدام عملا توانستیم خارج از مرزهاي مان با داعش روبرو
شویم و امنیت کشورمان را حفظ کنیم. باید دید عدد خرابی داعش در عراق و سوریه چقدر است و اگر این گروه وارد ایران می شدند
چه می شد؟! آنطور که سوري ها برآورد کرده اند چیزي در حدود 400 میلیارد دلار براي بازسازي سوریه نیاز است در عراق عدد
قدري بیشتر از این است. عراق ثروتمند است و شاید بازسازي عراق سرعت بیشتري داشته باشد ولی منابع سوریه کمتر است و سرعت
بازسازي سوریه کمتر خواهد بود. دستاورد ما این بود که داعش را نرسیده به مرزهاي ایران متوقف کردیم. باید با اسراي داعش
مصاحبه می شد و آنها دیده می شدند باید شهرها و محلاتی که در تصرف داعش بود نمایش داده می شد و با اقوام و مردم آنجا
گفتگو می شد؛ باید مردم بدانند داعش چه کرده است. مستند ایزدي ها که در تلویزیون پخش شد کار بسیار سفیدي بود. خود من از
قبایلی که در تصرف داعش بودند چیزهایی شنیده ام که قابل بازگویی نیست. ما با تفکر وحشتناك داعش جنگیدیم. این کار انسان
دوستانه ما بود که از حاکم شدن این تفکر وحشی جلوگیري کردیم و آن ها را از روي زمین برداشتیم. ما با کمک به مردم منطقه

 
امنیت مرزهاي خودمان را هم حفظ کردیم. 

ما شهید دادیم و برخی از دوستان ما و حتی برادران افغانستانی و پاکستانی ما شهید شدند که این ها قیمت ندارند. هزینه هاي
اقتصادي نیز صرف شد که با آنچه به دست اورده ایم قابل قیاس نیست، من این حرف را بدون تعصب می گویم. ما در عراق هیچ گونه
هزینه اقتصادي نکرده ایم. اگر به عراقی ها کمک کرده ایم ولو به اندازه یک فشنگ هزینه آن گرفته شده است چون عراق کشور
ثروتمندي است و توان دارد. ولی به سوریه کمک هایی کرده ایم. ترامپ گفت ایران 16 میلیارد در مقاومت منطقه هزینه کرده است
ولو اینکه ترامپ هیچ گاه حرف درستی نمی زند اما ما هر سال حدود 12 تا 13 میلیارد دلار صادرات فقط به عراق داریم. ما صادر
کننده 24درصد از واردات عراق هستیم. ما اگر هزینه اي کرده ایم در قبال آن مابه ازایی گرفته ایم. من در مصاحبه اي جزئیات مابه
ازایی را که از سوري ها گرفته ایم، آورده ام. ما امروز به راحتی به دریاي مدیترانه متصل هستیم این بزرگترین دستاورد ژئوپولتیکی
ایران بوده و دستاورد بزرگی است که می تواند به دستاوردهاي اقتصادي ما توسعه ببخشد. همه کشور ها چنین هزینه هایی دارند
انگلیس چقدر در خارج از سرزمین خود آدم دارد؟! آمریکایی ها براي امنیت خود در خارج از مرزهاي آمریکا چقدر هزینه کرده اند؟!
پایگاه آمریکا در قطر با هزینه هاي بسیار زیادي اداره می شود این هزینه ها براي چیست؟! این هزینه ها براي منافع آمریکا است. آنها



 
براي منافع خود هزینه می کنند. 

 
بحث 22 میلیون دلار شیطنت رسانه اي بود 

موضوع چمدان 22 میلیون دلاري که می گویند حاج قاسم براي محور مقاومت از کشور هزینه کرده حواشی زیادي ایجاد کرد، توضیح

 
می دهید؟ 

22 میلیون دلار در شرایط دفاع و حضور در محور مقاومت عددي بود که در سالروز شهادت سردار سلیمانی مطرح شد چون برخی می
خواستند، این قهرمان مقاومت کشور را با علامت سوال روبرو کنند. اگرچه مردم ایران آنچنان هشیار هستند که گول چنین شیطنت

 
هایی را نخورند. اما این رقم در مقابل 7 هزار میلیارد دلاري که آمریکایی ها در منطقه هزینه کرده اند، قطره اي از دریاست. 

 
با این حساب آیا ما توانسته ایم در بحث بازسازي سوریه ورود کنیم؟ 

وقتی جنگ تمام شد ما تیمی از بچه هایی بودیم که کار مهندسی می کردیم و می خواستیم کشور را بسازیم همین موضوع مصاحبه
مفصلی می خواهد تا من موارد را عرض کنم. در همان زمان هم برخی در کشور اعتقاد نداشتند که بدون حضور خارجی ها بشود
کشور را بازسازي کرد ولی شد. به لحاظ زیرساختی کارهاي بزرگی در کشور ما و در دولت آقاي هاشمی و دولت هاي بعدي انجام
گرفت. همه این کارها توسط ایرانی ها انجام شد. در کشور ما کسانی که خود مسبب جنگ بودند سامسونت هاي خود را آماده کرده
بودند تا در بازسازي ایران شرکت کنند و منافعی ببرند. امروز هم لقمه 4 میلیارد دلاري بازسازي سوریه از این موارد است. امروز مپنا
در سوریه نیروگاه می سازد تا برق خود را بفروشد و درآمد کسب کند. قیمت تمام شده سیمان در ایران 22 دلار بیشتر نیست این
سیمان به قیمت 80 دلار در سوریه خرید و فروش می شود. این ها ظرفیت هاي اقتصادي حضور ایران در سوریه است در حالیکه

 
اولویت اول با ما است و توافق نامه آن امضا شده است. 

 
فعلا کاندیدا کم نداریم 

 
بحث کاندیدا نظامی در انتخابات 1400 مطرح است. آیا شما قصد کاندیدا شدن دارید؟ 

در شرایط فعلی، کشور مسائل اقتصادي پیچیده اي دارد ما هم با مردم در ارتباط هستیم. بسیاري از سفرهاي من با تاکسی و اسنپ
است. اولین کار من سوال از آن ها است و می پرسم چه خبر؟! چند وقت پیش با اسنپ می امدم، هم من و هم ایشان ماسک زده
بودیم از من پرسیدند که آقا ما شما را کجا دیده بودیم؟ گفتم فکر کن، گفت شاید در سینما شما را دیده بودم بعد گفت رییس فلان
بانک نیستید چون من بعضی وقت ها آنجا می آیم و کم کم به دولت احمدي نژاد رسید. همین آقا گفت که سه نفر از اعضاي خانواده
من سه شیفت با این ماشین کار می کنیم. وضعیت این طور است؛ وضعیت اقتصادي خوب نیست. انتخاباتی کردن فضاي کشور یعنی
فراموش کردن همه چیز با این وضعیت بد. من در همه دولت ها کار کرده ام و در هیچ کدام نگاهی سیاسی نداشته ام. برداشت خود
من این است که دولت ها می آیند و می روند ولی مردم هستند و نظام هست و زیرساخت هاي کشور ماندگار هستند. من با این نگاه
کار کرده ام و امروز هم بخش قابل توجهی از وقت من در این مسیر صرف می شود. ما با شرقی ها کار می کنیم و 4 صبح ما 8 صبح
چینی ها است باید همان زمان مذاکره کنیم. بر عکس موضوع را با غرب داریم و امروز اوقات ما به همین صورت، سرگرم تامین

 
نیازهاي کشور می شود. فعلا هم کاندیدا کم نداریم. 

 
ساختار نظامی می تواند به طور نظام مندتري تصمیمات اداره کشور را اخذ کند 



 
باتوجه به صحبتی که در مورد سبقه اقتصادي خود داشتید آیا این سابقه می تواند در بحث کاندیدا نظامی تاثیري داشته باشد؟ 

ما نظامیان بخصوص بچه هاي سپاه نه دانشکده افسري رفته ایم و نه دوره اکادمیک دیده ایم. چند روز پیش در یک گردهمایی در
برج میلاد دختر شهید سلیمانی نامه اي را که پدرش براي او نوشته بود، خواند. او نوشته بود که من فکر نمی کردم روزي نظامی
بشوم. فکر نکنید که پدرتان اینجا آمده تا آدم بکشد. ما هم اینطور بودیم ما روز اولی که امدیم هیچ دوره نظامی ندیدیم کار من،
مهندسی و عمرانی بود و از روز بعد از جنگ در کار سازندگی کشور بودم و بعد هم به وزارت نفت رفتم و امروز هم کار اقتصادي انجام
می دهم. مجموعه بچه هایی که مثل ما در حوزه نظامی حضور داشتند، چنین تفکري دارند. اگر دقت کنید زیرساخت هاي بنیادي
دنیا توسط نظامیان ایجاد شده است این تجربه در دنیا وجود دارد. ساختار نظامی می تواند به طور نظام مندتري تصمیمات اداره
کشور را اخذ کند. چه کسی آمریکا را ساخته است؟! در کره که به اندازه استان اصفهان ما است و درآمد سالیانه آن چند برابر کشور ما
است، کار به دست چه کسانی انجام شد؟ کتاب خاطرات ژنرال پارك به فارسی ترجمه شده و موجود است این کتاب را بخوانید. دختر

 
او کار سیاسی خاصی نداشت ولی چون دختر ژنرال پارك بود، ساخت کره مدیون او است کره اي ها هم به او راي دادند. 

 
اینکه کسی بگوید یک شبه و یک ساله کشور را درست می کنم، وعده هاي توخالی داده است 

آقاي رفیق دوست در مصاحبه اي با ما اعلام کردند یک کاندیدا نظامی شاید بتواند یک ساله وضعیت کشور را به سطح نرمال برساند

 
نظر شما چیست؟ 

من فردي اقتصادي هستم و روي این موضوع کار می کنم. شاید کمتر کسی در کشور وجود داشته باشد که در همه حوزه ها کار کرده
است. اینکه کسی بگوید یک شبه و یک ساله کشور را درست می کنم، وعده هاي توخالی داده است. این وعده ها دست نیافتنی است
ولی اینکه در زمانی منطقی تغییر ریل در کشور داشته باشیم، زمان زیادي نمی خواهد. در یک سال می شود تغییر ریل را طراحی
کرد. ما برنامه داریم؛ سند چشم انداز و سیاست هاي اصل کلی نظام و برنامه هاي 5 ساله وجود دارد ولی تغییر ریل کشور براي ده تا

 
دوازده چالش اصلی کشور اهمیت دارد. روند اصلاح این چند چالش اصلی یک سال وقت می خواهد. 

 
همه مشکلات اقتصادي هستند 

 
اگر در انتخابات شرکت کنید اولویت شما براي اصلاح چیست؟ 

براي این تصمیم گیري ها زود است ولی هر کسی که بیاید باید مشکلات اصلی کشور را پیش روي خود بگذارد. همه مشکلات
اقتصادي هستند. در نظر سنجی ها بالاي 80درصد از مردم مشکل نان و آب دارند؛ مشکل اقتصاد است. ما 360 شاخص فرهنگی در
کشور داریم شما به عنوان رسانه از کدام یک از این موارد اطلاع دارید و به کدامیک توجه بیشتري می شود؟! اما بخش قابل توجهی از
همین مسائل فرهنگی و اجتماعی در اقتصاد ریشه دارد. هر کسی که می خواهد فرمان اداره کشور را به دست بگیرد، باید به اقتصاد
کشور توجه کند. دولت اتوبوسی است که راننده آن رییس جمهور است. هر کسی که می خواهد رییس جمهور این کشور شود، باید
این فرمان را به دست بگیرد. سه چهار ماه پیش در دنیاي اقتصاد مقاله اي داشتم که ترك ها در کجا بودند و به کجا رسیده اند پس

 
این کار شدنی است. 

 
در خصوص نگاه اقتصادي و نظامی سردار سلیمانی صحبت کنید 



شهید سلیمانی به تمام معنا رفیق، فرهنگی و اجتماعی بود. او سیاستمداري حرفه اي و دیپلماتی توانمند بود. من در برخی از جلسات
در حوزه دیپلماسی با او بودم. او وقتی وارد جلسه اي می شد در پایان به انچه که گفته بود، دست پیدا می کرد. هوشمندي او در
حوزه اقتصاد براي خود من بسیار جالب توجه بود با اینکه ایشان کار اقتصادي زیادي نکرده بودند. خاطرات من و شهید سلیمانی زیاد
است و به فرصت دیگري نیاز دارد. من دوست دارم از ابعاد شهید سلیمانی حرف بزنم در این شش سال براي من دانشگاه عجیب و
غریبی فراهم شد. ایشان در سخت ترین شرایط جنگ به یاد چیزهایی بود که هیچ فرماندهی به آنها فکر نمی کرد ولی او به یادشان

بود. شهید سلیمانی در خصوص خانواده، اجتماع و فرهنگ ویژگی هاي منحصر به فردي داشت. 7



مشاغل سخت و زیان آور چیست و چندساله بازنشست می شوند؟

منبع: الفشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/11/04

کارشناس سازمان تأمین اجتماعی درباره بازنشستگی مشاغل سخت و زیان آور گفت: اگر افراد 20 سال سابقه متوالی و 25 سال

 
سابقه متناوب پرداخت حق بیمه داشته باشند، حقوق بازنشستگی به آن ها پرداخت می شود. 

به گزارش تسنیم،کارهاي سخت و زیان آور کارهایی است که در آنها عوامل فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی محیط کار غیر
استاندارد بوده که در اثر اشتغال کارگر (بیمه شده) تنشی به مراتب بالاتر از ظرفیت هاي طبیعی (جسمی و روانی ) در وي ایجاد می

 
گردد که نتیجه آن بیماري شغلی و عوارض ناشی از آن می باشد. 

تعیین سخت و زیان آور بودن مشاغل بر حسب درخواست کارگر، کارفرما، تشکل ها، وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی،
وزارت تعاون-کار و رفاه اجتماعی و سازمان تامین اجتماعی در هر کارگاه با بررسی سوابق، انجام بازدید و بررسی شرایط کار توسط
کارشناسان بهداشت حرفه اي وزارت بهداشت-درمان و آموزش پزشکی و بازرسان کار وزارت تعاون-کار و رفاه اجتماعی و با تایید
توسط کمیته هاي بدوي و تجدید نظر استانی موضوع این آیین نامه انجام می گیرد. بنابراین براي تعیین اینکه یک شغل جزء مشاغل

 
سخت است یا خیر نیاز به راي کمیته ذکر شده است. 

محمد حسن زدا، کارشناس سازمان تأمین اجتماعی درباره مشاغل سخت و زیان آور، اظهار کرد: تعیین سخت و زیان آور بودن

 
مشاغل زیر نظر سازمان تأمین اجتماعی نیست. 

زدا با اشاره به اینکه تعیین سخت و زیان آور بودن مشاغل زیر نظر کمیته تشخیص اداره کار امکان پذیر است، اضافه کرد: به محض

 
تأیید اداره کار مبنی بر سخت و زیان آور بودن شغلی، باید افراد به سازمان تأمین اجتماعی مراجعه کنند. 

کارشناس سازمان تأمین اجتماعی گفت: اگر افراد 20 سال سابقه متوالی و یا 25 سال سابقه متناوب پرداخت حق بیمه در یک شغل

 
سخت و زیان آور داشته باشند، حقوق بازنشستگی به آن ها پرداخت می شود. 

 
چه مشاغلی جزء مشاغل سخت هستند؟ 

تعریف مشاغل سخت و زیان آور: کارهاي سخت و زیان آور کارهایی است که در آنها عوامل فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی
محیط کار غیر استاندارد بوده که در اثر اشتغال کارگر (بیمه شده) تنشی به مراتب بالاتر از ظرفیت هاي طبیعی (جسمی و روانی ) در

 
وي ایجاد می گردد که نتیجه آن بیماري شغلی و عوارض ناشی از آن می باشد. 

تعیین سخت و زیان آور بودن مشاغل بر حسب درخواست کارگر، کارفرما، تشکل ها، وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی،
وزارت تعاون-کار و رفاه اجتماعی و سازمان تامین اجتماعی در هر کارگاه با بررسی سوابق، انجام بازدید و بررسی شرایط کار توسط
کارشناسان بهداشت حرفه اي وزارت بهداشت-درمان و آموزش پزشکی و بازرسان کار وزارت تعاون-کار و رفاه اجتماعی و با تایید



توسط کمیته هاي بدوي و تجدید نظر استانی موضوع این آیین نامه انجام می گیرد.بنابراین براي تعیین اینکه یک شغل جزء مشاغل

 
است یا خیر نیاز به راي کمیته ذکر شده است. 

 
برخی شغلهاي سخت و زیان آور به شرح زیر است: 

کار در معادن اعم از تحت الارضی یا سطح الارضی که ایجاب می نماید کارگران در تونل ها و راهروهاي سر پوشیده به استخراج

 
بپردازند. 

کار استخراج شامل جدا کردن یا منفجر ساختن مواد از سطح کار، حمل مواد عملیات مربوط به انفجار، اداره تأسیسات آب و برق در
داخل معدن و به طور کلی هر گونه مباشرت و نظارتی که ایجاب نماید کارگر در تونل ها، راهروها یا میله هاي معدن انجام وظیفه

 
نماید، می باشد. 

 
حفر قنوات و چاه ها و فاضلاب ها و تونل هاي زیر زمینی و کار در مخازن سر بسته. 

تخلیه و حمل مواد مذاب از کوره هاي مشغول به کار و کار مستمر در مجاورت کوره هاي ذوب به نحوي که کارگر در معرض مستقیم

 
حرارت یا بخارات زیان آور متصاعد از کوره باشد. 

کارگرانی که مستقیماً و مستمراً در امرتولید درکارگاه هاي دباغی، سالامبورسازي و روده پاك کنی اشتغال دارند و کار مستمر در

 
گندابروها، جمع آوري، حمل و دفن زباله شهري. 

کار کارگرانی که مستمراً به امر جمع آوري و انتقال و انبار کردن کود (نظافت مستمر طویله، اصطبل، سالن هاي پرورش طیور) در

 
واحدهاي دامداري و طیور اشتغال دارند. 

کار مستمر و مداوم در فضاي باز و در ارتفاع بیش از پنج متر از سطح زمین بر روي دکلها، اتاقک هاي متحرك، داربست ها و اسکلت

 
ها. 

 
کار مداوم برروي خطوط و پستهاي انتقال برق با فشار شصت و سه کیلوولت و بالاتر. 

 
مشاغل شن پاشی، پخت آسفالت دستی، قیرپاشی و مالچ پاشی. 

 
عملیات جوشکاري در داخل مخازن. 

کارهایی که استمرار آنها موجبات ابتلا به بیماري ها حاصل از اشعه را فراهم می آورد، نظیر کار با مواد رادیواکتیو و قرار گرفتن در
معرض پرتوهاي یونساز به تشخیص مراجع ذي صلاح و به استناد قانون حفاظت در برابر اشعه مصوب جلسه مورخ بیستم فروردین ماه

 
68 مجلس شوراي اسلامی. 

 
کار در محل هاي با فشار محیط بیش از حد مجاز از قبیل غواصی. 



 
کار مستمر در محیط هایی که با وجود رعایت مقررات حفاظتی و ایمنی موجبات بیماري هاي گوشی و یا کري کارگر را فراهم سازد. 

 
کار در امور سمپاشی باغات و اشجار و مزارع و ضدعفونی اماکن و طویله ها و آشیانه هاي مرغداري در زمان سمپاشی. 

 
کار کارگرانی که مستقیماً در امر تولید و ترکیب سموم و حشره کش ها اشتغال دارند در زمان انجام کار. 

 
کار با وسایل داراي ارتعاش درحدي که براي سلامتی کارگر زیان آور باشد. 

مستند به ماده 11 آیین نامه اجرایی تبصره (2) الحاقی ماده 76 قانون تامین اجتماعی، موضوع تصویب نامه هیات وزیران در سال 86،
شغل خبرنگاري صراحتاً به عنوان مشاغل سخت و زیان آور عنوان شده است و مصادیق آن طی مصوبات هیات وزیران در سال 83

 
تصریح شده است. 

طبق اصلاحیه مجلس شوراي اسلامی، رانندگان حمل و نقل بار و مسافر درون و بین شهري، راهداران و رانندگان وزارت راه و
شهرسازي در جاده هاي کشور مشمول مشاغل سخت و زیان آور می شوند. طبق این مصوبه، قانون بیمه اجتماعی رانندگان حمل و
نقل بار و مسافر بین شهري مصوب 1379 اصلاح گردید. توجه شود که مشمولان این قانون مکلف به پرداخت چهار درصد سهم

 
کارفرما به صورت نقد و اقساط هستند. 

 
در صورتیکه شغل کارگر جزء مشاغل سخت باشد، چه شرایط دیگري باید احراز شود؟ 

 
شرط ذیل به منظور ارائه درخواست متقاضی جهت بازنشستگی در مشاغل سخت و زیان آور الزامی است: 

بیمه شدگانی که حداقل 20 سال سابقه کار متوالی یا 25 سال سابقه کار متناوب و پرداخت حق بیمه در کارهاي سخت و زیان آور را

 
دارا باشند، بدون شرط سنی می توانند درخواست بازنشستگی از سازمان تامین اجتماعی نمایند. 

 
منظور از توالی و تناوب اشتغال در مشاغل سخت و زیان آور چیست؟ 

1- ایام زیر چنانچه در فواصل اشتغال به کارهاي سخت و زیان آور واقع شود، به عنوان سابقه اشتغال در کارهاي سخت و زیان آور

 
محسوب می گردد: 

 
تعطیلات هفتگی 

 
تعطیلات رسمی 

 
ایام استفاده از مرخصی استحقاقی 

 
ایام استفاده از مرخصی بابت ازدواج یا فوت همسر، پدر، مادر و فرزندان به مدت3 روز با دریافت دستمزد در مورد مشمولان قانون کار 

ایام استفاده از مرخصی استعلاجی یا استراحت پزشکی اعم از اینکه حقوق ایام مزبور توسط کارفرما پرداخت شود و یا اینکه بیمه شده



 
از غرامت دستمزد ایام بیماري استفاده کرده باشد. 

2- ایام و موارد زیر چنانچه در فواصل اشتغال بیمه شده به کارهاي سخت و زیان آور واقع شود موجب زایل شدن توالی اشتغال وي

 
در کارهاي سخت و زیان آور نمی گردد: 

ایام خدمت وظیفه سربازي (دوران ضرورت و احتیاط) مشروط بر اینکه بیمه شده حداکثر تا دو ماه پس از پایان خدمت به کار سابق

 
خود برگشته و یا اینکه در کار دیگري که سخت و زیان آور شناخته شده مشغول به کار شده باشد و همچنین ایام آماده به خدمت 

دوران توقیف بیمه شده در صورتی که منتهی به محکومیت وي نگردد و یا اینکه کارفرما بر اساس تکلیف قانونی حقوق دوران مزبور را

 
به بیهم شده پرداخت نماید 

ایام حالت تعلیق که به واسطه عوامل قهریه طبیعی و یا حوادث و مخاطرات اجتماعی (مانند سیل، زلزله، جنگ و آتش سوزي) که

 
خارج از اراده کارفرما و بیمه شده بوده و در نتیجه آن کارگاه به طور موقت تعطیل می گردد 

ایام استفاده از مقرري بیمه بیکاري مشروط بر اینکه بیمه شده قبل از اتمام و یا بلافاصله پس از اتمام دوره مزبور در مشاغلی که

 
سخت و زیان آور شناخته شده مشغول به کار شده یا طبق این آیین نامه بتواند بازنشسته شود 

 
ایام خدمت در جبهه که به تایید مراجع ذي صلاح رسیده باشد 

 
دوران اسارت یا محکومیت سیاسی که بیمه شده براساس آن به عنوان آزاده شناخته شده باشد 

ایام بلاتکلیفی بیمه شده که مستند به آراي صادره از سوي هیات هاي حل اختلاف و یا سایر مراجع قانونی منجر به پرداخت حقوق

 
ایام مزبور شده باشد 

 
ایام استفاده از غرامت دستمزد ایام بیماري که در فاصله زمانی 1354.10.5 تا 1359.4.1 واقع شده باشد 

غیبت غیرموجه حداکثر به مدت 10 روز در سال در مورد کارگاه هاي مشمول قانون کار یا براساس مقررات انضباطی، تخلفاتی و یا

 
استخدامی مربوط در کارگاه هاي غیرمشمول قانون کار که منجر به اخراج، انفصال موقت و یا دایم نشده باشد. 

3- ایام و موارد ذیل چنانچه در فواصل اشتغال بیمه شده به کارهاي سخت و زیان آور واقع شود توالی اشتغال او را از بین برده و

 
موجب تناوب اشتغال وي می گردد: 

 
استفاده از مرخصی بدون حقوق به هر منظور و تحت هر عنوان 

 
اخراج، استعفاء، انفصال و بازخریدي 

غیبت غیرموجه بیش از (10) روز در هر سال در کارگاه هاي مشمول قانون کار یا براساس مقررات انضباطی، تخلفاتی و یا استخدامی

 
مربوط در کارگاه هاي غیرمشمول قانون کار که منجر به اخراج، انفصال موقت و یا دایم شده باشد 



 
اشتغال در کارها و مشاغل عادي 

 
اشتغال در حرف و مشاغل آزاد 

 
بیمه اختیاري 

 
بیکاري بدون دریافت مقرري بیکاري 

سایر موارد مشابه



پرداخت 20 هزار فقره تسهیلات به مددجویان فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی فارس گفت: مددجویان کمیته امداد امام خمینی استان فارس بیش از 20 هزار فقره
تسهیلات دریافت کردند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، مدیرکل کمیته امداد فارس گفت: مددجویان و
نیازمندان استان در 10 ماهه امسال از 20 هزار و 881

 
فقره تسهیلات در سرفصل هاي مختلف بهره مند شدند. 

محمد بذرافشان گفت: در 10 ماهه امسال 20 هزار و 881
فقره تسهیلات در سرفصل هاي همچون حمایتی، اشتغال،

 
مسکن دریافت کردند. 

او افزود: در این مدت هزار و 720 میلیارد و 341 میلیون
ریال تسهیلات به مددجویان و نیازمندان استان پرداخت شده است که از این میزان 548 میلیارد 40 میلیون ریال در سرفصل

 
حمایتی، بیشترین میزان را داشته است. 

بذرافشان یادآور شد: از تعداد 20 هزار و 881 فقره تسهیلات پرداختی، 9 هزار و 247 مورد در سرفصل حمایتی، 2 هزار و 169 فقره
تسهیلات اشتغال و مابقی در سرفصل هاي مسکن، آموزش هاي کسب و کار و فرهنگی بوده است.



اختصاص 40 میلیارد تومان براي توسعه شهرك مبلمان ملایر

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/11/04

فرماندار ملایر خبر داد: اختصاص 40 میلیارد تومان براي توسعه شهرك مبلمان ملایر >

هگمتانه، گروه شهرستان: معاون استاندار همدان و فرماندار ویژه ملایر با تأکید بر اینکه حمایت ما از صنعت مبلمان منبت

 
همیشگی است گفت: با تلاش هاي صورت گرفته 40 میلیارد تومان اعتبار براي توسعه شهرك صنعتی مبلمان ملایر اختصاص یافت. 

به گزارش هگمتانه، قدرت االله ولدي روز پنجشنبه در نخستین سمینار رنگ مبلمان ایران و ترکیه افزود: براي توسعه 20 هکتاري
شهرك صنعتی مبلمان ملایر، وضعیت زمین ها در حال بررسی است و علاوه بر واگذاري حدود 300 قطعه، 60 تا 70 قطعه نیز در

 
گذشته تحویل شده که هنوز اقدامی از سوي مالکان صورت نگرفته و به دنبال واگذاري این قطعات به افراد جدید هستیم. 

وي ثبت جهانی مبلمان منبت ملایر را نقطه عطفی در تاریخ درخشان این هنرصنعت دانست و افزود: توسعه این صنعت در بخش ها و

 
حوزه هاي مختلف وظیفه اصلی ما در سال هاي پیش روي این صنعت است. 

ولدي با قدردانی از تمامی تلاشگران صنعت مبلمان منبت در راستاي ثبت جهانی این صنعت و برگزار کنندگان این سمینار همراه با

 
دوره هاي آموزشی، توسعه تبادلات بین المللی ملایر با 2 عنوان جهانی انگور و مبلمان منبت را از ضرورت ها برشمرد. 

وي مبل و منبت را میراثی گرانبها براي مردم ملایر و کشور دانست و ادامه داد: بی تردید با رفع نقاط ضعف و تقویت نقاط قوت و اتکّا
به مزیت ها و ظرفیت هاي شهرستان، می توان با حضور در مجامع و بازارهاي بین المللی، در کنار شهرهاي بزرگ و موفق دنیا در

 
حوزه صنایع دستی به ویژه صنعت مبلمان و گردشگري به رقابت پرداخت. 

فرماندار ویژه ملایر با تأکید بر اینکه تمامی این الزامات باید در سند راهبردي توسعه صنعت مبلمان منبت ملایر دیده شود، اظهار کرد:
با توجه به راه اندازي وبگاه «ملایر آگِر» براي فروش برخط مبلمان منبت، تبلیغات در این حوزه باید وسیع تر باشد و ضمن ارتقاي

 
کیفیت تولیدات، خدمات پس از فروش به مشتریان ارایه شود. 

ولدي ضمن تقدیر از تلاش هاي بیژن شهبازخانی یکی از حامیان صنعت مبلمان منبت ملایر در اخذ 27 هزار ثانیه تبلیغات رایگان
این صنعت در رسانه ملی، تلاش هاي استاندار همدان و نمایندگان ملایر در مجلس شوراي اسلامی در دوره دهم و یازدهم در ثبت

 
جهانی و توسعه این هنرصنعت را ستودنی خواند. 

 
باید صادرات 50 میلیون دلاري مبلمان منبت را در 2 سال آینده هدف گذاري کنیم 

بیژن شهبازخانی یکی از حامیان صنعت مبلمان منبت ملایر نیز با اشاره به تلاش هاي مستمر و طولانی براي رساندن مبلمان منبت
ملایر به جایگاه اصلی خود بیان کرد: به واسطه تمامی سختی ها و مشکلاتی که در این مدت براي صنعت مبلمان منبت کشیده شد،
از هم اکنون فعالان این صنعت باید قول مساعد بدهند که حداقل تا پنج سال آینده ملایر را به یکی از ثروتمندترین شهرهاي ایران

تبدیل کنند. 



وي با بیان اینکه با ثبت ملی و جهانی مبلمان منبت براي ملایري ها امید ایجاد شد و یک تحول اقتصادي بزرگی شکل گرفت افزود:
ملایر در مدت سه سال با 27 هزار ثانیه و ساخت اقتصادي ترین تیزر تبلیغاتی در قاب رسانه ملی قرار گرفت و نتیجه آن تبدیل ملایر

 
از معبر گردشگري به مقصد گردشگري بود. 

شهبازخانی ثبت جهانی مبلمان منبت ملایر را بزرگتر از یک دستاورد اقتصادي گذرا دانست و اظهار کرد: با ثبت جهانی این
هنرصنعت، صنعتی فاخر، اشتغالزا و صنعتی پاك براي ملایر ایجاد شد و حالا باید با تولیدات فاخر و باکیفیت وارد رقابت در بازارهاي

 
جهانی شویم. 

وي با اشاره به پایه گذاري نشان تجاري صنعت مبلمان ملایر با عنوان «ملایر آگِر» تأکید کرد: در صنعت جهانی مبلمان هنوز در نقطه
صفر هستیم و با توجه به اقدامات انجام شده و راه اندازي وبگاه ملایر آگِر، باید صادرات 50 میلیون دلاري مبلمان منبت را در 2 سال

 
آینده هدف گذاري کنیم. 

شهبازخانی همچنین به پیگیري هاي مستمر براي اخذ 40 میلیارد تومان اعتبار براي توسعه 20 هکتاري شهرك صنعتی مبلمان ملایر
اشاره کرد و گفت: با ارایه آموزش ها و مشاوره هاي رایگان و گسترش شوراي راهبردي این هنرصنعت، باید سال آینده جشن میزان

 
صادرات این صنعت را برگزار و بتوانیم سهمی از بازار جهانی را کسب کنیم. 

مدیرعامل شرکت ویوید گروپ نیز در این آیین بیان کرد: این شرکت فعالیت خود را از سال 1394 به عنوان نماینده انحصاري ایبا

 
والرسا اسپانیا و ایباوت ترکیه، با معرفی و فروش پوشش هاي هوشمند صنعت چوب آغاز کرد. 

 
پرینت دیجیتال؛ انقلابی در صنعت چوب کشور 

بابک رنجبر نگاه تخصصی و شناخت کامل از صنعت چوب و مبلمان در سطح بین المللی که ناشی از 20 سال از فعالیت و تجربه مدیر
و بنیانگذار این مجموعه بوده است را پایه اصلی شکل گیري مأموریت این تیم مبنی بر ارایه نوع خاصی از خدمات و راه حل هایی

 
دانش محور دانست که خلا و کمبود آن شکل اصلی بسیاري از فعالان این صنعت بوده است. 

وي با اشاره به فعالیت این شرکت در حوزه رنگ، تجهیزات جانبی، ساخت رنگ، خدمات و مشاوره هاي فنی، خدمات پاشش و پرینت

 
دیجیتال گفت: براي نخستین بار در کشور پرینت دیجیتال وارد شد که انقلابی در صنعت چوب کشور خواهد بود. 

رنجبر تأکید کرد: با نگاه اقتصادي و تجاري قوي تر صنعتگران این شهر باید به جایگاه بالاتري برسند و ما نیز به عنوان مشاور در

 
خدمت آنها هستیم. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی همدان نیز بیژن شهبازخانی را یک کارآفرین اجتماعی دانست و افزود: صنعت مبلمان منبت ملایر

 
یک سوم اشتغال این شهرستان را به خود اختصاص داده و در حوزه بازاریابی و نشان سازي تجاري نیاز به اقدامات گسترده تر دارد. 

احمد توصیفیان ادامه داد: براي سه هزار و 700 طرح در استان همدان چهار هزار و 500 میلیارد ریال تسهیلات با نرخ سود 6 درصد

 
پرداخت شد که از این نظر همدان رتبه نخست کشور را کسب کرد. 



وي بیان کرد: 720 میلیارد ریال از این رقم براي 570 طرح با هدف گذاري یکصد نفر اشتغال در شهرستان ملایر پرداخت شد که

 
بیشترین حجم این تسهیلات مربوط به رسته مبل و منبت بود. 

در این آیین از انجمن نمایشگاه داران مبل و منبت ملایر به عنوان انجمن برتر استان و اعضاي آن و همچنین فعالان این هنرصنعت

 
تجلیل شد. 

همچنین نمایندگی شرکت ویوید گروپ با مسوولیت «مهدي شیرین آبادي» مدیر گروه تولیدي مبل نوین در ملایر فعالیت خود را

 
آغاز کرد. 

به نقل از ایرنا، نخستین سمینار تخصصی رنگ ایران و ترکیه به نمایندگی شرکت «ویوید گروپ» و با همکاري دانشگاه ملی ملایر،
فعالان صنعت مبلمان شهر جهانی منبت و گروه تولیدي مبل نوین با هدف ارتقاي کیفیت رنگ مبلمان منبت، مطابق با استانداردهاي

جهانی در شهرستان ملایر برگزار شد.



مترو عالیشهر پس از استخراج استعلام هاي بوشهر در حوزه ریل
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وي ادامه داد: شبکه فاضلاب نیز یکی از کمبودهاي اساسی شهر جدید عالی شهر است که در مذاکره با استاندار بوشهر اجراي
این شبکه را از اولویت هاي استان عنوان کرد و باید رویکردي که براي احداث درمانگاه جامع سلامت ایجاد شده براي احداث

شبکه فاضلاب نیز ایجاد شود.

به گزارش سوك، معاون وزیر راه و شهرسازي و مدیرعامل
شرکت عمران شهرهاي جدید گفت: رشد جمعیت در
شهرهاي جدید کشور به 12 درصد افزایش یافته که این

 
میزان 6 برابر رشد جمعیتی کلان شهرهاي کشور است. 

حبیب االله طاهرخانی که شامگاه پنجشنبه در نشست
خبري در شهر جدید عالی شهر بوشهر با اصحاب رسانه

سخن می گفت، افزود: این افزایش جمعیت نشان می دهد براي بخش متوسط اجتماعی در شهرهاي جدید جذابیت سکونت ایجاد

 
شده است. 

 
طاهرخانی؛ مدیرعامل شرکت عمران شهرهاي جدید 

در زمان حاضر اقبال به شهرهاي جدید روز به روز در حال افزایش است و این مهم به تامین مسکن و تعادل آن در کلان شهرها کمک

 
شایانی می کند. 

سرمایه گذاري هاي انجام شده در شهرهاي جدید باید همچنان افزایش یابد تا چشم انداز بهتري براي آنها محقق شود . سرمایه
گذاري در زیرساخت هاي اجتماعی و فرهنگی شهرهاي جدید از جمله عالی شهر به نقطه مطلوبی رسیده و چشم انداز آن مثبت تر

 
شده است. 

در این بین شهر جدید عالی شهر به عنوان یکی از شهرهاي جدید در سال هاي اخیر در مسیر مناسب حرکت کرده و این روند در

 
سایر شهرهاي جدید نیز در حال دنبال شدن است. 

یکی از نقطه هاي تمرکز در شهرهاي جدید ارتقاي کیفیت زندگی است که تحقق این مهم نیازمند احداث یک سري زیرساخت هاي
اجتماعی و فرهنگی است و برهمین اساس در این شهرها توسعه کالبد و شبکه هاي اجتماعی آنها بر احداث تقدم دارد و باید با احداث

 
زیرساخت هاي موردنیاز نسبت به آن اقدام کرد. 

در این زمینه توسعه پارك ها و فضاهاي باز شهري از رویکردهاي اصلی توسعه کالبد شهري است تا از این طریق جامعه متفرقی که در

 
زمان محدودي در کنار هم قرار گرفتند به معنی واقعی شهر را تشکیل دهند. 



سیاست مهم در ایجاد شهرجدید در گرو حمل و نقل مناسب بین شهرهاي مادر و شهرهاي جدید است که در شهر جدید پرند با

 
همکاري شهرداري تهران این مهم در دستور کار قرار گرفته و امید می رود به زودي عملیات اجرایی آن آغاز شود. 

 
در ارتباط با شبکه حمل و نقل ریلی شهرجدید بهارستان اصفهان نیز امید می رود این پروژه زودتر به بهره برداري برسد. 

در ارتباط با پروژه شهر جدید گل بهارمشهد نیز کار احداث شبکه ریلی آنها چندین سال است که آغاز شده و ایجاد زمینه لازم براي

 
سرعت دهی به پروژه حمل و نقلی آن در حال انجام است. 

 
احداث 11 شهر جدید در دستور کار قرار گرفته که از این شمار احداث یکی از آنها با نام تیس در چابهار آغاز شده است. 

استقرار پارك علم و فناوري در پردیس به عنوان کارخانه نوآوري و تبدیل شهر جدید صدرا به یک قطب درمانی از طریق احداث
چندین بیمارستان و دانشگاه نیز در حال انجام است همچنین استقرار کارخانه نوآوري در دیگر شهرهاي جدید نیز در دستور کار قرار

 
گرفته تا توسعه اشتغال خلاق در سطح این شهرها محقق شود. 

در ارتباط با احداث مسکن ملی، در برخی از شهرهاي جدید براي تامین مصالح به دلیل کمبود سیمان مشکلاتی ایجاد شده که در

 
استان بوشهر نیز این مهم از طریق شوراي مسکن استان بررسی می شود. 

در ارتباط با اجراي شبکه حمل و نقل ریلی براي مسیر شهر جدید عالی شهر بوشهر، ایجاد زیرساخت براي مترو بسیار پرهزینه و

 
کاري دشوار است و باید منتطر ماند تا مطالعات مربوط به استعلام هاي بوشهر در حوزه ریل استخراج شود. 

شبکه فاضلاب نیز یکی از کمبودهاي اساسی شهر جدید عالی شهر است که در مذاکره با استاندار بوشهر اجراي این شبکه را از اولویت

 
هاي استان عنوان کرد و باید رویکردي که براي احداث درمانگاه جامع سلامت ایجاد شده براي احداث شبکه فاضلاب نیز ایجاد شود. 

در ارتباط با شهر جدید سیراف ، با برنامه ریزي صورت گرفته این شهرجدید به "نایبند" تغییر نام می دهد و با هدف سکونت

 
جمعیت، احداث زیرساخت هاي آموزشی و درمانی نیز در این مرکز مورد توجه قرار گرفته است. 

با توجه به شرایط خاصی که براي احداث سکونتگاه در عسلویه وجود دارد احداث این شهر جدید با توجه به شرایط مناسب به عنوان
یک اولویت در دستور کار قرار گرفته است.



کاهش حقوق ها در فاز 19 پارس جنوبی/ کارگران اعتراض دارند
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یکی از کارگران فاز 19 پارس جنوبی گفت: پایه حقوق حداقلی در قرارداد جدید ما اعمال شده است که نسبت به قرارداد قبل
کاهش 30 تا 40 درصدي داشته است و آیتم هاي اضافه کاري، نوبت کاري، جمعه کاري، عیدي و سنوات متأثر از این مورد

است و تأثیر زیادي را در حقوق دریافتی ما خواهد داشت.

به گزارش سوك، کاهش حقوق کارگران فاز 19 پارس جنوبی باعث شده تا برخی از کارگران نسبت به این وضعیت معترض
باشند این در حالی است که بخش عمده کار تولید انرژي در این صنعت را کارگران زحمتکش فازهاي پارس جنوبی انجام می دهند؛
کارگرانی که در گرم ترین روزهاي سال براي پایداري تولید تلاش می کنند و در این روزها حاصل دسترنج آنها را در خانه ها مصرف

 
می کنیم. 

 
کاهش 30 تا 40 درصدي حقوق ها 

یکی از کارگران فاز 19 پارس جنوبی گفت: پایه حقوق حداقلی در قرارداد جدید ما اعمال شده است که نسبت به قرارداد قبل کاهش
30 تا 40 درصدي داشته است و آیتم هاي اضافه کاري، نوبت کاري، جمعه کاري، عیدي و سنوات متأثر از این مورد است و تأثیر

 
زیادي را در حقوق دریافتی ما خواهد داشت. 

 
 

نکته مهمی که در این قرارداد لحاظ شده است، سوابق کاري مرتبط پرسنل است. آیتم جدیدي با عنوان مزایاي انگیزشی و رفاهی

 
اضافه شده که کاملاً در قرارداد نامفهوم است. 

وي با بیان اینکه حق جذب طور کلی از حکم با قرارداد جدید حذف شده است افزود: در قرارداد قید شده است که ساعت کاري در

 
یک هفته 44 ساعت است که کارکرد 12 ساعته روزانه در طول یک ماه منافات دارد. 

وي ادامه داد: حق کمپ براي پرسنل شاغل که از مزایاي کمپ و پروازي استفاده ندارند پرداخت نمی شود و ماهیت کلی قرارداد

 
جدید و حتی قرارداد قبلی طبق ضوابط اداري کار و اشتغال منطقه ویژه نیست. 



 
نارضایتی کارگران فاز 19 

یکی دیگر از کارگران فاز 19 پارس جنوبی نیز گفت: متأسفانه در سال هاي اخیر حقوق کارگران به خوبی پرداخت نمی شود و

 
مشکلات زیادي در این زمینه داریم. 

وي با اعتراض به کاهش شدید حقوق کارگران در پارس جنوبی اضافه کرد: متأسفانه با این حقوق نمی توانیم زندگی خود را بچرخانیم

 
و زندگی ما نسبت به قبل خیلی سخت تر خواهد شد. 

این کارگر عنوان کرد: انتظار داریم مسئولان استان بوشهر و نمایندگان عضو کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی وارد عمل شوند و

 
حق ما را بگیرند. 

 
 

 
زندگی کارگران سخت تر شد 

یکی دیگر از کارگران فاز 19 پارس جنوبی گفت: کاهش 30 تا 40 درصدي حقوق کارگران فاز 19 اجحافی بزرگ در حق این کارگران

 
است و انتظار داریم نسبت به رفع این تبعیض بزرگ اقدام شود. 

وي با اشاره به ما با همان حجم کاري قبل با کاهش حقوق روبرو شدیم و انتظار ما افزایش حقوق پرداختی است ولی متأسفانه شاهد

 
کاهش آن هستیم که زندگی را براي ما سخت تر می کند. 

 
اجحاف در حق کارکنان و خانواده هاي آنان 

تعدادي از کارگران فاز 19 پارس جنوبی خواستار برطرف شدن مشکلات و معضلات کارکنان ارکان ثالث پالایشگاه دهم پارس جنوبی

 
(فاز 19) شدند. 

آنها معتفدند که شرکت مپنا در سال 98 برنده مناقصه تعمیر و نگهداشت پالایشگاه دهم شد و پس از مذاکره با کارکنان متعهد به

 
اجراي تمام مفاد قرارداد شرکت قبلی (مدیریت و بهره برداري پتر و پارس) به انضمام خدمات رفاهی و ایاب و ذهاب شد. 

این را نیز می گویند: مدیر پروژه وقت شرکت مپنا به صورت شفاهی متعهد به پرداخت خدمات رفاهی و ایاب و ذهاب از قبیل کمک



هزینه اجاره مسکن، بن کارت و … شد. فایل صوتی صحبت هاي ایشان موجود می باشد و طبق قوانین کار به عنوان قرارداد شفاهی یا
ضمنی معتبر و قابل استناد است. متأسفانه شرکت مپنا تمام خدمات رفاهی را حذف کرد و با ایجاد روند نزولی در طول یک سال

 
گذشته موجبات نارضایتی و اعتراضات را بوجود آورد. 

کارگران فاز 19 پارس جنوبی معتقدند با برنده شدن مپنا در مناقصه جدید، این شرکت به تبعیت از کار فرما (شرکت گاز پارس
جنوبی) و اجراي طرح همسان سازي حقوق و دستمزد ابلاغی منطقه ویژه در شرایط بد اقتصادي که کمر تمام کارکنان را خم کرده

 
قدمی مأیوس کننده برداشت و حقوق و خدمات را به شدت کاهش داد. 

این کارگران، جدول حقوقی ابلاغ شده توسط منطقه ویژه را اجحاف در حق کارکنان و خانواده هاي آنان دانسته و اعلام کردند: چرا در
شرایطی که شرح وظایف کارکنان در هر دو پیمان یکسان است، در پیمان جدید بدون هیچ پیش زمینه اي حقوق ها را کاهش می

 
دهند و خدمات و ایاب و ذهاب را حذف می کنند تا هزینه بیشتري به کارکنان تحمیل کنند. 

 
 

به نوشته مهر، هدف از راه اندازي فاز 19 پارس جنوبی تولید روزانه 56.6 میلیون متر مکعب گاز غنی، تولید روزانه 75 هزار بشکه
میعانات گازي، تولید سالانه 1.05 میلیون تن گاز مایع (پروپان و بوتان)، تولید سالانه یک میلیون تن اتان به منظور تأمین خوراك

 
واحدهاي پتروشیمی و تولید روزانه 400 تن گوگرد بوده است. 

تأسیسات دریایی این فاز شامل چهار سکوي دریایی جمعاً شامل 21 حلقه چاه در فاصله 110 کیلومتري ساحل کنگان، دو رشته خط
لوله 32 اینچ دریایی انتقال گاز به طول تقریبی (هر خط) 110 کیلومتر، دو خط لوله 4 اینچ دریایی جهت انتقال محلول منو اتیلن
گلایکول به طول تقریبی (هر خط) 110 کیلومتر، یک خط لوله 36 اینچ دریایی ترمینال میعانات گازي به طول تقریبی شش کیلومتر

 
و دو خط لوله 18 اینچ دریایی کلد (اینکونل 625) بین سکوهاي اقماري و اصلی به طول کلی تقریبی 15 کیلومتر است. 

تأسیسات ساحلی این فاز نیز شامل واحدهاي دریافت و جداسازي گاز و میعانات، تثبیت میعانات گازي، چهار ردیف تصفیه گاز شامل
واحدهاي شیرین سازي، نمزدایی، تنظیم نقطه شبنم و مرکاپتان زدایی هر کدام به ظرفیت پالایش 500 میلیون فوت مکعب در روز،
واحد فشرده سازي و تراکم گاز جهت صادرات، واحدهاي استحصال و بازیافت گوگرد به همراه واحد جداسازي و دانه بندي گوگرد و
واحد احیا منواتیلن گلایکول، سرویس هاي جانبی شامل بخار، توزیع برق، آبگیري از دریا و سرویس هاي متفرقه از قبیل نیتروژن،
هواي فشرده و غیره، سیستم تصفیه آب هاي صنعتی و فاضلاب و سیستم هاي مشعل جهت تخلیه اضطراري، سیستم سوخت گاز و
دیزل پالایشگاه، سیستم آب آتشنشانی (مخزن و تلمبه ها و شبکه)، اطاق هاي کنترل، پست هاي برق، آزمایشگاه، انبار، کارگاه، دفاتر

و غیره، چهار مخزن جهت ذخیره و صادرات میعانات گازي، چهار مخزن جهت ذخیره و صادرات گاز مایع است. 



اجراي پروژه فاز 19 به کنسرسیوم شرکت هاي پتروپارس، پتروپارس ایران و مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی ایران واگذار شد و

 
عملیات احداث این فاز از 25 خرداد ماه 1389 آغاز شد. 

این پروژه در فروردین ماه 1396 به طور رسمی توسط رئیس جمهوري راه اندازي شد.



واکنش دانشگاه خلیج فارس بوشهر به یک گزارش و تکرار ابهامات

منبع: سوكشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/11/04

اخبار رسیده از سوي مطلعین امر نشان از فعالیت هایی براي ثبت شرکت خصوصی و تشکیل جلساتی براي واگذاري و تامین
یک فضاي فیزیکی براي کارخانه و اختصاص بودجه 15 میلیاردي جدید اختصاصی معاونت علمی جهت راه اندازي کارخانه

نوآوري است که این موضوع در ماه هاي پایانی دولت محترم جاي تامل بسیاري –از حیث آینده ...

 
 

به گزارش سوك، دانشگاه خلیج فارس به گزارش "ابهام در فراخوان تاسیس کارخانه نوآوري بوشهر /ضرورت ورود نهادهاي نظارتی"

 
واکنش نشان داد. 

بر این اساس در روز یکشنبه 28 دي 1399، این سایت گزارشی با عنوان" ابهام در فراخوان تاسیس کارخانه نوآوري بوشهر /ضرورت
ورود نهادهاي نظارتی " منتشر کرد که در این گزارش به ابهام در فراخوان تاسیس کارخانه نوآوري بوشهر که در اردیبهشت سال
جاري تحت عنوان برج یا کارخانه نوآوري افتتاح شده بود و خاك خوردن این ساختمان میلیاردي تحت عنوان دقیق مجتمع فناوري

 
مروارید پرداخته شده بود، اکنون روابط عمومی دانشگاه خلیج فارس بوشهر، به این گزارش واکنش نشان داده است. 

متن کامل پاسخ دانشگاه خلیج فارس که توسط روابط عمومی نوآور، الهام بخش و کارآفرین این مجموعه ارسال شده به شرح زیر
است که البته این پاسخ بر ابهامات مطرح شده درباره این موضوع افزود. در این خصوص ذکر چند نکته ضروري است که در قالب
یادداشت هاي کوتاه ذیل هر پاراگراف این ابهامات توضیح داده و در گزارش دیگري به مشروح این توضیحات و موارد مبهم ماجرا

 
خواهیم پرداخت: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
آبگینه همه جا یابی از آن قدرش نیست لعل دشخوار به دست آید، از آن است عزیز 

 
پاسخ موضوع در دو بخش خدمت شهروندان عزیز و علاقه مندان حوزه علم و فناوري و نوآوري تقدیم می گردد: 

الف: فراخوان شناسایی و انتخاب سرمایه گذار براي کارخانه نوآوري بوشهر: 



 
در این مورد چند نکته به شرح زیر اعلام می گردد: 

1) فراخوان شناسایی سرمایه گذار به موجب مصوبه جلسه شماره 46186/ 52/ 26 مورخ 1399/10/16 تشکیل شده در استانداري
بوشهر به منطقه ویژه علم و فناوري استان بوشهر سپرده شد و مقرر گردید دانشگاه خلیج فارس، دانشگاه علوم پزشکی و پارك علم و

 
فناوري با منطقه ویژه براي تهیه و انتشار فراخوان همکاري کنند. 

{جلسه تشکیل شده در استانداري با حضور فقط یک دانشگاه، دانشگاه مادر و به صورت خاص تشکیل شده و روساي دانشگاه هاي

 
آزاد اسلامی، پیام نور، فنی وحرفه اي، فرهنگیان، و علوم پزشکی حضور نداشته اند.} 

2) اعلام فراخوان عمومی، نخستین گام براي انتخاب سرمایه گذار است و دقیقا به منظور ایجاد فضاي رقابتی و فراهم آوردن فرصت
برابر براي همه متقاضیان انجام می شود. در این مرحله هنوز انتخابی صورت نگرفته و در اولین گام که فراخوان عمومی است، تخلفی

 
قابل تصور نیست. در این راستا منطقه ویژه علم و فناوري کاملا براساس صورتجلسه ي ابلاغی به وظیفه خود عمل کرده است. 

{صورتجلسه ابلاغی و فراخوان مورد تایید خیلی از روساي دانشگاه ها و نهاد علمی تحقیقاتی استان نبوده است که فایل صوتی

 
مصاحبه با روساي دانشگاه ها نیز در خصوص مخالفت با نحوه فراخوان موجود است.} 

3) منطقه ویژه علم و فناوري، زیرمجموعه استانداري است و در حال حاضر مدیر آن -که از سوي استاندار منصوب می شود- از میان
اعضاي هیات علمی دانشگاه خلیج فارس برگزیده شده است. بنابراین مسؤولیت انجام فراخوان ارتباط مستقیمی با دانشگاه خلیج
فارس نداشته و به استانداري ربط می یابد. اما این که چرا در موضوعی که ارتباطی با دانشگاه خلیج فارس نمی یابد این گونه با

 
دانشگاه برخورد می شود جاي تأمل دارد!! 

{منطقه ویژه علم و فناوري از سال 95 در استان تاسیس شد و بعد از گذشت 5 سال هیچ تشکیلات و خروجی مثبتی براي استان

 
نداشته و جایگاه علمی براي انجام کار بزرگی چون تاسیس کارخانه نوآوري ندارد.} 

4) براي روشن شدن مسائل پشت صحنه ماجرا و استحضار مردم شریف لازم است در اینجا برخی از موضوعات حاشیه اي نیز بیان
شود. بعد از ابلاغ صورتجلسه از سوي استانداري بوشهر، مسؤول جهاد دانشگاهی طی تماسی با مدیر منطقه، این درخواست را مطرح
کرده است که نام جهاد دانشگاهی نیز در فراخوان در کنار نام دو دانشگاه قرار گیرد اما این درخواست از یک سو با توجه به مغایرت با
صورتجلسه و از سوي دیگر با توجه به اینکه هیچ گونه توجیه منطقی و حرفه اي براي انجام آن وجود نداشت مورد پذیرش قرار

 
نگرفت. این امر سبب اعتراض ایشان شد و سرانجام به تهیه و انتشار این گزارش از طرف ایشان از طریق خبرگزاري ایسنا انجامید. 

{خبرگزاري ایسنا منطقه بوشهر زیرمجموعه خبرگزاري ایسنا مرکزي بوده و از نظر تشکیلاتی زیرمجموعه هیچ دستگاهی در استان
بوشهر نیست و به عنوان اولین خبرگزاري غیردولتی در ایران 21 سال پیش با پیام رهبر معظم انقلاب کار خود را شروع کرده و به
عنوان خبرگزاري غیردولتی وابسته به هیچ شخص و مقامی نیست که از آن دستور بگیرد و در جریان مسائلی که در این جوابیه ذکر
شده -فارغ از صحت و سقم آن- نبوده است. این رسانه داراي شوراي سیاستگذاري استانی بوده که پس از شناسایی سوژه ها و
اطمینان از صحت موضوعات توسط خبرنگاران اقدام به تهیه گزارش و انتشار آن در راستاي رسالت ذاتی خود می نماید که همین امر

 
بعد از 21 سال آن را به پرمرجع ترین خبرگزاري کشور تبدیل کرده است.} 



5) فراخوان جاري هیچ ارتباطی با موضع ساختمان و این که کارخانه در چه ساختمانی راه اندازي شود ندارد و نهایتا بر حسب نظر

 
کارشناسی، مکان یابی، و انجام هماهنگی لازم با معاونت علمی و فناوري، مکان مورد استفاده براي کارخانه نوآوري نهایی خواهد شد. 

{در فراخوان مذکور قید شده است که منطقه ویژه علم و فناوري با همکاري دانشگاه خلیج فارس در حال راه اندازي کارخانه نوآوري

 
است} 

 
 

 
ب) بهره برداري از ساختمان مجتمع فناوري مروارید: 

1) ساختمان «مجتمع فناوري مروارید» در واقع ساختمان «سازمان مرکزي» دانشگاه است که احداث آن بر حسب ضرورت هاي
موجود و نبود یک ساختمان مناسب براي استقرار بخش ستادي و سازمان مرکزي دانشگاه خلیج فارس، در سال 1387 مصوب شد و

 
در فرایند ساخت قرار گرفت. 

{ساختمان فوق با عنوان کارخانه نوآوري و با هدف ایجاد اشتغال و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان تاسیس شده و از سوي معاونت
علمی ریاست جمهوري تخصیص بودجه شده است اما ضمن اینکه اینجا مطرح شده ساختمان در سالهاي گذشته و براي استقرار
بخش ستادي و سازمان مرکزي ساخته شده است که در حال حاضر نیز خالی و بدون استقرار هیچ شرکت یا نیروي اداري و یا فعالیت

 
مثمرثمري است بعد از گذشت 8 ماه از افتتاح خالی است} 

2) این ساختمان در سال 1390 به دلایل مختلف از جمله مشکلات مربوط به پیمانکار و پر شدن سقف اعتباري پروژه به صورت
ناتمام رها گردید. با توجه به پر شدن سقف اعتباري پروژه و بسته شدن ردیف اعتباري مربوطه، امکان تکمیل آن از راه هاي متعارف
بودجه امکان پذیر نبود. در این میان دانشگاه با هدف ایجاد زیرساخت هاي فناوري و ستادي (اداري) و شکل دهی زیست بوم نوآوري



و فناوري، علیرغم شرایط سخت تأمین مالی و تخصیص اعتبارات عمرانی، در یک گام بزرگ و با جلب حمایت معاونت ریاست
جمهوري و وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، استاندار محترم و سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان و کشور اقدام به تکمیل این
پروژه نیمه کاره نمود و خوشبختانه این طرح با نام زیباي «مجتمع فناوري مروارید» در اردیبهشت سال جاري به دست دکتر سورنا

 
ستاري، معاون محترم علم و فناوري ریاست جمهوري افتتاح گردید. 

{استفاده از مسیر نامتعارف توسط دانشگاه خلیج فارس براي تخصیص بودجه که به آن اذعان داشته و در نهایت با گرفتن بودجه و
افتتاح به نام کارخانه نوآوري و ساختمانی که هیچ نوآوري در آن اتفاق نمی افتد و حتی مجموعه اداري یا ستادي و شرکتی براي
فعالیت در آن مستقر نیست و در واقع متروکه و خالی از سکنه مانده است. این موارد در بازدید میدانی از ساختمان مذکور در چند

 
نوبت و همچنین استعلام از مسئولان مربوطه و ذي صلاح دریافت شده است.} 

3) از کل اعتبار و هزینه اي که براي احداث ساختمان مجتمع فناوري مروارید صورت گرفته است، تنها ملبغ 950 میلیون تومان
جهت پارتیشن بندي فضاي پیش بینی شده براي استقرار شرکت ها از سوي معاونت علمی آن هم با عنوان مجتمع فناوري، تأمین
شده است. همچنین مبلغی معادل 2 میلیارد تومان نیز جهت اجراي پست برق ساختمان و تامین بخشی از هزینه محوطه سازي
ساختمان، تأمین شده است. سایر منابع مورد نیاز از طریق سازمان برنامه و بودجه کشور، سازمان مدیریت استان و با حمایت استاندار

 
محترم تأمین شده است. 

{اظهارات رئیس دانشگاه خلیج فارس در آیین افتتاح ساختمان مروارید با حضور مسئولان و همچنین سورنا ستاري، معاون علمی
رئیس جمهور مبنی بر این است که ساختمان با اعتبار 15 میلیاردي و با حمایت معاونت علمی ریاست جمهوري (جداي از اعتبارات
استانی...) راه اندازي گردیده است؛ که خبر آن و مستند این اظهارات در سایت دانشگاه مذکور و همچنین پورتال وزارت علوم که

 
آدرس و تصویر آن در زیر آمده درج شده است.} 

 
 



 
 

4) از ابتدا بر اساس پیش بینی ها، دو طبقه همکف و اول ساختمان براي استقرار شرکت هاي فناوري، دانش بنیان و شتاب دهنده ها

 
و طبقه چهارم و پنجم نیز جهت بهره برداري اداري و ستادي در نظر گرفته شده است. 

{در کلیه اخبار منتشر شده از مراسم افتتاح و حضور و بازدید ستاري از این ساختمان در خبرگزاري ها و سایت دانشگاه خلیج فارس
و وزارت علوم و صداوسیما قید شده که ساختمان مربوط به کارخانه نوآوري بوده و براي تجمع شرکت هاي نوپاي دانش بنیان، هم

 
افزایی براي فعالان زیست بوم نوآوري و تمرکز خدمات مورد نیاز و مرتبط با شرکت هاي دانش بنیان افتتاح گردیده است.} 

5) همزمان با تکمیل ساختمان، موضوع ایجاد کارخانه هاي نوآوري به تازگی در معاونت علمی مطرح شده بود. از این رو مسؤولان
حوزه معاونت علمی اظهار تمایل کردند که این فضا جهت راه اندازي کارخانه نوآوري بوشهر مورد استفاده قرار گیرد که با استقبال

 
دانشگاه رو به رو شد. ولی در آن زمان چارچوب ها و ضوابط راه اندازي کارخانه هاي نوآروي هنوز مصوب و روشن نشده بود. 

6) در آیین گشایش ساختمان، علاوه بر این که طبق تفاهم هاي اولیه، این ساختمان با عنوان «مجتمع فناروي مروارید» افتتاح شد،

 
بهره برداري از این ساختمان با عنوان «کارخانه نوآوري» نیز مطرح و اطلاع رسانی گردید. 

7) بعد از تدوین و ابلاغ سیاست ها و ضوابط مربوط به راه اندازي کارخانه هاي نوآوري، شرایطی از قبیل: استفاده از سوله هاي صنعتی
متروکه داخل شهرها و الزام به سرمایه گذاري بخش خصوصی براي این هدف مطرح شد که ساختمان مجتمع فناوري فاقد این دو

 
ویژگی بود. 

{در موارد 5، 6، و 7 در خصوص ابهام اسم این ساختمان نکاتی مطرح شده است که البته توجیه خوبی براي هدررفت بودجه
میلیاردي مربوط به تقویت بخش علمی استان بوشهر و همچنین خاك خوردن این ساختمان که از محل بیت المال و بودجه هاي ملی

 
و استانی میلیاردها براي آن هزینه شده نیست.} 

8) در ادامه کار، دانشگاه علوم پزشکی بوشهر نیز متقاضی راه اندازي کارخانه نوآوري شد و در یکی از سفرهاي دکتر ستاري به استان
بوشهر، این موضوع با ایشان طرح شد. دانشگاه خلیج فارس نیز با هدف ایجاد یک فرصت جدید براي استان، مخالفتی با موضوع
نداشت. در این مرحله ترجیح داده شد که دانشگاه علوم پزشکی محوریت راه اندازي کارخانه نوآروي را به عهده بگیرد و برنامه دانشگاه

 
خلیج فارس در مرحله بعد با کارخانه نوآوري یکپارچه شود. 



{در دستورالعمل ابلاغی کارخانه نوآوري مجموعه دولتی به هیچ عنوان نمی تواند متولی کار باشد و این کار بایست به بخش خصوصی
و با شرایط عمومی مناقصه واگذار شود که در این باره نقش دانشگاه علوم پزشکی نیز منتفی است و البته نکات دیگري وجود دارد که

 
حاکی از تلاش ها و اقدامات پشت پرده براي ایجاد انحصار در این مورد است.} 

9) اعتبار راه اندازي «مجتمع فناوري مروارید» مستقل از کمک هاي معاونت علمی به کارخانه هاي نوآوري بوده و منابع حمایتی
کارخانه هاي نوآوري صرفا به بخش خصوصی تعلق می گیرد. بنابراین طرح این مدعا که دانشگاه براي احداث کارخانه نوآروي از منابع
مربوطه استفاده کرده و لی عملا این ساختمان در راستاي آن مورد بهره برداري قرار نگرفته است از اساس بی مورد می باشد. بدیهی
است در صورتی که فضاي مجتمع فناوري مروارید به «کارخانه نوآوري» اختصاص می یافت منابع لازم براي حمایت آن به صورت

 
مستقل از سوي شرکت سرمایه گذار اختصاص می یافت. 

{تعویض نام این ساختمان که در کلیه اخبار منتشر شده روز افتتاح منتشر شده در خبرگزاري هاي مختلف استانی و کشوري موجود
است و در صداوسیما نیز پخش شده در آستانه انتشار فراخوان مربوط به کارخانه نوآوري جدید خود حاکی از تخلف و یا اقداماتی براي
نیل به هدف اصلی دارد. اخبار رسیده از سوي مطلعین امر نشان از فعالیت هایی براي ثبت شرکت خصوصی و تشکیل جلساتی براي
واگذاري و تامین یک فضاي فیزیکی براي کارخانه و اختصاص بودجه 15 میلیاردي جدید اختصاصی معاونت علمی جهت راه اندازي

 
کارخانه نوآوري است که این موضوع در ماه هاي پایانی دولت محترم جاي تامل بسیاري –از حیث آینده نگري برخی افراد- دارد...} 

10) دانشگاه پس از افتتاح رسمی مجتمع زیباي فناوري مروارید و با توجه به لزوم تجهیز فضاي استقرار واحدهاي فناور، به صورت

 
همزمان بهره برداري از این مجتمع را در راستاي اهداف از پیش تعیین شده ي فناورانه و ستادي پیگیري کرد. 

11) دانشگاه همچنان آمادگی کامل دارد تا در صورتی که با صلاحدید مسؤولان مربوطه در معاونت علمی و فناوري، این ساختمان

 
براي راه اندازي کارخانه نوآوري مناسب دانسته شود، فضاي مورد نظر را بر اساس تفاهمات پیشین به این منظور اختصاص دهند. 

 
در حال حاضر مراکز و واحدهاي زیر در مجتمع فناوري مستقر شده اند: 

 
- مرکز کارآفرینی و نوآوري دانشگاه 

 
- مرکز رشد واحدهاي فناور دانشگاه 

 
- اختصاص دو فضا براي واحدهاي تحقیق و توسعه شرکت هاي بزرگ استان 

 
- پذیرش و انعقاد قرارداد استقرار 5 شرکت فناور در مجتمع فناوري و شروع به کار یک واحد فناور 

- تجهیز و آماده سازي مرکز بین المللی توسعه نرم افزار این مرکز در مراحل نهایی تجهیز و آماده سازي است و در دهه فجر افتتاح

 
خواهد شد. 

{همانطور که در بندهاي پیش اشاره شد طبق بازدیدهاي صورت گرفته در فواصل مختلف در این ساختمان فعالیتی انجام نمی شود و
هیچ شرکت یا فردي مستقر نیست که مستندات تصویري و ویدئویی نیز در آرشیو این خبرگزاري موجود است و مراکز نامبرده فعالیت
مشهودي ندارند. بازدید میدانی نشان می دهد اتاق هاي این ساختمان حتی از روز نخست خالی تر بوده اند، به گونه اي که گردوخاك



 
و آثار روز افتتاح بر پیکره ساختمان مشهود است.} 

 
 

 
نکات زیر در این میان شایسته تاکید است: 

· بر فعالان عرصه فناوري پوشیده نیست که فرآیند جذب و توسعه واحدهاي فناور و عقد قراردادهاي استقرار، امري تدریجی و زمان بر
است و یکباره اتفاق نمی افتد. دانشگاه خلیج فارس با حمایت از فرآیند طبیعی شکل گیري زیست بوم فناوري و نوآوري در همه ي

 
فضاهاي متعلق به دانشگاه، از هر نوع اقدام متظاهرانه اجتناب خواهد کرد. 

{در روز افتتاح کارخانه نوآوري یا مجتمع مروارید با حضور معاون علمی رییس جمهور در اردیبهشت سال جاري قید شده که شرکت
ها مستقر بوده و در حال فعالیت هستند. همچنین شرکت هاي دانش بنیان در حال انجام کار هستند که حالا و پس از گذشت 8 ماه
حتی یک شخص یا شرکت در طبقات مختلف ساختمان مذکور وجود ندارد و تصاویر تهیه شده از ساختمان موید صحت این موضوع

 
است.} 

· با توجه به روند انقباضی بودجه هاي تجهیزي و عمرانی کشور، بر هر فردي که اندکی بار مسئولیت را در این دوران چشید، روشن
است که تجهیز چنین فضایی گاهی قابل قیاس با هزینه ي ساخت آن است. با این حال، راه اندازي و رفع عیوب اولیه ي سامانه خنک
کننده و تاسیسات فنی و اتصال به شبکه در تمامی مجتمع و نصب قریب الوقوع دوربین هاي مدار بسته ساختمان، آن را به محلی
ایمن براي استقرار سایر واحدهاي فناور بدل خواهد کرد. پیشرفت این امر تا کنون از منظر هر ناظر منصف، و با توجه به بودجه هاي

 
تخصیصی دانشگاه خلیج فارس، بعید است که قابل تحسین نباشد. 

· در مجموع، فعالیت شرکت هاي فناور و دانش بنیان، متکی به دانشجو است و به دلیل شرایط شیوع بیماري کرونا و مجازي بودن
فعالیتهاي آموزشی، تمامی بخش هاي دانشگاه از جمله مرکز کارآفرینی و نوآوري و مرکز رشد از حضور چشمگیر دانشجویان محروم
بوده و سطح حضور دانشجویان نسبت به شرایط متعارف محدودتر است. اما همین امر نیز مانع از حمایت دانشگاه از فعالیتهاي فناورانه
نشده و در کنار سایر دانشجویان تحصیلات تکمیلی ارشد و دکتري، به دانشجویان کارشناسی که عضو واحدهاي فناور دانشگاه بوده اند

 
نیز امکان استفاده از خوابگاه هاي دانشجویی داده شده است. 

{جهت استحضار شرکت هاي دانش بنیان و یا واحدهاي فناور و مراکز رشد خصوصی هستند که عمده این مراکز به عنوان شغل و در

 
راستاي تولید فناوري و تجاري سازي محصول فعالیت می کنند و کرونا موجب تعطیلی یا عدم فعالیت آنها نمی شود.} 

· دانشگاه خلیج فارس ضمن اعلام آمادگی براي همکاري با اهالی رسانه و سایت هاي خبري جهت ارائه اطلاعات صحیح درخصوص
برنامه هاي توسعه واحدهاي فناور دانشگاه از مدیران محترم سایت هاي خبري که خبر مزبور یا اخبار مشابه را منتشر کرده اند می



خواهد تا از این فضاي زیبا و فعالیتهاي در حال انجام در آن در هر زمان که صلاح بدانند بازدید به عمل آورند. به هر روي، شادابی،
فعال بودن و مثبت بودن این فضا، امتیازي است که سود آن به همه ي افراد جامعه، از جمله خود این عزیزان و فرزندان آنها نیز
خواهد رسید. بنابراین بدون تردید سعی در سرزنده نگه داشتن آن فضا و ترغیب افراد به استفاده از فرصت استثنایی آن - که قطعا

 
انگیزه بدوي درج آن اخبار بوده - نیز بخشی از یک مسئولیت ستودنی اجتماعی است. 

{کلیه فیلم و مستندات تصویري از ساختمان فوق که در تاریخ 1399/09/27 توسط خبرنگاران مورد بازدید قرار گرفته که -تعدادي از
این مستندات در گزارش قبلی منتشر شده- موجود است که نشان دهنده خالی از سکنه بودن و رکود کل مجموعه و ساختمان مذکور

 
است.} 

 
 

 
 

در نهایت، روي سخن با انگشت شمار افرادي است که به دنبال نیمه خالی لیوان می گردند: چگونه می توان از کنار این حجم از
فعالیت ها گذر کرد و تنها از دیوارها و میزهاي خالی گزارش تهیه کرد؟ سزاست که ما براي آنها آرزو کنیم که خداوند فرصت خدمت
و آبادانی این سرزمین را به این دوستان نیز عطا فرماید. قطعا در اداي این دین بزرگ خواهند دید که کار آنقدر هست که فرصت
حاشیه سازي براي دیگران نماند و لمس خواهند کرد که فعالیت هاي بزرگ و ارزشمند و هدفمند، نه دفعی و ناگهانی بلکه با صبر و
ممارست و پیگیري پیش خواهد رفت. دانشگاه بدون تردید در مقابل هرگونه گزارش و خبر حرفه اي و غیرحرفه اي خود را مسئول و
پاسخگو می داند، ولی استفاده ابزاري از رسانه توسط برخی مدیران مدعی با هدف باج خواهی، غیر اخلاقی بوده و این گونه رفتارها را

 
شایسته عرصه علم و فناوري و نوآوري نمی دانیم. 

{این رسانه با هدف فعال نمودن این فضاي بسیار خوب و عدم هدررفت هزینه و بودجه بیت المال که متعلق به عموم مردم است
نسبت به انعکاس خبر و تهیه گزارش اقدام کرده و تنها هدف آن توسعه استان و استفاده از فرصت ها و ظرفیت ها جهت رشد شرکت
هاي دانش بنیان و شتاب دهنده ها است. در استانی همچون بوشهر که داراي ظرفیت ها و پتانسیل هاي فراوان است اینگونه فرصت



 
سوزي ها پذیرفته نیست و تنها افتتاح و نشر اخبار افتتاح و بی استفاده ماندن فضاها امر قابل پذیرش و خداپسندانه اي نیست.} 

از مسوول محترم جهاد دانشگاهی استان که به طور ویژه بر فعالیت این دانشگاه نظارت دارند تا عنداللزوم از آن استفاده خاص ببرند

 
هم سپاسگزاریم. 

ساختمان مذکور که در هشت ماه اخیر -پس از افتتاح- غیرفعال بوده، پیش از ظهر امروز و به لطف گزارشات و اخبار منتشر شده در
رسانه ها مبنی بر هدررفت بیت المال شاهد حضور چند تن از مسئولان جهت افتتاح کرسی تعاون و کارآفرینی بوده که اخبار آن در

فضاي مجازي انعکاس یافت.



حمایت از 4 هزار نفر در موج سوم کرونا در استان یزد

منبع: میزانشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/11/04

نماینده ولی فقیه در استان یزد گفت: در فاز سوم پویش همدلی در این استان 4 هزار نفر تحت حمایت قرار گرفتند و هزینه
برگزاري کنگره 4 هزار شهید استان صرف کمک به خانواده هاي آسیب دیده از کرونا شد.

آیت االله محمدرضا ناصري در گفت وگو با میزان، با اشاره به روند اجراي کمک هاي مؤمنانه در موج سوم بحران کرونا در استان
یزد گفت: کنگره 4 هزار شهید استان که قرار بود با کمک مردم، خیرین، بسیج، سپاه برگزار شود به دلیل فاصله گذاري هاي اجتماعی

 
و کرونا برگزار نشد و هزینه آن صرف کمک به خانواده هاي آسیب دیده در کرونا شده است. 

نماینده ولی فقیه در استان یزد با بیان اینکه در فاز سوم پویش همدلی در استان یزد به 4 هزار نفر کمک شده است، افزود: اهداء 4
هزار جلد کلام االله مجید، بسته هاي فرهنگی 4 هزار عدد، ختم قرآن 4 هزار دوره، ازدواج آسان 400 زوج، 4 هزار وام معیشتی ازدواج

 
و اشتغال، قربانی کردن 4 هزار رأس گوسفند و اهدا آن به مردم به نام هر شهید از جمله اقدامات در موج سوم کرونا است. 

پویش «ایران همدل» هم زمان با آغاز ماه مبارك رمضان از 6 اردیبهشت با محوریت پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در لبیک

 
به فرمایش مقام معظم رهبري مبنی بر کمک مؤمنانه به نیازمندان و فقرا، آغاز شد. 

رهبر انقلاب اسلامی، حضرت آیت االله خامنه اي در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت نیمه ي شعبان امسال و با اشاره به مشکلاتی که
به خاطر کرونا براي برخی مردم پیش آمده، فرمودند: «ماه رمضان، ماه انفاق و ایثار و کمک به مستمندان است؛ چه خوب است که
یک رزمایش گسترده اي در کشور به وجود بیاید براي مواسات و همدلی و کمک مؤمنانه به نیازمندان و فقرا که این اگر اتّفاق بیفتد،

 
خاطره ي خوشی را از امسال، در ذهن ها خواهد گذاشت.» 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- اهداي 20 تبلت به دانش آموزان کنگان در موج سوم پویش همدلی 

انتهاي پیام/



رزم حسینی: سرمایه گذاري در کشور 200 درصد رشد کرد

منبع: قم پرسشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/11/04

به گزارش ایرنا، علی رضا رزم حسینی روز پنجشنبه در دیدار با فعالان اقتصادي استان قم، افزود: در این مدت صدور پروانه
بهره برداري هم 9 درصد افزایش یافته است. وي اضافه کرد: برغم تحریم در همین مدت تولید تلویزیون، ماشین لباسشویی،

آلومینیوم، ورقه...

به گزارش ایرنا، علی رضا رزم حسینی روز پنجشنبه در دیدار با فعالان اقتصادي استان قم، افزود: در این مدت صدور پروانه بهره

 
برداري هم 9 درصد افزایش یافته است. 

وي اضافه کرد: برغم تحریم در همین مدت تولید تلویزیون، ماشین لباسشویی، آلومینیوم، ورقه فولاد، خودروي سواري، سیمان و

 
ماشین آلات کشاورزي به ترتیب 58، 59،60، 51، 10،23،15، 15 و 40 درصد رشد کرده است. 

رزم حسینی خاطرنشان کرد: با وجود کرونا حجم اشتغال در بخش صنعت در مقایسه با سال گذشته حدود 6 درصد افزایش یافته و

 
این روند تاپایان سال جاري صعودي خواهد بود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: با تصمیمات جدید دولت رفع تعهد ارزي بصورت کالا می تواند انجام بگیرد که این سیاست

 
همزمان به سود دولت و تولیدکنندگان خواهد بود. 

رزم حسینی با اشاره به مساله بدهی واحدهاي تولیدي گفت: وزارت صمت و دستگاه قضا تمایلی ندارند هیچ صادرکننده اي به دستگاه

 
قضایی معرفی شود. 

به گفته وي، در صورتی که دستگاه قضایی تضمین دهد که نظارت هاي لازم انجام بگیرد می توان بسیاري از اختیارات ملی را به

 
سازمان هاي استانی واگذار کرد و معتقدیم تفویض اختیارات به نفع استانها است. 

رزم حسینی بیان کرد: ما دنبال تقویت رقابت و تولید کالاي ایرانی در داخل مرزها هستیم. ما باید از همه فعالان اقتصادي که در

 
دوران تحریم به داد نیازهاي اساسی کشور رسیدند حمایت کنیم و با واردات بی روبه ضربه اي به آنها نزنیم. 

به گفته وي، انحصار در هر محصول و تولیدي مساوي با فساد و بی کیفیت بودن آن است و از رشد و تعالی محصولات جلوگیري می

 
کند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ظرفیت هاي معدنی کشور گفت: کمتر از 5 درصد از جغرافیاي معادن کشور در اختیار این

 
وزارت خانه است و بقیه آن در اختیار سایر نهادها مانند سازمان انرژي هسته اي و منابع طبیعی است. 

 
رزم حسینی بیان کرد: اگر تمام پهنه هاي معدنی کشور آزاد شود مانند تولیدات فولادي شاهد جهش بزرگی در کشور خواهیم بود. 



آپلود عکس

 
وي همچنین خاطرنشان کرد: بخشی از کاهش صادرات فرش ایران از مضیقه هاي ارزي در 4 سال گذشته ناشی می شود. 

رزم حسینی ابراز کرد: عدم ورود بانکهاي خصوصی به بخش اشتغال و تولید معضلی است که در تمام استانهاي کشور احساس می

 
شود و این بانکها نباید این منابع را صرفا در برخی امور مانند بورس سرمایه گذاري کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: از نظر ما یک استان را می توان با شرکت هاي بخش خصوصی و معین هاي اقتصادي توسعه داد و

 
زیرساخت هاي آن را فراهم کرد. 

رزم حسینی در ادامه یادآور شد: قم موقعیت ممتازي از نظر نزدیکی به تهران دارد و بازار مصرف دارد و می تواند به یک قطب تولیدي

 
تبدیل شود. 

به گفته وي، قم بهترین وضعیت را در بین استانهاي کشور با نرخ بیکاري 8 درصد دارد و در استفاده از تسهیلات تبصره ماده 18 نیز

 
در رتبه دوم قرار گرفته است. 

علیرضا رزم حسینی روز پنجشنبه درجریان سفر یک روزه خود به قم، ضمن بازدید از گروه صنعتی پاکشوما در شهرك صنعتی

 
محمودآباد، طرح توسعه اي و خطوط تولید جدید این شرکت را مورد افتتاح کرد. 

بازدید و راه اندازي مجدد شرکت فورتکس رایانه (تولید کننده لوح هاي فشرده) و بازدید از شرکت شیمی آذرجام (تولید کننده

 
راکتورهاي گلس لایند) در شهرك صنعتی شکوهیه از دیگر برنامه هاي وزیر صنعت، معدن و تجارت درقم بود. 

دیار با آیات جوادي آملی و مکارم شیرازي و شماري دیگر از علماي برجسته حوزه علمیه قم از برنامه هاي دیگر وزیر صنعت در قم

 
بود./ 

 
منبع : ایرنا 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



30 واحد تولیدي راکد قم به مدار تولید بازگشت

منبع: قم پرسشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/11/04

بهرام سرمست روز پنجشنبه در دیدار وزیر صنعت، معدن و تجارت با فعالان بخش خصوصی قم در سالن کرامت استانداري،
افزود: احیاي واحدهاي راکد و نیمه راکد صنعتی در کنار حفظ ظرفیت هاي اشتغال باید با قدرت دنبال شود. وي بیان کرد:

در استان قم برنامه...

بهرام سرمست روز پنجشنبه در دیدار وزیر صنعت، معدن و تجارت با فعالان بخش خصوصی قم در سالن کرامت استانداري،

 
افزود: احیاي واحدهاي راکد و نیمه راکد صنعتی در کنار حفظ ظرفیت هاي اشتغال باید با قدرت دنبال شود. 

 
وي بیان کرد: در استان قم برنامه مدونی در رابطه با جهش تولید و اقتصاد مقاومتی در حال انجام است. 

استاندار قم اظهار داشت: حفظ ظرفیت اشتغال و ایجاد اشتغال جدید اولویت هاي اصلی اقتصادي قم است و در همین خصوص خط

 
قرمز استان جلوگیري از تعطیلی واحدهاي تعطیلی و بیکار شدن حتی یک کارگر است. 

سرمست ابراز کرد: توسعه در کشوري می تواند فرصت جولان داشته باشد که بخش خصوصی در آن حضور پررنگی داشته باشد چرا

 
که دولت براي توسعه همه جانبه ظرفیت و فرصت محدودي دارد. 

به گفته، در 10 ماه گذشته از 60 واحد تولیدي بازدیدصورت گرفته و 365 مصوبه از دل این بازدیدها بیرون آمده که 65 درصد از این

 
مصوبات به مرحله اجرا رسیده است. 

استاندار قم گفت: درهاي استانداري قم بر روي فعالان اقتصادي کاملا باز است و کارت ویژه ملاقات فعالان اقتصادي با استانداري قم

 
در اختیار مدیران واحدهاي تولیدي قرار گرفته است. 

 
استاندار افزود: 82 فرصت سرمایه گذاري با قابلیت مجوزهاي بی نام براي رونق سرمایه گذاري در قم تدوین شده است. 

به گفته وي، از این بین 26 فرصت سرمایه گذاري براي سرمایه گذاري بخش خصوصی عرضه شده و مقدمات سرمایه گذاري در برخی

 
از آنها عملیاتی شده است. 

 
وي ابراز داشت: قم در جذب تسهیلات تبصره 18 با جذب 354 میلیارد تومان براي 20 واحد تولیدي در رتبه دوم قرار گرفته است. 

استاندار قم تصریح کرد: قم همچنین در پرداخت تسهیلات رونق تولید و طرح هاي سرمایه گذاري جهش تولید در وضعیت مطلوبی

 
در بین استانهاي کشور قرار دارد. 

سرمست بیان داشت: قم در تامین زیرساخت هاي اساسی شهرك هاي صنعتی توفیقات مطلوبی داشته ولی همچنان در تامین آب

 
مورد نیاز تولید با مشکل روبه رو هستیم. 



وي خاطرنشان کرد: قم به دلیل قرار گرفتن در شعاع 120 کیلومتري قم از قابلیت کم نظیري براي سرمایه گذاري هاي جدید برخودار

 
است در حالی که شهرهاي دیگر به تدریج در این عرصه اشباع شده و جذابیت هاي آنها کاهش یافته است. 

سرمست گفت: برغم مزیت خدماتی و زیارتی قم اما ما معتقدیم هستیم توسعه صنعتی باید به عنوان یکی از اولویت هاي توسعه در

 
این استان ادامه یابد. 

وي ابراز داشت: استان قم ظرفیت بالایی در منابع فلزي معدنی دارد و ما می توانیم رویکرد بهره برداري از فلزات نیمه قیمتی و

 
انگشترسازي را توسعه دهیم. 

استاندار قم گفت: دریاچه نمک یکی از ظرفیت هاي معدنی دیگر قم است که استفاده از منابع آن در درجه اول نیازمند احداث راه

 
دسترسی است. 

وي بیان کرد: فرش دستباف، نمایشگاه بین المللی و نمایشگاه فرش، سوغات زائر و مزیت گردشگري این استان می تواند در اولویت

 
توسعه اقتصادي قم قرار بگیرد. 

سرمست گفت: براي اتصال سرچشمه هاي بار به خطوط ریلی باید بستر اتصال منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان به خط آهن سراسري

 
فراهم شود. 

 
استاندار قم همچنین بیان کرد: نرخ بیکاري قم در پایان فصل پاییز به 8 درصد کاهش یافته است. 

 
قم در بین سه استان برتر در تامین امنیت سرمایه گذاري است 

مهرداد غضنفري معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم نیز در این نشست گفت: قم از نظر تامین امنیت سرمایه گذاري و

 
حمایت از فعالان اقتصادي در بین سه استان برتر کشور قرار دارد. 

 
وي ادامه داد: نسبت منابع و مصارف در بانکهاي تخصصی و دولتی قم به بالاي 75 درصد رسیده است. 

وي افزود: بانکهاي خصوصی قم با وجود اینکه 40 درصد از منابع اعتباري استان را در اختیار دارند اما سهمی در تولید و اشتغال ایفا

 
نمی کنند. 

 
غضنفري ادامه داد: طی ماه هاي گذشته هزار و 22 جواز تاسیس با اشتغال مستقیم 21 هزار نفر در این استان صادر شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم گفت: از این بین تحقق 180 جواز تاسیس با اشتغال 3 هزار نفر عملیاتی شده و به

 
ظرفیت اشتغال استان افزوده شده است. 

به گفته وي، از دو سال گذشته اضافه شدن 450 طرح توسعه و ایجابی به ظرفیت هاي اشتغال استان در حال انجام است که از این

 
بین 418 طرح با اعتبار 2 هزار میلیارد تومانی و اشتغال 8 هزار نفر محقق شده است. 



 
غضنفري تاکید کرد: در دو سال گذشته 54 واحد راکد صنعتی به همراه 10 واحد معدنی به مدار تولید بازگشته است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم افزود: طی دو سال اخیر هیچ واحدي در قم به دلیل بدهی به تملک بانکها درنیامده

 
است. 

 
به گفته غضنفري، 73 واحد تملیکی استان تعیین تکلیف شده و 55 واحد از این بین به مدار تولید و اشتغال استان اضافه شده است. 

 
وي در ادامه افزود: از ابتداي سال جاري حجم صادرات استان از نظر وزنی نسبت به سال گذشته 18 درصد رشد کرده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم گفت: تعداد بیمه شدگان اجباري در قم از 128 هزار و 900 نفر در پایان اسفندماه سال

 
قبل به بیش از 134 هزار نفر رسیده است. 

غضنفري ابراز کرد: تعداد بیمه شدگان اجباري در کارگاه هاي بزرگ صنعتی هم از 64 هزار نفر در سال 98 به 67 هزار نفر تا پایان

 
فصل پاییز جهش یافته است. 

به گفته وي، حتی براي یک روز قیمت هاي مصوب تنظیم بازار در قم دچار اخلال نشده است اما تولیدکنندگان قمی از عدم قیمت

 
گذاري مشترك در استانهاي همجوار گله مند هستند. 

غضنفري اضافه کرد: قبل از کرونا قم از نظر تامین کالاهاي بهداشتی یک استان نیازمند بود اما امروز به قطب تولید ماسک در کشور

 
تبدیل شده است. 

وي افزود: هم اکنون 20 میلیون ماسک در قم دپو شده و از وزارت صمت درخواست داریم اجازه صادرات ماسک به خارج از کشور به

 
قم داده شود. 

علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت روز پنجشنبه درجریان سفر یک روزه خود به قم، ضمن بازدید از گروه صنعتی

 
پاکشوما در شهرك صنعتی محمودآباد، طرح توسعه اي و خطوط تولید جدید این شرکت را مورد افتتاح کرد. 

بازدید و راه اندازي مجدد شرکت فورتکس رایانه (تولید کننده لوح هاي فشرده) و بازدید از شرکت شیمی آذرجام (تولید کننده

 
راکتورهاي گلس لایند) در شهرك صنعتی شکوهیه از دیگر برنامه هاي وزیر صنعت، معدن و تجارت درقم بود. 

دیار با آیات جوادي آملی و مکارم شیرازي و شماري دیگر از علماي برجسته حوزه علمیه قم از برنامه هاي دیگر وزیر صنعت در قم

 
بود./ 

 
منبع : ایرنا 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



آپلود عکس



ظرفیت مغفول صنایع دستی خراسان شمالی/ پتانسیلی عظیم با هزار دردسر

منبع: خوز 24شماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/11/04

خبرگزاري مهر &– گروه استان ها: با گسترش روزبه روز
تحریم ها، اهمیت اتکا به اقتصاد مقاومتی بیشتر مشخص می شود به صورتی که عموم کارشناسان خبره اقتصادي راه برون رفت از
مشکلات را افزایش تولید می دانند. یکی از گرایش هایی که می تواند در افزایش تولید، رشد ارزش افزوده و ارزآوري نقش مهمی را

 
ایفا کند صنایع دستی است. حرفه اي که در جاي جاي (...) 

خبرگزاري مهر &– گروه استان ها: با گسترش روزبه روز تحریم ها، اهمیت اتکا به اقتصاد مقاومتی بیشتر مشخص می شود به صورتی

 
که عموم کارشناسان خبره اقتصادي راه برون رفت از مشکلات را افزایش تولید می دانند. 

یکی از گرایش هایی که می تواند در افزایش تولید، رشد ارزش افزوده و ارزآوري نقش مهمی را ایفا کند صنایع دستی است. حرفه اي

 
که در جاي جاي کشور می تواند خودي نشان دهد. 

خراسان شمالی نیز با توجه به شرایط اقلیمی و قومیتی ظرفیت ویژه اي در این حوزه دارد. به عبارتی می توان گفت صنایع دستی
خراسان شمالی با توجه به حضور قومیت هاي مختلف مانند کرد، ترك، ترکمن، تات و فارس در این استان از تنوع چشمگیري

 
برخوردار است. 

در این استان گونه هاي مختلفی از صنایع دستی از قبیل گلیم بافی، زیلوبافی، سفره کردي، پلاس، پاپوش هاي سنتی، چارقددوزي،

 
ساخت وسازهاي سنتی، رنگرزي سنتی و دوخت لباس هاي محلی، نمدمالی، سفالگري و دیگر موارد رواج دارد. 

وجود و وفور مواد اولیه مانند ابریشم درجه یک که با قیمت اندکی تهیه می شود، دستبافته هاي متنوع و چشم نوازي ازنظر طرح و

 
رنگ را در این استان به وجود آورده است که برخی از آن ها را مرور می کنیم. 

 
نگاهی به صنایع دستی خراسان شمالی / از «فرش دورو» تا «پلاس» 

«گلیم» ازجمله صنایع دستی این استان است که محققان سابقه اي 7 هزارساله براي آن قائل اند و طرح هاي به کاررفته در آن متأثر



از فرهنگ سنتی و محیط جغرافیاي طبیعی بافندگان است. در روستاها بافندگان هنگام بافت از نقشه استفاده نمی کنند و نقشه هاي

 
ذهنی آن ها به صدها نقش دیگر تقسیم شده و هر نوع سلیقه اي را ارضا می کند. 

این کالاي بسیار زیبا در قالب هاي خورجین، پادري، پشتی، رخت خواب بند، کوله پشتی، کیف زنانه، جوراب، دستکش و بازوبند

 
کاربرد دارد. 

«سفره کردي» یک هنر خاص از بافته هاي منحصربه فرد زنان کرد عشایر خراسان شمالی است و به عنوان هنري وصف ناپذیر که
نمادهاي مذهبی و احساسی عشایر را نسبت به طبیعت در خود جاي داده، نقش هاي آن نشانگر عظمت فرهنگ، اعتقادات و آداب

 
ورسوم قوم کرد است. 

«جاجیم» نیز دستبافته اي دیگر از هنرمندان خراسان شمالی است که ضخیم، راه راه و رنگین است که به عنوان زیرانداز، پتو،
روتختی، جل اسب و کف پوش منازل کاربرد دارد. همچنین «پلاس» نوعی گلیم پشمی است که از دیرباز به عنوان یک زیرانداز
مناسب جهت محافظت از رطوبت، سرما و گرماي زمین به کار می رود. پلاس در سایر نقاط ایران نیز بافته می شود ولی بافت «پیچ»

 
آن منحصر به خراسان شمالی است. 

فرش دورو روستاي «دویدوخ» نیز دیگر هنر ویژه اهالی خراسان شمالی است. این فرش تمام ابریشم بوده و زیبایی خاصی دارد.
روستاي 620 خانواري «دویدوخ» 2 هزار و 600 نفر جمعیت دارد که هر خانواده داراي یک دار قالی و اکثر قالی هاي بافته شده این

 
روستا به صورت دورو و تمام ابریشمی است که بافت هر قالیچه سه متري حدود 7 ماه به طول می انجامد. 

این صنایع که هرکدام پتانسیل متحول کردن اقتصاد استان را دارند اکنون با مشکلات ریزودرشتی دست وپنجه نرم می کنند. از نبود
مواد اولیه گرفته تا عدم توانایی در بازاریابی و فروش؛ به طوري که با شیوع کرونا این حرفه بیش ازپیش مشکل پیداکرده و باعث شده

 
میزان فروش صنایع دستی از 10 هزار دلار به صفر کاهش یابد. 

خبرگزاري مهر پیش از این در گزارشی با تیتر صنایع دستی خراسان شمالی در بحران / علت چیست؛ کرونا یا تنبلی مدیران؟ وضعیت
فعلی صنایع دستی در خراسان شمالی را از زبان مسئولان مربوطه مورد بررسی قرار داد که می توانید مشروح آن را در لینک موجود

 
در تیتر بخوانید. 

 
نبود صنایع تبدیلی؛ مشکلی قدیمی و ریشه دار 

یکی از مشکلات اساسی صنایع دستی استان تأمین مواد اولیه است. به عنوان نمونه ابریشم راز و جرگلان یکی از باکیفیت ترین

 
ابریشم هاي کشور بوده اما به دلیل نبود صنایع تبدیلی بهره برداري از آن کاهش یافته است. 

یکی از نوغانداران جرگلانی در این خصوص می گوید: اگرچه در این منطقه استفاده از ابریشم رونق خاصی دارد، ولی به دلیل عدم
وجود دستگاه هاي نخ ریسی و پیله خشک کنی، پیله هاي ابریشم به صورت تر به دلالان فروخته می شود، ولی دوباره مجبور هستیم،

 
نخ هاي ابریشمی را براي تولید فرش هاي دستباف از استان هاي هم جوار وارد کنیم. 

همچنین دلالان مانند همیشه در این میان قرار دارند. ماجرا از آن قرار است که دلالان مانع خرید ابریشم توسط فرش بافان می شوند

 
و ابریشم را از نوغانداران خریداري می کنند. 



 
 

براي حل این مسئله از حدود مهرماه سال جاري عملیات اجرایی ساخت نخستین مجتمع تولیدي فرش دوروي ابریشمی روستاي

 
«دویدوخ» از توابع شهرستان ترکمن نشین راز و جرگلان که تولیدات آن آوازه جهانی دارد، آغاز شد. 

پولاد نجاهی، بخشدار جرگلان در این خصوص گفت: کل اعتبار موردنیاز براي ساخت این مجتمع 12 میلیارد ریال بوده، که قرار است

 
از محل تسهیلات کمیته ملی دهیاري هاي کشور تأمین شود. 

 
بازاریابی حلقه مفقوده صنعت صنایع دستی 

دیگر مشکل این حوزه فروش فرش دورو است. یکی از بافندگان در این خصوص به خبرنگار مهر بیان کرد: طی سال هاي اخیر، زمینه
فروش محصولات به مشتریان داخلی و خارجی تا حدودي فراهم بود و پس از اتمام بافت فرش و دیگر محصولات براي فروش اقدام

 
می کردیم اما اکنون به دلیل کرونا شرایط سابق وجود ندارد و تعداد مشتریانی که می خواهند به طور نقدي خرید کنند، کم است. 

وي افزود: اگر بخواهیم این هنر بی بدیل از بین نرود باید سرمایه گذار جذب کنیم و براي صادر کردن و فروش به خریداران خارجی

 
چاره اي بیندیشیم. 

این مسئله را می توان در سخنان مدیرعامل اتحادیه صنایع دستی خراسان شمالی جست. وي با اشاره به وضعیت و شرایط نامطلوب
صنایع دستی در استان و رکود صد درصدي در فروش، گفت: فروش اینترنتی محصولات به شکل محدود انجام می شود و تنها 10

 
درصد تولیدات صنعت گران به صورت اینترنتی به فروش می رسد. 

 
فرش هاي نفیس ملی که در شیروان خاك می خورد 

تبلیغ و شناساندن این هنرها به مردم استان، کشور و ملل دیگر نیازمند برگزاري انواع نمایشگاه ها، ورود سرمایه گذاران مختلف و

 
حتی ساخت موزه هایی با این هدف است. 

نکته قابل توجه آن است که از سال 1390 طبق شیوه نامه ابلاغی سازمان میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی 20 تخته فرش
نفیس از موزه ملی فرش ایران براي نمایش دائمی به بجنورد منتقل شد. این فرصت مناسبی بود که علاوه بر جذب گردشگر، کالاها و

محصولات استان نیز به معرض دید عموم قرار گیرد. 



باوجوداینکه طرح محتوایی، براي جذب اعتبار موردنیاز به منظور در نظر گرفتن ساختمان نگهداري، تهیه و تأیید شد اما پروژه به
دلیل نامناسب بودن وضعیت اعتبار تا سال 96 مسکوت ماند. اما سرانجام با سفر رئیس وقت مرکز ملی فرش ایران و انتقاد از خاك
خوردن فرش ها در پستوي مجموعه عمارت مفخم، مسئولان وقت به تکاپو افتادند تا این گنجینه ارزشمند را در معرض دید علاقه

 
مندان قرار دهند. 

 
 

نبود هماهنگی و همکاري بین سازمان ها و ادارات مربوط سبب شد فضایی مناسب براي راه اندازي موزه فرش در مرکز استان یافت
نشود.سرانجام بعد از اماواگرهاي بسیار شیروان میزبان نمایش فرش ها شد و اکنون با گذشت یک سال از انتقال فرش ها، هنوز قفل

 
موزه فرش باز نشده است. 

 
«روئین»؛ ظرفیتی که می تواند استان را متحول کند 

ظرفیت هاي خراسان شمالی به این موارد محدود نمی شود. روستاي روئین اسفراین تنها دهکده نساجی کشور است که با توجه به

 
ظرفیت و توانمندي هایی این خطه در حوزه صنایع دستی و گردشگري، قابلیت ثبت جهانی دارد. 

این موضوع را محمدرضا قهرمانیان، معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري خراسان تأیید می کند و
می گوید: صنایع دستی، بافت باارزش تاریخی ثبت ملی شده و روستاي هدف گردشگري بودن روئین موجب شده تا این روستا در
کشور از دیگر روستاها متمایز باشد و صنعت نساجی که تقریباً همه اهالی در آن اشتغال دارند یکی از پتانسیل هاي مهم جذب

 
گردشگر است. 

وي با بیان این که این دهکده ملی قطب بافندگی خراسان شمالی است گفت: 200 کارگاه بافندگی حوله، چادرشب و دیگر دست

 
بافته ها در این روستا فعال است و به جز آن بافندگان این روستا به صورت خانگی نیز فعالیت می کنند. 

قهرمانیان ادامه داد: تولید انبوه چادرشب در روستاي روئین اسفراین موجب شد که نخستین خانه نساجی سنتی کشور، سال 95 در

 
حمام خزینه اي این دهکده که یادگاري از دوره قاجار است ایجاد شود. 

این مسئول اظهار داشت: این روستا بالاترین میزان تولیدات منسوجات سنتی استان را دارد به طوري که در این روستا سالانه 150
هزار مترمربع چادرشب، حوله، دستمال و شال تولید می شود. 



وي با بیان این که هم اکنون 350 تا 400 نفر از افراد ساکن در روستاي روئین به طور مستقیم به تهیه نخ، رنگ آمیزي و بافت
چادرشب و فروش آن نیز اشتغال دارند گفت: رشته چادرشب بافی یا نساجی سنتی روئین مهر اصالت سازمان آموزشی، علمی و

 
فرهنگی سازمان ملل متحد (یونسکو) نیز دریافت کرده است. 

 
 

اکنون این ظرفیت شگفت انگیز روستاي روئین که بیش از 500 سال قدمت دارد تقریباً رهاشده و متأسفانه در جذب گردشگر و

 
فروش محصولات صنایع دستی آن چنان بهره اي نصیب استان نشده است. 

 
مسئولان نمایشگاه ملی و بین المللی برگزار کنند 

شیوع کرونا نیز بر درد 21 هزار فعال حوزه صنایع دستی استان افزوده است. مسلم زاهدي، یکی از فعالان این حوزه در گفتگو با مهر

 
اظهار کرد: میزان تولیدمان حدوداً نصف شده و فروش محصولات تقریباً به صفر رسیده است. 

وي افزود: برگزاري نمایشگاه هاي مجازي براي جان گرفتن صنایع دستی امري واجب است و نمایشگاه هاي مجازي بین المللی می

 
تواند اندکی از مشکلات را رفع کند تا از طریق فروش مجازي درآمدي کسب کنیم. 

یکی دیگر از فعالان صنایع دستی از خوابیدن سرمایه خود به واسطه شرایط موجود سخن می گوید و اضافه می کند: زمستان گذشته

 
را به امید نوروز گذراندیم اما به واسطه شیوع کرونا فروشی نداشتیم و نمی توانیم مجدداً دست به تولید بزنیم. 

 
بیکاري 6 هزار صنعتگر / مواد اولیه 80 درصد گران شدند 

رئیس اتحادیه صنایع دستی خراسان شمالی در خصوص مشکلات صنعتگران می گوید: میزان تولیدات به 60 درصد رسیده است و از

 
سوي دیگر شاهد افزایش 80 درصدي قیمت مواد اولیه به واسطه نوسانات نرخ ارز هستیم. 

ایزانلو با اشاره به این که میزان فروش تولیدات صنایع با کاهش چشمگیري روبه رو بوده است، می افزاید: تنها 20 درصد محصولات به
فروش می رسد و از سوي دیگر شاهد تعطیلی 30 درصدي کارگاه هاي صنایع دستی هستیم و باید گفت که 6 هزار صنعتگر یعنی

 
حدود 30 درصد فعالان صنایع دستی بیکار شده اند. 



ایزانلو برطرف نکردن مشکل بیمه صنعت گران را در این شرایط مزید بر علت می داند و بر این باور است که فروشگاه هاي اینترنتی

 
نیز تأثیر چندانی بر روند فروش صنایع دستی ندارند و نمی توان به عنوان یک راهکار اساسی به آن نگاه کرد. 

درهرصورت باید معترف بود که شرایط فعلی صنایع دستی خراسان شمالی خصوصاً با شیوع کرونا اصلاً مناسب نیست و ادامه این روند

 
می تواند آسیب هاي بیشتري به این صنعت پربازده بزند. 

منبع: مهر



تولید هوشمندانه به وقت کرونا/ دخالت دستان نوجوان باانگیزه در تولید

دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/11/04

 خبرگزاري فارس مازندران ـ سرویس اجتماعی| توجه به
مقوله تولید همواره مورد تاکید مقام معظم رهبري بوده و ایده پردازي در تولید یکی از مواردي است که نیاز به آن این روزها بیشتر
احساس می شود، چرا که کشور ما بحران هاي مختلفی را پشت سر گذاشته و در حال حاضر در مبارزه با ویروس منحوس کرونا به سر

 
می برد . 

هموطنان در مقابله با آسیب ها و بلایاي مختلف همواره در سنگر مبارزه قرار گرفتند، شرط جهاد دانایی است، همین که بدانیم چگونه
می توان به کاهش انتقال زنجیره ویروس کووید 19 کمک کرد کافی نیست، بلکه شناسایی و ساخت ابزار مبارزه با این ویروس کشنده

 
ضرورت دارد، آن هم با تکیه به ظرفیت هاي داخلی و به شرط بی توجهی به واردات! 

 
 

در اطراف مان همواره مواردي از تولید آن هم با ایده هاي نو داریم که شاید در معرض لنز دوربین هاي خبري قرار نگرفته اند و در
عین اینکه شاید ساده به نظر برسند تاثیرات مثبت و موثري دارند؛ تولید دستگاه ضدعفونی کننده به همراه افشانک هاي هوشمند با
مواد ضدعفونی بدون دخالت دست و یا حتی پا یکی از این تولیداتی است که توسط شرکت هوشیار صنعت شمال در منطقه سورك

 
شهر میاندورود در حال تولید و عرضه است. 



همانطور که می دانید، یکی از موارد پیشگیرانه در مسیر کاهش شیوع ویروس کرونا ضدعفونی کردن دست است و تولید این دستگاه
درست پس از شیوع و حمله این ویروس کشنده یکی از راه هاي مقابله با کووید 19 محسوب می شود، براي کسب اطلاعات بیشتر به

 
سراغ تولیدکننده این دستگاه می رویم و با او به گفت وگو می پردازیم؛ 

 
 

داود هوشیارخواه 39 ساله اهل ساري دانشجوي دکتراي رشته برق، بیان می کند؛  من عضو بسیج پژوهشی مازندران هستم قبلا براي
طرح هاي کارشناسی ارشد و دکتراي خودم با این نهاد بسیار فعال همکاري داشتم، در آنجا توانستیم دستگاه هاي مختلفی نظیر
سیستم هاي نشت یاب خطوط لوله نفتی و ربات هاي هوشمندي که درون لوله جاي می گیرند و میزان خوردگی لوله را متوجه می

 
شوند، را بسازیم ولی در بحث فروش به مشکل برخوردم. 

 
اختراع دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست 

وي می گوید؛ پس از شیوع کرونا توانستم موفق به تولید دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست که داراي ویژگی هایی از قبیل
عرضه مستقیم، بهترین قیمت با بهترین کیفیت، ترکیب هنر خلاقیت و زیبایی، کیفیت، قیمت کم، دوام و خدمات پس از فروش است،
شویم.همچنین این دستگاه در حال رقابت با نمونه هاي داخلی و خارجی موجود در بازار است و از راهکارهاي مقابله با کرونا ویروس

 
محسوب خواهد شد. 

 
 

 
کارآفرینی با سرمایه اندك 

 هوشیارخواه با اشاره به شغلش، یادآور می شود؛ در حال حاضر به عنوان تولیدکننده، دانشجوي دکتراي برق و ناظر برق و همچنین



تعمیرکار علمی و عملی پروژه هاي مربوط به برق هستم، در شرکت با سه نفر به صورت مستقیم و 10 نفر به طور غیرمستقیم کار می

 
کنم و این کارآفرینی را با سرمایه اندك شروع کرده و گسترش دادم به گونه اي که الان عقب تر از سفارشات هستیم. 

 
استفاده از باکس منحصر به فرد  

این مخترع، ادامه می دهد؛ اواخر فروردین ماه جاري شروع به تولید دستگاه کردیم چرا که در بازار نیاز به این محصول احساس می
شد، پس از تولید تعداد قابل توجهی از دستگاه ها فروخته شد، در این کار یک سري ابتکار عمل به خرج دادیم، استفاده از باکس
منحصر به فرد یکی از این اقدامات بود، برخی شرکت ها از باکس هایی استفاده می کنند که مخزن زیر نازل قرار می گیرد ولی در این
دستگاه نازل را جوري تعبیه کردیم که به همراه برد در یک محوطه حفظ شده بالاي مخزن قرار بگیرد که این ویژگی باعث می شود

 
دستگاه ما تحت هیچ شرایطی چکه نکند...  

 
 

وي اضافه می کند؛ مردم از تولیدات داخلی حمایت خوبی دارند هر مشتري مشتري بعدي می آورد و تقاضا براي دریافت محصولات ما
روند تندتري نسبت به عرضه دارد، اوضاع بازار بد نیست، قیمت را پایین آوردیم فروش افزایش پیدا کرد و سوددهی بیشتر شد به
مشتریان احترام می گذاریم خدمات پس از فروش ارائه می دهیم، در کل این دستگاه ها ابتکاري و جدید هستند در این مدت کوتاه
محصولات داخلی خوبی داشتیم این هم یکی از بهترین محصولات است که هوشمند است نیازي به دخالت دست و پا نیست چون اگر
دست و پا دخیل باشد به انتقال زنجیره کمک می کند، این دستگاه به طور هوشمند بدون لمس و تماس شروع به کار کرده و مه پاش

 
مواد روي دست می آید. 

 
 

 
جزئیاتی در خصوص ظرفیت و استفاده از دستگاه  

هوشیارخواه گفت: این دستگاه در سایز بزرگ سه لیتري با هر بار شارژ در یک مکان عمومی بسیار شلوغ دو تا سه هفته دوام می آورد
و نیاز به شارژ مجدد ندارد، مه پاش است و صرفه جویی دارد، کل فضاي دست را اشغال می کند و مواد با یک چرخش دست بین هم،

0:00



 
پخش شده و ویروس ها کشته می شوند. 

این دانشجوي دکتراي برق تصریح می کند؛ یکی دیگر از ویژگی هاي مهم این است که دستگاه ما به نسبت دستگاه هاي که باکس
pvc دارند ارزان تر است، قیمت مناسب هم دلیل بر فروش بیشتر است، کیفیت دستگاه از لحظ فنی بالا بوده و خدمات نصب رایگان

 
داریم، گارانتی مرجوعی 7 روزه هم دارد و خدمات پس از فروش ما سه ساله است. 

 
 

 
همکاري با یک نوجوان با انگیزه در تولید این دستگاه 

صحبت هاي مان با آقاي هوشیارخواه به همین جا ختم شد، این مخترع به ایده پردازي فکر می کند و برنامه هاي خوبی براي آینده
دارد، اما نکته اي که در لابه لاي صحبت هایش توجه مان را به خودش جلب کرد و خودش نیز به آن اشاره داشت، همکاري مستقیم

 
یک نوجوان 16 ساله در کار تولید این دستگاه بود که نخبه ریاضی است. 

وي که در پایه سوم متوسطه اول در حال تحصیل است، ادامه می دهد؛ من آخر هفته ها را درس می خوانم و دلم می خواهد روزي
در رشته برق تحصیل کرده و صاحب ایده و اختراع شوم، تا هم بر مشکلات مالی غلبه کنم و هم بتوانم براي مردم کشورم گامی مهم

 
بردارم. 

محمد محمدي همین جوان 16 ساله که ساکن شهر سورك است، بیان می کند؛ چند ماهی است که از ساعت 2 بعاز ظهر تا 12 شب
در این شرکت مشغول فعالیت در بخش مونتاژ کردن این دستگاه هاي هوشمند هستم، این در حالی است که از 7 صبح در آشپزخانه

 
اي در این حوالی کار می کنم تا 2 بعد از ظهر و بعد با علاقه به شرکت آمده و کار می کنم. 

 
 



 
  

به گزارش فارس؛ ما در خبرگزاري فارس وظیفه خود دانستیم از تولید و ایده هاي ناب تولیدي به خصوص تولیداتی در این راستا و در
این روزها که کشور درگیر جنگ با یک ویروس جهانی است، حمایت کرده و پاي دردودل این تولیدکننده بنشینیم، بقیه اش با

 
مسؤولان. 

شاید حضور در این شرکت تولیدي براي نوجوانان آینده سازان مملکت انگیزه خوبی باشد، البته نوجوانی که در این سن وارد بازار شده
کم نداریم، ولی آموزش در مسیر تولید بحثش جدا است این همان چیزي است که کشور را به سر منزل مقصود می رساند، شاید اگر

 
در تولید خودکفا بوده و از حجم بالاي واردات خبري نبود امروز نوجوانان ما مجبور نمی شدند آخر هفته را درس بخوانند، بگذریم... 

 
 

انتهاي پیام/86048/ج



5 روش براي غلبه بر متداول ترین موانع داخلی سازمان

منبع: شبکه روابط عمومیشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/11/04

تیم هاي نوآوري باید در پیدا کردن قهرمان هاي ارشد خود هم نوآور باشند. یک ایده که اشباخ توصیه می کند، این است که
«روزهاي خاص» را به جلسات فصلی منظم تبدیل کنید. این رویدادها به طبیعی شدن فعالیت هاي کارآفرینی درون سازمانی

کمک می کنند و به توافق هاي گسترده در مورد پروژه ها می انجامند.

شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ایران (شارا)-|| موفقیت کسب وکار یک امر موقت است: رقابت شرکت ها را ملزم می کند
اثرگذار و نوآور باشند تا بتوانند سهم بازار خود را حفظ کنند. استارت آپ ها به صورت ذاتی این اصل را می دانند و به همین دلیل
است که بدون داشتن منابع زیاد، معمولا نتایج خوبی به دست می آورند. اما رسیدن به نوآوري سریع، براي شرکت هاي قدیمی و
پیشکسوت، نسبت به استارت آپ ها سخت تر است. وقتی انگیزه براي تکرار کردن کم می شود و حرکت به سوي تولید محصولات و

 
خدمات جدید ناگزیر باید با عملیات طولانی همراه شود، اصطکاك ایجاد می شود. 

به طور کلی، شرکت ها تا چند سال اول شروع فعالیت خود، انعطاف پذیرند و ماهیت ذاتی کارآفرینی در مدیریت آنها قابل مشاهده
است. به همین دلیل بر رشد متمرکز می شوند تا جایگاه برنده اي در بازار بیابند. بعد از اینکه شرکتی این جایگاه امن را پیدا می کند
و به ثبات می رسد، آزمایش کردن ایده هاي جدید اولویت کمتري پیدا می کند و شرکت بیشتر بر اداره کردن وضعیت فعلی خود

 
تاکید دارد. 

اما تیم هاي کارآفرینی درون سازمانی، در همگام شدن با نوآوري هاي ویرانگر به سرعت درحال رشد، نقشی کلیدي دارند؛ به ویژه در
محیطی که به خاطر پاندمی جهانی کرونا، بیش از همیشه ایستا و راکد شده است. جفري اشباخ، استاد نوآوري و کارآفرینی در
موسسه کلاگ، می گوید: «در گذشته، اگر رهبري و کنترل بازار را در دست داشتید، می توانستید براي مدتی طولانی این جایگاه را

 
داشته باشید. حالا شاهدیم که چرخه اختلال در بازار، کوتاه تر شده است.» 

بنابراین، در تلاش براي پیش بردن این روند و ادامه نوآوري، شرکت هاي پیشکسوت اغلب تشویق می شوند که مثل استارت آپ ها
فکر و عمل کنند. اما به گفته اشباخ، این استراتژي می تواند به مسائل غیرمنتظره اي در محیط شرکتی تبدیل شود. آنها براي اینکه
بیشترین بهره را از تلاش هاي نوآورانه خود ببرند، باید رویکرد خود را سازگار کنند. اشباخ که هم کارآفرین آزاد است و هم کارآفرین
درون سازمانی، پنج روش را عنوان کرده که به کارآفرینان کمک می کند بر متداول ترین موانع داخلی سازمان خود غلبه کنند و

 
همزمان از فرصت هاي منحصربه فرد بهره ببرند. 

 
به روابط موجود با مشتري احترام بگذارید 

تحقیقات در مورد مشتري، براي توسعه محصول ضروري است. این یعنی تیم هاي نوآوري باید بتوانند ارتباط نزدیکی با مشتریان
برقرار کنند و از طریق فرآیند طراحی، از آنها بازخورد جمع آوري کنند. به هر حال، تعدادي ذي نفع داخلی هم هستند که باید مورد
توجه قرار داد. در یک شرکت پیشکسوت تثبیت شده، تماس با مشتري معمولا وظیفه تیم فروش است و آنها معمولا روابطی با
مشتریان موجود دارند که باید محترم شمرده شوند. وقتی پاي مشتریان به فرآیند تحقیق باز می شود، انگار پا در کفش تیم فروش

شده و در کار آنها دخالت صورت گرفته است. 



اشباخ می گوید: «به عنوان یک تیم نوآوري، ممکن است پیام اشتباهی به مشتریان بفرستید. به عنوان مثال، تیم هایی را دیده ام که
می خواهند از یک نمونه اولیه محصول بازخورد بگیرند و کاري می کنند که مشتریان فکر کنند پیشنهادهاي آنها، قرار است همان
برنامه هایی باشد که شرکت می خواهد انجام دهد، نه صرفا جمع آوري داده از آنها.» قبل از اینکه مشتریان شما به اشتباه فکر کنند
عکس ها و فیلم هاي بامزه اي از نمونه محصول جدید که در مورد آن با تیم نوآوري صحبت کرده اند قرار است به زودي تولید انبوه
شود، مهم است که هرگونه ارتباطی بین خود تیم ها و ذي نفعان خارجی سازمان، متداول و روشن و شفاف باشد. بدون چنین

 
شفافیتی، تیم هاي فروش و مدیریت امور مشتریان، در موقعیت سخت پاسخگویی به مشتریان قرار می گیرند. 

آن هم بابت وعده هایی که خودشان نداده اند. پیشنهاد اشباخ این است که شرکت ها یک نظام ارتباطی واضح مشخص کنند که تیم
فروش را به فرآیند تحقیقات در مورد مشتري پیوند می دهد. این کار می تواند به سادگی آگاه سازي مدیر امور مشتریان، قبل از
درگیر شدن با مشتري باشد یا اینکه از آنها بخواهیم در تماسی دوستانه، بازخوردهاي خود را به اشتراك بگذارند و انتظارات غیرواقعی

 
نداشته باشند. 

اگر یک تیم فروش به ویژه در مورد «ظاهر فروش بیش از تولید» شرکت نگران است، تیم نوآوري می تواند براي نزدیک شدن به
مشتري و سوال پرسیدن از او، از مشاورانی که مورد توافق همه هستند، کمک بگیرد. این یکپارچگی بی نظمی هاي کمتري را موجب
می شود و به تیم هاي فروش کمک می کند در آینده تمایل بیشتري براي همکاري و مشارکت با همکاران خود در واحد نوآوري

 
داشته باشند. مکالمه مدیران فروش با مشتریان، به عنوان بخشی از فرآیند تحقیق، سرمایه گذاري آنها را نیز افزایش می دهد. 

 
با ذي نفعان دیگر نجنگید، آنها را هم درگیر کنید 

دیگر تیم هاي داخلی سازمان، از جمله مهند س ها و طراحان، فرصت هایی ایجاد می کنند تا پیشرفت هاي جدید حاصل شود. این
گروه ها اغلب از تلاش هایی که براي تحقیق در مورد مشتري انجام می شود، بیرون گذاشته می شوند یا فقط وقتی وارد فرآیند می
شوند که مشکلات جدید ظاهر شده اند. درگیر کردن آنها از همان ابتداي فرآیند، می تواند از تعارض هاي بعدي جلوگیري کند و به

 
تیم ها انگیزه دهد. 

اشباخ می گوید: «تیم هاي نوآوري و مدیران محصول ممکن است در برگشت از جلسه اي که با یک مشتري داشته اند بگویند، آهاي
مهندس ها! به ما اعتماد کنید، ما با نمونه اولیه چنین کاري کرده ایم. و مهندس ها فکر می کنند آیا آن مشتري واقعا چنین چیزي
گفته؟ من فکر نمی کنم این درست باشد.» درگیر کردن تیم هاي تکنولوژي در مکالماتی که با مشتري انجام می شود، یا برگزاري
جلسات مشترك براي اینکه ببینید مشتري چگونه از محصولات و نمونه هاي اولیه استفاده می کند، می تواند براي همه راهنما باشد.
«بعد از تشخیص مشکل اولیه، توانایی آنها براي ایجاد چیزي طبق هدف و همگام با انگیزه اي که دارند، به میزان قابل توجهی افزایش
می یابد. با خودشان فکر می کنند، خب! واقعا درحال حل یک مشکل واقعی هستیم. این صرفا یک لیست بلند بالا نیست که مدیران

 
محصول با آن مواجه می شوند. مشتري واقعا به ما می گوید که اینجاي کار مشکل دارد.» 

بررسی محیط کاربران نهایی و دانستن خواسته واقعی آنها، به تیم هاي مهندسی کمک می کند در مورد چیزي که می خواهند
طراحی کنند، تمرکز دقیق تري به دست آورند. آن دسته از اعضاي تیم که به تحقیقات میدانی می پیوندند، اغلب از افرادي مردد به
حامیانی درون تیم هاي خودشان تبدیل می شوند و این کمک می کند براي اقداماتی که با همکاران انجام می دهند، به توافق برسند.

 
از منابع در دسترس خود استفاده کنید 



بله، شرکت هاي پیشکسوت ممکن است با اصطکاك بیشتري مواجه باشند- اما در ضمن فرآیند نوآوري را با مزیت هاي متفاوتی
شروع می کنند. به طور کلی، آنها در طول زمان خطوط تولید، پلت فرم هاي داخلی، مجموعه هاي داده و پایگاه مشتري براي خود
جمع آوري کرده اند. اشباخ پیشنهاد می کند تیم هاي نوآوري این منابع را که به سختی به دست آمده اند، در فرآیند نوآوري خود به
کار ببرند. «همچنان همان متدولوژي ها و همان تکنیک ها را براي جمع آوري اطلاعات به کار می برید. اما شما دارایی هایی دارید که
استارت آپ ها ندارند. اگر یک پایگاه مشتري بزرگ و مشتاق داشته باشید، با آنها صحبت کنید- البته مطمئنا با کمک تیم فروشتان.»

یک مثال در این زمینه مربوط به صنعت هواپیمایی است. یک تیم نوآوري در این صنعت، وظیفه تحقیق در مورد اینکه آیا مشتري
حاضر است بابت اینکه جاي پاي بیشتري در هواپیما داشته باشد پول بیشتري بپردازد یا نه، بر عهده گرفت. این تیم، باجه چک کردن
مشخصات مسافرها را به عنوان منبعی که مشتري در مورد اولویت هاي خرید خود اطلاعات می دهد، شناسایی کرد و صفحه نمایشی

 
را قرار داد که از آنها می پرسید آیا تمایل دارند با پرداخت هزینه بیشتر صندلی جادارتري داشته باشند یا نه. 

اشباخ می گوید: «با انجام این آزمایش بسیار ساده و بی دردسر، آنها توانستند از همان نقطه اي که مشتري خرید خود را انجام می
دهد، بازخورد بگیرند. یک استارت آپ معمولی، توانایی این را ندارد که چنین آزمایشی انجام دهد، چون امکاناتی مثل استفاده از

 
چنین باجه هایی را ندارد.» 

 
فریفته توفان هاي فکري نامحدود نشوید 

کارآفرینان درون سازمانی اغلب سراغ فازهاي ایده سازي با جلسات توفان فکري می روند؛ از آن جلساتی که «همه چیز» در آن مطرح
است و «هیچ گونه پاسخ منفی» وجود ندارد. این جلسات جذابیت قوي دارند. چه چیزي بهتر از استقبال از دروندادها و توافق به دست

 
آوردن در واحدهاي مختلف؟ 

اما به گفته اشباخ، جلسات توفان فکري باز، ارزش زیادي ایجاد نمی کنند. این جلسات به جاي اینکه ایده هاي عملی تولید کنند، به

 
مکالمه هاي پراکنده و پوچ منجر می شوند و شرکت کننده ها را ناامید می گذارند. 

توصیه اشباخ این است حفاظ هایی داشته باشید تا بحث را به شیوه اي مولد پیش ببرید. از نظر او، راه حل این است که مکالمات را
در حوزه هاي خاصی که مشتریان نسبت به آن نگرانی دارند، متمرکز کنید. «باید از تیم بخواهید در مورد جاهایی که اشکال وجود
دارد و به مشتریان در آن حوزه آسیب می رساند، اطلاعات جمع کنند. سپس باید این اطلاعات را محدود کنند تا ببینند چه کمکی
در مورد آن مشکل از دستشان برمی آید. ممکن است غیرمنطقی به نظر برسد، اما هر چه مشکل محدودتر و خلاصه تر باشد آسان تر

 
می توان آن را مطرح کرد، در موردش صحبت کرد و برایش راه حل پیدا کرد.» 

اشباخ در مسیر کاري خود در طیف گسترده اي از جلسات توفان فکري شرکت کرده است. اما یکی از جلسات را در زمانی که در
شرکت موتورولا بوده به یاد می آورد که به طور ویژه اي اثربخش بود. تیم نوآوري او به دنبال روش هایی بود که بتواند ابزارهاي
ارتباطی را براي آتش نشان ها در صحنه حوادث، طراحی کند. قبل از اینکه جلسه توفان فکري شروع شود، تیم با آتش نشان ها
مصاحبه کرد تا از شرایط آنها هنگامی که با صحنه خاموش کردن آتش مواجه می شوند، درك بهتري به دست آورد: آنها تحت فشار و
استرس شدیدي هستند، دستکش هاي بزرگی می پوشند، دیدشان ممکن است به خاطر دود محدود باشد و ممکن است از موقعیت

 
همکاران خود مطلع نباشند. 



این تیم نوآوري سپس به جاي اینکه جلسه را از ابتدا «در مورد هر چیز» شروع کند، توفان فکري را بر اساس پارامترهایی که به دست
آورده بود ایجاد کرد. «ما به راه حل هایی از جنبه تکنولوژي رسیدیم تا به آنها کمک کنیم نسبت به فضایی که در آن قرار دارند،
آگاهی بیشتري داشته باشند. فهمیدیم که می توانیم از سنسورهاي حساس به دما استفاده کنیم تا بفهمیم کدام آتش نشان ها نزدیک

 
ترین فاصله را با خطر دارند و سپس ارتباط صوتی و تصویري آنها با فرمانده را اولویت قرار دهیم.» 

حفاظ داشتن، به تیم کمک کرد وقتش را براي تولید ایده هایی که ممکن بود عملی نباشند، هدر ندهد. اشباخ می گوید: «اول فکر
می کردیم می توانیم یک گزینه متنی براي آنها آماده کنیم. اما در یک صحنه آتش سوزي با دود زیاد، چیزي که آنها واقعا نیاز دارند
اتوماسیون گفتار است تا بتوانند هنگام مبارزه با آتش، اتفاق هایی که می افتد را بشنوند، نه اینکه متنی را بخوانند. خیلی از نوآوري ها

 
به این دلیل ظاهر شدند که ما دامنه را محدود کردیم، نه به این خاطر که اجازه دادیم وسیع باقی بماند.» 

 
در رهبري ارشد سازمان، یک قهرمان بیابید 

از آنجا که سازمان هاي پیشکسوت و پیچیده، با اولویت هاي رقابتی متعددي مواجه هستند، داشتن یک رهبر ارشد که بتواند چشم

 
انداز ارائه کند و در تلاش هاي کارآفرینی درون سازمانی قهرمان شود، براي حمایت از اثرگذاري ها ضروري است. 

اشباخ می گوید: «یک رهبر سازمانی ارشد پیدا کنید که بگوید در نقشه راهم به این چیزها نیاز دارم، یا در خط تولید محصولم چنین

 
چیزهایی لازم است. باید با قاطعیت زیاد در راه نوآوري، افراد را سر شوق بیاورید.» 

اگر مدیر فروش اعضایی را نداشته باشد که در راه نوآوري با مشتري گفت وگو کنند، یک قهرمان در سطوح ارشد، می تواند به
کارآفرینان درون سازمانی کمک کند راه را مشخص کنند. این مدیران همچنین می توانند اهمیت تعهد به نوآوري در سطح شرکتی را

 
براي همه تصریح کنند. 

به گفته اشباخ، «تعهد داشتن یعنی پیروزي واقعی. و رسیدن به این پیروزي بستگی دارد به اینکه فرد درستی را داشته باشید که واقعا
متعهد باشد. مساله فقط این نیست که مطمئن شوید از یک پروژه خاص حمایت می شود، بلکه باید تضمین شود از شما به عنوان تیم

 
نوآوري، حمایت صورت می گیرد. وقتی افراد بالاتر از شما، می فهمند چه کار می کنید و چرا، خیلی کارها می تواند صورت بگیرد.» 

تیم هاي نوآوري باید در پیدا کردن قهرمان هاي ارشد خود هم نوآور باشند. یک ایده که اشباخ توصیه می کند، این است که
«روزهاي خاص» را به جلسات فصلی منظم تبدیل کنید. این رویدادها به طبیعی شدن فعالیت هاي کارآفرینی درون سازمانی کمک

 
می کنند و به توافق هاي گسترده در مورد پروژه ها می انجامند. 

اشباخ می گوید: «حالا می توانید مدیران، معاونان و همه افراد دیگر را که اختیاراتی دارند، جمع کنید. وقتی آنها در قالب یک گروه
درمی آیند، شما یک حامی دارید؛ یک قهرمان که در مسیر نوآوري حمایتتان می کند. وقتی این فرآیند رسمی شود، دیگر هر گونه
بوروکراسی اداري یا مخالفتی ظاهر شود، یک حکم مشهود دارید که می توانید به آن استناد کنید. هر مشکلی که پیش بیاید، حامی

 
شما با انگیزه و اقتدار گوشه اي ایستاده تا کمک کند تلاش هایتان پیش برود.» 

 
 Jeffrey Eschbach :نویسنده

 
مترجم: مریم رضایی 



 
 Kellogg Insight :منبع
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شهادت 30 جوان دیگر+اسامی 

 
4 بهمن 1399 هجري شمسی برابر با 8 جمادي الثانی 1442 هجري قمري و 23 ژانویه 2021 میلادي 

 
رویداد هاي مهم این روز در تقویم شمسی (4 بهمن) 

 
مهم ترین مناسبت هاي ملی و مذهبی در دي 

6- سالروز حماسه مردم آمل // 8- سالروز وفات حضرت ام البنین (س) ـ روز تکریم مادران و همسران شهدا // 12- بازگشت امام
خمینی (ره) به میهن اسلامی و آغاز دهه مبارك فجر // 14- روز فناوري فضایی // 15- ولادت حضرت فاطمه زهرا (س) و روز زن ـ
ولادت امام خمینی (ره) // 19- روز نیروي هوایی // 22- سالروز پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی ایران (تعطیل) // 25- ولادت امام
محمدباقر (ع) // 27-شهادت امام هادي (ع) // 29-قیام مردم تبریز به مناسبت چهلمین روز شهادت شهداي قم ـ روز اقتصاد مقاومتی

 
و کارآفرینی 

 
- ولادت شهید رضا مذهب شناس (استان تهران، شهرستان تهران) (1314 ه.ش) 

 
- ولادت شهید محمدرضا کرم (استان خوزستان، شهرستان خرمشهر) (1330 ه.ش) 

 
- ولادت شهید محمد مهدي ثامنی (استان مرکزي، شهرستان اراك) (1330 ه.ش) 

 
- ولادت شهید مهدي صمدي اردبیلی (استان تهران، شهرستان تهران) (1341 ه.ش) 

 
- بستن فرودگاه مهرآباد به دستور «بختیار» براي جلوگیري از ورود حضرت امام (ره) به ایران (1357 ه.ش) 

 
- شهادت شهید غلامرضا یزدانی (استان مازندران، شهرستان ساري) (1360 ه.ش) 

 
- شهادت شهید جهانگیر اسکندري سلوکلو (استان فارس، شهرستان مرودشت) (1360 ه.ش) 

 
- شهادت شهید سیداحمد معافی (استان مازندران، شهرستان رامسر) (1361 ه.ش) 

 
- شهادت شهید فرامرز رستمی (استان تهران، شهرستان تهران) (1362 ه.ش) 



 
- شهادت شهید علی اسدیان (استان تهران، شهرستان تهران) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حجت االله صالحی فشمی (استان تهران، شهرستان شمیرانات) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید سیروس فخرکمال (استان آذربایجان غربی، شهرستان ارومیه) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید یوسف پورحسن طالاري (استان آذربایجان شرقی، شهرستان تبریز) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت شهید مهدي خواجوي (استان خراسان جنوبی، شهرستان بیرجند) (1362 ه.ش) 

 
- شهادت حجت الاسلام شهید مرادعلی عبداالله پور درزي (استان مازندران، شهرستان فریدونکنار) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید ابوالقاسم رکنی (استان کهگیلویه و بویراحمد، روستاي سراب تاوه) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید بهادر رضوان طلب (استان فارس، شهرستان فیروزآباد) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید رسول گلستان (استان فارس، شهرستان کازرون) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید مهدي امیري (استان همدان، شهرستان ملایر) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید مهدي حیدري (استان زنجان، شهرستان زنجان) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حبیب االله صبوري (استان زنجان، شهرستان زنجان) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید حمیدرضا جمشیدي مالده (استان گیلان، شهرستان لاهیجان، روستاي مالده) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید محمدحسن غفاري (استان گلستان، شهرستان گرگان) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید صادق محمدي افشار (استان تهران، شهرستان تهران) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید محمدحسین رسولی (استان قم، شهرستان قم) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید محمدرضا شبانی (استان خراسان جنوبی، شهرستان بیرجند) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید جعفر خانلري (استان خراسان رضوي، شهرستان تربت جام) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید مسعود ادهمی (استان اصفهان، شهرستان فریدون شهر، روستاي وحدت آباد) (1365 ه.ش) 



 
- شهادت شهید منصور دلاورزاده آرانی (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1365 ه.ش) 

 
- شهادت شهید رحمت االله حسینی (استان فارس) (1366 ه.ش) 

 
- شهادت شهید علی اکبر غفوري (استان خراسان رضوي، شهرستان مشهد) (1371 ه.ش) 

 
- شهادت شهید اصغر احمدپور (استان اصفهان، شهرستان مبارکه) (1378 ه.ش) 

 
- شهادت شهید شهرام خدایی مال امیري (استان کرمانشاه، شهرستان هرسین، روستاي چغاسعید) (1393 ه.ش) 

 
- شهادت شهید جلال اسدي زاده (استان سیستان و بلوچستان، شهرستان زابل) (1394 ه.ش) 

منبع : دفاع پرس



طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد+عکس
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طلبه اي که در 9 ماه فقر را در محله خود ریشه کن کرد+عکس 

براي رفع مشکلات مردم به یک سال، 4 سال و حتی 8 سال نیاز نیست؛ اگر اهل کار و گره گشایی از مردم باشید، در چند ماه هم می

 
شود، کار کرد؛ مانند حجت الاسلام خُرام، امام محله اي در یاسوج که طی 9 ماه، منطقه خود را از این رو به آن رو کرد. 

آسیب هاي اجتماعی و مشکلات هر منطقه و محله با عزم و اراده مردم همان محله و با محوریت امام محله به راحتی می تواند حل و
فصل شود. اگر امام محله خود را فراتر از محیط مسجد بداند و قدم در مسیر حل معضلات و مشکلات مردم بگذارد با پشتوانه اعتمادي
که میان مردم دارد، می تواند ظرفیت مالی و فیزیکی آن ها را هم به میدان آورد تا گره از کار مردم باز کند. مانند حجت الاسلام
سیدعبدالحمید خُرّام در شهرستان یاسوج استان کهگیلویه و بویراحمد که متولد سال 61 است و از سال 80 هم لباس طلبگی به تن

 
کرده، اما یکجانشین نبوده و همواره در میدان عمل در حال کار و تبلیغ بوده است. 

 
 

 
حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام امام محله در شهرستان یاسوج 

 
بهترین شیوه تبلیغ 

او بهترین شیوه براي تبلیغ دین را در خدمت به مردم دیده است. براي همین در مدت 9 ماهی که به نجف آباد از توابع شهرستان
یاسوج آمده، یک روز هم ننشسته و همواره دویده تا بتواند گرهی از کار مردم باز کند؛ تلاشی که موجب شده ارکان دیگر منطقه نیز پا

 
به پاي او بدوند و تلاش کنند. 



 
 

 
حجت الاسلام خُرّام براي رفع مشکلات معیشتی در طول ماه بسته هاي ارزاق تهیه و به نیازمندان می رساند 

 
مشکلات بسیار ناشی از کرونا 

منطقه نجف آباد در شهرستان یاسوج داراي مردمانی است که شغل بیش ترشان کشاورزي، دامداري و ... بود و چند مغازه هم داشتند،
اما با شیوع کرونا کسب و کار بسیاري لطمه خورد. خُرّام می گوید: «متاسفانه وضعیت اقتصادي و معیشتی بسیاري از مردم در این
منطقه بسیار سخت است و مشکلات خیلی زیادي دارند. من در ابتداي ورود، یک مرکز نیکوکاري احداث کردم که الان روزانه
مراجعات فراوانی دارد. افرادي که در مراجعه به این مرکز تقاضا دارند یک بسته معیشتی به آنان اهدا شود تا بتوانند چند روزي شکم

 
خانواده خود را سیر کنند.» 

 
 

حجت الاسلام سیدعبدالحمید خُرّام با کارهاي خود مسئولین مسجد و دیگر ارگان ها را پاي کار آورده است تا بتواند گره از کار مردم

 
باز کند 

 
تحولی که با تغییر هیأت امنا حاصل شد 

حجت الاسلام خُرّام امام جماعت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در این منطقه است. او می گوید: «مسجد ما به نوعی بین راهی و
خروجی شهر به حساب می آید. همان اوایل، فراخوانی به تمام مردم این منطقه دادم تا افراد علاقه مند به حضور در میان هیأت امنا
به مسجد بیایند. از میان افراد حاضر، موثرین را انتخاب کردیم و یک ترکیب فعال براي خدمت رسانی به وجود آوردیم. در گام اول،

 
شناسایی مردم روستا از ابعاد مختلف در دستور کار ما قرار گرفت.» 



 
 

 
خانواده کپرنشینی که با محوریت امام محله و مشارکت خیرین و کمیته امداد خانه دار شد 

 
ساختن خانه براي یک خانواده کپرنشین 

این طلبه بعد از راه اندازي هیأت امنا، هیأت عزاداري، کانون فرهنگی و هنري و پایگاه بسیج مسجد را راه انداخت و با همت این ارکان
مسجد، شناسایی مردم مختلف منطقه را آغاز کرد و بانک اطلاعاتی از مردم از لحاظ وضعیت معیشت، تعداد خانوار، آسیب هاي
اجتماعی و ... به دست آورد. خُرّام می گوید: «بعد از شناسایی براي کمک رسانی به مردم با همت خودشان اقدام کردیم. در این
منطقه کمتربرخوردار ما با همت مردم میانگین ماهیانه 200 میلیون تومان کمک رسانی به مردم نیازمند داریم. به طور مثال خانواده
اي در این منطقه در کپر زندگی می کرد که 10 فرزند داشت و 2 فرزند آن ها صعب العلاج بودند. با همت مردم، خیرین و کمیته
امداد منطقه دو بناي ساختمانی150 متري را براي آن ها فراهم کردیم که تاکنون 60 متر آن تحویل شده و این خانواده در آن ساکن

 
شده است. باقی نیز در حال احداث است.» 

 
 

 
تهیه اقلام مورد نیاز براي ساخت خانه خانواده کپرنشین 

 
کارهایی که براي مقابله با کرونا شد 



در حوزه امور بهداشتی که به واسطه کرونا اوضاع بسیاري از مناطق کشور سخت و دشوار شد، این امام محله با کمک هاي مردمی
کارهایی کرده است کارستان. تهیه ماسک، الکل و ژل ضد عفونی در چند مرحله و توزیع میان نیازمندان، ضدعفونی مرتب مسجد و
اطراف آن با همکاري پایگاه مقاومت بسیج، شناسایی و معرفی بیماران کرونائی محله به مراکز طب اسلامی و سنتی و تهیه دارو براي
بیماران نیازمند، تهیه بیش از 500 کیلو سیب و هویج براي آبگیري و توزیع آن میان بیماران کرونایی، پرداخت هزینه بیمارستان
بیماران کرونایی نیازمند، معرفی 15 بیمار براي عمل جراحی به یک موسسه خیریه، پرداخت کمک هزینه دارو، آزمایش، سونوگرافی

 
و... به نیازمندان تنها بخشی از خدماتش در این عرصه بوده است. 

او می گوید: «با بیمارستان ها و پزشکان شهرستان تفاهم نامه امضا کردیم که در صورت حضور بیماري با معرفی نامه مسجد، تخفیف
هاي بسیاري داده شود و در صورت امکان رایگان درمان شود. در یک مورد هزینه 24 میلیونی بستري یک کودك را با کمک پزشکان
به 17 میلیون رساندیم و با کمک خیرین پرداخت کردیم. با یک موسسه خیریه در تهران رایزنی کردیم تا براي عمل جراحی مردم
منطقه مساعدت داشته باشد. مردم حدود 1800 عمل جراحی باید انجام دهند که این موسسه با کمک خیرین هزینه هاي آن ها را

 
تقبل خواهد کرد.» 

 
 

 
عقیقه کردن گوسفند براي فرزندان یکی از رسوم مردم یاسوج است که گوشت آن میان نیازمندان توزیع می شود 

 
ترك اعتیاد معتادان و حرفه آموزي به آنان 

در حوزه آسیب هاي اجتماعی و رفع مشکلات و معضلات این حوزه نیز خُرّام ورود خوبی داشته است. او می گوید: « بعد از شناسایی
خانواده آسیب دیده اجتماعی، آنان را به مراکز مشاوره معرفی می کردیم و این مشاوره هاي رایگان تا رفع کامل آن معضل و آسیب
ادامه داشت و پیگیر آن بودیم. در زمینه ترك اعتیاد هم با یک مرکز ترك اعتیاد، براي بستري رایگان رایزنی شد. این مرکز علاوه بر



ترك در زمینه روانشناسی و مشاوره هم فعال است که با کمک خیرین و مساعدت مرکز هزینه بستري افراد رایگان شد. با رایزنی هاي
صورت گرفته افراد بهبود یافته از این مرکز، به مراکز فنی و حرفه اي معرفی می شوند تا یک حرفه بیاموزند و مدرك رسمی آن را

 
دریافت کنند تا بتوانند کسب و کاري براي خود ایجاد کنند.» 

 
 

 
تهیه غذاي گرم براي نیازمندان در مناسبت هاي مختلف 

 
توزیع بسته هاي غذایی 300 هزار تومانی میان نیازمندان 

کار ساخت مسجد حضرت فاطمه الزهرا(س) در سه طبقه به عنوان خانه عالم، خادم و پایگاه مقاومت بسیج و سه طبقه دیگر تجاري و
مسکونی است که به عنوان درآمد پایدار مسجد براي کمک به نیازمندان و خانوارهاي کم برخوردار منطقه در حال اجراست. اما تا
فراهم شدن این درآمد پایدار خُرّام دست روي دست نگذاشته و با کمک مردم کمک خرج زندگی مردم نیازمند است. اومی گوید:
«توزیع بسته هاي مواد غذایی بین نیازمندان که شامل گوشت قرمز، مرغ، برنج، ماکارونی، نان، میوه و حبوبات در چند مرحله انجام
شده که در هر مرحله تا به ارزش هر بسته بیش از 300 هزار تومان تهیه و توزیع شده است. طبخ غذاي گرم در چند مرحله و به
مناسبت هاي مختلف از جمله شهادت امام رضا (علیه السلام)، محرم الحرام و شهادت مرد میدان حاج قاسم سلیمانی و ایام فاطمیه
صورت گرفته است که در هر مرحله 2000 پرس غذاي گرم بین نیازمندان توزیع شد. تهیه وسایل خانگی از جمله فرش، بخاري و
آبگرمکن و تحویل به خانواده هاي نیازمند هم با کمک خیرین انجام شده است. عقیقه کردن یکی از رسم هاي مردم این منطقه است

 
که در این 9 ماه، 30 رأس دام با کمک آستان قدس رضوي، ذبح و میان نیازمندان توزیع شده است.» 



 
 

 
در هر مناسبت مذهبی هزار پرس غذاي گرم طبخ و میان نیازمندان توزیع می شود 

 
اشتغال زایی براي رفع ریشه اي مشکلات نیازمندان 

او البته براي رفع مشکلات مردم تنها به دنبال مسکن مانند بسته غذایی نیست؛ بلکه در پی ریشه کنی آن است. بنابراین در حوزه
اشتغال زایی هم فعال شده است. خُرّام می گوید: «براي این امر قرارگاه هاي جهادي امام حسین (علیه السلام) را در استان و
شهرستان با محوریت مساجد، مرکز نیکوکاري امام رضا (علیه السلام)، مجمع جهادي امام رضا (علیه السلام) که متشکل از گروه هاي
جهادي، مراکز نیکوکاري و پایگاه هاي مقاومت بسیج ،کانون کارآفرینی با همکاري شبکه توسعه اجتماعی بانک رسالت را راه اندازي
کردیم. در حوزه اشتغال زایی ایجاد دامداري سبک و سنگین، زنبورداري و خیاطی را انجام دادیم و براي ایجاد مشاغل خانگی براي
نیازمندان نیز با همکاري استانداري وام تهیه کردیم. معرفی افراد جویاي کار به مراکز مختلف کاري از جمله رستوران ها، مغازه هاي
لباس، کفش فروشی و... از دیگر برنامه هاي ما بود. همچنین اشتغال مستقیم براي 2 نفر در قرارگاه جهادي امام حسین (علیه السلام)

 
و پرداخت حقوق ماهیانه آنها از طریق خیرین نیز از دیگر فعالیت هاي ما بوده است. 

 
تحول و خدمت رسانی به مردم در 9 ماه 

تمام این خدمات و کارها از اول اردیبهشت 1399 در شهرستان یاسوج، منطقه نجف آباد و مسجد حضرت فاطمه الزهرا(سلام االله
علیها) به همت این امام محله و با همکاري گروه هاي جهادي و پایگاه هاي مقاومت بسیج و مراکز نیکوکاري محله هاي مختلف از
جمله محله هاي محمود آباد علیا و سفلی، ترمینال و راهنمایی، اکبرآباد، نجف آباد، خلف آباد، سرآب تاوه، سروك، شهرك ولایت و تل
خسرو انجام شده است که نشان می دهد اگر در این کشور بخواهیم با توان و ظرفیت داخلی و استعدادهاي بالقوه موجود می توان

 
کارهایی کرد کارستان. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع : فارس



بخش خصوصی زیر چکش سیاست

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/11/04

 
بهمن صالحی 

 
دبیر کل انجمن صادر کنندگان خدمات فنی و مهندسی 

اگر کشور چین ظرف سه دهه خود را به قدرت اول اقتصادي جهان معرفی میکند هرگز به دنبال سیاست بازي و اختراع چرخ از نو
نرفت تمام تولیدات کشورها را بومی سازي کرد، بسیاري از بودجه مملکت ما صرف باصطلاح اختراع دوباره چرخ میشود بطوریکه پول
و زمان را هدر میدهیم، اگر دلار آمریکاامروز پایه اساس تجارت جهانی شده براي این است که آمریکا پس از جنگ جهانی دوم با
تشکیل کارتلها و شرکتهاي فنی و مهندسی توانستند اقتصاد جهان را تسخیر کنند و حتی حکومتها و دولتهایشان تحت تأثیر و
اثرگذري همین شرکتها و کمپانیها و در یک کلام بخش خصوصی قرار دارند و این بخش خصوصی است که در سرنوشت کشور نقش
آفرینی میکنند ولی در کشور ما همیشه بخش خصوصی زیر چکش رفتارهاي غلط سیاست بازان بوده در هیچ کجاي دنیا و کشورهاي

 
توسعه یافته پروژههاي اقتصادي متأثر از فهرست بهاء دولتی نیست، یک رقابت خوب با فهرست بهاء درست نمیشود. 

متأسفانه پس از انقلاب دولتها به روي کار آمده هم ناظر بودهاند هم مجري، اگر به یارانه 45 هزار تومانی توجه کنیم که قرار بود به
سفره مردم بیاید میبینیم که غیر از افزایش حاملهاي انرژي هیچ آوردهاي را نصیب مردم نکرد بلکه کشور را هم به آشفتگی کشانده

 
است. 

دهها مرکز تولیدي ما متأسفانه تعطیل شدهاند یا به دلیل نبود مواد اولیه یا نرخ بالاي ارز نمیتوانند تولیدات خود را در عرصه رقابت
عرضه کنند مگر نه اینکه ایران در سال 1303 اعلام ساخت و تولید واکسن در انسیتو پاستور میکند پس از گذشت 96 سال که ما
ادعاي تولید واکسن میکنیم، هنوز سیاستبازها باور ندارند این دروغ نیست ساخت واکسن و بدور نیست باید ایران از چنگال جناحها و
سیاست بازان رهایی پیدا کند ما در پنج سال آینده باید قدرت اقتصادي غرب آسیا باشیم، سالیان سال است مقام معظم رهبري تأکید
بر عدم خام فروشی دارد چقدر موفق بودهایم چند درصد از نفت خام ما در ایران پالایش میشود، هنوز دولت با خوشحالی مدعی است
که در بودجه 1400 دو میلیون بشکه نفت خام خواهد فروخت. این در حالی است که ما با دهها شرکت سازنده پالایشگاهی و
پتروشیمی که در زیرمجموعه انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی و هم اکنون پروژههاي وسیعی را در نقاط مختلف دنیا در

 
دست اجرا داریم، قدرت سازندگی وجود دارد. 

اگر بخواهیم اقتصاد کشور روان گردد راهی بجز واگذاري دولت به بخش خصوصی نداریم از آنجایی که نظر رهبر معظم انقلاب بر
جهش تولید و کارآفرینی است امّا دو جبه مجلس و دولت یکی با قوانین ناکارآمد و شعارزدگی و دیگري با دیدگاه انحصاري خود مانع

 
تحقق این سیاست شدهاند. 

به طور مثال وزارت نفت باید فراموش کند فروش نفت را و صرفاً باید تولید کند و راه را براي صادرات بخش خصوصی هموار سازد. ما
آیه "واعدوا لهم مااستطعتم من قوه" را فقط براي دفاع مقدس بکار گرفتیم، چنانکه هم اکنون حجم پیمانکاران غیرایرانی در



پروژههاي راه اصلاً قابل مقایسه با شرکتهاي داخلی نیست درحالی که توان طراحی و عملیاتی و سوابق اجرایی شرکتهاي داخلی خیلی
بیش از آنها است. امّا از آنجاییکه سیاست بازان همه تصورشان بر لابیهاي برون مرزي است ما را به اتّکا خود نمیرسانند.



عوامل تضعیف صنعت مد و پوشاك

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/11/04

دنیاي اقتصاد : در نشست اخیر کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران، دغدغه ها و چالش هاي صنعت مد و پوشاك
مطرح و بررسی شد. به باور فعالان صنعت پوشاك، یکی از مشکلات کلیدي در این حوزه وجود انجمن ها و نهادهاي متولی مختلف
است که هماهنگی و انسجام لازم را از بین می برد. به گزارش «پایگاه خبري اتاق ایران»، در این نشست با انتقاد از نگاه هاي غیر

 
حمایتی و غیرحرفه اي به این حوزه، خواستار توجه اتاق ایران به این بخش و پیگیري مطالبات آن شدند. 

افشین کلاهی، رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران تشکیل کمیته اي از سوي کمیسیون دانش بنیان اتاق ایران با
حضور متولیان این صنعت را قدمی در راستاي شناسایی مشکلات و دغدغه هاي صنعت مد و پوشاك کشور دانست و یادآور شد: اتاق
ایران با توجه به حضور نمایندگانش در کمیسیون ها و مجامع مختلف دولت و مجلس می تواند پیگیر مطالبات و خواسته هاي صنایع
مختلف باشد. طراحی اهداف و چشم انداز بلندمدت براي صنعت پوشاك کشور که به عنوان صنعت خلاق شناخته می شود یکی از
مهم ترین نکاتی بود که رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران به آن اشاره کرد. به اعتقاد این فعال اقتصادي اگر قرار

 
باشد زمینه رشد و توسعه این صنعت در کشور فراهم شود باید براي آن یک چشم انداز دقیق و متناسب با ظرفیت ها، تعریف شود. 

به اعتقاد او براي موفقیت در صنعت مد و لباس باید از امکانات خود در همه حوزه ها از جمله مجلس، صندوق نوآوري و شکوفایی
معاونت علمی ریاست جمهوري و اتاق ایران بهره برد. در ادامه زهرا بختیاري، معاون سازمان ملی کارآفرینی و رئیس کارگروه مد و
پوشاك با توجه به اینکه حدود 70 درصد پوشاك مصرفی کشور از طریق واردات تامین می شود، گفت: برخلاف دیگر صنایع که سهم
دانش آموخته هاي مرتبط با آن صنعت حدود 22 درصد است این رقم در صنعت مد و لباس حدود 12 درصد برآورد می شود، یعنی
اکثر دانش آموخته هاي رشته هاي مرتبط با طراحی لباس، مد و پوشاك در حوزه هایی غیر مرتبط مشغول به کار هستند. این میزان

 
جدایی صنعت از دانشگاه یکی از دغدغه هاي اصلی صنعت مد و لباس به شمار می آید و لازم است براي آن فکري کرد. 

او نبود متخصص در حوزه طراحی لباس را موردتوجه قرار داد و خواستار توجه جدي به این مساله شد. بر اساس گفته هاي او در حال
حاضر ارمنستان که به تازگی روابط خود را با ترکیه قطع کرده است، در حوزه تامین پوشاك دچار مشکل شده و ایران در صورت رفع

 
چالش ها و تامین کیفیت لازم در کل زنجیره تولید انواع پوشاك، می تواند جایگزین مناسبی براي ترکیه در بازار ارمنستان باشد. 

در نظر گرفتن یک محل مناسب با تامین امکانات و تجهیزات لازم براي گرد آمدن کلیه فعالان این صنعت در کنار جلوگیري از شکل
گرفتن انجمن ها، نهادها و تشکل هاي جدید که به صورت موازي با دیگران عمل می کنند، انسجام و هماهنگی بین دستگاه هاي
متولی و نگاه حمایت گرایانه دستگاه ها به صنعت مد و لباس که از شیوع بیماري کرونا آسیب هاي جدي را متحمل شد، مهم ترین

 
موضوعاتی بودند که در این نشست موردتوجه قرار گرفت. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 3 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



تکریم ارزش ها و هنر بومی فرصتی براي توسعه

منبع: بامداد 24شماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/11/04

الهام بهروزي: کالاها و محصولات فرهنگی یکی از فرصت هاي مستعد براي رشد و توسعه اقتصاد هنر به شمار می روند؛
چراکه این محصولات نمایانگر زندگی، هویت و ظرفیت هاي فرهنگی یک سرزمین و حاصل ذوق، خلاقیت و اندیشه اقوام

مختلف هستند که با آشنایی با ویژگی ها، ضرورت هاي تولید و محتوا و همچنین نیاز مخاطبان ...

 
الهام بهروزي 

کالاها و محصولات فرهنگی یکی از فرصت هاي مستعد
براي رشد و توسعه اقتصاد هنر به شمار می روند؛ چراکه
این محصولات نمایانگر زندگی، هویت و ظرفیت هاي
فرهنگی یک سرزمین و حاصل ذوق، خلاقیت و اندیشه
اقوام مختلف هستند که با آشنایی با ویژگی ها، ضرورت
هاي تولید و محتوا و همچنین نیاز مخاطبان امروزي آن ها

 
می توان گام هاي استواري در این عرصه برداشت. 

بدیهی است محصولات فرهنگی حوزه بسیطی از هنرهاي مختلف را در برمی گیرد که شناسایی اهمیت و ابعاد زیباشناختی آن ها
فرصت مغتنمی در اشتغال زایی و کارآفرینی است منتها این فرصت چنانچه که باید بازشناسی نشده است؛ از این رو، معاونت فرهنگی
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از شش سال پیش با راه اندازي جشنواره کالا و محصولات فرهنگی در چهار بخش درصدد برآمده است
تا مسیر لازم را براي شناسایی و تکریم هنرهاي بومی و المان هاي فرهنگی مناطق مختلف فراهم کند که این مساله بی شک تضمینی

 
براي توسعه پایدار و گفتمان سازي فرهنگی در کشور خواهد شد. 

این رویداد امسال قرار است براي نخستین بار در استان بوشهر به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان و با همکاري موسسه

 
فرهنگی هنري «آفتاب زرین پاییز» در دو بخش اجرایی شود. 

معاون فرهنگی و مطبوعاتی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر در حاشیه نشست هم اندیشی نخستین جشنواره کالا و
محصولات فرهنگی «فیروزه» در استان بوشهر به بامداد جنوب گفت: تکریم ارزش هاي بومی با هدف ارتقاي سطح آگاهی عموم مردم
نسبت به خطرات بزرگی که نسل آینده را تهدید می کند باید بتواند تولیدکنندگان، طراحان، فروشندگان و بازرگانان کمک کند تا با
چشمانی باز و مسوولیتی بسیار حساس گام بردارند و تصمیم بگیرند؛ چراکه طراحی و تولید کالاهاي فرهنگی صرفا طراحی و تولید
یک کالا نیست، طراحی یک خط و مشی فکري، فرهنگی در سطح ملی است و شکل دهنده نسلی خواهد که نگهبان میراث ایران

 
زمین خواهند بود. 

آنیتا مظفري در ادامه با بیان اینکه رشد روزافزون محصولات فرهنگی به لحاظ هویتی و اقتصادي در جهان، کالاي فرهنگی را به
کالاي استراتژیک تبدیل کرده است، افزود: از این رو، این کالاها مورد توجه دولت ها و حاکمیت قرار گرفته است. پیشینه کهن
تاریخی، فرهنگی و آداب و رسوم ایران بر کسی پوشیده نیست و در پرتو تمدن اسلامی همواره زمینه ساز بالندگی دیگر ملت هاي



مسلمان بوده اند اما در شرایط کنون فرهنگ جهانی به پیروي از روند پرشتاب جهانی شدن به سوي فرهنگ غربی همگرا می شود،

 
لزوم پاسداشت و برنامه ریزي براي دستاوردهاي فرهنگ اصیل ایرانی اسلامی بیش از پیش نمایان می شود. 

به گفته وي، محصولات فرهنگی در هر دوره اي به عنوان تجسمی از فرهنگ، هنر و هویت تاریخی هر تمدنی است. این محصولات در
دوران معاصر به حداکثر تنوع در گونه هاي مختلف رسیده است که بخش قابل توجهی از آن به سبب رشد و گسترش فناوري هاي
نوین حاصل شده است. بنابراین راه اندازي و برگزاري جشنواره هایی نظیر جشنواره کالاها و محصولات فرهنگی «فیروزه» مجالی براي
حضور و به نقد کشیدن آثار در راستاي رشد و بالندگی فرهنگ است و این جشنواره با حمایت از کالاها و محصولات فرهنگی با نگاه

 
ویژه به کسب و کارهاي فرهنگی آغاز به کار کرده است. 

مظفري در ادامه با بیان اینکه جشنواره ملی کالا و محصولات فرهنگی «فیروزه» در چهار بخش اسباب بازي، عروسک، نوشت افزار و
هدایاي فرهنگی برگزار می شود، تصریح کرد: این رویداد در استان بوشهر در نخستین دوره خود تنها در دو بخش برگزار می شود که
امیدوارم با ایجاد هماهنگی بین بخشی بتوانیم شبکه اي را میان هنرمندان براي یک حرکت فرهنگی ایجاد کنیم تا کالاهایی مبتنی بر

 
المان هاي بومی و سنتی استان با رویکردي کاربردي و مصرفی تولید شوند. 

وي در خصوص اهداف برگزاري این جشنواره یادآور شد: این رویداد با اهدافی شامل ترویج، تولید و مصرف کالاها و محصولات
فرهنگی ایرانی- اسلامی با نگاه ویژه به محصولات فرهنگی اقوام ایران، تشویق تولیدکنندگان به تولید کالاهاي فرهنگی با اولویت ها و
نیازهاي کشور، ترویج و توسعه فرهنگ کارآفرینی، خلاقیت و نوآوري در حوزه صنایع خلاق، زمینه سازي به منظور هم افزایی شرکت
کنندگان صنایع خلاق، رونق بازار مصرف کالاهاي فرهنگی داخل کشور، معرفی فعالان خلاق به جامعه و نهادهاي خصوص، پشتیبانی
و حمایت از محصولات فرهنگی تولید شده در استان ها و مطرح کردن آن در سطح ملی و بین المللی و ایجاد دغدغه فرهنگی میان

 
خانواده ها با افزایش مصرف آثار و تولیدات فرهنگی ایرانی و اسلامی برگزار می شود. 

معاون فرهنگی و مطبوعاتی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر در خصوص موضوع این رویداد هم تصریح کرد: کالاي فرهنگی
بخشی از فرهنگ، هنر، آداب و رسوم، آیین هاي یک مرز و بوم را به شکل کالاي قابل عرضه درآورده است و به عنوان سفیر فرهنگ و
ارزش هاي بومی و ملی هستند که در داخل و خارج ایران رسالت انتقال پیام هاي درست از منطقه و ارزش هاي مستتر در آن را
دارند. گسترش کسب و کار فرهنگی در جامعه امروزي به یک امر ضروري تبدیل شده است و امروزه باید با استفاده از ظرفیت هاي
داخل کشور و برنامه ریزي در این زمینه از طریق کسب و کارهاي فرهنگی ضمن کارآفرینی و اشتغال زایی گامی در جهت رونق
اقتصاد و فرهنگ برداشت. این کالاها در حوزه هاي مختلف از جمله اسباب بازي و عروسک اقوام ایرانی، نوشت افزار ایرانی اسلامی،
هدایاي فرهنگی و نیز فناوري هاي نو با نگاه ویژه به کسب و کارهاي فرهنگی استان و توجه به خرده فرهنگ هاي اقوام ایرانی دسته

 
بندي می شوند که استان ما به تناسب صنعت فرهنگی غالب دو حوزه عروسک سازي و هدایاي فرهنگی را انتخاب کرد. 

وي در خصوص نحوه برگزاري این جشنواره هم توضیح داد: برگزاري جشنواره حمایت از کالاها و محصولات فرهنگی «فیرزوه» به

 
صورت مجاز و از طریق زیرساخت الکترونیکی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی به عنوان دبیرخانه این رویداد انجام می شود. 

مظفري همچنین در خصوص آخرین مهلت ارسال آثار به دبیرخانه این رویداد گفت: شرکت در این رویداد براي عموم آزاد است و
علاقه مندان و هنرمندان استانی می توانند تا 30 بهمن ماه جاري آثار خود را به دبیرخانه ارسال کنند. مراسم پایانی جشنواره حمایت
از کالا و محصولات فرهنگی «فیروزه» هم اسفندماه با معرفی برگزیدگان خود برگزار خواهد شد که همزمان با این آیین، نمایشگاهی

 
از آثار برگزیده هم برپا خواهد شد. 



معاون فرهنگی و مطبوعاتی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در خصوص شاخص هاي داوري آثار هم بیان کرد: آثار بر اساس
شاخص عمومی داوري شامل تولید آثار براي نخستین بار در سال هاي پیش از برگزاري، داراي توان و قابلیت تاثیرگذاري در ارتقاي
سطح فرهنگی کشور، دارابودن ارزش هاي هم خوان با اهداف یادشده در فراخوان جشنواره، برخورداري از شکل، ساختار و محتواي
متناسب با موضوعات جشنواره و همچنین شاخص هاي تخصصی مثل بعد ابزاري آثار، کیفیت تولید (کیفیت ظاهري و بصري) و بعد

 
فرهنگی آثار مورد داوري و بررسی قرار می گیرند. 

مظفري در پایان در خصوص ویژگی هیات داوران گفت: مهم ترین ویژگی هیات داوران این رویداد عبارت است از: دانش، صبوري،
صداقت، انطباق پذیري و روحیه همکاري، داوران باید داراي تخصص فنی یا هنري و داراي قدرت برقراري ارتباطات میان فردي باشند

 
(هیچ یک از داوریان در بخش هاي مختلف نباید آثاري را در جشنواره شرکت داده باشند). 

مدیر موسسه «آفتاب زرین پاییز»، مجري برگزاري نخستین جشنواره استانی کالا و محصولات فرهنگی «فیروزه» در بوشهر هم به
بامداد جنوب گفت: این رویداد در دو بخش برگزار می شود؛ بخش اول، عروسک سازي با پوشش و نمادهاي فرهنگی و بومی استان

 
بوشهر و بخش دوم، هدایاي فرهنگی شامل زیورآلات، ماسک، کیف و کفش، کلاه، کمربند، کلاه، شال گردن و... است. 

آفتاب قنبري در ادامه با تاکید بر اینکه این رویداد در شناسایی ظرفیت هاي کارآافرینان، تولیدکنندگان و هنرمندان این حوزه و
ساماندهی آن بسیار نقش آفرین خواهد بود، افزود: بی شک تولید در راستاي احیاي فرهنگ غنی و ارزش هاي استان در تولید پوشاك
و محصولات فرهنگی، استفاده از مولفه ها و ارزش هاي بومی محلی کاري سترگ است که هنرمندان ما در قالب این رویداد به آن

 
مبادرت خواهند ورزید. 

وي در خصوص مراحل ثبت نام در این رویداد تصریح کرد: متقاضیان باید به سامانه جشنواره مراجعه و با پر کردن فرم در جشنواره
ثبت نام کنند. سپس تصویر آثار خود را در سامانه بارگذاري می کنند که پس از داوري، آثار برگزیده و همچنین برخی از آثار دیگر

 
براي برپایی نمایشگاه به صورت فیزیکی جمع آوري خواهند شد. 

به گفته قنبري، با توجه به اینکه دنیا به سمت محصولات نرم پیش می رود و کشورهایی که داراي توسعه پایدار هستند به سمت
تولیدات فرهنگی، هنري رفته و اقتصاد کلان و قابل توجهی به خود اختصاص داده اند و همچنین صنعت عروسک سازي، اسباب بازي
و هدایاي فرهنگی بخش مهمی از اقتصاد است و باعث توسعه پایدار می شود، ما نیز می توانیم از طریق هنر، فرهنگ را ترویج دهیم و
محصولات را به شکل کاربردي در دو موضوع عروسک و هدایاي فرهنگی مخصوصا ملزومات لباس با استفاده از المان ها و فرهنگ

 
غنی استان تولید کنیم. 

وي در پاسخ به این پرسش که احتمال اینکه کیفیت بد یک عکس شاید مانع از دیده شدن زیبایی و کیفیت اصل شود، آیا بهتر نیست
که اصل اثر مورد داوري قرار بگیرد، توضیح داد: کیفیت تصویر آثار تاثیر چندانی در کار داوران ندارد ولی المان هایی که در طراحی و

ساخت آثار استفاده شده و کاربردي بودن آن ها در اولویت قرار دارد.



ثبت برنامه هاي قرآنی فارس در طرح «ایران قوي»

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/11/04

مدیر کانون هاي فرهنگی مساجد فارس از ثبت برنامه هاي قرآنی کانون هاي مساجد فارس در طرح ملی «ایران قوي» خبر
داد و گفت: مهلت ثبت برنامه ها در این طرح تا 22 بهمن است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، حجت الاسلام حسین امیدي مدیر ستاد هماهنگی
کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد فارس با اشاره به
اجراي «ایران قوي» با مشارکت کانون هاي مساجد استان،
گفت: این طرح از برنامه هاي دومین رویداد ملی «فهما»
بوده و از سوي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی ـ

 
هنري مساجد کشور براي اجرا ابلاغ شده است. 

او با بیان اینکه برنامه هاي قرآنی در رواق نور سامانه «بچه هاي مسجد» ثبت می شود و مهلت ثبت برنامه ها در این طرح تا 22
بهمن است، افزود: ثبت هر برنامه امتیازي براي کانون به همراه دارد و به عنوان مثال ثبت یا به روزرسانی اجراي طرح «تلاوت نور»

 
280 امتیاز خواهد داشت. 

امیدي از ثبت نام اعضاي بانو و آقاي کانون ها در مسابقات قرآنی «مدهامتان» در این رواق خبر داد و گفت: در این مرحله ثبت نام

 
10 نفر از اعضاي کانون 600 امتیاز لحاظ شده است. 

او با اشاره به دیگر برنامه هاي قرآنی طرح ملی «ایران قوي» افزود: دوره آموزشی «هر مادر ایرانی، یک مربی قرآنی» و مسابقه تفسیر

 
جزء هفت یا هشت قرآن کریم نیز در رواق نور ثبت می شود که هرکدام 200 امتیاز خواهد داشت. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد استان فارس یادآور شد: همه برنامه هاي طرح ملی «ایران قوي» در ناحیه
کاربري مدیران کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد بارگذاري شده است و مدیران کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد باید برنامه ها
و اطلاعات کانون را در سامانه «بچه هاي مسجد» به نشانی https://bachehayemasjed.ir در سه شبستان «هنر»، «فرهنگ»
و «نوآوري» با 12 رواق «نمایش»، «سرود»، «قلم»، «فیلم»، «ترنج»، «نور»، «کتاب»، «دانش»، «رسانه»، «همدلی»، «کارآفرینی» و

«فن آوري» براي کسب امتیاز و دریافت سرانه ثبت کنند.



آموزش ببین ایمن بران!

منبع: همشهريشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/11/04

موتورسیکلت وسیله اي است که می تواند در کمترین زمان ممکن و حتی شاید به سرعت برق و باد شما را از لابه لاي حجم
وسیع ترافیک تهران به مقصد برساند؛ به مقصد رسیدنی که چندان هم امن و بی خطر نیست.

 
 

 
شهره کیانوش راد 

موتورسیکلت وسیله اي است که می تواند در کمترین زمان ممکن و حتی شاید به سرعت برق و باد شما را از لابه لاي حجم وسیع
ترافیک تهران به مقصد برساند؛ به مقصد رسیدنی که چندان هم امن و بی خطر نیست. «بهرام زارع قربانی» یکی از موتورسواران حرفه
اي و مدرس و مربی رسمی فدراسیون موتورسواري و اتومبیلرانی یکی از علت هاي پرخطر بودن این وسیله نقلیه را استاندارد نبودن
خیابان ها و بزرگراه ها براي حرکت این وسیله نقلیه می داند و معتقد است که کم اهمیت دانستن آموزش براي موتورسواران یکی از
دلایل دیگر براي افزایش تصادفات جرحی و فوتی است. راه اندازي پویش موتورسواري خوب توسط شهرداري هاي مناطق بهانه اي
براي گفت وگو با زارع قربانی شد. او عضویت در کمیته آموزش فدراسیون موتورسواري و اتومبیلرانی را در کارنامه خود دارد و مؤلف

 
چند جلد کتاب در زمینه آموزش موتورسواري است. 

آموزش یکی از اصلی ترین ارکان برنامه ریزي براي موتورسواري است؛ موضوعی که نه فقط در موتورسواري بلکه در رانندگی با خودرو
هم نادیده گرفته می شود. زارع می گوید: «متأسفانه در کشور ما آموزش و فرهنگسازي در برخی موضوعات از سنین پایین شروع نمی
شود. یکی از این موارد رانندگی است. در حوزه آموزش موتورسواري هم این ضعف بیشتر دیده می شود. هیچ وقت قهرمانان
موتورسواري در رسانه ها معرفی نمی شوند و براي موتورسواري در شهر نیاز به آموزش خاصی نیست. فقط 75 میلیون موتور هوندا
125 در کشور پلاك گذاري شده است. در حالی که این نوع موتور از نظر ساختار آیرودینامیک و کار حرفه اي قدیمی شده و سیستم

 
ایمنی خوبی ندارد. طبیعی است که آمار تصادفات رانندگی با وسیله اي که تکنولوژي قدیمی دارد بالا برود.» 



 
- نقش مؤثر شهرداري ها و نهادهاي دولتی در آموزش  

مؤلف تنها کتاب آموزشی موتورسواري درباره نقش شهرداري ها و اداره راهنمایی و رانندگی در آموزش به موتورسواران می گوید: «با
توجه به تجربه 10 ساله اي که در زمینه آموزش موتورسواري داشته ام معتقدم شهرداري تهران با همکاري نهادهاي مرتبط می تواند

 
مراکزي را راه اندازي و با استفاده از مربیان باتجربه فدراسیون موتورسواري دوره هاي آموزش را براي علاقه مندان برگزار کند. 

اگر به دنبال این هستیم که فرهنگ موتورسواري ایمن را آموزش دهیم باید علت تصادف ها ریشه یابی شود. آن وقت می توانیم نقش
آموزش در کاهش تصادفات را بررسی کنیم. در تجربه اي که من براي آموزش موتورسواران نیروي انتظامی داشتم، پلیس هاي
موتورسوار پس از آموزش می گفتند از وقتی در این دوره ها شرکت کرده اند، بسیار راحت تر رانندگی می کنند. همین روند می تواند
در جامعه و براي عموم مردم طی شود. اما متأسفانه خیلی ها تصور می کنند که داشتن گواهینامه و همین که ترمز و گاز را بشناسند

 
کافی است تا یک موتورسوار شوند.» 

- موتورسوار حرفه اي شوید تصور ما از آموزش موتورسواري حرفه اي، رانندگی در پیست هاي اتومبیلرانی و موتورسواري است اما
زارع معتقد است که موتورسوار با یادگیري فوت و فن موتورسواري حرفه اي می تواند هنگام خطر سریع تر و بهتر عمل کند: «شما
حتی اگر می خواهید با موتور اتومات در خیابان ها برانید نخست باید با موتور دنده اي اصول رانندگی حرفه اي را یاد بگیرید. به این
دلیل که وقتی در بزرگراه هاي تهران حرکت می کنید و می خواهید از بزرگراه بیرون بروید و سرعتتان زیاد است یا وقتی مانعی روبه
روي شما قرار گیرد یا خودرو جلویی یکدفعه ترمز کند، اگر آموزش حرفه اي را فراگرفته باشید می توانید شرایط بدن را با شرایط

 
پیچیده به وجود آمده وفق دهید؛ به گونه اي که از آن پیچ یا مانع به سلامت عبور کنید.» 

- کاهش ترافیک با موتورسواري ایمن راه اندازي نخستین مدرسه موتورسواري حرفه اي یکی از برنامه هاي زارع است. او می گوید:
«چند باشگاه موتورسواري فعال داریم. اما نخستین بار است که مدرسه آموزش موتورسواري راه اندازي می شود. در این مدرسه هر
کسی بتواند دوچرخه براند می تواند ثبت نام کند تا سطوح پایه تا حرفه اي را آموزش ببیند. مربیان این مدرسه از قهرمانان

 
موتورسواري انتخاب می شوند. 

امیدوارم با شروع به کار این مدرسه، موضوع آموزش به موتورسوارها از این حالت نابسامانی بیرون بیاید. اما شاید همه افراد توانایی
پرداخت هزینه این کلاس ها را نداشته باشند یا ضرورتی براي شرکت در این دوره ها احساس نشود. به همین دلیل امیدواریم
شرایطی فراهم شود که مانند کشورهاي دیگر بخشی از این هزینه ها توسط اسپانسرهاي دولتی و غیردولتی تقبل شود. در این صورت
با تربیت مربی، هم کارآفرینی می شود و هم با جدي گرفتن آموزش ها شاهد کاهش آمار تصادفات و مرگ و میر ناشی از موتورسواري
پرخطر خواهیم بود. ترویج موتورسواري ایمن می تواند کاهش ترافیک را به دنبال داشته باشد و مشکل کمبود جاي پارك خودروها را

برطرف کند.» 



موتورهاي اسکوتر یکی از موتورهاي پرطرفدار میان جوانان است که به گفته زارع از ایمنی بیشتري برخوردار است: «موتورهاي اسکوتر
نسبت به سایر موتورها امن تر هستند و چون دنده و کلاج ندارند خسته کننده نیستند. راننده هنگام بارندگی آسیب کمتري می بیند.

 
اگر سایزهاي بزرگ تر آن به بازار بیاید همه می توانند از آن استفاده کنند.» 

او می گوید: «بحث آلودگی هوا به موتورهاي فرسوده و قدیمی برمی گردد. همان طور که خط تولید پیکان جمع شد امیدوارم براي
کاهش آلودگی هوا از تردد موتورهاي غیراستاندارد در شهر جلوگیري شود و براي کاهش ترافیک تهران با تکیه بر آموزش موتورسواري
و ایمن کردن خیابان ها شرایطی فراهم شود که افراد بیشتري به استفاده از موتور ترغیب شوند. در تمام دنیا مهندسی ساخت خیابان

 
ها و جاده ها براساس عبور و مرور موتورسیکلت و دوچرخه است. 

حتی در پیست هاي حرفه اي اول باید فدراسیون جهانی موتورسواري آن پیست را تأیید کند تا اجازه دهند خودرو در آن پیست
حرکت کند. چون موتور در معرض خطر بیشتري است و اگر آن پیست براي موتور امن باشد براي رانندگی و مسابقه دادن با ماشین
هم امن است. متأسفانه خیابان هاي ما براي تردد موتورسیکلت وحشتناك است. ناگهان چاله اي جلو پاي موتورسوار قرار می گیرد که

 
می تواند منجر به از دست دادن جان راکب شود. همه اینها یکباره قرار نیست اتفاق بیفتد. اما باید از جایی شروع شود.» 

 
- موتورسوار خوب  

مانور «موتورسوار خوب» با حضور مدیرکل آموزش هاي شهروندي، مدیران شهرداري منطقه2 و سرهنگ تقی زاده سرکلانتر شمالغرب

 
تهران در میدان توحید به عنوان یکی از مسیرهاي پر تردد موتورسواران منطقه2 برگزار شد. 

یوسف مزارعی، معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهردار منطقه 2 یکی از دلایل اجراي طرح موتورسوار خوب را آمار بالاي تصادفات
موتور در حوادث رانندگی دانست و افزود: «یکی از اهداف مانور آگاهی بخشی، تغییر رفتار اجتماعی و آموزش عملکرد صحیح ترافیکی
به موتورسواران است.» او افزود: «در این مانور که با مشارکت معاونت هاي حمل ونقل و ترافیک و اجتماعی و فرهنگی شهرداري
منطقه2 و پلیس راهور تهران برگزار شد بر آسیب هاي رفتاري موتورسواران، تمرکز و تلاش شد با طراحی و اجراي پیام هاي تبلیغی با

 
لحنی ایجابی و صمیمی بر تغییر رفتارهاي پرخطر موتورسواران اثر گذاشته شود.» 

- متخلفان، موتوریار می شوند «موتورسواران متخلف پس از آموزش به عنوان موتوریار با پلیس همکاري می کنند.» سرهنگ امین
رضاپناه، رئیس اداره تصادفات و مهندسی ترافیک منطقه 2 این اقدام را طرح جایگزین براي موتورسوارانی دانست که قوانین رانندگی



را رعایت نمی کنند. او افزود: «موتورسواران متخلف می توانند انتخاب کنند که موتورشان به پارکینگ منتقل شود یا اینکه در کنار
پلیس یکسري اقدامات اجتماعی را همسو با ارتقاي فرهنگ ترافیک انجام دهند. موتورسواران متخلف در طول اجراي طرح موتوریار
پس از آگاهی از موارد تخلف و خطرات ناشی از آن، با نظارت پلیس در معابر و چهارراه ها کنار پلیس قرار می گیرند و موظف می

شوند کارهایی مانند هدایت مسیر ترافیکی، تذکر به رانندگان و موتورسواران متخلف و... را انجام دهند.»



70 روستاي خوزستان براي بوم گردي در نظر گرفته شد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/11/04

استاندار خوزستان گفت: بر اساس برنامه 70 روستا در این استان براي بوم گردي در نظر گرفته شد که امید می رود تا پایان
دولت بیش از نیمی از آنها به بهره برداري برسند.

استاندار خوزستان گفت: بر اساس برنامه 70 روستا در این استان براي بوم
گردي در نظر گرفته شد که امید می رود تا پایان دولت بیش از نیمی از آنها

 
به بهره برداري برسند. 

به گزارش خبرنگار ما، غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان در حاشیه بازدید
از روستاي گردشگري طویبه از توابع شهرستان حمیدیه و آئین کلنگ زنی

خانه بوم گردي این روستا، گفت: امروز دیداري با اهالی روستاي گردشگري طویبه صورت گرفت و این روستا با همت مردم و مسئولان

 
در حال تبدیل شدن به یک روستاي گردشگري است. 

وي افزود: بیش از 15 نفر تقاضاي خانه هاي بوم گردي را در این روستا داشتند که امروز اولین آن کلنگ زنی شد و ساخت سایر خانه

 
ها هم در ادامه آغاز خواهد داشت. 

شریعتی تأکید کرد: همه دستگاه ها از جمله صندوق کارآفرینی امید، اداره کار، بنیاد مسکن، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی

 
و گردشگري و اداره کل امور روستایی براي کمک به توسعه این روستا کمک کنند. 

استاندار خوزستان تصریح کرد: همچنین تسهیلات کم بهره با مبلغ 20 میلیون تومان و 50 میلیون تومان و سایر ارقام در اختیار اهالی
قرار می گیرد و بنا شد اداره کل منابع طبیعی و جهاد کشاورزي در این زمینه همکاري کنند و بنیاد مسکن نیز در طرح هادي این

 
روستا بازنگري کند و آن را گسترش دهد. 

وي بیان کرد: علاقه مندي و همت خوبی در این روستا است و با توجه به شرایط آن و نزدیکی به اهواز و فضاي زیبایی که دارد،

 
سرمایه گذاري خوبی در آن صورت گرفته و در حال انجام است و زمینه براي اینکه یک روستاي بدون بیکار باشد، در آن فراهم است. 

استاندار خوزستان اظهار کرد: تا امروز کارهاي خوبی در این راستا انجام شده است و امید می رود که این اقدام ها ادامه داشته باشد و

 
ما هم کمک و حمایت می کنیم تا در آینده نزدیک این روستا یک روستاي نمونه و الگو براي سایر روستاها خواهد بود. 

شریعتی عنوان کرد: در گذشته از روستاي علوه شهرستان کارون بازدید شده است که در حال حاضر به شرایط بسیار خوبی رسید و بر
اساس برنامه 70 روستا در استان خوزستان براي بوم گردي در نظر گرفته شده است که امید می رود تا پایان دولت بیش از نیمی از

 
آنها به بهره برداري برسند. 



استاندار خوزستان گفت: حضور بانوان در این روستا بسیار امیدوارکننده بود و در بحث اشتغال و کمک به معیشت خانوار و تولید در
این روستا بانوان بسیار سرزنده، خوش فکر، تحصیل کرده و فعال بودند که این امر نوید توسعه و رشد فزاینده اي را براي استان ما می

دهد.




